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Question n° 755 de Mme Annemie Maes du 6 juin 2017 
(N.) :

Les permis d’urbanisme pour l’abattage d’arbres délivrés 
par la Région.

Les arbres jouent un rôle important en ville. Ils limitent l’effet 
« ilot de chaleur », enjolivent la vue, optimisent la circulation de 
l’eau et purifient l’air. Il importe donc que chaque arbre abattu 
soit au minimum remplacé. Le mieux est même de replanter plus 
d’arbres que ce qu’on a abattu. La plantation de ces nouveaux 
arbres doit se faire dans des conditions optimales (p. ex. espace 
suffisant pour les racines et l’alimentation).  

–    Combien de permis d’urbanisme pour l’abattage d’arbres la 
Région a-t-elle délivrés en 2014, 2015 et 2016 ? Combien de 
ces permis d’urbanisme ont-ils été délivrés pour l’abattage 
d’arbres situés dans des zones désignées comme zones 
d’espaces verts par le PRAS ? Combien l’ont été pour des 
arbres situés dans d’autres zones ? Merci de me donner le 
nombre par type de zone tel que défini par le PRAS.

–    Combien d’arbres ont-ils été abattus sans permis en 2014, 
2015 et 2016 ? Combien de ces arbres ont-ils été abattus 

Minister-President belast met 
Plaatselijke Besturen, Territoriale 

Ontwikkeling, Stedelijk Beleid, 
Monumenten en Landschappen, 

Studentenaangelegenheden, Toerisme, 
Openbaar Ambt, Wetenschappelijk 
Onderzoek en Openbare Netheid 

Vraag nr. 755 van mevr. Annemie Maes d.d. 6 juni 2017 
(N.) :

De kapvergunningen afgeleverd door het Gewest.  

Bomen vervullen een belangrijke functie in de stad. Ze gaan 
het hitte-eilandeffect tegen, zorgen voor een aangenamer uitzicht, 
zorgen voor een goede waterhuishouding en zuiveren de lucht. 
Het is dan ook belangrijk dat elke gekapte boom op zijn minst 
vervangen wordt. Best worden er zelfs meer bomen aangeplant 
dan gekapt. Die nieuwe bomen moeten in optimale omstandig-
heden gepland worden (bv voldoende ruimte voor wortels en 
voeding)

–    Hoeveel kapvergunningen leverde het Gewest af in 2014, 
2015 en 2016 ? Hoeveel van deze kapvergunningen werden 
afgeleverd voor bomen in zones die het GBP aanduidt ais 
groengebieden ? Hoeveel voor bomen in andere gebieden ? 
Graag het aantal per type gebied zoals bepaald door het GBP.  
 

–    Hoeveel bomen werden er gekapt zonder vergunning in 2014, 
2015 en 2016 ? Hoeveel van deze bomen warden gekapt in 

I. Vragen waarop niet werd geantwoord  
binnen de tijd bepaald door het reglement

(Art. 111 van het reglement van het Brussels Hoofdstedelijk Parlement)

I. Questions auxquelles il n’a pas été répondu  
dans le délai règlementaire 

(Art. 111 du règlement du Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale)

(Fr.) : Vraag gesteld in het Frans – (N.) : Vraag gesteld in het Nederlands 
(Fr.) : Question posée en français – (N.) : Question posée en néerlandais
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dans des zones désignées comme zones d’espaces verts par le 
PRAS ? Combien l’ont été dans d’autres zones ? Merci de me 
donner le nombre par type de zone tel que défini par le PRAS.

–    Combien des arbres abattus sans permis ont-ils été replantés ?
 

–    Lors de la plantation de nouveaux arbres, tient-on compte de 
la circulation de l’eau et d’autres caractéristiques environne-
mentales pour sélectionner le type d’arbre et le moment de la 
mise en terre ?

Question n° 757 de M. Emin Özkara du 6 juin 2017 (Fr.) :  

La prostitution de rue en Région de Bruxelles-Capitale.  

Le phénomène de la prostitution de rue n’est pas nouveau 
dans notre Région. Il semble même s’accroitre dans certains 
quartiers de notre Région, notamment sur l’avenue Louise où 
le phénomène est connu depuis plusieurs années. De nombreux 
riverains et commerçants se plaignent de cette prostitution de rue 
en mettant en avant des arguments d’insécurité et des problèmes 
d’hygiène liés à ce phénomène. Cette prostitution de rue a pour 
conséquence de renvoyer une mauvaise image de notre Région en 
même temps qu’elle montre la grande précarité dans laquelle ces 
personnes se trouvent.

Je ne souhaite pas par cette question écrite remettre la faute 
sur les personnes amenées à se prostituer (hommes, femmes, 
transgenres et mineur(e)s d’âge) mais il semble urgent de prendre 
en considération ce phénomène dans notre Région pour pouvoir 
mieux l’encadrer et le contrôler. Les approches différentes au 
niveau local n’aident en rien à la clarification de la situation de ces 
personnes et ne permettent pas une approche globale et intégrée 
du phénomène.

À la différence de la prostitution en vitrine, la prostitution de 
rue souffre d’une absence totale de contrôle et de ce fait d’une 
absence totale d’aide aux personnes. Il nous est donc impossible 
de savoir quelle est la situation de ces personnes et donc de 
savoir si elles sont exploitées par des réseaux criminels. En tant 
qu’autorités publiques, il est de notre devoir de prendre en compte 
ce phénomène et de permettre une meilleure compréhension des 
facteurs amenant ces personnes à se prostituer dans les rues de 
Bruxelles.

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

1. Quelles sont les mesures prises par le Gouvernement régional 
pour contrôler le phénomène de la prostitution de rue ?

zones die het GBP aanduidt ais groengebieden ? Hoeveel 
in andere gebieden ? Graag het aantal per type gebied zoals 
bepaald door het GBP. 

–    Hoeveel van de bomen die gekapt werden zonder vergunning 
werden er terug aangeplant ?

–    Wordt er bij het aanplanten van nieuwe bomen gekeken naar 
de waterhuishouding en andere omgevingskenmerken bij de 
selectie van het type boom en moment van planten ?  

Vraag nr. 757 van de heer Emin Özkara d.d. 6 juni 2017 
(Fr.) :

De prostitutie op straat in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

Het fenomeen van de straatprostitutie is niet nieuw in ons 
Gewest. Het lijkt zelfs toe te nemen in bepaalde wijken, onder 
andere op de Louizalaan waar het fenomeen al jaren gekend is. Tal 
van omwonenden en handelaars klagen over de straatprostitutie 
en wijzen op de onveiligheid en het gebrek aan hygiëne. Deze 
straatprostitutie is schadelijk voor het imago van het Gewest en 
toont tegelijk aan in welke armoede deze mensen zich bevinden.  
 
 

Met deze schriftelijke vraag wil ik de mensen die zich pros-
titueren (mannen, vrouwen, transgenders en minderjarigen) niet 
met de vinger wijzen, maar men moet dringend aandacht besteden 
aan dit fenomeen om het beter te kunnen controleren. De uiteenlo-
pende aanpak op lokaal niveau helpt natuurlijk niet om de situatie 
van deze mensen te verduidelijken en om een allesomvattende 
aanpak van dit fenomeen te bevorderen.  

In tegenstelling tot de raamprostitutie, is er geen enkele 
controle over de straatprostitutie en is er geen enkele bijstand 
voor deze personen. Wij kunnen dus niet weten wat de toestand 
van deze mensen is en of zij geëxploiteerd worden door criminele 
netwerken. Als overheid is het onze plicht om met dit fenomeen 
rekening te houden en te zorgen voor een beter begrip van 
de factoren die deze personen ertoe aanzetten zich op straat in 
Brussel te prostitueren.  

Graag stelde ik u volgende vragen :

1. Welke maatregelen heeft de gewestregering genomen om het 
fenomeen van de straatprostitutie te controleren ?
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2. Une coordination intercommunale et une harmonisation des 
approches en matière de prostitution, tel que prévu dans le 
Plan Global de Sécurité et de Prévention, sont-elles déjà 
initiées ?1

3. Quel est le rôle de Bruxelles Prévention et Sécurité en matière 
de prostitution ?

4. Quelles sont les mesures prises par Bruxelles Prévention et 
Sécurité pour lutter contre le phénomène de traite des êtres 
humains liée à la prostitution ?

5. Bruxelles Prévention. et Sécurité collabore-t-elle avec le 
milieu associatif dans le cadre de la prostitution de rue ? Dans 
l’affirmative, en quoi consiste cette collaboration ?

6. Un projet de centre de prostitution tel que celui de la ville 
d’Anvers est-il à l’étude pour la Région de Bruxelles-Capitale ?

Questions n° 758 de M. Emin Özkara, n° 759 de M. Bea 
Diallo, n° 760 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 761 de M. 
Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour aider 
votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City.  

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter 
à l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse 
et coordonnée : Digital.Brussels.2 La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise.3  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

(1)  « Plan global de Sécurité et de Prévention de la Région de 
Bruxelles-Capitale »,
–  M4.2 : Sensibiliser et former les policiers à un enregistrement précis 

et uniforme des faits d’exploitation de la mendicité, de proxéné-
tisme, de prostitution et de marchands de sommeil sur le territoire 
bruxellois pour en améliorer la détection (page 29)

–  M4.5 : Mettre en place une Coordination intercommunale et 
harmoniser les approches en matière de prostitution sur l’espace 
public, dans le respect des spécificités locales, (page 30)
https://feditobxl.be/site/wp-coritent/uploads/2017/03/GRBC-
17.02.02-Plan-global-se %CC %81curite %CC %81-Plan-FR.pdf, 
consulté le 31 mai 2017.  

(2)   CIRB : « Digital.Brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 01/02/2017, http://cirb.brussels/
fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-nu-
merique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 2 juin 2017  
  

(3) Idem  

2. Is er al een intercommunale coördinatie en een harmonisering 
van de aanpak gestart, zoals bepaald werd in het Algemeen 
Veiligheids en Preventieplan ?1  

3. Wat is de rol van Brussel Preventie en Veiligheid inzake 
prostitutie ?

4. Welke maatregelen heeft Brussel Preventie en Veiligheid 
genomen in de strijd tegen de mensenhandel in het kader van 
de prostitutie ?

5. Werkt Brussel Preventie en Veiligheid samen met de vereni-
gingen in het kader van de straatprostitutie ? Zo ja, waaruit 
bestaat die ?

6. Wordt een prostitutiecentrum zoals dat in de stad Antwerpen 
onderzocht voor het Brussels Gewest

Vragen nr. 758 van de heer Emin Özkara, nr. 759 van de 
heer Bea Diallo, nr. 760 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor en 
nr. 761 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.

In haar Gewestelijke Regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels2. 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie 3.

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

(1)  « Algemeen Veiligheids en Preventieplan van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest »,
–  M4.2 : Sensibiliseren en opleiden van de politiemensen in het precies 

en uniform registreren van de gevallen van exploitatie, van bedelarij, 
prostitutie en huisjesmelkerij op het Brussels grondgebied, teneinde 
de opsporing ervan te verbeteren (blz. 27).

–  M4.5 : Invoeren van een intercommunale coördinatie en harmoni-
seren van de aanpak van de prostitutie in de openbare ruimte, met 
naleving van de lokale kenmerken blz. 27).

http://www.veiligheid-securite.brussels/sites/default/files/Plan %20
GVPP %20Nederlands.pdf, geraadpleegd op 31 mei 2017.  
  

(2)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 01/02/2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl, geraadpleegd op 2 juni 
2017. 

(3) Idem  
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« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 
fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 
européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 
Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. »1  

Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 
projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plateforme Smart City ? Si 
oui, de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http :/ /cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 2 juin 2017.  

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 
de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 
legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 
Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. »1

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoegd-
heden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http://cibg.brussels/nl/bestanden/brus-
sels-smart-city-strategie, geraadpleegd op 2 juni 2017.
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City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 
été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

Question n° 762 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
9 juin 2017 (Fr.) :

L’allongement des heures d’ouverture des écluses en 
Wallonie et l’incidence sur le Port de Bruxelles.

Le ministre wallon Maxime Prévot en charge des voies 
navigables étudie la possibilité de rouvrir les écluses à la 
navigation marchande le dimanche et d’étendre les heures 
d’ouverture de celles-ci en semaine.

En effet, en semaine, le passage aux écluses est arrêté après 
19 heures 30.

Il faut aussi tenir compte de l’ouverture après 2025 du canal 
Seine-Nord dont la Belgique pourra bénéficier de retombées sur le 
plan des trafics de marchandises par la voie d’eau.

Manifestement, les décisions qui seraient prises par la Région 
wallonne pour améliorer les conditions de déplacement des 
bateaux ne peuvent être prises sans une concertation préalable 
avec le port de Bruxelles et la Région flamande.

Pour nombre de bateliers, l’élargissement des heures 
d’ouverture aux écluses et la possibilité de naviguer le dimanche 
sont un atout supplémentaire susceptible d’améliorer la fluidité du 
trafic, notamment les lundis.

En conséquence, le Monsieur Ministre-Président, vou-
driez-vous apporter les précisions suivantes :

–    Des contacts ont-ils lieu entre le Port de Bruxelles, la Région 
wallonne et la Région flamande en vue d’élargir les heures 
d’ouverture des écluses?

–    Le Port de Bruxelles a-t-il mené une étude montrant les 
avantages et les retombées éventuelles pour le Port d’un élar-
gissement des heures d’ouverture aux écluses allant de 7 à 22 
heures ainsi que la possibilité pour les bateaux transportant 
des marchandises de circuler les dimanches?

Question n° 763 de M. Emin Özkara du 12 juin 2017 (Fr.) :
 

Les pavés de la mémoire installés en Région bruxelloise.

En mai 2009, à l’initiative de l’Association pour la mémoire 
de la Shoah, des pavés de la mémoire ont été pour la première 

of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 
aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact ?

Vraag nr. 762 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
9 juni 2017 (Fr.) :

De verlenging van de openingsuren van de sluizen in 
Wallonië en de gevolgen voor de Haven van Brussel.

De Waalse minister bevoegd voor de binnenwateren Maxime 
Prévôt onderzoekt de mogelijkheid om de sluizen opnieuw te 
openen voor de handelsvaart op zondag en de openingsuren ervan 
te verlengen tijdens de week.

Tijdens de week kan men na 19.30 uur immers niet meer door 
de sluizen varen.

Er moet ook rekening worden gehouden met de opening van 
het kanaal Seine Nord na 2025, waarvan België positieve gevolgen 
zal ondervinden op het vlak van goederenvervoer te water.

Het is duidelijk dat de beslissingen die het Waals Gewest 
zou nemen om de verplaatsingsvoorwaarden voor de boten te 
verbeteren, niet kunnen worden gemaakt zonder voorafgaand 
overleg met de Haven van Brussel en het Vlaams Gewest.

Voor veel binnenschippers is de uitbreiding van de openings-
uren voor de sluizen en de mogelijkheid om op zondag te varen 
een bijkomende troef, die wellicht de verkeersstroom vlotter kan 
maken, zeker op maandag.

Kan de Minister-President bijgevolg het volgende nader 
toelichten:

–    Zijn er contacten geweest tussen de Haven van Brussel, het 
Waals Gewest en het Vlaams Gewest met het doel de ope-
ningsuren van de sluizen uit te breiden?

–    Heeft de Haven van Brussel een studie verricht die de 
voordelen en de eventuele gevolgen voor de Haven aantoont 
van een uitbreiding van de openingsuren voor de sluizen van 7 
tot 22 uur, alsook de mogelijkheid voor de boten die goederen 
vervoeren om op zondag te varen?

Vraag nr. 763 van de heer Emin Özkara d.d. 12 juni 2017 
(Fr.) :

Struikelstenen in het Brussels Gewest.

In mei 2009 zijn er op initiatief van de Vereniging voor de 
Herdenking van de Shoah voor de eerste maal struikelstenen in 
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fois installés à Bruxelles (Anderlecht, Centre de Bruxelles, 
Schaerbeek). L’idée vient d’un artiste allemand Gunter Demning 
qui, au lendemain de la Seconde Guerre mondiale, avait souhaité, 
par l’installation de ces pavés, rendre hommage d’abord aux 
Roms puis à l’ensemble des victimes du nazisme. C’est une jeune 
militante bruxelloise, Bella Swiatlowski, qui ramena l’idée à 
Bruxelles et c’est à son initiative que les premiers pavés ont pu 
être installés.

Ces pavés participent à un devoir de mémoire auquel mon 
groupe politique et moi-même accordons une attention particu-
lière. En effet, pour les citoyens d’aujourd’hui et les générations 
à venir, il me semble capital de veiller au respect du devoir de 
mémoire que symbolisent ces pavés installés dans notre Région 
et ailleurs.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Pouvez-vous m’indiquer le nombre de pavés de la mémoire 
installés en Région bruxelloise (commune par commune) ?

2. Qui est chargé de l’entretien des pavés ? Du vandalisme a-t-il 
déjà été constaté sur des pavés de la mémoire ?

3. Comment assure-t-on l’intégrité des pavés de la mémoire lors 
de travaux de voirie/trottoirs par des impétrants ?

4. En cas de dégradations ou de vols, est-il prévu de remplacer 
ces pavés par des plaques commémoratives sur les façades 
des bâtiments ?

Question n° 764 de Mme Cieltje Van Achter du 12 juin 
2017 (N.) :

Les rémunérations et les couts liés à NEO.

Comme suite à ma question écrite n° 201 du 18 juin 2015 et 
à mon interpellation en commission du Développement territorial 
du 3 février 2016, je voudrais vous poser les questions suivantes:  

–    Pouvez-vous me communiquer le montant des jetons 
de présence perçus par chacun des membres du conseil 
d’administration ?

–    Quel est le montant total des frais de personnel de la scrl NEO 
en 2014, 2015 et 2016 respectivement ?

–    En commission du Développement territorial du 3 février 
2016, vous avez indiqué que la Région a déjà engagé 
13.429.000 euros dans NEO. À combien s’élève le montant 
total aujourd’hui ?

–    Pouvez-vous donner un relevé des couts auxquels ce montant 
total a été affecté (p. ex. frais de personnel, études, réalisation 
de plans, frais juridiques, frais de fonctionnement,…) ?  

Brussel geplaatst (Anderlecht, centrum Brussel, Schaarbeek). 
Het idee komt van een Duitse kunstenaar Gunter Demning die 
na de Tweede Wereldoorlog met de plaatsing van deze stenen eer 
wou betonen aan de Roma en daarna aan alle slachtoffers van het 
nazisme. Een jonge Brusselse activiste, Bella Swiatlowski, heeft 
het idee naar Brussel gebracht en het is op haar initiatief dat de 
eerste stenen geplaatst zijn.  

Deze stenen maken deel uit van een plicht tot herinnering 
die mijn fractie en ikzelf belangrijk vinden. Voor de burgers van 
vandaag en voor de komende generaties, lijkt het mij van kapitaal 
belang de herinnering via deze stenen in stand te houden, in ons 
Gewest en elders.  

Graag stelde ik u volgende vragen :

1. Hoeveel struikelstenen zijn er in het Gewest per gemeente 
geplaatst ?

2. Wie wordt belast met het onderhoud ? Is er al vandalisme 
vastgesteld ?

3. Hoe wordt zorg gedragen voor de stenen wanneer gewerkt 
wordt op de weg of het trottoir door de nutsbedrijven ?

4. Worden in geval van schade of diefstal deze stenen vervangen 
door herdenkingsborden op de gevels van de gebouwen ?  

Vraag nr. 764 van mevr. Cieltje Van Achter d.d. 12 juni 
2017 (N.) :

De vergoedingen en de kosten van NEO.

In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 201 van 
18 juni 2015 en mijn interpellatie in de commissie Territoriale 
Ontwikkeling van 3 februari 2016, had ik graag bijkomende 
vragen gesteld.

–    Kan U mij een overzicht geven van het bedrag van de zitpen-
ningen die elk van de bestuurders van de Raad van Bestuur 
ontvangt ?

–    Wat is de totale personeelskost geweest van cvba NEO in res-
pectievelijk 2014, 2015 en 2016 ?

–    In de commissie voor Territoriale Ontwikkeling van 3 februari 
2016 liet u weten dat het gewest al 13,429 miljoen euro had 
uitgetrokken voor NEO. Hoeveel is het huidige totale bedrag ?
 

–    Kan u voor dit totale bedrag een overzicht geven van de 
kosten waaraan dit bedrag werd besteed (bijvoorbeeld per-
soneelskosten, studies, opmaak plannen, juridische kosten, 
werkingskosten,..) ?
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Ministre chargé de l’Emploi, de 
l’Économie et de la Lutte contre 

l’Incendie et l’Aide médicale urgente

Question n° 1025 de M. Vincent De Wolf du 6 juin 2017 
(Fr.) :

L’octroi de primes spéciales aux agents des services publics. 

La presse s’est récemment faite l’écho de l’octroi d’une 
prime spéciale annuelle qui sera attribuée en 2017 à une centaine 
d’agents employés au sein des services régionaux de la fiscalité. 
Dans le cadre des organismes qui dépendent de votre tutelle 
ministérielle, pourriez-vous me dire si des primes spéciales sont 
également allouées à des agents et, le cas échéant, pourriez-vous 
m’en communiquer les montants, le nombre des bénéficiaires 
(par ordre hiérarchique et par service) ainsi que les justifications 
respectives pour les années 2014, 2015 et 2016 ? 

Questions n° 1027 de M. Emin Özkara, n° 1028 de M. Bea 
Diallo, n° 1029 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 1030 de M. 
Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :  

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour aider 
votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City.  

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter 
à l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse 
et coordonnée : Digital.Brussels.1 La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise.2  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 
fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 

(1)   CIRB : « Digital.Brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 01/02/2017, http://cirb.brussels/
fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-nu-
merique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 2 juin 2017  
  

(2) Idem  

Minister belast met Tewerkstelling, 
Economie en Brandbestrijding 
en Dringende Medische Hulp

Vraag nr. 1025 van de heer Vincent De Wolf d.d. 6 juni 
2017 (Fr.) :

De toekenning van speciale premies aan personeel van de 
overheidsdiensten.

De pers heeft onlangs het gerucht verspreid dat in 2017 
een jaarlijkse speciale premie zal worden toegekend aan een 
honderdtal ambtenaren van de gewestelijke belastingdiensten. 
Kunt u mij voor de instellingen die onder uw ministerieel toezicht 
staan, zeggen of er ook speciale premies aan personeelsleden 
worden toegekend en indien dat het geval is, kunt u mij de 
bedragen, het aantal begunstigden (in hiërarchische volgorde en 
per dienst) evenals de respectieve verantwoordingen bezorgen 
voor de jaren 2014, 2015 en 2016?

Vragen nr. 1027 van de heer Emin Özkara, nr. 1028 van de 
heer Bea Diallo, nr. 1029 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
en nr. 1030 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 
(Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.

In haar Gewestelijke Regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels1. 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie 2.

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 
de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 01/02/2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl, geraadpleegd op 2 juni 
2017. 

(2) Idem  
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européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 
Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. »1  

Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 
projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plateforme Smart City ? Si 
oui, de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 
City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http :/ /cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 2 juin 2017.  

legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 
Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. »1

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoegd-
heden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 
of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http://cibg.brussels/nl/bestanden/brus-
sels-smart-city-strategie, geraadpleegd op 2 juni 2017.
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été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

Ministre chargé de la Mobilité 
et des Travaux publics

Question n° 809 de M. Alain Maron du 12 juin 2017 (Fr.) :
 

La subvention « mobilité » pour l’hébergement des sans-abris 
ayant trouvé refuge dans les stations de métro et de prémétro.

703.576 euros, c’est une partie de la subvention qu’on 
retrouve dans votre budget « Mobilité » consacrée à « toutes les 
initiatives qui renforcent la sécurité dans le métro et le prémétro, 
en ce compris les mesures d’accompagnement social ». Celle-ci 
est destinée plus précisément à couvrir 8 mois de financement 
d’un projet d’hébergement « bas seuil » sur le site du boulevard 
Poincaré géré par le Samusocial. Un projet destiné aux personnes 
sans abri issues des stations de métro et prémétro. Il s’agit d’un 
accueil de jour/nuit pour 80 personnes à partir du mois de mai 
2017.

Quelles conditions liées à la gestion de ce projet ont-elles 
été imposées ? Comment a été choisi l’opérateur principal, 
le Samusocial ? Comment se répartit le budget entre les 
différents partenaires (le Samusocial, la STIB, les asbl Transit, 
Dune, Diogène, Infirmiers de Rue, La Rencontre, les APS de 
Bruciteam...) ? Quelle administration est chargée du contrôle 
de l’utilisation de cette subvention ? Comment s’effectue ce 
contrôle ?

Questions n° 815 de M. Emin Özkara, n° 816 de M. Bea 
Diallo, n° 817 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 818 de M. 
Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour aider 
votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City.  

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter 
à l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse 

aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact ?

Minister belast met Mobiliteit 
en Openbare Werken

Vraag nr. 809 van de heer Alain Maron d.d. 12 juni 2017 
(Fr.) :

Mobiliteitssubsidie voor de opvang van daklozen die in de 
metro- en premetrostations schuilen.

703.576 euro is een deel van de subsidie in het budget mobiliteit 
van de minister en dat gebruikt wordt voor alle initiatieven die de 
veiligheid in de metro en de premetro verhogen, met inbegrip van 
de sociale begeleiding. Die is meer in het bijzonder bestemd om 
8 maanden een laagdrempelig opvangproject te financieren op de 
site van de Poincarélaan van Samusocial. Het gaat om een project 
voor de daklozen die in de metro- en premetrostations schuilen, 
met een dag- en nachtopvang voor 80 personen vanaf mei 2017.  
 

Welke voorwaarden zijn er opgelegd voor het beheer van dit 
project ? Hoe is de voornaamste operator Samusocial gekozen ? 
Hoe worden de middelen verdeeld tussen de partners (Samusocial, 
MIVB, de vzw’s Dune, Diogenes, Straatverplegers, La Rencontre, 
de APS van Bruciteam en de lokale en metropolitie…) ? Welk 
bestuur wordt belast met de controle op het gebruik van deze 
subsidie ? Hoe verloopt die ?  

Vragen nr. 815 van de heer Emin Özkara, nr. 816 van de 
heer Bea Diallo, nr. 817 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor en 
nr. 818 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.

In haar Gewestelijke Regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
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et coordonnée : Digital.Brussels.1 La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise.2  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 
fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 
européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 
Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. »3  

Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

(1)   CIRB : « Digital.Brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 01/02/2017, http://cirb.brussels/
fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-nu-
merique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 2 juin 2017  
  

(2) Idem  

(3)  SMART CITY STRATEGIE, http :/ /cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 2 juin 2017.  

gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels1. 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie 2.

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 
de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 
legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 
Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. »3

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 01/02/2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl, geraadpleegd op 2 juni 
2017. 

(2) Idem  

(3)  SMART CITY STRATEGIE, http://cibg.brussels/nl/bestanden/brus-
sels-smart-city-strategie, geraadpleegd op 2 juni 2017.
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2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 
projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plateforme Smart City ? Si 
oui, de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 
City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 
été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

Secrétaire d’État chargée de la 
Propreté publique et de la Collecte 

et du Traitement des Déchets, 
de la Recherche scientifique, des 

Infrastructures sportives communales 
et de la Fonction publique

Question n° 260 de Mme Elke Roex du 17 mai 2016 (N.) :

Les projets et priorités d’Easy Brussels à l’égard du 
non-marchand.

La question a été publiée dans le Bulletin n° 20, p. 49

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoegd-
heden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 
of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 
aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact ?

Staatssecretaris belast 
met Openbare Netheid, 

Vuilnisophaling en -verwerking, 
Wetenschappelijk Onderzoek, 

Gemeentelijke Sportinfrastructuur 
en Openbaar Ambt

Vraag nr. 260 van mevr. Elke Roex d.d. 17 mei 2016 (N.) :

De projecten en prioriteiten van Easy Brussels gericht naar 
de non-profit.

De vraag werd gepubliceerd in Bulletin nr. 20, blz. 49
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Secrétaire d’État chargée de la 
Coopération au Développement, de la 
Sécurité routière, de l’Informatique 

régionale et communale et de la 
Transition numérique, de l’Égalité 
des Chances et du Bien-être animal

Question n° 313 de M. Emin Özkara du 24 mai 2017 (Fr.) : 

Les animaux blessés recueillis en Région bruxelloise.

Le 22 et 23 avril 2017, le Centre de revalidation pour la 
faune sauvage de Bruxelles ouvrait ses portes au grand public, 
l’occasion pour le centre de sensibiliser les Bruxellois dans 
leur diversité à la protection de la biodiversité dans notre belle 
Région. Dépendant de la Ligue royale belge pour la protection 
des oiseaux, ce centre a accueilli pas moins de 2.026 animaux 
blessés en 2016. En comparaison avec l’année 2015, on 
enregistre une hausse de 6 % de prises en main d’animaux 
blessés.1 Parmi ces animaux, on comptait 1.293 animaux qui 
font partie de la faune sauvage.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Existe-t-il une liste, commune par commune, répertoriant à 
quels endroits exactement quelles espèces d’animaux ont été 
trouvées blessées ou mortes ?

2. Le centre de revalidation pour la faune sauvage de Bruxelles 
est-il le seul centre en capacité d’accueillir des animaux 
blessés en Région bruxelloise ? Existe-t-il d’autres centres de 
ce genre en Région bruxelloise ? La Région bruxelloise dis-
pose-t-elle de son propre centre de revalidation pour animaux 
blessés ?

3. Existe-t-il une collaboration entre Bruxelles Environnement et 
le Centre de revalidation pour la faune sauvage de Bruxelles ?

4. La Région bruxelloise soutient-elle le centre de revalidation 
pour la faune sauvage de Bruxelles ?

5. Une campagne de sensibilisation à destination des Bruxellois 
a-t-elle été organisée par Bruxelles Environnement concernant 
la protection de la faune de notre Région et plus précisément 
concernant les animaux sauvages vivant dans notre Région ?

6. Le Centre de revalidation pour la faune sauvage de Bruxelles 
bénéficie-t-il d’un soutien financier de la Région ?

a) Si oui, depuis quand et pour quel montant ?

b) Si non, pour quelles raisons le Centre ne reçoit-il pas un 
soutien financier de la Région ?

(1)   Pa. D, « 2000 animaux blessés recueillis », La Libre Belgique, lundi 
24 avril 2017, p. 22

Staatssecretaris belast met 
Ontwikkelingssamenwerking, 

Verkeersveiligheidsbeleid, 
Gewestelijke en Gemeentelijke 
Informatica en Digitalisering, 

Gelijkekansenbeleid en Dierenwelzijn

Vraag nr. 313 van de heer Emin Özkara d.d. 24 mei 2017 
(Fr.) :

De in het Brussels Gewest opgevangen gewonde dieren.

Op 22 en 23 april 2017 opende het Brusselse revalidatiecen-
trum voor wilde dieren zijn deuren voor het grote publiek. Dat 
was voor het centrum de gelegenheid om de Brusselaars in al hun 
verscheidenheid bewust te maken over de bescherming van de 
biodiversiteit in ons mooie Gewest. Dit centrum maakt deel uit 
van het Koninklijk Belgisch Verbond voor de Bescherming van 
de Vogels en heeft in 2016 niet minder van 2026 gewonde dieren 
opgevangen. In vergelijking met het jaar 2015 is het aantal dieren 
waarover het zich ontfermd heeft met 6 % gestegen1. 1293 van die 
dieren behoren tot de wilde fauna.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Bestaat er een lijst waarin per gemeente wordt opgenomen op 
welke plaatsen de gewonde of dode dieren worden gevonden 
en over welke diersoorten het gaat ?

2. Is het Brusselse revalidatiecentrum voor wilde dieren het 
enige centrum dat gewonde dieren kan opvangen in het 
Brussels Gewest ? Bestaan er nog zulke centra in het Brussels 
Gewest ? Beschikt het Brussels Gewest over zijn eigen revali-
datiecentrum voor gewonde dieren ?  

3. Bestaat er een samenwerking tussen Leefmilieu Brussel en 
het Brusselse revalidatiecentrum voor wilde dieren ?

4. Steunt het Brussels Gewest het Brusselse revalidatiecentrum 
voor wilde dieren ?

5. Heeft Leefmilieu Brussel een bewustmakingscampagne voor 
de Brusselaars georganiseerd over de bescherming van de 
fauna in ons Gewest en meer bepaald over de wilde dieren die 
in ons Gewest leven ?

6. Krijgt het Brusselse revalidatiecentrum voor wilde dieren 
financiële steun van het Gewest ?

a) Zo ja, sinds wanneer en voor welk bedrag ?

b) Zo niet, om welke redenen ontvangt het centrum geen 
financiële steun van het Gewest ?

(1)   Pa. D, « 2000 animaux blessés recueillis », La Libre Belgique, 
maandag 24 april 2017, blz. 22
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Question n° 314 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
6 juin 2017 (Fr.) :

L’utilisation du téléphone au volant.

Nous connaissons le fléau et le danger que constitue l’utilisa-
tion du téléphone au volant.

À cet égard, je souhaiterais connaître les mesures que vous 
avez mises en place depuis le début de la législature et les 
réflexions que vous continuez à nourrir afin de sensibiliser les 
conducteurs sur les dangers de l’utilisation d’un téléphone au 
volant.

Aussi, êtes-vous en mesure de nous communiquer le nombre 
d’infractions constatées et distribuées par les services de police 
qui ont trait à ce type d’utilisation ? Je vous saurais gré de nous 
communiquer ces données pour les années 2014, 2015, 2016 et 
2017.

Question n° 319 de M. Paul Delva du 12 juin 2017 (N.) :  

Le nombre d’accidents impliquant des jeunes.

Chaque jour, 18 jeunes automobilistes sont encore impliqués 
dans un accident en Belgique. Le nombre d’accidents diminue bien, 
mais l’IBSR n’en qualifie pas moins ce chiffre de préoccupant.

En 2017 également, les moins de 25 ans restent en effet 
surreprésentés dans les chiffres des accidents. Ces dix dernières 
années, le nombre d’accidents impliquant des jeunes a certes 
diminué d’un tiers, passant de plus de 10.000 en 2007 à 6.700 
l’an dernier. (Le nombre total d’accidents a baissé de 19 %.) Mais 
alors que les jeunes ne représentent que 9 % de la population, ils 
étaient impliqués dans 21 % des accidents corporels enregistrés.  

Le nombre de jeunes tués sur les routes révèle également que 
la Belgique a encore fort à faire par rapport au reste de l’Europe : 
ce nombre est de 122 jeunes par million d’habitants, contre 110 en 
France et 47 aux Pays-Bas.

Au vu de ces chiffres belges, je voudrais vous poser les 
questions suivantes :

1. Comment le nombre total d’accidents de la route à Bruxelles 
a-t-il évolué ces trois dernières années ? Merci de ventiler en 
accidents corporels enregistrés et accidents mortels.

2. Comment le nombre total d’accidents de la route impliquant 
un jeune (de moins de 25 ans) a-t-il évolué ces trois dernières 
années à Bruxelles ? Merci de ventiler en accidents corporels 
et accidents mortels.

Vraag nr. 314 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
6 juni 2017 (Fr.) :

Het gebruik van een telefoon aan het stuur.

Wij weten welke plaag het gebruik van een telefoon aan het 
stuur is en welke risico’s het inhoudt.

Ter zake zou ik willen weten welke maatregelen u hebt 
ingesteld sedert het begin van de zittingsperiode, en welk 
denkwerk u blijft verrichten om de bestuurders bewust te maken 
van de risico’s van het gebruik van een telefoon aan het stuur.  

Kan u ons meedelen hoeveel overtredingen werden vastgesteld 
door de politiediensten met betrekking tot dergelijk gebruik ? 
Graag de gegevens voor 2014, 2015, 2016 en 2017.  
 

Vraag nr. 319 van de heer Paul Delva d.d. 12 juni 2017 
(N.) :

Het aantal ongevallen met jongeren.

Nog elke dag zijn in België 18 jonge automobilisten betrokken 
bij een ongeval, Het aantal incidenten daalt wel, maar toch noemt 
BIW dit cijfer onrustwekkend.

Jongeren onder de 25 blijven ook in 2017 immers over-
vertegenwoordigd in de ongevallencijfers. De afgelopen tien 
jaar is het aantal ongevallen waarbij jongeren betrokken waren 
weliswaar met een derde gedaald, van meer dan 10.000 in 2007 
naar goed 6.700 vorig jaar. (Het totale aantal ongevallen daalde 
met 19 procent.) Maar hoewel jongeren slechts 9 procent van de 
bevolking uitmaken, waren zij wel betrokken bij 21 procent van 
de geregistreerde letselongevallen.

Dat België nog werk heeft in vergelijking met de rest van 
Europa, blijkt ook uit het aantal jonge verkeersdoden : 122 
jongeren per miljoen inwoners, tegenover 110 in Frankrijk en 47 
in Nederland.

Naar aanleiding van deze cijfers voor België kreeg ik van de 
staatssecretaris graag een antwoord op de volgende vragen :

1. Hoe evolueerde het totale aantal verkeersongevallen in 
Brussel de voorbije drie jaar ? (Graag uitgesplitst naar geregi-
streerde letselongevallen en ongevallen met verkeersdoden.)

2. Hoe evolueerde het aantal verkeersongevallen waar een 
jongere (onder de 25) bij betrokken was in Brussel de 
voorbije drie jaar ? (Graag uitgesplitst naar letselongevallen 
en verkeersdoden.)
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Question n° 320 de M. Paul Delva du 12 juin 2017 (N.) :  

Le nombre d’accidents impliquant des vélos électriques.

Dans les statistiques en la matière, les accidents impliquant 
des vélos électriques sont désormais comptabilisés séparément. 
En 2016, 730 accidents impliquant des vélos électriques ont fait 
des blessés, soit 8 % du nombre total d’accidents impliquant un 
cycliste.

D’après l’Institut belge pour la sécurité routière (IBSR), 
c’est notamment dû au fait que les vélos électriques sont surtout 
populaires auprès des personnes âgées.

Ces trois dernières années, on estime qu’un demi-million de 
vélos électriques supplémentaires circulent sur nos routes. Le 
risque d’accidents augmente dès lors en conséquence. L’IBSR 
appelle les villes et les communes à améliorer les pistes cyclables 
et les infrastructures vélo.

Au vu de ces chiffres, je voudrais vous poser les questions 
suivantes :

1. Combien d’accidents impliquant des cyclistes la Région 
de Bruxelles-Capitale a-t-elle comptés en 2016 ? Merci 
de spécifier en fonction du type d’accident (avec blessés, 
morts…), de l’âge et du sexe des victimes.

2. Combien d’accidents impliquant des cyclistes à vélo 
électrique la Région de Bruxelles-Capitale a-t-elle comptés en 
2016 ? Merci de spécifier en fonction du type d’accident (avec 
blessés, morts…), de l’âge et du sexe des victimes.

3. Quelle augmentation les vélos électriques ont-ils connue à 
Bruxelles ces trois dernières années ?

Questions n° 323 de M. Emin Özkara, n° 324 de M. Bea 
Diallo, n° 325 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 326 de M. 
Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour 
aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City. 

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter 
à l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse 

Vraag nr. 320 van de heer Paul Delva d.d. 12 juni 2017 
(N.) :

Het aantal ongevallen met elektrische fietsen.

In de ongevallencijfers worden ongevallen met elektrische 
fietsen voortaan apart opgelijst. In 2016 gebeurden in België 730 
ongevallen met elektrische fietsen waarbij gewonden vielen. Dat 
is 8 % van het totale aantal fietsongevallen.  

Volgens het Belgisch Instituut voor de Verkeersveiligheid 
(BIW) komt dat onder meer doordat de elektrische fietsen vooral 
bij oudere mensen populair zijn.

De voorbije drie jaar zijn er naar schatting een half miljoen 
elektrische fietsen bijgekomen op onze wegen. Het risico 
op ongevallen neemt dan ook toe. Het BIW roept steden en 
gemeenten alvast op om werk te maken van betere fietspaden en 
fietsvoorzieningen.

Naar aanleiding van deze cijfers, kreeg ik graag een antwoord 
op de volgende vragen :

1. Hoeveel ongevallen met fietsen gebeurden in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest in 2016 ? Graag met verdere specifi-
cering naar type ongeval (met gewonden, doden.. ), leeftijd en 
geslacht slachtoffers.

2. Hoeveel ongevallen met elektrische fietsen gebeurden in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest in 2016. Graag met verdere 
specificering naar type ongeval (met gewonden, doden..), 
leeftijd en geslacht slachtoffers.

3. Hoeveel elektrische fietsen zijn er in Brussel de afgelopen 
drie jaar bijgekomen ?

Vragen nr. 323 van de heer Emin Özkara, nr. 324 van de 
heer Bea Diallo, nr. 325 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor en 
nr. 326 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.

In haar Gewestelijke Regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
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et coordonnée : Digital.Brussels.1 La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise.2  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 
fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 
européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 
Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. »3  

Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

(1)   CIRB : « Digital.Brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 01/02/2017, http://cirb.brussels/
fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-nu-
merique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 2 juin 2017  
  

(2) Idem  

(3)  SMART CITY STRATEGIE, http :/ /cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 2 juin 2017.  

gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels1. 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie 2.

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 
de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 
legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 
Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. »3

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 01/02/2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl, geraadpleegd op 2 juni 
2017. 

(2) Idem  

(3)  SMART CITY STRATEGIE, http://cibg.brussels/nl/bestanden/brus-
sels-smart-city-strategie, geraadpleegd op 2 juni 2017.
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2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 
projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plateforme Smart City ? Si 
oui, de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 
City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 
été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

Question n° 327 de M. Emin Özkara du 9 juin 2017 (Fr.) : 

La sécurité informatique des institutions régionales.

Il y a quelques jours, le système informatique de la Chambre 
des députés néerlandaise a été touché par ce qu’on appelle 
en français un rançongiciel (1), le terme utilisé en Anglais est 
ransomware.

Les ransomwares et autres malwares peuvent causer des 
dégâts considérables, voire détruire complètement une infrastruc-
ture IT et les données numériques stockées par celle-ci.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes en rapport 
avec les systèmes informatiques des institutions régionales :

1. Une analyse de risques renforcée a-t-elle été récemment 
menée sur les éléments techniques tels que les matériels, les 
logiciels, les réseaux,.. et sur l’environnement du système 
informatique comme les utilisateurs, les bâtiments,... afin de 
détecter les menaces et vulnérabilités des systèmes informa-
tiques régionaux, et ce en vue d’assurer l’intégrité, la confi-
dentialité et la disponibilité des systèmes informatiques ? Qui 
a réalisé cette analyse de risques ? Quel en a été le résultat ? 
Les différents impacts d’attaques de ransomwares ou autres 
malwares ont-ils été évalués ?

2. Une politique de sécurité renforcée est-elle déjà d’actualité ? 
La politique de sécurité a-t-elle été mise à jour suite à la 
dernière analyse de risques ? Qui évalue si la politique de 
sécurité est bien respectée ? Un plan de continuité des activités 
en cas de panne informatique a-t-il déjà été dégagé ?

(1)  Datanews, « La Chambre des députés néerlandais aux prises avec un 
rançongiciel », http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-
des-deputes-neerlandaise-aux-prises-avec-un-rancongiciel/
article-normal-637745.html, consulté le 31 mars 2017.

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoegd-
heden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 
of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 
aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact ?

Vraag nr. 327 van de heer Emin Özkara d.d. 9 juni 2017 
(Fr.) :

Informaticaveiligheid van de gewestelijke instellingen.

Enkele dagen geleden werden het computersysteem van de 
Nederlandse Kamer van Volksvertegenwoordigers aangevallen 
door ransomware, rançongiciel (1) in het Frans en afpersingssoft-
ware in het Nederlands.

Ransomware en andere malware kunnen aanzienlijke schade 
veroorzaken en een IT-infrastructuur en de opgeslagen digitale 
gegevens zelfs volledig vernielen.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld over 
de computersystemen van de gewestelijke instellingen :

1. Is er onlangs een uitgebreide risicoanalyse uitgevoerd van de 
technische bestanddelen zoals de apparatuur, de programma-
tuur, de netwerken en de omgeving van het computersysteem 
zoals de gebruikers en, de gebouwen, om de dreigingen en 
zwakke punten van de gewestelijke computersystemen op 
te sporen en aldus de integriteit, de vertrouwelijkheid en de 
beschikbaarheid van de computersystemen te garanderen ? 
Wie heeft die risicoanalyse uitgevoerd ? Hoe luiden de 
conclusies ervan ? Zijn de verschillende gevolgen van de 
aanvallen met ransomware of andere malware geëvalueerd ?

2. Is er al een versterkt veiligheidsbeleid aan de orde ? Is het 
veiligheidsbeleid bijgewerkt na de laatste risicoanalyse ? Wie 
evalueert of het veiligheidsbeleid goed gevolgd wordt ? Is er 
al een plan opgesteld om de activiteiten in geval een compu-
terpanne te kunnen voortzetten ?

(1)  Datanews, « La chambre des députés néerlandais aux prises avec un 
rançongiciel », http://m.datanews.levif.be/ict/actualite/la-chambre-
des-deputes-neerlandais-aux-prises-avec-un rancongiciel/article-nor-
mal-637745.html, geraadpleegd op 31 maart 2017.
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3. Tous les mails (entrants et sortants) et tous les documents 
téléchargés à partir d’une source non fiable (internet, clés 
USB, etc.) sont-ils soumis à une détection des malwares, 
ransomwares et codes malicieux ? Des outils d’analyse réseau 
(par exemple IDS) sont-ils déployés à travers le réseau ?  

4. Quel est le budget annuel consacré à la sécurité informatique 
des institutions régionales ?

5. Les institutions publiques régionales ont-elles déjà fait l’objet 
de ce type d’attaque ?

6. Une campagne d’information ou de sensibilisation à ce 
phénomène a-t-elle été menée au sein des institutions 
publiques régionales afin de sensibiliser les utilisateurs ?

Secrétaire d’État chargée du 
Commerce extérieur et de 

la Lutte contre l’Incendie et 
l’Aide médicale urgente

Question n° 198 de M. Emin Özkara du 6 juin 2017 (Fr.) :  

L’impact de la réglementation concernant l’abattage des 
animaux sans étourdissement préalable sur les exportations 
belges de viande.

Avec un total des exportations belges en valeur de près de 
29 milliards d’euros, le secteur agroalimentaire est un secteur 
commercial important1. Les producteurs belges ont grand besoin 
des exportations pour être rentables et maintenir les prix.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Quelle est la valeur des exportations bruxelloises du secteur 
de la viande ?

2. En ce qui concerne les exportations, à combien est estimé le 
marché de la viande

a) bruxellois?

b) halal et casher bruxellois?

3. En ce qui concerne la production de viande respectant les rites 
religieux (ou autrement dit : viande « halal » ou « casher »),

a) Quels sont les principaux débouchés? Vers quels pays 
cette viande est-elle exportée ?

(1)  I.L., « Les exportations agricoles belges dopées par la diplomatie », 
Publié le jeudi 9 mars 2017 à 13h32 - Mis à jour le jeudi 9 mars 
2017 à 14h05, http://www.lalibre.be/economie/conjoncture/les-ex-
portations-agricoles-belges-dopees-par-la-diplomatie-58cl3a95c-
d705cd98dd6cf60, consulté le 30 mai 2017.  

3. Worden alle (inkomende en uitgaande) e-mails en alle 
documenten die van een niet betrouwbare bron (internet, 
USB-sticks enz.) worden gedownload, gescreend op malware, 
ransomware en schadelijke codes ? Worden er op het netwerk 
tools ingezet om het netwerk te beveiligen (bijvoorbeeld 
IDS) ?

4. Welk budget wordt op jaarbasis besteed aan de computerbe-
veiliging van de gewestelijke instellingen ?

5. Is er al een dergelijke aanval op de gewestelijke overheidsin-
stellingen geweest ?

6. Is er binnen de gewestelijke overheidsinstellingen een 
campagne gevoerd om de gebruikers te informeren en bewust 
te maken van dat fenomeen?

Staatssecretaris belast 
met Buitenlandse Handel 
en Brandbestrijding en 

Dringende Medische Hulp

Vraag nr. 198 van de heer Emin Özkara d.d. 6 juni 2017 
(Fr.) :

De weerslag van de regelgeving inzake slachten zonder 
voorafgaande verdoving op de Belgische vleesexport.  

Met een totale export voor een waarde van 29 miljard euro, 
is de landbouw-voedingssector een belangrijke commerciële 
sector1 . De Belgische producenten hebben export zeer nodig om 
rendabel te blijven en de prijzen te handhaven.

Graag een antwoord op volgende vragen :

1. Wat is de waarde van de Brusselse export in de vleessector?  

2. Wat is de geraamde waarde van de export:  

a) van de Brusselse vleesmarkt ?

b) van de Brusselse Halal en Koosjer vleesmarkt ?

3. Inzake de productie van vlees met inachtneming van de 
religieuze rites (m.a.w. « Halal » of « Koosjer »):

a) Wat zijn de voornaamste afzetmarkten? Naar welke 
landen wordt dit vlees uitgevoerd ?

(1)  I.L.« Les exportations agricoles belges dopées par la diplomatie », 
gepubliceerd op donderdag 9 maart 2017 om 13.32 uur – Bijgewerkt 
op donderdag 9 maart 2017 om 14.05 uur, http://www.lalibre.be/
economie/conjoncture/les-exportaions-agricoles-belges-dopees-par-
la-diplomatie-58c13acd705cd98dd6cf60, geraadpleegd op 30 mei 
2017.
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b) Quels sont les volumes de viandes exportés (année par 
année depuis 2014) ?

c) Quelles sont les parts de marché ?

4. Existe-t-il une cellule « exportation » en Région de Bruxelles-
Capitale ? Quelqu’un a-t-il déjà estimé la perte de revenus 
des exportations du secteur de la viande dans le cas où une 
interdiction de l’abattage sans étourdissement préalable serait 
approuvée par la Région de Bruxelles-Capitale dans les mois 
à venir ?

5. En ce qui concerne le marché du halal et du casher, quels sont 
les accords bilatéraux ou certificats conclus depuis 2014 ? 
Quels sont les dossiers d’ouverture de marché en cours de 
traitement ?

Questions n° 200 de M. Emin Özkara, n° 201 de M. Bea 
Diallo, n° 202 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 203 de M. 
Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour 
aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City. 

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter 
à l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse 
et coordonnée : Digital.Brussels.1 La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise.2  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 
fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 
européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 

(1)   CIRB : « Digital.Brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 01/02/2017, http://cirb.brussels/
fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-nu-
merique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 2 juin 2017  
  

(2) Idem  

b) Welk volume vlees wordt uitgevoerd (jaar na jaar sedert 
2014) ?

c) Wat zijn de marktaandelen ?

4. Bestaat er een cel « export » in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest ? Heeft iemand de gederfde inkomsten uit export van 
de vleessector geraamd ingeval een verbod op slachten zonder 
voorafgaande verdoving zou goedgekeurd worden in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest in de komende maanden ?  

5. Inzake de markt voor Halal- en Koosjervlees, welke bilaterale 
overeenkomsten of certificaten werden gesloten sedert 2014 ? 
Welke dossiers inzake de opening van de markt worden thans 
behandeld ?

Vragen nr. 200 van de heer Emin Özkara, nr. 201 van de 
heer Bea Diallo, nr. 202 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor en 
nr. 203 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.

In haar Gewestelijke Regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels1. 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie 2.

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 
de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 
legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 01/02/2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl, geraadpleegd op 2 juni 
2017. 

(2) Idem  
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Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. »1  

Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 
projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plateforme Smart City ? Si 
oui, de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 
City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 
été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http :/ /cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 2 juin 2017.  

Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. »1

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoegd-
heden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 
of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 
aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact ?

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http://cibg.brussels/nl/bestanden/brus-
sels-smart-city-strategie, geraadpleegd op 2 juni 2017.
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Ministre chargé des Finances, du 
Budget, des Relations extérieures et 

de la Coopération au Développement 

Question n° 46 de M. Benoît Cerexhe du 12 mai 2015 
(Fr.) :

Les règles régissant l’utilisation d’internet à des fins privées.
 

La question et la réponse provisoire ont été publiées dans le 
Bulletin n° 9, p. 43.

Question n° 76 de M. Emmanuel De Bock du 16 novembre 
2015 (Fr.) :

Les calculs du SPF Finances concernant l’impôt des 
personnes physiques (IPP) des communes.

La question et la réponse provisoire ont été publiées dans le 
Bulletin n° 14, p. 28.

Question n° 82 de M. Benoît Cerexhe du 15 décembre 
2015 (Fr.) :

Les taxes sur les véhicules automobiles.

La question et la réponse provisoire ont été publiées dans le 
Bulletin n° 15, p. 27.

Minister belast met Financiën, 
Begroting, Externe Betrekkingen 
en Ontwikkelingssamenwerking 

Vraag nr. 46 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 12 mei 2015 
(Fr.) :

De regels inzake het gebruik van het internet voor 
privédoeleinden.

De vraag en het voorlopig antwoord werden gepubliceerd in 
Bulletin nr. 9, blz. 43.

Vraag nr. 76 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 
16 november 2015 (Fr.) :

Berekeningen van de FOD Financiën betreffende de 
personenbelasting (PB) van de gemeenten.

De vraag en het voorlopig antwoord werden gepubliceerd in 
Bulletin nr. 14, blz. 28.

Vraag nr. 82 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 15 december 
2015 (Fr.) :

Belastingen op motorvoertuigen.

De vraag en het voorlopig antwoord werden gepubliceerd in 
Bulletin nr. 15, blz. 27.

II.Vragen waarop 
een voorlopig antwoord verstrekt werd

II. Questions auxquelles 
une réponse provisoire a été fournie

(Fr.) : Vraag gesteld in het Frans – (N.) : Vraag gesteld in het Nederlands 
(Fr.) : Question posée en français – (N.) : Question posée en néerlandais



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31) 23

Question n° 97 de M. Michaël Verbauwhede du 9 février 
2016 (Fr.) :

La vente du bâtiment Actiris.

La question et la réponse provisoire ont été publiées dans le 
Bulletin n° 16, p. 36.

Question n° 167 de M. Emmanuel De Bock du 20 mars 
2017 (Fr.) :

Les retours communaux et régionaux des régularisations 
fiscales fédérales.

La question et la réponse provisoire ont été publiées dans le 
Bulletin n° 29, p. 23.

Vraag nr. 97 van de heer Michaël Verbauwhede d.d. 
9 februari 2016 (Fr.) :

De verkoop van het Actirisgebouw.

De vraag en het voorlopig antwoord werden gepubliceerd in 
Bulletin nr. 16, blz. 36.

Vraag nr. 167 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 
20 maart 2017 (Fr.) :

De gemeentelijke en gewestelijke return van de federale 
fiscale regularisaties.

De vraag en het voorlopig antwoord werden gepubliceerd in 
Bulletin nr. 29, blz. 23.
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Question n° 669 de M. Johan Van den Driessche du 5 mai 
2017 (N.) :

Les agressions à l’encontre des agents de police.

J’ai déjà interrogé la secrétaire d’État Cécile Jodogne dans le 
passé au sujet des agressions physiques et verbales à l’encontre du 
personnel du SIAMU.

La nuit de dimanche, des « vandales » ont incendié quatre 
combis de police qui étaient stationnés sur le parking du centre de 
formation de la police à Anderlecht.  

D’après la porte-parole de la zone de police Midi, ces quatre 
combis de police étaient les seuls de la zone. Ils étaient souvent 
utilisés lors d’urgences ou de grands rassemblements. En cas 
d’urgence, la zone de police Midi devra provisoirement faire 
appel à l’aide d’autres zones de police.

Enfin, la porte-parole a déclaré que globalement, les violences 
à l’encontre de la police sont plus fréquentes ces derniers temps, 
sans qu’il y ait une raison spécifique à cela. Plusieurs groupes, 
explique-t-elle sans entrer dans les détails, sont hostiles à l’égard 
de la police.

Vraag nr. 669 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
5 mei 2017 (N.) :

De aggressie tegenover politieagenten.

Reeds in het verleden heb ik staatssecretaris Cécile Jodogne 
ondervraagd omtrent de fysieke en verbale agressie ten opzichte 
van het personeel van de DBDMH.

Op zondagnacht hebben « vandalen » vier politiecombi’s in 
brand gestoken in Anderlecht. De voertuigen stonden geparkeerd 
op de parking van het opleidingscentrum van de politie in 
Anderlecht.

Volgens de woordvoerster van de politiezone Brussel-Zuid 
waren « de vier politiecombi’s de enige die ze hadden. Ze werden 
vaak ingezet bij noodgevallen of massabijeenkomsten. De PZ 
Brussel-Zuid zal voorlopig bij noodgevallen de hulp moeten 
inschakelen van andere politiezones ».

Ten slotte verklaarde de woordvoerster dat « de laatste tijd 
wel meer geweld is tegen de politie in het algemeen, maar dat 
heeft niet één specifieke reden. Er zijn een aantal groepen, zonder 
in detail te treden, die vijandig staan tegenover de politie ».  

III. Vragen van de Volksvertegenwoordigers 
 en antwoorden van de Ministers

III. Questions posées par les Députés  
et réponses données par les Ministres

(Fr.) : Vraag gesteld in het Frans – (N.) : Vraag gesteld in het Nederlands 
(Fr.) : Question posée en français – (N.) : Question posée en néerlandais

Minister-President belast met  
Plaatselijke Besturen,  

Territoriale Ontwikkeling,  
Stedelijk Beleid,  

Monumenten en Landschappen, 
Studentenaangelegenheden, Toerisme, 

Openbaar Ambt, Wetenschappelijk Onderzoek  
en Openbare Netheid

Ministre-Président chargé des  
Pouvoirs locaux, du Développement territorial,  

de la Politique de la Ville,  
des Monuments et Sites,  

des Affaires étudiantes, du Tourisme,  
de la Fonction publique,  

de la Recherche scientifique et  
de la Propreté publique
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Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

–    Combien de cas d’agression à l’encontre du personnel policier 
des zones de police bruxelloises ont-ils été signalés en 2014, 
2015 et 2016 ? Merci de ventiler les chiffres par année, selon 
la nature de l’agression et par commune.

–    Combien d’heures d’incapacité de travail (par an) ces 
agressions contre les agents des zones de police bruxelloises 
ont-elles occasionnées ?

–    Comment le gouvernement bruxellois aborde-t-il le problème 
des agressions verbales et/ou physiques à l’encontre des 
agents des zones de police bruxelloises, tant au regard du 
personnel que de la population ?

–    Y a-t-il chaque fois dépôt de plainte après une agression 
verbale et/ou physique à l’encontre des agents des zones de 
police bruxelloises, et quelles en sont les conséquences ?

Réponse : Le service déconcentré d’arrondissement de la 
police fédérale nous a fourni les statistiques suivantes :

Faits de violences contre les fonctionnaires an/commune :

2014 2015 2016

Bruxelles 23 25 24

Ixelles 8 11 6

Total ZP 5339 31 36 30

Berchem-Ste-Agathe 0 1 2

Ganshoren 0 0 0

Jette 1 0 4

Koekelberg 0 0 1

Molenbeek-St-Jean 7 1 6

Total ZP 5340 8 2 13

Anderlecht 5 9 7

Forest 0 1 1

Saint-Gilles 9 5 14

Total ZP 5341 14 15 22

Uccle 1 0 2

Auderghem 2 0 1

Watermael-Boitsfort 0 0 2

Total ZP 5342 3 0 5

Etterbeek 3 1 1

Woluwe-St-Lambert 1 1 6

Woluwe-St-Pierre 0 1 1

Total ZP 5343 4 3 8

Graag had ik een antwoord op de volgende vragen :

–    Hoeveel gevallen van agressie tegen het politiepersoneel van 
de Brusselse politiezones werd er, opgesplitst per jaar, per 
aard van de agressie en per gemeente, gemeld in 2014, 2015 
en 2016 ?

–    Tot hoeveel uren werkonbekwaamheid (per jaar) heeft deze 
agressie tegen het politiepersoneel van de Brusselse politie-
zones geleid ?

–    Hoe pakt de Brusselse Regering het probleem van verbale 
en/of fysieke agressie tegenover het politiepersoneel van de 
Brusselse politiezones, zowel voor het personeel ais t.a.v. de 
bevolking zelf ? Welke maatregelen staan er in de steigers ?

–    Wordt er telkens klacht neergelegd na een geval van fysieke 
en/of verbale agressie tegenover het politiepersoneel van de 
Brusselse politiezones en wat zijn de gevolgen daarvan ?

Antwoord : De gedeconcentreerde arrondissementsdienst van 
de Federale Politie heeft ons de volgende statistieken verstrekt :

Geweld tegen beambten jaar/gemeente :

2014 2015 2016

Brussel 23 25 24

Elsene 8 11 6

Totaal PZ 5339 31 36 30

St Agatha-Berchem 0 1 2

Ganshoren 0 0 0

Jette 1 0 4

Koekelberg 0 0 1

St-Jans-Molenbeek 7 1 6

Totaal PZ 5340 8 2 13

Anderlecht 5 9 7

Vorst 0 1 1

Sint-Gillis 9 5 14

Totaal PZ 5341 14 15 22

Ukkel 1 0 2

Oudergem 2 0 1

Watermaal-Bosvoorde 0 0 2

Totaal PZ 5342 3 0 5

Etterbeek 3 1 1

St Lambrechts-Woluwe 1 1 6

St Pieters-Woluwe 0 1 1

Totaal PZ 5343 4 3 8
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2014 2015 2016

Evere 2 1 1

St-Josse-ten-Noode 3 1 2

Schaerbeek 3 6 7

Total ZP 5344 8 8 10

Total général 68 64 88

Nombre de faits d’outrage par an et commune :

2014 2015 2016

Bruxelles 183 111 139

Ixelles 44 28 22

Total ZP 5339 227 139 161

Berchem-Ste-Agathe 2 1 4

Ganshoren 3 1 3

Jette 10 4 3

Koekelberg 1 5 4

Molenbeek-St-Jean 31 8 13

Total ZP 5340 47 19 27

Anderlecht 46 56 41

Forest 23 18 30

Saint Gilles 55 47 44

Total ZP 5341 124 121 115

Uccle 15 13 12

Auderghem 3 6 9

Watermael-Boitsfort 12 12 7

Total ZP 5342 30 31 28

Etterbeek 13 4 10

Woluwe-St-Lambert 10 12 14

Woluwe-St-Pierre 4 6 3

Total ZP 5343 27 22 27

Evere 5 4 7

St-Josse-ten-Noode 25 17 13

Schaerbeek 35 30 24

Total ZP 5344 65 51 44

Total général 520 383 402

2014 2015 2016

Evere 2 1 1

St-Joost-ten-Node 3 1 2

Schaarbeek 3 6 7

Totaal PZ 5344 8 8 10

Algemeen totaal 68 64 88

Aantal feiten van smaad per jaar en per gemeente :

2014 2015 2016

Brussel 183 111 139

Elsene 44 28 22

Totaal PZ 5339 227 139 161

St.Agatha-Berchem 2 1 4

Ganshoren 3 1 3

Jette 10 4 3

Koekelberg 1 5 4

St-Jans-Molenbeek 31 8 13

Totaal PZ 5340 47 19 27

Anderlecht 46 56 41

Vorst 23 18 30

Sint-Gillis 55 47 44

Totaal PZ 5341 124 121 115

Ukkel 15 13 12

Oudergem 3 6 9

Watermaal-Bosvoorde 12 12 7

Totaal PZ 5342 30 31 28

Etterbeek 13 4 10

St.-Lambrechts-Woluwe 10 12 14

St.-Pieters-Woluwe 4 6 3

Totaal PZ 5343 27 22 27

Evere 5 4 7

St-Joost-ten-Node 25 17 13

Schaarbeek 35 30 24

Totaal PZ 5344 65 51 44

Algemeen totaal 520 383 402
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Le nombre de jours d’incapacité de travail s’est élevé à :

2014 2015 2016

ZP 5339 2204 2837 2799

ZP 5340 487 1009 965

ZP 5341 326 270 277

ZP 5342 169 97 8

ZP 5343 606 523 792

ZP 5344 782 409 1771

Total pour les 6 ZP 4574 5145 6612

Lorsqu’une agression physique se produit contre un policier, 
une plainte est systématiquement déposée. Selon les cas, les 
autorités des zones de police se constituent partie civile en soutien 
des policiers blessés mais une assistance en justice est systémati-
quement accordée au policier victime.  

Question n° 671 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

Subventions aux associations privées œuvrant en matière de 
sécurité et de prévention.

Au budget initial 2017 (mission 10), on constate qu’une 
subvention de fonctionnement (2 millions d’euros), ainsi qu’une 
subvention d’investissement (1,5 million d’euros) sont réservées 
aux associations privées œuvrant en matière de sécurité et de 
prévention. Une distinction qui mérite quelques éclaircissements, 
puisqu’en 2016 une seule allocation de base figurait dans le 
budget pour ces mêmes associations.

Aussi, Monsieur le Ministre-Président, je souhaiterais vous 
poser les questions suivantes :

–    Que couvrent précisément ces moyens ?

–    S’agit-il de la poursuite du financement des projets initiés en 
2016 ?

–    Un nouvel appel à projets sera-t-il prochainement lancé pour 
sélectionner de nouvelles initiatives ? Dans l’affirmative, 
pouvez-vous en communiquer les principaux critères et le 
calendrier ?

Réponse : Dans le cadre de l’élaboration du budget 2017 le 
gouvernement a décidé d’allouer de nouveaux moyens à la mise 
en œuvre de sa politique de sécurité et de prévention. Ainsi, en 
exécution du plan global de sécurité toute une série de projets et 
d’investissements se verront couverts par ces moyens.

Il en va ainsi du centre de communication, du centre de crise 
et des projets retenus tels que les antennes de sécurité au niveau 
local.

Het aantal dagen arbeidsongeschiktheid bedroeg :

2014 2015 2016

PZ 5339 2204 2837 2799

PZ 5340 487 1009 965

PZ 5341 326 270 277

PZ 5342 169 97 8

PZ 5343 606 523 792

PZ 5344 782 409 1771

Totaal voor de 6 PZ 4574 5145 6612

Als fysiek geweld wordt gebruikt tegen een politiebeambte 
wordt systematisch klacht ingediend. Afhankelijk van het geval 
stellen de overheden van de politiezones zich burgerlijke partij 
ter ondersteuning van de gewonde politiemensen, maar rechtsbij-
stand wordt systematisch verstrekt aan politiebeambten die het 
slachtoffer waren van dit soort feiten.

Vraag nr. 671 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

Subsidies aan de private verenigingen die ijveren voor 
veiligheid en preventie.

In de initiële begroting 2017 (opdracht 10), stelt men vast dat 
een werkingssubsidie (2 miljoen euro) en een subsidiëringssubsi-
die (1,5 miljoen euro) vastgelegd worden voor de private vereni-
gingen die ijveren voor veiligheid en preventie. Een onderscheid 
dat enige verduidelijking vereist, aangezien in 2016 een enkele 
basisallocatie in de begroting stond voor dezelfde verenigingen.  

Graag een antwoord op volgende vragen :  

–    Wat wordt precies door deze middelen gedekt ?

–    Gaat het om de verdere financiering van projecten uit 2016 ?  

–    Komt er binnenkort een nieuwe oproep tot projecten om 
nieuwe initiatieven te selecteren ? Zo ja, wat zijn de belang-
rijkste criteria en de kalender ?  

Antwoord : Naar aanleiding van de begrotingswerkzaamhe-
den 2017 besliste de Regering nieuwe middelen toe te kennen 
voor de uitvoering van haar veiligheids- en preventiebeleid. In 
uitvoering van het globaal veiligheidsplan zullen de middelen 
gebruikt worden voor een hele reeks projecten en investeringen.

Dat geldt bijvoorbeeld voor het communicatiecentrum, het 
crisiscentrum en specifiek geselecteerde projecten zoals de lokale 
veiligheidsantennes.
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Dans le cadre des groupes de travail et des contacts avec 
nos partenaires les projets sont actuellement à l’étude et seront 
mobilisés en fonction de la concrétisation de ces projets.  

La préparation de ce dossier est en cours et fera prochaine-
ment l’objet d’une décision gouvernementale.

Question n° 673 de M. Johan Van den Driessche du 12 mai 
2017 (N.) :

Le recours aux services d’avocats par votre cabinet.

Votre cabinet a recours aux services d’avocats pour des 
missions de consultance juridique et dans le cadre de contentieux. 
Pourriez-vous me communiquer les informations suivantes :

–    le nom des associations d’avocats consultées en 2016,  

–  ainsi que le nom des avocats en charge des dossiers en 2016 

–  et le nombre d’affaires traitées par chacun d’eux en 2016 ; 

–    le cout du recours à leurs services en 2016 ?

Réponse : J’ai l’honneur de vous adresser en annexe (*), les 
réponses à vos questions.

Pour Bruxelles Coordination Régionale, Bruxelles Pouvoirs 
locaux et Bruxelles Développement urbain (actuellement BUP 
et BLO), vous trouverez un tableau Excel reprenant les éléments 
reprenant :

1. le nom des associations d’avocats désignées en 2016 ;

2. le nom des avocats en charge des dossiers en 2016 ;

3. le nombre d’affaires que chacun des avocats désignés a traité 
en 2016 ;

4. les couts de leurs services en honoraires en 2016.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 674 de M. Johan Van den Driessche du 12 mai 
2017 (N.) :

Le recours aux services d’avocats par Bruxelles Pouvoirs 
locaux, Bruxelles Coordination régionale et Bruxelles 
Développement urbain.

In de context van werkgroepen en van de contacten met onze 
partners liggen de projecten momenteel ter studie en de middelen 
zullen worden toegekend naarmate de projecten concrete vorm 
aannemen.

De voorbereiding van dit dossier loopt en het zal weldra voor 
een beslissing aan de Regering worden voorgelegd.

Vraag nr. 673 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
12 mei 2017 (N.) :

Het gebruik van de diensten van advocaten door uw kabinet.

Uw kabinet doet een beroep op de diensten van advocaten 
voor juridische consultancyopdrachten en geschillendossiers. 
Graag had ik de volgende gegevens ontvangen :

–    De naam van de advocatenverenigingen die in 2016 werden 
geraadpleegd ;

–  alsook de naam van de advocaten die belast waren met de 
dossiers in 2016 ;

–  alsook het aantal zaken dat elk van hen heeft behandeld in 
2016.

–    De kosten voor het inschakelen van hun diensten in 2016.

Antwoord : Ik heb de eer het Geachte Lid volgend antwoord 
mee te delen.

Voor Brussel Gewestelijke Coördinatie, Brussel Plaatselijke 
Besturen en Brussel Stedelijke Ontwikkeling (nu BSE en BLO) 
vindt u als bijlage (*) een Excel-tabel met de volgende elementen : 

1. de namen van de in 2016 aangestelde advocatenkantoren ;

2. de namen van de in 2016 met de dossiers belaste advocaten ;

3. het aantal zaken dat elk van de aangestelde advocaten in 2016 
heeft behandeld ;

4. de kostprijs van hun diensten in erelonen in 2016.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 674 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
12 mei 2017 (N.) :

Het gebruik van de diensten van advocaten door Brussel 
Plaatselijke Besturen, Brussel Gewestelijke Coördinatie en 
Brussel Stedelijke Ontwikkeling.
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Le Service public régional de Bruxelles (SPRB) recourt aux 
services d’avocats pour des missions de consultance juridique et 
dans le cadre de contentieux. Pourriez-vous me communiquer 
les informations suivantes en ce qui concerne Bruxelles 
Pouvoirs locaux, Bruxelles Coordination régionale et Bruxelles 
Développement urbain :

–    Le nom des associations d’avocats consultées en 2016,  

–  ainsi que le nom des avocats en charge des dossiers en 2016 

–  et le nombre d’affaires traitées par chacun d’eux en 2016 ;  

–    Le cout du recours à leurs services en 2016 ?

Réponse : J’ai l’honneur de vous adresser en annexe (*), les 
réponses à vos questions.

Pour Bruxelles Coordination Régionale, Bruxelles Pouvoirs 
locaux et Bruxelles Développement urbain (actuellement BUP 
et BLO), vous trouverez un tableau Excel reprenant les éléments 
reprenant :

1. le nom des associations d’avocats désignées en 2016 ;

2. le nom des avocats en charge des dossiers en 2016 ;

3. le nombre d’affaires que chacun des avocats désignés a traité 
en 2016 ;

4. les couts de leurs services en honoraires en 2016.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 675 de M. Emin Özkara du 15 mai 2017 (Fr.) : 

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data Protection 
Officer » (DPO) et l’impact du Règlement Général sur la 
Protection des Données (RGPD) sur les services et organismes 
régionaux.

Le Règlement Général sur la Protection des données (RGPD) 
est entré en vigueur le 24 mai 2016. Les entreprises, autorités 
publiques et organismes publics ont jusqu’au 25 mai 2018 
pour se plier aux exigences du RGPD (1). Parmi les nouveautés 
instaurées par le RGPD, la fonction de Délégué à la Protection 
des Données ou « Data Protection Officer » (DPO). L’article 37 
du RGPD prévoit qu’il est obligatoire de désigner un DPO 
lorsque « le traitement est effectué par une autorité publique ou 

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, consulté le 16 avril 2017. 

De Gewestelijke Overheidsdienst Brussel (GOB) doet een 
beroep op de diensten van advocaten voor juridische consultan-
cyopdrachten en geschillendossiers. Graag had ik de volgende 
gegevens ontvangen voor Brussel Plaatselijke Besturen, Brussel 
Gewestelijke Coördinatie en Brussel Stedelijke Ontwikkeling :  

–    De naam van de advocatenverenigingen die in 2016 werden 
geraadpleegd ;

–  alsook de naam van de advocaten die belast waren met de 
dossiers in 2016 ;

–  alsook het aantal zaken dat elk van hen heeft behandeld in 
2016.

–    De kosten voor het inschakelen van hun diensten in 2016.

Antwoord : Ik heb de eer het geachte lid volgend antwoord 
mee te delen.

Voor Brussel Gewestelijke Coördinatie, Brussel Plaatselijke 
Besturen en Brussel Stedelijke Ontwikkeling (nu BSE en BLO) 
vindt u als bijlage (*) een Excel-tabel met de volgende elementen :
 

1. de namen van de in 2016 aangestelde advocatenkantoren ;

2. de namen van de in 2016 met de dossiers belaste advocaten ;

3. het aantal zaken dat elk van de aangestelde advocaten in 2016 
heeft behandeld ;

4. de kostprijs van hun diensten in erelonen in 2016.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 675 van de heer Emin Özkara d.d. 15 mei 2017 
(Fr.) :

De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) en de impact van de algemene 
verordening gegevensbescherming op de gewestelijke 
overheidsdiensten en overheidsinstellingen.

De algemene verordening gegevensbescherming is op 24 mei 
2016 in werking getreden. De bedrijven, overheden en overheids-
instellingen hebben tot 25 mei 2018 om zich te schikken naar 
de eisen van deze verordening. Onder de nieuwigheden in deze 
verordening (1) vinden wij de gemachtigde voor de gegevensbe-
scherming of « Data protection officer » (DPO). Artikel 37 van de 
verordening bepaalt dat men verplicht is een DPO aan te stellen 
wanneer de verwerking wordt verricht door een overheidsinstantie 

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, geraadpleegd op 16 april 
2017.

http://ec.europa.eu/justice/data-protection/
http://ec.europa.eu/justice/data-protection/
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un organisme public quelles que soient les données qu’ils traitent, 
à l’exception des juridictions agissant dans l’exercice de leur 
fonction juridictionnelle » (1),(2).

À partir du 25 mai 2018, le non-respect des articles 37, 38 
et 39 du RGPD fera l’objet d’« amendes administratives pouvant 
s’élever jusqu’à dix millions d’euros ou, dans le cas d’une 
entreprise, jusqu’à deux pour cent du chiffre d’affaires mondial 
total de l’exercice précédent, le montant le plus élevé étant retenu. 
En outre, en cas de défaut d’information des personnes (articles 13 
et 14 du RGPD) sur les coordonnées du délégué, le plafond de 
ces amendes administratives est porté à vingt millions d’euros et 
quatre pour cent du chiffre d’affaire mondial total de l’exercice 
précédent. » (3)  

Eu égard aux enjeux que je viens de rappeler, la mise en place 
de la fonction de Délégué à la Protection des Données (DPO) 
nécessite donc d’être anticipée et organisée dès aujourd’hui, afin 
d’être prêt en mai 2018.

Je souhaiterais savoir, pour chacun des services et organismes 
publics qui relèvent de vos compétences ministérielles :

1. Quels sont les services qui disposent d’un Préposé à la 
protection des données et/ou d’un Conseiller en sécurité ? 
Votre cabinet dispose-t-il d’un Préposé à la protection des 
données et/ou d’un Conseiller en sécurité ?

2. Quels sont les services qui répondent déjà aux exigences 
du RGPD et qui disposent d’un Délégué à la Protection des 
Données (DPO) ? Votre cabinet dispose-t-il déjà d’un DPO ? 

3. Actuellement, un Préposé à la protection des données ou un 
Conseiller en sécurité peut-il effectuer la fonction de Délégué 
à la Protection des Données (DPO) ? Des formations DPO 
sont-elles prévues ? Si oui, quand et par qui seront-elles 
dispensées ? Qui pourra ou devra participer à ces formations 
DPO ?

4. Un Conseiller en sécurité qui exerce également la fonction de 
Préposé à la protection des données peut-il exercer la fonction 
de Délégué à la Protection des Données (DPO) ? Existe-t-il un 
conflit d’intérêts entre ces trois fonctions ?  

(1)  Commission de la protection de la vie privée, https://www.privacy-
commission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856, consulté le 17 avril 
2017

(2)  « Les notions « autorité publique » et « organisme public » ne sont 
pas définies dans le RGPD. Ces notions devront être interprétées 
à l’aune du droit belge. » Source : commission de la protection 
de la vie privée, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, consulté le 16 avril 2017.  

(3)  Commission de la protection de ta vie privée, https://www.privacy-
commission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877, consulté le 16 avril 
2017

of overheidsorgaan, ongeacht de gegevens die zij verwerken, 
behalve in het geval van gerechten bij de uitoefening van hun 
rechterlijke taken (1),(2).

Vanaf 25 mei 2018 zal de niet-naleving van de artikelen 37, 
38 en 39 van de algemene verordening gegevensbescherming het 
voorwerp uitmaken van administratieve boetes die tot 10 miljoen 
euro kunnen oplopen of in het geval van een bedrijf tot 2 % van 
de totale wereldomzet van het voorgaande boekjaar en daarbij 
wordt rekening gehouden met het hoogste bedrag. In geval van 
gebrek aan informatie aan de personen (artikelen 13 en 14 van de 
algemene verordening gegevensbescherming) over de gegevens 
van de gemachtigde, wordt het plafond van deze administra-
tieve boetes verhoogd tot 20 miljoen euro en 4 % van de totale 
wereldomzet van het voorgaande boekjaar.(3)

Gelet op wat dus op het spel staat, moet vandaag al geanti-
cipeerd worden op de invoering van de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming (DPO), om klaar te zijn tegen mei 
2018.

Voor elk van de diensten en overheidsorganen onder toezicht 
zou ik het volgende willen weten :

1. Welke diensten beschikken over een aangestelde gegevens-
bescherming en/of een veiligheidsadviseur ? Beschikt het 
kabinet over een aangestelde gegevensbescherming en/of een 
veiligheidsadviseur ?

2. Welke diensten voldoen al aan de eisen van de algemene 
verordening en beschikken over een gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) ? 
Beschikt het kabinet over een DPO ?

3. Mag een aangestelde gegevensbescherming of een veilig-
heidsadviseur vandaag de functie van gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) 
uitoefenen ? Komen er opleidingen voor DPO’s ? Zo ja, 
wanneer en door wie ? Wie kan of zal deelnemen aan de DPO 
opleidingen ?

4. Mag een veiligheidsadviseur die ook de functie van aangestelde 
gegevensbescherming uitoefent, de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming of « Data protection officer » 
(DPO) uitoefenen ? Bestaat er een belangenconflict tussen die 
drie functies ?

(1)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer, https://
www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856, geen 
vertaling beschikbaar.

(2)  De begrippen overheid en overheidsorgaan worden niet gedefi-
nieerd in de algemene verordening gegevensbescherming. Deze 
begrippen worden geïnterpreteerd in het licht van de Belgische 
wetgeving., Bron : Commissie voor de bescherming van de per-
soonlijke levenssfeer, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, geen vertaling beschikbaar.

(3)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer, https://
www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877, geen 
vertaling beschikbaar.

https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
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5. Quelles sont les procédures mises en place pour la sélection 
des DPO ? Ces procédures détectent-elles les conflits 
d’intérêts entre fonctions, missions et tâches (1)? Qui se 
charge de détecter les conflits d’intérêts ? Qui désigne les 
DPO du service public ? Quel est leur statut ?

6. Est-il prévu de réaliser avant le 25 mai 2018 un cadastre 
des coordonnées des Délégués à la Protection des Données 
(DPO) ? Si oui, qui se chargera de réaliser et mettre à jour ce 
cadastre ? Ce cadastre sera-t-il consultable publiquement ?  

Réponse : J’ai l’honneur de communiquer à l’Honorable 
Membre les éléments de réponse suivants :

Actions prises par le Service public régional de Bruxelles 
(SPBR) pour la mise en œuvre de la règlementation

1. Conscientiser l’ensemble des acteurs des enjeux et difficultés 

La détermination des mesures techniques et organisation-
nelles appropriées est l’une des plus grandes difficultés pour les 
responsables dans la mise en conformité de leurs traitements au 
Règlement.

Elle implique :

–  de revoir la conformité de tous les traitements existants ; 

–  de mettre en place des processus de détermination de ces 
mesures techniques et organisationnelles.

2. Réaliser un inventaire

La direction des Affaires juridiques est actuellement chargée 
de réaliser un marché public permettant l’externalisation de la 
première étape de mise en conformité avec le RGPD, à savoir 
l’établissement d’un inventaire des différents traitements de 
données à caractère personnel effectués au sein du Service public 
régional de Bruxelles. Cette étape a pour objectif d’analyser et de 
répertorier tous les traitements afin d’en déterminer les risques et 
objectifs poursuivis. Elle devrait s’achever au 11 décembre 2017. 

3. Etablir un plan d’action

Le plan d’action est le suivant :

–  Développer un registre des activités de traitement

–  Effacer les données dont la conservation ne peut plus être 
justifiée

–  Mettre en œuvre un processus automatisé d’effacement des 
données

–  Revoir et/ou créer des déclarations de confidentialité

(1)  Un conflit d’intérêts entre la fonction de délégué et de manager IT a été 
sanctionné en octobre 2016 par l’autorité bavaroise de protection des 
données. Source : https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf, 
consulté le 16 avril 2017.

5. Welke procedures worden ingevoerd voor de selectie van 
de DPO’s ? Zijn die procedures gericht op het opsporen van 
belangenconflicten tussen functies, opdrachten en taken (1)? 
Wie is belast met de opsporing van belangenconflicten ? Wie 
stelt de DPO’s van de overheid aan ? Wat is hun statuut ?

6. Komt er voor 25 mei 2018 een kadaster met de gegevens van 
de gemachtigden voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) ? Zo ja, wie wordt belast met het 
opstellen en bijhouden van het kadaster ? Wordt dit kadaster 
publiek raadpleegbaar ?

Antwoord : Ik heb de eer het geachte lid volgend antwoord 
mee te delen :

Acties ondernomen door de Gewestelijke Overheidsdienst 
Brussel (GOB) voor het uitvoeren van de verordening

1. Alle actoren bewustmaken van de uitdagingen en 
moeilijkheden

Het bepalen van de geschikte technische en organisatorische 
maatregelen vormt een van de grootste moeilijkheden voor de 
verantwoordelijken bij het in overeenstemming brengen van hun 
verwerkingen met de verordening.

Dat houdt het volgende in :

–  voor alle bestaande verwerkingen nagaan of ze de toets van 
de verordening kunnen doorstaan ;

–  processen uitwerken voor het bepalen van deze technische 
en organisatorische maatregelen.

2. Een inventaris opstellen

De directie Juridische Zaken is momenteel belast met het 
uitschrijven van een overheidsopdracht voor het uitbesteden 
van de eerste fase van het in overeenstemming brengen met de 
AVG, te weten het opstellen van een inventaris van de verschil-
lende verwerkingen van persoonsgegevens in de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel. Alle verwerkingen analyseren en 
inventariseren om er de risico’s en nagestreefde doelstellingen 
van te bepalen, vormt het opzet. Die fase zou op 11 december 
2017 moeten zijn afgerond.

3. Een actieplan opstellen

Het actieplan behelst de volgende zaken :

–  Een register ontwikkelen van de verwerkingsactiviteiten

–  De gegevens wissen waarvan de bewaring niet langer 
gerechtvaardigd is

–  Een geautomatiseerd proces voor het wissen van gegevens 
uitwerken

–  Herzien en/of creëren van vertrouwelijkheidsverklaringen

(1)  Een belangenconflict tussen de functie van gemachtigde en IT-manager 
is in oktober 2016 bestraft door de Beierse overheid belast met de 
gegevensbescherming. Bron : https://www.Ida.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf, geraadpleegd op 16 april 2017.

https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
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4. Désigner un délégué à la protection des données (DPO)

QUESTION 1

Le SPRB dispose d’un conseiller en sécurité, mais pas d’un 
préposé à la protection des données.

QUESTION 2

Le SPRB répond partiellement aux exigences du RGPD, 
c’est-à-dire que certaines mesures de sécurité sont déjà en place.  

Des actions dans le cadre des nouvelles obligations (comme 
la tenue d’un registre interne des activités de traitement) sont en 
préparation.

Un délégué à la protection des données est encore à désigner.

QUESTION 3

Des formations seront prévues mais, conformément aux 
actions mises en œuvre actuellement décrites ci-avant, elles sont 
prématurées à l’heure actuelle.

QUESTION 4

Un conseiller en sécurité et un préposé à la protection des 
données peuvent tous les deux exercer la fonction de délégué à 
la protection des données car il n’existe aucun conflit d’intérêt.

QUESTION 5

Les procédures de désignation du DPO seront élaborées.  

QUESTION 6

Un cadastre des coordonnées des DPO n’est pas prévu car il 
n’y aura qu’un seul DPO pour le SPRB.

Question n° 676 de Mme Els Ampe du 16 mai 2017 (N.) :

La présence effective de ministres aux réunions participatives 
concernant des projets de logement.

Début avril, vous avez donné un aperçu des initiatives prises 
par le gouvernement en matière de politique de proximité. Vous 
avez donné un aperçu des projets suivants : gare du Midi, Josaphat, 
Mediapark, le Centre de rénovation urbaine, le projet de PRDD, 
Tour & Taxis et le quartier européen.

4. Een Data Protection officer aanduiden (DPO)

VRAAG 1

De GOB beschikt over een veiligheidsadviseur maar niet over 
een aangestelde voor gegevensbescherming

VRAAG 2

De GOB beantwoordt gedeeltelijk aan de vereisten van 
de AVG. D.w.z. dat bepaalde veiligheidsmaatregelen al zijn 
ingevoerd.

Acties in het kader van de nieuwe verplichtingen (zoals het 
bijhouden van een intern register van de verwerkingsactiviteiten) 
worden voorbereid.

Een Data Protection Officer moet nog worden aangeduid.

VRAAG 3

Opleidingen zullen worden gepland maarzijn voorbarig, gelet 
op de acties die hierboven zijn beschreven en die nu eerst moeten 
worden uitgevoerd.

VRAAG 4

Een veiligheidsadviseur en een aangestelde voor gegevens-
bescherming kunnen beide de functie van Data Protection Officer 
uitoefenen want er bestaat geen enkel belangenconflict.

VRAAG 5

Procedures voor het aanduiden van de DPO zullen worden 
uitgewerkt.

VRAAG 6

Er komt geen gegevenskadaster van van de DPO want de 
GOB zal slechts een DPO tellen

Vraag nr. 676 van mevr. Els Ampe d.d. 16 mei 2017 (N.) :

De effectieve aanwezigheid van ministers tijdens 
participatievergaderingen betreffende woonprojecten.

Begin april gaf u een overzicht van de initiatieven die de 
regering neemt op het vlak van nabijheidspolitiek. U gaf een 
overzicht van de volgende projecten : Zuidstation, Josaphat, 
Mediapark, het Centrum voor Stedelijke Vernieuwing, het 
ontwerp van GPDO, Tour & Taxis en Europese wijk.
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Chacun de ces projets importants a une influence sur la vie 
des riverains qui, par conséquent, réclament souvent la présence 
effective du ministre compétent. Comme je l’ai déjà signalé, des 
Bruxellois m’avouent trouver qu’il y a un manque de politique de 
proximité de la part de certains membres de notre gouvernement 
régional. Un exemple : dans un projet de logement social à Neder-
over-Heembeek, plus de cent personnes demandent sans succès à 
parler à la ministre compétente en personne.  

Je voudrais dès lors vous poser la question suivante :

–  Dans lesquels des projets cités un ministre était-il présent à 
une réunion avec les riverains ?

Réponse : Comme j’ai pu le mentionner dans nos précédents 
échanges, j’attache une grande importance aux différents 
processus de participation, à la connaissance du terrain et à la 
rencontre des citoyens pour lesquels nous développons des projets 
urbains.

Aussi, j’ai pris part personnellement à des moments d’échanges 
ou des évènements permettant la participation des citoyens pour 
les initiatives que vous citez ou, en cas d’empêchement, je me suis 
fait représenter par un membre de mon cabinet.

À titre d’exemples, pour Tour et Taxis, mon cabinet a pris part 
à une réunion organisée par le BRAL le 25 aout dernier relative-
ment au PPAS en cours d’élaboration à l’époque. Dans le cadre 
du développement du quartier européen, j’ai personnellement pris 
part à l’évènement organisé le 6 décembre 2016 sur le rond-point 
Schuman en vue d’échanger avec les acteurs du quartier sur les 
différents projets en cours au niveau des espaces publics et de 
la mobilité. J’ai également organisé et participé personnellement 
au Forum citoyen relatif au PRDD tenu le 7 février au MIMA. 
Enfin, mon cabinet a aussi pris l’initiative de réunir les acteurs du 
quartier Midi dans le cadre d’un échange constructif organisé à 
l’époque à l’ADT durant l’été 2015. Pour Mediapark également, 
plusieurs réunions citoyennes ont été tenues dont une à laquelle 
j’ai personnellement participé.  
  

JOSAPHAT

Comme vous le constatez, je mets un point d’honneur à 
assurer le lien le plus fort possible avec les différents acteurs pour 
qui nous travaillons.

La SAU a opportunément lancé le processus d’information 
que je vous avais déjà annoncé. Le site est opérationnel, sera 
encore enrichi dans les prochaines semaines et mis à jour régu-
lièrement. Une brochure a été distribuée à 4.500 riverains. Des 
séances d’information seront réalisées aux étapes clefs du projet. 

Comme j’ai déjà eu l’occasion de vous le faire savoir, afin 
de sécuriser les partenaires publics, les acteurs immobiliers 
autant que les riverains, les grandes options stratégiques et les 
dispositions règlementaires du projet seront coulées dans un Plan 
d’aménagement directeur. Je ne dois pas vous apprendre que 

Dat zijn stuk voor stuk belangrijke projecten die een invloed 
hebben op het leven van de buurtbewoners. Vaak vragen zij 
daarom dat de bevoegde minister persoonlijk aanwezig zijn. Zoals 
ik reeds heb aangekaart, hoor ik van burgers dat er een gebrek 
is aan nabijheidspolitiek van sommige van onze gewestelijke 
regeringsleden. Ik geef het voorbeeld van een sociaalwoonproject 
in Neder-over-Heembeek waar meer dan honderd mensen vragen 
om de bevoegde minister hierover persoonlijk te spreken, maar 
dat blijft zonder gevolg.

Daarom had ik u graag de volgende vraag gesteld :

–  Bij welke van de vermelde projecten was er tijdens een 
bijeenkomst met buurtbewoners een minister aanwezig ?

Antwoord : Zoals ik in onze vorige gesprekken heb vermeld, 
hecht ik erg veel belang aan de verschillende participatieprocedu-
res, de kennis van het terrein en de ontmoeting met de bevolking 
waarvoor we de stadsprojecten ontwikkelen.  

Ik heb ook persoonlijk deelgenomen aan de uitwisselingsmo-
menten en de evenementen waarop burgers inspraak kregen in de 
initiatieven die u vermeldt, of ik heb mij, bij verhindering, laten 
vertegenwoordigen door een van mijn kabinetsleden.

Zo heeft mijn kabinet bijvoorbeeld voor Tour & Taxis 
deelgenomen aan een vergadering die de BRAL op 25 augustus 
2016 heeft georganiseerd met betrekking tot het BBP dat toen 
werd uitgewerkt. In het kader van de ontwikkeling van de 
Europese wijk heb ik persoonlijk deelgenomen aan het evenement 
dat op 6 december 2016 op het rondpunt Schuman werd georga-
niseerd om met de wijkactoren van gedachten te wisselen over 
de verschillende lopende projecten op het vlak van openbare 
ruimten en mobiliteit. Ik heb ook persoonlijk deelgenomen aan 
het burgerforum met betrekking tot het GPDO op 7 februari in 
het MIMA, dat ikzelf heb georganiseerd. Mijn kabinet heeft ten 
slotte ook het initiatief genomen om de actoren van de Zuidwijk 
samen te brengen in het kader van een constructieve gedachtewis-
seling die in de zomer van 2015 plaatsvond in het ATO. Ook voor 
Mediapark werden meerdere burgerbijeenkomsten gehouden, 
waarvan één waaraan ik persoonlijk heb deelgenomen.

JOSAPHAT

Zoals u ziet, is het mijn prioriteit om een zo sterk mogelijke 
band te hebben met de verschillende actoren waarvoor we werken. 

De MSI heeft de informatieprocedure die ik u reeds had 
aangekondigd op doelmatige wijze gelanceerd. De website is 
operationeel en zal de komende weken nog worden verrijkt en 
regelmatig worden bijgewerkt. Er werd een brochure uitgedeeld 
aan 4.500 buurtbewoners. Er zullen informatiesessies worden 
gehouden in de belangrijkste fasen van het project.

Zoals ik u reeds heb meegedeeld, zullen de grote strategi-
sche opties en de reglementaire bepalingen van het project in 
een Richtplan van Aanleg worden gegoten teneinde zowel de 
publieke partners, de vastgoedactoren als de buurtbewoners veilig 
te stellen. Ik hoef u niet te vertellen dat het ontwerp van RPA, 
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projet de PAD, accompagné de son RIE feront l’objet d’une large 
enquête publique et que le Parlement sera également informé aux 
étapes clefs de la procédure.  

Les riverains et comités de quartier pourront, dans ce cadre, 
prendre connaissance de toutes les études finalisées et adaptées 
aux dernières modifications du projet et se prononcer ainsi en 
toute connaissance de cause. Cela n’aurait pas été le cas si des 
études éparses et non coordonnées avec le projet leur avaient été 
transmises.

Enfin, les projets concrets d’aménagement et de construction 
seront accompagnés de processus associant et informant riverains 
et futurs habitants du site. Il en sera ainsi des projets d’amé-
nagement de l’espace public et des projets de développement 
immobilier.

Question n° 677 de M. Ahmed El Khannouss du 16 mai 
2017 (Fr.) :

La clause déchets dans le cadre de gros projets immobiliers.

La déclaration de politique générale vous invite à exiger une 
clause « déchets » dans le cahier spécial des charges des gros 
projets immobiliers afin d’intégrer dans leurs aménagements un 
espace dédié aux déchets et à leur collecte. Nous savons déjà que 
le principe a été rappelé dans le contrat de gestion de la SLRB et 
que des modifications de différents textes comme la législation 
relative aux marchés publics, mais aussi pour le Code bruxellois 
de l’aménagement du territoire et le Règlement régional 
d’urbanisme, sont à l’étude. Pouvez-vous nous en dire plus par 
rapport à l’état d’avancement de ces travaux ? Avez-vous une idée 
de quand ces travaux pourront aboutir ?

Réponse : Pour la question spécifique à l’introduction d’une 
clause « déchets » dans les cahiers spéciaux des charges, je vous 
invite à vous adresser à Mme Laanan, dont c’est la compétence.

Je peux toutefois d’ores et déjà vous indiquer que cette pro-
blématique fait l’objet d’une attention particulière dans le cadre 
de l’élaboration des rapports d’incidences environnementales des 
plans. Le projet Josaphat, par exemple, qui se veut exemplaire à 
plusieurs égards, a fait l’objet de réflexions relatives à ces aspects.

Pour ce qui concerne le processus de révision du CoBAT et 
du RRU :

Le CoBAT

Le gouvernement bruxellois s’est lancé dans une réforme 
ambitieuse du CoBAT qui touche à tous les aspects du développe-
ment territorial : planification, procédures de permis d’urbanisme, 
permis d’environnement, évaluation des incidences, patrimoine, 
infractions urbanistiques, etc.

met het bijbehorende MER, het voorwerp zal uitmaken van een 
grootschalig openbaar onderzoek en dat ook het Parlement op 
de hoogte zal worden gebracht van de belangrijkste fasen van de 
procedure.

De buurtbewoners en wijkcomités kunnen in dit kader kennis 
nemen van alle afgeronde studies en van de studies die aan de 
laatste wijzigingen van het project zijn aangepast. Zo kunnen ze 
een beslissing nemen met kennis van zaken. Dat zou het geval niet 
zijn geweest als ze versnipperde en niet op het project afgestemde 
studies zouden hebben ontvangen.

Tot slot zullen de concrete inrichtings- en bouwprojecten 
vergezeld gaan van procedures waarbij buurtbewoners en 
toekomstige bewoners van de site betrokken en geïnformeerd 
worden. Dat zal zo zijn voor projecten voor de inrichting van de 
openbare ruimte en projecten voor de ontwikkeling van vastgoed.

Vraag nr. 677 van de heer Ahmed El Khannouss d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

De afvalclausule in het kader van grote vastgoedprojecten.

De gewestelijke beleidsverklaring vraagt u een « afvalclau-
sule » te eisen in het bijzonder bestek van de grote vastgoedpro-
jecten om daarbij een ruimte in te richten voor afval en het ophalen 
ervan. Wij weten al dat dit principe in herinnering werd gebracht 
in de beheersovereenkomst van de BGHM, en dat wijzigingen 
onderzocht worden van de verschillende teksten, zoals de 
wetgeving betreffende de overheidsopdrachten, maar ook het 
Brussels Wetboek van Ruimtelijke Ordening en de Gewestelijke 
Stedenbouwkundige Verordening. Kan u ons zeggen hoever het 
staat met de voortgang van die werkzaamheden ? Hebt u enig idee 
wanneer deze werkzaamheden kunnen afgerond worden ?

Antwoord : Voor de invoering van een afvalclausule in de 
bijzondere bestekken, verzoek ik u contact op te nemen met 
mevrouw Laanan, die daarvoor bevoegd is.

Ik kan u echter reeds meedelen dat aan deze problematiek een 
bijzondere aandacht wordt besteed in het kader van de opmaak 
van milieueffectenverslagen van de plannen. Zo werd bijvoor-
beeld voor het Josaphatproject, dat in meerdere opzichten een 
voorbeeld wil zijn, nagedacht over deze aspecten.

Wat het herzieningsproces van het BWRO en van de GSV 
betreft :

Het BWRO

De Brusselse Regering is begonnen met een ambitieuze 
hervorming van het BWRO die raakt aan alle aspecten van de 
territoriale ontwikkeling : planning, procedures voor stedenbouw-
kundige vergunningen, milieuvergunningen, evaluatie van de 
effecten, erfgoed, stedenbouwkundige overtredingen, etc.
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L’objectif est la simplification des règles d’urbanisme. Le 
défi : mieux répondre aux attentes des secteurs, citoyens et profes-
sionnels, tout en respectant la jurisprudence du Conseil d’État et 
les directives européennes.  

C’est un projet de grande ampleur mené par mon cabinet et 
l’Administration, dont les axes principaux sont les suivants :

–    La simplification du processus de planification : les schémas 
directeurs sont intégrés dans le CoBAT et prennent la déno-
mination de « Plans d’aménagement directeurs (PAD) ». Ils 
permettront d’assurer la mise en œuvre des projets dans les 
dix zones stratégiques prioritaires retenues par le gouverne-
ment comme Josaphat, Delta, Tour et Taxi, la zone du Canal, 
etc.

–    L’assouplissement des outils d’aménagement communaux : 
vers une plus grande adaptabilité des PPAS (plans particu-
liers d’affectation du sol) aux situations et besoins propres à 
chaque périmètre concerné.

–    La simplification concerne également l’instruction des 
demandes de permis d’urbanisme : suppression de l’avis 
conforme de la Commission royale des monuments et sites, 
instauration de délais de rigueur, meilleur encadrement des 
modifications des demandes de permis en cours d’instruc-
tion, allègement des obligations en matière d’évaluation des 
incidences environnementales, d’implantations commerciales 
ou de permis de lotir.

–    La gestion des projets mixtes (permis d’urbanisme + permis 
d’environnement) est rationalisée via la mise en place d’une 
« boite aux lettres unique » et d’un renforcement d’instruction 
en parallèle des deux demandes.

–    En matière de patrimoine, outre la suppression du caractère 
conforme de l’avis CRMS, la procédure de classement est 
revue.

–    Pour les renseignements urbanistiques liés aux mutations 
immobilières, le projet CoBAT propose un nouveau système 
visant à faire correspondre les situations de fait et de droit et 
protéger ainsi les futurs acquéreurs de biens immobiliers.  

–    Au niveau des infractions urbanistiques commises de longue 
date, même s’il n’y a pas d’amnistie générale, des améliora-
tions précisent les modalités de régularisation.

Après une large consultation du secteur et de l’avis du Conseil 
d’État, le projet d’ordonnance a été adopté par le gouvernement 
fin décembre 2016. Il est actuellement soumis au Parlement 
bruxellois. L’adoption définitive de l’ordonnance réformant le 
CoBAT est souhaitée pour cet été 2017.  

Son entrée en vigueur se fera en deux temps : une entrée 
en vigueur immédiate pour la planification, les règlements 
d’urbanisme et les renseignements urbanistiques et une entrée 
en vigueur différée pour les autres matières, permettant ainsi de 
préparer au mieux la mise en œuvre effective des nouvelles règles 
(adoption des arrêtés d’exécution, communication, formation, 
adaptation des outils informatiques et administratifs,…).  

Het is de bedoeling om de stedenbouwkundige regels te 
vereenvoudigen. De uitdaging : beter tegemoetkomen aan de 
verwachtingen van de sectoren, burgers en professionelen, in 
naleving van de rechtspraak van de Raad van State en de Europese 
richtlijnen.

Het is een project van grote omvang onder leiding van mijn 
kabinet en de administratie met als belangrijkste pijlers :

–    De vereenvoudiging van de planningsprocedure : de richtsche-
ma’s zijn in het BWRO opgenomen en worden « Richtplannen 
van aanleg (RPA) » genoemd. Ze zorgen ervoor dat de 
projecten in de tien prioritaire strategische gebieden die de 
Regering heeft geselecteerd, zoals Josaphat, Delta, Tour & 
Taxis, de kanaalzone, etc., effectief worden uitgevoerd.  

–    De versoepeling van de gemeentelijke ordeningstools : naar 
een grotere aanpasbaarheid van de BBP’s (bijzondere bestem-
mingsplannen) aan de situaties en eigen behoeften in elke 
betrokken perimeter.

–    De vereenvoudiging heeft tevens betrekking op het onderzoek 
van de aanvragen van stedenbouwkundige vergunningen : 
schrappen van het eensluidend advies van de Koninklijke 
Commissie voor Monumenten en Landschappen, invoering van 
dwingende termijnen, betere omkadering van de wijzigingen 
aan de vergunningsaanvragen die worden onderzocht, 
verlichting van de verplichtingen inzake milieueffectenbeoor-
deling, handelsvestigingen of verkavelingsvergunningen.

–    Het beheer van gemengde projecten (stedenbouwkundige 
vergunning + milieuvergunning) wordt gestroomlijnd via 
de invoering van een « unieke brievenbus » en een daarbij 
aansluitend versterkt onderzoek van beide aanvragen.

–    Inzake erfgoed wordt naast het schrappen van het eenslui-
dende karakter van het advies van de KCML ook de bescher-
mingsprocedure herzien.

–    Voor de stedenbouwkundige inlichtingen in verband met 
de overdracht van een onroerend goed stelt het ontwerp 
van BWRO een nieuw systeem voor dat erop gericht is de 
rechts- en feitelijke toestand op elkaar af te stemmen en zo de 
toekomstige kopers van onroerende goederen te beschermen.

–    Op het vlak van stedenbouwkundige inbreuken die op lange 
termijn worden gepleegd, al is er geen algemeen pardon, 
zorgen verbeteringen wel voor duidelijkere regularisatieregels.

Na een uitgebreide raadpleging van de sector en het advies 
van de Raad van State, heeft de Regering de ontwerpordonnantie 
eind december 2016 aangenomen. Ze ligt momenteel voor bij 
het Brussels Parlement. We willen dat de ordonnantie houdende 
hervorming van het BWRO deze zomer 2017 definitief wordt 
aangenomen.

De inwerkingtreding zal gebeuren in twee fasen : een onmid-
dellijke inwerkingtreding voor de planning, de stedenbouwkun-
dige verordeningen en de stedenbouwkundige inlichtingen en een 
verschillende inwerkingtreding voor de andere zaken, waardoor 
de effectieve uitvoering van de nieuwe regels (aannemen van de 
uitvoeringsbesluiten, communicatie, vorming, aanpassing van 
de administratieve- en informaticatools,.) zo goed mogelijk kan 
worden voorbereid.
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Sur les aspects spécifiquement visés par votre question, 
aucune modification du texte n’est envisagée. Ce n’est pas l’objet. 

Le Règlement régional d’urbanisme

La révision du Règlement régional d’urbanisme est également 
en cours d’élaboration. Nous faisons le maximum pour déposer 
le projet de texte, en première lecture, sur la table du GRBC, 
avant les congés parlementaires. Il s’en suivra une consultation 
technique des acteurs directement concernés par l’usage du 
texte. Le processus classique d’approbation d’un tel règlement 
s’amorcera dans la foulée (enquête publique, consultation des 
instances, Conseil d’État, 2e lecture).  

Question n° 678 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

L’avis d’initiative du Conseil économique et social sur la 
simplification administrative en Région de Bruxelles-Capitale. 

Au mois d’avril 2017, le Conseil économique et social a 
remis un avis d’initiative sur la simplification administrative en 
Région de Bruxelles-Capitale. À l’aune des compétences qui sont 
les vôtres et des objectifs fixés par le gouvernement pour cette 
législature, pourriez-vous me communiquer votre position sur les 
recommandations qui vous concernent ? Je vous remercie de bien 
vouloir préciser les pistes qui recueillent votre préférence ou pas. 
Dans ce dernier cas, pourquoi ?

Réponse : Concernant BUP (Bruxelles Urbanisme et 
Patrimoine) et Bruxelles Pouvoirs locaux :

Point 1.1 de l’avis d’initiative en matière d’urbanisme :

En ce qui concerne la recommandation de réorganiser la 
procédure de demande de permis en 2 temps :

La réforme du CoBAT concernant le certificat d’urbanisme 
devrait aller dans ce sens pour permettre à un investisseur 
de connaitre le cadre général du projet qui sera défini plus 
précisément ultérieurement. Par ailleurs le gouvernement est 
favorable à la « réunion de projet » (qui permet un débat plus tôt 
autour des projets) et la soutient dans la mesure où celle-ci serait 
organisée à l’initiative et par l’autorité délivrante.  
  

En ce qui concerne le « Guichet unique » pour l’introduction 
du dossier en vue de l’obtention d’un permis d’urbanisme et d’un 
permis d’environnement :

Wat de aspecten betreft waarop uw vraag specifiek betrekking 
heeft, wordt geen enkele wijziging van de tekst overwogen. Dat 
is het doel niet.

De Gewestelijke Stedenbouwkundige Verordening

De herziening van de gewestelijke stedenbouwkundige 
verordening wordt momenteel uitgewerkt. We doen er alles 
aan om de ontwerptekst in eerste lezing voor het parlementaire 
reces bij de BHR op tafel te leggen. Daarna volgt een technische 
raadpleging van de actoren die rechtstreeks betrokken zijn bij het 
gebruik van de tekst. De klassieke procedure voor het aannemen 
van een dergelijke verordening zal aansluitend daarop worden 
gestart (openbaar onderzoek, raadpleging van de instanties, Raad 
van State, 2de lezing).

Vraag nr. 678 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

Het initiatiefadvies van de Economische en Sociale 
Raad over administratieve vereenvoudiging in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

In april 2017 bracht de Economische en Sociale Raad een 
initiatiefadvies uit over administratieve vereenvoudiging in 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Kan u mij uw standpunt 
meedelen over de aanbevelingen die u betreffen, in het licht van 
uw bevoegdheden en de doelstellingen die de regering heeft 
bepaald voor deze zittingsperiode ? Kan u mij zeggen welke 
denkpistes uw voorkeur genieten of niet ? In het laatste geval, 
waarom niet ?

Antwoord : Aangaande BSE (Brussel Stedenbouw en 
Erfgoed) en Brussel Plaatselijke Besturen :

Punt 1.1 van het initiatiefadvies over stedenbouw :

De aanbeveling om de procedure voor het aanvragen van een 
vergunning in twee fasen te reorganiseren :

Dat is de richting die we willen uitgaan met de hervorming 
van de bepalingen van het BWRO over het stedenbouwkundig 
attest om investeerders voortaan de mogelijkheid te bieden kennis 
te nemen van het algemene projectkader, dat later nauwkeuriger 
bepaald wordt. De Regering is overigens voorstander van 
« projectvergaderingen » (die het mogelijk maken in een vroeger 
stadium een debat op gang te brengen rond projecten) en steunt 
die ook in zoverre zij op initiatief van en door de vergunnende 
overheid worden georganiseerd.

Het uniek loket voor de indiening van een dossier om een 
stedenbouwkundige en milieuvergunning te verkrijgen :  
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La coordination BUP (Bruxelles Urbanisme et Patrimoine) 
et BE (Bruxelles Environnement) est renforcée en matière de 
suivi du dossier (accusé de réception complet, mise à l’enquête 
publique, etc.). Cependant les 2 permis restent d’application.

En ce qui concerne la simplification du formulaire de demande 
de permis :

La simplification du formulaire de demande de permis sera 
faite en application du nouveau CoBAT.

En ce qui concerne la procédure électronique et le suivi du 
dossier :

La procédure électronique sera autorisée par le nouveau 
CoBAT. Celle-ci est à mettre en œuvre avec le CIRB.  

Le système de « permis en ligne » sera développé et permettra 
ainsi le suivi du dossier.

En ce qui concerne la communication par voie électronique 
tout au long de la procédure :

Cette communication électronique sera autorisée par le 
nouveau CoBAT.

En ce qui concerne la liste des actes et travaux de minime 
importance :

L’arrêté de Dispenses est en cours de réécriture afin de 
davantage simplifier les procédures.

Point 1.2 de l’avis d’initiative en matière de fiscalité :

En ce qui concerne la recommandation d’uniformiser l’appel-
lation des taxes qui peut différer d’une commune à l’autre :

Il n’existe pas aujourd’hui de différences fondamentales dans 
les intitulés des règlements-taxes des communes : les différences 
d’appellation de certaines taxes sont généralement mineures et 
n’empêchent nullement de pouvoir les identifier et, le cas échéant, 
de les comparer.  

En ce qui concerne la recommandation de publier obligatoi-
rement les différents règlements communaux relatifs à ces taxes 
sur le site internet de chacune des communes et de la Région et de 
tenir ces publications à jour :

Conformément aux articles 112 et 114 NLC, l’affichage des 
règlements-taxes mais aussi leur mise en ligne sur le site internet 
de la commune constituent les deux modes de publication qui 
sont obligatoires en Région de Bruxelles-Capitale. Les règle-
ments-taxes n’ont toutefois de force obligatoire qu’après leur 
publication par la seule voie d’affichage, sans que la date de leur 
mise en ligne sur le site internet n’ait une influence à cet égard. En 

De coördinatie tussen BSE (Brussel Stedenbouw en Erfgoed) 
en LB (Leefmilieu Brussel) wordt versterkt om het dossier beter te 
kunnen opvolgen (volledig ontvangstbewijs, openbaar onderzoek, 
enz.). De 2 vergunningen blijven echter bestaan.

De vereenvoudiging van het aanvraagformulier voor een 
vergunning :

Het nieuwe BWRO voorziet in een vereenvoudiging van het 
aanvraagformulier voor een vergunning.

De elektronische procedure en de opvolging van het dossier : 

Het nieuwe BWRO zal het mogelijk maken een elektronische 
procedure te volgen. Die zal geïmplementeerd worden door het 
CIBG.

Er komt een « online systeem voor vergunningen » via 
hetwelk het dossier opgevolgd zal kunnen worden.

Langs elektronische weg communiceren doorheen de hele 
procedure :

Het nieuwe BWRO zal toelaten om elektronisch te 
communiceren.

De lijst van handelingen en werken van geringe omvang :  

Het besluit over de vrijstellingen wordt momenteel 
herschreven om de procedures verder te vereenvoudigen.

Punt 1.2 van het initiatiefadvies over fiscaliteit :

De aanbeveling om de naamgeving van de belastingen, die 
van gemeente tot gemeente kan verschillen, te uniformeren :

De namen die de gemeenten vandaag hanteren voor hun 
belastingreglementen, verschillen niet fundamenteel van elkaar : 
de verschillen in de naamgeving van bepaalde belastingen zijn 
doorgaans vrij klein en maken het geenszins onmogelijk om 
te bepalen waarvoor ze staan en ze eventueel met elkaar te 
vergelijken.

De aanbeveling om de verschillende gemeentereglementen 
over die belastingen verplicht op de website van elk van de 
gemeenten en van het Gewest te publiceren en die publicaties 
up-to-date te houden :

Overeenkomstig de artikelen 112 en 114 van de NGW is het 
in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest verplicht om de belas-
tingreglementen zowel door middel van een aanplakbrief als door 
plaatsing op de website van de gemeente bekend te maken. De 
belastingreglementen zijn evenwel pas verbindend na de bekend-
making door aanplakbrief. De datum van het online plaatsen op de 
website heeft daar geen invloed op. De Raad van State is immers 
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effet, le Conseil d’État estime que c’est l’affichage qui est le seul 
mode de publication qui fait courir le délai d’entrée en vigueur du 
règlement-taxe, mais aussi le délai d’un recours auprès du Conseil 
d’État.

En outre, Il existe au niveau régional une plateforme de 
diffusion de publications, notamment des communes, et dénommée 
« Editoria », qui inclut les règlements fiscaux des communes. 
La mise en ligne de ces règlements s’effectue de manière 
constante et comprend dès lors tous les changements apportés 
aux règlements-taxes en cours de législature. Cette publication 
ne revêt toutefois qu’un caractère informatif et n’entraine dès 
lors aucun effet juridique au niveau du délai d’entrée en vigueur 
de ces règlements-taxes. Il est du reste possible de les consulter 
de manière chronologique, grâce à une recherche avancée, par 
exemple en sélectionnant une période déterminée ou encore une 
taxe spécifique.

En ce qui concerne la recommandation d’adopter au niveau 
régional des modèles de règlements-taxes pour les communes :

Dans le cadre de l’ordonnance du 23 décembre 2016 relative à 
la taxe régionale sur les établissements d’hébergement touristique, 
il est prévu que les communes puissent établir des centimes 
additionnels à la taxe régionale sur lesdits établissements. À cette 
fin, un modèle de règlement fixant les additionnels à cette taxe 
régionale a été proposé aux communes bruxelloises. Il convient 
toutefois de souligner que l’adoption d’un tel règlement par les 
communes a pour conséquence l’obligation pour les communes 
d’abroger tout règlement-taxe propre portant sur la matière 
imposable visée par l’ordonnance.

En ce qui concerne la recommandation d’harmoniser au 
niveau communal le type de taxes et le type de calculs (critères 
identiques comme base de calcul des taxes, même si les taux sont 
différenciés) :

À cet égard, il est renvoyé à la méthodologie qui a été utilisée 
dans le cadre de l’ordonnance harmonisant les procédures 
relatives aux amendes administratives en matière d’agence de 
voyage et d’hébergement touristique. (Voir ordonnance du 8 mai 
2014 relative aux établissements d’hébergement touristique et 
ordonnance du 23 décembre 2016 relative à la taxe régionale sur 
les établissements d’hébergement touristique).

Dans le cadre de l’harmonisation fiscale communale, il est 
effectivement prévu de proposer aux communes des modèles de 
règlements-taxes visant plus particulièrement les entreprises.  

Plusieurs projets de modèles, accompagnés de recomman-
dations, sont à ce jour en voie d’être finalisés, mais il convient 
d’ores et déjà de relever les limites d’une telle démarche et les 
contraintes qui en découlent.

En effet, l’autonomie fiscale des communes, consacrée par la 
Constitution, implique que les communes déterminent souverai-
nement les bases et l’assiette des impositions dont elles apprécient 

van oordeel dat enkel vanaf de bekendmaking door middel van 
een aanplakbrief een belastingreglement in werking kan treden en 
een beroep ingesteld kan worden bij de Raad van State.  

In het Gewest bestaat een platform dat bekendmakingen van 
onder meer de gemeenten bundelt. Dat platform draagt de naam 
« Editoria ». Ook de fiscale reglementen van de gemeenten staan 
daarop. Er worden voortdurend reglementen online geplaatst, 
net als alle wijzigingen die in de loop van een legislatuur aan de 
belastingreglementen worden aangebracht. Het gaat echter om 
een informatieve bekendmaking, die dus geen enkel juridisch 
gevolg inhoudt voor de termijn waarbinnen die belastingregle-
menten van kracht worden. Voor het overige is het mogelijk ze 
chronologisch te raadplegen door middel van een geavanceerde 
zoekopdracht, bijvoorbeeld door een bepaalde periode of een 
specifieke belasting te selecteren.

De aanbeveling om op gewestelijk niveau modellen van 
belastingreglementen voor de gemeenten aan te nemen :

In de ordonnantie van 23 december 2016 betreffende de 
gewestbelasting op de inrichtingen van toeristisch logies is 
bepaald dat de gemeenten opcentiemen kunnen vestigen op de 
gewestbelasting op voormelde inrichtingen. Met het oog daarop 
is aan de Brusselse gemeenten een modelreglement voor het 
vestigen van opcentiemen op die gewestbelasting voorgesteld. 
Ik wil echter benadrukken dat de gemeenten, wanneer zij zo’n 
reglement goedkeuren, verplicht zijn ieder eigen belastingregle-
ment over de door de ordonnantie beoogde belastbare materie op 
te heffen.

De aanbeveling om op gemeentelijk niveau het type van 
belastingen en het type van berekeningen te harmoniseren 
(identieke criteria als berekeningsbasis van de belastingen, ook al 
zijn de percentages gedifferentieerd) :

In dat opzicht wordt verwezen naar de methodologie die 
gehanteerd werd in het kader van de ordonnantie ter harmoni-
sering van de procedures met betrekking tot de administratieve 
geldboeten op het vlak van reisagentschappen en toeristische 
logies. (zie ordonnantie van 8 mei 2014 betreffende het toeristi-
sche logies en de ordonnantie van 23 december 2016 betreffende 
de gewestbelasting op de inrichtingen van toeristisch logies).

Met het oog op de harmonisering van de gemeentebelastingen 
is effectief het voornemen opgevat om de gemeenten een aantal 
modellen van belastingreglement voor te stellen, die gericht zijn 
op ondernemingen.

Er worden momenteel meerdere modellen, samen met een 
reeks aanbevelingen, afgewerkt. Het is echter belangrijk te wijzen 
op de beperkingen van dat initiatief en op de vereisten die ermee 
gepaard gaan.

De fiscale autonomie van de gemeenten, die bekrachtigd is 
door de Grondwet, houdt immers in dat de gemeenten soeverein 
de basis en de grondslag bepalen van de belastingen waarvan zij 
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la nécessité au regard des besoins auxquels elles estiment devoir 
pourvoir et ce, pour autant qu’elles ne violent pas la loi et ne 
blessent l’intérêt général.

Ainsi, l’autorité de tutelle n’est pas habilitée à imposer aux 
communes des éléments de taxation qui auraient été préalable-
ment définis dans un modèle de règlement fiscal.

En pratique, il faut aussi relever qu’une taxe ayant le même 
objet qui est en vigueur dans différentes communes, comportera 
généralement les mêmes éléments principaux de taxation. Si 
l’on prend par exemple la taxe sur les bureaux, les communes 
calculeront la base imposable en fonction de la superficie brute 
des planchers.

L’objectif poursuivi par cette démarche est dès lors restreint, 
dans la mesure où les communes disposeront d’un outil purement 
informatif dont elles pourront faire usage lors de l’élaboration de 
leurs règlements-taxes.

Enfin, Il n’en demeure pas moins que cette harmonisation des 
règlements fiscaux communaux s’inscrit dans un projet plus global 
visant à encadrer la fiscalité communale, en vue de promouvoir 
l’activité économique de la Région sur la base de contrats passés 
avec les communes.

En ce qui concerne la recommandation de réfléchir au 
regroupement de certaines taxes en vue d’un traitement et d’une 
perception simplifiés :

À ce jour, Il n’existe pas de projet visant à regrouper certaines 
taxes communales dans le but d’en simplifier l’établissement et 
le recouvrement. Ici aussi, l’autonomie fiscale des communes 
implique que ces dernières peuvent ne pas vouloir taxer toutes 
les matières qui seraient visées par un tel regroupement. En outre, 
l’hypothèse d’un règlement-taxe visant des situations ou des 
activités différentes risque davantage d’engendrer de l’insécurité 
juridique en raison de son champ d’application fort étendu. En 
effet, en cas d’illégalité ne portant que sur l’une des taxes faisant 
l’objet de ce regroupement, l’autorité de tutelle et le cas échéant 
le Conseil d’État, se verront contraints d’annuler l’entièreté du 
règlement-taxe, vu que l’annulation partielle en matière de taxes 
communales n’est en principe pas possible. Dans un tel cas de 
figure, les communes risquent dès lors d’être privées de recettes 
importantes.

Par ailleurs, toutes les taxes communales sont soumises à 
la même procédure d’établissement et de recouvrement (en ce 
compris leurs modes de perception) qui est définie dans l’ordon-
nance du 3 avril 2014 relative à l’établissement, au recouvrement 
et au contentieux en matière de taxe communales. Un regroupe-
ment de certaines taxes ne présente donc pas d’intérêt particulier 
si son objectif est de simplifier la perception de ces taxes.

Point 1.4 de l’avis d’initiative en matière de marché public :

Concernant la dématérialisation des marchés publics :

de noodzakelijkheid beoordelen ten aanzien van de behoeften 
waarin zij achten te moeten voorzien, in zoverre zij de wet niet 
overtreden en het algemeen belang niet schaden.

Zo is de toezichthoudende overheid niet gemachtigd om de 
gemeenten heffingen op te leggen die vooraf vastgelegd zouden 
zijn in een model van belastingreglement.

Belangrijk om op te merken is ook dat gemeenten voor 
eenzelfde belasting in hoofdzaak doorgaans dezelfde principes 
hanteren. Zo berekenen de gemeenten de belastbare grondslag 
voor de kantoorbelasting bijvoorbeeld op basis van de bruto 
grondoppervlakte.  

Met dit initiatief streven we dus een afgelijnde doelstelling 
na, in die zin dat de gemeenten zullen beschikken over een louter 
informatief instrument dat zij kunnen gebruiken bij het opmaken 
van hun belastingreglementen.

Desalniettemin past de harmonisering van de gemeentelijke 
belastingreglementen in een globaler project dat de gemeente-
lijke fiscaliteit in goede banen moet leiden om de economische 
activiteit in het gewest te stimuleren door contracten aan te gaan 
met de gemeenten.

De aanbeveling erover na te denken om bepaalde belastingen 
samen te voegen met het oog op een eenvoudigere behandeling 
en inning :

Er zijn vandaag geen plannen om bepaalde gemeentelijke 
belastingen samen te voegen om de vestiging en de invordering 
ervan te vereenvoudigen. De gemeenten kunnen er omwille van 
hun fiscale autonomie immers voor kiezen om niet alle materies 
die samengevoegd zouden worden, te belasten. Bovendien houdt 
een belastingreglement dat van toepassing is op verschillende 
situaties of activiteiten omwille van het zeer uitgebreide toe-
passingsgebied ervan een groter risico op rechtsonzekerheid in. 
Wanneer slechts een van de samengevoegde belastingen onwettig 
zou zijn, zijn de toezichthoudende overheid en eventueel ook de 
Raad van State immers verplicht om het volledige belastingre-
glement te vernietigen, aangezien het in principe niet mogelijk 
is gemeentebelastingen gedeeltelijk te vernietigen. In zo’n geval 
dreigen de gemeenten grote ontvangsten mis te lopen.  

Overigens geldt voor de vestiging en de invordering (alsook 
voor de inning) van alle gemeentebelastingen eenzelfde procedure, 
die bepaald is in de ordonnantie van 3 april 2014 betreffende de 
vestiging, de invordering en de geschillen inzake gemeentebelas-
tingen. Een samenvoeging van bepaalde belastingen zou dus geen 
bijzonder nut hebben, indien zij erop gericht is de inning van die 
belastingen te vereenvoudigen.

Punt 1.4 van het initiatiefadvies over overheidsopdrachten :

De dematerialisatie van de overheidsopdrachten :
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Tout d’abord, la Direction des Marchés Publics locaux 
souhaite rappeler que, même si elle ne dispose pas de statistiques 
précises, tout porte à croire que plus de 70 % des marchés publics 
locaux bruxellois ne sont pas concernés par l’obligation d’être 
passés par voie électronique.

Au niveau des recommandations formulées dans l’avis, la 
Direction des Marchés publics locaux souhaite préciser que :  

–    E-Procurement est une plateforme qui permet aux pouvoirs 
adjudicateurs (fédéraux, régionaux, locaux) et aux entreprises 
d’accéder facilement et rapidement à des applications tels 
que e-Notification, e-Tendering, e-Catalogue, e-Awarding, 
ou e-Auction. Cette plateforme a été créée et développée 
au niveau fédéral. La Direction des Marchés publics locaux 
n’y a jamais été associée. Certes, si plusieurs des agents de 
cette direction ont occasionnellement suivi des formations 
axées sur la passation des marchés publics par voie électro-
nique, ceux-ci n’en restent pas moins des utilisateurs profanes 
d’e-Procurement, d’autant plus que, ne passant qu’un nombre 
très restreint de marchés, ils n’en ont très rarement recours. 
Par conséquent, la Direction des Marchés Publics locaux ne 
constitue pas un partenaire sérieux pour former et conseiller 
les pouvoirs locaux bruxellois et les opérateurs économiques 
à l’utilisation d’e-Procurement.

–    Il apparait que les pouvoirs locaux bruxellois éprouvent 
énormément de difficultés à obtenir dans des délais rai-
sonnables une formation adéquate pour passer leurs 
marchés publics par voie électronique. Ainsi, la commune 
d’Auderghem qui a sollicité à la mi-mars de cette année, une 
formation auprès du fédéral, n’a reçu de la part de celui-ci 
qu’une hypothétique promesse de formation pour au plus tôt 
le mois de septembre.

–    La nouvelle règlementation des marchés publics fixant les 
différentes dates d’entrée en vigueur des obligations liées à 
l’utilisation d’e-Procurement, il n’y a pas lieu de prévoir un 
autre agenda.  

–    En ce qui concerne les « TPE », la nouvelle règlementation 
des marchés publics prévoit un régime particulièrement 
simplifié pour les marchés de faible montant (dont le montant 
est inférieur à 30.000 euros), marchés qui bien évidemment 
ne doivent pas être passés par voie électronique. À cet 
égard, il y a lieu de souligner que la Direction des Marchés 
publics locaux d’une part, dispense à l’intention des pouvoirs 
locaux bruxellois durant tout le mois de juin, une formation 
de recyclage en marchés publics dont une grande partie est 
consacrée aux marchés de faible montant et d’autre part, 
organise le 22 juin un colloque dont le thème est l’accessibi-
lité des marchés publics pour les ETA, EES et les TPE.  

La Direction des initiatives subventionnées offre aussi la 
possibilité aux soumissionnaires de remettre des offres par email. 
De même, digiflow est utilisé pour vérifier directement certaines 
données relatives aux soumissionnaires et ainsi réduire le nombre 
d’attestations à produire par le soumissionnaire.

Concernant l’accessibilité des marchés publics :

Eerst en vooral wijst de directie Lokale Overheidsopdrachten 
erop dat, hoewel zij niet beschikt over nauwkeurige statistieken, 
ervan uitgegaan mag worden dat voor meer dan 70 % van de 
lokale overheidsopdrachten in Brussel de elektronische gunning 
niet verplicht is.

In verband met de aanbevelingen die geformuleerd zijn in 
het advies, merkt de directie Lokale Overheidsopdrachten het 
volgende op :

–    Het platform e-Procurement biedt aanbestedende overheden 
(federale, gewestelijke en lokale) en ondernemingen een 
gemakkelijke en snelle toegang tot verschillende toepassingen, 
zoals e-Notification, e-Tendering, e-Catalogue, e-Awarding en 
e-Auction. Dat platform is ontworpen en ontwikkeld door de 
federale overheid. De directie Lokale Overheidsopdrachten 
is daar nooit bij betrokken. Hoewel meerdere personeelsle-
den van de directie al wel eens een opleiding gevolgd hebben 
over de elektronische gunning van overheidsopdrachten, zijn 
zij niet gespecialiseerd in het gebruik van e-Procurement, 
temeer daar zij, omdat zij slechts een zeer beperkt aantal 
opdrachten gunnen, er maar zeer zelden een beroep op doen. 
De directie Lokale Overheidsopdrachten is dan ook niet de 
aangewezen partner om de Brusselse plaatselijke besturen en 
de economische operatoren op te leiden voor en te adviseren 
over het gebruik van e-Procurement.

–    De Brusselse plaatselijke besturen blijken enorm veel moei-
lijkheden te ondervinden om binnen redelijke termijnen een 
passende opleiding te krijgen over het elektronisch gunnen van 
hun overheidsopdrachten. Zo heeft de gemeente Oudergem 
halverwege maart van dit jaar bij de federale overheid een 
opleiding aangevraagd, maar kreeg zij enkel de hypothetische 
belofte dat die ten vroegste in september verstrekt zou kunnen 
worden.

–    Aangezien de verschillende data waarop de verplichtingen 
in verband met het gebruik van e-Procurement van kracht 
worden al vastgelegd zijn in de nieuwe reglementering over 
de overheidsopdrachten, is het niet nodig een andere timing 
te gaan bepalen.

–    Wat de ZKO’s betreft, voorziet de nieuwe reglementering over 
de overheidsopdrachten in een sterk vereenvoudigde regeling 
voor opdrachten waaraan een laag bedrag gekoppeld is (bedrag 
lager dan 30.000 euro). Die opdrachten moeten uiteraard niet 
langs elektronische weg gegund worden. In dat verband dient 
erop gewezen dat de directie Lokale Overheidsopdrachten 
gedurende de hele maand juni voor de Brusselse plaatse-
lijke besturen een bijscholing over overheidsopdrachten 
organiseert. De aandacht gaat daarbij grotendeels uit naar 
de opdrachten voor een laag bedrag. Daarnaast richt zij op 
22 juni een colloquium in over de toegankelijkheid van over-
heidsopdrachten voor beschutte werkplaatsen, sociale econo-
miebedrijven en ZKO’s.

De directie Gesubsidieerde Initiatieven biedt inschrijvers 
ook de mogelijkheid hun offertes per mail in te dienen. Tevens 
wordt gebruik gemaakt van digiflow om bepaalde gegevens over 
de inschrijvers meteen te controleren en op die manier het aantal 
attesten dat de inschrijver moet bezorgen, te beperken.

De toegankelijkheid van de overheidsopdrachten :
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L’un des objectifs majeurs de la nouvelle règlementation des 
marchés publics est de simplifier et d’assouplir les procédures de 
passation des marchés publics en vue de faciliter l’accès des PME 
aux marchés publics. À titre d’exemple, on peut citer : l’obli-
gation, sauf exception, d’allotissement des marchés publics, le 
document unique de marché européen (DUME) qui va permettre 
d’alléger la production de certificats ou autres documents relatifs 
aux critères d’exclusion et de sélection, la déclaration implicite 
sur l’honneur, le principe de proportionnalité en vertu duquel les 
moyens employés par une administration doit être en adéquation 
avec le but qu’elle vise, des règles spécifiques pour les marchés 
de faible montant.  

Au niveau des recommandations formulées dans l’avis, la 
Direction des Marchés publics locaux souhaite préciser, outre les 
apports significatifs de la nouvelle règlementation des marchés 
publics qui visent à faciliter l’accès à la commande publique, que : 

–    Elle a toujours conseillé et encouragé les pouvoirs locaux 
bruxellois à ne pas demander d’attestations bancaires dans 
le cadre de la vérification de la capacité financière des 
soumissionnaires.

–    Compte tenu du principe de l’autonomie communale, il n’est 
pas possible d’imposer aux pouvoirs locaux bruxellois des 
cahiers spéciaux des charges types. En outre ces cahiers 
doivent toujours être établis en tenant compte de la spécificité 
du marché en question.

–    En ce qui concerne les modalités de paiement et plus particu-
lièrement les délais de ceux-ci, la règlementation des marchés 
publics en fixe les règles. Toute la difficulté pour les pouvoirs 
locaux bruxellois consiste à respecter ces règles compte tenu 
de leurs règles propres tant au niveau de leur fonctionnement 
qu’au niveau comptable. La Direction des Marchés publics 
locaux a toujours été consciente de cette problématique et a 
été à cet égard à l’initiative de la circulaire du 2 aout 2006 
relative aux conséquences de la loi du 3 décembre 2005 
instaurant une indemnité compensatoire en faveur des travail-
leurs indépendants (problèmes lors du paiement de certains 
marchés publics). En outre, elle travaille en ce sens sur une 
réforme des règles organisationnelles et comptables des 
pouvoirs locaux.

–    Compte tenu du nouveau cadre légal de la règlementation 
des marchés publics, la circulaire fédérale du 16 mai 2014 
favorisant l’accès des PME aux marchés publics n’est plus 
d’aucun intérêt.  

Point 2 de l’avis d’initiative – Outils de mise en œuvre de la 
simplification administrative :

En ce qui concerne les analyses d’impact socioéconomiques 
(point 2.1.1) préalables à la mise en place de nouvelles règle-
mentations, le gouvernement a adopté le 24 avril 2014 un arrêté 
portant exécution de l’ordonnance du 29 mars 2012 portant 
intégration de la dimension de genre dans les lignes politiques 
de la Région de Bruxelles-Capitale. En annexe de cet arrêté 
d’exécution figure le « test genre », test relatif à la mesure de 
l’impact en matière d’égalité homme-femme de toute nouvelle 

Een van de hoofddoelstellingen van de nieuwe reglementering 
over de overheidsopdrachten is om de procedures voor het gunnen 
van overheidsopdrachten te vereenvoudigen en te versoepelen, 
zodat KMO’s er makkelijker toegang toe kunnen hebben. Bij wijze 
van voorbeeld wil ik verwijzen naar de verplichting, behoudens 
uitzondering, om de overheidsopdrachten op te delen in loten, 
het uniform Europees aanbestedingsdocument (UEA) waardoor 
minder certificaten en andere stukken verbonden aan de uitslui-
tings- en selectiecriteria voorgelegd moeten worden, de impliciete 
verklaring op erewoord, het evenredigheidsbeginsel op grond 
waarvan de middelen die een bestuur aanwendt, in verhouding 
moeten staan tot het doel dat het nastreeft, de specifieke regels 
voor opdrachten waaraan een laag bedrag gekoppeld is.

Over de aanbevelingen die geformuleerd zijn in het advies, 
merkt de directie Lokale Overheidsopdrachten op dat afgezien 
van de betekenisvolle bijdrage van de nieuwe reglementering over 
de overheidsopdrachten om de toegang tot overheidsbestellingen 
te vergemakkelijken :

–    Zij de Brusselse plaatselijke besturen altijd geadviseerd en 
aangemoedigd heeft om geen bankattesten te vragen bij de 
controle van de financiële draagkracht van de inschrijvers.  

–    In het licht van het principe van de gemeentelijke autonomie, 
het niet mogelijk is modelbestekken op te leggen aan de 
Brusselse plaatselijke besturen. Bij de opmaak van die 
bestekken moet overigens altijd rekening gehouden worden 
met de specificiteit van de opdracht in kwestie.

–    De betalingswijzen en -termijnen vastgelegd zijn in de regle-
mentering over de overheidsopdrachten. De hele moeilijk-
heid voor de Brusselse plaatselijke besturen bestaat erin 
die regels na te leven en tegelijk rekening te houden met 
hun eigen werkings- en boekhoudregels. De directie Lokale 
Overheidsopdrachten is zich altijd bewust geweest van die 
problematiek en heeft daarom het initiatief genomen voor de 
omzendbrief van 2 augustus 2006 over de gevolgen van de 
wet van 3 december 2005 betreffende de uitkering van een 
compensatievergoeding aan zelfstandigen (problemen bij het 
betalen van bepaalde overheidsopdrachten). Daarnaast werk 
zij aan een hervorming van de organisatorische en boekhoud-
kundige regels van de plaatselijke besturen.  

–    In het licht van het nieuwe wettelijke kader dat geschapen 
is door de reglementering over de overheidsopdrachten, de 
federale omzendbrief van 16 mei 2014 om de toegang van 
KMO’s tot overheidsopdrachten te bevorderen van geen enkel 
belang meer is.

Punt 2 van het initiatiefadvies – Tools voor administratieve 
vereenvoudiging :

Wat de sociaaleconomische impactanalyse (punt 2.1.1) vóór 
de invoering van nieuwe regelgeving betreft, heeft de Regering op 
24 april 2014 een besluit goedgekeurd dat uitvoering geeft aan de 
ordonnantie van 29 maart 2012 houdende de integratie van de gen-
derdimensie in de beleidslijnen van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest. Bij dat uitvoeringsbesluit is de « gendertest » gevoegd, 
een test om na te gaan welke impact een nieuwe regelgeving 
heeft op de gelijkheid tussen mannen en vrouwen. Sinds de 
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règlementation. Depuis l’entrée en vigueur de cet arrêté, le 
gender test est systématiquement réalisé en cas de projet de 
nouvelle règlementation.

En ce qui concerne l’open data (point 2.2), la Région sub-
ventionne depuis 2005 Brulocalis pour la création et la mise 
à jour d’une base de données des subsides accessibles aux 
pouvoirs locaux bruxellois via différents pouvoirs subsidiants : 
Commission communautaire commune, Commission com-
munautaire flamande, Commission communautaire française, 
Communauté flamande, Communauté française, Région de 
Bruxelles-Capitale, État fédéral, Union européenne. Cette base de 
données très complète et accessible en ligne est une référence. 
Elle a grandement simplifié l’accès à l’information concernant les 
subsides accessibles aux pouvoirs locaux bruxellois.  

Point 2.5 de l’avis d’initiative – Collaboration entre les admi-
nistrations fédérales, régionales et communales :

En ce qui concerne la collaboration entre les administrations 
(point 2.5.2), les modifications apportées par l’ordonnance du 
20 juillet 2016, publiée au Moniteur belge du 14 septembre 2016, 
modifiant l’ordonnance du 16 juillet 1998 relative à l’octroi de 
subsides destinés à encourager la réalisation d’investissements 
d’intérêt public, rencontrent déjà une des recommandations 
formulées par le Conseil économique et social, à savoir la collabo-
ration entre administrations fédérales, régionales et communales :

Ces modifications portent sur :

–    La suppression d’une étape de la procédure de subvention-
nement, à savoir la demande d’Accord de Principe d’Octroi 
de Subside (APOS) pour les bénéficiaires tenus de proposer 
au gouvernement un Programme Triennal d’Investissement.

C’est en effet faire preuve de simplification administrative en 
allégeant la double transmission imposée aux communes de 
mêmes documents (cahiers des charges, plans…) à Bruxelles 
Pouvoirs Locaux, l’une aux services de la tutelle sur les 
marchés publics et l’autre à la direction des investissements. 
D’autant que ces deux directions sont en communication 
interne permanente pour rendre leurs avis en la matière.  

C’est aussi respecter davantage l’autonomie des communes 
qui peuvent gérer leurs dossiers avec plus de liberté et de 
responsabilité puisqu’il leur est demandé de transmettre la 
demande de subside lorsque toutes les autorisations préalables 
auront été obtenues (permis d’urbanisme, d’environnement, 
de mobilité, l’avis de la tutelle).  

–    L’instauration d’un comité d’accompagnement où les 
différentes parties concernées peuvent se concerter sur les 
projets à subventionner, les suivre durant toute la procédure 
de subventionnement et in fine les évaluer.  

inwerkingtreding van dat besluit wordt de gendertest systematisch 
uitgevoerd voor ieder ontwerp van nieuwe regelgeving.  

Wat de open data (punt 2.2) betreft, subsidieert het Gewest sinds 
2005 Brulocalis voor het ontwerpen en bijhouden van een gege-
vensbank van de subsidies die de Brusselse plaatselijke besturen 
kunnen krijgen via verschillende subsidiërende overheden : 
Gemeenschappelijke Gemeenschapscommissie, Vlaamse 
Gemeenschapscommissie, Franse Gemeenschapscommissie, 
Vlaamse Gemeenschap, Franse Gemeenschap, Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest, federale overheid, Europese Unie. Die 
zeer volledige en online toegankelijke gegevensbank geldt als 
referentie. Zij heeft de toegang tot informatie over de subsidies 
die toegankelijk zijn voor de Brusselse plaatselijke besturen sterk 
vereenvoudigd.

Punt 2.5 van het initiatiefadvies – Samenwerking tussen de 
federale, gewestelijke en gemeentelijke besturen :

Wat de samenwerking tussen de besturen (punt 2.5.2) betreft, 
is met de wijzigingen aan de ordonnantie van 20 juli 2016, bekend-
gemaakt in het Belgisch Staatsblad van 14 september 2016, tot 
wijziging van de ordonnantie van 16 juli 1998 betreffende de 
toekenning van subsidies om investeringen van openbaar nut 
aan te moedigen al voldaan aan een van de aanbevelingen van de 
Economische en Sociale Raad, meer bepaald de samenwerking 
tussen de federale, gewestelijke en gemeentelijke besturen :

De wijzigingen strekken ertoe :

–    Een stap in de subsidiëringsprocedure af te schaffen, namelijk 
de aanvraag om principiële instemming voor de toekenning 
van een subsidie (PITS) voor de begunstigden die de Regering 
een driejarig investeringsprogramma moeten voorstellen.

Het getuigt van administratieve vereenvoudiging de ver-
plichting af te schaffen waardoor de gemeenten dezelfde 
stukken (bestekken, plannen,…) tweemaal moesten opsturen 
naar Brussel Plaatselijke Besturen, één keer naar de diensten 
die toezicht houden op de overheidsopdrachten en één keer 
naar de directie investeringen. Temeer daar beide directies 
permanent intern communiceren om hun adviezen ter zake uit 
te brengen.

Het getuigt ook van meer respect voor de autonomie van de 
gemeenten, die hun dossiers vrijer en met meer verantwoor-
delijkheid kunnen beheren, aangezien hen gevraagd wordt de 
subsidieaanvraag te bezorgen wanneer alle voorafgaande ver-
gunningen verkregen zijn (stedenbouwkundige vergunning, 
milieuvergunning, mobiliteitsvergunning, het advies van de 
toezichthoudende overheid).

–    Een begeleidingscomité in het leven te roepen waarin de 
verschillende betrokken partijen met elkaar overleg kunnen 
plegen over de te subsidiëren projecten, die gedurende de 
hele subsidiëringsprocedure kunnen opvolgen en uiteindelijk 
evalueren.
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Question n° 679 de M. Alain Destexhe du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La pertinence de la formation sur l’islam des policiers 
bruxellois.

En janvier dernier, je vous interrogeais déjà sur le contenu de 
la formation mise en place par Bruxelles Prévention et Sécurité et 
l’ERAP destinée aux gardiens de la paix.

Force est de constater que certaines de mes craintes se sont 
confirmées.

Selon un témoignage recueilli par le journal La Capitale dans 
son édition du 11 mai dernier, il y a « des problèmes au niveau 
de l’angle de présentation des choses ». Ainsi, au lieu de donner 
une dimension scientifique au contenu des formations, c’est-à-
dire relativement neutre et basée sur des faits, seul le point de 
vue strictement religieux serait mis en avant : « pour le formateur, 
il y a un « vrai islam » et tout ce qui peut paraitre négatif, pour 
un non-musulman, ce sont des déviances ». Il me semble qu’une 
approche si orientée pose problème, bien que cela ne soit pas si 
étonnant étant donné que son organisation concrète a été laissée 
aux mains d’une association plutôt qu’à des acteurs plus neutres.

Je suis par ailleurs fortement étonné que la question de 
l’apostasie ait été totalement niée et minimisée en affirmant que 
« cela ne posait pas de problème ». C’est oublier que l’impossibi-
lité du changement de religion pour nombre de musulmans reste 
souvent un principe inviolable.

Mes questions, Monsieur le Ministre-Président, sont les 
suivantes :

–    Une évaluation de la pertinence de la formation est-elle 
prévue ? Si oui, dans quels délais ?

–    Vous avez déclaré que le conseil d’administration de l’ERIP 
n’avait pas la mainmise sur la formation. Quel est dans ce 
cas votre marge de manœuvre dans la mise en place de cette 
formation ? Bruxelles Prévention et Sécurité n’y participe-t-il 
pas activement ?

–    L’objectif de la formation était-il de véhiculer une approche 
religieuse des choses ? Quelle est la pertinence d’une telle 
approche pour appuyer les policiers dans leur travail de 
terrain ?

Réponse : La formation dont vous faites mention est organisée 
à titre d’essai (3 sessions N et 3 session Fr) par l’École de police et 
est bien entendu soumise à évaluation.

Dans le contexte actuel, l’organisation de cette formation est 
apparue intéressante et nécessaire afin de donner une information 
sur la communauté musulmane sans tomber dans des construc-
tions caricaturales ou biaisées. Celle-ci vise à informer de 
manière objective les policiers sur l’Islam et est destinée à réduire 
la polarisation pouvant exister entre la police et les citoyens. 
L’équipe des opérateurs offre la spécificité d’être familière des 
enjeux et réalités de la jeunesse de notre Région, d’avoir une 
connaissance théologique pointue et d’avoir déjà dispensé leur 

Vraag nr. 679 van de heer Alain Destexhe d.d. 18 mei 2017 
(Fr.) :

Het nut van een opleiding over de islam voor de Brusselse 
politie.

In januari 2017 ondervroeg ik u al over de inhoud van de 
opleiding die Brussel Preventie en Veiligheid en de GSOB op 
touw hebben gezet voor de gemeenschapswacht.

Ik moet vaststellen dat sommige van mijn angsten bewaarheid 
geworden zijn.

Volgens een getuigenis dat verscheen in het dagblad « La 
Capitale » van 11 mei 2017, zijn er problemen met de hoek 
waaruit de zaken worden voorgesteld. Veeleer dan de inhoud 
van de opleidingen een wetenschappelijke dimensie te geven, 
d.w.z. relatief neutraal en op grond van feiten, zou enkel het 
strikt religieus standpunt belicht worden : voor de opleider is 
er een « echte islam », en zijn alle zaken die negatief kunnen 
lijken voor een niet moslim afwijkingen. Het lijkt me dat een zo 
gerichte benadering een probleem doet rijzen, hoewel dat niet zo 
verbazend is, want de concrete organisatie ervan werd overgelaten 
aan een vereniging, eerder dan aan meer neutrale actoren.

Het verbaast me overigens ten zeerste dat de kwestie van de 
apostasie geheel genegeerd en geminimaliseerd word, door te 
stellen dat « dit geen problemen doet rijzen ». Zo wordt vergeten 
dat de onmogelijkheid om te veranderen van godsdienst voor veel 
moslims een onschendbaar principe is.

Graag een antwoord op volgende vragen :  

–    Wordt voorzien in een evaluatie van het nut van de opleiding ? 
Zo ja, binnen welke termijn ?

–    U verklaarde dat de opleiding niet in handen is van de raad van 
bestuur van de GSOB. Wat is in dat geval uw manœuvreer-
ruimte bij het invoeren van deze opleiding ? Neemt Brussel 
Preventie en Veiligheid er niet actief aan deel ?  

–    Was het de bedoeling van de opleiding een religieuze 
benadering van de zaken over te brengen ? Wat is het nut van 
dergelijke benadering ter ondersteuning van politiemannen bij 
hun werk op het terrein ?

Antwoord : De opleiding waar u het over heeft, wordt als test 
(3 sessies NL en 3 sessies FR) georganiseerd door de Politieschool 
en wordt uiteraard geëvalueerd.

In de huidige context bleek het organiseren van deze opleiding 
interessant en noodzakelijk om informatie over de moslimge-
meenschap te geven zonder in karikaturen of vertekende beelden 
te vervallen. De opleiding wil politieagenten objectief informeren 
over de islam met de bedoeling de polarisering die tussen politie 
en burgers kan bestaan, te verminderen. Het team van operatoren 
is vertrouwd met de uitdagingen en de realiteit van de jeugd in 
ons Gewest, beschikt over een uitgebreide theologische kennis en 
heeft de module reeds gegeven in andere politiescholen (PIVO/
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module dans d’autres écoles de police (PIVO/VESTA). Cette 
formation s’inscrit donc en complément à la formation COPPRA 
(qui vise le radicalisme au sens large et donc s’étendant à toute 
forme d’extrémisme).

Le programme de cette formation « essai » est réparti sur 8 
heures, il aborde de manière théorique les notions de base sur : 
qu’est-ce que l’Islam, un bref historique des migrations depuis 
1960, un aperçu des différentes communautés musulmanes et 
leur composition. La différence entre culture et religion sera 
également traitée. Bien entendu d’autre modules visant à répondre 
à d’autres spécificités et réalités bruxelloises pourront encore être 
développés pour obtenir une formation en « gestion de la polari-
sation » au sens large.

Comme je l’ai relevé, il s’agit ici d’un projet. Pour permettre 
à l’ERIP de se rendre compte à travers les feedbacks, tant des 
enseignants que des participants, des réels besoins en la matière 
des policiers bruxellois.

Un système d’évaluation des formations existe. Les 
évaluations portent sur le contenu, la pertinence par rapport aux 
tâches à effectuer sur le terrain et les qualités pédagogiques des 
formateurs.

Dans le cas présent, les formateurs ont été évalués sur :

–  L’adéquation entre le contenu et les objectifs pédagogiques 
poursuivis ;

–  La méthodologie utilisée (le but étant de créer un climat 
de confiance, de l’interactivité et la possibilité de gérer de 
manière neutre les questions délicates posées) ;  

–  Les supports et la pertinence des exemples et des illustrations ; 

–  L’organisation pratique ;

–  Les possibilités de transfert des connaissances dans la 
pratique professionnelle au quotidien.

Dans le cadre de ce processus d’évaluation, BPS soutient 
et accompagne l’ERIP en examinant le contenu, les formateurs, 
les évaluations des participants ainsi que l’adéquation entre les 
besoins exprimés et les formations organisées.

L’évaluation de la formation « l’Islam et l’Islamisme » a été 
réalisée comme convenu à l’issue de la phase test.

De cette évaluation il ressort que le module présente des 
lacunes d’ordre méthodologique et pédagogique et ne sera dès 
lors par reconduit.

BPS et l’ERIP analysent les possibilités d’élaboration de 
nouveaux modules avec leurs partenaires. Cette analyse prévoit 
de réévaluer les besoins par le biais de consultations avec les 
référents radicalisme (plateforme radicalisme BPS), le conseil de 
formation de l’ERIP (regroupant les responsables de la formation 

VESTA). Deze opleiding is dus een aanvulling op de COPPRA-
opleiding (die gericht is op het radicalisme in de brede zin en dus 
elke vorm van extremisme behandelt).  

Het programma van deze testopleiding is gespreid over 8 uren 
en behandelt op theoretische wijze de volgende basisbegrippen : 
wat is de Islam, een beknopte historiek van de migratiestromen 
sinds 1960, een overzicht van de verschillende moslimgemeen-
schappen en hun samenstelling. Ook het verschil tussen cultuur en 
religie zal aan bod komen. Natuurlijk kunnen er andere modules 
worden uitgewerkt om tegemoet te komen aan nog andere 
specifieke Brusselse kenmerken en realiteiten om te komen tot 
een opleiding « aanpak van polarisering » in de brede zin.

Zoals ik heb gezegd, gaat het om een project. Daarbij 
willen we de GIP via feedback van lesgevers en deelnemers 
kunnen informeren over de reële behoeften van de Brusselse 
politieagenten.

Er bestaat een evaluatiesysteem voor opleidingen. De 
evaluaties hebben betrekking op de inhoud, de relevantie ten 
opzichte van de op het terrein uit te voeren taken en de pedagogi-
sche kwaliteiten van de opleiders.

In dit geval worden de opleiders geëvalueerd betreffende :

–  Of de inhoud en de beoogde pedagogische doelstellingen 
op elkaar zijn afgestemd ;

–  De gebruikte methodologie (het is immers de bedoeling om 
een vertrouwensklimaat te creëren waar interactiviteit troef 
is en delicate vragen op een neutrale manier kunnen worden 
behandeld) ;

–  De dragers en de relevantie van de voorbeelden en 
illustraties ;

–  De praktische organisatie ;

–  De mogelijkheden om kennis om te zetten in de dagelijkse 
professionele praktijk.

In het kader van dit evaluatieproces steunt en begeleidt BPV 
de GIP door de inhoud, de opleiders, de beoordelingen van de 
deelnemers en de afstemming tussen de uitgedrukte behoeften en 
de georganiseerde opleidingen te onderzoeken.

De opleiding « Islam en islamisme » werd zoals overeenko-
men op het einde van de testfase geëvalueerd.

Uit deze evaluatie blijkt dat de module methodologische en 
pedagogische gebreken vertoont en bijgevolg niet opnieuw wordt 
gegeven.

BPV en de GIP analyseren de mogelijkheden om met hun 
partners nieuwe modules uit te werken. Deze analyse voorziet 
om de behoeften opnieuw te evalueren door de raadpleging van 
de referentiepersonen inzake radicalisme (platform radicalisme 
van BPV), de opleidingsraad van de GIP (met daarin de 
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des zones de police) et la prise en compte de cette thématique 
dans les discussions du groupe de travail transversal formation 
du PGSP.

Questions n° 681 de M. Emin Özkara, n° 682 de M. Bea 
Diallo et n° 683 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Anderlecht 1070.

La lutte contre le radicalisme est une des priorités de 
prévention et de sécurité fondamentale de la législature (1).

L’an dernier, le gouvernement fédéral avait débloqué une 
enveloppe pour lutter contre la radicalisation (2).

Le jeudi 2 février 2017, le gouvernement bruxellois a 
donné son feu vert au premier Plan régional Global de Sécurité 
et de Prévention de la Région de Bruxelles-Capitale qui a pour 
ambition, entre autres, d’harmoniser la prise en charge des auteurs 
et victimes potentielles des phénomènes de polarisation et de 
radicalisation (3).

En date du 10 mai 2017, la question de la fin du budget 
accordé aux communes pour lutter contre le radicalisme (4) a été 
débattue au Parlement fédéral belge.

Eu égard au contexte existant, je souhaiterais savoir pour 
chacune des communes bruxelloises :

1. Quels sont les acteurs qui luttent contre le radicalisme ? Qui 
sont les partenaires de ces acteurs ? Quel est le budget qui 
a été alloué à ces acteurs et partenaires l’année passée pour 
lutter contre le radicalisme ? Quel est le budget actuel ? Quel 
est le budget estimé et/ou nécessaire pour lutter efficacement 
contre le radicalisme dans les années à venir ? Qui vérifie si 
le budget alloué a bien été utilisé et les résultats escomptés 
obtenus ? Combien d’argent a été dépensé pour lutter contre 
le radicalisme depuis 2014 ? En ce qui concerne la lutte contre 
le radicalisme, existe-t-il un « dialogue » ou un accord de 
coopération qui permet une concertation/un partenariat avec 
d’autres communes voire d’autres Régions et/ou le fédéral et/
ou d’autres pays ?

2. Existe-t-il une plateforme de prévention de la radicalisation 
violente ? Si oui, qui en fait partie ? Qui coordonne cette 

(1)  Accord de gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale (2014-
2019), http://pouvoirslocaux.irisnet.be/fichiers/accord-de-majorite-
reg-fr.pdf, consulté le 13 mai 2017.

(2)  « Le gouvernement fédéral ne renouvellera pas le budget de la 
lutte contre la radicalisation », http://www.sudinfo.be/1820131/
articJe/2017-04-05/le-gouvemement-federal-ne-renouvellera-pas-le-
budget-de-la-lutte-contre-la-radi, publié le mercredi 5 avril 2017 à 
07h13, consulté le 13 mai 2017.

(3)  http://www. veiligheid-securite.brussels/fr, consulté le 13 mai 2017.  

(4)  Mur Facebook de Mme Nawal Ben Hamou, Députée au Parlement 
fédéral belge, https://m.facebook.com/story.php ?story _tbid=l 303087
659740326&id= 100001173131949, consulté le 10 mai 2017.  

verantwoordelijken van de opleiding voor de politiezones) en 
door rekening te houden met dit thema tijdens de besprekingen 
van de transversale werkgroep opleiding van het GVPP.

Vragen nr. 681 van de heer Emin Özkara, nr. 682 van de 
heer Bea Diallo en nr. 683 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1070 Anderlecht.

De bestrijding van radicalisme is een van de fundamentele pri-
oriteiten inzake preventie en veiligheid voor de zittingsperiode (1).

Vorig jaar, heeft de federale overheid geld vrijgemaakt voor 
de strijd tegen radicalisme (2).

Op donderdag 2 februari 2017, heeft de Brusselse regering 
groen licht gegeven voor het eerste algemeen gewestelijk 
veiligheids- en preventieplan van het Brusselse Hoofdstedelijk 
Gewest. Dat moet inzonderheid een en ander op elkaar afstemmen 
inzake het opvangen van mogelijke daders en slachtoffers van 
polarisatie en radicalisering (3).

Op 10 mei 2017, is in het Belgische federale Parlement gede-
batteerd over het stopzetten van de middelen aan de gemeenten 
om radicalisme (4) te bestrijden.

Graag een antwoord op de volgende vragen inzake elke 
Brusselse gemeente :

1. Welke actoren strijden tegen radicalisme ? Welke zijn hun 
partners ? Hoeveel geld is er vorig jaar toegekend aan die 
actoren en hun partners voor de bestrijding van radicalisme ? 
Hoeveel bedraagt het huidige budget ? Hoeveel geld is er (zou 
er) nodig (zijn) om in de komende jaren radicalisme doel-
treffend te bestrijden ? Wie gaat na of het toegekende geld 
goed is besteed en of de verhoopte resultaten zijn gehaald ? 
Hoeveel geld is er sedert 2014 uitgegeven ter bestrijding 
van radicalisme ? Bestaat er, op het vlak van de strijd tegen 
radicalisme, een dialoog of een samenwerkingsakkoord dat 
overleg/partnerschap mogelijk maakt met andere gemeenten 
of zelfs andere Gewesten en/of de federale Staat en/of andere 
landen ?

2. Bestaat er een platform voor de preventie van gewelddadige 
radicalisering ? Zo ja, wie maakt daar deel van uit ? Wie 

(1)  Regeerakkoord vaan het Brussels Hoofdstedelijk Gewest (2014-2019)
http://plaatselijkebesturen.irisnet.be/  

(2)  « Le gouvernement fédéral ne renouvellera pas le budget de la 
lutte contre la radicalisation », http://www.sudinfo.be/1820131/
article/2017-04-05/le-gouvernement-federal-ne-renouvellera-pas-le-
budget-de-la-lutte-contre-la-radi, gepubliceerd op woensdag 5 april 
2017 om 07.13 uur, geraadpleegd op 13 mei 2017.

(3)  http://www.veiligheid-securite.brussels/nl, geraadpleegd op 13 mei 
2017.

(4)  Mur Facebook van mevrouw Nawal Ben Hamou, 
Volksvertegenwoordigster bij het Belgische federale Parlement, 
https://m.facebook.com/story.php ?story_fbid= 1303087659740326&i
d= 100001173131949, geraadpleegd op 10 mei 2017.

http://pouvoirslocaux.irisnet.be/fichiers/accord-de-majorite-reg-fr.pdf
http://pouvoirslocaux.irisnet.be/fichiers/accord-de-majorite-reg-fr.pdf
http://www.sudinfo.be/1820131/article/2017-04-05/le-gouvernement-federal-ne-renouvellera-pas-le-budg
http://www.sudinfo.be/1820131/article/2017-04-05/le-gouvernement-federal-ne-renouvellera-pas-le-budg
http://www.sudinfo.be/1820131/article/2017-04-05/le-gouvernement-federal-ne-renouvellera-pas-le-budg
http://www.veiligheid-securite.brussels/fr
https://m.facebook.com/story.php ?story _tbid=l 303087659740326&id= 100001173131949
https://m.facebook.com/story.php ?story _tbid=l 303087659740326&id= 100001173131949
http://plaatselijkebesturen.irisnet.be
http://www.sudinfo.be/1820131/article/2017-04-05/le-gouvernement-federal-ne-renouvellera-pas-le-budg
http://www.sudinfo.be/1820131/article/2017-04-05/le-gouvernement-federal-ne-renouvellera-pas-le-budg
http://www.sudinfo.be/1820131/article/2017-04-05/le-gouvernement-federal-ne-renouvellera-pas-le-budg
http://www.veiligheid-securite.brussels/nl
https://m.facebook.com/story.php ?story_fbid= 1303087659740326&id= 100001173131949
https://m.facebook.com/story.php ?story_fbid= 1303087659740326&id= 100001173131949
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plateforme ? Quels ont été tous les sujets et thématiques 
abordés et/ou traités par ladite plateforme depuis sa création 
(pour chaque sujet : description du sujet, date à laquelle le 
sujet a été abordé, acteurs et partenaires impliqués) ?

3. En ce qui concerne les dispositifs d’intervention, quels 
sont-ils ? Qui sont les acteurs principaux ? Quelles sont les 
limites de ces dispositifs ?

4. En ce qui concerne l’accompagnement individuel, quelle est 
l’approche choisie et mise en œuvre ? Qui est responsable de 
la mise en œuvre sur le terrain ? Quels sont les acteurs qui 
se chargent de l’accompagnement ? Combien de personnes 
ont été accompagnées individuellement depuis 2014 (listing 
année par année) ? Le bilan de ces accompagnements est-il 
positif ?

5. Existe-t-il une cellule de prévention de la radicalisation 
violente ? Qui est responsable de cette cellule ? Quel est 
son bilan annuel ? Quels sont les budgets disponibles ? Les 
services communaux ont-ils demandé à obtenir plus de 
soutien ? Si oui, lesquels et auprès de qui ? Le budget actuel 
est-il suffisant pour permettre le bon fonctionnement de ladite 
cellule ? Dans la négative, qui pourrait fournir un soutien 
financier à ladite cellule ?

6. Quels sont les moyens mis en place afin de prendre en charge 
les auteurs et victimes des phénomènes de polarisation et 
de radicalisation ? Quelles sont les initiatives et actions qui 
permettent de renforcer, en amont des phénomènes de polari-
sation et de radicalisation menant à la violence, la résilience 
des individus les plus vulnérables ? Quels sont les moyens 
humains, économiques... alloués quartier par quartier ?

Réponse : Les données que sollicitent MM. les députés 
exigent un traitement qu’il est impossible à Bruxelles Prévention 
& Sécurité d’assurer dans le cadre des questions au gouvernement.

En effet, le panorama de la lutte contre le radicalisme est large 
et implique de nombreux acteurs différents, dont les politiques 
sont en cours de déploiement.  

Le Plan global de Sécurité et de Prévention comprend 
néanmoins des dispositions relatives à l’évaluation des moyens 
mis à œuvre. Dans les prochains mois, une information sera 
apportée aux députés à ce sujet.

Questions n° 684 de M. Emin Özkara, n° 685 de M. Bea 
Diallo et n° 686 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Auderghem 1160.

Voir question n° 681

Questions n° 687 de M. Emin Özkara, n° 688 de M. Bea 
Diallo et n° 689 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Berchem-Sainte-Agathe 
1082.

coördineert dat platform ? Welke onderwerpen en thema’s 
zijn daar besproken en/of behandeld sedert de oprichting 
ervan ? (Voor elk onderwerp : beschrijving, datum waarop het 
is besproken, betrokken actoren en partners.)

3. Welke interventiemaatregelen bestaan er ? Wie zijn de 
voornaamste actoren ? Hoever gaan die maatregelen ?  

4. Wat de individuele begeleiding betreft : voor welke aanpak 
wordt er gekozen ? Wie voert dat concreet uit op het terrein ? 
Welke actoren houden zich bezig met begeleiding ? Hoeveel 
personen zijn sedert 2014 (lijst per jaar) individueel begeleid ? 
Is de balans van die begeleiding positief ?  
 

5. Bestaat er een cel voor de preventie van gewelddadige radi-
calisering ? Wie leidt die cel ? Hoe ziet de jaarlijkse balans 
eruit ? Welk budget is er daarvoor ? Hebben de gemeentelijke 
diensten verzocht om meer steun ? Zo ja, welke, en bij wie ? 
Volstaat het huidige budget voor de goede werking van die 
cel ? Zo neen, wie kan die cel dan financiële steun geven ?  
 

6. Welke middelen zijn er voor de opvang van de daders en 
slachtoffers van polarisatie en radicalisering ? Welke initiatie-
ven en acties bieden de mogelijkheid om, vóór de polarisatie 
en radicalisering die leiden tot geweld, de meest kwetsbare 
individuen weerbaarder te maken ? Welke menselijke, 
economische… middelen worden toegekend aan elke wijk ?  

Antwoord : Brussel Preventie & Veiligheid kan het verzoek 
om gegevens van de heren volksvertegenwoordigers onmogelijk 
verwerken in het kader van een vraagstelling aan de Regering.

De bestrijding van radicalisme behelst immers een ruime 
waaier van facetten en steunt op de betrokkenheid van vele 
verschillende actoren, wier beleidslijnen momenteel worden 
ontplooid.

Het globaal veiligheids- en preventieplan bevat desalniette-
min bepalingen over de evaluatie van de ingezette middelen. In de 
komende maanden zullen de parlementsleden daarover informatie 
krijgen.

Vragen nr. 684 van de heer Emin Özkara, nr. 685 van de 
heer Bea Diallo en nr. 686 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1160 Oudergem.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 687 van de heer Emin Özkara, nr. 688 van de 
heer Bea Diallo en nr. 689 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1082 Sint-Agatha-Berchem.  
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Voir question n° 681

Questions n° 690 de M. Emin Özkara, n° 691 de M. Bea 
Diallo et n° 692 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à la ville de Bruxelles 1000, 
1020, 1130, 1120.

Voir question n° 681

Questions n° 693 de M. Emin Özkara, n° 694 de M. Bea 
Diallo et n° 695 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Etterbeek 1040.

Voir question n° 681

Questions n° 696 de M. Emin Özkara, n° 697 de M. Bea 
Diallo et n° 698 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Evere 1140.

Voir question n° 681

Questions n° 699 de M. Emin Özkara, n° 700 de M. Bea 
Diallo et n° 701 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Forest 1190.

Voir question n° 681

Questions n° 702 de M. Emin Özkara, n° 703 de M. Bea 
Diallo et n° 704 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Ganshoren 1083.

Voir question n° 681

Questions n° 705 de M. Emin Özkara, n° 706 de M. Bea 
Diallo et n° 707 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Ixelles 1050.

Voir question n° 681

Questions n° 708 de M. Emin Özkara, n° 709 de M. Bea 
Diallo et n° 710 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 690 van de heer Emin Özkara, nr. 691 van de 
heer Bea Diallo en nr. 692 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1000, 1020, 1130, 1120 
Brussel Stad.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 693 van de heer Emin Özkara, nr. 694 van de 
heer Bea Diallo en nr. 695 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1040 Etterbeek.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 696 van de heer Emin Özkara, nr. 697 van de 
heer Bea Diallo en nr. 698 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1140 Evere.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 699 van de heer Emin Özkara, nr. 700 van de 
heer Bea Diallo en nr. 701 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1190 Vorst.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 702 van de heer Emin Özkara, nr. 703 van de 
heer Bea Diallo en nr. 704 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1083 Ganshoren.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 705 van de heer Emin Özkara, nr. 706 van de 
heer Bea Diallo en nr. 707 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1050 Elsene.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 708 van de heer Emin Özkara, nr. 709 van de 
heer Bea Diallo en nr. 710 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :
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La lutte contre le radicalisme à Jette 1090.

Voir question n° 681

Questions n° 711 de M. Emin Özkara, n° 712 de M. Bea 
Diallo et n° 713 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Koekelberg 1081.

Voir question n° 681

Questions n° 714 de M. Emin Özkara, n° 715 de M. Bea 
Diallo et n° 716 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Molenbeek-Saint-Jean 1080.

Voir question n° 681

Questions n° 717 de M. Emin Özkara, n° 718 de M. Bea 
Diallo et n° 719 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Schaerbeek 1030.

Voir question n° 681

Questions n° 720 de M. Emin Özkara, n° 721 de M. Bea 
Diallo et n° 722 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Saint-Gilles 1060.

Voir question n° 681

Questions n° 723 de M. Emin Özkara, n° 724 de M. Bea 
Diallo et n° 725 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Saint-Josse-ten-Noode 1210.

Voir question n° 681

Questions n° 726 de M. Emin Özkara, n° 727 de M. Bea 
Diallo et n° 728 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Uccle 1180.

De bestrijding van radicalisme in 1090 Jette.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 711 van de heer Emin Özkara, nr. 712 van de 
heer Bea Diallo en nr. 713 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1081 Koekelberg.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 714 van de heer Emin Özkara, nr. 715 van de 
heer Bea Diallo en nr. 716 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1080 Sint-Jans-Molenbeek.

Voir question n° 681

Vragen nr. 717 van de heer Emin Özkara, nr. 718 van de 
heer Bea Diallo en nr. 719 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1030 Schaarbeek.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 720 van de heer Emin Özkara, nr. 721 van de 
heer Bea Diallo en nr. 722 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1060 Sint-Gillis.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 723 van de heer Emin Özkara, nr. 724 van de 
heer Bea Diallo en nr. 725 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1210 Sint-Joost-ten-Node.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 726 van de heer Emin Özkara, nr. 727 van de 
heer Bea Diallo en nr. 728 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1180 Ukkel.
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Voir question n° 681

Questions n° 729 de M. Emin Özkara, n° 730 de M. Bea 
Diallo et n° 731 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Watermael-Boitsfort 1170.

Voir question n° 681

Questions n° 732 de M. Emin Özkara, n° 733 de M. Bea 
Diallo et n° 734 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Woluwe-Saint-Lambert 
1200.

Voir question n° 681

Questions n° 735 de M. Emin Özkara, n° 736 de M. Bea 
Diallo et n° 737 de M. Zahoor Ellahi Manzoor du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La lutte contre le radicalisme à Woluwe-Saint-Pierre 1150.

Voir question n° 681

Question n° 738 de M. Fabian Maingain du 22 mai 2017 
(Fr.) :

Les espaces de création de graffiti et de Street Art à Bruxelles.

Le graffiti constitue une forme d’art urbain qui s’est fortement 
développée depuis les années 90.

Autrefois considéré uniquement comme une dégradation de 
l’espace public, il s’agit aujourd’hui d’un art reconnu qui mérite 
d’être soutenu mais également encadré pour éviter la prolifération 
de tags qui, eux, constituent malheureusement encore trop souvent 
une réelle détérioration de l’espace public.

L’une des meilleures manières d’éviter le développement 
anarchique de cette expression artistique est la mise à disposition 
d’espaces publics permettant la pratique de cet art urbain.

Monsieur le Ministre-Président, mes questions sont donc les 
suivantes :

–    La Région dispose-t-elle d’un inventaire des lieux de création 
accessibles à ce type de pratique artistique ? Dans l’affirma-
tive, pouvez-vous me fournir la liste de ceux-ci ?

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 729 van de heer Emin Özkara, nr. 730 van de 
heer Bea Diallo en nr. 731 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1170 Watermaal-Bosvoorde.

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 732 van de heer Emin Özkara, nr. 733 van de 
heer Bea Diallo en nr. 734 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1200 
Sint-Lambrechts-Woluwe. 

Zie vraag nr. 681

Vragen nr. 735 van de heer Emin Özkara, nr. 736 van de 
heer Bea Diallo en nr. 737 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
d.d. 18 mei 2017 (Fr.) :

De bestrijding van radicalisme in 1150 Sint-Pieters-Woluwe. 

Zie vraag nr. 681

Vraag nr. 738 van de heer Fabian Maingain d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

De creatieruimten voor graffiti en Street Art in Brussel.

Graffiti is een vorm van stedelijke kunst die zich sinds de 
jaren ’90 sterk ontwikkeld heeft.

Vroeger werd dit beschouwd als een aanslag op de openbare 
ruimte, maar vandaag wordt graffiti als kunst erkend die gesteund 
mag worden maar ook begeleid moet worden om de alom voor 
komende taks te voorkomen die al te vaak een echte aantasting 
van de openbare ruimte vormen.

Een van de beste manieren om de anarchie van deze artistieke 
expressie te voorkomen is de terbeschikkingstelling van openbare 
ruimtes om deze stedelijke kunst te beoefenen.

Graag een antwoord op volgende vragen :  

–    Beschikt het Gewest over een inventaris van de plaatsen waar 
dit soort artistieke praktijken beoefend kan worden ? Zo ja, 
graag de lijst.
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–    La Région procède-t-elle à une évaluation et une recherche de 
lieux susceptibles d’accueillir cette pratique artistique ? Dans 
l’affirmative, pouvez-vous me fournir la liste de ceux-ci ?

–    La Région soutient-elle cette pratique artistique ? Dans l’af-
firmative, pouvez-vous me fournir la liste des initiatives et/ou 
subsides qui visent à soutenir cette pratique ?

Réponse :

J’ai l’honneur de vous adresser les éléments de réponse 
suivants :

1. Les murs d’expression libre sont des espaces dédiés à 
la création à destination de chaque personne souhaitant 
s’exprimer en toute légalité et en particulier à l’attention des 
graffeurs et des street artists.

Voici (à ce jour) un inventaire des lieux de création :  

–  Brussels Wall of Fame

avenue du Port 49, 1000 Bruxelles

https://www.facebook.com/BrusselsWallofFame/

Ouvert tous les samedis, dimanches et plus durant les 
périodes de vacances scolaires. Plusieurs centaines de 
mètres carrés à disposition des artistes dans un cadre 
atypique, celui de l’Allée du Kaai. Situé dans la zone 
du canal, l’endroit est agréable et parfait pour tous les 
graffeurs et amateurs de graffitis. De nombreuses activités 
s’y passent (Jams, sessions de skate, boxe,…).  

–  Sport Hall VUB

A deux pas de la gare d’Etterbeek – boulevard Général 
Jacques 271, 1050 Ixelles http://www.urbana-project.
com/portfolio/sport-hall-vub/https://www.facebook.com/
freewallvub/

Ouvert 24h24 / 7/7

En partenariat avec la VUB, Urbana asbl présente un 
nouveau mur d’expression libre à deux pas de la gare 
d’Etterbeek, au sein du campus de la VUB, une surface 
d’environ 300 m de murs est prête à accueillir des graffeurs. 
Plus d’infos sur le site internet. 

–  Neerpede

avenue Marius Renard - Anderlecht - Terminus tram 81, 
sous le ring

https://www.facebook.com/Neerpede-1052578864808564/

Ouvert 24h24 / 7/7

Le plus vieux Hall Of Fame de Bruxelles, situé au terminus 
du tram 81, sous le ring à Anderlecht. Une centaine de faces 
de pylônes sont régulièrement repeintes par des artistes 
locaux ou de passage, le lieu est situé dans un parc et est 
très agréable à visiter seul ou en famille.

–  Open Wall

Mont des Arts - 1000 Bruxelles

http://www.urban-jam.com

–    Maakt het Gewest een evaluatie van de plaatsen waar deze 
praktijk beoefend zou kunnen worden ? Zo ja, graag de lijst.  

–    Steunt het Gewest deze artistieke praktijk ? Zo ja, graag de 
lijst met initiatieven en/of subsidies die deze praktijk steunen. 

Antwoord :

Ik heb de eer u de volgende elementen van antwoord te 
bezorgen :

1. De vrije expressiemuren zijn er voor iedereen die zich 
volkomen legaal wil uiten, en in het bijzonder voor graffiti- 
en street art kunstenaars.  

Hieronder volgt een (bijgewerkte) inventaris van 
creatieruimten :

–  Brussels Wall of Fame

Havenlaan 49, 1000 Brussel

https://www.facebook.com/BrusselsWallofFame/

Open elke zaterdag, zondag en vaker tijdens de school-
vakanties. Enkele honderden vierkante meters staan ter 
beschikking van kunstenaars in het atypische kader van de 
Allée du kaai. De plek ligt in de Kanaalzone, is aangenaam 
en ideaal voor alle graffitikunstenaars en -liefhebbers. Er 
vinden verschillende activiteiten plaats (Jams, skatesessies, 
box,…).  

–  Sporthal VUB

Vlakbij het station van Etterbeek – Generaal Jacqueslaan 
271, 1050 Elsene http://www.urbana-project.com/portfolio/
sport-hall-vub/https://www.facebook.com/freewallvub/  

Open 24/24u en 7/7d

In samenwerking met de VUB stelt de vzw Urbana een 
nieuwe vrije expressiemuur voor vlakbij het station van 
Etterbeek, op de VUB-campus, waar de graffiti-artiesten 
worden verwelkomd door ongeveer 300m muuropper-
vlakte. Meer info vindt u op de website.

–  Neerpede

Marius Renardlaan – Anderlecht – eindhalte tram 81, onder 
de ring

https://www.facebook.com/Neerpede-1052578864808564/

Open 24/24u en 7/7d

De oudste Hall of Fame van Brussel ligt aan de eindhalte 
van tram 81, onder de ring in Anderlecht. Een honderdtal 
masten worden er regelmatig opnieuw beschilderd door 
lokale of voorbijkomende artiesten, de plek ligt in een park 
en is zeer aangenaam om alleen of met familie te bezoeken.
 

–  Open Wall

Kunstberg - 1000 Brussel

http://www.urban-jam.com

https://www.facebook.com/BrusselsWallofFame/
http://www.urbana-project.com/portfolio/sport-hall-vub
http://www.urbana-project.com/portfolio/sport-hall-vub
https://www.facebook.com/freewallvub/
https://www.facebook.com/freewallvub/
https://www.facebook.com/Neerpede-1052578864808564/
https://www.facebook.com/BrusselsWallofFame/
http://www.urbana-project.com/portfolio/sport-hall-vub
http://www.urbana-project.com/portfolio/sport-hall-vub
https://www.facebook.com/freewallvub
https://www.facebook.com/Neerpede-1052578864808564
http://www.urban-jam.com
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h t t p s : / / w w w . f a c e b o o k . c o m / D y n a m i c A r t 
-Collectif-1759217990972227/

(Ouvert 24h24 / 7/7)

Il s’agit du premier mur d’expression libre à Bruxelles-
Ville. L’Open Wall est situé sur le site du Mont des Arts, 
sous les arches et est une initiative de collectifs en collabo-
ration avec SQUARE-BRUSSELS MEETING CENTRE. 
Le projet, géré par l’A.S.B.L Dynamic » art collectif, fait 
60 mètres carrés et est accessible à tous.

–  Initiations graffiti

Maison de Jeunes XL’J chaussée de Boondael 302, 1050 
Bruxelles

ixellesjeunes@gmail.com

http://www.xlj.be/graff.html ?dd2d6a16053dec1782c5f-
9d73afc66d0=ca389b6d654c0e4a1215683b8d85d38d

Samedi de 15h30 à 18h30 (avancé) et Vendredi de 18h à 
20h (débutant)

Liste des Associations Street Art :

–  Urbana Asbl

http://www.urbana-project.com/

Urbana est une ASBL née de la volonté de mettre en avant 
les arts contemporains urbains en animant une réflexion 
globale de qualité autour de l’ensemble de disciplines 
telles que le Street Art, l’architecture, l’urbanisme, la 
mode, le design, etc.

–  Costik

http://costik.be

Active dans le domaine des arts urbains depuis 3 ans, 
l’association a pour objectif de coordonner des projets 
artistiques, mettant à disposition des artistes les moyens 
nécessaires pour qu’ils puissent créer en toute liberté. Sans 
cesse en mouvement, nous prônons le mélange des genres. 
Passant de la réalisation d’une fresque monumentale à 
l’organisation d’une performance dans l’espace public, 
ces nombreuses expériences dans des domaines artistiques 
variés, ont permis à la structure de développer : 

–  un réseau d’artistes capables de proposer des interven-
tions de qualité

–  de grandes aptitudes dans le choix et l’encadrement de 
projets artistiques

–  une réputation de compétence, de sérieux et d’efficacité

–  de nombreuses collaborations avec des institutions 
publiques et culturelles telles que les communes de 
Molenbeek, la Ville de Bruxelles, Evere, Etterbeek, 
Ixelles, mais aussi l’IBGE, La Nuit Blanche, le Festival 
Couleur Café, l’Allée du Kaai, La Bellone/Maison du 
spectacle et le Festival de la Cité à Lausanne.

–  Lezarts Urbain

http://www.lezarts-urbains.be

Lezarts Urbains est une association culturelle et d’éducation 
permanente centrée sur les cultures urbaines et les pratiques 
artistiques issues des milieux populaires.

h t t p s : / / w w w . f a c e b o o k . c o m / D y n a m i c A r 
t-Collectif-1759217990972227/

(Open 24/24u en 7/7d)

Dit is de eerste vrije expressiemuur in de Stad Brussel. 
De Open Wall bevindt zich op de Kunstberg onder de 
gewelven. Het is een groepsinitiatief in samenwerking met 
SQUARE BRUSSELS MEETING CENTRE. Het project 
dat door de vzw Dynamic » Art Collectif wordt geleid, is 
60 vierkante meter groot en is voor iedereen toegankelijk.

–  Graffiti initiaties

Maison de Jeunes XL’J - Boondaalse Steenweg 302 – 1050 
Brussel

ixellesjeunes@gmail.com

http://www.xlj.be/graff.html ?dd2d6a16053dec1782c5f9d-
73afc66d0=ca389b6d654c0e4a1215683b8d85d38d

Zaterdag van 15 :30 tot 18 :30 uur (gevorderden) en vrijdag 
van 18 :00 tot 20 :00 uur (beginners)

Lijst van Street Art verenigingen :

–  Urbana vzw

http://www.urbana-project.com/

Urbana is een vzw die ontstaan is uit de wil om de 
hedendaagse stadskunst in de schijnwerpers te zetten door 
een kwaliteitsvolle globale reflectie op gang te brengen 
rond alle disciplines zoals Street Art, architectuur, 
stedenbouw, mode, design, etc

–  Costik

http://costik.be

De vereniging is sinds 3 jaar actief op het gebied van 
stadskunst en heeft als doel artistieke projecten te 
coördineren en daarbij de nodige middelen ter beschikking 
te stellen van kunstenaars zodat ze in alle vrijheid kunnen 
creëren. Ze zijn voortdurend in beweging en pleiten voor 
een mix van genres. Van een monumentaal fresco tot de 
organisatie van een optreden in de openbare ruimte, deze 
vele ervaringen in uiteenlopende artistieke gebieden hebben 
het voor de structuur mogelijk gemaakt om de volgende 
zaken te ontwikkelen :

–  een netwerk van artiesten die een kwaliteitsvol optreden 
kunnen voorstellen

–  grote bekwaamheid in de keuze en de omkadering van 
artistieke projecten

–  de reputatie competent, serieus en doeltreffend te zijn

–  heel wat samenwerkingsverbanden met openbare en 
culturele instellingen zoals de gemeenten van Molenbeek, 
de Stad Brussel, Evere, Etterbeek, Elsene, maar ook het 
BIM, de Nuit Blanche, het festival Couleur Café, de 
Allée du Kaai, La Bellone/Maison du spectacle en het 
Festival de la Cité in Lausanne.

–  Lezarts Urbains

http://www.lezarts-urbains.be

Lezarts Urbains is een culturele vereniging voor permanente 
vorming die zich toespitst op de stedelijke culturen en de 
artistieke praktijken in een volkse omgeving.

https://www.facebook.com/DynamicArt-Collectif-1759217990972227/
https://www.facebook.com/DynamicArt-Collectif-1759217990972227/
http://www.xlj.be/graff.html ?dd2d6a16053dec1782c5f9d73afc66d0=ca389b6d654c0e4a1215683b8d85d38d
http://www.xlj.be/graff.html ?dd2d6a16053dec1782c5f9d73afc66d0=ca389b6d654c0e4a1215683b8d85d38d
http://www.urbana-project.com/
http://costik.be
http://www.lezarts-urbains.be
https://www.facebook.com/DynamicArt-Collectif-1759217990972227
https://www.facebook.com/DynamicArt-Collectif-1759217990972227
http://www.xlj.be/graff.html ?dd2d6a16053dec1782c5f9d73afc66d0=ca389b6d654c0e4a1215683b8d85d38d
http://www.xlj.be/graff.html ?dd2d6a16053dec1782c5f9d73afc66d0=ca389b6d654c0e4a1215683b8d85d38d
http://www.urbana-project.com/
http://costik.be
http://www.lezarts-urbains.be
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–  Propaganza

http://propaganza.be/

Le collectif a été créé en 2012 dans le but de faire la 
promotion et la diffusion du street art et du graffiti en 
Belgique.

–  Une ville en couleur

http://unevilleencouleur.com/

L’association « Une ville en couleur » vise la diffusion, 
le développement et la promotion de l’art contemporain, 
notamment par la réalisation d’œuvres artistiques.

–  Street Art Belgium

http://streetartbelgium.com/

Street Art Belgium est une association qui organise des 
évènements autour du street art, que ce soit création 
de fresques ou visites guidées, surtout en Flandre. De 
nombreuses fresques ont été réalisées en 2016 à Ostende 
avec cette association.

2. visit.brussels est en contact à cet égard avec différents acteurs 
ou différents niveaux de pouvoir qui recensent des lieux sus-
ceptibles d’accueillir cette pratique artistique et notamment :

–  la Ville de Bruxelles : la commune de Bruxelles-Ville est 
très active pour ce qui concerne le street art et les fresques 
murales. Elle procèdera elle-même à une forme d’évalua-
tion et de recensement ;

Le projet « Art in Town » : www.artintown.be

3. Au sein de visit.brussels, cette pratique est activement 
soutenue par le biais du cluster « Urban Culture ». Celui-ci a 
été initié en janvier 2016 avec l’aide de la Fédération Wallonie 
–Bruxelles (promotion de Bruxelles – cabinet Madrane). Le 
« cluster urban culture » met ainsi en avant la thématique 
« Culture 2.0 » d’un point de vue touristique mais également 
afin de valoriser l’image de Bruxelles.

Plusieurs réalisations ont déjà abouti, notamment :  

–  « L’Urban Culture Guide » qui reprend les bonnes adresses 
pour les amateurs de skate, sorties hip-hop, en passant par 
les réalisations artistiques les plus emblématiques du street 
art bruxellois. Ce guide est gratuit et disponible en quatre 
langues dans les bureaux d’accueil de visit.brussels ainsi 
que dans une sélection de boutiques, bars et lieux culturels 
bruxellois.

Une mise à jour des pages « urban » du site www.
visit.brussels

–  Street Art in Brussels : artworks

h t t p s : / / v i s i t . b r u s s e l s / e n / a r t i c l e / s t r e e t - a r t - i n 
-brussels-artworks

–  Street Art in Brussels : artists

https://visit.brussels/en/article/Street-Art-in-Brussels

Une mise en avant des visites guidées Street art via le 
département Discover the City (guided tours)

https://visit.brussels/fr/event/Graffiti-et-Street-Arts-a-
Saint-Gilles-A-la-decouverte-de-lArt-urbain

–  Propaganza

http://propaganza.be/

Het collectief werd in 2012 opgericht met de bedoeling om 
street art en graffiti in België te promoten en te verspreiden.

–  Une ville en couleur

http://unevilleencouleur.com/

De vereniging « Une ville en couleur » beoogt de versprei-
ding, de ontwikkeling en de promotie van hedendaagse 
kunst, met name door het maken van kunstwerken.

–  Street Art Belgium

http://streetartbelgium.com/

Street Art Belgium is een vereniging die vooral in 
Vlaanderen evenementen rond street art organiseert, zoals 
bijvoorbeeld het maken van fresco’s of begeleide bezoeken. 
Met deze vereniging werden er in 2016 in Oostende heel 
wat fresco’s gemaakt.

2. visit.brussels staat in contact met verschillende actoren en 
beleidsniveaus die voor deze artistieke praktijk mogelijke 
plaatsen bepalen en meer bepaald :

–  de Stad Brussel : de gemeente Brussel-Stad is erg actief 
wat street art en muurschilderingen betreft. Ze zal zelf de 
evaluatie en telling doen ;  

Het project « Art in Town » : www.artintown.be

3. Bij visit.brussels wordt deze praktijk actief gesteund via de 
cluster « Urban Culture ». Die is in januari 2016 van start 
gegaan met de hulp van de Fédération Wallonie-Bruxelles 
(promotie van Brussel - kabinet Madrane). De « cluster urban 
culture » zet op die manier vanuit een toeristisch standpunt het 
thema « Culture 2.0 » in de kijker, maar ook om het imago van 
Brussel te valoriseren.

Er zijn reeds verschillende verwezenlijkingen afgewerkt, 
waaronder :

–  De « Urban Culture Guide » met leuke adresjes voor ska-
teliefhebbers, hiphopfans en de meest toonaangevende 
artistieke verwezenlijkingen van de Brusselse street art. 
Deze gids is in vier talen gratis beschikbaar in de onthaal-
kantoren van visit.brussels en in enkele winkels, bars en 
Brusselse culturele plaatsen.  

Een update van de « urban » pagina’s van de website www.
visit.brussels

–  Street Art in Brussels : art works

h t t p s : / / v i s i t . b r u s s e l s / e n / a r t i c l e / s t r e e t - a r t - i n 
-brussels-artworks

–  Street Art in Brussels : artists

https://visit.brussels/en/article/Street-Art-in-Brussels

Via de afdeling Discover the City (guided tours) worden de 
Street art begeleide bezoeken in de kijker gezet.

https://visit.brussels/fr/event/Graffiti-et-Street-Arts-a-
Saint-Gilles-A-la-decouverte-de-lArt-urbain

http://propaganza.be/
http://unevilleencouleur.com/
http://streetartbelgium.com/
http://www.artintown.be
https://visit.brussels/en/article/street-art-in-brussels-artworks
https://visit.brussels/en/article/street-art-in-brussels-artworks
https://visit.brussels/en/article/Street-Art-in-Brussels
https://visit.brussels/fr/event/Graffiti-et-Street-Arts-a-Saint-Gilles-A-la-decouverte-de-lArt-urbai
https://visit.brussels/fr/event/Graffiti-et-Street-Arts-a-Saint-Gilles-A-la-decouverte-de-lArt-urbai
http://propaganza.be/
http://unevilleencouleur.com/
http://streetartbelgium.com/
http://www.artintown.be
http://www.visit.brussels
http://www.visit.brussels
https://visit.brussels/en/article/street-art-in-brussels-artworks
https://visit.brussels/en/article/street-art-in-brussels-artworks
https://visit.brussels/en/article/Street-Art-in-Brussels
https://visit.brussels/fr/event/Graffiti-et-Street-Arts-a-Saint-Gilles-A-la-decouverte-de-lArt-urbai
https://visit.brussels/fr/event/Graffiti-et-Street-Arts-a-Saint-Gilles-A-la-decouverte-de-lArt-urbai
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De plus, d’autres actions de type évènementiel sont 
également prévues cette année pour mettre en avant cette 
thématique :

–  Exposition YO. Brussels Hi-Hop Generations

Fidèle à leur intérêt pour les cultures urbaines, BOZAR et 
visit.brussels présentent une grande exposition consacrée 
au hip-hop. Ce véritable phénomène mondial s’enracine 
dans le développement culturel des mégapoles et dans la 
place qui y occupe l’adolescence, sur le terrain de la réalité 
comme dans l’espace de la médiasphère.

Dans le cadre de MIXITY.brussels 2017, BOZAR et 
visit.brussels rendent hommage à cette culture complexe, 
riche de sa diversité, de ses disciplines et des différentes 
générations qui les ont à chaque fois raffinées en fonction 
de leurs propres perceptions. Le projet brasse plus de 30 ans 
de création dans la capitale. À côté des grandes périodes 
de l’histoire bruxelloise du hip-hop, l’exposition propose 
une expérience immersive. Le public sera invité à partir à 
la rencontre d’archives et d’objets, mais aussi des acteurs 
du mouvement, à travers de nombreux workshops, perfor-
mances, battles et rencontres.

–  MIXITY Wall (Avril - Juin 2017)

D’avril à juin, Huit fresques verront le jour autour du 
thème de la diversité sur des murs orphelins de huit 
communes bruxelloises. L’ASBL Urbana Project mettra 
la créativité d’artistes belges et internationaux au service 
de la Région pour égayer les murs de plusieurs quartiers : 
Sablon, Morichar, Bailli, Josaphat, place Saint-Lazare, 
Birmingham, Université.  

« Bruxelles, ville d’échange », « Bruxelles, Ville du 
Monde », « Bruxelles, Capitale européenne », « Bruxelles, 
polyglotte », ou encore « Bruxelles, intergénérationnelle » 
seront quelques-uns des thèmes qui ressortiront des œuvres 
réalisées par les artistes.

–  MIXITY EUROPEANNESS

« Suis-je européen ? » ? 60 artistes. 60 réponses

60 artistes issus de toute l’Union européenne recherche-
ront bientôt, au travers d’autant de créations, une réponse 
à la question « Qu’est-ce que l’identité européenne 
précisément ? » Les œuvres d’art qui ont été imprimées 
sur des bâches seront placées sur différents chantiers dans 
le quartier européen à Bruxelles. Les quatre partenaires 
visit.brussels, URBANA, Beliris et Cofinimmo ont donné 
un preview exclusif des œuvres d’art-sur-toiles le 16 mai, 
à l’occasion de la cérémonie de remise des MIXITY 
AWARDS dans la Galerie Horta bruxelloise. La série 
complète des œuvres sera placée, avec des informations 
touristiques et culturelles, à partir du mois d’aout 2017 sur 
deux grands chantiers dans le quartier européen.

De plus, des activations et/ou workshops « street art » sont 
également organisés lors de chaque édition de la Fête de 
l’Iris (>mai) et de la Fête de la BD (>septembre).

Bovendien worden er dit jaar ook andere evenementen 
gepland om dit thema in de kijker te zetten :  

–  Tentoonstelling YO. Brussels Hiphop Generations

Als trouwe geïnteresseerden voor de stadsculturen stellen 
BOZAR en visit.brussels een grote tentoonstelling voor 
die gewijd is aan de hiphop. Hiphop is een wereldwijd 
fenomeen dat zijn wortels vindt in de culturele ontwikke-
ling van grote metropolen en de plaats die jongeren daarin 
innemen, zowel op het terrein als in de media.

In het kader van MIXITY.brussels 2017, brengen BOZAR 
en visit.brussels een eerbetoon aan die complexe en diverse 
cultuur en aan de verschillende disciplines en generaties die 
hiphop telkens weer verfijnd hebben om de stijl naar hun 
hand te zetten. De tentoonstelling geeft een overzicht van 
30 jaar creativiteit in de hoofdstad. Ze biedt niet alleen een 
overzicht van de belangrijkste episodes in de geschiedenis 
van de Brusselse hiphop, ze dompelt je er ook echt in onder. 
De bezoekers maken kennis met archieven en voorwerpen, 
maar ook met de mensen uit de hiphopwereld zelf, dankzij 
talrijke workshops, performances, battles en ontmoetingen.

–  MIXITY Wall (April - Juni 2017)

Van april tot juni zullen acht fresco’s rond het thema 
diversiteit het levenslicht zien op leegstaande muren in 
acht Brusselse gemeenten. De vzw Urbana Project zal de 
creativiteit van Belgische en internationale artiesten ter 
beschikking stellen van het Gewest om de muren in ver-
schillende wijken wat op te vrolijken. Zavel, Morichar, 
Baljuw, Josaphat, Sint-Lazarusplein, Birmingham, 
Universiteit.

« Brussel, uitwisselingsstad », « Brussel, wereldstad », 
« Brussel, Europese hoofdstad », « Meertalig Brussel » 
en « Intergenerationeel Brussel » zijn enkele van de 
thema’s die naar voren zullen komen in de werken van de 
kunstenaars. 

–  MIXITY EUROPEANNESS

« Ben ik Europeaan ? » 60 artiesten. 60 antwoorden

60 artiesten uit de hele Europese Unie zullen weldra 
met evenveel creaties, een antwoord geven op de vraag 
« Wat betekent het precies om Europeaan te zijn ? ». De 
kunstwerken die op dekzeilen werden afgedrukt zullen 
op verschillende werven in de Europese Wijk in Brussel 
worden geplaatst. De vier partners visit.brussels, URBANA, 
Beliris en Cofinimmo gaven op 16 mei een exclusieve 
preview van de kunstwerken op doek ter gelegenheid van 
de uitreikingsceremonie van de MIXITY AWARDS in de 
Brusselse Hortagalerij. De volledige reeks kunstwerken 
zal met toeristische en culturele informatie vanaf augustus 
2017 op twee grote werven in de Europese wijk worden 
geplaatst.  

Bovendien worden ook activeringen en/of street art 
workshops gehouden op elke editie van het Irisfeest (>mei) 
en het Stripfeest (>september).
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Question n° 740 de M. Emin Özkara du 22 mai 2017 (Fr.) : 

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data 
Protection Officer » (DPO) et l’impact du Règlement Général 
sur la Protection des Données (RGPD) sur les CPAS, communes 
et intercommunales de la Région de Bruxelles-Capitale.

Le Règlement Général sur la Protection des données (RGPD) 
est entré en vigueur le 24 mai 2016. Les entreprises, autorités 
publiques et organismes publics ont jusqu’au 25 mai 2018 
pour se plier aux exigences du RGPD (1). Parmi les nouveautés 
instaurées par le RGPD, la fonction de Délégué à la Protection 
des Données ou « Data Protection Officer » (DPO). L’article 37 
du RGPD prévoit qu’il est obligatoire de désigner un DPO 
lorsque « le traitement est effectué par une autorité publique ou 
un organisme public quelles que soient les données qu’ils traitent, 
à l’exception des juridictions agissant dans l’exercice de leur 
fonction juridictionnelle » (2),(3).

À partir du 25 mai 2018, le non-respect des articles 37, 38 
et 39 du RGPD fera l’objet d’« amendes administratives pouvant 
s’élever jusqu’à dix millions d’euros ou, dans le cas d’une 
entreprise, jusqu’à deux pour cent du chiffre d’affaire mondial 
total de l’exercice précédent, le montant le plus élevé étant 
retenu. En outre, en cas de défaut d’information des personnes 
(articles 13 et 14 du RGPD) sur les coordonnées du délégué, le 
plafond de ces amendes administratives est porté à vingt millions 
d’euros et quatre pour cent du chiffre d’affaire mondial total de 
l’exercice précédent. » (4)  

Eu égard aux enjeux que je viens de rappeler, la mise en place 
de la fonction de Délégué à la Protection des Données (DPO) 
nécessite donc d’être anticipée et organisée dès aujourd’hui, afin 
d’être prêt en mai 2018.

Je souhaiterais savoir, pour chacun des services et organismes 
publics qui relèvent de vos compétences ministérielles :

1. Quels sont les services qui disposent d’un Préposé à la 
protection des données et/ou d’un Conseiller en sécurité ?

2. Quels sont les services qui répondent déjà aux exigences 
du RGPD et qui disposent d’un Délégué à la Protection des 
Données (DPO) ?

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, consulté le 16 avril 2017.  

(2)  commission de la protection de la vie privée, https://www.privacy-
commission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856, consulté le 17 avril 
2017

(3)  « Les notions « autorité publique » et « organisme public » ne sont 
pas définies dans le RGPD. Ces notions devront être interprétées 
à l’aune du droit belge. » Source : commission de la protection 
de la vie privée, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, consulté le 16 avril 2017.  

(4)  commission de la protection de ta vie privée, https://www.privacy-
commission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877, consulté le 16 avril 
2017

Vraag nr. 740 van de heer Emin Özkara d.d. 22 mei 2017 
(Fr.) :

De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) en de impact van de algemene 
verordening gegevensbescherming op de OCMW’s, gemeenten 
en intercommunales van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

De algemene verordening gegevensbescherming is op 24 mei 
2016 in werking getreden. De bedrijven, overheden en overheids-
instellingen hebben tot 25 mei 2018 om zich te schikken naar 
de eisen van deze verordening. Onder de nieuwigheden in deze 
verordening (1) vinden wij de gemachtigde voor de gegevensbe-
scherming of « Data protection officer » (DPO). Artikel 37 van de 
verordening bepaalt dat men verplicht is een DPO aan te stellen 
wanneer de verwerking wordt verricht door een overheidsinstan-
tie of overheidsorgaan, ongeacht de gegevens die zij verwerken, 
behalve in het geval van gerechten bij de uitoefening van hun 
rechterlijke taken (2),(3).

Vanaf 25 mei 2018 zal de niet-naleving van de artikelen 37, 
38 en 39 van de algemene verordening gegevensbescherming het 
voorwerp uitmaken van administratieve boetes die tot 10 miljoen 
euro kunnen oplopen of in het geval van een bedrijf tot 2 % van 
de totale wereldomzet van het voorgaande boekjaar en daarbij 
wordt rekening gehouden met het hoogste bedrag. In geval van 
gebrek aan informatie aan de personen (artikelen 13 en 14 van de 
algemene verordening gegevensbescherming) over de gegevens 
van de gemachtigde, wordt het plafond van deze administra-
tieve boetes verhoogd tot 20 miljoen euro en 4 % van de totale 
wereldomzet van het voorgaande boekjaar. (4)

Gelet op wat dus op het spel staat, moet vandaag al geanti-
cipeerd worden op de invoering van de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming (DPO), om klaar te zijn tegen mei 
2018.

Voor elk van de OCMW’s, gemeenten en intercommunales 
onder toezicht zou ik het volgende willen weten :

1. Welke diensten beschikken over een aangestelde gegevensbe-
scherming en/of een veiligheidsadviseur ?

2. Welke diensten voldoen al aan de eisen van de algemene 
verordening en beschikken over een gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) ?

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, geraadpleegd op 16 april 
2017.

(2)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer, https://
www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856, geen 
vertaling beschikbaar.

(3)  De begrippen overheid en overheidsorgaan worden niet gedefi-
nieerd in de algemene verordening gegevensbescherming. Deze 
begrippen worden geïnterpreteerd in het licht van de Belgische 
wetgeving., Bron : Commissie voor de bescherming van de per-
soonlijke levenssfeer, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, geen vertaling beschikbaar.

(4)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer, https://
www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877, geen 
vertaling beschikbaar.

http://ec.europa.eu/justice/data-protection/
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
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3. Actuellement, un Préposé à la protection des données ou un 
Conseiller en sécurité peut-il effectuer la fonction de Délégué 
à la Protection des Données (DPO) ? Des formations DPO 
sont-elles prévues ? Si oui, quand et par qui seront-elles 
dispensées ? Qui pourra ou devra participer à ces formations 
DPO ?

4. Un Conseiller en sécurité qui exerce également la fonction de 
Préposé à la protection des données peut-il exercer la fonction 
de Délégué à la Protection des Données (DPO) ? Existe-t-il un 
conflit d’intérêts entre ces trois fonctions ?  

5. Quelles sont les procédures mises en place pour la sélection 
des DPO ? Ces procédures détectent-elles les conflits 
d’intérêts entre fonctions, missions et tâches (1)? Qui se 
charge de détecter les conflits d’intérêts ? Qui désigne les 
DPO du service public ? Quel est leur statut ?

6. Est-il prévu de réaliser avant le 25 mai 2018 un cadastre 
des coordonnées des Délégués à la Protection des Données 
(DPO) ? Si oui, qui se chargera de réaliser et mettre à jour 
ce cadastre ? Ce cadastre sera-t-il consultable publiquement ? 

Réponse : Mon administration (Bruxelles Pouvoirs locaux) 
ne dispose pas des informations relatives à vos deux premières 
demandes. Un courrier a donc été adressé aux communes et aux 
intercommunales afin d’obtenir les données demandées. Toutefois, 
je vous rappelle que ces institutions ont jusqu’au 25 mai 2018 
pour se mettre en conformité avec les règles en question.

Par contre, les CPAS ne relevant pas de ma compétence, il ne 
m’appartient pas de les interroger sur le sujet.  

En outre, c’est l’autorité fédérale (SPF Intérieur) qui est 
compétente en première ligne pour la mise en œuvre de cette 
législation européenne. En ce qui concerne votre demande 
relative au fait de savoir si le conseiller en sécurité peut également 
être désigné en tant que DPO, je vous renvoie donc vers l’autorité 
fédérale. À l’heure actuelle aucune formation pour le DPO n’est 
prévue. L’administration régionale va examiner la matière et 
déterminer les procédures nécessaires.

Conformément à l’article 38, 6 du RGPD le délégué à la 
protection des données peut exécuter d’autres missions et tâches. 
Le responsable du traitement ou le sous-traitant veillent à ce que 
ces missions et tâches n’entrainent pas de conflit d’intérêts. Pour 
une interprétation plus approfondie des dispositions, je vous 
renvoie vers l’autorité fédérale.

Au stade actuel, il n’existe pas encore de procédures relatives 
à la sélection d’un DPO. Le DPO est désigné en fonction de ses 
qualités professionnelles et, en particulier, de ses connaissances 
spécialisées du droit et des pratiques en matière de protection 
des données, et de sa capacité à accomplir les missions visées à 
l’article 39 du RGPD. Ce sont les communes ou intercommunales 
elles-mêmes qui désignent leur DPO. Le délégué à la protection 

(1)  Un conflit d’intérêts entre la fonction de délégué et de manager IT a été 
sanctionné en octobre 2016 par l’autorité bavaroise de protection des 
données. Source : https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf, 
consulté le 16 avril 2017.

3. Mag een aangestelde gegevensbescherming of een veilig-
heidsadviseur vandaag de functie van gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) 
uitoefenen ? Komen er opleidingen voor DPO’s ? Zo ja, 
wanneer en door wie ? Wie kan of zal deelnemen aan de DPO 
opleidingen ?

4. Mag een veiligheidsadviseur die ook de functie van aangestelde 
gegevensbescherming uitoefent, de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming of « Data protection officer » 
(DPO) uitoefenen ? Bestaat er een belangenconflict tussen die 
drie functies ?

5. Welke procedures worden ingevoerd voor de selectie van 
de DPO’s ? Zijn die procedures gericht op het opsporen van 
belangenconflicten tussen functies, opdrachten en taken (1)? 
Wie is belast met de opsporing van belangenconflicten ? Wie 
stelt de DPO’s van de overheid aan ? Wat is hun statuut ?

6. Komt er voor 25 mei 2018 een kadaster met de gegevens van 
de gemachtigden voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) ? Zo ja, wie wordt belast met het 
opstellen en bijhouden van het kadaster ? Wordt dit kadaster 
publiek raadpleegbaar ?

Antwoord : Mijn administratie (Brussel Plaatselijke Besturen) 
beschikt niet over de gegevens betreffende uw eerste twee vragen. 
Er werd een brief gestuurd aan de gemeenten en de intercom-
munales om de gevraagde informatie op te vragen. De gemeenten 
en intercommunales hebben echter nog tijd tot 25 mei 2018 om te 
voldoen aan de desbetreffende regels.

Daarentegen, aangezien het OCMW niet onder mijn 
bevoegdheid valt, komt het me niet toe hen te bevragen wat dit 
onderwerp betreft.

Daarenboven is de federale overheid (FOD Binnenlandse 
Zaken) in de eerste lijn bevoegd voor de toepassing van de 
Europese regelgeving. Voor het antwoord op de vraag of de 
adviseur informatiebeveiliging ook DPO kan zijn verwijs ik U 
dienvolgens door naar de federale overheid. Op heden werden 
nog geen opleidingen voor DPO’s voorzien. De administratie 
zal de materie bestuderen en bekijken welke verdere stappen 
nodig zijn.

Overeenkomstig artikel 38, 6 van de GDPR kan de functiona-
ris voor gegevensbescherming andere taken en plichten vervullen. 
De gemeente of intercommunale waarvoor hij werkt dient ervoor 
te zorgen dat deze taken of plichten niet tot een belangenconflict 
leiden. Voor verdere interpretatie van deze regel dien ik U door te 
verwijzen naar de federale overheid.

Momenteel zijn er nog geen procedures opgesteld voor de 
selectie van een DPO. De DPO wordt aangewezen op grond van 
zijn professionele kwaliteiten en, in het bijzonder, zijn deskun-
digheid op het gebied van de wetgeving en de praktijk inzake 
gegevensbescherming en zijn vermogen de in artikel 39 van de 
GDPR bedoelde taken te vervullen. Het zijn de gemeenten en 
intercommunales zelf die hun DPO aanstellen. De DPO kan een 

(1)   Een belangenconflict tussen de functie van gemachtigde en IT-manager 
is in oktober 2016 bestraft door de Beierse overheid belast met de 
gegevensbescherming. Bron : https://www.Ida.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf, geraadpleegd op 16 april 2017.

https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
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des données peut être un membre du personnel du responsable du 
traitement ou du sous-traitant, ou exercer ses missions sur la base 
d’un contrat de service.

Au stade actuel, au niveau régional, il n’est pas encore 
prévu de réaliser un cadastre des coordonnées des Délégués à la 
Protection des Données (DPO).

Question n° 741 de M. Emin Özkara du 22 mai 2017 (Fr.) : 

Appels à projets visant à promouvoir des initiatives qui 
renforcent la cohésion sociale, le dialogue interculturel et la 
diversité.

Quels sont les appels à projets visant à promouvoir les 
initiatives qui renforcent la cohésion sociale et/ou le dialogue 
interculturel et/ou la diversité lancés par la Région depuis le début 
de la législature 2014-2019 ?

1. Pour chaque appel à projets visant à promouvoir les initiatives 
qui renforcent la cohésion sociale et/ou le dialogue intercultu-
rel et/ou la diversité, quels sont

–  les projets retenus et qui ont obtenu un soutien financier 
(commune par commune avec, pour chaque candidature 
retenue, le nom de l’auteur de la candidature et le soutien 
financier accordé au projet retenu) ?

–  les projets non retenus (commune par commune avec, pour 
chaque candidature non retenue, le nom de l’auteur de la 
candidature non retenue) ?

2. Pour chaque appel à projets visant à promouvoir des initiatives 
qui renforcent la cohésion sociale et/ou le dialogue intercultu-
rel et/ou la diversité, quels sont le nombre total de candida-
tures reçues ainsi que les subsides mis en jeu ?

3. Pour chaque appel à projets visant à promouvoir des initiatives 
qui renforcent la cohésion sociale et/ou le dialogue intercultu-
rel et/ou la diversité, qui a été chargé de l’évaluation des 
projets retenus ?

Réponse : La Région de Bruxelles-Capitale n’est à proprement 
parler pas compétente en la matière.

Vous faites référence à un appel à projets exceptionnel lancé 
l’année passée conjointement avec la Cocof et la VGC.

Vous trouverez, ci-joint (*), la liste des projets retenus et non 
retenus. 

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

personeelslid zijn van de verantwoordelijke voor de verwerking 
of een onderaannemer, of kan de taken op grond van een dienst-
verleningsovereenkomst verrichten.

Momenteel is er, op gewestelijk niveau, nog geen kadaster 
met de gegevens van de Functionarissen voor gegevensbescher-
ming (DPO) voorzien.

Vraag nr. 741 van de heer Emin Özkara d.d. 22 mei 2017 
(Fr.) :

De oproep tot projecten ter bevordering van initiatieven die 
de sociale cohesie, de interculturele dialoog en de diversiteit 
bevorderen.

Wat zijn de oproepen tot projecten geweest die ertoe strekken 
initiatieven te bevorderen die de sociale cohesie en/of de inter-
culturele dialoog en/of de diversiteit bevorderen, die het Gewest 
sinds het begin van de zittingsperiode 2014-2019 gestart heeft ?

1. Graag voor elke oproep tot projecten ter bevordering van 
de initiatieven die de sociale cohesie en/of de interculturele 
dialoog en/of de diversiteit bevorderen,

–  de gekozen projecten die financiële steun verkregen hebben 
(per gemeente en voor elke kandidaatstelling de naam van 
de indiener van de kandidaatstelling en de financiële steun 
per gekozen project)

–  de niet gekozen projecten (per gemeente met per elke kan-
didaatstelling die verworpen is, de naam van de indiener 
van de kandidaatstelling die niet gekozen is)

2. Voor elke oproep tot projecten ter bevordering van de initia-
tieven die de sociale cohesie en/of de interculturele dialoog 
en/of de diversiteit bevorderen, het totale aantal ontvangen 
kandidaatstellingen en de subsidies die daarbij horen.

3. Voor elke oproep tot projecten ter bevordering van de initia-
tieven die de sociale cohesie en/of de interculturele dialoog 
en/of de diversiteit bevorderen, de persoon die belast is met 
de evaluatie van de gekozen projecten.

Antwoord : Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest is daarvoor 
niet echt bevoegd.

U verwijst naar een uitzonderlijke projectoproep die de Cocof 
en de VGC vorig jaar samen hebben gelanceerd.

Als bijlage (*) vindt u de lijst met de geselecteerde en niet-ge-
selecteerde projecten. 

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)
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Question n° 742 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité 
réduite et les malvoyants.

Les organismes publics bruxellois se doivent d’être 
exemplaires dans la qualité de l’accueil et au niveau de l’accessi-
bilité des différentes missions fournies au profit de la collectivité. 
Aussi, pourriez-vous me communiquer, pour chacun des services 
qui dépendent de votre tutelle ministérielle, la liste des mesures 
prises en 2014, en 2015 et en 2016 pour soutenir le bon accès 
des personnes à mobilité réduite ainsi que des malvoyants ? Je 
vous remercie de bien vouloir étayer votre réponse en précisant 
les budgets y afférents.

Réponse :

1. Bruxelles Prévention & Sécurité

Bruxelles Prévention & Sécurité a emménagé dans ses 
nouveaux locaux en novembre 2016.

Les aménagements suivants y ont été effectués pour les 
personnes à mobilité réduite ou pour les malvoyants :

–  Elévateur à l’entrée permettant l’accès aux personnes à 
mobilité réduite ;

–  Ascenseurs équipés de touches d’accès aux étages 
permettant la lecture en Braille et d’un système d’annonce 
vocale.

–  Chaque étage dispose de sanitaires accessibles aux 
personnes à mobilité réduite.

–  Des claviers et écrans destinés aux malvoyants ont été 
achetés pour deux membres du personnel.

2. Perspective

Pour cette institution, je me permets de faire référence à 
l’ordonnance du 29 juillet 2015 portant création du Bureau 
bruxellois de la Planification.

Conformément à l’arrêté du gouvernement de la Région de 
Bruxelles-Capitale du 8 décembre 2016 portant transfert de 
personnel vers le Bureau bruxellois de la Planification, les 
membres du personnel visés à l’article 11 de l’ordonnance 
précitée ont été transféré, le 1er janvier 2017, vers le Bureau 
bruxellois de la Planification, tel que prévu à l’article 4 de 
cette ordonnance.  

Néanmoins, à la mi-juin, le Bureau bruxellois de la 
Planification a déménagé vers un bâtiment sis rue de Namur 
59 à Bruxelles. Ce bâtiment est entièrement accessible aux 
personnes handicapées et aux malvoyants, conformément aux 
dispositions de la loi du 17 juillet 1975 relative à l’accès des 
handicapés aux bâtiments accessibles au public, ainsi qu’à ses 
arrêtés d’exécution, s’appliquant aux nouveaux bâtiments, le 
cas échéant complétées ou remplacées par des ordonnances 
ou arrêtés de la Région de Bruxelles-Capitale, pour autant 
qu’il s’agisse de matières contraignantes.  

Vraag nr. 742 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met 
beperkte mobiliteit en slechtzienden.

De Brusselse overheidsinstellingen moeten het voorbeeld 
geven op het vlak van de kwaliteit van het onthaal en de toeganke-
lijkheid van de verschillende opdrachten die geleverd worden ten 
voordele van de gemeenschap. Kan u mij voor elk van de diensten 
onder uw ministerieel toezicht de lijst van de maatregelen geven 
die in 2014, in 2015 en in 2016 werden genomen ter ondersteuning 
van de goede toegang van de personen met beperkte mobiliteit en 
de slechtzienden ? Gelieve in uw antwoord de daarvoor bestede 
middelen te vermelden.

Antwoord :

1. Brussel Preventie & Veiligheid

Brussel Preventie & Veiligheid heeft in november zijn nieuwe 
kantoren betrokken.

De volgende aanpassingen zijn gebeurd voor personen met 
een beperkte mobiliteit en voor slechtzienden :

–  Lift aan de ingang om mensen met een beperkte mobiliteit 
toegang tot het gebouw te verschaffen ;

–  Liften uitgerust met toetsen voorzien van brailleschrift en 
een stemsysteem.  

–  Elke verdieping is uitgerust met sanitair toegankelijk voor 
personen met een beperkte mobiliteit.

–  Er zijn toetsenborden en schermen voor slechtzienden 
aangekocht voor twee personeelsleden.

2. Perspective

Ik wens het geachte lid te wijzen op de ordonnantie van 
29 juli 2015 houdende de oprichting van het Brussels 
Planningsbureau.

Bij Besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke regering 
van 8 december 2016 houdende de overheveling van het 
personeel naar het Brussels Planningsbureau werden de 
personeelsleden zoals omschreven in artikel 11 van boven-
genoemde ordonnantie die nodig zijn voor uitvoering van 
de opdrachten zoals omschreven in art. 4 van dezelfde 
ordonnantie per 1 januari 2017 overgeheveld naar het Brussels 
Planningsbureau.

Desalniettemin nam het Brussels Plannings-bureau half juli 
zijn intrek in een gerenoveerd gebouw gelegen Naamsestraat 
59 te Brussel. Dit gebouw is volledig toegankelijk voor min-
dervaliden en slechtzienden en dit conform de beschikkin-
gen van toepassing op nieuwe gebouwen krachtens de wet 
van 17 juli 1975 betreffende de toegang van gehandicapten 
tot gebouwen toegankelijk voor het publiek en haar uit-
voeringsbesluiten, eventueel aangevuld of vervangen door 
ordonnanties of besluiten van de Regering van het Brussels 
Hoofdstedelijk gewest voor zover het over verplichte aange-
legenheden gaat.
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3. Citydev

Aucune mesure d’aménagement spécifique n’a été prise sur 
la période indiquée pour l’accueil de personnes à mobilité 
réduite mais citydev.brussels a effectué déjà depuis plusieurs 
années les investissements nécessaires pour permettre l’orga-
nisation d’un accueil convivial de ce public cible spécifique : 
tous les blocs sanitaires du siège social de citydev.brussels 
sont équipés d’un WC adapté pour personne à mobilité réduite 
et une rampe d’accès spéciale PMR permet aux visiteurs, 
clients, candidats au recrutement et aux autres fournisseurs 
d’accéder au rez-de chaussée où un ascenseur leur permet 
d’arriver aux différents étages de l’institution. Tous les étages 
sont également suffisamment larges pour pouvoir accueillir 
une chaise roulante et se mouvoir facilement au sein de 
l’institution.

En ce qui concerne les personnes malvoyantes, rien n’est spé-
cifiquement prévu pour leur accès en particulier mais à notre 
connaissance, aucun problème pratique ne s’est posé non plus.

4. Port de Bruxelles

Depuis décembre 2012, le Port a désigné un manager de la 
diversité, assisté depuis mars 2013 d’une commission d’ac-
compagnement, pour l’élaboration, le suivi et l’évaluation des 
plans d’actions diversité.

Les personnes malvoyantes et les personnes à mobilité réduites 
font partie du public cible des plans d’actions approuvés au 
Port depuis 2014.

Différentes mesures ont été prises comme suit :

Mesures prises pour soutenir le bon accès des personnes 
malvoyantes :

–  23/09/14 : organisation d’une matinée de sensibilisation 
des membres du personnel du Port aux handicaps visuels 
avec la Ligue Braille ;

Cette sensibilisation sur la thématique des handicaps visuels a 
été effectuée dans le cadre de la semaine de la Ligue Braille.

La matinée était répartie en une partie didactique sur les 
handicaps visuels, mais aussi en une mise en situation de 
consommation et de service de boissons (eau et café) les yeux 
bandés et un parcours avec canne blanche le long du siège 
social du Port de Bruxelles. Ces activités ont été saluées par 
les membres de notre personnel et la Direction du Port. Cela 
a permis de nombreux échanges relayés auprès des collègues 
qui n’avaient pas pu participer à cette matinée.  

La Ligue Braille n’a pas réclamé de frais au Port de Bruxelles 
pour cette activité ;

Par ailleurs, en 2012 : le Port a acheté pour une membre du 
personnel non-voyante un agenda parlant de type « Milestrone 
312 » qui consiste en un lecteur Daisy : Digital Accessible 
Information System, mp3 et enregistreur vocal. Le cout de cet 
appareil, 404,01 euros, a été pris en charge par le VDAB (car 
la membre du personnel réside en Région flamande).

Cet agenda parlant remplace le « Parrot Voice Mate » qui avait 
été acquis en 2002 ;

En 2011 : acquisition par le Port d’une barrette braille infor-
matique pour une membre du personnel non-voyante avec 
formation à son utilisation effectuée par notre membre du 
personnel à la Ligue Braille.

3. Citydev

Tijdens de opgegeven periode zijn geen specifieke inrich-
tingsmaatregelen genomen voor het onthaal van personen 
met een beperkte mobiliteit maar citydev.brussels is reeds 
meerdere jaren geleden overgegaan tot de nodige investerin-
gen om de organisatie in staat te stellen dit specifieke publiek 
een aangenaam onthaal te bieden : alle sanitaire blokken van 
de hoofdzetel van citydev.brussels beschikken over een toilet 
dat is aangepast voor personen met een beperkte mobiliteit 
en een speciale toegangshelling voor PBM stelt bezoekers, 
klanten, kandidaten voor vacatures en leveranciers in staat 
toegang te krijgen tot de benedenverdieping waar zij met een 
lift de verschillende verdiepingen van de instelling kunnen 
bereiken. De verdiepingen zijn tevens voldoende breed voor 
een rolstoel en om vlot door het gebouw te kunnen bewegen.

Voor de toegang van slechtzienden zijn geen specifieke 
inrichtingen voorzien, maar voor zover ons bekend heeft zich 
hiermee ook nooit een praktisch probleem voorgedaan.

4. Haven van Brussel

Sinds december 2012 beschikt de Haven over een diversiteits-
manager, sinds maart 2013 bijgestaan door een begeleidings-
commissie voor de uitwerking, de opvolging en de evaluatie 
van de diversiteitsplannen.

Slechtzienden en personen met een beperkte mobiliteit maken 
deel uit van de doelgroep van de actieplannen zoals die bij de 
Haven sinds 2014 zijn goedgekeurd.

Er zijn verscheidene maatregelen genomen :

Maatregelen die zijn genomen ter ondersteuning van een goed 
onthaal van slechtzienden :

–  23/09/14 : organisatie van een sensibiliseringsvoormiddag 
voor het personeel van de Haven rond visuele handicaps, 
samen met de Brailleliga ;

Deze sensibilisering rond visueel gehandicapten vond plaats 
in het kader van de week van de Brailleliga.

De sessie was onderverdeeld in een didactisch gedeelte over 
handicaps maar ook een deel waar deelnemers geconfronteerd 
worden met de praktijk, zoals geblinddoekt water en koffie 
drinken en uitschenken en een parcours met en witte stok 
langs de hoofdzetel van de Haven van Brussel. Deze acti-
viteiten zijn sterk op prijs gesteld door het personeel en de 
Directie van de Haven. Ook achteraf leidde de sensibilisering 
tot talloze gesprekken met personeelsleden die niet aanwezig 
konden zijn.

De Brailleliga rekende voor deze activiteit geen kosten aan bij 
de Haven van Brussel ;

In 2012 kocht de Haven voor een personeelslid een vocale 
agenda aan van het type « Milestrone 312 », bestaande uit een 
Daisy-lezer : Digital Accessible Information System, mp3 en 
stemopnemer. De kost van het apparaat, 404,01 euro, werd 
gedragen door de VDAB (aangezien het personeelslid in het 
Vlaams Gewest woont).

De vocale agenda vervangt de « Parrot Voice Mate » die in 
2002 was aangekocht ;

In 2011 : aankoop door de Haven van Brailleleesregels voor 
een blind personeelslid, waaraan een opleiding was gekoppeld 
die het personeelslid heeft gevolgd bij de Brailleliga.  
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Le cout de cette barrette braille s’élève à 14.618,70 euros.

Des formations en informatique ont également été dispensées 
à ce membre du personnel afin d’élargir ses compétences et 
diversifier ses tâches à son poste de travail.

Mesures prises ces dernières années pour soutenir le bon 
accès des personnes à mobilité réduite :  

Dans le cadre du plan d’actions diversité 2014-2015, des 
réunions techniques ont été organisées afin d’adapter le 
bâtiment du siège social aux personnes à mobilité réduite. Des 
places de parking ont été réservées à cet égard.

En 2016, la mise en œuvre des actions a été réalisée comme 
suit :

–  remplacement de l’ascenseur du siège social par un nouvel 
ascenseur permettant l’accès aux personnes à mobilité 
réduite répondant aux normes bruxelloises en vigueur en la 
matière pour un cout de 74.580 euros ;

–  installation d’une toilette pour les personnes à mobilité 
réduite au rez-de-chaussée du siège social du Port pour un 
cout de 17.835 euros ;

–  installation d’un système d’élévateur pliable au siège social 
du Port pour permettre aux personnes à mobilité réduite 
d’arriver à hauteur du rez-de-chaussée par un accès person-
nalisé pour un cout de 9.524 euros ;  

–  installation d’un vidéoparlophone placé sur le mur extérieur 
de l’accès personnalisé et relié à l’accueil du siège social 
pour permettre au visiteur à mobilité réduite de s’annoncer 
auprès de l’accueil du siège social pour un cout évalué à 
plus ou moins 2.500 euros (cout englobant le parlophone, 
la coordination sécurité et l’adaptation de la signalétique).  

La signalétique indiquant le parlophone aux personnes à 
mobilité réduite a été récemment adaptée en 2017.

Le montant du cout global des mesures prises ces dernières 
années pour soutenir le bon accès des personnes à mobilité 
réduite est dès lors chiffré à 104.439 euros.

5. ADT

Le Complexe Royale sis 2-6 rue Royale et 10-11 place Royale 
à 1000 Bruxelles, a abrité l’ADT (aujourd’hui partie intégrante 
de perspective.brussels) de 2008 à 2016 et abrite actuellement 
en son sein le siège du gouvernement de la Région de Bruxelles-
Capitale, les associations « visit.brussels », « Coudenberg », 
« les Classes de patrimoine et de la citoyenneté » et « Brussels 
Infoplace ». Il fut entièrement rénové et inauguré le 10 mai 
2008.

Lors des travaux de 2008, un accès PMR (plateforme 
élévatrice), de nouveaux ascenseurs et des toilettes PMR ont été 
installés.

En 2012, à l’occasion des travaux de réaménagement du bloc 
sanitaires de l’hôtel Lalaing au 2e étage, de nouvelles toilettes 
PMR furent installées.

De kost van de apparatuur bedroeg à 14.618,70 euro.

Ook zijn informatica-opleidingen verstrekt aan dit perso-
neelslid om diens vaardigheden te vergroten en te verbreden 
op de werkplek.

Maatregelen die de voorbije jaren zijn genomen om te 
zorgen voor een goed onthaal van personen met een beperkte 
mobiliteit :

In het kader van het diversiteitsplan 2014-2015 zijn technische 
vergaderingen georganiseerd om het gebouw van de hoofdzetel 
aan te passen aan personen met en beperkte mobiliteit. In deze 
context zijn ook parkeerplaatsen voorbehouden.

In 2016 werden de acties van het plan als volgt 
geïmplementeerd :

–  vervanging van de lift in de hoofdzetel door een nieuwe die 
toegang biedt aan personen met een beperkte mobiliteit en 
voldoet aan de geldende Brusselse normen ter zake voor 
een kost van 74.580 euro ;

–  installatie van een toilet voor personen met een beperkte 
mobiliteit op de beneden-verdieping van de maatschappe-
lijke zetel van de Haven voor een kost van 17.835 euro ;

–  installatie van een plooiliftsysteem in de maatschappe-
lijke zetel van de Haven om personen met een beperkte 
mobiliteit in staat te stellen langs een individuele ingang 
toegang te krijgen tot de benedenverdieping voor een kost 
van 9.524 euro ;

–  installatie van een videofoon op de buiten-muur van de 
gepersonaliseerde toegang, verbonden met het onthaal 
van de maatschappelijke zetel zodat de bezoeker met een 
beperkte mobiliteit zich kan aanmelden, voor een kost die 
geëvalueerd kan worden op min of meer 2.500 euro (kost 
die voorziet in de deurtelefoon, de veiligheidscoördinatie 
en de aanpassing van de signalisatie).

De signalisatie die de personen met een beperkte mobiliteit 
verwijst naar de deur-telefoon werd in 2017 nog aangepast.

De globale kostprijs van de maatregelen die de voorbije jaren 
zijn genomen om aan personen met een beperkte mobiliteit een 
vlotte toegang te waarborgen beloopt derhalve 104.439 euro.

5. ATO

Het Koninklijk Complex aan het Koningsplein 2-6 te 1000 
Brussel herbergde van 2008 tot 2016 de kantoren van het ATO 
(dat vandaag ten volle deel uitmaakt van perspective.brussels). 
In het complex vinden vandaag de zetel van de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering, de verenigingen « visit.brussels », 
« Coudenberg », « de erfgoed- en burgerschapsklassen » 
en « Brussels Infoplace » een onderkomen. Het is volledig 
gerenoveerd en werd ingehuldigd op 10 mei 2008.

Bij de werken in 2008 werden een toegang voor PBM (lift-
platform), nieuwe liften en toiletten voor PBM geplaatst.  

In 2012 werden naar aanleiding van de herinrichtingswerken 
van het sanitair blok van het herenhuis Lalaing op de tweede 
verdieping nieuwe toiletten voor PBM geïnstalleerd.
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Une étude de faisabilité visant l’installation d’une plateforme 
élévatrice supplémentaire dans la cour d’honneur (place royale 
n° 11) permettant un accès plus direct aux bâtiments pour les 
PMR est actuellement en cours.

Différentes recommandations ont par ailleurs été formulées 
à l’occasion d’un rapport d’audit PMR et personnes malvoyantes 
demandé par le service d’égalité des chances Régional. Le rapport 
a été rendu ce 29 mai 2017 et est en cours d’analyse. »  

Question n° 743 de M. Emin Özkara du 22 mai 2017 (Fr.) : 

L’abattage d’arbres sur plusieurs talus jouxtant les rails de 
chemin de fer dans les communes d’Uccle et de Forest.

Je fais suite à une information relayée par la presse et qui 
concerne l’abattage d’arbres sur des talus jouxtant les rails de 
chemin de fer dans les communes d’Uccle et de Forest (1) (talus 
situés sur les rues Château d’Or, Stalle,.. ). Il apparait que des 
permis ont été octroyés par la Région bruxelloise mais que ceux-ci 
n’ont pas été respectés par le sous-traitant d’Infrabel, chargé de 
gérer l’infrastructure ferroviaire et l’entretien des talus. En effet, 
le permis d’abattage imposait à Infrabel de maintenir la végétation 
de moins de 1,5 mètre et de moins de 40 centimètres de circonfé-
rence. L’ensemble de la végétation et des arbres a pourtant été 
rasé, causant ainsi des répercussions néfastes sur la faune sauvage 
mais également en matière d’aspect visuel et sonore.

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

1. Pouvez-vous nous confirmer que les permis nécessaires ont 
bien été octroyés par la Région bruxelloise pour ces travaux ?

2. Pouvez-vous nous indiquer les conditions strictes imposées 
à Infrabel dans le permis d’abattage qui leur a été octroyé ?

3. En cas de manquement au respect des conditions imposées 
par la Région bruxelloise, pouvez-vous nous indiquer qui est 
juridiquement responsable ?

4. Des mesures ont-elles été prises au niveau de l’octroi des 
permis d’abattage afin qu’une situation comme celle décrite 
ci-dessus ne puisse se reproduire ?

Réponse :

1. La Région a délivré 2 permis d’urbanisme : l’un pour la 
commune d’Uccle qui visait à recéper et abattre 901 arbres 
de taillis, répartis sur 7 segments de la ligne de chemin de 
fer n° 124 Bruxelles-Charleroi, l’autre pour la commune de 
Forest qui visait à recéper et abattre 90 arbres de taillis le long 

(1)  FARR (Arnaud), http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/
uccle-de-nombreux-arbres-abattus-illegalement-par-infrabel-58d04c-
cdcd76a13c9344/826, publié le mardi 21 mars 2017 à 12h30 - Mis à 
jour le maedi 21 mars 2017 à 12h30 ; consulté le 26 avril 2017.  

Momenteel loopt een uitvoerbaarheidsstudie voor een 
bijkomend liftplatform op het ereplein (Koningsplein nr. 11) 
met het oog op een rechtstreekse toegang voor personen met een 
beperkte mobiliteit tot de gebouwen.

Ook zijn meerdere aanbevelingen geformuleerd naar 
aanleiding van een auditrapport met betrekking tot PBM en 
slechtzienden dat is aangevraagd door de Gewestelijke Dienst 
Gelijke Kansen. Het rapport dat is uitgebracht op 29 mei 2017 
wordt op dit moment geanalyseerd. »

Vraag nr. 743 van de heer Emin Özkara d.d. 22 mei 2017 
(Fr.) :

Het omhakken van bomen langs verschillende bermen naast 
de sporen in Ukkel en Vorst.

Ik heb een persbericht gelezen over het omhakken van bomen 
op bermen langs de sporen in Ukkel en Vorst (1) (bermen langs de 
Gulden Kasteelstraat, Stallestraat…). Het Brussels Gewest heeft 
vergunningen toegekend, maar die worden niet gerespecteerd 
door de onderaannemer Infrabel die belast is met het beheer 
van de spoorinfrastructuur en het onderhoud van de bermen. De 
vergunning voor het omhakken van de bomen verplichtte immers 
Infrabel de vegetatie van minder dan 1,5 meter hoogte en minder 
dan 40 centimeter omtrek te behouden. Nochtans is het geheel van 
de vegetatie en de bomen weggehaald, met nefaste gevolgen voor 
de wilde fauna en voor de visuele en geluidshinder.  

Graag een antwoord op volgende vragen : 

1. Kan de minister-president bevestigen dat de noodzakelijke 
vergunningen afgegeven zijn door het Brussels Gewest voor 
deze werken ?

2. Welke strikte voorwaarden zijn aan Infrabel opgelegd in de 
vergunning voor het omhakken ?

3. In geval van gebrek aan naleving van de door het Gewest 
opgelegde voorwaarden, wie is er dan juridisch aansprakelijk ?

4. Zijn er maatregelen genomen op het vlak van de toekenning 
van de vergunningen voor het omhakken om te voorkomen 
dat een dergelijke situatie niet opnieuw voorkomt ?

Antwoord :

1. Het Gewest heeft twee stedenbouwkundige vergunningen 
uitgereikt : voor de gemeente Ukkel voor het inkorten en 
vellen van 901 bomen schaarhout gespreid over 7 segmenten 
van de spoorlijn nr. 124 Brussel-Charleroi en anderzijds voor 
de gemeente Vorst voor het inkorten en vellen van 90 bomen 

(1)  FARR (Arnaud), http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/
uccle-de-nombreux-arbres-abattus-illegalement-par-infrabel-58d04c-
cdcd76a13c9344/826, gepubliceerd op dinsdag 21 maart 2017 om 
12.30 uur – Bijwerking op dinsdag 21 maart 2017 om 12.30 uur, 
geraadpleegd op 26 april 2017.

http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/uccle-de-nombreux-arbres-abattus-illegalement-par-infrabel-58d
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/uccle-de-nombreux-arbres-abattus-illegalement-par-infrabel-58d
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/uccle-de-nombreux-arbres-abattus-illegalement-par-infrabel-58d
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/uccle-de-nombreux-arbres-abattus-illegalement-par-infrabel-58d
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/uccle-de-nombreux-arbres-abattus-illegalement-par-infrabel-58d
http://www.dhnet.be/regions/bruxelles/uccle-de-nombreux-arbres-abattus-illegalement-par-infrabel-58d
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de la ligne de chemin de fer n° 124 Bruxelles-Charleroi. Les 
travaux effectués n’ont pas été respectueux des deux permis 
d’urbanisme délivrés.

2. Les permis doivent se conformer au dossier cacheté annexé 
au permis d’urbanisme.  

Concernant la commune d’Uccle, le permis a été octroyé à 
condition de :

–  conserver un écran arbustif au-delà de 6 mètres de recul 
depuis les voies, de maintenir en crête de talus les arbustes 
et jeunes arbres dont la circonférence est inférieure à 40 cm 
mesurée à 1,50 m de hauteur ;  

–  conserver les essences buissonnantes non invasives 
telles que Crataegus monogyna, Prunus spinosa, Cornus 
sanguinea etc., de maintenir des troncs d’arbres abattus 
couchés sur le sol, au minimum un tous les 25 m, en le 
callant contre les souches ;

–  évacuer de préférence le broyat éventuel ;  

–  maintenir une certaine quantité de rémanents (troncs et 
branches au sol là où c’est possible pour favoriser la biodi-
versité liée au bois mort : un arbre tous les 25 m minimum 
comme norme guide minimale sur base empirique). Il 
a été suggérer de bloquer les arbres et branches coupées 
conservés contre les souches existantes pour créer des 
fascines et éviter qu’ils ne glissent en contrebas ;

–  associer la Direction des Monuments et Sites au traitement 
des bords du parc Jacques Brel (zone 2), ainsi que de la gare 
de Stalle et du « Magasin » (zone 2).  

Concernant la commune de Forest le permis a été octroyé à 
condition de :

–  maintenir dans le 1/3 inférieur du talus et sur la partie plane 
en contrebas les jeunes arbres et arbustes dont la circonfé-
rence est inférieure à 40 cm mesurée à 1,50 m de hauteur 
ainsi que les 2 noyers sur la partie plane en bas en bas du 
talus, le long du sentier ;

3. Infrabel à qui le permis d’urbanisme a été délivré est 
responsable de la bonne exécution de celui-ci et du respect 
de ses conditions.

4. Il a été convenu avec le fonctionnaire délégué que le 
demandeur de ce type de travaux d’entretien des talus devra 
à l’avenir relever précisément le nombre de spécimens à 
élaguer et abattre, et les situer sur le plan dans le cadre du 
dossier de demande de permis d’urbanisme, afin de permettre 
une meilleure surveillance et le cas échéant, un dénombre-
ment précis des arbres illicitement abattus. De cette façon, 
cela permettra d’établir des amendes au pro rata du nombre 
d’arbres concernés et non plus uniquement d’un montant 
forfaitaire visant le non-respect des conditions d’un permis 
délivré.

schaarhout gespreid over 7 segmenten van de spoorlijn nr. 124 
Brussel-Charleroi. Bij de uitvoering van de werken zijn de 
twee uitgereikte vergunningen niet nageleefd.

2. De vergunningen moeten beantwoorden aan het verzegelde 
dossier dat aan de stedenbouw-kundige vergunning is 
aangehecht.

Voor de gemeente Ukkel is de vergunning toegekend op 
voorwaarde :

–  dat een heesterscherm werd behouden op een afstand die 
meer dan 6 meter inspringt ten opzichte van de sporen, dat 
op de rug van de spoorbermen struiken en jonge bomen met 
een omtrek van minder dan 40 cm – gemeten op 1,50 m 
hoogte – bewaard bleven ;

–  dat niet-invasieve boomsoorten zoals de Crataegus 
monogyna, Prunus spinosa, Cornus sanguinea enz. in 
stand werden gehouden, dat men op zijn minst om de 25 m 
gevelde boomstammen liet liggen door deze vast te leggen 
tegen de stronken ;

–  dat bij voorkeur het eventueel haksel zou worden 
weggehaald ;

–  dat een bepaalde hoeveelheid overblijvende materie op 
de bodem zou worden achtergelaten (stronken en takken 
waar mogelijk om de biodiversiteit rond dood hout te 
stimuleren : een boom om de 25 m als minimumnorm op 
empirische basis). Er is voorgesteld om achterblijvende 
gevelde bomen en takken vast te leggen in rijshoutbundels 
om te voorkomen dat ze naar afglijden ;

–  dat de Directie Monumenten en Landschappen betrokken 
zou worden bij de behandeling van de rand van het 
Jacques Brelpark (zone 2), en van het station Stalle en het 
zogenaamde « Magasin » (zone 2).

Voor de gemeente Vorst is de vergunning toegekend op 
voorwaarde :

–  dat in het onderste derde van de berm en op het vlakke 
gedeelte onderaan jonge bomen en struiken bewaard bleven 
als deze geen grotere omtrek hadden dan 40 cm gemeten 
op 1,50 m hoogte alsook de beide notelaars op het vlakke 
gedeelte onderaan de spoorberm langs het pad ;

3. Infrabel, waaraan de stedenbouwkundige vergunning is 
uitgereikt, is aansprakelijk voor de goede uitvoering hiervan 
en voor de naleving van de voorwaarden.

4. Met de gemachtigd ambtenaar is overeengekomen dat de 
aanvrager van dit soort « onderhoudswerken aan de bermen » 
naar aanleiding van een stedenbouwkundige vergunnings-
aanvraag in de toekomst nauwkeurig het aantal te snoeien en 
te vellen bomen en struiken zal moeten vermelden en deze 
situeren op plan met het oog op een beter toezicht en eventueel 
een nauwkeurige telling van het aantal onrechtmatig gevelde 
bomen. Zo kunnen boetes worden opgemaakt in verhouding 
tot het aantal bomen waar het om gaat en dus niet enkel meer 
op basis van een forfaitair bedrag voor het niet-naleven van 
de voorwaarden verbonden aan een uitgereikte vergunning.
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Question n° 744 de Mme Fatoumata Sidibé du 22 mai 
2017 (Fr.) :

Les suites données à la procédure de restitution de la TVA 
relative aux subsides attribués par citydev.brussels pour la 
réalisation de logements pour revenus moyens.

Sur le site de citydev.brussels, on peut lire que :  

« La Région de Bruxelles-Capitale attribue un subside à 
la citydev.brussels pour la réalisation de logements pour les 
ménages à revenus moyens. Ce subside est utilisé pour financer 
les constructions, ce qui permet de vendre les logements à un prix 
inférieur à leur prix de revient. Depuis 2003, l’administration de 
la TVA estime que la TVA est applicable sur le subside au taux 
de 21 %. Citydev.brussels conteste cette décision et a entamé une 
procédure à l’encontre de l’administration de la TVA par l’inter-
médiaire des sociétés mixtes dans le but que ces sociétés mixtes 
puissent rembourser la TVA sur le subside aux acquéreurs. »  

Le contentieux du projet immobilier l’impasse des Tanneurs 
a déjà fait l’objet d’un arrêt favorable en 2012. Le SPF Finances 
avait estimé qu’il s’agissait là d’un cas d’espèce et décidé de 
maintenir sa position à savoir que les subsides sont directement 
liés au prix et donc soumis à la TVA.  

D’autres projets immobiliers ont fait une demande de 
restitution de cette TVA, estimant que les subsides ne sont pas liés 
au prix et ne doivent par conséquent pas être compris dans la base 
imposable. Une deuxième copropriété aurait également fait appel 
et obtenu également gain de cause. Une troisième affaire est en 
cours concernant une troisième copropriété.

–    Le Ministre-Président pourrait-il m’informer de la suite 
donnée à la contestation de la citydev.brussels ?

–    Quelles sont les conséquences de ce second arrêt favorable ?

–    Où en sont les négociations avec le fédéral ?

Réponse : Les suites données à la procédure de restitution de 
la TVA relative aux subsides attribués par citydev.brussels pour la 
réalisation de logements pour revenus moyens.

À la question posée, je vous prie de trouver ci-dessous 
différents éléments de réponse :

–    À ce jour, citydev.brussels est en attente de connaitre les 
intentions de l’État fédéral sur la suite réservée au second 
arrêt de la cour d’appel de Bruxelles. L’État fédéral n’a pas 
encore fait savoir s’il avait l’intention ou non de se pourvoir 
en cassation.

–    L’État fédéral sollicite toujours d’introduire une procédure 
judiciaire pour chaque projet.

–    Le second arrêt aura pour conséquence de diminuer la caution 
nécessaire pour couvrir le différent. Les acquéreurs concernés 
par le projet se verront informés de la décision dès que celle-ci 
deviendra définitive et exécutoire.

Vraag nr. 744 van mevr. Fatoumata Sidibé d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Gevolg gegeven aan de procedure voor de terugbetaling van 
de btw betreffende de subsidies die citydev.brussels toegekend 
heeft voor woningen voor middelgrote inkomens.

Op de website van citydev.brussels kan men het volgende 
lezen.

« Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest kent een subsidie 
toe aan citydev.brussels voor de realisatie van woningen voor 
gezinnen met een middelgroot inkomen. Deze subsidie wordt 
gebruikt om de constructies te financieren, wat het mogelijk maakt 
om woningen te verkopen tegen een lagere prijs dan de kostprijs. 
Sinds 2003 meent het btw bestuur dat de btw van toepassing is op 
de subsidie tegen 21 %. citydev.brussels betwist deze beslissing 
en heeft een procedure gestart tegen het btw bestuur via gemengde 
vennootschappen met als bedoeling dat deze gemengde vennoot-
schappen de btw op de subsidie aan de kopers zouden kunnen 
terugbetalen. ».

Het geschil met het vastgoedproject Huidevettersgang heeft 
reeds het voorwerp uitgemaakt van een gunstig vonnis in 2012. 
De FOD Financiën heeft gemeend dat het om een bijzonder geval 
ging en heeft beslist om zijn standpunt te behouden, te weten dat 
de subsidies rechtstreeks gekoppeld zijn aan de prijzen en dus 
onderworpen zijn aan de btw.

Andere vastgoedprojecten hebben een aanvraag voor terugbe-
taling van deze btw ingediend, met het argument dat de subsidies 
niet aan de prijzen gekoppeld zijn en dus niet opgenomen moeten 
worden in de belastbare grondslag. Een tweede mede eigendom 
zou ook in beroep gegaan zijn en ook gelijk gehaald hebben. Er is 
een derde zaak aan de gang betreffende een derde mede eigendom.

–    Kan de minister informatie geven over het gevolg gegeven aan 
de betwisting van citydev.brussels ?

–    Wat zijn de gevolgen van dit tweede gunstige vonnis ?

–    Hoever staan de onderhandelingen met de federale overheid ?

Antwoord : Het gevolg dat aan de procedure voor de terugbe-
taling van de btw op de door citydev.brussels toegekende subsidies 
voor het bouwen van middelgrote woningen wordt gegeven.

Hieronder vindt u de elementen van antwoord op de gestelde 
vraag :

–    Citydev.brussels weet momenteel nog niet welk gevolg de 
federale regering wil geven aan het tweede arrest van het hof 
van beroep van Brussel. De federale regering heeft nog niet 
laten weten of ze al dan niet cassatieberoep wil aantekenen.

–    De federale regering vraagt steeds om voor elk project een 
gerechtelijke procedure in te stellen.

–    Het tweede arrest zal leiden tot de vermindering van de 
waarborg die nodig is om het verschil te dekken. De kopers 
waarop het project betrekking heeft, zullen op de hoogte 
worden gebracht van de beslissing zodra die definitief en 
uitvoerbaar is.
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–    Pour le reste du dossier, citydev.brussels est en attente de 
connaitre les intentions de l’État fédéral et notamment si 
celui-ci est favorable à une négociation globale du contentieux 
mais également pour trouver une solution pour les projets 
futurs.

Question n° 745 de M. Serge de Patoul du 23 mai 2017 
(Fr.) :

La tarification des prix de fournitures par les 
intercommunales dans des situations exceptionnelles.

Les intercommunales fournissent l’énergie et l’eau. Le cas le 
plus simple est l’intercommunale « Hydrobru » qui fournit l’eau 
aux consommateurs. Pareille fourniture peut être influencée par 
des situations accidentelles qui provoquent une surconsomma-
tion. C’est le cas des ruptures de canalisations d’eau accidentelles.

Avec cette surconsommation résultant d’une situation 
accidentelle, le client se voit d’une part redevable d’une facture 
largement augmentée par cette surconsommation non voulue et 
il se voit reclasser dans la tarification et dans la constitution des 
provisions.

Pareil accident peut être aisément prouvé par le consomma-
teur. Une des preuves peut être l’intervention des services de 
secours tels que les pompiers.

Il apparait dès lors que l’intercommunale, étant une société 
dont l’objectif premier est de répondre à des besoins fondamen-
taux des concitoyens, doit pouvoir prendre en considération 
l’origine accidentelle de la surconsommation pour la fixation du 
prix. 

Dès lors les questions au Ministre sont :

1. Quelle est la manière dont les intercommunales qui fournissent 
l’énergie ou l’eau aux Bruxellois traitent les situations de 
surconsommation résultant d’accidents involontaires du 
consommateur ?

2. Y-a-t-il des procédures prévues pour reclasser une forte 
consommation exceptionnelle ?

3. Comment le consommateur est-il informé sur ses droits à 
pouvoir reclasser cette forte surconsommation exceptionnelle ? 

Réponse : Avant toute chose, il me faut différencier le secteur 
de l’électricité et du gaz d’un côté, et celui de l’eau de l’autre côté. 

En effet, le gestionnaire du réseau de distribution d’électri-
cité et du gaz n’est pas le seul intervenant dans la facturation, 
puisque la fourniture d’énergie n’est pas une activité régulée, mais 
soumise à la concurrence d’une part, et puisqu’il existe également 
un gestionnaire du réseau de transport d’autre part. De plus, il 
est difficile de trouver l’équivalent, dans le marché de l’énergie, 

–    Voor de rest van het dossier wacht citydev.brussels nog op de 
bekendmaking van de intenties van de federale regering en 
met name of zij te vinden is voor een globale onderhandeling 
van het geschil, maar ook om een oplossing te vinden voor de 
toekomstige projecten.

Vraag nr. 745 van de heer Serge de Patoul d.d. 23 mei 2017 
(Fr.) :

Tarifering van de leveringen door de intercommunales in 
uitzonderlijke situaties.

De intercommunales leveren energie en water. Het een-
voudigste geval is de intercommunale « Hydrobru », die water 
levert aan de consumenten. Dat kan beïnvloed worden door 
onverwachte situaties die leiden tot overconsumptie, bijvoorbeeld 
bij ongevallen met waterleidingen.

In dergelijke onverwachte situatie moet de klant veel meer 
betalen voor ongewilde overconsumptie, wat tevens ertoe leidt dat 
hij in een hogere tariefcategorie belandt en hogere provisies moet 
betalen.  

Een dergelijk ongeval kan makkelijk bewezen worden door 
de consument, bijvoorbeeld aan de hand van de tussenkomst van 
hulpdiensten, zoals de brandweer.

Daaruit blijkt dat de intercommunale, een maatschappij met 
als eerste doel tegemoet te komen aan de fundamentele behoeften 
van de medeburgers, de accidentele oorsprong van de overcon-
sumptie in aanmerking moet genomen worden om de prijs te 
bepalen.

Graag een antwoord op volgende vragen :

1. Op welke wijze behandelen de intercommunales die de 
Brusselaars energie of water leveren de overconsumptie door 
onopzettelijke ongevallen van de consument ?  

2. Werd voorzien in procedures om een uitzonderlijke 
consumptie opnieuw in te schalen ?

3. Hoe wordt de consument op de hoogte gebracht van zijn 
rechten om deze uitzonderlijke overconsumptie opnieuw in 
te schalen ?

Antwoord : Eerst en vooral moet er een onderscheid worden 
gemaakt tussen de elektriciteits- en gassector enerzijds en de 
watersector anderzijds.

De distributienetbeheerder voor elektriciteit en gas is niet 
de enige tussenkomende partij bij de facturering, aangezien de 
levering van energie geen gereguleerde activiteit is, maar aan 
concurrentie onderworpen, en aangezien er ook een beheerder van 
het transmissienet is. Bovendien is het moeilijk om het equivalent 
van waterlekkage te vinden op de energiemarkt, aangezien een 
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des fuites d’eau, dans la mesure où une fuite de gaz sera repérée 
très rapidement (et il est d’ailleurs essentiel qu’elle le soit, au vu 
des dangers qu’elle représente) et qu’il n’existe pas de « fuites » 
d’électricité (mais plutôt des appareils dont le fonctionnement est 
altéré et provoque une surconsommation).

De sorte que des situations de surconsommation accidentelle 
sont particulièrement limitées dans le secteur du gaz et de l’élec-
tricité, et qu’elles ne peuvent être imputées à, par exemple, une 
conduite défectueuse peu visible.

En outre, la responsabilité formelle du gestionnaire de réseau 
va jusqu’au compteur, ce dernier étant inclus. Tout ce qui est en 
aval du compteur relève donc de la responsabilité de l’usager.

Néanmoins, en cas de surconsommation accidentelle (je 
prends par exemple le cas d’un frigo qui serait en permanence 
à pleine charge), il est toujours loisible de faire procéder à des 
vérifications du compteur d’énergie et de demander un plan de 
paiement.

Une autre possibilité consiste bien évidemment à se rendre au 
CPAS, qui peut faire une analyse de la situation et, s’il l’estime 
nécessaire, intervenir dans le paiement de la facture.

J’en viens maintenant au secteur de l’eau, où la possibilité 
de fuites accidentelles est réelle et où il n’y a pas une multitude 
d’intervenants dans la facturation de la fourniture.

Le principe de départ pour Hydrobru est que la responsabilité 
des canalisations intérieures et des appareils privatifs relève de 
l’usager (position similaire à celle prévalant pour le gestionnaire 
du réseau de distribution d’électricité et de gaz). Il appartient donc 
à ce dernier d’être vigilant et de gérer ses biens en bon père de 
famille (et, dans le cas d’un locataire, en informant le propriétaire 
de tout problème constaté qui serait de son ressort).

Cependant, Hydrobru dispose effectivement d’une procédure 
spécifique pour traiter les cas de surconsommations accidentelles.

Lorsqu’un abonné (personne physique) constate un tel 
phénomène (à la réception de sa facture), il peut prendre contact 
avec l’intercommunale pour demander l’application du tarif fuite 
boiler ou invisible.

Il doit, pour pouvoir en bénéficier, fournir alors une preuve 
de réparation de la cause de la fuite (facture d’une plombier) et 
Hydrobru applique en conséquence le tarif linéaire en lieu et place 
du tarif « solidaire et progressif » (qui est, pour rappel, particuliè-
rement pénalisant dans de telles situation vu le prix très élevé de 
la dernière tranche tarifaire : +/- 8 euros/m3).

L’application du correctif tarifaire susmentionné est opérée 
sans considération sociale (pas de condition de revenus ou 
d’émargence au CPAS).

Veuillez cependant noter que les fuites visibles telles qu’une 
chasse qui coule ne sont donc pas prises en compte car Hydrobru 

gaslek zeer snel wordt ontdekt (en het is, gezien de gevaren 
ervan, overigens essentieel dat het snel wordt gelokaliseerd) en 
een elektriciteitslek niet bestaat (maar eerder een « lek » aan de 
toestellen die niet meer naar behoren werken en een overmatig 
energieverbruik veroorzaken).

Daardoor zijn toestanden van incidentele overconsumptie in 
het bijzonder beperkt in de gas- en elektriciteitssector, en kunnen 
ze niet worden toegeschreven aan bijvoorbeeld een weinig 
zichtbare kapotte leiding.

Bovendien is de netbeheerder formeel verantwoordelijk voor 
alles tot en met de meter. Alles na de meter valt dus onder de 
verantwoordelijkheid van de gebruiker.

In het geval van incidentele overconsumptie (bijvoorbeeld 
een koelkast die permanent volgestouwd is), kan de energiemeter 
naar believen worden gecontroleerd en kan een afbetalingsplan 
worden aangevraagd.  

Een andere mogelijkheid is natuurlijk om naar het OCMW te 
gaan, die de situatie kan analyseren en, indien ze het nodig acht, 
kan helpen bij de betaling van de factuur.

Dat brengt me bij de watersector, waar een incidentele lekkage 
reëel is en er geen heleboel partijen zijn die kunnen tussenkomen 
in de facturatie van de levering.

Hydrobru vertrekt vanuit het principe dat de gebruiker 
verantwoordelijk is voor de leidingen aan de binnenkant en de 
privétoestellen (gelijkaardig standpunt als dat van de distributie-
netbeheerder voor elektriciteit en gas). Hij dient dus waakzaam 
te zijn en zijn goederen als een goede huisvader te gebruiken (en, 
indien hij huurt, moet hij de eigenaar op de hoogte brengen van 
elk vastgesteld probleem waarvoor hij verantwoordelijk is).

Hydrobru beschikt effectief over een specifieke procedure om 
de gevallen van incidentele overconsumptie te behandelen.

Wanneer een abonnee (natuurlijke persoon) een dergelijk 
fenomeen vaststelt (bij de ontvangst van zijn factuur), kan hij 
contact opnemen met de intercommunale en vragen om het tarief 
van het lek aan de boiler of het onzichtbare lek toe te passen.

Om daarvan te kunnen genieten, moet hij bewijzen dat de 
oorzaak van het lek hersteld is (factuur van een loodgieter). 
Vervolgens past Hydrobru het lineaire tarief toe, in plaats van 
het « solidaire en progressieve » tarief (dat in dergelijke situaties 
bijzonder nadelig is, gezien de erg hoge prijs van de laatste tarief-
schijf : +/- 8 euro/m3).

Het bovenvermelde gecorrigeerde tarief wordt toegepast 
zonder sociale overweging (geen inkomensvoorwaarde of 
voorwaarde van OCMW-steun).

Gelieve echter op te merken dat met zichtbare lekkages, 
zoals een doorlopend toilet, dus geen rekening wordt gehouden. 
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considère qu’il s’agit alors d’une négligence de l’usager 
(puisqu’une chasse qui coule – et qui provoque une hausse 
sensible de la facture – est directement visible et dure générale-
ment des mois).

Il faut également signaler qu’Hydrobru ne réalise pas de 
communication particulière sur le tarif « fuite boiler/invisible » : 
ils préfèrent axer leurs actions sur la sensibilisation des usagers 
(via leur site internet et/ou, de manière périodique, via le folder 
accompagnant toutes les factures) à la nécessité de suivre régu-
lièrement leur consommation d’eau en relevant eux-mêmes leur 
compteur d’eau pour suivre l’évolution de l’index. De manière 
générale, il apparait que les abonnés contactent en général spon-
tanément l’intercommunale lorsque le montant découlant d’une 
fuite est trop important pour eux.

Question n° 746 de M. Emmanuel De Bock du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Les suites de l’abattage illégal par Infrabel de centaines 
d’arbres sur les talus de chemins de fer.

À la suite de la question orale posée, et vu l’attitude de 
l’Echevin MR Éric Sax qui trouve scandaleuse la faiblesse des 
amendes et accuse la majorité de passivité alors qu’Infrabel est 
sous la tutelle du Ministre MR Bellot, je souhaite comprendre 
pourquoi la commune n’a en fait pas bougé pour empêcher 
l’abattage de ces centaines d’arbres. En effet, il ne faut pas 10 
minutes lorsqu’un riverain abat un arbre pour que les voisins et 
la police viennent s’enquérir des permis octroyés pour de tels 
travaux. Or ici, étrangement, la commune n’a pas remarqué que 
de tels travaux étaient effectués. Or de nombreux voisins disent 
avoir appelé et écrit pour alerter de cette situation. Je souhaiterais 
dès lors savoir pourquoi la Région et la commune n’ont pas pu 
matériellement empêcher ou limiter ce massacre.  

Mes questions sont les suivantes :

1. Quand les travaux ont-ils été effectués exactement à Uccle par 
les sous-traitants d’Infrabel ?

2. Quand la Région a-t-elle été sollicitée par rapport aux 
infractions en cours ?

3. Par qui la Région a-t-elle été avertie de cet abattage illégal et 
quel a été le délai de réponse ?

4. Quand la commune a-t-elle été sollicitée par rapport aux 
infractions en cours ? Par qui a-t-elle été avertie et quel a été 
son délai de réponse ?  

5. Est-ce à la Région ou à la commune d’arrêter les travaux 
lorsque ceux-ci sont faits sans permis ou en ne respectant pas 
le permis ?

6. La Région, vu l’ampleur du désastre, va-t-elle exiger la 
replantation en sus de l’amende administrative « dérisoire » ? 
A-t-elle porté plainte en vertu de l’article 1382 CC et suivants. 
Et sinon, pourquoi ?

Hydrobru beschouwt dit immers als nalatigheid van de gebruiker 
(aangezien een doorlopend toilet – dat zorgt voor een aanzienlijk 
hogere factuur – onmiddellijk zichtbaar is en over het algemeen 
maanden duurt).

Bovendien moet worden opgemerkt dat Hydrobru niet apart 
communiceert over het tarief « lek aan de boiler/onzichtbaar 
lek » : ze geven er de voorkeur aan gebruikers te sensibiliseren 
(via hun website en/of regelmatig via de brochure die bij alle 
facturen zit) zodat ze regelmatig hun waterverbruik opvolgen 
door zelf de watermeter na te kijken en de evolutie van de index 
op te volgen. Over het algemeen blijkt dat de abonnees de inter-
communale spontaan contacteren wanneer het bedrag voor hen te 
hoog is door een lek.  

Vraag nr. 746 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 23 mei 
2017 (Fr.) :

Gevolgen van het onwettig kappen van honderden bomen op 
de spoorbermen door Infrabel.

Ingevolge de gestelde mondelinge vraag en de houding 
van MR-schepen Éric Sax, die de lage boetes schandalig vindt 
en de meerderheid beschuldigt van passiviteit, terwijl Infrabel 
onder toezicht staat van MR-minister Bellot, wens ik te weten 
waarom de gemeente eigenlijk niets gedaan heeft om te beletten 
dat honderden bomen werden omgehakt. Als een buurtbewoner 
een boom omhakt, komen de buren en de politie immers binnen 
10 minuten vragen of daarvoor een vergunning werd verstrekt. 
Hier heeft de gemeente echter vreemd genoeg niet opgemerkt 
dat dergelijke werken werden uitgevoerd. Toch zeggen vele 
buren dat zij gebeld en geschreven hebben om attent te maken 
op deze situatie. Ik wens dan ook te weten waarom het Gewest 
en de gemeente deze kaalslag niet materieel hebben kunnen 
verhinderen.

Graag een antwoord op volgende vragen :

1. Wanneer werden de werken precies uitgevoerd in Ukkel door 
de onderaannemers van Infrabel ?

2. Wanneer werd een beroep gedaan op het Gewest inzake de 
overtredingen die aan de gang waren ?

3. Door wie werd het Gewest op de hoogte gebracht van dit 
onwettig kappen en binnen hoeveel tijd gaf het een antwoord ?

4. Wanneer werd een beroep gedaan op de gemeente inzake 
de overtredingen die aan de gang waren ? Door wie werd 
zij op de hoogte gebracht en binnen hoeveel tijd gaf zij een 
antwoord ?

5. Komt het toe aan het Gewest of aan de gemeente de werken 
stil te leggen indien zij zonder vergunning of zonder inachtne-
ming van de vergunning plaatsvinden ?

6. Gaat het Gewest, gelet op de omvang van de ramp, eisen 
dat nieuwe bomen worden geplant, naast de « belachelijke » 
boete ? Heeft het klacht ingediend op grond van artikel 1382 
BW e.v. ? Zo nee, waarom niet ?
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Réponse :

1.      Ni le fonctionnaire délégué ni la commune n’a reçu d’Infrabel 
le recommandé les informant du début des travaux au moins 
8 jours à l’avance, comme le requiert le Cobat.  

   Des informations reçues par la cellule infractions, il ressort 
néanmoins que ces travaux étaient en cours sur divers 
tronçons de la ligne n° 124 au moins entre le 21 février et 
le 31 mars 2017.

2.-3.  La Direction de l’Urbanisme a reçu le mail d’un riverain le 
21 février 2017. Ce riverain s’est adressé à la Région sur conseil 
des services communaux. Le mail a été transmis à l’ISA le 
28 février (vacances de carnaval). Le fonctionnaire délégué a 
souhaité une concertation avec l’ISA préalable à toute inter-
vention, en vue d’examiner ensemble les permis délivrés, 
d’identifier ceux qui pouvaient être en cause, de coordonner 
les positions afin de mettre la pression sur Infrabel, d’autres 
litiges étant en cours avec le gestionnaire des voies ferrées.  
  

   Vu les agendas chargés, la réunion a eu lieu le 20 mars 2017. 
Suite à celle-ci, une demande a été faite par le contrôleur 
le 21 mars à la commune en vue de localiser précisément 
les zones d’abattages illicites au regard notamment de 
deux permis susceptibles d’être visés. Une visite conjointe 
ISA-DU a été organisée sur place le 27 mars 2017. Une 
seconde visite d’autres segments de la ligne ferrée concernés 
par deux permis délivrés a également été effectuée le 31 mars 
2017, ce qui a permis de découvrir une autre coupe à blanc. 
Le procès-verbal a été dressé pour l’ensemble de ces travaux 
non respectueux des conditions de deux permis délivrés.  
 

4.      S’il conviendrait d’interroger directement la commune à 
ce propos, elle a été saisie d’au moins une plainte au plus 
tard le 21 février 2017, date à laquelle elle a orienté un 
riverain vers la Direction de l’Urbanisme. La commune nous 
confirme avoir fait une visite sur place le 23 ou le 24 février, 
alors qu’elle recevait de nombreux appels téléphoniques 
relatifs à des « travaux d’abattage radical », que ceux-ci se 
sont poursuivis et ont amené le service vert à préparer vers 
la mi-mars un courrier que l’échevin a adressé à Infrabel le 
27 mars 2017. Entretemps, les services communaux et la 
Direction de l’Urbanisme se sont concertés pour déterminer 
les permis concernés et les conditions qui y étaient fixées.

5.      Les agents communaux et régionaux désignés par le gouver-
nement pour constater les infractions au CoBAT sont tous 
deux compétents pour exercer la surveillance de l’ensemble 
des infractions visées à l’article 300 du CoBAT, établir les 
procès-verbaux et, si nécessaire, ordonner l’arrêt des travaux 
ne respectant pas un permis délivré ou effectués sans un tel 
permis. Il est à souligner que la commune dispose d’une 
dizaine d’agents constatateurs alors que les deux contrôleurs 
régionaux ne traitent plus les plaintes qu’à titre exceptionnel, 
étant mobilisés pour le suivi de l’exécution des jugements et 
des décisions du fonctionnaire sanctionnateur.  
  

   Compte tenu du caractère récurrent des litiges avec Infrabel 
et de l’absence de constat établi par la commune, il a été 
néanmoins convenu avec le fonctionnaire délégué que les 

Antwoord :

1.      De gemachtigde ambtenaar noch de gemeente heeft van 
Infrabel het aangetekend schrijven ontvangen waarin hij/zij 
minstens 8 dagen op voorhand, zoals het BWRO dat vereist, 
geïnformeerd wordt over de start van de werken.

   Uit de informatie die de Dienst Overtredingen heeft gekregen, 
blijkt echter dat deze werken minstens tussen 21 februari 
en 31 maart 2017 al aan de gang waren op verschillende 
stukken van de lijn nr. 124.

2.-3.  De directie Stedenbouw heeft van een buurtbewoner een 
e-mail gekregen op 21 februari 2017. Deze buurtbewoner 
wendde zich tot het Gewest op aanraden van de gemeen-
tediensten. De e-mail werd op 28 februari (krokusvakan-
tie) bezorgd aan de IAS. De gemachtigde ambtenaar wou 
voorafgaandelijk aan om het even welke tussenkomst een 
overleg met de IAS om alle afgeleverde vergunningen te 
onderzoeken, degene waarover twijfels kunnen bestaan te 
identificeren en de standpunten te coördineren om druk uit 
te oefenen op Infrabel, aangezien er reeds andere geschillen 
met de spoorwegbeheerder lopende zijn.

   Gezien de drukke agenda’s, vond de vergadering plaats op 
20 maart 2017. Na deze vergadering heeft de controleur de 
gemeente op 21 maart verzocht de gebieden waar het vellen 
van bomen verboden is nauwkeurig in kaart te brengen, 
meer bepaald in het licht van de twee vergunningen waarvan 
hier sprake is. Op 27 maart 2017 brachten IAS-DS samen 
een bezoek ter plaatse. Op 31 maart 2017 werd nog een 
tweede bezoek gebracht aan andere stukken van de spoorlijn 
waarop twee afgeleverde vergunningen betrekking hebben, 
waarbij nog een andere vrijgekapte zone werd ontdekt. Het 
proces-verbaal werd opgesteld voor al deze werken die 
de voorwaarden van twee afgeleverde vergunningen niet 
nakomen.

4.      Hoewel de vraag rechtstreeks aan de gemeente zou moeten 
worden gesteld, kreeg ze uiterlijk op 21 februari 2017, 
de datum waarop ze een buurtbewoner naar de Directie 
Stedenbouw stuurde, minstens één klacht. De gemeente 
bevestigt dat ze op 23 of 24 februari ter plaatse een bezoek 
heeft gebracht, omdat ze heel wat telefoontjes kreeg i.v.m. 
« radicale kappingswerken », dat die werden voortgezet en 
dat die de groendienst ertoe hebben aangezet half maart 
een brief op te stellen die de schepen op 27 maart 2017 aan 
Infrabel heeft gericht. Ondertussen hebben de gemeentedien-
sten en de Directie Stedenbouw de betrokken vergunningen 
en de voorwaarden die erin staan in overleg vastgesteld.

5.      De gemeentelijke en gewestelijke ambtenaren die door de 
Regering zijn aangeduid om overtredingen van het BWRO 
vast te stellen, zijn er allebei mee belast toezicht te houden 
op het geheel van overtredingen bedoeld in artikel 300 
van het BWRO, processen-verbaal op te stellen en, indien 
nodig, te eisen dat de werken die een afgeleverde vergunning 
niet naleven of die zonder een dergelijke vergunning zijn 
uitgevoerd moeten worden stopgezet. Er moet worden 
benadrukt dat de gemeente beschikt over een tiental vaststel-
lende ambtenaren terwijl de twee gewestelijke controleurs 
enkel nog bij uitzondering klachten behandelen, aangezien 
ze worden ingezet voor de opvolging van de uitvoering van 
vonnissen en beslissingen van de sanctionerende ambtenaar.

   Rekening houdend met het terugkerende karakter van de 
geschillen met Infrabel en het gebrek aan vaststelling door 
de gemeente, werd echter met de gemachtigde ambtenaar 
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contrôleurs régionaux interviendraient. Un procès-verbal a 
donc été établi par la Région le 31 mars 2017.  

6.      La Région requerra d’Infrabel la plantation d’arbustes et 
arbres de petites dimensions d’essences indigènes : noisetier, 
cornouiller, bourdaines, sorbier des oiseleurs, aubépine. Une 
trame de plantation de 2 sur 2 mètres est le standard en la 
matière, ce qui représente donc plusieurs milliers de sujets. 
Ce choix d’essences est en accord avec les divers enjeux 
des lieux : restaurer l’aspect paysager dégradé, promouvoir 
la biodiversité de ce site riverain d’une réserve naturelle et 
assurer à Infrabel des conditions d’exploitation optimales des 
lignes ferroviaires. S’agissant du non-respect d’un permis 
délivré, le recours aux dispositions des articles 300 à 313 
du CoBAT relatifs aux infractions et à leur poursuite pénale 
ou administrative est la voie appropriée pour sanctionner et 
obtenir les réparations requises.  

   Dans le cas évoqué, la procédure administrative pourra 
s’appuyer sur la disposition de l’article 313/11 du CoBAT 
relatif à la récidive qui prévoit le doublement des amendes 
outre les mesures de mise en conformité.

   Pour le surplus, le non-respect de la décision pénale ou admi-
nistrative peut faire l’objet d’un nouveau constat d’infrac-
tion susceptible d’être poursuivi au pénal ou en procédure 
administrative.

   En dernier recours, si Infrabel ne respectait pas ses obligations 
de remise en état, la Région se réserve la possibilité de saisir 
le Tribunal dans le cadre d’une action en cessation environ-
nementale, comme le permet la loi du 12 janvier 1993.  

   Enfin, il est également convenu avec le fonctionnaire 
délégué que le demandeur de tels travaux « d’entretien » 
des talus devra à l’avenir relever précisément le nombre 
de spécimen à abattre, et les situer sur plan dans le cadre 
du dossier de demande de permis d’urbanisme, afin de 
permettre une meilleure surveillance et, le cas échéant, un 
dénombrement précis des arbres illicitement abattus.  
  

   Ce qui permettra alors d’établir des amendes au prorata du 
nombre d’arbres concernés et non plus uniquement d’un 
montant forfaitaire visant le non-respect des conditions d’un 
permis délivré.

Question n° 747 de Mme Joëlle Milquet du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Le renforcement des médiateurs sociaux et des éducateurs 
de rue.

La DPR indique que le gouvernement renforcera les 
médiateurs sociaux et les éducateurs de rue car ces derniers jouent 
un rôle essentiel dans notre société.

overeengekomen dat de gewestelijke controleurs zouden 
tussenkomen. Op 31 maart 2017 heeft het Gewest dan ook 
een proces-verbaal opgesteld.

6.      Het Gewest zal Infrabel vragen struiken en kleine inheemse 
bomen te planten : hazelaars, kornoeljes, vuilbomen, wilde 
lijsterbes, meidoorns. Een plantenstrook van 2 op 2 meter 
is daarbij standaard, wat dus goed is voor vele duizenden 
onderstammen. Deze soortkeuze komt overeen met de ver-
schillende uitdagingen van de plaatsen : het beschadigde 
landschappelijk aspect herstellen, de biodiversiteit van een 
natuurreservaat van deze bewonerssite bevorderen en ervoor 
zorgen dat Infrabel de spoorwegen in optimale omstandighe-
den kan uitbaten.Daar een afgeleverde vergunning niet werd 
nageleefd, is het gepast om zich te beroepen op de bepalingen 
van de artikelen 300 tot 313 van het BWRO met betrekking 
tot overtredingen en hun strafrechtelijke of administratieve 
vervolging teneinde een straf en de vereiste herstellingen te 
bekomen.

   In dit geval kan de administratieve procedure steunen op de 
bepaling van artikel 313/11 van het BWRO met betrekking 
tot de recidive die naast de conformiteitsmaatregelen de 
verdubbeling van de boetes voorziet.

   Bovendien kan het niet-naleven van de strafrechtelijke of 
administratieve beslissing ertoe leiden dat een nieuwe 
overtreding wordt vastgesteld die strafrechtelijk of in admi-
nistratieve procedure kan worden vervolgd.

   Als Infrabel zijn verplichtingen i.v.m. herstelling in de 
oorspronkelijke staat niet nakomt, kan het gewest zich als 
laatste redmiddel nog wenden tot de rechtbank in het kader 
van een milieustakingsvordering, zoals toegestaan door de 
wet van 12 januari 1993.

   Ten slotte wordt eveneens met de gemachtigde ambtenaar 
overeengekomen dat de aanvrager van dergelijke « onder-
houdswerken » van de taluds in de toekomst zal moeten ver-
duidelijken hoeveel specimen ze precies zal kappen, en dat 
hij die in het kader van het dossier voor de aanvraag van een 
stedenbouwkundige vergunning op plannen moet aanduiden 
zodat een verhoogd toezicht kan worden gehouden en, in 
voorkomend geval, de onwettig gekapte bomen nauwkeurig 
kunnen worden geteld.

   Dat zal dus toelaten om boetes uit te schrijven in verhouding 
tot het aantal onwettig gekapte bomen en niet alleen meer 
een forfaitair bedrag op te leggen voor het niet-naleven van 
de voorwaarden van een afgeleverde vergunning.

Vraag nr. 747 van mevr. Joëlle Milquet d.d. 23 mei 2017 
(Fr.) :

Versterking van de sociale bemiddelaars en de straatwerkers. 

Volgens de GBV zal de Regering voorzien in versterking voor 
de sociale bemiddelaars en de straatwerkers, want zij spelen een 
essentiële rol in onze maatschappij.
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Interrogé sur ce sujet il y a un peu plus d’un an, vous indiquiez 
qu’à travers les 125 millions d’euros octroyés aux communes 
afin qu’elles implémentent leurs plans locaux de prévention 
et de proximité entre 2016 et 2019, le gouvernement entend 
promouvoir le rôle de ces deux catégories de professionnels, qui 
ont démontré depuis longtemps leur pertinence dans la mise en 
œuvre des programmes de prévention.

Le plan étant adopté depuis septembre dernier, je voulais 
savoir quelles formes concrètes a pris le renforcement des 
médiateurs sociaux et des éducateurs de rue. Est-ce que cela a, par 
exemple, débouché sur un recrutement d’agents supplémentaires, 
une formation renforcée ou encore une meilleure évaluation de 
leur travail ?

Réponse : Les médiateurs sociaux et les éducateurs de rue 
constituent deux catégories professionnelles particulièrement 
importantes pour les actions de prévention. Œuvrant au quotidien 
sur le territoire de la Région, ils contribuent, par leurs contacts 
directs avec la population bruxelloise, à un meilleur vivre-en-
semble. Leurs démarches structurées favorisent bien évidemment 
la réalisation des priorités que le gouvernement a données au Plan 
bruxellois de Prévention et de Proximité (PbPP).

L’appel à projets qui accompagne les dispositions règle-
mentaires relatives au PbPP autorise donc le recrutement de ce 
type de profil tout en laissant la Ville et les communes libres de 
mobiliser les professionnels qui leur paraitront les plus qualifiés 
pour répondre aux défis de la prévention urbaine. Les chiffres 
par catégorie professionnelle ne sont pas disponibles à ce jour, 
les pièces relatives à la première année d’exécution du Plan 
n’étant pas encore toutes à disposition de Bruxelles Prévention 
& Sécurité.

Question n° 748 de Mme Joëlle Milquet du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Le Comité stratégique en matière de fibre optique.

En commission des affaires intérieures du 21 mars dernier, 
vous aviez indiqué que le gouvernement a chargé, le 2 février 
dernier, votre cabinet de présider un comité stratégique dont la 
mission est d’identifier les investissements nécessaires pour 
parfaire les synergies entre les réseaux. Il doit également définir 
les méthodologies de travail entre nos services pour assurer une 
densification des réseaux sécurisés de fibre optique dimensionnés 
à nos besoins.

Je me réjouis de la création d’un tel comité. En effet, il est 
important d’avoir une vision commune et une stratégie cohérente 
en la matière. Les opérateurs doivent, au minimum, partager la 
même vision du câble et de la manière de faire de Bruxelles une 
ville numérique, qui sont un enjeu clef pour notre Région. Par 
ailleurs, il y a une nécessité d’aller plus loin dans la mutualisation 
des réseaux de fibre optique appartenant aux opérateurs publics 
(STIB, CIRB, Bruxelles Mobilité,.. ) en évitant les doublons et en 
mutualisant l’expertise.

Toen u wat meer dan een jaar geleden ondervraagd werd 
daarover, zei u dat de regering via de 125 miljoen euro die worden 
toegekend aan de gemeenten om de lokale preventie- en buurt-
plannen ten uitvoer te leggen tussen 2016 en 2019, de rol van deze 
twee vakgroepen wil bevorderen, die sedert lang hun nut hebben 
bewezen bij de tenuitvoerlegging van de preventieprogramma’s. 

Aangezien het plan sedert september 2016 aangenomen is, 
wens ik te weten op welke wijze de versterking van de sociale 
bemiddelaars en straatwerkers concreet heeft plaatsgevonden. Is 
dat bijvoorbeeld gebeurd door de werving van extra personeel, 
een versterkte opleiding of een betere evaluatie van hun werk ?  

Antwoord : De sociaal bemiddelaars en de straathoekwerkers 
zijn twee bijzonder belangrijke beroepscategorieën voor preven-
tieacties. Ze zijn dag-in dag-uit op het grondgebied van het Gewest 
actief en leveren doorheen hun rechtstreekse contacten met de 
Brusselse bevolking een bijdrage aan een beter samenleven. Hun 
gestructureerd optreden bevordert uiteraard de verwezenlijking 
van de prioriteiten die de Regering heeft verbonden aan het 
Brussels Preventie- en Buurtplan (BPB).

De projectoproep die gepaard gaat met de verordenende 
bepalingen met betrekking tot het BPB maakt de aanwerving 
van dit type-profiel mogelijk en laat tegelijk de Stad en de 
gemeenten vrij om de beroepsmensen te ontplooien die het 
best gekwalificeerd zijn om de uitdagingen van de stedelijke 
preventie aan te pakken. Momenteel zijn geen cijfers per 
beroepscategorie voorhanden aangezien Brussel Preventie & 
Veiligheid nog niet beschikt over de stukken voor het eerste 
uitvoeringsjaar van het Plan.

Vraag nr. 748 van mevr. Joëlle Milquet d.d. 23 mei 2017 
(Fr.) :

Het strategisch comité inzake optische vezels.

In de commissie binnenlandse zaken van 21 maart 2017 zei 
u dat de Regering op 2 februari 2017 uw kabinet belast heeft 
met het voorzitten van een strategisch comité met als opdracht te 
weten te komen welke investeringen nodig zijn voor een perfecte 
synergie tussen de netwerken. Tevens moet het de werkmetho-
dologieën tussen onze diensten bepalen om te zorgen voor een 
op onze noden afgestemde verdichting van de beveiligde optische 
vezelnetwerken.

Ik ben verheugd over de oprichting van dergelijk comité. 
Het is immers belangrijk een gemeenschappelijke visie en een 
coherente strategie ter zake te hebben. De operatoren moeten ten 
minste dezelfde visie hebben inzake de kabel en de wijze om van 
Brussel een numerieke stad te maken, een kernuitdaging voor ons 
Gewest. Bovendien is het nodig verder te gaan bij het gezamenlijk 
gebruik van de optische vezelnetwerken die eigendom zijn van de 
overheidsoperatoren (MIVB, CIBG, Brussel Mobiliteit,…) door 
dubbel werk te voorkomen en de expertise te delen.
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Je voulais ainsi connaitre le calendrier des travaux de 
ce comité, la fréquence à laquelle il se réunit et quels sont ses 
membres. En outre, je voulais également savoir si une plus 
grande mutualisation des réseaux de fibre optique appartenant aux 
opérateurs publics allait être abordée dans le cadre des travaux 
du comité.

Réponse : Pour rappel, un Memorandum of Understanding 
intitulé « Une approche régionale globale en matière d’infrastruc-
tures réseau » avait été adopté par le gouvernement régional en 
2014. Ce MoU posait les bases d’une action visant à harmoniser 
le déploiement des diverses infrastructures régionales et le gou-
vernement a décidé de s’appuyer dessus, tout en en opérant une 
mise à jour, de manière à lui assigner des objectifs précis compte 
tenu, notamment, des impératifs évidents en matière de sécurité.

Lors de sa séance du 2 février 2017, le gouvernement a 
donc confirmé ce MoU, en élargissant cependant la liste des 
signataires, de manière à assurer une meilleure représentation du 
gouvernement (autrefois cantonné au seul Ministre en charge de 
l’informatique) ou d’y intégrer de nouveaux organismes, comme 
Bruxelles Prévention et Sécurité.

Le Comité auquel vous faites référence est composé de repré-
sentants (à chaque fois 1 par institution) :

–    du Ministre-Président,

–    du Ministre ayant la Mobilité dans ses attributions,

–    du Ministre ayant l’Energie et l’Environnement dans ses 
attributions,

–    du Ministre ayant l’Informatique dans ses attributions,

–    du Ministre ayant la Lutte contre l’Incendie et l’Aide médicale 
urgente dans ses attributions,

–    de Bruxelles Prévention et Sécurité,

–    de Bruxelles Mobilité,

–    du CIRB,

–    de la scrl IRISnet, désigné parmi les administrateurs de  
rang A,

–    de la STIB,

–    du Port de Bruxelles,

–    du SIAMU.

Ce comité s’est réuni à plusieurs reprises. Début juin, un 
Règlement d’Ordre Intérieur a été proposé et adopté. Il prévoit un 
minimum d’une réunion par trimestre.

Il va de soi que la question de la mutualisation comme celle des 
interconnexions entre les divers réseaux existants et appartenant à 
des opérateurs publics sera traitée par ce Comité.

Bijgevolg wilde ik het tijdschema van de werkzaamheden van 
het comité, de regelmaat waarop het bijeenkomt en de leden ervan 
kennen. Bovendien wilde ik ook weten of het meer gezamenlijk 
gebruik van de optische vezelnetwerken aan bod gaat komen in 
het kader van de werkzaamheden van het comité.  

Antwoord : Ter herinnering : de Gewestelijke Regering heeft 
in 2014 een Memorandum of Understanding goedgekeurd met als 
titel « een globale gewestelijke aanpak van netwerkinfrastructu-
ren ». Dit MoU legde de grondslagen vast om de uitrol van de 
verschillende gewestelijke infrastructuren te harmoniseren en 
de Regering heeft besloten daarop te steunen om te zorgen voor 
een bijsturing en nauwkeurige doelstellingen op te leggen die 
afgestemd zijn op de veiligheidsbehoeften.

De Regering heeft dit MoU tijdens haar zitting van 2 februari 
2017 dus bevestigd en heeft daarbij de lijst van ondertekenaars 
uitgebreid om ervoor te zorgen dat de Regering beter wordt 
vertegenwoordigd (vroeger beperkt tot enkel de minister van 
Informatica) of dat er nieuwe instellingen in worden opgenomen, 
zoals Brussel Preventie en Veiligheid.

Het comité waarnaar u verwijst, bestaat uit vertegenwoordi-
gers (telkens 1 per instelling) van :

–    de minister-president,

–    de Minister bevoegd voor Mobiliteit,

–    de Minister bevoegd voor Energie en Leefmilieu,  

–    de Minister bevoegd voor Informatica,

–    de Minister bevoegd voor Brandbestrijding en Dringende 
Medische Hulp,

–    Brussel Preventie en Veiligheid,

–    Brussel Mobiliteit,

–    het CIBG,

–    de cvba IRISnet, aangeduid onder de bestuurders van rang A,  

–    de MIVB,

–    de Haven van Brussel,

–    de DBDMH.

Dit comité kwam meerdere malen samen. Begin juni werd 
een huishoudelijk reglement voorgesteld en aangenomen. Daarin 
wordt minimaal één vergadering per trimester voorzien.

Het spreekt voor zich dat dit comité de onderlinge afstemming, 
zoals die van de verbindingen tussen de verschillende bestaande 
netwerken die behoren tot de publieke operatoren, zal behandelen.
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Question n° 749 de Mme Joëlle Milquet du 23 mai 2017 
(Fr.) :

La défense d’un statut particulier des gardiens de la paix 
constatateurs.

La DPR indique que le gouvernement défendra auprès du 
gouvernement fédéral un statut particulier aux gardiens de la paix 
constatateurs avec conditions d’accès et barème adaptés, statut 
qui doit permettre aux jeunes Bruxellois d’avoir des perspectives 
d’avenir dans ces métiers.

Interrogé il y a un an par écrit sur ce sujet, vous indiquiez qu’une 
instruction allait être donnée à Bruxelles Prévention & Sécurité 
d’étudier les dispositions qui encadrent actuellement les fonctions 
des gardiens de la paix constatateurs afin d’identifier précisément 
les lacunes qui entachent ces dispositions et de déterminer les 
moyens de les rencontrer. Vous indiquiez également que sur la 
base de cette analyse préalable, le gouvernement déterminera les 
actions à prendre à l’égard de l’autorité fédérale.

Je voulais donc savoir si cette étude avait désormais été 
effectuée par Bruxelles Prévention & Sécurité et quelles étaient 
ses conclusions. Dans l’affirmative, quelles actions avez-vous 
prises à l’égard du fédéral basées sur cette analyse préalable ?

Réponse : Le déploiement de Bruxelles Prévention & Sécurité 
n’a pas permis de mettre en œuvre l’analyse relative au statut des 
gardiens de la paix constatateurs.

En effet, d’autres missions prioritaires ont été assignées à 
cet organisme, dont la création remonte à deux ans, et qui vient 
d’achever la première phase de son emménagement. Parmi ces 
missions figurent l’élaboration et la mise en œuvre initiale du Plan 
global de Sécurité et de Prévention, pierre angulaire de l’action 
gouvernementale en la matière, et la préparation de la mise en 
place de l’École régionale des Métiers de la Sécurité.

Par ailleurs, le statut des gardiens de la paix constatateurs est 
une matière fédérale qui relève de la compétence du Ministre de 
l’Intérieur, mais il est bien entendu que le gouvernement régional 
continuera à suivre cette importante question et qu’il veillera à lui 
donner les suites nécessaires dans les plus brefs délais.

Question n° 751 de Mme Joëlle Milquet du 1er juin 2017 
(Fr.) :

L’évolution de l’École régionale d’administration publique. 

L’École régionale d’administration publique joue un rôle 
important pour la qualité du service public bruxellois. En effet, 
l’ERAP est l’interlocuteur privilégié de nombreuses structures 
locales et régionales en matière de développement de projets 

Vraag nr. 749 van mevr. Joëlle Milquet d.d. 23 mei 2017 
(Fr.) :

De verdediging van een speciale status voor 
gemeenschapswachten -vaststellers. 

De GBV stelt dat de Regering bij de federale regering een 
speciale status zal verdedigen voor de vaststellende gemeen-
schapswachten, met aangepaste toegangsvoorwaarden en 
barema’s, dat de jonge Brusselaars toekomstvooruitzichten moet 
bieden voor dat vak.

Toen u een jaar geleden ondervraagd werd ter zake, zei u dat 
opdracht zou gegeven worden aan Brussel Preventie & Veiligheid 
om de bepalingen te onderzoeken die thans gelden inzake de 
functie van vaststellende gemeenschapswachten, teneinde de 
lacunes in deze bepalingen te vinden, alsook de middelen om 
eraan te verhelpen. U zei ook dat de regering op grond van 
deze voorafgaande analyse de acties zal bepalen die moeten 
ondernomen worden ten aanzien van de federale overheid.

Ik wens dus te weten of dat onderzoek al verricht werd door 
Brussel Preventie & Veiligheid, en wat de conclusies ervan waren. 
Zo ja, welke acties hebt u ondernomen ten aanzien van de federale 
overheid op grond van deze voorafgaande analyse ?

Antwoord : Het statuut van de gemeenschapswachten-vast-
stellers is bij de uitbouw van Brussel Preventie & Veiligheid niet 
onderzocht kunnen worden.

Deze instelling, waarvan de oprichting twee jaar geleden van 
start ging en de eerste verhuisfase net is afgerond, kreeg immers 
andere prioritaire opdrachten toegewezen. Tot die kerntaken 
behoren de opmaak en de initiële uitvoering van het globaal 
veiligheids- en preventieplan, de hoeksteen van het regeringsbe-
leid dienaangaande, en de voorbereiding van de oprichting van de 
gewestelijke school voor veiligheidsberoepen.

Het is overigens de federale overheid, en meer bepaald de 
minister van binnenlandse zaken, die bevoegd is voor het statuut 
van de gemeenschapswachten-vaststellers. De Brusselse regering 
zal die belangrijke kwestie uiteraard blijven opvolgen en er zo 
snel mogelijk het nodige gevolg aan geven.

Vraag nr. 751 van mevr. Joëlle Milquet d.d. 1 juni 2017 
(Fr.) :

De evolutie van de Gewestelijke School voor Openbaar 
Bestuur.

De Gewestelijke School voor Openbaar Bestuur speelt een 
belangrijke rol voor de kwaliteit van de Brusselse overheids-
diensten. De GSOB is immers de bevoorrechte gesprekspartner 
van een groot aantal lokale en gewestelijke structuren voor het 
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de formation. Mais elle est également leur partenaire naturel en 
matière de soutien et de développement de projets relatifs à la 
gestion des ressources humaines.

Le gouvernement indique dans la DPR qu’il renforcera 
l’ERAP de manière à notamment permettre à celle-ci de répondre 
à l’évolution institutionnelle que connaissent l’ensemble de nos 
administrations suite à la sixième réforme de l’État, mais aussi 
de remplir ses missions de manière optimale. Je me réjouis de cet 
objectif vu l’importance du rôle joué par cette institution.

La mise en œuvre de la sixième réforme de l’État est 
aujourd’hui de plus en plus concrète, surtout pour les structures 
régionales. Il me semble donc important que la formation suive 
le même rythme.

Il y a environ un an vous déclariez au sein de cette commission 
que l’avenir de l’ERAP était discuté au sein de son conseil 
d’administration en vue de définir les axes de travail des années 
à venir, mais aussi du financement de certaines formations actuel-
lement gratuites. En effet, les besoins de formations spécifiques 
dans les années à venir nécessiteront des choix budgétaires. À cet 
égard, rappelons que vous avez augmenté la dotation à l’ERAP de 
290.000 euros pour l’année 2017.

–    Un an plus tard, quelles décisions ont été prises par le CA 
concernent le financement des formations, mais aussi la 
définition des axes de travail ?

–    Outre le lancement, en collaboration avec BPS, d’une 
formation « prévention du radicalisme » pour les gardiens de 
la paix, quelles éventuelles modifications programmatiques 
ont-elles déjà été décidées ?  

Réponse : Dans la mesure où j’ai déjà été interrogé sur le sujet 
par Mme Dominique DUFOURNY, je me permets de renvoyer 
Mme la Députée aux réponses que j’avais apportées.

Vous m’interrogez au sujet du renforcement de l’ERAP et des 
intentions du gouvernement en la matière.

Je vous confirme que conformément à la Déclaration de 
Politique Régionale, l’intention du gouvernement est bien de 
donner à l’ERAP un cadre et une structure renforcés et de soutenir 
l’École dans ses missions.

Comme vous le savez, la Région est avant tout – et jusqu’à 
aujourd’hui – un acteur en charge du financement de l’ASBL. Ses 
orientations stratégiques sont décidées par l’AG de l’association.

L’arrêté de financement fixe par contre les conditions 
suivantes :

–    financement partiel des formations et séminaires en faveur 
du personnel des pouvoirs locaux de la Région de Bruxelles-
Capitale : communes, CPAS, intercommunales, zones de 
police et ASBL communales ;

–    financement total des formations plus spécifiques concernant : 
le personnel ouvrier, les agents entrants et les cours de français 
et de néerlandais ;

uitwerken van opleidingsprojecten. De GSOB is echter ook hun 
natuurlijke partner om projecten op het gebied van humanresour-
cesmanagement te ondersteunen en verder uit te bouwen.

De regering wijst er in haar algemene beleidsverklaring op 
dat ze de GSOB zal versterken, zodat deze kan inspelen op de 
institutionele evolutie in al onze besturen ten gevolge van de 
zesde staatshervorming, maar ook haar opdrachten optimaal kan 
uitvoeren. Die doelstelling verheugt me, gelet op de belangrijke 
rol van de GSOB.

Vandaag krijgt de zesde staatshervorming almaar meer 
concreet gestalte, vooral in de gewestelijke structuren. Het lijkt 
me dus belangrijk dat de opleidingen daar gelijke tred mee 
houden. 

Ongeveer een jaar geleden hebt u in deze commissie verklaard 
dat de toekomst van de GSOB besproken werd door zijn raad van 
bestuur om de krachtlijnen voor de komende jaren uit te stippelen, 
maar ook om bepaalde opleidingen die vandaag gratis aangeboden 
worden, te financieren. De specifieke opleidingsbehoeften in de 
komende jaren zullen immers budgettaire keuzes vereisen. Er zij 
in dat verband op gewezen dat u de dotatie aan de GSOB met 
290.000 euro hebt verhoogd voor 2017.

–    We zijn nu een jaar later. Welke beslissingen heeft de raad van 
bestuur genomen over de financiering van de opleidingen en 
de krachtlijnen voor de komende jaren ?

–    Welke wijzigingen van de programma’s werden eventueel 
al beslist, afgezien van de opleiding « preventie van radica-
lisering » ten behoeve van de gemeenschapswachten, die 
in samenwerking met Brussel Preventie en Veiligheid werd 
opgestart ?

Antwoord : Aangezien ik over dit onderwerp al bevraagd ben 
door mevrouw Dominique DUFOURNY, verwijs ik u graag naar 
de antwoorden die ik haar gegeven heb.

U vraagt mij welke plannen de Regering heeft om de GSOB 
te versterken.

Ik kan u bevestigen dat de Regering, zoals bepaald is in de 
gewestelijke beleidsverklaring, het kader en de structuur van 
de GSOB wil versterken en de school wil ondersteunen bij de 
uitvoering van haar opdrachten.

Zoals u weet, staat het Gewest bovenal – tot op vandaag – in 
voor de financiering van de vzw. De strategische krachtlijnen 
worden uitgetekend door de AV van de vereniging.

In het financieringsbesluit zijn evenwel de volgende 
voorwaarden vastgelegd :

–    gedeeltelijke financiering van de opleidingen en seminaries 
voor het personeel van de plaatselijke besturen van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest : gemeenten, OCMW’s, 
intercommunales, politiezones en gemeentelijke vzw’s ;

–    volledige financiering van de specifieke opleidingen voor 
het arbeiderspersoneel, de nieuwe personeelsleden en de 
cursussen Frans en Nederlands ;
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–    financement partiel de la modernisation de la Charte Sociale 
dans les pouvoirs locaux bruxellois

En l’état actuel des choses, l’ASBL jouit donc d’une forme 
d’autonomie relativement saine quant à l’offre qu’elle développe, 
en lien avec les besoins spécifiques des administrations locales 
et régionales. Un renforcement de la structure et son éventuelle 
intégration dans un cadre institutionnel plus pérenne que celui 
qu’offre une simple ASBL nécessite donc plus de réflexion qu’il 
ne pourrait paraitre.

Une évaluation de la programmation actuelle de l’ERAP 
a-t-elle été réalisée afin d’en connaitre les forces et les faiblesses ?

En septembre 2016, une évaluation a été réalisée par l’ERAP 
auprès des bourgmestres, des secrétaires communaux et de CPAS, 
des DRH des pouvoirs locaux, des SPR et des OIP, des cabinets 
des ministres et secrétaires d’État et des partenaires de l’ERAP.  

Si la qualité des services rendus par l’ERAP fait l’unanimité, 
la nécessité d’élargir le cadre a été pointée à maintes reprise. Ceci 
afin de permettre de traiter, plus rapidement, une demande des 
administrations toujours croissante.

Alors qu’à l’origine, l’ERAP ne s’occupait que de formation, 
avec le temps, elle a développé un accompagnement à l’implé-
mentation d’outils et de processus d’organisation de l’adminis-
tration et un soutien à la gestion des ressources humaines en 
général. Ceci passe par la mise à disposition de programmes de 
conseil et de coaching associé à un catalogue de formation aux 
compétences publiques. L’évaluation fait ressortir la satisfaction 
des administrations face à ces différentes actions et leur souhait de 
les voir se renforcer.

Globalement, les répondants ont souligné la connaissance du 
service public, la qualité des réflexions et des services proposés 
par l’ERAP, l’adaptation aux métiers et aux missions publics et le 
professionnalisme des équipes. Ils déplorent les temps d’attente 
pour accès aux différents services (formation et soutien RH). 
Enfin, si les cadres administratifs se disent au courant de ce que 
propose l’ERAP, les représentants politiques en demeurent mal 
informés.  

Dans l’affirmative, quels sont les axes prioritaires de travail ?

Les résultats de cette évaluation ont servi de base à la rédaction 
des axes de développement pour 2017-2020. Ce plan a d’ailleurs 
été présenté à l’Assemblée générale du 23 mai prochain.

Parmi toutes les actions proposées, notons que ce plan 
stratégique devra permettre :

1° de maintenir le niveau de qualité apprécié par les 
administrations,

2° de réduire les délais de production,

3° de diminuer les listes d’attente pour les coachings les 
programmes de soutien RH,

–    gedeeltelijke financiering van de modernisering van het 
Sociaal Handvest bij de Brusselse plaatselijke besturen

Momenteel kan de vzw vrij autonoom een aanbod ontwikkelen, 
dat afgestemd is op de specifieke behoeften van de plaatselijke 
en gewestelijke besturen. Om de structuur te versterken en haar 
eventueel te integreren in een institutioneel kader dat duurzamer 
is dan een gewone vzw, moeten dus meer zaken in overweging 
genomen worden dan men zou veronderstellen.  

Is het huidige programma van de GSOB reeds beoordeeld om 
de sterktes en zwaktes ervan te kunnen vaststellen ?

In september 2016 hield de GSOB een evaluatie bij de 
burgemeesters, gemeentesecretarissen en OCMW’s, de perso-
neelsdirecteurs van de plaatselijke besturen, de gewestelijke 
overheidsdiensten en de ION’s, de kabinetten van de ministers en 
staatssecretarissen en de partners van de GSOB.

Iedereen is het erover eens dat de GSOB kwaliteitsvolle 
diensten levert, maar meermaals werd benadrukt dat het nodig is 
het kader te verruimen. Dat om sneller tegemoet te kunnen komen 
aan de steeds groeiende vraag van de besturen.

Oorspronkelijk hield de GSOB zich enkel bezig met 
opleidingen. Mettertijd is zij ook begonnen de implementering 
van tools en de organisatie van de besturen te begeleiden en 
algemene ondersteuning te bieden voor het personeelsbeheer. 
Met het oog daarop stelt zij advies- en coachingprogramma’s ter 
beschikking en biedt zij een hele waaier van opleidingen over 
vaardigheden in een overheidscontext aan. Uit de evaluatie blijkt 
dat de besturen tevreden zijn over de verschillende initiatieven en 
dat zij erop aansturen die verder te versterken.

Algemeen beschouwd loofden de respondenten de know-how 
op het vlak van openbare dienstverlening, de kwaliteit van het 
denkwerk en het dienstenaanbod van de GSOB, de mate waarin 
zij afgestemd is op de overheidsberoepen en -opdrachten en het 
professionalisme van de teams. Zij betreuren de lange wachttijden 
om toegang te krijgen tot de verschillende diensten (opleiding en 
HR-ondersteuning). De bestuurskaders tot slot beweren goed op 
de hoogte te zijn van het aanbod van de GSOB, maar de beleids-
vertegenwoordigers kennen het doorgaans niet zo goed.

Indien ja, wat zijn de prioritaire werkpunten ?

Op basis van de resultaten van de evaluatie zijn de grote 
krachtlijnen voor 2017-2020 uitgezet. Dat plan zal op 23 mei 
aanstaande voorgesteld worden aan de algemene vergadering. 

Het strategisch plan strekt ertoe :  

1° de door de besturen gewaardeerde kwaliteit op peil te houden,

2° de productietermijnen te verkorten,

3° de wachtlijsten voor de HR-coaching en ondersteuningspro-
gramma’s te verminderen,
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4° de mieux structurer la communication sur les activités de 
l’ERAP,

5° d’inscrire Bruxelles dans un réseau européen de centres de 
réflexion et de formation en administration publique, d’offrir 
un accueil plus performant.  

Des pistes concrètes sont définies dans ce plan, intégrant :

1° des réformes de l’organisation de travail qui passent 
notamment par la mise en place d’une centrale d’achat des 
formations aux pôles transversaux,

2° une augmentation des effectifs à la coordination pédagogique 
et au soutien RH,

3° le développement d’une reconnaissance du cycle de base en 
management communal par les hautes écoles et une passerelle 
vers un Master en sciences administratives,

4° le développement d’une plateforme d’e-learning de prépara-
tions aux examens de recrutement et de promotion pour les 
niveaux C à E, l’intégration du programme de formation de 
l’ERAP à celle de l’École régionale des Métiers de la Sécurité.

Les engagements prévus restent minimalistes. La Déclaration 
de Politique Régionale prévoit, en effet, que le gouvernement 
dotera l’ERAP de moyens suffisants à l’exercice optimal de ses 
missions, en ce compris en lui octroyant des locaux adaptés.  

À ce stade, une augmentation des effectifs de l’ERAP est 
limitée par le manque d’espace de travail. Je vous confirme 
cependant que l’attribution à l’ERAP d’un bâtiment plus adapté 
est également à l’étude en ce moment même, sur la base des 
besoins identifiés.

Dans la mesure où j’ai déjà été interrogé sur le sujet par 
M. Alain DESTEXHE, je me permets de renvoyer Mme la 
Députée aux réponses que j’avais apportées.

La formation aux radicalismes violents dispensée aux gardiens 
de la paix répond aux besoins formulés lors d’entretiens avec 
des responsables de gardiens de la paix nécessaires à la bonne 
élaboration de la formation.

Cette formation aborde les phénomènes de radicalisations 
de toutes moutures dans un premier temps ainsi qu’un chapitre 
« théories conspirationnistes » pour ensuite se pencher sur deux 
formes de radicalisation et leur résonance violente : l’islamisme 
et l’extrême droite.  

Le volet islamisme aborde notamment un bref aperçu 
historique des idéologies islamistes et djihadistes, au-delà 
« du groupe terroriste État Islamique », et engage les acteurs à 
comprendre les mécanismes de la propagande djihadiste.  
  

Le volet extrême droite est présenté de manière similaire. 
Il démontre par ailleurs que la radicalisation d’extrême droite a 
également un écho bruxellois et revient sur plusieurs faits tels que 

4° de communicatie over de activiteiten van de GSOB beter te 
structureren,

5° Brussel deel te laten uitmaken van een Europees netwerk 
van centra die denkwerk verrichten rond en opleidingen 
organiseren over openbaar bestuur, en een performanter 
onthaal te bieden.

In dat plan zijn een aantal concrete pistes vastgelegd :

1° de werkwijze hervormen door een aankoopcentrale in het 
leven te roepen en opleidingen in de transversale polen in te 
richten,

2° het aantal medewerkers voor de pedagogische coördinatie en 
HR-ondersteuning verhogen,

3° werken aan een erkenning van de basiscyclus in gemeentelijk 
management door de hogescholen en een brug creëren naar 
een master in de bestuurswetenschappen,

4° een e-learning platform ontwikkelen om voor te bereiden op 
de aanwervings- en bevorderingsexamens voor de niveaus C 
tot E, het opleidingsprogramma van de GSOB integreren in 
dat van de Gewestelijke School voor de Veiligheidsberoepen.

De vastgelegde verbintenissen blijven minimalistisch. In de 
gewestelijke beleidsverklaring staat dat de Regering de GSOB 
voldoende middelen zal verschaffen, opdat zij haar opdrachten 
optimaal kan vervullen. Dat omvat ook de toekenning van 
aangepaste ruimten.

Op dit ogenblik wordt de uitbreiding van het personeelsbe-
stand van de GSOB gestuit door een gebrek aan werkruimte. 
Ik kan u echter bevestigen dat momenteel overwogen wordt de 
GSOB een gebouw toe te wijzen dat beter afgestemd is op de 
vastgestelde behoeften.

Aangezien ik over dit onderwerp al bevraagd ben door de heer 
Alain DESTEXHE, verwijs ik u graag naar de antwoorden die ik 
hem gegeven heb.

Om de opleiding van de gemeenschapswachten over 
gewelddadig radicalisme een degelijke invulling te geven, is 
gesproken met en geluisterd naar de verantwoordelijken van de 
gemeenschapswachten.

De opleiding belicht in eerste instantie het verschijnsel 
radicalisering in al haar bestaansvormen en wijdt een hoofdstuk 
aan samenzweringstheorieën. Vervolgens wordt dieper ingegaan 
op twee soorten radicalisering en de daarmee gepaard gaande 
oproepen tot geweld, meer bepaald het islamisme en extreem 
rechts.

Het onderdeel over islamisme omvat een kort historisch 
overzicht van de islamitische en jihadistische ideologieën. De 
focus reikt daarbij verder dan enkel de terreurgroep « Islamitische 
Staat ». Het is de bedoeling om de deelnemers aan de opleiding 
inzicht te bieden in de mechanismen die schuilgaan achter de 
jihadistische propaganda.

Het onderdeel over extreem rechts volgt een gelijkaardig 
stramien. Daarbij wordt tevens duidelijk gemaakt dat de extreem 
rechtse radicalisering ook doorgedrongen is tot in Brussel. Er is 



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31)74

les faits de 2015 place du Luxembourg où des membres du groupe 
Nation ont molesté un sans-abri étranger ou encore les confron-
tations entre partisans d’extrême gauche et d’extrême droite lors 
de manifestations « identitaires », la polarisation alimentée par les 
discours.  

La formation aboutit sur les missions du GDLP, le rôle qu’il 
peut jouer dans ce cadre pour prévenir la radicalisation et les 
relais dont il dispose. Le contenu de cette formation a été élaboré 
par l’ERAP et BPS en concertation avec plusieurs experts et les 
premiers modules ont servi de phase pilote et ont été adaptés 
conséquemment.  

L’ERAP bénéficie d’un octroi de 300.000 euros pour les 
activités de formation des GDPL, étant compris que cette 
formation est également en cours d’adaptation pour être dispensée 
à d’autres acteurs de première ligne.

Question n° 752 de Mme Fatoumata Sidibé du 24 mai 
2017 (Fr.) :

La rétroactivité des nouvelles obligations liées à l’achat 
d’un logement citydev.brussels.

Les acquéreurs occupant les logements Citydev sont soumis à 
un certain nombre d’obligations dont celles d’occuper le logement 
acquis et d’y être domicilié pendant 20 ans à partir de la remise 
des clefs. Par conséquent, 20 ans après la remise des clefs, les pro-
priétaires ne sont plus soumis aux conditions de citydev.brussels. 
Cette durée était de 10 ans dans l’arrêté du 1er juin 2006.  
  

Cependant, le propriétaire peut, sous certaines conditions, 
louer le logement. Pour ce faire, il faut au minimum 60 mois 
d’occupation personnelle et obtenir l’accord de citydev.brussels 
sur la base d’une demande écrite et motivée par des circonstances 
exceptionnelles. Les locataires peuvent mettre le logement en 
location via une AIS sans devoir introduire une demande motivée. 
En outre, le propriétaire peut revendre le logement après avoir 
introduit un dossier complet auprès de Citydev. Après, Citydev 
dispose de 60 jours pour se prononcer concernant la conformité 
du dossier et l’exercice de son droit de préemption.  

Lors d’une question écrite en 2016, vous répondiez que 
« l’article 26 de l’arrêté du 26 septembre 2013 stipule que l’arrêté 
entre en vigueur le dixième jour après sa publication au Moniteur 
belge qui s’est faite le 24 octobre 2013. L’arrêté ne prévoit pas de 
rétroactivité. »

Or, sur le site de citydev.brussels, on peut lire que « le présent 
arrêté entre en vigueur le dixième jour après sa publication. Il 
abroge l’arrêté du 1er juin 2006 à l’exception des articles 10 et 18. 

aandacht voor verscheidene feiten die zich in dat verband hebben 
voorgedaan, zoals de toetakeling van een buitenlandse dakloze 
door leden van de groepering Nation op het Luxemburgplein in 
2015, de confrontaties tussen linkse en rechtse extremisten tijdens 
« identitaire » betogingen en de polarisering die aangewakkerd 
wordt door het gehouden discours.

De opleiding preciseert tot slot hoe de gemeenschapswachten 
bij de uitvoering van hun opdrachten een rol kunnen spelen om 
radicalisering te voorkomen en op welke tussenschakels zij een 
beroep kunnen doen. De inhoud van de opleiding is bepaald door 
de GSOB en BPV, in samenspraak met verscheidene experts. 
De eerste modules kaderden in een proeffase, waarna de nodige 
aanpassingen zijn doorgevoerd.

De GSOB krijgt 300.000 euro om de opleidingen voor 
de gemeenschapswachten te organiseren. Momenteel wordt 
overigens een aangepaste versie van de opleiding ontwikkeld 
voor andere eerstelijnsactoren.

Vraag nr. 752 van mevr. Fatoumata Sidibé d.d. 24 mei 
2017 (Fr.) :

De terugwerking van de nieuwe verplichtingen rond de 
aankoop van een woning citydev.brussels.

De kopers die woningen van Citydev bewonen, worden 
onderworpen aan een aantal verplichtingen, waaronder de 
bewoning van de gekochte woning en het hebben van de 
woonplaats gedurende 20 jaar op deze plaats vanaf het moment 
dat de sleutels overhandigd worden. Dit heeft als gevolg dat 
20 jaar na de overhandiging van de sleutels de eigenaars niet meer 
verplicht zijn te voldoen aan de voorwaarden van citydev.brussels. 
Deze periode bedroeg 10 jaar in het besluit van 1 juni 2006.

De eigenaar kan wel onder bepaalde voorwaarden de 
woning verhuren. Daarvoor moet hij minstens 60 maanden 
zelf in de woning gewoond hebben en het akkoord krijgen van 
citydev.brussels op basis van een schriftelijke en gemotiveerde 
aanvraag waarin uitzonderlijke omstandigheden aangevoerd 
moeten worden. De huurders kunnen de woning te huur aanbieden 
via een SWB zonder een gemotiveerde aanvraag in te dienen. De 
eigenaar kan bovendien de woning doorverkopen nadat hij een 
volledig dossier bij Citydev ingediend heeft. Daarna beschikt 
Citydev over 60 dagen om zich uit te spreken over de conformiteit 
van het dossier en zijn voorkooprecht uit te oefenen.

In een schriftelijke vraag in 2016 heeft de minister-president 
geantwoord dat artikel 26 van het besluit van 26 september 2013 
bepaalt dat het besluit inwerking treedt op de tiende dag na de 
bekendmaking ervan in het Belgisch Staatsblad, wat gebeurd is 
op 24 oktober 2013. Het besluit voorziet niet in terugwerking.

Maar op de site van citydev.brussels kan men lezen dat het 
huidige besluit inwerking treedt de tiende dag na de bekend-
making ervan. Het besluit heft het besluit van 1 juni 2006 op, 
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Ceux-ci seront abrogés dix jours après l’approbation du gouver-
nement du contrat de gestion de la SDRB. »  

Mes questions portent sur la fin des conditions citydev.brussels. 

1. Vu que la durée de 10 ans est maintenue pour les occupants 
ayant acquis le logement sur la base de l’arrêté du 1er juin 
2006 ;

Vu l’adoption de l’arrêté du 26 septembre 2013 modifiant les 
conditions de location et de vente, en diminuant, d’une part, 
le montant maximum du loyer de 6,5 % à 4 % du prix d’ac-
quisition, et contraignant, d’autre part, le propriétaire à louer 
le bien via une agence immobilière sociale (AIS) ;  

Ces conditions n’apparaissant pas dans l’acte originel, le gou-
vernement peut-il dire si citydev.brussels a envoyé un courrier 
aux propriétaires qui ont acquis leur bien antérieurement au 
nouvel arrêté ?

2. L’arrêté ne prévoit pas de rétroactivité. Y a-t-il néanmoins eu 
des dérogations ?

3. Vu que citydev.brussels détient un droit de préemption en 
cas de vente, combien ont fait l’objet de rachat de la part de 
citydev.brussels ?

4. Enfin, citydev.brussels s’est engagé, pour la période 
2013-2018, à mettre 1.000 logements moyens sur le marché. 
Le gouvernement peut-il faire part du bilan actuel ?

Réponse : Le gouvernement a effectivement prolongé la durée 
d’obligation de résidence de 10 à 20 ans et réduit le loyer maximal 
à 4 % du prix d’acquisition pour toutes les ventes effectuées 
depuis la mise en œuvre de l’Arrêté du 26 septembre 2013 relatif 
à l’exercice des missions de rénovation urbaine de la SDRB.  

Pour les logements qui ont été acquis sous le régime des 
arrêtés du 1/6/2006, le délai d’obligation de résidence est toujours 
de 10 ans et le revenu maximal autorisé de 6,5 %.  

Il n’y a donc aucune rétroactivité des mesures mises en place 
par le gouvernement via l’Arrêté du 26 septembre 2013.

En ce qui concerne le loyer, il est à souligner que tant pour 
l’Arrêté du 26 septembre 2013 que pour celui du 1/6/2006, il 
s’agit d’un loyer maximal autorisé.

Fort du constat que les taux de rendement ont fortement 
diminué ces dernières années, en date du 16 juillet 2014, le 
conseil d’administration de citydev.brussels a décidé, sur la base 
de son pouvoir discrétionnaire, de rechercher un système adapté 
à la réalité du marché pour éviter d’avoir un impact collatéral 
négatif sur la hausse des loyers, tout en restant à l’intérieur de la 
limité maximale de 6,5 % du prix d’acquisition. Cette recherche 
d’équilibre s’est faite dans un premier temps avec la volonté de 
pousser les acquéreurs à louer les logements à des AIS et ce aux 
loyers des AIS. Il s’est avéré que les loyers des AIS sont basés 
sur le nombre de chambres, et non de la superficie du logement, 

met uitzondering van de artikelen 10 en 18. Die zullen worden 
opgeheven tien dagen na de goedkeuring door de regering van de 
beheersovereenkomst van de GOMB.

Mijn vragen hebben betrekking op het einde van de 
voorwaarden citydev.brussels.

1. Aangezien de duur van 10 jaar behouden wordt voor de 
bewoners die de woning gekocht hebben op basis van het 
besluit van 1 juni 2006 ;

Gelet op de goedkeuring van het besluit van 26 september 
2013 tot wijziging van de voorwaarden voor verhuring en 
verkoop, met enerzijds een vermindering van het maximum-
bedrag van de huurprijs met 6,5 % tot 4 % van de aankoop-
prijs en anderzijds de verplichting voor de eigenaar om het 
goed te verhuren via een sociaal woningbureau (SWB) ;

Aangezien deze voorwaarden niet in de oorspronkelijke akte 
vermeld worden, kan de regering zeggen of citydev.brussels 
een brief gestuurd heeft naar de eigenaars die hun goed 
gekocht hebben lange tijd voor het nieuwe besluit ?

2. Het besluit voorziet niet in terugwerking. Zijn er evenwel 
afwijkingen ?

3. Aangezien citydev.brussels een voorkooprecht heeft in 
geval van verkoop, hoeveel terugkopen zijn er geweest door 
citydev.brussels ?

4. citydev.brussels heeft er zich toe verbonden voor de periode 
2013-2018 om 1.000 middelgrote woningen op de markt te 
brengen. Kan de regering de huidige balans opmaken ?

Antwoord : De Regering heeft de verplichte bewoningster-
mijn inderdaad opgetrokken van 10 naar 20 jaar en heeft de 
maximale huurprijs verminderd tot 4 % van de aankoopprijs voor 
alle verkopen die dateren van na de inwerkingtreding van het 
besluit van 26 september 2013 betreffende de uitvoering van de 
stadsvernieuwings-opdrachten van de GOMB.

Voor de woningen aangekocht onder de regeling die vastgelegd 
is in de besluiten van 1 juni 2006, bedraagt de verplichte bewo-
ningstermijn nog steeds 10 jaar en zijn de maximale inkomsten 
behouden op 6,5 %.

De maatregelen die de Regering heeft ingevoerd via het besluit 
van 26 september 2013, zijn dus niet retroactief van kracht.

Verder wil ik benadrukken dat zowel het besluit van 
26 september 2013 als dat van 1 juni 2006 het hebben over een 
maximale toegelaten huurprijs.

Vanuit de vaststelling dat het opbrengstenpeil de voorbije 
jaren sterk gedaald was, besliste de raad van bestuur van 
citydev.brussels op 16 juli 2014 op basis van zijn discretionaire 
bevoegdheid te zoeken naar een systeem dat afgestemd is op de 
markttoestand zonder een negatieve uitwerking op de stijging van 
de huurprijzen teweeg te brengen en tegelijk onder de bovengrens 
van 6,5 % van de aankoopprijs te blijven. Dat evenwicht wilde 
men in eerste instantie bereiken door de kopers aan te sporen de 
woningen te verhuren aan SVK’s en daarbij de huurprijzen van de 
SVK’s te hanteren. De huurprijzen van de SVK’s zijn gebaseerd 
op het aantal slaapkamers en niet op de oppervlakte van de 
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or – s’agissant de logements acquisitifs avec une obligation de 
domiciliation de 20 ans – les logements citydev.brussels sont en 
règle général plus spacieux que les logements mis en location aux 
AIS.

L’application de ces loyers AIS s’avèrent, en règle général, 
être inférieurs à 4 % du prix d’acquisition.

S’en est suivie une analyse au cas par cas en fonction des 
quartiers et circonstances spécifiques avant de dégager des lignes 
directrices qui nous ont amenés – après évaluations successives 
par le conseil d’administration – à la règle actuellement en 
vigueur de 6,5 euros/m2, qui peut encore être adaptée selon les 
circonstances particulières.

L’Arrêté du 1/6/2006 déterminant un loyer maximal autorisé, 
il est en effet dans le pouvoir du conseil d’administration de rester 
en deçà du niveau maximal autorisé par l’arrêté.

Malgré les affirmations de certains acquéreurs qui harcèlent la 
presse, les parlementaires et les membres du gouvernement avec 
des fausses affirmations, il n’y a aucune rétroactivité des mesures 
de l’Arrêté du 26 septembre 2013.

Citydev.brussels détient en effet un droit de préemption en 
cas de revente. Depuis le 16 juillet 2014, 10 logements ont fait 
l’objet de rachats par citydev.brussels. Ces logements sont ensuite 
revendus à des personnes qui répondent aux critères d’accession 
et les obligations de l’Arrêté en vigueur.  

Le Contrat de Gestion de citydev.brussels prévoit de mettre 
1.000 logements sur le marché avant fin 2018. 515 logements 
conventionnés ont ainsi déjà été commercialisés à ce jour et sauf 
retards dans l’obtention des permis ou attribution des marchés, il 
semble aujourd’hui que l’objectif des 1.000 logements conven-
tionnés sera atteint, voire dépassé. En outre, citydev.brussels a 
intégré dans les projets sur ses sites plus de 550 logements sociaux 
et logements étudiants depuis la mise en œuvre du contrat de 
gestion.  

Question n° 753 de Mme Françoise Bertieaux du 24 mai 
2017 (Fr.) :

Le contrôle de la réglementation relative à l’acquisition de 
logements subventionnés.

En vertu de l’arrêté du 26 septembre 2013 relatif à l’exercice 
des missions de rénovation urbaine de la Société de Développement 
pour la Région de Bruxelles-Capitale, les acquéreurs occupants 
de logements subventionnés sont tenus de ne pas le vendre et de 
l’occuper à titre de résidence principale pendant un certain laps de 
temps (article 8, § 1er, 5°). Afin de compléter mon information, je 

woning. Aangezien het echter gaat om koopwoningen waarin de 
eigenaar 20 jaar lang gedomicilieerd moet zijn, zijn de woningen 
van citydev.brussels doorgaans ruimer dan degene die te huur 
worden aangeboden door de SVK’s.

De SVK-huurprijs komt algemeen genomen neer op minder 
dan 4 % van de aankoopprijs.

Vervolgens is elk geval apart onderzocht rekening houdend 
met de specificiteit van de wijk en van de omstandigheden om op 
basis daarvan richtlijnen uit te vaardigen die – na achtereenvol-
gende beoordelingen door de raad van bestuur – uitgemond zijn in 
de huidige regel van 6,5 euro/m², die afhankelijk van welbepaalde 
omstandigheden nog aangepast kan worden.

Het besluit van 1 juni 2006 bepaalt de maximale toegelaten 
huurprijs. De raad van bestuur kan dus bepalen om daaronder te 
blijven.

In tegenstelling tot de beweringen van bepaalde kopers 
die de pers, parlementariërs en regeringsleden bestoken met 
foute verklaringen, hebben de maatregelen van het besluit van 
26 september 2013 geen retroactieve werking.

Citydev.brussels beschikt in geval van wederverkoop 
inderdaad over een voorkooprecht. Sinds 16 juli 2014 heeft 
citydev.brussels 10 woningen teruggekocht. Die woningen 
worden nadien doorverkocht aan personen die voldoen aan de 
toegangsvoorwaarden en de verplichtingen die vastgelegd zijn in 
het van kracht zijnde besluit.

beheersovereenkomst van citydev.brussels is bepaald dat vóór 
eind 2018 1.000 woningen op de markt gebracht moeten zijn. 
Tot op heden zijn al 515 geconventioneerde woningen gecom-
mercialiseerd en behoudens vertragingen bij het verkrijgen van 
de vergunningen of het toewijzen van de opdrachten, blijkt de 
doelstelling van 1.000 geconventioneerde woningen wel degelijk 
gehaald, en misschien zelfs overschreden te zullen worden. 
Verder heeft citydev.brussels sinds het begin van de beheersover-
eenkomst in haar projecten al voorzien in meer dan 550 sociale en 
studentenwoningen.

Vraag nr. 753 van mevr. Françoise Bertieaux d.d. 24 mei 
2017 (Fr.) :

Controle op de reglementering inzake de aankoop van 
gesubsidieerde woningen.

Krachtens het besluit van 26 september 2013 betreffende 
de uitvoering van de stadsvernieuwingsopdrachten van de 
Gewestelijke Ontwikkelingsmaatschappij voor het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest verbinden de kopers-bewoners van gesub-
sidieerde woningen zich ertoe de woning gedurende enige tijd 
niet te verkopen en te bewonen als hoofdverblijfplaats (artikel 8, 
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souhaiterais obtenir des réponses aux questions qui suivent pour 
les années 2014, 2015, 2016 et 2017 (mois écoulés) :  

–    Quels ont été les volumes globaux des contrôles opérés 
directement par vos services afin de vérifier le respect de 
l’obligation légale susmentionnée ?

–    Quelles ont été les méthodologies d’analyse usitées par les 
agents de service public ?

–    Quels ont été les résultats globaux enregistrés ?

–    Quels ont été les totaux des cas d’infraction identifiés et 
quelles suites leur ont été apportées ? Pourriez-vous brosser 
un bilan global de ce suivi ?

Réponse : Depuis la mise en œuvre de l’arrêté du 26 septembre 
2013 relatif à l’exercice des missions de rénovation urbaine de 
la SDRB au 31/5/2017, 285 compromis de vente ont été signés. 
Cependant, compte tenu que citydev.brussels vend principalement 
ses logements sur plan, de ces 285 logements, seuls 115 ont effec-
tivement été réceptionnés. Le délai de contrôle débutant à la prise 
de jouissance, seul ces 115 logements tombent sous l’obligation 
de contrôle de l’arrêté du 26/9/2013.  

Seule une personne, censée être domiciliée depuis le 
28 septembre 2016 dans son logement, apparait au Registre 
National avec une autre adresse de domicile légal selon le dernier 
contrôle, effectué le 18 avril dernier. La vérification administra-
tive est en cours en vue de déterminer si la personne n’habite 
effectivement pas à l’adresse indiquée ou s’il s’agit d’un retard 
dans le transfert administratif du domicile.  

Méthodologie du contrôle : le Registre National est interrogé 
de façon électronique sur la totalité des personnes qui tombent 
sous l’obligation de contrôle à travers le module FIDUS mis 
en place par le CIRB. Cette interrogation résulte en une liste de 
données brutes pour les numéros nationaux qui ne correspondent 
pas à l’adresse du logement citydev.brussels où ils sont censés 
être domiciliés.

S’ensuit une vérification administrative en vue d’établir 
si les personnes sur cette liste n’ont pas reçu l’autorisation de 
revendre ou de mettre en location par le conseil d’administration 
de citydev.brussels, s’il ne s’agit pas de conjoints qui se sont 
séparés et où seul un des conjoints est encore sous l’obligation de 
domicile, ou si une erreur d’encodage du numéro national serait à 
l’origine de la divergence de données.  

Il en résulte une shortlist de personnes pour lesquelles 
aucune raison ne peut être trouvée pour justifier la divergence 
et où une supposition d’infraction potentielle existe. Un courrier 
recommandé est envoyé à ces personnes, demandant de se justifier 
ou de fournir les pièces administratives manquantes.  

En cas de non-réponse, une vérification physique sur place 
peut être réalisée.

§ 1, 5°). Om mijn informatie te vervolledigen, had ik u graag de 
volgende vragen gesteld over de jaren 2014, 2015, 2016 en 2017 
(voorbije maanden).

–    Hoeveel rechtstreekse controles hebben uw diensten in totaal 
uitgevoerd op de naleving van de voornoemde wettelijke 
verplichting ?

–    Welke analysemethodes hebben de personeelsleden van uw 
diensten gevolgd ?

–    Wat hebben de controles in totaal opgeleverd ?

–    Hoeveel overtredingen werden in totaal vastgesteld ? Welk 
gevolg werd eraan gegeven ? Kunt u daar een algemeen 
overzicht van geven ?

Antwoord : Sinds de tenuitvoerlegging van het besluit van 
26 september 2013 betreffende de uitvoering van de stadsver-
nieuwings-opdrachten van de GOMB waren op 31/5/2017 in 
totaal 285 verkoop-overeenkomsten ondertekend. Van deze 
285 woningen zijn er, gelet op het feit dat citydev.brussels in 
hoofdzaak woningen op plan verkoopt, slechts 115 effectief 
opgeleverd. Aangezien de controletermijn ingaat bij het betrekken 
van de woning rust dus enkel op deze 115 woningen de controle-
verplichting van het besluit van 26/9/2013.

Slechts één persoon, die geacht werd sinds 28 september 2016 
zijn woning betrokken te hebben, bljkt in het bevolkingsregister 
een andere officiële verblijfplaats te hebben, zoals blijkt uit de 
recentste controle, uitgevoerd op 18 april van dit jaar. Er loopt 
een administratieve controle om na te gaan of de persoon ook echt 
niet op het adres woont of zich eventueel een achterstand heeft 
voorgedaan bij het doorgeven van de administratieve gegevens 
van de woonplaats.

Methodologie van de controle : het Bevolkingsregister wordt 
langs elektronische weg geraadpleegd voor alle personen samen 
die vallen onder de controleverplichting via de FIDUS-module 
die door het CIBG is ingesteld. Het resultaat van deze raadpleging 
is een lijst met onbewerkte gegevens voor de nationale nummers 
die niet overeenstemmen met het adres van de woning van 
citydev.brussels waar zij geacht worden te wonen.

Daarna volgt een administratieve controle om vast te 
stellen of de personen op de lijst van de raad van bestuur van 
citydev.brussels eventueel toestemming hebben gekregen om de 
woning te verkopen of te huur te stellen, of het eventueel gaat 
om gescheiden echtgenoten waarvan er slechts één valt onder er 
verplichting om er te wonen, en eventueel of een verkeerde invoer 
van het nationaal nummer aan de basis ligt van de niet-overeen-
stemmende gegevens.

Wat overblijft is een shortlist van personen voor wie geen 
reden kan worden gevonden om het gebrek aan overeenstemming 
te verantwoorden en waarvoor het vermoeden bestaat dat het gaat 
om een eventuele inbreuk. Deze personen wordt een aangetekend 
schrijven toegestuurd waarin ze verzocht worden zich te verant-
woorden of ontbrekende administratieve stukken op te sturen.

Blijft dit schrijven onbeantwoord, dan wordt ter plaatse een 
controle uitgevoerd.
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Pour les cas où une infraction effective est constatée, un 
dossier juridique est établi et transmis à un avocat en vue de 
réclamer le remboursement du subside.

Pour les ventes tombant sous l’arrêté du 26/9/2013, seul un 
acquéreur est dans le cas d’une supposition d’infraction et pour 
lequel l’enquête administrative est actuellement en cours.

Question n° 754 de M. Alain Maron du 1er juin 2017 (Fr.) : 

Les bâtiments de la Régie foncière régionale mis à la 
disposition du Samusocial asbl.

Pourriez-vous me détailler le nombre de bâtiments appartenant 
à la Régie foncière régionale mis à disposition du Samusocial 
ASBL, le loyer payé par le Samusocial pour ces bâtiments, 
ainsi que le cout d’achat, des travaux d’adaptation des lieux et 
de mise en conformité ? Une évaluation de la valeur locative de 
ces bâtiments a-t-elle été effectuée ; le cas échéant : avec quels 
résultats, pour chacun des bâtiments ?

Réponse : Deux bâtiments sont mis à disposition du 
Samusocial. Le premier est situé au 100, Gulledelle à Woluwe-
Saint-Lambert. Le Samusocial y accueille 120 personnes en 
familles particulièrement précarisées depuis janvier 2015. Il est 
offert à ces personnes non seulement un hébergement 24h/24, mais 
également un accompagnement psychosociosanitaire intensif 
en vue d’une réinsertion qualitative sur le plan entre autres du 
logement, de la formation et de l’emploi. Elles y seront accueillies 
jusqu’au moment où les travaux du bâtiment situé rue Jan Blockx 
seront achevés, où elles seront alors transférées. La Région est 
propriétaire du 100, Gulledelle à concurrence de 42,22 %. Les 
autres copropriétaires sont l’État fédéral, la Région wallonne et 
la Région flamande. Sa valeur a été estimée suivant différents 
scénarios, et selon l’option choisie : il pourrait être revendu soit à 
5,3 millions d’euros, soit à 8,9 millions d’euros, soit à 12 millions 
d’euros. Pour le temps limité de l’occupation du Samusocial, il est 
prévu que la Région renonce aux loyers en échange de la prise en 
charge par l’ASBL d’une gestion élargie du bâtiment.  

Pour information, pour ce qui concerne le bâtiment situé rue 
Jan Blockx à Schaerbeek acheté fin 2014 par le gouvernement 
bruxellois et dans lequel ce public sera finalement accueilli, il 
est bien indiqué dans la Note au gouvernement du 24 mars 2016 
qui scelle ce projet que l’opérateur sera désigné suite à un appel 
à projets et une procédure de sélection. Il n’a donc jamais été 
question de le dédier d’emblée au Samusocial.  

Le deuxième bâtiment mis aujourd’hui à disposition du 
Samusocial est le bâtiment situé boulevard Poincaré à Anderlecht. 
Pour rappel, ce bâtiment est destiné à offrir au dispositif hivernal 
plus de stabilité, vu qu’il a une capacité d’accueil de 450 places. 
Ce bâtiment a été acheté pour 5 millions d’euros par la Région 
bruxelloise, alors qu’il a une valeur estimée à près de 10 millions 

Wanneer effectief een overtreding wordt vastgesteld, wordt 
een juridisch dossier samengesteld en toegestuurd aan een 
advocaat om de terubetaling van de subsidie te eisen.

Voor de verkopen die vallen onder het besluit van 26/9/2013 
bestaat slechts voor één koper het vermoeden van een inbreuk. 
Voor dit dossier loopt momenteel het administratief onderzoek.

Vraag nr. 754 van de heer Alain Maron d.d. 1 juni 2017 
(Fr.) :

De gebouwen van de gewestelijke grondregie die ter 
beschikking van de vzw Samusocial zijn gesteld.

Hoeveel gebouwen van de gewestelijke grondregie zijn 
ter beschikking van de vzw Samusocial gesteld ? Hoeveel huur 
betaalt de Samusocial voor die gebouwen ? Hoeveel kosten 
de aankoop en de werken om de gebouwen aan te passen en in 
overeenstemming met de normen te brengen ? Is de huurwaarde 
van de gebouwen geëvalueerd ? Zo ja, wat is het bedrag voor elk 
gebouw ?

Antwoord : Er worden twee gebouwen aan Samusocial ter 
beschikking gesteld. Het eerste is gelegen in de Gulledellestraat in 
Sint-Lambrechts-Woluwe. Sinds januari 2015 vangt Samusocial 
er 120 personen uit bijzonder kwetsbare gezinnen op. Deze 
personen mogen er niet alleen 24 uur op 24 verblijven, ze krijgen 
ook intensieve psychosociale en medische begeleiding met 
het oog op een kwaliteitsvolle herinschakeling op het gebied 
van onder andere huisvesting, vorming en werk. Ze worden er 
opgevangen tot aan het einde van de werken in het gebouw in de 
Jan Blockxstraat, waarnaar ze dan worden overgebracht. De Regie 
is voor 42,22 % eigenaar van Gulledellestraat 100. De andere 
mede-eigenaars zijn de federale overheid, het Waals Gewest en 
het Vlaams Gewest. De waarde van het gebouw wordt geschat 
volgens verschillende scenario’s en volgens de gekozen optie : 
het zou opnieuw verkocht kunnen worden voor 5,3 miljoen euro, 
voor 8,9 miljoen euro of voor 12 miljoen euro. Voor de beperkte 
tijd dat Samusocial het gebruikt, wordt voorzien dat het Gewest 
afstand doet van de huur in ruil voor de tenlasteneming door de 
vzw van een ruimer beheer van het gebouw.

Ter informatie, wat betreft het gebouw in de Jan Blockxstraat 
in Schaarbeek, dat de Brusselse Regering eind 2014 heeft gekocht 
en waarin deze doelgroep uiteindelijk zal worden ondergebracht, 
staat wel degelijk in de Nota aan de Regering van 24 maart 
2016, waarin dit project is vastgesteld, dat de operator na een 
projectoproep en een selectieprocedure zal worden aangesteld. Er 
is dus nooit sprake van geweest om het meteen aan Samusocial 
toe te wijzen.

Het tweede gebouw dat vandaag aan Samusocial ter beschik-
kingstelling wordt gesteld, is het gebouw op de Poincarélaan in 
Anderlecht. Ter herinnering, dit gebouw is bedoeld om het win-
teropvangprogramma meer stabiliteit te bieden, aangezien het een 
opvangcapaciteit van 450 plaatsen heeft. Dit gebouw werd voor 
5 miljoen euro door het Brussels Gewest gekocht terwijl haar 
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d’euros. Et c’est 5 millions d’euros qui ont été prévus pour les 
grands travaux d’aménagement, grands travaux qui démarreront 
en 2020, étant donné les nombreuses procédures de marchés 
publics à tenir.

Pour rappel, il s’agit d’un immeuble de bureaux très bien 
entretenu et stratégiquement situé pour ce qui concerne l’accueil 
et l’aide sociosanitaire aux plus fragilisés. Pour ce qui concerne 
le loyer payé par le Samusocial, sachez qu’ils ont réalisé pour 
250.000 euros de travaux de mise en conformité, qui ont rendu ce 
bâtiment opérationnel dès son achat.  

Question n° 756 de M. Emin Özkara du 6 juin 2017 (Fr.) : 

L’entretien des statues de la Région de Bruxelles-Capitale. 

Les nombreuses sculptures et statues que compte la Région 
de Bruxelles-Capitale représentent un patrimoine culturel très 
important pour notre Région. C’est la Direction des Monuments 
et Sites qui veille à étudier, protéger, conserver et valoriser les 
biens immobiliers de la Région, tout en mettant en valeur ce 
patrimoine dans l’environnement urbain.

L’entretien de ces statues et sculptures est important pour 
l’image de Bruxelles, notamment pour les nombreux touristes qui 
visitent chaque jour notre Région mais également pour l’intérêt 
historique qu’elles représentent pour les générations à venir. La 
pollution, les intempéries et le vandalisme sont souvent la cause 
de la dégradation des statues.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Pouvez-vous nous indiquer quel organisme est chargé de 
l’entretien et du nettoyage des statues et sculptures dans notre 
Région ?

2. À quelle fréquence le nettoyage a-t-il lieu ?

3. Existe-t-il un cadastre précis de l’ensemble des statues et 
sculptures commune par commune ?

Réponse : Quel organisme est-il chargé de l’entretien et du 
nettoyage des statues et sculptures dans notre Région ?  

À quelle fréquence a lieu le nettoyage ?

Existe-t-il un cadastre précis de l’ensemble des statues et 
sculptures commune par commune ?

Comme vous le rappelez, la Direction des Monuments et Sites 
a notamment pour mission d’identifier, protéger, accompagner 
l’entretien et la restauration et valoriser le patrimoine culturel de 
la Région bruxelloise.

waarde wordt geschat op bijna 10 miljoen euro. En er is 5 miljoen 
euro voorzien voor de grote inrichtingswerken die in 2020 van 
start zullen gaan, gezien de talrijke overheidsopdrachtprocedures 
waaraan men zich moet houden.

Ter herinnering, het gaat om een erg goed onderhouden 
en strategisch gelegen kantoorgebouw voor de opvang en de 
socio-medische bijstand aan de meest kwetsbare groepen. Wat 
betreft de huur die Samusocial betaalt, moet u weten dat ze 
voor 250.000 euro aan conformiteitswerken hebben uitgevoerd, 
waardoor dit gebouw vanaf haar aankoop in gebruik kon worden 
genomen.

Vraag nr. 756 van de heer Emin Özkara d.d. 6 juni 2017 
(Fr.) :

Het onderhoud van de standbeelden in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

De vele sculpturen en standbeelden die het Brussels Gewest 
telt, vormen een zeer belangrijk cultureel erfgoed voor ons 
Gewest. De Directie Monumenten en Landschappen zorgt voor 
de studie, de bescherming, het behoud en de waardering van 
de onroerende goederen in het Gewest, en laat tegelijkertijd dit 
erfgoed tot zijn recht komen in de stedelijke omgeving.

Het onderhoud van die standbeelden en sculpturen is 
belangrijk voor het imago van Brussel, met name voor de vele 
toeristen die elke dag ons Gewest bezoeken, maar ook voor de 
historische waarde die ze vertegenwoordigen voor de toekomstige 
generaties. Vervuiling, weersomstandigheden en vandalisme zijn 
vaak de oorzaak van de beschadiging van de beelden.

Graag had ik een antwoord op de volgende vragen :

1. Kunt u aangeven welke instelling belast is met het onderhoud 
en de schoonmaak van de standbeelden en sculpturen in ons 
Gewest ?

2. Hoe vaak vindt die schoonmaak plaats ?

3. Bestaat er een nauwkeurig kadaster van alle standbeelden en 
sculpturen per gemeente ?

Antwoord : Welke instelling is belast met het onderhoud en 
de schoonmaak van de standbeelden en beeldhouwwerken in ons 
Gewest ?

Hoe vaak worden die schoongemaakt ?

Bestaat er een nauwkeurig kadaster van alle standbeelden en 
beeldhouwwerken per gemeente ?

Zoals u zich vast herinnert, staat de Directie Monumenten en 
Landschappen onder meer in voor de identificatie, de bescherming 
en de begeleiding van het onderhoud en de restauratie en voor de 
valorisatie van het cultureel erfgoed van het Brussels Gewest.
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La DMS n’est toutefois ni propriétaire ni gestionnaire de ce 
patrimoine et n’a dès lors pas la responsabilité de son entretien.  

Comme pour les immeubles, lorsque des statues ou sculptures 
monumentales sont classées ou sauvegardées (de manière indi-
viduelle ou au sein de parcs ou d’espaces publics eux-mêmes 
protégés), la DMS peut inciter le propriétaire à entretenir son 
bien lorsque celui-ci fait défaut, mais l’initiative vient d’abord du 
propriétaire ou du gestionnaire. Par ailleurs, toutes les statues et 
sculptures monumentales ornant les parcs et espaces publics de la 
Région ne sont pas protégés, loin s’en faut.

Les statues et sculptures ornant les parcs gérés par la Région 
ou situées sur des voiries régionales appartiennent en général à 
la Région bruxelloise et sont gérées par Bruxelles Mobilité ou 
Bruxelles Environnement (pour certains parcs). Celles situées en 
voirie communale appartiennent aux communes qui sont de ce fait 
responsables de leur entretien.  

La fréquence de leur entretien n’est pas règlementée. Elle 
s’effectue au cas par cas, selon les besoins. Cette fréquence est 
définie par le propriétaire ou gestionnaire précité.  

Il n’existe à ce jour pas de cadastre complet des statues et 
sculptures monumentales en Région bruxelloise.  

Bruxelles Mobilité tient à jour un inventaire des monuments 
dont l’administration a la responsabilité mais les communes ne 
tiennent pas systématiquement un tel registre.

L’ouvrage « Les sculptures de Bruxelles », publié en 2000 par 
la Galerie Patrick Derom, reste une référence en matière d’inven-
taire des sculptures bruxelloises mais celui-ci n’a pas fait l’objet 
d’actualisation à ce jour.

L’inventaire du patrimoine monumental de la Région 
bruxelloise (diffusé en ligne via irsimonument.be), qui s’attache 
en premier lieu à l’inventaire des immeubles qui forment les 
quartiers, répertorie également les sculptures monumentales 
situées dans les quartiers étudiés, mais ne contient pas un 
recensement complet de ces éléments de notre patrimoine. »

Question n° 765 de M. Emmanuel De Bock du 14 juin 
2017 (Fr.) :

Les taxes communales additionnelles relatives au précompte 
immobilier pour l’année 2017.

Les 19 communes ont adopté un règlement confirmant 
ou modifiant leur taxation relative aux additionnels au PRI. 
Malheureusement près de la moitié des communes n’ont pas 
actualisé ces données sur leur site internet.

De DML is echter geen eigenaar, noch beheerder van dit 
erfgoed en is dan ook niet verantwoordelijk voor het onderhoud 
ervan.

Net zoals voor gebouwen kan de DML, wanneer monumentale 
standbeelden of beeldhouwwerken (individueel of binnen 
beschermde parken of openbare ruimten) beschermd of bewaard 
zijn, de eigenaar ertoe aanzetten zijn goed te onderhouden 
wanneer dat nodig is, maar het initiatief moet eerst van de eigenaar 
of van de beheerder komen. Niet alle monumentale standbeelden 
en beeldhouwwerken in de parken en openbare ruimten van het 
Gewest zijn beschermd, verre van.

De standbeelden en beeldhouwwerken in de parken die het 
Gewest beheert of die gelegen zijn op gewestwegen behoren over 
het algemeen toe aan het Brussels Gewest en worden beheerd 
door Brussel Mobiliteit of Leefmilieu Brussel (voor bepaalde 
parken). De standbeelden en beeldhouwwerken op gemeentewe-
gen behoren toe aan de gemeenten, die dan ook verantwoordelijk 
zijn voor hun onderhoud.

Over hoe vaak het onderhoud plaatsvindt, bestaan geen 
regels. Het gebeurt van geval tot geval, naargelang de behoeften. 
Het aantal onderhoudsbeurten wordt bepaald door de voornoemde 
eigenaar of beheerder.

Tot op heden bestaat er geen volledig kadaster van de 
monumentale standbeelden en beeldhouwwerken in het Brussels 
Gewest.

Brussel Mobiliteit houdt een inventaris bij van de monumenten 
waarvoor de administratie verantwoordelijk is, maar de gemeenten 
houden een dergelijk register niet systematisch bij.

Het werk « Les sculptures de Bruxelles », gepubliceerd 
in 2000 door Galerie Patrick Derom, blijft een referentie qua 
inventaris van de Brusselse beeldhouwwerken, maar werd tot op 
heden niet bijgewerkt.

In de inventaris van het monumentaal erfgoed van het Brussels 
Gewest (online verspreid via irismonument.be), die in de eerste 
plaats verbonden is aan de inventaris van de gebouwen die de 
wijken vormgeven, zijn ook de monumentale beeldhouwwerken 
opgenomen die gelegen zijn in de bestudeerde wijken, maar ze 
bevat geen volledige lijst van onze erfgoedelementen. »

Vraag nr. 765 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 14 juni 
2017 (Fr.) :

De gemeentelijke opcentiemen bij de onroerende voorheffing 
voor 2017.

De 19 gemeenten hebben een verordening aangenomen die 
de gemeentelijke opcentiemen bij de onroerende voorheffing 
bevestigt of wijzigt. Jammer genoeg heeft bijna de helft van de 
gemeenten die gegevens niet bijgewerkt op hun internetsite.
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La Région, sur son portail reprenant les taxations des 19 
communes, n’a pas non plus actualisé les données de sorte que 
sont publiées les taxations de 2016.

A titre de comparaison, la Wallonie a publié un tableau 
reprenant toutes les taxations des communes wallonnes depuis 
1990.

–    Serait-il possible d’avoir pour chacune des 19 communes 
bruxelloises les chiffres relatifs aux centimes additionnels au 
PRI pour 2017 ?

–    Quelles sont les mesures prises par la tutelle pour obliger les 
communes à publier sur leur site internet les délibérations 
actualisées ?

–    Avez-vous publié ou allez-vous publier l’ensemble des taux 
depuis 1990 comme la Wallonie ?

Réponse : Les données relatives aux centimes additionnels 
communaux au précompte immobilier pour l’exercice d’imposi-
tion 2017 reprises ci-dessous sont également disponibles sur le 
site internet de Bruxelles Pouvoirs Locaux.

Par ailleurs, les 19 règlements fiscaux des communes 
bruxelloises renouvelant ou modifiant leurs additionnels au PRI 
pour 2017 peuvent être consultés sur la plateforme de diffusion 
des publications des communes et du Service public régional de 
Bruxelles, dénommée Editoria e-publications.

Aucune mesure particulière n’est prise par la tutelle pour 
obliger les communes à publier sur leur site internet les délibé-
rations actualisées. À ce sujet, il ressort que trois communes sont 
concernées par cette absence d’actualisation.  

Il convient toutefois de préciser que les articles 112 et 114 de la 
NLC qui obligent les communes à publier leurs règlements-taxes 
notamment sur leur site internet, ne précisent pas la durée de leur 
mise en ligne. Légalement, un règlement-taxe pourrait donc ne 
rester en ligne qu’un jour. En pratique, il y reste généralement tant 
qu’il est d’application.

Enfin, Bruxelles Pouvoirs Locaux dispose d’un relevé global 
de ces taux depuis 1989, mais ne l’a pas publié à ce jour.  

Centimes additionnels au précompte immobilier - Exercice 
2017 :

ANDERLECHT : 3000

AUDERGHEM : 1990

BERCHEM-STE-AGATHE : 2750

BRUXELLES : 2950

ETTERBEEK : 2966

EVERE : 3200

FOREST : 3120

Het Gewest heeft evenmin op zijn portaalsite waarop alle 
belastingen van de 19 gemeenten worden vermeld, de gegevens 
geüpdatet, zodat de belastingvoeten van 2016 gepubliceerd zijn.

Wallonië bijvoorbeeld publiceert sinds 1990 een tabel met de 
belastingen van de Waalse gemeenten.  

–    Zou het mogelijk zijn om voor elk van de 19 Brusselse 
gemeenten de cijfers over de opcentiemen bij de onroerende 
voorheffing voor 2017 te krijgen ?

–    Welke maatregelen heeft de toezichthoudende overheid 
getroffen om de gemeenten ertoe te verplichten de bijgewerkte 
cijfers op hun internetsite te publiceren ?

–    Hebt u, zoals Wallonië, alle belastingen sinds 1990 gepubli-
ceerd of zal u dat doen ?

Antwoord : De hierna vermelde gegevens betreffende de 
opcentiemen op de onroerende voorheffing voor het aanslagjaar 
2017 zijn eveneens beschikbaar op de website van Brussel 
Plaatselijke Besturen.

De 19 fiscale reglementen van de Brusselse gemeenten die 
hun opcentiemen hernieuwen of wijzigen aan de O.V. voor 2017 
kunnen tevens geraadpleegd worden op het verspreidingsplatform 
van de publicaties van de gemeenten en van de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel, Editoria e-publications genaamd.

Geen enkele bijzondere maatregel wordt door de toezicht-
houdende overheid getroffen om de gemeenten te verplichten 
om op hun website de geactualiseerde beraadslagingen te 
publiceren. Daaromtrent zijn er drie gemeenten betrokken bij 
deze afwezigheid van een actualisering.

Het is evenwel belangrijk te verduidelijken dat de artikelen 112 
en 114 van de NGW die de gemeenten verplichten om hun belas-
tingreglementen te publiceren op hun website, de duur van het 
online zetten niet aangeven. Wettelijk zou een belastingreglement 
dus slechts één dag online kunnen blijven. In de praktijk blijft het 
er over het algemeen opstaan zolang het van toepassing is.

Tenslotte beschikt Brussel Plaatselijke Besturen over een 
globaal overzicht van de bedragen vanaf 1989, maar dit is tot op 
heden niet gepubliceerd.

Opcentiemen op de onroerende voorheffing – Dienstjaar 
2017 :

ANDERLECHT : 3000

OUDERGEM : 1990

SINT-AGATHA-BERCHEM : 2750

BRUSSEL : 2950

ETTERBEEK : 2966

EVERE : 3200

VORST : 3120
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GANSHOREN : 2990

IXELLES : 2760

JETTE : 3290

KOEKELBERG : 3090

MOLENBEEK-ST-JEAN : 3350

SAINT-GILLES : 2960

SAINT-JOSSE-TEN-NOODE : 2980

SCHAERBEEK : 3390

UCCLE : 2940

WATERMAEL-BOITSFORT : 2800

WOLUWE-SAINT-LAMBERT : 2700

WOLUWE-SAINT-PIERRE : 2200

Question n° 766 de M. Emmanuel De Bock du 14 juin 
2017 (Fr.) :

Les taxes communales additionnelles relatives à l’impôt des 
personnes physiques pour l’année 2017.

Les 19 communes ont adopté un règlement confirmant 
ou modifiant leur taxation relative aux additionnels à l’IPP. 
Malheureusement près de la moitié des communes n’ont pas 
actualisé ces données sur leur site internet.

La Région, sur son portail reprenant les taxations des 19 
communes, n’a pas non plus actualisé les données de sorte que 
sont publiées les taxations de 2016.

À titre de comparaison, la Wallonie a publié un tableau 
reprenant toutes les taxations des communes wallonnes depuis 
1990.

–    Serait-il possible d’avoir pour chacune des 19 communes 
bruxelloises les chiffres relatifs aux centimes additionnels à 
l’IPP pour 2017 ?

–    Quelles sont les mesures prises par la tutelle pour obliger les 
communes à publier sur leur site internet les délibérations 
actualisées ?

–    Avez-vous publié ou allez-vous publier l’ensemble des taux 
depuis 1990 comme la Wallonie ?

Réponse : Les données relatives aux additionnels communaux 
à l’impôt des personnes physiques pour l’exercice d’imposition 
2017 reprises ci-dessous sont également disponibles sur le site 
internet de Bruxelles Pouvoirs Locaux.

Par ailleurs, les 19 règlements fiscaux des communes 
bruxelloises renouvelant ou modifiant leurs additionnels à l’IPP 
pour 2017 peuvent être consultés sur la plateforme de diffusion 

GANSHOREN : 2990

ELSENE : 2760

JETTE : 3290

KOEKELBERG : 3090

SINT-JANS-MOLENBEEK : 3350

SINT-GILLIS : 2960

SINT-JOOST-TEN-NODE : 2980

SCHAARBEEK : 3390

UKKEL : 2940

WATERMAAL-BOSVOORDE : 2800

SINT-LAMBRECHTS-WOLUWE : 2700

SINT-PIETERS-WOLUWE : 2200

Vraag nr. 766 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 14 juni 
2017 (Fr.) :

De gemeentelijke opcentiemen bij de personenbelasting 
voor 2017.

De 19 gemeenten hebben een verordening aangenomen die de 
gemeentelijke opcentiemen bij de personenbelasting bevestigt of 
wijzigt. Jammer genoeg heeft bijna de helft van de gemeenten die 
gegevens niet bijgewerkt op hun internetsite.

Het Gewest heeft evenmin op zijn portaalsite waarop alle 
belastingen van de 19 gemeenten worden vermeld, de gegevens 
geüpdatet, zodat de belastingvoeten van 2016 gepubliceerd zijn.

Wallonië bijvoorbeeld publiceert sinds 1990 een tabel met de 
belastingen van de Waalse gemeenten.  

–    Zou het mogelijk zijn om voor elk van de 19 Brusselse 
gemeenten de cijfers over de opcentiemen bij de personenbe-
lasting voor 2017 te krijgen ?

–    Welke maatregelen heeft de toezichthoudende overheid 
getroffen om de gemeenten ertoe te verplichten de bijgewerkte 
cijfers op hun internetsite te publiceren ?

–    Hebt u, zoals Wallonië, alle belastingen sinds 1990 gepubli-
ceerd of zal u dat doen ?

Antwoord : De hierna vermelde gegevens betreffende de 
gemeentelijke aanvullende belastingen op de personenbelastin-
gen voor het aanslagjaar 2017 zijn eveneens beschikbaar op de 
website van Brussel Plaatselijke Besturen.

De 19 fiscale reglementen van de Brusselse gemeenten die 
hun aanvullende belastingen hernieuwen of wijzigen aan de per-
sonenbelasting voor 2017 kunnen tevens geraadpleegd worden op 
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des publications des communes et du Service public régional de 
Bruxelles, dénommée Editoria e-publications.  

Aucune mesure particulière n’est prise par la tutelle pour 
obliger les communes à publier sur leur site internet les délibé-
rations actualisées. À ce sujet, il ressort que trois communes sont 
concernées par cette absence d’actualisation.  

Il convient toutefois de préciser que les articles 112 et 114 de la 
NLC qui obligent les communes à publier leurs règlements-taxes 
notamment sur leur site internet, ne précisent pas la durée de leur 
mise en ligne. Légalement, un règlement-taxe pourrait donc ne 
rester en ligne qu’un jour. En pratique, il y reste généralement tant 
qu’il est d’application.

Enfin, Bruxelles Pouvoirs Locaux dispose d’un relevé global 
de ces taux depuis 1989, mais ne l’a pas publié à ce jour.  

Taxe additionnelle à l’impôt des personnes physiques - 
Exercice 2017 :

ANDERLECHT : 5,9 %

AUDERGHEM : 6 %

BERCHEM-STE-AGATHE : 7 %

BRUXELLES : 6 %

ETTERBEEK : 7 %

EVERE : 5,9 %

FOREST : 7 %

GANSHOREN : 7 %

IXELLES : 7,5 %

JETTE : 7 %

KOEKELBERG : 6 %

MOLENBEEK-ST-JEAN : 6,5 %

SAINT-GILLES :  6,5 %

SAINT-JOSSE-TEN-NOODE : 6,5 %

SCHAERBEEK : 6,2 %

UCCLE : 5,8 %

WATERMAEL-BOITSFORT : 7,5 %

WOLUWE-SAINT-LAMBERT : 5,7 %

WOLUWE-SAINT-PIERRE : 6 %

Question n° 770 de Mme Dominique Dufourny du 21 juin 
2017 (Fr.) :

La campagne « Where will Brussels take you ? ».

het verspreidingsplatform van de publicaties van de gemeenten en 
van de Gewestelijke Overheidsdienst Brussel, Editoria e-publica-
tions genaamd.

Geen enkele bijzondere maatregel wordt door de toezicht-
houdende overheid getroffen om de gemeenten te verplichten 
om op hun website de geactualiseerde beraadslagingen te 
publiceren. Daaromtrent zijn er drie gemeenten betrokken bij 
deze afwezigheid van een actualisering.

Het is evenwel belangrijk te verduidelijken dat de artikelen 112 
en 114 van de NGW die de gemeenten verplichten om hun belas-
tingreglementen te publiceren op hun website, de duur van het 
online zetten, niet aangeven. Wettelijk zou een belastingreglement 
dus slechts één dag online kunnen blijven. In de praktijk blijft het 
er over het algemeen opstaan zolang het van toepassing is.

Tenslotte beschikt Brussel Plaatselijke Besturen over een 
globaal overzicht van de bedragen vanaf 1989, maar dit is tot op 
heden niet gepubliceerd.

Aanvullende belasting op de personenbelasting – Dienstjaar 
2017 :

ANDERLECHT : 5,9 %

OUDERGEM : 6 %

SINT-AGATHA-BERCHEM : 7 %

BRUSSEL : 6 %

ETTERBEEK : 7 %

EVERE : 5,9 %

VORST : 7 %

GANSHOREN : 7 %

ELSENE : 7,5 %

JETTE : 7 %

KOEKELBERG : 6 %

SINT-JANS-MOLENBEEK : 6,5 %

SINT-GILLIS :  6,5 %

SINT-JOOST-TEN-NODE : 6,5 %

SCHAARBEEK : 6,2 %

UKKEL : 5,8 %

WATERMAAL-BOSVOORDE : 7,5 %

SINT-LAMBRECHTS-WOLUWE : 5,7 %

SINT-PIETERS-WOLUWE : 6 %

Vraag nr. 770 van mevr. Dominique Dufourny d.d. 21 juni 
2017 (Fr.) :

De campagne « Where will Brussels take you ? ».
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Lors d’un voyage à Paris, vous avez lancé, en compagnie 
des célèbres Schtroumpfs comme ambassadeurs, la campagne 
« Where will Brussels take you ? ». Le site internet www.takemeto.
brussels assure le relais de cette campagne de promotion de notre 
capitale dont les cibles sont les touristes internationaux. Sur ce 
site, les visiteurs peuvent personnaliser leur séjour à Bruxelles en 
dehors des clichés traditionnels en planifiant leur voyage qu’ils 
appelleront « my Brussels ».

Dès lors mes questions sont les suivantes :

1. Quel est le budget consacré à cette campagne de promotion à 
portée internationale ?

2. Cette campagne est-elle limitée dans le temps ou a-t-elle 
vocation à devenir permanente ?

3. D’autres actions sont-elles prévues prochainement ?

Réponse :

1. Le budget consacré à cette campagne de promotion à portée 
internationale est de 4 millions d’euros.

2. La campagne est prévue fin octobre 2017. Elle garde toutefois 
un côté « permanent ». En effet, en ce qui concerne les B2B, 
les stands bruxellois présents dans les salons professionnels 
majeurs (Londres, Francfort, Barcelone, Berlin, Cannes,…) 
ont été adaptés à cette campagne et au pulic cible profession-
nel afin de véhiculer un message unique et cohérent dans les 
mois et les années à venir.

3. En ce qui concerne les actions prévues prochainement, outre 
le lancement de la campagne à Paris, Berlin, Amsterdam, 
Londres, Rome, Madrid, Namur et Anvers en compagnie de 
nos ambassadeurs les Schtroumpfs, qui permet au public de 
remporter un voyage tous frais payés à Bruxelles, plusieurs 
actions seront déclinées dans les 6 mois à venir sur la base de 
cette stratégie.

Tout d’abord, l’agence Wunderman, qui a remporté le marché 
européen pour cette campagne, a mis en place le site internet 
interactif et évolutif www.takemeto.brussels. Ce dernier offre 
la possibilité aux visiteurs d’intégralement personnaliser leur 
séjour à Bruxelles dans le but de vivre une expérience bruxelloise 
unique, au-delà des clichés traditionnels. En effet, en fonction 
des centres d’intérêt et des données personnelles communiquées 
par l’utilisateur, la plateforme propose un parcours de Bruxelles 
spécifique et en lien avec le profil du visiteur.

« Where will Brussels take you ? » se décline aussi au travers 
d’une campagne d’affichage dans plusieurs lieux clés en Belgique 
ainsi que dans les gares et les aéroports de plusieurs villes 
européennes, et d’une campagne digitale à travers le web, les 
médias sociaux et divers influencers. La vidéo de la campagne, 
disponible via le lien press.takemeto.brussels, a été réalisée par le 
réalisateur belge de renommée internationale Nicolas Karakatsanis 
et le régisseur Anders Malmberg. Par ailleurs, des ambassadeurs 
bruxellois de renommée internationale, dont Eddy Merckx, Paul 
Van Himst, Julie Taton et Laura Beyne, contribueront à faire 
rayonner l’image de Bruxelles tout au long de la campagne.

Tijdens een reis naar Parijs hebt u, met de beroemde Smurfen 
als ambassadeurs, de campagne « Where will Brussels take 
you ? » gelanceerd. De website www.takemeto.brussels sluit aan 
bij de promotiecampagne van onze hoofdstad, met als doelpubliek 
de internationale toeristen. Op deze website kunnen bezoekers 
hun verblijf in Brussel een persoonlijke noot geven en afwijken 
van de traditionele clichés door hun reis te plannen die ze « my 
Brussels » noemen.

Graag had ik een antwoord op de volgende vragen :

1. Welke middelen zijn voor deze internationale promotiecam-
pagne uitgetrokken ?

2. Wordt deze campagne beperkt in de tijd of is het de bedoeling 
dat zij permanent wordt ?

3. Worden er binnenkort nog andere acties gepland ?

Antwoord :

1. Aan deze internationale promotiecampagne wordt een budget 
van 4 miljoen euro gewijd.

2. De campagne is gepland voor eind oktober 2017. Ze behoudt 
echter een « permanent » gedeelte. Wat de B2B betreft, 
werden de Brusselse stands op de grootste professionele 
beurzen (Londen, Frankfurt, Barcelona, Berlijn, Cannes,…) 
immers afgestemd op deze campagne en op het professio-
nele doelpubliek teneinde de komende maanden en jaren een 
unieke en samenhangende boodschap te verspreiden.

3. Naast de lancering van de campagne in Parijs, Berlijn, 
Amsterdam, Londen, Rome, Madrid, Namen en Antwerpen 
met onze ambassadeurs de Smurfen, waarbij het publiek kans 
maakt op een gratis reis naar Brussel, zullen de komende 
6 maanden op basis van deze strategie verschillende acties 
worden opgezet.  

Eerst en vooral heeft het agentschap Wunderman, waaraan 
de Europese opdracht voor deze campagne werd gegund, de 
interactieve en evoluerende website www.takemeto.brussels 
verwezenlijkt. Via deze website kunnen bezoekers hun verblijf in 
Brussel volledig personaliseren om een unieke Brusselse ervaring 
te beleven die verder gaat dan de traditionele clichés. Naargelang 
de interesses en persoonlijke gegevens die de gebruiker heeft 
meegedeeld, stelt het platform immers een specifiek parcours 
voor in Brussel dat aansluit bij het profiel van de bezoeker.

« Where will Brussels take you ? » wordt ook verspreid via 
een postercampagne op verschillende sleutelplaatsen in België 
en in de stations en luchthavens van verschillende Europese 
steden, en via een internetcampagne, de sociale media en diverse 
influencers. Het campagnefilmpje werd gemaakt door de Belgische 
internationaal gereputeerde regisseur Nicolas Karakatsanis en de 
regisseur Anders Malmberg en is beschikbaar via de link press.
takemeto.brussels. Bovendien zullen internationaal gerenom-
meerde Brusselse ambassadeurs, zoals Eddy Merckx, Paul Van 
Himst, Julie Taton en Laura Beyne, gedurende de hele campagne 
bijdragen aan de uitstraling van het imago van Brussel.

http://www.takemeto.brussels
http://www.takemeto.brussels
http://www.takemeto.brussels
http://www.takemeto.brussels
http://www.takemeto.brussels
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Question n° 173 de M. Paul Delva du 25 avril 2017 (N.) :  

Le saut de génération.

Depuis 2013, le droit successoral offre la possibilité d’opter 
pour un saut de génération. Tout ce dont une personne hérite 
revient alors directement à ses enfants. Beaucoup de gens vivent 
plus confortablement à cinquante ou soixante ans que lorsqu’ils 
avaient vingt ou trente ans. Or, on achète ou construit une maison 
ou on a des enfants quand on est plus jeunes. C’est donc à ce 
moment-là qu’il est plus intéressant d’hériter de ses grands-pa-
rents. Cela peut être une des raisons pour lesquelles on décide de 
refuser la succession de ses parents au profit de ses enfants.  

La démarche s’effectue en déposant une déclaration de refus 
de succession au greffe du tribunal de première instance du 
dernier domicile du parent dont on hérite. Les enfants deviennent 
dès lors les héritiers directs de leurs grands-parents. Ce saut de 
génération est automatique. Avant la modification de la loi, les 
enfants ne pouvaient pas prétendre directement à la succession de 
leurs grands-parents, même si leurs parents l’avaient refusée : la 
partie de la succession que ceux-ci avaient refusée revenait aux 
cohéritiers tels que les frères et les sœurs.  

Ce saut de génération peut être avantageux. On évite par 
exemple de payer deux fois des droits de succession : quand 
les parents héritent, ils paient une première fois des droits de 
succession, et à leur mort, leurs enfants paient encore une fois des 
droits de succession au même tarif. Le saut de génération permet 
aussi d’éviter de payer des droits de succession et de donation : 
d’abord des droits de succession quand les parents héritent et 
ensuite des droits de donation quand ils cèdent la succession aux 
enfants.

Dans la pratique, il s’avère que cette possibilité n’est guère 
exploitée. En effet, les parents ne peuvent pas décider de conserver 
certains éléments de la succession et d’en laisser d’autres aux 
enfants : c’est donc tout ou rien. Dans le cadre de la révision du 
droit successoral, on travaille à une proposition visant à permettre 
un saut de génération partiel.

Il y a bien sûr beaucoup d’autres raisons encore de refuser une 
succession, mais il serait tout de même intéressant de savoir de 
combien de successions on parle.

Je voudrais dès lors vous poser les questions suivantes :

–    Combien de successions ont-elles été refusées en 2015 en 
Région de Bruxelles-Capitale ? De quels montants parle-t-on ? 
Que représente la part de successions refusées par rapport au 
nombre de successions acceptées ?

Vraag nr. 173 van de heer Paul Delva d.d. 25 april 2017 
(N.) :

Erfsprong.

Sinds 2013 biedt het erfrecht de mogelijkheid om een 
erfsprong te maken. Alles wat iemand erft, komt dan rechtstreeks 
toe aan zijn of haar kinderen. Op een leeftijd van vijftig of zestig 
jaar leiden velen immers een wat comfortabeler leven dan toen 
ze twintig of dertig jaar waren. Een huis kopen of bouwen en 
kinderen krijgen doet men immers meestal op jongere leeftijd. 
Een erfenis van de grootouders komt op dat moment dan meer 
van pas. Dat kan één van de redenen zijn waarom men kiest de 
nalatenschap van zijn ouders te verwerpen ten voordelen van zijn 
kinderen.

Via een verklaring van verwerping op de griffie van de 
rechtbank van eerste aanleg van de laatste verblijfplaats van de 
ouder van wie men erft, kan dit worden geregeld. De kinderen 
nemen dan de plaats in als erfgenaam en erven dus rechtstreeks 
van hun grootouder. Deze erfsprong gebeurt automatisch. Voor 
de wetswijziging konden kinderen geen rechtstreekse aanspraak 
maken op de erfenis van hun grootouders, ook niet wanneer hun 
ouders die verworpen hadden. Het verworpen gedeelte van de 
nalatenschap kwam dan terecht bij de mede-erfgenamen zoals de 
broers en zussen.

Deze erfsprong kan voordelen hebben. Zo wordt er vermeden 
dat er twee keer successierechten worden betaald. Als de ouders 
erven, betalen zij een eerste keer successierechten. Als zij 
overlijden, betalen hun kinderen nog eens successierechten tegen 
net hetzelfde tarief. Dankzij de erfsprong kan men ook vermijden 
dat er successierechten en schenkingsrechten betaald worden. 
Eerst de successierechten wanneer de ouders erven en vervolgens 
schenkingsrechten wanneer ze de erfenis aan de kinderen 
doorgeven.

Uit de praktijk blijkt dat deze mogelijkheid niet veel benut 
wordt. Ouders kunnen immers niet beslissen om bepaalde 
goederen uit de erfenis te behouden en andere goederen aan de 
kinderen door te geven. Het is dus alles of niets. In het kader van 
de vernieuwing van het erfrecht wordt er aan een voorstel gewerkt 
om gedeeltelijk erfsprong mogelijk te maken.

Er zijn uiteraard nog tal van andere redenen waarom men zijn 
erfenis zou verwerpen, maar toch zou het interessant zijn om te 
weten over hoeveel erfenissen het gaat.

Daarom mijn vragen :

–    Hoeveel erfenissen werden er in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest in 2015 verworpen ? Over welke bedragen gaat het ? 
Wat was de verhouding tussen het aantal verworpen erfenissen 
en het aantal erfenissen die wel aanvaard werden ?

Minister belast met Financiën, 
Begroting, Externe Betrekkingen 
en Ontwikkelingssamenwerking

Ministre chargé des Finances, du 
Budget, des Relations extérieures et 

de la Coopération au Développement
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–    Combien de successions ont-elles été refusées en 2016 en 
Région de Bruxelles-Capitale ? De quels montants parle-t-on ? 
Que représente la part de successions refusées par rapport au 
nombre de successions acceptées ?

Réponse : L’Administration générale de la Documentation 
patrimoniale du SPF Finances ne dispose pas du nombre de 
renonciations à succession en Région de Bruxelles-Capitale pour 
les années 2015 et 2016.

L’Administration générale de la Documentation patrimo-
niale dispose cependant d’une donnée statistique qui reprend 
globalement les actes d’acceptation expresse (rares), les renoncia-
tions à succession et les acceptations sous bénéfice d’inventaire 
pour autant qu’elle en ait connaissance. Une ventilation entre 
les actes d’acceptation expresse, de renonciations à succession 
et d’acceptations sous bénéfice d’inventaire n’est pas possible. 
Pour les années 2015 et 2016, le nombre total de ces actes s’élève 
respectivement à 449 et 348.

Il n’existe pas de données en ce qui concerne les montants en 
question.

La question écrite a également été transmise au Ministre de 
la Justice dès lors que la renonciation à une succession se fait 
par une déclaration au tribunal compétent ou par le notaire qui 
transmet une copie de ladite déclaration au greffe du Tribunal 
de première instance en vue de son inscription dans le registre 
ad hoc. Si des compléments d’informations sont transmis par ce 
biais, ils vous seront communiqués.

Question n° 175 de M. Johan Van den Driessche du 12 mai 
2017 (N.) :

Le recours aux services d’avocats par votre cabinet.

Votre cabinet a recours aux services d’avocats pour des 
missions de consultance juridique et dans le cadre de contentieux. 
Pourriez-vous me communiquer les informations suivantes :

–    le nom des associations d’avocats consultées en 2016 ;  

–  ainsi que le nom des avocats en charge des dossiers en 
2016 ;

–  et le nombre d’affaires traitées par chacun d’eux en 2016 ;  

–    le cout du recours à leurs services en 2016.

Réponse : En ce qui concerne les Relations extérieures, le 
cabinet a fait appel aux services du bureau d’avocats Lydian où 
Jens Debièvre et Evi Degroodt étaient les gestionnaires de dossier. 
Ils ont ensemble été chargés d’une affaire. Le cout total pour leur 
intervention en 2016 s’est élevé à 8.606,74 euros.  

En ce qui concerne la Fiscalité, le cabinet a fait appel aux 
services du cabinet d’avocats Bourtembourg & co dans le cadre 

–    Hoeveel erfenissen werden er in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest in 2016 verworpen ? Over welke bedragen gaat het ? 
Wat was de verhouding tussen het aantal verworpen erfenissen 
en het aantal erfenissen die wel aanvaard werden ?

Antwoord : De Algemene administratie van de 
Patrimoniumdocumentatie van de FOD Financiën beschikt niet 
over het aantal nalatenschappen die werden verworpen in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest voor de jaren 2015 en 2016.

De Algemene administratie van de Patrimoniumdocumentatie 
beschikt evenwel over statistische gegevens die globaal de akten 
van uitdrukkelijke aanvaarding (zeldzaam), verwerping van 
nalatenschap en aanvaarding onder voorrecht van boedelbeschri-
jving bevatten in zoverre ze hiervan in kennis werd gesteld. 
Een uitsplitsing tussen akten van uitdrukkelijke aanvaarding, 
verwerping van nalatenschap en aanvaarding onder voorrecht van 
boedelbeschrijving is niet mogelijk. Voor de jaren 2015 en 2016 is 
het totaal aantal akten respectievelijk 449 en 348.

Er bestaan geen gegevens betreffende deze bedragen.  

Deze schriftelijke vraag werd tevens gesteld aan de Minister 
van Justitie daar het verwerpen van een erfenis gebeurt via een 
verklaring bij de bevoegde rechtbank dan wel via een notaris die 
een kopie van deze verklaring naar de griffie van de Rechtbank 
van eerste aanleg zendt met het oog op de inschrijving in het 
register ad hoc. Indien er in dat kader nog bijkomende gegevens 
worden overgemaakt, zullen ze u worden meegedeeld.

Vraag nr. 175 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
12 mei 2017 (N.) :

Het gebruik van de diensten van advocaten door uw kabinet.

Uw kabinet doet een beroep op de diensten van advocaten 
voor juridische consultancyopdrachten en geschillendossiers. 
Graag had ik de volgende gegevens ontvangen :

–    De naam van de advocatenverenigingen die in 2016 werden 
geraadpleegd ;

–  alsook de naam van de advocaten die belast waren met de 
dossiers in 2016 ;

–  alsook het aantal zaken dat elk van hen heeft behandeld in 
2016.

–    De kosten voor het inschakelen van hun diensten in 2016.

Antwoord : Voor wat Externe Betrekkingen betreft, heeft het 
kabinet beroep gedaan op de diensten van het advocatenkantoor 
Lydian waar Jens Debièvre en Evi Degroodt dossierbeheerders 
waren. Zij hebben samen op één zaak gewerkt. De totaliteit van 
de kosten voor het inschakelen van hun diensten in 2016 bedroeg 
8.606,74 euro.

Voor wat Fiscaliteit betreft heeft het kabinet in 2016 beroep 
gedaan op de diensten van het advocatenkantoor Bourtembourg 
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d’une consultation juridique sur, d’une part, la régularisation 
fiscale fédérale et, d’autre part, sur la taxe régionale sur les 
établissement d’hébergement touristique. Ces prestations ont été 
facturées respectivement à 11.723,21 euros et 685,95 euros.

Question n° 176 de M. Johan Van den Driessche du 15 mai 
2017 (N.) :

Le recours aux services d’avocats par Bruxelles Finances 
et Budget.

Le Service public régional de Bruxelles (SPRB) recourt aux 
services d’avocats pour des missions de consultance juridique et 
dans le cadre de contentieux. Pourriez-vous me communiquer les 
informations suivantes en ce qui concerne Bruxelles Finances et 
Budget :

–    le nom des associations d’avocats consultées en 2016 ;  

–  ainsi que le nom des avocats en charge des dossiers en 
2016 ;

–  et le nombre d’affaires traitées par chacun d’eux en 2016 ;  

–    le cout du recours à leurs services en 2016 ?

Réponse : L’administration des Finances et du Budget a payé 
au cours de l’année 2016 2.601,05 euros au cabinet d’avocat 
Gilles de Foy pour une consultation juridique concernant la TVA.

En ce qui concerne Bruxelles Fiscalité, le tableau ci-dessous 
reprend les avocats qui étaient actifs pour défendre les intérêts de 
la Région de Bruxelles -Capitales dans des procédures judiciaires 
fiscales. En outre un honoraire de 5.567,13 euros a été payé à 
Stibbe pour un avis rendu.  

Advocatenkantoor / Bureau d'avocat Aantal zaken toevertrouwd aan dit kantoor /  
Nombre d'affaires attribuées à ce bureau

Bedrag erelonen uitbetaald in 2016 
(in euro) / Montant des honoraires 

payés en 2016 (en euros)

Réard Baudouin 99 7.851,09

Eeman & Partners (Guy De Ridder) 79 12.126,36

Lallemand & Legros (Jerôme Sohier) 2 2.729,88

Allen & Overy (Isabelle Panis) 5 29.022,72

Orys Advocaten (Koen De Puydt) 2 3.291,37

Bourtembourg & Co (Jean Bourtembourg) 101 20.825,73

Herman Van Den Nest 73 10.149,83

Tribus Law (Philippe Van Steenkiste) 10 1.824,69

Bird & Bird (Marc Martens) 14 4.936,8

Mireille Corteville 143 12100

Liederkerke 1 3.843,62

& co in het kader van juridische adviesaanvragen over de federale 
fiscale regularisatie en de gewestbelasting op inrichtingen van 
toeristisch logies. Voor deze prestaties werd respectievelijk een 
bedrag van 11.723,21 euro en van 685,95 euro gefactureerd.

Vraag nr. 176 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
15 mei 2017 (N.) :

Het gebruik van de diensten van advocaten door Brussel 
Financiën en Begroting.

De Gewestelijke Overheidsdienst Brussel (GOB) doet een 
beroep op de diensten van advocaten voor juridische consultan-
cyopdrachten en geschillendossiers. Graag had ik de volgende 
gegevens ontvangen voor Brussel Financiën en Begroting :  

–    De naam van de advocatenverenigingen die in 2016 werden 
geraadpleegd ;

–  alsook de naam van de advocaten die belast waren met de 
dossiers in 2016 ;

–  alsook het aantal zaken dat elk van hen heeft behandeld in 
2016.

–    De kosten voor het inschakelen van hun diensten in 2016.

Antwoord : Het Bestuur Financiën en Begroting vroeg in 
2016 aan het advocatenkantoor Gilles de Foy een juridisch advies 
aangaande de btw ter waarde van 2.601,5 euro.

Voor wat Brussel Fiscaliteit betreft, bevat de volgende tabel 
een overzicht van de advocaten die in 2016 actief waren om de 
belangen van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest te verdedigen 
in fiscale gerechtelijke betwistingen. Daarnaast werd in 2016 
aan Stibbe ook een ereloon van 5.567,13 euro betaald voor een 
verleend advies.

Advocatenkantoor / Bureau d'avocat Aantal zaken toevertrouwd aan dit kantoor /  
Nombre d'affaires attribuées à ce bureau

Bedrag erelonen uitbetaald in 2016 
(in euro) / Montant des honoraires 

payés en 2016 (en euros)

Réard Baudouin 99 7.851,09

Eeman & Partners (Guy De Ridder) 79 12.126,36

Lallemand & Legros (Jerôme Sohier) 2 2.729,88

Allen & Overy (Isabelle Panis) 5 29.022,72

Orys Advocaten (Koen De Puydt) 2 3.291,37

Bourtembourg & Co (Jean Bourtembourg) 101 20.825,73

Herman Van Den Nest 73 10.149,83

Tribus Law (Philippe Van Steenkiste) 10 1.824,69

Bird & Bird (Marc Martens) 14 4.936,8

Mireille Corteville 143 12100

Liederkerke 1 3.843,62
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Question n° 178 de M. Hasan Koyuncu du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

Je souhaite obtenir de M. le Ministre, à la date du 1er mai 
2017, pour l’ensemble des membres de son cabinet (fonction-
naires et contractuels) hors personnel de soutien, la moyenne 
des trois rémunérations les plus élevées et la moyenne des trois 
rémunérations les moins élevées, primes et indemnités comprises, 
le calcul étant effectué en se basant sur une durée annuelle.

Réponse : Compte tenu du fait qu’établir, sur une base 
annuelle, une moyenne des trois rémunérations les plus élevées 
et des trois rémunérations les moins élevées des membres 
du cabinet du Ministre-Président n’apporterait à l’Honorable 
Membre aucune information utile quant à la rémunération réelle 
des membres dudit cabinet et compte tenu, en outre, du manque 
de précision quant à ce qu’englobe pour lui la notion de personnel 
de soutien, j’invite l’Honorable Membre à consulter l’arrêté du 
gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale du 20 juillet 
2014 (M.B. 10.09.2014) déterminant la composition et le fonc-
tionnement des cabinets des membres du gouvernement de la 
Région de Bruxelles-Capitale et des Secrétaires d’État régionaux.
 

Il trouvera à la Section 4, Rémunérations, allocations, 
indemnités (articles 10 à 18), de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité 
l’ensemble des informations relatives à la fixation des rémuné-
rations, primes et indemnités dont bénéficient les membres des 
cabinets ministériels bruxellois.

La consultation, par ailleurs, de l’annexe I de l’arrêté du gou-
vernement de la Région de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 
(M.B. 05.06.2014) portant le statut administratif et pécuniaire 
des agents du Ministère de la Région Bruxelles-Capitale lui 
permettra d’évaluer, ce qui semble être son propos, le montant des 
rémunérations allouées aux membres du cabinet plus sûrement et 
justement que tous les calculs de moyenne qui pourraient lui être 
fournis.

Question n° 180 de M. Bernard Clerfayt du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Les couts du personnel détaché des administrations.

La Cour des Comptes vient de rendre son rapport au Parlement 
wallon sur les comptes de la Région wallonne. Dans ce rapport, 
la Cour signale que les couts du personnel des administrations 
publiques wallonnes détaché dans les cabinets du gouvernement 
wallon ne sont pas directement imputés dans les budgets afférents 
au cout des cabinets mais restent logés dans les budgets des admi-
nistrations privées de ces agents détachés. Cette pratique a pour 
effet de minorer le cout budgétaire des cabinets tel qu’il est affiché 
dans le budget régional, rendu public et adopté par le Parlement 
bruxellois.  

Vraag nr. 178 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De bezoldigingen in het ministerieel kabinet.

Kan u mij voor het geheel van uw kabinet (ambtenaren en 
contractuele werknemers) buiten het ondersteunend personeel, 
meedelen hoeveel op 1 mei 2017 het op jaarbasis berekende 
gemiddelde bedroeg van de drie hoogste bezoldigingen en het 
gemiddelde van de drie laagste bezoldigingen, met inbegrip van 
premies en vergoedingen.

Antwoord : Rekening houdend met het feit dat het vaststellen 
van een gemiddelde op jaarbasis van de drie hoogste bezoldigin-
gen en de drie laagste bezoldigingen van de personeels-leden van 
Minister Guy Vanhengel geen nuttige informatie zou bieden aan 
de geachte Volksvertegenwoordiger over de reële bezoldiging 
van personeelsleden van het betrokken kabinet en bovendien, 
bij gebrek aan bepalende details bij het begrip ondersteunend 
personeel, verwijs ik de geachte Volksvertegenwoordiger graag 
naar het Besluit van Brussels Hoofdstedelijk Regering van 
20 juli 2014 (S.B. 10.09.2014) tot vaststelling van de samens-
telling en de werking van de kabinetten van de leden van de 
Brusselse Hoofdstedelijke Regering en van de Gewestelijke 
staatssecretarissen.

Hij zal in Afdeling 4, Bezoldigingen, toelagen en vergoedin-
gen (art. 10 tem. 18), van voornoemd Besluit van 20 juli 2014, alle 
nuttige informatie terugvinden met betrekking tot het bepalen van 
de bezoldigingen, toelagen en vergoedingen waarvan Brusselse 
kabinetsleden kunnen genieten.

Het raadplegen van bijlage I van het Besluit van de Brusselse 
Regering van 27 maart 2014 (S.B. 05.06.2014) houdende het admi-
nistratief statuut en de bezoldigingsregeling van het Ministerie 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, zal hem in staat stellen 
het bedrag van de toegekende bezoldigingen van kabinetsleden op 
een nauwkeurigere en een meer betrouwbare manier te evalueren 
dan alle berekeningen op basis van het gemiddelde die we hem 
zouden kunnen geven.

Vraag nr. 180 van de heer Bernard Clerfayt d.d. 23 mei 
2017 (Fr.) :

De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen.

Het Rekenhof heeft zopas zijn verslag over de rekeningen 
van het Waals Gewest aan het Waals Parlement uitgebracht. In 
dat verslag wijst het Hof erop dat de kosten voor het personeel 
van de Waalse overheidsdiensten, dat gedetacheerd wordt naar 
de kabinetten van de Waalse Regering niet rechtstreeks geboekt 
worden in de bijhorende begrotingen voor de kosten van de 
kabinetten, maar blijven staan in de begrotingen van de private 
besturen van dit gedetacheerd personeel. Deze praktijk heeft 
als gevolg dat de begrotingskost voor de kabinetten vermindert, 
zoals bedoeld wordt in de gewestbegroting, die openbaar gemaakt 
wordt en door het Brussels Parlement goedgekeurd wordt.
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J’aimerais savoir si cette pratique est également en vigueur en 
Région bruxelloise.

1. Combien de personnes, membres d’une administration 
publique bruxelloise ou d’un OIP dépendant de la tutelle 
régionale, travaillent ou travaillaient-elles dans votre cabinet 
pour les années 2014, 2015, 2016 et 2017 ?

2. Le cout des salaires et avantages accordés à ces membres de 
votre cabinet sont-ils imputés dans les frais de fonctionne-
ment du cabinet ou restent-ils à charge de l’administration qui 
les employait avant ce détachement ?

3. Quel est, pour chacune de ces années, le cout salarial total de 
ces détachements ?

4. N’estimez-vous pas préférable de déclarer dans le budget de 
la Région bruxelloise le cout complet des cabinets ministé-
riels et d’informer complètement le Parlement bruxellois de 
cette dépense ?

5. L’absence de vote formel d’autorisation de cette dépense par 
le Parlement n’interdit-elle pas le détachement de personnel 
de l’administration vers les cabinets ?

Réponse :

1. L’arrêté du gouvernement de la Région de Bruxelles-
Capitale du 20 juillet 2014 dispose, en son article 5, § 6, que 
« les membres du personnel des services du Ministère de la 
Région de Bruxelles-Capitale, des organismes para-régionaux 
bruxellois de type A et B ainsi que des sociétés régionales 
de droit public pour lesquelles des subventions de fonction-
nement sont octroyées par la Région peuvent, à la demande 
des membres du gouvernement et des secrétaires d’État, être 
détachés auprès de leur cabinet » et que « la rémunération 
desdits membres reste à charge du budget de l’autorité admi-
nistrative qui donne l’autorisation de leur détachement. »

Conformément à ces dispositions, des membres du personnel 
du SPRB et de divers OIP de type A et B sont effectivement 
détachés auprès du cabinet du Ministre-Président :  

–  En 2014, 2015, 2016, 2017

–  Directeur Attaché(e) : 41

–  Attaché assistant(e) : 1

–  Commise principal Adjoint(e) : 31

Soit un total de 83 agents.

–  En 2015

–  Directeur(trice) : 1

–  Attaché(e) : 4

–  Assistant(e) : 3

–  Adjoint(e) : 4

soit un total de 12 agents.

–  En 2016

–  Directeur(trice) : 1

–  Attaché(e) : 6

–  Assistant(e) : 3

Ik zou willen weten of deze praktijk ook geldt in het Brussels 
Gewest.

1. Hoeveel personen, die lid zijn van een Brusselse overheids-
dienst of een ION die afhangt van het gewestelijk toezicht, 
werken of werkten in uw kabinet in 2014, 2015, 2016 en 
2017 ?

2. Wordt de kost voor de lonen en voordelen voor deze leden 
van uw kabinet geboekt als werkingskosten van het kabinet of 
blijven die ten laste van het bestuur dat hen tewerkstelde vóór 
deze detachering ?

3. Wat is voor elk van die jaren de totale loonkost van de 
detacheringen ?

4. Vindt u het niet beter om in de begroting van het Brussels 
Gewest de volledige kostprijs van de ministeriële kabinetten 
op te nemen en het Brussels Parlement correct te informeren 
over deze uitgave ?

5. Sluit het gebrek aan formele stemming over de machtiging 
van deze uitgave door het Parlement niet uit dat personeel van 
het bestuur naar de kabinetten gedetacheerd wordt ?

Antwoord :

1. Artikel 5 § 6 van het besluit van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest van 20 juli 2014 bepaalt dat « de personeelsleden die 
behoren tot de diensten van het Ministerie van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest, tot pararegionale instellingen van 
categorie A en B alsmede tot gewestelijke publiekrechtelijke 
maatschappijen waarvoor werkingstoelagen door het Gewest 
toegekend worden, kunnen, op verzoek van de leden van de 
Regering en van de staatssecretarissen, naar hun kabinet gede-
tacheerd worden. »  
 

Conform deze bepalingen, worden personeelsleden van de 
GOB en van verschillenden ION van categorie A en B bij het 
kabinet van de Minister-Voorzitter minister Guy Vanhengel 
gedetacheerd :

–  In 2014, 2015, 2016, 2017

–  Attaché Directeur : 41

–  Attaché-assistent : 1

–  Eerste klerk-adjunct : 31

In totaal 83 personeelsleden.

–  In 2015

–  Directeur : 1

–  Attaché : 4

–  Assistent : 3

–  Adjunct : 4

In totaal 12 personeelsleden.

–  In 2016

–  Directeur :1

–  Attaché : 6

–  Assistent : 3
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–  Adjoint(e) : 4

Soit un total de 14 agents.

–  En 2017

–  Directeur(trice) : 1

–  Attaché(e) : 5

–  Assistant(e) : 3

–  Adjoint(e) : 4

Soit un total de 13 agents.

2. Compte tenu de la fonction qu’ils occupent au cabinet, ces 
agents perçoivent une allocation de cabinet fixée conformé-
ment à l’article 14 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité.

Ils perçoivent éventuellement également, conformément à 
l’article 14 bis de ce même arrêté, un complément de prime, 
dit prime d’expertise, si la fonction qu’ils occupent au sein du 
cabinet est assortie, conformément aux dispositions figurant à 
l’article 10 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité, d’une échelle 
de traitement supérieure à celle dont ils bénéficient au sein de 
leur administration d’origine.

Le cout de ces allocations et primes est imputé dans les frais 
de fonctionnement du cabinet.  

3. Il ne parait pas possible d’établir, avec la précision requise, le 
cout salarial total de ces détachements dans la mesure où le 
montant réel de la rémunération des agents détachés, liquidée 
par leur administration d’origine, est un élément qui relève de 
leur vie privée et qui n’est pas communiqué au cabinet.  
 

En fonction de la situation personnelle de l’agent concerné 
(ancienneté, personnes à charge, etc.) la rémunération peut 
varier considérablement. Elle est cependant évaluable, en 
fonction de leur grade, puisqu’elle est fixée dans un barème 
(voir les annexes des arrêtés du gouvernement de la Région 
de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 – M.B. 05.06.2014 – 
fixant le statut administratif et pécuniaire des membres du 
personnel du MRBC et des OIP bruxellois).  

4. C’est une simple question de ventilation de dépenses 
autorisées qui poserait problème si tous les services du gou-
vernement, administrations et cabinets, n’étaient pas, in fine, 
chargés de la même mission : la mise en œuvre des politiques 
arrêtées par le gouvernement.

5. Tant l’habilitation figurant dans la loi spéciale du 12 janvier 
1989 relative aux institutions bruxelloises, notamment 
l’article 40, § 1er, qui renvoie aux dispositions de la loi 
spéciale du 8 aout 1980 de réformes institutionnelles, que 
celles figurant dans les différentes ordonnances créant les 
OIP bruxellois confèrent au gouvernement régional pleine 
compétence pour fixer le statut administratif et pécuniaire 
de ses services, qu’il s’agisse de ses administrations comme 
des cabinets de ses membres. La possibilité de détacher des 
membres du personnel des administrations dans les cabinets 
ministériels et le maintien de leur rémunération à charge de 
l’administration dont ils sont agents figurent expressément 
dans les différents statuts arrêtés par le gouvernement.  

–  Adjunct : 4

In totaal 14 personeelsleden.

–  In 2017

–  Directeur : 1

–  Attaché :5

–  Assistent : 3

–  Adjunct : 4

In totaal 13 personeelsleden.

2. Gezien de functie die ze op het kabinet uitoefenen, krijgen 
die personeelsleden een kabinetsvergoedingtoelage conform 
artikel 14 van vooernoemde besluit van 20 juli 2014.

Ze krijgen eventueel ook, conform artikel 14 bis van hetzelfde 
besluit een bijkomende premie, de zogenaamde deskundi-
gheids-premie, als de functie die ze uitoefenen binnen het 
kabinet, conform de bepalingen opgenomen in artikel 10 van 
voornoemd besluit van 20 juli 2014, gaat gepaard gaat met 
een weddeschaal die hoger ligt dan deze waarvan ze genieten 
binnen hun administratie.

De kosten van deze vergoedingen en premies wordten 
aangerekend binnen de werkingskosten van het kabinet 
aangerekend.

3. Het blijkt niet mogelijk om nauwkeurig het totaal van de 
weddenkosten van deze detacheringen te bepalen aangezien 
de reële vergoeding van de gedetacheerde personeelsleden, 
betaald door hun administratie, wordt als een element dat tot 
hun persoonlijke levenssfeer behoortprivé informatie wordt 
beschouwd en dus niet aan het kabinet wordt gecommu-
niceerd wordt.

In functie van de persoonlijke situatie van de het betrokken 
personeelslid (anciënniteit, personen ten laste, enz.) kan 
de verloning aanzienlijk veranderen. Deze wordt evenwel 
in functie van hun graad, bepaald door een barema. Ze 
is nochtans wordt (zie bijlage besluiten van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest van 27 maart 2014- B.S. 05.06.2014 
- houdende het administratief statuut en de bezoldigingsrege-
ling van de ambtenaren van de instellingen van openbaar nut 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest).

4. Het is een simpele kwestie van verdeling van de toegestane 
uitgaven die problematisch zou zijn als alle diensten van de 
Regering, administraties en kabinetten niet, in fine, belast 
zouden worden met dezelfde opdracht : de uitvoering van het 
door de Regering vastgestelde beleid.

5. Zowel de habilitatie machtiging bepaald in de Bijzondere 
wet van 12 januari 1989 met betrekking tot de Brusselse 
Instellingen, in het bijzonder artikel 40,§ 1, verwijst naar 
bepalingen van Bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot 
hervorming der instellingen, als deze vermeld in verschillende 
ordonnanties tot oprichting van Brusselse ION verleent aan de 
Gewestelijke Regering de bevoegdheid om zowel het adminis-
tratief statuut en de bezoldigingsregeling van zijn diensten te 
bepalen, zowel van zijn administraties als kabinetten van zijn 
leden. De detacheringsmogelijkheid van omde personeelsle-
den van de administraties naar ministeriële kabinetten te 
detacheren en het behoud van hun bezoldiging ten laste van 
de administratie waartoe ze behoren staat expliciet vermeld in 
de verschillenden regeringsbesluiten vermeld.
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Quelle que soit leur affectation, les rémunérations des 
membres du personnel des services du gouvernement figurent 
bien dans le budget régional.  

Question n° 181 de M. Marc Loewenstein du 1er juin 2017 
(Fr.) :

Les charges liées à l’organisation du système de taxation 
kilométrique des poids lourds à Bruxelles.

En réponse à ma question écrite n° 163, vous m’informiez que 
les recettes perçues en 2016 (du 1/4 au 31/12) en exécution de 
l’accord de coopération Viapass s’élevaient à 7.679.104 euros. Ce 
qui nous mènerait, en extrapolant, à une recette annuelle d’environ 
10 millions d’euros.  

Quant aux couts de participation au système Viapass, ils 
s’élevaient à 2.168.058,91 euros (Satellic, Axxès, Viapass), soit 
environ 2,9 millions d’euros sur une base annuelle.

En complément, pourriez-vous m’indiquer :

1. Combien d’agents sont affectés au service qui gère la 
taxation kilométrique en Région bruxelloise (administration, 
logistique, suivi des plaintes, des amendes… ) ? Quelle est la 
masse salariale annuelle de ce service ?

2. Plus spécifiquement, combien d’agents sont-ils affectés à la 
gestion des amendes contestées ?

3. Quel est le cout total de la gestion du service d’appui de 
Bruxelles Fiscalité (« compliance centre ») et quelle est la part 
bruxelloise ?

4. Les couts de gestion du « compliance centre » sont-ils compris 
dans les frais de Viapass ou s’y ajoutent-ils ?

Réponse : Les acteurs chargés de la gestion du prélèvement 
kilométrique pour la Région de Bruxelles-Capitale sont Viapass, 
les prestataires de services externes (Satellic, Axxes) et Bruxelles 
Fiscalité.

Viapass est l’entité interrégionale qui assure le contrôle et 
la coordination du prélèvement kilométrique pour le compte 
des Régions. À cet effet, elle reçoit une dotation, prévue par les 
Régions selon des clés de répartition établies, qui s’élève à 6 % 
pour la Région de Bruxelles-Capitale.

Le prélèvement kilométrique est calculé sur la base d’un 
système GPS (en utilisant ce qu’on appelle un OBU) qui retient 
à quel moment et dans quelle région ce contribuable doit payer 
la taxe.

La distribution de ces systèmes de GPS (OBU) est assurée 
par les prestataires de services qui se chargent des ventes et du 
support technique aux contribuables.

Wat ook hun functie indienstneming is, de bezoldigingen van 
de personeelsleden van de regeringsdiensten van de Regering 
worden wel overgenomen binnen de gewestelijke begroting 
overgenomen.

Vraag nr. 181 van de heer Marc Loewenstein d.d. 1 juni 
2017 (Fr.) :

Kosten van de organisatie van het systeem voor 
kilometerheffing op vrachtwagens in Brussel.

In antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 163 hebt u 
meegedeeld dat de ontvangsten die in 2016 (van 1/4 tot 31/12) 
werden geïnd in het kader van de uitvoering van de samenwer-
kingsovereenkomst Viapass, 7.679.104 euro bedroegen. Als we 
dat cijfer extrapoleren, bedragen de ontvangsten op jaarbasis 
ongeveer 10 miljoen euro.

De kosten voor de deelname aan het Viapass-systeem 
bedroegen 2.168.058,91 euro (Satellic, Axxès, Viapass), ongeveer 
2,9 miljoen euro op jaarbasis.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld:

1. Hoeveel personeelsleden werken in de dienst die de kilo-
meterheffing in het Brussels Gewest beheert (administratie, 
logistiek, klachtenbehandeling, boetes…)? Wat is de jaarlijkse 
loonsom?

2. Hoeveel personeelsleden worden meer bepaald ingeschakeld 
voor het beheer van de betwiste boetes?

3. Hoeveel bedragen de totale beheerskosten van de onders-
teunende dienst van Brussel Fiscaliteit (“compliance centre”) 
en wat is het Brussels aandeel?

4. Zijn de beheerskosten van het “compliance centre” begrepen 
in de kosten van Viapass of komen ze er nog bij?

Antwoord : De betrokken actoren die instaan voor het beheer 
van de kilometerheffing voor het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
zijn : Viapass, de externe service providers (Satellic, Axxes) en 
Brussel Fiscaliteit.

Viapass is de interregionale entiteit die instaat voor de 
controle en de coördinatie van de kilometerheffing in opdracht 
van de gewesten. Zij ontvangt hiervoor een dotatie vanwege 
de Gewesten volgens vastgestelde verdeelsleutels, die voor het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest 6 % bedraagt.

De kilometerheffing wordt berekend aan de hand van een GPS 
systeem (door gebruik van een zogenaamde OBU) dat bijhoudt op 
welk moment en in welke regio deze belastingplichtige de heffing 
dient te betalen.

Voor de distributie van deze GPS-systemen (OBU’s) worden 
service providers ingezet die instaan voor de verkoop en de 
technische ondersteuning aan de belastingplichtigen.
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Le prestataire de service Satellic reçoit une indemnité de 
disponibilité à cet effet. Les contributions des Régions sont 
déterminées via une clé de répartition fixe, dans laquelle la 
Région de Bruxelles-Capitale intervient à hauteur de 2,18 %. Pour 
des chiffres concrets sur les frais de dotation et les indemnités 
de disponibilité, nous vous renvoyons à la réponse à la question 
écrite n° 163 concernant le prélèvement kilométrique sur les poids 
lourds à Bruxelles.

Satellic est, en outre, en charge de l’entretien des portiques, 
des radars flexibles et des véhicules de la brigade mobile. Elle est 
également compétente pour apporter des adaptations au système 
ainsi que pour la gestion du Compliance Center (bureautique, 
entretien, accès badge…).

Le staff du Compliance Center est, en revanche, composé par 
les régions.

Parallèlement, Bruxelles Fiscalité gère l’envoi des amendes, 
la perception, le recouvrement et les recours en interne.

Actuellement, quelque 10 ETP de Bruxelles Fiscalité assurent 
les tâches susmentionnées. Parmi eux, 4 agents traitent les recours.

Il est difficile à dire quelle masse salariale cela représente, car 
le calcul des salaires pour Bruxelles Fiscalité est assuré jusqu’à fin 
2017 du moins par le service RH central du SPRB. D’après une 
estimation interne, le montant s’élèverait à quelque 390.000 euros.
 

De même, il est impossible de coller un chiffre sur le cout 
total de ce service, car les frais de gestion des taxes ne font pas 
l’objet d’une comptabilité séparée.

Question n° 182 de M. Marc Loewenstein du 1er juin 2017 
(Fr.) :

La perception des amendes liées à la taxation kilométrique 
et les manquements de Satellic.

Lors d’une réponse apportée en commission à une question 
relative à la taxation kilométrique sur les poids lourds, vous 
précisiez que le service d’appui de Bruxelles Fiscalité a validé 
depuis le 1er avril 2016 environ 12.500 amendes, pour un 
montant total de 12,5 millions d’euros, dont 1,4 million d’euros 
a déjà été perçu. Vous aviez précisé qu’une grande partie de ces 
12.500 amendes sera annulée à cause des problèmes techniques 
rencontrés dans la phase de lancement du système.

Il est par ailleurs apparu certains manquements dans le chef 
de Satellic.

1. Pourriez-vous expliquer quels sont les problèmes techniques 
qui ont été rencontrés ?

2. Ces problèmes ont-ils été réglés ? Dans l’affirmative, depuis 
quand ?

De service provider Satellic ontvangt hiervoor een 
beschikbaarheidsvergoeding. De bijdragen van de Gewesten 
worden bepaald via een vaste verdeelsleutel, waarin het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest voor 2,18 % tussenkomt. Voor concrete 
cijfers over de reeds vermelde dotatie en beschikbaarheidsvergoe-
ding, verwijzen wij naar het antwoord op de schriftelijke vraag 
nr. 163 betreffende de kilometerheffing voor vrachtwagens in 
Brussel.

Satellic staat bovendien ook in voor het onderhoud van de 
portieken, de flexibele flitspalen en de voertuigen van de mobiele 
brigade. Zij beschikt eveneens over de bevoegdheid aanpassingen 
te maken aan het systeem en staat verder nog in voor het beheer van 
het Compliance Center (bureautica, onderhoud, badgetoegang,.).

De bestaffing van het Compliance Center wordt daarentegen 
door de regio’s voorzien.

Hiernaast verzorgt Brussel Fiscaliteit de verzending van de 
boetes, de inning, de invordering en de beroepen in-house.

Op heden staan zo’n 10 VTE’s van Brussel Fiscaliteit in voor 
bovenvermelde taken, waarvan 4 agenten de beroepen behandelen.

Welke exacte loonmassa hiertegenover staat, is moeilijk 
te zeggen gezien de berekening van de lonen – althans tot eind 
2017 – voor Brussel Fiscaliteit verzekerd wordt door de centrale 
HR dienst van de GOB. Echter op basis van een interne ruwe 
inschatting komt dit neer op zo’n 390.000 euro.

Ook van de totale kostprijs van de dienstverlening kan geen 
cijfer worden meegegeven gezien geen aparte boekhouding per 
beheerskost van een belasting wordt gevoerd.

Vraag nr. 182 van de heer Marc Loewenstein d.d. 1 juni 
2017 (Fr.) :

Inning van de boetes in het kader van de kilometerheffing en 
tekortkomingen van Satellic.

In een antwoord in de commissie op een vraag over de kilo-
meterheffing voor vrachtwagens, heeft de minister geantwoord 
dat de ondersteunende dienstverlening van Fiscaal Brussel sinds 
1 april 2016 ongeveer 12.500 boetes gevalideerd heeft, voor een 
totaalbedrag van 12,5 miljoen euro, waarvan 1,4 miljoen euro 
reeds geïnd is. De minister heeft gepreciseerd dat een groot deel 
van deze 12.500 boetes vernietigd zal worden als gevolg van 
technische problemen bij de start van het systeem.

Er zijn ook een aantal tekortkomingen gebleken bij Satellic.   

1. Welke technische problemen ?  

2. Zijn die problemen opgelost ? Zo ja, sinds wanneer ?  
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3. Combien de réclamations le service d’appui de Bruxelles 
Fiscalité a-t-il dû traiter depuis le 1er avril 2016 ?

4. Quel est le montant des retenues infligées à Satellic suite aux 
manquements de cette dernière ?

5. Sur le nombre total d’amendes infligées (depuis le 1er avril 
2016 jusqu’à ce jour), combien ont dû être annulées ou 
remboursées ?

6. Le système de contrôle de Satellic est-il désormais au point ou 
génère-t-il toujours autant de problèmes que durant la phase 
de lancement ?

Réponse : En ce qui concerne les problèmes rencontrés auprès 
des prestataires de service : au cours des premiers mois, sur plus 
de 600.000 OBU distribués par Satellic et Axxes, un voyant rouge 
s’allumait sur l’appareil dans 1,5 % des cas au plus (ce qu’on 
appelle « OBU rouge »). Ces problèmes étaient principalement 
d’origine organisationnelle ou liés au processus.

Les causes spécifiques de ceux-ci sont diverses et variées, 
allant d’un montage erroné de l’OBU dû au non-respect des 
instructions du fournisseur à de multiples erreurs d’introduction 
de données personnelles et financières, en passant par le couplage 
d’un grand nombre d’OBU à une seule carte de crédit dont la 
limite fut ainsi rapidement dépassée, faisant passer tous ces OBU 
au rouge.

Une plus petite partie des problèmes était attribuable à des 
bugs de logiciel dans les OBU, à des problèmes d’interface 
avec les back offices et le centre de contrôle sous-jacents, mais 
également à des erreurs humaines lors de la vérification des 
données de contrôle fournies.

En guise d’exemple, citons le mauvais encodage des données 
de la plaque d’immatriculation (par exemple le chiffre 0 au lieu 
de la lettre O ou inversement), de la norme Euro ou de la masse 
du véhicule (limite 3,5 T) en raison d’une mauvaise interprétation 
des documents du véhicule.

Par ailleurs, lors du lancement du prélèvement kilométrique, 
il n’a pas suffisamment été tenu compte des difficultés qu’un 
gestionnaire de dossier éprouverait pour faire la distinction peu 
évidente entre un poids lourd de 3,5 tonnes et un poids lourd de 
plus de 3,5 tonnes. Cette limite détermine en effet si un poids 
lourd est assujetti au prélèvement kilométrique ou non.

Sur la base des informations fournies par Viapass, le nombre 
de poids lourds ayant un OBU rouge a déjà fortement diminué 
et se situe entre 0,6 % et 0,75 % sur un volume total de plus de 
700.000 OBU distribués. Ce pourcentage continue d’ailleurs de 
baisser.

La plupart des problèmes précités ont été résolus. Dans la 
période suivant le lancement, les deux opérateurs ont pris de 
nombreuses initiatives pour améliorer la qualité des données 
dans leurs bases de données et pour améliorer la convivialité du 
système.

Les agents du call center, les partenaires business et les 
fédérations de transport y ont joué un rôle important. Ils ont 

3. Hoeveel klachten heeft de ondersteunende dienst van Fiscaal 
Brussel moeten behandelen sinds 1 april 2016 ?

4. Wat is het bedrag van de afhoudingen die aan Satellic 
opgelegd zijn als gevolg van de tekortkomingen van Satellic ?

5. Op het totale aantal opgelegde boetes (sinds 1 april 2016 tot 
nu), hoeveel zijn er vernietigd of terugbetaald ?  

6. Staat het controlesysteem van Satellic voortaan op punt of 
zijn er nog altijd zo veel problemen als bij de start ?  

Antwoord : Wat betreft de problemen bij de service providers : 
gedurende de eerste maanden werd bij maximaal 1,5 % op een 
totaal van meer dan 600.000 verdeelde OBU’s, door Satellic en 
Axxes, een rood lampje op het toestel vastgesteld (de zogenaamde 
« rode OBU »). Deze problemen hadden voornamelijk een organi-
satorische of procesmatige oorsprong.

De specifieke oorzaken zijn zeer gevarieerd en strekten van 
het verkeerd en niet volgens de leveranciersinstructies monteren 
van de OBU, over het veelvuldig verkeerd ingeven van de per-
soonlijke en financiële gegevens, tot het koppelen van een groot 
aantal OBU’s aan één betaalkaart waardoor de limiet snel werd 
overschreden en aldus al deze OBU’s op rood sprongen.  

Een kleiner aandeel van de problemen was toe te wijzen 
aan software bugs in de OBU’s, interfaceproblemen met de 
achterliggende back offices en het controlecentrum, maar ook 
aan menselijke fouten tijdens de controle van de aangeleverde 
handhavingsdata.

Voorbeelden hiervan zijn het verkeerd ingeven van nummer-
plaatgegevens (bijvoorbeeld het cijfer 0 in plaats van de letter 
O of omgekeerd), het verkeerd ingeven van de Euronorm of de 
massa van het voertuig (3,5 T grens) omdat de voertuigpapieren 
niet juist geïnterpreteerd werden.

Er werd bij de opstart van de kilometerheffing bovendien 
niet voldoende rekening gehouden met de moeilijkheden die 
een dossierbeheerder zou ondervinden bij het niet-evidente 
onderscheid tussen een vrachtwagen van 3,5 ton en meer dan 3,5 
ton. Deze grens is immers bepalend of een vrachtwagen al dan 
niet onderworpen is aan de kilometerheffing.

Op basis van de aangeleverde informatie door Viapass is 
het cijfer voor vrachtwagens met een rode OBU vandaag reeds 
sterk gedaald en ligt dit tussen de 0,6 % en 0,75 %. Dit op een 
totaalvolume van meer dan 700.000 verdeelde OBU’s. Het cijfer 
gaat bovendien nog steeds in dalende lijn.

Het grootste deel van de zonet aangehaalde problematieken 
is ondertussen opgelost. Beide operatoren hebben in de periode 
sinds de opstart veel initiatieven genomen om de kwaliteit van 
de data in hun databases te verbeteren en ook het systeem steeds 
gebruiksvriendelijker te maken.

Het call center personeel, de business partners en de vervoers-
federaties hebben hierin een belangrijke rol gespeeld. Zij hebben 
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contribué à augmenter le niveau de connaissances des utilisateurs 
du système en dispensant des formations, des explications et en 
offrant un appui technique supplémentaires.

Quasi tous les problèmes purement techniques ont été 
résolus grâce à de nouvelles versions plus stables du logiciel, des 
adaptations aux processus et à la formation du personnel.

Des améliorations sont constamment apportées, comme par 
exemple la mise en marche automatique de l’OBU lorsque le 
véhicule bouge, sans que l’utilisateur ne doive appuyer sur le 
bouton OK.

Cette solution a également un impact sur le nombre d’OBU 
« rouges », car il est dorénavant impossible « d’oublier » de 
démarrer son OBU.

Il va de soi qu’il est impossible d’écarter les futurs problèmes, 
mais c’est normal dans un système d’une telle complexité et à 
cette échelle.

En ce qui concerne les contrôles, on procède de manière très 
sélective et on vérifie toujours si une infraction est due à l’utili-
sateur ou à des problèmes techniques. Là aussi, on peut observer 
une amélioration ainsi qu’une formation continue du personnel, 
grâce à l’expérience acquise dans le chef des équipes mobiles et 
du compliance center.  

Hormis les demandes d’exonération relatives aux amendes 
sur lesquelles l’utilisateur n’est pas d’accord, Bruxelles Fiscalité 
a reçu 12 plaintes en 2016 relatives au prélèvement kilométrique. 
Sinon, pour la période allant d’avril 2016 au 14 juin 2017, 4.995 
demandes d’exonération ont été enregistrées.

La question concernant le montant imputé à Satellic suite 
à ses manquements fait référence au contenu des dispositions 
contractuelles commerciales protégées par l’article 20 du contrat 
DBFMO entre le gestionnaire de la convention Viapass et le 
prestataire Satellic. Ces dispositions peuvent, le cas échéant, être 
consultées au siège de Viapass ou à huis clos au greffe.  

Quant au nombre d’amendes envoyées et annulées, durant 
la période allant d’avril 2016 au 14 juin 2017, 14.651 amendes 
ont été envoyées, dont 11.858 en 2016 et 2.793 en 2017. De ces 
14.651 amendes, 6.770 ont depuis été annulées.  

Questions n° 183 de M. Emin Özkara, n° 184 de M. Bea 
Diallo, n° 185 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 186 de M. 
Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour aider 
votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City.  

ertoe bijgedragen om het kennisniveau van de gebruikers van het 
systeem te verhogen door middel van extra opleidingen, uitleg en 
technische ondersteuning.

Vrijwel alle zuiver technische problemen zijn ondertussen 
opgelost via nieuwe en meer stabiele software releases en verdere 
aanpassingen in de processen en vorming van het personeel.

Er worden constant verbeteringen aangebracht, zoals 
bijvoorbeeld het automatisch inschakelen van de OBU bij 
beweging van het voertuig, zonder dat de gebruiker nog op de OK 
knop moet drukken.

Dit heeft ook een impact op het aantal « rode » OBU’s omdat 
men nu niet meer kan « vergeten » de OBU aan te schakelen.  

Men kan uiteraard nooit volledig vermijden dat er in de 
toekomst nieuwe problemen opduiken, maar dit is niet abnormaal 
binnen een systeem van dergelijke complexiteit en schaalgrootte.

Ook op het gebied van handhaving gaat men zeer selectief 
te werk en wordt er steeds onderzoek gedaan of een overtreding 
te wijten is aan de gebruiker of ten gevolge van technische 
problemen. Hier ook is permanente verbetering en vorming 
van het personeel vast te stellen, dankzij een verdere opbouw 
van ervaring bij het handhavingspersoneel (mobiele ploegen en 
compliance center).

Buiten het aantal aanvragen tot ontheffing, waarbij de 
gebruiker niet akkoord gaat met de opgelegde boete, ontving 
Brussel Fiscaliteit 12 klachten in 2016 wat de kilometerheffing 
betreft. Voor de periode april 2016 tot en met 14 juni 2017 werden 
in totaal 4.995 aanvragen tot ontheffing geregistreerd.

De vraag omtrent het aangerekende bedrag aan Satellic 
ingevolge haar tekortkomingen peilt naar de inhoud van 
commerciële contractuele bepalingen die beschermd worden door 
artikel 20 van het DBFMO contract tussen contractbeheerder 
Viapass en service provider Satellic. Indien gewenst kunnen deze 
bepalingen ingekeken worden op de zetel van Viapass of achter 
gesloten deuren op de griffie.

Betreffende het aantal verstuurde en geannuleerde boetes 
werden voor de periode april 2016 tot en met 14 juni 2017 in 
totaal 14.651 boetes verzonden, waarvan 11.858 in 2016 en 2.793 
in 2017. Van deze 14.651 boetes werden er inmiddels 6.770 
geannuleerd.

Vragen nr. 183 van de heer Emin Özkara, nr. 184 van de 
heer Bea Diallo, nr. 185 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor en 
nr. 186 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.
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Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter 
à l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse 
et coordonnée : Digital.Brussels.1 La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise.2  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 
fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 
européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 
Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. »3  

Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 

In haar Gewestelijke Regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels. 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie.

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 
de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 
legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 
Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. ».

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
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projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plateforme Smart City ? Si 
oui, de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 
City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 
été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

Réponse : Nous référons à la réponse qui sera donnée par 
le secrétaire d’État en charge de l’Informatique, la Transition 
numerique, l’Egalité des Chances et le Bien-être animal.

platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoeg-
dheden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 
of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 
aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact?

Antwoord : Wij verwijzen naar het antwoord dat zal worden 
gegeven door de staatssecretaris bevoegd voor Informatica, 
Digitalisering, Gelijke kansen en Dierenwelzijn.

Question n° 930 de M. Vincent De Wolf du 5 mai 2017 
(Fr.) :

Le secteur économique du commerce des véhicules 
d’occasion.

L’opérateur Actiris a organisé une manifestation nommée 
« Employer’s Day » et ce, afin de démarcher les employeurs 
bruxellois dans la mise au travail des chômeurs. Pourriez-vous 
me communiquer les contours de cette opération, en ce compris 
le calendrier, les budgets et le volume du public cible ? Quelles 
sont exactement les mesures proposées aux entreprises pour les 
sensibiliser à travailler avec Actiris ?  
 
 

Réponse : Mon administration ne dispose pas de données sur 
le secteur spécifique du commerce des véhicules d’occasion.  

En effet, il n’est pas identifiable via la classification Nace.

Question n° 932 de M. Vincent De Wolf du 5 mai 2017 
(Fr.) :

L’autopartage dans les services publics.

Le principe de l’autopartage en entreprise présente de 
nombreux avantages, dont la réduction de la flotte de véhicules, 

Vraag nr. 930 van de heer Vincent De Wolf d.d. 5 mei 2017 
(Fr.) :

De economische sector van de handel in 
tweedehandsvoertuigen.

Het Brussels Gewest is één van de Europese draaischijven 
in de handel in tweedehandsvoertuigen. Via de Antwerpse haven 
werden vorig jaar 485.000 tweedehandsvoertuigen vooral naar 
Afrika uitgevoerd. Het merendeel van de bedrijven van die sector 
is gevestigd in Anderlecht en Molenbeek. Kunt u aan de hand van 
de informatie waarover u beschikt, een overzicht van de sector 
verstrekken ? Hoeveel bedrijven zijn actief in de hoofdstad ? 
Over hoeveel jobs gaat het ? Wat is de totale omzet van de sector ? 
Kunnen er sinds het begin van de zittingsperiode tendensen in die 
gegevens worden waargenomen ?

Antwoord : Mijn administratie beschikt niet over gegevens 
met betrekking tot de specifieke sector van de handel in 
tweedehandsvoertuigen.

Deze is immers niet identificeerbaar via de NACE-classificatie.

Vraag nr. 932 van de heer Vincent De Wolf d.d. 5 mei 2017 
(Fr.) :

Autodelen in de overheidsdiensten.

Autodelen in de onderneming biedt veel voordelen, waaronder 
de reductie van het wagenpark, de optimalisering van de ver-

Minister belast met Tewerkstelling, 
Economie en Brandbestrijding 
en Dringende Medische Hulp

Ministre chargé de l’Emploi, de 
l’Économie et de la Lutte contre 

l’Incendie et l’Aide médicale urgente
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l’optimisation des déplacements sur la base d’arrêts groupés, 
la simplification des procédures (badges, application mobile, 
flexibilité, etc.) ou encore, bien évidemment, la promotion de 
l’environnement. Aussi, je souhaiterais savoir, pour chacun des 
services publics qui dépendent de votre tutelle ministérielle, si 
des dispositifs d’autopartage sont mis en œuvre et, le cas échéant, 
pourriez-vous m’en préciser la teneur ?

Réponse : Atrium.brussels a mis en place une politique de 
mobilité plaçant fortement l’accent sur l’usage des transports en 
commun. En conséquence, l’ensemble du personnel bénéficie 
d’une carte de transport STIB/MTB pour ses déplacements, 
limitant de manière conséquente les besoins d’autopartage.

Néanmoins, pour les rares situations nécessitant un 
déplacement ne pouvant être effectué en transports en commun, 
atrium.brussels fait exclusivement appel au service d’autopartage 
Cambio proposé en partenariat avec les sociétés de transports en 
commun.

Actuellement, une place de parking est prévue d’office pour 
les « covoitureurs » au sein d’impulse.brussels.

L’autopartage est un sujet qui sera analysé dans le cadre du 
Plan de Déplacement d’Entreprise qui devra être élaboré dans le 
cadre de la nouvelle ABAE.

Quant à Actiris, aucun dispositif d’autopartage n’a été mis en 
œuvre.

En ce qui concerne le groupe SRIB, aucun dispositif d’auto-
partage à proprement dit n’est mis en place.

Néanmoins, deux véhicules électriques sont mis à disposition 
du personnel, permettant des déplacements groupés durant les 
heures de bureau en vue de réduire les utilisations multiples 
de véhicules et, par conséquent, l’impact de ceux-ci sur 
l’environnement.

Les déplacements à vélo sont privilégiés et trois vélos 
électriques sont également mis à disposition des travailleurs.

Citydev.brussels promeut l’autopartage auprès des membres 
de son personnel depuis de longues années.

Citydev.brussels est inscrit à la banque de données 
Carpoolplaza depuis 2008, le responsable de la société Taxistop a 
été invité à venir présenter les avantages du covoiturage et, depuis 
fin 2010, citydev.brussels met des places de parking à disposition 
de ses covoitureurs.

Le Conseil économique et social de la Région de Bruxelles-
Capitale (CES) n’a pas mis en place de dispositif spécifique 
d’autopartage. Il faut savoir qu’aucun membre du personnel ne 
dispose d’un véhicule de fonction, que le CES n’a pas de véhicule 
de service et, qu’enfin, la quasi-totalité des membres de l’Institu-
tion utilise les transports publics.

plaatsingen via gegroepeerde haltes, de vereenvoudiging van de 
procedures (badges, mobiliteitsapps, flexibiliteit enz.) of nog, 
natuurlijk, de milieuvriendelijkheid. Daarom had ik voor elke 
overheidsdienst die onder uw ministerieel toezicht staat, graag 
geweten of er aan autodelen wordt gedaan. Kunt u in voorkomend 
geval meedelen hoe dat in zijn werk gaat ?  

Antwoord : Atrium.brussels heeft een mobiliteitsbeleid 
ingevoegd waarbij er een sterke nadruk wordt gelegd op het 
gebruik van het openbaar vervoer. Bijgevolg krijgt het volledige 
personeel een MIVB/MTB-kaart voor hun verplaatsingen, wat de 
behoeften inzake autodelen aanzienlijk beperkt.

Voor de zeldzame gevallen waarin een verplaatsing is 
vereist die niet kan gebeuren met het openbaar vervoer, doet 
Atrium.brussels uitsluitend beroep op de dienst voor autodelen 
Cambio, die wordt aangeboden in partnerschap met de 
openbaarvervoersmaatschappijen.

Momenteel is er automatisch voorzien in een parkeerplaats 
voor autodelers bij impulse.brussels.

Autodelen is een onderwerp dat geanalyseerd zal worden in 
het kader van het Bedrijfsvervoerplan dat zal worden uitgewerkt 
in het kader van het nieuwe BAOB.

Wat Actiris betreft, zal er geen autodeelsysteem worden 
ingevoerd.

Wat de GIMB-groep betreft, zal er geen echt autodeelsysteem 
worden ingevoerd.

Er zullen echter wel twee elektrische voertuigen ter 
beschikking van het personeel worden gesteld, wat gegroepeerde 
verplaatsingen moet toelaten tijdens de kantooruren. Dat moet 
toelaten het veelvuldige gebruik van voertuigen te beperken en 
bijgevolg de impact ervan op het milieu terug te dringen.

Verplaatsingen met de fiets worden bevoordeeld. Er staan ook 
elektrische fietsen ter beschikking van de werknemers.

Citydev.brussels promoot al jarenlang autodelen bij zijn 
personeelsleden.

Citydev.brussels is sinds 2008 ingeschreven in de databank 
Carpoolplaza. De verantwoordelijke van de firma Taxistop 
werd uitgenodigd om de voordelen van autodelen te komen 
presenteren. Sinds 2016 stelt citydev.brussels ook parkeerplaatsen 
ter beschikking van autodelers.

De Economische en Sociale Raad van de het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest (ESR) voerde geen specifiek autodeelsy-
steem in. Men moet weten dat geen enkel personeelslid beschikt 
over een dienstwagen, dat de ESR niet beschikt over een dienst-
voertuig en dat, tot slot, bijna alle leden van de instelling het 
openbaar vervoer neemt.
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Enfin, en ce qui concerne Bruxelles Economie et Emploi, je 
vous invite à adresser votre question à la secrétaire d’État chargée 
de cette compétence, Mme Fadila Laanan.

Question n° 933 de M. Vincent De Wolf du 5 mai 2017 
(Fr.) :

Le secteur économique du transport par autocar.

Le gouvernement a commandité une étude relative à l’aména-
gement d’une gare pour autocars en Région bruxellois et ce, pour 
mieux répondre aux considérations relatives à la mobilité mais 
aussi aux développements des activités économiques. Concernant 
ce dernier point, pourriez-vous me communiquer l’état du secteur 
en Région bruxelloise ? Concrètement, selon les informations en 
votre possession, quels sont le nombre d’acteurs concernés dans 
notre Ville-Région, le nombre d’emplois y afférents et le volume 
global du chiffre d’affaires annuel ?

Réponse : Mon administration ne dispose pas de données sur 
le secteur spécifique du transport par autocar.  

En effet, il n’est pas identifiable via la classification Nace.

Question n° 934 de M. Vincent De Wolf du 5 mai 2017 
(Fr.) :

Les cyberattaques contre les services publics.

Les cas de cyberattaques sont de plus en plus fréquents contre 
les entreprises privées, les particuliers mais aussi les services 
publics, un peu partout sur le globe. Ces situations sont particu-
lièrement dangereuses tant sur le plan du maintien des missions 
à la collectivité que de la protection des données confidentielles. 
Aussi, je souhaiterais vous poser les questions qui suivent et ce, 
pour chacun des organismes publics qui dépendent de votre tutelle 
ministérielle pour les années 2014, 2015 et 2016 :

–    Quels ont été les nombres de cyberattaques enregistrés ?

–    Quels ont été la nature et les effets de chaque incident 
répertorié ?

–    A combien de reprises une plainte en justice a-t-elle été 
déposée ?

–    A combien de reprises une aide a-t-elle été demandée à un 
organisme public pour soutenir la prévention contre les cyber- 
attaques (CRIB, FEDICT, CERT, etc.) ?

Réponse : Actiris subit en permanence des attaques depuis 
internet, mais jusqu’à présent, aucune attaque caractérisée 
pouvant produire des dégâts n’a été répertoriée.

Wat tot slot Brussel Economie en Werkgelegenheid betreft, 
verzoek ik u om uw vraag te richten tot de hiervoor bevoegde 
staatssecretaris, mevrouw Fadila Laanan.

Vraag nr. 933 van de heer Vincent De Wolf d.d. 5 mei 2017 
(Fr.) :

De economische sector van het transport met autocars.

De regering heeft opdracht gegeven om een studie uit te 
voeren over de aanleg van een station voor autocars in het Brussels 
Gewest om beter tegemoet te komen aan de mobiliteitsproblemen, 
maar ook om de economische activiteiten te ontwikkelen. Wat dit 
laatste punt betreft, kunt u de balans van die economische sector 
in het Brussels Gewest opmaken ? In concreto, hoeveel actoren 
zijn er in ons stadsgewest actief in de sector ? Hoeveel jobs telt de 
sector ? Wat is de totale jaaromzet ?  

Antwoord : Mijn administratie beschikt niet over gegevens 
met betrekking tot de specifieke sector van het vervoer per 
touringcar.

Deze is immers niet identificeerbaar via de NACE-classificatie.

Vraag nr. 934 van de heer Vincent De Wolf d.d. 5 mei 2017 
(Fr.) :

Cyberaanvallen tegen de overheidsdiensten.

Er zijn steeds meer cyberaanvallen tegen de private bedrijven, 
de particulieren en de overheidsdiensten, zowat overal in de 
wereld. Deze toestanden zijn bijzonder gevaarlijk voor het behoud 
van de maatschappelijke dienstverlening en de bescherming van 
de vertrouwelijke gegevens. Ik zou voor elk van de overheids-
organen onder het toezicht van de minister het volgende willen 
weten voor 2014, 2015 en 2016 :  

–    Hoeveel cyberaanvallen zijn er geregistreerd ?

–    Wat zijn de aard en de gevolgen van elk geregistreerd 
incident ? 

–    Hoe vaak is een klacht bij het gerecht ingediend ?  

–    Hoe vaak is hulp gevraagd aan een overheidsorgaan inzake 
preventie tegen cyberaanvallen (CIBG, Fedict, Cert, enz.) ?  

Antwoord : Actiris ondervindt permanent aanvallen vanop 
internet. Tot op heden kon echter nog geen uitgesproken aanval 
worden opgelijst, die schade kon berokkenen.
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Aucune plainte en justice n’a dès lors dû être déposée.  

De même, à ce stade, aucune aide n’a été demandée à un 
organisme public.

Impulse.brussels n’a jamais subi de cyberattaque. L’agence 
est équipée, depuis plusieurs années, d’une infrastructure IT 
limitant autant que faire se peut ce type d’attaque.

Atrium.brussels n’a pas subi de cyberattaque durant les 
années citées.

Finance.brussels, le groupe S.R.I.B. n’a pas connu comme 
telle de cyberattaque ces dernières années. Elle a néanmoins pu 
constater d’éventuelles tentatives d’intrusion au niveau de ses 
firewalls, mais celles-ci ont été bloquées.

En 2015, un cryptovirus ayant infecté un poste de travail 
devant être remplacé en raison de son obsolescence, le processus 
de remplacement a été accéléré et aucune plainte n’a été introduite.

En 2014, ayant été contacté par des internautes canadiens sur 
des offres d’emploi et de collaboration prétendument proposée 
par la S.R.I.B. sur le continent américain et sur ce que l’on 
pourrait qualifier d’une tentative de phishing, le groupe a informé 
et dénoncé la chose aux autorités policières belges et canadiennes, 
fait bloquer les sites miroirs auprès des sociétés qui les héber-
geaient et demandé à ses avocats d’écrire aux prétendues adresses 
renseignées pour menacer les escrocs. Les tentatives de fraude 
ont été apparemment interrompues et aucune autre plainte n’a été 
déposée.

Aucune aide n’a été sollicitée auprès d’un organisme public 
dans le cadre de ces tentatives ou de la prévention contre ces 
dernières.

Citydev.brussels n’a pas été victime de cyberattaque. La 
cyberattaque du 13 mai dernier n’a pas touché l’administration. 
Suite à cela, un message de précaution a été envoyé à l’ensemble 
du personnel le lundi matin 15 mai 2017. Celui-ci conseillait au 
personnel de faire preuve de la plus grande vigilance à la lecture 
des mails (factures inattendues, destinataires inconnus, mails 
« bizarres », pièces attachées, etc.) et en surfant sur le web.  

Pour les périodes visées par votre question, le Conseil 
économique et social de la Région de Bruxelles-Capitale (CES) 
n’a subi aucune cyberattaque.

Le CES collabore activement avec les techniciens du CIRB-
Iristeam afin de prévenir en général les cyberattaques et de 
s’assurer du fonctionnement optimal de ses outils de protection.  

Enfin, en ce qui concerne Bruxelles Economie et Emploi, je 
vous invite à adresser votre question à la secrétaire d’État chargée 
de cette compétence, Mme Debaets. 

Bijgevolg werd er geen enkele klacht ingediend bij de 
rechtbank.

Zo werd er in dit stadium ook geen steun gevraagd aan een 
overheidsinstelling.

Impulse.brussels onderging nog nooit een cyberaanval. Het 
agentschap is sinds enkele jaren uitgerust met een It-infrastructuur 
die dit soort aanval zoveel mogelijk beperkt.

Atrium.brussels werd in de vermelde jaren niet het slachtoffer 
van een cyberaanval.

finance.brussels, GIMB-groep, onderging in de laatste jaren 
geen cyberaanval als dusdanig. Er waren echter wel een paar 
pogingen tot indringing in hun firewalls. Die werden echter 
afgeblokt.

In 2015 werd het vervangingsproces versneld, aangezien een 
cryptovirus een te vervang werkpost had aangetast wegens de 
veroudering ervan. Er werd geen klacht ingediend.

De groep, die in 2014 gecontacteerd werd door Canadese 
internetgebruikers over werkaanbiedingen voor een zogezegde 
samenwerking aangeboden door de GIMB op het Amerikaanse 
continent bij wat men kan bestempelen als een poging tot 
fishing, bracht de Belgische en Canadese politie op de hoogte 
en deed hiervan aangifte. Hij liet mirrorsites blokkeren bij de 
bedrijven die ze hostten en vroeg zijn advocaten om de vermelde 
valse adressen aan te schrijven om de oplichters te bedreigen. 
De pogingen tot fraude werden blijkbaar gestaakt. Er werd geen 
klacht ingediend.

Er werd niet verzocht om steun aan een overheidsinstelling in 
het kader van deze pogingen, noch om preventie ervan.  

Citydev.brussels werd niet het slachtoffer van een cyberaanval. 
De cyberaanval van 13 mei laatstleden heeft het bestuur niet 
getroffen. Naar aanleiding ervan werd er een voorzorgsboodschap 
verstuurd naar al het personeel op maandagochtend 15 mei 
2017. Daarin werd het personeel geadviseerd de allergrootste 
waakzaamheid aan de dag te leggen bij het openen van mails 
(onverwachte facturen, onbekende bestemmelingen, « rare » 
mails, bijlagen, enz.) en bij het surfen op het web.

Tijdens de in uw vraag vermelde periodes onderging de 
Economische en Sociale Raad van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest (ESR) geen cyberaanval.

De ESR werkt actief samen met de technici van het CIBG-
Iristeam om op algemene wijze cyberaanvallen te voorkomen 
en zich te vergewissen van de optimale werking van zijn 
beveiligingstools.

Wat tot slot Brussel Economie en Werkgelegenheid betreft, 
verzoek ik u om uw vraag te richten tot de hiervoor bevoegde 
staatssecretaris, mevrouw Debaets.
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Question n° 937 de M. Vincent De Wolf du 5 mai 2017 
(Fr.) :

Le bilan du plan d’action d’Actiris pour l’accompagnement 
des demandeurs d’asile.

En novembre 2015, l’opérateur Actiris a annoncé la mise sur 
pied d’un plan d’action pour l’accompagnement des demandeurs 
d’asile. Pourriez-vous me communiquer le bilan des mesures 
qui ont été prises ? Je vous remercie de bien vouloir étayer votre 
réponse en précisant la liste des actions entreprises, les budgets 
mobilisés ainsi que les éventuelles mises au travail enregistrées 
par vos services.

Réponse : J’ai pris connaissance de votre question portant sur 
le bilan des mesures prises dans le cadre du plan d’action d’Actiris 
pour l’accompagnement des demandeurs d’asile.

Pour ces 2 dernières années, en 2015 et 2016, il y avait 5.262 
chercheurs d’emploi inoccupés (CEI) inscrits auprès d’Actiris 
avec la nationalité de « réfugié ONU ». Il ne s’agit pas nécessai-
rement de nouvelles inscriptions : certains de ces CEI sont déjà 
inscrits chez Actiris depuis longtemps, d’autres n’ont été inscrits 
qu’en fin de l’année 2016.

Durant ces deux dernière années, sur les 5.262 CEI de ce 
groupe, 2.703 ont été accompagnés vers l’emploi ou une formation 
par Actiris ou par un de ses partenaires.

Les actions qui ont été retenues comme accompagnement vers 
l’emploi ou une formation par Actiris ou par un de ses partenaires 
sont les suivantes :

–    Accompagnement dans le cadre du Plan d’Action (CPP ou 
PAI) ;

–    Accompagnement visant l’aide à l’orientation professionnelle, 
les techniques de recherche d’emploi, la participation à un 
Atelier Recherche Active d’Emploi,…) ;

–    Formations professionnelles, formations professionnelles 
individuelles en entreprise (FPI), Stage d’insertion, Stage 
First (première expérience professionnelle) et stages 
internationaux ;

–    Coaching par le « Service Youth Guarantee » ;

–    Accompagnement réalisé par le service LIINK suite à une 
formation qualifiante, Art. 60, etc. ;

–    Validation des compétences ;

–    Accompagnement destiné à un public spécifique pour des 
raisons de santé (physique ou mentale, handicap, etc.) ;

–    Accompagnement à la création de son emploi.

Pour les années 2015 et 2016, 1.027 personnes appartenant à 
ce groupe cible ont eu une action travail de minimum 1 mois dont 
environ deux tiers ont été accompagnés par Actiris ou par un de 
ses partenaires.

Vraag nr. 937 van de heer Vincent De Wolf d.d. 5 mei 2017 
(Fr.) :

Resultaten van het actieplan van Actiris voor de begeleiding 
van asielzoekers.

In november 2015 heeft Actiris een actieplan voor de 
begeleiding van asielzoekers aangekondigd. Kunt u me een 
overzicht van de getroffen maatregelen geven ? Gelieve in uw 
antwoord de ondernomen acties, de aangewende budgetten en de 
door uw diensten geregistreerde eventuele tewerkstellingen op te 
lijsten.  

Antwoord : Ik heb kennisgenomen van uw vraag betreffende 
de balans van de maatregelen getroffen in het kader van het 
actieplan van Actiris voor de begeleiding van asielzoekers.

De twee voorbije jaren, in 2015 en 2016, waren er 5.262 
niet-werkende werkzoekenden (NWWZ) ingeschreven bij Actiris 
met de nationaliteit « VN-vluchteling ». Het betreft niet noodza-
kelijk nieuwe inschrijvingen : sommigen van deze NWWZ zijn 
reeds lang bij Actiris ingeschreven ; anderen werden pas eind 
2016 ingeschreven.

Tijdens deze twee jaren werden er van de 5.262 NWWZ van 
deze groep 2.703 begeleid naar werk of een opleiding door Actiris 
of een van zijn partners.

De volgende initiatieven werden gekozen als begeleiding naar 
werk of een opleiding door Actiris of een van zijn partners :  

–    Begeleiding in het kader van het Actieplan (OBT of IAP) ;  

–    Begeleiding bij beroepsoriëntering, technieken om werk 
te zoeken, deelname aan een Atelier Actief Zoeken naar 
Werk,… ;

–    Beroepsopleidingen, individuele beroepsopleidingen (IBO), 
inschakelingsstage, First Stage (eerste beroepservaring) en 
internationale stages ;  

–    Coaching door de « Service Youth Guarantee » ;

–    Begeleiding door de dienst LINK na een kwalificerende 
opleiding, Art. 60, etc. ;

–    Erkenning van de competenties ;

–    Begeleiding voor een specifieke doelgroep om gezondheidsre-
denen (fysiek of mentaal, handicap, etc.) ;

–    Begeleiding bij het creëren van de eigen job.

In 2015 en 2016 hebben 1.027 personen die deel uitmaakten 
van deze doelgroep, kunnen deelnemen aan een werkgelegen-
heidsinitiatief van minstens 1 maand waarvan ongeveer twee 
derden begeleid werden door Actiris of door een van zijn partners.
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Le parcours d’insertion de ce groupe de chercheurs d’emploi 
est souvent plus long puisqu’ils doivent la plupart du temps passer 
par une phase de formation (entre autres l’apprentissage de la 
langue, les formations de base ou les préformations, les formations 
professionnelles, etc.). Cette phase nécessite un investissement 
important au niveau du temps qui allonge le parcours d’insertion.

De plus, du personnel d’Actiris travaille spécifiquement pour 
ce groupe cible. Les conseillers d’Actiris ou les partenaires inter-
viennent dans l’accueil et l’accompagnement des primo-arrivants 
dans les différentes phases de leur parcours en recherche d’emploi. 
Toutefois, il n’y a pas de conseillers spécialisés et identifiés pour 
l’accompagnement de ce groupe cible. Durant l’action primo-ar-
rivants d’avril à décembre 2016, certains conseillers d’Actiris 
ont accueilli et inscrit les primo-arrivants les jeudis matin et une 
personne a pris en charge la coordination de l’action.  

8.000 euros ont été prévus pour faire appel à des interprètes 
lors de l’action primo-arrivants qui a eu lieu d’avril à décembre 
2016.

Pour le surplus, je vous renvoie à ma réponse à la question 
parlementaire n°829. 

Question n° 942 de M. Vincent De Wolf du 5 mai 2017 
(Fr.) :

Un bail spécial pour les pop-up stores.

Pourriez-vous me dire si, à l’instar de l’exécutif flamand et 
de la Région wallonne (Plan Marcourt pour le commerce), vous 
avez également retenu la décision d’amender la législation sur 
les baux commerciaux, et ce afin de faciliter le dynamisme des 
pop-up stores en Région bruxelloise ? Le cas échéant, quel est 
l’état des lieux de ce chantier ? Quand comptez-vous présenter un 
texte législatif au Parlement ?

Réponse : Atrium vise dans ses accompagnements à veiller 
à ce que les parties concernées soient correctement protégées à 
l’occasion de l’ouverture d’un commerce (qu’il soit éphémère ou 
pas).

La question des baux commerciaux est particulièrement 
délicate et je n’entends pas ouvrir une boite de Pandore, la 
législation actuelle étant favorable aux commerçants.

Et quand bien même nous nous accorderions sur un bail 
spécifique applicable aux « pop-up stores » ne risquerions-nous 
pas de générer une forme de concurrence déloyale à l’endroit du 
commerce que nous appellerons « pérenne » ?

Malgré leurs divers avantages, les « pop-up » stores ne 
représentent pas la panacée universelle et il vaut toujours mieux 
favoriser un socle solide de commerces pérennes plutôt que de 
multiplier les solutions temporaires au vide locatif. J’envisage le 

Het inschakelingstraject van deze groep werkzoekenden is 
vaak langer, omdat ze meestal eerst opgeleid moeten worden 
(onder meer het leren van de taal, basisopleidingen of voorop-
leidingen, beroepsopleidingen, etc.). Deze fase vereist een grote 
tijdsinvestering waardoor het inschakelingstraject langer duurt.  

Bovendien werkt er personeel van Actiris specifiek voor deze 
doelgroep. De consulenten van Actiris of de partners zorgen voor 
het onthaal en de begeleiding van de nieuwkomers in de verschil-
lende stappen tijdens hun zoektocht naar werk. Er zijn evenwel 
geen consulenten die gespecialiseerd zijn en aangeduid werden 
voor de begeleiding van deze doelgroep. Tijdens het initiatief 
voor nieuwkomers dat liep van april tot december 2016, hebben 
bepaalde consulenten van Actiris de nieuwkomers op donder-
dagvoormiddag ontvangen en ingeschreven, en één persoon was 
verantwoordelijk voor de coördinatie van de actie.

Er werd 8.000 euro voorzien om een beroep te doen op 
tolken tijdens de actie Nieuwkomers die plaatsvond van april tot 
december 2016.

Voor meer informatie verwijs ik u door naar mijn antwoord op 
de parlementaire vraag nr. 829.

Vraag nr. 942 van de heer Vincent De Wolf d.d. 5 mei 2017 
(Fr.) :

Bijzondere handelshuurovereenkomst voor pop-up stores.

Hebt u, zoals de Vlaamse regering en het Waals Gewest 
(plan-Marcourt voor de handel), ook beslist om de wetgeving op 
de handelshuur te herzien en aldus de ontwikkeling van pop-up 
stores in het Brussels Gewest te bevorderen ? Hoever staat het 
eventueel met dat dossier ? Wanneer bent u van plan een wetge-
vingsontwerp voor te leggen aan het Parlement ?  

Antwoord : Atrium beoogt er in zijn begeleidingen op toe te 
zien dat de betrokken partijen correct beschermd worden bij de 
opening van een handelszaak (of het nu een pop-upstore betreft 
of niet).

De kwestie van de handelshuurcontracten is bijzonder delicaat 
en ik wil de doos van Pandora niet openen, aangezien de huidige 
wetgeving gunstig is voor handelaars.

En als we het eens zouden worden over een specifiek huur-
contract voor de « pop-upstores », zouden we dan niet het gevaar 
lopen een vorm van oneerlijke concurrentie te doen ontstaan op 
de plaats van de handelszaak die we « blijvend » zullen noemen ?

Ondanks de verschillende voordelen vormen de « pop-upsto-
res » niet het universele wondermiddel, en het is altijd beter een 
solide basis van duurzame handelszaken te hebben dan over tal 
van tijdelijke oplossingen voor de leegstand te beschikken. Ik ben 
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soutien à des initiatives de pop-up stores dans cette logique de 
pied à l’étrier, de laboratoire d’innovation ou encore pour lutter 
temporairement contre la vacance commerciale.  

Question n° 944 de M. Vincent De Wolf du 5 mai 2017 
(Fr.) :

Le recrutement sans CV.

Il me revient qu’Actiris mène actuellement un projet pilote qui 
soutient le recrutement sans CV au sein des entreprises privées. 
Pourriez-vous me dire, pour l’ensemble des services publics qui 
dépendent de votre tutelle ministérielle, si une telle approche du 
recrutement est actuellement menée ?

Réponse : Au sein du service Select d’Actiris, le mode de 
présentation de candidats présélectionnés sans CV ni lettre de 
motivation est parfois utilisé lors des jobdatings et meetings select.

L’employeur se déplace dans les bureaux d’Actiris et reçoit 
les CV juste avant/pendant l’entretien avec le candidat.

Ce mode de présentation est donc existant dans ce cas 
et uniquement avec des employeurs ayant marqué un accord 
préalable.

Dès lors, un procédé de recrutement sans CV n’est pas envisa-
geable de manière généralisée au sein d’Actiris.

Atrium.brussels n’a pas été approché par Actiris dans le cadre 
de ce projet pilote.

Aucune action de la sorte n’est menée au sein 
d’impulse.brussels.

Finance.brussels/Groupe SRIB, qui n’est pas un service 
public, n’a, pour les années 2014-2015-2016-2017, pas recruté 
des personnes sans CV.

Le profil très spécialisé de la majorité de son personnel 
nécessite souvent l’exposé d’expériences bien ancrées (ce qui 
n’empêche pas le recrutement de jeunes analystes plus fraîchement 
diplômés).

Citydev.brussels ne pratique pas le recrutement sans CV. Cette 
approche du recrutement n’est pas à l’étude.

Le CES n’effectue actuellement aucun recrutement sans CV.

Enfin, en ce qui concerne Bruxelles Economie et Emploi, je 
vous invite à adresser votre question à la secrétaire d’État chargée 
de cette compétence, Mme Fadila Laanan. 

van plan initiatieven in verband met pop-upstores te ondersteunen 
in de logica van het hebben van een voet tussen de deur, als labo-
ratorium voor innovatie of om tijdelijk de strijd aan te binden met 
de commerciële leegstand.

Vraag nr. 944 van de heer Vincent De Wolf d.d. 5 mei 2017 
(Fr.) :

Rekrutering zonder CV.

Ik heb vernomen dat Actiris thans een proefproject uitvoert 
om rekruteringen zonder c.v. te steunen in privébedrijven. Wordt 
een dergelijke aanpak van de rekrutering thans ingevoerd in alle 
overheidsdiensten die onder uw ministerieel toezicht staan ?  

Antwoord : Binnen de dienst Select van Actiris wordt de 
voorstelling van vooraf geselecteerde kandidaten zonder CV of 
motivatiebrief vaak gebruikt tijdens jobdatings en meetings select.

De werkgever verplaatst zich naar de kantoren van Actiris en 
ontvangt de CV’s juist voor/tijdens het gesprek met de kandidaat.

Deze voorstellingswijze bestaat dus enkel in dit geval en 
uitsluitend met werkgevers die hun voorafgaande instemming 
gaven.

Bijgevolg valt een aanwervingsproces zonder CV niet 
algemeen te overwegen bij Actiris.

Atrium.brussels werd niet benaderd door Actiris in het kader 
van dit proefproject.

Er werd geen actie van die aard georganiseerd bij 
impulse.brussels.

finance.brussels/GIMB-groep, wat geen overheidsdienst 
is, heeft tijdens de jaren 2014-2015-2016-2017 geen personen 
aangeworven zonder CV.

Het erg gespecialiseerde profiel van zijn personeel vereist vaak 
de uiteenzetting van erg verankerde ervaring (wat de aanwerving 
van recenter gediplomeerde jonge analisten niet in de weg staat).  

Citydev.brussels doet niet aan aanwerving zonder CV. Deze 
aanpak inzake aanwerving wordt niet onderzocht.

De ESR doet momenteel niet aan aanwerving zonder CV.

Wat tot slot Brussel Economie en Werkgelegenheid betreft, 
verzoek ik u om uw vraag te richten tot de hiervoor bevoegde 
staatssecretaris, mevrouw Fadila Laanan. 
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Question n° 951 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
5 mai 2017 (Fr.) :

Le rapport Eurostat sur le chômage dans les régions 
européennes.

L’organisme Eurostat a publié son dernier rapport sur le 
chômage enregistré dans les régions européennes. Notre Ville-
Région ne figure plus en queue de peloton du continent mais les sta-
tistiques nous situent toujours parmi les cas les plus préoccupants. 
Pourriez-vous me dire si vous avez eu l’occasion de parcourir 
ledit rapport et, le cas échéant, quelles sont les conclusions que 
vous en avez tirées ? De nouvelles mesures spécifiques retiennent-
elles votre préférence à l’aune de la catastrophe du chômage qui 
continue à accabler nos concitoyens ? Le cas échéant, lesquelles ?

Réponse : Le rapport d’Eurostat compare les statistiques du 
chômage issues de l’Enquête sur les Forces de Travail entre les 
différentes régions de l’Union européenne (au niveau des Nuts 2).

En ce qui concerne la Région de Bruxelles-Capitale, si les 
résultats sont effectivement supérieurs à la moyenne européenne 
(16,9 % contre 8,6 %) et sont donc effectivement toujours à un 
niveau préoccupant, nous constatons ces dernières années une 
diminution du taux de chômage en Région bruxelloise pour la 
troisième année consécutive (son niveau était à 19,3 % en 2013 
et est de 16,9 % en 2016, soit une diminution de 2,4 points de %).

Le tableau (*) en annexe reprend les données relatives aux 
taux de chômage (Eurostat) en Région de Bruxelles-Capitale, dans 
l’ensemble de la Zone métropolitaine bruxelloise, en Belgique et 
dans l’ensemble de l’Union européenne pour les années 2015 et 
2016.

Par ailleurs, nous devons également rappeler la particularité de 
la Région bruxelloise, qui constitue une Région-Ville et est donc 
atypique par rapport aux autres régions européennes (Nuts 2) qui 
sont souvent des territoires nettement plus étendus que le territoire 
d’une ville (les Régions en France, les Districts en Allemagne,…). 
Les grandes villes sont plus touchées par le chômage (Charleroi, 
Anvers, etc.).

Si on veut comparer la Région bruxelloise avec les autres 
régions européennes, il serait plus pertinent de le faire au niveau 
de la zone métropolitaine bruxelloise (ZMB) qui comporte la 
Région bruxelloise ainsi que le Brabant flamand et le Brabant 
wallon. Ainsi, sur une base méthodologique similaire, on obtient 
un taux de chômage de 10,5 % pour la ZMB, ce qui le situe à un 
niveau plus proche de la moyenne européenne.

Enfin, concernant les mesures spécfiques retenues par le gou-
vernement bruxellois pour lutter contre le chômage, je vous invite 
à consulter le programme national de réforme 2017 accessible 
sur le lien http://www.be2020.eu/publications/publication_det.
php ?lang=fr&KeyPub= 464, qui reprend notamment les mesures 
principales suivantes :

Vraag nr. 951 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
5 mei 2017 (Fr.) :

Het Eurostat-verslag over werkloosheid in de Europese 
regio’s.

Eurostat heeft zijn laatste verslag gepubliceerd over de 
werkloosheid die werd opgetekend in de Europese regio’s. 
Ons Stadsgewest bekleedt niet langer de laatste plaats van het 
continent, maar de statistieken situeren ons nog altijd bij de zorg-
wekkende gevallen. Kan u mij zeggen of u de kans hebt gehad 
voornoemd verslag te lezen en zo ja, welke conclusies hebt u eruit 
getrokken ? Krijgen specifieke nieuwe maatregelen uw voorkeur, 
gelet op de rampzalige werkloosheid die onze medeburgers blijft 
treffen ? Zo ja, dewelke ?

Antwoord : Het Eurostat-verslag vergelijkt de werkloosheids-
statistieken van de Enquête naar de arbeidskrachten tussen de 
verschillende regio’s van de Europese Unie (op niveau NUTS 2).

Voor het Brussels Hoofdstedelijk Gewest liggen de resultaten 
effectief hoger dan het Europese gemiddelde (16,9 % tegenover 
8,6 %) en bereiken ze dus nog steeds een verontrustend niveau. 
Toch stellen we de laatste jaren een daling van de werkloos-
heidsgraad in het Brussels Gewest vast, en dit voor het derde jaar 
op rij (19,3 % in 2013 en 16,9 % in 2016, of een daling van 2,4 
procentpunten).

De tabel (*) in de bijlage vermeldt de gegevens betreffende de 
werkloosheidsgraad in 2015 en 2016 (Eurostat) voor het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest, voor het hele Brussels grootstedelijk 
gebied, voor België en voor de hele Europese Unie.  

We willen overigens ook wijzen op de specifieke situatie 
van het Brussels Gewest als Stadsgewest. Dit is helemaal anders 
dan de andere Europese regio’s (NUTS 2), die vaak een gebied 
beslaan dat heel wat groter is dan dat van een stad (de regio’s in 
Frankrijk, de districten in Duitsland enz.). De grote steden kennen 
de hoogste werkloosheid (Charleroi, Antwerpen enz.).  

Als we het Brussels Gewest met de andere Europese regio’s 
willen vergelijken, zou het beter zijn om dit te doen op het niveau 
van het Brussels grootstedelijk gebied (BGG), dat het Brussels 
Gewest, Vlaams-Brabant en Waals-Brabant omvat. Op die manier 
krijgen we, op basis van een gelijkaardige methodologie, een 
werkloosheidsgraad van 10,5 % voor het BGG, wat dichter bij het 
Europese gemiddelde ligt.

Wat ten slotte de specifieke maatregelen betreft die de 
Brusselse regering heeft geselecteerd om de strijd tegen de werk-
loosheid aan te gaan, kunt u het Nationaal Hervormingsprogramma 
2017 nalezen via de link http://www.be2020.eu/publications/
publication_det.php ?lang=nl&KeyPub= 464. Hier worden de 
voornaamste maatregelen vermeld :

http://www.be2020.eu/publications/publication_det.php ?lang=fr&KeyPub= 464
http://www.be2020.eu/publications/publication_det.php ?lang=fr&KeyPub= 464
http://www.be2020.eu/publications/publication_det.php ?lang=nl&KeyPub= 46
http://www.be2020.eu/publications/publication_det.php ?lang=nl&KeyPub= 46
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–    Garantir l’efficacité des politiques d’activation (groupes 
cibles, contrôle dispense, GJ, plan formation 2020, dispositif 
chèque langue, validation des compétences….) ;  

–    Assurer l’insertion des personnes issues de l’immigration sur 
le marché du travail ;

–    Sensibilisation des jeunes à l’esprit entrepreneurial. 

(*) (Le tableau ne sera pas publié mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 952 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
5 mai 2017 (Fr.) :

Les amendes imposées par les services de l’inspection 
générale.

En vertu de la législation régionale, les services de  
l’inspection régionale peuvent être amenés à imposer des amendes 
à des opérateurs économiques. Pourriez-vous me communiquer le 
nombre total d’amendes qui ont été soumises en 2014, en 2015 et 
en 2016 ? Que représentait le volume global des montants perçus 
lors desdites années ? Je vous remercie de bien vouloir étayer votre 
réponse en précisant les grands postes des infractions concernées 
(non-respect du cadre des agences de voyage, violation des règles 
relatives à l’emploi intérimaire, etc.).

Réponse : En réponse à votre question écrite concernant les 
amendes imposées aux acteurs économiques, je me permets avant 
toute chose d’attirer votre attention sur le fait que le rôle des 
agents de l’inspection régionale se limite à opérer des contrôles 
sur le terrain et à dresser des Pro Justitia de constat d’infraction. 
En aucun cas ils n’infligent d’amendes.

Les Pro Justitia qu’ils dressent sont envoyés à l’auditorat de 
Bruxelles à qui il appartient de prendre une décision sur la suite à 
y donner. Celle-ci sera, selon le cas :

–    Une poursuite pénale devant le tribunal correctionnel. L’auteur 
des faits pourra s’y voir condamné soit à une peine d’empri-
sonnement (c’est fort rare), soit à une amende (ou aux deux). 
Il pourra aussi être acquitté ;

–    Une proposition de transaction ;

–    Un classement sans suite.

Si un classement sans suite intervient, le dossier est transmis 
à un service administratif susceptible d’infliger une amende 
administrative.

Avant la régionalisation, ces amendes administratives étaient 
infligées exclusivement par un service du SPF Emploi, Travail et 
Concertation sociale.

Depuis, les Régions se sont dotées de leurs propres services 
d’amendes administratives. Ceux-ci ne traitent toutefois que des 

–    Verzekeren van de efficiëntie van de activeringspolitiek 
(doelgroepen, controle en vrijstelling, jongerengarantie, 
opleidingsplan 2020, taalcheques, validering van competen-
ties enz.) ;

–    Het verzorgen van de inschakeling op de arbeidsmarkt van 
personen met een migratie-achtergrond ;

–    Sensibilisering van jongeren voor ondernemingszin.

(*) (De tabel zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 952 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
5 mei 2017 (Fr.) :

Boetes opgelegd door de gewestelijke inspectie.  

Overeenkomstig de gewestelijke wetgeving kunnen de 
diensten van de gewestelijke inspectie boetes opleggen aan 
economische spelers. Graag het totaal aantal boetes in 2014, 
2015 en 2016 ? Wat was het totale volume geïnde boetes in die 
jaren, met opsplitsing van de grote posten van vastgestelde over-
tredingen (niet-naleving van het kader van de reisagentschappen, 
schending van de regels voor interimarbeid enz.) ?  
 

Antwoord : In antwoord op uw schriftelijke vraag betreffende 
de aan de economische spelers opgelegde boetes, wil ik eerst en 
vooral uw aandacht vestigen op het feit dat de rol van de per-
soneelsleden van de gewestelijke inspectie zich beperkt tot het 
uitvoeren van controles op het terrein en het opmaken van pro 
justitia’s bij overtredingen. Zij leggen in geen geval boetes op.

De pro justitia’s die zij opmaken worden naar het Brusselse 
auditoraat verstuurd, dat een beslissing neemt over het verdere 
gevolg dat er, naargelang het geval, als volgt zal uitzien :

–    Een strafrechtelijke vervolging voor de correctionele 
rechtbank. De dader zal er zich veroordeeld kunnen zien 
tot een gevangenisstraf (zeer zelden) of tot een boete (of tot 
beide). Hij kan ook vrijgesproken worden ;

–    Een voorstel tot schikking ;

–    Een klassering zonder gevolg.

Bij een klassering zonder gevolg wordt het dossier doorge-
speeld aan een administratieve dienst die een administratieve 
boete kan opleggen.

Vóór de regionalisering werden die administratieve boetes 
uitsluitend opgelegd door een dienst van de FOD Werkgelegenheid, 
Arbeid en Sociaal Overleg.

Sindsdien hebben de gewesten hun eigen diensten voor 
administratieve boetes. Die behandelen echter enkel de inbreuken 
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dossiers relatifs à des infractions à leurs propres règlementations 
régionales. Ces services ont la possibilité d’infliger des amendes 
administratives après dessaisissement des autorités judiciaires ou 
de classer le dossier sans suite pour différents motifs.

À cet égard, je vous informe, en ce qui concerne mes 
compétences, que l’ordonnance du 9 juillet 2015 portant des 
règles harmonisées relatives aux amendes administratives n’est 
en vigueur que depuis le 1er septembre 2016 et qu’il n’est donc pas 
possible à mes services de fournir des données statistiques sur les 
amendes infligées avant cette date.

De ce fait, je ne peux me référer, pour la période couverte 
par votre question, qu’aux chiffres qui nous ont été communiqués 
par l’Auditorat du Travail et le service fédéral d’amendes 
administratives. Je me permets donc de vous renvoyer vers le 
tableau ci-joint. (*)

En consultant ce tableau, vous pourrez constater que les 
dossiers ont été répartis par année et par type de poursuites 
(pénales ou administratives). Les dossiers « en attente » sont des 
dossiers pour lesquels l’inspection régionale de l’emploi n’est pas 
encore informée de la suite qui leur a été donnée.

Le total des montants correspondant aux sanctions prises est 
également mentionné. Le faible taux de poursuites administra-
tives en 2015 et 2016 s’explique par le fait que le service fédéral 
d’amendes administratives ne s’est plus estimé compétent pour 
infliger des amendes administratives pour des infractions à des 
matières régionalisées.

Concernant la période postérieure à l’entrée en vigueur de 
l’ordonnance du 9 juillet 2015, il y a eu 9 décisions de classement 
sans suite qui ont été prises entre septembre et décembre 2016.

Enfin, je puis encore préciser que tous les dossiers repris dans 
ces statistiques concernent des infractions à la loi du 30 avril 1999 
relative à l’occupation des travailleurs étrangers.  

(*) (Le tableau ne sera pas publié mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 954 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
5 mai 2017 (Fr.) :

Les contrats d’insertion au sein de l’opérateur Actiris.

L’opérateur Actiris devrait contribuer à la mise à l’emploi de 
quatre jeunes chômeurs dans le cadre du programme des contrats 
d’insertion. Pourriez-vous me communiquer le contenu exact des 
différents profils de fonction et, partant, le processus de formation 
afférent à l’emploi ?

op hun eigen gewestelijke regelgeving. Die diensten kunnen 
administratieve boetes opleggen na onttrekking van het dossier 
aan de rechterlijke macht of na klassering zonder gevolg van het 
dossier om verschillende redenen.

In dat opzicht laat ik u weten, wat mijn bevoegdheden betreft, 
dat de ordonnantie van 9 juli 2015 houdende geharmoniseerde 
regels betreffende de administratieve boetes pas sinds 1 september 
2016 in werking getreden is en dat mijn diensten dus geen statisti-
sche gegevens over de vóór die datum opgelegde administratieve 
boetes kunnen geven.

Voor de periode waarop uw vraag betrekking heeft, kan ik 
dan ook enkel verwijzen naar de cijfers die het Arbeidsauditoraat 
en de federale dienst voor administratieve boetes ons meegedeeld 
hebben. Ik verwijs u dan ook graag naar de bijgevoegde tabel. (*) 

Wanneer u die tabel bekijkt, zult u zien dat de dossiers per 
jaar en per type vervolging (strafrechtelijke of administratieve) 
ingedeeld werden. De dossiers « on hold » zijn dossiers waarvoor 
de gewestelijke werkgelegenheidsinspectie nog niet op de hoogte 
gebracht is van het gevolg dat eraan gegeven werd. 

Het totaal van de bedragen dat overeenstemt met de getroffen 
sancties is eveneens vermeld. Het lage aantal administratieve 
vervolgingen in 2015 en 2016 komt omdat de federale dienst 
voor administratieve boetes zich niet langer bevoegd geacht heeft 
om administratieve boetes op te leggen voor overtredingen op 
geregionaliseerde materies.

Wat de periode na de inwerkingtreding van de ordonnantie 
van 9 juli 2015 betreft, zijn er 9 beslissingen van klassering 
zonder gevolg genomen tussen september en december 2016.

Ten slotte kan ik nog meegeven dat alle dossiers die in die 
statistieken opgenomen zijn, betrekking hebben op inbreuken 
op de wet van 30 april 1999 betreffende de tewerkstelling van 
buitenlandse werknemers.

(*) (De tabel zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 954 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
5 mei 2017 (Fr.) :

De inschakelingscontracten bij Actiris.

De operator Actiris zou moeten bijdragen tot de tewerkstelling 
van vier jonge werklozen in het kader van de inschakelingscon-
tracten. Kan u mij de exacte inhoud meedelen van de verschillende 
functieprofielen en het opleidingsproces voor de job ?  
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Réponse : Actiris contribuera à la mise à l’emploi de 4 jeunes 
chômeurs dans le cadre du programme des contrats d’insertion. 
Les 4 postes sont prévus pour les fonctions de steward et d’agent 
d’accueil.

Parmi l’ensemble des demandes de contrats d’insertion de la 
part des directions d’Actiris, 4 profils de fonction ressortent :  

1. Agent administratif :

Tâches communes :

–  Établir des tableaux de suivi et les mettre à jour ;

–  Assurer la réception, le tri et l’envoi de courrier ;  

–  Imprimer et photocopier des documents ;

–  Enregistrer des fichiers, classer et encoder des documents/
rapports statistiques sur Word et Excel ;

–  Effectuer la commande de matériel ;

–  Récolter des documents et des données ;

–  Gérer les appels téléphoniques et les mails.

 Compétences renforcées et développées durant le Contrat 
d’Insertion :

–  Connaissance approfondie de la suite Office, en 
particulier Word, Excel, Powerpoint et Outlook ;

–  Diverses compétences administratives (encodage, 
rédaction, traitement de mails, classement, gestion de 
données..) ;

–  Sens de l’organisation ;

–  Esprit de collaboration et d’équipe ;

–  Orientation client et solutions ;

–  Respect des procédures ;

–  Gestion du temps et des priorités.

2. Agent d’accueil / steward :

Tâches de l’agent d’accueil :

–  Accueil de première ligne :

–  Orienter tous les visiteurs au sein des Maisons de 
l’Emploi ou de l’antenne d’Actiris ;

–  Tenir un registre des visites et vérifier les documents 
d’identité en antenne ;

–  Assurer la réception des communications télépho-
niques, les dispatcher et prendre des messages ;

–  Pouvoir informer les personnes sur les services 
internes et extérieurs à la maison de l’Emploi (ex. 
CPAS) ou à l’antenne ;

–  Gérer en antenne la salle d’attente et la self zone ;

–  Renseigner les visiteurs sur les activités d’emploi et 
de formation ponctuellement organisées au sein de la 
Maison de l’emploi ;

Antwoord : In het kader van het programma van de inscha-
kelingsovereenkomsten zal Actiris bijdragen tot de tewerkstelling 
van 4 jonge werkzoekenden. De 4 arbeidsplaatsen zijn bestemd 
voor de functies van steward en van onthaalmedewerker.

Tussen alle aanvragen voor een inschakelingsovereenkomst 
vanwege de directies van Actiris komen er 4 functieprofielen naar 
voren :

1. Administratief medewerker :

Algemene taken :

–  Opvolgingstabellen opstellen en bijwerken ;

–  Instaan voor de ontvangst, het sorteren en het verzenden 
van post ;

–  Documenten printen en fotokopiëren ;

–  Bestanden opslaan, documenten/statistische verslagen 
klasseren en coderen in Word en Excel ;

–  Materiaal bestellen ;

–  Documenten en gegevens verzamelen ;

–  Telefoongesprekken en e-mails beheren.

 Vaardigheden die tijdens de inschakelingsovereenkomst 
worden versterkt en ontwikkeld :

–  Grondige kennis van het Office-pakket, met name Word, 
Excel, Powerpoint en Outlook ;

–  Diverse administratieve vaardigheden (coderen, 
opstellen, behandelen van e-mails, klasseren, beheren 
van gegevens..) ;

–  Organisatietalent ;

–  Zin voor samenwerking en teamspirit ;

–  Klant- en oplossingsgerichtheid ;

–  Naleving van de procedures ;

–  Tijd en prioriteiten beheren.

2. Onthaalmedewerker/steward :

Taken van de onthaalmedewerker :

–  Eerstelijnsonthaal :

–  Alle bezoekers in de Jobhuizen of in het agentschap 
van Actiris oriënteren ;

–  Een logboek van de bezoeken bijhouden en identiteits-
kaarten controleren in het agentschap ;

–  Telefonische oproepen aannemen, doorverbinden en 
boodschappen noteren ;

–  In staat zijn om mensen te informeren over de interne 
diensten en over de diensten buiten het Jobhuis (bij-
voorbeeld OCMW) of het agentschap ;

–  In het agentschap de wachtzaal en de selfzone beheren ;

–  De bezoekers gericht inlichten over de tewerkstel-
lings- en opleidingsactiviteiten die binnen het Jobhuis 
worden georganiseerd ;
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–  Délivrance d’attestations.

3. Courrier et coursiers :

–  Assurer le traitement du courrier entrant et sortant ;  

–  Distribuer le courrier quotidien dans les boites aux lettres 
des partenaires de la Maison de l’Emploi concernée ;

–  Prévenir les destinataires de recommandés ou recevoir les 
recommandés pour les personnes/organismes qui auront 
donné procuration et assurer la transmission ;  

–  Prévenir les destinataires des livraisons.

4. Gestion administrative :

–  Pourvoir aux demandes d’informations relatives aux 
itinéraires, transports en commun ;

–  Si possible, apporter une aide logistique à des travaux 
administratifs divers (Ex. inscrire les gens aux évènements, 
recharger les imprimantes, aider à l’utilisation des bornes 
PC, encoder des données, recharger la fontaine à eau).  

Tâches spécifiques au steward :

–    Assurer l’ouverture et la fermeture des portes ;

–    Accueil et orientation proactive des CE et des visiteurs en 
antennes ou au siège central ;

–    Gestion du public dans les salles d’attente ;

–    Aider les CE dans l’espace SELF ;

–    Gestion de l’espace langue ;

–    Assurer la maintenance des bornes et des imprimantes ;  

–    Approvisionner et tenir à jour les présentoirs et les zones 
d’affichage ;

–    Veiller à l’ordre et à la propreté des locaux ;

–    Participation à des évènements extérieurs organisés par Actiris 
(ex : semaine de l’emploi).

 Compétences renforcées et développées durant le Contrat 
d’Insertion :

–    Connaissance du fonctionnement et structure d’une grande 
administration bruxelloise ;

–    Connaissance du réseau ISP de la Région et types d’aide aux 
demandeurs d’emploi ;

–    Renforcement des compétences initiales souhaitées ;

–    Intégration dans un milieu professionnel.

5. Collaborateur Mess &Cantine

Tâches :

–  Réceptionne et assure le stockage des marchandises ;  

–  Attesten afleveren.

3. Post en koeriers :

–  Instaan voor het beheer van de inkomende en uitgaande 
post ;

–  De dagelijkse briefwisseling in de brievenbussen van de 
partners van het betrokken Jobhuis verdelen ;

–  De geadresseerden van aangetekende zendingen verwittigen 
of de aangetekende zendingen in ontvangst nemen voor de 
personen/instellingen die een volmacht hebben gegeven en 
deze doorsturen ;

–  De bestemmelingen van leveringen op de hoogte brengen.

4. Administratief beheer :

–  Inlichtingen verschaffen inzake reisroutes, openbaar 
vervoer ;

–  Indien mogelijk logistieke hulp aanbieden bij diverse admi-
nistratieve taken (bijvoorbeeld mensen inschrijven voor 
evenementen, de printers bijvullen, helpen bij het gebruik 
van de computerzuilen, gegevens invoeren, de waterfontein 
bijvullen).

Specifieke taken voor de steward :

–  De deuren van het agentschap openen en sluiten ;

–  De WZ en bezoekers in de agentschappen of de hoofdzetel 
proactief onthalen en oriënteren ;

–  Beheer van het publiek in de wachtzalen ;

–  De WZ in de selfzone bijstaan ;

–  Beheer van de taalhoek ;

–  Instaan voor het onderhoud van de computerzuilen en 
printers ;

–  De brochurehouders en mededelingenborden aanvullen en 
up-to-date houden ;

–  Waken over de orde en netheid van de lokalen ;

–  Deelnemen aan externe evenementen georganiseerd door 
Actiris (bijvoorbeeld de Werkweek).

 Vaardigheden die tijdens de inschakelingsovereenkomst 
worden versterkt en ontwikkeld :

–  Kennis van de werking en structuur van een grote Brusselse 
overheidsdienst ;

–  Kennis van het SPI-netwerk van het gewest en van de types 
van hulp aan de werkzoekenden ;

–  Versterking van de gewenste initiële vaardigheden ;

–  Integratie in een beroepsmilieu.

5. Medewerker Mess & Kantine

Taken :

–  Neemt de goederen in ontvangst en verzekert de opslag 
ervan ;
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–  Aide à la production (ex jus de fruit/nettoyage, épluchage 
et découpe de fruits et légumes/diverse mises en place pour 
le cuisinier) ;

–  Aide au service des plats à l’heure de midi (cuisson des 
frites/approvisionnement des comptoirs de la cantine/
service au comptoir) ;

–  Débarrasse I plonge (machine et manuelle)/rangement du 
matériel ;

–  Entretiens/rangements spécifiques quotidiens et/ou 
périodiques du matériel et des locaux (chariots/fourneau, 
four, friteuses/filtres des hottes/chambre froide, congéla-
teurs/murs, etc.) ;

–  Nettoie, range les outils et la cantine en général en fin de 
service ;

–  Assure le suivi des déchets (vidange/entretien des 
poubelles / acheminement vers le sous-sol et reprise).

 Compétences renforcées et développées durant le Contrat 
d’Insertion :

–  Développement des compétences en lien avec la cuisine de 
collectivité et la restauration d’entreprise ;

–  Collaboration dans une grande d’équipe ;

–  Développement du sens du service.

6. Agent d’entretien

Tâches :

–  Participation et assurer l’exécution complète d’une 
demande ou intervention ponctuelle ;

–  Gérer son stock, assurer le suivi des commandes de produits 
nécessaires à la fonction ;

–  Avoir le sens des priorités et des responsabilités ;

–  Effectuer l’entretien journalier des bureaux et secrétariat de 
direction ;

–  Effectuer l’entretien de locaux spécifiques repris dans le 
planning hebdomadaire ;

–  Entretien des voitures de direction ;

–  Entretien des surfaces vitrées (portes sas, cloisons 
vitrées,..) ;

–  Suivi du bon fonctionnement des fontaines d’eau ;

–  Suivi et approvisionnement des installations sanitaires ;

–  Effectuer l’entretien des bornes et espaces informatiques 
des Selfs » (Centralisé + décentralisé).

 Compétences renforcées et développées durant le Contrat 
d’Insertion :

–  Utilisation d’un PC ;

–  Développement des compétences en lien avec les 
techniques d’entretien ;

–  Apprentissage sur le terrain de la deuxième langue ;

–  Collaborer en duo :

–  Helpt bij de productie (bijvoorbeeld fruitsap / schoonmaken, 
schillen en snijden van groenten en fruit / diverse voorbe-
reidingen treffen voor de kok) ;

–  Helpt bij het serveren van de gerechten tussen de middag 
(bakken van frieten / aanvullen van de toonbanken van de 
kantine / instaan voor de bediening aan de toonbank) ;

–  Ruimt af / wast af (machinaal en met de hand) / bergt het 
materiaal op ;

–  Waakt over het dagelijkse en/of regelmatige specifieke 
onderhoud en het opbergen van het materiaal en de lokalen 
(karretjes / fornuis, oven, friteuses / filters van de afzuigkap-
pen / koelcel, diepvriezers / wanden enz.) ;

–  Maakt aan het einde van de dienst het keukengereedschap 
en de kantine in het algemeen schoon en ruimt op ;

–  Waakt over de follow-up van het afval (de vuilnisbakken 
ledigen, schoonmaken, naar de kelder sturen, terugnemen).

 Vaardigheden die tijdens de inschakelingsovereenkomst 
worden versterkt en ontwikkeld :

–  Ontwikkeling van de vaardigheden die verband houden met 
de gemeenschapskeuken en het bedrijfsrestaurant ;

–  Samenwerken in een groot team ;

–  Ontwikkeling van een zin voor service.

6. Onderhoudsmedewerker

Taken :

–  Participatie en toezicht op de volledige uitvoering van een 
aanvraag of gerichte interventie ;

–  Zijn voorraad beheren, instaan voor de opvolging van 
bestellingen van producten noodzakelijk voor de functie ;

–  Zin voor prioriteiten en verantwoordelijkheden hebben ;

–  Instaan voor het dagelijks onderhoud van de directiebu-
reaus en het directiesecretariaat ;

–  Instaan voor het onderhoud van specifieke lokalen 
opgenomen in de weekplanning ;

–  Onderhoud van directiewagens ;

–  Onderhoud van glasoppervlakten (sasdeuren, glazen 
wanden…) ;

–  Opvolging van de goede werking van de waterfonteinen ;

–  Opvolging en bevoorrading van de sanitaire installaties ;

–  Instaan voor het onderhoud van de computerzuilen en 
-ruimtes van de selfzones (centrale + gedecentraliseerde).

 Vaardigheden die tijdens de inschakelingsovereenkomst 
worden versterkt en ontwikkeld :

–  Gebruik van een computer ;

–  Ontwikkeling van vaardigheden die verband houden met 
onderhoudstechnieken ;

–  In de praktijk de tweede taal aanleren ;

–  In een team van 2 personen werken :



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31) 109

–  Prêter main-forte à son collègue si nécessaire ;

–  Répartir les tâches équitablement et efficacement.

Les 4 contrats d’insertion n’ont pas encore été attribués et je 
ne peux donc pas encore confirmer sur quel(s) type(s) de fonction 
ils seront associés. En effet, la priorité a été donnée aux autres 
employeurs autres qu’Actiris.

Question n° 956 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
5 mai 2017 (Fr.) :

La mobilité transfrontalière des chômeurs bruxellois.

La presse s’est faite l’écho de grosses pénuries de main-
d’œuvre enregistrées par les entreprises en Flandre occidentale. 
On n’y compterait plus actuellement que 5,2 chercheurs d’emploi 
par offre d’emploi, soit un record pour l’ensemble du pays. À 
l’aune de ce qui précède, pourriez-vous me dire si l’accord de 
mobilité des demandeurs d’emploi bruxellois signé avec le 
gouvernement flamand couvre également la Flandre occidentale 
et pas uniquement le Brabant flamand ? Si tel n’est pas le cas ; une 
réflexion est-elle ouverte pour élargir le périmètre dudit accord ? 
Ce point figure-t-il au menu des négociations portant sur le Plan 
2017 de mobilité interrégionale ?

Réponse : L’accord de coopération entre les gouvernements 
flamand et bruxellois concernant la collaboration en matière de 
politique du marché de l’emploi, de formation et de promotion 
de la mobilité des chercheurs d’emploi date du 15 juillet 2011. 
L’accent de la mobilité interrégionale est mis sur l’emploi des 
Bruxellois dans les communes périphériques de Bruxelles, 
avec une attention particulière pour la zone aéroportuaire. C’est 
également le cas dans les plans d’action annuels ; d’autres régions, 
comme la Flandre occidentale, n’y figurent pas. Il s’agissait déjà 
d’une actualisation de l’accord de 2006. Cet accord-cadre est à la 
base des accords de collaboration entre le VDAB et Actiris.

La mise en œuvre de la sixième réforme de l’État, les accords 
de coopération entre le VDAB et Actiris concernant la mission de 
commande de formations et le mandatement ainsi que l’intensi-
fication de la collaboration entre les partenaires institutionnels à 
Bruxelles ces dernières années ont pour effet que cet accord de 
coopération n’est plus à jour.

L’accord doit impérativement être revu, les dispositions de 
l’accord étant trop éloignées de la réalité du fonctionnement.  

Ces évolutions concernent notamment :

–    La sixième réforme de l’État ;

–    L’accord de coopération Commande de formations ;  

–    L’accord de coopération Mandatement accompagnement ;

–  Assistentie verlenen aan zijn collega indien nodig ;

–  De taken billijk en doeltreffend verdelen.

Aangezien de 4 inschakelingsovereenkomsten nog niet 
werden toegekend, kan ik nog niet bevestigen welk(e) type(s) 
van functie hieraan zullen worden gekoppeld. Er werd immers 
voorrang gegeven aan de andere werkgevers, niet aan Actiris.

Vraag nr. 956 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
5 mei 2017 (Fr.) :

Grensoverschrijdend mobiliteit van de Brusselse werklozen.

In de pers kon men vernemen dat de bedrijven in West-
Vlaanderen moeilijk personeel vinden. Er zouden daar slechts 
5,2 werkzoekenden per jobaanbieding zijn, een record voor het 
ganse land. Dekt het mobiliteitsakkoord tussen de Brusselse werk-
zoekenden en de Vlaamse regering ook West Vlaanderen en niet 
enkel Vlaams Brabant ? Indien niet, wordt er nagedacht over een 
uitbreiding van het akkoord ? Staat dit punt op het menu van de 
onderhandelingen over het intergewestelijk mobiliteitsplan 2017 ?  
 
 

Antwoord : Het samenwerkingsakkoord tussen de Vlaamse 
Regering en de Brusselse Regering betreffende de samenwerking 
inzake het arbeidsmarktbeleid, de opleiding en de bevordering 
van de mobiliteit van werkzoekenden dateert van 15 juli 2011. 
De focus van de interregionale mobiliteit ligt op de tewerkstelling 
van Brusselaars in de Vlaamse randgemeenten rond Brussel, 
met bijzondere aandacht voor het luchthavengebied. Ook in de 
jaarlijks actieplannen is dit het geval ; andere regio’s zoals West-
Vlaanderen zijn hier niet in opgenomen. En het was al een update 
van het akkoord van 2006. Dit kaderakkoord is de basis voor de 
samenwerkingsafspraken tussen VDAB en Actiris.

De uitvoering van de zesde Staatshervorming en de samen-
werkingsakkoorden tussen VDAB/Actiris betreffende de beste-
lopdracht opleidingen, de mandatering en de geïntensifieerde 
samenwerking tussen de institutionele partners in Brussel de 
voorbije jaren hebben als gevolg dat dit samenwerkingsakkoord 
niet langer up-to-date is.

Het akkoord is dringend aan een update toe, omdat de afstand 
tussen wat er in het akkoord staat en de realiteit van de werking te 
ver uit elkaar liggen.

Deze evoluties betreffen met name :

–    De zesde Staatshervorming ;

–    Het samenwerkingsakkoord Bestelopdracht Beroeps- 
opleidingen ;

–    Het samenwerkingsakkoord Mandatering bemiddeling ;
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–    La mise en œuvre de l’ordonnance relative aux Missions 
locales/Lokale Werkwinkels ;

–    La Stratégie 2025 ;

–    Nouveau Contrat de Gestion d’Actiris ;

–    Cohabitation à la tour Astro ;

–    Collaboration Cité des Métiers ;

–    Pôles Formation-Emploi ;

–    Etc.

Les membres du Comité de gestion d’Actiris et du conseil 
d’administration du VDAB ont chargé le VDAB et Actiris de 
préparer un nouvel accord de coopération entre les gouvernements 
flamand et bruxellois concernant la collaboration en matière de 
politique du marché de l’emploi, de formation et de promotion de 
la mobilité des chercheurs d’emploi.

Ce nouvel accord de coopération sera élaboré après l’entrée 
en vigueur du nouveau Contrat de gestion d’Actiris.

Une réflexion sera menée dans ce cadre quant au périmètre de 
la mobilité interrégionale éventuellement à étendre.  

Question n° 957 de Mme Isabelle Emmery du 10 mai 2017 
(Fr.) :

Programme reStart.

Comment rebondir après l’échec entrepreneurial ? Telle 
est la question que se posent de plus en plus d’entrepreneurs... 
C’est généralement un traumatisme financier, professionnel et 
personnel pour l’entrepreneur concerné. Et pourtant, parmi eux se 
trouvent de très nombreux talents et des experts essentiels pour la 
vitalité de notre économie.

« Les entrepreneurs apprennent effectivement de leurs erreurs. 
Ceux qui ont connu la faillite ont plus de chances de réussir 
ensuite. » Telle est la conclusion, limpide, d’une étude (1) qui a 
été publiée aux États-Unis par deux chercheurs de Stanford et de 
l’Université du Michigan en 2014. Ils ont étudié de 1990 à 2011 
tous les commerces de détail créés au Texas. Leur échantillon était 
donc constitué de plus de deux millions de PME plutôt tradition-
nelles, loin des startups de la Silicon Valley. Le Texas avait été 
choisi pour son taux de survie des entreprises plus faible que la 
moyenne américaine.

Cette conclusion est similaire aux données rassemblées par 
BECI, qui suite à de nombreuses réunions avec des entrepre-
neurs faillis et des experts (juges consulaires, avocats, huissiers, 
experts-comptables, fiscalistes,... ), en arrive également au constat 

(1)  Serial Entrepreneurship : Learning by Doing ?, Francine Lafontaine et 
Kathryn Shaw.

–    De uitvoering van de ordonnantie Missions Locales/Lokale 
Werkwinkels ;

–    De Strategie 2025 ;

–    Nieuwe beheersovereenkomst Actiris ;

–    Cohabitatie Astro-toren ;

–    Samenwerking Beroepenpunt ;

–    Polen Opleiding-Werk ;

–    Enz.

De leden van het Beheerscomité van Actiris en de raad van 
bestuur van VDAB geven VDAB en Actiris de opdracht om 
samen een nieuw samenwerkingsakkoord voor te bereiden tussen 
de Vlaamse Regering en de Brusselse Regering betreffende de 
samenwerking inzake het arbeidsmarktbeleid, de opleiding en de 
bevordering van de mobiliteit van werkzoekenden.

Dit nieuwe samenwerkingsakkoord zal uitgewerkt worden na 
de inwerkingtreding van het nieuwe Beheerscontract van Actiris.

In dit kader zal een denkoefening worden gehouden in 
verband met de zone van de interregionale mobiliteit die eventueel 
uitgebreid moet worden.

Vraag nr. 957 van mevr. Isabelle Emmery d.d. 10 mei 2017 
(Fr.) :

Het reStart-programma.

Hoe herstarten na een mislukte onderneming, een vraag die 
rijst voor meer en meer ondernemers… Doorgaans is dat een 
financieel, professioneel en persoonlijk trauma voor de betrokken 
ondernemer. Toch hebben tal van hen vele talenten en essentiële 
expertise voor de vitaliteit van onze economie.  

Ondernemers leren inderdaad uit hun fouten, en degenen die 
een faillissement hebben doorgemaakt hebben meer kansen om 
vervolgens te slagen. Dat is de eenvoudige conclusie van een 
onderzoek (1) dat werd bekendgemaakt in de Verenigde Staten 
door twee onderzoekers van de Universiteit van Michigan in 2014. 
Zij onderzochten tussen 1990 en 2011 alle kleinhandelszaken die 
werden opgericht in Texas, een staal van meer dan 2 miljoen 
eerder traditionele KMO’s, ver van de start-ups in Silicon Valley. 
Texas was gekozen wegens zijn lager slaagpercentage voor 
bedrijven dan het gemiddelde Amerikaanse.

Dat is ook ongeveer de conclusie van de gegevens die 
werden bijeengebracht door BECI, dat ingevolge tal van verga-
deringen met gefailleerde ondernemers en experts (consulaire 
rechters, advocaten, gerechtsdeurwaarders, expertboekhouders, 

(1)  Serial Entrepreneurship : Learning by Doing ?, Françine Lafontaine 
en Kathryn Shaw.
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que les entreprises créées après une première faillite réussissent 
mieux et ont une durée de vie plus longue que la moyenne des 
starters.

En Europe, la capacité à rebondir après un échec est souvent 
perçue comme un vecteur pour stimuler l’entrepreneuriat, qualifié 
alors « de la seconde chance ». Mais le chemin à parcourir reste 
long tant les freins psychologiques, administratifs, juridiques 
et financiers sont nombreux. Une étude de la Commission 
européenne parue en 2011 avait notamment épinglé que nos 
législations sur les faillites avaient un effet décourageant sur 
l’entrepreneur qui voulait prendre un nouveau départ, la faillite 
régulière étant trop souvent assimilée à une faillite frauduleuse. 
Le taux de rebond en Europe oscillait entre 3 et 8 %, contre 25 % 
aux États-Unis.  

À Bruxelles, l’entrepreneuriat de la seconde chance est un des 
axes de notre Small Business Act afin de notamment répondre au 
paradoxe bruxellois puisqu’il se crée plus d’entreprises que partout 
ailleurs dans le pays, mais le nombre de faillites est aussi relati-
vement le plus élevé. Début mars, le lancement du programme 
reStart a marqué une première étape importante (1), surtout au 
niveau des mentalités - les pouvoirs publics commencent aussi 
à s’intéresser de près à l’entrepreneuriat de la seconde chance. 
Piloté par la chambre de commerce de Bruxelles (BECI), reStart 
vise en effet à aider les chefs d’entreprise post-faillite à rebondir 
dans un nouveau projet entrepreneurial, à travers un coaching 
individuel. 

–    La participation au programme est conditionnée à un certain 
nombre de critères. Quels sont ces critères ?

–    Quels sont les grands axes abordés pendant ce programme ?

–    Quelles sont les démarches à suivre pour un entrepreneur 
souhaitant y participer ?

–    Y a-t-il une période de coaching fixe et déterminée préalable-
ment ou bien cette période est-elle adaptée aux spécificités de 
chaque entrepreneur ?

–    Outre le suivi pendant la période de redémarrage, y a-t-il un 
suivi post-programme ?

–    Le budget de ce projet pilote, financé à 75 % par la Région 
bruxelloise, est de 130.000 euros. Est-ce suffisant pour mener 
à bien ce projet pilote sans en négliger aucune composante ?  

–    Quels sont les objectifs 2017, de manière à ce qu’il soit 
considéré comme un succès ? Quels sont les critères d’éva-
luation de ce projet ?

–    Pouvons-nous envisager un dispositif complet dédié au rebond 
des entrepreneurs faillis pour la fin de la législature ?

Réponse : Le programme reStart, programme d’accompa-
gnement d’un entrepreneur post-faillite ou restarter, a été retenu 
parmi les projets de l’appel à projets à l’accompagnement des 
entreprises 2016.

(1)  FABES  OLIVIER, « Un programme pour mieux rebondir », Le 
Soir,  20 mars 2017, http://www.lesoir.be/1464013/article/economie/
entrepreneuriat/2017-03-20/un-programme-pour-mieux-rebondir, 
consulté le 26mars2017.

fiscalisten…) eveneens tot de vaststelling komt dat de bedrijven 
die worden opgericht na een eerste faillissement beter slagen en 
een langere levensduur hebben dan het gemiddelde van de starters.

In Europa wordt de capaciteit om een mislukking te boven 
te komen vaak gezien als een vector om het ondernemerschap te 
stimuleren, dat dan beschreven wordt als « een tweede kans ». 
De weg blijft echter lang, gelet op de psychologische, admi-
nistratieve, juridische en financiële remmingen. Een in 2011 
verschenen onderzoek van de Europese Commissie stelt met 
name dat onze wetgevingen op faillissementen een ontmoedigend 
effect hadden op de ondernemers die een nieuwe start wilden, 
omdat het regelmatig faillissement te vaak gelijkgesteld werd 
met een frauduleus faillissement. Het aantal herstarters in Europa 
schommelde tussen 3 en 8 %, in vergelijking met 25 % in de 
Verenigde Staten.

In Brussel is het tweedekansondernemerschap een van de 
assen van onze Small Business Act om met name tegemoet te 
komen aan de Brusselse paradox, aangezien hier meer bedrijven 
worden opgericht dan overal elders in het land, maar het aantal 
faillissementen ook relatief het hoogste is. Sedert maart is het 
lanceren van het reStart-programma een eerste belangrijke 
fase geweest (1), vooral op het vlak van de mentaliteit. Ook 
de overheden beginnen zich van dichtbij te interesseren voor 
tweedekansondernemerschap. ReStart wordt gestuurd door de 
Brusselse Kamer van Koophandel, en beoogt de bedrijfsleiders 
na een faillissement te helpen opnieuw een project te starten via 
individuele coaching.

–    Deelnemen aan het programma is onderworpen aan een aantal 
criteria. Dewelke ?

–    Welke grote assen komen aan bod tijdens dit programma ?

–    Welke stappen moeten ondernemers die eraan wensen deel te 
nemen volgen ?

–    Bestaat er een vaste en vooraf bepaalde coachingperiode of 
wordt deze periode aangepast aan de specifieke kenmerken 
van elke ondernemer ?

–    Wordt naast begeleiding tijdens de herstartperiode er ook 
begeleiding gegeven na het programma ?

–    Het budget voor dit proefproject, dat voor 75 % gefinancierd 
wordt door het Brussels Gewest, bedraagt 130.000 euro. Is dat 
voldoende om dit proefproject tot een goed einde te brengen 
zonder enige component over het hoofd gezien ?

–    Wat zijn de doelstellingen voor 2017, teneinde het te kunnen 
beschouwen als een succes ? Wat zijn de evaluatiecriteria 
voor dit project ?

–    Kunnen wij voorzien in een compleet systeem voor de herstart 
van ondernemers tegen het einde van de zittingsperiode?

Antwoord : Het reStart-programma, een programma voor de 
begeleiding van een ondernemer na een faillissement of bij een 
nieuwe start, werd gekozen uit de projecten van de projectoproep 
voor de begeleiding van ondernemingen 2016.

(1)  FABES Olivier, « Un programme pour mieux rebondir », Le Soir, 
20 mars 2017, http://www.lesoir.be/1464013/article/economie/
entrepreneuriat/2017-03-20/un-programme-pour-mieux-rebondir, 
geraadpleegd op 26 maart 2017.

http://www.lesoir.be/1464013/article/economie/entrepreneuriat/2017-03-20/un-programme-pour-mieux-rebondir
http://www.lesoir.be/1464013/article/economie/entrepreneuriat/2017-03-20/un-programme-pour-mieux-rebondir
http://www.lesoir.be/1464013/article/economie/entrepreneuriat/2017-03-20/un-programme-pour-mieux-rebondir
http://www.lesoir.be/1464013/article/economie/entrepreneuriat/2017-03-20/un-programme-pour-mieux-rebondir
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Le programme porté par BECI donne lieu à une sélection 
préalable.

Ceux qui souhaitent bénéficier de l’accompagnement reStart 
doivent répondre aux critères suivants :

–    Avoir fait aveu de faillite ou mis leur société en liquidation 
auprès du Tribunal de Commerce dans les  24 mois 
précédents ; ou

–    Être en Procédure de Réorganisation Judiciaire (PRJ) – loi 
relative à la continuité des entreprises ; ou  

–    Avoir connu comme employé/cadre un licenciement après de 
nombreuses années d’ancienneté.

Il n’y a pas de restriction de secteur par le soutien au rebond, il 
faut avoir son siège social ou être domicilié en Région bruxelloise 
et vouloir s’engager dans un processus de rebond et accepter 
l’accompagnement proposé.

L’accompagnement est possible, que l’entrepreneur ait ou 
n’ait pas déjà identifié un nouveau projet, que celui-ci soit un 
projet entrepreneurial ou une autre option (salariat ou autre). 
Un projet entrepreneurial se définit comme toute activité indé-
pendante : création ou reprise d’entreprise, franchise, profession 
libérale… 

Tout entrepreneur failli qui répond aux critères énoncés 
ci-dessous peut s’inscrire au programme Restart.

Beci procède à une première évaluation des entrepreneurs 
post-faillite qui sont candidats et certains d’entre eux peuvent être 
réorientés. Un entretien ciblé est ensuite réalisé. Les entrepreneurs 
retenus entrent dans le programme d’accompagnement et sont 
d’ores et déjà des entrepreneurs en rebond.  

Période de coaching :

Le processus d’accompagnement individuel d’un entre-
preneur post-faillite est totalement gratuit pour que les plus 
nécessiteux puissent en bénéficier. Il peut se dérouler jusqu’à 12 
mois et donne lieu à un entretien et une présentation préalable. 
Le programme BECI reSTART n’est pas élitiste. Il sélectionne 
surtout des hommes et des femmes ayant l’envie de rebondir 
tout en s’engageant dans une démarche de progrès personnel et 
professionnel.

Le programme se déroule de la manière suivante :

1. Premier entretien de sélection avec un conseiller ;

2. Un diagnostic de la personnalité entrepreneuriale du restarter ;
 

3. Du coaching individuel (7 séances max.). Ces séances de 
coaching professionnelles ont pour but  d’aider l’entrepreneur 
en rebond à reconstruire son « socle professionnel » sur la 
base du diagnostic  établi par les différents outils du pt 2. ;  

Het door BECI uitgedragen programma vereist een vooraf-
gaande selectie.

Zij die reStart-begeleiding wensen, moeten voldoen aan de 
volgende criteria :

–    Een aangifte van faillissement gedaan hebben of hun vennoot-
schap in vereffening hebben gebracht bij de Rechtbank van 
Koophandel in de voorgaande 24 maanden ; of

–    Zich in procedure van gerechtelijke reorganisatie (PGR) 
bevinden – wet betreffende de continuïteit van de onderne-
mingen ; of

–    Als werknemer/kaderlid ontslaan zijn na vele jaren 
anciënniteit.

Er is geen sectorbeperking voor de steun voor heropstarten. 
Men moet zijn hoofdzetel of domicilie hebben in het Brussels 
Gewest en zich willen engageren voor een heropstartproces en de 
aangeboden begeleiding aanvaarden.

Begeleiding is mogelijk, ongeacht of de ondernemer al 
dan niet een nieuw project heeft geïdentificeerd, of het nu een 
ondernemersproject of een andere optie betreft (loondienst of 
andere). Een ondernemersproject wordt gedefinieerd als elke zelf-
standige activiteit : oprichting of overname van een onderneming, 
franchise, vrij beroep..

Elke gefailleerde ondernemer die voldoet aan de hieronder 
vermelde criteria kan zich inschrijven voor het reStart-programma.

Beci gaat over tot een eerste evaluatie van de ondernemers 
na een faillissement die kandidaat zijn. Sommigen van hen 
kunnen geheroriënteerd worden. Vervolgens vindt er een 
doelgericht gesprek plaats. De geselecteerde ondernemers starten 
in het begeleidingsprorgramma en zijn vanaf dan heropstartende 
ondernemers.

Coachingperiode :

Het individuele begeleidingsproces van een ondernemer na 
een faillissement is volledig gratis, zodat de meest behoeftigen 
er gebruik kunnen van maken. Het kan tot 12 maanden lopen en 
geeft aanleiding tot een gesprek en een voorafgaande presentatie. 
Het BEC-programma reStart is niet elitistisch. Het selecteert 
vooral mannen en vrouwen die een tweede kans willen door zich 
te engageren voor een initiatief van persoonlijke en professionele 
vooruitgang.

Het programma verloopt als volgt :

1. Eerste selectiegesprek met een adviseur ;

2. Een diagnostiek van de ondernemerspersoonlijkheid van de 
heropstarter ;

3. Individuele coaching (max. 7 sessies). Deze professionele coa-
chingsessies hebben als doel de heropstartende ondernemer te 
helpen zijn « professionele basis » opnieuw op te bouwen op 
grond van de diagnostiek opgesteld met de verschillende tools 
uit punt 2 ;
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4. Attribution d’un parrain/expert (durant 1 an) si le candidat 
souhaite relancer une nouvelle activité entrepreneuriale. Ce 
parrain aidera le restarter à faire émerger son plan d’action 
personnel, il  contribuera à identifier ses besoins, à donner des 
conseils d’entrepreneurs à entrepreneurs ;

5. Les candidats qui souhaitent rebondir vers le salariat en 
valorisant leur expérience entrepreneuriale  seront mis en 
contact avec d’autres partenaires en ressources humaines et 
redirigés vers les Job Days  organisés par BECI ;  

6. Réunions collectives d’échanges entre restarters assistés par 
un expert psychologue ou un coach certifié ;  

7. Atelier de travail collectif technique ou chaque restarter vient 
présenter son projet de relance devant  un panel d’experts 
(avocat, comptable, expert en stratégie, expert en marketing) 
(1h) ;

8. Les restarters se verront ensuite redirigés vers les Start’Hub 
Challenge de BECI s’ils désirent bénéficier d’un accompa-
gnement post programme dans la réalisation de leur business 
plan, démarches juridiques, recherches de financements ou 
subsides, formations etc.)

Le budget accordé au projet est de 96.000 euros, à savoir 75 % 
du montant total demandé.

Le projet ayant démarré fin 2016, Il n’y a pas encore eu de 
comité de suivi de projet et donc nous n’avons pas les informa-
tions nécessaires pour pouvoir répondre si le budget est suffisant 
pour la bonne réussite de celui-ci.

Les objectifs 2017 en chiffres :

–    organisation de 3 conférences par an au sujet du rebond (grand 
public - 150 personnes par conférence) ;

–    organisation de 5 ateliers de résilience économique avec une 
participation 30 personnes par séance : (150 /an) ;

–    1 séance mensuelle d’informations générales sur les services 
en rebond de Beci ;

–    80 personnes / an qui rentrent dans le process rebond

L’évaluation du projet portera sur la qualité de l’accompagne-
ment offert par BECI, le nombre d’accompagnements proposés 
ainsi que le nombre de rebonds mais aussi sur le respect des 
objectifs 2017.

Le projet reStart est un des projets qui constituent la stratégie 
régionale de rebond et n’est en aucun cas un dispositif structurel. 
Ce projet étant subsidié via des subsides facultatifs.  

En mars 2017, j’ai lancé un nouvel appel à projets de mise en 
œuvre du Small Business Act qui nous permettra de poursuivre 
la mise en œuvre de la stratégie régional de rebond, notamment 
pour soutenir :

–    des projets pilotes de crédit-relance ;

4. Toewijzing van een peter/expert (gedurende 1 jaar) indien de 
kandidaat wil starten met een nieuwe ondernemingsactivi-
teit. Deze peter zal de heropstarter helpen zijn persoonlijke 
actieplan te ontwikkelen, bijdragen tot het identificeren van 
zijn behoeften en tips van ondernemer tot ondernemer geven ;

5. De kandidaten die een nieuwe start willen in loondienst door 
hun ondernemingservaring ten gelde te maken zullen in 
contact worden gebracht met andere partners inzake human 
resources en worden geheroriënteerd naar de door BECI geor-
ganiseerde Job Days ;

6. Collectieve uitwisselingsvergaderingen tussen heropstarters 
bijgestaan door een psychologische expert of een gecertifi-
ceerde coach ;

7. Collectieve technische workshop waar elke heropstarter zijn 
heropstartproject komt voorstellen aan een panel van experts 
(advocaat, boekhouder, expert inzake strategie, marketingex-
pert) (1 uur) ;

8. De heropstarters zullen vervolgens naar de Start’Hub 
Challenge’s van Beci worden gestuurd als ze begeleiding na 
het programma willen bij de opstelling van hun businessplan, 
juridische stappen, de zoektocht naar financiering of subsidies, 
opleidingen, enz. ;

Het voor het project toegekende budget bedraagt 96.000 euro, 
te weten 75 % van het totale gevraagde bedrag.

Aangezien het project van start ging in eind 2016, was er nog 
geen vergadering van het opvolgingscomité van het project. We 
beschikken dus niet over de nodige informatie om de kunnen 
antwoorden of het budget toereikend is voor het welslagen ervan.

De de doelstellingen voor 2017 in cijfers :

–    organisatie van drie conferenties per jaar over het onderwerp 
heropstarten (grote publiek – 150 personen per conferentie) ;

–    organisatie van 5 workshops economische veerkracht met een 
participatie van 30 personen per sessie : (150 /jaar) ;

–    1 maandelijkse algemene infosessie over de heropstartdien-
sten van Beci ;

–    80 personen/jaar die het heropstartproces aanvatten

De evaluatie van het project zal betrekking hebben op de 
kwaliteit van de door BECI aangeboden begeleiding, het aantal 
voorgestelde begeleidingen en het aantal heropstarten, maar ook 
de inachtneming van de doelstellingen voor 2017.

Het reStart-project is een van de projecten waaruit de gewes-
telijke heropstartstrategie is opgebouwd en vormt geenszins een 
structurele maatregel, aangezien dit project wordt gesubsidieerd 
met facultatieve subsidies.

In maart 2017 lanceerde ik een nieuwe projectoproep ter 
uitvoering van de Small Business Act, die ons zal toelaten de 
gewestelijke heropstartstrategie na te streven, met name om het 
volgende te ondersteunen :

–    proefprojecten inzake heropstartkredieten ;
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–    des projets pour le développement d’outils pour détecter les 
entreprises en difficultés.

Par ailleurs, la Région a inclus des actions de sensibilisation 
sur l’importance du rebond entrepreneurial.

Concernant la mise en œuvre du dispositif complet de la 
stratégie de rebond, je vous invite à aller consulter le SBA qui 
reprend l’ensemble des informations sur la mise en place de cette 
stratégie régionale de rebond.

Question n° 958 de Mme Hannelore Goeman du 12 mai 
2017 (N.) :

L’évolution du nombre de chercheurs d’emploi par 
conseiller emploi auprès d’Actiris.

On peut lire dans l’accord de gouvernement qu’Actiris devra 
augmenter progressivement mais de manière significative son 
nombre de conseillers/d’accompagnateurs.

Des études ont démontré que les chances d’un chercheur 
d’emploi de décrocher un job augmentent considérablement 
lorsqu’il bénéficie d’un accompagnement individuel suffisant. Il 
faut donc également des conseillers/accompagnateurs de première 
ligne en nombre suffisant. De cette façon, les chercheurs d’emploi 
peuvent obtenir plus rapidement une entrevue, le conseiller 
emploi peut lui consacrer davantage de temps et la fréquence des 
accompagnements peut être augmentée si le profil spécifique du 
chercheur d’emploi le requiert.

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Combien y a-t-il de chercheurs d’emploi par conseiller/accom-
pagnateur de première ligne actuellement auprès d’Actiris et 
de ses partenaires ?

2. Comment cette proportion a-t-elle évolué par rapport au début 
de la législature ? Combien de conseillers/d’accompagnateurs 
de première ligne supplémentaires Actiris et ses partenaires 
comptent-ils depuis le début de la législature (par rapport au 
total en ETP) ? Leur affectation est-elle générale ou plutôt 
dédiée à certains services à destination de certains groupes 
cibles ?

3. Quelles conclusions peut-on en tirer en termes de quantité et 
de qualité ? Les chercheurs d’emploi peuvent-ils obtenir plus 
rapidement une entrevue ? A-t-on pu augmenter la fréquence 
et la durée de l’accompagnement par chercheur d’emploi ? 
Cela a-t-il eu des incidences notables sur les chiffres de la 
mise à l’emploi (de certains groupes cibles) ? Pouvez-vous 
illustrer votre réponse ?

Réponse : Formuler une réponse à cette question est moins 
évident qu’il n’y parait. Il existe différentes méthodes pour calculer 
le nombre de chercheurs d’emploi par conseiller d’Actiris.

Différents modes de calcul sont présentés ci-dessous.

–    projecten voor de ontwikkeling van instrumenten om onderne-
mingen in moeilijkheden op te sporen.

Het Gewest heeft overigens ook bewustmakingsacties over 
het belang van de heropstart van ondernemingen geïncorporeerd.

Wat betreft de uitvoering van het volledige systeem van 
de heropstartstrategie, verzoek ik u de SBA te raadplegen. Die 
bevat alle informatie over de invoering van deze gewestelijke 
heropstartstrategie.

Vraag nr. 958 van mevr. Hannelore Goeman d.d. 12 mei 
2017 (N.) :

De evolutie van het aantal begeleiders per werkzoekenden 
bij Actiris.

In het regeerakkoord staat dat het aantal begeleiders/
consulenten bij Actiris progressief en in aanzienlijke mate moet 
opgevoerd worden.

Studies hebben aangetoond dat de kansen voor het vinden 
van een job voor een werkzoekende aanzienlijk verhoogd 
worden wanneer ze voldoende individueel begeleid worden. Dat 
vraagt dus dat er eveneens voldoende eerstelijns begeleiders/
consulenten zijn. Zo kunnen werkzoekenden sneller op gesprek, 
kan de begeleider meer tijd uittrekken en kan de frequentie van de 
begeleidingen verhogen als het specifieke profiel van de werkzoe-
kende dat vereist.  

Hierover volgende vragen :

1. Wat is de huidige verhouding tussen de eerstelijns begeleiders/
consulenten en het aantal werkzoekenden bij Actiris en zijn 
partners ?

2. Hoe is dit geëvolueerd ten opzichte van het begin van de 
legislatuur ? Hoeveel eerstelijns begeleiders/consulenten zijn 
er sinds het begin van de legislatuur bijgekomen bij Actiris en 
zijn partners (op totale VTE) ? Worden zij algemeen ingezet 
of eerder op bepaalde diensten voor bepaalde doelgroepen ?  
 

3. Zijn er hier kwantitatieve en kwalitatieve conclusies uit te 
trekken ? Kunnen werkzoekenden sneller op gesprek ? Heeft 
men de frequenties van de begeleiding en de tijdsduur per 
werkzoekenden kunnen verhogen ? Heeft dit aantoonbare 
gevolgen gehad voor de doorstromingscijfers (van bepaalde 
doelgroepen) ? Kan de minister dit illustreren ?  

Antwoord : Een antwoord formuleren op deze vraag is minder 
eenvoudig dan het lijkt. Er bestaan verschillende methoden om 
het aantal werkzoekenden per consulent van Actiris te berekenen.

Hieronder volgen verschillende berekeningswijzen.
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1. Données de base (2016) :

–    DEI : 96.736

–    Public cible Actiris : 69.343 (chômeurs indemnisés de moins 
de 65 ans + jeunes après études)

–    Nous nous limitons à tous les collaborateurs en charge de 
l’accompagnement individuel des chercheurs d’emploi. Les 
autres collaborateurs d’Actiris (inscriptions, consultants de la 
Direction Employeurs..) n’ont pas été pris en compte dans le 
nombre total de conseillers.

2. Conseillers Actiris :

Antennes ETP 123,3

Services de support ETP 37,67

Total 160,97

3. Conseillers Partenaires :

ARAE 36,67

Missions Locales/Werkwinkel 71,5

Total 108,17

4. Conseillers Actiris + Partenaires :

Actiris (Antennes + Services de support) 160,97

Partenaires 108.17

Total 269.14

Conseillers Actiris - Service Youth Guarantee : 25 ETP.

5. Modes de calcul

Ratio 1 = Chercheurs d’emploi/Conseillers Actiris (antennes 
+ Services de support) 96.736 /160,97 = 601

Ratio 2 = Chercheurs d’emploi/Conseillers Actiris (antennes 
+ Services de support) + partenaires) : 96.736/ 269,14= 359,4

Ratio 3 = Chercheurs d’emploi Public cible/Conseillers 
Actiris (antennes + Services de support) : 69.343 /160,97 = 430  

Ratio 4 = Chercheurs d’emploi Public cible/Conseillers 
Actiris (antennes + Services de support) + partenaires 69.343 
/269,14 = 257,6

6. Simulations reprenant les conseillers du Service Youth 
Guarantee (25 ETP) :

Ratio 5 = Chercheurs d’emploi Public cible/Conseillers 
Actiris (antennes + Services de support) + Youth Guarantee 
69.343 /185,97= 372,8

Ratio 6 = Chercheurs d’emploi Public cible/Conseillers 
d’Actiris (antennes + Services de support + Youth Guarantee) + 
partenaires 69.343 /294,14 = 235,7

1. Basisgegevens (2016) :

–    NWWZ : 96.736

–    Doelpubliek Actiris : 69.343 (uitkeringsgerechtigde werkzoe-
kenden jonger dan 65 jaar + jongeren na studies)

–    We beperken ons tot alle medewerkers die instaan voor de 
individuele begeleiding van de werkzoekenden. Andere 
medewerkers van Actiris (inschrijvingen, consultants van 
de Directie Werkgevers… ) worden uit het totale aantal 
consulenten geweerd.

2. Consulenten Actiris :

Agentschappen VTE 123,3

Ondersteunende diensten VTE 37,67

Totaal 160,97

3. Consulenten Partners :

AAZW 36,67

Missions Locales/Werkwinkel 71,5

Totaal 108,17

4. Consulenten Actiris + Partners :

Actiris (Agenschappen + Ondersteunende diensten) 160,97

Partners 108.17

Totaal 269.14

Consulenten Actiris – Dienst Youth Guarantee : 25 VTE.

5. Berekeningswijzen

Ratio 1 = Werkzoekenden/ Consulenten Actiris (agentschap-
pen + Ondersteunende diensten) 96.736 /160,97 = 601

Ratio 2 = Werkzoekenden/ Consulenten Actiris (agentschappen 
+ Ondersteunende diensten) + partners) : 96.736/ 269,14= 359,4

Ratio 3 = Werkzoekenden Doelpubliek/ Consulenten Actiris 
(agentschappen + Ondersteunende diensten) : 69.343 /160,97 
= 430

Ratio 4 = Werkzoekenden Doelpubliek/ Consulenten Actiris 
(agentschappen + Ondersteunende diensten) + partners 69.343 
/269,14 = 257,6

6. Simulaties waarbij de consulenten van de Dienst Youth 
Guarantee (25 VTE’s) zijn opgenomen :

Ratio 5 = Werkzoekenden Doelpubliek/ Consulenten Actiris 
(agentschappen + Ondersteunende diensten) + Youth Guarantee 
69.343 /185,97= 372,8

Ratio 6 = Werkzoekenden Doelpubliek/ Consulenten Actiris 
(agentschappen + Ondersteunende diensten + Youth Guarantee) + 
partners 69.343 /294,14 = 235,7
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Evolution du nombre de conseillers emploi par service entre 
juillet 2014 et mai 2017 :

Services Juillet 2014 Mai 2017

Antennes 113,8 123,3

Renfort et Appui 21,3 37,7

GRAE 31,7 36,4

Service Link 0 12,4

Total 166,8 246,2

Nous constatons que le nombre d’actions de rapprochement 
vers l’emploi entre 2014 et 2016 est en progression :

–    entretiens de diagnostic ;
–    entretiens de suivi ;
–    entretiens Job Info ;
–    chèques Actiris ;
–    chèques langues ;
–    coaching SYG ;
–    FPI ;
–    stages First ;
–    accompagnement des groupes cibles.

2014 2015 2016

379.112 383.092 398.527

Depuis le début de la législature, de nouveaux services ont 
été créés pour pouvoir mieux répondre aux besoins spécifiques de 
notre groupe cible et pour améliorer de cette manière la qualité de 
nos services :

–    l’introduction de la Garantie Jeunes avec une nouvelle métho-
dologie d’accompagnement dans les antennes et la création du 
Service Youth Guarantee pour la gestion des stages et la mise 
à l’emploi dans les mesures réservées aux jeunes ;  

–    le lancement du Service Link pour assurer une meilleure 
transition vers l’emploi des chercheurs d’emploi qui terminent 
une formation qualifiante ou qui ont terminé une expérience 
professionnelle formatrice (PTP, article 60 CPAS) ;

–    la création d’une équipe de conseillers emploi auprès du 
Contact Center qui traitent les appels téléphoniques et les 
e-mails des chercheurs d’emploi qui portent sur la recherche 
d’emploi et les services d’Actiris.

Question n° 959 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

La délocalisation des entreprises bénéficiaires d’aides 
régionales.

Evolutie van het aantal tewerkstellingsconsulenten per dienst 
tussen juli 2014 en mei 2017:

Diensten Juli 2014 Mei 2017

Agentschappen 113,8 123,3

Versterking en 
Ondersteuning 21,3 37,7

BAZW 31,7 36,4

Dienst Link 0 12,4

Totaal 166,8 246,2

We stellen vast dat het aantal acties toenadering tot werk 
tussen 2014 en 2016 in stijgende lijn gaat :

–    diagnosegesprekken ;
–    opvolgingsgesprekken ;
–    job Infogesprekken ;
–    actiris-cheques ;
–    taalcheques ;
–    DYG-coaching ;
–    IBO ;
–    first-stages ;
–    doelgroepenbegeleiding.

2014 2015 2016

379.112 383.092 398.527

Sinds het begin van de legislatuur werden nieuwe diensten 
opgericht om beter op de specifieke noden van onze doelgroep 
te kunnen inspelen en om op die manier de kwaliteit van onze 
diensten te verbeteren :

–    de invoering van de Jongerengarantie met een nieuwe bege-
leidingsmethodolgie in de agentschappen en de oprichting 
van de Dienst Youth Guarantee voor het beheer van de 
stages en de tewerkstelling in de aan jongeren voorbehou-
den maatregelen ;

–    de opstart van de Dienst Link om werkzoekenden die een kwa-
lificerende opleiding afronden of die een vormende beroeps-
ervaring achter de rug hebben (DSP, Artikel 60 OCMW) een 
betere overgang naar werk te verzekeren ;

–    de oprichting van een team tewerkstellingsconsulenten bij het 
Contactcenter die de telefonische oproepen en de e-mails van 
de werkzoekenden behandelen die over het zoeken naar werk 
en de diensten van Actiris gaan.

Vraag nr. 959 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

De delokalisatie van de bedrijven die gewestelijke steun 
krijgen.
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Suivant le panel très important d’aides disponibles, bon 
nombre d’entreprises bénéficient chaque année de coups de pouce 
régionaux pour soutenir leurs activités (aides à l’emploi, subsides 
aux investissements, prêts financiers, etc.). Toutefois, il arrive 
également que certains opérateurs décident, pour diverses raisons, 
de quitter le territoire bruxellois pour s’installer ailleurs dans le 
pays. Aussi, pourriez-vous me communiquer le nombre et la liste 
des entreprises qui, en 2014, en 2015 et en 2016, ont bénéficié 
de soutiens régionaux (en matière d’économie et d’emploi) et qui 
ont quitté ultérieurement notre Ville-Région ? Je vous remercie de 
bien vouloir étayer votre réponse en précisant les budgets des aides 
régionales y afférentes. Par ailleurs, quelles ont été les mesures 
éventuellement adoptées à la suite de ces délocalisations ?

Réponse :

En ce qui concerne les aides à l’expansion économique 
octroyées dans le cadre de l’ordonnance du 13 décembre 2007 et 
les aides à la promotion du commerce extérieur octroyées dans 
le cadre de l’ordonnance du 13 janvier 1994, je vous informe 
tout d’abord que les entreprises bénéficiaires de ces aides sont 
tenues par différents engagements envers la Région de Bruxelles-
Capitale, dont l’un est de maintenir une activité économique sur 
le territoire de la Région durant une période :  

–    pour les aides aux investissements : de 5 ans à dater de la fin 
de l’investissement ;

–    pour les aides autres que celles relatives à des investissements 
octroyées dans le cadre de l’ordonnance relative à l’expansion 
économique : de 5 ans à dater de la décision d’octroi de l’aide ;

–    pour les aides à la promotion du commerce extérieur : de 3 ans 
à dater de l’octroi de l’aide.

Il est bien sûr évident qu’il est impossible à la Direction de 
l’Inspection économique de contrôler chaque entreprise bénéfi-
ciaire d’une aide en permanence durant cette période de 3 ou de 
5 ans.

Un contrôle systématique des bénéficiaires d’aide est dès lors 
réalisé systématiquement 2 ans et demi à 3 ans après le début de 
la période susmentionnée.

Cette explication vous permettra de comprendre que les 
données demandées, à savoir le nombre d’entreprises ayant 
bénéficié d’une aide en 2014, 2015 et 2016 et ayant quitté la 
Région bruxelloise, ne sont pas adaptées à la pratique de l’inspec-
tion économique.

En effet, la Direction de l’Inspection économique contrôle 
actuellement les entreprises ayant bénéficié d’une aide en 2014.

Malgré cette réserve, je vous communique les données 
demandées, à savoir :

–    7 entreprises ayant reçu une aide en 2014 ont fait l’objet 
d’une demande de restitution, pour un montant cumulé de 
24.689,50 euros ;

–    1 entreprise ayant reçu une aide en 2015 a fait l’objet d’une 
demande de restitution, pour un montant de 1.719 euros ;

Er bestaat een groot arsenaal aan beschikbare middelen en 
tal van bedrijven krijgen jaarlijks gewestelijke steun voor hun 
activiteiten (steun voor de werkgelegenheid, subsidies voor 
investeringen, financiële leningen enzovoort). Het gebeurt ook 
dat bepaalde operatoren om diverse redenen beslissen om het 
Brussels grondgebied te verlaten naar een plek elders in het 
land. Graag het aantal en de lijst van bedrijven die in 2014, 
2015 en 2016 gewestelijke steun gekregen hebben (economie en 
werkgelegenheid) en die later ons stadsgewest verlaten hebben. 
Graag een opsplitsing van het antwoord volgens de budgetten 
van de bijhorende gewestelijke steun. Welke maatregelen zijn er 
eventueel genomen na deze delokalisatie ?  

Antwoord :

Wat de toegekende economische expansiesteun in het kader 
van de ordonnantie van 13 december 2007 en de toegekende 
subsidies ter bevordering van de buitenlandse handel in het kader 
van de ordonnantie van 13 januari 1994 betreft, wil ik u er voor 
alles op wijzen dat bedrijven die deze steun ontvangen verschil-
lende engagementen moeten aangaan ten aanzien van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest, waaronder het behoud van economische 
activiteiten op het gewestelijke grondgebied gedurende een 
bepaalde periode :

–    5 jaar te rekenen vanaf de verwezenlijking van de investerin-
gen in geval van investeringssteun ;

–    5 jaar vanaf de toekenningsbeslissing van de steun, voor alle 
andere steunvormen dan degene toegekend in het kader van 
de ordonnantie betreffende de economische expansie ;

–    3 jaar vanaf de steuntoekenning in geval van steun ter 
bevordering van de buitenlandse handel.

Uiteraard zou een non-stopcontrole van elk begunstigd bedrijf 
gedurende die periode van 3 of 5 jaar onbegonnen werk zijn voor 
de directie Economische Inspectie.  

Daarom worden de subsidiebegunstigden systematisch 
gecontroleerd, meer bepaald tussen 2,5 en 3 jaar na aanvang van 
de voornoemde periode.

De werkpraktijken van de economische inspectie indachtig zal 
u meteen begrijpen dat het bezorgen van de gevraagde gegevens – 
het aantal ondersteunde ondernemingen dat in 2014, 2015 en 2016 
uit het gewest is weggetrokken – allesbehalve vanzelfsprekend is.
 

Momenteel controleert de directie Economische Inspectie de 
bedrijven die in 2014 steun hebben gekregen.

Het is dus met enig voorbehoud dat ik u de gevraagde 
gegevens bezorg, namelijk :

–    aan 7 ondernemingen die in 2014 subsidies hebben ontvangen, 
werd een terugbetaling gevraagd, alles samen voor  
24.689,50 euro ;

–    aan 1 onderneming die in 2015 werd gesubsidieerd, werd een 
terugbetaling van 1.719 euro gevraagd ;
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–    Aucune aide octroyée en 2016 n’a encore fait l’objet d’une 
telle demande.

La liste des entreprises concernées est reprise en annexe 1 (*).
 

Afin de vous donner une image plus fidèle du phénomène, 
je me permets de vous fournir également ci-dessous les données 
relatives aux entreprises ayant reçu en 2014, 2015 et 2016 une 
demande de restitution de l’aide octroyée pour le motif de délo-
calisation hors de la Région de Bruxelles-Capitale. Comme vous 
l’aurez compris, ces demandes de restitution concernent des aides 
octroyées en 2011, 2012 et 2013 :

–    demande de restitution en 2014 : 19 entreprises pour un 
montant cumulé de 204.491,52 euros ;

–    demande de restitution en 2015 : 24 entreprises pour un 
montant cumulé de 94.914,18 euros ;

–    demande de restitution en 2016 : 8 entreprises pour un montant 
cumulé de 81.751,01 euros.

La liste des entreprises concernées est reprise en annexe 2 (*).
 

Ces montants représentant moins de 1 % du budget des aides 
aux entreprises pour l’expansion économique.  

(*) (Les annexes ne seront pas publiées mais resteront 
disponibles pour consultation au Greffe ou via le site du 
Parlement.)

Question n° 960 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

L’ouverture d’enseignes Burger King en Région bruxelloise.

Suivant la confirmation officielle par la société Burger Brands 
Belgium de son projet d’ouvrir entre 35 à 40 enseignes Burger 
King dans notre pays, je souhaiterais savoir si vous avez chargé 
vos services de prendre toutes les mesures utiles pour faciliter 
l’accompagnement des investissements en Région bruxelloise. 
Concrètement, quels outils sont-ils actuellement mobilisés pour 
promouvoir le dynamisme économique mais aussi l’embauche de 
main-d’œuvre locale dans le cadre de ce dossier ? Des partena-
riats ont-ils éventuellement été conclus entre les services publics 
régionaux et l’entreprise précitée ?

Réponse : Actiris est en contact avec la société concernant 
les ouvertures d’enseignes à Bruxelles. Cependant, la date 
d’ouverture n’est pas encore déterminée.

Une rencontre avec la Direction des Ressources Humaines 
s’est tenue le 09/06/2017 sur les deux premières franchises Quick 

–    Geen van de in 2016 toegekende stuen maakte het voorwerp 
uit van een dergelijk verzoek.

Een overzichtslijst van de betrokken ondernemingen vormt 
bijlage 1 (*) van dit antwoord.

Om het beeld nog wat verder bij te stellen, ben ik zo vrij u ook 
de gegevens te bezorgen met betrekking tot bedrijven die in 2014, 
2015 en 2016 een vraag tot steunterugbetaling hebben gekregen 
omdat ze het Brussels Hoofdstedelijk Gewest hebben verlaten. U 
begrijpt het : de gevraagde terugbetaling betreft steun die werd 
toegekend in 2011, 2012 en 2013 :  

–    terugbetalingsverzoek in 2014 : 19 bedrijven, voor een bedrag 
van alles samen 204.491,52 euro ;

–    terugbetalingsverzoek in 2015 : 24 bedrijven, voor een bedrag 
van alles samen 94.914,18 euro ;

–    terugbetalingsverzoek in 2016 : 8 bedrijven, voor een bedrag 
van alles samen 81.751,01 euro.

Een overzichtslijst van de betrokken ondernemingen vormt 
bijlage 2 (*) van dit antwoord.

Deze bedragen vertegenwoordigen minder dan 1 % van het 
budget voor de steun aan ondernemingen voor economische 
expansie.

(*) (De bijlagen zullen niet gepubliceerd worden maar blijven 
ter beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website 
van het Parlement.)

Vraag nr. 960 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

De opening van Burger Kings in het Brussels Gewest.

Burger Brands Belgium heeft officieel bevestigd dat er een 
project is om tussen 35 tot 40 Burger Kings in ons land te openen. 
Heeft de minister zijn diensten belast met alle nuttige maatregelen 
om de investeringen in het Brussels Gewest beter te begeleiden. 
Welke tools worden thans ingezet om de economische dynamiek 
te bevorderen en de aanwerving van lokale arbeidskrachten in het 
kader van dit dossier te verbeteren ? Is er eventueel samenwer-
king tussen de gewestelijke overheidsdiensten en het voormelde 
bedrijf ?  

Antwoord : Actiris staat in contact met het bedrijf in verband 
met de opening van filialen in Brussel. De openingsdatum is 
echter nog niet bepaald.

Op 09.06.2017 vond er een ontmoeting plaats met de directie 
Human Resources over de twee eerste Quick-franchises die een 
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qui seront reprises sous l’enseigne Burger King. L’impact au 
niveau de l’emploi sera mesuré lors de l’ouverture de nouveaux 
établissements.

Lors de cette rencontre, la convention quadrimoteur a été 
proposée et, dès signature de celle-ci, une réunion avec le VDAB 
et Bruxelles Formation sera organisée par le consultant référent.  

Question n° 961 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

L’impact de la robotisation et de la numérisation des métiers 
en Région bruxelloise.

Selon une étude publiée par la banque ING en février 2015, il 
était estimé que 49 % des emplois belges étaient menacés par la 
robotisation et la numérisation de l’économie. L’année suivante, 
c’était au tour du Conseil Supérieur de l’Emploi d’émettre un 
rapport mettant en évidence l’évolution inexorable des activités 
économiques et de prôner que « les autorités publiques doivent 
disposer d’un maximum d’informations concernant les besoins 
actuels et futurs du marché du travail pour décider des mesures 
d’accompagnement, notamment de requalification, pour limiter 
les conséquences de ces restructurations pour les personnes qui 
n’auraient pas les compétences adéquates. » À l’aune de ce qui 
précède, je souhaiterais obtenir des réponses aux questions qui 
suivent :

–    Disposez-vous d’informations concernant la robotisation et 
la numérisation de l’économique bruxelloise ? Quelles sont 
les projections de ce phénomène pour les prochaines années ? 
Je vous remercie de bien vouloir étayer votre réponse en 
précisant les principaux secteurs d’activités concernés ainsi 
que les volumes d’emplois y afférents.

–    Quelles sont actuellement les mesures déployées pour 
favoriser l’accompagnement des entreprises, et ce tel que 
recommandé par le Conseil Supérieur de l’Emploi ? Je vous 
remercie de bien vouloir étayer votre réponse en précisant les 
programmes spécifiques et les budgets y afférents.

Réponse : L’Observatoire bruxellois de l’Emploi ne dispose 
pas d’informations concernant la robotisation et la numérisation 
de l’économie bruxelloise et n’a pas de projections pour les 
prochaines années.

Par ailleurs, on notera que l’étude récente d’IDEA Consult 
« Economie collaborative, prémisses d’une société post-sala-
riale » réalisée à la demande de la Chambre des Classes moyennes 
contient quelques données sur l’économie numérique.

Selon cette étude, l’économie numérique dans sa définition la 
plus large concernerait 12,2 % de l’emploi bruxellois et connaitrait 
une croissance de 1,8 point en 10 ans. De plus, l’économie 
numérique semble avoir un impact positif sur l’emploi considéré 
dans sa globalité, même si une série d’emplois sont menacés à 
court terme.

Burger King worden. De impact op het vlak van tewerkstelling zal 
gemeten worden bij de opening van nieuwe vestigingen.  

Tijdens de ontmoeting werd de vierzijdige overeenkomst 
voorgesteld. Zodra die ondertekend is, wordt er een vergadering 
met de VDAB en Bruxelles Formation georganiseerd door de 
verwijzende consultant.

Vraag nr. 961 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

De impact van de robotisering en de digitalisering van de 
beroepen in het Brussels Gewest.

Volgens een onderzoek dat de bank ING in februari 2015 
bekendgemaakt heeft, zou 49 % van de Belgische jobs bedreigd 
worden door de robotisering en de digitalisering van de economie. 
Het jaar daarop brengt de Hoge Raad voor Werkgelegenheid een 
rapport uit dat de onvermijdelijke evolutie van de economische 
activiteiten toelicht en stelt dat de overheid over zo veel mogelijk 
informatie over de huidige en toekomstige noden van de arbeids-
markt moet beschikken om te kunnen beslissen over begeleidings-
maatregelen, in het bijzonder op het vlak van herkwalificering, 
om de gevolgen van deze herstructureringen te beperken voor de 
personen die niet de gepaste competenties zouden hebben.  
 

–    Beschikt de minister over informatie over de robotisering en 
de digitalisering van de Brusselse economie ? Wat zijn de 
prognoses van dit fenomeen voor de komende jaren ? Graag 
een opsplitsing van het antwoord volgens de voornaamste 
activiteitensectoren die betrokken zijn alsook de bijhorende 
volumes arbeidsplaatsen.

–    Welke maatregelen worden thans genomen om de begeleiding 
van de bedrijven te bevorderen, zoals aanbevolen door de 
Hoge Raad voor Werkgelegenheid ? Graag een opsplitsing 
van het antwoord volgens de specifieke programma’s en de 
bijhorende middelen.

Antwoord : Het Brussels Observatorium voor de 
Werkgelegenheid beschikt niet over informatie over de robotise-
ring en de digitalisering van de Brusselse economie en heeft geen 
projecties voor de komende jaren.

We noteren overigens dat de recente studie van IDEA Consult 
« Deeleconomie, premissen voor een post-salariële samenleving » 
uitgevoerd op vraag van de Kamer van de Middenstand enkele 
gegevens over de digitale economie bevat.

Uit deze studie blijkt dat de digitale economie, volgens haar 
meest brede definitie, 12,2 % van de Brusselse tewerkstelling 
zou betreffen en een groei van 1,8 punten op 10 jaar zou kennen. 
Bovendien blijkt de digitale economie een positieve impact te 
hebben op de tewerkstelling wanneer we die globaal bekijken, 
zelfs als een reeks jobs op korte termijn bedreigd worden.
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Enfin l’étude rappelle que 60 % des métiers exercés en 2030 
n’existent pas encore actuellement. Parmi le classement des 
10 emplois les plus sollicités de nos jours, aucun d’entre eux 
n’était exercé il y a 13 ans, en 2004. À cette époque, des postes 
tels que spécialiste du développement durable, développeur 
ou programmeur d’applications mobiles, technicien du cloud 
computing, data miner ou encore manager de réseau social, 
n’existaient pas encore.

Tous ces nouveaux métiers auront un impact positif sur le 
taux d’emploi à Bruxelles et contrebalanceront la numérisation 
des métiers dits historiques.  

Bruxelles est bien placée dans cette économie numérique et 
les emplois qui s’y développent aujourd’hui sont moins menacés 
que dans les autres Régions, le premier pourcentage oscillant aux 
alentours des 30 % pour Bruxelles.

Depuis 2015, le ministre de l’Économie a mis en place avec 
l’appui des services du 1819 d’Impulse : un réseau d’accompa-
gnement. Ce réseau s’est constitué d’une part via les services 
d’accompagnement proposés par les clusters d’Impulse : le 
« farming » mais aussi via l’appel à projets accompagnement qui 
a permis de sélectionner plus de 14 projets d’accompagnement à 
l’entrepreneuriat. Ce réseau d’accompagnement est au service de 
toutes les entreprises bruxelloises que ce soit lors de la création 
d’une entreprise, l’accélération ou encore la transmission de 
celle-ci.

Question n° 963 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

Le bilan de la Garantie Jeunes.

L’objectif fixé pour la Garantie Jeunes réside dans un panel de 
mesures résumé comme suit : 3.000 formations professionnelles, 
2.000 stages et 1.000 emplois subsidiés au bénéfice des jeunes 
chômeurs. Pourriez-vous me communiquer le bilan de réalisation 
desdits objectifs en 2015 et en 2016 ? Je vous remercie de bien 
vouloir étayer votre réponse par une ventilation basée sur les 
grands postes concernés (cours chez Bruxelles Formation, 
parcours qualifiant dans un centre d’insertion socioprofession-
nelle, contrat d’insertion, stage First, etc.). Avez-vous identifié 
certaines carences ou faiblesses à l’aune des résultats obtenus ? 
Le cas échéant, lesquelles et, partant, quelles solutions ont-elles 
été adoptées pour y remédier ?

Réponse : L’ensemble des données relatives aux indicateurs du 
Plan bruxellois de la Garantie pour la jeunesse sont reprises dans 
le Monitoring annuel commun d’Actiris, Bruxelles Formation, 
VDAB-Brussel, EFP/SFPME et Syntra-Brussel.

L’objectif des 2.000 places de stage se répartit sur différentes 
mesures, soit créées ou augmentées dans le cadre de la Garantie 
Jeunes, telles que les Stages de Transition en Entreprise (STE 
devenus entretemps Stages FIRST) ou les Stages européens, soit 

Ten slotte herinnert de studie eraan dat 60 % van de beroepen 
die in 2030 uitgeoefend zullen worden, vandaag nog niet bestaan. 
In het klassement van de 10 meest gevraagde jobs van het 
moment, werd geen enkele 13 jaar geleden, in 2004, uitgeoefend. 
Toen bestonden jobs als deskundige duurzame ontwikkeling, 
ontwikkelaar of programmeur van mobiele applicaties, technicus 
cloud computing, dataminer en manager sociale netwerken nog 
niet.

Al deze nieuwe beroepen zullen een positieve impact hebben 
op het tewerkstellingspercentage in Brussel en een tegengewicht 
vormen voor de digitalisering van de zogenaamd historische 
beroepen.

Brussel bevindt zich op een goede plaats in deze digitale 
economie en de jobs die zich er vandaag in ontwikkelen, zijn 
minder bedreigd dan in de andere gewesten, aangezien het eerste 
percentage rond de 30 % schommelt voor Brussel.

In 2015 heeft de minister van Economie, met de steun van 
de diensten van 1819 van Impulse, een netwerk voor begeleiding 
opgericht. Dit netwerk wordt enerzijds gevormd via de diensten 
ter begeleiding voorgesteld door de clusters van Impulse : 
« farming », maar ook via de projectoproep begeleiding waardoor 
meer dan 14 projecten inzake begeleiding voor het ondernemer-
schap konden worden uitgekozen. Dit begeleidingsnetwerk staat 
ten dienste van alle Brusselse bedrijven, en dat zowel tijdens 
de oprichting van een onderneming als bij de uitbreiding of de 
overdracht ervan.

Vraag nr. 963 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

Balans van de Jongerengarantie.

De beoogde doelstelling van de Jongerengarantie bestaat 
uit een waaier van maatregelen die als volgt kunnen worden 
samengevat : subsidie van 3.000 beroepsopleidingen, 2.000 stages 
en 1.000 banen ten voordele van jonge werklozen. Kunt u mij de 
balans bezorgen van de verwezenlijking van die doelstellingen in 
2015 en 2016 ? Gelieve in uw antwoord een opsplitsing te maken 
op basis van de betrokken grote posten (cursussen bij Bruxelles 
Formation, kwalificerend traject in een centrum voor sociopro-
fessionele inschakeling, inschakelingscontract, First-stages enz.). 
Heeft u bepaalde tekortkomingen of zwakke punten vastgesteld 
aan de hand van de behaalde resultaten ? Zo ja, welke en voor 
welke oplossingen werd gekozen om die te verhelpen ?

Antwoord : Alle gegevens betreffende de indicatoren van 
het Brussels Plan voor de Jongerengarantie worden opgenomen 
in de jaarlijkse gezamenlijke monitoring van Actiris, Bruxelles 
Formation, de VDAB Brussel, EFP/SFPME en Syntra Brussel.

De doelstelling van 2.000 stageplaatsen wordt over verschil-
lende maatregelen verspreid. Het gaat om stageplaatsen die reeds 
bestaan, bijvoorbeeld de beroepsopleiding in een onderneming 
(IBO), of om stageplaatsen die worden gecreëerd of worden 
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préalablement existantes comme la Formation professionnelle en 
entreprises (FPI).  

D’autres types de stage sont également mis en œuvre par les 
opérateurs de formation, à savoir les Conventions d’immersion 
professionnelle (CIP), Stages d’immersion linguistique qui ne 
seront pas repris dans les indicateurs de réalisations figurant 
ci-dessous.

Stages de transition en entreprise :

En 2015, 1048 places de stage ont été pourvues et 931 
chercheurs d’emploi distincts ont pu en bénéficier.  

En 2016, 1226 places de stage ont été pourvues et 1.177 
chercheurs d’emploi distincts ont pu en bénéficier.  

Le tableau 1 (*) en annexe reprend le nombre de stagiaires 
distincts ayant débuté un stage de transition en entreprise.

En 2015 et 2016, la mesure a évolué (SPEP puis First) afin 
de faciliter les conditions d’accès (éligibilité) des chercheurs 
d’emploi (CE) aux stages. Vu le succès de la mesure et son 
inscription durable dans le paysage des mesures accessibles 
aux employeurs, il était en effet indispensable d’en élargir les 
conditions d’accès.  

Formations professionnelles en entreprise :

Le tableau 2 (*) reprend le nombre de stagiaires distincts 
ayant débutés une Formation professionnelle en entreprise.

Stages européens et internationaux :

Le stage européen a été créé à partir de 2014 afin d’offrir une 
opportunité de 150 stages à l’étranger pour les jeunes bruxellois. 
Celui-ci s’est ajouté aux places des stages internationaux qui 
existaient déjà.

Le tableau 3 (*) reprend les données y afférentes.  

L’objectif des 1.000 emplois se répartit à la fois sur des 
mesures qui ont été construites dans le cadre de la Garantie Jeunes, 
telles que les CPE-YG mais également sur l’accès des jeunes aux 
offres d’emploi Select d’Actiris.

Convention Premier Emploi (CPE) :

Les 145 places CPE Youth Guarantee spécialement créées à 
partir de 2014 dans le cadre de la Garantie Jeunes, sont venues 
renforcer les CPE existants. Le tableau 4 reprend la ventilation des 
ces différents types de CPE qui sont majoritairement accessibles 
aux moins de 26 ans.

toegevoegd in het kader van de Jongerengarantie, zoals de 
instapstages in een onderneming (IS, ondertussen omgedoopt tot 
First-stages) of de Europese stages.

De opleidingsverstrekkers bieden ook andere stagevormen 
aan, zoals de beroepsinlevingsovereenkomst en de taalbadstage 
die niet in onderstaande realisatie-indicatoren zullen worden 
vermeld.  

Instapstage in een onderneming :

In 2015 werden er 1.048 stageplaatsen voorzien en hebben 
931 verschillende werkzoekenden een dergelijke stage kunnen 
genieten.

In 2016 werden er 1.226 stageplaatsen voorzien en hebben 
1.177 verschillende werkzoekenden een dergelijke stage kunnen 
genieten.

Tabel 1 (*) in de bijlage omvat het aantal verschillende 
stagiairs die een instapstage in een onderneming zijn gestart.

De maatregel heeft in 2015 en 2016 een evolutie doorgemaakt 
(eerst SEW, nadien First-stage) om de toelatingsvoorwaarden 
(verkiesbaarheidsvoorwaarden) van de stage voor werkzoekenden 
(WZ) te versoepelen. Gelet op het succes van de maatregel en de 
duurzame inschrijving van de maatregel in het landschap van voor 
werkgevers toegankelijke maatregelen, was het immers essentieel 
om de toelatingsvoorwaarden ervan uit te breiden.

Beroepsopleiding in een onderneming :

Tabel 2 (*) omvat het aantal verschillende stagiairs die een 
beroepsopleiding in een onderneming zijn gestart.

Europese en internationale stages :

De Europese stage werd in 2014 in het leven geroepen om 150 
jonge Brusselaars een kans te geven op een stage in het buitenland. 
Deze stageplaatsen kwamen bovenop het aantal plaatsen voor 
internationale stages die reeds bestonden.

Tabel 3 (*) geeft alle hiermee verband houdende gegevens 
weer.

De doelstelling van 1.000 jobs wordt verspreid over zowel 
maatregelen die in het kader van de Jongerengarantie werden 
gecreëerd, zoals de SBO-YG, als de toegang van jongeren tot 
Select-werkaanbiedingen van Actiris.

Startbaanovereenkomst (SBO) :

De 145 plaatsen in het kader van de SBO-Youth Guarantee 
die in 2014 speciaal voor de Jongerengarantiemaatregel werden 
gecreëerd, hebben de reeds bestaande SBO’s versterkt. Tabel 4 
toont de verdeling van deze verschillende SBO’s die hoofdzake-
lijk toegankelijk zijn voor min-26-jarigen.
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L’objectif de 3000 places de formation se répartit sur 
différentes opérateurs de formations, Bruxelles Formation et 
VDAB Brussel.

Bruxelles Formation :

Les tableaux 6 et 7 (*) reprennent respectivement le nombre 
de chercheurs d’emploi (CE) distincts de moins de 25 ans et de 
moins de 30 ans ayant eu accès aux formations de Bruxelles 
Formation et ses partenaires.

VDAB – Brussel :

Le tableau 8 reprend le nombre de CE distincts ayant débuté 
une formation et le tableau 9 reprend le nombre de CE distincts 
ayant débuté une formation qualifiante.  

(*) (Les tableaux ne seront pas publiés mais resteront 
disponibles pour consultation au Greffe ou via le site du 
Parlement.)

Question n° 964 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

Les commerces low-cost.

Depuis plusieurs années, les artères commerciales bruxelloises 
ont vu apparaitre des échoppes de type « Tout à un euro », dites 
low-cost, qui écoulent des produits à très bas prix. Bon nombre 
d’observateurs estiment que ce type d’enseignes peut soutenir 
sensiblement la baisse qualitative des noyaux commerciaux et, 
partant, contribuer à la désertification des enseignes de qualité. 
Pourriez-vous me dire si vos services ont ouvert une réflexion 
sur la problématique et, partant, sur ses incidences objectivées 
sur la vitalité du mix commercial bruxellois et sur l’attractivité 
des noyaux commerciaux ? Le cas échéant, quelles sont les 
conclusions qui vous ont été remises jusqu’à présent ?

Réponse : Atrium n’a à ce jour pas mené d’étude sur le 
commerce « low-cost », ni sur l’impact présumé négatif que 
ce type de commerce pourrait avoir sur le reste de l’offre 
commerciale.

Néanmoins, il serait en effet intéressant d’objectiver les 
estimations des observateurs que vous mentionnez.

Est-ce l’arrivée des commerces low-cost qui acte le déclin 
d’un quartier commerçant ou leur installation n’est-il pas le signe 
que ce même déclin est déjà amorcé ?

Dans le cadre de l’élaboration du Schéma de Développement 
Commercial régional (SDC) et d’Atrium.Analytics, l’Agence 
mène actuellement la redéfinition de la structure de ses bases de 

De doelstelling van 3.000 opleidingsplaatsen wordt over ver-
schillende opleidingsverstrekkers verspreid, met name Bruxelles 
Formation en de VDAB Brussel.

Bruxelles Formation :

Tabellen 6 en 7 (*) omvatten het respectievelijke aantal ver-
schillende min-25-jarige en min-30-jarige werkzoekenden (WZ) 
die toegang hebben gekregen tot de opleidingen van Bruxelles 
Formation en zijn partners.

VDAB Brussel :

Tabel 8 omvat het aantal verschillende werkzoekenden 
(WZ) die een opleiding zijn gestart en tabel 9 geeft het aantal 
verschillende werkzoekenden (WZ) weer die een kwalificerende 
opleiding zijn begonnen. 

(*) (De tabellen zullen niet gepubliceerd worden maar blijven 
ter beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website 
van het Parlement.)

Vraag nr. 964 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

Lowcost-handelszaken.

Al sinds enkele jaren duiken in de Brusselse winkelstraten 
zogeheten lowcost-winkeltjes van het type « Alles aan 1 euro » 
op, die producten aan zeer lage prijzen verkopen. Veel waarnemers 
zijn van mening dat dit soort handelszaken een daling van de 
kwaliteit van de handelskernen kan bevorderen en bijgevolg 
kan bijdragen tot de achteruitgang van kwaliteitshandelszaken. 
Kunt u mij zeggen of uw diensten denkwerk hebben gestart 
over die problematiek en dus over de objectieve gevolgen ervan 
voor de levensvatbaarheid van de Brusselse handelsmix en voor 
de aantrekkelijkheid van de handelskernen ? Zo ja, wat zijn de 
conclusies die u tot nu toe werden overhandigd ?

Antwoord : Atrium heeft tot nog toe geen studie uitgevoerd 
over « low-costhandelszaken », noch over de vermoedelijk 
negatieve impact die dit soort handelszaken zou kunnen hebben 
op rest van het commerciële aanbod.

Niettemin zou het inderdaad interessant zijn de ramingen van 
de observatoren die u vernoemt, te objectiveren.

Is het de komst van low-costhandelszaken die de achteruit-
gang van een winkelbuurt betekent of is hun opening het teken dat 
de achteruitgang al ingezet was ?

In het kader van de uitwerking van het gewestelijk schema 
voor commerciële ontwikkeling en van Atrium.Analytics is 
het agentschap momenteel bezig met het herdefiniëren van de 
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données. Il sera bientôt possible de bénéficier de tels rapports, 
mais leur interprétation devra rester prudente.  

Il est par ailleurs essentiel d’assurer un équilibre entre 
périphérie et centralité et d’accompagner le commerce dans son 
adaptation aux attentes des clients.  

Atrium s’y emploie. Notons également que le commerce est 
tributaire d’autres facteurs telle une démographie dynamique et 
une attractivité urbaine.

Ma demande d’élaboration d’un SDC régional est aussi de 
mieux définir la place du commerce urbain dans l’armature du 
territoire.  

Parallèlement à ce chantier, Atrium veille à :

–    inciter des stratégies locales de développement du commerce 
(certaines communes s’y emploient, d’autres pas) ;  

–    organiser l’offre commerciale avec équilibre mais avec les 
limites évoquées précédemment ;

–    coordonner les acteurs ;

–    accompagner les commerçants vers le commerce de demain, 
qui n’est pas seulement numérique ;

–    mobiliser le foncier commercial (travailler avec les proprié-
taires privés et publics).

Sans détailler par le menu l’ensemble des missions d’Atrium 
(détaillées dans le contrat de gestion de l’Agence) qui visent 
à doter Bruxelles d’un appareil commercial riche, varié et 
dynamique, soulignons en particulier le rôle du programme Open 
Soon. 

Ce programme vise à favoriser l’ouverture de nouveaux 
commerces originaux, qualitatifs et générateurs de dynamique 
pour les quartiers commerçants de la Région de Bruxelles-
Capitale par une offre gratuite d’accompagnement assortie d’une 
subvention pour les projets qui répondent à des critères de solidité, 
d’originalité et de qualité.

Initié en 2010, Open Soon a permis d’accompagner et de 
soutenir financièrement l’ouverture de près de 150 commerces 
innovants et qualitatifs, dont 27 dans le cadre de l’appel à 
projets 2016, avec des effets vertueux sur le paysage commercial 
bruxellois. Ainsi, le fonds a notamment permis la réaffectation 
de la Caserne du Jeu de Balle et le développement du territoire 
du Canal avec les ouvertures du Phare du Kanaal, de Dame 
Jeanne ou du Palais de Balkis et a également favorisé l’éclosion 
de nouveaux pôles commerciaux (le quartier Van Meenen ou la 
rue de Mérode à Saint-Gilles ; la place Jean Rey dans le quartier 
européen) et stimulé des artères emblématiques bruxelloises 
(rue de Flandre, rue des Chartreux, rue Lesbroussart, chaussée 
d’Ixelles,…). Open Soon a en outre permis de nombreuses 
success stories bruxelloises comme Brussels Beer Project, Färm 
ou Frederic Blondeel.  

structuur van zijn databases. Het zal weldra mogelijk zijn om 
zulke rapporten te verkrijgen, maar de interpretatie ervan moet 
met de nodige voorzichtigheid gebeuren.

Het is overigens van fundamenteel belang zich te verzekeren 
van een evenwicht tussen de periferie en het centrum en de handel 
te begeleiden bij de aanpassing aan de verwachtingen van de 
klanten.

Atrium is daarmee bezig. Laat ons ook noteren dat de 
handel afhankelijk is van andere factoren zoals een dynamische 
demografie en de aantrekkelijkheid van de stad.

Mijn verzoek tot uitwerking van een gewestelijk schema 
voor commerciële ontwikkeling dient ook om de plaats van 
de stedelijke handel beter te definiëren in de structuur van het 
grondgebied.

Naast deze beleidswerf waakt Atrium over :

–    het aansporen tot plaatselijke strategieën voor de ontwikkeling 
van de handel (bepaalde gemeentes zetten zich daarvoor in ; 
andere niet) ;

–    het evenwichtig organiseren van het commerciële aanbod, 
maar met de eerder aangehaalde grenzen ;

–    het coördineren van de actoren ;

–    het begeleiden van de handelaars naar de handel van morgen, 
die niet enkel digitaal is ;

–    het mobiliseren van het commercieel goed (samenwerken met 
de private en publieke eigenaars).

Zonder in detail te treden over de opdrachten van Atrium 
(bepaald in het Beheerscontract van het agentschap) die gericht 
zijn op het creëren van een commercieel rijk, gevarieerd en 
dynamisch apparaat, moeten we in het bijzonder de rol van het 
programma Open Soon benadrukken.

Dit programma wil de opening van nieuwe, originele en 
kwalitatieve handelszaken bevorderen die de winkelbuurten in 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest dynamisch maken, en dat 
door een gratis aanbod tot begeleiding en een subsidie voor de 
projecten die voldoen aan de criteria van degelijkheid, originali-
teit en kwaliteit.

Open Soon, opgestart in 2010, heeft gezorgd voor de 
begeleiding en de financiële ondersteuning bij de opening van 
bijna 150 innoverende en kwalitatieve handelszaken, waarvan 
27 in het kader van de projectoproep 2016, met verdienstelijke 
effecten op het Brusselse commerciële landschap. Het fonds heeft 
op die manier met name de herbestemming mogelijk gemaakt 
van de Kazerne van het Vossenplein en de ontwikkeling van het 
Kanaalgebied met de openingen van Phare du Kanaal, Dame 
Jeanne en Palais de Balkis, en heeft eveneens het ontstaan van 
nieuwe commerciële polen bevorderd (wijk Van Meenen of de 
Mérodestraat in Sint-Gillis, Jean Reyplein in de Europese wijk) 
en de emblematische Brusselse verkeersaders (Vlaamsesteenweg, 
Chartreuzenstraat, Lesbroussartstraat, Elsensesteenweg,…) 
gestimuleerd. Open Soon heeft bovendien gezorgd voor talrijke 
Brusselse successtory’s zoals het Brussels Beer Project, Färm of 
Frederic Blondeel.
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Question n° 965 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

Le soutien à la sécurisation des commerces.

Comme vous le savez, les fédérations représentatives des 
commerces expriment régulièrement leurs préoccupations 
concernant la sécurité de leurs affiliés. Nonobstant les efforts très 
importants qui ont été menés jusqu’à présent par le gouvernement 
fédéral, pourriez-vous me communiquer les mesures régionales 
qui ont été prises en 2014, en 2015 et en 2016 pour conseiller, 
accompagner et soutenir la sécurisation des commerces en Région 
bruxelloise ? Je vous remercie de bien vouloir lister les mesures 
qui ont été mises en œuvre, les budgets y afférents ainsi que le 
nombre de bénéficiaires. Enfin, quelles sont les priorités du gou-
vernement pour l’année 2017 ?

Réponse : Sur la base de l’ordonnance organique relative 
aux aides pour la promotion de l’expansion économique du 
13 décembre 2007 les primes suivantes ont été octroyées :

–    en 2014, 15 primes ont été octroyées pour un montant total de 
89.629 euros ;

–    en 2015, 20 primes ont été octroyées pour un montant total de 
93.945 euros ;

–    en 2016, 37 primes ont été octroyées pour un montant total de 
174.882 euros.

Ces 72 primes concernent des entreprises dont les secteurs 
diffèrent. Voici la répartition par secteur :

–    horeca : 33

–    commerce : 30

–    autres activités de service : 4

–    activités spécialisées, scientifiques et techniques : 2  

–    information et communication : 1

–    construction : 1

–    industrie manufacturière : 1

Les priorités du gouvernement pour l’avenir sont fixées dans le 
projet de réforme de l’ordonnance relative aux aides économiques 
aux entreprises.

Question n° 966 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

Le bilan des annonces du Sommet social du 5 octobre 2016.
 

À l’occasion du Sommet social du 5 octobre 2016, le gouver-
nement s’était accordé sur la réalisation des priorités suivantes 
et je cite : « renforcer les cellules pour l’emploi à Bruxelles 

Vraag nr. 965 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

De steun voor de beveiliging van de handelszaken.

Zoals u weet uiten de verenigingen die de handelszaken verte-
genwoordigen regelmatig hun bekommernissen over de veiligheid 
van hun leden. Ondanks de heel aanzienlijke inspanningen die 
tot nog toe werden geleverd door de federale regering, kan u mij 
meedelen welke gewestelijke maatregelen in 2014, in 2015 en 
2016 werden genomen inzake advies, begeleiding en steun voor 
de beveiliging van de handelszaken in het Brussels Gewest ? 
Gelieve een ijst te geven van de maatregelen die ten uitvoer 
werden gelegd, de budgetten ervoor en het aantal begunstigden. 
Tot slot, wat zijn de prioriteiten van de regering voor 2017 ?  

Antwoord : Op basis van de organieke ordonnantie van 
13 december 2007 betreffende de steun ter bevordering van de 
economische expansie werden de volgende premies toegekend :

–    15 premies in 2014, voor een totaalbedrag van 89.629 euro ;  

–    20 premies in 2015 voor een totaalbedrag van 93.945 euro ;  

–    37 premies in 2016 voor een totaalbedrag van 174.882 euro.  

Deze 72 premies werden aan ondernemingen uit verschillende 
sectoren toegekend. Per sector geeft dat :

–    Horeca : 33

–    handel : 30

–    andere dienstverlening : 4

–    gespecialiseerde, wetenschappelijke en technische activitei-
ten : 2

–    informatie en communicatie : 1

–    bouwnijverheid : 1

–    verwerkende nijverheid : 1

De prioriteiten van de Regering voor de toekomst worden 
vastgesteld in het ontwerp tot hervorming van de ordonnantie 
betreffende de economische steun aan de ondernemingen.

Vraag nr. 966 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

Balans inzake de aankondigingen van de Sociale top op 
5 oktober 2016.

Naar aanleiding van de sociale top op 5 oktober 2016, was de 
regering het eens geworden over de verwezenlijking van volgende 
prioriteiten : « het versterken van de tewerkstellingscellen in 
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dans le cadre des licenciements collectifs et des restructura-
tions » ; « la mise en œuvre des chantiers du Small Business 
Act, notamment les packages entrepreneuriaux, l’élaboration 
d’une charte avec le secteur bancaire, un plan de lutte contre le 
dumping social » ; « la mise en place d’un nouveau cadre légal 
pour l’économie sociale » ; « l’adoption d’un schéma de dévelop-
pement commercial régional » ; et, enfin, « l’élaboration d’un plan 
industriel bruxellois ». À l’aune du temps écoulé, pourriez-vous 
me communiquer la liste des réalisations engrangées dans ces 
différents chantiers essentiels pour l’économie et l’emploi en 
Région bruxelloise ? Quelles sont les difficultés qui restent à 
surmonter et, partant, quels sont les agendas respectifs qui sont 
escomptés en termes de réalisation des priorités ?

Réponse : J’ai pris connaissance de votre question portant sur 
le bilan des annonces du Sommet social du 5 octobre dernier.  

Le bilan de réalisation des priorités fixées lors de ce Sommet 
s’effectuera naturellement en octobre 2017.  

Voici néanmoins des éléments de réponses intermédiaires.

En ce qui concerne le Small Business Act (SBA), je vous 
renvoie aux réponses apportées aux sept questions écrites que 
vous venez de poser sur des mesures précises de celui-ci, et 
auxquelles j’ai répondu une à une. Sur les mesures spécifiques 
complémentaires que vous listez, voici donc les éléments de 
réponse :

En termes de packages entrepreneuriaux, nous avons priorisé 
en 2017 le travail sur les packages de création et de croissance, 
pour lesquels impulse.brussels réalise un important travail de 
traduction opérationnelle de la vision dégagée dans le SBA. 
Impulse.brussels a été renforcé pour ce travail, qui demande 
une certaine remise à plat de la réflexion sur les dispositifs d’ac-
compagnement actuels et les activités conduites par différents 
opérateurs, la définition de critères de sélection du public cible, 
l’estimation quantitative de ce dernier, le tout durant une année 
de fusion des organismes publics de l’accompagnement. Une 
phase de consultation des acteurs privés et publics est en train 
de se terminer, avec notamment des focus groups auprès d’entre-
preneurs et d’experts. Impulse.brussels teste plusieurs scénarios 
opérationnels et me présentera ceux-ci avant l’été.  

Sur la charte bancaire, les contours de la collaboration ont été 
posés avec Febelfin. Le travail a pris un certain retard suite à des 
aléas internes aux différents acteurs impliqués dans celle-ci.  

Concernant le plan de lutte contre le dumping social, un 
groupe de travail a été constitué en 2016 en vue de fournir une 
série de recommandations au gouvernement en vue de réduire les 
risques de dumping social dans la commande publique.

Au terme des travaux de ce groupe de travail, le gouvernement 
bruxellois a adopté 7 mesures très concrètes afin d’encourager une 

Brussel in het kader van collectieve ontslagen en herstructurerin-
gen » ; « de uitvoering van de Small Business werkterreinen, met 
name de ondernemerspakketten, de uitwerking van een handvest 
met de banksector, een plan voor de bestrijding van sociale 
dumping » ; « het opzetten van een nieuw wettelijk kader voor de 
sociale economie » ; « de goedkeuring van een gewestelijk schema 
voor handelsontwikkeling ; « de opstelling van een Brussels 
Industrieplan ». Kan u mij in het licht van de verlopen tijd de 
lijst meedelen van wat verwezenlijkt werd op deze verschillende 
vlakken die essentieel zijn voor de economie en de werkgelegen-
heid in het Brussels Gewest ? Welke moeilijkheden moeten nog 
overwonnen worden en welke agenda is vooropgesteld voor het 
verwezenlijken van de prioriteiten ?

Antwoord : Ik heb kennis genomen van uw vraag over de 
balans van de aankondigingen van de Sociale top van 5 oktober 
jongstleden.

Het overzicht van de verwezenlijking van de prioriteiten 
vastgelegd tijdens deze top zal natuurlijk opgemaakt worden in 
oktober 2017.

Hierbij echter enkele antwoordelementen in afwachting.

Voor wat betreft de Small Business ACt (SBA), verwijs ik u 
naar de antwoorden op de zeven schriftelijke vragen die u zonet 
gesteld heeft over de exacte maatregelen hiervan en waar ik één per 
één een antwoord op heb gegeven. Wat de specifieke bijkomende 
maatregelen betreft die u opsomt, hierbij de antwoordelementen :  

Wat de ondernemerspakketten betreft, hebben we in 2017 
voorrang gegeven aan de pakketten voor oprichting en groei, 
waarvoor Impulse belangrijk werk verricht dat ervoor moet 
zorgen dat de in de SBA ontwikkelde visie geoperationaliseerd 
kan worden. impulse.brussels werd voor dit werk versterkt. 
Voor dit werk is een herziening nodig van de reflectie over de 
huidige begeleidingsvoorzieningen en de activiteiten geleid door 
verschillende operatoren, de vastelling van selectiecriteria van 
de doelgroep, de kwantitatieve raming van deze doelgroep en 
dit alles gedurende het jaar waarin de overheidsinstellingen voor 
begeleiding van ondernemingen gefuseerd worden. De consulta-
tieronde bij private en publieke actoren wordt momenteel gefi-
naliseerd, met onder andere focus op ondernemers en experten. 
impulse.brussels test verschillende operationele scenario’s en zal 
mij deze voor de zomer voorstellen.

Wat het bank charter betreft werd de samenwerking met 
Febelfin geregeld. Het werk heeft enige vertraging opgelopen 
naar aanleiding van onvoorspelbaarheden inherent aan de ver-
schillende actoren die hierbij betrokken zijn.

Wat betreft het bestrijdingsplan voor sociale dumping, werd 
in 2016 een werkgroep opgericht om de Regering een reeks aan-
bevelingen aan te reiken voor de vermindering van de risico’s van 
sociale dumping in de overheidsopdrachten.

Aan het einde van de werkzaamheden van deze werkgroep, 
heeft de Brusselse regering 7 zeer concrete maatregelen 
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dynamique de promotion active d’un emploi de qualité au sein de 
l’ensemble du tissu économique bruxellois.  

Premièrement, l’adoption d’une nouvelle législation en 
matière de clauses sociales dont la rédaction est en cours et 
pour laquelle un passage en 1re lecture est prévu pour juillet ou 
septembre 2017 au plus tard.

Ensuite, le Ministre-Président est en charge de deux mesures, 
à savoir :

–    La mise en place d’une offre de formations spécifiques 
« Dumping Social » dans le cadre des formations aux 
marchés publics, notamment pour les contrôleurs de chantier. 
Cette formation devra être organisée par l’ERAP, Bruxelles 
Pouvoirs Locaux et le SPRB ;

–    L’application élargie de l’ordonnance de 2014 relative au 
contrôle des prix sera ouverte à de nouveaux types de marché 
et ouverte aux pouvoirs locaux – à ce stade seule la Région 
pouvait bénéficier de ce service et uniquement pour les 
marchés de nettoyage.

Je vous enjoins donc de prendre contact avec mon collègue 
pour le suivi particulier de ces mesures.

L’Observatoire des Prix est en charge de 4 mesures 
spécifiques :

–    Promotion d’un guide de bonnes pratiques à l’attention des 
pouvoirs adjudicateurs bruxellois, tiré de l’ensemble des 
constats posés par le groupe de travail dans son rapport ;

Compte tenu de l’imminence de l’entrée en vigueur de la 
nouvelle règlementation relative aux marchés publics, ce 
guide des « bonnes pratiques » sera finalisé et diffusé une fois 
que l’arrêté royal « exécution » sera publié.

–    Réalisation d’un répertoire d’attestations de bonne exécution 
pour tous les types de marchés – il s’agira de veiller à ce que 
les entreprises vertueuses en la matière soient identifiées et 
leur liste disponible à l’usage des pouvoirs adjudicateurs 
bruxellois ;

L’Observatoire a pris contact avec l’ensemble des pouvoirs 
adjudicateurs bruxellois afin de connaitre leurs pratiques en 
matière d’attestations de bonne exécution. Il en ressort que la 
délivrance de celles-ci est assez courante pour les marchés de 
travaux, mais parait beaucoup moins systématique pour les 
marchés de services.

Quoi qu’il en soit, un premier travail de collecte des 
éventuelles listes d’entreprises tenues par les pouvoirs adjudi-
cateurs est en cours. Les réflexions sont en cours au niveau de 
l’Observatoire quant à la publication de ce répertoire et de la 
communication à mettre sur pied tant à l’égard des entreprises 
que des pouvoirs adjudicateurs.

–    Mise à disposition d’un outil inédit d’analyse de la situation 
financière et économique des entreprises qui ont soumissionné 
à un marché public permettant d’identifier par l’analyse de 
leur bilan celles qui présentent des risques de dumping social 
ou de fraude de nature ;  

goedgekeurd ter bevordering van een actieve dynamiek voor de 
bevordering van kwalitatief hoogstaande jobs binnen het Brussels 
economisch weefsel.

Ten eerste, de goedkeuring van een nieuwe wetgeving inzake 
sociale clausules die momenteel wordt opgesteld en die in eerste 
lezing zal worden voorgelegd in juli of september 2017 ten laatste.
 

Overigens is de minister-president belast met twee 
maatregelen namelijk :

–    De invoering van een aanbod van specifieke opleidingen in 
« Social Dumping » in het kader van de opleidingen in over-
heidsopdrachten, met name voor de werfcontroleurs. Deze 
opleiding zal georganiseerd moeten worden door de GSOB, 
Brussel Plaatselijke Besturen en de GOB.

–    De ruime toepassing van de ordonnantie van 2014 betreffende 
de controle van de prijzen zal opengesteld worden voor 
nieuwe soorten opdrachten en voor plaatselijke besturen – in 
dit stadium kon enkel het Gewest deze dienst krijgen en enkel 
voor overheidsopdrachten voor schoonmaakdiensten.

Ik verzoek u dus om contact te nemen met mijn collega voor 
de specifieke opvolging van deze maatregelen.

Het Prijzenobservatorium is belast met 4 specifieke 
maatregelen :

–    Promotie van een gids met good practices, bestemd voor de 
Brusselse aanbestedende overheden, op basis van de vaststel-
lingen die de werkgroep in zijn verslag heeft gemaakt. ;

Rekening houdend met de naderende inwerkingtreding van 
de nieuwe regelgeving inzake overheidsopdrachten zal deze 
gids met « good practices » gefinaliseerd en verspreid worden 
zodra het koninklijk uitvoeringsbesluit is gepubliceerd.

–    Realisatie van een lijst met getuigschriften van goede 
uitvoering voor alle soorten opdrachten – het gaat erom dat de 
verdienstelijke bedrijven terzake in kaart worden gebracht en 
Brusselse aanbestedende overheden toegang hebben tot hun 
lijst ;

Het Observatorium heeft contact genomen met alle Brusselse 
aanbestedende overheden om hun praktijken inzake getuig-
schriften van goede uitvoering te kennen. Hieruit blijkt dat 
aflevering van deze getuigschriften nogal gebruikelijk is voor 
de opdrachten voor werken, maar veel minder systematisch 
voorkomt bij de opdrachten voor de levering van diensten.

In ieder geval, de mogelijke lijsten van ondernemingen die 
worden bijgehouden door de aanbestedende overheden 
worden momenteel verzameld. Binnen het Observatorium 
wordt momenteel gesproken over de publicatie van deze lijst 
en over de te ontwikkelen communicatie naar bedrijven zowel 
als naar de aanbestedende overheden.

–    Ter beschikking stellen van een splinternieuw instrument voor 
de analyse van de financiële en economische toestand van de 
bedrijven die ingeschreven hebben op een overheidsopdracht 
waardoor aan de hand van analyse van hun balans, geïdentifi-
ceerd kan worden welke risico’s op social dumping of fraude 
ze vertonen.
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Ce chantier est en cours. Un comptable a été recruté au CES 
et a pris ses fonctions au 1er juin. Ce dernier sera chargé de 
travailler sur la méthodologie. De plus l’Observatoire prend 
actuellement les contacts nécessaires en vue de développer un 
outil informatique et se penche sur une modification de l’or-
donnance du 3 avril 2014 portant création de l’Observatoire 
afin de tenir compte de ce nouvel outil.  

–    Création d’une plateforme de partage de données de marchés 
publics, que nous espérons pouvoir mettre en place avec 
d’autres entités en Belgique, puisque certains, dont la Région 
wallonne, se positionnent pour la création de leur propre 
Observatoire des prix dans les marchés publics, que nous 
mettrions donc en réseau.  

L’Observatoire wallon n’existe pas encore et nous ne pouvons 
préjuger des missions qui lui seront octroyées. Les premières 
réflexions ont donc été engagées au sein de l’Observatoire en vue 
de définir les grands défis de cette collaboration, notamment la 
rédaction/utilisation de cahier des charges types ainsi que la saisie 
et le traitement de données par un logiciel…

Enfin, l’Observatoire des Prix a étendu son champ d’ap-
plication à d’autres secteurs. Ainsi seront analysés, en plus du 
nettoyage, les secteurs du gardiennage et de la restauration-can-
tine. De nouveaux secteurs ont également été retenus et seront 
analysés par la suite comme les services de transport routier, 
informatiques, d’organisation d’évènements ou de blanchisserie.  

Les budgets sont prévus et seront versés, notamment au 
Conseil Economique et Social où est logé l’Observatoire, pour 
ces nouvelles missions et le développement de ces outils.  

En ce qui concerne le nouveau cadre légal pour l’économie 
sociale, j’ai exposé l’état des lieux dans la réponse à l’interpella-
tion conjointe de M. De Lille et de M. Gjanaj le 22 mai 2017.  

En ce qui concerne le schéma de développement commercial 
régional (SDC), voici les réalisations engrangées :

–    étude juridique ;

–    enquêtes ménages (1 % des ménages bruxellois) sur les com-
portements d’achat ;

–    consolidation des Data Bases et premières analyses ;

–    concertation avec les communes – en cours ;

–    concertation avec le secteur – en cours ;

–    développement digital – en cours ;

–    partenariat avec perspective.brussels et l’ULB – en cours.

La publication des résultats s’effectue au fur et à mesure de 
l’avancement des analyses, jusque fin 2017. En décembre 2017, 
livraison du SDC est prévue, soit :  

Dit project is lopende. Een boekhouder werd aangeworven 
bij de ESR en is in dienst getreden op 1 juni. Deze laatste 
zal moeten werken aan de methodologie. Bovendien legt het 
Observatorium op dit ogenblik de nodige contacten om een 
IT-instrument te ontwikkelen en bestudeert het een wijziging 
van de ordonnantie van 3 april 2014 houdende oprichting van 
het Observatorium zodat rekening wordt gehouden met dit 
nieuwe instrument.

–    Oprichting van een platform voor de uitwisseling van 
gegevens van overheidsopdrachten, die we hopen te kunnen 
invoeren samen met andere instellingen in België aangezien 
sommigen, waaronder het Waalse Gewest, de oprichting van 
hun eigen Prijzenobservatorium voor overheidsopdrachten 
overwegen. Deze zullen bijgevolg worden opgenomen in een 
netwerk.

Het Waals observatorium bestaat nog niet en we kunnen niet 
vooruitlopen op de opdrachten die het toegewezen zal krijgen. In 
de schoot van het Observatorium werden de eerste besprekingen 
aangevat om de grote uitdagingen van deze samenwerking te 
bepalen, met name de opmaak/het gebruik van het lastenboek 
alsook de invoering en de verwerking van gegevens door software.

Tot slot heeft het Prijzenobservatorium zijn toepassingsge-
bied uitgebreid naar andere sectoren. Zo zullen naast de sector 
van de schoonmaak, ook de sector van de bewaking en van de 
horeca-kantine worden geanalyseerd. Er werden ook nieuwe 
sectoren weerhouden en deze zullen ook geanalyseerd worden 
zoals het wegvervoer, informatica, de organisatie van evenement 
of wasserij.

De budgetten zijn voorzien en zullen gestort worden, met 
name bij de Economische en Sociale Raad waar het Observatorium 
gehuisvest is, voor deze nieuwe opdrachten en voor de ontwikke-
ling van deze instrumenten.

Wat betreft het nieuwe wettelijk kader voor de sociale 
economie heb ik de stand van zaken voorgesteld in mijn antwoord 
op de samengevoegde interpellatie van de Heer De Lille en de 
Heer Gjanai op 22 mei 2017.

Wat betreft het gewestelijk schema voor de ontwikkeling van 
de handel (SOH), volt hieronder wat verwezenlijkt werd :

–    juridische studie ;

–    gezinsbevragingen (1 % van de brusselse gezinnen) over het 
koopgedrag ;

–    consolidering van de Data Bases en eerste analyses ;

–    overleg met de gemeenten – lopende ;

–    overleg met de sector – lopende ;

–    digitale ontwikkeling – lopende ;

–    partnerschap met perspective.brussels en ULB – lopende.

De publicatie van de resultaten gebeurt naarmate de analyses 
vorderen, tot eind 2017. In december 2017 wordt de levering 
van het schema voor de ontwikkeling van de handel voorzien 
namelijk :
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1. un outil d’analyse dynamique, en ligne ;

2. une synthèse commentée des tendances historiques et de la 
prospective et l’établissement d’une vision partagée pour le 
commerce à l’horizon 2025 ;

3. l’établissement d’un plan d’action partagé avec les partenaires, 
pour mise en œuvre à partir de 2018.

Concernant le plan industriel bruxellois.

Les travaux relatifs à l’élaboration du Plan industriel 
bruxellois ont été lancés en juin 2017. L’objectif est l’adoption du 
plan fin 2017 voir début 2018.

Pour janvier, la méthodologie choisie est la suivante :

1. Faire une large consultation des organismes publics, 
fédérations patronales, fédérations sectorielles et autres acteurs 
clés dans ce domaine. Le but de cette étape est de dégager une 
vision bruxelloise de l’industrie d’aujourd’hui et de demain, 
de mettre en exergue ses besoins de différentes natures : 
numérisation, emplois, formations, fiscalités, mobilités,…  

2. La réalisation d’un benchmark avec les 2 autres Régions 
belges et une série de villes-régions UE comparables.

3. La formalisation d’une vision à 10 ans pour l’industrie 
bruxelloise sur la base d’une analyse du résultat des 2 
premières étapes.

4. Une série de groupes de travail techniques dans le but de 
décliner cette vision en mesures opérationnelles permettant la 
réalisation. Les résultats de cette dernière étape constituera le 
Plan industriel bruxellois.

Pour être complet ; les étapes 2, 3 et 4 seront réalisées avec le 
soutien d’un consultant externe qui sera désigné en septembre.  

Question n° 967 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

L’introduction de la langue anglaise au sein de l’opérateur 
1819.

Il me revient que l’opérateur 1819 va étendre son offre au 
bénéfice des entrepreneurs, et ce par l’introduction de la langue 
anglaise au niveau de ses services. Pourriez-vous me préciser 
exactement quelles sont les missions visées par cette innovation 
et, partant, quels sont les budgets qui accompagnent ce renforce-
ment qualitatif de l’outil au profit des entreprises ?

Réponse : Depuis toujours, les conseillers du service 1819 
peuvent répondre aux questions posées en anglais, et ce aussi bien 
par téléphone, par mail et depuis peu aussi via l’infopoint.

Ainsi, en 2016, 3 % des utilisateurs du 1819 étaient des 
anglophones.

1. een dynamisch analyse-instrument, online ;

2. een becommentarieerde synthese van de historische en 
toekomstige tendensen en de opmaak van een gedeelde visie 
voor handel tegen 2025 ;

3. de opmaak van een gedeeld actieplan met de partners, voor 
uitvoering vanaf 2018

Wat het Brussels industrieel plan betreft.

De werken met betrekking tot de opmaak van een Brussels 
industrieel plan werden opgestart in juni 2017. De bedoeling is 
om het plan eind 2017 of begin 2018 goed te keuren.

Voor januari werd de volgende methodologie gekozen :

1. Een grote bevraging houden bij de overheidsinstellingen, 
werkgeversorganisaties, sectorale organisaties en andere 
sleutelactoren in dit domein. De bedoeling van deze stap is te 
komen tot een Brusselse visie over de industrie van vandaag 
en van morgen, de behoeften van verschillende aard in de 
verf te zetten : digitalisering, werkgelegenheid, opleidingen, 
fiscaliteit, mobiliteit,….

2. De realisatie van een benchmark met de 2 andere Belgische 
Gewesten en een reeks gelijkaardige stadsgewesten in de EU.

3. De formalisering van een visie op 10 jaar voor de Brusselse 
industrie op basis van een analyse van het resultaat van de 2 
eerste stappen.

4. Een reeks technische werkgroepen met het oog op de 
uitwerking van deze misie in operationele maatregelen om 
de realisatie ervan mogelijk te maken. De resultaten van deze 
laatste stap zullen het Brussels Industrieel Plan vormen.

Volledigheidshalve : stappen 2, 3 en 4 zullen worden 
uitgevoerd met de steun van een externe consultant die in 
september zal worden aangeduid.

Vraag nr. 967 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

De invoering van de Engelse taal bij de operator 1819.  

Ik heb vernomen dat de operator 1819 zijn aanbod voor de 
ondernemers gaat uitbreiden, via de invoering van het Engels voor 
zijn diensten. Kan u mij precies meedelen voor welke opdrachten 
deze nieuwigheid geldt en welke budgetten gepaard gaan met 
deze verhoging van de kwaliteit ten voordele van de bedrijven ?  

Antwoord : De adviseurs van de dienst 1819 mochten altijd 
al antwoorden op in het Engels gestelde vragen, en dat zowel per 
telefoon, per mail en sinds kort ook via het infopunt.

In 2016 was 3 % van de gebruikers van 1819 Engelstalig.  
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Afin d’ouvrir le Service 1819 encore plus aux défis de la 
diversité de la Région bruxelloise, il a aussi été décidé de traduire 
le site 1819, riche en informations, en anglais. Cette version 
anglaise est consultable en ligne à partir de la fin du mois de mai.  

Le cout lié à cette offre s’élève à environ 13.000 euros, dont 
12.000 euros en frais de traduction et 1.000 euros en interventions 
techniques pour le site.

Question n° 968 de M. Vincent De Wolf du 12 mai 2017 
(Fr.) :

L’aide régionale apportée aux anciens employés du 
Sheraton.

Au mois de décembre dernier, dans le sillage de la fermeture 
de l’hôtel Sheraton, vous aviez annoncé que la Région prendrait 
toutes les mesures utiles pour accompagner le personnel qui venait 
de perdre son emploi. À l’aune du temps écoulé, pourriez-vous me 
dresser un bilan de cet accompagnement ? Combien de personnes 
ont-elles bénéficié d’un appui régional et quel est le nombre des 
mises à l’emploi favorisées par vos services ? Avez-vous connais-
sance d’employés qui n’auraient toujours pas retrouvé du travail ?

Réponse : Au niveau de l’accompagnement, le service 
Licenciement collectif d’Actiris a, dès l’annonce de la faillite, 
reçu la liste complète des 130 Bruxellois licenciés.  

Une séance d’information générale a été organisée au Sheraton 
le 21 décembre 2016.

Le 26 janvier 2017, Actiris a organisé, en ses bureaux, une 
matinée d’information (collective et individuelle) en partenariat 
avec les opérateurs de la formation, le fonds de formation Horeca, 
le CDR Horeca Be Pro, le VDAB et les fédérations représentant 
les employeurs du secteur Horeca (Fédération Horeca et BHA).  

À la demande du VDAB, l’invitation a également été envoyée 
aux 43 personnes licenciées habitant en Flandre.

Sur les 173 personnes invitées, +/- 150 personnes étaient 
présentes.

Suite à l’organisation de la session d’information à l’attention 
des travailleurs impactés par la faillite du Sheraton et à l’informa-
tion qui leur a été donnée concernant la possibilité d’obtenir sous 
la responsabilité d’Actiris une carte de réduction restructurations. 
Actiris a reçu et traité 36 demandes d’outplacement à sa charge.  

1. Parmi ces demandes :

a) 16 se sont vu octroyer un chèque « formation » qu’ils 
peuvent utiliser auprès de l’opérateur de leur choix ;

Teneinde de dienst 1819 nog meer open te stellen voor de 
uitdagingen in verband met de diversiteit in het Brussels Gewest, 
werd ook beslist de website van 1819, die veel informatie bevat, 
naar het Engels te vertalen. De site zal vanaf eind mei ook in het 
Engels beschikbaar zijn.

De kosten daarvoor bedragen ongeveer 13.000 euro, waarvan 
12.000 euro voor de vertaling en 1.000 euro voor technische 
interventies voor de website.

Vraag nr. 968 van de heer Vincent De Wolf d.d. 12 mei 
2017 (Fr.) :

Gewestelijke steun voor de vroegere werknemers van de 
Sheraton.

In december 2016 kondigde u naar aanleiding van de sluiting 
van het Sheraton-hotel aan dat het Gewest alle nodige maatregelen 
trof om het personeel dat zijn job had verloren te begeleiden. 
Kan u mij in het licht van de verlopen tijd de balans van deze 
begeleiding verschaffen ? Hoeveel personen hebben gewestelijke 
steun genoten en hoeveel konden met behulp van uw diensten 
tewerkgesteld worden ? Zijn er voor zover u weet werknemers die 
nog altijd geen werk gevonden hebben ?

Antwoord : Wat de begeleiding betreft, heeft de dienst 
Begeleiding Collectief Ontslag van Actiris, zodra het faillisse-
ment aangekondigd werd, de volledige lijst van de 130 ontslagen 
Brusselaars ontvangen.

Op 21 december 2016 werd een algemene infosessie georga-
niseerd in het Sheraton.

Op 26 januari 2017 heeft Actiris in zijn kantoren een informa-
tievoormiddag (collectief en individueel) georganiseerd, en dat in 
samenwerking met de instanties voor opleiding, het opleidings-
fonds Horeca, het BRC Horeca Be Pro, VDAB en de federaties 
die de werkgevers van de horecasector vertegenwoordigen 
(Fédération Horeca en BHA).

Op vraag van VDAB werd de uitnodiging ook verstuurd naar 
de 43 ontslagen personen die in Vlaanderen wonen.

Van de 173 personen die uitgenodigd werden, waren er 
ongeveer 150 aanwezig.

Na deze infosessie voor de werknemers die getroffen werden 
door het faillissement van het Sheraton en de informatie die hen 
gegeven werd over de mogelijkheid om, onder de verantwoorde-
lijkheid van Actiris, een verminderingskaart herstructureringen te 
bekomen, heeft Actiris 36 aanvragen tot outplacement voor zijn 
rekening ontvangen en behandeld.

1. Van deze aanvragen :

a) kregen 16 een « opleidingscheque » die ze kunnen 
gebruiken bij een instantie naar keuze ;
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b) 19 n’étaient pas dans les conditions :

–  15 car ils auraient eu droit à un préavis ou une indemnité 
de licenciement de plus de 30 semaines ;  

–  4 car ils avaient moins de 45 ans au moment de la 
rupture de leur contrat.

c) 1 toujours en attente de complément d’information.

2. Actiris a reçu la copie du C4 de 52 travailleurs et a pu leur 
délivrer leur carte de réduction restructurations.  

D’autre part, après cette séance d’information collective, 
les personnes invitées pouvaient, via des tables rondes, 
rencontrer les intervenants (Actiris RAE et Animation, 
Actiris Licenciement collectif, Actiris Select pour les offres 
en gestion, CDR Be Pro, VDAB vl, Bruxelles Formation) et 
ainsi poser des questions spécifiques et personnelles avec la 
possibilité de prise de rendez-vous avec le/les services.

En ce qui concerne les 130 Bruxellois concernés par la faillite 
du Sheraton et le résultat de l’accompagnement fourni, il faut 
distinguer les résultats en fonction du statut (ouvrier/employé) 
des personnes licenciées.  

Statut employé :

Sur les 130 personnes licenciées, 36 personnes étaient sous 
statut employé au sein du Sheraton. Sur les 36 personnes, 19 
ont retrouvé un emploi (majoritairement en CDI et dans le 
secteur hôtelier).

Sur les 17 personnes n’ayant pas retrouvé d’emploi, 3 
personnes ne sont plus inscrites chez Actiris, 1 personne est 
actuellement en formation.

Statut ouvrier :

Sur les 130 personnes licenciées, 94 personnes étaient sous 
statut ouvrier au sein du Sheraton. Sur les 94 personnes, 27 
personnes ont retrouvé un travail (majoritairement en CDD 
et Intérim).

Sur les 67 personnes n’ayant, pour l’instant, pas retrouvé de 
travail, 15 personnes ne sont plus inscrites chez Actiris, 2 sont 
en formation (l’une dans l’horeca et l’autre en informatique) 
et une dizaine sont en processus de sélection au sein de la 
STIB.

En conclusion, 35 % des personnes concernées par la faillite 
du Sheraton ont retrouvé un emploi (majoritairement les 
personnes avec un statut employé) le service Select via 
une prospection ciblée au sein du secteur, avec l’appui des 
fédérations a eu un impact sur cette remise à l’emploi.  

Pour les 65 % des personnes restant, actuellement, sans 
emploi, les services d’Actiris restent toujours à disposition 
pour les accompagner tant dans la recherche d’emploi que 
dans la préparation à celle-ci.

Il est cependant à noter que pour une partie du personnel 
(ouvrier) la recherche active d’un emploi était freinée par 
l’espoir d’une reprise de l’hôtel dans les 6 mois et donc l’obli-
gation de reprise du personnel licencié.  

b) voldeden 19 niet aan de voorwaarden :

–  15, omdat ze recht zouden hebben gehad op een opzeg-
termijn of een ontslagvergoeding van meer dan 30 
weken ;

–  4, omdat ze jonger dan 45 jaar waren op het moment 
dat hun arbeidsovereenkomst verbroken werd.

c) wacht 1 nog steeds op aanvullende informatie.

2. Actiris heeft de kopie van het document C4 van 52 werknemers 
ontvangen en heeft hen een verminderingskaart herstructure-
ringen kunnen afleveren.

Anderzijds konden de uitgenodigde personen na deze 
collectieve infosessie via rondetafels de sprekers ontmoeten 
(Actiris AZW en Animatie, Actiris Begeleiding Collectief 
Ontslag, Actiris Select voor jobaanbiedingen in verband met 
beheer, BRC Be Pro, VDAB Vl en Bruxelles Formation) en 
op die manier specifieke en persoonlijke vragen stellen met 
de mogelijkheid om een afspraak met de dienst(en) te maken.

Wat de 130 Brusselaars die door het faillissement van het 
Sheraton getroffen werden en het resultaat van de geleverde 
begeleiding betreft, moet een onderscheid gemaakt worden 
tussen de resultaten in functie van het statuut (arbeider/
bediende) van de ontslagen personen.

Statuut van bediende :

Van de 130 ontslagen personen hadden 36 mensen het statuut 
van bediende in het Sheraton. Van deze 36 personen hebben 
er 19 een andere job gevonden (hoofdzakelijk contracten van 
onbepaalde duur en in de hotelsector).

Van de 17 personen die nog geen baan konden vinden, zijn er 3 
niet meer ingeschreven bij Actiris en volgt er 1 een opleiding.
 

Statuut van arbeider :

Van de 130 ontslagen personen hadden 94 mensen het statuut 
van arbeider in het Sheraton. Van deze 94 personen hebben 
er 27 een andere job gevonden (hoofdzakelijk contracten van 
bepaalde duur en uitzendarbeid).

Van de 67 personen die nog geen baan konden vinden, zijn er 
15 niet meer ingeschreven bij Actiris, zijn er 2 in opleiding 
(een in de horeca en de andere in informatica) en is een tiental 
mensen bezig aan de selectieprocedure bij de MIVB.  

Conclusie : 35 % van de personen die getroffen werden door 
het faillissement van het Sheraton, zijn opnieuw aan het werk 
(vooral mensen met het statuut van bediende). De dienst 
Select heeft via een gerichte prospectie binnen de sector, met 
de steun van de federaties, bijgedragen om deze personen 
opnieuw aan werk te helpen.

Voor de 65 % personen die momenteel geen job hebben, 
blijven de diensten van Actiris ter beschikking om hen 
te begeleiden, zowel in hun zoektocht naar werk als bij de 
voorbereiding ervan.

Er moet echter op gewezen worden dat voor een deel van het 
(arbeiders)personeel de actieve zoektocht naar werk afgeremd 
werd door de hoop op een overname van het hotel binnen 
de 6 maanden, en dus met de verplichting om het ontslagen 
personeel over te nemen.
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Question n° 969 de M. Johan Van den Driessche du 12 mai 
2017 (N.) :

Le recours aux services d’avocats par votre cabinet.

Votre cabinet a recours aux services d’avocats pour des 
missions de consultance juridique et dans le cadre de contentieux. 
Pourriez-vous me communiquer les informations suivantes :

–    Le nom des associations d’avocats consultées en 2016 :  

–  ainsi que le nom des avocats en charge des dossiers en 
2016 ;

–  et le nombre d’affaires traitées par chacun d’eux en 2016 ;  

–    Le cout du recours à leurs services en 2016 ?

Réponse : Mon cabinet a fait appel à un cabinet d’avocats 
pour un seul dossier en 2016.

Il s’agit du cabinet OSBORNE CLARKE BV CVBA situé 23 
avenue Marnix à 1000 Bruxelles.

Le montant total des frais et honoraires est de 2.357,08 euros. 
 

Question n° 970 de M. Johan Van den Driessche du 15 mai 
2017 (N.) :

Le recours aux services d’avocats par Bruxelles Économie 
et Emploi.

Le Service public régional de Bruxelles (SPRB) recourt aux 
services d’avocats pour des missions de consultance juridique et 
dans le cadre de contentieux. Pourriez-vous me communiquer les 
informations suivantes en ce qui concerne Bruxelles Économie et 
Emploi : 

–    Le nom des associations d’avocats consultées en 2016 :  

–  ainsi que le nom des avocats en charge des dossiers en 
2016 ;

–  et le nombre d’affaires traitées par chacun d’eux en 2016 ;  

–    Le cout du recours à leurs services en 2016 ?

Réponse : Le tableau (*) en annexe reprend tous les éléments 
de réponse à votre question.

(*) (Le tableau ne sera pas publié mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Vraag nr. 969 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
12 mei 2017 (N.) :

Het gebruik van de diensten van advocaten door uw kabinet.

Uw kabinet doet een beroep op de diensten van advocaten 
voor juridische consultancyopdrachten en geschillendossiers. 
Graag had ik u de volgende gegevens ontvangen :

–    De naam van de advocatenverenigingen die in 2016 werden 
geraadpleegd ;

–  alsook de naam van de advocaten die belast waren met de 
dossiers in 2016 ;

–  alsook het aantal zaken dat elk van hen heeft behandeld in 
2016.

–    De kosten voor het inschakelen van hun diensten in 2016.

Antwoord : Mijn kabinet heeft in 2016 een beroep gedaan op 
advocaten voor slechts één dossier.

Het betreft het kantoor OSBORNE CLARKE BV CVBA, 
Marnixlaan 23 – 1000 Brussel.

Het totaalbedrag aan kosten en erelonen bedraagt 
2.357,08 euro.

Vraag nr. 970 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
15 mei 2017 (N.) :

Het gebruik van de diensten van advocaten door Brussel 
Economie en Werkgelegenheid.

De Gewestelijke Overheidsdienst Brussel (GOB) doet een 
beroep op de diensten van advocaten voor juridische consultan-
cyopdrachten en geschillendossiers. Graag had ik de volgende 
gegevens ontvangen voor Brussel Economie en Werkgelegenheid :
 

–    De naam van de advocatenverenigingen die in 2016 werden 
geraadpleegd :

–  alsook de naam van de advocaten die belast waren met de 
dossiers in 2016 ;

–  alsook het aantal zaken dat elk van hen heeft behandeld in 
2016.

–    De kosten voor het inschakelen van hun diensten in 2016.

Antwoord : De samenvattende tabel (*) beantwoordt uw 
vragen.

(*) (De tabel zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31)132

Question n° 971 de M. Emin Özkara du 15 mai 2017 (Fr.) :
 

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data Protection 
Officer » (DPO) et l’impact du Règlement Général sur la 
Protection des Données (RGPD) sur les services et organismes 
publics régionaux.

Le Règlement Général sur la Protection des données (RGPD) 
est entré en vigueur le 24 mai 2016. Les entreprises, autorités 
publiques et organismes publics ont jusqu’au 25 mai 2018 
pour se plier aux exigences du RGPD (1). Parmi les nouveautés 
instaurées par le RGPD, la fonction de Délégué à la Protection 
des Données ou « Data Protection Officer » (DPO). L’article 37 
du RGPD prévoit qu’il est obligatoire de désigner un DPO 
lorsque « le traitement est effectué par une autorité publique ou 
un organisme public quelles que soient les données qu’ils traitent, 
à l’exception des juridictions agissant dans l’exercice de leur 
fonction juridictionnelle ». (2) (3)

À partir du 25 mai 2018, le non-respect des articles 37, 38 
et 39 du RGPD fera l’objet d’« amendes administratives pouvant 
s’élever jusqu’à dix millions d’euros ou, dans le cas d’une 
entreprise, jusqu’à deux pour cent du chiffre d’affaire mondial 
total de l’exercice précédent, le montant le plus élevé étant 
retenu. En outre, en cas de défaut d’information des personnes 
(articles 13 et 14 du R.GPD) sur les coordonnées du délégué, le 
plafond de ces amendes administratives est porté à vingt millions 
d’euros et quatre pour cent du chiffre d’affaire mondial total de 
l’exercice précédent. » (4)  

Eu égard aux enjeux que je viens de rappeler, la mise en place 
de la fonction. de Délégué à la Protection des Données (DPO) 
nécessite donc d’être anticipée et organisée dès aujourd’hui, afin 
d’être prêt en mai 2018.

Je souhaiterais savoir, pour chacun des services et organismes 
publics qui relèvent de vos compétences ministérielles :

1. Quels sont les services qui disposent d’un Préposé à la 
protection des données et/ou d’un Conseiller en sécurité ? 
Votre cabinet dispose-t-il d’un Préposé à la protection des 
données et/ou d’un Conseiller en sécurité ?

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, consulté le 16 avril 2017. 

(2)  Commission de la protection de la vie privée, https://www.priva-
cycommision.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856, consulté le 
17 avril 2017.

(3)  « Les notions « autorité publique » et « organisme public » ne sont 
pas définies dans le RGPD. Ces notions devront être interprétées 
à l’aune du droit belge. » Source : commission de la protection 
de la vie privée, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, consulté le 16 avril 2017.  

(4)  Commission de la protection de la vie privée,  
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#tl00 
47n19877, consulté le 16 avril 2017.

Vraag nr. 971 van de heer Emin Özkara d.d. 15 mei 2017 
(Fr.) :

De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) en de impact van de algemene 
verordening gegevensbescherming op de gewestelijke 
overheidsdiensten en overheidsinstellingen.

De algemene verordening gegevensbescherming is op 24 mei 
2016 in werking getreden. De bedrijven, overheden en overheids-
instellingen hebben tot 25 mei 2018 om zich te schikken naar de 
eisen van deze verordening. (1) Onder de nieuwigheden in deze 
verordening vinden wij de gemachtigde voor de gegevensbe-
scherming of « Data protection officer » (DPO). Artikel 37 van de 
verordening bepaalt dat men verplicht is een DPO aan te stellen 
wanneer de verwerking wordt verricht door een overheidsinstan-
tie of overheidsorgaan, ongeacht de gegevens die zij verwerken, 
behalve in het geval van gerechten bij de uitoefening van hun 
rechterlijke taken. (2) (3)

Vanaf 25 mei 2018 zal de niet-naleving van de artikelen 37, 
38 en 39 van de algemene verordening gegevensbescherming het 
voorwerp uitmaken van administratieve boetes die tot 10 miljoen  
euro kunnen oplopen of in het geval van een bedrijf tot 2 % van 
de totale wereldomzet van het voorgaande boekjaar en daarbij 
wordt rekening gehouden met het hoogste bedrag. In geval van 
gebrek aan informatie aan de personen (artikelen 13 en 14 van de 
algemene verordening gegevensbescherming) over de gegevens 
van de gemachtigde, wordt het plafond van deze administra-
tieve boetes verhoogd tot 20 miljoen euro en 4 % van de totale 
wereldomzet van het voorgaande boekjaar. (4)

Gelet op wat dus op het spel staat, moet vandaag al geanti-
cipeerd worden op de invoering van de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming (DPO), om klaar te zijn tegen mei 
2018.

Voor elk van de diensten en overheidsorganen onder toezicht 
zou ik het volgende willen weten :

1. Welke diensten beschikken over een aangestelde gegevens-
bescherming en/of een veiligheidsadviseur ? Beschikt het 
kabinet over een aangestelde gegevensbescherming en/of een 
veiligheidsadviseur ?

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, geraadpleegd op 
16 april 2017.

(2)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer,  
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t100 
44n19856, geen vertaling beschikbaar.

(3)  De begrippen overheid en overheidsorgaan worden niet gedefi-
nieerd in de algemene verordening gegevensbescherming. Deze 
begrippen worden geïnterpreteerd in het licht van de Belgische 
wetgeving., Bron : Commissie voor de bescherming van de per-
soonlijke levenssfeer, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, geen vertaling beschikbaar.

(4)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer,  
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t100 
47n19877, geen vertaling beschikbaar.

http://ec.europa.eu/justice/data-protection/
https://www.privacycommision.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommision.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#tl00 47n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#tl00 47n19877
http://ec.europa.eu/justice/data-protection/
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t100
44n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t100
44n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
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2. Quels sont les services qui répondent.déjà aux exigences 
du RGPD et qui disposent d’un Délégué à la Protection des 
Données (DPO) ? Votre cabinet dispose-t-il déjà d’un DPO ?  

3. Actuellement, un Préposé à la protection des données ou un 
Conseiller en sécurité peut-il effectuer la fonction de Délégué 
à la Protection des Données (DPO) ? Des formations DPO 
sont-elles prévues ? Si oui, quand et par qui seront-elles 
dispensées ? Qui pourra ou devra participer à ces formations 
DPO ?

4. Un Conseiller en sécurité qui exerce également la fonction de 
Préposé à la protection des données peut-il exercer la fonction 
de Délégué à la Protection des Données (DPO) ? Existe-t-il un 
conflit d’intérêts entre ces trois fonctions ?  

5. Quelles sont les procédures mises en place pour la sélection 
des DPO. Ces procédures détectent-elles les conflits d’intérêts 
entre fonctions, missions et tâches (1) ? Qui se charge de 
détecter les conflits d’intérêts ? Qui désigne les DPO du 
service public ? Quel est leur statut ?

6. Est-il prévu de réaliser avant le 25 mai 2018 un cadastre 
des coordonnées des Délégués à la Protection des Données 
(DPO) ? Si oui, qui se chargera de réaliser et mettre à jour ce 
cadastre ? Ce cadastre sera-t-il consultable publiquement ?  

Réponse : Impulse.brussels a nommé un délégué, et ce poste 
est d’ores et déjà prévu dans le projet de structure organisation-
nelle de la future agence fusionnée (ABAE).

Il en va de même quant au poste de Délégué à la Protection 
des Données (DPO).

À ce jour, aucune formation n’est prévue, mais ceci est à 
prendre en considération au sein de l’ABAE.

Impulse.brussels n’a, à ce stade, pas de réponse à votre 
question portant sur le conflit d’intérêt, seul un DPO existe au 
sein d’impulse.brussels.

Il n’y a pas de procédure particulière à ce jour.

Enfin, il n’y a pas d’application au niveau d’impulse.brussels 
en ce qui concerne le cadastre des coordonnées des Délégués à la 
Protection des Données.

Actuellement, Actiris dispose d’un Conseiller en sécurité.

Actiris, en tant qu’OIP bruxellois, est bien conscient de l’obli-
gation de devoir respecter les exigences du Règlement général 
sur la protection des données pour le 25 mai 2018 et des enjeux 
subséquents.

(1)  Un conflit d’intérêts entre la fonction de délégué et de manager IT 
a déjà été sanctionné en octobre 2016 par l’autorité bavaroise de 
protection des données. Source : https://www.Ida.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf, consulté le 16 avril 2017.

2. Welke diensten voldoen al aan de eisen van de algemene 
verordening en beschikken over een gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) ? 
Beschikt het kabinet over een DPO ?

3. Mag een aangestelde gegevensbescherming of een veilig-
heidsadviseur vandaag de functie van gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) 
uitoefenen ? Komen er opleidingen voor DPO’s ? Zo ja, 
wanneer en door wie ? Wie kan of zal deelnemen aan de DPO 
opleidingen ?

4. Mag een veiligheidsadviseur die ook de functie van aangestelde 
gegevensbescherming uitoefent, de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming of « Data protection officer » 
(DPO) uitoefenen ? Bestaat er een belangenconflict tussen die 
drie functies ?

5. Welke procedures worden ingevoerd voor de selectie van 
de DPO’s ? Zijn die procedures gericht op het opsporen van 
belangenconflicten tussen functies, opdrachten en taken ? (1) 
Wie is belast met de opsporing van belangenconflicten ? Wie 
stelt de DPO’s van de overheid aan ? Wat is hun statuut ?

6. Komt er voor 25 mei 2018 een kadaster met de gegevens van 
de gemachtigden voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) ? Zo ja, wie wordt belast met het 
opstellen en bijhouden van het kadaster ? Wordt dit kadaster 
publiek raadpleegbaar ?

Antwoord : Impulse.brussels heeft een Afgevaardigde 
benoemd en deze post is reeds voorzien in de geplande organi-
satiestructuur van het toekomstig gefuseerd agentschap (BAOB).

Hetzelfde geldt voor de post van Afgevaardigde voor 
Gegevensbescherming. (DPO).

Op heden is geen opleiding voorzien, maar dit moet in 
aanmerking worden genomen binnen het BAOB.

Impulse.brussels heeft, in dit stadium, geen antwoord op uw 
vraag over het belangenconflict, er is slechts een DPO aanwezig 
binnen impulse.brussels.

Op heden bestaat er geen bijzondere procedure.

Tot slot wordt er voor impulse.brussels geen toepassing 
gemaakt van het kadaster van de gegevens van de Afgevaardigden 
voor Gegevensbescherming.

Op dit ogenblik beschikt Actiris over een Veiligheidconsulent.

Als Brusselse ION is Actiris zich terdege bewust van de 
verplichting om de bepalingen van de Algemene Verorderning 
Gegevensbescherming na te leven voor 25 mei 2018 en van de 
daaruit voortvloeiende belangen.

(1)  Een belangenconflict tussen de functie van gemachtigde en IT-manager 
is in oktober 2016 bestraft door de Beierse overheid belast met de 
gegevensbescherming. Bron : https://www.Ida.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf, geraadpleegd op 16 april 2017.

https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
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Actiris prépare la mise en œuvre des procédures requises par 
ce Règlement, d’ici mai 2018 et, entre autres exigences, la mise 
en place de la fonction de Délégué à la protection des données 
(DPO).

Atrium.brussels, par le biais de son marché public relatif aux 
prestations de maintenance et d’assistance informatique lancé à la 
fin 2016, est assisté d’un prestataire externe en charge d’analyser 
les moyens à mettre en œuvre dans le cadre de la protection des 
données qui transitent par l’Agence.  

S’agissant des exigences du RGPD, le prestataire précité a 
désigné une personne en charge du suivi et le travail est en cours 
(notamment élaboration de la documentation afin de décrire le 
processus et les étapes à suivre,…).

La désignation d’un DPO est prévue mais n’a pas encore été 
définie, elle est à l’étude dans le cadre du travail en cours.  

Des formations sont également prévues dans le cadre de cette 
mission, elles seront dispensées avant la fin de l’année courante 
par le prestataire externe qui sera chargé de mettre en œuvre les 
règles à suivre dans le cadre de la protection des données ou par 
un prestataire qu’il aura lui-même conseillé.

Des responsables internes à atrium.brussels seront désignés 
pour y participer.

Le préposé à la sécurité veille plus globalement à la sécurité 
du réseau, il étudie les incidents de sécurité et fait des propositions 
afin de les éviter ; ce rôle est actuellement celui d’Ultra-IT. Le 
préposé à la protection des données a un rôle identique mais ciblé 
sur la gestion, les procédures et la sécurisation liées à la manipula-
tion des données de l’entreprise ; ce rôle n’existe pas aujourd’hui 
chez Atrium.  

La sélection des DPO est partie intégrante de la mission 
en cours. Il sera défini si des conflits d’intérêts entre fonctions, 
missions et tâches peuvent exister afin de les éviter.  

Le cadastre des coordonnées des DPO rentre dans le cadre du 
travail en cours.

Un service « Sécurité de l’information » est en cours de 
réalisation au sein de citydev.brussels. Il est composé d’un 
« Information Security Officer » qui assume le rôle de Conseiller 
en Sécurité de l’Information.

Afin d’être conforme au RGPD, l’ISO rédige un Roadmap.  

Actiris is bezig met de voorbereiding van de procedures vereist 
door deze Verorderning tegen mei 2018. Een van deze vereisten 
is om de functie van Afgevaardigde voor Gegevenbescherming 
in te voeren.

Atrium.brussels wordt, door middel van haar overheidsop-
dracht voor de levering van IT-onderhouds- en ondertseunings-
diensten die eind 2016 werd gelanceerd, bijgestaan door een 
externe dienstverlener belast met de analyse van de middelen die 
ten uitvoer moeten worden gelegd in het kader van de bescherming 
van de gegevens die het Agentschap doorkruisen.

Met betrekking tot de eisen van de AVG heeft voornoemde 
dienstverlener een persoon aangeduid belast met de opvolging en 
het werk is lopende (met name de opmaak van de documentatie 
voor de beschrijving van de te volgen procedure en stappen).

De benoeming van een DPO is voorzien maar werd nog niet 
vastgelegd ; het wordt bestudeerd in het kader van de lopende 
werkzaamheden.

Opleidingen zijn ook voorzien in het kader van deze opdracht. 
Ze zullen voor het einde van dit jaar worden verstrekt door de 
externe dienstverlener die belast zal worden met de invoering van 
de te volgen regels in het kader van de gegevensbescherming of 
door een dienstverlener die hijzelff geadviseerd zal hebben.

Interne verantwoordelijken bij Atrium.brussels zullen worden 
aangeduid om hieraan deel te nemen.

De veiligheidsbeambte zal meer in het algemeen toezien op 
de veiligheid van het netwerk. Hij bestudeert de veiligheidsinci-
denten en doet voorstellen om deze te vermijden : deze rol is op 
dit moment die van Ultra-IT. De beambte voor de bescherming 
van de gegevens heeft een soortgelijke rol maar gericht op het 
beheer, de procedures en de beveiliging met betrekking tot de 
manipulatie van bedrijfsgegevens ; deze rol bestaat vandaag nog 
niet bij Atrium.

De selectie van de DPO maakt integraal deel uit van de 
lopende opdracht. Deze zal omschreven worden indien belangen-
conflicten tussen functies, opdrachten en taken zouden kunnen 
optreden zodat deze vermeden kunnen worden.

Het kadaster van gegevens van de DPO is één van de lopende 
werkzaamheden.

Een dienst « Informatiebeveiliging » wordt op dit ogenblik 
opgericht binnen citydev.brussels. Deze bestaat uit een 
« Information Security Officer » die de rol van Consulent inzake 
Informatiebeveiliging op zich neemt.

Om in overeenstemming te zijn met de AVG, stelt de ISO een 
Roadmap op.
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Le rôle du DPO dépend de compétences semblables à celles 
de l’ISO déjà en place. Selon le RGPD, citydev.brussels doit 
confier les responsabilités du DPO à un expert.  

L’ISO suivra la formation spécifique « Program in European 
Data Protection (GDPR) leading to Certified DPO education », 
organisé par Solvay Brussels School, le deuxième semestre de 
2017.

Cette formation est accessible à tout candidat. Il existe la 
possibilité de suivre des formations sur mesure.

Il n’y a pas de conflit d’intérêts relevé à citydev.brussels. Les 
responsabilités du DPO sont également des responsabilités du 
ISO.

La Direction générale désignera officiellement un DPO lors 
de l’application du plan de mise en conformité.

La Commission de la vie privée est compétente pour juger si 
le statut attribué est correct.  

L’élaboration du cadastre des DPO n’est pas de la responsa-
bilité de l’administration. En effet, elle relève de la responsabilité 
de la commission de la Vie Privée.  

Il n’existe actuellement pas de traitement automatisé de 
données à caractère personnel au sein de finance.brussels/
Groupe SRIB. Celui-ci ne procède, en outre, qu’à une collecte 
extrêmement limitée de ces données, dont l’éventuel traitement 
n’est destiné qu’à sa mission d’intérêt public et à l’exécution des 
contrats.

Aucun profilage, aucune décision n’est prise sur le seul 
fondement d’un traitement de données à caractère personnel et 
aucun partage de ces données avec des tiers n’est fait. Les données 
actuellement récoltées et leur utilisation étant peu susceptibles 
d’engendrer un risque pour les droits et libertés des personnes 
physiques concernées, compte tenu également d’un personnel 
réduit, il n’y a, pour l’instant, pas d’autres mesures prises 
que de faire appel à des sous-traitants présentant des garanties 
suffisantes en termes de connaissances spécialisées, de fiabilité 
et de ressources, pour éviter les risques de vol ou utilisation 
frauduleuse de données internes.

L’entrée en vigueur du RGPD et son incidence sur le fonc-
tionnement de finance.brussels fait l’objet d’une analyse en cours 
et constitue une occasion idéale pour (ré)examiner la politique 
actuelle du groupe en matière de données, de sécurité et de risque.

Le Conseil économique et social de la Région de Bruxelles-
Capitale (CES) fera le nécessaire pour se conformer aux nouvelles 
dispositions créées par le Règlement général sur la protection des 
données.

De rol van de DPO is afhankelijk van competenties gelijk-
aardig aan die van de reeds tewerkgestelde ISO. Volgens de AVG 
moet citydev.brussels de verantwoordelijkheden van de DPO 
toevertrouwen aan een deskundige.

De ISO zal de speficieke opleiding « Program In European 
Data Protection (GDPR) leading tot Certified DPO Education » 
volgen die georganiseerd wordt door Solvay Brussels School in 
het tweede semester van 2017.

Deze opleiding is toegankelijk voor elke kandidaat. De moge-
lijkheid bestaat om opleidingen op maat te volgen.

Er werd geen melding gemaakt van een belangenconflict bij 
citydev.brussels. De verantwoordelijkheden van de DPO zijn ook 
de verantwoordelijkheden van de ISO.

De Algemene Directie zal een DPO officieel benoemen 
wanneer het conformiteitsplan wordt toegepast.

De Commissie voor de Bescherming van de Persoonlijke 
Levenssfeer is bevoegd om te oordelen of het toegekende statuut 
correct is.

De opmaak van het kadaster van de DPO valt niet onder de 
verantwoordelijkheid van de administratie. Het behoort immers tot 
de verantwoordlijkheden van de Commissie voor de Bescherming 
van de Persoonlijke Levenssfeer.

Op dit ogenblik bestaat er geen geautomatiseerde verwerking 
van de persoonsgegevens binnen finance.brussels/GIMB Groep. 
Deze gegevens worden slechts in beperkte mate verzameld door 
de dienst en de verwerking ervan is enkel bedoeld voor de opdracht 
van algemeen belang en voor de uitvoering van contracten.  

Geen enkele profilering, geen ekele beslissing wordt genomen 
op basis van een verwerking van gegevens van persoonlijke aard 
en persoonsgegevens worden ook niet gedeeld met derden. De 
gegevens die op dit ogenblik verzameld worden en het gebruik 
brengen ogenschijnlijk weinig risico voor de rechten en vrijheden 
van betrokkenen met zich mee, en rekening houdend met het 
verminderd personeel, worden op dit ogenblik ook geen andere 
maatregelen genomen dan een beroep doen op verwerkers die 
voldoende garanties bieden, met name op het gebied van deskun-
digheid, betrouwbaarheid en middelen, om diefstal of oneigenlijk 
gebruik van interne gegevens te vermijden.

De inwerkingreding van de AVG en de gevolgen ervan op de 
werking van finance.brussels worden momenteel bestudeerd en 
vormt de ideale gegelegenheid om het huidige beleid van de groep 
inzake gegevens, beveiliging en risico’s te (her)bestuderen.

De Economische en Sociale Raad van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest (ESR) zal het nodige doen om zich 
in regel te stellen met de nieuwe bepalingen van de Algemene 
Verordening Gegevensberscherming.
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Le cas échéant, le CES travaillera pour ce faire avec les 
diverses institutions qui auront un rôle à jouer dans ce dossier.  

Enfin, en ce qui concerne Bruxelles Economie et Emploi, 
je vous invite à vous adresser à Mme la secrétaire d’État Fadila 
Laanan, compétente en la matière.

Question n° 972 de M. Benoît Cerexhe du 16 mai 2017 
(Fr.) :

La campagne de prospection lancée par Actiris auprès des 
employeurs potentiels.

Le 25 avril, Actiris a largement fait savoir qu’il consacrait la 
totalité de sa journée et de celle de ses collaborateurs aux seuls 
employeurs. Campagne de presse abondante, campagnes audiovi-
suelles, campagnes d’affichage, manifestations évènementielles, 
mailings ciblés,…

Je souhaiterais, Monsieur le Ministre, dans un premier temps, 
bénéficier d’un décompte détaillé de l’ensemble de cette opération 
de communication à très large échelle :

–    Quel a été le cout total de cette opération de communication ?

–    Quel en fut le cout poste par poste : conception des spots et des 
affiches, réservation des espaces publicitaires en presse écrite, 
en presse audiovisuelle, en presse numérique, en affichage, 
évènements, impressions de documents divers, frais de 
mailing, frais de poste, etc. ?

–    Par ailleurs un mailing a été envoyé par BPost à très large 
échelle aux employeurs et employeur potentiels. Combien 
de courriers ont-ils été adressés par Actiris pour vanter cette 
opération ? Quels furent les publics d’employeurs ciblés ? 
Le listing est-il propriété d’Actiris ou Actiris a-t-il acheté 
des fichiers ? Dans quelles langues ces mailings ont-ils 
été adressés ? Quelle est la proportion de lettres envoyées 
en français, en néerlandais et en toute autre langue le cas 
échéant ?

Face aux moyens mis par Actiris pour promouvoir son service 
Employeurs, Actiris a-t-il augmenté durant les jours qui ont 
précédé et suivi cette opération le personnel apte à répondre aux 
demandes des employeurs éventuellement intéressés par ce qu’a 
à proposer Actiris ? Combien de contacts ont-ils été enregistrés 
par Actiris en lien direct avec cette opération ? Combien de 
coups de téléphone ont-ils été passés par les employeurs auprès 
d’Actiris durant les quinze jours qui ont suivi cette opération ? 
Combien de nouveaux comptes « Entreprise » ont-ils été ouverts 
par Actiris depuis le 25 avril ? À la date du 1er mai 2017, combien 
d’entreprises sont-elles partenaires régulières d’Actiris dans leur 
processus de recrutement ?

Réponse : Le budget « communication » pour l’évènement 
Employers’Day du 25 avril s’est élèvé à 330. 685 euros et s’est 
réparti comme suit :

In voorkomend geval zal de ESR hiervoor samenwerken met 
verschillende instellingen die in dit dossier een rol te vervullen 
zullen hebben.

Tot slot, wat betreft Brussel Economie en Werkgelegenheid, 
nodig ik u uit om u te wenden tot Mevrouw de staatssecretaris 
Fadila Laanan, bevoegd voor deze materie.

Vraag nr. 972 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 16 mei 2017 
(Fr.) :

De door Actiris gelanceerde prospectiecampagne bij 
potentiële werkgevers.

Actiris heeft ruimschoots bekendgemaakt dat het op 25 april 
de hele dag en ook die van zijn medewerkers besteedde aan de 
werkgevers, via een grootscheepse perscampagne, audiovisuele 
campagnes, affichecampagnes, evenementen en doelgerichte 
mails…

Om te beginnen wens ik een uitvoerige rekening van deze 
hele communicatieactie :  

–    Wat was de totale kostprijs van deze communicatieactie ?

–    Wat was de kostprijs van elke post : ontwerpen van de 
spots en de affiches, reservatie van de reclameruimte in de 
geschreven pers, in de audiovisuele pers, de numerieke pers, 
affiches, evenementen, diverse drukwerken, mailingkosten, 
postkosten, enz. ?

–    Bovendien werd via BPost een mailing op zeer ruime schaal 
aan de (potentiële) werkgevers verzonden. Hoeveel brieven 
heeft Actiris gestuurd ter bevordering van deze actie ? Is 
de listing eigendom van Actiris of heeft Actiris bestanden 
gekocht ? In welke talen werden deze mailings verstuurd ? 
Welk deel van de brieven werd verzonden in het Frans, in het 
Nederlands en in elke andere eventuele taal ?  
 

Heeft Actiris, gelet op de middelen die werden aangewend 
voor de promotie van zijn dienst Werkgevers, tijdens de dagen 
voor en na deze actie het personeel dat een antwoord kan geven 
op de vragen van de werkgevers die mogelijk interesse hebben in 
wat Actiris voorstelt ? Hoeveel contact die rechtstreeks verband 
houden met deze actie heeft Actiris opgetekend ? Hoeveel 
telefoontjes hebben werkgevers gepleegd naar Actiris tijdens 
de veertien dagen die volgden op deze actie. Hoeveel nieuwe 
accounts « Bedrijf » werden geopend door Actiris sedert 25 april ? 
Hoeveel bedrijven waren op 1 mei 2017 regelmatige partners van 
Actiris voor hun wervingsproces ?  

Antwoord : Het « communicatiebudget » voor het evenement 
Employers’Day op 25 april bedroeg 330. 685 euro en is verdeeld 
als volgt :
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–    spot radio : création pour 8.353 euros et diffusion pour 
31.093 euros ;

–    affiches : 24.623 euros ;

–    annonces dans la presse écrite : 39.070 euros ;

–    annonce sur le web : 60.183 euros ;

–    mailing ciblé : 69.053 euros ;

–    matériel promotionnel : 4.050 euros.

Concernant le mailing, 95.861 courriers ont été envoyés à 
destination des entreprises bruxelloises de moins de 50 employés 
afin de promouvoir les services de Select Actiris, le stage First et 
la FPI/IBO. Ils ont été envoyés via une base de données externe 
reprenant les adresses des employeurs bruxellois. Le courrier a 
été envoyé en français et en néerlandais en fonction de la langue 
du destinataire. Celle-ci a été déterminée par le choix linguistique 
enregistré à la Banque Carrefour des Entreprises. 82,8 % des 
courriers ont été envoyés en français et 17,2 % en néerlandais.  

Pour faire face à cet évènement, Actiris a utilisé les ressources 
déjà en place dans les différents services étant en contact journalier 
avec les employeurs.

20 employeurs ont contacté Actiris par mail ou téléphone 
avant l’Employers Day pour demander une visite.

Suite aux visites effectuées lors de l’Employers’Day, les 
équipes ont pu prendre note de 1.442 coordonnées, dont 966 
demandes de visite supplémentaire :  

–    272 demandes de visite en lien avec un recrutement direct ;  

–    151 demandes de visite pour information sur le stage First et/
ou FPI/IBO ;

–    145 demandes de prise de contact dans le cadre d’un 
recrutement à plus long terme ;

–    398 demandes pour une information plus générale sur les 
services offerts par Actiris.

En fonction des demandes reprises ci-dessus, 461 employeurs 
ont été recontactés par les consultants d’Actiris entre le 26/04/2017 
et le 23/05/2017.

Ces prises de contact dans le cadre du suivi de l’Employers 
day se sont concrétisées par 189 offres d’emploi.  

Actiris a encodé 15 nouveaux employeurs suite à l’action de 
communication avant l’Employers Day. Suite à l’Employers’Day, 
133 nouveaux employeurs ont été encodés. Il s’agit d’employeurs 
n’ayant jamais fait appel aux services d’Actiris.  

Le nombre d’entreprises ayant signé une convention de colla-
boration avec Actiris à ce jour s’élève à 272.

–    radiospot : creatie voor 8.353 euro en uitzending voor 
31.093 euro ;

–    affiches : 24.623 euro ;

–    advertenties in de geschreven pers : 39.070 euro ;

–    online advertentie : 60.183 euro ;

–    gerichte mailing : 69.053 euro ;

–    promotiemateriaal : 4.050 euro.

Wat de mailing betreft, werden er 95.861 e-mails verstuurd, 
bestemd voor Brusselse ondernemingen met minder dan 50 
werknemers, om de diensten van Select Actiris, de First-stage 
en de IBO/FP te promoten. Ze werden verstuurd via een externe 
database met adressen van de Brusselse werkgevers. De e-mail 
werd verstuurd in het Nederlands of in het Frans, naargelang de 
taal van de bestemmeling. Die werd bepaald op grond van de gere-
gistreerde taalkeuze bij de Kruispuntbank van Ondernemingen. 
82,8 % van de e-mails werd verstuurd in het Frans en 17,2 % in 
het Nederlands.

Om dit event het hoofd te bieden, maakte Actiris gebruik van 
de resources die al aanwezig waren in de verschillende diensten 
die dagelijks in contact komen met de werkgevers.

20 werkgevers contacteerden Actiris per e-mail of telefonisch 
om een bezoek aan te vragen vóór de Employers’Day.

Naar aanleiding van de bezoeken die plaatsvonden op de 
Employers’Day konden de teams 1.442 keer contactgegevens 
noteren. In 966 gevallen betrof het een aanvraag van een 
bijkomend bezoek :

–    272 aanvragen van een bezoek in verband met een recht-
streekse aanwerving ;

–    151 aanvragen van een bezoek voor informatie over de 
First-stage en/of IBO’s/FPI’s ;

–    145 aanvragen om contact op te nemen in het kader van een 
aanwerving op langere termijn ;

–    398 aanvragen om meer algemene informatie over de door 
Actiris aangeboden diensten.

Op grond van de hierboven vermelde aanvragen werden 
461 werkgevers opnieuw gecontacteerd door de consultants van 
Actiris tussen 26.04.2017 en 23.05.2017.

Deze contacten in het kader van de opvolging van de 
Employers’Day concretiseerden zich in de vorm van 189 
werkaanbiedingen.

Actiris codeerde 15 nieuwe werkgevers naar aanleiding 
van de communicatiecampagne vóór de Employers’Day. Na de 
Employers’Day werden 133 nieuwe werkgevers gecodeerd. Het 
gaat om werkgevers die nooit eerder een beroep deden op de 
diensten van Actiris.

Het aantal ondernemingen dat een samenwerkingsovereen-
komst heeft ondertekend met Actiris beloopt op heden 272.
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Question n° 973 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Le projet « Women@Work ».

Le projet « Women@Work » a été prévu au mois de mai 2017, 
en Région bruxelloise, afin de briser les stéréotypes et d’encou-
rager une meilleure représentation des genres dans les activités 
professionnelles. Pourriez-vous me dire si vos services participent 
à cette opération et, le cas échéant, qu’en est-il de la nature du 
soutien régional ?

Réponse : Women@work était un évènement organisé par 
Abattoir et Cultureghem.

Actiris n’y était pas en tant que participant mais bien comme 
visiteur. Un agent d’Actiris s’est rendu à Women@work, pou y a 
entendre les témoignages et a rencontré les 3 employeurs présents 
à savoir Véolia, police fédérale et STIB.  

Il n’y donc pas eu de soutien de mes services.

Question n° 974 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Les priorités d’Actiris dans le cadre de la « Maison de 
l’Aéroport »

L’opérateur Actiris participe depuis plusieurs années au projet 
de la « Maison de l’Aéroport » aux côtés notamment du VDAB 
et du VOKA. Pourriez-vous me communiquer les différentes 
priorités qui ont été fixées pour l’année 2017, et ce à l’aune de 
l’effort régional bruxellois ?

Réponse : Au sein de l’ASBL « Brussels Airport House », 
l’équipe mixte VDAB - Actiris poursuit trois objectifs principaux :

1. Information et sensibilisation :

À l’automne 2017, la Cité des Métiers ouvrira ses portes au 
sein du siège d’Actiris. La Brussels Airport House exploitera 
ce point d’information dans le but d’informer et de sensibiliser 
les chercheurs d’emploi bruxellois. Dans ce cadre, on poursuit 
le développement de la thématique mobilité interrégionale, 
dont la région aéroportuaire.

Une campagne de communication conjointe sur le « travail 
en Flandre » où sont abordées les opportunités d’emploi à 
l’aéroport, est planifiée pour l’automne.

2. Intermédiaire :

Actiris emploie actuellement 4 ETP pour faciliter le matching 
entre les chercheurs d’emploi bruxellois et les emplois 
à / autour de l’aéroport.

Concrètement, il s’agit :

Vraag nr. 973 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

Het project « Women@Work ».

Het project Women@Work werd in mei 2017 op touw gezet 
in het Brussels Gewest, om de stereotypes te doorbreken en een 
betere vertegenwoordiging van de genders in de beroepsactivitei-
ten aan te moedigen. Kan u mij zeggen of uw diensten deelnemen 
aan deze actie, en zo ja, welke juridische steun het Gewest 
verschaft ?

Antwoord : Women@work was een event georganiseerd door 
Abattoir en Cultureghem.

Actiris was er niet aanwezig als deelnemer, maar wel als 
bezoeker. Een personeelslid van Actiris ging naar woman@work 
om er getuigenissen te beluisteren. Dat personeelslid ontmoette er 
de 3 aanwezige werkgevers, namelijk Veolia, de federalde politie 
en de MIVB.

Er was dus geen ondersteuning van mijn diensten.

Vraag nr. 974 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

De prioriteiten van Actiris in het kader van het « Huis van 
de Luchthaven ».

De operator Actiris neemt al verscheidene jaren deel aan het 
project inzake het « Huis van de Luchthaven », aan de zijde van 
anderen, zoals de VDAB en VOKA. Kan u mij de verschillende 
prioriteiten meedelen die werden bepaald voor 2017, in het licht 
van de inspanning van het Brussels Gewest ?

Antwoord : Binnen de vzw « Brussels Airport House » werkt 
het gemengde team VDAB - Actiris aan drie hoofddoelen :

1. Informeren en sensibiliseren :

In het najaar van 2017 opent het Beroepenpunt zijn deuren 
op de hoofdzetel van Actiris. Het Brussels Airport House zal 
dit informatiepunt benutten om Brusselse werkzoekenden te 
informeren en te sensibiliseren. In dat kader wordt momenteel 
gewerkt aan de uitbouw van het thema interregionale 
mobiliteit, waaronder de luchthavenregio.

Een gezamenlijke communicatiecampagne rond « Werken 
in Vlaanderen » waarbij ook de tewerkstellingskansen op de 
luchthaven aan bod komen, is gepland voor het najaar.

2. Bemiddelen :

Actiris zet momenteel 4 VTE’s in om de matching tussen de 
Brusselse werkzoekenden en de jobs op en rond de luchthaven 
mogelijk te maken.

Concreet gaat het om :
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–  1 agent d’accueil dont la tâche consiste principalement à 
accueillir, informer et conseiller les chercheurs d’emploi 
bruxellois sur les offres d’emploi à / autour de l’aéroport ;

–  1,5 ETP consultant employeurs qui prospecte les 
employeurs à l’aéroport ;

–  1 conseiller en recrutement responsable pour le matching 
entre les offres d’emploi et les chercheurs d’emploi 
bruxellois ;

–  0.5 ETP responsable de l’équipe mixte (VDAB-Actiris).  

3. Actions de renforcement des compétences

Actiris souhaite accroitre les opportunités pour les chercheurs 
d’emploi bruxellois en recherchant des solutions aux besoins 
de formation identifiés auprès des candidats/travailleurs 
potentiels.

Les moyens disponibles en 2017 pour la « procédure de 
commande de formations professionnelles néerlandophones » 
afin de faciliter l’emploi de Bruxellois dans un environnement 
néerlandophone, peuvent également être affectés dans le cadre 
d’emplois à l’aéroport.

Par ailleurs, Actiris investit sur les actions et outils conjoints, 
comme la carte d’accessibilité numérique.

Les objectifs sont donc :

1. informer et sensibiliser

2. matching

3. aiguiller vers formations, IBO, formations de partenaires, ...
 

Pour 2017, la priorité consiste à mieux faire connaitre la 
« maison de l’aéroport » auprès des employeurs et des chercheurs 
d’emploi et la mise en place d’une stratégie pour développer entre 
autre l’axe « formations ».

Cet axe « formations » permettra d’augmenter le flux 
structurel de chercheurs d’emploi (bruxellois) vers les emplois à 
l’aéroport. 

Question n° 975 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Les partenariats pour l’emploi avec les agences d’intérim 
privées.

Les agences d’intérim social connaissent depuis plusieurs 
années des résultats très encourageants en termes de mise à 
l’emploi des jeunes fortement éloignés du marché du travail. 
Pourriez-vous me dire si une réflexion a été ouverte au sein de vos 
services pour évaluer l’extension de ce type de partenariat avec 
Actiris, pour prendre en charge d’autres catégories de demandes 
d’emploi (les chômeurs de longue durée, par exemple) ? Le cas 
échéant, quelles sont les conclusions (intermédiaires) qui vous ont 
déjà été communiquées sur cette thématique ?

–  1 onthaalmedewerker met als voornaamste taak de Brusselse 
werkzoekenden ontvangen, informeren en adviseren over 
de werkaanbiedingen op en rond de luchthaven ;

–  1,5 VTE’s werkgeversconsultants die op zoek gaan naar 
werkgevers op de luchthaven ;

–  1 rekruteringsconsulent verantwoordelijk voor de 
matching tussen de werkaanbiedingen en de Brusselse 
werkzoekenden ;

–  0,5 VTE verantwoordelijk voor het gemengd team 
(VDAB-Actiris).

3. Competentieversterkende acties :

Actiris wenst de kansen voor de Brusselse werkzoekenden te 
verhogen door het zoeken naar oplossingen voor opleidings-
behoeften bij potentiële kandidaten/werknemers.  

De middelen die in 2017 beschikbaar zijn voor de « bestel-
procedure Nederlandstalige beroeps-opleidingen » om de 
tewerkstelling van Brusselaars in een Nederlandstalige 
omgeving te vergemakkelijken, kunnen uiteraard ook worden 
ingezet in het kader van jobs op de luchthaven.

Daarnaast zet Actiris ook in op gezamenlijke acties en tools 
zoals bijvoorbeeld de digitale bereikbaarheidskaart.

De doelstellingen zijn als volgt :

1. informeren en sensibiliseren

2. matching

3.  doorverwijzen naar opleidingen, IBO’s, opleidingen van 
partners..

In 2017 is de prioriteit om het Brussels Airport House meer 
bekendheid te geven bij werkgevers en werkzoekenden en een 
strategie in te voeren om onder meer de pijler « opleidingen » te 
ontwikkelen.

Deze pijler « opleidingen » zal het mogelijk maken om de 
structurele stroom van (Brusselse) werkzoekenden naar jobs op 
de luchthaven, te verhogen.

Vraag nr. 975 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

De partnerships voor werkgelegenheid met de private 
uitzendkantoren.

De sociale uitzendkantoren kennen al enkele jaren uitstekende 
resultaten op het vlak van tewerkstelling van jongeren die 
verwijderd zijn van de arbeidsmarkt. Is er een gedachtewisseling 
geweest binnen de diensten van de minister om de uitbreiding 
van dit soort partnership met Actiris te evalueren, om andere 
categorieën werkzoekenden te helpen (werklozen van lange duur 
bijvoorbeeld) ? Wat zijn in voorkomend geval de (tussentijdse) 
conclusies die reeds aan de minister over dit thema bezorgd zijn ?
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Réponse : Je vous rejoins sur le constat que les agences 
d’intérim social connaissent des résultats très encourageants 
en termes de mise à l’emploi des jeunes fortement éloignés de 
l’emploi.

L’intérim est considéré ici comme tremplin permettant aux 
jeunes d’acquérir l’expérience nécessaire pour viser un emploi 
durable.

Les missions d’intérim sont en effet accompagnées d’un 
coaching personnalisé axé sur le savoir-être. Ce coaching 
accompagne les jeunes avant et pendant leurs missions avec 
l’objectif final qu’ils décrochent un emploi fixe et financée par 
les subsides facutlatifs de la mission Emploi. Elle est gerée par le 
service Emploi de Bruxelles Economie et Emploi.  

Il y a actuellement une réflexion en cours pour analyser 
l’opportunité de transférer la gestion de cette mesure au niveau 
du partenariat d’Actiris afin de pérenniser le financement de cette 
mesure sur plusieurs années et d’éventullement étendre le public 
cible des agences d’intérim social.  

Cette mesure a été lancée dans le cadre d’un appel à projets 
d’intérim d’insertion sociale lancé le 15 septembre 2005 par le 
Ministère de la Région de Bruxelles-Capitale.  

Exaris Interim, par exemple, a depuis sa création en février 
2007 mis au travail plus de 3651 jeunes peu qualifiés.

Selon une étude de l’Observatoire de l’Emploi de Bruxelles 
réalisée fin 2016 (sur des données de 2014 et 2015), pour Exaris, 
78,8 % des intérimaires Exaris ont obtenu un contrat fixe dans 
l’année qui a suivi la mission.   

Question n° 976 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Le contrat de gestion d’Impulse.

L’opérateur Impulse dispose d’un contrat de gestion pour la 
période 2012-2017. Pourriez-vous me dire si une évaluation finale 
a été réalisée de ce cadre contractuel ? Le cas échéant, quelles 
en sont les grandes conclusions, en ce compris les difficultés et 
carences identifiées ? Qu’en est-il également du prochain contrat 
de gestion ? Quel est l’état des lieux du chantier y afférent ?

Réponse : Le contrat de gestion entre Impulse (Agence 
Bruxelloise de l’entreprise – ABE) et la Région bruxelloise a 
débuté au 1er janvier 2013, et prendra fin au 31 décembre 2017.  

Etant donné que l’ASBL Impulse sera dissoute après la 
création de la nouvelle Agence bruxelloise pour l’accompagne-
ment de l’entreprise (ABAE) qui disposera de son propre contrat 

Antwoord : Ik volg u in de vaststelling dat sociale uitzendbu-
reaus erg aanmoedigende resultaten kunnen voorleggen in termen 
van tewerkstelling van jongeren die erg ver van de arbeidsmarkt 
staan.

Het uitzendwerk wordt hier beschouwd als springplank die 
jongeren toelaat de nodige ervaring te vergaren om mikken op 
duurzame tewerkstelling.

De uitzendopdrachten gaan immers vergezeld van een 
geïndividualiseerde coaching gericht op soft skills. Bij die 
coaching worden jongeren voor en tijdens hun opdrachten 
begeleid met als uiteindelijke doelstelling dat ze een vaste baan 
versieren, gefinancierd door de facultatieve subsidies van de 
opdracht Werkgelegenheid. Ze wordt beheerd door de dienst 
Werkgelegenheid van Brussel Economie en Werkgelegenheid.

Momenteel loopt er een denkoefening om de opportuniteit te 
analyseren van een overdracht van het beheer van deze maatregel 
naar het niveau van het partnership van Actiris om de financiering 
van deze maatregel te bestendigen over verschillende jaren en 
het doelpubliek van de sociale uitzendbureaus eventueel uit te 
breiden.

Deze maatregel werd ingevoerd in het kader van een pro-
jectoproep van uitzendwerk met het oog op sociale inschakeling 
die op 15 september 2005 werd opgestart door het Ministerie van 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

Zo hielp Exaris sinds de oprichting ervan in februari 2007 
meer dan 3.651 laaggeschoolde jongeren aan het werk.

Volgens een studie van het Brusselse Observatorium voor 
de Werkgelegenheid uitgevoerd in eind 2016 (naar de gegevens 
van 2014 en 2015) voor Exaris kreeg 78,8 % van de Exaris-
uitzendkrachten een vast contract in het jaar dat volgde op de 
opdracht.

Vraag nr. 976 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

Het beheerscontract Impulse.

De operator Impulse heeft een beheerscontract voor de 
periode 2012-2017. Is er een definitieve evaluatie gemaakt van 
dit contract ? Wat zijn in voorkomend geval de belangrijkste 
conclusies, en wat zijn de moeilijkheden en tekortkomingen ? 
Hoe staat het met het volgende beheerscontract ? Wat is de stand 
van zaken in dit dossier ?

Antwoord : De beheersovereenkomst tussen Impulse (het 
Brussels Agentschap voor de Onderneming – BAO) en het 
Brussels Gewest ving aan op 1 januari 2013 en zal aflopen op 
31 december 2017.

Gegeven dat de vzw Impulse zal worden ontbonden na 
de oprichting van het nieuwe Brusselse Agentschap voor de 
Ondersteuning van het Bedrijfsleven (BAOB), dat over zijn eigen 
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de gestion, il n’est pas prévu de reconduire ou de prolonger le 
contrat de gestion de l’ABE au-delà de sa date d’échéance.  

Etant donné cette situation nouvelle, il a été décidé de 
commun accord que l’évaluation prévue au contrat de gestion 
sera faite en interne, avant la fin de l’année 2017, de sorte que 
les principaux enseignements puissent être capitalisés dans le 
cadre de la nouvelle agence. Il faut rappeller que celle-ci agira 
dans la continuité des missions actuelles des 3 organismes qui la 
composeront.

Enfin, il faut rappeler que le contrôle de gestion mis en place 
au niveau de l’administration et des OAA, dont Impulse fait 
partie, permet de faire un suivi annuel des objectifs stratégiques 
et des indicateurs de résultat. En 2016, Impulse a opéré un travail 
important d’alignement des objectifs de son contrat de gestion 
et ceux de la note d’orientation valable pour la législature et des 
lettres d’orientation annuelles afin de permettre un rapportage 
intégré.

Le prochain contrat de gestion sera celui entre la Région de 
Bruxelles-Capitale et l’ABAE.

Aussi, l’évaluation des résultats atteints et des indicateurs 
servira de base à la fixation des nouveaux objectifs de l’agence.  

Question n° 977 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Les investissements du groupe Amazon en Belgique.

Le géant américain Amazon a annoncé une croissance de ses 
investissements en Belgique, et ce après l’annonce de l’ouverture 
d’un bureau en Région bruxelloise. Aussi, pourriez-vous me dire 
si vos services ont éventuellement été approchés pour faciliter 
le recrutement de collaborateurs ? Le cas échéant, quelle est la 
nature du partenariat y afférent et, partant, ses objectifs globaux ?
 

Réponse : À ce stade, Actiris n’a pas été contacté par 
Amazon suite à son annonce d’ouverture d’un bureau en Région 
bruxelloise pour avoir des informations sur ses services et/ou 
aides à l’embauche.

Question n° 978 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Le bilan de l’appel à projets pour les actions 
d’accompagnement de publics spécifiques.

En juillet dernier, Actiris a diffusé un appel à projets pour les 
actions d’accompagnement de publics spécifiques. À l’aune du 

beheersovereenkomst zal beschikken, is er niet in voorzien de 
beheersovereenkomst van het BAO te hernieuwen of te verlengen 
na de datum waarop ze verstrijkt.

Gelet op deze nieuwe situatie werd er in onderlinge overeen-
stemming beslist dat de voorziene evaluatie van de beheersover-
eenkomst intern zal gebeuren voor het einde van 2017, zodat de 
voornaamste lessen kunnen worden benut in het kader van het 
nieuwe agentschap. Men moet erop wijzen dat laatstgenoemde zal 
handelen in het verlengde van de huidige opdrachten van de drie 
instellingen waaruit het is samengesteld.

Tot slot moet men erop wijzen dat de ingevoerde beheerscon-
trole op het vlak van het bestuur en de ABI’s, waarvan Impulse 
deel uitmaakt, het toelaat een jaarlijkse opvolging van de strate-
gische doelstellingen en de resultaatindicatoren te waarborgen. In 
2016 deed Impulse een grote inspanning om de doelstellingen van 
zijn beheersovereenkomst af te stemmen op die van de voor de 
legislatuur geldende oriëntatienota en de jaarlijkse beleidsbrieven 
om een geïntegreerde verslaggeving mogelijk te maken.

De volgende beheersovereenkomst wordt die tussen het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest en het BAOB.

De evaluatie van de behaalde resultaten en de indicatoren zal 
ook dienen als basis voor de vaststelling van de nieuwe doelstel-
lingen van het agentschap.

Vraag nr. 977 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

De investeringen van Amazon in België.

De Amerikaanse gigant Amazon heeft een toename van zijn 
investeringen in België aangekondigd, na de aankondiging van de 
opening van een bureau in het Brussels Gewest. Zijn de diensten 
van de minister eventueel benaderd om de aanwerving van 
medewerkers te vergemakkelijken ? Wat is in voorkomend geval 
de aard van de samenwerkingsvorm en wat zijn de algemene 
doelstellingen ervan ?

Antwoord : Nadat Amazon aangekondigd had een kantoor te 
zullen openen in het Brussels Gewest, werd Actiris in dit stadium 
niet gecontacteerd om informatie te geven over zijn diensten en/
of steun bij aanwervingen.

Vraag nr. 978 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

Balans van de oproep tot projecten voor de begeleiding van 
specifieke doelgroepen.

In juli 2016 heeft Actiris een oproep tot projecten voor de 
begeleiding van specifieke doelgroepen gedaan. Wat is intussen 
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temps écoulé, pourriez-vous me communiquer le bilan (intermé-
diaire) de ce programme ? Quels ont été les résultats engrangés 
dans le cadre de ce partenariat pour l’emploi ?

Réponse : L’appel à projets, lancé durant l’été 2016, couvre 
la période du 1er janvier 2017 au 31 décembre 2020. L’innovation 
de cet appel à projets consiste notamment en la possibilité pour le 
chercheur d’emploi ayant besoin d’une étape préalable à un trajet 
de recherche d’emploi, de suivre un pré-trajet. L’objectif est de 
rapprocher le chercheur d’emploi du marché de travail ordinaire 
ou adapté, en déterminant avec la personne ses possibilités sur 
le marché de l’emploi et en lui proposant un ensemble d’actions 
intensives qui renforcent les compétences de la personne et qui 
visent à réduire l’impact des facteurs (psycho-médico-sociaux) 
qui entravent son insertion sur le marché du travail. Le parcours 
peut donc être assez long (45 mois).  

Le public cible est un public fragilisé, composé des sous-
groupes suivants : chercheurs d’emploi présentant des problèmes 
d’ordre médical modérés ou graves ; chercheurs d’emploi 
reconnus comme handicapés ; chercheurs d’emploi détenus, 
ex-détenus ou condamnés ; chercheurs d’emploi analphabètes ; et 
chercheurs d’emploi en situation de grande pauvreté.

L’offre de services couvert par cet appel à projets vise 1500 
accompagnements.

28 dossiers de candidature ont été introduits, et 18 dossiers 
ont été acceptés. Les opérateurs sélectionnés l’ont été pour leur 
capacité à mettre en place ou à coordonner un suivi global et 
complet, organisé notamment grâce à leur réseau.  

Actiris ne dispose pas de suffisamment de données encodées 
par les partenaires dans le RPE pour pouvoir vous communiquer 
les premiers résultats.

Une évaluation intermédiaire est prévue après un an et demi 
(juin 2018) d’entrée en vigueur des conventions.

Question n° 979 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Le bilan de l’appel à projets pour l’acompagnement des 
NEET.

En janvier 2015, Actiris a diffusé un appel à projets pour 
l’accompagnement de jeunes NEET vers un emploi, un stage ou 
une formation, dans le cadre d’une opération de 24 mois. À l’aune 
du temps écoulé, pourriez-vous me communiquer le bilan de ce 
programme ? Quels ont été les résultats engrangés dans le cadre 
de ce partenariat pour l’emploi ?

Réponse : L’appel à projets dont il est question concerne 
l’appel relatif à l’accompagnement de jeunes NEET à Bruxelles 

de (tussentijdse) balans van dit programma ? Welke resultaten 
werden geboekt met dit partnership voor tewerkstelling ?  

Antwoord : De projectoproep, die in de zomer van 2016 
uitgeschreven werd, bestrijkt de periode van 1 januari 2017 tot 
31 december 2020. Het nieuwe van deze projectoproep bestaat er 
met name in dat de werkzoekende die nood heeft aan ondersteu-
ning voor hij aan zijn zoektocht naar werk begint, een voor-traject 
kan volgen. De bedoeling is dat de werkzoekende dichter bij de 
gewone of aangepaste arbeidsmarkt gebracht wordt door met hem 
vast te stellen welke mogelijkheden hij op de arbeidsmarkt heeft 
en door hem een geheel van intensieve acties voor te stellen die 
zijn competenties vergroten en die gericht zijn op het verminderen 
van de impact van (psychische/medische/sociale) factoren die 
zijn inschakeling op de arbeidsmarkt verhinderen. Het traject kan 
bijgevolg redelijk lang duren (45 maanden).

De doelgroep is een kwetsbare groep die in de volgende 
subgroepen wordt onderverdeeld : werkzoekenden met matige tot 
zware medische problemen ; werkzoekenden die als gehandicapt 
erkend zijn ; gedetineerde, ex-gedetineerde of veroordeelde werk-
zoekenden ; analfabete werkzoekenden en werkzoekenden die in 
grote armoede leven.

Het aanbod aan diensten in deze projectoproep beoogt 1.500 
begeleidingen.

Er werden 28 dossiers tot kandidaatstelling ingediend, en 18 
dossiers werden aanvaard. De uitgekozen operatoren hebben de 
capaciteit om een globale en volledige opvolging uit te werken of 
te coördineren, die met name dankzij hun netwerk georganiseerd 
kan worden.

Actiris beschikt niet over voldoende gegevens die door de 
partners in het NWP gecodeerd werden, om u de eerste resultaten 
te kunnen meedelen.

Anderhalf jaar na de inwerkingtreding van de overeenkom-
sten (juni 2018) is een tussentijdse evaluatie gepland.

Vraag nr. 979 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

Balans van de oproep tot projecten voor de begeleiding van 
NEET-jongeren.

In januari 2015 heeft Actiris een oproep tot projecten voor de 
begeleiding van NEET-jongeren naar een job, stage of opleiding 
in het kader van een operatie van 24 maanden gedaan. Wat is 
intussen de (tussentijdse) balans van dit programma ? Welke 
resultaten werden geboekt met dit partnership voor tewerkstel-
ling ? 

Antwoord : De projectoproep waarvan sprake betreft de 
projectoproep betreffende de begeleiding van NEET-jongeren 
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portant le titre « De begeleiding van NEET-jongeren in Brussel », 
lancé par la ESF-Agentschap Vlaanderen le 8 janvier 2015, dans 
le cadre de « l’accord de collaboration entre Actiris et l’ESF-
Agentschap Vlaanderen vzw portant sur la gestion et le suivi des 
actions du programme YEI NL en Région de Bruxelles-Capitale ».
 

L’appel à projets a pour but d’accompagner les jeunes sans 
emploi, éducation ou formation (NEET) entre 18 et 30 ans vers 
une formation (qualifiante) la plus adéquate ou vers une place de 
stage ou un emploi.

Les jeunes doivent être domiciliés en Région Bruxelles-
Capitale, être inscrits ou non chez Actiris et être inactifs ou 
chômeurs.

Les partenaires mènent 3 types d’actions :

–    FIND : trouver les jeunes ;

–    MIND : orienter des jeunes et établir un plan d’action ;

–    BIND : accompagner les jeunes vers un emploi, un stage ou 
une formation.

L’objectif est d’obtenir un résultat positif (emploi/stage/
formation) pour 50 % des jeunes qui ont établi un plan d’action.  

En application de cet appel, des conventions ont été conclues 
entre l’ESF-Agentschap Vlaanderen et 4 pareneres à savoir :  

–    JES vzw ;

–    In Brussel vzw ;

–    Groep Intro vzw ;

–    Manpower (en collaboration avec « Unie van Turkse 
Verenigingen » et le « VUB Carreer Center »).

Les 3 premiers projets ont débuté à l’automne 2015. Le 
dernier au printemps 2016.

Les résultats au 30/04/2017 sont les suivants :

–    nombre de parcours entamés : 481 parcours ;

–    nombre de parcours terminés : 233 parcours ;

–    nombre de résultats positifs des parcours terminés :

–  emploi :134 ;

–  stage :12 (dont 3 où il y a aussi un emploi) ;

–  formation :37 (dont 8 où il y a aussi un emploi).

in Brussel met als titel « De begeleiding van NEET-jongeren in 
Brussel «, opgestart door het ESF-Agentschap Vlaanderen op 
8 januari 2015 in het kader van de « samenwerkingsovereenkomst 
tussen Actiris en het ESF-Agentschap Vlaanderen vzw houdende 
het beheer en de opvolging van de acties van het Nederlandstalige 
YEI-programma in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest ».

De projectoproep heeft ten doel de jongeren zonder werk, 
scholing of opleiding (NEET’s) tussen de 18 en 30 jaar oud te 
begeleiden naar de meest geschikte (kwalificerende) opleiding of 
naar een stageplaats of job.

De jongeren moeten gedomicilieerd zijn in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest, al dan niet ingeschreven zijn bij Actiris 
en inactief of werkloos zijn.

De partners voeren 3 soorten acties :

–    FIND : de jongeren opsporen ;

–    MIND : de jongeren oriënteren en een actieplan opstellen ;

–    BIND : de jongeren begeleiden naar een job, stage of 
opleiding. 

De doelstelling is een positief resultaat (job/stage/opleiding) 
te behalen voor 50 % van de jongeren die een actieplan hebben 
opgesteld.

In toepassing van deze oproep werden overeenkomsten 
afgesloten tussen het ESF-Agentschap Vlaanderen en vier 
partners, te weten :

–    JES vzw ;

–    In Brussel vzw ;

–    Groep Intro vzw ;

–    Manpower (in samenwerking met de « Unie van Turkse 
Verenigingen » en het « VUB Carreer Center »).

De drie eerste projecten gingen van start in het najaar van 
2015. Het laatste ging van start in het voorjaar van 2016.

De resultaten op 30.04.2017 zijn als volgt :

–    aantal aangevatte trajecten : 481 trajecten ;

–    aantal voltooide trajecten : 233 trajecten ;

–    aantal positieve resultaten bij de voltooide trajecten :

–  job :134 ;

–  stage : 12 (waarvan 3 waarbij er ook een job is) ;

–  opleiding : 37 (waarvan 8 waarbij er ook een job is).
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Question n° 980 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Le bilan de l’appel à projets pour le cadre de reconnaissance 
chèques langues « matching».

En juin dernier, Actiris a diffusé un appel à projets pour le 
cadre de reconnaissance chèques langues « matching ». À l’aune 
du temps écoulé, pourriez-vous me communiquer le bilan (inter-
médiaire) de ce programme ? Quels ont été les résultats engrangés 
dans le cadre de ce partenariat pour l’emploi ?

Réponse : 

Actiris a mis en œuvre la réforme des chèques langues dans 
les domaines suivants :

–    lancement des chèques langues Transition vers l’emploi ;

–    réalisation d’une nouvelle version de Brulingua et intégration 
du coaching ;

–    lancement des chèques langues Matching.

Le 16/06/2016, Actiris a lancé le cadre d’agrément pour les 
chèques langues Matching.

14 organisations ont été acceptées comme partenaire.

Depuis le 01/09/2016, les conventions avec les écoles 
partenaires sont entrées en vigueur.

Les premiers chèques langues Matching ont été distribués par 
Actiris à partir de mi-septembre 2016.

Entre le lancement et fin avril 2017, 207 chèques langues 
Matching ont été distribués pour 106 bénéficiaires uniques. 

Question n° 981 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Le bilan de l’appel à projets pour les actions 
d’accompagnement de chercheurs d’emploi de 50 ans et plus.

Au mois de mars 2016, Actiris a diffusé un appel à projets 
pour les actions d’accompagnement de chercheurs d’emploi 
de 50 ans et plus. À l’aune du temps écoulé, pourriez-vous me 
communiquer le bilan (intermédiaire) de ce programme ? Quels 
ont été les résultats engrangés dans le cadre de ce partenariat pour 
l’emploi ?

Réponse : L’appel « accompagnement de chercheurs d’emploi 
de 50 ans et plus » vise à permettre au chercheur d’emploi de 
retrouver et de maintenir sa place de manière durable sur le 
marché de l’emploi.

Vraag nr. 980 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

Balans van de oproep tot projecten voor het erkenningskader 
taalcheques Matching.

In juni 2016 heeft Actiris een oproep tot projecten voor het 
erkenningskader taalcheques Matching gedaan. Wat is intussen 
de (tussentijdse) balans van dit programma ? Welke resultaten 
werden geboekt met dit partnership voor tewerkstelling ?  

Antwoord : 

Actiris heeft uitvoering gegeven aan de hervorming van de 
Taalcheques, op de volgende vlakken :

–    lancering van de Taalcheques Doorstroming naar Werk ;

–    realisatie van een nieuwe versie van Brulingua en integratie 
van coaching ;

–    lancering van de Taalcheques Matching.

Op 16/06/2016 lanceerde Actiris het erkenningskader voor de 
Taalcheques Matching.

14 organisaties werden als partner aanvaard.

Sinds 01/09/2016 zijn de overeenkomsten met de partner-
scholen van kracht.

De eerste Taalcheques Matching werden vanaf midden 
september 2016 door Actiris uitgereikt.

Tussen de opstart en eind april 2017 werden er 207 Taalcheques 
Matching uitgereikt voor 106 unieke begunstigden. 

Vraag nr. 981 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

Balans van de oproep tot projecten voor de acties voor 
begeleiding van werkzoekenden van 50 jaar en ouder.

In maart 2016 heeft Actiris een oproep tot projecten voor 
de acties voor begeleiding van werkzoekenden van 50 jaar en 
ouder gedaan. Wat is intussen de (tussentijdse) balans van dit 
programma ? Welke resultaten werden geboekt met dit partnership 
voor tewerkstelling ?  

Antwoord : De projectoproep « begeleiding van werkzoeken-
den van 50 jaar en ouder » is bedoeld om de werkzoekende de 
mogelijkheid te geven zijn plaats op de arbeidsmarkt duurzaam te 
hervinden en te behouden.
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Il s’agit d’offrir un parcours d’accompagnement personnalisé 
au chercheur d’emploi. Ce parcours (maximum 12 mois) doit être 
adapté à la situation personnelle et professionnelle du chercheur 
d’emploi en conséquence de quoi il pourra identifier et valoriser 
ses compétences professionnelles et transversales. En outre, il 
doit éventuellement être assisté pour appliquer ces compétences 
dans d’autres domaines ainsi que pour le développement d’un 
projet professionnel réaliste en conformité avec ses attentes et 
possibilités.

La réalisation de cet objectif nécessite un travail en profondeur 
d’accompagnement et de soutien personnalisé et intensif.

Cet appel à projets vise par ailleurs à améliorer directement 
ou indirectement les chances des chercheurs d’emploi de 50 ans 
et plus sur le marché de l’emploi via des actions concrètes de 
sensibilisation, d’information à destination des employeurs.  

L’objectif est d’obtenir un résultat positif (emploi/stage/
formation) pour 50 % des chercheurs d’emploi qui quivent ce 
parcours et qui le terminent.

En application de cet appel, des conventions ont été conclues 
avec 8 partenaires, à compter du 1er juillet 2016 : Daoust, 
Manpower, Randstad, Laboratoire d’Ergologie Appliquée, SBS 
Skillbuilders, Maks, Groep Intro et InBrussel.

Ensemble, ces partenaires peuvent accompagner 810 
chercheurs d’emploi par an.

Entre le lancement des projets le 1er juillet 2016 et la fin du 
mois d’avril de cette année, les résultats suivants ont été obtenus :
 

–    nombre de parcours entamés : 721 ;

–    nombre de parcours terminés : 118 ;

–    nombre de résultats positifs des parcours terminés (62) :  

–  emploi : 35 ;

–  stage : 1 (partie de la formation) ;

–  formation/études : 26.

Question n° 982 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Le lancement du nouvel appel à projets « Open Soon».

Vous avez eu l’occasion d’annoncer dans la presse le 
lancement, le 15 mai 2017, du nouvel appel à projets « Open 
Soon ». Afin de compléter mon information, je souhaiterais 
obtenir des réponses aux questions suivantes :

–    Quels sont les objectifs visés par cette mesure ?

De werkzoekende krijgt een traject met persoonlijke 
begeleiding aangeboden. Dit traject (maximaal 12 maanden) moet 
aangepast zijn aan de persoonlijke en professionele situatie van de 
werkzoekende, waarna hij zijn professionele en transversale com-
petenties zal kunnen vaststellen en valoriseren. Bovendien moet 
hij eventueel bijgestaan worden om deze competenties in andere 
domeinen in praktijk te brengen, alsook voor de ontwikkeling van 
een realistisch beroepsproject overeenkomstig zijn verwachtingen 
en mogelijkheden.

Om deze doelstelling te realiseren is een grondige begeleiding 
alsook persoonlijke en intensieve ondersteuning nodig.

Deze projectoproep beoogt overigens de rechtstreekse of 
onrechtstreekse verbetering van de kansen van de werkzoekenden 
van 50 jaar en ouder op de arbeidsmarkt via concrete acties in 
verband met de sensibilisering van en de informatie-verstrekking 
aan de werkgevers.

De doelstelling bestaat in het behalen van een positief resultaat 
(werk/stage/opleiding) voor 50 % van de werkzoekenden die dit 
traject volgen en afmaken.

Overeenkomstig deze oproep werden met 8 partners overeen-
komsten afgesloten, en dat vanaf 1 juli 2016 : Daoust, Manpower, 
Randstad, Laboratoire d’Ergologie Appliquée, SBS Skillbuilders, 
Maks, Groep Intro en InBrussel.

Samen kunnen deze partners jaarlijks 810 werkzoekenden 
begeleiden.

Tussen de lancering van de projecten op 1 juli 2016 en 
het einde van de maand april van dit jaar, werden de volgende 
resultaten behaald :

–    aantal opgestarte trajecten : 721 ;

–    aantal afgemaakte trajecten : 118 ;

–    aantal trajecten die met een positief resultaat werden 
afgesloten (62) :

–  werk : 35 ;

–  stage : 1 (deel van de opleiding) ;

–  opleiding/studies : 26.

Vraag nr. 982 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

De lancering van de nieuwe projectoproep « Open Soon ».

U kondigde in de pers de lancering aan van een nieuwe 
projectoproep « Open Soon » op 15 mei 2017. Ter aanvulling van 
mijn informatie wens ik een antwoord op volgende vragen.  

–    Wat zijn de doelstellingen van deze maatregel ?
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–    Quels sont les moyens budgétaires mobilisés ?

–    Quel est le calendrier des opérations ?

–    Quel est le nombre de dossiers escomptés ?

–    Quel est le volume total de création d’emplois éventuellement 
escompté ? 

–    Enfin, quel est le bilan d’évaluation de l’appel à projets 
précédent ? Pourriez-vous m’en communiquer les grandes 
lignes, en ce compris le taux de survie des projets économiques 
soutenus, ainsi que les mesures correctrices y afférentes ?  

Réponse :

L’appel à projets Open Soon poursuit les objectifs suivants :

–    Renforcer l’appareil commercial bruxellois en facilitant l’ap-
parition sur le marché de concepts nouveaux et solides ;  

–    Offrir aux porteurs de projets qualitatifs et innovants un 
soutien financier, mais aussi un conseil et un support tant 
stratégique qu’opérationnel ;

–    Faciliter la fluidité dans l’accompagnement des futurs 
commerçants en Région de Bruxelles-Capitale ;

–    Préparer aujourd’hui un tissu commercial ambitieux, orienté 
clients et résolument tourné vers l’avenir ;  

–    Faciliter la rencontre entre les attentes des clients (tous usagers 
de la ville) et une offre commerciale neuve.  

Les moyens budgétaires mobilisés pour l’année 2017 
s’élèvent à 350.000 euros. J’escompte donc de pouvoir soutenir 
au minimum 23 ouvertures de nouveaux commerces.

L’appel à projets a été lancé le 15/05/2017.

Le dossier de candidature doit être introduit au plus tard pour 
le 30/09/2017 et le formulaire de demande de subvention doit être 
introduit pour le 31/10/2017.

Je vous invite à consulter le site de Bruxelles Economie et 
Emploi, qui contient toutes les informations utiles sur l’appel à 
projets :

http://werk-economie-emploi.brussels/fr_FR/opensoon-2017

Sur la période 2010-2015, le nombre moyen d’emplois créés 
par commerce était de 1,9. J’escompte donc ici la création de 42 
emplois.

Enfin, l’appel à projets 2016 a permis de soutenir au démarrage 
26 commerces, tous encore en activité aujourd’hui.  

Dans une perspective plus large, vous remarquerez que là où 
le taux de faillite des commerces pour le pays est de 25 % au cours 

–    Welke begrotingsmiddelen werden ingezet ?

–    Wat is het tijdschema voor de verrichtingen ?

–    Wat is het verhoopt aantal dossiers ?

–    Wat is het totaal aantal verhoopte nieuwe jobs ?  

–    Tot slot, wat is het resultaat van de evaluatie van de vorige 
projectoproep ? Kan u mij de grote lijnen ervan meedelen, 
met inbegrip van het overlevingspercentage van de gesteunde 
economische projecten, alsook de corrigerende maatregelen 
ter zake ?

Antwoord :

De projectoproep Open Soon heeft de volgende doelstellingen :

–    Het Brusselse commerciële apparaat verbeteren door het 
verschijnen op de markt van nieuwe en degelijke concepten 
te vergemakkelijken ;

–    De initiatiefnemers van kwalitatieve en innoverende projecten 
financiële steun bieden, alsook advies en ondersteuning op 
zowel beleids- als operationeel vlak ;

–    De begeleiding van de toekomstige handelaars in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest vlotter laten verlopen ;

–    Vandaag een ambitieus commercieel netwerk voorberei-
den dat gericht is op de klanten en onverschrokken naar de 
toekomst kijkt ;

–    De tegemoetkoming tussen de verwachtingen van de klanten 
(allemaal gebruikers van de stad) en een nieuw commercieel 
aanbod vergemakkelijken.

De begrotingsmiddelen die voor het jaar 2017 werden 
vrijgemaakt, bedragen 350.000 euro. Ik reken er dus op de opening 
van minstens 23 nieuwe handelszaken te kunnen ondersteunen.

De projectoproep werd gelanceerd op 15/05/2017.

Het kandidaatstellingsdossier moet uiterlijk ingediend worden 
op 30/09/2017 en het aanvraagformulier voor subsidies moet op 
31/10/2017 ingediend zijn.

Ik nodig u uit de website van Brussel Economie en 
Werkgelegenheid te raadplegen die alle nuttige informatie over de 
projectoproep bevat :

http://werk-economie-emploi.brussels/nl_BE/opensoon-2017

Over de periode 2010-2015 bedroeg het gemiddelde aantal 
gecreëerde jobs per handelszaak 1,9. Bijgevolg verwacht ik dat er 
hier 42 jobs gecreëerd zullen worden.

Tot slot heeft de projectoproep van 2016 ervoor gezorgd dat 
de opstart van 26 handelszaken, die vandaag nog allemaal actief 
zijn, ondersteund kon worden.

In een breder perspectief zal u opmerken dat daar waar het 
percentage faillissementen van de handelszaken voor het land 

http://werk-economie-emploi.brussels/fr_FR/opensoon-2017
http://werk-economie-emploi.brussels/nl_BE/opensoon-2017
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de la troisième année, il n’est que de 12 %, soit moins de la moitié 
pour les commerces ayant bénéficié de la prime Open Soon et de 
l’accompagnement personnalisé qui y est lié, et qui est au moins 
aussi important que la prime financière.  

Question n° 983 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Les refus de demandes de partenariat avec l’opérateur 
Actiris.

L’opérateur Actiris entretient de nombreux partenariats pour 
l’emploi avec des organismes publics régionaux et communau-
taires, des CPAS, des Missions locales pour l’emploi ou encore 
des agences d’intérim privées. La mise en œuvre de ces synergies 
repose sur des conventions claires et précises sur les engagements 
des parties. Afin de compléter mon information, pourriez-vous 
me communiquer la liste des demandes de partenariat formulées 
en 2014, en 2015, en 2016 et qui ont été suivies d’un refus de 
la part des services d’Actiris ? Est-il éventuellement possible de 
connaitre la motivation de chacune des décisions rendues ?

Réponse : L’Arrêté du gouvernement de la Région de 
Bruxelles-Capitale du 28 février 2008 portant exécution de 
l’article 7 de l’ordonnance du 18 janvier 2001 portant organisation 
et fonctionnement de l’Office régional bruxellois de l’Emploi, 
régit la manière dont Actiris peut passer des partenariats. Deux 
modalités de passation de partenariats subsidiés sont envisagées :  

1. L’appel à projets :

Pour cela, suite à l’appel à projets lancé par Actiris, les 
organismes privés (ASBL, entreprises) soumettent leurs 
dossiers de candidatures. Ceux-ci sont analysés et cotés selon 
les critères établis dans les cahiers des charges de chaque 
appel à projets lors d’un comité de sélection. Les dossiers ne 
remplissant pas les critères d’éligibilité ou de qualité définis 
sont refusés. Les résultats sont validés par les instances de 
gouvernance interne à Actiris dans la limite des budgets 
disponibles. Les partenaires sont notifiés des décisions 
motivées par courrier (Art.10 de l’arrêté). Les partenaires 
disposent d’un mois pour introduire un recours. Les 
partenaires sélectionnés reçoivent un subside précis pour des 
actions clairement identifiées et soumises à des indicateurs. 
Ces conventions sont évaluées au terme de la convention dans 
le but d’une éventuelle reconduction.  
 

2014 : 3 appels à projets ont été lancés :

–  Autocréation d’emploi : 12 candidats, 7 refusés,  

–  Ateliers de recherche active d’emploi : 25 candidats, 
10 refusés.

–  Accueil des enfants de 0 à 3 ans : 14 candidats, 1 refusé.  

tijdens het derde jaar 25 % bedraagt, het nog slechts 12 % is, 
namelijk minder dan de helft voor de handelszaken die de premie 
Open Soon konden genieten evenals de persoonlijke begeleidng 
die daaraan verbonden is, en die minstens even belangrijk is als 
de financiële steun.

Vraag nr. 983 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

Weigeringen van aanvragen tot partnerschap met Actiris.  

De operator Actiris onderhoudt vele partnerschappen voor 
tewerkstelling met overheidsinstellingen van het Gewest en 
de Gemeenschappen, OCMW’s, werkwinkels en private inte-
rim-agentschappen. De uitvoering van deze samenwerking berust 
op duidelijke en precieze overeenkomsten inzake de verbintenis-
sen van de partijen. Ter aanvulling van mijn informatie wens ik de 
lijst van de aanvragen tot partnerschap die in 2014, in 2015 en in 
2016 gedaan werden, en die gevolgd werden door een weigering 
van de diensten van Actiris. Is het mogelijk de motivering te 
kennen voor elk van de genomen beslissingen ?

Antwoord : Het besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering van 28 februari 2008 tot uitvoering van artikel 7 van de 
ordonnantie van 18 januari 2001 houdende organisatie en werking 
van de Brusselse gewestelijke dienst voor arbeidsbemiddeling 
regelt de manier waarop Actiris partnerships kan aangaan. Twee 
voorwaarden voor het aangaan van gesubsidieerde partnerships 
worden overwogen :

1. De projectoproep :

In dit kader dienen de particuliere instellingen (vzw’s, onder-
nemingen) hun kandidaatsdossiers in naar aanleiding van een 
door Actiris gelanceerde projectoproep. Hun kandidaatsdos-
siers worden geanalyseerd en beoordeeld volgens de criteria 
die tijdens een selectiecomité in de bestekken voor elke 
projectoproep worden vastgelegd. De kandidaatsdossiers die 
niet aan de vastgelegde toelaatbaarheids- of kwaliteitscriteria 
voldoen, worden geweigerd. De resultaten worden binnen 
de grenzen van de beschikbare budgetten door de bestuur-
sinstanties van Actiris gevalideerd. De partners worden per 
brief op de hoogte gesteld van de gemotiveerde beslissingen 
(art. 10 van het besluit). De partners hebben één maand om 
beroep aan te tekenen. De gekozen partners ontvangen een 
specifieke subsidie voor duidelijk bepaalde en aan indicatoren 
onderworpen acties. Deze overeenkomsten worden aan 
het einde van de looptijd geëvalueerd met het oog op een 
eventuele verlenging ervan.

2014 : er werden drie projectoproepen gelanceerd :

–  Creatie van een eigen tewerkstelling : 12 kandidaten, 7 
geweigerd ;

–  Ateliers voor het Actief Zoeken naar Werk : 25 kandidaten, 
10 geweigerd ;

–  Opvang voor kinderen van 0 tot 3 jaar : 14 kandidaten, 1 
geweigerd.
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2015 : 1 appel à projets a été lancé :

–  Chèques langues transition vers l’emploi : 14 candidats, 8 
refusés)

2016 : 4 appels à projets ont été lancés :

–  Accompagnement des chercheurs d’emploi de plus de 
50 ans : 12 candidats, 4 refusés,

–  Accompagnement publics spécifiques : 28 candidats, 12 
refusés.

–  Interface Emploi Formation en lien avec Bruxelles 
Formation : 50 candidats acceptés, dossiers co-gérés avec 
Bruxelles Formation.

–  Chèques Langues Matching : 16 candidats, 2 refusés.

2. Le mandatement subsidié est utilisé lorsque le partenaire est 
l’unique spécialiste sur la Région bruxelloise pour traiter l’une 
ou l’autre problématique qu’Actiris ne peut aborder lui-même. 
Actiris mandate alors ce partenaire sans mise en concurrence. 
Dans ce cas, des réalisations et des résultats, évalués grâce à 
des indicateurs, sont également demandés et une convention 
est signée. C’est le cas pour les CPAS, les missions locales 
et Lokale Werkwinkels. Des projets très spécifiques peuvent 
également être soumis par des partenaires.  

Cette procédure est cependant considérée comme dérogatoire 
et doit revêtir un caractère exceptionnel ou très spécifique. 
Ces projets sont analysés par Actiris en fonction des besoins 
recensés dans la Région de Bruxelles-Capitale et des priorités 
de la politique d’emploi assignées au service public.  

Actiris peut également conclure des partenariats sous d’autres 
modalités :

3. Les conventions à titre gratuit

C’est notamment le cas avec des fonds et fédérations d’entre-
prises et des organismes publiques et communautaires.  

4. Les prises de participation au capital ou par la gestion d’orga-
nismes, de sociétés ou d’associations tant publics que privés.  

5. Des conventions de collaboration avec d’autres organismes 
d’emploi et de formation tel que le VDAB et Bruxelles 
Formation.

Question n° 984 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Le recouvrement des amendes et des aides régionales 
indûment perçues.

À l’aune de l’application de la législation régionale en matière 
d’économie et d’emploi, il peut arriver que des entreprises fassent 
l’objet d’une amende suite à la constatation d’une infraction. 
En outre, il peut également survenir des cas où l’administration 
régionale procède au recouvrement d’aides indûment perçues par 

2015 : er werd één projectoproep gelanceerd :

–  Taalcheques doorstroming naar werk : 14 kandidaten, 8 
geweigerd.

2016 : er werden vier projectoproepen gelanceerd :

–  Begeleiding van werkzoekenden ouder dan 50 jaar : 12 
kandidaten, 4 geweigerd ;

–  Begeleiding specifieke doelgroepen : 28 kandidaten, 12 
geweigerd ;

–  Interface tewerkstelling/opleiding met Bruxelles 
Formation : 50 kandidaten aanvaard, dossiers medebeheerd 
met Bruxelles Formation ;

–  Taalcheques Matching : 16 kandidaten, 2 geweigerd.

2. De gesubsidieerde mandatering wordt toegepast wanneer de 
partner de enige specialist is in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest om één of andere problematiek te behandelen waar 
Actiris zelf niet kan op ingaan. Actiris mandateert aldus deze 
partner zonder hem in mededinging te stellen. In dergelijke 
gevallen worden er eveneens realisaties en resultaten, die 
a.d.h.v. indicatoren worden geëvalueerd, gevraagd en wordt 
er een overeenkomst ondertekend. Dit is het geval voor de 
OCMW’s, de Missions locales en de Lokale Werkwinkels. 
Partners kunnen ook zeer specifieke projecten indienen.

Dit is echter een afwijkingsprocedure die alleen kan worden 
toegepast voor projecten met een uitzonderlijk of zeer 
specifiek karakter. Actiris zal deze projecten analyseren in het 
licht van de noden in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en 
de prioriteiten van het tewerkstellingsbeleid die aan Actiris 
zijn toegewezen.

Actiris kan ook partnerships onder andere voorwaarden 
sluiten :

3. Overeenkomsten ten kosteloze titel.

Dit is onder meer het geval voor de bedrijfsfondsen, de onder-
nemingsverenigingen en de openbare en communautaire 
instellingen.

4. Deelnemingsverwervingen in het kapitaal of aan het beheer 
van publieke en private instellingen, vennootschappen en 
verenigingen.

5. Samenwerkingsovereenkomsten met andere tewerkstel-
lings- en opleidingsinstellingen zoals de VDAB en Bruxelles 
Formation.

Vraag nr. 984 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

De terugvordering van de boeten en van onterecht ontvangen 
gewestelijke steun.

Op grond van de toepassing van de gewestelijke wetgeving 
inzake economie en tewerkstelling kan het gebeuren dat bedrijven 
een boete krijgen ingevolge het vaststellen van een overtreding. 
Daarnaast kan het ook gebeuren dat het gewestbestuur overgaat 
tot de terugvordering van steun die onterecht werd ontvangen door 
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des opérateurs économiques. Afin de compléter mon information, 
je souhaiterais obtenir des réponses aux questions suivantes pour 
les années 2014, 2015 et 2016 :

–    Quel est le nombre d’infractions constatées par les services 
régionaux d’inspection et pour quel volume total financier ?  

–    Quel est le taux de recouvrement desdites amendes ?  

–    Quel est le nombre d’aides régionales identifiées comme 
indûment perçues et pour quel volume total ?

–    Quel est le taux de recouvrement desdites aides ?

–    Quelles sont les mesures retenues pour faciliter les processus 
généraux de recouvrement ?

Réponse : En réponse à votre question, certains rappels 
préalables semblent nécessaires. Il convient, en effet, de bien 
distinguer la question des amendes administratives de celle 
relative à la rétention, au recouvrement ou à la non-liquidation 
de subventions.

En matière d’amendes administratives, l’ordonnance du 
9 juillet 2015 portant des règles harmonisées relatives aux 
amendes administratives prévues par les législations en matière 
d’emploi et d’économie instaure les règles applicables en matière 
d’amendes administratives. L’article 2 dispose que « pour autant 
que ceux-ci y fassent référence, les dispositions de la présente 
ordonnance sont d’application aux lois et règlements adoptés ou 
en vigueur en vertu de l’article 6, paragraphe 1er, VI et IX, de la loi 
spéciale du 8 aout 1980 de réformes institutionnelles, instaurant 
un régime d’amendes administratives ». Dit plus simplement la 
Région est compétente, dans le champ de ses compétences, pour 
l’infliction d’amendes administratives en matière d’emploi et 
économie.

Pour autant, les poursuites et le cas échéant l’infliction d’une 
amende administrative sont exclues :  

–    en cas de poursuites pénales, et ce même si un acquittement 
les clôture ou lorsque l’action est déclarée non fondée ;

–    extinction de l’action publique moyennant le paiement d’une 
somme d’argent ;

–    en cas de médiation pénale.

L’ordonnance du 8 octobre 2015 prévoit une série de motifs 
permettant de procéder à la rétention, au recouvrement, ou à la 
non-liquidation de subventions (faillite, cessation ou cession 
d’activité, obstacle à la surveillance et au contrôle par les services 
d’inspection, obtention frauduleuse). Il est à noter que la notion 
de « subventions » revêt un caractère large et s’applique aux 
indemnités ou allocations, de quelque nature et dénomination 
et sous quelque forme que ce soit. Pour que ce régime soit 
applicable, il convient que la règlementation qui prévoit un régime 
de subventions fasse référence à l’ordonnance du 8 octobre 2015.
 

Dès lors, deux régimes sont à distinguer :

de economische operatoren. Ter aanvulling van mijn informatie 
wens ik een antwoord op volgende vragen over het jaar 2014, 
2015 en 2016.

–    Hoeveel overtredingen werden vastgesteld door de gewes-
telijke inspectiediensten, en voor welke totaal financieel 
volume ?

–    Welk percentage van voornoemde boetes werd 
teruggevorderd ?

–    Hoeveel gewestelijke steun werd onterecht ontvangen 
bevonden en voor welke totaal volume ?

–    Welk percentage van voornoemde steun werd teruggevorderd ?

–    Voor welke maatregelen werd gekozen om de algemene terug-
vorderingprocessen te vergemakkelijken ?

Antwoord : Om uw vraag te beantwoorden moeten er eerst een 
aantal zaken verduidelijkt worden. Er moet immers een duidelijk 
onderscheid gemaakt worden tussen de administratieve boetes 
enerzijds en de inhouding, de terugvordering en de niet-vereffe-
ning van toelagen anderzijds.

Wat de administratieve boetes betreft, is het de ordonnantie 
van 9 juli 2015 houdende geharmoniseerde regels betreffende de 
administratieve geldboeten bepaald bij de wetgeving op het vlak 
van werkgelegenheid en economie die de geldende regels bepaalt. 
Artikel 2 stelt : « Voor zover deze daarnaar verwijzen, zijn de 
bepalingen van deze ordonnantie van toepassing op de wetgeving 
en reglementering aangenomen of geldend krachtens artikel 6, 
§ 1, VI en IX, van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot 
hervorming der instellingen die in een stelsel van administratieve 
geldboeten voorzien. » Eenvoudiger gezegd betekent dit dat het 
Gewest binnen zijn bevoegdheidsdomeinen bevoegd is voor het 
opleggen van administratieve geldboeten op het vlak van werkge-
legenheid en economie.

Het opstarten van de boeteprocedure en desgevallend 
het opleggen van een administratieve geldboete is evenwel 
uitgesloten :

–    in geval van strafrechtelijke vervolging, en dit zelfs als ze 
afgesloten wordt door een vrijspraak of als de rechtsvordering 
ongegrond wordt verklaard ;

–    in geval van minnelijke schikking ;

–    in geval van bemiddeling in strafzaken.

De ordonnantie van 8 oktober 2015 voorziet in een reeks 
gronden die toelaten om over te gaan tot de inhouding, terug-
vordering of niet-vereffening van subsidies (faillissement, 
stopzetting of overdracht van de activiteit, verhindering van het 
toezicht en de controle door de inspectiediensten, verkregen op 
grond van valse gegevens). Er dient te worden opgemerkt dat 
het begrip « subsidies » een erg ruime betekenis heeft en dat het 
betrekking heeft op de vergoedingen of toelagen, van welke aard 
en benaming, en onder welke vorm ook. Om dit stelsel te kunnen 
toepassen, moet de regelgeving die voorziet in een subsidiestelsel 
verwijzen naar de ordonnantie van 8 oktober 2015.

We kunnen dan ook twee stelsels onderscheiden :
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–    une subvention peut être récupérée ou non-liquidée dans le 
cas suivants (art. 3, § 1er, 1°) : faillite, cessation ou cession 
d’activité, obstacle à la surveillance et au contrôle par les 
services d’inspection, obtention frauduleuse,…  

–    une subvention peut faire l’objet d’une rétention en vue du 
recouvrement des amendes administratives régionales qui ont 
été infligées au bénéficiaire des subventions (art. 3, § 1er, 2°).  

Compte tenu de ces deux mécanismes distincts, le gouverne-
ment a adopté deux arrêtés organisant, d’une part, la récupération 
et la non-liquidation de subventions (AG du 14 avril 2016 portant 
exécution de l’ordonnance du 8 octobre 2015 portant des règles 
générales relatives à la rétention, au recouvrement et à la non-li-
quidation des subventions en matière d’emploi et d’économie) et 
d’autre part la rétention de subventions (AG du 14 juillet 2016 ).  

Ces deux arrêtés désignent chacun le comptable des recettes 
pour opérer le recouvrement des subventions et des amendes 
administratives.

À cet égard, Bruxelles Economie et Emploi et le Service public 
régional de Bruxelles Fiscalité ont conclu un protocole organisant 
la manière dont le Service public régional de Bruxelles Fiscalité 
procède à la récupération, la non-liquidation de subventions ainsi 
qu’au recouvrement des amendes administratives et à la rétention 
des subventions au nom et pour le compte de Bruxelles Economie 
et Emploi. En ce sens la faculté dont dispose le comptable des 
recettes de décerner des contraintes constitue un outil efficace. En 
effet, cet outil permet ainsi une récupération plus aisée, au moyen 
d’huissiers de justice, des montants impayés ou des subventions à 
récupérer.  

En ce qui concerne les aides à l’expansion économique 
(inspection économique) octroyées dans le cadre de l’ordonnance 
du 13 décembre 2007 et les aides à la promotion du commerce 
extérieur octroyées dans le cadre de l’ordonnance du 13 janvier 
1994, je vous informe tout d’abord que les entreprises bénéfi-
ciaires de ces aides ne font pas l’objet d’une amende suite à la 
constatation d’une infraction. Lorsque la Direction de l’Inspection 
économique fait le constat d’une mauvaise utilisation des deniers 
publics, le bénéficiaire de l’aide accordée se voit réclamer 
uniquement le remboursement de celle-ci.

Le nombre d’entreprises en infraction constatées par la 
Direction de l’inspection économique s’élève pour :

–    l’année 2014 à 113 entreprises pour un volume financier de 
1.128.227,27 euros ;

–    l’année 2015 à 251 entreprises pour un volume financier de 
339.281,75 euros ;

–    l’année 2016 à 80 entreprises pour un volume financier de 
482.998,19 euros.

En ce qui concerne l’ordonnance du 9 juillet 2015 portant 
des règles harmonisées relatives aux amendes administratives 
(Inspection Régionale de l’Emploi). Cette ordonnance n’est 

–    een subsidie zou teruggevorderd of niet-vereffend kunnen 
worden in de volgende gevallen (art. 3, § 1, 1°) : faillisse-
ment, stopzetting of overdracht van de activiteit, verhindering 
van het toezicht en de controle door de inspectiediensten, 
verkregen op grond van valse gegevens,..

–    een subsidie zou kunnen worden ingehouden met het oog 
op de invordering van de administratieve geldboeten die het 
Gewest heeft opgelegd aan de begunstigde van de subsidies 
(art. 3, § 1, 2°).

Rekening houdend met deze twee verschillende mechanismen 
heeft de regering twee besluiten goedgekeurd om enerzijds de 
terugvordering en de niet-vereffening (RB van 14 april 2016 
houdende uitvoering van de ordonnantie van 8 oktober 2015 
houdende algemene regels betreffende de inhouding, de terug-
vordering en de niet-vereffening van subsidies op het vlak van 
werkgelegenheid en economie) en anderzijds de inhouding van 
subsidies te regelen (RB van 14 juli 2016).

Deze twee besluiten duiden elk de rekenplichtige van de 
ontvangsten aan om de subsidies en de administratieve geldboeten 
terug te vorderen.

In dit verband hebben Brussel Economie en Werkgelegenheid 
en de Gewestelijke Overheidsdienst Brussel Fiscaliteit een 
protocol gesloten dat de manier bepaalt waarop de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel Fiscaliteit overgaat tot de terugvordering 
en de niet-vereffening van subsidies alsook tot de invordering 
van de administratieve geldboeten en de inhouding van de 
subsidies in naam en voor rekening van Brussel Economie en 
Werkgelegenheid. In die zin vormt de bevoegdheid waarover de 
rekenplichtige van de ontvangsten beschikt om een bevelschrift 
uit te vaardigen een doeltreffend instrument. Hierdoor kunnen de 
onbetaalde bedragen of de terug te betalen subsidies gemakkelij-
ker teruggevorderd worden via gerechtsdeurwaarders.

Wat betreft de steun voor economische expansie (economische 
inspectie) die toegekend wordt in het kader van de ordonnantie 
van 13 december 2007 en de steun ter bevordering van de buiten-
landse handel die toegekend wordt in het kader van de ordonnantie 
van 13 januari 1994, dien ik u in de eerste plaats mee te delen dat 
de ondernemingen die deze steun ontvangen geen boete krijgen 
als er een inbreuk wordt vastgesteld. Als de directie Economische 
Inspectie vaststelt dat het overheidsgeld op niet correcte wijze 
gebruikt werd, zal de begunstigde van de toegekende steun enkel 
het ontvangen bedrag moeten terugbetalen.

Hierna volgen de cijfers betreffende de inbreuken die de 
directie Economische Inspectie vaststelde :

–    2014 : 113 bedrijven, goed voor een bedrag van 
1.128.227,27 euro ;

–    2015 : 251 bedrijven, goed voor een bedrag van 
339.281,75 euro ;

–    2016 : 80 bedrijven, goed voor een bedrag van 482.998,19 euro.
 

Wat betreft de ordonnantie van 9 juli 2015 houdende gehar-
moniseerde regels betreffende de administratieve geldboeten 
(Gewestelijke Werkgelegenheidsinspectie). Deze ordonnantie is 
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en vigueur que depuis le 1er septembre 2016. Il n’est donc pas 
possible à mes services de fournir des données statistiques sur les 
amendes infligées avant cette date.

De ce fait, je ne peux me référer, pour la période couverte par 
votre question, qu’aux chiffres qui nous ont été communiqués par 
l’Auditorat du Travail et le service fédéral d’amendes adminis-
tratives. Je me permets donc de vous renvoyer vers le tableau en 
annexe. (*)

En consultant ce tableau, vous pourrez constater que les 
dossiers ont été répartis par année et par type de poursuites 
(pénales ou administratives). Les dossiers « en attente » sont des 
dossiers pour lesquels l’inspection régionale de l’emploi n’est pas 
encore informée de la suite qui leur a été donnée.  

Le total des montants correspondant aux sanctions prises est 
également mentionné. Le faible taux de poursuites administra-
tives en 2015 et 2016 s’explique par le fait que le service fédéral 
d’amendes administratives ne s’est plus estimé compétent pour 
infliger des amendes administratives pour des infractions relatives 
à des matières régionalisées.

Concernant la période postérieure à l’entrée en vigueur de 
l’ordonnance du 9 juillet 2015, il y a eu 9 décisions de classement 
sans suite qui ont été prises entre septembre et décembre 2016.

Enfin, je peux encore préciser que tous les dossiers repris dans 
ces statistiques concernent des infractions à la loi du 30 avril 1999 
relative à l’occupation des travailleurs étrangers.  

Il semble difficile déterminer le volume financier total de 
celles-ci. Tout d’abord, le constat d’une infraction ne débouche 
pas nécessairement sur l’infliction d’une amende administrative. 
Tel est le cas notamment en cas de décision du Ministère Public 
de poursuivre l’auteur de l’infraction.

Ensuite, en cas d’infliction d’une amende administrative, la 
détermination de son montant reste conditionnée par des éléments 
aussi divers que l’appréciation des faits, les circonstances 
atténuantes, le sursis ou encore la récidive.

Pour ce qui est du taux de recouvrement desdites amendes, les 
Inspections régionales ne sont pas en charge du recouvrement des 
amendes administratives. Cette tâche incombe au comptable des 
recettes du Service public régional de Bruxelles.

En matière de recouvrement des amendes administratives, les 
règlementations permettant le recouvrement ne sont en vigueur 
que depuis juillet 2016. Pour la période s’étalant de juillet à 
décembre 2016 aucune amende administrative n’a été infligée.

Concernant le taux de recouvrement des aides régionales, 
voici le tabelau demandé ainsi que le nombre total d’aides 
régionales identifiées comme indûment perçues et pour quel 
volume total.

pas van kracht sinds 1 september 2016. Mijn diensten kunnen 
bijgevolg geen statistische informatie verschaffen over boetes die 
vóór deze datum werden opgelegd.

Voor de periode waarop uw vraag betrekking heeft, kan ik 
u dus enkel de cijfers verstrekken die ons werden meegedeeld 
door het Arbeidsauditoraat en de federale dienst administratieve 
geldboeten. Bijgevoegd vindt u een tabel met deze cijfergege-
vens. (*) 

Bij het bestuderen van deze tabel, kan u vaststellen dat de 
dossiers onderverdeeld zijn per jaar en per type « vervolging » 
(strafrechtelijke vervolging of administratieve procedure). 
De dossiers die in de tabel aangeduid zijn als « pending », zijn 
dossiers waarvan de Gewestelijke Werkgelegenheidsinspectie 
nog niet weet welk gevolg eraan gegeven werd.

Het totaalbedrag van alle getroffen sancties staat ook in de 
tabel vermeld. Het lage aantal administratieve « vervolgingen » in 
2015 en 2016 kan worden verklaard door het feit dat de federale 
dienst administratieve geldboeten zich niet langer bevoegd achtte 
voor het opleggen van administratieve geldboeten voor inbreuken 
op geregionaliseerde wetgeving.

Na de inwerkingtreding van de ordonnantie van 9 juli 2015, 
werd er tussen september en december 2016 in 9 gevallen beslist 
om de zaak zonder gevolg te klasseren.

Tot slot kan ik nog meedelen dat alle dossiers die in deze 
statistieken zijn opgenomen inbreuken betreffen op de wet van 
30 april 1999 betreffende de tewerkstelling van buitenlandse 
werknemers.

Het is erg moeilijk om het totale bedrag van deze inbreuken 
te bepalen. Eerst en vooral mondt de vaststelling van een inbreuk 
niet noodzakelijk uit in het opleggen van een administratieve 
geldboete. Dat is onder meer het geval als het Openbaar Ministerie 
beslist om de pleger van de inbreuk te vervolgen.

Als er een administratieve geldboete wordt opgelegd, hangt het 
bedrag van deze boete daarenboven af van allerlei verschillende 
elementen zoals de beoordeling van de feiten, de verzachtende 
omstandigheden, voorwaardelijke straffen of recidive.

De gewestelijke inspectiediensten zijn niet belast met de 
invordering van de administratieve geldboeten. Dat is de taak 
van de rekenplichtige van de ontvangsten van de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel.

Wat de invordering van de administratieve geldboeten betreft, 
is de regelgeving die de invordering mogelijk maakt slechts sinds 
juli 2016 van kracht. Voor de periode van juli tot december 2016 
werd geen enkele administratieve boete opgelegd.

Wat het invorderingspercentage van de gewestelijke hulp 
betreft, vindt u hieronder de gevraagde tabel alsook het totaalaan-
tal gewestelike ondersteuningen bepaald.  
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2014 2015 2016

Nombre aides 
(dossiers) 92 73 40

Droits constatés 1.128.992,36 349.542,48 634.753.37

Paiements 332.307,96 212.237,07 192.012,25

Taux de 
recouvrements 29,5% 60,7% 30,25%

Concernant les mesures retenues pour faciliter les processus 
généraux de recouvement, dans l’état actuel diverses mesures ont 
été initiées en vue de faciliter les processus généraux de recouvre-
ment. Tel que déjà précisé supra la conclusion d’un protocole 
entre Bruxelles Economie et Emploi et le Service public régional 
de Bruxelles Fiscalité ne manquera pas d’améliorer ce taux de 
recouvrement.

L’on peut également citer des mesures aussi diverses que 
l’engagement de nouveaux agents, la mise en place et l’opéra-
tionnalisation d’une cellule amendes administratives au sein de 
Bruxelles Economie et Emploi ou encore la digitalisation du 
traitement des dossiers.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 985 de M. Vincent De Wolf du 16 mai 2017 
(Fr.) :

Les séances d’information sur le métier de chauffeur de taxi.

L’opérateur Actiris a prévu d’organiser des séances d’in-
formation sur le métier de chauffeur de taxi aux mois d’avril, 
mai et juin 2017. Pourriez-vous me communiquer le nombre 
d’inscrits pour chacune de ces manifestations ? Quelles sont les 
budgets mobilisés pour l’organisation de ces manifestations ? 
Enfin, quelles sont les synergies retenues éventuellement avec 
les services de Bruxelles Mobilité, pour stimuler le maximum 
d’entrées en formation ?

Réponse : En collaboration avec la FEBET, Actiris a organisé 
3 séances d’information en avril - mai 2017 portant sur le métier 
de chauffeur de taxi en direction des demandeurs d’emploi 
bruxellois répondant aux conditions d’accès suivantes :

1. Âgé d’au moins 21 ans (pas de limite d’âge maximale si 
obtention de la sélection médicale) ;

2. Permis de conduire et sélection médicale ;

3. Extrait de casier judiciaire vierge ;

4. Permis de travail le cas échéant ;

5. Être dans les conditions ACTIVA ;

6. Aucun diplôme n’est exigé ;

2014 2015 2016

Nombre aides 
(dossiers) 92 73 40

Droits constatés 1.128.992,36 349.542,48 634.753.37

Paiements 332.307,96 212.237,07 192.012,25

Taux de 
recouvrements 29,5% 60,7% 30,25%

Op dit moment werden er tal van maatregelen opgestart om 
de algemene terugvorderingsprocedures te vereenvoudigen. 
Zoals hierboven vermeld zal de sluiting van een protocol tussen 
Brussel Economie en Werkgelegenheid en de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel Fiscaliteit het terugvorderingspercentage 
vast en zeker verhogen.  

Daarnaast hebben we ook nog andere maatregelen getroffen 
zoals de indienstneming van nieuwe personeelsleden, de 
oprichting en de operationalisering van een cel administratieve 
geldboeten bij Brussel Economie en Werkgelegenheid en de 
digitalisering van de verwerking van de dossiers.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 985 van de heer Vincent De Wolf d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

Informatievergaderingen over het vak van taxichauffeur.

De operator Actiris heeft voorzien in de organisatie van infor-
matievergaderingen over het vak van taxichauffeur in de maand 
april, mei en juni 2017. Kan u mij meedelen hoeveel mensen zich 
hebben ingeschreven voor elk van deze sessies ? Welke middelen 
werden ingezet voor de organisatie ervan ? Tot slot, voor welke 
samenwerking werd eventueel gekozen met de diensten van 
Brussel Mobiliteit teneinde zoveel mogelijk mensen te stimuleren 
om een opleiding te beginnen ?

Antwoord : In samenwerking met FEBET organiseerde 
Actiris in april - mei 2017 3 infosessies over het beroep van 
taxichauffeur, gericht aan Brusselse werkzoekenden die voldoen 
aan de volgende toegangsvoorwaarden :

1. Minstens 21 jaar oud (geen maximale leeftijd indien men de 
medische selectie passeert) ;

2. Rijbewijs en medische selectie ;

3. Blanco uittreksel uit het strafregister ;

4. Desgevallend, een arbeidskaart ;

5. Aan de ACTIVA-voorwaarden voldoen ;

6. Er is geen diploma vereist ;
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7. Vous êtes chercheur d’emploi chez Actiris.

Sur ces 3 sessions, 245 personnes étaient inscrites 
(84+ 85+ 85). Parmi celles-ci, 80 (28+ 29+ 23) ont reçu l’attesta-
tion pour passer les tests d’accès à la profession.

2 nouvelles séances sont prévues courant du mois de juin 
2017 avec, à chaque fois, 80 inscrits.

Enfin, aucun budget spécifique n’a été mobilisé.

Question n° 987 de M. Eric Bott du 16 mai 2017 (Fr.) :

L’aide régionale aux investissements pour les pharmacies 
indépendantes.

En date du 9 mai 2017 (1), la presse se faisait écho de l’aug-
mentation importante de faillites dans le secteur des officines 
pharmaceutiques.

Avec ses 44 pharmacies pour 100.000 habitants, notre pays 
fait, en effet, figure de champion du nombre de pharmacies au 
kilomètre carré en comparaison avec nos voisins européens. Afin 
d’arrêter le nombre croissant de faillites dans le secteur, il est 
donc désormais conseillé aux petites pharmacies indépendantes 
de fusionner afin de sauver leur(s) emploi(s) et lutter contre la 
concurrence des « grandes chaines » (telles que Multipharma, 
etc.).

Ces fusions, vivement recommandées par tous les experts qui 
en vantent les avantages en termes de rationalisation des couts, 
seraient souhaitables afin de réduire le nombre de pharmacies en 
Belgique, préserver l’emploi et diversifier l’offre de services et de 
produits que pourraient proposer les pharmaciens.  

Cependant, derrière cette rationalisation souhaitée ou forcée, 
il convient d’avoir égard à la situation difficile des pharmaciens 
indépendants, à qui l’on demande, afin de survivre, de procéder à 
des changements fondamentaux de structures, d’organisation. Or, 
ces réorganisations impliquent de nombreuses démarches admi-
nistratives et prospectives et sont bien évidemment couteuses.

Actuellement, les pharmacies sont exclues de la liste des 
secteurs admis à bénéficier d’une aide aux investissements 
généraux pour les PME en Région de Bruxelles-Capitale, alors 
qu’il apparait qu’une offre de soutien au secteur devrait être mise 
en place. 

Cette exclusion fut décidée au motif – historique – que 
ce secteur n’était pas un secteur en difficultés. Les récentes 

(1)  « Les pharmacies condamnées à fusionner », article de La Libre du 
9 mai 2017, pp. 5-6.

7. Werkzoekende ingeschreven bij Actiris.

Voor deze 3 sessies waren 245 (84+ 85+ 85) personen inge-
schreven. 80 (28+ 29+ 23) van hen ontvingen een attest om de test 
voor toegang tot het beroep af te leggen.

2 nieuwe sessies zijn gepland in de loop van juni 2017. Voor 
elk ervan zijn er 80 personen ingeschreven.

Tot slot werd er geen specifiek budget uitgetrokken.

Vraag nr. 987 van de heer Eric Bott d.d. 16 mei 2017 (Fr.) :

De gewestelijke steun voor investeringen voor zelfstandige 
apothekers.

Op 9 mei 2017 (1) gaf de pers weerklank aan de aanzienlijke 
toename van de faillissementen in de sector van de apotheken.  

Met 44 apotheken voor 100.000 inwoners staat ons land 
inderdaad aan de top wat het aantal apotheken per vierkante 
kilometer betreft, in vergelijking met onze Europese buren. Ter 
voorkoming van het toenemend aantal faillissementen in de 
sector wordt dus voortaan aangeraden aan de kleine zelfstandige 
apotheken om te fusioneren om hun job(s) te redden en de concur-
rentie van de grote ketens (zoals Multipharma, enz.) te bestrijden.
 

Deze fusies worden sterk aangeraden door alle experts, die 
de voordelen ervan aanprijzen op het vlak van rationalisering 
van de kosten. Ze zouden wenselijk zijn om het aantal apotheken 
in België te doen afnemen, de tewerkstelling te beschermen en 
het aanbod aan diensten en producten die de apothekers zouden 
kunnen aanbieden te diversifiëren.

Achter deze gewenste of gedwongen rationalisering moet men 
echter oog hebben voor de moeilijke situatie van de zelfstandige 
apothekers, aan wie gevraagd wordt over te gaan tot fundamentele 
wijzigingen van de structuren en de organisatie om te overleven. 
Deze reorganisaties vergen echter tal van administratieve en 
prospectieve stappen en kosten uiteraard geld.

Momenteel zijn de apotheken uitgesloten van de lijst van 
sectoren die gebruik kunnen maken van steun voor de algemene 
investeringen voor de KMO’s in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest, terwijl blijkt dat een steunaanbod aan de sector tot stand 
zou moeten gebracht worden.

Tot deze uitsluiting werd beslist om de – historische – reden 
dat deze sector niet in moeilijkheden zou verkeren. Deze bewering 

(1)  « Les pharmacies condamnées à fusionner », artkel van La Libre van 
9 mei 2017, pp. 5-6.
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statistiques de faillites viennent invalider ce postulat. En effet, 
on constate, sur les cinq dernières années, qu’en moyenne, une 
pharmacie a fermé tous les 10 jours.

Monsieur le Ministre, mes questions sont les suivantes :

–    Le gouvernement est-il favorable à la révision de la liste des 
secteurs d’activité admis aux aides régionales à l’investisse-
ment afin d’y intégrer les pharmacies ? Si oui, dans quel délai 
et selon quelles modalités ?

–    Si non, le gouvernement compte-t-il intervenir pour soutenir les 
petits indépendants de ce secteur visiblement en souffrance ?

–    Dans le cadre plus précis des fusions de pharmacies, l’agence 
bruxelloise pour l’accompagnement des entreprises et en 
particulier l’agence impusle.brussels pourrait-elle remplir un 
rôle d’orientation et de conseils ?

Réponse : Le secteur des pharmacies fait en effet partie 
des secteurs qui n’ont pas accès aux aides pour la promotion de 
l’expansion économique. L’exclusion des pharmacie des aides à 
l’expansion économique était déjà prévue dans les législations 
d’expansion économique de 1978, de 1993 et de 2004. Revoir un 
tel choix ne serait pas du tout anodin.

La définition des secteurs exclus, prioritaires ou limités sera 
réalisée dans les arrêtés d’exécution de la future ordonnance 
portant sur les aides aux entreprises pour la promotion de 
l’expansion économique. Le planning de travail des arrêtés 
concernés s’échelonne entre le second semestre 2017 et les 
premiers mois de 2018.

L’inclusion de nouveaux secteurs, si elle est toujours 
souhaitable pour appuyer un secteur, reste une décision sensible. 
Outre les enjeux de compétences, il y a l’enjeu budgétaire. Si 
le dispositif d’aides aux entreprises est considéré en enveloppe 
fermée, toute inclusion de nouveaux secteurs nécessite en effet 
des dispositions visant un appui plus modeste pour tous ou 
certains bénéficiaires dans d’autres aides. Les choix ne seront 
donc pas évidents.

Je n’ai par ailleurs pas été contacté par le secteur pharma-
ceutique à ce stade, ni pour le financement ni pour l’accompa-
gnement, ni avant ni après la signature du « cadre pluriannuel 
pour le patient avec les pharmacies d’officine » entre la Ministre 
fédérale de la Santé, Maggie De Block, ainsi que les représentants 
de l’Office des pharmacies coopératives de Belgique (Ophaco) et 
l’Association pharmaceutique belge (APB), cadre qui encourage 
les fusions.

Le Service 1819, le service régional d’information et d’orien-
tation, hébergé au sein d’impusle.brussels, est évidemment au 
service des pharmacies bruxelloises pour toute information dont 
elles auraient besoin dans le cadre de leur activité et pour les 
orienter vers les interlocuteurs adéquats.

Impulse.brussels propose des services d’accompagnements 
sur diverses thématiques notamment en lien avec des questions 
de stratégie et de financement, de subsides, d’aspects juridiques et 
administratifs, et finalement de permis d’urbanisme et d’environ-
nement. Ces accompagnements sont réservés pour la plupart de 

wordt echter ontkracht door de recente statistieken inzake faillis-
sementen. Men stelt immers vast dat de laatste vijf jaar gemiddeld 
om de 10 dagen een apotheek de deuren heeft gesloten.

Graag een antwoord op volgende vragen.

–    Is de regering voorstander van de herziening van de lijst van 
de activiteitensectoren die gewestelijke steun voor investerin-
gen kunnen krijgen teneinde de apotheken erin op te nemen ? 
Zo ja, binnen welke termijn en volgens welke nadere regels ?

–    Zo nee, is de regering van plan tussen te komen om de kleine 
zelfstandigen van deze zichtbaar lijdende sector te steunen ?

–    Meer precies in het kader van de fusies van apotheken, kan 
het Brussels agentschap voor de begeleiding van bedrijven en 
meer in het bijzonder het agentschap impulse.brussels een ori-
enterende en adviserende rol spelen ?

Antwoord : De sector van de apotheken maakt deel uit van de 
sectoren die geen toegang hebben tot steun ter bevordering van 
de economische expansie. De uitsluiting van apotheken van de 
steun voor economische expansie was al voorzien in de wetgeving 
inzake economische expansie uit 1978, 1993 en 2004. Zo’n keuze 
herzien zou echt niet ongevaarlijk zijn.

De bepaling van de uitgesloten, prioritaire of beperkte sectoren 
zal gebeuren in de uitvoeringsbesluiten van de toekomstige 
ordonnantie houdende de steun aan ondernemingen voor de 
bevordering van de economische expansie. De werkplanning 
voor de desbetreffende besluiten strekt zich uit tusen het tweede 
semester van 2017 en de eerste maanden van 2018.

De opneming van nieuwe sectoren – hoewel die altijd wenselijk 
blijft om een sector te ondersteunen – blijft een delicate beslissing. 
Naast de uitdaging van de bevoegdheden is er de budgettaire 
uitdaging. Indien het systeem van de steun aan ondernemingen als 
een gesloten enveloppe wordt beschouwd, vereist elke opneming 
van nieuwe sectoren immers bepalingen die een geringere steun 
beogen voor iedereen of voor bepaalde begunstigden van andere 
steun. De keuzes zullen dus niet evident zijn.

Ik werd in dit stadium overigens niet gecontacteerd door 
de farmaceutische sector, noch voor de financiering, noch voor 
de begeleiding, noch voor en noch na de ondertekening van het 
« meerjarenkader voor de patiënt met de officina-apothekers » 
tussen Federaal Minister van Gezondheid Maggie De Block 
en de vertegenwoordigers van de Vereniging der Coöperatieve 
apotheken van België (Ophaco) en de Algemene Pharmaceutische 
[sic] Bond (APB), een kader dat fusies aanmoedigt.

De dienst 1819, de gewestelijke dienst voor informatiever-
strekking en oriëntatienota, ondergebracht bij impulse.brussels, 
staat uiteraard ten dienste van Brusselse apothekers voor alle 
inlichtingen die ze zouden willen in het kader van hun activiteit 
en om hen naar de juiste gesprekspartners te begeleiden.

Impulse.brussels biedt begeleiding aan rond diverse thema’s, 
die met name verband houden met kwesties zoals strategie en 
financiering, subsidies, juridische en administratieve aspecten 
en tot slot stedenbouwkundige en milieuvergunningen. Voor het 
merendeel van deze thema’s is deze begeleiding voorbehouden 
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ces thématiques à des projets jugés « d’intérêt régional », qu’ils 
soient starters ou matures et qu’ils soient ou non liés aux secteurs 
innovants prioritaires. Dès lors, un projet de reprise et/ou de fusion 
de pharmacies peut entrer dans le scope des accompagnements 
d’impulse.brussels, même si d’autres types de projets sont sans 
doute plus dans son cœur de métier. impulse.brussels a d’ailleurs 
déjà accompagné à l’une ou l’autre occasion un projet de ce type.
 

A noter que sur un plan économique, une mutualisation de 
moyens entre des indépendants d’un même secteur me semble une 
option à considérer sans à priori, et à encourager dans certains 
cas. Le cadre des coopératives a historiquement été mobilisé 
dans plusieurs pays par les pharmaciens pour gérer des questions 
logistiques et obtenir de meilleurs prix des fournisseurs. Pour faire 
un parallèle avec un autre secteur, la presse a récemment évoqué 
le cas des libraires indépendants qui cherchent à développer une 
entreprise alternative à Amazon pour maintenir une plus grande 
valeur ajoutée à leur niveau.  
 

Je développe progressivement un cadre pour appuyer ce 
type d’initiatives. Depuis 2016, l’appel à projets aux entreprises 
sociales innovantes inclut la possibilité d’appuyer la création ou le 
développement d’efforts de mutualisations d’entreprises sociales, 
et depuis 2017 il inclut la possibilité d’appuyer des plateformes 
digitales coopératives qui maintiennent la valeur ajoutée au 
niveau régional. Il n’est peut-être pas directement adapté pour la 
situation que vous évoquez, mais il évoluera avec les analyses des 
besoins et d’opportunités.   

Question n° 988 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

Le soutien régional à l’ASBL Groupe One.

L’ASBL Groupe ONE mène ses missions grâce à des soutiens 
apportés par le gouvernement régional bruxellois. À cet égard, 
dans le champ de vos compétences, je souhaiterais obtenir des 
réponses aux questions qui suivent pour les années 2014, 2015 
et 2016 :

–    Quels ont été les objectifs annuels poursuivis par le gouverne-
ment à travers l’octroi de ses subsides ?

–    Quels ont été les résultats engrangés grâce aux soutiens 
financiers régionaux ? Des objectifs ont-ils été inachevés ou 
non atteints, le cas échéant pourquoi ?

Réponse : En 2014, l’ASBL Groupe One a été subventionnée 
par le Service de Bruxelles Economie et Emploi pour le projet 
Village Finance dans le cadre des subsides destinés à encourager 
l’esprit d’entreprise. Ce projet avait pour objet la mise en 
œuvre d’un outil de financement local en Région de Bruxelles-
Capitale. Il visait à la réalisation de cet objet par tous moyens 
et, notamment, par l’octroi de bourses au démarrage destinées à 
des projets d’entreprises émanant de publics défavorisés ou à des 

aan projecten beschouwd als zijnde « van gewestelijk belang », 
of het nu gaat om starters of volwassener bedrijven, en ongeacht 
of ze verband houden met prioritaire innoverende sectoren. 
Bijgevolg kan een project voor overname of fusie van apotheken 
binnen de scope van begeleiding door impulse.brussels vallen, 
zelfs als andere soorten projecten ongetwijfeld meer tot hun 
corebusiness behoren. impulse.brussels begeleidde overigens al 
dit soort project voor de ene of andere gelegenheid.

Merk op dat – op economisch vlak – een mutualisering 
van middelen tussen zelfstandigen uit eenzelfde sector mij een 
optie lijkt die zonder a priori’s moet worden overwogen, en die 
in bepaalde gevallen moet worden aangemoedigd. Historisch 
gezien werd in verschillende landen het kader van de coöperaties 
door apothekers aangewend om logistieke kwesties te beheren 
en betere prijzen te verkrijgen bij leveranciers. Om even de 
vergelijking te maken met een andere sector : onlangs haalde de 
pers nog het geval aan van onafhankelijke boekenwinkels die een 
onderneming willen ontwikkelen die een alternatief kan vormen 
voor Amazon, om op hun niveau een grotere toegevoegde waarde 
te behouden.

Ik ontwikkel progressief een kader om dit soort initiatieven 
te ondersteunen. Sinds 2016 omvat de projectoproep « Steun 
voor vernieuwende sociale ondernemingen » de mogelijkheid de 
creatie of ontwikkeling van inspanningen tot mutualisering van 
sociale ondernemingen te ondersteunen. Sinds 2017 omvat hij de 
mogelijkheid digitale coöperatieve platformen te ondersteunen 
die de toegevoegde waarde op gewestelijk niveau handhaven. Hij 
kan misschien niet rechtstreeks worden aangepast voor de situatie 
die u aanhaalt, maar hij zal mee evolueren met de analyses van de 
behoeften en opportuniteiten. 

Vraag nr. 988 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

De gewestelijke steun voor de vzw Groupe One.

De vzw Groupe One voert opdrachten uit dankzij steun door 
de Brusselse gewestregering. In het kader van uw bevoegdheden 
wens ik ter zake antwoorden op volgende vragen voor 2014, 2015 
en 2016.  

–    Welke jaarlijkse doelstellingen beoogde de regering via de 
toekenning van deze subsidies ?

–    Welke resultaten werden behaald dankzij de gewestelijke 
financiële steun ? Werden sommige ervan niet of nog niet 
behaald ? Zo ja, waarom ?

Antwoord : In 2014 werd de VZW Groupe One gesubsidieerd 
door de Dienst Brussel Economie en Werkgelegenheid voor het 
project Village Finance in het kader van de subsidies bedoeld 
om het ondernemerschap aan te moedigen. De bedoeling van dit 
project was om een plaatselijk instrument voor lokale financi-
ering tot ontwikkeling te brengen in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest. De realisatie van deze doelstelling werd beoogd door 
alle mogelijke middelen, en met name door de toekenning van 
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projets d’entreprises actives dans le domaine du développement 
durable.  

Ce projet a mené à la création de 16 TPE et à la création 
de 19 emplois directs et 8 indirects. Par ailleurs, 10 entreprises 
avaient bénéficié d’une bourse entreprenariat durable qui permis 
la création de 25 emplois directs et 15 indirects.

Fin 2015, en vue d’encourager l’esprit d’entreprise, Groupe 
One a été subsidié pour le projet « Circular Lab » qui avait pour but 
de développer sur le territoire bruxellois un programme d’accom-
pagnement entrepreneurial s’adressant à tous les entrepreneurs/
porteurs de projet, toutes qualifications confondues, souhaitant 
s’inspirer de l’économie circulaire pour élaborer leur projet 
d’entreprise selon un business model innovant. Le programme a 
proposé en 2016 un parcours complet, de l’idée de projet jusqu’à 
la création de l’entreprise.  

Ce même subside couvrait également les dépenses pour le 
projet EcoBox qui visait le développement de l’outil EcoBox, 
cofinancée par Accenture à hauteur de 40.000 euros ainsi 
que la stimulation et l’outillage des structures bruxelloises 
d’accompagnement et d’appui à l’utilisation de l’outil EcoBox. 
Synthétiquement, l’outil EcoBox facilite l’accompagnement 
pré-création et post-création et permet d’effectuer un suivi des 
hypothèses de rentabilité (plan financier prévisionnel) une fois 
l’entreprise en activité. L’outil permet à l’entreprise d’accéder 
à un outil simple et intuitif et de suivre les chiffres clés de son 
activité, tout en faisant ressortir des indicateurs économiques et 
points d’attention de gestion. À ce jour, plus de 200 entrepreneurs 
et porteurs de projet utilisent l’outil. L’ensemble des structures 
régionales d’accompagnement a été formé à l’outil, qui poursuit 
son chemin.

En 2016, le projet « Boost Your Talent - les parcours scolaires » 
de Groupe One, en partenariat avec Les Jeunes Entreprises, 
Step2You, 100.000 entrepreneurs, YouthStart et C-Davy a été 
financé dans le cadre de l’appel à projets « Stratégie régionale 
de sensibilisation des jeunes à l’entrepreneuriat ». Ce projet a 
permis de sensibiliser 600 élèves du secondaire et étudiants des 
Hautes Écoles à travers 6 parcours (pluri) annuels de sensibili-
sation à l’entrepreneuriat. Sa force est de mettre en synergie 10 
programmes complémentaires et ayant déjà prouvé leur impact en 
matière d’acquisition de connaissances et compétences entrepre-
neuriales en milieu scolaire, et incluant l’innovation, la créativité, 
la connaissance de soi, les témoignages et l’entrepreneuriat 
sociétal et durable. À ce jour, le projet n’est pas encore achevé 
(fin 30/06/2017).  

Enfin, pour cette même année 2016, le projet Eco Box a 
également bénéficié d’un subside en vue de poursuivre les actions 
mises en place durant le projet 2015 et d’intensifier les actions de 
formation des structures d’accompagnement et de recrutement des 
bénéficiaires finaux. Les résultants engrangés indiqués ci-dessus 
sont ceux des deux subsides combinés.

startbeurzen voor bedrijfsprojecten die uitgaan van achtergestelde 
groepen of voor projecten van ondernemingen die actief zijn op 
het vlak van de duurzame ontwikkeling.

Dit project heeft geleid tot 16 VTE en 19 directe en 8 indirecte 
jobs. Bovendien kregen 10 ondernemingen een beurs voor 
duurzaam ondernemerschap waardoor 25 directe en 15 indirecte 
jobs werden geschept.

Eind 2015 en met het oog op het stimuleren van het onder-
nemerschap, werd Groupe One gesubsidieerd voor het project 
« Circular Lab ». Dit project beoogde de ontwikkeling van een 
begeleidingsprogramma voor ondernemerschap voor het Brussels 
grondgebied bedoeld voor alle ondernemers/initiatiefnemers van 
projecten, ongeacht hun kwalificaties, die de circulaire economie 
als uitgangspunt wensen te nemen om hun ondernemingsproject op 
te stellen volgens een innovatief business model. Het programma 
stelde in 2016 een volledig parcours voor, van de conceptfase tot 
de oprichting van de onderneming.

Dezelfde subsidie dekte ook de uitgaven voor het project 
EcoBox die de ontwikkeling van het instrument EcoBox beoogde, 
gecofinancieerd door Accenture ten belope van 40.000 euro 
alsook de stimulering en de toerusting van de Brusselse bege-
leidings- en ondertseuningsstructuren bij het gebruik van de 
EcoBox-tool. Synthetisch gezien vergemakkelijkt de EcoBox-tool 
de begeleiding bij voor-oprichting en post-oprichting en kunnen 
de rentabiliteitshypotheses worden opgevolgd (begrotingsraming) 
zodra de onderneming actief is. Dankzij het instrument heeft de 
onderneming toegang tot een eenvoudige en intuitieve tool en 
kan het de kerncijfers van zijn activiteit opvolgen, en daarbij de 
nadruk leggen op economische indicatoren en aandachtspunten 
met betrekking tot het beheer.  
 

In 2016 werd het project « Boost Your Talent – schoolparcours) 
van Groupe One, in partnerschap met Les Jeunes Entreprises, 
Step2You, 100.000 ondernemers, Youthstart en C-Davy gefinan-
cierd in het kader van de projectoproep « Gewestelijke stratgie 
voor de sensibilisering van jongeren voor het ondernemersdchap ». 
Dankzij dit project werden 600 leerlingen uit het middelbaar en 
studenten van hogescholen gesensibiliseerd aan de hand van 6 
(meer)jaarlijkse parcours voor sensibilisering van ondernemer-
schap bij jongeren. De kracht ervan is de synergie van de 10 
aanvullende programma’s die reeds hun impact bewezen hebben 
wat betreft de verwerving van kennis en competenties inzake 
ondernemerschap in scholen met daarbij aandacht voor innovatie, 
creativiteit, zelfkennis, getuigenissen en het maatschappelijk en 
duurzaam ondernemerschap. Op heden werd dit project nog niet 
afgerond (einde 30/06/2017).

Voor datzelfde jaar 2016 heeft het project EcoBox ook een 
subsidie gekregen voor het voortzetten van acties die werden 
ingevoerd tijdens het project in 2015 en voor de intensivering van 
de opleidingsacties van begeleiings- en aanwervingsstructuren 
van de eindbegunstigden. De hierboven vermelde behaalde 
resultaten gelden voor de twee subsidies samen.



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31) 157

Toujours en 2016, l’ASBL Groupe One a déposé un projet 
dans le cadre de l’appel à projets 2016 « Soutien aux projets 
d’économie sociale innovants et porteurs d’emploi ».  

L’objectif du projet est de constituer et développer une « res-
sourcerie » sur le territoire bruxellois, à Saint-Gilles en particulier. 
Ainsi, par le biais d’une activité de collecte, de revalorisation et 
de vente des encombrants, le projet vise la sensibilisation de la 
population mais aussi la formation, l’insertion socioprofession-
nelle et l’emploi de travailleurs défavorisés.

L’ASBL Groupe One a déposé ce projet en qualité de porteur 
de projet. Deux autres partenaires sont concernés :

–    Oxymore, ASBL spécialisée dans l’accompagnement d’initia-
tives citoyennes au niveau local ;

–    Vesco Bel, société spécialisée dans l’accompagnement de 
projets d’économie sociale dans le secteur de la revalorisation 
des déchets et du recyclage.

Le projet est toujours en cours. À ce stade, il ne m’est donc pas 
possible d’apporter des éléments de réponse quant aux résultats 
engrangés grâce aux soutiens financiers octroyés.  

Question n° 989 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

L’adoption d’une taxonomie commune aux Régions en 
matière d’emploi et de compétences.  

Le gouvernement s’est fixé pour objectif de négocier 
l’adoption d’une taxonomie commune avec les autres Régions, 
en matière d’emplois et de compétences. Pourriez-vous me 
communiquer l’état de ce chantier ? Concrètement, quels sont 
les résultats engrangés jusqu’à présent ? Quand escomptez-vous 
aboutir dans ce dossier ?

Réponse : Les services publics d’emploi régionaux ont, 
dans le cadre des Synerjobs, décidé d’adopter le référentiel de 
compétences commun compétent Rome V3.  

Des choix informatiques ont été faits récemment et l’objectif 
est d’intégrer les compétences dans les dossiers des chercheurs 
d’emploi pour la fin du premier trimestre 2018, au plus tard. En 
parallèle, Actiris travaille sur l’offre d’emploi afin d’y insérer 
également les compétences, et ce en vue de faire du matching 
entre les compétences du chercheur d’emploi et les compétences 
recherchées au niveau de l’offre d’emploi.

Le référentiel compétent sera modifié dans le courant de 
l’année 2018 suite aux modifications importantes réalisées sur 
Rome V3, référentiel source.

Nog steeds in 2016 heeft de VZW Groupe One een project 
ingediend in het kader van de projectoproep 2016 « Steun aan 
innovatieve projecten in sociale economie en met potentieel 
inzake werkgelegenheid ».

De bedoeling van het project was de samenstelling en ontwik-
keling van een « kringloopwinkel » op het Brussels grondgebied, 
in Sint-Gilles in het bijzonder. Door een activiteit van ophaling, 
herwaardering en verkoop van overtollige spullen heeft het project 
als ambitie de sensibilisering, opleiding, sociale en professionele 
inschakeling en werkgelegenheid te bevorderen.

De VZW Groupe One heeft dit project ingediend in de hoeda-
nigheid van projectdrager. Twee andere partners zijn betrokken :

–    Oxymore, VZW gespecialiseerd in de begeleiding van burge-
rinitiatieven op lokaal niveau ;

–    Vesco Bel, bedrijf gespecialiseerd in de begeleiding van 
projecten van sociale economie wat betreft de recyclage van 
afval.

Het project is nog steeds lopende. In dit stadium kan ik 
dus onmogelijk elementen aanreiken wat betreft de resultaten 
die behaald werden dankzij de toegekende financiële 
steunmaatregelen.

Vraag nr. 989 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

De goedkeuring van een voor de Gewesten 
gemeenschappelijke taxonomie inzake werkgelegenheid en 
bevoegdheden.

De regering heeft zich tot doel gesteld om te onderhandelen 
over de goedkeuring van een voor de Gewesten gemeenschap-
pelijke taxonomie inzake werkgelegenheid en bevoegdheden. 
Hoever staat het daarmee ? Concreet, welke resultaten zijn er tot 
op heden uit de bus gekomen ? Wanneer hoopt u rond te zijn met 
die zaak ?

Antwoord : De gewestelijke openbare diensten voor arbeids-
voorziening besloten, in het kader van de Synerjobs, het gemeen-
schappelijke referentiekader voor competenties Competent Rome 
V3 goed te keuren.

Onlangs werden er informaticakeuzes gemaakt. De doel-
stelling is de competenties te integreren in de dossiers van de 
werkzoekenden tegen het einde van het eerste kwartaal van 2018, 
ten laatste. Tegelijk werkt Actiris aan de vacature om er ook de 
competenties in op te nemen, dit met het oog op een goede match 
tussen de competenties van de werkzoekende en de gezochte 
competenties in de vacature.

Het referentiekader Competent zal in de loop van 2018 
gewijzigd worden naar aanleiding van de aanzienlijke wijzigingen 
die gemaakt werden aan Rome V3, het bronreferentiekader.
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Question n° 990 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

Les contrats d’activités de service au sein du complexe UNO.

Je souhaiterais savoir si les outils régionaux d’aide aux 
entreprises, abrités au sein du complexe UNO, ont conclu en 
2017 des contrats d’activités de services avec un ou plusieurs 
opérateurs de l’économie sociale (initiatives locales de l’emploi 
et entreprises d’insertion) pour répondre, d’une part, à des besoins 
de fonctionnement (ex. entretien des locaux, nettoyage des vitres, 
préparation des repas des cantines, etc.) et, d’autre part, soutenir 
l’emploi bruxellois. Pourriez-vous ventiler votre réponse en com-
muniquant les types d’activités de services concernés ainsi que les 
budgets y afférents ?  

Réponse : Le bâtiment est géré par un gestionnaire privé dont 
le mandat est renouvelé périodiquement.

Les contrats de sous-traitance pour les divers services d’en-
tretiens et de maintenances concernent les parties communes du 
bâtiment et sont conclus en direct par le gestionnaire.  

Atrium :

–    LIVRAISONS (montant annuel estimé : 1000 euros TVAC) :  

Pour les livraisons à vélo, l’opérateur ayant remporté le 
marché est la coopérative « Dioxyde de Gambettes ». Cet 
opérateur a pour finalité sociale de promouvoir l’emploi, 
de développer la logistique non polluante et d’augmenter la 
qualité de vie à Bruxelles.

–    CATERING (montant annuel estimé : 5.000 euros TVAC) :  

Pour les buffets évènementiels, c’est l’ASBL Cannelle 
qui jusqu’en mai dernier était l’opérateur. L’ASBL est une 
entreprise d’économie sociale d’insertion socioprofession-
nelle d’adultes qui œuvre dans le secteur de l’horeca par le 
biais d’un service traiteur et d’un restaurant.

–    TRAVAUX (montant annuel estimé : 1.000 euros TVAC (sans 
les matières premières) :

Dans le cadre du contrat de quartier durable, l’entretien ainsi 
que les menues réparations sont confiés à la « Mission locale 
d’Etterbeek » pour le pop-up store de la chaussée de Wavre 
(331)

–    MAIN-D’ŒUVRE (montant annuel estimé : 3.000 euros 
TVAC) :

Il est fait appel à l’agence locale pour l’emploi (ALE) de 
Saint-Gilles, laquelle fournit des services et emplois de 
proximité aux travailleurs qui trouvent difficilement du travail 

Vraag nr. 990 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

De overeenkomsten voor diensten in het UNO-complex.

Ik wens te weten of de gewestelijke tools voor steun aan de 
bedrijven, die onderdak hebben gevonden in het UNO-complex, 
in 2017 overeenkomsten voor diensten hebben gesloten met 
een of meerdere operatoren van de sociale economie (plaat-
selijke tewerkstellingsinitiatieven en inschakelingsbedrijven) 
om enerzijds tegemoet te komen aan de werkingsnoden (e.g. 
onderhoud van de ruimtes, schoonmaken van de ramen, bereiden 
van kantinemaaltijden, enz.) en anderzijds om de Brusselse 
tewerkstelling te steunen. Kan u in uw antwoorden meedelen over 
welke types dienstactiviteiten het gaat en welke middelen ervoor 
werden uitgetrokken ?

Antwoord : Het gebouw wordt beheerd door een privébeheer-
der van wie het mandaat periodiek vernieuwd wordt.

De contracten in verband met de onderaannemingen voor de 
verschillende onderhoudsdiensten betreffen de gemeenschap-
pelijke delen van het gebouw en worden rechtstreeks door de 
beheerder afgesloten.

Atrium :

–    LEVERINGEN (geraamd jaarlijks bedrag : 1.000 euro btw 
inbegrepen) :

Voor de leveringen per fiets is de operator die de opdracht 
binnenhaalde, de coöperatieve « Dioxyde de Gambettes ». 
Deze operator heeft als sociaal oogmerk de bevordering 
van de tewerkstelling, de ontwikkeling van niet-vervuilende 
logistiek en de verbetering van de levenskwaliteit in Brussel.

–    CATERING (geraamd jaarlijks bedrag : 5.000 euro btw 
inbegrepen) :

Voor de buffetten op evenementen is het de vzw « Cannelle » 
die tot mei ll. de operator was. De vzw is een onderneming 
inzake sociale economie voor socio-professionele inschake-
ling van volwassenen die actief is in de horecasector via een 
traiteurdienst en een restaurant.

–    WERKEN (geraamd jaarlijks bedrag : 1.000 euro btw 
inbegrepen, zonder de grondstoffen) :

In het kader van het duurzame wijkcontract worden het 
onderhoud en kleine herstellingen toevertrouwd aan de 
« Mission locale d’Etterbeek » voor de pop-upstore op de 
Waversesteenweg (331).

–    ARBEIDSKRACHTEN (geraamd jaarlijks bedrag : 
3.000 euro btw inbegrepen) :

Er wordt een beroep gedaan op het Plaatselijke 
WerkgelegenheidsAgentschap (PWA) van Sint-Gillis dat 
buurtdiensten en -banen verschaft aan werknemers die 
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sur le marché du travail. Ces services sont utilisés à différentes 
occasions (tri de documents, démontage ou déplacement d’un 
plan de travail, etc.)

Question n° 991 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

La promotion de la dynamique de cocréation auprès des 
entreprises bruxelloises.

Comme l’a souligné l’opérateur Impulse dans une communi-
cation au grand public, la dynamique de cocréation est très inté-
ressante car elle permet aux entreprises de développer un produit 
ou un service en alliant leurs forces dans le cadre d’un processus 
continu et coopératif. Afin de compléter mon information, pour-
riez-vous me communiquer la liste des programmes régionaux qui 
soutiennent ladite dynamique et, partant, les budgets y afférents ? 
 

Réponse : Il n’existe pas, à proprement parler, de programmes 
de cocréation pour lesquels les institutions sous ma tutelle sont en 
charge. Il y a, par contre, des actions spécifiques qui s’intègrent 
dans un cadre plus large.

Ainsi, le Programme Régional en Economie Circulaire 
(PREC) comprend, parmi les actions transversales, la stimulation 
de l’innovation afin de favoriser la transition vers l’économie 
circulaire. L’action INNOV5b prévoit qu’impulse.brussels 
travaille à accompagner des entreprises à développer des projets 
multi-acteurs en économie circulaire. L’objectif est de stimuler 
les entreprises vers de nouveaux modes de fonctionnement en 
misant sur les synergies et mutualisations permettant d’innover 
en économie circulaire. Dans ce cadre, les entreprises seront 
regroupées en 3 grappes afin de favoriser la co-création dans des 
domaines spécifiques.

Le budget concerné en 2017, première année pour cette 
mesure, est de l’ordre de 47.500 euros.

Citons également le programme Pollinize de COOPCITY. 
Celui-ci s’intègre dans le projet COOPCITY financé dans le 
cadre de la programmation FEDER 2014-2020, et dont l’objectif 
est de soutenir l’entrepreneuriat social, coopératif et collabo-
ratif. Impulse est en partenaire. Pollinize se conçoit comme un 
catalyseur de projets multi-acteurs répondant à un besoin social 
insuffisamment couvert et créateur d’emploi.  

Un programme spécifiquement dédié à la cocréation est le 
programme co-create d’Innoviris, qui n’est pas sous ma tutelle.  

Par ailleurs, les clusters et réseaux régionaux sont également 
attentifs à promouvoir la cocréation dans le cadre de leurs activités 
et services individuels aux entreprises bruxelloises (pas de budget 
spécifique dédicacé).

moeilijk werk vinden op de arbeidsmarkt. Deze diensten 
worden voor verschillende taken ingezet (documenten 
sorteren, een werkblad demonteren of verplaatsen, etc.).

Vraag nr. 991 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

De bevordering van de co-creatiedynamiek bij de Brusselse 
bedrijven.

Zoals de operator Impulse benadrukte in een mededeling aan 
het grote publiek, is de co creatiedynamiek zeer interessant, want 
het biedt de bedrijven de mogelijkheid een product of een dienst 
te ontwikkelen door hun krachten te bundelen in het kader van 
een continu coöperatief proces. Kan u mij ter aanvulling van mijn 
informatie de lijst meedelen van de gewestelijke programma’s ter 
ondersteuning van voornoemde dynamiek, alsook de middelen 
ervoor ?

Antwoord : Er bestaan geen echte programma’s voor 
co-creatie waarvoor de instellingen waarvoor ik bevoegd ben, 
bevoegd zijn. Er zijn echter specifieke acties die binnen een 
ruimer kader passen.

Zo omvatten de transversale acties van het Gewestelijk 
Programma voor Circulaire Economie (GPCE) de stimulering 
van innovatie om de overgang naar de circulaire economie te 
bevorderen. De actie INNOV5b voorziet erin dat impulse.brussels 
werkt om ondernemingen te begeleiden bij het ontwikkelen van 
circulaire economieprojecten met verschillende actoren. De 
doelstelling is de ondernemingen naar nieuwe werkwijzen te 
begeleiden door in te zetten op synergie en mutualisering, wat 
moet toelaten te innoveren in de circulaire economie. In dat kader 
zullen de ondernemingen gegroepeerd worden in 3 groepen om 
co-creatie te bevorderen in specifieke domeinen.

Het budget in kwestie voor 2017 – het eerste jaar waarin deze 
maatregel loopt – bedraagt 47.500 euro.

Ik vermeld ook het programma Pollinize van COOPCITY. Dit 
past binnen het kader van het COOPCITY-project, gefinancierd 
in het kader van de EFRO-programmering 2014-2020, dat als 
doelstelling heeft het sociaal, coöperatief en gedeeld ondernemer-
schap te ondersteunen. Impulse is partner. Pollinize is opgevat 
als een katalysator van projecten met verschillende actoren, die 
inspeelt op een onvoldoende ingevulde sociale behoefte, waarbij 
jobs worden gecreëerd.

Een specifiek aan co-creatie gewijd programma is het 
programma co-create van Innoviris, waarvoor ik niet bevoegd 
ben.

De gewestelijke clusters en netwerken besteden er ook 
aandacht aan om co-creatie te bevorderen in het kader van hun 
activiteiten en individuele dienstverlening aan Brusselse onderne-
mingen (geen specifiek budget).
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Question n° 992 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

Les stages en entreprise.

Dans le cadre de l’exécution de l’ordonnance relative aux 
stages en entreprise, votée par le Parlement au début de l’année 
2016, pourriez-vous me communiquer des réponses aux questions 
suivantes :

–    Quel est le nombre de stages qui ont été conclus jusqu’à 
présent ? Je vous remercie de bien vouloir étayer votre réponse 
en précisant les totaux liés, d’une part, à un organisme public 
de formation et, d’autre part, à l’opérateur Actiris.

–    Quel est le nombre de stages qui ont été interrompus avant leur 
terme, et ce pour des raisons propres aux stagiaires ? Pourriez-
vous préciser le nombre de cas justifiés et injustifiés ?

–    Quel est le nombre total de stages qui ont été interrompus par 
le fournisseur de stage ? Pourriez-vous préciser le nombre de 
cas justifiés et injustifiés ?

–    Quel est budget total qui a été dépensé jusqu’à présent pour 
financer les allocations de stage liés aux contrats réellement 
conclus ?

Réponse : En 2016, 1226 stages de transition en entreprise 
(stage FIRST) ont été conclus. Seul un de ces stages a été effectué 
au sein de l’Institut Bruxellois Francophone pour la Formation 
Professionnelle et 14 de ces stages ont été effectués au sein 
d’Actiris.

Du 1er janvier au 30 avril 2017, 413 stages First ont été 
conclus. Aucun de ces stages n’a été conclu avec l’Institut 
Bruxellois Francophone pour la Formation Professionnelle et 6 
d’entre eux ont été conclus avec Actiris.

Dans le cadre du stage FIRST, Actiris n’était pas responsable 
du processus pour l’année 2016, mais bien Bruxelles Formation. 
Je ne suis donc pas en mesure de répondre à cette question.

Du 1er janvier au 30 avril 2017, 10 stages First ont été rompus 
avant leur terme suite à des abandons de poste (9) et 1 vol lors du 
stage.

Dans le cadre du stage FIRST, Actiris n’était pas responsable 
du processus pour l’année 2016, mais bien Bruxelles Formation. 
Je ne suis donc pas en mesure de répondre à cette question.

Du 1er janvier au 30 avril 2017, 1 stage First a été interrompu 
prématurément par le fournisseur de stage.

En effet, la médiation était impossible pour l’employeur, 
seule la rupture était envisageable alors qu’un ajustement aurait 
pu suffire.

Le budget total dépensé pour financer les allocations du stage 
First au 24 mai 2017 est de 348.881,66 euros.  

Vraag nr. 992 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

De stages in bedrijven.

Kan u mij een antwoord geven op volgende vragen inzake de 
uitvoering van de ordonnantie betreffende de bedrijfsstages, die 
het Parlement begin 2016 heeft aangenomen :  

–    Hoeveel stagecontracten werden tot nog toe gesloten ? Kan u 
in uw antwoord het totaal aantal geven dat werd gesloten met 
een openbare opleidingsinstelling enerzijds, en het aantal dat 
werd gesloten met de operator Actiris anderzijds ?

–    Hoeveel stages werd onderbroken voor het einde ervan, om 
redenen eigen aan de stagiaires ? Kan u het aantal gerecht-
vaardigde en ongerechtvaardigde gevallen vermelden ?

–    Wat is het totaal aantal stages dat werd onderbroken door de 
stageverschaffer ? Kan u het aantal gerechtvaardigde en onge-
rechtvaardigde gevallen vermelden ?

–    Wat is het totaal budget dat tot nog toe werd uitgegeven 
voor de financiering van de stage-uitkeringen voor werkelijk 
gesloten contracten ?

Antwoord : In 2016 werden er 1.226 instapstages in een 
onderneming (First-stage) gesloten. Slechts één van deze stages 
werd bij het Institut Bruxellois Francophone pour la Formation 
Professionnelle gelopen, terwijl er 14 bij Actiris hebben 
plaatsgevonden.

In de periode van 1 januari tot 30 april 2017 werden er 413 
First-stages gesloten. Geen enkele van deze stages werd met het 
Institut Bruxellois Francophone pour la Formation Professionnelle 
afgesloten, terwijl er 6 met Actiris werden aangegaan.

In 2016 was niet Actiris, maar wel Bruxelles Formation ver-
antwoordelijk voor de First-stages. Bijgevolg ben ik niet in staat 
om op deze vraag te antwoorden.

10 First-stages werden in de periode van 1 januari tot 30 april 
2017 nog vóór hun einddatum stopgezet : negen wegens opgave 
en één wegens diefstal tijdens de stage.

In 2016 was niet Actiris, maar wel Bruxelles Formation ver-
antwoordelijk voor de First-stages. Bijgevolg ben ik niet in staat 
om op deze vraag te antwoorden.

1 First-stage werd in de periode van 1 januari tot 30 april 2017 
door de stageleverancier vroegtijdig stopgezet.

Bemiddeling was voor de werkgever immers onmogelijk. 
Enkel een verbreking was denkbaar, terwijl een wijziging zou 
kunnen hebben volstaan.

Het budget dat in totaal werd uitgegeven om de uitkeringen 
in het kader van de First-stage te financieren, bedroeg op 24 mei 
2017 348.881,66 euro.
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Question n° 993 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

La représentation de la SRIB au sein des sociétés.

Suivant sa politique d’investissements financiers au sein de 
sociétés, il appert que la SRIB est parfois représentée au sein 
de celles-ci. Aussi, afin de compléter mon information, je sou-
haiterais obtenir la liste desdites représentations ainsi que des 
acteurs économiques y afférents en 2014, en 2015 et en 2016. 
Pourriez-vous étayer votre réponse en précisant les montants des 
investissements concernés ?

Réponse : Vous trouverez en annexe (*) la liste des mandats 
exercés par la SRIB ou ses filiales pour les années 2014, 2015 et 
2016.

Il est précisé que l’ensemble de ces mandats, en ce compris 
ceux exercés à titre personnel, sont pour l’ensemble exercés à titre 
gratuit, sauf rares exceptions où les émoluments sont attribués 
directement à la SRIB ou à la filiale du groupe concernée.  
 

N’ont pas été pris en considération les mandats intra-groupe 
SRIB, tels que les mandats d’administrateurs exercés par les 
représentants de la SRIB dans ses propres filiales (Brustart, B2E-
Brucofin, SFAR, Bruservices, etc.).  

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 994 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

L’appel à projets initié dans le cadre du Small Business Act.

Vous avez annoncé au mois de mars dernier le lancement d’un 
appel à projets relatif au financement d’une série de mesures du 
Small Business Act. Aussi, je souhaiterais obtenir des réponses 
aux questions suivantes :

–    Quels sont exactement les objectifs poursuivis ? 

–    Quel est le budget global retenu dans ce projet ?  

–    Quel est le calendrier des opérations ?

–    Quel est le nombre de dossiers de candidature qui ont été 
soumis et, partant, le nombre de dossiers retenus ?

–    Quel est le mécanisme d’évaluation retenu pour l’appel à 
projets ?

Vraag nr. 993 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

De vertegenwoordiging van de GIMB binnen de bedrijven.

Volgens zijn beleid inzake financiële investeringen in 
bedrijven wordt de GIMB kennelijk soms erin vertegenwoordigd. 
Ter aanvulling van mijn informatie wens ik dan ook de lijst van 
voornoemde vertegenwoordigingen, alsook de economische 
actoren ervoor in 2014, in 2015 en in 2016. Kan u in uw antwoord 
de bedragen van de betrokken investeringen vermelden ?  

Antwoord : In de bijlage (*) vindt u de lijst met de mandaten 
uitgeoefend door de GIMB of haar dochtermaatschappijen voor 
de jaren 2014, 2015 en 2016.

Er wordt gepreciseerd dat al deze mandaten, met inbegrip van 
diegene die ten persoonlijken titel uitgeoefend worden, allemaal 
onbezoldigd uitgeoefend worden, behoudens enkele uitzonde-
ringen waar de bezoldigingen rechtstreeks aan de GIMB of aan 
de desbetreffende dochtermaatschappij van de groep worden 
toegekend.

De intragroep-mandaten van de GIMB werden niet in 
aanmerking genomen, zoals de mandaten van de bestuurders 
uitgeoefend door de vertegenwoordigers van de GIMB in haar 
eigen dochtermaatschappijen (Brustart, B2E-Brucofin, SFAR, 
Bruservices, enz.).

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 994 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

De projectoproep in het kader van de Small Business Act.

In maart 2016 kondigde u de lancering aan van een pro-
jectoproep betreffende de financiering van een reeks maatregelen 
van de Small Business Act. Daarom wens ik een antwoord op 
volgende vragen :

–    Welke doelstellingen worden precies nagestreefd ?

–    Wat is het globaal budget dat werd vooropgesteld voor dit 
project ?

–    Wat is het tijdschema voor de verrichtingen ?

–    Hoeveel kandidaatsdossiers werden ingediend en hoeveel 
ervan werden geselecteerd ?

–    Welk evaluatiesysteem werd gekozen voor de projectoproep ?
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Réponse : L’appel à projets « Accompagnement à la mise 
en œuvre des mesures du Small Business Act Bruxellois (plan 
PME) » se concentre sur la mise en œuvre d’une série de mesures 
du Small Business Act (SBA) bruxellois par des acteurs privés.  

Ces mesures sont groupées autour de 3 objectifs prioritaires :  

1. Augmenter le chiffre d’affaires :

–  Mesure 61A et 61C : Mettre les PME en capacité de 
participer et de remporter des marché publics.  

2. Diminuer le taux de faillite :

–  Mesure 7 : Développement d’outils de détections des 
faillites ;

–  Mesure 8 : Soutien à des projets pilotes de crédit- relance ;  

–  Mesure 34 A et 64 D : Renforcement des capacités de 
financement ;

–  Mesure 48 E : Développement de l’autocréation et mutua-
lisation d’outils.

–  Mesure 49 : Développement d’outils de gestion pour entre-
preneurs peu qualifié

3. Soutenir les nouveaux modèles économiques :

–  Mesure 52 : Appui aux alternatives aux modèles de 
mini-jobs « à la demande » ;

–  Mesure 9C : Promotion de la reprise d’entreprises ;

–  Mesure 39 : Stimulation de l’entrepreneuriat social et 
économie sociale innovante ;

–  Mesure 73 : Accompagnement en économie circulaire.  

Comme pour chacun de mes appels à projets, le règlement est 
disponible sur le site web de Bruxelles Economie et Emploi.

Une enveloppe de 800.000 euros est prévue pour cet appel à 
projets.

L’appel à projets lancé le 31/03/2017 s’est clôturé le 
15/06/2017 (deadline pour la remise des projets).  

Le calendrier prévisionnel est le suivant : le comité d’avis 
se réunira après l’été 2017 pour me proposer une sélection de 
lauréats pour passage au gouvernement en octobre 2017.  

28 projets ont été soumis.

Le jury - comité d’avis- sélectionnera des projets qui :

–    répondent le mieux aux 4 critères de sélection ;

Antwoord : De projectoproep « Begeleiding bij de 
uitvoering van de maatregelen van de Brussel Small Business 
Act (KMO-plan) » is toegespitst op de uitvoering van een aantal 
maatregelen uit de Brusselse Small Business Act (SBA) door 
privéactoren.

Deze maatregelen zijn ingedeeld volgens 3 prioritaire 
doelstellingen :

1. De omzet verhogen :

–  Maatregel 61A en 61C : De KMO’s in staat stellen deel 
te nemen aan aanbestedingen en overheidsopdrachten te 
winnen.

2. Het faillissementspercentage verlagen :

–  Maatregel 7 : Ontwikkeling van instrumenten om onderne-
mingen in moeilijkheden op te sporen ;

–  Maatregel 8 : Steun voor proefprojecten voor 
doorstartkredieten ;

–  Maatregel 34A en 34D : Versterking van de 
financieringscapaciteiten ;

–  Maatregel 48E : Ontwikkeling van zelftewerkstelling en 
het uitwisselen van tools ;

–  Maatregel 49 : Ontwikkeling van beheerstools voor laagge-
schoolde ondernemers.

3. Nieuwe economische modellen ondersteunen :

–  Maatregel 52 : Steun voor alternatieven voor de mini-jobs 
« op aanvraag » ;

–  Maatregel 9C : Bevordering van overdracht ;

–  Maatregel 39 : Het sociale ondernemerschap en de 
innoverende sociale economie stimuleren ;

–  Maatregel 73 : Begeleiding in de overgang naar een 
circulaire economie.

Zoals voor al mijn projectoproepen is het reglement beschikbaar 
op de website van Brussel Economie en Werkgelegenheid.

Er is een budget van 800.000 euro uitgetrokken voor deze 
projectoproep.

De projectoproep werd uitgeschreven op 31.03.2017 en 
afgesloten op 15.06.2017 (deadline voor het indienen van 
projecten).

De voorlopige timing is als volgt : het adviescomité zal na de 
zomer van 2017 vergaderen om mij een selectie van kandidaten 
voor te leggen waarover de Regering zich in oktober 2017 zal 
uitspreken.

Er werden 28 projecten voorgelegd.

De jury – adviescomité – zal de projecten selecteren die :

–    het best beantwoorden aan de 4 selectiecriteria ;
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–    et qui dans leur approche globale mettent le mieux en œuvre 
les mesures identifiées du SBA.

Les critères de sélections sont les suivants :

1. la qualité et la pertinence du projet ;

2. l’expertise et l’expérience du porteur de projet ;

3. la rapport couts/résultats du projet ;  

4. la portée du projet. 

Question n° 995 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

Les accords de coopération entre niveaux de pouvoir pour la 
mise en œuvre des stages en entreprise.

Dans le cadre de l’exécution de l’ordonnance relative aux 
stages en entreprise, votée par le Parlement au début de l’année 
2016, il avait été prévu que des accords de coopération soient 
adoptés avec les autres niveaux de pouvoir. À l’aune du temps 
écoulé, pourriez-vous me communiquer l’état des lieux de ce 
chantier ? Quels sont les résultats déjà engrangés et les éventuelles 
difficultés qui restent à surmonter ?

Réponse : Les accords de coopération prévus dans l’ordon-
nance relative aux stages en entreprise visent les stages qui sont 
gérés en collaboration avec les Communautés.  

Dans l’état actuel, aucun arrêté découlant de l’ordonnance et 
visant des stages de ce type n’a été rédigé.  

Dés lors, il n’y a pas lieu à ce stade de prévoir des accords de 
coopération avec les Communautés.

Question n° 996 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

Le programme d’accélération de greenlab.brussels.

Dans le cadre du programme d’accélération greenlab.brussels 
pour entrepreneurs spécialisés en entrepreneuriat vert et en 
économie circulaire, il a été procédé à un appel à candidats dont le 
dépôt des candidatures était fixé au 17 avril dernier. Pourriez-vous 
me communiquer le nombre de dossiers qui ont été retenus et, 
partant, le type de projets soutenus ? Comment a été organisé la 
sélection des candidatures ? Quels sont les budgets mobilisés dans 
ce projet ? Enfin, quel est le calendrier escompté pour l’accompa-
gnement des entrepreneurs ?  

–    en die in hun globaal opzet het best uitvoering geven aan de 
beoogde maatregelen van de SBA.

De selectiecriteria zijn als volgt :

1. de kwaliteit en relevantie van het project ;

2. de deskundigheid en ervaring van de projectdrager ;

3. de verhouding tussen de kosten en de resultaten van het 
project ;

4. het bereik van het project.

Vraag nr. 995 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

Samenwerkingsakkoorden tussen de bestuursniveaus voor 
de uitvoering van de bedrijfsstages.

In het kader van de uitvoering van de ordonnantie betreffende 
de bedrijfsstages, die het Parlement begin 2016 aannam, werd 
de goedkeuring van samenwerkingsakkoorden met de andere 
machtsniveaus gepland. Kan u mij in het licht van de verlopen 
tijd meedelen hoe het staat met dit werk ? Welke resultaten 
werden al geboekt en welke moeilijkheden moeten eventueel nog 
overwonnen worden ?

Antwoord : De samenwerkingsakkoorden voorzien in de 
ordonnantie betreffende de stages in een onderneming hebben 
betrekking op stages die beheerd worden in samenwerking met 
de Gemeenschappen.

Zoals het er momenteel voor staat, werd er geen enkel besluit 
opgesteld dat voortvloeit uit de ordonnantie en dat dit soort stages 
beoogt.

Bijgevolg is het in dit stadium niet nodig te voorzien in 
samenwerkingsakkoorden met de Gemeenschappen.

Vraag nr. 996 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

Het programma voor de versnelling van greenlab.brussels.

In het kader van het programma voor de versnelling van 
Greenlab.Brussels voor ondernemers die gespecialiseerd zijn 
in ecologisch ondernemerschap en de kringeconomie, werd 
overgegaan tot een oproep tot kandidaten. De uiterste datum voor 
de indiening van de kandidaturen was 17 april 2017. Kan u mij 
meedelen hoeveel dossiers in aanmerking worden genomen en het 
type gesteunde projecten ? Hoe werd de selectie van de kandi-
daturen georganiseerd ? Welke middelen worden ingezet voor dit 
project ? En tot slot, welk tijdschema werd vooropgesteld voor de 
begeleiding van de ondernemers ?
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Réponse : 

La sélection des candidatures a été organisée le 22 avril 2017 
sur la base des 6 critères suivants :

–    l’envergure régionale du projet ;

–    l’impact positif du projet sur l’environnement ;

–    la dimension circulaire du projet ;

–    le caractère innovant du projet ;

–    la motivation du porteur de projet ou de l’équipe ;

–    le potentiel de création d’emplois en Région de 
Bruxelles-Capitale.

49 projets se sont présentés devant un jury composé de repré-
sentants d’Impulse et des partenaires du programme.  

17 projets ont été sélectionnés, ce qui correspond à 35 
personnes en accompagnement.

Le programme a débuté le 26 avril 2017 par une phase de 
rencontre entre les porteurs de projets et les candidats sans projet.
 

Les 17 projets participant à la 6e édition du programme d’ac-
célération greenlab.brussels se répartissent selon les catégories 
suivantes :

–    4 projets d’alimentation durable ;

–    4 projets d’upcycling ;

–    3 projets de commerce ;

–    2 projets de production d’équipements ;

–    1 projet d’agriculture urbaine ;

–    1 projet de mobilité durable ;

–    1 projet d’ameublement ;

–    1 projet d’économie de la fonctionnalité.

Le budget mobilisé dans le cadre du programme d’accéléra-
tion est de 73.000 euros

En annexe (*), vous trouverez le calendrier complet du 
programme.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Antwoord : 

De selectie van de kandidaturen werd georganiseerd op 
22 april 2017 op basis van de volgende 6 criteria :

–    de gewestelijke omvang van het project ;

–    de positieve impact van het project op het milieu ;

–    de kringloopdimensie van het project ;

–    het innoverende karakter van het project ;

–    de motivatie van de initiatiefnemer of van het team ;

–    het potentieel aan te creëren jobs in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

Er werden 49 projecten voorgesteld aan een jury bestaande 
uit vertegenwoordigers van Impulse en van de partners van het 
programma.

Er werden 17 projecten uitgekozen, wat overeenkomt met 35 
personen die begeleid worden.

Het programma werd op 26 april 2017 opgestart met een fase 
van ontmoeting tussen de projectdragers en de kandidaten zonder 
project.

De 17 projecten die deelnamen aan de 6de editie van het 
versnellingsprogramma Greenlab.Brussels worden volgens de 
volgende criteria ingedeeld :

–    4 projecten rond duurzame voeding ;

–    4 projecten rond upcycling ;

–    3 handelsprojecten ;

–    2 projecten rond de productie van uitrusting ;

–    1 project rond stadslandbouw ;

–    1 project rond duurzame mobiliteit ;

–    1 project rond meubilair ;

–    1 project rond functionaliteitseconomie.

Het budget dat vrijgemaakt werd in het kader van het versnel-
lingsprogramma, bedraagt 73.000 euro.

In de bijlage (*) vindt u de volledige kalender van het 
programma. 

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)
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Question n° 997 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

Le bilan de l’accélérateur eHealth.

En 2016, le gouvernement a soutenu la création de l’accéléra-
teur eHealth pour soutenir les entreprises actives dans le domaine 
de la santé digitale. À l’aune du temps écoulé, pourriez-vous me 
communiquer le bilan de ce programme ? Concrètement, quel est 
le nombre d’acteurs accompagnés jusqu’à présent et, partant, le 
nombre de nouveaux emplois éventuellement créés dans notre 
Ville-Région ?

Réponse : La 1re édition du programme d’accélération 
MedTech Accelerator® (focalisation sur les dispositifs médicaux, 
pouvant ou non être connectés) a été lancée en 2016 et a permis 
d’accompagner les entrepreneurs de 5 projets d’entreprise et 8 
personnes (la première édition comprenait deux phases : une 
phase de séminaires collectifs auxquels des individus pouvaient 
participer, portant ou non un projet entrepreneurial, et une phase 
d’accompagnement renforcé des projets d’entreprise).  

La 2e édition du programme d’accélération MedTech 
Accelerator® (focalisation sur les solutions digitales) a été lancée 
en 2017 et se clôturera officiellement le 29 juin prochain. Les 
équipes de 3 projets d’entreprise l’ont suivi.

15 projets d’entreprise ont donc été suivis jusqu’à présent 
dans le cadre de ces nouveaux programmes d’accélération.

Les programmes seront fusionnés en 2018. Ce qui permettra 
des économies d’échelle dans l’accompagnement des projets.

Il est à noter que la majorité de ces projets sont issus des 
hôpitaux, universités et hautes écoles et sont des projets en cours 
de création, il est donc prématuré de mesurer la création d’emploi.
  

Les projets structurés juridiquement sous forme d’entreprise 
sont Advelox (4 personnes) et Move-Up (4 personnes).

Question n° 998 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

La plateforme Clinicobru.

La plateforme de recherche Clinicobru (technologie du vivant) 
a été créée avec le soutien de fonds régionaux. Pourriez-vous me 
communiquer le bilan actualisé des résultats engrangés dans ce 
projet en 2014, en 2015 et en 2016 ?

Vraag nr. 997 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

Balans inzake de eHealth accelerator.

In 2016 heeft de regering de oprichting van de eHealth 
accelerator gesteund om de bedrijven die actief zijn op het gebied 
van de digitale gezondheid, te ondersteunen. Kunt u intussen de 
resultaten van dat programma meedelen ? In concreto, hoeveel 
actoren werden tot nu toe begeleid ? Hoeveel nieuwe betrekkin-
gen werden in ons stadsgewest geschapen ?  

Antwoord : De 1ste editie van het versnellingsprogramma 
MedTech Accelerator® (focus op de medische instrumenten die 
al dan niet verbonden kunnen worden) werd opgestart in 2016 en 
heeft de begeleiding van de ondernemers van 5 ondernemingspro-
jecten en 8 personen mogelijk gemaakt (de eerste editie bestond 
uit twee fases : een fase met collectieve seminaries waaraan 
individuen konden deelnemen, al dan niet initiatiefnemer van 
een project, en een fase van meer intensieve begeleiding van de 
ondernemingsprojecten).

De 2de editie van het versnellingsprogramma MedTech 
Accelerator® (focus op de digitale oplossingen) werd opgestart in 
2017 en wordt officieel afgesloten op 29 juni e.k. De teams van 3 
ondernemingsprojecten hebben het gevolgd.

In het kader van deze nieuwe versnellings-programma’s 
werden tot nog toe dus 15 ondernemingsprojecten gevolgd.

In 2018 zullen de programma’s samengevoegd worden, wat 
schaaldelen zal opleveren bij de begeleiding van de projecten.

Er moet op gewezen worden dat de meeste van deze projecten 
afkomstig zijn van ziekenhuizen, universiteiten en hogescholen, 
en projecten zijn die momenteel uitgewerkt worden. Het is 
bijgevolg te vroeg om in te schatten hoeveel jobs er gecreëerd 
zullen worden.

De projecten die de juridische vorm van een onderneming 
hebben, zijn Advelox (4 personen) en Move-Up (4 personen).

Vraag nr. 998 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

Het platform Clinicobru.

Het onderzoeksplatform Clinicobru (biotechnologie) is 
opgericht met steun van gewestelijke fondsen. Welke resultaten 
zijn in het kader van dat project geboekt in 2014, 2015 en 2016 ?  
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Réponse : Je vous invite à adresser votre question à la 
secrétaire d’État, Mme Fadila Laanan, en charge du financement 
de la plateforme Clinicobru.

Question n° 999 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

L’avis d’initiative du Conseil économique et social sur la 
simplification administrative en Région de Bruxelles-Capitale.  

Au mois d’avril 2017, le Conseil économique et social a 
remis un avis d’initiative sur la simplification administrative en 
Région de Bruxelles-Capitale. À l’aune des compétences qui sont 
les vôtres et des objectifs fixés par le gouvernement pour cette 
législature, pourriez-vous me communiquer votre position sur les 
recommandations qui vous concernent ? Je vous remercie de bien 
vouloir préciser les pistes qui recueillent votre préférence ou pas. 
Dans ce dernier cas, pourquoi ?

Réponse : La simplification administrative est au cœur des 
politiques menées par le gouvernement bruxellois.

Pour ce qui concerne les aides publiques aux entreprises 
(point 1.5. de l’avis du Conseil économique et social de la 
Région de Bruxelles-Capitale) et plus particulièrement les aides à 
l’expansion économique, la simplification administrative est l’un 
des cinq objectifs qui sous-tendent la réforme des outils de soutien 
aux entreprises bruxelloises.  

Ainsi, dans le cadre de la réforme de l’ordonnance du 
13 décembre 2007 relative aux aides pour la promotion de 
l’expansion économique, le dispositif des aides se verra simplifier 
et bénéficiera d’une meilleure lisibilité. Il sera organisé autour de 
cinq grands ensembles d’aides déterminés en fonction des besoins 
effectifs des entreprises et des types de dépenses (préactivité, 
investissements généraux et spécifiques, appuis externes tels que 
la consultance par exemple, recrutement et qualification ainsi que 
la cadre permettant d’organiser des appels à projet). Par ailleurs, le 
payement des aides sera accéléré, le système de majorations sera 
simplifié et les PME bénéficieront d’une plus grande souplesse 
dans la gestion de certaines aides.  
 

Dans le prolongement de ces deux réformes et afin de 
poursuivre l’objectif de simplification administrative, le gou-
vernement veille à la mise en œuvre d’une plateforme digitale 
de gestion des demandes d’aides, tel que prévu dans le Small 
Business Act.

Au niveau du point 2.1 de l’avis concernant la Better 
regulation, mon Administration et mon cabinet travaille à la mise 
en place d’un test de qualité à Bruxelles.

Antwoord : Ik nodig u uit uw vraag te richten tot de staatsse-
cretaris bevoegd voor de financiering van het platform Clinicobru, 
mevrouw Fadila Laanan.

Vraag nr. 999 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

Het initiatiefadvies van de Economische en Sociale 
Raad over administratieve vereenvoudiging in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

In april 2017 heeft de Economische en Sociale Raad een 
initiatiefadvies uitgebracht over administratieve vereenvoudiging 
in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Kunt u in het kader van 
uw bevoegdheden en van de doelstellingen die de regering voor 
deze zittingsperiode heeft vooropgezet, uw standpunt meedelen 
over de aanbevelingen die op u betrekking hebben. Gelieve te 
preciseren welke denksporen uw voorkeur wegdragen en welke 
niet ? In dit laatste geval, waarom niet ?

Antwoord : De administratieve vereenvoudiging vormt de 
kern van het beleid van de Brusselse Regering.

Wat de overheidssteun aan de ondernemingen betreft (punt 
1.5. van het advies van de Economische en Sociale Raad van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest), en meer in het bijzonder de 
steun voor economische groei, is de administratieve vereenvou-
diging een van de vijf doelstellingen die de basis vormen voor 
de hervorming van de instrumenten ter ondersteuning van de 
Brusselse ondernemingen.

In het kader van de hervorming van de ordonnantie van 
13 december 2017 betreffende de steun ter bevordering van de 
economische expansie zal het instrument voor steun aldus ver-
eenvoudigd worden en een betere leesbaarheid krijgen. Het zal 
georganiseerd worden rond vijf grote gehelen van steun bepaald 
in functie van de effectieve behoeften van de ondernemingen en 
van de soorten uitgaven (preactiviteit, algemene en specifieke 
investeringen, externe ondersteuning zoals consultancy bijvoor-
beeld, rekrutering en kwalificering, alsook het kader dat ervoor 
zorgt dat er projectoproepen georganiseerd kunnen worden). De 
betaling van de steun zal overigens versneld worden ; het systeem 
van de verhogingen zal vereenvoudigd worden en voor de KMO’s 
zal er meer soepelheid ontstaan voor het beheer van bepaalde 
vormen van steun.

In het verlengde van deze twee hervormingen en teneinde 
de doelstelling van de administratieve vereenvoudiging voort 
te zetten, ziet de Regering toe op de oprichting van een digitaal 
platform voor het beheer van de aanvragen voor steun, zoals 
voorzien werd in de Small Business Act.

Wat punt 2.1 van het advies betreft in verband met de Better 
Regulation, werken mijn bestuur en mijn kabinet aan de invoering 
van een kwaliteitstest in Brussel.
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Cette proposition prévoit effectivement un exercice d’analyse 
d’impact socioéconomique à rédiger en amont de textes juridiques 
concernant les PME. Elle est notamment basée sur l’avis du 
Conseil Central de l’Économie du 27 avril 2016 à propos du test 
multidisciplinaire fédéral (AIR) et sur le rapport 2015 du Comité 
d’analyse d’impact sur ce même test.  

Notre tâche actuelle se centre sur la définition d’un proces-
sus-cadre de mise en œuvre de ce projet. Une fois ce processus 
entièrement défini, je serai en mesure de vous détailler notre 
proposition, ainsi que de vous fournir un cadre temporel plus 
précis.

Le principe de confiance mentionné point 2.4. de l’avis du 
CES RBC permet naturellement d’alléger la charge administra-
tive tant du côté de l’entreprise que de celui de l’administration. 
Pour ce faire, seules les pièces effectivement nécessaires à la 
gestion des dossiers sont demandées aux entreprises. Ces pièces 
permettent en effet de vérifier que l’entreprise entre bien dans les 
conditions légalement prévues pour bénéficier des aides et que les 
dépenses pour lesquelles elle introduit une demande constituent 
bien des dépenses éligibles.

Concernant le principe du « only once » (point 2.5.1 de l’avis 
du CESRBC), il est bien entendu que dans le contexte de la sim-
plification administrative, il représente un élément important mais 
il sous-entend l’accès à des banques de données particulièrement 
confidentielles et sécurisées telles que par exemple le registre 
national, l’ONSS, etc.

Question n° 1000 de M. Vincent De Wolf du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Les réformes des titres-services.

Dans le cadre de la réforme opérée du secteur des titres-ser-
vices, le gouvernement a décidé en décembre dernier de maintenir 
un principe de couverture d’indexation complète à la condition 
que les entreprises respectent le fait d’avoir 60 % de demandeurs 
d’emploi inoccupés dans leur personnel ; de conclure un plan de 
diversité ; et, enfin, de proposer un plan de formation. À l’aune 
du temps écoulé, pourriez-vous me communiquer le nombre 
d’entreprises de titres-services qui respectent à l’heure actuelle 
lesdites conditions ? Quelle est leur proportion globale sur le 
nombre d’opérateurs actifs en Région bruxelloise ?

Réponse : Afin d’avoir droit à une indexation supplémentaire 
de l’intervention liée à un titre-service, les entreprises agréés qui 
en font la demande doivent remplir les trois conditions suivantes, 
et ce pendant l’année en question.  

L’article 8, § 1, alinéas 6 à 8 de l’AR du 12 décembre 2001 
concernant les titres-services, tel que modifié par l’Arrêté du 
gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale du 2 février 
2017, énonce que :

Dit voorstel voorziet effectief een oefening ter analyse van 
de socio-economische impact die vóór de juridische teksten 
betreffende de KMO’s opgesteld moet worden. Het is met 
name gebaseerd op het advies van de Centrale Raad voor het 
Bedrijfsleven van 27 april 2016 over de federale multidiscipli-
naire test (AIR) en op het rapport van 2015 van het Comité voor 
de impactanalyse over dezelfde test.

Onze huidige taak is gericht op de bepaling van een proce-
dure-kader voor de uitwerking van dit project. Eenmaal deze 
procedure volledig vastgesteld zal zijn, zal ik u ons voorstel in 
detail kunnen toelichten, alsook u een preciezer tijdskader kunnen 
verschaffen.

Het vertrouwensbeginsel vermeld in punt 2.4. van het advies 
van de ESRBHG zorgt er van nature voor dat de administratieve 
last verlicht kan worden, en dat zowel voor de onderneming als 
voor het bestuur. Daartoe worden enkel de echt noodzakelijke 
stukken voor het dossierbeheer aan de ondernemingen gevraagd. 
Deze stukken zorgen er immers voor dat gecontroleerd kan 
worden of de onderneming voldoet aan de wettelijk voorziene 
voorwaarden voor steun en dat de uitgaven waarvoor zij een 
aanvraag indient, wel degelijk in aanmerking daarvoor komen.

Het principe van « only once » (punt 2.5.1 van het advies van 
de ESRBHG) vertegenwoordigt in de context van de administra-
tieve vereenvoudiging uiteraard een belangrijk element, maar het 
gaat uit van de toegang tot bijzonder vertrouwelijke en beveiligde 
databases, zoals bijvoorbeeld het Rijksregister, de RSZ, etc.  

Vraag nr. 1000 van de heer Vincent De Wolf d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De hervorming van de dienstencheques.

In het kader van de hervorming van de dienstencheques, heeft 
de regering in december 2016 beslist om de volledige indexatie te 
behouden, op voorwaarde dat de bedrijven ervoor zorgen dat hun 
personeel bestaat uit 60 % werkzoekende werklozen, dat ze een 
diversiteitsplan opstellen alsook een opleidingsplan. Kunt u me 
zeggen hoeveel dienstenchequebedrijven tot op heden voldoen 
aan die voorwaarden ? Hoe verhouden zij zich tot het totale aantal 
operatoren in het Brussels Gewest ?  
 

Antwoord : Teneinde recht te hebben op een bijkomende 
indexering van de tegemoetkoming van een dienstencheque, 
zullen de erkende ondernemingen die daartoe een aanvraag 
indienen, moeten aantonen de volgende 3 voorwaarden na te 
leven en dit tijdens het jaar in kwestie.

Artikel 8, § 1, lid 6 tot 8 van het KB van 12 december 2001 
betreffende de dienstencheques, zoals gewijzigd door het Besluit 
van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering van 2 februari 2017, 
bepaalt :
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Pour avoir droit à l’augmentation résiduelle correspondant au 
2 % de 27 % de la somme du prix de l’acquisition du titre-service 
et l’intervention qui y est liée, l’entreprise agréée doit démontrer 
le respect des conditions suivantes pour l’année concernée :  

1° elle a respecté la condition prévue à l’article 2bis de l’arrêté 
royal du 12 décembre 2001 concernant les titres-services ;  

2° elle a transmis à l’administration un exemplaire daté, signé 
par la personne dûment habilitée pour engager l’entreprise, et 
en cours de validité, de la « Charte Bruxelloise de la Diversité 
dans le secteur des titres-services «, annexée au présent arrêté 
et disponible sur le site internet de l’administration ;  

3° sauf si elle a rentré moins de 2.000 titres-services auprès de 
la société émettrice pour l’année de référence, elle dispose 
d’un plan de formation, adapté aux besoins du personnel 
renseigné comme travailleurs en titres-services en application 
de l’article 2quater, § 4, 16°, approuvé par la commission 
instituée par l’article 4 de l’arrêté royal du 7 juin 2007 
concernant le fonds de formation titres-services. La durée de 
validité du plan de formation est de trois ans à dater de l’ap-
probation par la commission.  

Le Ministre de l’Emploi peut préciser le contenu, les délais et 
modalités d’introduction des dossiers auprès de l’administration 
ou auprès de la commission fonds de formation, et les modalités 
de validation du plan visé au 3°.  

Au cours de l’année où le paiement de l’augmentation 
résiduelle doit avoir lieu, l’administration vérifie le respect de 
ces conditions qui sont cumulatives pour l’année concernée. Si 
l’administration constate qu’elles sont respectées, elle donne 
instruction de payer l’augmentation résiduelle directement à la 
société émettrice, qui s’exécute dans le mois. Si les conditions ne 
sont pas respectées, l’administration notifie à l’entreprise agréée 
la décision de refus.  

Vu les dispositions de l’Arrêté ministériel qui est en 
préparation et la circulaire à ce sujet, les demandes d’indexation 
supplémentaire pourront être introduites jusqu’en février 2018.  

Par conséquent, la décision gouvernementale d’accorder une 
indexation à 100 % ne sera appliquée qu’à partir de 2018. La véri-
fication du respect de ces conditions et en particulier la condition 
concernant le respect de la règle des 60 % ne débutera que durant 
le premier semestre de 2018, car l’indexation augmentée ne porte 
que sur les titres-services introduits au cours de 2017.  

Je tiens à préciser à ce sujet que le respect de la règle des 
60 %, qui est une condition d’obtention d’agrément, est également 
une condition de maintien de l’agrément.

Om recht te hebben op de resterende verhoging, die overeen-
stemt met 2 % van 27 % van de som van de aanschafprijs van de 
dienstencheque en de daaraan gekoppelde tegemoetkoming, moet 
de erkende onderneming aantonen de volgende voorwaarden 
nageleefd te hebben tijdens het jaar in kwestie :

1° de onderneming heeft de voorwaarde nageleefd waarin 
artikel 2bis van het koninklijk besluit van 12 december 2001 
betreffende de dienstencheques voorziet ;

2° de onderneming heeft een geldig exemplaar van het 
« Brussels diversiteitscharter in de dienstenchequesector », 
dat bij dit besluit gevoegd is en beschikbaar is op de website 
van het bestuur, aan het bestuur overgemaakt, gedateerd en 
ondertekend door een persoon die naar behoren gemachtigd is 
om de onderneming te binden ;

3° behalve wanneer ze minder dan 2.000 dienstencheques bij het 
uitgiftebedrijf voor het referentiejaar heeft ingediend, beschikt 
de onderneming over een vormingsplan aangepast aan de 
behoeften van het personeel dat is opgegeven als diensten-
chequewerknemers met toepassing van artikel 2quater, § 4, 
16°, goedgekeurd door de commissie opgericht bij artikel 4 
van het koninklijk besluit van 7 juni 2007 betreffende het 
opleidingsfonds dienstencheques. De geldigheidsduur van het 
vormingsplan bedraagt drie jaar vanaf de goedkeuring door 
de commissie.

 De minister van Tewerkstelling kan de inhoud van de dossiers 
en de termijn en de nadere praktische regels voor de indiening 
ervan bij het bestuur of de Commissie opleidingsfonds diensten-
cheques preciseren, evenals de nadere regels voor de validering 
van het in 3° bedoelde plan.

 In de loop van het jaar waarin de betaling van de resterende 
verhoging moet plaatsvinden, controleert het bestuur of deze 
voorwaarden, die cumulatief gelden voor het jaar in kwestie, 
vervuld zijn. Als het bestuur vaststelt dat ze vervuld zijn, geeft ze 
aan het uitgiftebedrijf de opdracht de resterende verhoging recht-
streeks te betalen. Deze opdracht wordt binnen de maand door 
het uitgiftebedrijf uitgevoerd. Als de voorwaarden niet vervuld 
zijn, geeft het bestuur aan de erkende onderneming kennis van de 
weigeringsbeslissing.

Gelet op de bepalingen van het ministerieel besluit dat in 
voorbereiding is en de omzendbrief daaromtrent, zullen de 
aanvragen tot een bijkomende indexering ingediend kunnen 
worden tot februari 2018.

De regeringsbeslissing om een indexering aan 100 % toe 
te kennen zal derhalve maar toegepast worden vanaf 2018. De 
verificatie van de naleving van deze voorwaarden en in het 
bijzonder de voorwaarde met betrekking tot de naleving van de 
60 %-regel zal pas een aanvang nemen in het eerste semester van 
2018, omdat de verhoogde indexering slechts betrekking heeft op 
dienstencheques ingediend in de loop van 2017.

Ik wens hierbij op te merken dat de naleving van de 60 %-regel, 
welke een erkenningsvoorwaarde is, ook een voorwaarde tot 
behoud van de erkenning is.
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Question n° 1001 de M. Vincent De Wolf du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La cellule de crise face aux licenciements de personnel du 
groupe ING.

En octobre 2016, le gouvernement a annoncé la mise en place 
d’une cellule de crise pour l’emploi face à l’annonce des licencie-
ments au sein du groupe ING. À cet égard, des synergies avaient 
également été prévues avec les autres niveaux de pouvoir afin 
d’accompagner le personnel de l’opérateur bancaire, À l’aune du 
temps écoulé, pourriez-vous me communiquer le bilan des actions 
menées dans le cadre de ladite cellule ?

Réponse : Suite à l’annonce de l’intention des licenciements 
collectifs par les entreprises ING, j’ai demandé la mise en place 
d’une cellule de crise et l’élaboration d’un plan d’urgence sociale 
de reclassement en application de l’accord de coopération du 
24 février 2005 conclu entre la Région de Bruxelles-Capitale, la 
Région wallonne, la Région flamande, la Communauté germano-
phone et la Commission communautaire française concernant la 
mobilité interrégionale des chercheurs d’emploi.  

Une réunion de cette cellule de crise a été convoquée le 
12/10/2016. Cette réunion a été volontairement anticipée par 
rapport à l’annonce effective du licenciement collectif afin de 
mobiliser plus rapidement les actions des opérateurs régionaux de 
l’emploi et de la formation.

Lors de cette réunion, il a été approuvé qu’un plan d’urgence 
sociale de reclassement soit préparé afin de mobiliser les moyens 
et les dispositifs des Régions et Communautés pour assurer le 
reclassement des travailleurs victimes de licenciements collectifs.
  

Les mesures contenues dans ce plan seront mises en œuvre en 
complément des mesures règlementaires existantes et ne font pas 
obstacle à leur application. Etant donné que le siège social de cette 
entreprise est situé en Région de Bruxelles-Capitale, Actiris a été 
désigné en vue de coordonner la rédaction d’un projet de plan. 
Cependant, ce processus s’inscrit dans la volonté des Régions 
et Communautés de travailler dans le cadre d’un fédéralisme de 
coopération en vue de favoriser le reclassement professionnel 
des travailleurs impactés par ces licenciements collectifs. Deux 
réunions de concertation ont été organisées entre les services 
publics régionaux et communautaires en vue de la rédaction 
de ce plan les 31/10/2016 et 09/11/2016. Lors de la réunion du 
31/10/2016, les Régions flamande et wallonne ont également 
partagé leur expérience sur les licenciements collectifs de grande 
ampleur tels que la fermeture de l’usine Ford à Genk ou le licen-
ciement collectif d’Arcelor en région liégeoise. En substance, les 
mesures contenues dans ce plan visent à favoriser la coopération 
des Régions et de la Communauté germanophone, notamment 
par l’approbation par tous les Ministres des mesures d’accom-
pagnement convenues par les partenaires sociaux dans le cadre 
de ces restructurations et par le renforcement des mécanismes de 
collaboration entre les services publics régionaux de l’emploi et 

Vraag nr. 1001 van de heer Vincent De Wolf d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De crisiscel en het ontslag van personeel bij ING.  

In oktober 2016, kondigde de regering de oprichting aan 
van een crisiscel voor werkgelegenheid na de aangekondigde 
ontslagen bij ING. Ter zake werd voorzien in synergieën met de 
andere machtsniveaus teneinde het personeel van de bankinstel-
ling te begeleiden. Kunt u me een balans verschaffen van het werk 
dat die cel tot op heden verricht heeft ?  

Antwoord : Naar aanleiding van de aankondiging dat de ING-
bedrijven zouden overgaan tot collectieve ontslagen, verzocht ik 
om de oprichting van een crisiscel en de uitwerking van een sociaal 
urgentieplan voor outplacement in toepassing van het samenwer-
kingsakkoord van 24 februari 2005 betreffende de interregionale 
mobiliteit van de werkzoekenden, gesloten tussen het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest, het Waals Gewest, het Vlaams Gewest, 
de Vlaamse Gemeenschap, de Duitstalige Gemeenschap en de 
Franse Gemeenschapscommissie.

Er werd opgeroepen tot een vergadering van deze crisiscel 
op 12.10.2016. Deze vergadering werd bewust vervroegd ten 
opzichte van de effectieve aankondiging van het collectieve 
ontslag om de acties van de gewestelijke operatoren inzake 
tewerkstelling en opleiding sneller te laten plaatsvinden.

Tijdens deze vergadering werd goedgekeurd dat er een sociaal 
urgentieplan voor outplacement zou worden voorbereid om de 
middelen en maatregelen van de gewesten en gemeenschappen 
te mobiliseren. Dat moet toelaten de outplacement te waarborgen 
van de werknemers die het slachtoffer zullen worden van deze 
collectieve ontslagen.

De in dat plan vervatte maatregelen zullen worden geïm-
plementeerd als aanvulling op de bestaande reglementaire 
maatregelen en vormen geen obstakel voor de toepassing ervan. 
Aangezien het hoofdkantoor van dit bedrijf in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest is gelegen, werd Actiris aangeduid om de 
opstelling van het ontwerpplan te coördineren. Dit proces kadert 
echter binnen de wens van de gewesten en gemeenschappen om 
te werken in een context van samenwerkingsfederalisme om de 
outplacement van de door deze collectieve ontslagen getroffen 
werknemers te bevorderen. Er werden twee overlegvergaderingen 
georganiseerd tussen de gewestelijke en gemeenschapsoverheids-
diensten met het oog op de opstelling van het plan. Die vonden 
plaats op 31.10.2016 en 09.11.2016. Tijdens de vergadering 
van 31.10.2016 hebben het Vlaams en Waals Gewest ook hun 
ervaringen met grote collectieve ontslagen gedeeld, zoals de 
sluiting van de Fordfabriek in Genk of de collectieve ontslagen 
bij Arcelor in het Luikse. In wezen beogen de in dit plan vervatte 
maatregelen de samenwerking tussen de gewesten en de Duitstalige 
Gemeenschap te bevorderen, met name door de goedkeuring door 
alle Ministers van de begeleidingsmaatregelen overeengekomen 
door de sociale partners in het kader van deze herstructureringen 
en door de versterking van de samenwerkingsmechanismen tussen 
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de la formation en vue d’une information et d’une prise en charge 
optimale des travailleurs impactés.  

1. Mesures prévues par le plan d’urgence sociale

a) Approbation commune des mesures d’accompagnement 
et/ou de l’offre d’outplacement

Information des Ministres des autres Régions et de la 
Communauté germanophone quant aux mesures d’ac-
compagnement et/ou aux offres d’outplacement soumises 
par cette entreprise.

b) Sessions d’information pour les travailleurs victimes des 
licenciements collectifs

Ces sessions d’information sont coordonnées par Actiris 
étant donné que le siège de ces entreprises est situé en 
Région bruxelloise, mais en collaboration avec tous les 
services publics régionaux et communautaires de l’emploi 
et de la formation.

Lors de ces sessions, les travailleurs recevront des informa-
tions sur :

–  la cellule pour l’emploi et les services offerts par celle-ci 
ainsi que sur les conséquences d’une inscription ou non 
auprès de celle-ci ;

–  l’offre d’outplacement qui sera prévue par l’employeur et 
qui aura été validée par le ministre régional bruxellois de 
l’emploi après avis des ministres des autres Régions et de 
la Communauté germanophone ;

–  les services offerts par les différents services publics 
de l’emploi et de la formation tant pendant leur période 
d’inscription à la cellule pour l’emploi durant laquelle ils 
suivent leur outplacement qu’après la fin de l’outplace-
ment s’ils n’ont toujours pas retrouvé de nouvel emploi. 
 

c) Création d’un portail d’information à l’attention des 
travailleurs.

Il s’agit d’un portail internet à l’attention des travail-
leurs licenciés dans lequel ceux-ci peuvent trouver les 
liens vers toute une série d’informations pertinentes en 
lien avec leur situation (offres d’emploi et de formation, 
listes des métiers en pénurie par Région, validation des 
compétences, mécanismes de réorientation (ex. Orient 
au VDAB),…). Des numéros gratuits et des adresses 
mail spécifiques pour chaque Région ou Communauté 
pourront être créés afin que les travailleurs puissent poser 
des questions plus liées à leur situation personnelle.

d) Échange et mise en commun des informations relatives à 
l’emploi et la formation

Les Ministres régionaux et communautaires de l’Emploi 
et de la Formation s’engagent, par l’intermédiaire des 
services de l’emploi et de la formation à :

–  échanger de manière systématique les informations 
sur :

–  les offres d’emploi d’un employeur établi dans une 
autre Région ;

–  les offres d’emploi liées à des métiers en pénurie ;

–  les formations en pénurie ;

de gewestelijke overheidsdiensten voor arbeidsbemiddeling en 
opleiding met het oog op een optimale informatieverstrekking en 
opvang van de getroffen werknemers.

1. Voorziene maatregelen in het sociale urgentieplan

a) Gemeenschappelijke goedkeuring van de begeleidings-
maatregelen en/of de outplacementaanbieding

Informatieverstrekking aan de Ministers van de andere 
gewesten en de Duitstalige Gemeenschap betreffende de 
begeleidingsmaatregelen en/of de outplacementaanbie-
dingen voorgelegd door dit bedrijf.

b) Infosessies voor de werknemers getroffen door de 
collectieve ontslagen

Deze infosessies worden gecoördineerd door Actiris, 
aangezien het hoofdkantoor van deze bedrijven in het 
Brussels Gewest is gelegen, maar in samenwerking met 
alle gewestelijke en gemeenschapsoverheidsdiensten 
voor arbeidsbemiddeling en opleiding.

Tijdens deze sessies zullen de werknemers informatie krijgen 
over :

–  de tewerkstellingscel en de diensten die ze aanbiedt, 
alsook de gevolgen van het al dan niet inschrijven erbij ;

–  de outplacementaanbieding die zal worden voorzien 
door de werkgever en die goedgekeurd zal zijn door de 
brusselse gewestelijke minister van werk na advies van 
de ministers van de andere gewesten en de duitstalige 
gemeenschap ;

–  de diensten aangeboden door de verschillende overheids-
diensten voor arbeidsbemiddeling en opleiding, zowel 
tijdens hun periode van inschrijving bij de tewerkstel-
lingscel, tijdens welke ze hun outplacement opvolgen, 
als na het einde van de outplacement, als ze dan nog geen 
nieuw werk hebben gevonden.

c) Oprichting van een informatieportaal voor de werknemers.
 

Het betreft een internetportaal bestemd voor de ontslagen 
werknemers, waarop zij links kunnen vinden naar een 
heleboel relevante informatie in verband met hun situatie 
(werk- en opleidingsaanbiedingen, lijsten met knelpunt-
beroepen per gewest, validering van de competenties, 
heroriënteringsmechanismen (bijvoorbeeld Orient bij 
de VDAB),.). Er kunnen specifieke gratis nummers en 
e-mailadressen voor elk gewest of gemeenschap worden 
gecreëerd opdat de werknemers vragen kunnen stellen die 
meer verband houden met hun persoonlijke situatie.

d) Uitwisseling en deling van de informatie met betrekking 
tot tewerkstelling en opleiding

De gewestelijke en gemeenschapsministers van Werk 
en van Opleiding verbinden zich, via de diensten voor 
arbeidsbemiddeling en opleiding, tot het volgende :

–  het systematisch uitwisselen van informatie over :  

–  acatures van een werkgever gevestigd in een ander 
gewest ;

–  vacatures in verband met knelpuntberoepen ;

–  knelpuntopleidingen ;
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–  les offres d’emploi sans candidat ou insatisfaites ;  

–  les offres d’emploi internationales.

–  analyser les profils des travailleurs impactés en vue 
de satisfaire ces offres et/ou de proposer une offre 
d’emploi ou de formation aux travailleurs. ;  

–  mettre à disposition des travailleurs des fiches 
techniques relatives aux possibilités, aux conditions 
et aux procédures pour suivre des formations dans 
d’autres Régions ;

–  activer, dans le cadre des accords sur la mobilité interré-
gionale, les cellules en vue de la mise en place d’actions 
particulières à l’attention des travailleurs domiciliés le 
long des frontières linguistiques ;

–  mettre à disposition de tous les opérateurs de reclasse-
ment et des travailleurs toutes les informations relatives 
aux processus d’identification, de bilan et de validation 
des compétences au sein des différentes Régions et 
Communautés ;

e) Soutien psychologique aux travailleurs impactés par ces 
licenciements collectifs

Les services de l’emploi et de la formation sont chargés 
de proposer aux entreprises concernées de prévoir, en 
collaboration avec les partenaires sociaux, un mécanisme 
de soutien psychologique pour les travailleurs impactés, 
notamment en vue d’éviter les basculements vers des états 
dépressifs,…

2. Mesure complémentaire aux actions prévues par le plan 
d’urgence sociale

En parallèle à l’élaboration du plan d’urgence sociale de 
reclassement, il a été prévu de créer un « visa de compétences » 
qui pourrait être utilisé pour les travailleurs et validé en partie 
par l’entreprise et le secteur (compétences liées aux fonctions 
exercées, formations suivies durant la carrière,…).  

Il s’agit d’un site internet sur lequel les travailleurs peuvent 
s’autoévaluer sur les compétences qu’ils ont acquises durant 
leur carrière dans le secteur bancaire et financier.

Il y a lieu de noter que ce visa de compétences spécifique à ce 
secteur vient compléter la possibilité de validation officielle 
des compétences gérées par les autorités régionales ou 
communautaires.

3. Bilan des actions entreprises

Sessions d’information à l’attention des travailleurs victimes 
des licenciements collectifs.

Le licenciement collectif d’ING sera effectué sur une période 
de 5 ans. Durant cette période, ING restructurera différents 
départements par phase.

Les départements à restructurer sont de 2 types :

–  ceux amenés à disparaitre : pour ces départements, ING 
procédera à une procédure de « job accelerator » afin d’aider 
les travailleurs à retrouver une fonction au sein d’ING ou à 
préparer au mieux leur sortie ;

–  vacatures zonder kandidaten of niet-ingevulde 
vacatures ;

–  internationale vacatures.

–  het analyseren van de profielen van de getroffen 
werknemers met het oog op het invullen van deze 
vacatures en/of het voorstellen van een werk- of oplei-
dingsaanbieding aan de werkgevers ;

–  het ter beschikking van de werknemers stellen van 
technische fiches betreffende de mogelijkheden, 
voorwaarden en procedures om opleidingen te volgen 
in andere gewesten ;

–  het in het kader van de intergewestelijke mobiliteit 
activeren van de cellen met het oog op de invoering van 
specifieke acties bestemd voor werknemers gedomicili-
eerd langs de taalgrenzen ;

–  het ter beschikking van alle outplacementoperato-
ren en werknemers stellen van alle informatie over 
de processen voor identificatie, het opmaken van een 
balans, en validering van de competenties in de ver-
schillende gewesten en gemeenschappen ;

e) Psychologische ondersteuning van de door deze 
collectieve ontslagen getroffen werknemers

De diensten voor arbeidsbemiddeling en opleiding worden 
ermee belast de betrokken bedrijven voor te stellen om – 
in samenwerking met de sociale partners – te voorzien in 
een mechanisme voor de psychologische ondersteuning 
van de getroffen werknemers, met name met het oog op 
het voorkomen van depressies,.

2. Aanvullende maatregel op de in het sociale urgentieplan 
voorziene acties

Naast de uitwerking van het sociale urgentieplan voor out-
placement werd erin voorzien een « competentievisum » te 
creëren. Dat zou gebruikt kunnen worden voor de werknemers 
en deel gevalideerd kunnen worden door het bedrijf en de 
sector (competenties in verband met de uitgeoefende functies, 
opleidingen gevolgd tijdens de loopbaan,.).

Het gaat om een website waarop de werknemers zichzelf 
kunnen evalueren op de competenties die ze hebben verworven 
tijdens hun loopbaan in de financiële en banksector.

Men moet opmerken dat dit competentievisum eigen aan deze 
sector een aanvulling vormt op de mogelijkheid tot officiële 
validering van de competenties beheerd door de gewestelijke 
of gemeenschapsoverheden.

3. Balans van de ondernomen acties

Infosessies voor de werknemers getroffen door de collectieve 
ontslagen.

Het collectieve ontslag bij ING zal worden uitgevoerd over 
een periode van vijf jaar. Gedurende die periode zal ING ver-
schillende afdelingen herstructureren per fase.

De te herstructureren afdelingen zijn van twee types :

–  degene die zullen verdwijnen : voor deze afdelingen zal 
ING overgaan tot een « job accelerator »-procedure om de 
werknemers te helpen een nieuwe functie te vinden bij ING 
of hun vertrek zo goed mogelijk voor te bereiden ;
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–  ceux amenés à être restructurés : pour ces départements, 
l’opération sera effectuée en 2 temps : d’abord une phase 
où tous les travailleurs pourront postuler au sein de la 
nouvelle structure. Ensuite, ceux n’ayant pas été repris 
dans la nouvelle structure entreront dans une phase de « job 
accelerator » afin d’aider les travailleurs à retrouver une 
fonction au sein d’ING ou à préparer au mieux leur sortie. 

Étant donné que les travailleurs ne seront identifiés qu’au fur 
et à mesure de la restructuration de ces départements, les sessions 
d’information seront également organisées par phase.

À l’heure actuelle, seule une session a été organisée à 
l’attention de travailleurs dont la fonction avait déjà disparu 
depuis un certain temps. Cela concernait environ 40 travailleurs.

Les premières grosses sessions collectives rassemblant tous 
les intervenants (VDAB, Forem, ADG, Galilei, cellule de recon-
version, Bruxelles Formation) seront organisées à partir du mois 
de septembre 2017 et ce tous les 3 ou 6 mois en fonction des 
départements concernés.

Les services publics peuvent, s’ils le souhaitent, développer 
une solution informatique afin que les chercheurs d’emploi 
puissent le télécharger dans leur dossier.

Question n° 1002 de M. Vincent De Wolf du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Le bilan de l’appel à projets innovants contre la 
discrimination.

En octobre 2016, le gouvernement a initié un appel à projets 
innovants afin de lutter contre la discrimination sur le marché de 
l’emploi. Dotée d’un budget de 745.000 euros, cette opération 
a été mise en œuvre dans le cadre de douze projets en Région 
bruxelloise. À l’aune du temps écoulé, pourriez-vous me 
communiquer le bilan de cet appel à projets ? Quels ont été les 
résultats engrangés sur le terrain ?

Réponse : Comme vous le mentionnez, les projets retenus 
dans le cadre de l’appel à projets 2016 dédiés à la diversité ont été 
validés par le gouvernement bruxellois le 27 octobre 2016.  

Dès lors, les conventions de subventions ont été conclues fin 
d’année avec les 12 porteurs de projet.

De ce fait, ces projets ont réellement commencé leur mise en 
œuvre à la fin de l’année 2016, mais la plupart de ces derniers ont 
effectivement débuté en 2017.

Par conséquent, nous n’avons pas à ce stade de résultats 
concrets résultant de ces projets.

–  degene die geherstructureerd zullen worden : voor deze 
afdelingen zal de handeling in twee fases gebeuren. Tijdens 
de eerste fase kunnen de werknemers solliciteren bij de 
nieuwe structuur. Vervolgens komen zij die niet opnieuw 
werden aangeworven in de nieuwe structuur terecht in een 
« job accelerator »-fase, om de werknemers te helpen een 
nieuwe functie te vinden bij ING of hun vertrek zo goed 
mogelijk voor te bereiden.

Aangezien de werknemers slechts geïdentificeerd zullen 
worden naarmate de herstructurering van deze afdelingen vordert, 
zullen er ook infosessies worden georganiseerd per fase.

Op dit moment werd nog maar een sessie georganiseerd, voor 
de werknemers van wie de functie al enige tijd verdwenen was. 
Het betrof ongeveer 40 werknemers.

De eerste grote collectieve sessies waarbij alle interveniënten 
worden bijeengebracht (VDAB, Forem, ADG, Galilei, reconver-
siecel, Bruxelles Formation) zullen worden georganiseerd vanaf 
september 2017 en dit om de drie of zes maanden, naargelang de 
afdelingen in kwestie.

De overheidsdiensten kunnen desgewenst een digitale 
oplossing ontwikkelen zodat de werkzoekenden die kunnen 
downloaden in hun dossier.

Vraag nr. 1002 van de heer Vincent De Wolf d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De balans van de oproep tot innoverende projecten inzake 
discriminatie.

In oktober 2016, heeft de regering een oproep gedaan tot 
innoverende projecten in de strijd tegen discriminatie op de 
arbeidsmarkt. Daarvoor werd 745.000 euro uitgetrokken. Een 
en ander werd opgezet in het kader van twaalf projecten in het 
Brussels Gewest. Kunt u me op heden de balans meedelen van die 
oproep tot projecten ? Welke resultaten zijn er op het terrein ?  

Antwoord : Zoals u vermeldt, werden de geselecteerde 
projecten in het kader van de projectoproep 2016 gewijd 
aan diversiteit goedgekeurd door de Brusselse Regering op 
27 oktober 2016.

Bijgevolg werden aan het eind van het jaar de subsidieover-
eenkomsten gesloten met de 12 projectdragers.

Daardoor begonnen deze projecten echt aan hun uitvoering in 
eind 2016, maar het merendeel ervan ging pas effectief van start 
in 2017.

Bijgevolg zijn er in dit stadium nog geen concrete resultaten 
die voortvloeien uit deze projecten.
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Néanmoins, comme prévu dans les conventions, un comité 
d’accompagnement par projet a eu lieu à mi-année.

L’objectif de ces comités est de s’assurer que lesdits projets 
sont bien mis en œuvre conformément à ce qui a été validé par le 
gouvernement.

Ces comités d’accompagnement ont eu lieu en mai dernier 
et l’avis a été positif pour l’ensemble de ces projets. Un rapport 
d’activités intermédiaire est attendu par l’administration pour la 
fin du mois de juillet.

Enfin, les résultats finaux de ces projets seront communiqués 
par les porteurs de projet fin 2017 sous la forme d’un rapport 
d’activité définitif.

Vous trouverez en annexe (*) la liste des projets retenus en 
2016 dans le cadre de l’appel à projets Diversité.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 1003 de M. Vincent De Wolf du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Les subventions versées par l’opérateur Actiris aux acteurs 
associatifs.

Dans le cadre de ses différentes missions pour l’emploi et, 
partant, dans le cadre de partenariats avec des acteurs associatifs, 
l’organisme public Actiris alloue régulièrement des subventions 
visant le retour des Bruxellois sur le marché du travail. Pourriez-
vous me communiquer la liste des subventions versées en 2015 et 
en 2016 ? Je vous remercie de bien vouloir étayer votre réponse 
en communiquant le nom du bénéficiaire ainsi que l’objectif visé 
par le soutien financier. Par ailleurs, pourriez-vous également 
me communiquer les cas pour lesquels un recouvrement des 
subventions a été opéré (projet abandonné, non-respect du cadre 
contractuel, etc.) ?

Réponse : Concernant les subsides versés vous trouverez en 
annexe (*) les subsides versés en 2015 et 2016 avec le nom du 
bénéficiaire.

1. Subsides versés pour l’année 2015 :

En 2015 Actiris a versé un total de 26.232.591,83 euros.  

Ce montant reprend principalement les avances versées aux 
partenaires, lesquelles avances constituent 80 % du montant 
total des subventions. Ce montant reprend également les 20 % 
restant dus de l’année n-1, à savoir 2014 et ceci lorsque le 
partenaire a répondu entièrement aux engagements prévus 
dans les conventions conclues avec Actiris.

Zoals voorzien in de overeenkomsten vond er halverwege het 
jaar echter een vergadering van een begeleidingscomité plaats.

De doelstelling van deze vergaderingen was om zich ervan te 
vergewissen dat de voornoemde projecten wel degelijk uitgevoerd 
worden overeenkomstig wat gevalideerd werd door de Regering.

Deze vergaderingen vonden plaats in mei laatstleden en voor 
al deze projecten was het advies positief. Het bestuur verwacht 
een tussentijds activiteitenverslag tegen eind juli.  

Tot slot zullen de uiteindelijke resultaten van deze projecten 
worden meegedeeld door de projectdragers in eind 2017, in de 
vorm van een definitief activiteitenverslag.

In de bijlage (*) vindt u de lijst van de in 2016 geselecteerde 
projecten in het kader van de projectoproep diversiteit.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 1003 van de heer Vincent De Wolf d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De subsidies van Actiris aan de verenigingen.  

In het kader van zijn opdrachten inzake werkgelegenheid, 
en bijgevolg in het kader van de partnerschappen met de vereni-
gingen, kent Actiris regelmatig subsidies toe om de Brusselaars 
opnieuw aan een job te helpen. Kunt u me de lijst meedelen 
van de subsidies voor 2015 en 2016 ? Kunt u in uw antwoord 
een onderscheid maken tussen de begunstigde en het doel van de 
financiële steun ? Kunt u me ook zeggen in hoeveel gevallen de 
subsidie werd teruggevorderd (opgegeven project, overeenkomst 
niet nagekomen…) ?  
 

Antwoord : Wat de overgemaakte subsidies betreft, vindt u in 
de bijlage (*) de in 2015 en 2016 gestorte subsidies met de naam 
van de begunstigde.

1. Subsidies overgeschreven voor het jaar 2015 :

In 2015 heeft Actiris een totaal van 26.232.591,83 euro 
gestort.

Dit bedrag omvat hoofdzakelijk de aan de partners gestorte 
voorschotten die 80 % van het totaalbedrag van de subsidies 
vormen. Dit bedrag omvat eveneens de resterende 20 % 
van het jaar n-1, namelijk 2014, en dat wanneer de partner 
volledig tegemoetgekomen is aan de verbintenissen in de met 
Actiris afgesloten overeenkomsten.
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À cette somme, il faut encore ajouter 5.672.302,05 euros pour 
les chèques. Il s’agit principalement des chèques langues et 
des chèques informatiques (dénommés chèquesTIC).

Au total Actiris a de fait versé en 2015 : 
31.904.893,88 euros

2. Subsides versés pour l’année 2016 :

En 2016, Actiris a versé 25.741.834,46 euros.

Ce montant reprend principalement les avances versées aux 
partenaires, lesquelles avances constituent 80 % du montant 
total des subventions. Ce montant reprend également les 20 % 
restant dus de l’année n-1, à savoir 2015 et ceci lorsque le 
partenaire a répondu entièrement aux attentes d’Actiris.

À ce total, il faut ajouter 5.335.542,69 euros pour les 
chèques.

Au total, Actiris a donc versé en 2016 un montant de 
31.077.377,15 euros.

Vous trouverez ci-dessous les objectifs visés par ce soutien 
financier :

–  constituer et gérer un portefeuille de services adapté, visible 
et à jour, fourni par les partenaires ;  

–  mettre ce portefeuille de services à la disposition des 
services de 1re ligne et des publics d’actiris (chercheurs 
d’emploi et employeurs ;

–  assurer une cohérence et une complémentarité des services 
par rapport aux besoins du marché de l’emploi et des 
initiatives transversales dont Actiris est responsable.  

Tout en assurant la gestion, le suivi et l’évaluation des 
conventions de partenariat en cours, Actiris s’est particulièrement 
attelé ces dernières années à atteindre les objectifs repris dans son 
contrat de gestion et visant à renforcer ses missions de transition 
vers l’emploi et de matching entre les employeurs et les chercheurs 
d’emploi. Par ailleurs, Actiris a également intégré les orientations 
prises par les politiques européennes et régionales telles que 
traduites dans le dispositif de la Garantie pour la Jeunesse.  

L’article 9 § 3 prévoit qu’Actiris procède à des contrôles 
réguliers afin de s’assurer que les conditions prévues par la 
convention et l’arrêté de février 2008 aient été respectées. S’il 
s’avère, à la suite de l’analyse effectuée par le service inspection, 
que des manquements sont constatés, le calcul du montant total 
attendu par le partenaire est recalculé.

Soit le partenaire a exécuté entièrement sa mission et Actiris 
lui versera le solde restant dû, à savoir les 20 % restants. Soit 
le partenaire n’a pas répondu aux engagements repris dans la 
convention conclue avec Actiris. Dans ce cas, Actiris procédera à 
un ajustement soit du solde restant dû soit de la première avance 
versée. C’est uniquement dans ce dernier cas de figure que le 
partenaire est redevable envers Actiris.  

1. Montant perçu par Actiris en 2015 :

Pour 2015, Actiris a perçu 180.700,93 eruos.

Bij deze som moet nog 5.672.302,05 euro gevoegd worden 
voor de cheques. Het betreft voornamelijk taalcheques en 
ICT-cheques.

In totaal heeft Actiris in 2015 in feite 31.904.893,88 euro 
overgemaakt.

2. Subsidies overgeschreven voor het jaar 2016 :

In 2016 heeft Actiris 25.741.834,46 euro gestort.

Dit bedrag omvat hoofdzakelijk de aan de partners gestorte 
voorschotten die 80 % van het totaalbedrag van de subsidies 
vormen. Dit bedrag omvat eveneens de resterende 20 % van 
het jaar n-1, namelijk 2015, en dat wanneer de partner volledig 
beantwoord heeft aan de verwachtingen van Actiris.

Aan dit totaal moet 5.335.542,69 euro voor de cheques 
worden toegevoegd.

In totaal heeft Actiris in 2016 dus een bedrag van 
31.077.377,15 euro overgemaakt.

Hieronder vindt u de door deze financiële steun beoogde 
doelstellingen :

–  het samenstellen en beheren van een aangepaste, zichtbare 
en up-to-date dienstenportefeuille die geleverd wordt door 
de partners ;

–  deze dienstenportefeuille ter beschikking stellen van de 
eerstelijnsdiensten en doelgroepen van actiris (werkzoe-
kenden en werkgevers) ;

–  samenhang en complementariteit van de diensten 
verzekeren in functie van de noden op de arbeidsmarkt 
en transversale initiatieven waarvoor Actiris verantwoor-
delijk is.

Actiris, dat het beheer, de opvolging en de evaluatie van de 
lopende partnerschapsovereenkomsten verzekert, heeft zich de 
voorbije jaren in het bijzonder ingezet om de doelstellingen te 
bereiken die in zijn beheerscontract opgenomen zijn en die gericht 
zijn op het versterken van zijn opdrachten inzake de overgang naar 
werk en de matching tussen de werkgevers en de werkzoekenden. 
Actiris heeft overigens ook de oriënteringen opgenomen die 
gekozen werden door het Europese en gewestelijke beleid, zoals 
ze omgezet werden in de maatregel van de Jongerengarantie.

Artikel 9, § 3 voorziet dat Actiris regelmatig controles uitvoert 
om te verzekeren dat de voorwaarden bepaald in de overeenkomst 
en in het besluit van februari 2008 nageleefd worden. Als uit 
de analyse van de inspectiedienst blijkt dat er tekortkomingen 
werden vastgesteld, wordt de berekening van het totaalbedrag dat 
de partner verwacht, herberekend.

Ofwel heeft de partner zijn opdracht volledig uitgevoerd en 
stort Actiris het verschuldigde saldo, namelijk de resterende 20 %. 
Ofwel heeft de partner niet voldaan aan de verbintenissen die in 
de met Actiris afgesloten overeenkomst werden opgenomen. 
In dat geval zal Actiris overgaan tot een aanpassing van ofwel 
het resterende verschuldigde saldo ofwel het eerste gestorte 
voorschot. Het is enkel in dit laatste geval dat de partner Actiris 
een bedrag verschuldigd is.

1. Door Actiris ontvangen bedrag in 2015 :

Voor 2015 ontving Actiris 180.700,93 euro.
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2. Montant perçu par Actiris en 2016

En 2016 ce montant s’élève à 766.500,76 euros (dont 
766.500,76 euros de remboursement de la part de la Maison 
d’enfants d’Actiris pour le solde des liquidations 2014 et 
2015).

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 1004 de M. Vincent De Wolf du 18 mai 2017 
(Fr.) :

L’impact de la cyberattaque de grande ampleur sur les 
services publics.

Une cyberattaque d’ampleur mondiale a eu lieu en ce mois 
de mai, touchant une centaine de pays dont la Belgique, avec 
des cibles très variées dont des entreprises privées, des hôpitaux, 
des associations caritatives, des ministères publics ou encore 
de simples citoyens. Les auteurs de cet acte criminel auraient 
manifestement exploité une faille dans le système d’exploitation 
Windows, pour crypter le contenu des ordinateurs infectés par un 
virus et, partant, exiger une rançon financière en échange d’une clé 
de décodage des données. Ce phénomène appelé « ransomware » 
est connu des communautés informatiques et policières, mais 
l’envergure mondiale de l’attaque est inédite puisque la presse 
évoquerait déjà le nombre de 200.000 victimes. À l’aune de ce 
qui précède, s’agissant de l’ensemble des services qui dépendent 
de votre compétence ministérielle, pourriez-vous me dire si 
une évaluation d’urgence du parc informatique a été réalisée et, 
partant, si des cas d’infection virale ont été détectés ? Quelles 
mesures ont-elles déjà été prises pour renforcer la protection 
numérique de vos services ?

Réponse : Aucun cas d’infection n’a été détecté, chez Actiris, 
suite à la cyberattaque du deuxième weekend du mois de mai.  

En fonction de la version du système d’exploitation, nous 
avons procédé à l’application du correctif ou à la désactivation de 
fonctionnalités obsolètes (qui aurait pu poser problèmes) sur les 
serveurs situés dans notre réseau interne.  

Impulse.brussels est équipé depuis plusieurs années d’une 
infrastructure IT limitant autant que faire se peut ce type 
d’attaque : l’antivirus ESET et le firewall Watchguard.

Impulse.brussels n’a pas été impacté par la cyberattaque.

Atrium n’a pas été impacté par la cyberattaque et voici les 
éléments de sécurité chez Atrium :

2. Door Actiris ontvangen bedrag in 2016 :

In 2016 ging het om een bedrag van 766.500,76 euro 
(waarvan 766.500,76 euro aan terugbetaling van het 
Kinderdagverblijf van Actiris voor het saldo van de vereffe-
ningen 2014 en 2015).

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 1004 van de heer Vincent De Wolf d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

Weerslag van de grootscheepse cyberattack op de 
overheidsdiensten.

In mei 2017 vond een wereldwijde cyberattack plaats Een 
honderdtal landen, o.a. België, werden getroffen in zeer uiteen-
lopende doelwitten, o.a. privébedrijven, ziekenhuizen, caritatieve 
verenigingen, openbare ministeries en gewone burgers. Kennelijk 
maakten de daders van deze criminele handeling gebruik van 
een tekortkoming in het exploitatiesysteem om de inhoud van 
de geïnfecteerde computers te coderen door een virus, en daarna 
losgeld te eisen voor een sleutel om de gegevens te decoderen. 
Dit verschijnsel, « ransomware » genoemd, is gekend in de 
informatica- en politiediensten, maar de wereldwijde omvang van 
de aanval is ongezien, want de pers maakt al gewag van 200.000 
slachtoffers. Kan u mij in het licht van het voorgaande meedelen 
of voor alle diensten onder uw ministerieel toezicht een dringende 
evaluatie van het informaticapark werd verricht, en of gevallen 
van een virale infectie ontdekt werden. Welke maatregelen 
werden al genomen om de digitale bescherming van uw diensten 
te verhogen ?  

Antwoord : Bij Actiris werd geen enkele besmetting gedetec-
teerd als gevolg van de cyberaanval tijdens het tweede weekend 
van de maand mei.

In functie van de versie van het beheersysteem zijn we 
overgegaan tot de toepassing van de patch of tot de desactivering 
van verouderde functionaliteiten (die problemen zouden hebben 
kunnen veroorzaken) op de servers die zich in ons intern netwerk 
bevinden.

Impulse.brussels is sinds enkele jaren uitgerust met een 
IT-infrastructuur die dit soort aanvallen zo veel mogelijk beperkt : 
het anti-virus ESET en de firewall Watchguard.

Impulse.brussels werd niet getroffen door de cyberaanval.

Atrium werd niet getroffen door de cyberaanval. Dit zijn de 
veiligheidsaspecten bij Atrium :
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–    Le site atrium.brussels est hébergé dans l’infrastructure du 
CIRB sur un serveur dédié à Atrium.

–    Les sites Oligo et shopinbrussels sont hébergés par OVH sur 
un serveur dédié à Atrium.

–    Le serveur est isolé dans un data center virtuel protégé par des 
pare-feu : aucun autre client ne peut y accéder.  

–    Le serveur n’est pas en contact direct avec internet : une 
couche de serveurs web sécurisés sert de passerelle et limite 
les risques d’intrusion.

–    Les administrateurs d’Atrium accèdent à cette machine par un 
réseau privé sécurisé.

–    Les logs d’accès au site web sont conservés pour pouvoir 
répondre aux requêtes judiciaires et investiguer toute 
suspicion d’intrusion.

–    La complexité des mots de passes répondent à des exigences 
strictes.

–    Le site web est programmé automatiquement pour executer un 
back-up complet de manière hebdomadaire.

–    Le site est patché correctement, http://atrium.brussels/readme.
html renvoie une version 4.6.1 de Wordpress, qui est la 
dernière version en date.

Suite à ladite attaque, citydev.brussels a immédiatement 
analysé l’état de son parc informatique et n’a détecté aucune 
infection. Il a été demandé au personnel d’être extrêmement 
vigilant.

Citydev.brussels a ensuite vérifié que tous ses systèmes 
disposaient du patch adéquat pour contrer le ransomware et a 
aussi veillé à contrôler la fermeture du port 445 (SMB). Tout s’est 
avéré en ordre.

Citydev.brussels essaye de protéger au quotidien son parc 
informatique avec des « endpoints security » à jour et un pare-feu 
de dernière génération.

Citydev.brussels estime aussi que le plus important est 
d’informer l’ensemble de son personnel sur le sujet de la sécurité.
 

Finance.brussels/groupe S.R.I.B. n’a pas été impacté par des 
cryptovirus ni dernièrement, ni en 2016. Suite à la dernière cyber- 
attaque mondiale de mai, des vérifications quant à l’effectivité 
des mises à jour des logiciels et quant au bon fonctionnement/
paramétrage des « appliances Firewall » ont été opérées. Un 
rappel des principes de prudence et des mesures de sécurité a été 
fait auprès du personnel.

Le Conseil économique et social de la Région de Bruxelles-
Capitale (CES) n’a subi aucun impact suite à la cyberattaque de 
grande ampleur que vous visez.

Enfin, en ce qui concerne Bruxelles Economie et Emploi, je 
vous invite à vous adresser à Mme la secrétaire d’État, Bianca 
Debaets, compétente en la matière.

–    De website Atrium.brussels is ondergebracht in de infrastruc-
tuur van het CIBG op een server voor Atrium.

–    De websites Oligo en Shopinbrussels zijn ondergebracht door 
OVH op een server voor Atrium.

–    De server staat geïsoleerd in een virtueel datacenter en wordt 
beschermd door firewalls ; geen enkele andere klant heeft er 
toegang toe.

–    De server staat niet rechtstreeks in contact met het internet : 
een reeks beveiligde webservers dient als toegangspoort en 
beperkt de risico’s op binnendringing.

–    De administrators van Atrium hebben toegang tot deze 
machine via een beveiligd privénetwerk.

–    De logins voor de website worden bewaard om te kunnen 
antwoorden op juridische query’s en om iedere verdenking op 
binnendringing te onderzoeken.

–    De complexiteit van de wachtwoorden komt tegemoet aan 
strikte eisen.

–    De website is automatisch geprogrammeerd om wekelijks een 
volledige back-up uit te voeren.

–    De site is correct gepatcht : http://Atrium.brussels/readme.
html stuurt een versie 4.6.1 van Wordpress, de meest recente 
versie, terug.

Na de bovengenoemde aanval heeft citydev.brussels onmid-
dellijk de staat van zijn informaticapark geanalyseerd en geen 
enkele besmetting gevonden. Het personeel werd gevraagd 
bijzonder waakzaam te zijn.

Citydev.brussels heeft vervolgens gecontroleerd of al zijn 
systemen beschikten over de gepaste patch om de ransomware te 
stoppen en heeft er ook op toegezien dat de sluiting van de port 
445 (SMB) gecontroleerd werd. Alles bleek in orde te zijn.

Citydev.brussels probeert zijn informaticapark dagelijks te 
beschermen met up-to-date « endpoints security » en een firewall 
van de meest recente generatie.

Citydev.brussels is eveneens van mening dat het belangrijkste 
is dat alle personeelsleden geïnformeerd worden over het belang 
van cyberveiligheid.

finance.brussels/GIMB-groep werd niet getroffen door 
cryptovirussen, noch onlangs, noch in 2016. Na de laatste 
wereldwijde cyberaanval in mei werden controles uitgevoerd 
in verband met de efficiëntie van de software-updates en met 
de goede werking/instelling van de « appliances Firewall ». Het 
personeel werd herinnerd aan de voorzichtigheids-beginselen en 
de veiligheidsmaatregelen.

De Economische en Sociale Raad van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest (ESR) heeft geen gevolgen ondervonden 
van de grootschalige cyberaanval die u aanhaalt.

Tot slot nodig ik u uit, wat Brussel Economie en 
Werkgelegenheid betreft, u te richten tot mevrouw Bianca 
Debaets, de voor deze aangelegenheid bevoegde staatssecretaris.

http://Atrium.brussels/readme.html
http://Atrium.brussels/readme.html
http://Atrium.brussels/readme.html
http://Atrium.brussels/readme.html
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Question n° 1005 de M. Hasan Koyuncu du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

Je souhaite obtenir de Monsieur le Ministre, à la date du 1er 
mai 2017, pour l’ensemble des membres de son cabinet (fonc-
tionnaires et contractuels) hors personnel de soutien, la moyenne 
des trois rémunérations les plus élevées et la moyenne de trois 
rémunérations les moins élevées, primes et indemnités comprises, 
le calcul étant effectué en se basant sur une durée annuelle.

Réponse : Au 1er mai 2017, la moyenne des 3 rémunérations 
les plus élevées à charge de mon cabinet s’élève à 149.840 euros 
par an, toutes charges confondues, y compris les patronales.

Pour les 3 rémunérations les moins élevées hors personnel 
de soutien, la moyenne, calculée comme ci-dessus, s’établit à 
55.809 euros.

Il est à noter que les salaires des contractuels mis à disposition 
par l’Administration n’ont pas été pris en compte car le cabinet n’a 
pas accès à ces données, le Service public régional de Bruxelles 
(SPRB) étant l’employeur.  

Question n° 1006 de M. Emin Özkara du 22 mai 2017 
(Fr.) :

Les drones dans notre Région.

Une décision du gouvernement régional, en date du 28 avril 
2016, acte la volonté régionale d’acquérir des drones en appui 
des zones de police, notamment pour la gestion d’évènements. (1)

Récemment, en date du 10, 11 et 12 mars 2017 se tenait, au 
palais 4 de Brussels Expo, le 3e Salon européen du drone. (2) Les 
salons DRONE-DAYS & PHOTO-DAYS 2017 ont accueilli 
11.625 visiteurs. (3)

Le secteur du drone est sans conteste un secteur innovant, 
jeune et qui se développe vite. Je souhaiterais vous poser les 
questions suivantes :

1. Quelles sont les autorités publiques qui aujourd’hui ont 
acquis et utilisent des drones en Région bruxelloise ? Quelles 
sont les finalités de ces utilisations de drones ? Quels sont 

(1)  M. Rudi Vervoort, in. C.R.I. COM (2015-2016), N° 105, commission 
Finances/Affaires Générales, http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/
biq/2015-16/00105/images.pdf, p. 28, consulté le 10 avril 2017.  

(2)  Martin (Arnaud), « Quand le drone se sent pousser des ailes », Trends-
Tendances n° 13, 30 mars 2017, p. 100- 101.

(3)  http://www.drone-days.be/drone-days, consulté le 10 avril 2017.

Vraag nr. 1005 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De bezoldigingen in het ministerieel kabinet.

Kan u mij voor het geheel van uw kabinet (ambtenaren en 
contractuele werknemers) buiten het ondersteunend personeel, 
meedelen hoeveel op 1 mei 2017 het op jaarbasis berekende 
gemiddelde bedroeg van de drie hoogste bezoldigingen en het 
gemiddelde van de drie laagste bezoldigingen, met inbegrip van 
premies en vergoedingen.

Antwoord : Op 1 mei 2017 bedroeg het gemiddelde van de 
3 hoogste bezoldigingen ten laste van mijn kabinet 149.840 euro 
per jaar, met inbegrip van alle lasten, ook de patronale.

Voor de 3 laagste bezoldigingen buiten het ondersteunend 
personeel, bedroeg het gemiddelde, zoals hierboven berekend, 
55.809 euro.

We moeten erop wijzen dat geen rekening gehouden werd met 
de lonen van de contractuelen die door het Bestuur ter beschikking 
worden gesteld, omdat het kabinet geen toegang tot deze gevens 
heeft, aangezien de Gewestelijke Overheidsdienst Brussel (GOB) 
de werkgever is.

Vraag nr. 1006 van de heer Emin Özkara d.d. 22 mei 2017 
(Fr.) :

Drones in ons Gewest.

De gewestregering heeft op 28 april 2016 de beslissing om 
drones te kopen ter ondersteuning van de politiezones, onder meer 
voor het beheer van evenementen, bekrachtigd. (1)

Onlangs, op 10, 11 en 12 maart 2017 had de 3e editie van 
de Drone-Days (2) plaats in paleis 4 van Brussels Expo. De 
Drone-Days & Photo-Days 2017 lokten 11.625 bezoekers. (3)  

De sector van de drones is onbetwistbaar een innoverende en 
jonge sector die zich snel ontwikkelt. Daarover had ik u graag de 
volgende vragen gesteld :

1. Welke overheden in het Brussels Gewest hebben vandaag 
drones gekocht en gebruiken ze ? Waarvoor worden ze 
dan gebruikt ? Welke budgetten zijn toegekend aan die 

(1)  De heer Rudi Vervoort in I.V. COM (2015-2016), COMMISSIE 
FINANCIEN/ALGEMENE ZAKEN, http://www.weblex.irisnet.
be/data/crb/biq/2015-16/00105/images.pdf, p. 28, geraadpleegd op 
10 april 2017.

(2)  Martin (Arnaud), « Quand le drone se sent pousser des ailes », Trends-
Tendances n° 13, 30 maart 2017, p. 100-101.

(3)  http://www.drone-days.be/drone-days, geraadpleegd op 10 april 2017.

http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2015-16/00105/images.pdf
http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2015-16/00105/images.pdf
http://www.drone-days.be/drone-days
http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2015-16/00105/images.pdf
http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2015-16/00105/images.pdf
http://www.drone-days.be/drone-days
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les budgets alloués à ces autorités publiques pour l’achat et 
la maintenance de drones ? Quels sont les budgets annuels 
alloués aux services d’intervention et d’urgence (police, 
pompiers, etc.) pour l’achat et la maintenance de drones ? 
De combien de drones fonctionnels disposent ces autorités 
publiques et services d’intervention et d’urgence ?

2. Suite aux diverses avancées technologiques, le secteur du 
drone est-il en développement dans notre Région ? Qui 
est chargé du développement de ce secteur ? Quels sont les 
entreprises et les métiers visés par ce secteur ? Quels sont les 
partenariats liés à la recherche scientifique dans le secteur 
des drones ? Quelle est la part du budget régional en rapport 
avec la recherche et le développement réservé aux techno-
logies en rapport avec les drones ? Quels sont les projets de 
recherche afin de développer le secteur du drone civil dans 
notre Région ?

3. Quelles sont les mesures en vigueur afin de réguler l’utilisa-
tion et la vente des drones civils dans notre Région ? Quelles 
sont les démarches administratives à effectuer lorsque l’on 
désire utiliser un drone dans notre Région ?

4. Existe-t-il un service régional dédié au suivi de la régulation 
de l’utilisation et des infractions des drones ? Un procès-ver-
bal pour « vol de drone illégal » peut-il être dressé dans 
notre Région ? Si oui, quand et qui est habilité à dresser ledit 
procès-verbal ? Combien d’infractions commises par des 
possesseurs de drones ont-elles été relevées dans notre Région 
depuis l’entrée en vigueur de l’arrêté royal du 10 avril 2016 
relatif à l’usage des drones ? Combien d’accidents causés par 
des drones ont-ils été recensés dans notre Région ?  

Réponse : En ce qui concerne le premier point, je vous suggère 
de vous adresser à la secrétaire d’État, Mme Cécile Jodogne, à 
qui j’ai délégué la compétence de la Lutte contre l’Incendie et 
l’Aide médicale urgente, et plus particulièrement des incendies et 
services d’intervention et d’urgence.

Pour le deuxième point qui se réfère notamment aux partena-
riats liés à la recherche scientifique dans le secteur des drones, à 
la part du budget régional en rapport avec la recherche et dévelop-
pement réservée aux technologies en rapport avec les drones ainsi 
qu’aux projets de recherche destinés à développer le secteur des 
drones, je vous invite à contacter la secrétaire d’État, Mme Fadila 
Laanan, en charge de la recherche scientifique (compétence 
déléguée par le Ministre-Président, Rudi Vervoort).  

Je peux néanmoins vous renseigner sur les entreprises et les 
métiers visés par ce secteur. En effet, tout secteur où l’application 
civile et commerciale ainsi que l’utilisation du drone peuvent 
être envisagées afin d’améliorer l’efficacité des activités et 
offrir une plus grande compétitivité et ouverture de marché à 
l’utilisateur et notamment dans les secteurs suivants : Transport ; 
Inspection des réseaux électriques ; Inspection des parcs éoliens 
et solaires ; Environnement, agriculture, foresterie ; Inspection ou 
surveillance des installations, des pipelines, des bâtiments et des 
travaux d’ingénierie civile ; Construction ; Sécurité, intervention 
d’urgence, secteur humanitaire ; Application des lois ; Autorités 
publiques ; Architecture ; Cinématographie, photographie, 
imagerie aérienne ; Livraison de colis ; Promotion marketing et 
corporatif ; Tourisme ; Sport ; Santé ; etc.

overheden voor de aankoop en het onderhoud van drones ? 
Welke jaarlijkse budgetten zijn toegekend aan de hulp- en 
nooddiensten (politie, brandweer enz.) voor de aankoop en 
het onderhoud van drones ? Over hoeveel inzetbare drones 
beschikken die overheden en hulp- en nooddiensten ?  

2. Is de sector van de drones, gelet op de verschillende tech-
nologische doorbraken, in ontwikkeling in ons Gewest ? 
Wie is belast met de ontwikkeling van die sector ? Welke 
bedrijven zijn actief in de sector ? Welke beroepen zijn er in 
de sector ? Welke partners werken mee aan het wetenschap-
pelijk onderzoek in de sector van de drones ? Welk deel van 
de gewestbegroting voor technologisch onderzoek en ontwik-
keling gaat naar drones ? Welke onderzoeksprojecten worden 
gevoerd om de sector van drones voor civiele doeleinden in 
ons Gewest te ontwikkelen ?

3. Welke maatregelen zijn getroffen om het gebruik en de 
verkoop van drones voor civiele doeleinden in ons Gewest 
te reguleren ? Welke administratieve stappen moet men doen 
wanneer men een drone in ons Gewest wenst te gebruiken ?

4. Bestaat er een gewestelijke dienst voor de follow-up van 
de regulering van het gebruik en van de overtredingen door 
drones ? Kan er in ons Gewest een proces-verbaal voor een 
« illegale dronevlucht » worden opgemaakt ? Zo ja, wanneer 
en wie is daartoe gemachtigd ? Hoeveel overtredingen door 
eigenaars van drones werden in ons Gewest geregistreerd 
sinds de inwerkingtreding van het koninklijk besluit van 
10 april 2016 betreffende het gebruik van drones ? Hoeveel 
door drones veroorzaakte ongevallen werden in ons Gewest 
geregistreerd?

Antwoord : Wat het eerste punt betreft, stel ik voor dat u zich 
richt tot mevrouw Cécile Jodogne, de staatssecretaris aan wie ik 
de bevoegdheid Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp 
gedelegeerd heb, en meer in het bijzonder inzake branden en 
interventie- en eerstehulpdiensten.

Wat het tweede punt betreft dat met name betrekking heeft 
op de partnerships voor wetenschappelijk onderzoek in de sector 
van de drones, op het onderdeel van de gewestelijke begroting 
in verband met onderzoek en ontwikkeling voorbehouden voor 
dronetechnologie alsook voor onderzoeksprojecten om de sector 
van de drones te ontwikkelen, nodig ik u uit om mevrouw Fadila 
Laanan, de staatssecretaris bevoegd voor Wetenschappelijk 
Onderzoek (bevoegdheid gedelegeerd door de minister-president, 
Rudi Vervoort) te contacteren.

Ik kan u niettemin informatie geven over de ondernemingen 
en de beroepen in deze sector. Het betreft namlijk elke sector waar 
de burgerlijke en commerciële toepassing alsook het gebruik van 
de drone overwogen kunnen worden om de efficiëntie van de 
activiteiten te verbeteren en om een grotere concurrentie en open-
stelling van de markt voor de gebruiker te bieden, en met name 
in de volgende sectoren : transport ; inspectie van elektrische 
netwerken ; inspectie van windparken en zonne-energiecentrales ; 
milieu, landbouw, bosbouw ; inspectie van of toezicht op installa-
ties, pijpleidingen, gebouwen en wegenbouw ; bouw ; veiligheid, 
noodinterventies, humanitaire sector ; toepassing van de wetten ; 
overheden ; architectuur ; cinematografie, fotografie, luchtfoto-
grafie ; levering van pakjes ; promotie marketing en corporaties ; 
toerisme ; sport ; gezondheid ; etc.
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Au niveau des points 3 et 4, à titre de piste de réflexion et pour 
votre éclairage, j’attire votre attention sur le fait que le drone est 
un aéronef soumis à la règlementation aéronautique dans le but 
d’assurer la sécurité des autres aéronefs ainsi que des personnes 
et des objets au sol. Outre la sécurité, l’arrêté royal relatif à l’uti-
lisation des aéronefs télépilotés dans l’espace aérien belge vise 
également la vie privée des citoyens. Cette règlementation est 
gérée par l’État fédéral (le SPF Mobilité).  

Question n° 1007 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
22 mai 2017 (Fr.) :

L’absence de réponses aux convocations d’Actiris dans le 
cadre des stages d’insertion.

Il appert d’une réponse à l’une de mes questions écrites que le 
taux de non-réponse aux convocations envoyées par Actiris, dans 
le cadre des stages d’insertion, serait de l’ordre de 35 % durant 
l’année 2016. Aussi, je souhaiterais obtenir des informations 
complémentaires sur la base des questions suivantes :

–    Quels types de sanctions ont-elles été prises à l’égard des 
jeunes chômeurs concernés par ces absences de réponse ?

–    Lesdites personnes sont-elles réputées exclues du bénéfice 
de la Garantie Jeunes ? Le cas échéant, quel a été le nombre 
global d’exclusions prononcées en 2016 ?

–    S’agissant des refus de réponse aux convocations d’Actiris, 
quelle a été la proportion des cas qui ont été notifiés 
directement auprès de l’ONEm ?

Réponse : En cas de non-réponse à une convocation, le 
chercheur d’emploi, qu’il soit jeune ou moins jeune, est radié et 
donc désinscrit auprès d’Actiris lorsqu’il ne se présente pas au 2e 
rendez-vous.

Et cela quel que soit l’objet de la convocation.

Sur l’année 2016, ce sont 52 des 3041 jeunes convoqués par 
le service Youth Guarantee qui ont été radiés pour non-réponse 
aux convocations.

Un jeune chercheur d’emploi désinscrit n’est pas exclu du 
dispositif « Garantie Jeunes » mais ne peut en bénéficier car 
il n’est plus inscrit comme chercheur d’emploi. Cela vaut pour 
l’ensemble des services offerts par Actiris et ses partenaires.  

La communication des radiations pour non-réponse aux 
convocations fait l’objet d’une communication systématique 
auprès de l’ONEM.

Wat punten 3 en 4 betreft, trek ik uw aandacht, bij wijze van 
denkoefening en te uwer informatie, op het feit dat een drone een 
luchtvaartuig is dat onderworpen is aan de luchtvaartregelgeving 
teneinde de veiligheid van de andere luchtvaartuigen en personen/
voorwerpen op de grond te waarborgen. Naast de veiligheid heeft 
het koninklijk besluit betreffende het gebruik van op afstand 
bestuurde luchtvaartuigen in het Belgische luchtruim eveneens 
betrekking op de privacy van de burgers. Deze regelgeving wordt 
door de federale staat beheerd (FOD Mobiliteit).

Vraag nr. 1007 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
22 mei 2017 (Fr.) :

Onbeantwoorde oproepingen van Actiris in het kader van de 
inschakelingsstages.

Uit een antwoord op een van mijn schriftelijke vragen blijkt 
dat er in 2016 geen antwoord kwam op 35 % van de oproepingen 
die Actiris heeft verstuurd in het kader van de inschakelingssta-
ges. Om mijn informatie aan te vullen, had ik u graag de volgende 
vragen gesteld :

–    Welke soorten sancties worden opgelegd aan jonge werkzoe-
kenden die niet reageren ?

–    Worden ze uitgesloten van de Jongerengarantie ? In 
voorkomend geval, hoeveel uitsluitingen werden uitgespro-
ken in 2016 ?

–    Aangezien het gaat om weigeringen om in te gaan op de 
oproepingen van Actiris, wat is het percentage gevallen die 
rechtstreeks aan de RVA werden gemeld ?

Antwoord : Wanneer niet gereageerd wordt op een convocatie, 
wordt de werkzoekende, of hij nu jong of minder jong is, geschrapt 
en dus uitgeschreven bij Actiris, als hij niet aanwezig is op de 
tweede afspraak.

En dat onafhankelijk van het onderwerp van de convocatie.

In 2016 werden 52 van de 3.041 jongeren die opgeroepen 
werden door de dienst Youth Guarantee, geschrapt wegens het 
niet reageren op de convocaties.

Een jonge werkzoekende die uitgeschreven is, wordt niet 
uitgesloten van de maatregel « Jongerengarantie », maar kan er 
geen gebruik meer van maken omdat hij niet meer als werkzoe-
kende ingeschreven is. Dat geldt voor alle diensten die Actiris en 
zijn partners aanbieden.

De communicatie over de schrappingen wegens het niet 
reageren op convocaties wordt systematisch door de RVA gedaan.
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Question n° 1008 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
22 mai 2017 (Fr.) :

Le développement des « conventions quadrimoteurs» entre 
les entreprises et les services publics régionaux.

À l’occasion du dernier contrôle budgétaire, vous aviez 
annoncé la poursuite du développement des « conventions qua-
drimoteurs », conclues entre les grandes entreprises bruxelloises 
et les services publics régionaux, dont Actiris. Dans le cadre de 
vos compétences en matière d’emploi, quel est le bilan enregistré 
jusqu’à présent dans le cadre de cette priorité ?

Réponse : À ce jour, 33 conventions quadrimoteurs ont été 
signées avec des entreprises.

Ces conventions permettent de formaliser la mise à disposition 
de l’ensemble des services offerts par Actiris, le VDAB Brussel et 
Bruxelles Formation à l’entreprise.  

Elles permettent également aux services publics régionaux de 
formaliser l’engagement des entreprises à communiquer à Actiris 
l’ensemble des offres disponibles. Concernant les 33 employeurs 
ayant ce type de convention, Actiris a reçu, au cours des 12 
derniers mois, 3007 offres d’emploi pour 3723 postes.  

Par ailleurs, elles permettent de tenir Actiris informé des 
besoins futurs en personnel pour notamment former les chercheurs 
d’emploi bruxellois et de par ce fait, instaurer ou renforcer les 
relations existantes avec ces entreprises.

Actuellement dans le cadre de ces conventions, des parcours 
de formation sur mesure sont mis en œuvre pour permettre à 
ces entreprises d’engager du personnel formé aux exigences des 
postes disponibles. C’est par exemple le cas pour Audi, Bpost et 
pour la Stib.

Question n° 1009 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

Le projet « Les premières Bruxelles».

L’organisme Impulse a annoncé le lancement du projet « Les 
premières Bruxelles » visant à soutenir l’entrepreneuriat féminin 
en Région bruxelloise. À l’aune de l’importance de la thématique, 
pourriez-vous me communiquer les objectifs précis qui sont 
poursuivis par cette mesure, et ce avec l’appui des services 
publics régionaux (l’adresse du dispositif est celui du complexe 
UNO) ? Quel est le volume du public cible escompté ? Quels sont 
les éventuels frais à charge des bénéficiaires du projet et, enfin, 
quel est l’agenda de réalisation de cette initiative ?  

Vraag nr. 1008 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
22 mei 2017 (Fr.) :

Verdere ontwikkeling van de vierpartijenovereenkomsten 
tussen de bedrijven en de gewestelijke overheidsdiensten.

Ter gelegenheid van de laatste begrotingscontrole hebt u 
meegedeeld dat de vierpartijenovereenkomsten tussen de grote 
Brusselse bedrijven en de gewestelijke overheidsdiensten, 
waaronder Actiris, voortgezet zullen worden. Kunt u in het kader 
van uw bevoegdheden inzake werkgelegenheid meedelen welke 
resultaten tot nu toe geboekt zijn in het kader van deze prioriteit ?

Antwoord : Heden werden 33 vierpartijenovereenkomsten 
met ondernemingen afgesloten.

Deze overeenkomsten zorgen voor de formalisering van de 
terbeschikkingstelling van alle diensten die aan de onderneming 
aangeboden worden door Actiris, VDAB Brussel en Bruxelles 
Formation.

Ze geven de gewestelijke overheidsdiensten eveneens de kans 
om het engagement te formaliseren van de ondernemingen om 
aan Actiris alle beschikbare jobaanbiedingen te melden. Wat de 
33 werkgevers met dit soort overeenkomst betreft, heeft Actiris 
de voorbije 12 maanden 3.007 jobaanbiedingen voor 3.723 posten 
ontvangen.

Ze maken het overigens ook mogelijk Actiris op de hoogte 
te houden van de toekomstige personeelsbehoeften om met name 
de Brusselse werkzoekenden op te leiden, alsook de bestaande 
relaties met deze ondernemingen te ontwikkelen of te versterken.

Momenteel worden in het kader van deze overeenkomsten 
opleidingstrajecten op maat uitgewerkt om ervoor te zorgen dat 
deze ondernemingen personeel kunnen aanwerven dat opgeleid 
is voor de beschikbare posten. Dat is bijvoorbeeld het geval voor 
Audi, Bpost en de MIVB.

Vraag nr. 1009 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Het project « Les premières Bruxelles ».

De instelling Impulse heeft de start van het project « Les 
premières Bruxelles » aangekondigd. Het project strekt ertoe 
het vrouwelijk ondernemerschap in het Brussels Gewest te 
stimuleren. Kunt u, gelet op het belang van het thema, meedelen 
wat precies de doelstellingen zijn van het project, dat steun 
krijgt van de gewestelijke overheidsdiensten (het adres van het 
project is dat van het VN gebouw) ? Wat is de omvang van de 
doelgroep ? Welke kosten komen eventueel voor rekening van de 
begunstigden van het project ? Wat is, tot slot, het tijdschema voor 
de uitvoering van het project ?
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Réponse : « Les Premières Bruxelles » n’est ni une mesure ni 
un projet d’impulse.brussels, mais une structure d’accompagne-
ment indépendante, faisant partie du réseau international d’incu-
bateurs au service des femmes entrepreneures « Les Pionnières », 
devenu en mai 2017 « Les Premières ».  

Impulse.brussels n’a pas annoncé le lancement de ce projet. 
Seule la fiche présentant cette structure membre du réseau 1819, 
anciennement dénommée « Bruxelles Pionnières », a été adaptée 
sur le site du 1819 pour intégrer les changements de nom et de 
logo intervenus en mai 2017.  

En revanche, s’agissant d’une structure ne relevant pas de 
l’autorité d’impulse.brussels, je ne connais pas le montant des 
frais à charge des bénéficiaires ni l’agenda de réalisation de cette 
initiative. Ces informations ne figurent pas dans le descriptif 
transmis pour modifier la fiche sur le site géré par le site du 1819.
 

Selon les informations concernant le volume d’activité portées 
à ma connaissance, depuis sa création fin 2011, « Les Premières 
Bruxelles » a accompagné une cinquantaine de projets de création 
d’entreprises qui ont donné lieu à la création de 17 entreprises 
innovantes.

Question n° 1010 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

Les aides régionales pour la réservation de places en crèche 
pour les entreprises.

Dans le cadre des aides régionales aux entreprises, un 
acteur économique peut obtenir, moyennant un certain nombre 
de conditions, un subside de 15.000 euros pour soutenir une 
solution d’accueil en crèche pour les employés. Pourriez-vous me 
communiquer des réponses aux questions qui suivent et ce, pour 
les années 2015 2016 et 2017 (période écoulée) :

–    Quel a été le nombre de primes allouées et pour quel volume 
financier ? Quels ont été les bénéficiaires du programme ?

–    Quel a été le nombre total de places en crèche subsidiées ?

–    Quel est le nombre total d’infractions à la législation 
constatées ? Partant, quel a été le taux de recouvrement des 
fonds ?

Réponse : En 2015, 90 primes ont été octroyées pour un 
montant total de 963.000 euros et pour un total de 207 places 
réservées.

En 2016, 72 primes ont été octroyées pour un montant total de 
360.000 euros et pour un total de 97 places réservées.

Antwoord : « Les Premières Bruxelles » is noch een 
maatregel, noch een project van impulse.brussels, maar wel 
een onafhankelijke begeleidingsstructuur die deel uitmaakt van 
het internationale netwerk van incubators ten dienste van de 
vrouwelijke ondernemers « Les Pionnières », die in mei 2017 
« Les Premières » werden.

Impulse.brussels heeft de lancering van dit project niet aan-
gekondigd. Enkel de fiche waarin deze structuur, die lid is van 
het netwerk 1819 en vroeger « Bruxelles Pionnières » heette, 
wordt voorgesteld, werd aangepast op de website van 1819 om de 
veranderingen inzake naam en logo, die in mei 2017 zijn gebeurd, 
in te geven.

Aangezien het om een structuur gaat die niet onder het gezag 
van impulse.brussels valt, ken ik het onkostenbedrag ten laste van 
de begunstigden niet, noch de agenda van de verwezenlijking van 
dit initiatief. Deze informatie zit niet vervat in de omschrijving 
die overgemaakt werd om de fiche op de website beheerd door de 
website van 1819, te wijzigen.

Volgens de informatie over het volume activiteiten waarover 
ik beschik, heeft « Les Premières Bruxelles » sinds de oprichting 
in 2011 een vijftigtal projecten voor de oprichting van onderne-
mingen begeleid waarvan er 17 geleid hebben tot de oprichting 
van een innoverende onderneming.

Vraag nr. 1010 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Gewestelijke steun voor het reserveren van plaatsen in 
crèches voor de bedrijven.

In het kader van de gewestelijke steun voor de bedrijven kan 
een economische actor die aan een aantal voorwaarden voldoet, 
een subsidie van 15.000 euro krijgen om kinderopvang in crèches 
voor zijn werknemers te regelen. Kunt u in dat verband de 
volgende vragen beantwoorden met betrekking tot de jaren 2015, 
2016 en 2017 (voorbije maanden) :

–    Hoeveel premies werden toegekend ? Voor welk bedrag ? Wie 
zijn de begunstigden ?

–    Hoeveel gesubsidieerde plaatsen zijn er in totaal in de crèches ?

–    Hoeveel overtredingen van de wetgeving werden in 
totaal vastgesteld ? Hoeveel procent van de boetes werd 
ingevorderd ?

Antwoord : In 2015 werden 90 premies toegekend voor een 
totaalbedrag van 963.000 euro en voor een totaal van 207 gereser-
veerde plaatsen.

In 2016 werden 72 premies toegekend voor een totaalbedrag 
van 360.000 euro en voor een totaal van 97 gereserveerde plaatsen.
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En 2017 (données arrêtées au 02/06/2017), 33 primes ont été 
octroyées pour un montant total de 135.000 euros et pour un total 
de 36 places réservées.

Il n’y a pas d’infraction constatée depuis l’instauration en juin 
2015, à ma demande, du nouveau système de contrôle du respect 
des conditions de l’aide.

Question n° 1011 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

Les agences de voyage en Région bruxelloise.

Afin d’opérer sur le territoire de la Région bruxelloise, 
les agences de voyage doivent obtenir une autorisation sur la 
base d’une ordonnance du 22 avril 2010. Pourriez-vous me 
communiquer des réponses aux questions qui suivent, et ce pour 
les années 2014, 2015, 2016 et 2017 (période écoulée) :

–    Quel est le nombre d’opérateurs qui ont demandé et obtenu 
une autorisation d’exercice d’activités ?

–    Quel est le nombre d’opérateurs qui ont demandé et qui se 
sont vu refuser, suspendre ou retirer une autorisation ?  

–    Quel est le nombre d’opérateurs étrangers qui ont introduit 
une déclaration préalable auprès de vos services ?

–    Quel est le nombre d’amendes qui ont été infligées sur la base 
de l’ordonnance précitée, et ce pour quel volume financier ? 
Quel est le taux de recouvrement desdits fonds ?

Réponse : J’ai l’honneur de vous faire savoir que votre 
question ne relève pas de mes compétences mais bien de celles de 
mon collègue, M. Rudi Vervoort, Ministre-Président du gouver-
nement de la Région de Bruxelles-Capitale chargé des Pouvoirs 
locaux, du Développement territorial, de la Politique de la Ville, 
des Monuments et Sites, des Affaires étudiantes, du Tourisme et 
du Port de Bruxelles.

Question n° 1012 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

Les ventes ambulantes au profit d’une association.

Les ventes ambulantes dans un but philanthropique, social, 
culturel, éducatif, sportif ou encore de promotion de l’environne-
ment sont autorisées sous certaines conditions. Pourriez-vous me 
communiquer des réponses aux questions qui suivent, et ce pour 
les années 2014, 2015, 2016 et 2017 (période écoulée) :

–    Les associations ou institutions reconnues par le SPF Finances 
dans le cadre du régime de déductibilité fiscale doivent faire 
une déclaration précisant les produits et services vendus 
trois jours au préalable. Quel est le nombre de déclarations 

In 2017 (gegevens tot 02/06/2017) werden 33 premies 
toegekend voor een totaalbedrag van 135.000 euro en voor een 
totaal van 36 gereserveerde plaatsen.

Er werden geen overtredingen vastgesteld sinds de invoering 
in juni 2015, op mijn vraag, van het nieuwe systeem dat controleert 
of de voorwaarden om steun te bekomen, nageleefd worden.

Vraag nr. 1011 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Reisagentschappen in het Brussels Gewest.

Om te mogen werken in het Brussels Gewest, moeten de reis-
agentschappen een erkenning krijgen krachtens een ordonnantie 
van 22 april 2010. Kunt u in dat verband de volgende vragen 
beantwoorden met betrekking tot de jaren 2014, 2015, 2016 en 
2017 (voorbije maanden) ?

–    Hoeveel operatoren hebben een vergunning om activiteiten uit 
te oefenen aangevraagd en gekregen ?

–    Van hoeveel operatoren die een vergunning hebben 
aangevraagd, is de vergunning geweigerd, geschorst of 
ingetrokken ?

–    Hoeveel buitenlandse operatoren hebben een voorafgaande 
schriftelijke verklaring bij uw diensten ingediend ?

–    Hoeveel boetes werd opgelegd op grond van de voornoemde 
ordonnantie ? Wat is het totaalbedrag ? Hoeveel procent van 
de boetes werd ingevorderd ?

Antwoord : Ik heb de eer u te melden dat uw vraag niet onder 
mijn bevoegdheden valt, maar wel onder die van mijn collega, 
de heer Rudi Vervoort, minister-president van de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering, belast met Plaatselijke Besturen, 
Territoriale Ontwikkeling, Stedelijk Beleid, Monumenten en 
Landschappen, Studenten-aangelegenheden, Toerisme en de 
Haven van Brussel.

Vraag nr. 1012 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Ambulante verkoop ten voordele van een vereniging.

Ambulante verkoop voor filantropische, sociale, culturele, 
educatieve, sportieve doeleinden of met het oog op de milieube-
scherming, is toegestaan onder bepaalde voorwaarden. Graag een 
antwoord op de vragen voor 2014, 2015, 2016 en 2017 (afgelopen 
termijn) :

–    De verenigingen of de instellingen die door de FOD Financiën 
erkend worden in het kader van het stelsel van fiscale aftrek-
baarheid, moeten drie dagen op voorhand een verklaring 
indienen met precisering van de verkochte producten en 
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introduites auprès de vos services (lorsque l’opération dépasse 
le cadre d’une commune) ?  

–    Tout autre demandeur qui n’est pas une organisation de 
jeunesse reconnue ou subventionnée par un pouvoir public ni 
une association ou institution reconnue par le SPF Finances 
dans le cadre du régime de déductibilité fiscale, doit aussi 
demander une autorisation préalable. Quel est le nombre de 
déclarations introduites auprès de vos services ?

–    Quel est le nombre de contrôles qui ont été opérés par vos 
services ? Pourriez-vous me communiquer le nombre d’in-
fractions identifiées ?

Réponse : Cette matière ayant été régionalisée en 2014, les 
données sont seulement disponibles depuis 2015 (*).  

En ce qui concerne le nombre de déclarations introduites 
auprès de mes services par des associations ou institutions 
reconnues, il y eu au total 8 déclarations pour l’année 2015, 6 
pour l’année 2016 et 3 pour l’instant en 2017.

Parmi celles-ci, 3 sont désignées et reconnues dans la 
législation (La Croix-Rouge ; le FNRS ; l’ASBL Doucheflux via 
la Fondation Roi Baudouin).

Au niveau des déclarations introduites par les autres 
demandeurs, il y a eu 3 déclarations en 2015 et 2016 et une seule 
en 2017.

Pour les contrôles, il est important de signaler que les contrôles 
relatifs aux associations et institutions font partie intégrante des 
opérations générales de contrôle pour le commerce ambulant.

Pour les années 2015 à 2017, 79 contrôles ont été effectués 
dans cette matière et 19 infractions ont été recensées.

(*) (Le tableau ne sera pas publié mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 1013 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

La gestion du personnel du groupe finance.brussels.

Afin de compléter mon information sur la gestion du personnel 
au sein du groupe finance.brussels, je souhaiterais obtenir des 
réponses aux questions suivantes :

–    Quelles ont été les rotations du personnel enregistrées en 
2014, 2015 et 2016 ?

–    Une évaluation externe de la politique des ressources 
humaines a-t-elle été éventuellement commanditée lors 
desdites années ? Quelles en ont été les grandes conclusions 
et, partant, les éventuelles mesures correctrices adoptées ?

diensten. Hoeveel verklaringen zijn er ingediend bij de 
diensten van de minister (wanneer de operatie het kader van 
een gemeente overschrijdt) ?

–    Elke andere aanvrager die geen erkende of door een overheid 
gesubsidieerde jeugdbeweging is, noch een vereniging of 
instelling erkend door de FOD Financiën in het kader van een 
stelsel van fiscale aftrekbaarheid, moet ook op voorhand een 
vergunning vragen. Hoeveel verklaringen zijn er ingediend 
bij de diensten van de minister ?

–    Hoeveel controles hebben de diensten uitgevoerd ? Hoeveel 
overtredingen zijn er vastgesteld ?  

Antwoord : Deze aangelegenheid werd in 2014 aan de 
gewesten overgedragen, zodat de gegevens pas sinds 2015 (*) 
beschikbaar zijn.

Wat het aantal verrichte aangiften betreft dat ingediend werd 
bij mijn administratie door erkende verenigingen of instellingen, 
waren er in totaal 8 aangiften in 2015, 6 voor 2016 en tot nog toe 
3 in 2017.

Daaronder zijn er 3 aangewezen en erkend door de wetgeving 
(het Rode Kruis, het FNRS en de vzw DoucheFLUX via de 
Koning Boudewijnstichting).

In de categorie « andere aanvragers » werden er in 2015 en 
2016 drie aangiften verricht, en één enkele in 2017.  

Voor de controles is het belangrijk te melden dat de controles 
van die verenigingen en instellingen onderdeel uitmaken van de 
algemene controle-activiteit in verband met de ambulante handel.

In de jaren 2015 tot 2017 vonden er 79 controles plaats en 
werden er 19 inbreuken vastgesteld.

(*) (De tabel zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 1013 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Personeelsbeheer van de groep finance.brussels.

Om mijn informatie over het personeelsbeheer in de groep 
finance.brussels aan te vullen, had ik u graag de volgende vragen 
gesteld :

–    Welke personeelsbewegingen werden geregistreerd in 2014, 
2015 en 2016 ?

–    Is er in die jaren eventueel opdracht gegeven tot een externe 
evaluatie van het humanresourcesmanagement ? Wat waren 
de grote conclusies daarvan ? Welke corrigerende maatregelen 
werden eventueel ingevoerd ?



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31)184

–    Quelle est actuellement la proportion d’agents domiciliés en 
Région bruxelloise ?

–    Quelle est actuellement la proportion d’agents qui bénéficient 
d’une aide publique à l’emploi ?

–    Enfin, quelle est la proportion d’employés de nationalité 
étrangère ?

Réponse : Le tableau (*) en annexe reprend les mouvements 
du personnel enregistrés sur les 3 dernières années.

Aucune évaluation externe du personnel n’a été menée sur la 
période considérée.

Actuellement, la proportion des travailleurs en service et 
domiciliés dans la Région de Bruxelles-Capitale s’élève à 70 % 
du personnel total.

Aucun travailleur ne bénéficie actuellement d’une aide 
publique à l’emploi.

La part d’employés ayant la nationalité étrangère est de 17%. 
 

(*) (Le tableau ne sera pas publié mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 1014 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

Le recours à des comparaisons de type benchmarking par 
l’opérateur Actiris.

La technique de comparaison « benchmarking » permet 
d’obtenir des résultats d’évaluation et, partant, améliorer la qualité 
des services à la collectivité. Afin de compléter mon information, 
je souhaiterais savoir si l’opérateur Actiris a pratiqué ce type 
d’audit en 2016. Le cas échéant, pourriez-vous me communiquer 
les détails de ces opérations ainsi que les budgets y afférents ? Des 
opérations de ce type sont-elles prévues en 2017 ? Le cas échéant, 
pourriez-vous m’en communiquer la teneur ?

Réponse : Dans le cadre des relations d’Actiris avec les autres 
services européens au sein, notamment, de « l’European Network 
of Public Employment Services » (le réseau européen des services 
publics d’emploi), la cellule des relations internationales a, 
parmi ses nombreuses missions, celle de réaliser des études de 
benchmarking.

Elles favorisent un apprentissage mutuel et une diffusion des 
bonnes pratiques au sein du service public d’emploi bruxellois. 
Actiris a donc régulièrement recours à des analyses de bench-
marking afin d’alimenter l’innovation au sein de ses différentes 

–    Welk percentage van de personeelsleden woont thans in het 
Brussels Gewest ?

–    Welk percentage van de personeelsleden krijgt thans tewerk-
stellingssteun van de overheid ?

–    Wat is, tot slot, het percentage personeelsleden met een buiten-
landse nationaliteit ?

Antwoord : De tabel (*) in de bijlage bevat de personeelsbe-
wegingen die de voorbije 3 jaar genoteerd werden.

In de desbetreffende perdiode werd geen enkele externe 
personeelsevaluatie uitgevoerd.

Momenteel bedraagt de verhouding werknemers die er in 
dienst zijn en gedomicilieerd zijn in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest, 70 % van het personeelstotaal.

Geen enkele werknemer geniet thans overheidssteun voor 
tewerkstelling.

Het aandeel werknemers met een vreemde nationaliteit 
bedraagt 17 %.

(*) (De tabel zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 1014 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Gebruik van benchmarking door Actiris.  

Benchmarking is een vergelijkingsmethode waarmee men 
evaluatieresultaten kan verkrijgen en de kwaliteit van de dienst-
verlening aan de samenleving verbeteren. Om mijn informatie te 
vervolledigen, had ik graag geweten of Actiris dat soort verge-
lijking heeft uitgevoerd in 2016. Kunt u me eventueel de details 
daarvan en de desbetreffende begrotingsmiddelen meedelen ? 
Zijn er vergelijkingen van dat type gepland in 2017 ? Kunt u me 
er eventueel de inhoud van meedelen ?

Antwoord : In het kader van de betrekkingen van Actiris met 
de andere Europese diensten binnen met name het « European 
Network of Public Employment Services » (het Europese netwerk 
van de overheidsdiensten tewerkstelling), heeft de cel internatio-
nale betrekkingen, naast haar talrijke opdrachten, ook de taak om 
studies inzake benchmarking uit te voeren.

Zij bevorderen het wederzijds leren en een verspreiding van 
goede praktijken binnen de Brusselse overheidsdienst tewerk-
stelling. Actiris doet dus regelmatig een beroep op benchmar-
king-analyses om input te verkrijgen voor de innovatie binnen de 
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directions sur les thématiques qui sont au cœur de leur métier, via 
la capitalisation des bonnes pratiques des autres services publics 
d’emploi.

Toutes ces analyses sont réalisées en tenant compte des spéci-
ficités du contexte de chaque service public d’emploi.  

Parmi les nombreuses thématiques explorées, on peut citer 
à titre d’exemple : l’accompagnement et l’insertion des jeunes 
chercheurs d’emploi ou les services dédiés aux employeurs.

En termes de ressources, un équivalent temps plein est dédié 
aux missions de benchmarking et son salaire est donc le seul 
budget consacré à cet exercice.

Par ailleurs, vous trouverez ci-après la liste des missions de 
benchmarking réalisées en 2016 et 2017 :

–    Groupe de travail (2016) sur les SENIORS. Résultat : note au 
Comité de Direction stratégique et projet d’accompagnement 
des seniors.

–    Groupe de travail (2016) sur les Chômeurs de longue durée. 
Résultat : note au Comité de Direction stratégique.

–    Groupe de travail (dans le cadre du PES NETWORK) sur les 
réfugiés 2017 : participation aux réunions de travail avec la 
Commission européenne et les différents experts des autres 
SPE.

–    Groupe de travail (dans le cadre de l’AMSEP) sur les réfugiés 
2017 : réponse aux différents questionnaires sur la méthodo-
logie à utiliser pour les futures collaborations dans le cadre de 
ce groupe qui est toujours en cours (il a débuté en 2017).  

–    Réponses aux différents questionnaires européens (évaluation 
entre pairs dans le cadre du PES NETWORK) transmis 
ensuite à la Commission européenne.

–    Exemples d’obligations européennes légales dans le cadre 
de la Directive européenne de 2014 (DECISION N° 573 
Parlement et Conseil UE du 15 mai 2014) sur la collaboration 
entre les SPE (PES NETWORK BOARD) :  

–    Evaluation du SPE letton dans le cadre du rôle d’Actiris 
d’assesseur (au sein du PES NETWORK BOARD) : rapport 
envoyé à la Commission européenne et au SPE letton.  

–    Evaluation du SPE espagnol dans le cadre de notre rôle 
d’assesseur, en juillet dernier (au sein du PES NETWORK 
BOARD) : rapport envoyé à la Commission européenne et au 
SPE letton.  

–    Participation aux différents groupes de travail européens 
concernant les indicateurs européens obligatoires.

Outre le salaire d’un ETP comme indiqué plus haut, aucun 
budget a été utilisé.

verschillende directies over onderwerpen die hun corebusiness 
zijn, via de kapitalisering van goede praktijken van de andere 
overheidsdiensten tewerkstelling.

Al deze analyses worden uitgevoerd terwijl rekening 
gehouden wordt met de specificiteiten van de context van elke 
overheidsdienst tewerkstelling.

Tot de talrijk bestudeerde onderwerpen horen bijvoorbeeld de 
begeleiding en de inschakeling van jonge werkzoekenden of de 
diensten voor werkgevers.

In termen van middelen wordt een voltijds equivalent ingezet 
voor de opdrachten in verband met benchmarking en zijn salaris 
is bijgevolg het enige budget dat aan deze oefening gewijd wordt.

Hieronder vindt u overigens de lijst met opdrachten inzake 
benchmarking uitgevoerd in 2016 en 2017 :

–    Werkgroep Senioren (2016). Resultaat : nota aan het 
Strategisch Directiecomité en project voor de begeleiding van 
senioren.

–    Werkgroep Langdurig werklozen (2016). Resultaat : nota aan 
het Strategisch Directiecomité.

–    Werkgroep Vluchtelingen (2017) (in het kader van het PES 
NETWORK) : deelname aan de werkvergaderingen met 
de Europese Commissie en de verschillende experts van de 
andere overheidsdiensten tewerkstelling.

–    Werkgroep Vluchtelingen (2017) (in het kader van WAPES) : 
antwoord op de verschillende lijsten vragen over de te 
gebruiken methodologie voor de toekomstige samenwerkin-
gen in het kader van deze groep die nog steeds loopt (hij werd 
opgestart in 2017).

–    Antwoorden op de verschillende Europese vragenlijsten 
(peerevaluatie in het kader van het PES NETWORK) die 
vervolgens aan de Europese Commissie werden overgemaakt.

–    Voorbeelden van Europese wettelijke verplichtingen in het 
kader van de Europese richtlijn uit 2014 (Beslissing nr. 573 
van het Parlement en van de Raad van de EU van 15 mei 
2014) over de samenwerking tussen de overheidsdiensten 
tewerkstelling (PES NETWORK BOARD).

–    Evaluatie van de Letse overheidsdienst tewerkstelling in het 
kader van de rol van Actiris als assessor (binnen de PES 
NETWORK BOARD) : rapport verzonden naar de Europese 
Commissie en naar de Letse overheidsdienst tewerkstelling.

–    Evaluatie van de Spaanse overheidsdienst tewerkstelling in 
het kader van onze rol als assessor, in juli vorig jaar (binnen 
de PES NETWORK BOARD) : rapport verzonden naar de 
Europese Commissie en naar de Spaanse overheidsdienst 
tewerkstelling.

–    Deelname aan de verschillende Europese werkgroepen over 
de verplichte Europese indicatoren.

Naast het salaris van een VTE, zoals hierboven gemeld, werd 
geen enkel budget gebruikt.
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Question n° 1015 de M. Emin Özkara du 22 mai 2017 
(Fr.) :

L’appel à projets « Be Circular – Be Brussels 2017 ».

Le gouvernement de la Région Bruxelles-Capitale a lancé un 
appel à projets « Be Circular – Be Brussels 2017 » (1) qui a pour 
objectif, de soutenir et développer des activités économiques qui 
soient au bénéfice de l’environnement et de l’emploi local dans 
une optique d’économie circulaire. Cet appel à projets s’adresse 
à toutes les entreprises, PME, TPE, indépendants, ASBL qui par 
leur démarche ou au travers de projets innovants, tendent vers une 
plus grande durabilité dans cette optique d’économie circulaire. 
L’appel à projets, doté d’un budget de 1,5 million d’euros de 
soutien direct par an, s’est clôturé le lundi 15 mai 2017 :

1. Pourriez-vous nous indiquer quels sont les projets qui ont été 
soumis au gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale ?

2. Quelle a été la méthode d’évaluation et quels ont été les 
critères retenus pour procéder à cette évaluation ?

3. Quel organisme a-t-il été chargé de cette évaluation ?

4. Pourriez-vous nous indiquer quels projets ont été retenus par 
le gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale ? Quels 
sont les soutiens financiers qui ont été accordés aux projets 
retenus (projet par projet) ?

5. Pourriez-vous nous présenter brièvement les projets retenus et 
nous en dire un peu plus sur la plus-value apportée par chaque 
projet retenu ?

Réponse : Les dossiers n’ont pas encore été soumis au gou-
vernement car le comité d’avis n’a pas encore eu lieu.  

108 projets s’inscrivant dans l’une des 4 thématiques suivantes 
ont été reçus :

–    3R : Réparer, Réutiliser, Recycler tous secteurs confondus, 
avec une attention particulière sur le textile, les déchets 
électriques et électroménagers ainsi que les jouets et le 
mobilier ;

–    alimentation (hors production agricole) ;

–    construction ;

Nouveaux modèles économiques de l’économie circulaire.

Les dossiers seront évalués selon les critères définis dans le 
règlement, qui est disponible en ligne, à savoir :

–    adéquation aux objectifs de l’appel à projets « be circular – be 
brussels » ;

–    caractère innovant du projet par rapport à l’offre du marché 
bruxellois ;

–    crédibilité technicoéconomique du projet ;

(1)  www.circularprojects.brussels, appel à projet « Be circular  - Be 
Brussels 2017 », http://www.circularprojects.brussels/ ?page_
id= 21&lang=fr, consulté le 22 avril 2017.

Vraag nr. 1015 van de heer Emin Özkara d.d. 22 mei 2017 
(Fr.) :

Projectoproep « Be circular – Be Brussels 2017 ».

De Brusselse regering heeft een projectoproep Be circular – Be 
Brussels 2017 (1) gedaan met als doel de steun voor economische 
activiteiten die ten goede komen aan het milieu en de lokale 
werkgelegenheid in het perspectief van de circulaire economie. 
Deze projectoproep is gericht tot alle bedrijven, KMO’s, ZKO’s, 
zelfstandigen en vzw’s die via hun initiatieven of innoverende 
projecten streven naar meer duurzaamheid in het perspectief 
van de circulaire economie. Deze projectoproep, met een budget 
van 1,5 miljoen euro rechtstreekse steun per jaar, is op maandag 
15 mei 2017 afgesloten :

1. Welke projecten zijn er aan de Brusselse regering voorgelegd ?
 

2. Wat was de evaluatiemethode en welke criteria zijn daarbij 
gebruikt ?

3. Welk orgaan is met de evaluatie belast ?

4. Welke projecten heeft de Brusselse regering gekozen ? Welke 
financiële steun is er gegeven aan de gekozen projecten (per 
project) ?  

5. Graag een korte toelichting bij de gekozen projecten en de 
meerwaarde van elk project.  

Antwoord : De dossiers werden nog niet voorgelegd 
aan de Regering, aangezien het adviescomité nog niet heeft 
plaatsgevonden.

We hebben in totaal 108 projecten ontvangen die binnen een 
van volgende vier thema’s passen :

–    3R : Réparer, Réutiliser, Recycler (Herstellen, Hergebruiken, 
Recycleren), alle sectoren samen, met bijzondere aandacht 
voor textiel, afgedankte elektrische en elektronische 
apparaten, alsook speelgoed en meubilair ;

–    voedingssector (behalve landbouwproducten) ;

–    bouwsector ;

Nieuwe economische modellen van de circulaire economie.

De dossiers zullen geëvalueerd worden volgens de criteria 
bepaald in het reglement, dat online beschikbaar is, namelijk :

–    overeenstemming met de doelstellingen van de projectoproep 
« Be circular – Be Brussels » ;

–    innoverend karakter van het project ten opzichte van wat de 
Brusselse markt op dit ogenblik biedt ;

–    technisch-economische geloofwaardigheid van het project ;

(1)  www.circularprojects.brussels, projectoproep Be circular – Be Brussels 
2017 http://www.circularprojects.brussels/appels-a-projets-be-circu-
lar-entreprises/ ?lang=nl, geraadpleegd op 27 juni 2017.

http://www.circularprojects.brussels
http://www.circularprojects.brussels
http://www.circularprojects.brussels
http://www.circularprojects.brussels
http://www.circularprojects.brussels/appels-a-projets-be-circular-entreprises
http://www.circularprojects.brussels/appels-a-projets-be-circular-entreprises
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–    potentiel de création de valeur économique et d’emplois en 
Région de Bruxelles-Capitale.

Les dossiers sont analysés par un comité d’avis pluridiscipli-
naire composé d’impulse.brussels, de Bruxelles Environnement, 
de Bruxelles Economie et Emploi, de deux représentants des 
deux cabinets (Economie et Environnement) ainsi que des experts 
externes spécialisés dans les thématiques concernées.  

Les membres de ce comité effectuent, au préalable de la tenue 
du comité d’avis, un travail de pré-analyse. Ces pré-analyses 
seront ensuite confrontées lors de celui-ci afin d’atteindre un 
consensus en vue d’établir une sélection finale qui sera soumise 
pour décision et passage en gouvernement.  

Question n° 1016 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité 
réduite et les malvoyants.

Les organismes publics bruxellois se doivent d’être 
exemplaires dans la qualité de l’accueil et au niveau de l’accessi-
bilité des différentes missions fournies au profit de la collectivité. 
Aussi, pourriez-vous me communiquer, pour chacun des services 
qui dépendent de votre tutelle ministérielle, la liste des mesures 
prises en 2014, en 2015 et en 2016 pour soutenir le bon accès 
des personnes à mobilité réduite ainsi que des malvoyants ? Je 
vous remercie de bien vouloir étayer votre réponse en précisant 
les budgets y afférents.

Réponse : 

Différentes mesures sont prises au sein d’Actiris afin de 
soutenir le bon accès des personnes à mobilité réduite ainsi que 
des malvoyants :

–    dans le cadre de la mise en conformité du portefeuille 
immobilier, la préférence est dirigée vers les surfaces de 
bureaux situées au rez-de-chaussée ou celles aisément 
accessibles dans les étages (ascenseurs PMR avec boutons 
prioritaire, rampes d’accès, etc.) ;

–    lors de nouvelles implantations, la sélection est portée vers les 
surfaces de plain-pied pour les parties publiques ;

–    lors de rénovation de surfaces existantes, il y a l’adaptation, 
dans la mesure du possible, de l’accessibilité PMR ;

–    lecture des étages par parlophone dans les ascenseurs au siège 
central et écriture en braille sur les boutons d’étages.  

En 2017, un audit mobilité sera réalisé et comprendra :  

–    potentieel voor het creëren van economische waarde en werk-
gelegenheid in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

De dossiers worden geanalyseerd door een multidisciplinair 
adviescomité, samengesteld uit impulse.brussels, Leefmilieu 
Brussel, Brussel Economie en Werkgelegenheid, twee vertegen-
woordigers van de twee kabinetten (Economie en Leefmilieu), 
alsook externe experts die gespecialiseerd zijn in de thema’s in 
kwestie.

De leden van dit comité verrichten, voordat het adviesco-
mité plaatsvindt, een pre-analyse. Deze pre-analyses worden 
vervolgens tijdens het adviescomité naast elkaar gelegd om 
een consensus te bereiken met het oog op het opstellen van een 
eindselectie, die ter beslissing voorgelegd wordt om dan op de 
Regering te passeren.

Vraag nr. 1016 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met 
beperkte mobiliteit en slechtzienden.

De Brusselse overheidsinstellingen moeten het voorbeeld 
geven op het vlak van de kwaliteit van het onthaal en de toeganke-
lijkheid van de verschillende opdrachten die geleverd worden ten 
voordele van de gemeenschap. Kan u mij voor elk van de diensten 
onder uw ministerieel toezicht de lijst van de maatregelen geven 
die in 2014, in 2015 en in 2016 werden genomen ter ondersteuning 
van de goede toegang van de personen met beperkte mobiliteit en 
de slechtzienden ? Gelieve in uw antwoord de daarvoor bestede 
middelen te vermelden.

Antwoord : 

Bij Actiris zijn verschillende maatregelen genomen om de 
vlotte toegang voor personen met een beperkte mobiliteit en voor 
slechtzienden te ondersteunen :

–    in het kader van de aanpassing van de vastgoedportefeuille 
wordt de voorkeur gegeven aan kantoorruimte die zich op de 
gelijkvloerse verdieping bevindt, of gemakkelijk bereikbaar is 
op de verdiepingen (liften voor PBM met prioritaire knoppen, 
toegangshellingen, etc.) ;

–    voor nieuwe vestigingen wordt de voorkeur gegeven aan 
gelijkvloerse verdiepingen voor de publieke delen ;

–    bij de renovatie van bestaande verdiepingen wordt, in de mate 
van het mogelijke, de toegang voor PBM aangepast ;

–    het voorlezen van de verdiepingen door de parlofoon in de 
liften in de hoofdzetel en brailleschrift op de knoppen van de 
verdiepingen.

In 2017 zal een audit inzake mobiliteit worden uitgevoerd die 
het volgende zal inhouden :
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–    une analyse suivant le Titre IV du RRU et des autres documents 
de référence ;

–    une analyse suivant le référentiel Access-i.

Aucun budget spécifique n’a été alloué pour les années 2014, 
2015 et 2016.

Aucune mesure d’aménagement spécifique n’a été prise sur 
la période indiquée pour l’accueil de personnes à mobilité réduite 
au sein de citydev.brussels. Cependant, ce dernier a effectué 
depuis plusieurs années les investissements nécessaires pour 
permettre l’organisation d’un accueil convivial de ce public cible 
spécifique : tous les blocs sanitaires du siège social sont équipés 
d’un WC adapté pour personne à mobilité réduite et une rampe 
d’accès spéciale PMR permet aux visiteurs, clients, candidats 
au recrutement et aux autres fournisseurs d’accéder au rez-de 
chaussée où un ascenseur leur permet d’arriver aux différents 
étages de l’institution. Tous les étages sont également suffisam-
ment larges pour pouvoir accueillir une chaise roulante et se 
mouvoir facilement au sein de l’institution.

En ce qui concerne les personnes malvoyantes, rien n’est spé-
cifiquement prévu pour leur accès en particulier. Aucun problème 
n’a été constaté à ce jour.

Durant les années 2014, 2015 et 2016, finance.brussels/
groupe SRIB n’a pas pris de mesures particulières autres que de 
souligner à son personnel, et surtout à celui de première ligne, 
toute l’importance de l’accueil et des possibilités d’adapter ses 
modes de fonctionnement en cas d’éventuelles difficultés liées à 
des limitations dues à des problèmes physiques.

Conscient cependant que le type de ses locaux n’est pas 
optimal à ce sujet, finance.brussels, comme elle l’a par ailleurs fait 
lors de ses derniers travaux structurels, tente d’adapter au mieux 
ses infrastructures lors de travaux de transformation.  

Le Conseil économique et social de la Région de Bruxelles-
Capitale (CES) est locataire d’une bâtisse datant de la fin des 
années 20. Très rapidement, la Direction a souhaité rendre les 
locaux accessibles aux personnes handicapées, ce qui s’est 
rapidement traduit par la mise en place d’un fauteuil monte-esca-
liers, rendant le rez-de-chaussée des locaux accessible aux PMR.

Malheureusement toute une série d’obstacles liés à la 
construction du bâtiment et à son classement partiel empêchent 
des travaux de nature à assurer une totale accessibilité des lieux.  

Néanmoins, le CES s’organise au mieux pour que tout un 
chacun puisse accéder facilement aux évènements publics qu’il 
organise.

Enfin, en ce qui concerne Bruxelles Economie et Emploi, je 
vous invite à contacter la secrétaire d’État, Mme Fadila Laanan, 
chargée de la Fonction Publique.

–    een analyse volgens Titel IV van de GSV en van de andere 
referentiedocumenten ;

–    een analyse volgens het referentiesysteem Access-i.

Er werd geen enkel specifiek budget toegekend voor de jaren 
2014, 2015 en 2016.

Er werd geen enkele specifieke maatregel inzake inrichting 
genomen tijdens de aangegeven periode voor het onthaal van 
personen met een beperkte mobiliteit bij citydev.brussels. Deze 
laatste heeft de voorbije jaren evenwel de nodige investeringen 
gedaan om ervoor te zorgen dat deze specifieke doelgroep correct 
kan worden ontvangen : alle sanitaire blokken van de hoofdzetel 
werden uitgerust met een aangepast toilet voor personen met een 
beperkte mobiliteit, en een speciale toegangshelling voor PBM 
geeft de bezoekers, klanten, kandidaten voor rekrutering en 
andere leveranciers toegang tot de gelijkvloerse verdieping waar 
zich een lift met toegang tot de verschillende verdiepingen van de 
instelling bevindt. Alle verdiepingen zijn eveneens breed genoeg 
voor een rolstoel en om zich vlot door de instelling te verplaatsen.

Voor de slechtzienden is niets specifieks voorzien om 
hen toegang te geven. Tot nog toe werd geen enkel probleem 
vastgesteld.

In 2014, 2015 en 2016 heeft finance.brussels/ GIMB-groep 
geen bijzondere maatregelen getroffen. Wel werd het personeel, 
vooral de eerstelijnsmedewerkers, op het hart gedrukt dat het 
onthaal erg belangrijk is, alsook de mogelijkheden om hun manier 
van werken aan te passen, in geval van eventuele moeilijkheden 
in verband met beperkingen als gevolg van fysieke problemen.

finance.brussels is zich ervan bewust dat zijn lokalen 
niet optimaal zijn voor mensen met een beperking en tracht, 
zoals overigens tijdens de laatste werkzaamheden het geval 
was, zijn infrastructuur zo veel mogelijk aan te passen bij 
verbouwingswerkzaamheden.

De Economische en Sociale Raad van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest (ESRBHG) huurt een gebouw dat dateert 
van eind jaren 1920. De Directie wilde al snel dat de lokalen 
toegankelijk werden gemaakt voor personen met een handicap. Er 
werd in korte tijd een traplift geïnstalleerd, zodat de gelijkvloerse 
verdieping van de lokalen toegankelijk werd voor PBM.

Jammer genoeg verhinderen een reeks obstakels in verband 
met de constructie van het gebouw en zijn gedeeltelijke plaatsing 
op de monumentenlijst werkzaamheden om een volledige toegan-
kelijkheid van de gebouwen te waarborgen.

Niettemin organiseert de ESR zich zo goed mogelijk opdat 
iedereen gemakkelijk toegang heeft tot de publieke evenementen 
die hij organiseert.

Ten slotte nodig ik u uit om u, wat Brussel Economie en 
Werkgelegenheid betreft, te richten tot mevrouw Fadila Laanan, 
de staatssecretaris bevoegd voor het Openbaar Ambt.



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31) 189

Question n° 1017 de M. Bernard Clerfayt du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Les couts du personnel détaché des administrations.

La Cour des Comptes vient de rendre son rapport au Parlement 
wallon sur les comptes de la Région wallonne. Dans ce rapport, 
la Cour signale que les couts du personnel des administrations 
publiques wallonnes détaché dans les cabinets du gouvernement 
wallon ne sont pas directement imputés dans les budgets afférents 
au cout des cabinets mais restent logés dans les budgets des admi-
nistrations privées de ces agents détachés. Cette pratique a pour 
effet de minorer le cout budgétaire des cabinets tel qu’il est affiché 
dans le budget régional, rendu public et adopté par le Parlement 
bruxellois.  

J’aimerais savoir si cette pratique est également en vigueur en 
Région bruxelloise. Ainsi, il me plairait de savoir :

1. Combien de personnes, membres d’une administration 
publique bruxelloise ou d’un OIP dépendant de la tutelle 
régionale, travaillent ou travaillaient-elles dans votre cabinet 
pour les années 2014, 2015, 2016 et 2017 ?

2. Le cout des salaires et avantages accordés à ces membres de 
votre cabinet sont-ils imputés dans les frais de fonctionne-
ment du cabinet ou restent-ils à charge de l’administration qui 
les employait avant ce détachement ?

3. Quel est, pour chacune de ces années, le cout salarial total de 
ces détachements ?

4. N’estimez-vous pas préférable de déclarer dans le budget de 
la Région bruxelloise le cout complet des cabinets ministé-
riels et d’informer complètement le Parlement bruxellois de 
cette dépense ?

5. L’absence de vote formel d’autorisation de cette dépense par 
le Parlement n’interdit-elle pas le détachement de personnel 
de l’administration vers les cabinets ?

Réponse : En 2014, 8 agents étaient détachés pour un montant 
de 250.000 euros.

En 2015, 10 agents étaient détachés pour un montant de 
597.000 euros.

En 2016, 10 agents étaient détachés pour 560.000 euros.  

En 2017, 8 agents sont détachés pour un montant, arrêté à la 
fin du mois d’avril, de 234.000 euros .

L’ensemble de ces couts est imputé aux budgets administratifs 
des administrations concernées, conformément à l’article 5§ 6 
de l’arrêté du gouvernement du 20 juillet 2014 déterminant la 
composition et le fonctionnement des cabinets.

Vraag nr. 1017 van de heer Bernard Clerfayt d.d. 23 mei 
2017 (Fr.) :

De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen.

Het Rekenhof heeft zopas zijn verslag over de rekeningen 
van het Waals Gewest aan het Waals Parlement uitgebracht. In 
dat verslag wijst het Hof erop dat de kosten voor het personeel 
van de Waalse overheidsdiensten, dat gedetacheerd wordt naar 
de kabinetten van de Waalse Regering niet rechtstreeks geboekt 
worden in de bijhorende begrotingen voor de kosten van de 
kabinetten, maar blijven staan in de begrotingen van de private 
besturen van dit gedetacheerd personeel. Deze praktijk heeft 
als gevolg dat de begrotingskost voor de kabinetten vermindert, 
zoals bedoeld wordt in de gewestbegroting, die openbaar gemaakt 
wordt en door het Brussels Parlement goedgekeurd wordt.

Ik zou willen weten of deze praktijk ook geldt in het Brussels 
Gewest.

1. Hoeveel personen, die lid zijn van een Brusselse overheids-
dienst of een ION die afhangt van het gewestelijk toezicht, 
werken of werkten in uw kabinet in 2014, 2015, 2016 en 
2017 ?

2. Wordt de kost voor de lonen en voordelen voor deze leden 
van uw kabinet geboekt als werkingskosten van het kabinet of 
blijven die ten laste van het bestuur dat hen tewerkstelde vóór 
deze detachering ?

3. Wat is voor elk van die jaren de totale loonkost van de 
detacheringen ?

4. Vindt u het niet beter om in de begroting van het Brussels 
Gewest de volledige kostprijs van de ministeriële kabinetten 
op te nemen en het Brussels Parlement correct te informeren 
over deze uitgave ?

5. Sluit het gebrek aan formele stemming over de machtiging 
van deze uitgave door het Parlement niet uit dat personeel van 
het bestuur naar de kabinetten gedetacheerd wordt ?

Antwoord : In 2014 werden 8 ambtenaren gedetacheerd voor 
een bedrag van 250.000 euros.

In 2015 werden 10 ambtenaren gedetacheerd voor een bedrag 
van 597.000 euro.

In 2016 werden 10 ambtenaren gedetacheerd voor een bedrag 
van 560.000 euro.

In 2017 werden 8 ambtenaren gedetacheerd voor een bedrag, 
vastgesteld eind april, van 234.000 euro.

Al deze kosten worden aangerekend op de administratieve 
budgetten van de Besturen in kwestie, overeenkomstig artikel 5, 
§ 6 van het besluit van de Regering van 20 juli 2014 tot bepaling 
van de samenstelling en de werking van de kabinetten.
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Le cout des allocations et primes dites « de cabinet » octroyées, 
le cas échéant, aux agents détachés, est imputé dans les frais de 
fonctionnement du cabinet.  

Quelle que soit leur affectation, les rémunérations des 
membres du personnel des services du gouvernement figurent 
bien dans le budget régional.

Je ne vois, pour ma part, aucun inconvénient à préciser le cout 
complet des cabinets et à en informer le Parlement.  

Tant l’habilitation figurant dans la loi spéciale du 12 janvier 
1989 relative aux institutions bruxelloises, notamment l’article 40, 
§ 1er, qui renvoie aux dispositions de la loi spéciale du 8 aout 1980 
de réformes institutionnelles, que celles figurant dans les différentes 
ordonnances créant les OIP bruxellois confèrent au gouvernement 
régional pleine compétence pour fixer le statut administratif et 
pécuniaire de ses services, qu’il s’agisse de ses administrations 
comme des cabinets de ses membres. La possibilité de détacher 
des membres du personnel des administrations dans les cabinets 
ministériels et le maintien de leur rémunération à charge de l’ad-
ministration dont ils sont agents figurent expressément dans les 
différents statuts arrêtés par le Gouvernement.  

Question n° 1018 de M. Bruno De Lille du 1er juin 2017 
(N.) :

Les ajustements au contrat d’insertion.

En commission des Affaires économiques du 27 avril 2017, 
vous avez dressé un état des lieux des contrats d’insertion, ces 
contrats annuels subventionnés destinés aux jeunes de 18 à 25 ans 
sans emploi depuis 18 mois et sans expérience professionnelle 
suffisante.

Il s’est avéré que l’instrument a rencontré moins de succès 
qu’on ne pensait initialement. Sur les 1.005 personnes convoquées 
par le Service Garantie Jeunes d’Actiris, seules 305 ont un emploi. 
Une partie des sans-emplois ont des raisons légitimes, mais il y a 
également des jeunes qui ne répondent pas ou ne coopèrent pas 
sans motifs légitimes.

Il ne faut pas que le rattrapage entamé début 2017 fléchisse, 
il devra même passer à la vitesse supérieure si le gouvernement 
souhaite atteindre l’objectif qu’il s’est fixé de 1.000 jeunes au 
travail par an.

Je voudrais vous poser les questions suivantes :

–    Vous répétez souvent qu’on travaille avec des flux et non des 
stocks. Pouvez-vous donner une estimation du nombre total 
et du nombre supplémentaire de jeunes qui remplissent les 
conditions de juillet 2016 à juillet 2018 inclus, et ce par mois ?

De kosten voor de toegekende zogenaamde « kabinetstoela-
ges en -premies » worden, in voorkomend geval voor de gedeta-
cheerde ambtenaren, aangerekend op de werkingskosten van het 
kabinet.

Ongeacht hun post zijn de bezoldigingen van de personeels-
leden van de diensten van de Regering opgenomen in de gewes-
telijke begroting.

Wat mij betreft, zie ik geen enkel bezwaar om de volledige 
kosten van de kabinetten te preciseren en het Parlement daarover 
in te lichten.

Zowel de machtiging die voorkomt in de bijzondere wet van 
12 januari 1989 betreffende de Brusselse instellingen, met name 
artikel 40, § 1 dat verwijst naar de bepalingen van de bijzondere 
wet van 8 augustus 1980 tot hervorming der instellingen, als 
degene die voorkomen in de verschillende ordonnanties ter 
oprichting van de Brusselse ION’s, verlenen de Gewestregeering 
de volledige bevoegdheid om het administratieve statuut en de 
bezoldigingsregeling van haar diensten te bepalen, zowel van haar 
besturen als van de kabinetten van haar leden. De mogelijkheid 
om personeelsleden van de besturen te detacheren naar ministe-
riële kabinetten en het behoud van hun bezoldiging ten laste van 
het bestuur waarbij ze amtenaar zijn, staan expliciet vermeld in de 
verschillende statuten die de Regering bekrachtigde.

Vraag nr. 1018 van de heer Bruno De Lille d.d. 1 juni 2017 
(N.) :

De bijsturingen van het inschakelingscontract.

In de Commissie Economie van 27 april 2017 gaf u een 
stand van zaken over de inschakelingscontracten. Dat zijn gesub-
sidieerde jaarcontracten voor jongeren tussen 18 en 25 jaar die 
18 maanden werkloos zijn en nog geen zinvolle werkervaring 
hebben.

Hét instrument bleek minder succesvol dan voordien gedacht. 
Van de 1.005 personen die opgeroepen zijn door de dienst jonge-
rengarantie van Actiris, zijn er slechts 305 aan het werk. Een deel 
van de niet werkenden heeft legitieme redenen, maar er zijn ook 
jongeren die niet antwoorden of meewerken om niet-legitieme 
redenen.

De inhaalbeweging die begin 2017 werd ingezet zal niet 
mogen afnemen en zelfs een versnelling hoger moeten schakelen 
als de regering haar vooropgestelde doel van 1.000 jobs voor 
jongeren per jaar wil behalen.

Mijn vragen :

–    De minister herhaalt vaak dat er gewerkt wordt met flows en 
niet met stocks. Kan de minister een schatting geven van het 
totale en bijkomende aantal jongeren dat aan de voorwaarden 
voldoet van juli 2016 tot en met juli 2018 per maand ?
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–    Il est clairement ressorti du débat qu’un accompagnement 
(préalable) était nécessaire. Comment vous y attelez-vous ? 
Quels efforts supplémentaires les conseillers emploi 
fournissent-ils ?

–    Combien des jeunes récalcitrants perçoivent-ils une allocation 
d’insertion ou un revenu d’intégration sociale ? Actuellement, 
la sanction consiste à inscrire une observation dans leur 
dossier. Envisagez-vous encore d’autres sanctions ?

–    L’absence de réponse est un problème important : quelque 
42 % des jeunes ne répondent pas à la convocation d’Actiris. 
Collabore-t-on avec les parents, les associations de quartier, 
les éducateurs de rue, les mosquées afin d’encourager 
les jeunes à répondre à la convocation ? Quelles mesures 
prend-on ou prévoit-on de prendre afin de faire baisser le taux 
de non-réponse ?

Réponse : Le tableau 1 en annexe (*) montre l’évolution 
par mois du nombre de jeunes chercheurs d’emploi éligibles au 
contrat d’insertion entre novembre 2016 et juin 2017. La dernière 
colonne montre le nombre de jeunes éligibles pour la première 
fois. Par exemple, au mois de mai, il y avait 846 jeunes éligibles 
(stock constitué depuis le lancement du dispositif en juillet 
2016 incluant un contingent de 154 nouveaux jeunes). Durant la 
rédaction de cette réponse, les données concernant l’estimation 
du nombre de jeunes jusqu’en juillet 2018 n’étaient pas encore 
disponibles.  

Le tableau montre une augmentation progressive du nombre 
de jeunes éligibles au contrat d’insertion. Surtout pendant les 
mois de février, de mars et d’avril 2017, nous constatons une 
augmentation significative due au pic du nombre d’inscriptions 
durant la période du mois d’aout au mois d’octobre 2016 (après 
que les jeunes chercheurs d’emploi ont fini leurs études et qui sont 
toujours sans emploi 18 mois plus tard).

Nous pouvons estimer que sur les 12 prochains mois, il 
devrait y avoir entre 1.500 et 2.000 nouveaux jeunes éligibles au 
contrat d’insertion (environ 1/3 seront éligibles entre juillet 2017 
et décembre 2017 et les 2/3 le seront entre janvier 2018 et juin 
2018).

Chaque jeune qui s’inscrit auprès d’Actiris bénéficie d’un 
accompagnement personnalisé. Afin de l’aider dans sa recherche 
de travail, le conseiller d’Actiris rédigera un plan d’action 
personnel, qui s’étale sur dix mois, avec la collaboration du jeune.

Afin de renforcer cet accompagnement, un nombre de mesures 
ont déjà été prévues :

–    Les conseillers d’Actiris ont contacté par téléphone les jeunes 
qui ne sont plus inscrits pour les convaincre de se réinscrire 
afin de continuer l’accompagnement.

–    La mise en œuvre d’un test linguistique pour le français est en 
préparation afin de détecter à un stade précoce et de manière 
ciblée des difficultés au niveau de l’apprentissage linguistique 
afin de pouvoir orienter les jeunes plus tôt (alphabétisation, 
FLE,.).

–    Tijdens het debat kwam de nood aan (voorafgaande) 
begeleiding sterk naar voor. Hoe pakt de minister dit aan ? 
Welke bijkomende inspanningen worden geleverd door de 
jobcoaches ?

–    Hoeveel van de jongeren die zich niet-welwillend opstellen 
ontvangen een inschakelingsuitkering of een leefloon ? 
Momenteel bestaat de sanctie uit een opmerking in hun 
dossier. Heeft de minister nog andere sancties op het oog ?

–    De non-respons is een zeer groot probleem. Zo en 42 % van 
de jongeren antwoordt niet op de oproep van Actiris. Wordt er 
samengewerkt met ouders, buurtverenigingen, straathoekwer-
kers, moskeeën om de jongeren aan te zetten op de oproep in 
te gaan ? Welke inspanningen worden er genomen of zijn er 
gepland om de non-responsgraad terug te dringen ?  

Antwoord : Tabel 1 in de bijlage (*) geeft de evolutie weer 
per maand van het aantal jonge werkzoekenden die in aanmerking 
komen voor het inschakelingscontract tussen de maand november 
2016 en juni 2017. De laatste kolom geeft het aantal jongeren 
weer die voor het eerst in aanmerking kwamen. Zo zien we 
bijvoorbeeld dat er in de maand mei 846 jongeren waren die in 
aanmerking kwamen (stock opgebouwd sinds de lancering van 
de maatregel in juli 2016 met inbegrip van een lichting van 154 
nieuwe jongeren). Gegevens over een schatting van het aantal 
jongeren tot en met juli 2018 waren nog niet beschikbaar bij het 
opstellen van dit antwoord.

De tabel toont een progressieve stijging van het aantal 
jongeren die in aanmerking komen voor het inschakelingscon-
tract. Vooral in de maanden februari, maart en april 2017 is er 
een significante stijging die te wijten is aan de piek in het aantal 
inschrijvingen in de periode augustus-oktober 2016 (nadat de 
jonge werkzoekenden hun studies afrondden en die 18 maanden 
later nog steeds werkloos waren).

We kunnen schatten dat er de komende 12 maanden 1.500 à 
2.000 nieuwe jongeren zullen zijn die voor het inschakelingscon-
tract in aanmerking komen (ongeveer 1/3 zal in aanmerking 
komen tussen juli 2017 en december 2017 en 2/3 zal dat tussen 
januari 2018 en juni 2018 zijn).

Elke jongere die zich inschrijft bij Actiris, heeft recht op 
persoonlijke begeleiding. Om hem/haar te helpen in de zoektocht 
naar werk, zal de Actiris-consulent samen met de jongere een 
persoonlijk actieplan opstellen dat zich spreidt over tien maanden.

Om deze begeleiding te versterken, zijn er reeds een aantal 
maatregelen voorzien :

–    De Actiris-consulenten hebben telefonisch contact opgenomen 
met de jongeren die niet meer ingeschreven zijn om hen te 
overtuigen zich opnieuw in te schrijven, zodat de begeleiding 
voortgezet kan worden.

–    Er wordt gewerkt aan de invoering van een taaltest Frans om 
vroegtijdig en gericht moeilijkheden op het niveau van taal-
verwerving op te sporen zodat jongeren sneller doorverwezen 
kunnen worden (alfabetisering, FLE,.).
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Malgré cet accompagnement préalable, un nombre de jeunes 
est toujours sans travail après 18 mois. S’ils sont éligibles au 
contrat d’insertion, ils sont reçus par les job coaches d’Actiris qui 
leur proposent, en fonction de leur projet professionnel, un match 
avec un poste dans le cadre du contrat d’insertion. Ils entrainent le 
jeune, évaluent sa motivation et le préparent pour l’entretien avec 
l’employeur et pour la vie professionnelle.  

Les jeunes qui ne sont pas coopérants, étaient définis comme 
des jeunes qui ne répondent pas à la convocation d’Actiris 
concernant le contrat d’insertion.

Sur les 1.487 jeunes CE convoqués dans le cadre du contrat 
d’insertion entre juillet 2016 et juin 2017, 267 jeunes ne se sont 
pas présentés après la seconde convocation qui est un rappel.  

Sur ces 267 jeunes CE, environ 1/5e se sont réinscrits auprès 
d’Actiris et s’ils sont toujours dans les conditions, sont à nouveau 
éligibles à la mesure contrats d’insertion.  

Si le jeune ne répond pas à la convocation, il est radié 
comme chercheur d’emploi. Si ce jeune reçoit également une 
allocation de l’Onem, cette radiation a comme conséquence 
qu’il est convoqué automatiquement pour un contrôle afin de se 
justifier. À la suite de ce contrôle, le jeune peut être sanctionné 
(soit avertissement, soit exclusion).  

Afin de mieux comprendre le phénomène de non-réponse des 
jeunes aux convocations, une analyse était lancée d’abord afin de 
mieux comprendre le profil de ces jeunes. Cette analyse permettra 
de mettre en œuvre des actions concrètes afin d’atteindre plus de 
jeunes et de réduire le taux de non-réponse.  

Voici les actions qui ont déjà été prises afin d’augmenter le 
taux de présence :

–    Les jeunes qui ne se présentent pas à leur rendez-vous sont 
contactés systématiquement pour leur en proposer un nouveau 
dans les 7 jours.

–    Une lettre accompagne la convocation pour souligner l’op-
portunité que représente le contrat d’insertion pour le jeune 
chercheur d’emploi.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Ondanks deze voorafgaande begeleiding is een aantal 
jongeren na 18 maanden nog steeds werkloos. Wanneer ze in 
aanmerking komen voor het inschakelingscontract, worden ze 
ontvangen door de jobcoaches van Actiris die hen, in functie 
van hun beroepenproject, een match met een functie binnen het 
inschakelingscontract voorstellen. Ze coachen de jongere, peilen 
naar diens motivatie en bereiden hem/haar voor op het sollicitatie-
gesprek met de werkgever en het leven op de werkvloer.

De jongeren die zich niet-welwillend opstellen, werden gede-
finieerd als jongeren die niet ingaan op de uitnodiging van Actiris 
voor het inschakelingscontract.

Van de 1.487 jonge WZ die opgeroepen werden in het kader 
van het inschakelingscontract tussen juli 2016 en juni 2017, 
hebben 267 jongeren zich niet gemeld na de tweede uitnodiging, 
die een aanmaning is.

Van deze 267 jonge WZ heeft ongeveer 1/5 zich opnieuw 
ingeschreven bij Actiris, en als ze nog steeds aan de voorwaarden 
voldoen, komen ze weer in aanmerking voor de maatregel 
Inschakelingscontract.

Wanneer de jongere niet ingaat op de uitnodiging, wordt 
hij/zij geschrapt als werkzoekende. Wanneer deze jongere ook 
een uitkering ontvangt van de RVA, heeft deze schrapping tot 
gevolg dat hij/zij automatisch wordt opgeroepen ter controle 
om zich te verantwoorden. Ten gevolge van deze controle 
kan dan een sanctie volgen (verwittiging of uitsluiting 
naargelang).

Om een beter beeld te krijgen van de jongeren die niet 
ingaan op de uitnodiging, werd in eerste instantie een analyse 
gelanceerd om een beter beeld te krijgen van het profiel van deze 
jongeren. De analyse zal toelaten om gerichte acties op te zetten 
om meer jongeren te bereiken en de non-responsgraad terug te 
dringen.

Acties die reeds werden ondernomen om de aanwezigheids-
graad te verhogen, zijn :

–    Alle jongeren die niet naar hun afspraak komen, worden 
systematisch gecontacteerd per telefoon om hen een nieuwe 
afspraak voor te stellen binnen de 7 dagen.

–    Een begeleidende tekst werd toegevoegd aan de oproe-
ping-sbrief die de opportuniteiten van het inschakelingscon-
tract voor de jongere in de verf zet.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)
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Question n° 1019 de M. Emin Özkara du 1er juin 2017 
(Fr.) :

L’impact de la réglementation concernant l’abattage des 
animaux sans étourdissement préalable sur le secteur de la 
viande, les boucheries tenues par des particuliers et les grossistes 
en viande de la Région de Bruxelles-Capitale.

En 2015, plus de la moitié des boucheries bruxelloises tenues 
par des particuliers proposaient de la viande produite respectant 
les rites religieux. (1)

Ces nombreuses boucheries situées au cœur des quartiers 
permettent quotidiennement d’approvisionner de nombreux 
citoyens en viande et de fournir de l’emploi à de nombreux 
artisans et personnes.

Ainsi, une interdiction de l’abattage d’animaux sans étour-
dissement préalable dans notre Région priverait, dans un premier 
temps, plus de la moitié des boucheries bruxelloises d’une 
viande vendue à des clients soucieux d’acheter et de consommer 
quotidiennement une viande jugée conforme à leurs choix et/ou 
convictions et/ou prescriptions religieuses.

La législation européenne prévoyant une prise de décision au 
niveau régional concernant certains aspects du bien-être animal, 
un petit pays comme la Belgique pourrait connaitre à partir de 
2019 trois règlementations différentes ayant trait à l’interdic-
tion d’abattre sans étourdissement dans le cadre des abattages 
rituels. (2)

Les boucheries de proximité de notre Région pourraient donc 
subir certains « effets de bords » de ces trois règlementations. En 
effet, dans le cas où l’interdiction de l’abattage des animaux sans 
étourdissement préalable serait approuvée dans notre Région, les 
boucheries bruxelloises dites « halal » ou « casher » tenues par 
des particuliers risquent de voir leur chiffre d’affaires chuter, car 
la clientèle desdites boucheries risque de vouloir se fournir en 
viande « halal » ou « casher » ailleurs, par exemple à l’étranger. 
L’entièreté du secteur de la viande belge, les grossistes en gros 
et détail, les éleveurs et abattoirs locaux risquent aussi d’être 
impactés de manière négative.

Certains « effets de bords » pourraient donc entrainer des 
pertes d’emploi dans le secteur de la viande bruxellois ainsi que 
la fermeture de certaines boucheries de proximité et grossistes en 
viande de notre Région riche de sa diversité.

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

(1)  http://www.lesoir.be/909910/article/actualite/regions/bruxelles/2015-
0617/55-des-boucheries-bruxelloises-sont-halal, consulté le 23 mai 
2017.

(2)  Communiqué de presse FEBEV - prise de décision régionale 
concernant l’abattage sans étourdissement : disparité totale, 
posté le 19 mai 2017, https://www.febev.be/fr/infos-presse/5639/
communique-de-presse-febev-prise-de-decision-regionale-conce-
mant-l-abattage-sans-etourdissement-disparite-totale, consulté le 
23 mai 2017.

Vraag nr. 1019 van de heer Emin Özkara d.d. 1 juni 2017 
(Fr.) :

De weerslag van de regelgeving betreffende het slachten van 
dieren zonder voorafgaande verdoving op de vleessector, door 
particulieren gehouden slagerijen en vleesgroothandels in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

In 2015 boden meer dan de helft van de door particulieren 
gehouden Brusselse slagerijen vlees aan dat geproduceerd werd 
met naleving van de religieuze riten. (1)

Dankzij deze vele slagerijen in het hart van de wijken kunnen 
vele burgers dagelijks vlees aankopen en kan werk verschaft 
worden aan vele ambachtslui en anderen.  

Een verbod op slachten zonder voorafgaande verdoving in 
ons Gewest zou dus in eerste instantie meer dan de helft van de 
Brusselse slagerijen beroven van vlees dat verkocht wordt aan 
klanten die er zorg voor dragen dagelijks vlees te kopen dat zij 
conform hun keuze en/of religieuze voorschriften achten.  

Aangezien krachtens de Europese wetgeving een beslissing 
op gewestelijk niveau moet worden genomen inzake sommige 
aspecten van het dierenwelzijn, zou een klein land als België 
vanaf 2019 drie verschillende regelgevingen kunnen hebben met 
betrekking tot het verbod op het slachten zonder verdoving in het 
kader van de rituele slachtingen. (2)

De buurtslagerijen in ons Gewest zouden dus sommige 
neveneffecten van deze drie regelgevingen kunnen ondergaan. 
Ingeval het verbod op de slachting van dieren zonder vooraf-
gaande verdoving goedgekeurd wordt in ons Gewest, dreigt het 
zakencijfer van de Brusselse « Halal » en « Koosjer » slagerijen 
te dalen, want het cliënteel van deze slagerijen zou het vlees 
elders kunnen gaan kopen, bijvoorbeeld in het buitenland. Tevens 
bestaat het gevaar dat dit een negatieve impact heeft op de hele 
Belgische vleessector, de groot- en kleinhandels, de kwekers en 
lokale slachthuizen.  

Sommige neveneffecten zouden dus kunnen leiden tot het 
verlies van jobs in de Brusselse vleessector en tot het sluiten van 
sommige buurtslagerijen en vleesgroothandels in ons zeer diverse 
Gewest.

Graag een antwoord op volgende vragen.

(1)  http://www.lesoir.be/909910/article/actualite/regions/bruxelles/2015-
0617/55-des-boucheries-bruxelloises-sont-halal, geraadpleegd op 
23 mei 2017.

(2)  Persbericht FEBEV - regionale beslissingsbevoegdheid inzake 
onverdoofd slachten : versnippering troef, gepost op : 19 mei 2017 ; 
https://www.febev.be/nl/persinfo/5639/persbericht-febev-regio-
nale-beslissingsbevoegdheid-inzake-onverdoofd-slachten-versnip-
pering-troef, geraadpleegd op 23 mei 2017.  

http://www.lesoir.be/909910/article/actualite/regions/bruxelles/2015-0617/55-des-boucheries-bruxello
http://www.lesoir.be/909910/article/actualite/regions/bruxelles/2015-0617/55-des-boucheries-bruxello
https://www.febev.be/fr/infos-presse/5639/communique-de-presse-febev-prise-de-decision-regionale-con
https://www.febev.be/fr/infos-presse/5639/communique-de-presse-febev-prise-de-decision-regionale-con
https://www.febev.be/fr/infos-presse/5639/communique-de-presse-febev-prise-de-decision-regionale-con
http://www.lesoir.be/909910/article/actualite/regions/bruxelles/2015-0617/55-des-boucheries-bruxello
http://www.lesoir.be/909910/article/actualite/regions/bruxelles/2015-0617/55-des-boucheries-bruxello
https://www.febev.be/nl/persinfo/5639/persbericht-febev-regionale-beslissingsbevoegdheid-inzake-onve
https://www.febev.be/nl/persinfo/5639/persbericht-febev-regionale-beslissingsbevoegdheid-inzake-onve
https://www.febev.be/nl/persinfo/5639/persbericht-febev-regionale-beslissingsbevoegdheid-inzake-onve
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1. Au niveau économique, que représente le secteur de la viande 
dans notre Région ? Que représente le secteur de la viande 
« halal » et « casher » ? Quel est le chiffre d’affaires annuel 
dégagé par le marché de la viande dite « halal/casher » ? 
Combien de boucheries bruxelloises proposent de la viande 
produite en respectant les rites religieux (commune par 
commune) ?

2. Quelle est la part d’emplois bruxellois fournis par le secteur 
de la viande dans notre Région ? Combien d’emplois sont-ils 
occupés dans le secteur de la viande bruxellois (commune 
par commune) ? Combien de personnes travaillent-elles dans 
les boucheries tenues par des particuliers (commune par 
commune) ?

3. Avez-vous des contacts réguliers avec des représentants du 
secteur de la viande ou des bouchers bruxellois ? Un dialogue 
au sujet de l’abattage des animaux a-t-il été initié ? Si oui, 
qui avez-vous déjà rencontré précisément et quand ? Les 
rencontres ont-elles eu lieu à huis clos ? Quelles sont les reven-
dications et doléances des personnes rencontrées, du secteur 
de la viande et des bouchers bruxellois en ce qui concerne 
l’abattage sans étourdissement et son volet économique ?

4. Dans le cas d’une éventuelle interdiction de l’abattage sans 
étourdissement préalable dans notre Région :

a) Quels sont les mesures et soutiens financiers mis en place 
par la Région pour soutenir les boucheries tenues par des 
particuliers et les grossistes en viande qui connaitraient 
une diminution de leur chiffre d’affaires ?  

b) À combien seraient évaluées les pertes d’emplois et les 
pertes financières liées au secteur de la viande et à ses 
différents partenaires et sous-traitants ?

c) Le scénario de l’importation d’une viande « halal » ou 
« casher » a-t-il été envisagé et sera-t-il activé ? Si oui, 
l’importation de viande ne créera-t-elle pas des marchés 
parallèles et/ou un risque de concurrence déloyale entre le 
marché de la viande bruxellois et le marché de la viande 
importée depuis un/des pays étranger(s) ? Existe-t-il une 
possibilité de dumping social ?

Réponse :  L’Observatoire de l’emploi n’a pas de données sur 
le chiffre d’affaires annuel dans le secteur de la viande.

Selon des chiffres fournis par Atrium sur les quelques 256 
boucheries ou charcuteries tenues par des particuliers, environ 
55 % seraient des boucheries halal dont principalement sur le 
territoire de Molenbeek-Saint-Jean, une partie d’Anderlecht, de 
Schaerbeek et le bas de Saint-Gilles.

L’Observatoire n’a pas de données complètes sur l’emploi 
dans le secteur de la viande.

Les statistiques officielles de l’Inasti sur les indépendants ne 
ventilent pas l’emploi dans le secteur du commerce selon le type 
de commerce. Il n’est donc pas possible de connaitre le nombre 
d’indépendants qui sont bouchers. Sur la base des données de 
l’ONSS, il est possible par contre de déterminer le nombre 
d’emplois salariés et d’établissements dans le secteur de la viande 
(industrie de la viande et commerce de la viande).

1. Hoe belangrijk is de vleessector in ons Gewest op economisch 
vlak ? Hoe belangrijk is de « halal » en « koosjer » 
vleesmarkt ? Wat is het jaarlijks zakencijfer van de « halal/
koosjer » vleesmarkt ? Hoeveel Brusselse slagerijen bieden 
vlees aan dat voortgebracht werd met inachtneming van de 
religieuze riten (gemeente per gemeente) ?  

2. Wat is het aandeel van de door de vleessector verschafte 
jobs in ons Gewest ? Hoeveel jobs worden ingenomen in de 
Brusselse vleessector (gemeente per gemeente) ? Hoeveel 
personen werken in de slagerijen die gehouden worden door 
particulieren (gemeente per gemeente) ?  

3. Hebt u regelmatige contacten met de vertegenwoordi-
gers van de vleessector of de Brusselse slagers ? Werd een 
dialoog inzake het slachten van de dieren gestart ? Zo ja, wie 
precies hebt u al ontmoet en wanneer ? Hebben de ontmoe-
tingen plaatsgevonden achter gesloten deuren ? Welke eisen 
en klachten hebben de ontmoette personen uit de vleessector 
en de Brusselse slagers geuit inzake het slachten zonder 
verdoving en het economisch luik ervan ?

4. In geval van een eventueel verbod op slachten zonder vooraf-
gaande verdoving in ons Gewest :

a) Welke maatregelen en financiële steun zullen ingesteld 
worden door het Gewest ter ondersteuning van de 
slagerijen die gehouden worden door particulieren en 
de vleesgroothandels die een daling van hun zakencijfer 
zullen kennen ?

b) Hoe zwaar wordt het verlies van jobs en het financieel 
verlies met betrekking tot de vleessector en zijn verschil-
lende partners en onderaannemers geraamd ?

c) Werd het scenario van de import van « halal » of 
« koosjer » vlees overwogen en zal het geactiveerd 
worden ? Zo ja, zal de import van vlees niet leiden tot 
parallelle markten en/of een risico op onbillijke concur-
rentie tussen de Brusselse vleesmarkt en de markt voor 
vlees dat uit het buitenland wordt geïmporteerd ? Bestaat 
er een mogelijkheid tot sociale dumping ?

Antwoord : Het Observatorium voor de Werkgelegenheid 
heeft geen gegevens over de jaarlijkse omzet in de vleessector.

Volgens de cijfers afkomstig van Atrium zouden ongeveer 
55 % van de zowat 256 slagerijen of vleeswarenwinkels van 
particulieren halal-slagerijen zijn. Deze bevinden zich voorname-
lijk op het grondgebied van Sint-Jans-Molenbeek, een deel van 
Anderlecht, Schaarbeek en het laag gelegen deel van Sint-Gilles.

Het Observatorium heeft geen volledige gegevens over de 
tewerkstelling in de vleessector.

De officiële statistieken van het RSVZ over zelfstandigen 
delen de tewerkstelling in de sector van de handel niet op volgens 
het soort handel. Bijgevolg is het niet mogelijk om het aantal zelf-
standigen te kennen dat slager is. Op basis van gegevens van de 
RSZ is het daarentegen mogelijk om het aantal loontrekkende jobs 
en vestigingen in de vleessector (vleesindustrie en vleeshandel) te 
bepalen.
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Le tableau 1 renseigne donc que ce secteur représente en 
Région bruxelloise 1.771 salariés et 266 établissements (dernière 
mise à jour en 2014).

Ces données ne peuvent pas être ventilées ni par commune, ni 
selon le type de boucherie (boucherie classique versus boucherie 
« halal » et « casher »).

Le secteur ne m’a pas alerté au sujet de la question de 
l’abattage.

Pour le surplus et pour ce qui concerne la règlementation 
relative à l’abattage, cela ne relève pas de mes compétences. Je 
vous invite dès lors à interroger la secrétaire d’État en charge du 
Bien-être animal, Mme Debaets. 

Tableau 1 : Emploi salarié et établissement dans le secteur de 
la viande en Région bruxelloise – décembre 2014.

Source : Onss, Calculs Observatoire bruxellois de l’Emploi.  

Uit tabel 1 blijkt dus dat deze sector in het Brussels Gewest 
1.771 loontrekkenden en 266 vestigingen vertegenwoordigt 
(meest recente update in 2014).

Deze gegevens kunnen niet worden uitgesplitst per gemeente, 
noch per soort slagerij (klassieke slagerij versus halal- of 
koosjer-slagerij).

De sector heeft me niet gewaarschuwd in verband met de 
kwestie van het onverdoofd slachten.

Te uwer info en wat de regelgeving inzake het slachten 
betreft : deze valt niet onder mijn bevoegdheden. Ik nodig u dan 
ook uit de staatssecretaris voor Dierenwelzijn, mevrouw Debaets, 
daarover te ondervragen.

Tabel 1: Loontrekkende tewerkstelling en vestigingen in de 
vleessector in het Brussels Gewest –  december 2014.

Loontrekkenden /  
Salariés

Vestigingen /  
Établissements

10.110 Verwerking en bewaring van slagerijvlees, met uitzondering van gevogeltevlees /  
Transformation et conservation de la viande de boucherie, à l'exclusion de la viande de volaille

257 18

10.120 Verwerking en bewaring van gevogeltevlees /  
Transformation et conservation de la viande de volaille

4 2

10.130 Bereiding van producten op basis van vlees of gevogelte /  
Préparation de produits à base de viande ou de viande de volaille

36 6

Subtotaal – Vleesindustrie / Sous-total – Industrie de la viande 297 26

46.321 Groothandel vlees en producten op basis van vlees, met uitzondering van gevogelte en wild /  
Commerce de gros de viandes et de produits à base de viande, sauf viande de volaille et  
de gibier

741 43

46.322 Groothandel gevogelte en wild / Commerce de gros de viande de volaille et de gibier 19 4

47.221 Kleinhandel vlees en producten op basis van vlees in een speciaalzaak, met uitzondering  
van gevogelte en wild / Commerce de détail de viandes et de produits à base 
de viande en magasin spécialisé, sauf viande de gibier et de volaille

612 170

47.222 Kleinhandel wild en gevogelte in een speciaalzaak /  
Commerce de détail de viande de gibier et de volaille en magasin spécialisé

102 23

Subtotaal – Vleeshandel / Sous-total – Commerce de la viande 1.474 240

Totaal – Vleessector / Total – Secteur de la viande 1.771 266

Totaal – Brussels Gewest / Total - Région bruxelloise 619.676 35.348

Bron: RZS, Berekeningen Brussels Observatorium voor de 
Werkgelegenheid.
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Question n° 1020 de M. Vincent De Wolf du 1er juin 2017 
(Fr.) :

Les autorisations provisoires d’occupation.

La carte bleue européenne est, dans le contexte de la règle-
mentation belge, un titre de séjour qui autorise (sous certaines 
conditions) son détenteur à séjourner plus de trois mois dans notre 
pays et qui lui donne également le droit d’y travailler.  

La Région de Bruxelles-Capitale est compétente pour attribuer 
l’autorisation provisoire d’occupation qui est nécessaire pour 
l’introduction de la demande de carte bleue européenne, auprès 
de l’Office des étrangers.

Aussi, je souhaiterais obtenir des réponses aux questions 
suivantes pour les années 2014, 2015 et 2016 :

–    Quel a été le nombre total de demandes d’autorisations 
provisoires d’occupation enregistrées ? Pourriez-vous 
également me communiquer le nombre de réponses positives 
et de notifications de refus ? Je vous remercie de bien vouloir 
étayer votre réponse par pays d’origine des demandeurs et par 
secteur d’activité concerné.

–    Quelles ont été les proportions de refus de cartes bleues 
européennes, et ce malgré l’octroi d’une autorisation 
provisoire d’occupation ?

–    Quels ont été les nombres de premiers renouvellements et de 
seconds renouvellements relatifs à l’autorisation provisoire 
d’occupation ?

Réponse : Pour les années 2014, 2015 et 2016, la direction 
de la Migration économique (SPRB – BEE) a reçu 41 demandes 
d’autorisation provisoires d’occupation, dont 11 premiers renou-
vellements et 5 deuxièmes renouvellements.

Pour l’année 2014, il y a eu 12 demandes, 12 pour l’année 
2015 et 17 pour l’année 2016.

De ces demandes, il y avait 33 octrois, 4 refus et 4 classements 
sans suite (renoncement de l’employeur).

Les pays d’origine des demandeurs sont les suivants :

Arménie 1

Australie 2

Bosnie-Herzégovine 3

Brésil 1

Colombie 1

Inde 8

Liban 1

Vraag nr. 1020 van de heer Vincent De Wolf d.d. 1 juni 
2017 (Fr.) :

Voorlopige arbeidsvergunningen.

De Europese blauwe kaart is in het kader van de Belgische 
reglementering een verblijfsvergunning die de houder (onder 
bepaalde voorwaarden) toestaat om langer dan drie maanden in 
ons land te verblijven en die hem eveneens het recht verleent om 
er te werken.

Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest is bevoegd om de 
voorlopige arbeidsvergunning toe te kennen die noodzakelijk is 
om de Europese blauwe kaart te kunnen aanvragen bij de Dienst 
Vreemdelingenzaken.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen voor de 
jaren 2014, 2015 en 2016 gesteld :

–    Hoeveel aanvragen om voorlopige arbeidsvergunningen 
werden in totaal geregistreerd ? Hoeveel aanvragen werden 
ingewilligd ? Hoeveel aanvragen werden geweigerd ? Gelieve 
de gegevens in uw antwoord uit te splitsen per land van 
origine van de aanvragers en per activiteitensector.  

–    Wat is het percentage weigeringen van de Europese 
blauwe kaart, ondanks de toekenning van een voorlopige 
arbeidsvergunning ?

–    Hoeveel keren werd de voorlopige arbeidsvergunningen een 
eerste keer en een tweede keer verlengd ?  

Antwoord : Voor de jaren 2014, 2015 en 2016 heeft de directie 
Economische Migratie (GOB – BEW) 41 aanvragen voor een 
voorlopige arbeidsvergunning ontvangen, waarvan 11 voor een 
eerste hernieuwing en 5 voor een tweede hernieuwing.

In 2014 waren er 12 aanvragen, in 2015 waren het er 12 en in 
2016 ging het om 17 aanvragen.

33 aanvragen werden goedgekeurd, 4 geweigerd en 4 
geklasseerd zonder gevolg (opgegeven door de werkgever).

De landen van oorsprong van de aanvragen waren :

Armenië 1

Australië 2

Bosnië-Herzegovina 3

Brazilië 1

Colombia 1

India 8

Libanon 1
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Maroc 4

Russie 3

Serbie 2

Tunisie 1

Turquie 7

USA 7

Je ne dispose pas de statistiques par secteur d’activité mais 
bien par type de profession (statistique obligatoire dans le cadre 
de la transposition de la directive).

Les types de professions exercées sont les suivantes :

11 Chief executives, senior officials & legislators 4

12 Administrative & commercial managers 14

13 Production & specialized services managers 3

21 Science & engineering professionals 4

24 Business & administration professionals 2

25 Information & communications technology professionals 10

26 Legal, social & cultural professionals 4

Je ne peux pas vous communiquer la proportion de refus de 
carte bleue après octroi d’une autorisation provisoire d’occupa-
tion étant donné que la délivrance des cartes bleues n’est pas une 
compétence régionale. Cependant, l’Office des Etrangers m’a fait 
savoir que, jusqu’à présent, aucune carte bleue n’a été refusée 
après autorisation provisoire pour des raisons d’ordre public ou 
de santé publique.

Question n° 1021 de M. Vincent De Wolf du 1er juin 2017 
(Fr.) :

L’emploi bruxellois au sein de la zone aéroportuaire de 
Brussels Airport.

À l’occasion d’une récente communication de presse, vous 
avez appelé à la mise sur pied d’un observatoire de l’emploi pour 
la zone aéroportuaire de Brussels Airport, porté par plusieurs 
niveaux de pouvoir. Afin de compléter mon information, je sou-
haiterais obtenir des réponses aux questions suivantes :

–    Quel a été le bilan de la participation d’Actiris à la Brussels 
Airport House en 2016 ? Ces derniers s’inscrivent-ils en 
écho aux résultats de votre étude commanditée à la KUL sur 
l’emploi bruxellois ?

Marokko 4

Rusland 3

Servië 2

Tunesië 1

Turkije 7

USA 7

We beschikken niet over statistieken per activiteitensector 
maar wel per beroep (verplichte statistiek in het kader van de 
omzetting van de richtlijn). 

De types uitgeoefend beroep zijn de volgende :

11 Chief executives, senior officials & legislators 4

12 Administrative & commercial managers 14

13 Production & specialized services managers 3

21 Science & engineering professionals 4

24 Business & administration professionals 2

25 Information & communications technology professionals 10

26 Legal, social & cultural professionals 4

Ik kan u het aantal geweigerde blauwe kaarten na de toekenning 
van een voorlopige arbeidsvergunning niet meedelen omdat de 
afgifte van blauwe kaarten geen gewestelijke bevoegdheid is. 
De Dienst Vreemdelingenzaken heeft ons echter laten weten 
dat tot op heden geen enkele blauwe kaart geweigerd werd na 
een voorlopige vergunning om redenen van openbare orde of 
volksgezondheid.

Vraag nr. 1021 van de heer Vincent De Wolf d.d. 1 juni 
2017 (Fr.) :

De Brusselse tewerkstelling in de Brusselse luchthavenzone.
 

In een recente persmededeling hebt u opgeroepen tot de 
oprichting van een observatorium inzake tewerkstelling in de 
Brusselse luchthavenzone, dat gedragen wordt door verscheidene 
machtsniveaus. Ter aanvulling van mijn informatie wens ik een 
antwoord op volgende vragen.

–    Wat was het resultaat van de deelname van Actiris aan de 
Brussels Airport House in 2016 ? Beantwoordt dit aan de 
resultaten van het onderzoek dat de KU-Leuven in opdracht 
van u verrichtte over de Brusselse tewerkstelling ?
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–    Quels sont les objectifs prévus dans le cadre de ladite partici-
pation pour l’année 2017 ? De nouvelles synergies sont-elles 
identifiées ? Le cas échéant, lesquelles ?

–    Avez-vous commandité une évaluation de la participation 
régionale à ce projet ? Le cas échéant, quand sont attendus 
les résultats ?

–    Quels sont les contacts que vous avez personnellement 
entrepris pour sensibiliser les autres niveaux de pouvoir à la 
mise sur pied dudit observatoire ? Quelles ont été les réponses 
qui vous ont été formulées jusqu’à présent ?

–    Enfin, quelles sont actuellement les différentes mesures mises 
en œuvre par vos services pour soutenir la mobilité profes-
sionnelle des chômeurs bruxellois vers le gisement d’emplois 
de l’aéroport de Zaventem ? Des innovations sont-elles 
prévues pour l’année 2017 ? Le cas échéant, lesquelles ?

Réponse : Je vous renvoie à ma réponse fournie à l’interpella-
tion de M. Emmanuel De Bock lors de la commission des Affaires 
économiques et de l’Emploi du 15 juin 2017.  

Par ailleurs, indépendamment du manque de réactivité des 
autres partenaires sollicités, je vous informe que Brussels Airport 
House a fait part de sa disponibilité pour mettre en place un obser-
vatoire Régions/fédéral/Brussels Airport dont l’objectif sera de 
doter à long terme le monde économique et les pouvoirs publics 
de paramètres incontestables autour des activités de l’aéroport et 
de leur impact.  

Question n° 1022 de M. Vincent De Wolf du 1er juin 2017 
(Fr.) :

Le contrôle des accès à la profession dans le secteur de la 
coiffure.

Suivant la sixième réforme de l’État, la gestion de l’au-
torisation et le contrôle de l’accès à la profession échoient 
désormais aux différents pouvoirs régionaux. Parmi les métiers 
règlementés, figure celui de coiffeur qui est subordonnée à un 
certain nombre de compétences et de qualifications. Il me revient 
à diverses sources qu’un certain nombre de citoyens exerceraient 
le métier de coiffeur/coiffeuse sans être détenteurs d’un accès à 
la profession. Cette situation est évidemment préjudiciable pour 
les entrepreneurs en termes de concurrence déloyale mais aussi 
pour les consommateurs, qui sont grugés sur la qualité du service.

Aussi, je souhaiterais obtenir des réponses aux questions 
suivantes :

–    Avez-vous connaissance d’opérateurs pirates dans le secteur 
des coiffeurs/coiffeuses en Région bruxelloise ? Le cas 
échéant, quelle est l’étendue de la problématique et quelles 
sont les mesures qui ont été prises pour enrayer ces infractions 
à la législation ?

–    Quel est le nombre de contrôles opérés par vos services 
pour vérifier l’accès à la profession au niveau des coiffeurs/

–    Welke doelstellingen werden vooropgesteld voor voornoemde 
deelname in 2017 ? Werden nieuwe synergieën ontwaard ? Zo 
ja, dewelke ?

–    Hebt u opdracht gegeven tot een evaluatie van de geweste-
lijke deelname aan dit project ? Zo ja, wanneer worden de 
resultaten verwacht ?

–    Welke contacten hebt u persoonlijk gelegd om de andere 
machtsniveaus te sensibiliseren voor de oprichting van 
voornoemd observatorium ? Welke antwoorden hebt u tot nog 
toe ontvangen ?

–    Tot slot, welke verschillende maatregelen worden tot nog toe 
ten uitvoer gelegd door uw diensten ter ondersteuning van 
de professionele mobiliteit van de Brusselse werkzoekenden 
naar deze bron van jobs in de luchthaven van Zaventem ? 
Worden nieuwigheden gepland voor 2017 ? Zo ja, dewelke ?

Antwoord : Ik verwijs u door naar mijn antwoord op 
de interpellatie van de heer Emmanuel De Bock tijdens de 
Commissie voor de Economische Zaken en de Tewerkstelling 
van 15 juni 2017.

Afgezien van het gebrek aan reactiviteit van de andere partners 
waarop een beroep werd gedaan, kan ik u overigens meedelen dat 
het Brussels Airport House heeft laten weten bereid te zijn om 
een observatorium met de gewesten/het federale niveau/Brussels 
Airport op te richten. De bedoeling ervan is op lange termijn 
de bedrijfswereld en de overheden onbetwistbare parameters te 
verschaffen in verband met de activiteiten op de luchthaven en 
hun impact.

Vraag nr. 1022 van de heer Vincent De Wolf d.d. 1 juni 
2017 (Fr.) :

Controle op de toegang tot het kappersberoep.  

In het kader van de zesde staatshervorming zijn de verschil-
lende gewestelijke overheden voortaan bevoegd voor het beheer 
van de toegang tot het beroep en de desbetreffende controle. Het 
kappersberoep behoort tot de gereglementeerde beroepen en 
het vereist een aantal vaardigheden en kwalificaties. Ik heb uit 
verschillende bronnen vernomen dat een aantal burgers het kap-
persberoep zouden uitoefenen, maar daar geen vergunning voor 
zouden hebben. Die oneerlijke concurrentie is natuurlijk nadelig 
voor de ondernemers, maar ook voor de consumenten, die een 
dienst van minder goede kwaliteit krijgen.

Daarom had ik u graag de volgende vragen gesteld :  

–    Hebt u kennis van piraterij in de sector van de kappers/
kapsters in het Brussels Gewest ? Wat is eventueel de omvang 
van het probleem ? Welke maatregelen zijn getroffen om die 
overtredingen van de wetgeving in te dijken ?  

–    Hoeveel controles op de toegang tot het kappersberoep 
hebben uw diensten uitgevoerd ? Hoeveel overtredingen 
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coiffeuses ? Quel est le nombre d’infractions qui ont été 
constatées et, partant, les suites qui leur ont été réservées ? 
Pourriez-vous étayer votre réponse par année et par 
commune ?

Réponse : Je n’ai pas connaissance d’opérateurs pirates dans 
le secteur de la coiffure en Région bruxelloise.

Le transfert de compétence relatif à l’accès à la profession 
ne s’est malheureusement pas, et je le déplore, accompagné d’un 
transfert de personnel pour ce qui concerne les contrôles relatifs à 
l’accès à la profession et aux activités d’ambulants et de forains.  

À l’heure actuelle, un agent est affecté à temps partiel à 
ces matières. Il effectue des contrôles lorsqu’une plainte lui 
est transmise. Il n’a à ce jour reçu aucune plainte concernant 
la profession de coiffeur/coiffeuse. Il est à noter qu’avant la 6e 
Réforme de l’État, le SPF Economie procédait de façon identique, 
en n’effectuant des contrôles que sur la base de plaintes.  

Par ailleurs, lors de la rencontre de Bruxelles Economie 
et Emploi avec le substitut du procureur du Roi en charge des 
matières économiques et financières, le Parquet a confirmé que 
les dossiers relatifs à l’accès à la profession sont classés sans suite 
par manque de moyens.

Un système d’amendes administratives serait sans doute plus 
adapté que des sanctions pénales mais il suppose une révision 
globale du système d’accès à la profession. Une réflexion est 
menée sur ce point dans le cadre de la révision de l’accès à la 
profession que nous mettons actuellement en œuvre, en application 
du Small Business Act.  

Mon intention, et celle du gouvernement, est en effet de 
réformer les voies de l’accès à la profession de manière à ce 
qu’il permette réellement de tester les compétences techniques 
et entrepreneuriales des candidats, notamment en remplaçant le 
jury central par un système de validation des compétences. Nous 
travaillons à cet égard de façon très étroite avec le secteur de la 
coiffure, dans le cadre d’un projet pilote dont le lancement a été 
annoncé ce mois de juin.

Question n° 1023 de M. Vincent De Wolf du 1er juin 2017 
(Fr.) :

Le soutien à la sécurisation des opérateurs économiques 
culturels.

Face à la menace terroriste qui pèse sur notre société, les 
opérateurs économiques culturels ont renforcé leur dispositif 
de sécurité (accroissement du nombre des vigiles, installation 
de portiques de sécurité, etc.). Cette situation a engendré dans 
bien des cas une hausse imprévue des frais d’investissements 
et, partant, une diminution de la trésorerie des entrepreneurs 

werden vastgesteld ? Welk gevolg werd eraan gegeven ? Kunt 
u de gegevens van uw antwoord uitsplitsen per jaar en per 
gemeente ?  

Antwoord : Ik heb geen weet van clandestiene operatoren in 
de kapperssector in het Brussels Gewest.

De overheveling van de bevoegdheid betreffende de toegang 
tot het beroep ging – wat ik overigens betreur – niet vergezeld van 
een overheveling van het personeel voor wat betreft de controles 
betreffende de toegang tot het beroep en de ambulante activiteiten 
en activiteiten van foorkramers.

Op dit moment is er een personeelslid deeltijds aangesteld 
voor deze aangelegenheden. Dat personeelslid verricht controles 
wanneer hem een klacht wordt bezorgd. Tot op heden ontving die 
nog geen klacht met betrekking tot het beroep kapper/kapster. 
Merk op dat de FOD Economie voor de zesde staatshervorming 
identiek tewerk ging, door slechts controles te verrichten op grond 
van klachten.

Tijdens de ontmoeting tussen Brussel Economie en 
Werkgelegenheid en de substituut van de Procureur des Konings 
belast met economische en financiële kwesties, bevestigde het 
Parket overigens dat de dossiers betreffende de toegang tot het 
beroep werden geseponeerd bij gebrek aan middelen.

Een systeem met administratieve boetes zou ongetwijfeld 
meer aangepast zijn dan strafrechtelijke sancties, maar dat ver-
onderstelt een globale herziening van het systeem van toegang 
tot het beroep. Er wordt een denkoefening gehouden over dit 
punt in het kader van de herziening van de toegang tot het 
beroep die we momenteel implementeren, in toepassing van de 
Small Business Act.

Mijn intentie, en die van de Regering, is immers om de 
toegangswegen tot het beroep zodanig te hervormen dat het 
systeem werkelijk toelaat de technische en ondernemerscompe-
tenties van de kandidaten te testen, met name door de centrale 
examencommissie te vervangen door een systeem van validering 
van de competenties. Wij werken in dat opzicht erg nauw samen 
met de kapperssector in het kader van een proefproject waarvvan 
de opstart in juni dit jaar werd aangekondigd.

Vraag nr. 1023 van de heer Vincent De Wolf d.d. 1 juni 
2017 (Fr.) :

De steun voor de beveiliging van de culturele economische 
spelers.

Gelet op de terroristische dreiging hebben de culturele 
economische spelers hun veiligheidsmaatregelen uitgebreid 
(toename van het aantal bewakers, plaatsen van veiligheidspoor-
tjes enzovoort). Deze situatie heeft in heel wat gevallen geleid tot 
een onverwachte toename van de investeringskosten en dus tot 
een vermindering van de middelen van de ondernemers in kwestie 
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concernés (théâtres, salles de concert, etc.). Pourriez-vous me dire 
si des mesures ont été prévues en 2017 pour accompagner ces 
acteurs, et ce dans le contexte sécuritaire exposé ? Le cas échéant, 
je vous remercie de me communiquer la liste des actions retenues 
ainsi que les budgets y afférents.

Réponse : Pour les acteurs économiques, la protection des 
biens et la sécurité de chacun sont évidemment des préoccupa-
tions quotidiennes, c’est pour cette raison que depuis juin 2013, 
toute entreprise bruxelloise peut bénéficier d’une aide pour des 
investissements de sécurisation.

Ce subside intervient dans le cadre de l’ordonnance organique 
du 13 décembre 2007 relative aux aides pour la promotion de 
l’expansion économique.

Ces investissements consistent en la mise en place de système 
d’alarme, de système de protection mécanique (volet,….) ou 
de système de vidéosurveillance. L’intervention annuelle est 
plafonnée à 10.000 euros par commerce par année civile. Les 
opérateurs économiques culturels sont éligibles à cette aide.

Néanmoins, il ressort des dossiers d’octroi de primes entre 
2014 et 2016 (72 primes octroyées pour un montant total de 
358.456 euros) qu’aucun opérateur culturel n’en a bénéficié, 
contrairement aux secteurs horeca et commerce qui concentrent 
63 dossiers à eux seuls.

37 entreprises ont bénéficié de cette aide en 2016, soit une 
forte augmentation par rapport à 2015 (20) et 2014 (15).  

Par ailleurs, dans le cadre de la cellule régionale de relance 
(dont j’ai pu détailler les missions et les résultats par ailleurs), 3 
opérateurs économiques culturels ont bénéficié d’un accompagne-
ment spécifique portant sur un montant total de 5520,63 euros.  

Deux musées bruxellois ont également bénéficié de crédits de 
trésorerie de crise fournis par finance.brussels pour un total de 
170.000 euros.

Question n° 1024 de M. Vincent De Wolf du 6 juin 2017 
(Fr.) :

Le nouveau centre de tri de DHL à Brucargo.

La compagnie DHL devrait ouvrir son nouveau centre de 
tri dans le site de Brucargo d’ici le mois de juin prochain. À cet 
égard, il sera procédé en aval à un recrutement de 200 nouveaux 
collaborateurs pour faire face à la hausse du volume de travail 
en matière de gestion de fret. Pourriez-vous me communiquer 
toutes les mesures qui ont été prises par Actiris, dans le cadre de 
sa participation à la Brussels House de Zaventem, pour soutenir 
les candidatures de chômeurs bruxellois dans le cadre dudit 
processus de recrutement ?

(theaters, concertzalen enzovoort). Zijn er in 2017 maatregelen 
genomen om deze actoren te begeleiden in de context van de 
dreiging ? Graag de lijst met de genomen initiatieven en de 
bijhorende middelen.  

Antwoord : Voor de economische actoren zijn de bescherming 
van goederen en de veiligheid van eenieder uiteraard een 
dagelijkse zorg. Om die reden kan elke Brusselse onderneming 
sinds juni 2013 steun krijgen voor investeringen in verband met 
beveiliging.

Deze subsidie wordt toegekend in het kader van de organieke 
ordonnantie van 13 december 2007 betreffende de steun ter 
bevordering van de economische expansie.

Deze investeringen bestaan uit de plaatsing van een alarm-
systeem, een mechanisch beveiligings-systeem (luik,…) of 
videobewaking. De jaarlijkse tussenkomst bedraagt maximaal 
10.000 euro per handelszaak per kalenderjaar. De economische 
en culturele operatoren komen in aanmerking voor deze steun.

Niettemin blijkt uit de dossiers voor de toekenning van 
premies tussen 2014 en 2016 (72 premies toegekend voor een 
totaalbedrag van 358.456 euro) dat geen enkele culturele operator 
er gebruik van heeft gemaakt, in tegenstelling tot de horecasector 
en de handel die samen goed zijn voor liefst 63 dossiers.

37 ondernemingen hebben in 2016 gebruikgemaakt van deze 
steun, wat een sterke stijging betekent tegenover 2015 (20) en 
2014 (15).

In het kader van de gewestelijke crisiscel (waarvan ik de 
opdrachten en de resultaten in detail heb kunnen toelichten) 
hebben overigens 3 economisch-culturele operatoren gebruikge-
maakt van een specifieke begeleiding voor een totaalbedrag van 
5.520,63 euro.

Twee Brusselse musea hebben eveneens gebruikgemaakt van 
crisisthesauriekredieten geleverd door finance.brussels voor in 
totaal 170.000 euro.

Vraag nr. 1024 van de heer Vincent De Wolf d.d. 6 juni 
2017 (Fr.) :

Het nieuwe sorteercentrum van DHL in Brucargo.

De maatschappij DHL zal naar verwachting tegen juni 
volgend jaar haar nieuwe sorteercentrum op de site van Brucargo 
openen. In dat verband zal men bij voorbaat overgaan tot de 
aanwerving van 200 nieuwe medewerkers om de grotere werklast 
aan te kunnen op het gebied van vrachtbeheer. Kunt u mij alle 
maatregelen meedelen die Actiris heeft getroffen in het kader 
van zijn deelname aan Brussels House in Zaventem om de kan-
didaturen van Brusselse werklozen te steunen bij voornoemde 
aanwervingsprocedure ?
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Réponse : 

Dans le cadre de sa participation à la Brussels Airport House 
(BAH), les mesures prises par Actiris afin de soutenir les candi-
datures des chercheurs d’emploi bruxellois dans le processus de 
recrutement du nouveau centre de tri de DHL à Brucargo sont les 
suivantes :

–    La présélection pour DHL ;

–    Le mailing en février 2017 pour promouvoir le JobDay de 
DHL (profil « FED agent » et « dangerous Goods agent ») ;

–    L’organisation d’une séance d’information à la fin du mois de 
mars 2017 relative à la fonction de « chargeur/déchargeur » 
pour les chercheurs d’emploi bruxellois en concertation avec 
DHL ;

–    La mise en place de contacts structurels avec DHL ;

–    La promotion des offres DHL. De fait, les offres d’emploi 
de DHL sont publiées sur le site de Brussels Airport House. 
Par ailleurs, l’agent d’accueil et les conseillers au Brussels 
Airport House donnent des informations aux visiteurs-cher-
cheurs d’emploi. Concrètement, chaque visiteur reçoit une 
explication sur les fonctions possibles à l’aéroport, comment 
consulter le site BAH et comment retrouver les offres 
offres d’emploi. Les mêmes informations sont données aux 
chercheurs d’emploi qui contactent BAH par téléphone ;

–    Brussels Airport House propose de créer des trajets prépara-
toires à partir de septembre 2017 à destination de chercheurs 
d’emploi bruxellois en concertation avec les organismes 
compétents et les employeurs potentiels, dont DHL, afin 
d’augmenter la mobilité de ces derniers vers la zone de 
l’aéroport.

Question n° 1026 de M. Vincent De Wolf du 6 juin 2017 
(Fr.) :

Le soutien régional de 50.000 euros à la plateforme « Women 
in business ».

Vous avez annoncé dans la presse avoir mobilisé une enveloppe 
de 50.000 euros pour soutenir cette année la plateforme « Women 
in business ». Pourriez-vous me communiquer les objectifs précis 
qui sont visés par l’octroi de ces fonds ? Quels sont les projets 
respectifs qui devraient être soutenus par cet effort régional ?  

Réponse : La plateforme Women in business, animée par le 
1819 chez impulse.brussels, est soutenue de manière structurelle 
depuis 2015 et a été renforcée grâce au budget 2017, permettant 1 
ETP à temps plein et des frais d’actions propres.  

En plus de ce soutien structurel, j’ai récemment mobilisé une 
enveloppe supplémentaire de 40 000 euros qui ont été mobilisés 
dans le cadre de la création de la nouvelle plateforme Women in 
Tech.brussels.

Antwoord : 

In het kader van zijn deelname aan het Brussels Airport House 
(BAH) zijn dit de door Actiris genomen maatregelen om de kan-
didaturen van de Brusselse werkzoekenden te ondersteunen in de 
rekruteringsprocedure voor het nieuwe sorteercentrum van DHL 
op Brucargo :

–    De preselectie voor DHL ;

–    De mailing in februari 2017 ter promotie van de JobDay van 
DHL (profiel « FED agent » en « Dangerous Goods agent ») ;

–    De organisatie van een infosessie eind maart 2017 in verband 
met de functie van « lader/losser » voor de Brusselse werk-
zoekenden in overleg met DHL ;  

–    De invoering van structurele contacten met DHL ;

–    De promotie voor DHL-jobaanbiedingen. De jobaanbie-dingen 
van DHL worden gepubliceerd op de website van het Brussels 
Airport House. De onthaalbediende en de consulenten in het 
Brussels Airport House geven overigens informatie aan bezoe-
kers-werkzoekenden. Con-creet ontvangt elke bezoeker uitleg 
over de mogelijke functies op de luchthaven, hoe de website 
van het BAH geraadpleegd moet worden en hoe de jobaan-
biedingen gevonden kunnen worden. Werkzoekenden die het 
BAH telefonisch contacteren, krijgen dezelfde informatie ;

–    Het Brussels Airport House stelt voor vanaf september 
2017 voorbereidende trajecten te creëren voor Brusselse 
werkzoekenden in overleg met de bevoegde instellingen en 
mogelijke werkgevers, waaronder DHL, om de mobiliteit van 
deze laatsten naar het luchthavengebied te verhogen.  

Vraag nr. 1026 van de heer Vincent De Wolf d.d. 6 juni 
2017 (Fr.) :

De gewestelijke steun van 50.000 euro aan het platform 
« Women in business ».

U hebt in de pers aangekondigd dat u 50.000 euro hebt 
vrijgemaakt om dit jaar het platform « Women in business » te 
steunen. Kunt u mijn zeggen welke doelstellingen precies worden 
beoogd met de toekenning van die middelen ? Welke respectieve 
projecten zouden moeten worden gesteund met die gewestelijke 
inspanning ?

Antwoord : Het platform « Women in Business », beheerd 
door 1819 bij impulse.brussels, wordt sinds 2015 structureel 
ondersteund en werd dankzij het budget voor 2017 nog versterkt, 
zodat 1 VTE kon worden aangeworven en er eigen actiekosten 
kunnen worden gemaakt.

Naast deze structurele ondersteuning heb ik onlangs een 
bijkomend budget van 40.000 euro vrijgemaakt in het kader 
van de oprichting van het nieuwe platform « Women in Tech.
brussels ».
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Le projet « Women In TECH » sera mis en œuvre par la 
plateforme Women in Business ; une initiative gérée par le service 
1819.

En effet, la mesure 13 du plan Next Tech vise à accélérer la 
présence des femmes dans les secteurs innovants de l’industrie 
high-tech et la création de startups. Celle-ci prévoit la création 
d’une Plateforme de sensibilisation, d’information et d’orientation 
spécifique pour les femmes bruxelloises désirant ou s’intéressant 
à l’Entrepreneuriat innovant et TIC via le projet « Women In 
TECH ». Cette plateforme se veut être le reflet de l’écosystème 
bruxellois lié à l’Entrepreneuriat Féminin TIC et rassemblera tous 
les acteurs liés à celui-ci, afin de le renforcer et de lui donner de la 
visibilité auprès du public féminin.  

La nouvelle plateforme Women in Tech poursuit des objectifs 
bien précis :

–    Fédérer les partenaires actifs dans le domaine du numérique 
et du digital autour d’objectifs communs et favoriser les 
synergies via l’écosystème ;

–    Sensibiliser et informer les femmes bruxelloises aux possi-
bilités offertes par les nouveaux métiers du numérique et de 
l’innovation en lien avec le Plan Next Tech et les technologies 
prioritaires de celui-ci ;

–    Stimuler la création et la croissance d’entreprises dans ce 
domaine et soutenir les (futures) entrepreneuses ;  

–    Encourager les femmes entrepreneures (Empowerment) à 
partager leur expérience technique et innovante avec d’autres 
femmes en se présentant comme rôles model ;

–    Sensibiliser les jeunes filles aux études STEM, en partenariat 
avec Innoviris ;

–    Mieux comprendre la relation entre les femmes et les métiers 
du numérique en organisant un monitoring ;

–    Concerter les experts de la plateforme afin d’émettre 
des recommandations aux autorités institutionnelles et 
gouvernementales.

Cet effort régional soutient différentes actions :  

1. Gestion du réseau de partenaires ;

2. Sensibiliser les femmes bruxelloises aux possibilités offertes 
par les nouveaux métiers du numérique ;  

Afin de sensibiliser et informer les femmes des possibilités 
offertes par les nouveaux métiers du numérique, il est prévu 
d’organiser des évènements, rencontres, conférences et 
workshops.

Le 29 mai dernier, a eu lieu le lancement de la plateforme avec 
plus de 200 personnes réunies lors d’une soirée où le projet et 
les partenaires ont été présentés, plusieurs startups, dont la 
créatrice est une femme, ont pitché devant l’assemblée.  

Het project « Women in Tech » zal worden uitgevoerd door 
het platform « Women in Business », een initiatief dat beheerd 
wordt door de dienst 1819.

Maatregel 13 van het NextTech-plan beoogt immers dat er snel 
meer vrouwen komen in innoverende sectoren als de hightechin-
dustrie en de oprichting van start-ups. Deze maatregel voorziet de 
oprichting van een Platform voor sensibilisering, informatiever-
strekking en specifieke oriëntering voor de Brusselse vrouwen die 
zich interesseren voor of zich willen engageren in het innoverende 
ICT-ondernemerschap via het project « Women in Tech ». Dit 
platform wil de afspiegeling zijn van het Brusselse ecosysteem 
verbonden met het vrouwelijke ICT-ondernemerschap en zal alle 
actoren in verband daarmee bijeenbrengen om het te versterken en 
het zichtbaarheid bij het vrouwelijke publiek te geven.

Het nieuwe platform « Women in Tech » streeft heel precieze 
doelstellingen na :

–    De partners actief in de digitale sector bijeenbrengen rond 
gemeenschappelijke doelstellingen en de synergieën via het 
ecosysteem bevorderen ;

–    De Brusselse vrouwen ontvankelijk maken voor en inlichten 
over de mogelijkheden die de nieuwe beroepen binnen de 
digitale sector en de innovatie in verband met het NextTech-
plan en de prioritaire technologieën ervan bieden ;

–    De oprichting en de groei van ondernemingen binnen dit 
domein stimuleren en de (toekomstige) ondernemingen 
ondersteunen ;

–    Ondernemersvrouwen aanmoedigen (empowerment) om 
hun technische en innoverende ervaring te delen met andere 
vrouwen door op te treden als rolmodellen ;

–    Jonge meisjes ontvankelijk maken voor studies STEM, in 
samenwerking met Innoviris ;

–    De relatie tussen vrouwen en de beroepen uit de digitale sector 
beter begrijpen door de organisatie van een monitoring ;

–    Overleggen met de experten van het platform om aanbevelin-
gen te formuleren voor de institutionele en regerings-over-
heden. 

Deze gewestelijke inspanning dient om verschillende initia-
tieven te ondersteunen :

1. Het beheer van het netwerk van partners ;

2. De Brusselse vrouwen ontvankelijk maken voor de moge-
lijkheden die de nieuwe beroepen binnen de digitale sector 
bieden ;

Om de Brusselse vrouwen ontvankelijk te maken voor en 
in te lichten over de mogelijkheden die de nieuwe beroepen 
binnen de digitale sector bieden, wordt het organiseren van 
evenementen, ontmoetingen, lezingen en workshops voorzien.

Op 29 mei jl. vond de lancering van het platform plaats met 
meer dan 200 personen tijdens een avond waarop het project 
en de partners voorgesteld werden. Verschillende start-ups 
waarvan de oprichter een vrouw is, hebben voor het publiek 
gepitcht.
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Le « Women Code Festival » est prévu en octobre avec des 
actions liées à la démystification et à la sensibilisation au 
code (programmation) qui auront lieu chez les partenaires de 
Women in TECH.

3. Stimuler la création et la croissance d’entreprises dans ce 
domaine et soutenir les (futures) entrepreneuses ;  

Afin de stimuler et accélérer la présence des femmes dans 
les secteurs innovants et la création de startups l’organisation 
d’un hackathon est prévu début du mois de décembre.

4. Monitoring ;

Women in Business édite le Baromètre de l’Entrepreneuriat 
Féminin en Région bruxelloise de manière bisannuelle, celui 
de cette année 2017 sera accompagné d’une enquête ayant 
comme sujet les femmes et les TIC.

5. Communication ;

Une campagne de communication web et sur les réseaux 
sociaux va être développée autour des actions menées et de la 
mise en valeur de rôles modèles.

Question n° 1035 de M. Emin Özkara du 22 juin 2017 
(Fr.) :

Les réglementations et agréments en rapport avec la 
profession de chauffagiste.

J’ai récemment été interpellé par des chauffagistes de la 
Région de Bruxelles-Capitale qui se plaignent de ne pas pouvoir 
exercer pleinement leur profession aux alentours de notre Région. 
En effet, malgré l’insistance de la clientèle, les chauffagistes 
bruxellois doivent refuser des chantiers dans d’autres Régions.  

Comme vous le savez, un technicien chauffagiste bruxellois 
qui installe une chaudière à Bruxelles ne peut pas forcément le 
faire en Wallonie ou en Flandre. Chaque Région a ses propres 
règles dans la profession et ses propres autorisations pour les pro-
fessionnels. Chaque Région impose ses propres cours et examens 
et son propre agrément qui permet au technicien chauffagiste 
d’exercer sur son territoire. Autrement dit, bien que le contenu 
des formations et des matières d’examen présente de grandes 
similitudes, des différences existent, en particulier en ce qui 
concerne les aspects règlementaires propres à chaque Région.

Ces différences ont pour conséquences, entre autres, de 
restreindre l’employabilité et la mobilité des techniciens chauf-
fagistes et d’impacter directement sur le libre choix des clients, la 
compétitivité des entreprises, leurs chiffres d’affaires ainsi que sur 
notre environnement.

Pour travailler sur l’entièreté du territoire national, un 
technicien chaudière devra donc retrousser ses manches, connaitre 
les règlementations des 3 Régions et passer de nombreux examens 
en vue d’obtenir un agrément pour chaque Région.

Het « Women Code Festival » is gepland voor oktober met 
acties ter verduidelijking en sensibilisering voor de code 
(programmatie) die zullen plaatsvinden bij de partners van 
« Women in Tech ».

3. De oprichting en de groei van ondernemingen binnen dit 
domein stimuleren en de (toekomstige) ondernemingen 
ondersteunen ;

Om de aanwezigheid van vrouwen in de innoverende sectoren 
en de oprichting van start-ups te bevorderen en te bespoedigen, 
wordt de organisatie van een hackathon voorzien in december.

4. Monitoring ;

« Women in Business » geeft om de twee jaar de Barometer 
van het vrouwelijk ondernemerschap in het Brussels Gewest 
uit. Die van 2017 zal ook een enquête over vrouwen en ICT 
inhouden.

5. Communicatie ;

Er zal een communicatiecampagne voor het internet en de 
sociale media worden uitgewerkt rond de verwezenlijkte 
acties en het in de aandacht plaatsen van de rolmodellen.

Vraag nr. 1035 van de heer Emin Özkara d.d. 22 juni 2017 
(Fr.) :

De regelgevingen en de erkenningen inzake het beroep van 
verwarmingsmonteur.

Onlangs werd ik geïnterpelleerd door verwarmingsspecialis-
ten van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest die klagen dat zij hun 
beroep niet in de omgeving van ons Gewest mogen uitoefenen. 
De Brusselse verwarmingsmonteurs moeten immers werven in 
andere Gewesten weigeren, hoewel de klanten hen nadrukkelijk 
vragen te komen.

Zoals u weet, mag een verwarmingsmonteur die een ver-
warmingsketel plaatst in Brussel dat niet noodzakelijk doen in 
Wallonië of in Vlaanderen. Elk Gewest heeft zijn eigen regels 
voor dat beroep en zijn eigen vergunningen voor de vaklui. Elk 
Gewest legt zijn eigen cursussen, zijn eigen examens en zijn eigen 
erkenning op, die een verwarmingstechnicus de mogelijkheid 
bieden op zijn grondgebied te werken. Met andere woorden, 
ondanks een redelijk gelijklopende inhoud van de opleidingen 
en de examenstof, bestaan er verschillen, met name inzake de 
reglementaire aspecten die eigen zijn aan elk Gewest.

Deze verschillen hebben onder andere tot gevolg dat de 
inzetbaarheid en de mobiliteit van de verwarmingstechnici 
beperkt wordt en hebben een rechtstreekse invloed op de vrije 
keuze van de klanten, de concurrentiekracht van de bedrijven, hun 
zakencijfer en op ons leefmilieu.

Om te kunnen werken in het ganse land moet een verwar-
mingstechnicus dus een inspanning leveren om de regelgeving 
van de 3 Gewesten te kennen en vele examens afleggen om een 
erkenning te krijgen voor elk Gewest.
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Face à ce casse-tête administratif, de nombreux chauf-
fagistes et associations de techniciens chauffagistes demandent 
aujourd’hui la mise en place d’une seule et même règlementation 
commune aux trois Régions. (1)

Monsieur le Ministre, je souhaiterais vous poser les questions 
suivantes :

1. Une concertation entre la Région de Bruxelles-Capitale, les 
autres Régions et les associations de techniciens chauffagistes 
est-elle prévue afin de trouver une solution qui permettrait 
d’uniformiser les règles administratives du métier de chauf-
fagiste en vue de dégager une seule et même règlementation 
commune ?

2. Êtes-vous en contact avec vos homologues des autres 
Régions ? Avez-vous déjà discuté de l’uniformisation et/ou de 
l’harmonisation de la formation des techniciens, de l’organi-
sation des examens, de la délivrance des certificats d’aptitude 
et des aspects règlementaires ? Un plan d’action commun 
a-t-il été dégagé ? Le cas échéant, quel est-il ?

3. En ce qui concerne les cours et examens pour l’obtention des 
agréments, les modalités de dispense existantes feront-elles 
l’objet d’une révision ? Si oui, lesquelles ?

Réponse : Votre question concerne les techniciens 
« Chaudières » agréés par Bruxelles Environnement en vertu 
d’une règlementation régionale, laquelle relève à son tour d’une 
règlementation européenne.

La profession d’installateur de chauffage central, climatisa-
tion, gaz et sanitaire dépend d’une règlementation gérée effective-
ment par Bruxelles Economie et Emploi, mais celle-ci concerne 
uniquement la preuve de la compétence professionnelle.

Je vous invite donc à transmettre votre question à ma collègue, 
Madame la Ministre Céline Fremault.

(1)  http://www.environnement.brussels/thematiques/batiment/la-peb/
les-installations-techniques-chauffage-et-climatisation/reglementa-
tion, consulté le 5 juin 2017.

Gelet op deze administratieve kluwen vragen vele verwar-
mingstechnici en de verenigingen ervan thans dezelfde gemeen-
schappelijke regelgeving in te voeren voor de drie Gewesten. (1)  

Graag een antwoord op volgende vragen :  

1. Wordt overleg gepland tussen het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest, de andere Gewesten en de verenigingen van ver-
warmingstechnici, om een oplossing te vinden teneinde de 
administratieve regels voor het vak eenvormig te maken en te 
komen tot één enkele gemeenschappelijke regelgeving ?  

2. Staat u in contact met uw collega’s van de andere Gewesten ? 
Hebt u de uniformering en/of harmonisatie van de opleiding 
van de technici, de organisatie van de examens, het verstrekken 
van bekwaamheidsattesten en de reglementaire aspecten ? 
Werd een actieplan opgesteld ? Zo ja, hetwelk ?  

3. Zijn herzieningen op komst inzake de bestaande regels en 
vrijstellingen betreffende de cursussen en examens om een 
erkenning te bekomen ? Zo ja, dewelke ?

Antwoord : Uw vraag betreft de verwarmingstechnici die 
erkend werden door Leefmilieu Brussel krachtens de gewestelijke 
regelgeving, die op haar beurt onder de Europese regelgeving 
valt. 

Het beroep van monteur van centrale verwarming, klimaat-
regeling, gas en sanitair valt onder de regelgeving die inderdaad 
beheerd wordt door Brussel Economie en Werkgelegenheid, maar 
deze betreft enkel het bewijs van beroepsbekwaamheid.

Bijgevolg nodig ik u uit uw vraag over te maken aan mijn 
collega, mevrouw Céline Fremault, minister.

(1)  http://www.leefmilieu.brussels/themas/gebouwen/de-energiepresta-
tie-van-gebouwen-epb/de-technische-installaties-chauffage-en-kli-
maatregeling/regelgeving, geraadpleegd op 5 juni 2017

http://www.environnement.brussels/thematiques/batiment/la-peb/les-installations-techniques-chauffage
http://www.environnement.brussels/thematiques/batiment/la-peb/les-installations-techniques-chauffage
http://www.environnement.brussels/thematiques/batiment/la-peb/les-installations-techniques-chauffage
http://www.leefmilieu.brussels/themas/gebouwen/de-energieprestatie-van-gebouwen-epb/de-technische-installaties-chauffage-en-klimaatregeling/regelgeving
http://www.leefmilieu.brussels/themas/gebouwen/de-energieprestatie-van-gebouwen-epb/de-technische-installaties-chauffage-en-klimaatregeling/regelgeving
http://www.leefmilieu.brussels/themas/gebouwen/de-energieprestatie-van-gebouwen-epb/de-technische-installaties-chauffage-en-klimaatregeling/regelgeving
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Question n° 783 de M. Johan Van den Driessche du 12 mai 
2017 (N.) :

Le recours aux services d’avocats par votre cabinet.

Votre cabinet a recours aux services d’avocats pour des 
missions de consultance juridique et dans le cadre de contentieux. 
Pourriez-vous me communiquer les informations suivantes :

–    Le nom des associations d’avocats consultées en 2016 ;  

–  ainsi que le nom des avocats en charge des dossiers en 
2016 ;

–  et le nombre d’affaires traitées par chacun d’eux en 2016.  

–    Le cout du recours à leurs services en 2016.

Réponse : À aucun moment, un avocat n’a été désigné aux 
frais du cabinet, nous avons uniquement collaboré avec des 
avocats désignés par BM et la STIB.

Question n° 784 de M. Johan Van den Driessche du 15 mai 
2017 (N.) :

Le recours aux services d’avocats par Bruxelles Mobilité.  

Le Service public régional de Bruxelles (SPRB) recourt aux 
services d’avocats pour des missions de consultance juridique et 
dans le cadre de contentieux. Pourriez-vous me communiquer les 
informations suivantes en ce qui concerne Bruxelles Mobilité :

–    Le nom des associations d’avocats consultées en 2016 :  

–  Ainsi que le nom des avocats en charge des dossiers en 
2016 ;

–  Et le nombre d’affaires traitées par chacun d’eux en 2016 ;  

–  Le cout du recours à leurs services en 2016.

Réponse : 

Concernant les associations d’avocats et les avis auxquels 
Bruxelles Mobilité a fait appel en 2016, ainsi que le nombre de 
dossiers et le cout de leurs interventions pendant cette même 
année, je peux vous communiquer ce qui suit :

–    MOYAERTS : Me Welkenhuysen : 11 dossiers
Montant payé : 24.620,47 euros

Vraag nr. 783 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
12 mei 2017 (N.) :

Het gebruik van de diensten van advocaten door uw kabinet.

Uw kabinet doet een beroep op de diensten van advocaten 
voor juridische consultancyopdrachten en geschillendossiers. 
Graag had ik de volgende gegevens ontvangen :

–    De naam van de advocatenverenigingen die in 2016 werden 
geraadpleegd ;

–  alsook de naam van de advocaten die belast waren met de 
dossiers in 2016 ;

–  alsook het aantal zaken dat elk van hen heeft behandeld in 
2016.

–    De kosten voor het inschakelen van hun diensten in 2016.

Antwoord : Op geen enkel moment een advocaat aangesteld 
op kosten van het kabinet, er werd enkel samengewerkt met 
advocaten aangesteld door BM en MIVB.

Vraag nr. 784 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
15 mei 2017 (N.) :

Het gebruik van de diensten van advocaten door Brussel 
Mobiliteit.

De Gewestelijke Overheidsdienst Brussel (GOB) doet een 
beroep op de diensten van advocaten voor juridische consultan-
cyopdrachten en geschillendossiers. Graag had ik de volgende 
gegevens ontvangen voor Brussel Mobiliteit :

–    De naam van de advocatenverenigingen die in 2016 werden 
geraadpleegd :

–  Alsook de naam van de advocaten die belast waren met de 
dossiers in 2016 ;

–  Alsook het aantal zaken dat elk van hen heeft behandeld 
in 2016.

–    De kosten voor het inschakelen van hun diensten in 2016.

Antwoord :

 Betreffende de advocatenverenigingen en de adviezen waarop 
Brussel Mobiliteit een beroep heeft gedaan in 2016, alsook het 
aantal dossiers en de kosten van hun interventies tijdens datzelfde 
jaar, kan ik u het volgende meedelen :

–    MOYAERTS. Mr Welkenhuysen : 11 dossiers
Betaald : 24.620,47 euro

Minister belast met Mobiliteit 
en Openbare Werken

Ministre chargé de la Mobilité 
et des Travaux publics
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–    XIRIUS : Me Vastmans : 4 dossiers

Montant payé : 1.872,00 euros

–    MOYAERTS : Me Welkenhuysen : 2 dossiers

Montant payé : 7.550,40

–    DEWIT : Me Dewit : 1 dossier

Montant payé : 11.397,28 euros

–    JANSON : Me Block : 4 dossiers

Montant payé : 40.278,48 euros

–    EQUAL : Me Gillet : 7 dossiers

Montant payé : 36.343,11 euros

–    EUBELIUS : Me Schutyser : 4 dossiers ; Me Plancke et  
Me Meylemens : 1 dossier

Montant payé : 33.332,06 euros

–    EARTH : Me Vander Acker : 10 dossier ; Me Viseur : 7 
dossiers

Montant payé : 78.317,25 euros (le nombre de dossiers payés 
en 2016 est de 14 dont 8 gérés par Me Van den Acker et 6 par 
Me Viseur)

–    ATHOS : Me Stijn Butenaerts : 15 dossiers en cours

Montant payé : 13.755,74 euros

–    Van Olmen & Wynant : Me Luc Wynant : 10 dossiers en cours 
en 2016

Montant payé : 27.485,90 euros

–    Dewit Law Office : Me Bernard Dewit : 8 dossiers

Montant payé : 10.134,84 euros

–    Reusens : Me Isabelle Reusens : 5 dossiers

Montant payé : 6.956,90 euros

–    Moyaerts & De Cock : Me André Moyaerts +  
Me Welkenhuysen : 8 dossiers

Montant payé : 9.418,04 euros

–    ASAP : Me Frédéric De Muynck et Me Renaud van Melsen : 
1 dossier

Rien n’a encore été payé

–    Lagasse & Van de Gejuchte : Me Lagasse : 21 dossiers + 
Me Van de Gejuchte : 2 dossiers

Montant payé : 29.231,19 euros

–    SCHMITZ, SALMON, KLEES et RISOPOULOS :

Me Vanderbist et Me Schmitz : 1 dossier

Montant payé : 9.097,96 euros

–    XIRIUS : Me Vastmans : 3 dossiers

Montant payé : 2.885,86 euros

–    XIRIUS : Mr Vastmans : 4 dossiers

Betaald : 1.872,00 euro

–    MOYAERTS : Mr Welkenhuysen : 2 dossiers

Betaald : 7.550,40 euro

–    DEWIT : Mr Dewit : 1 dossier

Betaald : 11.397,28 euro

–    JANSON : Mr Block : 4 dossiers

Betaald : 40.278,48 euro

–    EQUAL : Mr Gillet : 7 dossiers

Betaald : 36.343,11 euro

–    EUBELIUS : Mr Schutyser : 4 dossiers ; Mr Plancke en  
Mr. Meylemens : 1 dossier

Betaald : 33.332,06 euro

–    EARTH : Mr Vander Acker : 10 dossier ; Mr Viseur : 7 dossiers

Betaald : 78.317,25 euro (het aantal in 2016 betaalde dossiers 
is 14, waarvan 8 beheert door Mr. Van den Acker en 6 door 
Mr Viseur)

–    ATHOS : Mr Stijn Butenaerts : 15 dossiers lopend

Betaald : 13.755,74 euro

–    Van Olmen & Wynant : Mr Luc Wynant : 10 dossiers lopend 
in 2016

Betaald : 27.485,90 euro

–    Dewit Law Office : Mr Bernard Dewit : 8 dossiers

Betaald : 10.134,84 euro

–    Reusens : Mr Isabelle Reusens : 5 dossiers 

Betaald : 6.956,90 euro

–    Moyaerts & De Cock : Mr André Moyaerts +  
Mr Welkenhuysen : 8 dossiers

Betaald : 9.418,04 euro

–    ASAP : Mr Frédéric De Muynck en Mr Renaud van Melsen : 
1 dossier

Nog niets betaald

–    Lagasse & Van de Gejuchte : Mr Lagasse : 21 dossiers + Mr 
Van de Gejuchte : 2 dossiers

Betaald : 29.231,19 euro

–    SCHMITZ, SALMON, KLEES en RISOPOULOS :

Mr Vanderbist en Mr Schmitz : 1 dossier

Betaald : 9.097,96 euro

–    XIRIUS : Mr Vastmans : 3 dossiers

Betaald : 2.885,86 euro
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N.B. : La direction Sécurité Routière de Bruxelles Mobilité a 
engagé et liquidé 14.000 euros pour le bureau d’avocat Eubelius 
(Me Schutyser) dans le cadre d’un projet de réforme pour les 
permis de conduire.

N.B. : Tous les montants mentionnés sont exprimés en euros 
et TVA comprise.

Question n° 786 de M. Arnaud Pinxteren du 16 mai 2017 
(Fr.) :

La possibilité de tester gratuitement des vélos électriques 
chez les vélocistes.

Depuis le 1er mars 2017 il est désormais possible en Wallonie 
de tester gratuitement un vélo électrique pendant un mois. Cette 
action menée dans le cadre du plan « Wallonie Cyclable 2.0 » par 
votre homologue le Ministre Di Antonio est ouverte à l’ensemble 
des citoyens wallons.

En échange de subventions régionales couvrant les frais 
d’achat, d’assurance et d’entretien, les vélocistes du sud du 
pays s’engagent à mettre à disposition des citoyens des vélos à 
assistance électrique pour une durée déterminée et ce afin que ces 
derniers puissent découvrir ce type de transport.

Les écologistes saluent cette initiative en phase avec les 
objectifs de mobilité active que nous avons toujours défendus. Il 
est en effet essentiel d’œuvrer à l’augmentation de la part modale 
du vélo pour améliorer notre cadre de vie, la qualité de notre air et 
plus généralement notre santé.

Dans ce contexte, le recours à un vélo à assistance électrique 
permet d’ouvrir la pratique du deux-roues à un plus large public 
et doit donc être encouragée. Cependant, compte tenu du montant 
de l’investissement, bon nombre de Bruxellois hésitent souvent 
à passer à l’achat. Dès lors, en permettant de tester gratuitement 
ce dispositif sur une longue durée nous pouvons sensibiliser et 
familiariser nos concitoyens à ce mode de transport pour, par la 
suite, les inciter à se mettre en selle durablement.

Monsieur le Ministre, comme vous, nous nous félicitons du 
nombre toujours plus important de cyclistes au sein de notre 
Région, cependant nous pouvons encore faire grossir le peloton. 
Cette initiative est facilement transposable à la Région bruxelloise, 
de ce fait ma question est la suivante :

–    Avez-vous pris connaissance de l’initiative wallonne en 
matière de vélo à assistance électrique ?

–    La mise en place d’un tel dispositif est-elle décidée par le 
gouvernement ?

–    Quelle est à ce jour la part du budget allouée à la promotion du 
vélo à assistance électrique ?

N.B. : directie Verkeersveiligheid van Brussel Mobiliteit heeft 
14.000 euro vastgelegd en vereffend voor het advocatenkantoor 
Eubelius (Mr Schutyser) in het kader van een hervormingsproject 
voor de rijbewijzen.

N.B. : Alle vermelde bedragen zijn in euro en btw inbegrepen.
 

Vraag nr. 786 van de heer Arnaud Pinxteren d.d. 16 mei 
2017 (Fr.) :

Mogelijkheid om gratis elektrische fietsen te testen bij de 
fietsenmakers.

Sinds 31 maart 2017 kan men in Wallonië een maand lang 
een elektrische fiets gratis testen. De actie is in het kader van het 
plan Wallonie Cyclable 2.0 opgezet door uw tegenhanger minister  
Di Antonio en staat open voor alle Waalse burgers.  

In ruil voor gewestelijke subsidies die de aankoop-, verzeke-
rings- en onderhoudskosten dekken, verbinden de fietsenmakers 
in het zuiden van het land er zich toe elektrische fietsen gedurende 
een bepaalde tijd ter beschikking te stellen van de burgers, opdat 
deze laatsten kunnen kennismaken met dat type vervoermiddel.

De groenen zijn gewonnen voor dat initiatief, want het strookt 
met de doelstellingen inzake actieve mobiliteit die ze altijd 
verdedigd hebben. Het is immers van essentieel belang om de fiets 
als vervoermiddel te promoten, teneinde onze leefomgeving, onze 
luchtkwaliteit en onze gezondheid in het algemeen te verbeteren.

In die context verlaagt het gebruik van een elektrische fiets 
de drempel om te gaan fietsen en moet dat dus aangemoedigd 
worden. Rekening houdend met het bedrag van de investering, 
aarzelen veel Brusselaars echter om een dergelijke aankoop te 
doen. Door een elektrische fiets gedurende een lange tijd gratis 
te laten testen kunnen we onze medeburgers sensibiliseren en 
vertrouwd maken met dat vervoermiddel en hen er aldus toe 
aanmoedigen de fiets te nemen.

Net als u vinden we het een goede zaak dat er steeds meer 
fietsers in ons Gewest zijn, maar het kan nog beter. Het Waals 
initiatief kan gemakkelijk worden gevolgd in het Brussels Gewest. 
Vandaar mijn vragen :  

–    Hebt u kennis genomen van het Waalse initiatief inzake 
elektrische fietsen ?

–    Heeft de regering beslist om een soortgelijk initiatief op te 
zetten in Brussel ?

–    Welke begrotingsmiddelen worden vandaag de dag uitgetrok-
ken om het elektrisch fietsen te promoten ?
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Réponse : Nous sommes en effet au courant de l’initiative 
wallonne. Les Régions s’informent mutuellement en effet en 
permanence des actions de promotion du vélo qui s’organisent 
dans les deux autres Régions et dans les pays voisins.

Dans la Région bruxelloise, 30 vélos sont actuellement mis à 
disposition par Pro Vélo via « Pack for Bike ». Pro Vélo est une 
organisation cycliste agréée par la Région qui est soutenue de 
manière structurelle.

Actuellement, l’étude préliminaire pour un système de 
location de vélos comprenant des vélos électriques est dans sa 
dernière phase.

Il n’y a pas de budget spécifique alloué à la promotion 
des vélos électriques, mais la création de box vélo et d’autres 
systèmes de stationnement sécurisés équipés de possibilités de 
recharge, la location de vélos électriques de longue durée sont 
autant d’investissements qui contribuent à augmenter le nombre 
de vélos électriques dans les rues de Bruxelles.

Question n° 790 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
18 mai 2017 (Fr.) :

La gestion des ponts bruxellois.

Lors d’une interpellation qui vous était adressée le 07/03/2016 
par l’un de mes collègues, vous aviez eu l’occasion de répondre 
sur l’état des ponts bruxellois.

Vous indiquiez alors qu’il existait des ponts appartenant à 
Infrabel et qui étaient gérés par l’État fédéral et qu’une convention 
était conclue entre la Région et Infrabel conférant la gestion de ces 
ponts à Bruxelles Environnement.  

Dès lors, Monsieur le Ministre, vous est-il possible de 
m’indiquer la liste des ponts se situant sur le territoire bruxellois, 
en précisant lesquels incombent à la gestion de la Région et ceux 
gérés par Infrabel ? Enfin, sur le territoire de quelles communes 
ces derniers se situent-ils ?

Réponse : La liste des ponts gérés, partiellement ou 
entièrement, par Bruxelles Mobilité est jointe (*) à cette réponse. 
Les communes sur le territoire desquelles ces ponts se situent sont 
également mentionnées dans le tableau.

Les ponts gérés entièrement par des tiers (Infrabel, Bruxelles 
Environnement, communes) n’y figurent pas car mon administra-
tion n’est pas impliquée dans leur gestion ou leur propriété.

(*) (Le tableau ne sera pas publié mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)   

Antwoord : We zijn inderdaad op de hoogte van het Waalse 
initiatief. De Gewesten houden elkaar immers continu op de 
hoogte van de acties om het fietsen te bevorderen die georgani-
seerd worden in de andere twee gewesten en in de buurlanden.

In het Brussels Gewest worden momenteel 30 fietsen ter 
beschikking gesteld door Pro Vélo via « Pack for Bike ». Pro Vélo 
is een door het Gewest erkende fietsvereniging die structureel 
wordt ondersteund.

Op dit moment is de voorstudie voor een fietsverhuursysteem 
inclusief elektrische fietsen in een laatste fase.  

Er is geen specifiek budget dat toegewezen wordt aan de 
promotie van elektrische fietsen, maar de creatie van fietsboxen 
en andere beveiligde stallingssystemen met oplaadmogelijkheden 
ende verhuur van elektrische fietsen zijn allemaal investeringen 
die bijdragen tot meer elektrische fietsen in de straten van Brussel. 

Vraag nr. 790 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
18 mei 2017 (Fr.) :

Het beheer van de Brusselse bruggen.

Tijdens een interpellatie die een van mijn collega’s tot u 
richtte op 7 maart 2016, had u de gelegenheid een antwoord te 
geven over de toestand van de Brusselse bruggen.

U zei toen dat sommige bruggen eigendom zijn van Infrabel 
en beheerd worden door de federale Staat en dat een overeenkomst 
werd gesloten tussen het Gewest en Infrabel, op grond waarvan 
het beheer van deze bruggen werd toevertrouwd aan Leefmilieu 
Brussel.

Kan u mij de lijst verschaffen van de bruggen op het Brussels 
grondgebied, met vermelding van degene waarvoor het beheer 
toekomt aan het Gewest en degene die beheerd worden door 
Infrabel ? En tot slot, kan u mij zeggen op het grondgebied van 
welke gemeenten die laatste gelegen zijn ?

Antwoord : De lijst van de bruggen die gedeeltelijk of volledig 
beheerd worden door Brussel Mobiliteit is bijgevoegd (*) bij dit 
antwoord. De gemeenten op wiens grondgebied deze bruggen 
gelegen zijn worden ook vermeld in het overzicht.

De bruggen die volledig door derden worden beheer (Infrabel, 
Brussel Leefmilieu, gemeenten) komen hier niet op voor want 
mijn administratie is niet betrokken bij hun beheer of eigendom.

(*) (De tabel zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)
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Question n° 792 de M. Alain Destexhe du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Entretien des voiries.

Le budget alloué à l’entretien des voiries régionales est en 
baisse constante. Cela parfois au détriment à la fois de la préserva-
tion du patrimoine ou des intérêts de long terme, de petits travaux 
réguliers étant souvent plus rentables que des travaux de grande 
envergure plusieurs années plus tard.

Un des grands problèmes est en effet le privilège accordé aux 
travaux de grande ampleur plutôt qu’à l’entretien régulier des 
voiries régionales, estimé trop couteux sur le court terme.

Par ailleurs, les procédures quant aux travaux à réaliser sont 
standardisées, créant de véritables normes d’homogénéisation 
des trottoirs ou des pistes cyclables. Si cela simplifie sans nul 
doute les procédures, c’est nier le caractère propre et historique 
des matériaux choisis à l’époque et enlever une partie de ce qui 
constitue le charme de nos rues.  

Cette unicité nuit gaiement à la promotion du savoir-faire 
ouvrier et de la pérennisation de certaines techniques utilisées.  

Mes questions, Monsieur le Ministre-Président, sont les 
suivantes :

–    Pourriez-vous m’indiquer le budget alloué à l’entretien des 
voiries régionales ?

–    Existe-t-il effectivement un guide de bonnes pratiques fixant 
des normes propres à l’entretien de chaque pan des voiries 
(trottoirs, etc.) ?

–    Votre politique en matière de travaux publics est-elle effecti-
vement axée sur la préférence de travaux de grande envergure 
ou plutôt sur l’entretien régulier des voiries ?

–    De quelle manière intégrez-vous la préservation de notre 
patrimoine matériel mais également immatériel au travers de 
la pérennisation des techniques dans votre politique relative 
aux travaux publics ? Cette dimension est-elle intégrée aux 
cahiers des charges ?

Réponse : Les chiffres d’exécution effectifs pour l’allocation 
de base « Dépenses pour l’entretien normal des voiries et de leurs 
abords, l’acquisition de biens semi-durables et d’équipements 
électriques et électromécaniques » s’élèvent à :  

–    2016 : 40,768 millions ;

–    2015 : 37,701 millions ;

–    2014 : 39,580 millions.

Dans le budget 2017, 41 millions d’euros sont prévus. Grâce à 
cela, un budget correct a été inscrit. Le budget visé pour l’entretien 
en exécution est relativement constant et augmente même.

Vraag nr. 792 van de heer Alain Destexhe d.d. 18 mei 2017 
(Fr.) :

Onderhoud van de wegen.

De middelen voor het onderhoud van de gewestwegen blijven 
dalen. Dat soms ten nadele van de vrijwaring van het erfgoed of de 
belangen op langer termijn, omdat kleine werken die regelmatig 
uitgevoerd worden soms rendabeler zijn dan grote werken over 
verschillende jaren achteraf.

Een van de grote problemen is de voorrang voor werken van 
grote omvang, eerder dan voor regelmatig onderhoud van de 
gewestwegen wat op korte termijn te duur beschouwd wordt.

De procedures voor de uit te voeren werken zijn overigens 
standaardprocedures geworden, met echte normen voor een 
homogeen uitzicht van de trottoirs of de fietspaden. Dat vereen-
voudigt ongetwijfeld de procedures maar hiermee wordt het eigen 
en historisch karakter van de gekozen materialen toendertijd 
aangetast. Een deel van de charme van onze straten verdwijnt 
aldus.

Deze homogene behandeling is ook schadelijk voor de 
bevordering van de ambachtelijke kennis en het behoud van 
bepaalde oude technieken.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :  

–    Graag de middelen toegekend voor het onderhoud van de 
gewestwegen.

–    Bestaat er echt een handleiding met typische normen voor 
het onderhoud van elk onderdeel van de wegen (trottoirs 
enzovoort) ?

–    Is het beleid van de minister-president inzake openbare 
werken echt gericht op werken van grote omvang of eerder op 
het regelmatig onderhoud van de wegen ?

–    Op welke manier houdt de minister-president rekening met 
de vrijwaring van ons materieel en immaterieel erfgoed via 
de bestendiging van bepaalde technieken in het kader van 
het beleid inzake openbare werken ? Wordt met dit aspect 
rekening gehouden in de bestekken?

Antwoord : De effectieve uitvoeringscijfers voor de basisal-
locatie « Uitgaven voor het normaal onderhoud van de wegen 
en hun omgeving, de aanschaffing van halfduurzame goederen 
en elektrische en elektromechanische uitrusting inbegrepen » 
bedragen :

–    2016 : 40,768 miljoen ;

–    2015 : 37,701 miljoen ;

–    2014 : 39,580 miljoen.

In de begroting 2017 is 41 miljoen euro voorzien. Daarmee 
is een correct budget ingeschreven. Het budget bedoeld voor 
onderhoud in uitvoering is relatief constant en stijgt zelfs.
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Il n’existe pas de guide de bonnes pratiques spécifique à 
l’entretien. Par contre, nous réalisons nos interventions confor-
mément aux recommandations du Centre de Recherche Routière, 
au Règlement Régional d’Urbanisme ainsi qu’aux vade-mecum 
piéton et cycliste réalisés par la Région.

Une liste pluriannuelle des projets de réaménagement est 
établie. Les voiries non reprises dans cette liste font l’objet d’un 
entretien régulier d’ampleur adaptée à l’état de l’infrastructure.  

Lors de nos interventions, l’entretien se fait généralement 
dans le respect du patrimoine. Nous accordons la plus grande 
importance à un entretien à l’identique, et dans la mesure du 
possible, à récupérer les matériaux sur place. Les cahiers des 
charges prévoient des postes pour le démontage/remontage 
soigneux de l’existant.  

Question n° 793 de M. Marc Loewenstein du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La suite de l’essai du bus biarticulé sur le trajet de la 
ligne 71.

Le 19 avril dernier, la STIB a testé deux modèles de bus 
biarticulés dans les rues de Bruxelles, et plus particulièrement sur 
le trajet de la ligne 71.

Selon les premiers échos, ce test aurait reçu un accueil positif 
de la part des participants.

Le Ministre pourrait-il m’indiquer :

1. Quelles sont les conclusions de la STIB et du gouvernement à 
la suite de ce test ? Quelles sont les suites qui seront données 
à ces essais ?

2. Combien de bus biarticulés sont-ils nécessaires à l’exploita-
tion de la ligne 71 ?

3. Quelle est la différence de cout entre un bus articulé et un bus 
biarticulé ?

4. Si la STIB et le gouvernement font le choix des bus biarticulés 
pour exploiter la ligne 71, dans quels délais ces bus pour-
raient-ils être mis en service ?

Réponse : Je vous renvoie à la réponse que j’ai donnée lors 
de la commission Infrastructure du 12 juin dernier à la suite d’une 
interpellation sur ce sujet.

Er bestaat geen gids met goede praktijken specifiek voor 
het onderhoud. We realiseren daarentegen onze interventies 
conform de aanbevelingen van het Opzoekingscentrum voor de 
Wegenbouw en de gewestelijke stedenbouwkundige verordening 
alsook het voetgangers- en fietsvademecum van het gewest.

Er wordt een meerjaarlijkse lijst opgesteld van de herinrich-
tingsprojecten. De wegen die niet zijn opgenomen in deze lijst 
maken het voorwerp uit van een regelmatig groot onderhoud 
aangepast aan de staat van de infrastructuur.

Tijdens onze interventies gebeurt het onderhoud over het 
algemeen met inachtneming van het erfgoed. We hechten het 
grootste belang aan een onderhoud dat de artefacten in de oor-
spronkelijke staat herstelt, en in de mate van het mogelijke aan het 
recupereren van de materialen ter plaatse. De bestekken voorzien 
in posten voor het zorgvuldige afbreken/weer opbouwen van het 
bestaande.

Vraag nr. 793 van de heer Marc Loewenstein d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

Het vervolg van de test met dubbelgelede bussen op het 
traject van lijn 71.

Op 19 april 2017 testte de MIVB twee modellen van dubbel-
gelede bussen in de Brusselse straten, meer bepaald op het traject 
van buslijn 71.

Volgens de eerste echo’s onthaalden de deelnemers deze test 
positief.

Graag een antwoord op volgende vragen :

1. Welke conclusies hebben de MIVB en de Regering getrokken 
na deze test ? Welk gevolg wordt eraan gegeven ?  

2. Hoeveel dubbelgelede bussen zijn nodig voor de exploitatie 
van lijn 71 ?

3. Wat is het verschil tussen de kostprijs van een gelede bus en 
die van een dubbelgelede bus ?

4. Indien de MIVB en de Regering kiezen voor dubbelgelede 
bussen voor de exploitatie van lijn 71, binnen welke termijnen 
zouden deze bussen in dienst gesteld kunnen worden?

Antwoord : Ik verwijs u naar het antwoord dat ik gaf in de 
commissie Infrastructuur op 12 juni laatstleden naar aanleiding 
van een interpellatie over dit onderwerp. 
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Question n° 794 de M. Hasan Koyuncu du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

Je souhaite obtenir de Monsieur le Ministre, à la date du 1er 
mai 2017, pour l’ensemble des membres de son cabinet (fonc-
tionnaires et contractuels) hors personnel de soutien, la moyenne 
des trois rémunérations les plus élevées et la moyenne des trois 
rémunérations les moins élevées, primes et indemnités comprises, 
le calcul étant effectué en se basant sur une durée annuelle.

Réponse : Compte tenu du fait qu’établir, sur une base 
annuelle, une moyenne des trois rémunérations les plus élevées 
et des trois rémunérations les moins élevées des membres du 
cabinet du Ministre Pascal Smet n’apporterait à l’Honorable 
Membre aucune information utile quant à la rémunération réelle 
des membres dudit cabinet et compte tenu, en outre, du manque 
de précision quant à ce qu’englobe pour lui la notion de personnel 
de soutien, j’invite l’Honorable Membre à consulter l’arrêté du 
gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale du 20 juillet 
2014 (M.B. 10.09.2014) déterminant la composition et le fonc-
tionnement des cabinets des membres du gouvernement de la 
Région de Bruxelles-Capitale et des Secrétaires d’État régionaux.

Il trouvera à la Section 4, Rémunérations, allocations, 
indemnités (articles 10 à 18), de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité 
l’ensemble des informations relatives à la fixation des rémuné-
rations, primes et indemnités dont bénéficient les membres des 
cabinets ministériels bruxellois.

La consultation, par ailleurs, de l’annexe I de l’arrêté du gou-
vernement de la Région de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 
(M.B. 05.06.2014) portant le statut administratif et pécuniaire 
des agents du Ministère de la Région Bruxelles-Capitale lui 
permettra d’évaluer, ce qui semble être son propos, le montant des 
rémunérations allouées aux membres du cabinet plus sûrement et 
justement que tous les calculs de moyenne qui pourraient lui être 
fournis.  

Question n° 795 de M. Alain Destexhe du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Problématique des fautes d’orthographe sur les panneaux 
de signalisation et documents officiels de l’Agence régionale 
bruxelloise du stationnement.

Le 29 mars dernier, je vous interpellais sur une faute d’ortho-
graphe observée sur un des panneaux annonçant les réaménage-
ments au rond-point Churchill, à Uccle. Vous avez depuis corrigé 
cette erreur, ce dont je me réjouis.

Vraag nr. 794 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De bezoldigingen in het ministerieel kabinet.

Kan u mij voor het geheel van uw kabinet (ambtenaren en 
contractuele werknemers) buiten het ondersteunend personeel, 
meedelen hoeveel op 1 mei 2017 het op jaarbasis berekende 
gemiddelde bedroeg van de drie hoogste bezoldigingen en het 
gemiddelde van de drie laagste bezoldigingen, met inbegrip van 
premies en vergoedingen.

Antwoord : Aangezien het op jaarlijkse basis opmaken van 
een gemiddelde van de drie hoogste en de drie laagste bezoldigin-
gen van de leden van het kabinet van Minister Pascal Smet aan het 
Geachte Lid geen enkele nuttige informatie zou geven in verband 
met de reële bezoldiging van de leden van het voornoemde 
kabinet, en gezien het gebrek aan nauwkeurigheid over wat het 
concept ondersteunend personeel voor hem inhoudt, zou ik het 
Geachte Lid willen verzoeken om het Besluit van de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering van 20 juli 2014 (B.S. 10.09.2014) tot 
vaststelling van de samenstelling en de werking van de kabinetten 
van de leden van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering en van 
de Gewestelijke staatssecretarissen te raadplegen.

Hij zal in Afdeling 4, Bezoldigingen, toelagen en vergoedin-
gen (artikels 10 tot 18) van het voornoemde besluit van 20 juli 
2014 alle informatie terugvinden met betrekking tot de vaststel-
ling van de bezoldigingen, premies en vergoedingen die de leden 
van de Brusselse kabinetten krijgen.

Trouwens, door de raadpleging van bijlage I van het Besluit 
van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering van 27 maart 2014 
(B.S.05.06.2014) houdende het administratief statuut en de 
bezoldigingsregeling van de ambtenaren van het ministerie 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest te raadplegen zal hij 
overigens, wat zijn punt blijkt te zijn, het bedrag van de bezol-
digingen die aan de leden van het kabinet worden toegekend met 
meer zekerheid en nauwkeurigheid kunnen evalueren dan alle 
berekende gemiddeldes die hem bezorgd zouden kunnen worden.

Vraag nr. 795 van de heer Alain Destexhe d.d. 18 mei 2017 
(Fr.) :

Problematiek van de spelfouten op de wegwijzers en officiële 
documenten van het Brussels Gewestelijke Parkeeragentschap.  

Op 29 maart 2017 heb ik de minister aan de tand gevoeld over 
een spelfout op een van de borden waarop de heraanleg van het 
Churchill verkeersplein in Ukkel aangekondigd werd. De minister 
heeft sindsdien deze vergissing rechtgezet. Dat verheugt mij.
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Depuis, certains citoyens ont attiré mon attention sur d’autres 
erreurs du même type qui me laissent à penser que cette correction 
ponctuelle de vos services devrait finalement inspirer un contrôle 
beaucoup plus systématique.

D’une part, j’ai pu obtenir une copie d’un billet de station-
nement parking.brussels en date du 15 mars 2017 sur lequel est 
mentionné : « toute contestation se fait uniquement par écrit 
à l’adresse reprice ci-dessous dans les 10 jours qui suivent la 
réception du présent billet ». Etant donné que cette partie du billet 
de stationnement doit certainement être harmonisée, je pense qu’il 
ne s’agit pas d’un cas isolé.

Pour en revenir au cas des panneaux de signalisation, au 
niveau des travaux du boulevard de la Woluwe à Kraainem, 
on peut lire sur le panneau : « Piste cyclable interrompu/ Suive 
déviation ».

Encore une fois, de telles fautes d’orthographe ne sont pas 
anodines et ne passent pas inaperçues ! Par ailleurs, cela tend à 
décrédibiliser vos services.

Mes questions, Monsieur le Ministre, sont les suivantes :

–    Vous imputiez la première erreur que j’avais relevée à une 
simple négligence mais comment expliquez-vous que celles-ci 
soient bien plus larges qu’un cas ponctuel et aient pu subsister 
sans qu’aucun contrôle, ni en amont, ni au moment de la mise 
en place du panneau n’ait été réalisé ?

–    Par ailleurs comment expliquez-vous que des billets de sta-
tionnement officiels de l’Agence régionale bruxelloise du sta-
tionnement puissent contenir de telles fautes d’orthographe ? 

–    Ces erreurs ont-elles été corrigées ? La multiplication de ces 
cas vous-a-t-elle inspiré la mise en place de recommandations 
à l’égard des services régionaux en charge de la mobilité afin 
que de telle situations ne puissent se reproduire?

Réponse : La signalisation définitive placée sur les voiries 
régionales est contrôlée dans le cadre d’un processus qualité.  

Il s’agit ici d’une signalisation de chantier qui revêt un 
caractère non permanent. La confection de ces panneaux 
provisoires est confiée aux entrepreneurs en charge des chantiers. 
Ces derniers n’appliquent pas tous la même rigueur quant à la 
forme des informations retranscrites sur les panneaux « orange ».

Les corrections sont donc apportées au cas par cas quand 
l’Administration est informée ou constate elle-même d’éven-
tuelles erreurs. 

Il faut relever que la signalisation incriminée concerne un 
chantier situé à Kraainem qui n’est pas du ressort de Bruxelles 
Mobilité mais bien de la Région flamande.  

Des développements futurs de la plateforme Osiris sont à 
l’étude dans la perspective de pouvoir générer automatiquement 

Sindsdien hebben enkele burgers mijn aandacht gevestigd op 
andere vergissingen van dezelfde aard die me doen denken dat 
deze punctuele correctie van de diensten van de minister zou 
moeten leiden tot een meer systematische controle.

Ik heb een kopie van een parkeerticket parking.brussels van 
15 maart 2017 gekregen waarop het volgende vermeld wordt : 
« toute contestation se fait uniquement par écrit à l’adresse repice 
ci-dessous dan les 10 jours qui suivent la réception du présent 
billet ». Aangezien dit deel van het parkeerticket zeker geharmo-
niseerd is, meen ik dat het niet om een alleenstaand geval gaat.  

Om terug te komen op het geval van de informatieborden, 
wijs ik erop dat men bij de werken aan de Woluwelaan in 
Kraainem het volgende kan lezen : « Piste cyclable interrompu / 
Suive déviation ».

Dergelijke spelfouten mogen niet gebanaliseerd worden en 
vallen op ! Het schaadt bovendien de geloofwaardigheid van de 
diensten van de minister.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :

–    De minister heeft gezegd dat de eerste vergissing waarop 
ik gewezen heb het gevolg was van onachtzaamheid, maar 
hoe verklaart de minister dat het niet om een alleenstaand 
geval gaat en dat er geen enkele controle is noch vooraf noch 
achteraf van het bord ?

–    Hoe verklaart de minister dat de officiële parkeertickets van 
het Gewestelijk Parkeeragentschap dergelijke spelfouten 
kunnen bevatten ?

–    Worden deze vergissingen verbeterd ? Heeft de toename van 
deze gevallen de minister geïnspireerd op het vlak van aan-
bevelingen aan de gewestelijke diensten belast met mobiliteit 
om dergelijke situaties in de toekomst te voorkomen?

Antwoord : De bewegwijzering die definitief geplaatst wordt 
op de gewestelijke wegen wordt gecontroleerd binnen het kader 
van een kwaliteitsproces.

Het gaat hier om werfsignalisatie die van tijdelijke aard is. 
Het maken van deze voorlopige borden wordt toevertrouwd aan 
de aannemers die belast zijn met de werven. Deze laatsten leggen 
niet allemaal evenveel discipline aan de dag wat de vorm van de 
informatie betreft die wordt weergegeven op de « oranje » borden.

De correcties worden dus geval per geval aangebracht van 
zodra de administratie verwittigd wordt of wanneer deze zelf 
eventuele fouten vaststelt.

Het dient te worden opgemerkt dat de aangeklaagde signali-
satie een werf gelegen in Kraainem betreft, en waarvoor Brussel 
Mobiliteit dus geen bevoegdheid draagt, maar wel het Vlaams 
Gewest.

De toekomstige ontwikkelingen van het platform Osiris 
worden bestudeerd met het vooruitzicht op het mogelijk 
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des textes, ce qui pourrait permettre une surveillance accrue dans 
le cadre des communications relatives aux chantiers.  

En ce qui concerne les billets de stationnement fautifs, 
l’Agence m’informe que ce sont des billets anciens. Dès l’été 
2016, les fautes ont été corrigées et les nouveaux lots sont sans 
faute. Le lot « fautif » a été tiré à environ 70.000 exemplaires 
(70 rouleaux) et la direction de parking.brussels, dans un souci 
d’économie, a préféré continuer à les écouler jusqu’à l’extinction 
du lot. L’économie réalisée s’élève à plusieurs milliers d’euros 
sur une année. Le stock de billets de stationnement « fautifs » est 
aujourd’hui épuisé. Par ailleurs, suite à ces erreurs constatées, 
parking.brussels a imposé la relecture et l’aval par son service 
Communication des documents de grande diffusion produits par 
le service Clientèle. 

Question n° 797 de M. Bruno De Lille du 22 mai 2017 
(N.) :

Les points noirs en termes de sécurité routière et, pour 
chaque zone prioritaire, la demande d’une fiche décrivant la 
situation de risque pour la sécurité routière, la solution proposée 
et un calendrier des travaux.

En novembre 2015, une étude sur les zones à concentration 
d’accidents (ZACA) de Bruxelles a été livrée. Sur les 101 ZACA, 
l’étude a identifié 30 points noirs à traiter en priorité. Il s’avère 
que le point noir le plus dangereux se trouve avenue Fonsny, non 
loin de la gare du Midi. Mais la liste des 30 points noirs priori-
taires comprend également le rond-point Hermès à Anderlecht, le 
carrefour rue de la Loi / rue Royale, etc.  

La réponse à ma question écrite n° 605 renvoyait à une annexe 
à la réponse à la question écrite n° 471. Cette annexe dresse une 
liste des 30 points noirs à traiter en priorité, avec une mention 
sommaire. Cette mention ne donne pas d’information sur l’état 
d’avancement du problème, sur la solution proposée, ou encore 
sur un calendrier des travaux prévus.  

Concernant les 30 zones à traiter en priorité, pouvez-vous me 
donner les informations suivantes :

–    Une description concrète (la plus détaillée possible) du 
problème de sécurité routière pour chaque zone prioritaire ;

–    Quelle est la solution proposée afin de résoudre le problème 
et quelle sera la situation après les travaux, et ce par zone 
prioritaire et avec le plus de détails possible ;

–    Quel est le calendrier des travaux prévus pour chaque zone 
prioritaire ?

Réponse : Pour la description détaillée des problèmes et 
solutions de chaque zone prioritaire, je vous prie de consulter 
les documents de l’étude. Dans le cadre de l’étude, un document 
récapitulatif a été établi par zone. Le document est totalement 

automatisch genereren van teksten, hetgeen zou kunnen bijdragen 
tot een verhoogd toezicht binnen het kader van de communicatie 
omtrent de werven.

Wat de foutieve parkeerbiljetten betreft, deelt het parkeer-
agentschap me mee dat het hier om oude biljetten gaat. Sinds de 
zomer van 2016 werden de fouten gecorrigeerd en zijn de nieuwe 
biljetten zonder fouten. Het « foutieve » lot werd gedrukt op 
ongeveer 70.000 exemplaren (70 rollen) en uit besparingsover-
wegingen heeft de directie van parking.brussels besloten om dit 
te blijven gebruiken tot uitputting van de voorraad. De hiermee 
gerealiseerde besparing loopt op tot meerdere duizenden euro’s 
per jaar. Vandaag is de stock « foutieve » parkeerbiljetten uitgeput. 
Sindsdien waakt de communicatiedienst van parking.brussels er 
nog beter over dat alle communicatie – ook op administratieve 
documenten – correct en duidelijk is.

Vraag nr. 797 van de heer Bruno De Lille d.d. 22 mei 2017 
(N.) :

De zwarte punten verkeersveiligheid en per prioritaire 
zone een vraag naar fiche met de omschrijving van de 
verkeersonveilige situatie, de voorgestelde oplossing en een 
kalender van de aanpak.

In november 2015 werd een studie over de gevaarlijkste 
verkeersplaatsen in Brussel opgeleverd. Van de 101 zones met 
een hoge ongevallengraad wees de studie uit dat er 30 prioritair 
aan te pakken zwarte zones zijn. De meest gevaarlijke zwarte 
zone blijkt aan de Fonsnylaan in de buurt van het Zuidstation te 
liggen. Maar op de lijst van de 30 prioritaire zwarte punten staan 
de Rotonde Hermes in Anderlecht, het kruispunt Wetstraat met de 
Koningsstraat, enz.

In antwoord op mijn schriftelijke vraag (nummer 605) werd 
verwezen naar een bijlage bij schriftelijke vraag nummer 471. 
Deze bijlage geeft een lijst van de 30 prioritair aan te pakken 
zwarte punten met een summiere vermelding. Deze vermelding 
geeft geen informatie over de stand van zaken van het probleem, 
noch de voorgestelde oplossing en ook geen kalender van de 
voorziene werken.

Kunt u mij volgende gegevens verstrekken over de 30 
prioritair aan te pakken zones :

–    Concrete omschrijving van het verkeersveiligheidsprobleem 
per prioritaire zone (zo gedetailleerd mogelijk) ;

–    Welke oplossing wordt er voorgesteld om het probleem aan te 
pakken en hoe zal de situatie er uit zien na de werken en dit 
per prioritaire zone ? Zo gedetailleerd mogelijk ;

–    Wat is de kalender van de voorziene werken per prioritaire 
zone ?

Antwoord : Voor de gedetailleerde beschrijving van de 
problemen en de oplossingen voor elke prioritaire zone verzoek 
ik u de documenten van de studie te raadplegen. In het kader van 
de studie werd een overzichtsdocument per zone opgesteld. Het 
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public, mais pour des raisons techniques difficile à expédier sur 
support électronique. J’ai chargé mon administration de rendre le 
document consultable sur son site à court terme, plutôt que de 
simplement fournir les informations au requérant.  

Pour de plus amples informations, je vous renvoie à ma 
réponse lors de la commission Infrastructure du 19/06/2017.

Question n° 798 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité 
réduite et les malvoyants.

Les organismes publics bruxellois se doivent d’être 
exemplaires dans la qualité de l’accueil et au niveau de l’accessi-
bilité des différentes missions fournies au profit de la collectivité. 
Aussi, pourriez-vous me communiquer, pour chacun des services 
qui dépendent de votre tutelle ministérielle, la liste des mesures 
prises en 2014, en 2015 et en 2016 pour soutenir le bon accès 
des personnes à mobilité réduite ainsi que des malvoyants ? Je 
vous remercie de bien vouloir étayer votre réponse en précisant 
les budgets y afférents.

Réponse : En ce qui concerne l’administration Bruxelles 
Mobilité, ceci relève de la compétence de la secrétaire d’État en 
charge du Service public régional Bruxelles.

Question n° 799 de M. Bernard Clerfayt du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Les couts du personnel détaché des administrations.

La Cour des Comptes vient de rendre son rapport au Parlement 
wallon sur les comptes de la Région wallonne. Dans ce rapport, 
la Cour signale que les couts du personnel des administrations 
publiques wallonnes détaché dans les cabinets du gouvernement 
wallon ne sont pas directement imputés dans les budgets afférents 
au cout des cabinets mais restent logés dans les budgets des admi-
nistrations privées de ces agents détachés. Cette pratique a pour 
effet de minorer le cout budgétaire des cabinets tel qu’il est affiché 
dans le budget régional, rendu public et adopté par le Parlement 
bruxellois.  

J’aimerais savoir si cette pratique est également en vigueur en 
Région bruxelloise. Ainsi, il me plairait de savoir :

1. Combien de personnes, membres d’une administration 
publique bruxelloise ou d’un OIP dépendant de la tutelle 
régionale, travaillent ou travaillaient-elles dans votre cabinet 
pour les années 2014, 2015, 2016 et 2017 ?

document is volkomen openbaar, maar om technische redenen 
moeilijk te verzenden via elektronische drager. Ik heb mijn admi-
nistratie opdracht gegeven om, ruimer dan enkel te voldoen aan 
de informatie voor de vraagsteller, het document op korte termijn 
via hun website consulteerbaar te maken.

Voor alle verdere informatie verwijs ik u naar mijn antwoord 
in de commissie Infrastructuur van 19/6/2017.

Vraag nr. 798 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met 
beperkte mobiliteit en slechtzienden.

De Brusselse overheidsinstellingen moeten het voorbeeld 
geven op het vlak van de kwaliteit van het onthaal en de toeganke-
lijkheid van de verschillende opdrachten die geleverd worden ten 
voordele van de gemeenschap. Kan u mij voor elk van de diensten 
onder uw ministerieel toezicht de lijst van de maatregelen geven 
die in 2014, in 2015 en in 2016 werden genomen ter ondersteuning 
van de goede toegang van de personen met beperkte mobiliteit en 
de slechtzienden ? Gelieve in uw antwoord de daarvoor bestede 
middelen te vermelden.

Antwoord : Voor wat betreft de administratie Brussel 
Mobiliteit, dit valt onder de bevoegdheid van de staatssecretaris 
die bevoegd is voor de Gewestelijke Overheidsdienst Brussel.

Vraag nr. 799 van de heer Bernard Clerfayt d.d. 23 mei 
2017 (Fr.) :

De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen.

Het Rekenhof heeft zopas zijn verslag over de rekeningen 
van het Waals Gewest aan het Waals Parlement uitgebracht. In 
dat verslag wijst het Hof erop dat de kosten voor het personeel 
van de Waalse overheidsdiensten, dat gedetacheerd wordt naar 
de kabinetten van de Waalse Regering niet rechtstreeks geboekt 
worden in de bijhorende begrotingen voor de kosten van de 
kabinetten, maar blijven staan in de begrotingen van de private 
besturen van dit gedetacheerd personeel. Deze praktijk heeft 
als gevolg dat de begrotingskost voor de kabinetten vermindert, 
zoals bedoeld wordt in de gewestbegroting, die openbaar gemaakt 
wordt en door het Brussels Parlement goedgekeurd wordt.

Ik zou willen weten of deze praktijk ook geldt in het Brussels 
Gewest.

1. Hoeveel personen, die lid zijn van een Brusselse overheids-
dienst of een ION die afhangt van het gewestelijk toezicht, 
werken of werkten in uw kabinet in 2014, 2015, 2016 en 
2017 ?
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2. Le cout des salaires et avantages accordés à ces membres de 
votre cabinet sont-ils imputés dans les frais de fonctionne-
ment du cabinet ou restent-ils à charge de l’administration qui 
les employait avant ce détachement ?

3. Quel est, pour chacune de ces années, le cout salarial total de 
ces détachements ?

4. N’estimez-vous pas préférable de déclarer dans le budget de 
la Région bruxelloise le cout complet des cabinets ministé-
riels et d’informer complètement le Parlement bruxellois de 
cette dépense ?

5. L’absence de vote formel d’autorisation de cette dépense par 
le Parlement n’interdit-elle pas le détachement de personnel 
de l’administration vers les cabinets ?

Réponse : 

1. L’arrêté du gouvernement de la Région de Bruxelles-
Capitale du 20 juillet 2014 dispose, en son article 5, § 6, que 
« les membres du personnel des services du Ministère de la 
Région de Bruxelles-Capitale, des organismes para-régionaux 
bruxellois de type A et B ainsi que des sociétés régionales 
de droit public pour lesquelles des subventions de fonction-
nement sont octroyées par la Région peuvent, à la demande 
des membres du gouvernement et des secrétaires d’État, être 
détachés auprès de leur cabinet » et que « la rémunération 
desdits membres reste à charge du budget de l’autorité admi-
nistrative qui donne l’autorisation de leur détachement ».

Conformément à ces dispositions, des membres du personnel 
du SPRB et de divers OIP de type A et B sont effectivement 
détachés auprès de mon cabinet :

–    En 2014 

–  Attaché(e) : 1

–  Assistant(e) : 1

–  Adjoint(e) : 1

–  Commis(e) : 1

Soit un total de 4 agents.

–    En 2015

–  Attaché(e) : 2

–  Assistant(e) : 1

–  Adjoint(e) : 1

–  Commis(e) : 1

Soit un total de 5 agents.

–    En 2016

–  Attaché(e) : 2

–  Assistant(e) : 1

–  Adjoint(e) : 1

–  Commis(e) : 1

Soit un total de 5 agents.

–    En 2017

–  Attaché(e) : 2

2. Wordt de kost voor de lonen en voordelen voor deze leden 
van uw kabinet geboekt als werkingskosten van het kabinet of 
blijven die ten laste van het bestuur dat hen tewerkstelde vóór 
deze detachering ?

3. Wat is voor elk van die jaren de totale loonkost van de 
detacheringen ?

4. Vindt u het niet beter om in de begroting van het Brussels 
Gewest de volledige kostprijs van de ministeriële kabinetten 
op te nemen en het Brussels Parlement correct te informeren 
over deze uitgave ?

5. Sluit het gebrek aan formele stemming over de machtiging 
van deze uitgave door het Parlement niet uit dat personeel van 
het bestuur naar de kabinetten gedetacheerd wordt ?

Antwoord : 

1. Het besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering van 
20 juli 2014 bepaalt in haar artikel 5, § 6 dat « de personeels-
leden die behoren tot de diensten van het Ministerie van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest, tot para-gewestelijke instel-
lingen van categorie A en B alsmede tot gewestelijke publiek-
rechtelijke maatschappijen waarvoor werkingstoelagen door 
het Gewest toegekend worden, op verzoek van de leden van 
de Regering en van de staatssecretarissen, naar hun kabinet 
gedetacheerd kunnen worden » en dat « de bezoldiging van 
bedoelde personeelsleden ten laste blijft van de begroting van 
de administratieve overheid die de detachering toestaat ».

Overeenkomstig deze bepalingen zijn er effectief personeels-
leden van de GOB en van verschillende ION van type A en B 
gedetacheerd bij mijn kabinet :

–    In 2014 :

–  Attaché : 1

–  Assistent : 1

–  Adjunct : 1

–  Klerk : 1

Hetzij een totaal van 4 personeelsleden.

–    In 2015

–  Attaché : 2

–  Assistant : 1

–  Adjunct : 1

–  Klerk : 1

Hetzij een totaal van 5 personeelsleden.

–    In 2016

–  Attaché : 2

–  Assistent : 1

–  Adjunct : 1

–  Klerk : 1

Hetzij een totaal van 5 personeelsleden.

–    In 2017

–  Attaché : 2
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–  Assistant(e) : 1

–  Adjoint(e) : 1

–  Commis(e) : 1

Soit un total de 5 agents.

2. Compte tenu de la fonction qu’ils occupent au cabinet, ces 
agents perçoivent une allocation de cabinet fixée conformé-
ment à l’article 14 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité.  

Ils perçoivent éventuellement également, conformément à 
l’article 14 bis de ce même arrêté, un complément de prime, 
dit prime d’expertise, si la fonction qu’ils occupent au sein du 
cabinet est assortie, conformément aux dispositions figurant à 
l’article 10 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité, d’une échelle 
de traitement supérieure à celle dont ils bénéficient au sein de 
leur administration d’origine.

Le cout de ces allocations et primes est imputé dans les frais 
de fonctionnement du cabinet.

3. Il ne parait pas possible d’établir, avec la précision requise, le 
cout salarial total de ces détachements dans la mesure où le 
montant réel de la rémunération des agents détachés, liquidée 
par leur administration d’origine, est un élément qui relève de 
leur vie privée et qui n’est pas communiqué au cabinet.  

En fonction de la situation personnelle de l’agent concerné 
(ancienneté, personnes à charge, etc.) la rémunération peut 
varier considérablement. Elle est cependant évaluable, en 
fonction de leur grade, puisqu’elle est fixée dans un barème 
(voir les annexes des arrêtés du gouvernement de la Région 
de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 – M.B. 05.06.2014 – 
fixant le statut administratif et pécuniaire des membres du 
personnel du MRBC et des OIP bruxellois).  

4. C’est une simple question de ventilation de dépenses 
autorisées qui poserait problème si tous les services du gou-
vernement, administrations et cabinets, n’étaient pas, in fine, 
chargés de la même mission : la mise en œuvre des politiques 
arrêtées par le gouvernement.

5. Tant l’habilitation figurant dans la loi spéciale du 12 janvier 
1989 relative aux institutions bruxelloises, notamment 
l’article 40, § 1er, qui renvoie aux dispositions de la loi 
spéciale du 8 aout 1980 de réformes institutionnelles, que 
celles figurant dans les différentes ordonnances créant les 
OIP bruxellois, confèrent au gouvernement régional pleine 
compétence pour fixer le statut administratif et pécuniaire 
de ses services, qu’il s’agisse de ses administrations comme 
des cabinets de ses membres. La possibilité de détacher des 
membres du personnel des administrations dans les cabinets 
ministériels et le maintien de leur rémunération à charge de 
l’administration dont ils sont agents figurent expressément 
dans les différents statuts arrêtés par le gouvernement.  
 

Quelle que soit leur affectation, les rémunérations des 
membres du personnel des services du gouvernement figurent 
bien dans le budget régional.

–  Assistent : 1

–  Adjunct : 1

–  Klerk 1

Hetzij een totaal van 5 personeelsleden.

2. Rekening houdend met de functie die ze in het kabinet 
uitoefenen, ontvangen deze personeelsleden een kabinetstoe-
lage die overeenkomstig artikel 14 van het voornoemde 
besluit van 20 juli 2014 is vastgesteld.

Zij ontvangen eventueel ook, overeenkomstig artikel 14bis 
van datzelfde besluit, een aanvullende premie, die deskun-
digheidspremie wordt genoemd, wanneer de functie die ze 
in het kabinet uitoefenen, overeenkomstig de bepalingen 
van artikel 10 van het voornoemde besluit van 20 juli 2014, 
verbonden is aan een hogere weddeschaal dan diegene die ze 
binnen hun oorspronkelijke administratie genieten.

De kostprijs van deze toelagen en premies wordt opgenomen 
in de werkingskosten van het kabinet.

3. Het lijkt niet mogelijk om met de vereiste precisie de totale 
loonkosten van deze detacheringen vast te stellen, aangezien 
het werkelijke bedrag van de bezoldiging van de gedeta-
cheerde personeelsleden, betaald door hun oorspronkelijke 
administratie, privé is en niet aan het kabinet gecommuni-
ceerd wordt.

Naargelang de persoonlijke situatie van de betrokken 
medewerker (anciënniteit, personen ten laste, enz.) kan de 
bezoldiging aanzienlijk variëren. Ze kan evenwel worden 
geëvalueerd in functie van hun graad aangezien ze in een 
barema is vastgesteld (zie bijlagen van de besluiten van de 
Brusselse Hoofdstedelijke Regering van 27 maart 2014 – 
BS 05.06.2014 – tot vaststelling van het administratief en 
geldelijk statuut van het personeel van het MBHG en van de 
Brusselse ION).

4. De eenvoudige spreiding van toegestane uitgaven zou pro-
blematisch zijn als alle diensten van de Regering, admini-
straties en kabinetten, in fine niet met dezelfde opdracht 
belast waren : de uitvoering van het beleid dat de Regering 
heeft vastgesteld.

5. Zowel de machtiging in de bijzondere wet van 12 januari 1989 
met betrekking tot de Brusselse instellingen, inzonderheid op 
artikel 40, § 1, waarin wordt verwezen naar de bepalingen 
van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot hervorming 
der instellingen, als de bepalingen in de verschillende ordon-
nanties houdende oprichting van de Brusselse ION geven 
de Gewestelijke Regering de volledige bevoegdheid om 
het administratief statuut en de bezoldigingsregeling voor 
haar diensten vast te stellen, zowel voor haar administraties 
als voor de kabinetten van haar leden. De mogelijkheid om 
personeelsleden van de administraties naar de ministeriële 
kabinetten te detacheren en daarbij hun bezoldiging ten laste 
te houden van de administratie waarvoor ze werken, staat uit-
drukkelijk vermeld in de verschillende statuten die door de 
Regering zijn vastgesteld.

Wat hun bestemming ook is, de bezoldigingen van het 
personeel van de diensten van de Regering zijn wel degelijk 
opgenomen in de gewestelijke begroting.
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Question n° 800 de Mme Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
du 24 mai 2017 (Fr.) :

Le cout de la journée sans voiture.

Je souhaiterais vous interroger sur l’impact financier que 
présente pour notre Région la journée sans voiture organisée 
chaque année en septembre.

Interrogé en 2011, le secrétaire d’État régional bruxellois à la 
mobilité, M. Bruno De Lille, avait alors précisé que le dimanche 
sans voiture représentait pour la Région un cout important évalué 
à un million d’euros. De plus, l’organisation de cette journée 
pose également des problèmes de logistique et d’organisation 
considérables.

Je souhaiterais vous demander quel a été pour les années 
2014, 2015 et 2016 le cout de l’organisation de la journée sans 
voiture ? Ce cout est-il en augmentation ?

Quelles sont les contraintes logistiques et d’organisation ? 
Ces contraintes ont-elles évolué depuis 2014 ?

Combien de personnel régional est-il affecté à cette orga-
nisation et combien cela représente-t-il en termes d’heures 
supplémentaires ?

Combien de policiers sont-ils mobilisés pour assurer les 
contrôles, vérifier les dérogations et assurer la sécurité des 
usagers ? Ce nombre a-t-il été fortement augmenté en 2016 suite 
aux attentats ? 

Faites-vous appel à des firmes extérieures, et si oui, lesquelles 
et pour quel montant ?

Combien de personnel communal est-il mobilisé pour l’octroi 
des dérogations et pendant combien de temps ?

Enfin, suite aux récents attentats de Nice et de Londres, 
avez-vous déjà prévu, pour 2017, des mesures de protection 
supplémentaires contre les intrusions de voitures et de camions ? 
Quel est le budget déjà prévu ?

Réponse : 

Le cout de l’organisation du dimanche sans voiture (17/09) et 
de la semaine de la mobilité (16/09-22/09) s’élève globalement à 
plus de 1,3 million d’euros dont les différents postes sont :  

–    volet communication et évènements : 500.000 euros ;

–    appel à projets auprès des communes « mon village à la 
ville » : 150.000 euros ;

–    renfort de l’offre de la STIB : 400.000 euros (offre d’un 
samedi) ;

–    budget opérationnel fermeture tunnels : 250.000 euros.

Vraag nr. 800 van mevr. Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
d.d. 24 mei 2017 (Fr.) :

De kosten van de autovrije dag.

Graag had ik geweten wat de financiële gevolgen zijn voor 
ons Gewest van de autovrije dag die ieder jaar in september wordt 
georganiseerd.

In 2011 had staatssecretaris voor mobiliteit van het Brussels 
Gewest Bruno De Lille in antwoord op een vraag gepreciseerd dat 
de autovrije dag een aanzienlijke kost betekende voor het Gewest, 
geschat op een miljoen euro. Bovendien brengt de organisatie van 
die dag ook belangrijke logistieke en organisatorische problemen 
met zich mee.

Graag wil ik u vragen wat de kosten waren voor de organisatie 
van de autovrije dag in 2014, 2015 en 2016. Nemen die kosten 
toe ?

Wat zijn de logistieke en organisatorische beperkingen ? Zijn 
die beperkingen veranderd sinds 2014 ?

Hoeveel gewestelijk personeel wordt ingezet voor die 
organisatie en wat betekent dat in termen van overuren ?  

Hoeveel politieagenten worden ingezet om de controles te 
verrichten, de uitzonderingen na te gaan en in te staan voor de 
veiligheid van de gebruikers ? Is dat aantal sterk toegenomen in 
2016 als gevolg van de aanslagen ?

Doet u een beroep op externe firma’s en zo ja, welke en voor 
welk bedrag ?

Hoeveel gemeentelijk personeel wordt ingezet om uitzonde-
ringen toe te kennen en gedurende hoeveel tijd ?

Heeft u ten slotte voor 2017, na de aanslagen van Nice en 
Londen, al in bijkomende veiligheidsmaatregelen voorzien tegen 
het binnendringen van auto’s en vrachtwagens ? In welk budget 
werd reeds voorzien ?

Antwoord : 

De kostprijs van de organisatie van de autoloze zondag (17/09) 
en de week van de mobiliteit (16/09-22/09) loopt globaal tot meer 
dan 1,3 miljoen euro op, waaronder de volgende verschillende 
posten :

–    luik communicatie en evenementen : 500.000 euro ;

–    projectoproep aan de gemeenten voor « mijn dorp in de stad » : 
150.000 euro ;

–    versterking van de dienstverlening van de MIVB : 
400.000 euro (dienstaanbod van een zaterdag) ;

–    operationeel budget sluiting tunnels : 250.000 euro.
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Il s’agit du cout à charge de la Région sans compter le cout de 
la gratuité sur le réseau de la STIB et le support des associations 
actives en mobilité. Il faut également ajouter le déploiement 
des forces de police et le personnel communal (en charge de la 
remise des dérogations et de l’organisation des activités dans les 
communes).

Le cout est en augmentation suite au souhait de renforcer 
l’organisation d’évènements et suite à l’augmentation du nombre 
de communes participant aux « Villages » (13 cette année contre 
11 en 2016 et 2015 et 8 en 2014). 

Les contraintes logistiques n’ont pas évolué au niveau de la 
mobilité.

Pour le traitement et la gestion des dérogations par les 
communes, voici les différents effectifs (pour les communes dont 
l’information est connue) :  

–    Jette : 1 personne pendant 2 semaines à temps plein (= 10 jours 
ETP) ;

–    Koekelberg : 2 personnes en mi-temps pendant 3 semaines 
(= 15 jours ETP) ;

–    Schaerbeek : 3 personnes pendant 2 semaines à temps plein 
(= 30 jours ETP) ;

–    Ville de Bruxelles : 3 ETP du 1/8 au 15/9 (pour traitement 
entreprises) + 5 ETP dès le 15 aout (pour les demandes du 
public) ;

–    WSP : 1 mi-temps pendant 3 semaines (= 7,5 jours ETP) ;

–    Ganshoren : 1 personne à mi-temps pendant 1 mois (= 10 jours 
ETP) ;

–    St-Gilles : 2 ½ ETP pendant 3 semaines (= 37,5 jours ETP) ;  

–    Evere : 120 h du 1/9 au 14/9 ;

–    Molenbeek : 1 ETP du 1/8 au 15/9 + 2 ETP durant 2 semaines 
avant la journée ;

–    Uccle : 4 ETP pendant 2 semaines (= 40 jours ETP) ;

–    Forest : 1 ETP pendant 1 mois (= 20 jours ETP).

Pour ce qui est des questions relatives à la sécurité intérieure, 
je vous invite à poser ces questions au Ministre-Président Vervoort 
ou au Ministre Jambon pour les effectifs déployés et les mesures 
de sécurité particulières. Les services trafic ne sont pas habilités à 
délivrer ce genre d’infos.

Question n° 801 de M. Marc Loewenstein du 24 mai 2017 
(Fr.) :

Continuité dans la signalisation des passages piétons.  

Het gaat hier om de kost ten laste van het Gewest zonder de 
kost van het gratis rijden op het netwerk van de MIVB te tellen en 
de steun van de verenigingen die actief zijn op vlak van mobiliteit. 
Hierbij dient ook de inzet van de politie en het gemeenteperso-
neel geteld (belast met het uitreiken van de afwijkingen en de 
organisatie van de activiteiten in de gemeenten).

De kostprijs is stijgend door de wens om de organisatie van 
evenementen te versterken en ingevolge de stijging van het aantal 
gemeenten dat meedoet aan de « Dorpen » (13 dit jaar tegen 11 in 
2016 en 2015 en 8 in 2014).

Op vlak van de mobiliteit kent men geen evolutie in de 
logistieke beperkingen.

Wat betreft de behandeling en het beheer van de afwijkingen 
door de gemeenten, ziehier de diverse manpower (voor de 
gemeenten waarvan deze informatie gekend is, voor alle verdere 
informatie hierover verwijs ik u door naar de gemeente zelf) :

–    Jette : 1 persoon voltijds gedurende 2 weken (= 10 dagen 
VTE) ; 

–    Koekelberg : 2 halftijdse personen gedurende 3 weken (= 15 
dagen VTE) ;

–    Schaarbeek : 3 personen voltijds gedurende 2 weken (= 30 
dagen VTE) ;

–    Stad Brussel : 3 VTE van 1/8 tot 15/9 (behandeling afwijkingen 
bedrijven) + 5 VTE vanaf 15 augustus (voor de verzoeken van 
het publiek) ;

–    SPW : 1 halftijdse gedurende 3 weken (= 7,5 dagen VTE) ;

–    Ganshoren : 1 halftijdse persoon gedurende 1 maand (= dagen 
VTE) ;

–    Sint-Gillis : 2 ½ VTE gedurende 3 weken (= 37,5 dagen 
VTE) ;

–    Evere : 120u van 1/9 tot 14/9 ;

–    Molenbeek : 1 VTE van 1/8 tot 15/9 + 2 VTE gedurende 2 
weken voor de autoloze dag ;

–    Ukkel : 4 VTE gedurende 2 weken (= 40 dagen VTE) ;

–    Vorst : 1 VTE gedurende 1 maand (= 20 dagen VTE).

Wat betreft de vragen betreffende de interne veiligheid, nodig 
ik u uit om deze vragen te richten aan minister-president Vervoort 
of aan Minister Jambon inzake de aangewende manpower en de 
bijzondere veiligheidsmaatregelen. De verkeersdiensten zijn niet 
gemachtigd om dit soort informatie te verstrekken.

Vraag nr. 801 van de heer Marc Loewenstein d.d. 24 mei 
2017 (Fr.) :

Continuïteit in de markering van oversteekplaatsen voor 
voetgangers.
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Lorsque l’on se promène sur certaines voiries bruxelloises, on 
note certaines incohérences au niveau de la signalisation piétonne. 
Si cela peut paraitre anecdotique pour certains, cela peut être pro-
blématique pour d’autres. Je pense principalement aux personnes 
malvoyantes.

Ainsi par exemple, au niveau du parc du Cinquantenaire, 
on constate un demi-passage pour piétons sur le site protégé de 
la STIB et son absence sur la piste cyclable. Ce qui représente 
un danger, car les cyclistes ne sont dès lors pas attentifs à cette 
traversée piétonne et, par ailleurs, cela va à l’encontre du principe 
« STOP » qui établit un ordre de priorité dans la protection des 
différents usagers (piétons, cyclistes, transports publics, voitures).
 

Enfin, cet aménagement crée une difficulté pour les 
non-voyants de se diriger vers les dalles podotactiles car la 
traversée n’est pas dans l’axe de la sortie du parc.

1. L’aménagement tel que décrit répond-il aux conditions 
techniques appliquées par Bruxelles Mobilité (ou tout autre 
gestionnaire de voirie) ou s’agit-il là d’un oubli ?

2. Dans le cas d’espèce, est-il prévu d’ajouter des lignes guides 
entre la sortie du parc jusqu’aux dalles podotactiles ?

Réponse : Concernant les traversées piétonnes vers/et à partir 
du parc, des aménagements pour les malvoyants ont été aménagés 
suivant les recommandations du Vade-mecum PMR de la Région.
 

Néanmoins, il reste à signaler qu’il y a un chantier en cours afin 
de compléter les aménagements susmentionnés. Ceci concerne :

–    La traversée sortie du parc (coté Av. Nerviens) vers l’avenue 
des Gaulois. À cet endroit, les travaux suivants sont à 
exécuter : placement d’une ligne guide et marquage au sol.  

–    La traversée vers l’arrêt de la STIB (Galliers). À cet endroit 
les travaux suivants, sont à exécuter : placement d’une ligne 
guide et marquage au sol.

Question n° 802 de M. Sevket Temiz du 24 mai 2017 (Fr.) :
 

Taux de réussite pour candidats chauffeurs tram-bus-métro 
à la STIB.

Chaque année des centaines de personnes passent les tests et 
examens à la STIB afin d’accéder à la formation pour devenir 
chauffeurs et/ou conducteurs des véhicules (bus-tram-métro).

En 2015, l’entreprise avait annoncé avoir 1.000 postes à 
pourvoir et avait relevé le défi ; en 2016 après avoir annoncé en 
janvier avoir près de 800 postes à pourvoir, la STIB communique 
avoir déjà trouvé preneur, au 1er septembre, pour 742 postes.

Wie op bepaalde Brusselse wegen wandelt, merkt een 
aantal incoherenties op in de markering voor voetgangers. Voor 
sommigen kan dat onbelangrijk lijken, maar voor anderen kan het 
problematisch zijn. Ik denk dan vooral aan slechtziende personen.
 

Zo bevindt zich ter hoogte van het Jubelpark een halve 
oversteekplaats voor voetgangers op de eigen bedding van de 
MIVB en geen oversteekplaats op het fietspad. Dat vormt een 
gevaar, want de fietsers hebben bijgevolg geen aandacht voor 
die voetgangersoversteekplaats. Het is bovendien in tegenspraak 
met het STOP-principe waarin een rangorde van de verschillende 
weggebruikers wordt opgesteld (stappers, trappers, openbaar 
vervoer, personenwagens).

Ten slotte maakt deze inrichting het moeilijk voor blinden om 
zich naar de reliëftegels te begeven, want de oversteekplaats volgt 
niet de lijn van de uitgang van het park.

1. Beantwoordt de beschreven inrichting aan de door Brussel 
Mobiliteit (of elke andere wegbeheerder) toegepaste 
technische eisen of gaat het om een vergetelheid ?

2. Wordt in dit geval voorzien om geleidelijnen aan te brengen 
tussen de uitgang van het park en de reliëftegels ?

Antwoord : Wat betreft de voetgangersoversteekplaatsen naar/
en vanaf het park, werden de inrichtingen voor de slechtzienden 
aangelegd volgens de aanbevelingen van het PBM-vademecum 
van het Gewest.

Het dient niettemin opgemerkt dat er nog een werf lopende is 
om de bovenvermelde inrichtingen te voltooien. Dit betreft :

–    De oversteek aan de uitgang van het park (kant Nerviërslaan) 
naar de Galliërslaan. Op deze plaats moeten de volgende 
werkzaamheden nog uitgevoerd worden : plaatsing van een 
gidslijn en markering op de grond.

–    De oversteek naar de halte van de MIVB (Galliërs). Op deze 
plaats moeten de volgende werkzaamheden nog uitgevoerd 
worden : plaatsing van een gidslijn en markering op de grond.

Vraag nr. 802 van de heer Sevket Temiz d.d. 24 mei 2017 
(Fr.) :

Slaagpercentage van de kandidaat-chauffeurs tram-bus-
metro bij de MIVB.

Elk jaar leggen honderden personen tests en examens af bij 
de MIVB om de opleiding tot chauffeur en/of bestuurder van 
voertuigen (bus-tram-metro) te mogen volgen.

In 2015 had de vervoersmaatschappij meegedeeld dat ze 
1.000 vacatures had en de uitdaging aanging. In 2016, nadat ze in 
januari had laten weten dat er bijna 800 vacatures waren, deelde 
ze mee dat er op 1 september al 742 vacatures ingevuld waren.
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Les besoins de la STIB sont multiples : remplacer le 
personnel qui part à la retraite, mais aussi renforcer ses équipes 
afin de répondre aux besoins et défis d’aujourd’hui et de demain. 
« Nouveau plan directeur bus, nouvelle ligne de tram, prolonge-
ment de lignes de tram, vaste projet du métro vers le Nord de la 
ville avec la conversion de l’axe de prémétro, renouvellement de 
la signalisation du métro, sans oublier les renforts de fréquence 
sur plusieurs lignes et l’exploitation quotidienne d’un réseau 
comprenant 4 lignes de métro, 17 lignes de tram, 50 lignes de bus 
et 11 lignes de bus de nuit, les besoins et défis ne manquent pas », 
souligne l’entreprise (1).

Au-delà des engagements, il est utile aussi de voir dans 
quelle mesure des candidats échouent aussi aux différents tests 
et examens.

Monsieur le Ministre :  

–    Pouvez-vous me dire le taux d’échec aux tests psychotech-
niques lors de l’engagement pour devenir chauffeurs-conduc-
teurs pour l’année 2016 ?

–    Combien de candidats ont-ils participé à ces tests et combien 
ont-ils échoué en 2016 ?

–    La STIB évalue-t-elle les raisons de ces échecs, leur nature ? 
Si oui, est ce que la STIB fait un travail de communication 
afin de répondre aux déceptions des candidats en question ?

–    Pouvez-vous me renseigner sur le nombre de candidats admis 
aux tests à la suite de leur inscription et possédant une « Carte 
Activa » ? Est-ce que les personnes qui la possèdent ont 
priorité lors de l’inscription afin d’être convoqués aux tests ?

Réponse : Le taux d’échec est de 48,4 %.

En 2016 la STIB a reçu 15.933 CV pour la fonction de 
chauffeur. 3.108 personnes ont été invitées aux tests psychotech-
niques, 1.985 candidats se sont présentés (63 %). 961 candidats 
ont échoué sur 1.958 candidats présentés.  

Les tests psychotechniques consistent en :

–    un test de raisonnement verbal ;

–    et un test de raisonnement abstrait.

La combinaison de ces deux tests donne une indication sur la 
capacité d’apprentissage. Ces tests, certainement en combinaison 
avec l’interview et le test de personnalité, ont une valeur prédictive 
élevée pour la réussite en écolage et le fonctionnement dans une 
future fonction.

Les raisons de ces échecs sont principalement dues à un 
manque de compétence dans les domaines suivants : stabilité 
de la personnalité, respect des horaires, de la hiérarchie et des 
collaborateurs, orientation client, gestion du stress.

(1)  http://www.lesoir.be/1337491/article/economie/emploi/2016-10-08/
stib-engage-700-nouveaux-collaborateurs-depuis-janvier

De MIVB heeft veelvuldige behoeften : de gepensioneerde 
personeelsleden vervangen, maar ook haar teams uitbreiden om 
tegemoet te komen aan de behoeften en uitdagingen van vandaag 
en morgen. « Met het nieuwe richtplan voor de bussen, een nieuwe 
tramlijn, het doortrekken van tramlijnen, het grootschalige project 
voor de metro in het noorden van de stad met de omvorming van 
de premetrolijn, de vernieuwing van de signalisatie van de metro, 
de verhoging van de frequenties op verschillende lijnen en de 
dagelijkse exploitatie van een net dat bestaat uit 4 metrolijnen, 17 
tramlijnen, 50 buslijnen en 11 nachtbuslijnen, is er geen tekort aan 
behoeften en uitdagingen », aldus de maatschappij. (1)

Naast de aanwervingen is het ook nuttig na te gaan in hoeverre 
kandidaten falen voor de verschillende tests en examens.  

In dat verband had ik de minister graag de volgende vragen 
gesteld :

–    Wat is het faalpercentage bij de psychotechnische tests voor de 
aanwerving van chauffeurs-bestuurders voor het jaar 2016 ?  

–    Hoeveel kandidaten hebben deelgenomen aan die tests ? 
Hoeveel hebben gefaald in 2016 ?

–    Gaat de MIVB de redenen en de aard van de mislukkingen 
na ? Zo ja, communiceert de MIVB om de ontgoochelde 
kandidaten feedback te geven ?

–    Hoeveel kandidaten met een Activakaart werden na hun 
inschrijving toegelaten tot de tests ? Krijgen die kandidaten 
bij de inschrijving voorrang bij de oproepen voor de tests ? 
 

Antwoord : Het percentage niet-geslaagden bedraagt 48,4 %

In 2016 kreeg de MIVB 15.933 cv’s voor de functie van 
chauffeur. 3.108 personen werden uitgenodigd voor de psycho-
technische testen. 1.985 personen kwamen opdagen (63 %). 961 
kandidaten slaagden niet op een totaal van 1.985 aanwezige 
kandidaten.

De psychotechnische tests bestaan uit :

–    een verbale redeneringstest ;

–    een abstracte redeneringstest.

De combinatie van de twee tests geeft een indicatie van de 
leercapaciteiten. Deze tests hebben, zeker in combinatie met het 
interview en de persoonlijkheidstest, een hoge voorspellende 
waarde voor de slaagkansen van de scholing en de functionering 
in de toekomstige functie.

De redenen voor het niet slagen hebben te maken met een 
gebrek aan competenties op volgende vlakken : stabiliteit van 
de persoonlijkheid, respect voor uurroosters, hiërarchie en 
medewerkers, klantgerichtheid, stressbeheer.

(1)  http://www.lesoir.be/1337491/article/economie/emploi/2016-10-08/
stib-engage-700-nouveaux-collaborateurs-depuis-janvier

http://www.lesoir.be/1337491/article/economie/emploi/2016-10-08/stib-engage-700-nouveaux-collaborate
http://www.lesoir.be/1337491/article/economie/emploi/2016-10-08/stib-engage-700-nouveaux-collaborate
http://www.lesoir.be/1337491/article/economie/emploi/2016-10-08/stib-engage-700-nouveaux-collaborate
http://www.lesoir.be/1337491/article/economie/emploi/2016-10-08/stib-engage-700-nouveaux-collaborate
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Les candidats ayant échoué aux tests sont informés oralement 
de leur échec. Ils reçoivent les informations suivantes : échec 
+ le ou les tests auxquels ils ont échoué. L’information sur leur 
non-réussite leur est ensuite confirmée par email.

En 2016, 8 chauffeurs « Activa » ont été engagés sur 341 au 
total.

La STIB traite toutes les candidatures de la même manière. 
Le fait de posséder une carte Activa n’a pas d’influence sur la 
sélection des candidatures.

Question n° 803 de M. Paul Delva du 1er juin 2017 (N.) :

Les amendes non recouvrées de la STIB.

On a appris récemment dans la presse que De Lijn a un 
manque à gagner de 4,1 millions d’euros parce que des amendes 
administratives délivrées en 2015 et 2016 n’ont pas encore été 
payées. Pour 2015, cela concerne 13.612 amendes sur les 45.412 
amendes délivrées ; pour 2016 : 16.734 amendes sur 61.248.

On fait toujours appel à un huissier de justice afin de pouvoir 
maximiser le recouvrement. En 2015, 23.509 procédures de 
recouvrement ont été lancées de cette façon, et sur le montant total 
de 2,9 millions d’euros, 1,3 million a déjà été recouvré. Pour 2016, 
on parle de 24.247 procédures de recouvrement et de 1,1 million 
d’euros recouvré, sur un montant total de 3,5 millions d’euros.

Il faut parfois un certain temps avant qu’une amende soit 
entièrement encaissée parce qu’on recourt à des paiements 
échelonnés, des règlements collectifs de dettes, des paiements 
partiels, etc.

En 2015, on a recouvré un total de 3,09 millions d’euros 
d’amendes, contre 4,8 millions en 2016.

Je voudrais vous poser les questions suivantes :  

1. Combien d’amendes administratives la STIB a-t-elle infligées 
ces trois dernières années ?

2. Combien de ces amendes administratives ont-elles été 
payées ? Quel montant a-t-on ainsi recouvré ? Quel est le délai 
de paiement moyen ?

3. Combien d’amendes administratives infligées par la STIB 
ces trois dernières années n’ont-elles pas encore été payées ? 
Quels sont les montants respectifs ? En quelle année a-t-on 
encore pu recouvrer les amendes non payées ?

4. Combien d’amendes administratives restent-elles dues à ce 
jour ? Pour quel montant ? Et de quelle année ces amendes 
datent-elles ?

5. En Région de Bruxelles-Capitale, comment la STIB s’ef-
force-t-elle de recouvrer les amendes non payées ? 

De niet-geslaagde kandidaten worden mondeling op de hoogte 
gebracht van hun niet slagen. Ze krijgen de volgende informatie : 
niet geslaagd + de test(s) waarvoor ze niet geslaagd zijn. De 
informatie van hun niet-slagen wordt nadien bevestigd via e-mail.

In 2016 werden 8 chauffeurs « activa » aangeworven op een 
totaal van 341.

De MIVB behandelt alle kandidaturen op dezelfde manier. 
Het feit over een Activa-kaart te beschikken heeft geen invloed op 
de selectie van de kandidaturen.

Vraag nr. 803 van de heer Paul Delva d.d. 1 juni 2017 (N.) :

De niet-geïnde boetes van de MIVB.

Uit de pers bleek onlangs dat De Lijn momenteel zowat 
4,1 miljoen euro misloopt door administratieve boetes die in 2015 
en 2016 werden uitgeschreven, maar voorlopig nog niet betaald 
werden. Voor 2015 gaat het om 13.612 van de 5.412 uitgeschre-
ven boetes, voor 2016 om 16.734 van de 61.248.

Om tot een maximale inning te kunnen overgaan wordt steeds 
een gerechtsdeurwaarder ingeschakeld. In 2015 werden op die 
manier 23.509 invorderingen opgestart en werd van het totaalbe-
drag van 2,9 miljoen euro al 1,3 miljoen euro gerecupereerd. Voor 
2016 gaat het om 24.247 invorderingen en werd al 1,1 miljoen 
euro gerecupereerd van het totaalbedrag van 3,5 miljoen euro.

Het kan enige tijd duren eer een boetebedrag geïnd is omdat 
er gewerkt wordt met afbetaalplannen, collectieve schuldenrege-
lingen, gedeeltelijke betalingen, enzoverder.  

In 2015 werd in totaal 3,09 miljoen euro aan boetes geïnd en 
in 2016 4,8 miljoen euro.

Graag kreeg ik van de minister een antwoord op de volgende 
vragen :

1. Hoeveel administratieve boetes werden door de MIVB uitge-
schreven de voorbije drie jaar ?

2. Hoeveel administratieve boetes hiervan werden betaald ? 
Welk bedrag werd hiermee geïnd ? Wat is de gemiddelde 
termijn waarbinnen de betaling gebeurt ?

3. Hoeveel administratieve boetes werden door de MIVB uitge-
schreven, maar nog niet betaald, de voorbije drie jaar ? Wat 
zijn de respectieve bedragen ? In welk jaar konden de niet-be-
taalde boetes alsnog geïnd worden ?

4. Hoeveel administratieve boetes blijven tot op heden 
onbetaald ? Voor welk bedrag ? En uit welk jaar dateren deze 
boetes ?

5. Op welke manier tracht de MIVB niet-betaalde boetes alsnog 
te innen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest ?
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a) Fait-elle appel à un huissier de justice à cette fin ? 

b) Combien d’amendes a-t-elle encore pu recouvrer de la 
sorte ces trois dernières années ?

c) Qu’ont couté les huissiers de justice mobilisés pour le 
recouvrement d’amendes ces trois dernières années ? 

d) Quels montants a-t-on encore pu recouvrer de la sorte ces 
trois dernières années ?

6. Quelles sont les options de paiement des personnes qui 
reçoivent une amende administrative ?

Réponse : Il importe de distinguer tout d’abord les amendes 
administratives (jeter des détritus, incommoder des personnes, 
être en possession d’objets dangereux, salir l’infrastructure,…) et 
les surtaxes (pour non-possession d’un titre de transport valable, 
pour la mendicité, pour les musiciens qui jouent sans autorisation, 
pour les personnes qui fument sur le réseau,…). De Lijn utilise le 
système des amendes administratives pour toutes les amendes, y 
compris les voyageurs sans titre de transport. La STIB parle quant 
à elle de surtaxes pour les voyageurs sans titre de transport. Les 
réponses concernent donc les surtaxes.

En 2014, 58.576 surtaxes ont été rédigées par la STIB pour 
des voyageurs qui n’étaient pas en ordre de titre de transport.

En 2015 ce chiffre s’est élevé à 60.585 surtaxes et en 2016 il 
était de 59.186 surtaxes.

Le montant total récupéré pour les surtaxes s’est élevé 
à 3.943.622 euros en 2014, 3.881.018 euros en 2015 et 
3.924.232 euros en 2016. Le délai de paiement autorisé est de 30 
jours. Ce délai peut être prolongé de 4 à 8 mois lors de la mise en 
place d’un plan de paiement.

Il est impossible de donner un délai de paiement « moyen ». 
Environ 60 % des personnes prises en défaut de paiement payent 
leur surtaxe dans les 30 jours, mais parmi elles de nombreuses 
personnes demandent à bénéficier d’un plan de paiement, ce qui 
prolonge le délai de paiement. Les 40 % restants sont transférés 
chez les huissiers et la récupération varie entre 15 jours et plusieurs 
années s’il faut en arriver à aller devant les tribunaux.

Les surtaxes rédigées par la STIB mais non-payées 
s’élevaient à :

–    en 2014 : 34.734 surtaxes impayées pour un montant total de 
5.310.979 euros ;

–    en 2015 : 34.525 surtaxes impayées pour un montant total de 
5.196.961 euros ;

–    en 2016 : 28.752 surtaxes impayées pour un montant total de 
4.283.680 euros.

Actuellement, vu que les surtaxes sont souvent payées 
sur plusieurs années et que les dossiers transmis aux huissiers 
comprennent souvent plusieurs infractions, il n’existe pas de 
rapport reprenant la date de paiement pour chaque type d’infrac-
tion/de surtaxe.

a) Wordt hiervoor gewerkt met een gerechtsdeurwaarder ?

b) Hoeveel boetes werden op deze manier nog geïnd de 
voorbije drie jaar ?

c) Wat was de kost aan gerechtsdeurwaarders voor het innen 
van boetes de voorbije drie jaar ?

d) Welke bedragen werden de voorbije drie jaar op die 
manier alsnog geïnd ?

6. Welke betaalopties hebben mensen die een administratieve 
boete kregen ?

Antwoord : Het is belangrijk om eerst en vooral onderscheid 
te maken tussen de administratieve boetes (wegwerpen afval, 
mensen lastigvallen, bezit gevaarlijke voorwerpen, infrastructuur 
bevuilen,…) en toeslagen (voor niet-bezit vervoerbewijs, bedelen, 
muzikanten die spelen zonder toelating, roken op het net,…). De 
Lijn gebruikt het systeem van de administratieve boetes voor alle 
boetes, ook die voor reizigers zonder vervoerbewijs. De MIVB 
spreekt op haar beurt van toeslagen voor reizigers zonder vervoer-
bewijs. Het antwoord betreft dus de toeslagen.  

In 2014 werden 58.576 toeslagen opgesteld door de MIVB 
voor reizigers die niet in orde waren met hun vervoerbewijs.

In 2015 was dit cijfer 60.585 toeslagen en in 2016 59.186 
toeslagen.

Het totaal van de gerecupereerde bedragen voor de toeslagen 
bedroeg 3.943.622 euro in 2014, 3.881.018 euro in 2015 en 
3.924.232 euro in 2016. De toegelaten betalingstermijn bedraagt 
30 dagen. Deze termijn kan verlengd worden met een termijn van 
4 tot 8 maanden bij de toekenning van een betalingsplan.

Het is onmogelijk om een « gemiddelde » betalingstermijn 
te geven. Ongeveer 60 % van de betrapte mensen betaalt de 
toeslag binnen de 30 dagen, maar onder hen vragen vele personen 
een afbetalingsplan, wat de betalingstermijn verlengt. De 40 % 
overige worden overgedragen aan deurwaarders en de recuperatie 
varieert van 15 dagen tot meerdere jaren als het tot voor de 
rechtbank komt.

Het aantal niet-betaalde toeslagen opgesteld door de MIVB 
bedroeg :

–    in 2014 : 34.734 voor een totaal bedrag van 5.310.979 euro ;  

–    in 2015 : 34.525 voor een totaal bedrag van 5.196.961 euro ;  

–    in 2016 : 28.752 voor een totaal bedrag van 4.283.680 euro.  

Gezien de toeslagen momenteel vaak betaald worden over 
meerdere jaren en de dossiers doorgegeven aan deurwaarders 
vaak meerdere inbreuken bevatten, bestaat er geen verslag dat de 
datum van betaling vermeldt per inbreuk/toeslag.  
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Pour la question 4 nous vous renvoyons à la réponse apportée 
à la question écrite 716.

La STIB travaille effectivement avec un bureau d’huissiers 
pour le recouvrement des surtaxes.

Les surtaxes récupérées par le bureau d’huissiers s’élevaient 
en 2014 à 42,95 % du montant total des surtaxes encaissées, en 
2015 à 41,8 % du montant total des surtaxes encaissées et en 2016 
à 39,82 % du montant total des surtaxes encaissées.

En ce qui concerne le cout des huissiers, le marché public lancé 
par la STIB contenait une clause de confidentialité pour toutes les 
sociétés qui remettaient une offre. La STIB ne peut de ce fait pas 
rendre cette information publique. Ce cout fait bien évidemment 
l’objet de contrôles périodiques par les instances compétentes 
(réviseurs d’entreprises, auditeurs, Cour des Comptes).

A condition que la demande ait été faite par écrit, un report de 
paiement ou un plan d’étalement peuvent être accordés sans couts 
supplémentaires.

Question n° 804 de M. Vincent De Wolf du 1er juin 2017 
(Fr.) :

Fermetures inopinées de quatre tunnels routiers et mesures 
d’information.

Le samedi 1er avril dernier, les tunnels Rogier, Trône, Bailli 
et Léopold II ont été fermés en raison, est-il apparu, d’une per-
turbation sur le réseau de connexion qui les relie au centre de 
gestion Mobiris. Bien que ces fermetures inopinées aient eu lieu 
en soirée, elles ont néanmoins engendré d’importants embarras 
de circulation.

Pour rappel, en 2016, on comptait plus de 200 fermetures 
non planifiées. Il est nécessaire de tout mettre en place pour que 
lesdites fermetures ne soient plus légion en Région bruxelloise. 
En outre, au-delà du contrôle régulier des tunnels routiers afin 
d’éviter ce type d’incidents qui perturbent la vie des Bruxellois, il 
faut également mettre en place un système d’information rapide à 
l’attention des automobilistes. À cet égard, dans la lettre d’orien-
tation relative à la mobilité et aux travaux publics, il était prévu, 
pour l’année 2016, de mettre en service un système FM-break-in 
qui donne des avertissements via la radio en cas d’incidents 
graves dans un tunnel. Malheureusement, ce système n’est pas 
opérationnel en 2017.

Quant aux fermetures intervenues en date du 1er avril, les 
problèmes de connexion au centre de contrôle ont, semble-t-il, 
concerné plusieurs tunnels simultanément. En outre, ceux-ci 
n’avaient pu être rapidement résorbés concernant le tunnel Rogier, 
resté fermé durant la nuit du 2 avril.

Monsieur le Ministre, je souhaiterais vous poser les questions 
suivantes :

Voor vraag 4, verwijzen wij naar het antwoord op de schrifte-
lijke vraag n° 716.

De MIVB werkt voor de inning van de boetes samen met een 
gerechtsdeurwaarder.

De geïnde bedragen door het deurwaarderskantoor bedroegen 
in 2014 42,98 % van het totaal geïnde bedrag van de toeslagen, in 
2015 41,80 % van het totaal geïnde bedrag van de toeslagen en in 
2016 39,82 % van het totaal geïnde bedrag van de toeslagen.

Met betrekking tot de kostprijs wordt door alle inschrijvers in 
hun offerte voor de openbare aanbesteding een geheimhoudings-
clausule opgenomen. De MIVB mag daarom dit gegeven niet 
publiek maken. Uiteraard is deze kost onderhevig aan periodieke 
controles door de bevoegde instanties (bedrijfsrevisoren, auditors, 
Rekenhof).

Mits schriftelijke aanvraag kan een uitstel van betaling of een 
betalingsplan toegestaan worden zonder bijkomende kosten.  

Vraag nr. 804 van de heer Vincent De Wolf d.d. 1 juni 2017 
(Fr.) :

Onvoorziene sluiting van vier wegtunnels en 
informatiesysteem.

Op zaterdag 1 april jongstleden werden de Rogier-, Troon-, 
Baljuw- en Leopold II-tunnel naar verluidt gesloten wegens een 
storing in de verbinding met het beheercentrum Mobiris. Die 
onvoorziene sluitingen hadden ’s avonds plaats, maar hebben toch 
grote verkeersproblemen veroorzaakt.  

Er zij aan herinnerd dat de tunnels in 2016 meer dan 200 
keer onaangekondigd werden gesloten. Alles moet in het werk 
worden gesteld om dergelijke sluitingen in het Brussels Gewest 
te voorkomen. Bovendien dient er, afgezien van het regelmatige 
nazicht van de wegtunnels om dat soort incidenten die het leven 
van de Brusselaars storen, te vermijden, eveneens een systeem te 
worden opgezet om de automobilisten snel te informeren. In dat 
verband staat in de beleidsbrief betreffende mobiliteit en openbare 
werken dat er in 2016 een « FM break-in »-systeem zou worden 
opgezet dat bij ernstige incidenten in een tunnel waarschuwingen 
via de radio verstuurt. Jammer genoeg is dat systeem niet opera-
tioneel in 2017.

Wat de sluitingen op 1 april betreft, waren er blijkbaar in 
verschillende tunnels tegelijk problemen met de verbinding met 
het beheercentrum. Bovendien konden die problemen niet snel 
worden opgelost in de Rogiertunnel, die de nacht van 2 april 
gesloten bleef.

In dat verband had ik de minister graag de volgende vragen 
gesteld :
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–    Quelle est la nature de la panne du réseau de connexion le 1er 
avril dernier ?

–    Quelles circonstances ont-elles causé une panne simultanée 
affectant plusieurs tunnels et n’ayant pu être totalement 
résorbée sous de meilleurs délais ?

–    Quand le réseau de connexion a-t-il fait l’objet d’un contrôle 
la dernière fois pour les tunnels concernés ?

Réponse : La cause du problème survenu le 1er avril dernier 
était une avarie subie par un câble téléphonique à hauteur du 
boulevard Barthélémy à Bruxelles. Ce câble a été endommagé 
lors de travaux d’excavation pour le chantier de la Porte de 
Ninove. Les tunnels concernés utilisent ce câble via des liaisons 
de point à point. 

J’ai demandé à mon administration d’analyser le problème 
et de transférer ces tunnels, à court terme, sur le réseau à fibres 
optiques redondant MANBRU.

À plus long terme, les automates de gestion des tunnels seront 
remplacés dans le cadre du PPI-tunnels. Le planning du projet 
« rénovation supervision tunnels » prévoit une période d’octobre 
2017 à avril 2018.

Jusqu’à très peu de temps avant le 1er avril 2017, les câbles 
étaient parfaitement fonctionnels. Pendant la deuxième moitié 
de mars 2017, ces câbles ont été contrôlés physiquement pour 
la dernière fois. Les automates et leurs modems sont également 
soumis à des contrôles réguliers. La dernière maintenance 
préventive date du 28 février 2017.

Les embarras de trafic sont communiqués via différents 
canaux et les communications comportent toujours au moins trois 
éléments :

1. nature de l’incident ayant causé les embarras de trafic ;

2. localisation de l’incident ayant causé les embarras de trafic ;  

3. l’impact de l’incident sur le trafic :

–  sur les panneaux à message variable sur les lieux de 
l’incident ;

–  sur le site Internet de Bruxelles Mobilité (informations de 
trafic en temps réel et via « ticker ») ;

–  sur la page Twitter de MOBIRIS (disponible dans les deux 
langues) ;

–  l’information sur la page Twitter est en principe reprise 
par les émetteurs radio, qui l’utilisent pour compléter leurs 
bulletins de trafic ;

–  dans le cadre de l’Open Data, il y a également un flux 
d’informations de trafic disponible pour les partenaires 
externes, qui utilisent notamment cette information dans les 
systèmes de navigation des usagers de la route.

–    Wat is de aard van de verbindingsproblemen op 1 april 
jongstleden ?

–    Welke omstandigheden hebben geleid tot gelijktijdige 
problemen in verschillende tunnels die niet allemaal binnen 
een kort tijdsbestek konden worden opgelost ?

–    Wanneer werd de verbinding in de betrokken tunnels de laatste 
keer gecontroleerd ?

Antwoord : De oorzaak van het probleem van 1 april 
laatstleden was een telefoonkabel die schade had opgelopen 
ter hoogte van de Barthélémylaan in Brussel. De kabel werd 
beschadigd bij graafwerken voor de werf van de Ninoofse Poort. 
De betrokken tunnels gebruiken deze kabel via « punt-naar 
punt »-verbindingen.

Ik heb mijn administratie gevraagd dit probleem te analyseren 
en deze tunnels op korte termijn over te schakelen op het 
redundante glasvezelnetwerk MANBRU.

Op langere termijn zullen de beheerautomaten van de tunnels 
vervangen worden in kader van de PPI-tunnels. De planning van 
het project « renovatie toezicht tunnels » voorziet in een periode 
van april 2017 tot april 2018.

Net voor 1 april 2017 waren de kabels perfect functioneel. 
Tijdens de tweede helft van maart 2017 werden deze kabels fysiek 
voor de laatste keer gecontroleerd. De automaten en hun modems 
worden ook onderworpen aan regelmatige controles. Het laatste 
preventieve onderhoud heeft plaatsgevonden in februari 2017.  

De verkeersproblemen worden meegedeeld via verschillende 
kanalen en deze mededelingen bevatten altijd minstens drie 
elementen :

1. aard van het incident dat de verkeerslast veroorzaakt heeft ;

2. lokalisatie van het incident dat de verkeerslast veroorzaakt 
heeft ;

3. impact van het incident op het verkeer :

–  op de dynamische informatiepanelen op de plaatsen van 
incident ;

–  op de website van Brussel Mobiliteit (verkeers-informatie 
in real time op de kaart en via « ticker ») ;

–  op de Twitterpagina van MOBIRIS (beschikbaar in de twee 
talen) ;

–  de informatie op de Twitterpagina wordt in principe 
overgenomen door de radiozenders, die dit gebruiken om 
hun verkeersinformatie te vervolledigen ;

–  binnen het kader van Open Data, is er ook een informa-
tiestroom over het verkeer beschikbaar voor de externe 
partners, die deze informatie vooral gebruiken in de navi-
gatiesystemen voor de weggebruikers.
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Le système FM-BREAK-IN est opérationnel dans les tunnels. 
Actuellement, il est utilisé lors des incendies de tunnels pour 
diffuser directement un avis d’évacuation sur les radios FM à bord 
des voitures des usagers de la route.

Le renouvellement des câbles rayonnants était prévu dans les 
grands travaux de rénovation. Les câbles rayonnants des tunnels 
Montgomery ont été renouvelés. Le renouvellement des câbles 
rayonnants du tunnel Louise/Stéphanie est planifié. Quant au 
renouvellement des câbles rayonnants du tunnel Porte de Hal, il 
est prévu dans la rénovation générale.

Seuls les 12A et 12B sont émis via DAB et DAB+. Les chaines 
de radio suivantes passeront à la norme DAB dans les tunnels :

VRT MNM (NL) / Klara / Musique 3 / Radio 1 / La Première 
(Bxl et Brab. Wallon) / Classic 21 (Bxl et Brab. Wallon) / 
Radio 2 / La Première (Bxl centre) / Vivacité / Studio Brussel / 
BRF1 / BRF2.

Jusqu’à présent, 70 contrôleurs de trafic étaient reliés à la 
centrale de gestion des feux de signalisation sur les grands axes de 
pénétration : avenue Charles Quint, boulevard Léopold II, 11 des 
32 contrôleurs de trafic de la petite ceinture, le Quai des Usines, la 
rue Belliard devant le tunnel, la rue de Stalle, l’avenue Brugmann, 
une partie de la chaussée de Waterloo et une partie de l’avenue de 
l’Exposition Universelle.

Onze des 32 contrôleurs de trafic de la petite ceinture sont 
actuellement reliés à la centrale. Tous les contrôleurs de trafic de 
la petite ceinture sont équipés de modems, mais certains d’entre 
eux sont encore d’un ancien type qui n’est pas compatible avec 
la centrale de gestion. Le remplacement des contrôleurs de trafic 
non compatibles sur la petite ceinture est prévu dans le cadre du 
réaménagement de la petite ceinture en 2017-2018-2019.  

Lorsque les contrôleurs de trafic sont reliés à la centrale, ils 
sont équipés de plans de signalisation qui facilitent une déviation 
en surface en cas de fermeture de tunnel.  

Une liaison entre le système « compas » pour aider l’opérateur 
Mobiris et la centrale de gestion des feux de signalisation est 
opérationnel.

Question n° 805 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 1er 
juin 2017 (Fr.) :

La prolifération des tags sur le réseau de la STIB.

Au cours des derniers mois, on dégage l’impression d’une 
ville de plus en plus envahie par des tagages portant à la fois 
sur des propriétés privées et sur le mobilier urbain ou encore les 
véhicules de transport public.

Het systeem FM-BREAK-IN is operationeel in de tunnels. 
Momenteel wordt het gebruikt bij branden in de tunnels om 
rechtstreeks een evacuatiebevel te verspreiden op de FM radio’s 
aan boord van de wagens van de watergebruikers.

De vernieuwing van de straalkabels was voorzien binnen de 
grote renovatiewerken. De straalkabels van de Montgomerytunnel 
zijn vernieuwd. De vernieuwing van de straalkabels van de 
Louiza/Stefaniatunnel is gepland. Wat betreft de vernieuwing 
van de straalkabels van de Hallepoorttunnel, deze wordt voorzien 
binnen de algemene renovatie.

Enkel de 12A en 12B worden uitgezonden via DAB en DAB+. 
Deze radio’s zullen DAB worden in de tunnels :

VRT MNM (NL) / Klara / Musique 3 / Radio 1 / La Première 
(Brussel en Waals Brabant) / Classic 21 (Brussel en Waals 
Brabant) / Radio 2 / La Première (Brussel centrum) /Vivacité / 
Studio Brussel / BRF1 / BRF2.

Tot nu toe waren er 70 verkeerscontrolesystemen verbonden 
met de beheercentrale van de verkeerslichten op de grote 
invalswegen : Keizer Karellaan, Leopold II laan, 11 van de 32 ver-
keerscontrolesystemen van het verkeer van de kleine ring, op de 
Werkhuizenkaai, de Belliardstraat voor de tunnel, de Stallestraat, 
de Brugmanlaan, een gedeelte van de Waterloosesteenweg en een 
gedeelte van de Tentoonstellingslaan.

Elf van de 32 verkeerscontrolesystemen van de kleine ring 
zijn momenteel verbonden met de centrale. Alle verkeerscon-
trolesystemen van de kleine ring zijn uitgerust met modems, 
maar sommigen onder hen zijn nog van het oude type dat niet 
compatibel is met de beheercentrale. De vervanging van de 
niet-compatibele verkeerscontrolesystemen op de kleine ring 
wordt voorzien binnen het kader van de herinrichting van de 
kleine ring in 2017-2018-2019.

Wanneer de verkeerscontrolesystemen verbonden worden met 
de centrale, worden ze uitgerust met signalisatieplannen die een 
bovengrondse omleiding vergemakkelijken in geval van sluiting 
van de tunnel.

Een verbinding tussen het systeem « compas » om de operator 
Mobiris en de beheercentrale van de verkeerslichten te helpen, is 
operationeel.

Vraag nr. 805 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
1 juni 2017 (Fr.) :

Toename van het aantal tags op het MIVB-net.

De afgelopen maanden krijgt men de indruk dat de stad steeds 
meer geplaagd wordt door tags, zowel op privé eigendommen als 
op het stadsmeubilair of nog op de voertuigen van het openbaar 
vervoer en in de metrostations.
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A peine une installation est-elle remise en état que surgissent 
sans trainer des groupes n’hésitant pas à dégrader par leurs tags 
des lieux publics. La station Schuman n’a pas échappé à cet 
assaut de mauvais aloi dégradant des surfaces entières récemment 
rénovées. La station Bourse a aussi le privilège d’être régulière-
ment fréquentée et a compté en 2016 environ 3.900 tags.

Cela représente un cout non négligeable dont on se passerait 
volontiers, car on constate une augmentation de ces incivilités qui 
coutent à la communauté.

Comment éviter des envahissements de stations de métro en 
dehors des heures de service, comment rendre les stations moins 
facilement accessibles aux tagueurs ?

Les caméras de surveillance ne sont-elles pas un moyen 
efficace de constater des actions de dégradations des installations ?

Alors qu’il existe pour les automobilistes des radars 
« itinérants » ne serait-il pas envisageable d’avoir des caméras de 
type mobile permettant d’avoir des contrôles volants dont les vues 
seraient suivies par un commissariat ou un lieu anonyme ?  

Selon un article paru récemment, le budget spécifique 
consacré à l’effacement des tags serait passé de 162.000 euros en 
2014 à 366.000 euros sur le matériel de la STIB. Ce budget serait 
nettement insuffisant et le chiffre de 6 millions d’euros est cité 
pour procéder à leur effacement complet.

En conséquence, Monsieur le Ministre voudrait-il apporter les 
précisions suivantes :

–    Quel a été en 2016 le cout engagé par la STIB pour l’efface-
ment des tags sur les véhicules et sur les installations fixes 
gérées par la STIB ?

–    Des tagueurs ont-ils pu être interceptés et combien ?

–    Des amendes ont-elles été infligées ? Quel est le montant et 
quel est le taux de recouvrement ?

–    L’utilisation de caméras mobiles de surveillance reliées à un 
centre de surveillance pourrait-elle avoir un effet dissuasif sur 
ces dégradations qui s’amplifient ?  

Réponse : 

En 2016, 752.977,66 euros ont été engagés pour l’enlèvement 
des tags sur les installations fixes et véhicules de la STIB, selon la 
répartition suivante :

–    installations fixes du métro : 366.092,14 euros ;

–    véhicules métro : 267.919,35 euros ;

–    véhicules tram : 73.821,17 euros ;

–    véhicules bus : 45.145,00 euros.

4 tagueurs ont été interceptés par le service Security de la 
STIB en 2016.

Een installatie is pas gereinigd of er duiken al groepen op die 
niet aarzelen om openbare plaatsen te besmeuren met hun tags. 
Het station Schuman is niet ontsnapt aan dat soort vandalisme en 
recent gerenoveerde oppervlakten werden volledig besmeurd. Het 
station Beurs had ook de twijfelachtige eer om regelmatig bezocht 
te worden en telde in 2016 ongeveer 3.900 tags…

Dat soort vandalisme brengt niet te verwaarlozen en 
overbodige kosten met zich mee, want men stelt vast dat het 
onburgerlijk gedrag, dat de samenleving geld kost, toeneemt.

Hoe kan men vermijden dat de metrostations buiten de 
openingsuren worden besmeurd ? Hoe kan men de metrostations 
minder makkelijk toegankelijk maken voor de taggers ?

Zijn bewakingscamera’s dan geen efficiënt middel om daden 
van vandalisme vast te stellen ?

Aangezien er voor automobilisten mobiele radars bestaan, 
zou het dan ook niet mogelijk zijn om te beschikken over mobiele 
camera’s waarmee controles kunnen worden uitgevoerd en 
waarvan de beelden zouden worden gevolgd in een commissariaat 
of op een anonieme plaats ?

Volgens een recent artikel zou het specifieke budget voor het 
verwijderen van de tags gestegen zijn van 162.000 euro in 2014 
tot 366.000 euro voor het materiaal van de MIVB. Dat budget zou 
duidelijk ontoereikend zijn en er wordt gesproken van 6 miljoen 
euro om alle tags te verwijderen.

In dit verband had ik de minister graag de volgende vragen 
gesteld :

–    Hoeveel heeft de MIVB in 2016 betaald om tags op haar 
voertuigen en de door haar beheerde vaste installaties te 
verwijderen ?

–    Konden er taggers betrapt worden ? Hoeveel ?

–    Werden er boetes opgelegd ? Voor welk bedrag ? Wat is het 
invorderingspercentage ?

–    Zou het gebruik van mobiele bewakingscamera’s die 
verbonden zijn met een bewakingscentrum geen ontradend 
effect kunnen hebben op de taggers, wier aantal almaar 
toeneemt ?

Antwoord : 

In 2016 werd 752.977,66 euro uitgegeven voor verwijdering 
van tags op de vaste installaties en voertuigen van de MIVB, 
volgens de volgende verdeling :

–    vaste installaties metro : 366.092,14 euro ;

–    metros : 267.919,35 euro ;

–    trams : 73.821,17 euro ;

–    bussen : 45.145,00 euro.

In 2016 werden 4 taggers onderschept door de dienst Security 
van de MIVB.



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31) 227

Pour la question sur les amendes administratives délivrées en 
2016, je vous renvoie à la réponse apportée à votre question orale 
de septembre 2016.

Toutes les caméras installées sur le réseau STIB sont reliées 
à un dispatching et les images sont enregistrées. Un projet de 
sécurisation des sites est en cours : l’objectif est d’élargir le 
nombre de caméras qui surveillent les sites, le contrôle d’accès 
et le gardiennage. Il est également prévu de mettre en place une 
nouvelle technologie pour détecter les intrusions.

Question n° 806 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 1er 
juin 2017 (Fr.) :

Les mesures prises par la STIB pour limiter le taux de 
fraude.

Les transports publics représentent une cible très appréciée 
pour les amateurs de fraude qui n’hésitent pas à se déplacer sur 
le réseau en omettant systématiquement de valider leur titre de 
transport. La rumeur se fait assez persistante sur le fait que, durant 
les heures d’affluence, les contrôles seraient « allégés », ce qui 
incite à une intensification du taux de fraude.

La mise en service des portillons a contribué à améliorer le 
nombre de passagers qui valident leur titre de transport. On a par 
ailleurs constaté une amélioration des validations dans les stations 
où l’armée était présente à la suite des évènements de mars 2016.  

En d’autres termes, il y a certainement un gisement de recettes 
qui pourraient être augmentées grâce à un renfort des contrôles 
sur le réseau.

En conséquence, Monsieur le Ministre voudrait-il apporter les 
précisions suivantes :

–    Quel a été le nombre d’infractions au paiement d’un trajet 
constatées en 2016 ?

–    Pourquoi les dispositifs de revalidation aux sorties des stations 
de métro ne sont-ils pas mis en application ?

–    Quel a été le nombre de contrôles effectués sur le réseau en 
2016 ?

–    La STIB tient-elle un enregistrement du nombre de contrôles 
effectués par tranche horaire ?

–    Des contrôles sont-ils effectués les samedis et dimanches et 
constate-t-on un taux de resquille différent ?

–    Des dispositions plus strictes sont-elles adoptées pour 
augmenter les taux de recouvrement des amendes qui sont 
inférieurs à 50 % pour les années 2014 et 2015 ?

Réponse : 59.186 PV ont été dressés pour des infractions de 
non-paiement d’un titre de transport en 2016.

Voor de vraag betreffende de administratieve boetes afgeleverd 
in 2016, verwijs ik u naar het antwoord op uw mondelinge vraag 
van september 2016.

Alle camera’s op het MIVB-net zijn verbonden met een 
dispatching en de beelden worden geregistreerd. Een beveili-
gingsproject van de sites loopt : de doelstelling is de verhoging 
van het aantal camera’s dat de sites bewaakt, de toegangscontrole 
en de bewaking. Er is ook voorzien om nieuwe technologie te 
installeren die indringing detecteert.

Vraag nr. 806 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
1 juni 2017 (Fr.) :

De maatregelen van de MIVB om fraude te beperken.  

Het openbaar vervoer is een zeer geliefd doelwit voor 
fraudeliefhebbers, die niet aarzelen om zich systematisch op het 
netwerk te verplaatsen zonder hun vervoerbewijs te ontwaarden. 
Het gerucht gaat vrij hardnekkig de ronde dat de controles tijdens 
de spitsuren « verlicht » zouden zijn, wat aanzet tot een toename 
van het fraudepercentage.

De ingebruikname van de toegangspoortjes heeft ertoe 
bijgedragen dat meer passagiers hun vervoerbewijs valideren. 
Voorts is er een verbetering in het aantal valideringen vastgesteld 
in de stations waar het leger aanwezig was ten gevolge van de 
gebeurtenissen van maart 2016.

Er is met andere woorden een overvloed aan methoden 
die zouden kunnen worden uitgebreid door de controles op het 
netwerk te versterken.

Kunt u bijgevolg de volgende aanvullende informatie 
bezorgen :

–    Hoeveel overtredingen op de betaling van ritten werden 
vastgesteld in 2016 ?

–    Waarom worden de voorzieningen om opnieuw te valideren 
aan de uitgang van de metrostations niet toegepast ?

–    Hoeveel controles werden uitgevoerd op het netwerk in 2016 ?
 

–    Houdt de MIVB een registratie bij van het aantal uitgevoerde 
controles per tijdvak ?

–    Worden er controles uitgevoerd op zaterdag en zondag en 
wordt daar een ander percentage zwartrijders vastgesteld ?

–    Worden strengere bepalingen aangenomen om het aantal 
geïnde boetes te verhogen, dat onder de 50 % ligt voor de 
jaren 2014 en 2015 ?

Antwoord : Er werden 59.186 pv’s opgesteld voor inbreuken 
op niet-betalen van een vervoerbewijs in 2016.
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Ce dispositif est installé dans toutes les stations de prémétro 
(13 stations). Le déploiement complet des 69 stations est prévu 
en 2018.

1.408.538 voyageurs ont été contrôlés en 2016.

Les contrôles se font via la tablette. Celle-ci enregistre tous 
les contrôles et ce par tranche horaire, par mode et par jour.

Les contrôles sont également effectués le samedi et le dimanche. 
Le taux de fraude constaté en 2016 pour les jours ouvrables est 
de 4,01 % et pour les weekends de 4,84 %. Différentes raisons 
peuvent expliquer cette augmentation, notamment les contrôles 
sur les bus Noctis, les voyageurs ne disposant pas d’abonnement 
de société, etc.

Afin de faciliter le paiement des surtaxes, la STIB accorde 
aux fraudeurs des plans de paiement et des délais de paiement. En 
parallèle, les équipes de contrôle sont équipées d’un Bancontact 
afin que le client puisse payer immédiatement l’amende. Tous 
les dossiers qui restent ensuite impayés sont transférés à un 
bureau d’huissier, avec lequel les contacts ont été intensifiés. Si 
les huissiers n’arrivent pas à récupérer les sommes dues via un 
règlement à l’amiable (envoi d’une lettre, proposition d’un plan 
de paiement…), les dossiers sont examinés sur leur solvabilité et 
ensuite traités devant les tribunaux de paix.

La STIB travaille également sur des conventions de colla-
boration bilatérales avec les pays étrangers pour recouvrir les 
amendes des touristes.

Question n° 807 de M. Vincent De Wolf du 6 juin 2017 
(Fr.) :

Capacité de la STIB à absorber la demande de mobilité.  

À la suite d’une proposition de résolution présentée en 
commission de l’Infrastructure, la question d’organiser une 
deuxième journée sans voiture durant un jour ouvrable a été 
abordée sans être véritablement tranchée. Partant, alors que la 
journée sans voiture actuellement organisée le dimanche ne 
semble pas poser de problème de gestion de la demande par la 
STIB, l’opportunité de réaliser une seconde journée sans voiture 
un jour ouvrable, eu égard à l’offre existante, pose question.  

À cet égard, je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

–    Quelle est la capacité des rames de métro aux heures de 
pointe ? Pouvez-vous préciser le nombre d’individus 
maximum que ces rames, toutes lignes confondues, peuvent 
accueillir en moyenne sur une journée et sur une heure de 
grande fréquentation ?

Dit dispositief is geïnstalleerd in alle premetrostations (13 
stations). De complete uitrol in de 69 stations is voorzien voor 
2018.

In 2016 werden 1.408.538 reizigers gecontroleerd.

De controles gebeuren via tablets. Deze registreren alle 
controles en dit per uur, per modus en per dag.

De controles worden ook uitgevoerd op zaterdag en zondag. 
De coëfficiënt van de zichtbare fraude op werkdagen in 2016 
bedroeg 4,01 % en voor de weekends 4,84 %. Verschillende 
redenen kunnen dit verschil verklaren, namelijk de controles op 
de Noctis-bussen, reizigers die niet over een bedrijfsabonnement 
beschikken, etc.

Teneinde de betaling van toeslagen te vergemakkelijken 
laat de MIVB zwartrijders afbetalingsplannen- en termijnen toe. 
Parralel zijn de controleploegen uitgerust met Bancontact zodat 
de klant de boete meteen kan betalen. Alle dossiers die nadien 
onbetaald blijven worden overgemaakt aan een deurwaarderskan-
toor, waarmee de contacten werden geïntensifieerd. Als de deur-
waarders er niet in slagen de gevraagde bedragen te recupereren 
via een minnelijke schikking (versturen brief, voorstel afbeta-
lingsplan…), worden de dossiers onderzocht op hun solvabiliteit 
en nadien behandeld voor de vredegerechten.

De MIVB werkt ook aan bilaterale samenwerkingsconventies 
met andere landen om de boetes van toeristen te kunnen innen.  

Vraag nr. 807 van de heer Vincent De Wolf d.d. 6 juni 2017 
(Fr.) :

De capaciteit van de MIVB om aan de mobiliteitsvraag te 
voldoen.

Naar aanleiding van een voorstel van resolutie dat in de 
Commissie voor de Infrastructuur werd voorgelegd, werd het 
verzoek om een tweede autovrije dag te organiseren op een 
werkdag behandeld zonder dat er een duidelijke beslissing is 
gevallen. Hoewel de autovrije dag die momenteel op een zondag 
wordt georganiseerd geen probleem lijkt op te leveren voor de 
MIVB om de vraag te beheren, roept de mogelijkheid om een 
tweede autovrije dag te organiseren op een werkdag, gezien het 
huidige aanbod, vragen op.

Ter zake wens ik u de volgende vragen te stellen :

–    Wat is de capaciteit van de metrostellen tijdens de spitsuren ? 
Wat is het maximum aantal personen dat deze stellen, op alle 
lijnen samen, gemiddeld kunnen opvangen op een dag en op 
een uur van veelvuldig gebruik ?  
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–    Est-il retenu que les rames, bus, trams puissent accueillir 
jusqu’à 200.000 personnes supplémentaires aux heures de 
pointe ? Et sur une journée ?

–    Est-il actuellement possible d’augmenter l’offre de rames de 
métro, de bus et de trams durant les heures de pointes ? Si oui, 
quelles sont les lignes concernées ?

–    Quelle est la perte moyenne supportée par la STIB dans l’or-
ganisation d’une journée sans voiture eu égard aux recettes 
normalement perçues sur l’achat de ticket sans contact d’un 
voyage et de 24h ces deux dernières années ?

Réponse : L’intervalle de passage sur le réseau métro de la 
STIB est aujourd’hui, aux heures de pointe, d’une rame de métro 
toutes les 2,5 minutes sur le tronc commun des lignes 1-5 et une 
rame de métro toutes les 3 minutes sur le tronc commun des lignes 
2-6.

Cela correspond, respectivement, à une offre de +/- 17.500 
places/heure sur l’axe Est-Ouest et de +/- 14.500 places/heure sur 
la Petite Ceinture.

Durant les heures de pointe, en hiver, la quasi-totalité des 
trams, bus et métros en possession de la STIB sont déjà mobilisés 
sur le réseau. En outre, sur un certain nombre de lignes (la totalité 
du réseau de métro, plusieurs lignes de tram) il n’est technique-
ment plus possible d’augmenter les intervalles de passage, sauf 
à la marge, en raison de la pleine utilisation des infrastructures 
(saturations des carrefours et arrêts, utilisation des terminus,…).

Il est dès lors impossible pour la STIB d’augmenter les 
capacités offertes durant les heures de pointe, sauf à la marge, à 
court terme.

La perte de recettes qui serait à supporter directement par la 
STIB si une journée sans voiture devait être organisée un jour 
ouvrable se situerait entre 230.000 et 240.000 euros, selon la 
période de l’année durant laquelle cette journée prendrait place.  

Question n° 808 de Mme Annemie Maes du 6 juin 2017 
(N.) :

Les arbres abattus par Bruxelles Mobilité.

Les arbres jouent un rôle important en ville. Ils limitent l’effet 
« ilot de chaleur », enjolivent la vue, optimisent la circulation de 
l’eau et purifient l’air. Cette dernière fonction est particulièrement 
importante le long des voiries. C’est pourquoi il importe que 
Bruxelles Mobilité replante des arbres lorsqu’il en fait abattre. 
Naturellement, il serait encore préférable d’augmenter le nombre 
d’arbres d’avenue. La plantation de nouveaux arbres doit se faire 
dans des conditions optimales (p. ex. espace suffisant pour les 
racines et l’alimentation).

–    Combien de permis d’urbanisme pour l’abattage d’arbres la 
Région a-t-elle délivrés en 2014, 2015 et 2016 ? Combien de 

–    Wordt in overweging genomen dat de metrostellen, bussen en 
trams tot 200.000 extra personen moeten kunnen vervoeren 
tijdens de spitsuren ? En op één dag ?

–    Is het momenteel mogelijk om het aanbod van metro’s, bussen 
en trams te verhogen tijdens de spitsuren ? Zo ja, welke lijnen 
betreft het ?

–    Wat is het gemiddelde verlies voor de MIVB bij de organisatie 
van een autovrije dag, gezien de inkomsten die zij de afgelopen 
twee jaar gemiddeld heeft ontvangen uit de verkoop van 
contactloze tickets voor één rit en voor 24 uur ?

Antwoord : De doorkomstintervallen op het metronet van 
de MIVB zijn vandaag, tijdens de spits, een metrostel om de 2,5 
minuten op het gemeenschappelijke deel van lijnen 1 en 5 en een 
metrostel om de 3 minuten op het gemeenschappelijke deel van 
lijnen 2 en 6.

Dit komt overeen met een aanbod van respectievelijk 
+/-17.500 plaatsen/uur op de oost-westas en +/-14.500 plaatsen 
op de kleine ring.

Tijdens de spits, in de winter, wordt de bijna-totaliteit van de 
trams, bussen en metro’s in bezit van de MIVB reeds gemobiliseerd 
op het net. Bovendien is het op een aantal lijnen (alle metrolijnen 
en verschillende tramlijnen) technisch niet mogelijk de doorkom-
stintervallen te verhogen, of slecht minimaal, als gevolg van het 
volledige gebruik van de infrastructuur (verzadiging kruispunten 
en haltes, gebruik terminus,…).

Het is dan ook onmogelijk voor de MIVB om het aanbod te 
verhogen tijdens de spits, of slechts minimaal, op korte termijn.  

Het verlies van inkomsten dat de MIVB direct zou moeten 
dragen als er een autoloze zondag zou georganiseerd worden 
tijdens een werkdag, situeert zich tussen de 230.000 en de 
240.000 euro, afhankelijk van de periode van het jaar waarop 
deze dag zou plaatsvinden.

Vraag nr. 808 van mevr. Annemie Maes d.d. 6 juni 2017 
(N.) :

De bomen gekapt door Brussel Mobiliteit.

Bomen vervullen een belangrijke functie in de stad. Ze gaan 
het hitte-eilandeffect tegen, zorgen voor een aangenamer uitzicht, 
zorgen voor een optimale waterhuishouding en zuiveren de lucht. 
Vooral laatste functie is belangrijk langs de wegen, dus is het 
belangrijk dat als Brussel Mobiliteit bomen laat kappen, ze die 
ook terug plant. Nog beter zou natuurlijk zijn om het laanbo-
menbestand uit te breiden, natuurlijk. Het aanplanten van nieuwe 
bomen moet in optimale omstandigheden gebeuren (bv voldoende 
ruimte voor wortels en voeding)

–    Hoeveel kapvergunningen leverde het Gewest af in 2014, 
2015 en 2016 ? Hoeveel van deze kapvergunningen werden 
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ces permis d’urbanisme ont-ils été délivrés pour l’abattage 
d’arbres situés dans des zones désignées comme zones 
d’espaces verts par le PRAS ? Combien l’ont été pour des 
arbres situés dans d’autres zones ? Merci de me donner le 
nombre par type de zone tel que défini par le PRAS.

–    Combien d’arbres ont-ils été abattus sans permis en 2014, 
2015 et 2016 ? Combien de ces arbres ont-ils été abattus 
dans des zones désignées comme zones d’espaces verts par le 
PRAS ? Combien l’ont été dans d’autres zones ? Merci de me 
donner le nombre par type de zone tel que défini par le PRAS.

–    Bruxelles Mobilité tient-il compte de la capacité des différentes 
essences d’arbres à purifier l’air pour choisir celles qui seront 
plantées ?

–    Lors de la plantation de nouveaux arbres, tient-on compte de 
la circulation de l’eau et d’autres caractéristiques environne-
mentales pour sélectionner le type d’arbre et le moment de la 
mise en terre ?

Réponse : 

Afin de garantir la sécurité des usagers, la cellule plantations 
de la Direction Gestion et Entretien des voiries de Bruxelles 
Mobilité procède régulièrement à l’abattage d’arbres de son 
patrimoine. Selon les permis obtenus, ces abattages s’élèvent à :  

–    173 arbres pour 2014 ;

–    182 arbres pour 2015 ;

–    93 arbres pour 2016.

Tous ces arbres se trouvent en voiries régionales, ce qui 
limite la zone du PRAS au réseau viaire. Certains arbres sont 
abattus dans le cadre d’un projet de réaménagement (BM, SITB, 
Beliris,...). Les permis d’abattage pour les arbres de la Région ne 
sont pas délivrés par BM.

Seuls les arbres constatés morts par les contrôleurs sont 
abattus sans permis d’abattage avec une approbation préalable du 
fonctionnaire dirigeant. Ces arbres ne doivent, en effet, pas faire 
l’objet d’une demande de PU. La zone du PRAS concernée est, ici 
aussi, celle du réseau viaire.  

Le nombre d’arbres morts abattus ces dernières années est de :
 

–    236 en 2014 (dont 50 sur le RO ring) ;

–    154 en 2015 (dont 35 sur le RO ring) ;

–    252 en 2016 (dont 42 sur le RO ring).

Bruxelles Mobilité procède également à la plantation d’arbres 
afin de maintenir son patrimoine arboré. Un nombre important 
d’arbres a donc été planté au cours des dernières saisons de 
plantations qui s’étendent d’octobre à avril :

–    saison 2014 – 2015 : 1008 arbres en voirie et 409 sur le 
RO ring ;

–    saison 2015 – 2016 : 915 arbres en voirie et 99 sur le RO ring.
 

afgeleverd voor bomen in zones die het GBP aanduidt als 
groengebieden ? Hoeveel voor bomen in andere gebieden ? 
Graag het aantal per type gebied zoals bepaald door het GBP.  
 

–    Hoeveel bomen werden er gekapt zonder vergunning in 2014, 
2015 en 2016 ? Hoeveel van deze bomen warden gekapt in 
zones die het GBP aanduidt als groengebieden ? Hoeveel 
in andere gebieden ? Graag het aantal per type gebied zoals 
bepaald door het GBP.

–    Houdt Brussel Mobiliteit bij de keuze van welke boomsoorten 
aangeplant worden rekening met de luchtzuiveringscapaciteit 
van de verschillende boomsoorten ?

–    Wordt er bij het aanplanten van nieuwe bomen gekeken naar 
de waterhuishouding en andere omgevingskenmerken bij de 
selectie van het type boom en moment van planten ?  

Antwoord : 

Om de veiligheid van de gebruikers te garanderen, gaat de 
cel aanplantingen van de Directie Beheer en Onderhoud van de 
Wegen van Brussel Mobiliteit regelmatig over tot het kappen van 
bomen van zijn patrimonium. Volgens de verkregen kapvergun-
ningen, lopen deze gekapte bomen op tot :

–    173 bomen voor 2014 ;

–    182 bomen voor 2015 ;

–    93 bomen voor 2016.

Al deze bomen bevinden zich op gewestwegen, hetgeen de 
zone van het GBP beperkt tot het wegennet. Sommige bomen 
worden gekapt binnen het kader van een heraanlegproject (BM, 
MIVB, Beliris,…). De kapvergunningen voor de bomen van het 
Gewest worden niet afgeleverd door BM.

Alleen de bomen die als dood worden beschouwd door 
de controleurs worden gekapt zonder kapvergunning met een 
voorafgaandelijke goedkeuring van de leidende ambtenaar. Deze 
bomen hoeven geen voorwerp uit te maken van een aanvraag tot 
stedenbouwkundige vergunning. Ook hier is desbetreffende zone 
van het GBP deze van het wegennet.

Het aantal dode bomen dat de laatste jaren gekapt werd, 
bedraagt :

–    236 in 2014 (waarvan 50 op de RO Ring) ;

–    154 in 2015 (waarvan 35 op de RO Ring) ;

–    252 in 2016 (waarvan 42 op de RO Ring).

Brussel Mobiliteit gaat eveneens over tot het planten van 
bomen om zijn bomenbestand in stand te houden. Een aanzienlijk 
aantal bomen werd dan ook geplant de voorbije plantseizoenen 
die lopen van oktober tot april :

–    seizoen 2014 – 2015 : 1008 bomen op de openbare weg en 409 
op de RO ring ;

–    seizoen 2015 – 2016 : 915 bomen op de  openbare weg en 99 
op de RO ring ;
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Mon administration est bien consciente de la contribution 
que les arbres peuvent avoir dans la réduction de la pollution 
atmosphérique. À cet effet, Bruxelles Mobilité est particulière-
ment attentif au choix des espèces plantées le long des voiries 
régionales. Nous prêtons une attention toute particulière aux 
essences allergènes mais également à limiter « l’effet voute » créé 
par les houppiers continus au-dessus de l’espace public. Cette 
« voute » empêche la dispersion des polluants et en augmente la 
concentration et doit donc être évitée au maximum.  

La simple intégration d’un arbre à grand développement 
doté d’un espace d’enracinement approprié constitue en soi une 
contribution significative à la gestion des eaux de pluie.

Nous nous efforçons néanmoins, lorsque c’est possible, de 
renforcer cet effet en maintenant la perméabilité des surfaces 
avoisinantes ou en mettant en place des dispositifs de collecte et 
de stockage temporaire des eaux de ruissellement dans l’espace 
d’enracinement. La cellule plantations est également attentive au 
choix des substrats de plantation qui permettent de garder une 
certaine humidité nécessaire à un développement harmonieux des 
arbres.  

Question n° 810 de M. Marc Loewenstein du 9 juin 2017 
(Fr.) :

Mise en œuvre des plans de déplacements lors de grands 
évènements à Bruxelles.

A Bruxelles, en cas d’organisation de grands évènements, 
notre législation prévoit l’établissement de plans de déplacements 
d’activités en distinguant les évènements regroupant de mille à six 
mille participants par jour et ceux de plus de six mille participants.
 

Ces plans de déplacements, dont la réalisation était initiale-
ment visée par l’ordonnance du 14 mai 2009 relative aux plans de 
déplacements, sont aujourd’hui repris dans le Code bruxellois de 
l’air, du climat et de la maitrise de l’énergie (COBRACE).

Pour ce qui concerne les activités regroupant de mille à six 
mille participants par jour, le COBRACE, dans ses articles 2.3.34 
et 2.3.35, laisse la faculté au gestionnaire ou utilisateur de site de 
prendre des dispositions en termes de mobilité comme la diffusion 
du plan d’accès, la mise à disposition d’un parking vélos, la 
mention des arrêts des transports publics les plus proches.  

Quant au gouvernement, il a également la faculté de définir 
d’autres actions permettant de rencontrer les objectifs du 
COBRACE visés à l’article 2.3.30, à savoir améliorer la mobilité, 
l’environnement, la qualité de vie tant sur le chemin du site où 
s’exerce l’activité qu’à ses abords et dans son voisinage, en vue 
de diminuer l’impact de l’activité sur ceux-ci, et, second objectif, 
changer les habitudes de déplacement des participants, en vue 

Mijn administratie is zich terdege bewust van de bijdrage die 
de bomen kunnen leveren in het verminderen van de luchtver-
ontreiniging. Binnen dit opzicht is Brussel Mobiliteit bijzonder 
aandachtig wat betreft de keuze van de geplante soorten langs 
de gewestelijke wegen. Wij besteden bijzondere aandacht aan 
de allergene stoffen maar eveneens aan het beperken van het 
« hoeksteeneffect » dat wordt gecreëerd door de permanente 
boomkruinen boven de publieke ruimte. Dit « gewelf » verhindert 
de verspreiding van vervuilende stoffen en verhoogt hun concen-
tratie en moet dus maximaal vermeden worden.

De eenvoudige inplanting van een boom met grote ontwik-
keling voorzien van een geschikte ruimte om goed te wortelen 
betekent op zich een beduidende bijdrage tot het regenwaterbeheer.

Toch proberen we niettemin, wanneer dit mogelijk is om 
dit effect te versterken door de waterdoorlaatbaarheid van de 
aangrenzende oppervlakten in stand te houden of door opvangsy-
stemen op te stellen en de tijdelijke stockering van regenwater te 
bewerkstelligen in de doorwortelbare ruimte. De cel aanplantin-
gen schenkt ook aandacht aan de keuze van de substraten van de 
beplantingen die toelaten om een welbepaalde vochtigheidsgraad 
te behouden die noodzakelijk is voor een harmonieuze ontwikke-
ling van de bomen.

Vraag nr. 810 van de heer Marc Loewenstein d.d. 9 juni 
2017 (Fr.) :

Tenuitvoerlegging van de vervoerplannen tijdens grote 
evenementen te Brussel.

Wanneer in Brussel grote evenementen worden georganiseerd, 
voorziet onze wetgeving in het opstellen van vervoerplannen 
voor activiteiten, met een onderscheid tussen evenementen met 
duizend tot zesduizend deelnemers per dag en die met meer dan 
zesduizend deelnemers.

Deze vervoerplannen, waarvan de uitvoering oorspronkelijk 
werd geregeld door de ordonnantie van 14 mei 2009 betreffende 
de vervoerplannen, worden vandaag vermeld in het Brusselse 
Wetboek van Lucht, Klimaat en Energiebeheersing (BWLKE).

Wat de activiteiten met duizend tot zesduizend deelnemers per 
dag betreft, laat het BWLKE in zijn artikelen 2.3.34 en 2.3.35, 
de mogelijkheid aan de beheerder of gebruiker van de site om 
maatregelen met betrekking tot mobiliteit te treffen, zoals de ver-
spreiding van het toegangsplan, het beschikbaar stellen van een 
fietsparking, de vermelding van de haltes van het dichtstbijzijnde 
openbare vervoer.

De Regering van haar kant heeft eveneens de mogelijkheid 
om andere acties te bepalen die het mogelijk maken tegemoet 
te komen aan de doelstellingen van het BWLKE als bedoeld in 
artikel 2.3.30, ten eerste het verbeteren van de mobiliteit, het 
leefmilieu, de levenskwaliteit, zowel op weg naar de site waar de 
activiteit plaatsvindt als de omgeving en de buurt ervan, om de 
weerslag van de activiteit voor deze laatste te verminderen, en ten 
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d’augmenter les déplacements à pied, en vélo ou en transports en 
commun, de rationnaliser l’usage de la voiture individuelle et de 
diminuer le nombre de voitures à proximité du site où s’exerce 
l’activité, en favorisant d’autres modes de déplacement.  
 

Pour ce qui concerne les activités regroupant plus de six mille 
participants payants par jour, le gouvernement doit déterminer, 
conformément à l’article 2.3.37, § 3, les modalités d’application 
des dispositifs à mettre en place et, notamment, les catégories 
d’activités regroupant plus de six mille participants par jour visées 
par le COBRACE.

En réponse à une question écrite (n° 508), votre collègue 
ministre de l’Environnement m’a précisé que Bruxelles 
Environnement n’a à sa charge que le suivi des obligations qui 
incombent aux gestionnaires des sites accueillant plus de six mille 
participants payants par jour soumis à permis d’environnement, 
à savoir une quinzaine de sites. De son côté, Bruxelles Mobilité 
se chargerait des obligations qui incombent à toutes les autres 
catégories d’évènement.

Elle a par ailleurs précisé qu’en 2014, le comité de suivi 
« plan de déplacement d’entreprises » (composé de représentants 
de Bruxelles Environnement, Bruxelles Mobilité et des ministres 
concernés) a désigné comme pilote Bruxelles Mobilité pour 
la mise en œuvre des travaux préparatoires relatifs à la mise en 
œuvre des plans de déplacements d’activité. Or, depuis la table 
ronde de 2014, Bruxelles Environnement n’a plus été invité à 
aucune réunion.

Le Ministre pourrait-il m’indiquer :

1. Si le gouvernement, en application des articles 2.3.34, § 3 et 
2.3.35, § 2, a défini d’autres actions permettant de rencontrer 
les objectifs du COBRACE ? Dans l’affirmative, quelles 
sont-elles ? Dans la négative, un planning d’établissement de 
ces actions est-il prévu ?

2. Si le gouvernement a déterminé les modalités d’application 
des dispositifs à mettre en place et, notamment, les catégories 
d’activités regroupant plus de six mille participants par jour ? 
Dans l’affirmative, quelles sont ces modalités ? Dans la 
négative, quand a-t-il prévu de fixer ces modalités ?

3. Ce qu’il en est enfin de la mission Bruxelles Mobilité de mise 
en œuvre des travaux préparatoires relatifs à la mise en œuvre 
des plans de déplacements d’activité ?  

Réponse : Pour répondre aux objectifs tels que formulés dans 
l’art. 2.30.30 du Code Bruxellois de l’Air, du Climat et de la 
Maîtrise de l’Énergie, le gouvernement de la Région de Bruxelles-
Capitale octroie, depuis plusieurs années, des subventions aux 
organisateurs d’évènements afin que diverses mesures en matière 
de mobilité puissent être prises (communication quant à l’acces-
sibilité, renforcement de l’offre de transports publics, parkings à 
vélos, etc.).

Le renouvellement du contrat de gestion de la STIB devrait 
également offrir l’opportunité de rattacher les missions de la 

tweede, de vervoergewoonten van de deelnemers te veranderen, 
zodat zij zich meer te voet, per fiets of met het openbaar vervoer 
gaan verplaatsen, om het gebruik van de personenwagen te 
rationaliseren en om het aantal auto’s te verminderen vlakbij de 
plaats waar de activiteit plaatsvindt, door andere vervoerwijzen 
te bevorderen.

Voor de activiteiten met meer dan zesduizend betalende 
deelnemers per dag, moet de Regering, overeenkomstig 
artikel 2.3.37, § 3, de nadere regels bepalen voor de toepassing 
van de in te stellen systemen en, met name, de in het BWLKE 
vermelde categorieën van activiteiten met meer dan zesduizend 
deelnemers per dag.

Als antwoord op een schriftelijke vraag (nr. 508) zei uw 
collega de minister voor het Leefmilieu dat Leefmilieu Brussel 
enkel belast is met de follow-up van de verplichtingen voor 
de beheerders van de sites met meer dan zesduizend betalende 
deelnemers per dag, die onderworpen zijn aan een milieuvergun-
ning, te weten een vijftiental sites. Brussel Mobiliteit van zijn 
kant zou belast worden met de verplichtingen van alle andere 
categorieën evenementen.

Bovendien zei zij dat in 2014 het comité voor de follow-up 
van de « bedrijfsvervoerplannen » (met vertegenwoordigers van 
Leefmilieu Brussel, Brussel Mobiliteit en betrokken ministers 
Brussel Mobiliteit heeft aangesteld voor de tenuitvoerlegging de 
voorbereidende werkzaamheden betreffende de tenuitvoerlegging 
van de vervoerplannen voor activiteiten. Sedert de rondetafel van 
2014 werd Leefmilieu Brussel echter niet meer uitgenodigd voor 
een vergadering.

Graag een antwoord op volgende vragen :

1. Heeft de Regering, overeenkomst de artikelen 2.3.34, § 3 en 
2.3.35, § 2, andere acties bepaald die het mogelijk maken 
om de doelstellingen van het BWKLE te bereiken ? Zo ja, 
dewelke ? Zo nee, bestaat er een planning voor het bepalen 
van die acties ?

2. Heeft de Regering de nadere regels bepaald voor de toepassing 
van de in te voeren systemen en, met name, de categorieën 
van activiteiten met meer dan zesduizend deelnemers per 
dag ? Zo ja, wat zijn de nadere regels ? Zo nee, wanneer wordt 
gepland deze nadere regels te bepalen ?

3. Hoe staat het tot slot met de opdracht van Brussel Mobiliteit 
inzake de tenuitvoerlegging van de voorbereidende werk-
zaamheden betreffende de uitvoering van de vervoerplannen 
voor activiteiten ?

Antwoord : Om de doelstellingen zoals geformuleerd in 
art. 2.30.30 van het Brussels Wetboek voor Lucht, Klimaat 
en Energiebeheersing tegemoet te komen kent de Brussels 
Hoofdstedelijke Regering sinds meerdere jaren subsidies toe 
aan organisatoren van evenementen zodat diverse mobiliteits-
maatregelen getroffen kunnen worden (communicatie over de 
toegankelijkheid, versterking van het openbare vervoersaanbod, 
fietsparkings enz).

De hernieuwing van het beheerscontract van de MIVB zou 
tevens de gelegenheid moeten bieden om de opdrachten van de 
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STIB dans ce domaine au texte du COBRACE (art. 20 du contrat 
2013-2017 « Offre évènementielle et renforts temporaires »).  

Pour l’instant, il n’y a pas d’autres activités en cours 
concernant les modalités d’application.

Question n° 811 de M. Emmanuel De Bock du 9 juin 2017 
(Fr.) :

Les dérogations octroyées aux communes pour les journées 
sans voiture et l’harmonisation des conditions d’octroi des 19 
communes afin de garantir le traitement équitable des citoyens.  

Vu que les dérogations pour circuler sont octroyées par 
chacun des 19 bourgmestres bruxellois, avec des critères plus ou 
moins objectifs mais laissés à l’appréciation locale, je souhaiterais 
savoir :

1. Comment le Ministre peut-il garantir une juste et équitable 
application de la journée sans voiture lorsque, pour la même 
situation, les appréciations peuvent être différentes ?

2. Des circulaires ont-elles été envoyées aux communes afin 
d’harmoniser les pratiques ?

3. L’évaluation des années antérieures s’est-elle faite ?

4. Combien de dérogations ont-elles été octroyées pour les 3 
dernières années commune par commune (éditions 2014, 
2015 et 2016) ?

Réponse : On travaille en collaboration avec les communes 
et Brulocalis pour l’organisation et la gestion de la journée sans 
voiture.

Brulocalis organise un groupe de travail « dérogation » avec 
les communes bruxelloises dont l’objectif est de définir avec elles 
des règles et des principes communs de gestion des demandes 
de dérogation. Il ressort des documents de référence interne que 
les communes sont invitées à suivre : la procédure de demande 
de dérogation, le modèle de demande de dérogation, la foire aux 
questions, etc.

Le groupe de travail permet aussi aux communes d’avoir 
des échanges sur les difficultés ou les cas particuliers qui se sont 
présentés à elles afin de dégager si possible une position commune 
(qui alimente alors la foire aux questions).  

Cette approche permet donc aux communes d’avoir des 
références standard qui leur permettent de prendre position sur les 
différentes demandes de dérogation qui leur parviennent. Chaque 
demande est évaluée au cas par cas par les communes.  

MIVB op dit domein te laten aansluiten op de tekst van het BWLKE 
(art. 20 van het contract 2013-2017 « Evenementenaanbod en 
tijdelijke versterkingen »).

Momenteel zijn er geen andere werkzaamheden gaande 
betreffende de toepassingsmodaliteiten.

Vraag nr. 811 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 9 juni 
2017 (Fr.) :

Afwijkingen voor de gemeenten tijdens de autoloze dagen 
en harmonisering van de toekenningsvoorwaarden in de 
19 gemeenten om de billijke behandeling van de burgers te 
garanderen.

Aangezien de afwijkingen om te mogen rijden met de wagen 
toegekend worden door elk van de 19 Brusselse burgemeesters, 
volgens min of meer objectieve criteria die lokaal beoordeeld 
worden, heb ik volgende vragen.

1. Hoe kan de minister zorgen voor een rechtvaardige en billijke 
aanpak van de autoloze dag, wanneer in eenzelfde situatie de 
beoordelingen verschillend kunnen zijn ?

2. Worden er circulaires verstuurd naar de gemeenten met het 
oog op harmonisatie ?

3. Is er een evaluatie geweest van de voorgaande jaren ?

4. Hoeveel afwijkingen zijn er de jongste drie jaar per gemeente 
toegekend (2014, 2015 en 2016) ?  

Antwoord : Er wordt samengewerkt met de gemeenten en 
Brulocalis voor de organisatie en het beheer van de autoloze dag.  

Brulocalis organiseert een werkgroep « vrijstellingen » met de 
Brusselse gemeenten met als doel om samen de gemeenschappe-
lijke regels en principes te bepalen van het beheer van de vrij-
stellingsaanvragen. Uit interne referentiedocumenten blijkt dat de 
gemeenten verzocht worden om zich te houden aan : de procedure 
voor de aanvraag van de vrijstelling, het modelformulier voor de 
vrijstellingsaanvraag, de FAQ, enz.

De werkgroep stelt de gemeenten ook in staat om van gedachte 
te wisselen over de moeilijkheden of de bijzondere gevallen die ze 
voorgeschoteld krijgen om hiervoor indien mogelijk een gemeen-
schappelijk standpunt in te nemen (dat dan gebruikt kan worden 
om de FAQ te stofferen).

De aanpak maakt het voor de gemeenten mogelijk om er stan-
daardreferenties op na te houden die hen toelaten een standpunt in 
te nemen ten aanzien van de diverse aanvragen tot afwijking die 
hun bereiken. Elke aanvraag wordt geval per geval geëvalueerd 
door de gemeenten.
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Brulocalis ouvre un help desk durant le mois qui précède le 
dimanche sans voiture afin d’aider les communes dans la gestion 
des dérogations.

Je n’ai pas envoyé de circulaires aux communes puisque 
la gestion des demandes de dérogation est une compétence des 
communes. Il est de leur ressort d’autoriser ou non la circulation 
sur leur territoire. La gestion des demandes de dérogation n’est 
pas centralisée au niveau de la Région. Par contre, comme évoqué 
ci-dessus, le groupe de travail « dérogation » vise à harmoniser 
au mieux les pratiques pour réduire les risques d’inégalité de 
traitement.

Le groupe de travail « dérogation » mis en place par 
Brulocalis se réunit au moins deux fois par an, généralement au 
mois d’avril et au mois d’octobre. La seconde réunion permet 
notamment de faire l’évaluation sur le déroulement de la journée 
sans voiture (problèmes rencontrés, solutions envisageables, etc.) 
et de proposer, le cas échéant, des améliorations aux processus de 
gestion des demandes de dérogation.

Le tableau (*) ci-joint reprend le nombre de dérogations par 
commune pour 2013, 2014, 2015 et 2016. Le nombre total de 
dérogations diminue légèrement d’année en année.

Je suis partisan d’une harmonisation des dérogations et, par 
conséquent, d’une centralisation de la délivrance des dérogations, 
pour diverses raisons : éviter le clientélisme, communication 
claire à partir d’un point central, etc. Le débat sur ce système a 
déjà été abordé en concertation avec les bourgmestres. Celui-ci 
sera remis à l’ordre du jour.   

(*) (Le tableau ne sera pas publié mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 812 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
9 juin 2017 (Fr.) :

L’état et l’entretien de la passerelle régionale du Peterbos à 
Anderlecht.

En 2010 et 2011, au vu de la vétusté de l’ancienne passerelle du 
Peterbos, d’importants travaux - d’un montant de 700.000 euros 
hors TVA - ont entièrement transformé la structure. Précisément, 
c’est le manque d’entretien qui avait déclenché le mauvais état 
de celle-ci et, par voie de conséquence, sa complète révision. De 
57 mètres de long sur 6 de large, la nouvelle passerelle devait 
permettre aux piétons et cyclistes de traverser le boulevard 
Groeninckx de May en toute sécurité et de relier, tout en profitant 
des espaces verts avoisinants, la cité du Peterbos au parc du 
Scheutveld.

Cette passerelle étant régionale, c’est Bruxelles Mobilité qui 
avait à l’époque confié ce projet au célèbre bureau d’ingénierie 

Brulocalis opent een helpdesk tijdens de maanden die 
voorafgaan aan de autoloze zondag om de gemeenten te helpen 
bij het beheer van de vrijstellingen.

Ik heb geen omzendbrieven verstuurd naar de gemeenten. 
Het beheer van de vrijstellingsaanvragen is tot op heden een 
bevoegdheid van de gemeenten. Het beheer van de vrijstellings-
aanvragen wordt tot op heden niet gecentraliseerd op niveau van 
het Gewest. Daarentegen, zoals hierboven uitgelegd, streeft de 
werkgroep « vrijstellingen » naar een optimale harmonisering van 
de aanpak om de risico’s op ongelijke behandeling te verlagen.  

De werkgroep « vrijstellingen » opgericht door Brulocalis 
vergadert minstens twee keer per jaar, over het algemeen in de 
maand april en in de maand oktober. De tweede vergadering 
biedt vooral gelegenheid tot het evalueren van het verloop van 
de autoloze dag (ondervonden problemen, mogelijke oplossingen, 
enz) en - in voorkomend geval - het voorstellen van verbeteringen 
aan de beheersprocessen van de vrijstellingsaanvragen.

De bijgevoegde tabel (*) bevat het aantal vrijstellingen per 
gemeente voor 2013, 2014, 2015 en 2016. Het totale aantal vrij-
stellingen daalt licht van jaar tot jaar.

Ik ben voorstander van een harmonisering van de vrijstellin-
gen, en bijgevolg de uitreiking van de vrijstellingen te centralise-
ren, om verschillende redenen : cliëntelisme vermijden, duidelijke 
communicatie vanuit 1 centraal punt,etc. Het debat over dit 
systeem werd reeds aangehaald in overleg met de burgemeesters. 
Dit zal opnieuw op het agenda worden geplaatst.

(*) (De tabel zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 812 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
9 juni 2017 (Fr.) :

Staat en onderhoud van de gewestelijke voetgangersbrug 
Peterbos in Anderlecht.

In 2010 en 2011 zijn er, gelet op de oude staat van de vroegere 
voetgangersbrug Peterbos, grote werken voor 700.000 euro excl. 
BTW uitgevoerd aan de structuur. Het is net het gebrek aan 
onderhoud dat de slechte staat veroorzaakt heeft en dus tot een 
volledige herziening geleid heeft. De nieuwe brug is 57 meter 
lang en 6 meter breed en moet voetgangers en fietsers toelaten 
de Groeninckx de May veilig over te steken. De brug verbindt de 
Peterboswijk en het Scheutveldpark waarbij genoten kan worden 
van de omliggende groene ruimten.  

De brug is gewestelijk en het is dus Brussel Mobiliteit 
dat indertijd dit project toegewezen heeft aan het bekende 
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et d’architecture Greisch, reconnu dans toute l’Europe pour 
l’audace de ses réalisations et la rigueur de ses études. De type 
bowstring, l’ouvrage, au caractère très aérien, se compose d’un 
plancher en bois et d’une structure formée de tubes et de profilés 
métalliques.

Pourtant, malgré les sommes déboursées par la Région et les 
manquements en termes d’entretien pour l’ancienne structure, la 
nouvelle passerelle semble suivre le même destin. Les riverains et 
passants continuent de déplorer le manque d’entretien du bois et 
des structures d’appui métalliques.

Dès lors, qu’est-il prévu pour l’entretien de ce lieu ? Quelles 
sont les fréquences de passage pour le nettoyage de cette voie ? 
Quel est le budget que vous avez arrêté pour l’entretien et le 
maintien de cette passerelle ? Enfin, êtes-vous en mesure de 
rassurer les citoyens sur le suivi que vous accorderez à ce lieu 
afin que le scénario de la démolition de la première passerelle ne 
puisse se répéter à l’avenir ?

Réponse : La passerelle a fait l’objet d’un entretien lourd au 
printemps 2017, qui s’est achevé le 27 avril. À cette occasion, tous 
les éléments constitutifs ont été nettoyés en profondeur (escaliers, 
platelage, arc, garde-corps, colonne centrale).

Des retouches de peinture ont également été réalisées aux 
endroits dégradés et les filets endommagés du garde-corps ont été 
remplacés. Il s’agit donc d’une opération d’entretien couplée à 
des travaux de réparation de dégâts causés par du vandalisme.

L’équipe en charge des ouvrages d’art au sein de Bruxelles 
Mobilité élabore actuellement un projet de Plan Pluriannuel d’In-
vestissements pour la rénovation des ponts dans lequel, à l’instar 
du PPI tunnels, les opérations de maintenance sont décrites et 
planifiées de manière globale.  
 

Le montant annuel alloué à l’entretien préventif et curatif 
des ouvrages d’art (hors tunnels et passages pour piétons 
souterrains) est de 2 million euros. Il est prévu d’augmenter cette 
enveloppe afin d’améliorer la qualité et la quantité des opérations 
d’entretien et d’ajouter les réparations causés par les accidents et 
le vandalisme à l’ensemble des ouvrages d’art (ponts, viaducs, 
tunnels et passages souterrains).  

Question n° 813 de M. Sevket Temiz du 9 juin 2017 (Fr.) :  

État d’avancement des travaux dans les tunnels de la Région.

La circulation fluide des véhicules dans la capitale est 
primordiale pour la mobilité dans son ensemble. Les tunnels 
permettent cette fluidité et ont leur importance sans dénigrer bien 
entendu les autres modes de déplacement.

ingenieurs- en architectenbureau Greisch, dat Europese faam 
geniet voor de durf van zijn realisaties en de nauwgezetheid van 
zijn studies. Het werk is van het type bowstring, is zeer luchtig en 
bestaat uit een plankenvloer en een structuur met metalen tubes 
en profielen.

Ondanks de bedragen die het Gewest uitgegeven heeft en de 
manco’s op het vlak van onderhoud voor de oude structuur, lijkt 
de nieuwe brug dezelfde weg op te gaan. De omwonenden en de 
voorbijgangers blijven het gebrek aan onderhoud van het hout en 
de metalen steunstructuren betreuren.

Hoe zal deze plaats onderhouden worden ? Hoe vaak wordt 
er gereinigd ? Hoeveel is uitgetrokken voor het onderhoud ? Kan 
de minister de burgers geruststellen over de opvolging om het 
scenario van de afbraak van eerste brug te voorkomen ?  
 
 

Antwoord : De voetgangersbrug onderging zware onder-
houdswerken in de lente van 2017, die werden afgerond op 
27 april. Hierbij werden alle onderdelen diepgaand gereinigd 
(trappen, houten vloer, boog, leuningen, centrale zuil).

Er werden ook bijwerkingen met verf aangebracht op de 
verweerde plaatsen en de beschadigde netten van de leuningen 
werden vervangen.  

Het dus om een onderhoudsbeurt gepaard met reparatiewer-
ken van de door vandalisme veroorzaakte schade. Het team dat 
belast is met de kunstwerken binnen Brussel Mobiliteit werkt 
momenteel een meerjareninvesteringsprogramma uit voor de 
renovaties van de bruggen waarbij, in navolging van het PPI 
tunnels, de onderhoudswerken op globale wijze omschreven en 
gepland worden.

Het bedrag dat jaarlijks wordt toegekend aan het preventieve 
en curatieve onderhoud van de kunstwerken (buiten de tunnels 
en ondergrondse oversteekplaatsen voor voetgangers) bedraagt 
2 miljoen euro. Het wordt voorzien om deze enveloppe op te 
trekken om de kwantiteit van de onderhoudswerken te voegen en 
de reparaties veroorzaakt door ongevallen en vandalisme toe te 
voegen aan het geheel van de kunstwerken (bruggen, viaducten, 
tunnels en ondergrondse oversteekplaatsen).

Vraag nr. 813 van de heer Sevket Temiz d.d. 9 juni 2017 
(Fr.) :

Stand van de werkzaamheden in de tunnels van het Gewest.

Vlot verkeer in de hoofdstad is primordiaal voor de mobiliteit 
in haar geheel. De tunnels kunnen voor die mobiliteit zorgen en 
hebben hun belang, zonder daarom neer te kijken op de andere 
vervoersmodi.
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Depuis qu’il y a eu décision de rénover les tunnels bruxellois 
en raison de leur manque d’entretien et de leur vétusté, Monsieur 
le Ministre :

–    Quels sont les états d’avancement des travaux dans chaque 
tunnel de la Région au jour d’aujourd’hui ? Pouvez-vous 
donner un pourcentage précis des réalisations effectuées 
depuis le début des travaux ?

–    Est-ce que les travaux continuent à un rythme soutenu convenu 
entre votre ministère et les entrepreneurs qui effectuent les 
travaux ?

–    Avez-vous déjà des chiffres sur les couts des travaux déjà 
finis ?

Réponse : Les travaux de rénovation dans les tunnels 
bruxellois sont implémentés conformément au plan stratégique 
adopté en 2016, le PPI (plan pluriannuel d’investissements).

L’année 2016 a ainsi été consacrée aux travaux les plus 
urgents, en particulier dans les tunnels Stéphanie et Montgomery 
qui avaient dû être fermés et que les travaux ont permis de rouvrir.
 

D’autres actions de plus long terme ont été également lancées 
concernant le remplacement des équipements électromécaniques 
les plus vétustes, et le diagnostic concernant la vétusté du génie 
civil. Également, le chantier de rénovation lourde du tunnel Porte 
de Hal a été lancé début 2017, et les travaux se poursuivent selon 
le planning initialement convenu.

Un rapport étendu et détaillé sera prochainement soumis au 
Parlement.

Question n° 814 de M. Dominiek Lootens-Stael du 12 juin 
2017 (N.) :

La violence à l’encontre du matériel roulant de la STIB.

Les bus De Lijn sont régulièrement la cible de jets de 
projectiles à Molenbeek. Les bus des lignes 126, 127 et 128 
sont en particulier régulièrement pris pour cible par les fameux 
« jeunes » du quartier.

Qu’en est-il des bus de la STIB ?

1. Combien de cas de jets de projectiles visant des bus et des 
trams de la STIB ont-ils été signalés en 2015 et 2016 ?  

2. Quels ont été les dégâts (et leur cout total) ?

3. Existe-t-il une ventilation de ces incidents par commune ou 
par ligne ?

4. A-t-on déjà modifié le parcours de certains bus pour des 
raisons de sécurité ?

Ingevolge de beslissing om de Brusselse tunnels te renoveren 
na het gebrek aan onderhoud en als gevolg van hun veroudering, 
heb ik volgende vragen.

–    Wat is de stand van de werkzaamheden in elke tunnel van het 
Gewest tot op vandaag ? Graag een precies percentage van de 
realisaties sinds de start ?  

–    Blijven de werkzaamheden een hoog tempo volgen zoals 
overeengekomen tussen het ministerie en de aannemers ?  

–    Heeft de minister al cijfers over de kostprijs van de uitgevoerde 
werken ?

Antwoord : De renovatiewerken in de Brusselse tunnels 
worden geïmplementeerd conform het strategisch plan dat werd 
goedgekeurd in 2016, het PPI (meerjareninvesteringsprogramma).

Bijgevolg werd het jaar 2016 besteed aan de meest dringende 
werken, vooral in de Stefania en Montgomerytunnel die moesten 
gesloten worden en dankzij de werkzaamheden weer konden 
heropenen.

Er werden ook andere acties van een langere termijn opgestart 
betreffende de vervanging van de meest verouderde elektrome-
chanica, en in verband met de diagnose van de veroudering van 
de burgerlijke bouwkunde. Begin 2017 werden ook de zware 
renovatiewerken van de Hallepoorttunnel aangevat, en deze 
werkzaamheden verlopen volgens de initieel voorziene planning.

Een uitgebreid en gedetailleerd verslag wordt binnenkort aan 
het Parlement voorgelegd.

Vraag nr. 814 van de heer Dominiek Lootens-Stael d.d. 
12 juni 2017 (N.) :

Geweld tegen rollend materieel van de MIVB.

Regelmatig worden bussen van De Lijn in Molenbeek 
bekogeld met projectielen. Voornamelijk de lijnen 126-127-128 
zijn regelmatig het slachtoffer van de spreekwoordelijke 
« jongeren » uit de buurt.

Hoe zit het met bussen en trams van de MIVB ?

1. Hoeveel incidenten werden er in 2015 en 2016 gemeld over 
bussen en trams van de MIVB die met projectielen werden 
bekogeld ?

2. Welke was de totale schade (kostprijs) hiervan ?

3. Bestaat hierover een opsplitsing per gemeente waar de 
incidenten zich voordeden, dan wel per lijn ?

4. Werden er reeds trajecten van bussen herlegd omwille van 
veiligheidsredenen ?
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5. Quelles mesures la STIB a-t-elle déjà prises afin de mieux 
protéger son matériel et ses conducteurs ?

Réponse : 60 incidents concernant des bus de la STIB victimes 
de jets de projectiles ont été enregistrés en 2015, 39 en 2016.  

32 incidents concernant des trams de la STIB victimes de jets 
de projectiles ont été enregistrés en 2015, 21 en 2016.

Le cout total des réparations pour les 60 incidents aux bus en 
2015 était de 27.936 euros. Le cout total des réparations pour les 
39 incidents aux bus en 2016 était de 18.536 euros.

Le cout total des réparations pour les 32 incidents aux trams 
en 2015 était de 21.280 euros. Le cout total des réparations pour 
les 21 incidents aux trams en 2016 était de 13.965.

Les incidents enregistrés en 2015 au mode bus concernaient 
les lignes suivantes : 20, 27, 29, 34, 36, 41, 46, 48, 50, 53, 58, 59, 
63, 64, 66, 71, 75, 79, 80, 84, 86, 87, 89, 95 et N16.

Les incidents enregistrés en 2016 au mode bus concernaient 
les lignes suivantes : 27, 38, 42, 46, 48, 53, 58, 59, 61, 64, 65, 75, 
80, 88, 89 et N08.

Les incidents enregistrés en 2015 au mode tram concernaient 
les lignes suivantes : 7, 19, 25, 32, 55, 62, 82, 92 et 93. Les 
incidents enregistrés en 2016 au mode tram concernaient les 
lignes suivantes : 3, 4, 7, 25, 39, 44, 55, 62, 81, 82, 93, 94 et 97.

Oui, en concertation avec les services de sécurité de la STIB 
et la police, les parcours ont été temporairement modifiés.

La STIB informe systématiquement la police et ses services 
de sécurité de faits de jets de projectiles et demande l’intervention 
de patrouilles spéciales dans la zone où les faits se sont produits.

Question n° 819 de Mme Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
du 13 juin 2017 (Fr.) :

Le pointage de la carte MOBIB par les séniors.

Alors que le réseau de la STIB est à saturation, les usagers 
ont de plus en plus de difficultés à pouvoir entrer dans les métros, 
trams et bus bondés surtout aux heures de pointe. Parmi ceux-ci, 
les personnes âgées et tous ceux pour lesquels une place assise est 
nécessaire, et d’ailleurs réservée par le règlement de la STIB, font 
face à une difficulté supplémentaire.

En effet, étant tenu comme tout usager de pointer leur carte 
MOBIB, les seniors trouvent difficilement des places assises 
utilisées par les plus jeunes, souvent plus rapides ou simplement 
parce qu’ils ne pointent pas.

5. Welke maatregelen nam de MIVB reeds om materiaal en 
bestuurders beter te beschermen ?

Antwoord : In 2015 werden 60 incidenten met werpen van 
projectielen geregistreerd bij de bussen van de MIVB en in 
2016 39.

In 2015 werden 32 incidenten met werpen van projectielen 
geregistreerd bij trams van de MIVB en in 2016 waren er 21.

De totale herstellingskost voor de 60 incidenten bij de bussen 
in 2015 bedroeg 27.936 euro. De totale herstellingskost voor de 
39 incidenten bij de bussen in 2016 bedroeg 18.537 euro.

De totale herstellingskost voor de 32 incidenten bij de trams 
in 2015 bedroeg 21.280 euro. De totale herstellingskost voor de 
21 incidenten bij de trams in 2016 bedroeg 13.965 euro.

De incidenten geregistreerd in 2015 bij de modus bus betroffen 
de volgende lijnen : 20, 27, 29, 34, 36, 41, 46, 48, 50, 53, 58, 59, 
63, 64, 66, 71, 75, 79, 80, 84, 86, 87, 89, 95 en N16.

De incidenten geregistreerd in 2016 bij de modus bus betroffen 
de volgende lijnen : 27, 38, 42, 46, 48, 53, 58, 59, 61, 64, 65, 75, 
80, 88, 89 en N08.

De incidenten geregistreerd in 2015 bij de modus tram 
betroffen de volgende lijnen : 7, 19, 25, 32, 55, 62, 82, 92 en 93. 
De incidenten geregistreerd in 2016 bij de modus tram betroffen 
de volgende lijnen : 3, 4, 7, 25, 39, 44, 55, 62, 81, 82, 93, 94 en 97.

Ja in overleg met de veiligheidsdiensten van de MIVB en de 
politie werden tijdelijk trajecten gewijzigd.

De MIVB informeert systematisch de politie en haar vei-
ligheidsdienst van feiten van werpen van projectielen en vraagt 
speciale patrouilles in de zone waar de feiten die zich voordeden.

Vraag nr. 819 van mevr. Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
d.d. 13 juni 2017 (Fr.) :

De ontwaarding van de MOBIB-kaart door senioren.

Terwijl het netwerk van de MIVB verzadigd is, ondervinden 
reizigers steeds meer moeilijkheden om op de propvolle metro’s, 
trams en bussen te stappen, vooral tijdens de spitsuren. Ouderen 
en iedereen die een zitplaats nodig heeft en er trouwens één gere-
serveerd krijgt volgens het reglement van de MIVB, worden met 
een bijkomende moeilijkheid geconfronteerd.

Aangezien ze net als iedere andere reiziger verplicht zijn 
om hun MOBIB-kaart te ontwaarden, vinden senioren moeilijk 
zitplaatsen. Die worden ingenomen door jongere passagiers die 
vaak sneller zijn of simpelweg hun vervoerbewijs niet ontwaarden.
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Disposez-vous d’informations sur le nombre de personnes de 
plus de 65 ans détenteurs d’une carte MOBIB ?

Enfin, pourriez-vous me préciser le nombre d’usagers pris 
en défaut de pointage de leur carte MOBIB pour les années 
2014, 2015 et 2016 ? Pourriez-vous ventiler ces chiffres suivant 
les catégories d’âge ? Ce nombre est-il en augmentation ou en 
diminution ? Quelles en sont les raisons ?

Réponse : Il n’est pas possible de connaitre le nombre exact de 
détenteurs d’une carte MOBIB âgés de 65 ans et plus car la carte 
MOBIB Basic est totalement anonyme et ne contient dès lors pas 
de données sur l’âge de son détenteur. A titre d’indication je peux 
toutefois indiquer que fin mai 2017, 94.478 personnes âgées de 
65 ans et plus détenaient une carte MOBIB avec un abonnement.

La STIB ne peut légalement conserver les données de 
validation que sur une période de six mois. Ces données 
comportent uniquement des informations sur la validation ou non 
du titre de transport et ne fournissent pas d’autres détails, comme 
par exemple l’âge du détenteur.

Question n° 820 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
14 juin 2017 (Fr.) :

La procédure d’adjudication pour la rénovation du tunnel 
Léopold II.

A maintes reprises, il a été question lors des débats en 
commission de la stricte nécessité de procéder, le plus rapidement 
possible, à la rénovation du tunnel Léopold Il.

À cet égard, l’Atelier de recherche et d’action urbaines 
rappelait, à la mi-mai, l’étude d’incidences qui avait été présentée 
lors de la commission de concertation spécialement prévue à cet 
effet, laquelle soulignait que les risques d’incidents graves étaient 
élevés. Emprunté par près de 60.000 automobilistes quotidien-
nement, le tunnel devait faire l’objet d’une fermeture immédiate 
selon l’ARAU, et ce en raison de l’absence des conditions de 
sécurité minimales d’exploitation.

Lors d’une récente question d’actualité qui vous a été adressée 
par l’un de mes homologues, vous rappeliez que la procédure 
d’adjudication pour le lancement des travaux de la rénovation du 
Léopold Il était en cours. Celle-ci étant à présent clôturée depuis 
lors, je souhaiterais connaitre les prochaines étapes à venir dans 
ce dossier ainsi que les détails qui ont entouré la procédure d’at-
tribution de ce marché public.

Les travaux de rénovation étant prévus pour débuter dans 
le courant de l’année 2018, à quand pouvons-nous dater le 
moment de la notification du consortium qui aura remporté cet 
appel ? Quels étaient les éléments constitutifs attendus dans les 
dossiers soumis pour prétendre à l’éligibilité ? Combien sont-ils 
à avoir déposé prix ? Qui sont-ils et quels sont les critères que 
vous retiendrez pour la sélection ? Par exemple, y a-t-il des 

Beschikt u over gegevens inzake het aantal 65-plussers dat in 
het bezit is van een MOBIB-kaart ?

Ten slotte, kunt u mij zeggen hoeveel reizigers betrapt werden 
op het niet ontwaarden van hun MOBIB-kaart in 2014, 2015 en 
2016 ? Kunt u die cijfers uitsplitsen volgens leeftijdscategorie ? 
Is dat aantal in stijgende of dalende lijn ? Wat zijn de redenen 
daarvoor ?

Antwoord : Het is onmogelijk het precieze aantal houders van 
een MOBIB-kaart te kennen die ouder zijn de 65 omdat de MOBIB 
Basic kaart volledig anoniem is en dus ook geen gegevens bevat 
over de leeftijd van de houder. Ter indicatie kan ik wel zeggen 
dat eind mei 2017 94.478 65-plussers een MOBIB-kaart met 
abonnement in hun bezit hadden.

De MIVB mag wettelijk gezien de gegevens over de validaties 
slechts 6 maanden bijhouden. Deze gegevens bevatten enkel 
informatie over het al dan niet valideren en bevatten geen verdere 
details, bijvoorbeeld over de leeftijd van de betrokkene.  

Vraag nr. 820 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
14 juni 2017 (Fr.) :

De aanbestedingsprocedure voor de renovatie van de 
Leopold II-tunnel.

In de commissiedebatten is herhaaldelijk sprake geweest van 
de absolute noodzaak om zo spoedig mogelijk over te gaan tot de 
renovatie van de Leopold II-tunnel.

Half mei heeft het « Atelier de recherche et d’action urbaine » 
(ARAU) ter zake gewezen op de effectenstudie die werd voorgelegd 
tijdens de speciaal daartoe geplande overlegcommissie, die het 
hoge risico op ernstige incidenten benadrukte. De tunnel wordt 
dagelijks gebruikt door meer dan 60.000 autobestuurders en zou 
volgens het ARAU onmiddellijk gesloten moeten worden omdat 
niet voldaan is aan de minimale veiligheidsvoorwaarden voor het 
gebruik ervan.

Tijdens een dringende vraag die u onlangs werd gesteld door 
een van mijn collega’s, wees u erop dat de aanbestedingsproce-
dure voor de start van renovatiewerken aan de Leopold II-tunnel 
aan de gang was. Aangezien deze procedure nu afgerond is, wens 
ik de volgende fases van dit dossier en de bijzonderheden rond de 
aanbestedingsprocedure voor deze overheidsopdracht te kennen.  

De renovatiewerken moesten volgens plan van start gaan 
in de loop van 2018. Op welke datum vond de kennisgeving 
plaats aan het consortium dat deze opdracht heeft gekregen ? 
Welke gegevens moesten de voorgelegde dossiers bevatten om 
in aanmerking te komen ? Hoeveel prijsopgaves kwamen binnen, 
van wie, en welke criteria zal u hanteren voor de selectie ? Bestaan 
er bijvoorbeeld bijzondere overwegingen over het feit dat deze 
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considérations particulières sur le fait que ces entreprises soient 
basées dans la Région de Bruxelles-Capitale ou dans l’une ou 
l’autre Région et que, au vu du budget conséquent dudit chantier, 
l’emploi des Bruxellois pourrait en être amélioré ?

Par ailleurs, qui, au sein de l’administration, est chargé 
d’examiner les différentes offres soumises ? Un comité a-t-il 
été constitué, de qui se compose-t-il et dans quelle mesure la 
composition de cette équipe permettra-t-elle valablement de 
garantir une totale transparence et impartialité dans la sélection 
qui sera opérée ?

Réponse : La date d’attribution du contrat est prévue à la fin 
de l’année 2017, ainsi que l’engagement budgétaire.  

La sélection des candidats a été établie sur la base de critères 
relatifs à leur capacités économique, financière et technique à 
réaliser le marché, telles que définies dans l’avis de marché publié 
le 16 aout 2016 au bulletin des adjudications.  

La sélection des candidats a déjà été effectuée et les candidats, 
sélectionnés ou non, en ont été informés le 31 octobre 2016. Des 
3 candidats retenus à ce stade, 2 ont déposé une première offre le 
1er juin 2017.  

Le cahier des charges impose à l’adjudicataire d’employer 
un nombre de stagiaires sociaux bruxellois correspondant à 
un minimum de 1000 journées complètes de travail pendant 
les travaux. Ces stagiaires doivent être engagés dans le cadre 
d’un contrat de travail d’ouvrier à durée déterminée. Afin de 
lutter contre le dumping social et la concurrence déloyale entre 
entreprises sous-traitantes, la sous-traitance est contractuellement 
limitée à 2 niveaux. De même, chaque entreprise et chaque 
sous-traitant devra signer la « Déclaration des entrepreneurs pour 
une concurrence loyale et contre le dumping social » annexée au 
cahier des charges.

Le projet est actuellement piloté par un chef de projet qui 
s’adjoint l’appui des experts techniques, financiers et juridiques 
disponibles au sein de Bruxelles Mobilité pour analyser les offres 
ou valider les analyses des offres réalisées par les consultants 
techniques, financiers et juridiques extérieurs.  

En tout état de cause, le marché est régi par la législation sur 
les marchés publics. Les devoirs d’information et de transparence 
des actes administratifs y relatifs sont donc de stricte application. 
Les accords politiques sur ce dossier sont, depuis son entame, pris 
par le comité d’accompagnement mandaté par le gouvernement et 
qui se compose du Ministre Président, du Ministre du Budget et 
du Ministre des Travaux Publics.  

bedrijven in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest of in een of ander 
Gewest gevestigd zijn en dat, gelet op het aanzienlijk budget voor 
voornoemde werf, de tewerkstelling van de Brusselaars er baat 
zou bij hebben ?

Wie is trouwens binnen de administratie belast met het 
onderzoek van de verschillende voorgelegde offertes ? Werd een 
comité samengesteld, uit wie bestaat het en in hoeverre zal de 
samenstelling van dit team de mogelijkheid bieden volledige 
transparantie en onpartijdigheid bij de te verrichten selectie te 
waarborgen ?

Antwoord : De gunningsdatum van het contract wordt 
voorzien voor het eind van het jaar 2017, net als de budgettaire 
vastlegging.

De selectie van de kandidaten vond plaats op basis van 
hun economische, financiële en technische draagkracht om de 
opdracht te realiseren, zoals omschreven in het aanbestedingsbe-
richt dat op 16 augustus 2016 gepubliceerd werd in het Bulletin 
der Aanbestedingen.

De selectie van de kandidaten is al gebeurd en de kandidaten, 
geselecteerd of niet, werden hiervan op de hoogte gebracht 
op 31 oktober 2016. Van de 3 kandidaten die in dat stadium 
weerhouden werden, hebben er 2 een eerste offerte ingediend op 
1 juni 2017.

Het bestek verplicht de opdrachtnemer om een aantal 
Brusselse sociale stagiairs tewerk te stellen overeenkomstig een 
minimum van 1000 volledige werkdagen tijdens de werkzaamhe-
den. Deze stagiairs moeten worden aangenomen binnen het kader 
van een arbeidsovereenkomst van bepaalde duur. In de strijd 
tegen de sociale dumping en de oneerlijke concurrentie tussen 
de bedrijven in onderaanneming, wordt de onderaanneming 
contractueel beperkt tot 2 niveaus. Ook zal elk bedrijf en elke 
onderaannemer de « Verklaring van de ondernemers voor een 
eerlijke concurrentie en tegen de sociale dumping » aangehecht 
aan het bestek, moeten ondertekenen.

Het project wordt momenteel aangestuurd door een projectlei-
der die zich laat bijstaan door technische, financiële en juridische 
expert die binnen Brussel Mobiliteit beschikbaar zijn om de 
offertes te analyseren of om de analyses van de offertes verricht 
door de externe technische, financiële en juridische raadgevers 
goed te keuren.

In ieder geval wordt de markt beheerst door de wetgeving 
op de overheidsopdrachten. Bijgevolg zijn de informatieplicht 
en de transparantie van administratieve handelingen die hiermee 
verband houden van strikte toepassing. De politieke akkoorden 
over dit dossier worden van in het begin genomen door het door 
de regering gemandateerde begeleidingscomité dat bestaat uit de 
minister-president, de Minister van Begroting en van de Minister 
van Openbare Werken.
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Question n° 821 de M. Alain Destexhe du 14 juin 2017 
(Fr.) :

Expérience antibruit et antichaleur mise en place par Paris.

La capitale parisienne, tout comme la capitale bruxelloise, 
est confrontée à la lutte contre le bruit provoqué par l’importante 
circulation routière.

Paris a donc décidé de se lancer dans une expérimentation sur 
la base de l’utilisation de types de bitume qui peuvent à la fois 
atténuer le bruit de la circulation routière et rafraîchir l’air.

Ce projet est financé pour moitié par la Commission 
européenne sur la base du financement européen du programme 
Life pour l’environnement et le climat.

Il permettra, sur la base de trois formules innovantes de 
revêtement routier bitumeux, de réduire le bruit émis par le 
contact des pneumatiques des véhicules.

Étant donné que le bruit est ressenti comme la seconde 
nuisance environnementale à Bruxelles et que 54 % des Bruxellois 
sont insatisfaits de l’environnement sonore de la Région, une 
telle initiative serait également largement profitable en Région 
bruxelloise.

Mes questions, Monsieur le Ministre, sont les suivantes :  

–    Aviez-vous connaissance de la participation de Paris à cette 
expérimentation ?

–    Avez-vous envisagé la participation de Bruxelles à un 
projet similaire ? Si oui, le dépôt d’une candidature pour un 
financement européen est-il en cours ? Si non, pour quelle(s) 
raison(s) ?

–    Un tel remplacement de bitume est-il transposable en Région 
bruxelloise ?

Réponse : Ma collègue, la Ministre Céline Fremault, est 
compétente pour les normes sonores dans la Région de Bruxelles-
Capitale. Elle pourra vous donner des informations concernant le 
point de la situation dans le cadre de la lutte contre les nuisances 
sonores.

Question n° 822 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
15 juin 2017 (Fr.) :

L’entretien du square Elsa Frison.

Le square Elsa Frison, situé près de la zone Veeweyde et 
menant à la chaussée de Mons, fait l’objet d’une série de réclama-
tions de la part des passants et riverains, qui ne font que déplorer 
la dégradation des lieux autrefois paisibles.

Vraag nr. 821 van de heer Alain Destexhe d.d. 14 juni 2017 
(Fr.) :

Experiment tegen geluids- en warmteoverlast in Parijs.

De Franse hoofdstad wordt, net als Brussel, geconfronteerd 
met geluidsoverlast ten gevolge van het drukke autoverkeer.  

Parijs heeft dan ook beslist een experiment uit te voeren 
met verschillende types asfalt die tegelijk het lawaai van het 
autoverkeer kunnen temperen en de lucht verversen.

Het project wordt voor de helft gefinancierd door de Europese 
Commissie in het kader van het Europees programma Life voor 
het leefmilieu en het klimaat.

Op basis van drie innoverende formules voor een asfalten 
wegdek kan men de geluidsoverlast ten gevolge van het contact 
van de banden van de voertuigen met het wegdek reduceren.

Aangezien geluidsoverlast wordt ervaren als de tweede 
grootste bron van milieuhinder in Brussel en 54 % van de 
Brusselaars ontevreden is over het lawaai in het Gewest, zou 
een dergelijk initiatief het Brussels Gewest eveneens ten goede 
komen.

In dat verband had ik de minister graag de volgende vragen 
gesteld :

–    Bent u ervan op de hoogte dat Parijs deelneemt aan dat 
experiment ?

–    Denkt u aan een soortgelijk experiment voor Brussel ? Zo ja, 
wordt er gewerkt aan een dossier om Europese financiering te 
krijgen ? Zo neen, waarom niet ?  

–    Zou het mogelijk zijn om ook in Brussel het asfalt te 
vervangen ?

Antwoord : Mijn collega minister Céline Fremault is bevoegd 
voor de geluidsnormen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Zij 
zal zonder meer informatie kunnen geven rond de stand van zaken 
omtrent de strijd tegen geluidshinder.   

Vraag nr. 822 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
15 juni 2017 (Fr.) :

Onderhoud van de Elsa Frisonsquare.

Voorbijgangers en buurtbewoners uiten klachten over de 
Elsa Frisonsquare, die leidt naar de Bergensesteenweg vlak bij 
de Veeweyde-zone. Zij betreuren de teloorgang van vroeger 
vreedzame plaatsen.



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31) 241

Voirie régionale, ce square ne fait l’objet d’aucun entretien 
de la part des autorités de la Région ; qu’il s’agisse du ramassage 
des déchets clandestins, de la réfection des routes et voies d’accès 
ainsi que de l’entretien du petit parc qui y est installé.

Bien sûr, ce square n’est pas le seul endroit des environs qui 
devrait faire l’objet d’une attention plus soutenue de la part des 
autorités ; au vu du nombre important de chantiers en cours et de 
camions qui transitent par cette zone, les projets de réfection des 
routes deviennent éminemment urgents.

Dès lors, êtes-vous en mesure de nous communiquer les 
réflexions et actions en cours ou à venir de la part de vos services 
pour œuvrer au renouveau de ce lieu ? Quels sont les délais, 
budgets et procédures nécessaires que doivent engager vos 
services pour répondre, le plus rapidement possible, aux revendi-
cations des riverains de cette zone ?

Réponse : Mon administration m’informe que le square Elsa 
Frison relève de la gestion communale et qu’il revient donc à la 
commune d’en prévoir l’entretien.

Question n° 823 de Mme Carla Dejonghe du 21 juin 2017 
(N.) :

L’introduction d’un nouveau système de paiement par la 
STIB.

En mai 2017, une délégation de la STIB et vous-même avez 
participé au Sommet mondial des transports publics de l’UITP 
à Montréal, où vous avez annoncé que la STIB travaillait à 
l’introduction d’un nouveau système de paiement en 2019. Dans 
deux ans, les voyageurs occasionnels pourraient payer en plaçant 
leur carte de crédit devant le valideur. Dans un second temps, cela 
devrait également être possible avec un smartphone, à condition 
qu’un compte soit lié au smartphone.

Le système exige une rénovation de la plateforme informa-
tique sur laquelle le système Mobib repose actuellement. On cible 
surtout les voyageurs occasionnels, étant donné que les abonnés 
continueront d’utiliser leur carte Mobib. Comme le système existe 
déjà à Londres, il est intéressant de savoir quelle utilisation et 
quelle évaluation on y fait du paiement par carte de crédit.

1. Quels moyens dégage-t-on pour la réalisation de la nouvelle 
plateforme informatique Pulse ? En quoi consistera 
précisément la rénovation de la plateforme informatique ?

2. Quel nombre potentiel d’utilisateurs la STIB vise-t-elle avec 
ce nouveau système de paiement ?

3. La STIB connait-elle l’évaluation et les chiffres de l’utilisa-
tion du système de paiement à Londres ? Dans l’affirmative, 
quelles leçons peut-on en tirer ?

4. Le nouveau système de paiement s’inscrit-il dans le système 
global d’intégration tarifaire en cours actuellement ?

Deze square is een gewestweg, die helemaal niet onderhouden 
wordt door de gewestoverheden. Het sluikafval wordt niet 
opgehaald, de wegen en toegangswegen worden niet hersteld en 
het park dat zich erin bevindt wordt niet onderhouden.

Uiteraard is deze square niet de enige plek in de buurt waaraan 
de overheden meer aandacht zouden moeten besteden ; gelet op 
de vele werken en het aantal vrachtwagens dat langs deze zone 
rijdt, worden projecten voor het herstellen van de wegen uiterst 
dringend.

Kan u ons meedelen welke denkwerk en welke acties bij uw 
diensten aan de gang is of op komst is inzake de vernieuwing 
van deze plaats ? Wat zijn de termijnen, en van welke middelen 
en procedures moeten uw diensten gebruik maken om zo vlug 
mogelijk tegemoet te komen aan de eisen van de buurtbewoners 
van deze zone ?

Antwoord : Mijn administratie informeert mij dat de Square 
Elsa Frison onder gemeentelijk beheer valt en het dus aan de 
gemeente is om onderhoud te voorzien. 

Vraag nr. 823 van mevr. Carla Dejonghe d.d. 21 juni 2017 
(N.) :

De invoering van een nieuw betalingssysteem door de 
MIVB. 

In mei 2017, woonde u samen met een delegatie van de MIVB 
het openbaar vervoerscongres van de UITP in Montréal bij. U 
kondigde daar aan dat de MIVB werk maakt van de invoering 
van een nieuw betalingssysteem in 2019. Over twee jaar zouden 
occasionele reizigers kunnen betalen door hun creditcard voor 
de ontwaarder te houden. In een volgende fase zou het ook met 
de smartphone moeten kunnen. Daarvoor moet een rekening 
gekoppeld worden aan een smartphone.

Het systeem vereist een vernieuwing van het informaticaplat-
form dat achter het huidige Mobibsysteem zit. Het is vooral 
gericht op occasionele gebruikers aangezien abonnees hun 
Mobibkaart zullen blijven gebruiken. Aangezien het systeem al 
in Londen bestaat, is het interessant om een beeld te krijgen van 
hoe het betalen per creditcard er gebruikt en geëvalueerd wordt.

1. Welke middelen worden uitgetrokken voor de realisatie 
van het nieuwe informaticaplatform Pulse ? Wat houdt de 
vernieuwing van het informaticaplatform precies in ?

2. Welk reizigerspotentieel heeft de MIVB voor ogen voor dit 
nieuwe betalingssysteem ?

3. Heeft de MIVB zicht op de evaluatie en de gebruikscijfers van 
het betalingssysteem in Londen ? Indien ja, welke lessen zijn 
daaruit te trekken ?

4. Kadert het nieuwe betalingssysteem binnen het globale 
systeem van de tariefintegratie die momenteel aan de gang is ?
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Réponse : Je vous renvoie à la réponse que j’ai donnée lors de 
la commission du 19/06 à la question orale de M. Delva.

En outre, je peux vous communiquer que le potentiel réside 
principalement dans l’évolution du « mix de produit » dans les 
recettes, par le recrutement de voyageurs supplémentaires et de 
nouveaux voyageurs occasionnels. Les transports publics sont 
accessible à tous ceux qui disposent d’une carte Bancontact.

Un an après l’introduction de la carte à Londres, 40 % des 
trajets sont effectués avec une carte d’un voyage. La validation à 
l’aide d’une carte bancaire a lieu 10 X plus qu’avec un smartphone. 
Nous constatons un transfert de 30 % des transactions de la carte 
Oyster vers la carte bancaire sans contact.

Question n° 825 de Mme Evelyne Huytebroeck du 22 juin 
2017 (Fr.) :

Chantier de la rue du Nord dans le quartier 
Notre-Dame-aux-Neiges.

Après avoir suscité bien des interrogations sur l’opportunité 
environnementale de démolir après 30 ans un bâtiment de bureaux, 
en verre, fer et béton (l’immeuble qui abritait le Selor et dont 
l’entrée était située boulevard Bischoffsheim) pour reconstruire 
un bâtiment en verre, fer et béton un peu plus grand, voilà que le 
chantier a commencé par une démolition qui fracasse le quartier 
historique de Notre-Dame-aux-Neiges situé dans le Pentagone 
bruxellois à deux pas de la place, classée, des Barricades.

Rue du Nord, le chantier occupe toute la largeur de la voie 
publique, y compris, certains jours, les trottoirs. La rue a été 
fermée pour permettre aux engins de démolition d’agir à leur 
guise. Le maitre de l’ouvrage, GHELAMCO, et l’entreprise de 
démolition DE MEUTER s’autorisent à étendre le chantier à toute 
la rue, obligeant les familles qui habitent en face, les usagers du 
quartier et les cyclistes qui souhaitent circuler en dehors de la 
petite ceinture, à aller se promener ailleurs ou à faire de grands 
détours le matin pour conduire de petits enfants à l’école.

La gestion de ce chantier est largement contraire aux règles en 
la matière, tant en ce qui concerne les heures que son installation 
et les mesures de sécurité. Geyser, hectolitres d’eau et boue, 
chaussée effondrée. Il y a peu, trois habitants ont même introduit 
un recours au Conseil d’État contre le permis accordé. Il y a 
peu, pour compléter les choses, un samedi matin (20 mai), aux 
petites heures, le chantier redémarre de plus belle et voilà qu’un 
énorme bloc de béton vient s’écraser sur une borne d’incendie. 
Un véritable geyser explose et déverse des hectolitres d’eau qui 
finissent par se mélanger aux détritus et au sable entrainant le 
revêtement et le massif de fondation de la voirie pour se déverser 
dans les maisons situées en face du chantier. Vivaqua, appelé en 
renfort, est intervenu pour endiguer une inondation aux consé-
quences tout aussi rapides qu’impressionnantes.

Cela aurait pu être bien pire si les canalisations de gaz avaient 
été atteintes. Mais l’électricité a été coupée dans tout le secteur. 

Antwoord : Ik verwijs naar het antwoord dat ik gaf in de 
commissie van 19/6 op de mondelinge vraag van de heer Delva.

Bijkomende kan ik meegeven dat het potentieel ligt voorna-
melijk in de evolutie van de « product mix » binnen de inkomsten, 
door de rekrutering van bijkomende en nieuwe occasionele 
reizigers. Het openbaar vervoer wordt toegankelijk voor iedereen 
die een Bancontact-kaart heeft.

Een jaar na de introductie van de kaart in Londen wordt 
40 % van de ritten gemaakt met een 1-ritkaart. Valideren met een 
bankkaart gebeurt10X meer dan met een smartphone. We zien een 
transfert van 30 % van de transacties van de Oyster-kaart naar de 
contactloze bankkaart.

Vraag nr. 825 van mevr. Evelyne Huytebroeck d.d. 22 juni 
2017 (Fr.) :

Werf in de Noordstraat in de Onze-Lieve-Vrouw-ter- 
Sneeuwwijk.

Na vele vragen over het ecologische nut van de vernieling 
na dertig jaar van een kantoorgebouw in glas, staal en beton (dat 
onderdak bood aan Selor, met ingang op de Bisschoffsheimlaan), 
om een ander gebouw in glas, staal en beton op te trekken dat een 
beetje groter is, is de werf van start gegaan met ophefmakende 
afbraakwerken in de historische wijk van Onze-Lieve-Vrouw-ter-
Sneeuw, vlak bij het beschermde Barricadenplein.  

In de Noordstraat neemt de werf de hele openbare weg in 
beslag, met inbegrip van de trottoirs op sommige dagen. De straat 
werd afgesloten, zodat de slooptuigen de weg vrij hebben. De 
bouwmeester, GHELAMCO, en het sloopbedrijf DE MEUTER 
nemen de hele straat in beslag, zodat de gezinnen die aan de 
overkant wonen, de wijkgebruikers en de fietsers die buiten de 
kleine ring wensen te rijden verplicht zijn elders te gaan wandelen 
of grote omwegen te maken om kleine kinderen in de ochtend 
naar school te brengen.

Het beheer van deze werf is geheel in strijd met de regels 
ter zake, zowel inzake de uren als inzake de installatie en de 
veiligheidsmaatregelen. Geiser, hectoliters water en slijk, en 
wegverzakking. Onlangs hebben drie bewoners zelfs een klacht 
ingediend bij de Raad van State tegen de verstrekte vergunning. 
Om het verhaal compleet te maken, is de werf op een zaterdag-
morgen (20 mei) in de vroege ochtend opnieuw gestart, waarbij 
een enorm betonblok op een hydrant terechtkwam. In een 
enorme geiser worden hectoliters water uitgestort, die uiteinde-
lijk vermengd worden met afval en zand die de fundering van 
de openbare weg meesleuren en terechtkomen op de huizen aan 
de overzijde van de werf. Vivaqua wordt ter hulp geroepen en 
treedt op voor het indijken van een overstroming die even snel als 
indrukwekkend is.

Indien de gasleidingen geraakt waren, was het nog veel 
erger geweest, maar de elektriciteit viel uit in de hele sector. 
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Les activités des hôtels environnants, magasins et restaurants 
ont été mises à l’arrêt. Les habitants ont été confrontés à des 
caves inondées et/ou remplies de boue. Certains sont aussi restés 
bloqués chez eux, le trottoir s’étant en partie effondré devant leur 
porte. 

Aujourd’hui, les habitants de la rue du Nord et le comité de 
quartier Notre-Dame-aux-Neiges, appuyés par l’Association du 
Quartier Léopold, exigent :

–    que le chantier soit immédiatement arrêté ;

–    que la rue du Nord soit à nouveau rendue praticable pour le 
déplacement normal de ses habitants et usagers ;

–    et que ce chantier soit strictement encadré pour éviter toute 
probabilité que de tels accidents puissent se reproduire.  

Avez-vous été saisi de réclamations de la part des habitants 
de ce quartier et, si oui, qu’avez-vous répondu à leurs doléances ?

N’y a-t-il pas une charte régionale des chantiers à respecter 
qui permette d’éviter ce type de forts désagréments ?

Avez-vous eu, vous ou votre administration, des contacts 
avec les entrepreneurs de ce chantier pour tenter de diminuer les 
nombreuses nuisances ?

Réponse : La localisation du chantier fait que la demande 
d’autorisation d’exécution de ce chantier fut soumise à l’avis de 
la Commission de coordination des chantiers. La Commission a 
rendu deux avis favorables, en précisant des conditions concernant 
les bandes de circulation, le cheminement piéton, la signalisation 
etc.

Étant donné que l’objet de la question porte sur la rue du 
Nord, il revient au gestionnaire communal (la Ville de Bruxelles) 
de veiller au respect des prescriptions légales en la matière ainsi 
que celles imposées dans l’autorisation d’exécution de chantier.  

Il convient de rappeler que la coordination des chantiers en 
Région bruxelloise est régie par l’ordonnance du 3 juillet 2008 
relative aux chantiers en voirie ainsi que par ses arrêtés d’exécution, 
notamment celui du 11 juillet 2013 relatif à l’exécution des 
chantiers en voirie. En effet, ces textes de loi balisent l’exécution 
d’un chantier et dressent l’ensemble des prérequis et obligations 
y afférents.

Après analyse, aucune plainte et/ou réclamation n’a été 
enregistrée, à ce jour, au sein des différents services compétents 
de Bruxelles Mobilité à l’égard de ce chantier.

De activiteiten van de hotels, winkels en restaurants in de buurt 
werden stilgelegd. De buurtbewoners kregen te maken met water 
of met slijk overstroomde kelders. Sommigen kwamen ook vast 
te zitten in hun woning, aangezien het trottoir voor hun deur 
gedeeltelijk ingestort was.

Vandaag eisen de inwoners van de Noordstraat en het 
wijkcomité Onze-Vrouw-ter-Sneeuw, met de steun van de 
Vereniging voor de Leopoldswijk :

–    dat de werf onmiddellijk wordt stilgelegd ;

–    dat de Noordstraat opnieuw bruikbaar wordt voor de normale 
verplaatsingen van de bewoners en de gebruikers ervan ;

–    en dat deze werk streng omkaderd wordt om elk gevaar 
dat dergelijke incidenten opnieuw kunnen gebeuren te 
voorkomen.

Hebt u klachten ontvangen van bewoners van deze wijk en zo 
ja, hebt u een antwoord gegeven op hun klachten ?

Bestaat er geen gewestelijk charter voor de werven dat de 
mogelijkheid biedt dergelijke grote ongemakken te voorkomen ?

Hebt u of uw bestuur contacten gehad met de aannemers van 
deze werf om te pogen de vele hinder te beperken?  

Antwoord : De ligging van de werf maakt dat de aanvraag 
tot toelating voor uitvoering van deze werf moet worden 
voorgelegd aan de Coördinatiecommissie van de Bouwplaatsen. 
De Commissie heeft twee gunstige adviezen gegeven, met ver-
duidelijking van de voorwaarden betreffende de rijstroken, de 
voetgangersweg, de bewegwijzering enz.

Vermits het voorwerp van de vraag betrekking heeft op de 
Noordstraat, komt het toe aan de gemeentelijke beheerder (de 
Stad Brussel) om toe te zien op de naleving van de wettelijke 
voorschriften inzake deze materie alsook op deze die opgelegd 
worden in de toelating tot uitvoering van de werf.

Er wordt aan herinnerd dat de coördinatie van de werven in 
het Brussels Gewest geregeld wordt door de ordonnantie van 
3 juli 2008 met betrekking tot de werven op de openbare weg 
alsook door haar uitvoeringsbesluiten, met name dit van 11 juli 
2013 betreffende de uitvoering van werven op de openbare weg. 
Deze wetteksten bakenen de uitvoering van een werf af en geven 
gestalte aan de bijhorende voorwaarden en verplichtingen.

Na onderzoek werd er tot op heden geen enkele klacht en/of 
bezwaar geregistreerd binnen de verschillende bevoegde diensten 
van Brussel Mobiliteit ten aanzien van deze werf.
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Question n° 527 de M. Arnaud Pinxteren du 3 mai 2017 
(Fr.) :

L’actualisation de la thermographie aérienne des bâtiments 
bruxellois.

En décembre 2008, Bruxelles connaissait sa première thermo-
graphie aérienne. Un avion muni d’un scanner infrarouge a ainsi 
survolé Bruxelles dans les nuits des 29 et 30 décembre 2008 afin 
de cartographier les pertes de chaleur au niveau des toitures. Grâce 
à cette carte, chacun a pu se faire une idée du taux d’isolation 
de sa toiture. Ainsi, le toit d’une habitation repris en rouge sur 
la carte indiquait une perte de chaleur importante. Si le toit était 
teinté de vert, les pertes étaient faibles ou non perceptibles.

Nous le savons, dans une maison peu ou mal isolée, une 
bonne partie de la chaleur produite par le chauffage passe à travers 
les parois du logement et est ainsi perdue. Compte tenu du fait 
qu’en Région de Bruxelles-Capitale, ce sont les logements qui 
consomment le plus, les actions pour diminuer la consommation 
d’énergie et les émissions de CO2 dans nos logements ont donc 
une grande importance. Mais tout cela passe par une meilleure 
connaissance du phénomène de déperdition de chaleur.

Aujourd’hui, soit huit années après cette première expérience, 
nous nous interrogeons sur la pertinence de la renouveler. En 
effet, il serait intéressant d’étudier l’évolution de cette carte afin 
d’évaluer les nouveaux besoins en matière d’isolation du bâtiment 
et afin de donner une indication sur l’impact des investissements 
de la Région en matière de rénovation et de construction de 
bâtiments durables. Cela nous permettra également d’avoir une 
meilleure connaissance des quartiers sur lesquels la Région 
devrait davantage concentrer ses efforts.

Ma question à Madame la Ministre  est donc la suivante :

Avez-vous programmé la prochaine thermographie aérienne 
afin d’actualiser des données qui datent de 2008 ?

Réponse : Le programme de travail 2017 de Bruxelles 
Environnement ne prévoit pas l’actualisation de la carte ther-
mographique. Cependant, vu le potentiel de cette carte, il est 
prévu d’étudier en 2017 son actualisation, afin de déterminer une 
insertion potentielle au programme de travail 2018 de Bruxelles 
Environnement.

Ce développement potentiel s’insèrera dans les autres outils 
cartographiques en développement, notamment le développement 
d’une carte pour identifier le potentiel de l’énergie solaire sur la 
Région. Cette carte nous aidera dans notre objectif de production 
de 92 GWh d’énergie sur la base d’énergie solaire d’ici 2020. 
Cette carte sera disponible en ligne dans le courant du second 
semestre 2018.

Vraag nr. 527 van de heer Arnaud Pinxteren d.d. 3 mei 
2017 (Fr.) :

De actualisering van de luchtthermografie van de Brusselse 
gebouwen.

In december 2008 kreeg Brussel zijn eerste luchtthermografie. 
Een vliegtuig voorzien van een infrarood scanner is tijdens de 
nachten van 29 en 30 december 2008 over Brussel gevlogen om 
het warmteverlies via de daken in kaart te brengen. Dankzij die 
kaart heeft iedereen zich een beeld kunnen vormen van de isola-
tiewaarde van zijn dak. Zo gaf een rood gemarkeerd dak een groot 
warmteverlies van een woning aan. Als het dak groen gekleurd 
was, waren de verliezen klein of niet waarneembaar.

Het is algemeen bekend dat in een weinig of slecht geïsoleerd 
huis een groot deel van de door de verwarming geproduceerde 
warmte langs de wanden van de woning loopt en zo verloren gaat. 
Aangezien het in het Brussels Gewest de woningen zijn die het 
meest verbruiken, zijn de maatregelen om het energieverbruik 
en de CO2 uitstoot in onze woningen te verminderen van groot 
belang. Maar daarvoor moeten we een betere kennis hebben van 
het fenomeen van warmteverlies.

Vandaag, acht jaar na dat eerste experiment, vragen we ons 
af of het nuttig zou zijn om het te herhalen. Het zou immers 
interessant zijn om de evolutie van die kaart te bestuderen teneinde 
de nieuwe behoeften inzake bouwisolatie in te schatten en een idee 
te geven van de impact van de investeringen van het Gewest op 
het gebied van renovatie en duurzaam bouwen. Op basis daarvan 
zouden we ook beter kunnen weten op welke wijken het Gewest 
zijn inspanningen nog meer zou moeten richten.  

Graag een antwoord op de volgende vraag :

Hebt u een volgende luchtthermografie gepland om de 
gegevens uit 2008 te actualiseren ?

Antwoord : Het werkprogramma 2017 van Leefmilieu Brussel 
voorziet niet de actualisering van de thermografische kaart. Gelet 
evenwel op het potentieel van deze kaart is voorzien om de actu-
alisering ervan in 2017 te bestuderen om een potentiële invoering 
in het werkprogramma 2018 van Leefmilieu Brussel te bepalen. 

Deze potentiële ontwikkeling zal zich aansluiten bij de andere 
cartografische instrumenten die in ontwikkeling zijn zoals de 
ontwikkeling van een kaart om het zonne-energiepotentieel over 
het gewest in kaart te brengen. Deze kaart zal ons helpen bij onze 
productiedoelstelling van 92 GWh energie op basis van zon-
ne-energie tegen 2020. Deze kaart zal in de loop van het tweede 
semester 2018 online beschikbaar zijn.

Minister belast met Huisvesting, 
Levenskwaliteit, Leefmilieu en Energie

Ministre chargée du Logement, 
de la Qualité de Vie, de 

l’Environnement et de l’Énergie
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Question n° 535 de Mme Evelyne Huytebroeck du 22 mai 
2017 (Fr.) :

Les primes énergie.

Les primes énergie constituent un excellent outil pour réduire 
sa facture énergétique de même qu’elles permettent d’augmenter 
les investissements respectueux de l’environnement.

À cet égard, j’aimerais vous poser les questions suivantes :

1. Quel a été le montant total utilisé pour les primes énergie pour 
l’année 2016 ?

2. A-t-il fallu refuser des demandes pour des raisons budgétaires ? 
Ou, au contraire, le budget a-t-il été sous-utilisé ?

3. Pouvez-vous nous communiquer le nombre de demandes de 
primes énergie ainsi que le nombre de primes octroyées pour 
l’année 2016 ? Merci de ventiler selon :

–  la localisation : chiffres par commune ;

–  le profil du demandeur : personne physique ou personne 
morale ; propriétaire, locataire ou gestionnaire ;

–  la catégorie des demandeurs sur la base des revenus ;

–  le type de prime.

4. Combien de demandes ont-elles été introduites et combien de 
primes ont-elles été accordées à ce stade de l’année 2017 en 
cours ? Merci de ventiler chaque fois, selon :

–  la localisation : chiffres par commune ;

–  le profil du demandeur : personne physique ou personne 
morale ; propriétaire, locataire ou gestionnaire ;

–  la catégorie des demandeurs sur la base des revenus ;

–  le type de prime.

Réponse :

1. Le montant total engagé pour les primes 2016 a été 
de 15.868.109 euros. Le montant total liquidé a été de 
15.001.279 euros.

2. Aucune demande n’a été refusée pour raison budgétaire.

3. Durant l’année 2016, il y a eu 11.889 demandes de prime. 
10.925 demandes de primes ont été engagées pour un montant 
approchant les 15,9 million d’euros.

Nombre de primes payées en 2016 – ventilation par commune :

Code Postal Commune Nombre de primes 
payées en 2016

1000 Bruxelles 668

1020 Bruxelles 457

1030 Schaerbeek 1205

1040 Etterbeek 516

1050 Ixelles 878

Vraag nr. 535 van mevr. Evelyne Huytebroeck d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

De energiepremies.

De energiepremies zijn een uitstekende tool om de ener-
gierekening te verlagen, en bieden tevens de mogelijkheid de 
milieuvriendelijke investeringen te verhogen.

Graag een antwoord op volgende vragen ter zake :

1. Wat was het totaalbedrag dat aangewend werd voor de ener-
giepremies voor 2016 ?

2. Moesten aanvragen geweigerd worden om budgettaire 
redenen, of werd het budget onderbenut ?

3. Kan u ons het aantal aanvragen voor energiepremies meedelen, 
alsook het aantal toegekende premies voor 2016 ? Graag een 
opsplitsing naargelang :

–  de plaats : cijfers per gemeente ;

–  het profiel van de aanvrager : natuurlijk persoon of rechts-
persoon ; eigenaar, huurder of beheerder ;

–  de inkomenscategorie van de aanvragers ;

–  het type premie.

4. Hoeveel aanvragen werden tot nog toe ingediend en hoeveel 
premies worden toegekend in 2017. Graag een opsplitsing 
naargelang :

–  de plaats : cijfers per gemeente ;

–  het profiel van de aanvrager : natuurlijk persoon of rechts-
persoon ; eigenaar, huurder of beheerder ;

–  de inkomenscategorie van de aanvragers ;

–  het type premie.

Antwoord :

1. Het totaalbedrag dat is vastgelegd voor de premies voor 2016 
bedroeg euro 15.868.109. Het totaalbedrag dat vereffend 
werd, bedroeg euro 15.001.279.

2. Geen aanvraag werd geweigerd om budgettaire redenen.

3. In het jaar 2016 hebben we 11.889 premieaanvragen gekregen. 
We hebben ook 10.925 premieaanvragen vastgelegd voor een 
bedrag van om en bij de 15,9 miljoen euro.

Aantal betaalde premies in 2016 – verdeling per gemeente :

Postcode Gemeente Aantal betaalde 
premies in 2016

1000 Brussel 668

1020 Brussel 457

1030 Schaarbeek 1205

1040 Etterbeek 516

1050 Elsene 878
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Code Postal Commune Nombre de primes 
payées en 2016

1060 Saint-Gilles 486

1070 Anderlecht 700

1080 Molenbeek 378

1081 Koekelberg 129

1082 Berchem-Sainte-Agathe 235

1083 Ganshoren 230

1090 Jette 437

1120 Bruxelles 155

1130 Bruxelles 43

1140 Evere 304

1150 Woluwe-Saint-Pierre 585

1160 Auderghem 649

1170 Watermael-Boitsfort 372

1180 Uccle 1085

1190 Forest 629

1200 Woluwe-Saint-Lambert 623

1210 Saint-Josse-ten-Noode 161

Total  1.0925

Nombre de primes payées en 2016 – ventilation par profil de 
demandeur :

Profil Demandeur Primes payées

Copropriété 274

Indivision 21

Personne Physique Locataire 436

Propriétaire 
non-occupant

2.392

Propriétaire occupant 6.866

Personne Morale Gestionnaire 936

Total  10.925

Nombre de primes payées en 2016 – ventilation par catégorie 
de revenu

Catégorie de Revenu Nombre de primes payées

catégorie A 4.358

catégorie B 1.852

catégorie C 4.715

Total 10.925

Postcode Gemeente Aantal betaalde 
premies in 2016

1060 Sint-Gillis 486

1070 Anderlecht 700

1080 Molenbeek 378

1081 Koekelberg 129

1082 Sint-Agatha-Berchem 235

1083 Ganshoren 230

1090 Jette 437

1120 Brussel 155

1130 Brussel 43

1140 Evere 304

1150 Sint-Pieters-Woluwe 585

1160 Oudergem 649

1170 Watermaal-Bosvoorde 372

1180 Ukkel 1085

1190 Vorst 629

1200 Sint-Lambrechts-Woluwe 623

1210 Sint-Joost-ten-Node 161

Totaal  1.0925

Aantal betaalde premies in 2016 – verdeling per 
aanvragersprofiel :

Aanvragersprofiel Betaalde premies

Mede-eigendom 274

Onverdeeldheid 21

Natuurlijke persoon Huurder 436

Eigenaar niet-bewoner 2.392

Eigenaar bewoner 6.866

Rechtspersoon Beheerder 936

Totaal  10.925

Aantal betaalde premies in 2016 – verdeling per 
inkomenscategorie

Inkomenscategorie Aantal betaalde premies

Categorie A 4.358

Categorie B 1.852

Categorie C 4.715

Totaal 10.925
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Nombre de primes payées en 2016 – ventilation par type de 
prime

ID Description Nombre de 
primes payées

A1 Audit énergétique 36

A2 Etude de faisabilité/
conception énergétique

3

A4 Comptabilité énergétique 3

A5 Blower-door test 29

B1 Isolation du toit 1.544

B10 Passif ou basse énergie 38

B2 Isolation des murs 754

B3 Isolation du sol 265

B4 Vitrage super-isolant 2.195

B5 Toiture verte 50

B7 Protection solaire extérieure 66

B8 Ventilation mécanique 
performante

259

C1 Chaudière 2.391

C1B Bonus pour rénovation 
complète chaufferie

2

C2 Chauffe-eau 
instantané au gaz

465

C3 Régulation thermique 1.591

C4 Pompe à chaleur 
- Chauffage

10

C5 Pompe à chaleur - ECS 7

C6 Tubage collectif 16

C7 Chauffe-eau solaire 25

D2 Système photovoltaïque 7

E1 Réseau de chaleur 1

E2 Cogénération 16

E4 Relighting et optima-
lisation éclairage

24

E5 Variateur de fréquence 54

E6 Tout autre équipement 1

F Electroménagers 
performants

1.071

G Actions d’une fédération 
en faveur de l’efficacité 
énergétique

2

Total  10.925

4. À la date du 17 mai, il y a eu 3823 demandes de prime depuis 
le 1er janvier 2017.

Nombre de primes payées en 2017 – ventilation par profil de 
demandeur

Aantal betaalde premies in 2016 – verdeling per soort premie 

ID Beschrijving Aantal betaalde 
premies

A1 Energieaudit 36

A2 Haalbaarheidsstudie/
energieontwerp

3

A4 Energieboekhouding 3

A5 Blower-door test 29

B1 Isolatie van het dak 1.544

B10 Passief of lage-energie 38

B2 Muurisolatie 754

B3 Isolatie van de vloer 265

B4 Superisolerende ramen 2.195

B5 Groendak 50

B7 Externe zonnewering 66

B8 Performante mechanische 
ventilatie

259

C1 verwarmingsketel 2.391

C1B Bonus voor 
volledige renovatie 
verwarmingsinstallatie

2

C2 Doorstroomgasboiler 465

C3 Warmteregeling 1.591

C4 Warmtepomp - Verwarming 10

C5 Warmtepomp - SWW 7

C6 Gemeenschappelijke 
bebuizing

16

C7 Zonneboiler 25

D2 Fotovoltaïsch systeem 7

E1 Warmtenet 1

E2 Warmtekrachtkoppeling 16

E4 Relighting en 
verlichtingsoptimalisatie

24

E5 Frequentieregelaar 54

E6 Andere voorzieningen 1

F Performante 
huishoudtoestellen

1.071

G Acties van een federatie 
ter verbetering van de 
energie-efficiëntie

2

Totaal  10.925

4. Op datum van 17 mei hadden we 3823 premieaanvragen 
ontvangen sinds 1 januari 2017.

Aantal betaalde premies in 2017 – verdeling per 
aanvragersprofiel
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Profil Demandeur Primes payées

Copropriété 179

Indivision 20

Personne Physique Locataire 9

Propriétaire 
non-occupant

737

Propriétaire occupant 1.965

Personne Morale Gestionnaire 405

Total  3.315

Nombre de primes payées en 2016 – ventilation :

Catégorie de Revenu Nombre de primes payées

catégorie A 1.229

catégorie B 566

catégorie C 1.520

Total 3.315

Nombre de primes payées en 2017 – ventilation par type de 
prime :

ID Description Nombre de 
primes payées

A1 Audit énergétique 12

A2 Etude de faisabilité/
conception énergétique

A4 Comptabilité énergétique

A5 Blower-door test

B1 Isolation du toit 586

B10 Passif ou basse énergie 4

B2 Isolation des murs 287

B3 Isolation du sol 109

B4 Vitrage super-isolant 749

B5 Toiture verte

B7 Protection solaire extérieure

B8 Ventilation mécanique 
performante 75

C1 Chaudière 954

C1B Bonus pour rénovation 
complète chaufferie

C2 Chauffe-eau 
instantané au gaz 1

C3 Régulation thermique 514

Aanvragersprofiel Betaalde premies

Mede-eigendom 179

Onverdeeldheid 20

Natuurlijke persoon Huurder 9

Eigenaar niet-bewoner 737

Eigenaar bewoner 1.965

Rechtspersoon Beheerder 405

Totaal  3.315

Aantal betaalde premies in 2016 – verdeling per :

Inkomenscategorie Aantal betaalde premies

Categorie A 1.229

Categorie B 566

Categorie C 1.520

Totaal 3.315

Aantal betaalde premies in 2017 – verdeling per soort premie : 

ID Beschrijving Aantal betaalde 
premies

A1 Energieaudit 12

A2 Haalbaarheidsstudie/
energieontwerp

A4 Energieboekhouding

A5 Blower-door test

B1 Isolatie van het dak 586

B10 Passief of lage-energie 4

B2 Muurisolatie 287

B3 Isolatie van de vloer 109

B4 Superisolerende ramen 749

B5 Groendak

B7 Externe zonnewering

B8 Performante mechanische 
ventilatie 75

C1 verwarmingsketel 954

C1B
Bonus voor 
volledige renovatie 
verwarmingsinstallatie

C2 Doorstroomgasboiler 1

C3 Warmteregeling 514
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ID Description Nombre de 
primes payées

C4 Pompe à 
chaleur - Chauffage 2

C5 Pompe à chaleur - ECS 6

C6 Tubage collectif 12

C7 Chauffe-eau solaire 3

D2 Système photovoltaïque

E1 Réseau de chaleur 1

E2 Cogénération

E4 Relighting et optima-
lisation éclairage

E5 Variateur de fréquence

E6 Tout autre équipement

F Electroménagers 
performants

G
Actions d’une fédération 
en faveur de l’efficacité 
énergétique

Total  3.315

Vraag nr. 537 van de heer Emin Özkara d.d. 15 mei 2017 
(Fr.) :

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data Protection 
Officer » (DPO) et l’impact du Règlement Général sur la 
Protection des Données (RGPD) sur les services et organismes 
publics régionaux.

Le Règlement Général sur la Protection des données (RGPD) 
est entré en vigueur le 24 mai 2016. Les entreprises, autorités 
publiques et organismes publics ont jusqu’au 25 mai 2018 
pour se plier aux exigences du RGPD (1). Parmi les nouveautés 
instaurées par le RGPD, la fonction de Délégué à la Protection 
des Données ou « Data Protection Officer » (DPO). L’article 37 
du RGPD prévoit qu’il est obligatoire de désigner un DPO 
lorsque « le traitement est effectué par une autorité publique ou 

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, consulté le 16 avril 2017. 

ID Beschrijving Aantal betaalde 
premies

C4 Warmtepomp - Verwarming 2

C5 Warmtepomp - SWW 6

C6 Gemeenschappelijke 
bebuizing 12

C7 Zonneboiler 3

D2 Fotovoltaïsch systeem

E1 Warmtenet 1

E2 Warmtekrachtkoppeling

E4 Relighting en 
verlichtingsoptimalisatie

E5 Frequentieregelaar

E6 Andere voorzieningen

F Performante 
huishoudtoestellen

G
Acties van een federatie 
ter verbetering van de 
energie-efficiëntie

Totaal  3.315

Vraag nr. 537 van de heer Emin Özkara d.d. 15 mei 2017 
(Fr.) :

De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) en de impact van de algemene 
verordening gegevensbescherming op de gewestelijke 
overheidsdiensten en overheidsinstellingen.

De algemene verordening gegevensbescherming is op 
24 mei 2016 in werking getreden. De bedrijven, overheden en 
overheidsinstellingen hebben tot 25 mei 2018 om zich te schikken 
naar de eisen van deze verordening (1). Onder de nieuwigheden in 
deze verordening vinden wij de gemachtigde voor de gegevensbe-
scherming of « Data protection officer » (DPO). Artikel 37 van de 
verordening bepaalt dat men verplicht is een DPO aan te stellen 
wanneer de verwerking wordt verricht door een overheidsinstantie 

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, geraadpleegd op 16 april 
2017.

http://ec.europa.eu/justice/data-protection/
http://ec.europa.eu/justice/data-protection/
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un organisme public quelles que soient les données qu’ils traitent, 
à l’exception des juridictions agissant dans l’exercice de leur 
fonction juridictionnelle » (1) (2).

À partir du 25 mai 2018, le non-respect des articles 37, 38 
et 39 du RGPD fera l’objet d’« amendes administratives pouvant 
s’élever jusqu’à dix millions d’euros ou, dans le cas d’une 
entreprise, jusqu’à deux pour cent du chiffre d’affaires mondial 
total de l’exercice précédent, le montant le plus élevé étant retenu. 
En outre, en cas de défaut d’information des personnes (articles 13 
et 14 du RGPD) sur les coordonnées du délégué, le plafond de 
ces amendes administratives est porté à vingt millions d’euros et 
quatre pour cent du chiffre d’affaires mondial total de l’exercice 
précédent. » (3)  

Eu égard aux enjeux que je viens de rappeler, la mise en place 
de la fonction de Délégué à la Protection des Données (DPO) 
nécessite donc d’être anticipée et organisée dès aujourd’hui, afin 
d’être prêt en mai 2018.

Je souhaiterais savoir, pour chacun des services et organismes 
publics qui relèvent de vos compétences ministérielles :

1. Quels sont les services qui disposent d’un Préposé à la 
protection des données et/ou d’un Conseiller en sécurité ? 
Votre cabinet dispose-t-il d’un Préposé à la protection des 
données et/ou d’un Conseiller en sécurité ?

2. Quels sont les services qui répondent déjà aux exigences 
du RGPD et qui disposent d’un Délégué à la Protection des 
Données (DPO) ? Votre cabinet dispose-t-il déjà d’un DPO ?  

3. Actuellement, un Préposé à la protection des données ou un 
Conseiller en sécurité peut-il effectuer la fonction de Délégué 
à la Protection des Données (DPO) ? Des formations DPO 
sont-elles prévues ? Si oui, quand et par qui seront-elles 
dispensées ? Qui pourra ou devra participer à ces formations 
DPO ?

4. Un Conseiller en sécurité qui exerce également la fonction de 
Préposé à la protection des données peut-il exercer la fonction 
de Délégué à la Protection des Données (DPO) ? Existe-t-il un 
conflit d’intérêts entre ces trois fonctions ?  

5. Quelles sont les procédures mises en place pour la sélection 
des DPO. Ces procédures détectent-elles les conflits d’intérêts 

(1)  Commission de la protection de la vie privée, https://www.priva-
cycommision.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856, consulté le 
17 avril 2017.

(2)  « Les notions « autorité publique » et « organisme public » ne sont 
pas définies dans le RGPD. Ces notions devront être interprétées 
à l’aune du droit belge. » Source : commission de la protection 
de la vie privée, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, consulté le 16 avril 2017.  

(3)  Commission de la protection de la vie privée,  
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#tl00 
47n19877, consulté le 16 avril 2017.

of overheidsorgaan, ongeacht de gegevens die zij verwerken, 
behalve in het geval van gerechten bij de uitoefening van hun 
rechterlijke taken. (1) (2)

Vanaf 25 mei 2018 zal de niet-naleving van de artikelen 37, 
38 en 39 van de algemene verordening gegevensbescherming het 
voorwerp uitmaken van administratieve boetes die tot 10 miljoen 
euro kunnen oplopen of in het geval van een bedrijf tot 2 % van 
de totale wereldomzet van het voorgaande boekjaar en daarbij 
wordt rekening gehouden met het hoogste bedrag. In geval van 
gebrek aan informatie aan de personen (artikelen 13 en 14 van de 
algemene verordening gegevensbescherming) over de gegevens 
van de gemachtigde, wordt het plafond van deze administra-
tieve boetes verhoogd tot 20 miljoen euro en 4 % van de totale 
wereldomzet van het voorgaande boekjaar. (3)

Gelet op wat dus op het spel staat, moet vandaag al geanti-
cipeerd worden op de invoering van de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming (DPO), om klaar te zijn tegen  
mei 2018.

Voor elk van de diensten en overheidsorganen onder toezicht 
zou ik het volgende willen weten :

1. Welke diensten beschikken over een aangestelde gegevens-
bescherming en/of een veiligheidsadviseur ? Beschikt het 
kabinet over een aangestelde gegevensbescherming en/of een 
veiligheidsadviseur ?

2. Welke diensten voldoen al aan de eisen van de algemene 
verordening en beschikken over een gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) ? 
Beschikt het kabinet over een DPO ?

3. Mag een aangestelde gegevensbescherming of een veilig-
heidsadviseur vandaag de functie van gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) 
uitoefenen ? Komen er opleidingen voor DPO’s ? Zo ja, 
wanneer en door wie ? Wie kan of zal deelnemen aan de DPO 
opleidingen ?

4. Mag een veiligheidsadviseur die ook de functie van aangestelde 
gegevensbescherming uitoefent, de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming of « Data protection officer » 
(DPO) uitoefenen ? Bestaat er een belangenconflict tussen die 
drie functies ?

5. Welke procedures worden ingevoerd voor de selectie van 
de DPO’s ? Zijn die procedures gericht op het opsporen van 

(1)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer,  
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t100 
44n19856, geen vertaling beschikbaar.

(2)  De begrippen overheid en overheidsorgaan worden niet gedefi-
nieerd in de algemene verordening gegevensbescherming. Deze 
begrippen worden geïnterpreteerd in het licht van de Belgische 
wetgeving., Bron : Commissie voor de bescherming van de per-
soonlijke levenssfeer, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, geen vertaling beschikbaar.

(3)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer,  
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t100 
47n19877, geen vertaling beschikbaar.

https://www.privacycommision.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommision.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#tl00 47n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#tl00 47n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
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entre fonctions, missions.et tâche (1) ? Qui se charqe de 
détecter les conflits d’intérêts ? Qui désigne les DPO du 
service public ? Quel est leur statut ?

6. Est-il prévu de réaliser avant le 25 mai 2018 un cadastre 
des coordonnées des Délégués à la Protection des Données 
(DPO) ? Si oui, qui se chargera de réaliser et mettre à jour ce 
cadastre ? Ce cadastre sera-t-il consultable publiquement ?  

Réponse : À l’heure actuelle, mon cabinet ne dispose pas d’un 
préposé à la protection des données ou d’un conseiller en sécurité 
ou d’un délégué à la protection des données.  

Face à cette obligation, il me semble important que tous les 
cabinets ministériels bruxellois puissent bénéficier d’un interlo-
cuteur unique possédant l’expertise et la neutralité indispensables 
à ces fonctions. Des contacts sont actuellement en cours afin 
d’envisager les possibilités d’attribuer cette mission supplémen-
taire au CIRB.

Concernant Bruxelles Environnement :

1. Bruxelles Environnement dispose d’un conseiller en sécurité 
de l’information, mais non d’un préposé à la protection des 
données.

Un recrutement en cours vise à créer une fonction unique 
de conseiller en sécurité de l’information et de délégué à la 
protection des données (DPO).

2. Bien qu’il ne dispose pas d’un DPO, Bruxelles Environnement 
a déjà commencé à se mettre en conformité à l’égard des 
nouvelles exigences introduites par le RGPD.

3. La fonction de préposé à la protection des données est 
mentionnée dans la loi du 8 décembre 1992 relative à la 
protection de la vie privée à l’égard des traitements de données 
à caractère personnel, transposant la possibilité offerte par 
l’article 18.2 de la directive 95/46/CE.  

La fonction de DPO remplace celle du préposé susmentionné, 
tout en lui attribuant de nouvelles missions et en rendant sa 
désignation obligatoire pour les organisations publiques, 
notamment. Il n’y a donc pas de coexistence des deux 
fonctions.

Le conseiller en sécurité de l’information est chargé de la 
mise en œuvre de la politique de sécurité. Sa désignation est 
d’ailleurs requise pour qu’une demande d’autorisation de 
transfert de données à caractère personnel soit acceptée par 
les comités sectoriels de la commission de la protection de la 
vie privée. Il semble donc recommandé de cumuler ces deux 
fonctions.

Par ailleurs, la fonction de conseiller en sécurité de l’informa-
tion concerne un champ plus large : elle vise toute information, 
qu’elle prenne la forme d’une donnée à caractère personnel ou 
non. Il n’y a donc pas de conflit d’intérêts entre les activités 
de protection des données à caractère personnel et celles de 
conseil en sécurité de l’information.

(1)  Un conflit d’intérêts entre la fonction de délégué et de manager IT 
a déjà été sanctionné en octobre 2016 par l’autorité bavaroise de 
protection des données. Source : https://www.Ida.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf, consulté le 16 avril 2017.

belangenconflicten tussen functies, opdrachten en taken ? (1) 
Wie is belast met de opsporing van belangenconflicten ? Wie 
stelt de DPO’s van de overheid aan ? Wat is hun statuut ?

6. Komt er voor 25 mei 2018 een kadaster met de gegevens van 
de gemachtigden voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) ? Zo ja, wie wordt belast met het 
opstellen en bijhouden van het kadaster ? Wordt dit kadaster 
publiek raadpleegbaar?

Antwoord : Momenteel beschikken wij niet over een 
aangestelde voor de gegevensbescherming of over een 
consulent inzake informatiebeveiliging of een functionaris voor 
gegevensbescherming.

Ten aanzien van deze verplichting lijkt het me van belang 
dat alle ministeriële kabinetten een beroep kunnen doen op één 
enkele gesprekspartner die over de nodige expertise en neutraliteit 
beschikt voor zijn functie. Er zijn momenteel contacten met de 
bedoeling om de mogelijkheden om deze bijkomende opdracht 
aan het CIBG toe te kennen, te overwegen.

Wat betreft Leefmilieu Brussel :

1. Leefmilieu Brussel beschikt over een consulent inzake infor-
matiebeveiliging, maar niet over een aangestelde voor de 
gegevensbescherming.

Er loopt een aanwervingsprocedure met als doel het creëren 
van één enkele functie van consulent inzake informatiebevei-
liging en functionaris voor gegevensbescherming (FGB).

2. Hoewel Leefmilieu Brussel niet over een FGB beschikt, is het 
wel al begonnen om zich in overeenstemming te brengen ten 
opzichte van de nieuwe vereisten uit de AVG.

3. De functie van aangestelde voor de gegevensbescher-
ming wordt vermeld in de wet van 8 december 1992 tot 
bescherming van de persoonlijke levenssfeer in verband met 
de behandeling van gegevens met een persoonlijk karakter, 
waarbij de mogelijkheid die artikel 18.2 biedt, omgezet wordt 
vanuit richtlijn 95/46/EC.

De functie van FGB vervangt die van de voornoemde 
aangestelde en krijgt daarbij wel nieuwe opdrachten. Zo 
wordt met name het aanstellen van een FGB voor publieke 
organisaties verplicht. Beide functies kunnen dus niet naast 
elkaar bestaan.

De consulent inzake informatiebeveiliging is belast met de 
tenuitvoerlegging van het veiligheidsbeleid. Zijn aanduiding is 
overigens vereist alvorens een aanvraag tot toelating voor het 
overmaken van persoonlijke gegevens aanvaard wordt door 
de sectorale comités van de Commissie voor de bescherming 
van de persoonlijke levenssfeer. Het lijkt daarom aangewezen 
om deze twee functies samen te voegen.

De functie van consulent inzake informatiebeveiliging 
betreft overigens een breder toepassingsgebied, namelijk 
alle informatie, persoonlijk of niet. Er is dus geen belan-
genconflict tussen de activiteiten ter bescherming van 
persoonlijke gegevens en raadgevende activiteiten inzake 
informatiebeveiliging.

(1)  Een belangenconflict tussen de functie van gemachtigde en IT-manager 
is in oktober 2016 bestraft door de Beierse overheid belast met de 
gegevensbescherming. Bron : https://www.Ida.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf, geraadpleegd op 16 april 2017.

https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
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Aucune formation n’est actuellement prévue.

4. Voir les réponses apportées à la question 3.

5. Le recrutement en cours se fonde sur les règles applicables 
pour tout recrutement à Bruxelles Environnement. Il prend de 
plus en compte les dispositions applicables au DPO, à savoir 
une désignation « sur la base de ses qualités professionnelles 
et, en particulier, de ses connaissances spécialisées du droit et 
des pratiques en matière de protection des données, et de sa 
capacité à accomplir les missions du DPO » (article 37.5 du 
RGPD).  

Concernant les conflits d’intérêts, Bruxelles Environnement 
veille à ce que les missions et tâches autres que celles liées à 
la fonction soient exemptes de conflit d’intérêts. Pour ce faire, 
la fonction est rattachée à la direction générale.

Pour ce qui est de la désignation, elle est réalisée par chaque 
responsable de traitement, conformément à l’article 37.2. du 
RGPD.

Enfin, le statut applicable est le même que pour les autres 
agents des organismes d’intérêt public. À cela s’ajoutent les 
dispositions spécifiques mentionnées à l’article 38 du RGPD. 

6. Bruxelles Environnement n’est pas tenu de réaliser un 
cadastre à ce sujet. Toutefois, la commission de la protection 
de la vie privée (autorité de contrôle au sens de l’article 37.7 
du RGPD) est chargée de récolter les coordonnées des DPO. 

Concernant Bruxelles Logement

Bruxelles Logement (BL) est parfaitement informé de l’entrée 
en vigueur du Règlement Général sur la Protection des 
Données (UE-2016/679).

La mise en œuvre de ce règlement est coordonnée par 
Bruxelles Coordination régionale (BCR) pour l’ensemble du 
SPRB.

1. Une personne de référence a été désignée au sein de Bruxelles 
Logement pour la problématique de la protection des données. 

Le 16 mars 2017, cette personne et deux autres membres de 
Bruxelles Logement ont assisté à une session d’information 
sur ce règlement, ses enjeux et les mesures à prendre.  
  

2. Les mesures pour répondre aux exigences du RGPD sont en 
cours d’implémentation au sein de Bruxelles Logement sous 
la coordination de BCR.

Le Délégué à la protection des données sera institué au niveau 
de BCR pour l’ensemble du SPRB.

3. Les questions 3 à 6 de la question parlementaire concernent 
les modalités et conditions de désignation du Délégué à la 
Protection des Données. Elles sont du ressort de BCR pour 
le SPRB.

Concernant le Fonds du Logement

Le Fonds est conscient de ce qu’il a l’obligation de se 
conformer du Règlement 2016/679 du Parlement européen 
et du Conseil de 27 avril 2016 relatif à la protection des 

Er is momenteel geen enkele opleiding voorzien.

4. Zie de antwoorden op vraag 3.

5. De aanwervingsprocedures die loopt, is gebaseerd op de 
regels die voor elke aanwervingsprocedure bij Leefmilieu 
Brussel gelden. De procedure houdt bovendien rekening met 
de bepalingen die van toepassing zijn op de FGB, namelijk 
een aanduiding « op grond van zijn professionele kwaliteiten 
en, in het bijzonder, zijn deskundigheid op het gebied van de 
wetgeving en de praktijk inzake gegevensbescherming en zijn 
vermogen de taken van een FGB te vervullen » (artikel 37.5 
van de AVG).

Wat de belangenconflicten betreft, ziet Leefmilieu Brussel 
erop toe dat de opdrachten en taken die geen verband houden 
met de functie vrijgesteld worden van die belangenconflicten. 
Hiertoe wordt de functie gekoppeld aan de algemene directie.

Wat de aanduiding betreft, gebeurt deze door elke verwer-
kingsverantwoordelijke overeenkomstig artikel 37.2 van de 
AVG.

Ten slotte is het toe te passen statuut hetzelfde als dat voor de 
andere werknemers bij instellingen van openbaar nut. Daarbij 
komen nog de specifieke bepalingen die vermeld worden in 
artikel 38 van de AVG.

6. Leefmilieu Brussel dient hieromtrent geen kadaster op te 
stellen. De Commissie voor de bescherming van de persoon-
lijke levenssfeer (toezichthoudende autoriteit in de zin van 
artikel 37.7 van de AVG) is belast met het verzamelen van de 
gegevens van de FGB’s.

Wat betreft Brussel Huisvesting

Brussel Huisvesting (BH) is volledig op de hoogte van 
de inwerkingtreding van de Algemene Verordening 
Gegevensbescherming (EU-2016/679).

De tenuitvoerlegging van deze verordening wordt voor 
de gehele GOB gecoördineerd door Brussel Gewestelijke 
Coördinatie (BGC).

1. Er werd bij Brussel Huisvesting een referentieper-
soon aangesteld voor de problematiek in verband met 
gegevensbescherming.

Op 16 maart 2017 heeft deze persoon samen met twee andere 
leden van Brussel Huisvesting deelgenomen aan een infor-
matiesessie over deze verordening, de uitdagingen die ermee 
gepaard gaan en de maatregelen die genomen dienen te 
worden.

2. De maatregelen om te beantwoorden aan de vereisten uit de 
AVG worden momenteel binnen Brussel Huisvesting geïm-
plementeerd onder leiding van BGC.

De Functionaris voor Gegevensbescherming zal op het niveau 
van de BGC aangesteld worden voor de gehele GOB.

3. De vragen 3 tot 6 van de parlementaire vraag betreffen de 
modaliteiten en voorwaarden voor de aanduiding van een 
Functionaris voor Gegevensbescherming. Deze vallen voor 
de GOB onder de bevoegdheid van de BGC.

Wat betreft het Woningfonds

Het Fonds is zich ervan bewust dat het de plicht heeft om zich in 
overeenstemming te stellen met Verordening 2016/679 van het 
Europees Parlement en de Raad van 27 april 2016 betreffende 
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personnes physiques à l’égard du traitement des données à 
caractère personnel et à la libre circulation de ces données. Il 
est sur le point de désigner, par voie d’un marché public de 
services, un partenaire pour l’assister dans ces démarches de 
mise en conformité de ses bases de données et procédures. Le 
consultant recevra une mission complète de conseils juridiques 
en vue de la mise en conformité des différentes procédures du 
pouvoir adjudicateur par rapport à cette législation, laquelle 
peut être résumée comme suit :  
  

–  Réalisation d’un audit global portant sur les différentes 
bases de données du Fonds, sur ses procédures et sur 
l’ensemble des documents contractuels ou précontractuels, 
papiers ou électroniques, tant à usage interne qu’externe, et 
leur conformité avec la nouvelle règlementation en matière 
de protection de la vie privée.  

–  Réalisation d’un dossier de recommandations dans les deux 
langues à destination du conseil d’administration du Fonds. 

–  Accompagnement de l’implémentation des recomman- 
dations.

–  Organisation de séances de formation à destination du 
personnel du Fonds (+/-170 personnes) afin de l’informer 
de la règlementation de la protection de la vie privée et de 
le sensibiliser à ses impacts.

–  Désignation d’un DPO (personne externe spécialisée qui 
viendra en soutien du personnel).

–  Réalisation de rapports intermédiaires de l’évolution de 
l’opérationnalisation des recommandations.

–  Etude indépendante de la conformité des pratiques du Fonds 
à la nouvelle règlementation, 6 mois, 1 an et 2 ans après 
l’implémentation de celle-ci et, au besoin, formulation de 
nouvelles recommandations.  

Concernant la SLRB

1. La SLRB a désigné un conseiller en sécurité de l’informa-
tion depuis 2002. Historiquement celui-ci était responsable du 
département IT. Cette situation a été modifiée en 2012 afin 
d’éviter les conflits d’intérêt inhérents aux deux fonctions. 
Dans un premier temps, la SLRB avait fait appel aux services 
de conseiller en sécurité de l’information (CISO) proposés par 
le CIRB. Depuis le 1er janvier 2017, la fonction est exercée en 
interne.  

2. La SLRB réalise actuellement un plan d’action pour répondre 
aux exigences du RGPD qui la concernent. Pour cela, elle 
a fait l’inventaire des mesures qu’elle avait déjà mises en 
place pour être conforme à la loi Vie privée et ses arrêtés 
d’exécution et a défini les actions à mener pour être conforme 
au RGPD en mai 2018.  
  

3. L’agent exerçant la fonction de CISO dispose d’une certifi-
cation ISO 27001 et a également suivi une formation « Data 
protection officer and security management » dispensée par 
un établissement assurant la formation continue au cours du 

de bescherming van natuurlijke personen in verband met de 
verwerking van persoonsgegevens en betreffende het vrije 
verkeer van die gegevens. Het staat op het punt om via een 
overheidsopdracht voor aanneming van diensten een partner 
aan te duiden om het bij te staan in de verschillende stappen 
voor de aanpassingen van zijn databanken en procedures. De 
consultant zal een volledige opdracht van juridisch advies 
krijgen, met het oog op het in overeenstemming brengen van 
de verschillende procedures van de aanbestedende overheid 
ten opzichte van deze wetgeving. Die opdracht kan als volgt 
worden samengevat :

–  Uitvoeren van een globale audit op de verschillende 
databanken van het Fonds, op diens procedures en op alle 
contractuele en precontractuele documenten, in papieren 
of elektronische versie, zowel voor intern als voor 
extern gebruik, en hun overeenstemming met de nieuwe 
regelgeving inzake de bescherming van de persoonlijke 
levenssfeer.

–  Opstellen van een dossier met aanbevelingen in de twee 
talen, ter bestemming van de Raad van Bestuur van het 
Fonds.

–  Begeleiden van de implementering van de aanbevelingen. 

–  Organiseren van informatiesessies voor het personeel van 
het Fonds (+/- 170 personen) om hen te informeren over 
de regelgeving inzake de bescherming van de persoonlijke 
levenssfeer en hen te sensibiliseren rond de gevolgen ervan.

–  Aanduiding van een FGB (gespecialiseerde externe persoon 
die het personeel zal ondersteunen).

–  Opstellen van tussentijdse verslagen over de evolutie van 
de operationalisering van de aanbevelingen.

–  Onafhankelijk onderzoek naar de overeenstemming van 
de praktijken van het Fonds ten opzichte van de nieuwe 
regelgeving, 6 maanden, 1 jaar en 2 jaar na de imple-
mentering ervan, en indien nodig, formuleren van nieuwe 
aanbevelingen.

Wat betreft de BGHM

1. De BGHM heeft een sinds 2002 een consulent inzake infor-
matiebeveiliging aangeduid. Vroeger was deze verantwoorde-
lijk voor de IT-afdeling. Deze situatie werd in 2012 gewijzigd 
om te vermijden dat er belangenconflicten, die inherent zijn 
aan beide functies, zouden optreden. In eerste instantie had de 
BGHM een beroep gedaan op de diensten van een consulent 
inzake informatiebeveiliging (CIIB) die door het CIBG 
waren voorgesteld. Sinds januari 2017 wordt de functie intern 
uitgeoefend.

2. De BGHM is momenteel bezig met het opstellen van een 
actieplan om te beantwoorden aan de vereisten uit de AVG 
die betrekking hebben op de BGHM. Hiervoor heeft de 
BGHM een inventaris opgesteld met de maatregelen die ze 
reeds had getroffen om in overeenstemming te zijn met de 
Wet Persoonlijke Levenssfeer en diens uitvoeringsbeslui-
ten en heeft ze in mei 2018 de acties bepaald die ze dient te 
ondernemen om in overeenstemming te zijn met de AVG.

3. De werknemer die de functie van CIIB uitoefent, beschikt 
over een ISO 27001-certificering en heeft in de loop van het 
eerste kwartaal van 2017 ook een opleiding « Data protection 
officer and security management » gevolgd, die verzorgd werd 



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31)254

premier trimestre 2017. Cette formation avait pour but de 
préparer les CISO aux changements légaux, techniques et 
organisationnels liés à la mise en place du RGPD.  

4. La réponse à cette question ( et à la question 5) ne relève pas 
de la compétence de la SLRB. La SLRB se conformera aux 
recommandations et lignes de conduite émises par l’organe de 
contrôle (commission de protection de la Vie privée).  

5. Voir supra.

6. Hors compétence SLRB.

Question n° 539 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
16 mai 2017 (Fr.) :

L’enquête sur la zone de basses émissions.

Il me revient qu’une enquête a été réalisée auprès des citoyens 
et des entreprises quant à la mise en œuvre d’une zone de basses 
émissions en Région bruxelloise. La date limite de participation à 
cette évaluation était fixée au 17 mars dernier. À l’aune du temps 
écoulé, pourrez-vous me communiquer les résultats de ladite 
enquête ? Quelles sont exactement les conclusions qui ont été 
tirées par vos services de l’analyse des réponses enregistrées ?

Réponse : Une étude sur les mesures d’accompagnement dans 
le cadre de la mise en œuvre de la zone de basses émissions en 
Région de Bruxelles-Capitale est réalisée par les bureaux Traject 
et TML (Transport & Mobility Leuven).

Dans le cadre de cette étude, une enquête « particuliers » et 
une enquête « entreprises » ont effectivement été menées.

L’objectif de l’étude est principalement de trois ordres :  

–    Affiner les chiffres relatifs aux véhicules bruxellois – quel que 
soit le profil économique du propriétaire – impactés par la 
LEZ en 2019, 2020, 2022 et 2025 ;  

–    Dégager une « tendance » quant aux profils – des familles et 
des entreprises – potentiellement les plus impactées par la 
mesure ;

–    Proposer des mesures d’accompagnement visant à aider les 
entreprises et particuliers dans le processus de mise en œuvre 
de la LEZ.

L’étude sur les mesures d’accompagnement et son « executive 
summary » sont en cours de finalisation. Ils seront prochaine-
ment présentés au gouvernement.

Tant que cette présentation ne m’a pas été transmise et n’a pas 
pu être faite au gouvernement, il est prématuré de vous livrer 
des éléments de contenu de ladite étude.

door een instelling voor permanente vorming. Deze opleiding 
had tot doel om de CIIB’s voor te bereiden op de wettelijke, 
technische en organisatorische veranderingen in verband met 
de invoering van de AVG.

4. Het antwoord op deze vraag (en op vraag 5) valt niet onder de 
bevoegdheid van de BGHM. De BGHM zal zich in overeen-
stemming brengen met de aanbevelingen en de gedragslijnen 
die het controleorgaan (Commissie voor de bescherming van 
de persoonlijke levenssfeer) heeft uitgebracht.

5. Zie supra.

6. Buiten de bevoegdheid van de BGHM.

Vraag nr. 539 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
16 mei 2017 (Fr.) :

Enquête over de lage-emissiezone.

Ik heb vernomen dat er bij de burgers en bedrijven een 
enquête is gehouden over de instelling van een lage-emissiezone 
in het Brussels Gewest. De uiterste datum om daaraan deel te 
nemen was vastgesteld op 17 maart jongstleden. Kunt u intussen 
de conclusies van de enquête meedelen ? Welke conclusies 
hebben uw diensten getrokken uit de analyse van de ontvangen 
antwoorden ?

Antwoord : Een studie over de begeleidende maatregelen 
in het kader van de uitvoering van de lage emissiezone in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest is door de kantoren Traject en 
TML (Transport & Mobility Leuven) uitgvoerd.

In het kader van deze studie zijn effectief een enquête voor 
« particulieren » en een enquête voor « bedrijven » uitgevoerd.

De doelstelling van de studie bestaat hoofdzakelijk uit drie 
elementen :

–    De cijfers betreffende de Brusselse voertuigen verfijnen – en 
dit ongeacht het economische profiel van de eigenaar – die 
een weerslag door de LEZ in 2019, 2020, 2022 en 2025 
ondervinden ;

–    Een « tendens » aan het licht brengen in verband met de 
profielen – van gezinnen en bedrijven – die potentieel het 
meeste door de maatregel getroffen worden ;

–    Begeleidende maatregelen voorstellen om de ondernemingen 
en particulieren te helpen bij het invoeringsproces van de LEZ. 

Momenteel worden de studie over de begeleidende 
maatregelen en haar « executive summary » afgerond. Ze 
worden binnenkort aan de Regering voorgesteld.

Zolang deze voorstelling mij niet overgemaakt is en niet aan 
de Regering gebeurd is, is het voorbarig om u de inhoudelijke 
elementen van deze studie te verschaffen.
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En ce qui concerne les mesures d’accompagnement proposées 
par l’étude, et sans rentrer dans les détails, il peut cependant 
déjà être signalé qu’elles sont de différents ordres :  

–  dérogations,

–  aides financières,

–  amélioration de l’information via un « mobility point ».

Question n° 541 de M. Alain Destexhe du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Impact sur l’environnement de la publicité « toutes boites ». 

Une question récurrente du point de vue de l’impact environ-
nemental est celle des publicités laissées par dizaines dans nos 
boites aux lettres en Région bruxelloise.

Si ces publicités sont feuilletées par certains individus, la 
plupart ont tendance à les jeter systématiquement sans même y 
jeter un œil.

Certes, il est possible de commander un autocollant « stop 
pub » auprès de Bruxelles Environnement mais je doute, même 
s’il suffit d’un simple appel, que beaucoup de citoyens fassent la 
démarche. Encore moins pour porter plainte en cas de persistance 
de la réception de publicités.

Etant donné que seul un habitant sur quatre estime que ces 
publicités peuvent lui être utiles selon une étude publiée par le 
Crioc, il me semble que la démarche inverse pourrait être réalisée : 
seules les personnes stipulant expressément sur leur boite qu’elles 
souhaitent recevoir des publicités le pourront.

Ne perdons en effet pas de vue que ce type de publicités est 
à l’origine de plus de 50.000 tonnes de papier en Wallonie qui 
doivent être transportées, distribuées puis collectées et recyclées.

Je tiens à préciser que je ne vise ici que les documents à 
caractère strictement publicitaire et non les journaux de type 
Vlan :

–    Connaissez-vous les chiffres relatifs au poids des déchets 
imputables à la distribution de ces publicités en Région 
bruxelloise ? Avez-vous commandité de telles statistiques le 
cas échéant afin d’évaluer l’impact environnemental de ces 
papiers ?

–    Pourriez-vous m’indiquer le nombre de demandes réalisées 
auprès de Bruxelles Environnement afin d’obtenir l’autocol-
lant « stop pub » ?

–    Avez-vous déjà envisagé d’inverser la démarche comme 
développé ci-dessus ? Avez-vous pris des mesures spécifiques 
de manière à limiter l’envoi de courriers « toutes boites » ?  

Betreffende de begeleidende maatregelen die door de studie 
voorgesteld worden, en zonder in details te treden, kan 
evenwel reeds aangegeven worden dat ze van verschillende 
aard zullen zijn :

–  afwijkingen,

–  financiële steunmaatregelen,

–  verbetering van de informatie via een « mobility point ».

Vraag nr. 541 van de heer Alain Destexhe d.d. 18 mei 2017 
(Fr.) :

De gevolgen voor het milieu van de reclame in de 
brievenbussen.

Een steeds terugkerende vraag op het vlak van de milieu 
impact is die van de reclamefolders die met tientallen exemplaren 
in onze brievenbussen in het Gewest verspreid worden.

Sommige personen bekijken die reclame maar de meesten 
smijten die onmiddellijk weg zonder te bekijken.  

Het is natuurlijk mogelijk om een sticker « stop reclame » 
bij Leefmilieu Brussel aan te vragen maar ik betwijfel of veel 
burgers dit initiatief nemen, ook al is één telefoontje genoeg. Nog 
minder burgers zullen klacht indienen wanneer die reclame verder 
verspreid wordt.

Aangezien maar één inwoner op vier meent dat deze reclame 
voor hem nuttig kan zijn volgens een onderzoek gepubliceerd door 
Crioc, denk ik dat het beter zou zijn omgekeerd te werk te gaan. 
Enkel de mensen die uitdrukkelijk op hun brievenbus vermelden 
dat zij nog reclame wensen, zouden die moeten krijgen.

Laten we niet vergeten dat dit soort reclame tot meer dan 
50.000 ton papier in Wallonië leidt, dat vervoerd, verdeeld en 
vervolgens ingezameld en gerecycleerd moet worden.

Ik heb het hier enkel over de reclamefolders en niet over 
kranten zoals Vlan :  

–    Kent de minister de cijfers met betrekking tot het gewicht 
van het afval als gevolg van de verdeling van deze reclame 
in het Gewest ? Heeft de minister in voorkomend geval 
dergelijke statistieken besteld om de milieu impact daarvan 
te evalueren ?

–    Wat is het aantal aanvragen die bij Leefmilieu Brussel binnen-
gekomen zijn om de sticker « stop reclame » te vragen ?  

–    Heeft de minister overwogen om omgekeerd te werk te 
gaan zoals ik hierboven beschreven heb ? Heeft de minister 
specifieke maatregelen genomen om de reclame in alle brie-
venbussen te beperken ?
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Réponse :

1. En 2014, le poids moyen de la publicité reçue sur une année 
était de 13 kg/hab par boite aux lettres et celui de la presse 
gratuite était de 3 kg/hab par boite aux lettres. La presse 
gratuite se compose essentiellement du Vlan, qui contient 
des nouvelles locales, et des offres d’annonceurs locaux et 
nationaux. Les autres publications (Electrabel, Ma Ville, 
notre Planète, des publications communales,…) ne sont pas 
distribuées sur une base hebdomadaire.

L’évaluation a été menée en 2014 par Bruxelles Environnement 
sur la base de la pesée de ce type de déchets par 15 ménages 
répartis dans 10 communes habitant pour partie en maison 
unifamiliale et pour partie en appartement. Ces personnes 
ont accepté de peser les publicités et la presse gratuite qu’ils 
recevaient, une semaine sur deux pendant 4 mois.

2. Les citoyens peuvent commander l’autocollant auprès du 
service information de Bruxelles Environnement. En 2016, 
2086 personnes ont demandé 11.427 autocollants. Il arrive 
souvent que des associations, des organisations ou des 
entreprises demandent un petit paquet d’autocollants pour les 
distribuer à leurs membres ou à leurs visiteurs. Cette demande 
connait une progression constante et on enregistre quelque 
173 demandes en moyenne par mois.

Par ailleurs, Bruxelles Environnement fourni les communes 
de la Région en autocollants Stop Pub. Elle a déjà organisé 
plusieurs actions de distribution ciblées via les syndics 
d’immeubles, centres culturels, bibliothèques, librairies, bou-
langeries, pharmacies. En outre, l’autocollant a été distribué 
ponctuellement sur des marchés, dans de grandes chaines de 
supermarchés via des écoguides.

La dernière distribution ciblée a eu lieu en janvier 2017 à Saint-
Josse-Ten-Noode, Ganshoren, Evere, Anderlecht, Bruxelles et 
Jette. Des porteurs en vélo ont distribué 75.000 autocollants 
à 240 libraires, boulangeries et pharmacies de ces communes, 
chaque fois par paquets de 300 autocollants, lesquels ont été 
mis à la disposition des clients de ces commerces.

3. Un grand nombre de personnes ne sont pas intéressées par 
les publicités mais ne sont pas prêtes à faire des démarches 
pour apposer l’autocollant stop pub. Il est probable que ces 
mêmes personnes ne feraient pas de démarches spécifiques 
pour obtenir les publicités. Dès lors, en cas d’inversion de la 
logique de l’autocollant (Ex : autocollant OUI_PUB), l’effet 
de réduction des déchets est susceptible d’être bien plus 
important que l’autocollant actuel présent sur environ 27 % 
des boites aux lettres.

Cette mesure d’inversion de la logique de l’autocollant est 
reprise dans l’avant-projet de plan régional de gestion des 
déchets en cours de rédaction. Elle n’a pas encore fait l’objet 
d’une réflexion sur les modalités concrètes qui permettraient 
d’implémenter une telle mesure.  

Notons que le pourcentage de boites aux lettres équipées 
de l’autocollant stop pub progresse lentement mais réguliè-
rement : 24,08 % en janvier 2015, 25,88 % en janvier 2016, 
27,48 % en janvier 2017 (estimation réalisée sur la base des 
informations fournies par Bpost).

Antwoord :

1. In 2014 bedroeg het gemiddelde gewicht van de publiciteit 
die over een jaar ontvangen werd, 13 kg/inwoner per 
brievenbus, die van de gratis pers bedroeg 3 kg/inwoner per 
brievenbus. De gratis pers bestaat voornamelijk uit Vlan dat 
plaatselijke nieuwtjes en aanbiedingen bevat en aanbiedin-
gen van plaatselijke en nationale aankondigers. De andere 
publicaties (Electrabel, Ma Ville, notre Planète, gemeentelijke 
publicaties,…) worden niet op een wekelijkse basis verspreid.

De evaluatie werd in 2014 uitgevoerd door Leefmilieu Brussel 
op basis van de weging van 15 personen verdeeld over 10 
gemeenten die gedeeltelijk in eengezinswoning en gedeelte-
lijk op appartement wonen. Deze personen hebben aanvaard 
om de reclame en de gratis pers die ze ontvingen een week op 
twee gedurende 4 maanden te wegen.

2. De Burgers kunnen de sticker bij de informatiedienst van 
Leefmilieu Brussel bestellen. In 2016 hebben 2086 personen 
11.427 stickers gevraagd. Het gebeurt vaak dat verenigingen, 
organisaties of ondernemingen een klein pakketje stickers 
vragen om ze onder hun leden of onder hun bezoekers te 
verdelen. Deze vraag kent een permanente stijging en men 
registreert ongeveer gemiddeld 173 aanvragen per maand.  

Leefmilieu Brussel levert trouwens gemeenten met Stop Pub 
stickers. Ze heeft al verschillende doelgerichte acties georga-
niseerd via de syndics van gebouwen, culturele centra, bibli-
otheken, boekhandels, bakkers, apotheken. Bovendien wordt 
de sticker ook soms op markten, in de grote warenhuisketens 
via ecogidsen verdeeld.  

De laatste doelgerichte verdeling vond plaats in januari 
2017 in Sint-Joost-ten-Node, Ganshoren, Evere, Anderlecht, 
Brussel en Jette. Met de fiets heeft men 75.000 stickers bij 
240 boekhandels, bakkers en apotheken van deze gemeenten 
verdeeld, telkens per pakketjes van 300 stickers die aan de 
klanten van deze handelszaken ter beschikking gesteld zijn.

3. Een groot aantal personen interesseert zich niet voor de 
publiciteit, maar zijn niet bereid om de stappen te zetten om 
de sticker stop pub aan te brengen. Het is waarschijnlijk dat 
dezelfde personen geen specifieke stappen zouden zetten om 
de publiciteit te bekomen. Daarom, in geval van omkering 
van de logica van de sticker (vb. : sticker JA PUB) zou het 
effect van vermindering van afval wel eens veel groter kunnen 
zijn dan de huidige sticker die op ongeveer 27 % van de brie-
venbussen aanwezig is.

Deze maatregel ter omkering van de logica van de sticker 
is opgenomen in het voorontwerp van gewestelijk afvalbe-
heerplan dat momenteel opgesteld wordt. Ze heeft nog niet 
het voorwerp uitgemaakt van een denkoefening over de 
concrete modaliteiten die het mogelijk zouden maken om een 
dergelijke maatregel te implementeren.

Wij merken op dat het percentage brievenbussen dat met de 
sticker stop pub uitgerust is, langzaam maar regelmatig stijgt : 
24,08 % in januari 2015, 25,88 % in januari 2016, 27,48 % in 
januari 2017 (Raming uitgevoerd op basis van informatie die 
door Bpost geleverd is).
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Question n° 543 de M. Hasan Koyuncu du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

Je souhaite obtenir de Madame la Ministre , à la date du 1er 
mai 2017, pour l’ensemble des membres de son cabinet (fonc-
tionnaires et contractuels) hors personnel de soutien, la moyenne 
des trois rémunérations les plus élevées et la moyenne des trois 
rémunérations les moins élevées, primes et indemnités comprises, 
le calcul étant effectué en se basant sur une durée annuelle.

Réponse : Compte tenu du fait qu’établir, sur une base 
annuelle, une moyenne des trois rémunérations les plus élevées 
et des trois rémunérations les moins élevées des membres de mon 
cabinet n’apporterait à l’Honorable Membre aucune information 
utile quant à la rémunération réelle des membres dudit cabinet 
et compte tenu, en outre, du manque de précision quant à ce 
qu’englobe pour lui la notion de personnel de soutien, j’invite 
l’Honorable Membre à consulter l’arrêté du gouvernement de la 
Région de Bruxelles-Capitale du 20 juillet 2014 (M.B. 10.09.2014) 
déterminant la composition et le fonctionnement des cabinets des 
membres du gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale et 
des Secrétaires d’État régionaux.

Il trouvera à la Section 4, Rémunérations, allocations, 
indemnités (articles 10 à 18), de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité 
l’ensemble des informations relatives à la fixation des rémuné-
rations, primes et indemnités dont bénéficient les membres des 
cabinets ministériels bruxellois.

La consultation, par ailleurs, de l’annexe I de l’arrêté du gou-
vernement de la Région de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 
(M.B. 05.06.2014) portant le statut administratif et pécuniaire 
des agents du Ministère de la Région Bruxelles-Capitale lui 
permettra d’évaluer, ce qui semble être son propos, le montant des 
rémunérations allouées aux membres du cabinet plus sûrement et 
justement que tous les calculs de moyenne qui pourraient lui être 
fournis.  

Question n° 544 de Mme Annemie Maes du 22 mai 2017 
(N.) :

La création d’un observatoire bruxellois des déchets. 

La mesure RD 1 du chapitre Ressources et déchets du PREC 
prévoit que : « Bruxelles Environnement, l’Agence Bruxelles-
Propreté et l’IBSA mettront en place une nouvelle gouvernance 
pour la mise sur pied d’un observatoire des ressources et déchets. » 
 

En juin 2016, la secrétaire d’État Laanan répondait à ma 
question que l’ABP prendrait « rapidement » les premiers 

Vraag nr. 543 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De bezoldigingen in het ministerieel kabinet.

Kan u mij voor het geheel van uw kabinet (ambtenaren en 
contractuele werknemers) buiten het ondersteunend personeel, 
meedelen hoeveel op 1 mei 2017 het op jaarbasis berekende 
gemiddelde bedroeg van de drie hoogste bezoldigingen en het 
gemiddelde van de drie laagste bezoldigingen, met inbegrip van 
premies en vergoedingen.

Antwoord : Aangezien het opmaken van een gemiddelde van 
de drie hoogste en de drie laagste bezoldigingen van de leden van 
mijn kabinet het Geachte Lid geen enkele nuttige informatie zou 
geven in verband met de reële bezoldiging van de leden van het 
voornoemde kabinet, en gezien het gebrek aan nauwkeurigheid 
over wat de notie ondersteunend personeel voor hem inhoudt, 
zou ik het Geachte Lid willen verzoeken om het Besluit van 
de Brusselse Hoofdstedelijke Regering van 20 juli 2014 (B.S. 
10.09.2014) tot vaststelling van de samenstelling en de werking 
van de kabinetten van de leden van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering en van de Gewestelijke staatssecretarissen te raadplegen. 

Hij zal in Afdeling 4, Bezoldigingen, toelagen en vergoedin-
gen (artikels 10 tot 18) van het voornoemde besluit van 20 juli 
2014 alle informatie terugvinden met betrekking tot de vaststel-
ling van de bezoldigingen, premies en vergoedingen die de leden 
van de Brusselse kabinetten krijgen.

Door bijlage I van het Besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering van 27 maart 2014 (B.S. 05.06.2014) houdende 
het administratief statuut en de bezoldigingsregeling van de 
ambtenaren van het ministerie van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest te raadplegen zal hij overigens, hetgeen zijn punt blijk 
te zijn, het bedrag van de bezoldigingen die aan de leden van het 
kabinet worden toegekend met meer zekerheid en nauwkeurig-
heid kunnen evalueren dan alle berekende gemiddeldes die hem 
bezorgd zouden kunnen worden.

Vraag nr. 544 van mevr. Annemie Maes d.d. 22 mei 2017 
(N.) :

De oprichting van een Brussels observatorium voor de 
afvalstoffen.

De RD 1-maatregel van het hoofdstuk Bronnen en afvalstoffen 
van het GPCE voorziet dat Leefmilieu Brussel, het Agentschap 
Net Brussel en het BISA een nieuw bestuur zullen oprichten 
om een observatorium voor bronnen en afvalstoffen op poten te 
zetten. 

In Juni 2016 antwoordde u op een vraag van mij dat het ANB 
« snel » de eerste contacten daarvoor zou leggen. Die term « snel » 
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contacts. Ce terme « rapidement » est quelque peu bizarre, car 
le PREC a été approuvé dès mars 2016, mais surtout parce que 
la création de l’observatoire figurait déjà parmi les objectifs de 
l’alliance emploi-environnement de 2014. 

Entre 2014 et juin 2016, l’ABP n’avait donc encore pris 
aucune mesure en la matière. On n’a donc pas fait preuve d’une 
extrême diligence. Vous déclariez alors également que les statuts 
de l’observatoire devaient encore être rédigés. En juin 2016, donc 
deux ans après qu’on a évoqué pour la première fois cet obser-
vatoire, on ignorait encore totalement comment cet observatoire 
pourrait ou devrait fonctionner. J’espère que les choses sont plus 
claires entretemps.

Il est pourtant grand temps que cet observatoire voie le jour. 
Les données relatives à la production et à la gestion des déchets 
communiquées à Bruxelles Environnement par les opérateurs 
ne sont pas complètes et ne font également pas l’objet d’un 
traitement systématique. Il en découle qu’on n’a aucune vision 
de l’évolution en matière de gestion des déchets en Région de 
Bruxelles-Capitale et qu’on ne peut pas non plus mesurer l’impact 
des décisions prises. 

Si la Région bruxelloise souhaite atteindre les objectifs 
européens en matière de recyclage, de bons chiffres sont indis-
pensables. Toute politique qui ne repose pas sur des chiffres 
solides est vouée d’avance à l’échec. Si l’ABP est évidemment 
un partenaire important pour la création de cet observatoire, il 
est préférable qu’elle ne dirige pas le projet. En effet, dans le 
meilleur des cas, l’observatoire traite des données émanant tant 
de l’ABP que de ses concurrents commerciaux. Afin d’éviter un 
nouvel épisode où l’ABP serait accusée de concurrence déloyale, 
il convient donc que la collecte et le traitement de ces données 
échoient exclusivement à Bruxelles Environnement. Je voudrais 
vous poser les questions suivantes à cet égard :

–    Quels contacts ont-ils déjà eu lieu pour la création de l’obser-
vatoire, et avec quelles parties prenantes ?

–    Qui assure la coordination de l’observatoire ?

–    À-t-on entretemps rédigé les statuts du nouvel observatoire ?

–    Quel est le calendrier de la création de l’observatoire ?

–    Les rapports et analyses de l’observatoire seront-ils 
communiqués au public de manière transparente ?

Réponse :

1. Les 3 administrations (Perspective, Bruxelles Environnement 
et l’Agence Bruxelles-Propreté) se sont réunies en septembre 
2016 afin de proposer une feuille de route à leurs Ministres de 
tutelle. Le groupe de fournisseurs d’information sera constitué 
à partir des opérateurs clés dans le domaine de la gestion 
des déchets et en particulier : l’Agence Bruxelles-Propreté ; 
Bruxelles Environnement ; Go4Circle (goforcircle) ; la 
COBEREC ; l’ASBL Ressources. Ce groupe élargi sera 
composé d’un groupe de fournisseurs publics d’informa-
tion composé de l’Agence Bruxelles-Propreté, de Bruxelles 
Environnement et de l’IBSA.

2. Perspective.brussels sera en charge de la coordination de l’Ob-
servatoire Bruxellois des déchets en étroite collaboration avec 
Bruxelles Environnement et l’Agence Bruxelles-Propreté.

is wel wat vreemd. Het GPCE werd al in maart 2016 goedgekeurd, 
maar vooral gezien de oprichting van het observatorium al tussen 
de doelstellingen van de alliantie werkgelegenheid-milieu uit 
2014 stond.

Tussen 2014 en juni 2016 had het ANB hier dus echter nog 
geen stappen ondernomen. Erg veel haast was er dan toch niet bij. 
U zei toen ook dat de statuten van het Observatorium nog moeten 
worden bepaald. In juni 2016, twee jaar nadat er dus eerst sprake 
was van dit observatorium was er dus nog geen enkel zicht op hoe 
dat observatorium zou kunnen of moeten functioneren. Ik hoop 
dat hier ondertussen meer duidelijkheid over is. Het is nochtans 
hoog tijd dat dit observatorium er komt.

De gegevens met betrekking tot de productie en het beheer 
van afvalstoffen, overgemaakt door de operatoren aan Leefmilieu 
Brussel, zijn niet volledig en worden ook niet systematisch 
behandeld. Hierdoor heeft men geen visie over de evolutie van het 
beheer van afvalstoffen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en 
men kan ook de impact niet meten van de genomen beslissingen.  
 

Als het Brussels Gewest de Europese recyclagedoelstellingen 
wilt halen, dan zijn goede cijfers onontbeerlijk. Een beleid dat 
niet op degelijke cijfers is gestoeld, is bij voorbaat gedoemd om 
te mislukken. Hoewel het ANB natuurlijk een belangrijke partner 
is bij de oprichting van dit observatorium, is het te verkiezen 
dat zij niet de leiding nemen van het project. Het observatorium 
behandelt in het beste geval immers gegevens van zowel het ANB 
als van haar commerciële concurrenten. Om een nieuwe episode 
te voorkomen waarbij het ANB van oneerlijke concurrentie wordt 
beschuldigd, is het dus aangewezen dat het verzamelen en de 
behandeling van deze gegevens exclusief bij Leefmilieu Brussel 
terecht komt. Mijn vragen zijn in dit verband de volgende :

–    Welke contacten zijn er al geweest met welke stakeholders 
voor de oprichting van het observatorium ?

–    Wie neemt er de coördinatie van het observatorium op zich ?

–    Zijn er ondertussen al statuten voor het nieuwe observatorium ?

–    Wat is de timing voor de oprichting van het observatorium ?

–    Worden de rapporten en analyses van het observatorium 
publiek en transparant gecommuniceerd ?

Antwoord :

1. De 3 besturen (Perspective, Leefmilieu Brussel en het 
Agentschap Net Brussel) zijn in september 2016 samenge-
komen om een stappenplan aan hun voogdijministers voor 
te stellen. De groep informatieverstrekkers wordt vanaf de 
belangrijkste operatoren op het gebied van het afvalbeheer 
samengesteld en in het bijzonder : het Agentschap Net 
Brussel ; Leefmilieu Brussel ; Go4Circle (goforcircle) ; het 
COBEREC ; de vzw Ressources. Deze verruimde groep 
wordt samengesteld door een groep van openbare informa-
tieverstrekkers die samengesteld is uit het Agentschap Net 
Brussel, Leefmilieu Brussel en het BISA.

2. perspective.brussels zal de coördinatie van het Brussels 
observatorium voor afvalstoffen in nauwe samenwerking met 
Leefmilieu Brussel en het Agentschap Net Brussel leiden.
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3. Cela ne sera pas nécessaire étant donné que l’Observatoire 
n’aura pas sa propre personnalité juridique mais sera logé 
directement au sein de perspective.brussels.

4. La feuille de route proposée par les 3 administrations prévoit 
une première phase de 12 mois visant à :

–  Objectif 1 : Identifier les données disponibles et les 
rassembler au sein de l’observatoire.

–  Objectif 2 : Analyser les méthodologies de collecte et de 
traitement des données et faire des recommandations pour 
leur amélioration.

–  Objectif 3 : S’assurer de la cohérence des données publiées 
via différents canaux.

Un rapport final synthétisant les constats effectués lors des 
analyses et proposant des recommandations pour améliorer 
les processus méthodologiques sera remis aux cabinets de 
tutelle en clôture de la phase 1 qui devrait durer un an.  

5. L’Observatoire fournira des informations publiques de manière 
régulière et au minimum annuellement. De nombreuses 
données sont déjà publiées à travers, par exemple, les rapports 
d’activités de Bruxelles-Propreté et des organismes de 
reprises. En tout état de cause, les rapports d’information qui 
seront publiés seront accessibles dans les conditions requises 
par l’ordonnance relative à l’accès à l’information.  

Question n° 545 de M. Emin Özkara du 22 mai 2017 (Fr.) : 

L’appel à projets « Be Circular – Be brussels 2017 ».

Le Gouvernement de la Région Bruxelles-Capitale a lancé un 
appel à projets « Be Circular – Be Brussels 2017 » (1) qui a pour 
objectif de soutenir et développer des activités économiques qui 
soient au bénéfice de l’environnement et de l’emploi local dans 
une optique d’économie circulaire. Cet appel à projets s’adresse 
à toutes les entreprises, PME, TPE, indépendants, ASBL qui, par 
leur démarche ou au travers de projets innovants, tendent vers une 
plus grande durabilité dans cette optique d’économie circulaire. 
L’appel à projets, doté d’un budget de 1,5 million d’euros de 
soutien direct par an, s’est clôturé le lundi 15 mai 2017.

1. Pourriez-vous nous indiquer quels sont les projets qui ont été 
soumis au gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale ?

2. Quelle a été la méthode d’évaluation et quels ont été les 
critères retenus pour procéder à cette évaluation ?

3. Quel organisme a-t-il été chargé de cette évaluation ?

4. Pourriez-vous nous indiquer quels projets ont été retenus par 
le gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale ? Quels 
sont les soutiens financiers qui ont été accordés aux projets 
retenus (projet par projet) ?

(1)  www.circularprojects.brussels, appel à projets « Be circular – Be 
Brussels 2017 » http://www.circularprojects.brussels/ ?page_
id= 21&lang=fr, consulté le 22 avril 2017.

3. Dit zal niet noodzakelijk zijn aangezien het Observatiecentrum 
niet zijn eigen rechtspersoonlijkheid zal hebben, maar recht-
streeks binnen perspective.brussels onderdak krijgt.

4. Het door de 3 besturen voorgestelde stappenplan bepaalt een 
eerste fase van 12 maanden met het oog op :

–  Doelstelling 1 : identificeren van de beschikbare gegevens 
en ze binnen het Observatiecentrum bundelen.

–  Doelstelling 2 : De methodologieën analyseren voor het 
inzamelen en behandelen van de gegevens en aanbevelin-
gen doen voor de verbetering ervan.

–  Doelstelling 3 : de samenhang garanderen van de gegevens 
die via de verschillende kanalen gepubliceerd worden.

Een eindverslag met synthese van de vaststellingen die tijdens 
de analyses gebeurd zijn en waarbij aanbevelingen verricht 
worden om de methodologische processen te verbeteren, zal 
afgegeven worden aan de voogdijkabinetten ter afsluiting van 
de fase 1 die een jaar zou moeten duren.

5. Het Observatiecentrum zal regelmatig en minimum jaarlijks 
publieke informatie verschaffen. Heel wat gegevens zijn 
reeds gepubliceerd via, bijvoorbeeld, de activiteitenversla-
gen van Net Brussel en van de overnameorganismen. In ieder 
geval zullen de informatieverslagen die gepubliceerd zullen 
worden, volgens de voorwaarden vereist door de ordonnantie 
betreffende de toegankelijkheid van informatie, toegankelijk 
zijn.

Vraag nr. 545 van de heer Emin Özkara d.d. 22 mei 2017 
(Fr.) :

Projectoproep « Be circular – Be Brussels 2017 ».

De Brusselse regering heeft een projectoproep Be circular – Be 
Brussels 2017 (1) gedaan met als doel de steun voor economische 
activiteiten die ten goede komen aan het milieu en de lokale 
werkgelegenheid in het perspectief van de circulaire economie. 
Deze projectoproep is gericht tot alle bedrijven, KMO’s, ZKO’s, 
zelfstandigen en vzw’s die via hun initiatieven of innoverende 
projecten streven naar meer duurzaamheid in het perspectief 
van de circulaire economie. Deze projectoproep, met een budget 
van 1,5 miljoen euro rechtstreekse steun per jaar, is op maandag 
15 mei 2017 afgesloten.

1. Welke projecten zijn er aan de Brusselse regering voorgelegd ?
 

2. Wat was de evaluatiemethode en welke criteria zijn daarbij 
gebruikt ?

3. Welk orgaan is met de evaluatie belast ?

4. Welke projecten heeft de Brusselse regering gekozen ? Welke 
financiële steun is er gegeven aan de gekozen projecten (per 
project) ?  

(1)  www.circularprojects.brussels, projectoproep Be circular – Be Brussels 
2017 http://www.circularprojects.brussels/appels-a-projets-be-circu-
lar-entreprises/ ?lang=nl, geraadpleegd op 27 juni 2017.

http://www.circularprojects.brussels/appels-a-projets-be-circular-entreprises/?lang=nl
http://www.circularprojects.brussels/appels-a-projets-be-circular-entreprises/?lang=nl
http://www.circularprojects.brussels/appels-a-projets-be-circular-entreprises/?lang=nl
http://www.circularprojects.brussels/appels-a-projets-be-circular-entreprises/?lang=nl
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5. Pourriez-vous nous présenter brièvement les projets retenus et 
nous en dire un peu plus sur la plus-value apportée par chaque 
projet retenu ?

Réponse :

1. Au lendemain de la date limite de remise des projets (15 mai 
2017), 108 dossiers ont été déposés et sont répartis comme 
suit :

–  33 dossiers dans la thématique 3R (Réparer, Réutiliser, 
Recycler) ;

–  23 dossiers dans la thématique Alimentation ;

–  14 dossiers dans la thématique Construction ;

–  38 dossiers dans la thématique Nouveaux modèles 
économiques de l’économie circulaire.

2. La méthode de sélection prévoit la mise en place d’un jury 
en vue de classer les projets. L’ensemble des dossiers seront 
évalués par celui-ci selon les 4 critères définis dans le 
règlement à savoir :

–  L’adéquation aux objectifs de l’appel à projets « be 
circular-be brussels » ;

–  Le caractère innovant du projet par rapport au marché 
bruxellois ou potentiel de « mise à l’échelle » d’un projet 
pilote ;

–  La crédibilité technicoéconomique du projet ;  

–  Le potentiel de création de valeur économique et d’emploi 
en Région de Bruxelles-Capitale.

3. Le jury est composé de :

–  1 représentant du Ministre de l’Économie et de l’Emploi ;  

–  1 représentant de la Ministre de l’Environnement ;

–  1 représentant de l’administration Bruxelles Economie et 
Emploi ;

–  1 représentant d’Impulse ;

–  1 représentant de Bruxelles Environnement ;

–  2 experts externes spécialisés pour chaque thématique.

4. Les 108 dossiers sont pour le moment analysés par les admi-
nistrations chargées de la mise en œuvre de l’appel à projets, 
à savoir Bruxelles Environnement, Bruxelles Economie 
Emploi et Impulse. Le jury se tiendra les 13 et 14 juillet 
prochains et remettra le classement des projets aux Ministres 
qui sélectionneront les projets dans l’ordre soumis par le jury 
jusqu’à épuisement du budget. Ensuite, les arrêtés d’octroi 
des subventions seront soumis à l’avis de l’Inspection des 
finances et in fine au gouvernement. L’objectif est d’annoncer 
les résultats avant la fin du mois d’octobre.  

5. Vous comprendrez que je ne suis pas en mesure aujourd’hui de 
vous résumer les 108 projets remis. Cependant, je peux déjà 
vous annoncer qu’une présentation de chaque projet retenu 
sera publiée sur le site : https://www.circularprojects.brussels/ 
dans les mois qui suivent l’approbation du gouvernement. La 
présentation des lauréats 2016 y est d’ores et déjà publiée.  

5. Graag een korte toelichting bij de gekozen projecten en de 
meerwaarde van elk project.  

Antwoord :

1. Na de datum voor het indienen van projecten te beperken 
(15 mei 2017), zijn er 108 dossiers ingediend en als volgt 
verdeeld :

–  33 dossiers in het thema 3R (herstellen, hergebruiken en 
recycleren) ;

–  23 dossiers in het thema voeding ;

–  24 dossiers in het thema bouw ;

–  38 dossier in het thema nieuwe economische modellen van 
de circulaire economie.

2. De selectiemethode bepaalt de invoering van een jury om de 
projecten te rangschikken. Alles dossiers worden door de jury 
aan de hand van 4 criteria beoordeeld die in het reglement 
bepaald zijn, namelijk :

–  De afstemming op de doelstellingen van de projectoproep 
« Be circular-be brussels » ;

–  Het innovatieve karakter van het project in vergelijking met 
de Brusselse markt of potentieel « om op schaal te komen » 
van een proefproject ;

–  De technisch-economische geloofwaardigheid van het 
project ;

–  Het creatiepotentieel van economische en werkgelegen-
heidswaarde in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

3. De jury is samengesteld uit :

–  1 vertegenwoordiger van het Ministerie van Economie en 
Werk ;

–  1 vertegenwoordiger van de minister van Leefmilieu ;

–  1 vertegenwoordiger van het bestuur Brussel Economie en 
Werkgelegenheid ;

–  1 vertegenwoordiger van Impulse ;

–  1 vertegenwoordiger van Leefmilieu Brussel ;

–  2 externe deskundigen die in elk thema gespecialiseerd zijn.

4. De 108 dossiers worden op dit moment door de besturen 
onderzocht die met de uitvoering van de projectoproep 
belast zijn, namelijk Leefmilieu Brussel, Brussel Economie 
Werkgelegenheid en Impulse. De jury komt op 13 en 14 juli 
e.k. samen en zal de rangschikking aan de ministers doorgeven 
die de projecten dan selecteren volgens de rangschikking die 
door de jury voorgelegd is, tot de uitputting van het budget. 
Vervolgens zullen de toekenningsbesluiten van de subsidies 
voor advies aan de Inspectie van financiën en in fine aan de 
Regering voorgelegd worden. De doelstelling bestaat erin de 
resultaten af te kondigen voor het einde van de maand oktober.

5. U begrijpt dat ik vandaag niet in staat ben om de 108 
ingediende projecten samen te vatten. Ik kan u evenwel al 
aankondigen dat een voorstelling van elk gekozen project op 
de website gepubliceerd zal worden : https//www.circularpro-
ject.brussels/ in de maanden die volgen op de goedkeuring 
van de regering. De voorstelling van de laureaten 2016 staat 
er nu al gepubliceerd.
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Question n° 546 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité 
réduite et les malvoyants.

Les organismes publics bruxellois se doivent d’être 
exemplaires dans la qualité de l’accueil et au niveau de l’accessi-
bilité des différentes missions fournies au profit de la collectivité. 
Aussi, pourriez-vous me communiquer, pour chacun des services 
qui dépendent de votre tutelle ministérielle, la liste des mesures 
prises en 2014, en 2015 et en 2016 pour soutenir le bon accès 
des personnes à mobilité réduite ainsi que des malvoyants ? Je 
vous remercie de bien vouloir étayer votre réponse en précisant 
les budgets y afférents.

Réponse : Voici la liste des mesures demandées concernant 
les services qui dépendent de ma tutelle ministérielle :

Bruxelles Environnement

Le siège social de Bruxelles Environnement souhaite être 
ouvert à tous les visiteurs. C’est pourquoi différents éléments 
ont été mis en place pour faciliter au mieux l’accessibilité du 
bâtiment :

Signalisation :

L’accessibilité de l’information, de la signalisation et des 
panneaux à l’extérieur ainsi qu’à l’intérieur des bâtiments 
est importante. Celle-ci fait partie de la façon dont nous nous 
déplaçons dans l’environnement bâti et soutient le confort d’utili-
sation des activités, des services et des actions dans un bâtiment. 
Bruxelles Environnement a fait appel à une société de consultance 
pour l’implémentation de la signalisation dans le bâtiment. 
L’information affichée, quelle que soit sa forme, est toujours 
perceptible, lisible et compréhensible par tous les publics. Outre 
les aspects formels, les panneaux, les lignes et les symboles ont 
été installés à des endroits bien visibles. La signalisation donne les 
informations nécessaires à l’utilisateur qui permettent à celui-ci 
de facilement se servir du bâtiment et de ses équipements.

Un complément auditif dans les ascenseurs est prévu pour les 
malvoyants.

Différences de niveau :

Il n’y a ni de différences de niveau aux étages, ni au niveau 
des portes.

Équipements sanitaires pour les utilisateurs de chaise 
roulante :

Tous les deux étages, un espace sanitaire pour les utilisateurs 
de chaise roulante est prévu. Lors de la création de ces espaces, il 
a été vérifié que l’espace est facilement accessible avec une chaise 
roulante, qu’il est facilement utilisable et que les accessoires et 
les équipements sont accessibles et utilisables, aussi depuis la 
position assise.

Vraag nr. 546 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met 
beperkte mobiliteit en slechtzienden.

De Brusselse overheidsinstellingen moeten het voorbeeld 
geven op het vlak van de kwaliteit van het onthaal en de toeganke-
lijkheid van de verschillende opdrachten die geleverd worden ten 
voordele van de gemeenschap. Kan u mij voor elk van de diensten 
onder uw ministerieel toezicht de lijst van de maatregelen geven 
die in 2014, in 2015 en in 2016 werden genomen ter ondersteuning 
van de goede toegang van de personen met beperkte mobiliteit en 
de slechtzienden ? Gelieve in uw antwoord de daarvoor bestede 
middelen te vermelden.

Antwoord : Hierbij de lijst met de gevraagde maatregelen 
betreffende de diensten waarover ik als minister toezicht uitoefen :

Leefmilieu Brussel

De hoofdzetel van Leefmilieu Brussel wenst open te zijn voor 
elke bezoeker, daarom zijn al verschillende elementen ingevoerd 
om de toegankelijkheid van het gebouw zo makkelijk mogelijk 
te maken :

Signalisatie :

De toegankelijkheid van informatie, signalisatie en bewegwij-
zering in en rond gebouwen is belangrijk. Deze maakt deel uit 
van de manier waarop we ons een weg banen door de bebouwde 
omgeving en ondersteunt het gebruikscomfort van activiteiten, 
diensten en handelingen in een gebouw. Leefmilieu Brussel heeft 
zich laten adviseren door een adviesbureau voor het implemente-
ren van de signalisatie in het gebouw. De weergegeven informatie, 
in welke vorm ook, is steeds door iedereen waarneembaar, 
leesbaar en begrijp-baar. Naast de vormelijke aspecten zijn de 
borden, lijnen en symbolen goed zichtbaar geplaatst. Signalisatie 
verschaft de gebruiker de nodige informatie, zodat hij op een 
eenvoudige manier gebruik kan maken van het gebouw en zijn 
voorzieningen.

Voor personen met een visuele beperking is er in de liften een 
auditieve aanvulling voorzien.

Niveauverschillen :

Er zijn geen niveauverschillen op de verdiepingen, ook niet 
ter hoogte van deuren.

Sanitaire voorzieningen voor rolstoelgebruikers :  

Om de twee verdiepingen is een sanitaire ruimte voorzien voor 
rolstoelgebruikers. Bij de creatie van deze ruimten is nagekeken of 
de ruimte makkelijk toegankelijk is met een rolstoel, er een goede 
gebruiksruimte is en dat de toebehoren en toestellen bereikbaar en 
bruikbaar zijn, ook vanuit zittende positie.  
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Accès :

Au niveau de l’accès au bâtiment, il est important d’adapter 
le type de porte à son utilisation. Pour la performance énergétique 
du bâtiment, il a été opté pour une porte tambour comme accès 
principale du côté sud du bâtiment, complétée par un accès 
alternatif semi-automatique à côté de la porte tambour. Cet accès 
semi-automatique est ouvert depuis le comptoir d’accueil (bonne 
visibilité grâce aux murs en verre). Les visiteurs attendent sous 
un auvent. Fin 2016, le service technique a installé une sonnette 
pour permettre aux visiteurs qui attendent de se présenter plus 
promptement.

Les différents passages n’ont pas de seuil, les paillassons sont 
intégrés dans le sol.

Parking :

Le parking souterrain prévoit 3 places pour les personnes à 
mobilité réduite, 1 pour le personnel et 2 pour les visiteurs. Le 
règlement du parking prévoit également une priorité d’accès 
supplémentaire pour les membres du personnel handicapés ou à 
mobilité réduite, ainsi que pour les femmes enceintes.

Dès que les grands chantiers sur le site de T&T seront terminés, 
Bruxelles Environnement se mettra de nouveau autour de la table 
avec le responsable du site de T&T dans le but d’améliorer l’accès 
et les possibilités en termes de parking.

Dans la pratique :

Lors de l’évènement Freedom Drive, organisé par le 
« European Network on Independent Living – ENIL » pendant 
trois jours, du 29.09.2015 jusqu’au 01.10.2015, l’accessibilité du 
bâtiment a pu être testée profondément. L’objectif principal de cet 
évènement, organisé par et pour les personnes handicapées, était 
la défense de leur droits, dont le droit de vivre de façon autonome. 

Lors de l’organisation de ces trois jours, Bruxelles 
Environnement s’est laissé accompagner par deux associations 
spécialisées ; Almagic pour un parking accessible et Plain-pied 
pour une signalisation supplémentaire. Après l’évènement, ENIL 
a remercié Bruxelles Environnement par courrier pour son aide 
lors de l’organisation des trois jours.

Budget :

Les mesures structurelles ont déjà été intégrées lors de la 
conception du nouveau bâtiment. Un budget spécifique de cette 
mesure structurelle ne peut donc pas être ventilé.

Pour l’accompagnement de deux associations spécialisées, 
Almagic pour un parking accessible et Plain-pied pour une signa-
lisation supplémentaire, un budget a été prévu en 2015 :

Accompagnement ASBL Plain-Pied et ALMAGIC : 
3.750 euros

Toegangen :

Bij de toegang tot het gebouw is het belangrijk om het type 
deur af te stemmen op het gebruik. Voor de energieprestatie van 
het gebouw is voor de hoofdtoegang aan de zuidkant geopteerd 
voor een draaikruisdeur, aangevuld met een alternatieve, semiau-
tomatische toegang naast de draaikruisdeur. Deze semiautomati-
sche toegang wordt geopend vanuit de onthaaldesk (goed zicht 
door de glazen wanden). De wachtende bezoekers staan onder een 
luifel. Eind 2016 heeft de technische dienst een bel geplaatst zodat 
wachtende bezoekers zich sneller kenbaar kunnen maken.  

De verschillende doorgangen zijn drempelvrij, de deurmatten 
zijn verzonken in de vloer.

Parking :

De ondergrondse parking voorziet 3 plaatsen voor personen 
met beperkte mobiliteit, 1 voor het personeel en 2 voor bezoekers. 
Het parkingreglement voorziet ook een bijkomende toegangspri-
oriteit voor personeelsleden met een handicap of een beperkte 
mobiliteit en zwangere vrouwen.

Zodra de grote werven op de site van T&T beëindigd worden 
zal Leefmilieu Brussel opnieuw rond de tafel zitten met de 
siteverantwoordelijke van T&T om de toegang en de parkeermo-
gelijkheden te verbeteren.

In de praktijk :

Tijdens een evenement Freedom Drive, georganiseerd 
door het « European Network on Independent Living – ENIL » 
gedurende drie dagen, van 29.09.2015 tot en met 01.10.2015, 
werd de toegankelijkheid van het gebouw uitgebreid getest. De 
belangrijkste doelstelling van dit evenement, dat georganiseerd 
was door en voor personen met een handicap was de verdediging 
van hun rechten waaronder het recht op leven op autonome wijze.

Bij de organisatie van deze driedaagse heeft Leefmilieu 
Brussel zich laten begeleiden door twee gespecialiseerde vereni-
gingen : Almagic voor een toegankelijke parking en Plain-pied 
voor bijkomende signalisatie. Na het evenement werd Leefmilieu 
Brussel door ENIL via schrijven bedankt voor de hulp bij het 
organiseren van de driedaagse.

Budget :

De structurele maatregelen werden reeds bij het concept van 
het nieuwe gebouw geïntegreerd. Een specifiek budget van deze 
structurele maatregel kan dus niet gegeven worden.

Voor de begeleiding door twee gespecialiseerde verenigingen, 
Almagic voor een toegankelijke parking en Plain-pied voor 
bijkomende signalisatie, werd volgend budget voorzien in 2015 :

Begeleiding ASBL Plain-Pied en ALMAGIC : 3.750 euro  



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31) 263

Autocollants d’avertissement supplémentaires et indications 
jaunes : 695 euros

Le futur proche :

Lors des travaux d’aménagement de la future exposition, 
une attention particulière sera accordée à l’accessibilité pour les 
personnes handicapées. Le budget nécessaire est intégré dans le 
projet global.

Un audit supplémentaire de l’accessibilité du bâtiment sera 
réalisé, qui nous permettra d’identifier toutes les améliorations 
possibles. En outre, il est envisagé de réaliser un audit du site 
web de Bruxelles Environnement afin d’améliorer l’accessibilité 
digitale pour tous les publics. Le budget pour ces 2 études est 
estimé à environ 2500 euros par étude.

Bruxelles Logement

Les services accessibles au public en relation avec le 
logement, comme les guichets d’accueil et le Centre d’informa-
tion sur le Logement (CIL), situés au niveau 1,5 dans le bâtiment 
même de la Gare du Nord, disposent des infrastructures générales 
d’accessibilité, notamment en matière de signalétique et d’accueil 
physique par des hôtesses. Ces guichets sont localisés à l’étage et 
à côté de l’accueil pour la facilité d’accès. Outre les escalators, un 
ascenseur rend l’étage « mezzanine » accessible, au besoin via un 
accompagnement par des agents d’accueil. Il y a une toilette pour 
personne handicapée au même étage.  

Un parking souterrain est également accessible au public.  

Il n’y a pas de signalétique de type Braille mise en place 
actuellement.

Ces facilités au public n’ont pas eu d’implications budgétaires 
sur les crédits 2014, 2015 et 2016 relatives à la matière du 
logement.

SLRB

Au-delà de la bonne accessibilité des locaux de la rue Jourdan 
qui est garantie depuis de nombreuses années, l’aménagement 
d’une toilette pour personnes handicapées a été réalisé en 2015 
au rez-de-chaussée du siège social de la SLRB aux numéros 
45-55 de la rue Jourdan. Ce qui permet d’accueillir, depuis, les 
personnes à mobilité réduite et malvoyantes dans de très bonnes 
conditions. Le budget consacré à cet aménagement bien utile a été 
de 9.500 euros HTVA.

Fonds du Logement

Le Fonds du Logement de la Région de Bruxelles-Capitale 
accorde une attention particulière à garantir un accès adapté aux 
bâtiments et aux espaces habitables aux personnes à mobilité 
réduite. C’est dans ce sens qu’une série de mesures sont prises 
afin d’améliorer l’accès et de créer un environnement assurant 
l’inclusion des PMR.

Bijkomende waarschuwingsstickers en gele aanduidingen : 
695,-euro

De nabije toekomst :

Bij de inrichtingswerken voor de toekomstige tentoonstelling 
zal extra aandacht worden gegeven aan de toegankelijkheid van 
mindervaliden. Het noodzakelijk budget is geïntegreerd in het 
globale project.

Een bijkomende audit van de toegankelijkheid van het gebouw 
zal worden uitgevoerd zodat we alle mogelijke verbeteringen 
kunnen identificeren. Er wordt tevens overwogen om een audit 
van de website van Leefmilieu Brussel uit te voeren zodat we de 
digitale toegankelijk voor iedereen kunnen verbeteren. Het budget 
geschat voor deze 2 studies is ongeveer 2500 euro per studie.

Brussel Huisvesting

De diensten in verband met huisvesting die voor het 
publiek toegankelijk zijn zoals de onthaalloketten en het 
WoonInformatieCentrum (WIC) die op verdieping 1,5 in het 
gebouw zelf van het Noordstation gelegen zijn, beschikken 
over algemeen toegankelijke infrastructuur zoals aanwijsborden 
en fysiek onthaal door onthaalbedienden. Deze loketten zijn 
gelegen op de verdieping en naast het onthaal om zo de toegang 
te faciliteren. Naast de roltrappen maakt een lift, indien nodig 
door middel van begeleiding door onthaalbedienden, de « mezza-
nine-verdieping » toegankelijk. Er is op dezelfde verdieping een 
toilet voor personen met een beperking.

Er is ook een ondergrondse parking voor het publiek 
toegankelijk.

Momenteel zijn er geen aanwijsborden in Braille aangebracht. 

Deze publieksvoorzieningen hebben geen budgettaire 
gevolgen voor de kredieten 2014, 2015 en 2016 in verband met 
huisvesting tot gevolg gehad.

BGHM

Naast de goede toegankelijkheid van de lokalen van de 
Jourdanstraat die sinds vele jaren gegarandeerd wordt, is er een wc 
voor personen met een beperking in 2015 op het gelijkvloers van 
de maatschappelijke zetel van de BGHM op de nummers 45-55 
van de Jourdanstraat ingericht. Dit maakt het sindsdien mogelijk 
om personen met een beperkte mobiliteit en slechtzienden in 
zeer goede omstandigheden te onthalen. Het budget dat aan deze 
nuttige inrichting besteed is, bedroeg 9.500 euro zonder BTW.

Woningfonds

Het Woningfonds van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
besteedt er speciale aandacht aan om gebouwen en ruimten 
bewoonbaar en toegankelijk te maken voor personen met een 
beperkte mobiliteit. Het is in die zin dat er een reeks maatregelen 
getroffen zijn om de toegang te verbeteren en een omgeving te 
creëren die de inclusie van PBM garandeert.



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31)264

En ce qui concerne le siège situé au 73 rue de l’Été :

En 2015, Le Fonds a fait appel à l’ASBL GAMAH, devenu 
Atingo spécialisée en matière d’accessibilité et d’inclusion des 
personnes en situation de handicap.

Le Fonds a récemment commandité des travaux afin de 
réaménager l’entrée et l’espace d’accueil : les travaux permettront 
de mieux adapter l’entrée existante et le desk d’accueil afin de 
le rabaisser à une hauteur plus confortable pour toute personne 
en chaise roulante. Ainsi un parlophone est mis à disposition des 
personnes à mobilité réduite et des malvoyants afin de demander 
une aide éventuelle. Le Fonds met aussi à disposition une place 
de parking pour les PMR. Il y a également une toilette pour 
personne handicapée dans le bâtiment. Le budget consacré à cet 
engagement bien utile est de 50.000 euros.  

Concernant nos crédits :

Le Fonds porte une attention particulière aux personnes en 
situation de handicap leur permettant ainsi de bénéficier d’un taux 
préférentiel. Ainsi, leur seuil d’accessibilité est augmenté, car 
considéré comme une personne à charge supplémentaire et par la 
même occasion, une réduction de 0,10 % sur le taux.

Question n° 547 de M. Michel Colson du 23 mai 2017 
(Fr.) :

L’opération de rénovation de la cité-jardin Floréal.

Il y a plus de quinze ans que j’ai dénoncé ce que d’aucuns 
considèrent comme un scandale, à savoir le nombre de 
logements vides dans la cité-jardin « Floréal », pourtant réputée 
internationalement.

J’ai en effet connu le sinistre record d’un logement sur quatre 
vides sans compter les insalubres, pourtant occupés.  

Je souhaite donc, Madame la Ministre, connaitre l’état d’avan-
cement de la rénovation des logements vides de la cité-jardin 
Floréal en les inscrivant dans une ligne du temps la plus précise 
possible, depuis votre prise de fonction :

–    Combien y a-t-il de logements vides ?

–    À quel stade du processus de rénovations sont-ils ?

–    Quel est le planning des travaux ?

–    À quelle date peut-on espérer que l’opération soit terminée ?

Réponse : Voici pour ce qui concerne l’état de la situation des 
logements inoccupés de Floréal (1):

(1)  L’annexe (*) 1 récapitule ces données.

Betreffende de zetel gelegen in de Zomerstraat 73 :

In 2015 heeft het Fonds een beroep gedaan op de vzw 
GAMAH, die Atingo geworden is en gespecialiseerd is in toegan-
kelijkheid en inclusie van personen met een beperking.

Het Fonds heeft recentelijk de opdracht voor werken gegeven 
om de toegang en de onthaalruimte te verbouwen : de werken 
zullen tot een betere aanpassing van de bestaande ingang en de 
onthaaldesk leiden omdat die verlaagd wordt tot een hoogte die 
comfortabeler is voor om het even welke persoon in een rolstoel. 
Zo wordt er een parlofoon van personen met een beperkte 
mobiliteit en slechtzienden ter beschikking gesteld om eventuele 
hulp te vragen. Het Fonds stelt ook een parkeerplaats voor PBM 
ter beschikking. Er is ook een toilet voor personen met een 
beperking in het gebouw beschikbaar. Het budget dat aan deze 
nuttige verbintenis besteed wordt, bedraagt 50.000 euro.

In verband met onze kredieten :

Het Fonds geeft speciale aandacht aan de personen met een 
beperking waardoor ze van een voorkeurtarief kunnen genieten. 
Zo is hun toegankelijkheidsdrempel verhoogd omdat ze immers 
als een bijkomende persoon ten laste beschouwd worden en 
daarom ook een vermindering van 0,10 % op het tarief bekomen.

Vraag nr. 547 van de heer Michel Colson d.d. 23 mei 2017 
(Fr.) :

De renovatie van de tuinwijk Floréal.

Meer dan vijftien jaar geleden klaagde ik aan wat sommigen 
als een schandaal beschouwen, te weten het aantal leegstaande 
woningen in de nochtans internationaal befaamde tuinwijk 
Floréal.

Ik heb inderdaad het trieste record gekend van één woning op 
vier die leegstaat, zonder de onbewoonbaar verklaarde woningen 
die toch bewoond worden mee te rekenen.

Kan u mij daarom zeggen hoe ver het staat met de renovatie 
van de leegstaande woningen van de tuinwijk Floréal, met een zo 
precies mogelijke tijdlijn sedert uw indiensttreding :  

–    Hoeveel woningen staan leeg ?

–    In welke fase van het renovatieproces verkeren zij ?

–    Wat is de planning van de werken ?

–    Wat is de verwachte einddatum van deze renovatiewerken ?

Antwoord : Hieronder volgt de informatie over de huidige 
situatie van de leegstaande woningen van Floréal (1):

(1)  Bijlage (*) 1 herneemt deze gegevens nog eens.
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1. 141 unités, sur un total de 715 logements. Cela signifie donc 
1 logement sur 5 (et non pas un logement sur 4 comme vous 
l’indiquez dans votre question).

2. 100 logements inoccupés sont en cours de travaux.

Parmi ceux-ci, 3 logements connaissent une interruption 
de travaux, consécutivement à la faillite de l’entreprise. 
Les travaux reprendront dès qu’une entreprise aura pu être 
désignée.

Pour les 41 logements restants :

–  12 logements connaitront un début de chantier cette année 
encore ;

–  29 logements connaitront un début de chantier au plus tard 
en 2018.

3. Je vous livre ici l’état d’avancement par type de chantier, les 
logements faisant l’objet d’adjudications successives :  

a) Square des Archiducs :

–  68 inoccupés transformés en 44 logements ;

–  Travaux en cours (via BELIRIS) ;

–  Livraison : fin 2018.

b) Diverses maisons et appartements :

–  14 inoccupés ;

–  Travaux en cours ;

–  Livraison : fin 2017.

c) Diverses maisons et appartements sur site classé :  

–  15 inoccupés ;

–  Travaux en cours ;

–  Livraison : fin printemps 2018.

d) Diverses maisons classées :

–  12 inoccupés ;

–  Travaux prévus en septembre 2017 ;

–  Livraison : fin 2018/début 2019.

e) Diverses maisons classées :

–  29 inoccupées ;

–  Travaux prévus début 2018 ;

–  Livraison : fin 2019.

f) Appartements classés :

–  3 inoccupés ;

–  Chantier à l’arrêt (faillite entreprise) ;

–  Gestion de la faillite en cours.

D’une part,  il faut donc souligner les efforts de la SISP, ainsi 
que les mesures de protection du patrimoine de la plupart des 
immeubles, qui expliquent l’avancement peu optimal des 
dossiers. D’autre part, il faut souligner l’action de soutien, 
dans la gestion du dossier, de la cellule opérationnelle de la 
SLRB à l’égard de Floréal.  

1. 141 eenheden op een totaal van 715 woningen. Dat komt dus 
overeen met 1 woning op 5 (en niet 1 op 4 zoals u in uw vraag 
aangeeft).

2. 100 leegstaande woningen worden momenteel gerenoveerd.

Daarvan liggen de werkzaamheden aan 3 woningen stil omdat 
de bouwonderneming failliet is gegaan. De werkzaamheden 
zullen hervat worden wanneer er een onderneming aangeduid 
zal zijn.

Voor de 41 overige woningen :

–  Zal voor 12 woningen de werf nog dit jaar worden 
opgestart ;

–  Zal voor 29 woningen de werf ten laatste in 2018 worden 
opgestart ;

3. Ik geef hier de voortgangsstatus per type werf, aangezien 
de woningen het voorwerp waren van opeenvolgende 
aanbestedingen :

a) Aartshertogensquare :

–  68 onbewoonde panden omgezet in 44 woningen ;

–  Werken in uitvoering (via BELIRIS) ;

–  Oplevering : Eind 2018.

b) Verschillende huizen en appartementen :

–  14 onbewoond ;

–  Werken in uitvoering ;

–  Oplevering : Eind 2017.

c) Verschillende huizen en appartementen op een geklas-
seerde site :

–  15 onbewoond ;

–  Werken in uitvoering ;

–  Oplevering : Einde lente 2018.

d) Verschillende geklasseerde huizen :

–  12 onbewoond ;

–  Werken voorzien in september 2017 ;

–  Oplevering : Eind 2018/begin 2019.

e) Verschillende geklasseerde huizen :

–  29 onbewoond ;

–  Werkzaamheden voorzien begin 2018 ;

–  Oplevering : Eind 2019.

f) Geklasseerde appartementen :

–  3 onbewoond ;

–  Werf stilgelegd (faillissement onderneming) ;

–  Beheer faillissement lopende.

Enerzijds is het dus van belang dat de inspanningen van 
de OVM benadrukt worden, en ook de maatregelen ter 
bescherming van het erfgoed van het merendeel van de 
panden, die ervoor zorgen dat de dossiers niet optimaal 
voortgang kunnen maken. Anderzijds valt de actie van de 
cel operationele actie van de BGHM, ter ondersteuning van 
Floréal, in het dossierbeheer benadrukt te worden.
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(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 548 de M. Alain Maron du 23 mai 2017 (Fr.) : 

La gestion des caves dans les immeubles de logements 
sociaux.

Le projet de logements sociaux Musin à Saint-Josse vient 
d’être inauguré. Ce site est géré par les HBM.

Il semble que la SISP ait décidé de mettre en location les 
caves séparément des logements. Ce qui signifie que tous les 
locataires n’ont pas accès à une cave et que, le cas échéant, ils 
doivent payer un surplus. Cela signifie aussi que des locataires 
« extérieurs » peuvent louer ces caves (à quelles fins ?) et avoir 
accès libre au bâtiment. Comme on peut l’imaginer, les locataires 
ne sont pas ravis.

Mes questions sont donc les suivantes :

–    Y a-t-il au niveau de la SLRB ou ailleurs une directive 
générale concernant la gestion des caves dans les immeubles 
de logements sociaux ?

–    Les locations de caves sont-elles encadrées au niveau des 
calculs des loyers ?

–    Des caves sont-elles systématiquement prévues dans les 
projets neufs ?

–    Pourquoi les caves ne sont-elles pas réservées aux locataires 
et pourquoi un loyer supplémentaire peut-il être réclamé alors 
que de prime abord, une cave peut être considérée comme 
partie intégrante du logement ?

Réponse : En ce qui concerne la SISP des HBM, qu’il s’agisse 
du site Musin ou des autres sites des HBM, la SLRB m’a confirmé 
qu’il n’y a jamais eu de surloyer payé pour les caves et jamais non 
plus de caves louées à des personnes extérieures à l’immeuble.  

Les caves sont attribuées aux locataires sans supplément de 
loyer.

Lors de la mise en location de nouveaux sites (ou d’immeubles 
rénovés), la société a constaté à de nombreuses reprises un amon-
cellement de cartons et objets divers dans les parties communes 
des caves.

Au vu du danger potentiel que représente cette situation sur le 
plan de la sécurité incendie et de la sécurité des accès communs 
devant rester libres de tout obstacle, la SISP a décidé, pour 

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 548 van de heer Alain Maron d.d. 23 mei 2017 
(Fr.) :

Het beheer van de kelders in sociale woonblokken.  

Het project voor sociale woningen Musin in Sint-Joost is net 
ingehuldigd. Deze site wordt beheerd door de GW.

Het lijkt erop dat de OVM heeft beslist om de kelders apart 
van de woningen te verhuren. Dat betekent dat niet alle huurders 
toegang hebben tot een kelder en dat ze, in voorkomend geval, 
extra moeten betalen. Het betekent ook dat « externe » huurders 
die kelders kunnen huren (voor welke doeleinden ?) en vrije 
toegang hebben tot het gebouw. Zoals te verwachten, zijn de 
huurders niet erg opgetogen…

Mijn vragen zijn dus de volgende :

–    Is er bij de BGHM of elders een algemene richtlijn 
met betrekking tot het beheer van de kelders in sociale 
woonblokken ?

–    Is de huur van de kelders gekaderd in de berekening van de 
huurprijzen ?

–    Zijn er systematisch kelders voorzien bij de nieuwe projecten ?
 

–    Waarom zijn de kelders niet gereserveerd voor de huurders en 
waarom kan extra huur worden gevraagd, terwijl een kelder 
op het eerste gezicht kan worden beschouwd als een integraal 
deel van de woning ?

Antwoord : Wat betreft de OVM van de GW, of het nu om 
de Musinsite of om de andere sites van de WG’s gaat, heeft 
de BGHM aan mij bevestigd nooit extra huurgelden te hebben 
gekregen voor de kelders en nooit kelders verhuurd te hebben aan 
personen van buiten het gebouw.

De kelders worden aan de huurders toegewezen zonder 
huurtoeslag.

Tijdens het te huur stellen van nieuwe sites (of gerenoveerde 
gebouwen) heeft de maatschappij verschillende malen vastgesteld 
dat er karton en diverse objecten in de gemeenschappelijke delen 
van de kelders opgestapeld lagen.

Gezien het potentiële gevaar van deze situatie op het vlak 
van brandveiligheid en de veiligheid van de gemeenschappelijke 
toegangen, die niet gehinderd mogen worden door obstakels, heeft 
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l’ensemble de ses sites, que l’accès aux caves et leur attribution 
auraient lieu lorsque l’ensemble des locataires auraient terminé 
d’emménager dans l’immeuble.

Les loyers de base des logements ont été approuvés par la 
SLRB en date du 24 octobre 2016.

Au cas où les caves devraient être attribuées, eu égard à 
une (ou des) solution(s) technique(s) satisfaisante(s), il n’y 
aura évidemment pas de modifications des loyers de base ni de 
suppléments réclamés aux locataires.

1. Non.

2. Lors de l’examen des propositions de loyer envoyées par les 
SISP, il n’est jamais arrivé qu’une société augmente le loyer 
de base d’un logement ou impute un supplément de loyer au 
motif que le locataire disposait d’une cave.

3. Les nouveaux logements comportent un espace privatif 
destiné au rangement ou au stockage, conformément aux dis-
positions du RRU.

Les dispositions techniques et fonctionnelles de la SLRB 
prévoient :

–  Un espace par appartement d’une surface de 4 m² (largeur 
minimum de 130 cm).

Aussi et au choix du gestionnaire des logements, cette surface 
est soit incluse dans le logement, soit incluse dans un local 
séparé, à la condition que ce local soit situé dans le bâtiment 
du logement et soit facilement accessible par le locataire.  

4. La SLRB m’a confirmé ne pas avoir connaissance de telles 
pratiques, que ce soit aux HBM ou dans une autre SISP.  

Question n° 549 de M. Bernard Clerfayt du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Les couts du personnel détaché des administrations.

La Cour des Comptes vient de rendre son rapport au Parlement 
wallon sur les comptes de la Région wallonne. Dans ce rapport, 
la Cour signale que les couts du personnel des administrations 
publiques wallonnes détaché dans les cabinets du gouvernement 
wallon ne sont pas directement imputés dans les budgets afférents 
au cout des cabinets mais restent logés dans les budgets des admi-
nistrations privées de ces agents détachés. Cette pratique a pour 
effet de minorer le cout budgétaire des cabinets tel qu’il est affiché 
dans le budget régional, rendu public et adopté par le Parlement 
bruxellois.  

J’aimerais savoir si cette pratique est également en vigueur en 
Région bruxelloise. Ainsi, il me plairait de savoir :

de OVM voor al haar sites besloten dat de kelders slechts toegan-
kelijk en toegewezen zouden worden wanneer alle huurders in het 
gebouw zijn ingetrokken.

De basishuurprijzen van de woningen werden door de BGHM 
goedgekeurd op 24 oktober 2016.

In het geval de kelder toegewezen zouden moeten worden, 
met betrekking tot één (of meerdere) technische oplossing(en), 
zullen uiteraard noch de basishuurprijzen noch de toelagen die de 
huurders worden aangerekend, gewijzigd worden.

1. Nee.

2. Tijdens het onderzoeken van de door de OVM’s verzonden 
huurprijzen is het nog nooit voorgekomen dat een maatschap-
pij de basishuurprijs van een woning verhoogt of extra huur 
aanrekent omdat de huurder over een kelder zou beschikken.

3. De nieuwe woningen bevatten een private ruimte als berging 
of opslagruimte, overeenkomstig de bepalingen uit de GSV.  

De technische en functionele bepalingen van de BGHM 
voorzien het volgende :

–  Eén ruimte per appartement, met een oppervlakte van 4 m² 
(minimumbreedte van 130 cm).

Bovendien, en dit hangt af van de keuze van de beheerder 
van de woningen, is deze oppervlakte ofwel in de woning zelf 
inbegrepen, ofwel in een afzonderlijk vertrek, op voorwaarde 
dat dit vertrek zich in het gebouw van de woning bevindt en 
makkelijk toegankelijk is voor de huurder.

4. De BGHM heeft aan mij bevestigd geen kennis te hebben 
over dergelijke praktijken, noch in de WG’s, noch in een 
andere OVM.

Vraag nr. 549 van de heer Bernard Clerfayt d.d. 23 mei 
2017 (Fr.) :

De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen.

Het Rekenhof heeft zopas zijn verslag over de rekeningen 
van het Waals Gewest aan het Waals Parlement uitgebracht. In 
dat verslag wijst het Hof erop dat de kosten voor het personeel 
van de Waalse overheidsdiensten, dat gedetacheerd wordt naar 
de kabinetten van de Waalse Regering niet rechtstreeks geboekt 
worden in de bijhorende begrotingen voor de kosten van de 
kabinetten, maar blijven staan in de begrotingen van de private 
besturen van dit gedetacheerd personeel. Deze praktijk heeft 
als gevolg dat de begrotingskost voor de kabinetten vermindert, 
zoals bedoeld wordt in de gewestbegroting, die openbaar gemaakt 
wordt en door het Brussels Parlement goedgekeurd wordt.

Ik zou willen weten of deze praktijk ook geldt in het Brussels 
Gewest.
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1. Combien de personnes, membres d’une administration 
publique bruxelloise ou d’un OIP dépendant de la tutelle 
régionale, travaillent ou travaillaient-elles dans votre cabinet 
pour les années 2014, 2015, 2016 et 2017 ?

2. Le cout des salaires et avantages accordés à ces membres de 
votre cabinet sont-ils imputés dans les frais de fonctionne-
ment du cabinet ou restent-ils à charge de l’administration qui 
les employait avant ce détachement ?

3. Quel est, pour chacune de ces années, le cout salarial total de 
ces détachements ?

4. N’estimez-vous pas préférable de déclarer dans le budget de 
la Région bruxelloise le cout complet des cabinets ministé-
riels et d’informer complètement le Parlement bruxellois de 
cette dépense ?

5. L’absence de vote formel d’autorisation de cette dépense par 
le Parlement n’interdit-elle pas le détachement de personnel 
de l’administration vers les cabinets ?

Réponse :

1. L’arrêté du gouvernement de la Région de Bruxelles-
Capitale du 20 juillet 2014 dispose, en son article 5, § 6, que 
« les membres du personnel des services du Ministère de la 
Région de Bruxelles-Capitale, des organismes para-régionaux 
bruxellois de type A et B ainsi que des sociétés régionales 
de droit public pour lesquelles des subventions de fonction-
nement sont octroyées par la Région peuvent, à la demande 
des membres du gouvernement et des secrétaires d’État, être 
détachés auprès de leur cabinet » et que « la rémunération 
desdits membres reste à charge du budget de l’autorité admi-
nistrative qui donne l’autorisation de leur détachement. »

Conformément à ces dispositions, des membres du personnel 
du SPRB et de divers OIP de type A et B sont effectivement 
détachés auprès de mon cabinet :

–  en 2014 : 14 agents ;

–  en 2015 : 14 agents ;

–  en 2016 : 14 agents ;

–  en 2017 : 14 agents.

2. Compte tenu de la fonction qu’ils occupent au cabinet, ces 
agents perçoivent une allocation de cabinet fixée conformé-
ment à l’article 14 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité.  

Ils perçoivent éventuellement également, conformément à 
l’article 14 bis de ce même arrêté, un complément de prime, 
dit prime d’expertise, si la fonction qu’ils occupent au sein du 
cabinet est assortie, conformément aux dispositions figurant à 
l’article 10 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité, d’une échelle 
de traitement supérieure à celle dont ils bénéficient au sein de 
leur administration d’origine.

Le cout de ces allocations et primes est imputé dans les frais 
de fonctionnement du cabinet.

3. Il ne parait pas possible d’établir, avec la précision requise, le 
cout salarial total de ces détachements dans la mesure où le 
montant réel de la rémunération des agents détachés, liquidée 
par leur administration d’origine, est un élément qui relève de 
leur vie privée et qui n’est pas communiqué au cabinet.  

1. Hoeveel personen, die lid zijn van een Brusselse overheids-
dienst of een ION die afhangt van het gewestelijk toezicht, 
werken of werkten in uw kabinet in 2014, 2015, 2016 en 
2017 ?

2. Wordt de kost voor de lonen en voordelen voor deze leden 
van uw kabinet geboekt als werkingskosten van het kabinet of 
blijven die ten laste van het bestuur dat hen tewerkstelde vóór 
deze detachering ?

3. Wat is voor elk van die jaren de totale loonkost van de 
detacheringen ?

4. Vindt u het niet beter om in de begroting van het Brussels 
Gewest de volledige kostprijs van de ministeriële kabinetten 
op te nemen en het Brussels Parlement correct te informeren 
over deze uitgave ?

5. Sluit het gebrek aan formele stemming over de machtiging 
van deze uitgave door het Parlement niet uit dat personeel van 
het bestuur naar de kabinetten gedetacheerd wordt ?

Antwoord :

1. Het besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering van 
20 juli 2014 bepaalt in haar artikel 5, § 6 dat « De personeels-
leden die behoren tot de diensten van het Ministerie van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest, tot paragewestelijke instel-
lingen van categorie A en B alsmede tot gewestelijke publiek-
rechtelijke maatschappijen waarvoor werkingstoelagen door 
het Gewest toegekend worden, op verzoek van de leden van 
de Regering en van de staatssecretarissen, naar hun kabinet 
gedetacheerd kunnen worden » en dat « de bezoldiging van 
bedoelde personeelsleden ten laste blijft van de begroting van 
de administratieve overheid die de detachering toestaat. »

Overeenkomstig deze bepalingen zijn er effectief personeels-
leden van de GOB en van verschillende ION van type A en B 
gedetacheerd bij mijn kabinet :

–  in 2014 : 14 medewerkers ;

–  in 2015 : 14 medewerkers ;

–  in 2016 : 14 medewerkers ;

–  in 2017 : 14 medewerkers.

2. Rekening houdend met de functie die ze in het kabinet 
uitoefenen, ontvangen deze ambtenaren een kabinetstoelage 
die overeenkomstig artikel 14 van het voornoemde besluit 
van 20 juli 2014 is vastgesteld.

Zij ontvangen eventueel ook, overeenkomstig artikel 14bis 
van datzelfde besluit, een aanvullende premie, die deskun-
digheidspremie wordt genoemd, wanneer de functie die ze 
in het kabinet uitoefenen, overeenkomstig de bepalingen 
van artikel 10 van het voornoemde besluit van 20 juli 2014, 
verbonden is aan een hogere weddeschaal dan diegene die ze 
binnen hun oorspronkelijke administratie genieten.

De kostprijs van deze toelagen en premies wordt opgenomen 
in de werkingskosten van het kabinet.

3. Het lijkt niet mogelijk om met de vereiste precisie de totale 
loonkosten van deze detacheringen vast te stellen, aangezien 
het werkelijke bedrag van de bezoldiging van de gedeta-
cheerde ambtenaren, betaald door hun oorspronkelijke admi-
nistratie, privé is en niet aan het kabinet gecommuniceerd 
wordt.
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En fonction de la situation personnelle de l’agent concerné 
(ancienneté, personnes à charge, etc.) la rémunération peut 
varier considérablement. Elle est cependant évaluable, en 
fonction de leur grade, puisqu’elle est fixée dans un barème 
(voir les annexes des arrêtés du gouvernement de la Région 
de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 – M.B. 05.06.2014 – 
fixant le statut administratif et pécuniaire des membres du 
personnel du MRBC et des OIP bruxellois).  

4. C’est une simple question de ventilation de dépenses 
autorisées qui poserait problème si tous les services du gou-
vernement, administrations et cabinets, n’étaient pas, in fine, 
chargés de la même mission : la mise en œuvre des politiques 
arrêtées par le gouvernement.

5. Tant l’habilitation figurant dans la loi spéciale du 12 janvier 
1989 relative aux institutions bruxelloises, notamment 
l’article 40, § 1er, qui renvoie aux dispositions de la loi 
spéciale du 8 aout 1980 de réformes institutionnelles, que 
celles figurant dans les différentes ordonnances créant les 
OIP bruxellois confèrent au gouvernement régional pleine 
compétence pour fixer le statut administratif et pécuniaire 
de ses services, qu’il s’agisse de ses administrations comme 
des cabinets de ses membres. La possibilité de détacher des 
membres du personnel des administrations dans les cabinets 
ministériels et le maintien de leur rémunération à charge de 
l’administration dont ils sont agents figurent expressément 
dans les différents statuts arrêtés par le gouvernement.  
  

Quelle que soit leur affectation, les rémunérations des 
membres du personnel des services du gouvernement figurent 
bien dans le budget régional.

Question n° 550 de M. Emin Özkara du 24 mai 2017 (Fr.) : 

Les animaux blessés recueillis en Région bruxelloise. 

Les 22 et 23 avril 2017, le Centre de revalidation pour la 
faune sauvage de Bruxelles ouvrait ses portes au grand public, 
l’occasion pour le centre de sensibiliser les Bruxellois dans leur 
diversité à la protection de la biodiversité dans notre belle Région. 
Dépendant de la Ligue royale belge pour la protection des oiseaux, 
ce centre a accueilli pas moins de 2.026 animaux blessés en 2016. 
En comparaison avec l’année 2015, on enregistre une hausse de 
6 % de prises en main d’animaux blessés (1). Parmi ces animaux, 
on comptait 1.293 animaux qui font partie de la faune sauvage.  

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Existe-t-il une liste, commune par commune, répertoriant à 
quels endroits exactement quelles espèces d’animaux ont été 
trouvées blessées ou mortes ?

(1)  Pa. D « 2000 animaux blessés recueillis », la Libre Belgique, lundi 
24 avril 2017, p 22.

Naargelang de persoonlijke situatie van de betrokken 
ambtenaar (anciënniteit, personen ten laste, enz.) kan de 
bezoldiging aanzienlijk variëren. De bezoldiging kan evenwel 
worden geëvalueerd in functie van hun graad aangezien ze in 
een barema is vastgesteld (zie bijlagen van de besluiten van 
de Brusselse Hoofdstedelijke Regering van 27 maart 2014 – 
BS 05.06.2014 - tot vaststelling van het administratief en 
geldelijk statuut van het personeel van het MBHG en van de 
Brusselse ION).

4. De eenvoudige spreiding van toegestane uitgaven zou proble-
matisch zijn als alle diensten van de Regering, administraties 
en kabinetten, in fine niet met dezelfde opdracht belast waren : 
de uitvoering van het beleid dat de Regering heeft vastgesteld. 

5. Zowel de machtiging in de bijzondere wet van 12 januari 1989 
met betrekking tot de Brusselse instellingen, inzonderheid op 
artikel 40, § 1, waarin wordt verwezen naar de bepalingen 
van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot hervorming 
der instellingen, als de bepalingen in de verschillende ordon-
nanties houdende oprichting van de Brusselse ION geven 
de Gewestelijke Regering de volledige bevoegdheid om 
het administratief statuut en de bezoldigingsregeling voor 
haar diensten vast te stellen, zowel voor haar administraties 
als voor de kabinetten van haar leden. De mogelijkheid om 
personeelsleden van de administraties naar de ministeriële 
kabinetten te detacheren en daarbij hun bezoldiging ten laste 
te houden van de administratie waarvoor ze werken, staat uit-
drukkelijk vermeld in de verschillende statuten die door de 
Regering zijn vastgesteld.

Wat hun bestemming ook is, de bezoldigingen van het 
personeel van de diensten van de Regering zijn wel degelijk 
opgenomen in de gewestelijke begroting.

Vraag nr. 550 van de heer Emin Özkara d.d. 24 mei 2017 
(Fr.) :

De in het Brussels Gewest opgevangen gewonde dieren.

Op 22 en 23 april 2017 opende het Brusselse revalidatiecen-
trum voor wilde dieren zijn deuren voor het grote publiek. Dat 
was voor het centrum de gelegenheid om de Brusselaars in al hun 
verscheidenheid bewust te maken over de bescherming van de 
biodiversiteit in ons mooie Gewest. Dit centrum maakt deel uit 
van het Koninklijk Belgisch Verbond voor de Bescherming van 
de Vogels en heeft in 2016 niet minder van 2026 gewonde dieren 
opgevangen. In vergelijking met het jaar 2015 is het aantal dieren 
waarover het zich ontfermd heeft met 6 % gestegen. (1) 1293 van 
die dieren behoren tot de wilde fauna.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Bestaat er een lijst waarin per gemeente wordt opgenomen op 
welke plaatsen de gewonde of dode dieren worden gevonden 
en over welke diersoorten het gaat ?

(1)  Pa. D, « 2000 animaux blessés recueillis », La Libre Belgique, 
maandag 24 april 2017, blz. 22.
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2. Le Centre de revalidation pour la faune sauvage de Bruxelles 
est-il le seul centre en capacité d’accueillir des animaux 
blessés en Région bruxelloise ? Existe-t-il d’autres centres de 
ce genre en Région bruxelloise ? La Région bruxelloise dis-
pose-t-elle de son propre centre de revalidation pour animaux 
blessés ?

3. Existe-t-il une collaboration entre Bruxelles Environnement et 
le Centre de revalidation pour la faune sauvage de Bruxelles ?

4. La Région bruxelloise soutient-elle le centre de revalidation 
pour la faune sauvage de Bruxelles ?

5. Une campagne de sensibilisation à destination des Bruxellois 
a-t-elle été organisée par Bruxelles Environnement 
concernant la protection de la biodiversité de notre Région 
et plus précisément concernant les animaux sauvages vivant 
dans notre Région ?

6. Le Centre de revalidation pour la faune sauvage de Bruxelles 
bénéficie-t-il d’un soutien financier de la Région ?

a) Si oui, depuis quand et pour quel montant ?

b) Si non, pour quelles raisons le Centre ne reçoit-il pas un 
soutien financier de la Région ?

Réponse :

1. Quand un animal en détresse est reçu par le centre de reva-
lidation de la LRBPO, l’endroit exact où il a été trouvé est 
encodé dans sa base de données informatisée. Il y a donc un 
répertoire pour la Région bruxelloise qui peut au besoin être 
trié par commune via les codes postaux.  

2. Le centre de revalidation pour la faune sauvage situé rue de 
Veeweyde à Anderlecht est le seul centre qui peut détenir des 
individus d’espèces protégées à des fins de revalidation à long 
terme.

En dehors du centre de revalidation d’Anderlecht, il existe 
2 antennes indépendantes. Ces 2 antennes ont un double rôle : 

–  apporter des « petits soins rapides » à des individus 
d’animaux sauvages légèrement blessés. Dans ce cas les 
individus peuvent être relâchés très rapidement ;

–  suppléer momentanément le centre de revalidation d’An-
derlecht lors de la fermeture de celui-ci, par exemple le 
dimanche. Les animaux ayant besoin d’une revalidation 
plus longue sont ensuite transférés vers le centre de revali-
dation agréé le plus proche dans l’intérêt de l’animal blessé.
 

3. Oui. La collaboration entre Bruxelles Environnement et le 
centre de revalidation se fait au travers :

–  d’une convention qui stipule les conditions et les modalités 
pour la capture, l’accueil, les soins et le relâcher de faune 
sauvage affaiblie ;

–  d’un permis d’environnement délivré par BE qui détermine 
les conditions pour le nombre d’animaux qui peuvent être 
détenus et les cadavres éventuels ;

–  d’une autorisation de dérogation de capture d’animaux ;

–  et d’une subvention qui leur est octroyée.

2. Is het Brusselse revalidatiecentrum voor wilde dieren het 
enige centrum dat gewonde dieren kan opvangen in het 
Brussels Gewest ? Bestaan er nog zulke centra in het Brussels 
Gewest ? Beschikt het Brussels Gewest over zijn eigen revali-
datiecentrum voor gewonde dieren ?  

3. Bestaat er een samenwerking tussen Leefmilieu Brussel en 
het Brusselse revalidatiecentrum voor wilde dieren ?

4. Steunt het Brussels Gewest het Brusselse revalidatiecentrum 
voor wilde dieren ?

5. Heeft Leefmilieu Brussel een bewustmakingscampagne voor 
de Brusselaars georganiseerd over de bescherming van de 
biodiversiteit in ons Gewest en meer bepaald over de wilde 
dieren die in ons Gewest leven ?  

6. Krijgt het Brusselse revalidatiecentrum voor wilde dieren 
financiële steun van het Gewest ?

a) Zo ja, sinds wanneer en voor welk bedrag ?

b) Zo niet, om welke redenen ontvangt het centrum geen 
financiële steun van het Gewest ?

Antwoord :

1. Wanneer een dier in nood door het revalidatiecentrum van de 
LRBPO opgevangen wordt, dan wordt de exacte locatie waar 
het gevonden is in hun geïnformatiseerde databank ingevoerd. 
Er bestaat dus een register voor het Brussels Gewest dat indien 
nodig via de postcodes gemeente per gemeente gesorteerd kan 
worden.

2. Het revalidatiecentrum voor wilde dieren dat aan de 
Veeweydestraat in Anderlecht gelegen is, is het enige centrum 
dat exemplaren van beschermde soorten voor doeleinden van 
langetermijnrevalidatie kan houden.

Buiten het revalidatiecentrum van Anderlecht bestaan er 
2 onafhankelijke antennes. Deze 2 antennes hebben een 
tweevoudige rol :

–  « snelle kleine zorgen » verschaffen aan exemplaren van 
wilde dieren die licht gewond zijn. In dit geval kunnen de 
exemplaren zeer snel terug losgelaten worden ;

–  als vervanging optreden voor het revalidatiecentrum van 
Anderlecht tijdens de sluiting van deze laatste, bijvoorbeeld 
op zondag. De dieren die een langere revalidatie nodig 
hebben, worden dan, in het belang van het gewonde dier, 
naar het dichtstbijzijnde erkende revalidatiecentrum 
overgebracht.

3. Ja. De samenwerking tussen Leefmilieu Brussel en het revali-
datiecentrum gebeurt door middel van :

–  een overeenkomst die de voorwaarden en de modaliteiten 
bepaalt voor de vangst, de opvang, het verzorgen en het 
terug loslaten van verzwakte wilde dieren ;

–  een milieuvergunning uitgereikt door LB die de 
voorwaarden vaststelt voor het aantal dieren die gehouden 
kunnen worden en de eventuele kadavers ;

–  een vergunning voor de afwijking op de vangst van dieren ;

–  een subsidie die hen toegekend wordt.
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4. Oui. Un agrément a été souscrit par le gouvernement 
bruxellois dans le Plan Nature bruxellois, approuvé en avril 
2016. Le gouvernement s’y engage pour les cinq années à 
venir à « prévoir une convention avec un centre de revalida-
tion pour recueillir, soigner et relâcher les animaux affaiblis. » 
  

5. Plusieurs canaux de communication (site web, fiches info, 
dépliants, brochures, livres,…) ont été élaborés ou actualisés 
pendant les derniers mois avec l’objectif de renseigner les 
citoyens concernant la protection optimale de la biodiversité 
indigène.

Un autre exemple est l’organisation d’un moment de formation 
autour des chauves-souris fin aout. Pendant l’automne, une 
campagne de sensibilisation sera initiée concernant l’interdic-
tion de nourrir les animaux sauvages dans les espaces verts 
publics.

6. Oui. Le centre de revalidation reçoit depuis 2005 une 
dotation de fonctionnement de la Région de Bruxelles. 
Les six dernières années cela se faisait moyennant une 
convention avec Bruxelles Environnement pour un montant 
de 5.000 euros (conservation de la nature). Depuis 2015 une 
dotation de 4.800 euros est ajoutée (Bien-être des animaux).

Question n° 551 de Mme Catherine Moureaux du 24 mai 
2017 (Fr.) :

Les expulsions de locataires des logements sociaux à 
Bruxelles.

N’ayant pas trouvé, malgré mes recherches, de données 
précises sur le nombre d’expulsions des locataires de logements 
sociaux à Bruxelles, pourriez-vous me communiquer les chiffres 
suivants :

1. Le nombre total d’expulsions de locataires de logements 
sociaux pour les années 2015 et 2016 ?

2. La proportion d’expulsions de locataires de logements sociaux 
ayant comme motif le défaut de paiement du loyer pour les 
années 2015 et 2016 ?

3. La proportion d’expulsions de locataires de logements 
sociaux pour les autres motifs répertoriés pour les années 
2015 et 2016 ?

4. La durée moyenne des arriérés de paiement ayant mené à une 
décision d’expulsion pour les années 2015et 2016 ?

Réponse :

1. En 2015 : 41 dont 21 pour lesquelles le ménage a quitté le 
logement avant l’expulsion.

2. En 2016 : 55 dont 27 pour lesquelles le ménage a quitté le 
logement avant l’expulsion.

3. Les expulsions sont toujours liées à des problèmes d’arriérés, 
sauf exception rarissime.

4. Cette donnée n’existe pas actuellement.

4. Ja. Een erkenning werd door de Brusselse regering onder-
schreven in het Brusselse Natuurplan, dat in april 2016 werd 
goedgekeurd. Hierin engageert de regering zich voor de 
komende vijf jaar « voor de opmaak van een jaarlijkse over-
eenkomst met een revalidatiecentrum voor de opvang en de 
verzorging van verzwakte dieren, en vervolgens het weer 
vrijlaten ervan ».

5. Verschillende communicatiekanalen (website, infofiches, 
folders, brochures, boeken,…) werden de jongste maanden 
uitgewerkt of geactualiseerd met als doel de burgers te 
informeren over de optimale bescherming van de inheemse 
biodiversiteit.

Een ander voorbeeld is de organisatie van een vormingsmo-
ment rond vleermuizen eind augustus. In het najaar zal een 
sensibilisatiecampagne worden opgestart betreffende het voe-
derverbod van wilde dieren in de openbare groene ruimten.  

6. Ja. Het revalidatiecentrum ontvangt sinds 2005 een wer-
kingstoelage van het Brussels Gewest. De afgelopen zes 
jaar gebeurde dat in de vorm van een overeenkomst met 
Leefmilieu Brussel ter waarde van 5000 euro (natuurbe-
houd). Sinds 2015 komt daar een dotatie bij ten bedrage van 
4.800 euro(dierenwelzijn).

Vraag nr. 551 van mevr. Catherine Moureaux d.d. 24 mei 
2017 (Fr.) :

Uitzettingen van huurders van sociale woningen te Brussel. 

Ondanks mijn opzoekingen heb ik geen precieze gegevens 
kunnen vinden over het aantal uitzettingen van huurders van 
sociale woningen in Brussel. Kan u mij daarom de volgende 
cijfers verschaffen :

1. Het totaal aantal uitzettingen van huurders van sociale 
woningen in 2015 en in 2016 ?

2. Het aandeel van de uitzettingen van huurders van sociale 
woningen wegens het niet betalen van de huur in 2015 en in 
2016 ?

3. Het aandeel van de uitzettingen van huurders van sociale 
woningen wegens andere redenen in 2015 en in 2016 ?  

4. De gemiddelde duur van de huurachterstallen die hebben 
geleid tot een beslissing tot uitzetting in 2015 en in 2016 ?

Antwoord :

1. In 2015 : 41 waarvan er 21 gezinnen de woning vóór de uit-
huiszetting verlaten hebben.

2. In 2016 : 55 waarvan er 27 gezinnen de woning vóór de 
uithuiszetting verlaten hebben.

3. De uithuiszettingen houden altijd verband met problemen van 
achterstallige betalingen, behoudens zeldzame uitzondering.

4. Dit gegeven bestaat momenteel niet.
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Question n° 552 de Mme Annemie Maes du 24 mai 2017 
(N.) :

L’étude sur la contribution de la combustion de bois à la 
pollution atmosphérique en Région bruxelloise.

En réponse à une de mes questions écrites précédentes, vous 
avez déclaré qu’en 2017, un groupe d’experts français serait 
notamment chargé de travailler au facteur d’émission utilisé 
pour calculer la part de la combustion de bois dans la pollution 
atmosphérique de la Région bruxelloise.

–    Cette étude est-elle entretemps finalisée ? Dans la négative, 
quand les résultats en sont-ils escomptés ?

–    Dans l’affirmative, quelle en est la conclusion et quelles en 
sont les grandes lignes ? Plus concrètement, quelle quantité 
de PM10 et de PM2,5 la combustion de bois émet-elle chaque 
année en Région bruxelloise ? Quelle est sa part relative dans 
les émissions totales de PM10 et de PM2,5 sur le territoire de 
la Région bruxelloise ?  

Réponse : L’analyse des facteurs d’émissions concernant le 
bois dans le secteur résidentiel est en cours. Il est prévu que les 
résultats de cette étude soient intégrés à la prochaine soumission 
des inventaires d’émissions atmosphériques dans le cadre de la 
Convention sur la pollution atmosphérique transfrontière à longue 
distance le 15 février 2018.  

Question n° 553 de M. Hasan Koyuncu du 1er juin 2017 
(Fr.) :

L’état des immeubles en copropriété en Région bruxelloise. 

La copropriété est un mode d’habitat très répandu en 
Belgique, c’est plus de 182.000 immeubles dans notre pays dont 
plus de 33.000 à Bruxelles.74,7 % de la population bruxelloise vit 
en appartement.

Bon nombre de ces immeubles qui ont été construits pour la 
plupart dans les années 60-70 se trouvent dans un mauvais état et 
nécessitent de lourds travaux de rénovation. Tous les coproprié-
taires ne disposent pas d’assez de fonds pour les réaliser et ils sont 
donc reportés d’AG en AG pour être exécutés plusieurs années 
plus tard ou pour tout simplement ne jamais avoir lieu.

On imagine facilement les risques et accidents que cette 
situation peut présenter pour les habitants d’une copropriété mais 
aussi pour les badauds.

J’ai trouvé dans les archives de la DH un article qui relate un 
accident qui s’est malheureusement bel et bien produit en octobre 
2015 :

Vraag nr. 552 van mevr. Annemie Maes d.d. 24 mei 2017 
(N.) :

De studie rond de bijdrage van houtverbranding aan de 
luchtvervuiling van het Brussels Gewest.

In antwoord op een eerdere schriftelijke vraag van mij zei u 
dat er in 2017 een groep van Franse experts zou worden belast om, 
onder meer te werken rond de emissiefactor die wordt gebruikt 
om het aandeel van houtverbranding binnen de luchtvervuiling 
van het Brussels gewest te berekenen.

–    Is deze studie ondertussen afgerond ? Zo nee, wanneer worden 
de studieresultaten verwacht ?

–    Indien de studie wel is afgerond, wat is dan de conclusie 
en welke grote lijnen kunnen eruit gehaald worden ? Meer 
concreet, hoeveel PM10 en PM2,5 komt er jaarlijks vrij 
omwille van houtverbranding binnen het Brussels Gewest ? 
Wat is het relatieve aandeel hiervan binnen de totale uitstoot 
van PM10 en PM2,5 op het grondgebied van het Brussels 
Gewest ?

Antwoord : De studie van de emissiefactoren betreffende 
hout in de residentiële sector is aan de gang. Er is voorzien dat 
de resultaten van deze studie opgenomen zullen worden bij de 
indiening binnenkort van de inventarissen van atmosferische 
emissies in het kader van het Verdrag betreffende grensoverschrij-
dende luchtverontreiniging over lange afstand op 15 februari 
2018.

Vraag nr. 553 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 1 juni 2017 
(Fr.) :

De staat van de gebouwen in mede-eigendom in het Brussels 
Gewest.

Mede-eigendom is een zeer gangbare woonvorm in België, 
met meer dan 182.000 gebouwen in ons land, waarvan 33.000 
in Brussel. 74,7 % van de Brusselse bevolking woont in een 
appartement.

Een groot aantal van die gebouwen die voor het grootste deel 
in de jaren 60-70 zijn gebouwd, is in slechte staat en heeft zware 
renovatiewerken nodig. Niet alle mede-eigenaars beschikken over 
voldoende middelen om die werken uit te voeren en ze worden 
dus telkens uitgesteld tot de volgende AV om pas jaren later of 
gewoonweg nooit te worden uitgevoerd.

Men kan zich wel voorstellen welke gevaren en ongevallen 
die situatie met zich kan meebrengen voor de bewoners van een 
mede-eigendom, maar ook voor de voorbijgangers.

Ik heb in de archieven van La Dernière Heure een artikel 
teruggevonden dat het relaas doet van een ongeval dat zich 
jammer genoeg wel degelijk heeft voorgedaan in oktober 2015 :
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« Deux balcons du 10e étage de la résidence Vendôme, avenue 
Jean Dubrucq, à Molenbeek, s’effondraient soudainement, 
entrainant dans leur chute ceux des 7e, 8 e et 9e étages du bâtiment. 
Un incident qui aurait pu virer au drame, le concierge se trouvant 
encore en bas de l’immeuble, mais qui était pourtant aussi évitable 
que prévisible. « Cela fait 17 ans que les terrasses doivent être 
rénovées, mais l’assemblée générale (AG) des copropriétaires 
n’a jamais voté pour ces travaux », expliquait, à l’époque, Allan 
Thays, le concierge. »  

Face à cette problématique, et afin d’éviter que ce genre 
d’incident se répète, je souhaite connaitre, Madame la Ministre, 
les mesures qui ont été prises jusqu’à présent pour améliorer l’état 
des immeubles en copropriété se trouvant sur le territoire de notre 
Région ?

Disposez-vous d’informations sur la situation géographique 
de ces copropriétés dites fragiles (situation financière difficile 
empêchant l’exécution de gros travaux), quelles communes en 
comptent le plus ? Un classement reprenant les 19 communes 
bruxelloises serait le bienvenu.  

Réponse : J’ai tout à fait conscience de la problématique que 
votre question soulève.

 La première chose à savoir est que les règles relatives à la 
copropriété sont toujours du ressort du fédéral. Ceci limite très 
fortement les capacités d’action de la Région quant à l’état des 
copropriétés. Je vous invite donc à vous tourner vers le Ministre 
fédéral compétent.

De ce fait, Bruxelles Logement ne dispose pas d’un inventaire 
des copropriétés en difficulté.

Un tel inventaire serait du reste extrêmement complexe à 
réaliser car les difficultés auxquelles peuvent être confrontées les 
copropriétés ne sont pas toujours visibles de l’extérieur. Il peut 
s’agir par exemple d’ascenseurs non conformes, de plomberie ou 
d’électricité. Les causes peuvent également être des difficultés 
financières, un certain amateurisme de syndic non professionnels 
ou des mésententes.

Un inventaire nécessiterait donc d’identifier les immeubles 
régis par des copropriétés, d’identifier leurs syndics (s’ils ont 
été désignés) et de les interroger au cas par cas sur les difficultés 
qu’elles rencontrent. Ce type d’informations ne peut pas être en 
l’état collecté de manière exhaustive et structurelle par l’adminis-
tration régionale.  

L’outil principal pour soutenir les particuliers dans l’entretien 
et l’amélioration de leurs logements est l’octroi de primes à la 
rénovation de l’habitat, qui sont gérées depuis le 1er avril par 
Bruxelles urbanisme et patrimoine. Ces primes s’adressent aux 
propriétaires-occupants ou aux propriétaires-bailleurs qui confient 
leurs logements à des AIS. Aujourd’hui déjà, les copropriétés 
peuvent s’organiser pour bénéficier de ces primes.  

« Twee balkons van de tiende verdieping van de residentie 
Vendôme, Jean Dubrucqlaan, Sint-Jans-Molenbeek, stortten 
plotseling in en namen in hun val die van de zevende, achtste 
en negende verdieping mee. Een incident dat op een drama had 
kunnen uitlopen, want de conciërge bevond zich nog beneden het 
gebouw, maar dat nochtans vermeden en voorzien had kunnen 
worden. « De terrassen moeten al 17 jaar gerenoveerd worden, 
maar de algemene vergadering (AV) van mede-eigenaars heeft 
nooit voor die werken gestemd », legde de conciërge, Allan 
Thays, toen uit. » ».

Om deze problematiek aan te pakken, en te vermijden dat 
dit soort incidenten zich herhaalt, zou ik graag weten welke 
maatregelen tot nog toe werden getroffen om de staat van de 
gebouwen in mede-eigendom op het Brussels grondgebied te 
verbeteren.

Beschikt u over gegevens met betrekking tot de geografi-
sche ligging van die zogeheten kwetsbare mede-eigendommen 
(moeilijke financiële situatie die de uitvoering van grote werken 
verhindert) ? Welke gemeenten tellen de meeste ? Een klassement 
waarin de 19 Brusselse gemeenten worden opgenomen, zou 
welkom zijn.

Antwoord : Ik ben mij zeker bewust van het probleem in 
verband met uw vraag.

Het eerste belangrijke punt om te weten is dat de regels 
betreffende de mede-eigendom nog steeds een federale 
bevoegdheid zijn. Dit beperkt in zeer sterke mate de mogelijk-
heden van het Gewest om in verband met de toestand van de 
mede-eigendommen tot de actie over te gaan.

Daarom beschikt Brussel Huisvesting niet over een inventaris 
van de mede-eigendommen in moeilijkheden.

Een dergelijke inventaris zou verder extreem ingewikkeld 
zijn om tot stand te brengen omdat de moeilijkheden waarmee 
de mede-eigenaars geconfronteerd worden niet altijd van buitenaf 
zichtbaar zijn. Het kan bijvoorbeeld om liften die niet conform 
zijn, loodgieterij of elektriciteit gaan. De oorzaken kunnen ook 
financiële moeilijkheden, een zeker amateurisme van niet-profes-
sionele syndici of slechte verstandhoudingen zijn.

Een inventaris zou het dus noodzakelijk maken om de 
gebouwen te identificeren die door mede-eigenaars geleid 
worden, hun syndici te identificeren (indien ze aangeduid zijn) en 
hen, geval per geval, over de moeilijkheden die ze ondervinden, 
te ondervragen. Dit soort informatie kan nu niet op uitputtende 
en structurele wijze door het gewestelijke bestuur ingezameld 
worden.

Het belangrijkste werkinstrument om particulieren te onder-
steunen bij het onderhoud en de verbetering van hun woningen 
is de toekenning van renovatiepremies voor de woonst, die sinds 
1 april door Brussel Stedenbouw en Erfgoed beheerd worden. 
Deze premies richten zich op de eigenaars-bewoners en op de 
eigenaars-verhuurders die hun woningen aan SVK toevertrouwen. 
Vandaag kunnen de mede-eigenaars zich organiseren om van deze 
premies te genieten.
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La réforme prévue par l’accord de gouvernement qui prévoit 
le rapprochement des primes à la rénovation de l’habitat et des 
primes énergie devrait être l’occasion de mieux adapter le système 
des primes à la réalité des copropriétés.  

Si les primes à la rénovation sont du ressort du Ministre-
Président, de mon côté, les primes énergie ont été réformées avec 
un régime entré en vigueur le 1er janvier 2015 de telle sorte que 
désormais, les copropriétés peuvent se voir octroyer les primes les 
plus intéressantes (catégorie C).

Ainsi par exemple, avant, un propriétaire désirant isoler son 
toit pouvait percevoir 15 euros de prime par m². Si c’est une 
demande émanant d’une copropriété, celle-ci pourra maintenant 
percevoir 25 euros par m².

Je vous invite à consulter la brochure « primes énergie 2016 » 
pour plus d’informations à cet égard.

Question n° 554 de Mme Catherine Moureaux du 1er juin 
2017 (Fr.) :

Les expulsions de locataires des agences immobilières 
sociales à Bruxelles.

N’ayant pas trouvé, malgré mes recherches, de données 
précises sur le nombre d’expulsions des locataires des agences 
immobilières sociales à Bruxelles, pourriez-vous me communiquer 
les chiffres suivants :

–    Le nombre total d’expulsions de locataires des agences immo-
bilières sociales pour les années 2015 et 2016 ?

–    La ventilation des expulsions de locataires des agences immo-
bilières sociales selon les motifs répertoriés pour les années 
2015 et 2016 ?

Réponse : Bruxelles Logement n’est à même de communiquer 
que sur les chiffres 2015 d’expulsions de locataires par des 
agences immobilières sociales. En effet, les données 2016 seront 
communiquées dans les rapports annuels qui seront joints avec 
les justificatifs de la subvention 2016 qui doivent être envoyés à 
l’administration pour la fin du premier semestre 2017 / début du 
deuxième.

 Concernant l’année 2015, les rapports annuels des AIS font 
état de 33 expulsions de locataires d’AIS. Ces expulsions se 
répartissent de la façon suivante :

AIS Nombre d'expulsions 2015

Agence Immobilière Sociale 
Bruxelles (AISB) 0

Agence Immobilière Sociale 
Quartier (AISQ) 1

De door het Regeerakkoord geplande hervorming die de 
toenadering tussen renovatiepremies voor de woonst en ener-
giepremies voorziet, zou de gelegenheid moeten vormen om het 
premiestelsel beter aan de realiteit van de mede-eigenaars aan te 
passen.

Terwijl de renovatiepremies onder de bevoegdheid van de 
minister-president vallen, zijn, van mijn kant uit, de energiepre-
mies hervormd met een stelsel dat op 1 januari 2015 van kracht 
geworden is, waardoor voortaan de mede-eigendommen de 
interessantste premies (categorie C) toegekend kunnen krijgen.

Zo kon vroeger bijvoorbeeld een eigenaar die zijn dak wou 
isoleren, 15 euro premie per m² bekomen. Wanneer de aanvraag 
van een mede-eigendom afkomstig is, dan kan zij nu 25 euro per 
m² bekomen.

Ik nodig u uit om de brochure « energiepremies 2016 » voor 
meer informatie over dit onderwerp te raadplegen.

Vraag nr. 554 van mevr. Catherine Moureaux d.d. 1 juni 
2017 (Fr.) :

Uitzettingen van huurders van de sociale verhuurkantoren 
in Brussel.

Ondanks mijn zoekwerk heb ik geen nauwkeurige gegevens 
over het aantal uitzettingen van huurders van de sociale verhuur-
kantoren in Brussel gevonden. Kunt u me bijgevolg de volgende 
cijfers meedelen :

–    Het totale aantal uitzettingen van huurders van de sociale ver-
huurkantoren voor de jaren 2015 en 2016 ?

–    De uitsplitsing van de uitzettingen van huurders van de sociale 
verhuurkantoren over de opgelijste redenen voor de jaren 
2015 en 2016 ?

Antwoord : Brussel Huisvesting is slechts in staat om de 
cijfers van uithuiszettingen van huurders door de sociale verhuur-
kantoren van 2015 mee te delen. De gegevens 2016 zullen immers 
in de jaarverslagen meegedeeld worden die bij de verantwoor-
dingsstukken van de subsidie 2016 gevoegd worden die tegen 
het einde van het eerste semester 2017 / begin van het tweede 
semester naar het bestuur verzonden moeten worden.

Betreffende het jaar 2015 maken de jaarverslagen van de 
SVK gewag van 33 uithuiszettingen van huurders van SVK. Deze 
uithuiszettingen zijn op de volgende manier gespreid :

SVK Aantal uithuiszettingen 2015

Sociaal Verhuurkantoor 
Brussel (AISB) 0

Agence Immobilière Sociale 
Quartier (AISQ) 1
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AIS Nombre d'expulsions 2015

Agence Immobilière Sociale 
UCCLOISE (AISU) 5

Agence Immobilière Sociale 
SCHAERBEEKOISE 0

Agence Immobilière Sociale 
de JETTE (AISJ) 1

Sociaal Verhuurkantoor 
BAITA VZW 1

Agence Immobilière Sociale 
HABITAT ET RÉNOVATION 5

Agence Immobilière Sociale 
HECTOR DENIS 0

Agence Immobilière Sociale IRIS 0

Asbl Agence Immobilière 
Sociale LE NOUVEAU 150 0

Agence Immobilière Sociale 
LES 3 POMMIERS 0

Agence Immobilière Sociale 
LOGEMENT POUR TOUS 0

Agence Immobilière Sociale de 
Saint-Josse-ten-Noode (A.I.S.S.J.) 13

Agence Immobilière Sociale 
SAINT-GILLOISE (Th.Verhaegen) 0

Agence Immobilière 
Sociale OZANAM 0

Agence Immobilière 
Sociale M.A.I.S. 0

Agence Immobilière Sociale de 
WOLUWE-ST-LAMBERT 1

Agence Immobilière Sociale 
COMME CHEZ TOI 1

Agence Immobilière 
Sociale LE RELAIS 3

Agence Immobilière 
Sociale DELTA 2

Agence Immobilière Sociale 
d'ETTERBEEK 0

Agence Immobilière Sociale 
FOREST (A.I.S.F) 0

Agence Immobilière Sociale 
d'Anderlecht-Cureghem 0

Agence Immobilière 
Sociale Etudiants  0

Total 33

En ce qui concerne votre demande d’informations relatives 
aux motifs d’expulsion, l’administration ne possède pas cette 
information. Les AIS doivent fournir des informations quant aux 
entrées et sorties de leurs logements. Elles ne sont toutefois pas 
tenues de préciser les motifs d’expulsion dans leur rapport annuel. 
L’administration vérifie donc les motifs en cas de situations 
anormales ou de plainte.

SVK Aantal uithuiszettingen 2015

Agence Immobilière Sociale 
UCCLOISE (AISU) 5

Agence Immobilière Sociale 
SCHAERBEEKOISE 0

Agence Immobilière Sociale 
de JETTE (AISJ) 1

Sociaal Verhuurkantoor 
BAITA VZW 1

Agence Immobilière Sociale 
HABITAT ET RÉNOVATION 5

Agence Immobilière Sociale 
HECTOR DENIS 0

Agence Immobilière Sociale IRIS 0

Asbl Agence Immobilière 
Sociale LE NOUVEAU 150 0

Agence Immobilière Sociale 
LES 3 POMMIERS 0

Agence Immobilière Sociale 
LOGEMENT POUR TOUS 0

Agence Immobilière Sociale de 
Saint-Josse-ten-Noode (A.I.S.S.J.) 13

Agence Immobilière Sociale 
SAINT-GILLOISE (Th.Verhaegen) 0

Agence Immobilière 
Sociale OZANAM 0

Agence Immobilière 
Sociale M.A.I.S. 0

Agence Immobilière Sociale de 
WOLUWE-ST-LAMBERT 1

Agence Immobilière Sociale 
COMME CHEZ TOI 1

Agence Immobilière 
Sociale LE RELAIS 3

Agence Immobilière 
Sociale DELTA 2

Agence Immobilière Sociale 
d'ETTERBEEK 0

Agence Immobilière Sociale 
FOREST (A.I.S.F) 0

Agence Immobilière Sociale 
d'Anderlecht-Cureghem 0

Sociaal Verhuurkantoor 
voor Studenten  0

Totaal 33

Betreffende uw vraag voor informatie in verband met de 
redenen van uithuiszetting is het zo dat het bestuur niet over deze 
informatie beschikt. De SVK moeten informatie verstrekken over 
de instroom en uitstroom uit hun woningen. Ze zijn echter niet 
verplicht om de redenen voor uithuiszetting in hun jaarverslag 
weer te geven. Het bestuur kijkt dan ook de redenen na in geval 
van abnormale situaties of in geval van klachten.
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Question n° 555 de Mme Carla Dejonghe du 1er juin 2017 
(N.) :

L’installation de toilettes écologiques dans l’espace public 
bruxellois.

Dernièrement, des toilettes écologiques ont été installées sur 
la plaine de jeux des Dames Blanches, à Woluwe-Saint-Pierre. 
Ces toilettes n’utilisent ni eau ni électricité ; c’est, entre autres, la 
raison pour laquelle elles seraient jusqu’à 5 fois moins couteuses 
que des toilettes publiques classiques. Leur entretien aussi serait 
relativement simple, ce qui allège la charge de travail des services 
d’entretien. Il reste toutefois évident que les exploitants de la 
plaine de jeux et les services communaux doivent passer des 
accords clairs à ce sujet.

Le besoin de toilettes publiques (gratuites) est grand dans 
notre Région, et l’offre reste limitée à ce jour, surtout comparé 
à d’autres villes. Les initiatives, comme par exemple dans les 
installations des transports en commun, avancent très lentement, 
mais dans les espaces verts aussi, l’offre sanitaire reste encore trop 
limitée. Chaque (petit) parc ou plaine de jeux plus vaste devrait 
idéalement être équipé de toilettes publiques. Il importe dès lors 
d’examiner toutes les options peu couteuses et faciles d’entretien.

1. Comment la Région bruxelloise ou l’IBGE soutiennent-ils 
activement les communes bruxelloises dans le déploiement 
d’un réseau de toilettes publiques dans l’espace public ? Y 
a-t-il des projets afin d’augmenter dans un avenir proche le 
nombre de toilettes publiques dans l’espace public bruxellois ?
 

2. Comment collabore-t-on avec les services communaux locaux 
pour l’entretien des toilettes publiques ?

3. Bruxelles Environnement a-t-il des projets afin d’augmenter 
le nombre de toilettes publiques dans les espaces verts qu’il 
gère ? Opte-t-on en outre pour des toilettes écologiques ? Sur 
quoi base-t-on la décision d’installer des toilettes écologiques 
ou des toilettes classiques ?

Réponse :

1. Actuellement, il n’existe pas de politique structurelle d’appui 
aux communes pour le développement d’un réseau de toilettes 
publiques dans les espaces publics bruxellois. Il n’existe pas 
non plus de planification visant à déployer ce réseau à court 
et moyen terme. Toutefois, Bruxelles Environnement vient en 
appui des communes bruxelloises qui souhaitent placer des 
toilettes publiques.

2. Aucune collaboration particulière n’a été mise en place 
avec les services communaux pour l’entretien des toilettes 
publiques. Les communes gèrent l’entretien des toilettes 
publiques communales et Bruxelles Environnement gère 
l’entretien des toilettes publiques présentes dans les espaces 
verts régionaux.

3. Dans le passé, trois toilettes entièrement automatiques ont été 
installées et sont gérées par Bruxelles Environnement. Les 
localisations sont : les parcs de la Porte de Hal, Roi Baudouin 
et de Laeken.

Si Bruxelles Environnement ne prévoit pas, pour le moment, 
de généraliser l’installation de toilettes publiques à l’ensemble 

Vraag nr. 555 van mevr. Carla Dejonghe d.d. 1 juni 2017 
(N.) :

De plaatsing van ecologische toiletten in de Brusselse 
openbare ruimte.

Recent werd in Sint-Pieters-Woluwe aan het speelterrein van 
de Witte Vrouwen een ecologisch toilet geïnstalleerd. Het toilet 
gebruikt water noch elektriciteit en zou onder andere daardoor 
tot 5 maal goedkoper zijn dan een meer klassiek publiek toilet. 
Ook het onderhoud zou relatief eenvoudig zijn, wat scheelt in 
werkdruk voor de onderhoudsdiensten. Al blijft het evident dat er 
hierover duidelijke afspraken gemaakt worden tussen de uitbaters 
van het speelterrein en de gemeentediensten.  

De noodzaak aan (gratis) openbare toiletten in ons Gewest is 
groot en het aanbod blijft tot nog toe te beperkt ; zeker in vergelij-
king met andere steden. Initiatieven in bijvoorbeeld de installaties 
van het openbaar vervoer vorderen zeer langzaam, maar ook 
in groenruimtes is het sanitair aanbod nog veel te beperkt. Elk 
park(je) of groter speelterrein zou best uitgerust zijn met een 
openbaar toilet. Het is dan ook belangrijk dat alle goedkope, 
onderhoudsvriendelijke opties worden onderzocht.

1. Op welke manier stimuleert het Brussels Gewest of het 
BIM de Brusselse gemeentes actief in de ontplooiing van 
een netwerk van publieke toiletten in de openbare ruimte ? 
Bestaan er plannen om in de nabije toekomst het aantal 
openbare toiletten in de Brusselse publieke ruimte nog uit te 
breiden ?

2. Op welke manier werkt men voor het onderhoud van de 
publieke toiletten samen met de lokale gemeentediensten ?

3. Heeft Leefmilieu Brussel plannen om het aantal publieke 
toiletten in de door haar beheerde groenruimtes uit te breiden ? 
Wordt daarbij geopteerd voor ecologische toiletten ? Op basis 
waarvan gebeurt de afweging om een ecologisch of klassiek 
toilet te installeren ?

Antwoord :

1. Momenteel bestaat er geen structureel beleid, ter ondersteu-
ning van de gemeenten, voor de uitbouw van een netwerk 
van openbare toiletten in de Brusselse openbare ruimten. 
Er bestaat ook geen tijdsschema voor het uitrollen van dit 
netwerk op korte en middellange termijn. Leefmilieu Brussel 
geeft echter ondersteuning aan de Brusselse gemeenten die 
openbare toiletten willen plaatsen.

2. Er is voor het onderhoud van de openbare toiletten geen 
bijzondere samenwerking opgezet met de gemeentelijke 
diensten. De gemeenten beheren het onderhoud van de 
gemeentelijke openbare toiletten en Leefmilieu Brussel 
beheert het onderhoud van de openbare toiletten in de gewes-
telijke groene ruimten.

3. In het verleden werden volautomatische toiletten geplaatst, 
die beheerd worden door Leefmilieu Brussel. De locaties 
zijn : het Hallepoortpark, het Koning Boudewijnpark en het 
park van Laken.

Hoewel Leefmilieu Brussel op dit moment niet van plan is om 
de plaatsing van openbare toiletten voor alle groene ruimten 
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de ces espaces verts, cette option est présente et prise en 
compte dans le cadre de certains projets d’aménagement ou 
de réaménagement (Allée du Kaai, Liedekerke et kiosques 
d’été par exemple).

Bruxelles Environnement privilégie les toilettes publiques 
installées dans des bâtiments existants comme c’est le cas aux 
parcs Georges Henri, des étangs Mellaerts, du Liedekerke et 
du Cinquantenaire. En effet, ce sont ces toilettes qui présentent 
les meilleurs atouts compte tenu des avantages/inconvénients, 
mais également compte tenu du rapport qualité/solidité/prix.

Même si ce sont les toilettes publiques « classiques » qui sont 
privilégiées, les autres types de toilettes ne sont pas exclus 
pour autant. En effet, chaque projet nécessite une analyse du 
contexte avant la prise de décision : lieu de placement, surface 
disponible, pression d’utilisation, risque de vandalisme, 
objectif poursuivi…

Ainsi, Bruxelles Environnement dispose également de 
quelques toilettes automatiques et 5 toilettes sèches seront 
placées durant la période estivale, à proximité des kiosques 
temporaires prévus dans certains parcs. Ce projet permettra à 
Bruxelles Environnement de faire un test, en situation réelle, 
sur une période limitée à 3 mois, de ce type d’équipement 
dans les espaces verts régionaux : couts d’entretien, facilité de 
gestion, vandalisme et couts de réparation, etc.

Question n° 556 de M. Alain Destexhe du 6 juin 2017 (Fr.) : 

Heures d’ouverture réduites du parc Tenbosch à Ixelles.

En cette saison estivale, il est particulièrement agréable de 
se balader dans le parc Tenbosch à Ixelles. Outre son patrimoine 
végétal important et son intérêt botanique, de nombreux individus 
peuvent arpenter ce lieu de rencontres et de repos.

Sauf erreur de ma part, ce parc ferme relativement tôt 
puisqu’en cette saison, il ferme à 20h50. Etant donné que de 
nombreux individus travaillent et ne peuvent profiter de balades 
qu’après, il est dommage qu’ils ne puissent pas s’y promener. Par 
ailleurs, le temps est propice aux flâneries, aux piqueniques et 
autres et il est donc regrettable que ce parc public ait une tranche 
horaire d’ouverture si réduite. Pour rappel, le soleil ne se couche 
pas avant 21h30, les promeneurs ont donc tendance à prolonger 
leur après-midi et leur soirée.

Je pense que pour toutes ces raisons, il serait pertinent 
d’étendre les horaires d’ouverture du parc afin que chacun puisse 
en profiter.

Mes questions, Madame la Ministre , sont les suivantes :

–    Que pensez-vous de cette situation ? Y a-t-il une raison parti-
culière à ces horaires relativement réduits ?

–    Avez-vous déjà réalisé des démarches afin de voir s’il serait 
possible de les étendre, notamment en période estivale ?

te generaliseren, is dit een optie die in aanmerking wordt 
genomen in het kader van bepaalde projecten van aanleg 
of heraanleg (Allée du Kaai, Liedekerke en zomerkiosken 
bijvoorbeeld).

Leefmilieu Brussel geeft de voorkeur aan openbare toiletten 
in bestaande gebouwen, zoals het geval is aan het George 
Henripark, de Mellaertsvijvers, het Liedekerkepark en het 
Jubelpark. Deze toiletten hebben namelijk de meeste troeven, 
rekening houdend met de voor- en nadelen, maar ook wat 
betreft de verhouding prijs/kwaliteit/stevigheid.

Ook al gaat de voorkeur naar « klassieke » openbare toiletten, 
toch zijn andere types toiletten daarom niet uitgesloten. Voor 
elk project moet de context immers worden geanalyseerd 
alvorens er een beslissing genomen wordt : plaats van het 
toilet, beschikbare oppervlakte, gebruik, risico op vandalisme, 
beoogde doelstelling.

Zo doet Leefmilieu Brussel ook enkele automatische toiletten 
weg en zullen er in de zomerperiode 5 droge toiletten geplaatst 
worden in de buurt van de tijdelijke kiosken die in sommige 
parken voorzien zijn. Dit project zal Leefmilieu Brussel in 
staat stellen om een test te doen, in een reële situatie, over 
een beperkte periode van 3 maanden, van dit type uitrusting 
in de gewestelijke groene ruimten : onderhoudskosten, gemak 
op het vlak van beheer, vandalisme en reparatiekosten, enz.

Vraag nr. 556 van de heer Alain Destexhe d.d. 6 juni 2017 
(Fr.) :

Beperkte openingsuren van het Tenbosch-park te Elsene.

In dit zomerseizoen is het bijzonder aangenaam te gaan 
wandelen in het Tenbosch-park te Elsene. Naast de grote plan-
tenrijkdom en het botanisch belang ervan kunnen velen deze 
ontmoetings- en rustplek bezoeken.

Als ik mij niet vergis, sluit dit park redelijk vroeg in dit 
seizoen, te weten om 20.50 uur. Vele mensen werken tijdens de 
dag en kunnen slechts daarna genieten van een wandeling, en het 
is dus jammer dat zij daar niet kunnen gaan wandelen. Bovendien 
is het een lekker weertje om te picknicken enz. en is het dus 
jammer dat dit openbaar park zo’n beperkte openingsuren heeft. 
De zon gaat immers niet onder voor 21.30 uur en de wandelaars 
zijn dus geneigd om hun namiddag en hun avond te verlengen.  

Op al deze redenen denk ik dat het nuttig zou zijn de ope-
ningsuren van het park uit te breiden, zodat iedereen ervan kan 
genieten.

Graag een antwoord op volgende vragen :

–    Wat denkt u van deze situatie ? Is er een bijzondere reden voor 
deze relatief beperkte uren ?

–    Hebt u al stappen gezet om na te gaan of het mogelijk is ze uit 
te breiden, met name in de zomerperiode ?
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–    S’agit-il d’une situation propre à ce parc ou les autres parcs 
sont-ils concernés par les mêmes contraintes horaires ?

Réponse :

1. Le souhait des usagers est de profiter le plus longuement 
possible d’espaces verts (tels que le parc Tenbosch), lors de 
journées ensoleillées par exemple.

La qualité de certains sites et le besoin de préserver 
leur aménagement nécessite la présence d’un service de 
gardiennage pour encadrer le public. En l’absence de ce 
personnel, ces parcs fragiles sont fermés au public.  

2. La présence des gardiens de parc est réglée par le Règlement de 
travail de BE. En période estivale, les heures de présence des 
gardiens ont été étendues par rapport à la période hivernale. 
Les heures de fermeture des parcs sont les suivantes selon les 
saisons :

–  17h50 du 1er octobre au 31 mars ;

–  18h50 du 1er avril au 30 avril ;

–  20h50 du 1er mai au 31 août ;

–  19h50 au mois de septembre.

3. Tous les parcs gérés par BE qui exigent une fermeture sont 
soumis aux mêmes contraintes horaires (voir question 2).  

Le lancement de la procédure de fermeture se fait en fonction 
de la surface et de l’importance du public présent dans le 
parc de façon à ce qu’ils puissent être complètement fermés 
à l’heure prévue.

Les usagers ont toujours la possibilité de fréquenter des parcs 
qui sont en permanences ouverts.

Question n° 557 de Mme Annemie Maes du 6 juin 2017 
(N.) :

Les arbres abattus par Bruxelles Environnement.

Les arbres jouent un rôle important en ville. Ils limitent l’effet 
« ilot de chaleur », enjolivent la vue, optimisent la circulation de 
l’eau et purifient l’air. Il importe donc que chaque arbre abattu 
soit au minimum remplacé. Le mieux est même de replanter plus 
d’arbres que ce qu’on a abattu. La plantation de nouveaux arbres 
doit se faire dans des conditions optimales (p. ex. espace suffisant 
pour les racines et l’alimentation).  

1. Combien de permis d’urbanisme pour l’abattage d’arbres la 
Région a-t-elle délivrés en 2014, 2015 et 2016 ? Combien de 
ces permis d’urbanisme ont-ils été délivrés pour l’abattage 
d’arbres situés dans des zones désignées comme zones 
d’espaces verts par le PRAS ? Combien l’ont été pour des 
arbres situés dans d’autres zones ? Merci de me donner le 
nombre par type de zone tel que défini par le PRAS.

2. Combien d’arbres ont-ils été abattus sans permis en 2014, 
2015 et 2016 ? Combien de ces arbres ont-ils été abattus 

–    Betreft het een situatie die eigen is aan dit park, of kennen 
andere parken dezelfde beperkingen qua uren ?

Antwoord :

1. Het is de wens van de gebruikers om zo lang mogelijk gebruik 
te kunnen van groene ruimten (zoals het Tenboschpark), 
tijdens zonnige dagen bijvoorbeeld.

Om de kwaliteit van sommige sites te garanderen en de hun 
inrichting te behouden is de aanwezigheid van een opzich-
tersdienst vereist om het publiek te omkaderen. Wanneer dit 
personeel afwezig is, worden de kwetsbare parken gesloten 
voor het publiek.

2. De aanwezigheid van de parkwachters wordt geregeld door 
het Arbeidsreglement van LB. In de zomerperiode worden 
de uren waarop de parkwachters aanwezig zijn uitgebreid 
ten opzichte van de winterperiode. De sluitingsuren van de 
parken gaan als volgt, volgens de seizoenen :

–  17u50 van 1 oktober tot en met 31 maart ;

–  18u30 van 1 april tot en met 30 april ;

–  20u50 van 1 mei tot en met 31 augustus ;

–  19u50 in de maand september.

3. Alle parken die door LB beheerd worden en die afgesloten 
worden, zijn aan dezelfde uurregelingen onderworpen (zie 
vraag 2).

Het opstarten van de afsluitprocedure gebeurt in functie van 
de oppervlakte en de grootte van het publiek dat in park 
aanwezig is, zodat het volledig gesloten kan worden op het 
voorziene uur.

De gebruikers hebben altijd de mogelijkheid om parken te 
bezoeken die permanent open zijn.

Vraag nr. 557 van mevr. Annemie Maes d.d. 6 juni 2017 
(N.) :

De bomen gekapt door Leefmilieu Brussel. 

Bomen vervullen een belangrijke functie in de stad. Ze gaan 
het hitte-eilandeffect tegen, zorgen voor een aangenamer uitzicht, 
zorgen voor een optimale waterhuishouding en zuiveren de lucht. 
Het is dan ook belangrijk dat elke gekapte boom op zijn minst 
vervangen wordt. Best worden er zelfs meer bomen aangeplant 
dan gekapt. Het aanplanten van nieuwe bomen moet in optimale 
omstandigheden gebeuren (bv voldoende ruimte voor wortels en 
voeding).

1. Hoeveel kapvergunningen leverde het Gewest in 2014, 
2015 en 2016 ? Hoeveel van deze kapvergunningen werden 
afgeleverd voor bomen in zones die het GBP aanduidt als 
groengebieden ? Hoeveel voor bomen in andere gebieden ? 
Graag het aantal per type gebied zoals bepaald door het GBP.  
 

2. Hoeveel bomen werden er gekapt zonder vergunning in 2014, 
2015 en 2016 ? Hoeveel van deze bomen werden gekapt in 
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dans des zones désignées comme zones d’espaces verts par le 
PRAS ? Combien l’ont été dans d’autres zones ? Merci de me 
donner le nombre par type de zone tel que défini par le PRAS.

3. Lors de la plantation de nouveaux arbres, tient-on compte de 
la circulation de l’eau et d’autres caractéristiques environne-
mentales pour sélectionner le type d’arbre et le moment de la 
mise en terre ?

Réponse :

1. Bruxelles Environnement ne traite pas ce type de permis et ne 
dispose pas de ces informations. Elles peuvent être obtenues 
auprès de BDU au Ministère de la Région bruxelloise pour 
les permis régionaux et auprès des communes pour les permis 
délivrés par les communes.  

2. Idem.

3. Lors de la remise d’avis par BE sur certains permis, des 
conseils sont formulés sur la sélection des espèces et les 
modes de plantation.

Question n° 558 de M. Emin Özkara du 9 juin 2017 (Fr.) : 

La cohésion sociale et la promotion du vivre ensemble dans 
la Région de Bruxelles-Capitale.

Tel qu’on l’entend au sein du Conseil de l’Europe, la cohésion 
sociale est la capacité d’une société à assurer le bien-être de tous 
ses membres, à minimiser les disparités et à éviter la polarisation. 
Une société cohésive est une communauté solidaire composée 
d’individus libres poursuivant des buts communs par des voies 
démocratiques. (1)

Le bien-être des personnes suppose non seulement l’équité et 
la non-discrimination dans l’accès aux droits de l’homme mais 
également :

–    la dignité des personnes et la reconnaissance de leurs 
compétences, apports dans la société, dans le respect de 
la diversité des cultures, des opinions et des croyances 
religieuses ;

–    la liberté de développement personnel pour chacun tout au 
long de sa vie ;

–    la possibilité de participation active de chaque femme et de 
chaque homme comme citoyen à part entière. (2)

(1)  « Une nouvelle stratégie de cohésion sociale - Stratégie de cohésion 
sociale révisée approuvée par le Comité des Ministres du Conseil de 
l’Europe 31 mars 2004 », Comité européen pour la Cohésion sociale 
(CDCS), p.3, http://www.coe.int/t/dg3/socialpolicies/socialcohesion-
dev/source/RevisedStrategy_fr.pdf, consulté le 23 mars 2017.  

(2)  Idem, p. 6.

zones die het GBP aanduidt als groengebieden ? Hoeveel 
in andere gebieden ? Graag het aantal per type gebied zoals 
bepaald door het GBP.

3. Wordt er bij het aanplanten van nieuwe bomen gekeken naar 
de waterhuishouding en andere omgevingskenmerken bij de 
selectie van het type boom en moment van planten ?  

Antwoord :

1. Leefmilieu Brussel behandelt dit soort vergunningen niet en 
beschikt niet over deze informatie. Ze kan bekomen worden 
bij BSO bij het Ministerie van het Brussels Gewest voor wat 
betreft de gewestelijke vergunningen en bij de gemeenten 
voor wat betreft de vergunningen die door de gemeenten 
afgeleverd zijn.

2. Idem.

3. Bij het verstrekken van advies door LB over bepaalde vergun-
ningen worden er richtlijnen over de selectie van de soorten 
en de aanplantingswijzen geformuleerd.

Vraag nr. 558 van de heer Emin Özkara d.d. 9 juni 2017 
(Fr.) :

De sociale cohesie en de bevordering van het samenleven in 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

Volgens de Raad van Europa is sociale cohesie de capaciteit 
van een samenleving om te zorgen voor het welzijn van alle leden 
ervan, om de ongelijkheden te minimaliseren en polarisatie te 
voorkomen. Een cohesiesamenleving is een solidaire gemeenschap 
die bestaat uit vrije individuen die gemeenschappelijke waarden 
nastreven via democratische middelen. (1)

Het welzijn van de personen veronderstelt niet enkel 
billijkheid en niet discriminatie bij de toegang tot de mensenrech-
ten maar ook :

–    de waardigheid van de personen en de erkenning van hun 
bekwaamheden en bijdragen aan de samenleving, met 
respect voor de diversiteit van de culturen, en religieuze 
overtuigingen ;

–    de vrijheid tot ieders persoonlijke ontwikkeling tijdens het 
hele leven ;

–    de mogelijkheid tot actieve deelname van iedere man en iedere 
vrouw als volwaardig burger. (2)

(1)  « Une nouvelle stratégie de cohésion sociale » - Stratégie de cohésion 
sociale révisée approuvée par le Comité des Ministres du Conseil 
de l’Europe 31 mars 2004 », Comité européen pour la cohésion 
sociale (CDCS), blz.3, http://www.coe.int/t/dg3/socialpolicies/
socialcohesiondev/source/RevisedStrategy_fr.pdf, geraadpleegd op 
23 maart 2017.

(2)  Idem, blz. 6.

http://www.coe.int/t/dg3/socialpolicies/socialcohesiondev/source/RevisedStrategy_fr.pdf
http://www.coe.int/t/dg3/socialpolicies/socialcohesiondev/source/RevisedStrategy_fr.pdf
http://www.coe.int/t/dg3/socialpolicies/socialcohesiondev/source/RevisedStrategy_fr.pdf
http://www.coe.int/t/dg3/socialpolicies/socialcohesiondev/source/RevisedStrategy_fr.pdf
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Madame la Ministre, j’aimerais vous poser les questions 
suivantes :

1. Pour ce qui relève de vos compétences ministérielles,

a) quels sont les programmes politiques, plans et partena-
riats public-privé qui ont pour objectifs principaux de 
promouvoir la « cohésion sociale » dans notre Région ?

b) quel est le budget annuel alloué à la cohésion sociale 
dans notre Région ? Quel est le montant de l’enveloppe 
budgétaire de cohésion sociale attribué à chaque commune 
de notre Région ?

c) de nouvelles initiatives sont-elles prévues afin de 
promouvoir et/ou renforcer la « cohésion sociale » dans 
notre Région ? Si oui, lesquelles et quels en sont les 
objectifs principaux ?

2. Quels sont les Projets de Cohésion Sociale (PCS), ventilés 
commune par commune, qui sont subsidiés par le gouverne-
ment de la Région de Bruxelles-Capitale ?

Réponse :

1. Concernant l’ensemble de la compétence « Logement »

a) Dans la mesure où la cohésion sociale est définie comme 
« la capacité d’une société à assurer le bien-être de tous 
ses membres, à minimiser les disparités et à éviter la pola-
risation », il faut considérer que l’ensemble de la Politique 
régionale du Logement concourt directement à cette 
cohésion sociale. Elle tend en effet à assurer l’accès à un 
logement décent pour chacun : lutte contre les logements 
locatifs non conformes aux règles élémentaires, lutte 
contre les logements inoccupés qui limitent le parc de 
logements disponibles, aides locatives aux particuliers, 
augmentation du parc de logements locatifs et acquisitifs 
à caractère social, soutien aux associations œuvrant à 
l’insertion par le logement (AIPL) et aux Projets de 
Cohésion Sociale (PCS), lutte contre les discriminations, 
etc.  
  
 

b) Le montant alloué en 2017 à cette politique est de 
387.858.000 euros. C’est dire combien la Région de 
Bruxelles-Capitale accorde de l’importance au bien-être 
de tous ses membres.

c) Les initiatives nouvelles pour renforcer la cohésion 
sociale via la Politique du Logement sont constantes. Par 
exemple récemment :

–  Le lancement et réalisation d’une étude sur les discri-
minations potentielles dans l’accès au logement sur le 
marché locatif privé ;

–  La réalisation d’une étude et le lancement d’un appel 
à projets pour la prise en gestion par des AIS d’étages 
vides au-dessus des commerces ;

–  Le lancement d’une second appel à projets pour la 
réalisation de logements intergénérationnels ;

–  La création d’une nouvelle allocation-loyer pour 
certains candidats locataires en attente d’un logement 
social ;

Ter zake wens ik u volgende vragen te stellen :  

1. Inzake wat tot uw ministeriële bevoegdheden behoort,

a) Welke politieke programma’s, plannen en publiek-private 
partnerschappen hebben als voornaamste doel de « sociale 
cohesie » in ons Gewest te bevorderen ?

b) Welk jaarlijks budget wordt toegekend voor sociale 
cohesie in ons Gewest ? Wat is het bedrag van de begro-
tingsenveloppe voor sociale cohesie dat wordt toegekend 
aan elke gemeente van ons Gewest ?

c) Worden nieuwe initiatieven gepland om de « sociale 
cohesie » in ons Gewest te bevorderen of te versterken ? 
Zo ja, dewelke en wat zijn de voornaamste doelstellingen 
ervan ?

2. Welke projecten inzake Sociale Cohesie – opgesplitst 
per gemeente – worden gesubsidieerd door de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering ?

Antwoord :

1. Betreffende de volledige bevoegdheid « Huisvesting »

a) Aangezien de sociale cohesie gedefinieerd wordt als 
« de mogelijkheid van een maatschappij om het welzijn 
van al haar leden te garanderen, de ongelijkheden tot 
een minimum te beperken en polarisatie te vermijden » 
moet ervan uitgegaan worden dat het volledige gewes-
telijke Huisvestingsbeleid rechtstreeks bijdraagt tot deze 
sociale cohesie. Ze is namelijk gericht op het garanderen 
van toegang tot degelijke huisvesting voor iedereen : via 
de strijd tegen huurwoningen die niet overeenstemmen 
met de elementaire regels, de strijd tegen leegstaande 
woningen die het aantal beschikbare woningen beperken, 
huurtoelagen voor particulieren, de uitbreiding van het 
bestand van huur- en koopwoningen met een sociaal 
karakter, de ondersteuning van verenigingen die ijveren 
voor integratie via de huisvesting (VIIH) en van Projecten 
voor Sociale Cohesie (SCP), de strijd tegen discriminatie, 
enz.

b) Het in 2017 toegekende bedrag voor dit beleid bedraagt 
387.858.000 euro. Dit zegt al iets over hoeveel belang het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest hecht aan het welzijn van 
al haar leden.

c) De nieuwe initiatieven om de sociale cohesie via 
het Huisvestingsbeleid te versterken zijn constant. 
Bijvoorbeeld onlangs :

–  Opstarten en uitvoeren van een onderzoek naar de 
mogelijke discriminatie bij de toegang tot huisvesting 
op de private huurmarkt ;

–  Het uitvoeren van een studie en uitschrijven van een 
projectoproep voor het beheer door de SVK’s van 
leegstaande verdiepingen boven handelszaken ;

–  Het uitschrijven van een tweede projectoproep voor de 
verwezenlijking van intergenerationele woningen ;

–  Het creëren van een nieuwe huurtoelage voor bepaalde 
kandidaat-huurders die wachten op een sociale woning ;
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–  La révision du cadre règlementaire des AIS pour leur 
permettre d’accroitre le parc de logements à caractère 
social pris en gestion ;  

–  La création d’une AIS « Logements étudiants » et 
lancement prochain d’un label « Logement étudiant » 
visant à favoriser la mise sur le marché de logements de 
logements étudiants de qualité et abordables.

2. Concernant le cas particulier des Projets de Cohésion Sociale 
(PCS), ces derniers visent à renforcer la cohésion sociale 
au sein des ensembles de logements sociaux des SISP. Ils 
consistent en des actions de terrain initiées par les SISP en 
collaboration avec des associations.

En date du 20 juillet 2016, le gouvernement de la Région de 
Bruxelles-Capitale a approuvé le renforcement du dispositif 
PCS. Renforcement qui a donné lieu à la création de 11 
nouveaux PCS. C’est ainsi que le budget annuel, nécessaire 
pour couvrir les frais de fonctionnement affectés au 32 PCS que 
compte aujourd’hui le dispositif, a connu une augmentation 
de près d’un million d’euros passant de 1.897.000,00 euros en 
2016, à 2.762.558,00 euros en 2017.

Abstraction faite du fait que la promotion de la cohésion 
sociale est portée, au sein d’une commune, par plusieurs 
acteurs distincts, l’on pourrait tout de même se faire une idée de 
l’enveloppe budgétaire de cohésion sociale attribuée à chaque 
commune à l’aune des subventions octroyées aux différents 
PCS. Et ce, en regroupant les différents PCS par commune 
et en additionnant les montants des subventions octroyés 
aux membres de chaque groupe obtenu. C’est ainsi que nous 
parvenons, pour l’année 2017, à la répartition suivante :  
  

Commune Enveloppe PCS 2017

Anderlecht 342.474,00 

Berchem-Sainte-Agathe 114.158,00

Bruxelles-Ville 558.224,00 

Etterbeek 90.096,00

Evere 139.556,00

Forest 69.778,00

Ixelles 79.182,00

Jette 69.778,00

Laeken 69.778,00 

Molenbeek-Saint-Jean 139.556,00 

Neder-Over-Heembeek 114.158,00 

Uccle 243.565,00 

Schaerbeek  253.714,00 

Saint-Gilles 69.778,00 

Saint-Josse-ten-Noode 69.778,00 

Watermael-Boitsfort 139.556,00 

Woluwe-Saint-Lambert 139.556,00 

–  De herziening van het reglementair karakter van de 
SVK’s om hen in staat te stellen het door hen beheerde 
woningenbestand met een sociaal karakter uit te 
breiden ;

–  De oprichting van een SVK « Studentenwoningen » en 
van een Label « Studentenwoning », die kwaliteitsvolle 
en betaalbare studentenwoningen op de woningmarkt 
moeten bevorderen.

2. Wat het bijzondere geval van de Projecten voor Sociale 
Cohesie (PSC’s) betreft, zijn deze gericht op het versterken 
van de sociale cohesie binnen alle sociale woningen van de 
OVM’s. Dit bestaat uit acties op het terrein die opgestart zijn 
door OVM’s in samenwerking met verenigingen.

Op 20 juli 2016 keurde de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering de uitbreiding van de PSC-voorziening goed. Deze 
uitbreiding gaf aanleiding tot de oprichting van 11 nieuwe 
PSC’s. Het is daarom dat de jaarlijkse begroting, noodzake-
lijk voor het dekken van de werkingskosten voor de 32 PSC’s 
die de voorziening vandaag telt, een verhoging van bijna een 
miljoen euro heeft gekend, waardoor ze van 1.897.000,00 euro 
in 2016 steeg tot 2.762.558,00 euro in 2017.

Afgezien van het feit dat de bevordering van de sociale 
cohesie binnen een gemeente door verschillende afzonder-
lijke actoren verzorgd wordt, kunnen we toch een idee krijgen 
van de budgettaire enveloppe voor sociale cohesie die in elke 
gemeente toegekend wordt, namelijk aan de hand van de 
subsidies die aan de verschillende PSC’s worden toegekend. 
En dit door de verschillende PSC’s per gemeente te groeperen 
en de bedragen van de subsidies die aan de leden van elke 
aldus bekomen groep toegekend worden bij elkaar op te 
tellen. Op die manier komen we voor het jaar 2017 aan de 
volgende verdeling :

Gemeente PSC-enveloppe 2017

Anderlecht 342.474,00

Sint-Agatha-Berchem 114.158,00

Brussel-Stad 558.224,00

Etterbeek 90.096,00

Evere 139.556,00

Vorst 69.778,00

Elsene 79.182,00

Jette 69.778,00

Laken 69.778,00 

Sint-Jans-Molenbeek 139.556,00 

Neder-over-Heembeek 114.158,00 

Ukkel 243.565,00 

Schaarbeek  253.714,00 

Sint-Gillis 69.778,00 

Sint-Joost-ten-Node 69.778,00 

Watermaal-Bosvoorde 139.556,00 

Sint-Lambrechts-Woluwe 139.556,00 
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Concernant les initiatives prévues afin de promouvoir et/ou 
renforcer la cohésion sociale en Région bruxelloise, sachez 
que le gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale 
finance, depuis de nombreuses années, des dispositifs sociaux 
dans le secteur du Logement Social bruxellois.

Ces dispositifs ont pour finalité d’impulser et de renforcer la 
dynamique de cohésion sociale.  

Parmi ces dispositifs, nous pouvons citer :

–  Les Projets de Cohésion Sociale ayant pour finalité de 
développer des actions sociales de types collectif et com-
munautaire dans les cités de logements sociaux ; budget 
annuel : 2.763.000 euros.

–  Le 101e % est un processus de création d’œuvre d’art au 
cours duquel les locataires sociaux, la SISP et un artiste se 
rencontrent pour la concrétiser ensemble. Budget actuelle-
ment réservé : 2.000.000 euros (en lien avec le quadriennal 
2014-2017).

–  Le Conseil Consultatif des Locataires permettant aux 
locataires d’élire des représentants pour porter leurs intérêts 
collectifs ; budget annuel : 330.000 euros.

–  Le SASLS ayant pour objectif d’assurer un accompagne-
ment social des locataires par le détachement de travail-
leurs sociaux directement auprès des SISP ; budget annuel : 
3.025.000 euros.

Les PCS subsidiés par la Région de Bruxelles-Capitale 
ventilés par commune :

Commune PSC-enveloppe 2017

Anderlecht • Albert Ier

• Goujons

• Peterbos

Berchem-Sainte-Agathe Hunderenveld

Bruxelles-Ville • Querelle

•  Rempart des 
Moines-Potiers-Vautour

• Houthulst

• Radis-Marolle

• Les Minimes

• Quartier Nord

Etterbeek Boncelles Rolin Nieuw

Evere •  Picardie – Destrier - 
Platon – Germinal

• CityZEN (De Là-Haut)

Forest Bempt

Ixelles Akarova

Jette Esseghem

Laeken Leopold

Wat betreft de voorziene initiatieven om de sociale cohesie 
in het Brussels Gewest te bevorderen en/of te versterken, 
weet dat de Brusselse Hoofdstedelijke Regering al vele jaren 
sociale voorzieningen in de sector van de Brusselse Sociale 
Huisvesting financiert.

Deze voorzieningen hebben als einddoel het geven van 
impulsen aan en het versterken van de dynamiek van sociale 
cohesie.

Hierbij kunnen we de volgende voorzieningen citeren :

–  De Projecten voor Sociale Cohesie met als einddoel het 
ontwikkelen van collectieve en gemeenschappelijke sociale 
acties in de wijken met sociale woningen ; jaarlijkse 
budget : 2.763.000 euro.

–  Le 101è % is een proces van creatie van kunstwerken 
waarin de sociale huurders, de OVM en een kunstenaar 
elkaar ontmoeten om samen te iets concreets te verwezen-
lijken. Jaarlijks voorbehouden budget : 2.000.000 euro (in 
lijn met het vierjarenprogramma 2014-2017).

–  De Adviesraad van de Huurders die de huurders in staat 
stelt om vertegenwoordigers te verkiezen voor hun gemeen-
schappelijke belangen ; jaarlijks budget : 330.000 euro.

–  DMBSH die tot doel heeft om sociale begeleiding te 
verzorgen voor de huurders via de rechtstreekse detachering 
van sociaal werkers bij de OVM’s ; jaarlijkse begroting : 
3.025.000 euro.

De door het Brussels Hoofdstedelijk Gewest gesubsidieerde 
PSC’s per gemeente :

Gemeente PSC-enveloppe 2017

Anderlecht • Albert I

• Grondel

• Peterbos

Sint-Agatha-Berchem Hunderenveld

Brussel-Stad • Krakeel

• Papenvest/Gier/Pottenbakkers 

• Houthulst

• Radis – Marollen

• De Miniemen

• Noordwijk

Etterbeek Boncelles Rolin Nieuw

Evere •  Picardie – Strijdros – 
Plato – Germinal

• CityZEN (van Là-Haut)

Vorst Bempt

Elsene Akarova

Jette Esseghem

Laken Leopold
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Commune PSC-enveloppe 2017

Molenbeek-Saint-Jean • Ransfort

• Machtens

Neder-Over-Heembeek Val-Marie-Versailles

Uccle

• Homborch

• Melkriek

• Merlo

Schaerbeek • Helmet

• Marbotin

• Reyers

Saint-Gilles Franck

Saint-Josse-ten-Noode Méridien 1210

Watermael-Boitsfort
• Les 3 Tilleuls

• Kappeleveld

Woluwe-Saint-Lambert • Galaxie

• Hof ten Berg

Questions n° 559 de M. Emin Özkara, n° 560 de M. Bea 
Diallo, n° 561 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 562 de M. 
Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour aider 
votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City.  

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter à 
l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse et 
coordonnée : Digital.Brussels. (1) La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise. (2)  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 

(1)  CIRB : « Digital.Brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 01/02/2017, http://cirb.brussels/
fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-nu-
merique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 2 juin 2017.  

(2)  Idem.

Gemeente PSC-enveloppe 2017

Sint-Jans-Molenbeek • Ransfort

• Machtens

Neder-over-Heembeek Versailles Mariendaal

Ukkel

• Homborch

• Melkriek

• Merlo

Schaarbeek • Helmet

• Marbotin

• Reyers

Sint-Gillis Franck

Sint-Joost-ten-Node Middaglijn 1210

Watermaal-Bosvoorde
• Drie Linden

• Kappeleveld

Sint-Lambrechts-Woluwe • Galaxy

• Hof ten Berg

Vragen nr. 559 van de heer Emin Özkara, nr. 560 van de 
heer Bea Diallo, nr. 561 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor en 
nr. 562 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.

In haar Gewestelijke Regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels. (1) 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie. (2)

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 01/02/2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl, geraadpleegd op 
2 juni 2017.

(2)  Idem.

http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise
http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise
http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strat
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strat
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strat
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fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 
européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 
Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. » (1)  

Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 
projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plaeforme Smart City ? Si oui, 
de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 
City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http://cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 2 juin 2017.

de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 
legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 
Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. ». (1)

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoegd-
heden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 
of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 

(1)  SMART CITY STRATEGIE, http://cibg.brussels/nl/bestanden/brus-
sels-smart-city-strategie, geraadpleegd op 2 juni 2017.

http://cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-smart-city-strategie
http://cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-smart-city-strategie
http://cibg.brussels/nl/bestanden/brussels-smart-city-strategie
http://cibg.brussels/nl/bestanden/brussels-smart-city-strategie
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été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

Réponse :

1.    La Direction du Logement de Bruxelles Logement contribue 
au projet open data qui s’inscrit dans le plan SMART 
CITY. Dans ce cadre, un inventaire est en cours concernant 
l’ensemble des sources de données qui peuvent être 
partagées sans enfreindre les règles de protection de la vie 
privée. La finalisation de cet inventaire est prévue pour le 
second semestre 2017.

Ce chantier ne requiert pas de budgets spécifiques de la part 
de Bruxelles Logement.

2.-3.  Un projet s’inscrivant dans cette philosophie « Smart City » 
est en cours de réalisation au sein de Bruxelles Logement. Il 
s’agit de la mise en ligne de la liste des logements interdits 
à la location ou faisant l’objet d’une mise en demeure de 
mise en conformité. Cette liste est destinée aux notaires. Par 
la suite, elle pourrait être également accessible aux agents 
immobiliers.  

Le cout de cette opération est limité et est inclus dans le 
poste « maintenance évolutive » du logiciel de la Direction 
de l’Inspection régionale du Logement de Bruxelles 
Logement. La finalisation de cette mise en ligne est prévue 
pour le second semestre 2017.

4.-5.  Un « Data Officier » a été désigné au sein de Bruxelles 
Logement le 16 mars 2017. Il prendra prochainement contact 
avec le « Smart City Ambassador ».

Question n° 563 de Mme Annemie Maes du 12 juin 2017 
(N.) :

L’annonce d’un plan jogging.

Le gouvernement bruxellois élaborerait un plan jogging dont 
les principaux parcours seraient définis sur la base d’applications 
de jogging, avant d’être dotés d’infrastructures. On sait déjà 
aujourd’hui que les lieux de course populaires sont surtout les 
parcs et les bois bruxellois. Il semble dès lors logique que votre 
administration et vous-même soyez étroitement associés à l’éla-
boration de ce plan. En effet, une grande partie des infrastructures 
annoncées devront être installées dans des zones gérées par 
Bruxelles Environnement.

C’est évidemment une bonne chose qu’on prévoie davantage 
de toilettes publiques, des casiers et des fontaines d’eau potable. 
C’est une chose que je réclame depuis longtemps dans ce 
Parlement, mais qu’on balaie souvent d’un revers de la main. 
La secrétaire d’État Laanan a toujours affirmé que c’est aux 
communes de prévoir des toilettes publiques. Je suis ravie que 
la Région prenne à présent une initiative et organise l’installation 

aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact?

Antwoord :

1.    De Directie Huisvesting draagt bij tot het open data-pro-
ject, dat onderdeel is van het SMART CITY-plan. In dit 
kader wordt er momenteel een inventaris opgesteld van alle 
bronnen van gegevens die gedeeld kunnen worden zonder 
in te druisen tegen de regels inzake de bescherming van de 
persoonlijke levenssfeer. De voltooiing van deze inventaris 
is voorzien voor het tweede semester van 2017.

Deze werf vereist geen specifieke budgetten van Brussel 
Huisvesting.

2.-3.  Een project dat op deze « Smart City »-filosofie aansluit 
wordt momenteel binnen Brussel Huisvesting gerealiseerd. 
Het betreft het online plaatsen van de lijst met woningen 
waarvoor een huurverbod geldt of die het voorwerp zijn 
van een ingebrekestelling wegens niet in overeenstem-
ming met de normen. Deze lijst is bestemd voor notarissen. 
Vervolgens zou deze ook toegankelijk kunnen zijn voor de 
vastgoedmakelaars.

De kostprijs van deze operatie is beperkt en inbegrepen 
in de post « evolutief onderhoud » van de software van de 
Directie Gewestelijke Huisvestingsinspectie van Brussel 
Huisvesting. De voltooiing van deze digitalisering is 
voorzien voor het tweede semester van 2017.

4.-5.  Op 16 maart 2017 werd er een « Data Officer » aangesteld bij 
Brussel Huisvesting. Deze zal binnenkort contact opnemen 
met de « Smart City Ambassador ».

Vraag nr. 563 van mevr. Annemie Maes d.d. 12 juni 2017 
(N.) :

Het aangekondigde joggingplan.

De Brusselse regering zou een joggingplan uitwerken. Op 
basis van hardloopapps zouden de belangrijkste routes bepaald 
worden en vervolgens voorzien worden van infrastructuur. We 
weten nu al dat vooral de Brusselse parken en bossen populaire 
loopplekken zijn. Het lijkt dan ook logisch dat u en uw admini-
stratie nauw betrokken zijn bij de uitwerking van dit plan. Veel 
van de aangekondigde infrastructuur zal immers geplaatst moeten 
worden in gebieden die door Leefmilieu Brussel beheerd worden.
 

Het is uiteraard een goede zaak dat er meer publieke toiletten, 
lockers en drankfonteintjes voorzien worden. Dat is iets waar ik 
in dit Parlement al lang voor pleit, maar vaak makkelijk wordt 
weggezet. staatssecretaris Laanan liet altijd weten dat het aan de 
gemeenten is om openbare toiletten te voorzien. Ik ben blij dat het 
Gewest nu actie onderneemt en tenminste al voor een specifieke 
doelgroep voorzieningen organiseert. Een uitbreiding naar alle 
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d’équipements, à tout le moins pour un groupe cible spécifique. 
Leur extension à tous les lieux publics serait bien sûr encore 
mieux. Les joggeurs ne sont pas seuls à devoir aller aux toilettes 
ou à avoir soif par temps chaud, cela arrive aussi aux touristes, 
aux parents en balade avec des enfants, aux personnes qui font 
leurs achats, etc.

1. Dans quels parcs des toilettes, des casiers et des fontaines 
d’eau potable seront-ils prévus ?

2. Combien de toilettes, de casiers et de fontaines d’eau potable 
seront-ils prévus ?

3. Prévoira-t-on autant de toilettes pour femmes que pour 
hommes ?

4. Est-il prévu que ces toilettes soient payantes ?

5. Prévoit-on une application localisant ces infrastructures ? 
Comprendra-t-elle les données relatives à d’autres fontaines 
d’eau potable et toilettes publiques cartographiées par l’ASBL 
Infirmiers de rue ?

6. Quelles parties sont-elles associées à la réalisation de ce plan 
jogging ? Quel est le calendrier de réalisation ?

Réponse :

1. Les prochains parcs qui seront pourvus en toilettes et fontaines 
(ainsi que la mise à disposition de lockers) sont actuellement 
à l’étude. Je peux néanmoins vous informer que des toilettes 
publiques seront installées au Quai des Matériaux, lors de 
l’aménagement de ce nouvel espace. Et de nouvelles fontaines 
publiques seront implantées, à terme, à proximité de certaines 
nouvelles plaines de jeux.  

2. Les dossiers étant actuellement à l’étude, ces informations ne 
sont pas disponibles.

3. Les toilettes publiques que Bruxelles Environnement met à 
disposition des usagers sont toujours des toilettes accessibles 
tant aux hommes qu’aux femmes (de type cuvette anglaise), 
et également accessibles aux PMR. Cette volonté s’affirmera 
également lors des nouvelles installations de toilettes.

4. La volonté est de garantir un accès gratuit aux toilettes 
publiques présentes dans les espaces vert.

5. Les toilettes publiques et fontaines à boire de Bruxelles 
Environnement sont déjà pour partie incluses dans la carte 
réalisée par l’ASBL « Infirmiers de rue ».

Un inventaire géolocalisé de tous les types de fontaines gérées 
par Bruxelles Environnement est en cours de finalisation. La 
mise à disposition de certaines de ces données localisées, via 
le logiciel Urbis, est en cours d’élaboration avec le concours 
du CIRB. Ceci permettra de faire le lien avec des applica-
tions déjà existantes telles que « fix my street » pour ce qui 
concerne le mobilier urbain.  

6. Bruxelles Environnement a inauguré en mars 2015 un 
parcours de jogging, dans la commune de Jette : 2 parcours de 
3 et 10 km, fléchés, traversent le parc Roi Baudouin, le bois de 
Dieleghem, le bois du Laerbeek et le marais de Jette.

D’autres parcours, situés totalement ou partiellement dans les 
espaces verts régionaux et la forêt de Soignes sont renseignés 
dans un guide des parcours de course à pied en Région 
bruxelloise, réalisé par l’ASBL Sport et Santé.

publieke plaatsen zou natuurlijk nog beter zijn. Niet enkel joggers 
moeten naar het toilet gaan of hebben dorst op een warme dag, ook 
toeristen, ouders op stap met kinderen, mensen die hun inkopen 
doen, etc.  
 

1. In welke parken worden er toiletten, lockers en drinkfontein-
tjes voorzien ?

2. Hoeveel toiletten, lockers en drinkfonteintjes worden er 
voorzien ?

3. Worden er evenveel toiletten voor vrouwen als voor mannen 
voorzien ?

4. Is er voorzien dat de toiletten betalend worden ?

5. Is er ook een app voorzien die deze infrastructuur aangeeft ? 
Wordt dit gecombineerd met de data voor andere publieke 
drinkfonteintjes en openbare toiletten zoals de vzw straatver-
plegers die in kaart heeft gebracht ?

6. Welke partijen zijn er betrokken bij de realisatie van dit 
joggingplan ? Wat is de timing voor de realisatie ?

Antwoord :

1. Men bestudeert momenteel welke andere parken in de 
toekomst met toiletten en fonteintjes uitgerust zullen worden 
(en waar ook lockers ter beschikking gesteld zullen worden). 
Ik kan u evenwel meedelen dat er openbare toiletten aan de 
Materialenkaai geïnstalleerd zullen worden bij de inrichting 
van deze nieuwe ruimten en dat er op termijn nieuwe openbare 
fonteintjes in de nabijheid van bepaalde nieuwe speelterreinen 
gevestigd zullen worden.

2. De dossiers worden momenteel bestudeerd en de informatie is 
daarom niet beschikbaar.

3. De openbare toiletten die Leefmilieu Brussel aan gebruikers 
ter beschikking stelt, zijn steeds toiletten (van het type 
Engelse WC) die zowel voor mannen als voor vrouwen, maar 
ook voor PBM toegankelijk zijn. Ook bij de nieuw geïnstal-
leerde toiletten wil men dit zo.

4. Men wil de openbare toiletten in de groene ruimten gratis 
houden.

5. De openbare toiletten en drinkfonteintjes van Leefmilieu 
Brussel zijn al gedeeltelijk in de kaart opgenomen die door de 
vzw « Straatverplegers » uitgevoerd is.

Er wordt momenteel een geo-geregistreerde inventaris van 
alle soorten fonteintjes die door Leefmilieu Brussel beheerd 
worden, afgerond. Momenteel wordt er samen met het 
CIBG gewerkt aan het ter beschikking stellen van bepaalde 
van deze geografisch gelokaliseerde gegevens via de Urbis-
software. Hierdoor zal men de koppeling met reeds bestaande 
applicaties zoals « fix my street » voor wat het straatmeubilair 
betreft, kunnen maken.

6. Leefmilieu Brussel heeft in maart 2015 een joggingpar-
cours in de gemeente Jette ingehuldigd : 2 parcoursen van 3 
en 10 km, met pijltjes, doorkruisen het Boudewijnpark, het 
Dielegembos, het Laarbeekbos en het moeras van Jette.

Andere parcoursen die volledig of gedeeltelijk in de gewes-
telijke groene zones en het Zoniënwoud gelegen zijn, worden 
toegelicht in een gids voor hardlopen in het Brussels Gewest 
die door de VZW Sport et Santé is uitgewerkt.
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Question n° 564 de Mme Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
du 12 juin 2017 (Fr.) :

Les points de recyclage pour les petits appareils électro.

Lorsque de petits appareils électro sont cassés ou inutilisa-
bles, les consommateurs peuvent soit les confier à un centre de 
recyclage soit les apporter dans un parc à conteneurs. Cependant, 
le trajet et les habituelles files à l’entrée de ces parcs peuvent en 
refroidir plus d’un surtout s’il s’agit d’y apporter du petit électro 
comme un sèche-cheveux ou un rasoir. La tentation sera alors 
grande de les jeter dans le sac blanc.

C’est pourquoi les nouveaux points de recyclage mis en place 
par Récupel et désormais disponibles dans un nombre de plus 
en plus important de magasins (par exemple, des supermarchés) 
répondent à un véritable besoin. Je souhaiterais obtenir de votre 
part des renseignements complémentaires à ce sujet :

1. Pourriez-vous me préciser quels types de magasins proposent 
actuellement des points de collecte en Région bruxelloise ? 
Tous les supermarchés proposent-ils ce service ? Dans la 
négative, quels sont ceux qui s’y opposent et pour quelles 
raisons ? Les points de collecte sont-ils actuellement 
disponibles dans toute la Région bruxelloise ?

2. Depuis la mise en place des points de collecte en magasin, 
avez-vous pu constater une augmentation globale du nombre 
d’appareils collectés ? Quelles sont les conséquences sur les 
collectes dans les parcs à conteneurs ? Quel est l’effet sur les 
sacs blancs ?

3. Enfin, les magasins collecteurs ont-ils fait part de difficultés 
particulières liées à la collecte, comme par exemple des vols 
d’appareils notamment pour les revendre ou pour y récupérer 
des pièces détachées ?

Réponse :

1. L’obligation de reprendre sans obligation d’achat un nouvel 
appareil ne vaut que pour les très petits Déchets d’Equipe-
ments Electriques et Electroniques (DEEE)- d’une dimension 
inférieure à 25 cm- et pour les détaillants qui ont une surface 
de vente dédiée aux Equipements Electriques et Electroniques 
(EEE) de plus de 400m². Cette obligation a été introduite en 
droit bruxellois par l’arrêté du gouvernement du 1er décembre 
2016 relatif aux déchets, entré en vigueur le 23 janvier 2017. 
  

A Bruxelles, il y en actuellement 144 sur le territoire de la 
Région. Il s’agit actuellement des enseignes suivantes : 
Carrefour (21), Cora(1), Delhaize(14), Match(4), Brico(20), 
Gamma(2), Action(3), Decathlon(2), Krëfel(6), Hema(9), 
Leen Bakker(1), Mobistar/Orange(22) ainsi que de certains 
magasins indépendants. Bruxelles est la Région qui a la 
plus forte densité géographique de points de recyclage des 
DEEE. Ceux-ci sont répartis sur l’ensemble du territoire de la 
Région. Tous les points de collecte peuvent être retrouvés via 
le moteur de recherche géographique se trouvant sur le site : 
http://www.pointderecyclage.be/fr.

Tous les supermarchés ne proposent pas ce service actuelle-
ment mais leur nombre est en croissance.

Vraag nr. 564 van mevr. Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
d.d. 12 juni 2017 (Fr.) :

De recyclepunten voor klein elektro.

Wanneer kleine elektrische toestellen kapot of onbruikbaar 
zijn, kunnen de consumenten ze ofwel naar een recyclagecentrum 
brengen ofwel naar een containerpark. De afstand en de gebruike-
lijke wachtrijen aan de ingang van die parken kunnen menigeen 
ontmoedigen, vooral wanneer het om klein elektro gaat, zoals een 
haardroger of een scheerapparaat. De verleiding zal dan groot zijn 
om die in een witte zak te werpen.

Daarom zijn de nieuwe recyclepunten van Recupel, die 
voortaan in steeds meer winkels (bijvoorbeeld in supermarkten) 
beschikbaar zijn, gebaseerd op een reële behoefte. Graag zou ik 
daarover aanvullende informatie van u krijgen. Mijn vragen zijn 
de volgende :

1. Kunt u mij aangeven welke soort winkels momenteel inza-
melpunten aanbiedt in het Brussels Gewest ? Bieden alle 
supermarkten deze dienst aan ? Zo niet, welke verzetten zich 
daartegen en om welke redenen ? Zijn de inzamelpunten 
momenteel in het hele Brusselse Gewest beschikbaar ?  

2. Heeft u sinds de invoering van de inzamelpunten in winkels 
een algemene stijging van het aantal ingezamelde toestellen 
kunnen waarnemen ? Wat zijn de gevolgen voor de inzameling 
in de containerparken ? Wat is de impact ervan op de witte 
zakken ?

3. Ten slotte, hebben de inzamelwinkels melding gemaakt van 
specifieke problemen in verband met de inzameling, zoals bij-
voorbeeld diefstal van toestellen om ze door te verkopen of 
om er onderdelen van te gebruiken ?

Antwoord :

1. De verplichting om zonder aankoopverplichting een nieuw 
apparaat terug te nemen, heeft enkel betrekking op de zeer 
kleine Afgedankte elektrische en elektronische apparatuur 
(AEEA)- met een afmeting kleiner van 25 cm- en voor de 
winkeliers die over een verkoopoppervlakte beschikken die 
aan Elektrische en Elektronische apparatuur gewijd is van 
meer dan 400m². Deze verplichting is in het Brussels recht 
ingevoerd via het Regeringsbesluit van 1 december 2016 
betreffende de afvalstoffen dat op 23 januari 2017 in werking 
getreden is.

In Brussel zijn er momenteel 144 op het Grondgebied van 
het Gewest. Het gaat momenteel om de volgende winkels : 
Carrefour (21), Cora (1), Delhaize (14), Match (4), Brico 
(20), Gamma (2), Action (3), Decathlon (2), Krëfel (6), 
Hema (9), Leenbakker (1), Mobistar/Orange (22) en ook 
sommige zelfstandige winkels. Brussel is het Gewest met 
de grootste geografische dichtheid van recyclagepunten voor 
AEEA. Zij zijn over het hele grondgebied van het Gewest 
verspreid. Al deze inzamelpunten kunnen via de geografische 
zoekmachine teruggevonden worden op de website : http://
www.recyclepunt.be/nl.

Niet alle supermarkten stellen deze dienst momenteel voor, 
maar hun aantal groeit evenwel.
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Dans les prochaines semaines, Bruxelles Environnement va 
prendre contact avec les détaillants soumis à cette obligation 
qui ne sont pas encore en ordre pour les sommer de se 
mettre en ordre avec la législation. Après leur avoir laissé 
une période pour se mettre en conformité, il procèdera aux 
contrôles nécessaires pour s’assurer que cet avertissement soit 
suivi d’effet.

2. Dans toute la Belgique, le nombre d’appareils collectés des 
catégories « lampes » et « petit électro » a augmenté res-
pectivement de 21,4 % et 20,1 % en 2016. Cette augmen-
tation vient entre autres du succès des points de recyclage. 
Ceux-ci aident à faire de la collecte de déchets électro une 
habitude chez le consommateur. La hausse de la collecte due 
au points de recyclage n’a pas eu de conséquence négative 
sur les volumes collectés dans les parcs à conteneurs, qui ont 
eux aussi augmentés de manière significative en 2016. Ce 
sont donc des volumes supplémentaires. Par rapport à l’effet 
potentiel sur la mise au rebut dans les sacs blancs, il n’y a pas 
d’étude récente à ce sujet.

3. A part quelques cas isolés de vol, dont la quantité est 
négligeable, les magasins collecteurs n’ont pas fait part de 
difficultés particulières et se montrent enthousiastes à l’idée 
d’accueillir des récipients de collecte.  

Question n° 566 de Mme Carla Dejonghe du 12 juin 2017 
(N.) :

Les évènements dans le parc du Cinquantenaire et leurs 
incidences sur le Musée du Cinquantenaire.

Bien que le Musée du Cinquantenaire soit une institution 
fédérale, elle est aussi et surtout un pôle d’attraction majeur de 
la Région bruxelloise. Les expositions temporaires du musée 
attirent encore souvent de très nombreux visiteurs, mais le musée 
vise également à attirer davantage de visiteurs réguliers afin de 
compenser la diminution de ses subventions (fédérales). Il s’avère 
que ce n’est pas toujours évident.

Sans en assurer elle-même la gestion, la Région bruxelloise 
devrait créer un certain nombre de conditions connexes afin 
d’aider le musée dans sa quête d’un nouveau souffle. Ainsi, 
des problèmes d’ordre pratique se posent régulièrement. Les 
nombreuses activités organisées dans le parc du Cinquantenaire 
entravent l’accès aux différentes entrées du musée – dont l’accès 
pour les PMR.

On nous a par exemple déjà rapporté des incidents où des orga-
nisateurs d’évènements avaient refusé aux voitures de personnes 
handicapées l’accès au parking qui leur est réservé. De même, 
le personnel qui travaille le weekend ne peut souvent accéder à 
son lieu de travail qu’après d’interminables discussions. Il va sans 
dire que ce n’est pas une bonne « publicité » pour le Musée du 
Cinquantenaire. Sans parler du manque à gagner sur les entrées 
des visiteurs occasionnels. Alors qu’une bonne symbiose entre les 
évènements et le musée pourrait être souhaitable et même utile. 

Gedurende de komende weken zal Leefmilieu Brussel met 
de winkeliers die aan deze verplichting onderworpen zijn, 
contact opnemen om hen op te dragen zich met de wetgeving 
in orde te brengen. Na hen een zekere periode gelaten te 
hebben om zich in orde te maken, zal hij tot de noodzakelijke 
controles overgaan om te garanderen dat deze verwittiging 
zijn uitwerking heeft.

2. In heel België is het aantal ingezamelde apparaten van de 
categorieën « lampen » en « klein elektro » respectievelijk 
met 21,4 % en 20,1 % in 2016 gestegen. Deze stijging is 
gedeeltelijk aan het succes van de recyclagepunten te wijten. 
Zij dragen ertoe bij dat de inzameling van afgedankte elektro 
een gewoonte bij de consument wordt. De stijging in de 
inzameling die aan de Recyclagepunten te wijten is, heeft 
geen negatief gevolg op de ingezamelde hoeveelheden in de 
containerparken gehad, die eveneens in 2016 in grote mate 
gestegen zijn. Het zijn dus bijkomende hoeveelheden. Er is 
momenteel geen studie betreffende het potentiële effect op de 
afdanking in de witte zakken.

3. Naast enkele geïsoleerde gevallen waarvan de hoeveelheid 
verwaasloosbaar is, hebben de inzamelende winkels geen 
speciale moeilijkheden gerapporteerd en zijn ze zichtbaar 
enthousiast voor het idee om inzamelbakken een plaats te 
geven.

Vraag nr. 566 van mevr. Carla Dejonghe d.d. 12 juni 2017 
(N.) :

De evenementen in het Jubelpark en de weerslag daarvan 
op het Jubelparkmuseum.

Hoewel het Jubelparkmuseum een federale instelling is, 
is het toch ook en vooral een erg belangrijke trekpleister voor 
het Brussels Gewest. Voortijdelijke tentoonstellingen weet het 
museum vaak nog erg veel bezoekers te trekken, maar het mikt 
ook op meer reguliere bezoekers om haar dalende (federale) 
subsidies te compenseren. Dat blijkt niet altijd evident.  

Zonder zelf in te staan voor het beheer, zou het Brussels Gewest 
een aantal randvoorwaarden moeten creëren om het museum te 
helpen in haar zoektocht naar een nieuw elan. Zo stellen zich 
regelmatig praktische problemen. Door de vele activiteiten die 
in het Jubelpark worden georganiseerd, worden de verschillende 
toegangen van het museum - waaronder de gehandicaptentoegang 
- moeilijk bereikbaar gemaakt.

Er werd ons gesignaleerd dat er bijvoorbeeld al incidenten 
plaats hadden gevonden waarbij evenementorganisatoren de 
wagens van personen met een handicap de doorgang tot de 
parking voor gehandicapten hadden geweigerd. Ook het personeel 
dat tijdens de weekends moet werken krijgt vaak pas na oeverloos 
discussiëren toegang tot hun eigen werkplaats. Het spreekt voor 
zich dat dit geen goede « reclame » voor het Jubelparkmuseum is. 
Dit staat dan nog los van de derving van de inkomsten van losse 
bezoekers. Terwijl een degelijke symbiose tussen evenement en 
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L’IBGE devrait porter l’attention requise à cette question lorsqu’il 
se concerte avec les organisateurs d’évènements.  

1. Quelles conditions l’IBGE impose-t-il aux organisateurs 
d’évènements dans le parc du Cinquantenaire concernant l’ac-
cessibilité du Musée du Cinquantenaire (et des autres musées 
présents sur le site) ?

2. L’IBGE s’est-il déjà concerté avec le Musée du Cinquantenaire 
au sujet d’une bonne organisation des évènements qui ont lieu 
dans le parc ? Dans l’affirmative, avec quels résultats ?  

3. Y a-t-il des accords entre l’IBGE et le Musée du Cinquantenaire 
en ce qui concerne la programmation d’évènements dans le 
parc en même temps que des expositions temporaires ?  

4. Comment et à quelle fréquence l’IBGE, gestionnaire du site 
du parc du Cinquantenaire, se concerte-t-il avec le Musée du 
Cinquantenaire ? Actuellement, dans quel domaine les deux 
partenaires collaborent-ils concrètement ?

Réponse :

1. Les conditions stipulent l’obligation de maintenir l’accès aux 
musées et aux services de sécurité (pompiers, ambulances), et 
ce en accord avec la police et la Ville de Bruxelles ainsi que la 
Régie des bâtiments.

2. BE était régulièrement en contact avec les musées dans le 
cadre de la réhabilitation du parc du Cinquantenaire. Suite à 
ces contacts, une charte pour l’organisation d’évènements a 
été établie.

3. Une convention entre la Régie des bâtiments et la Région a 
été publiée au Moniteur du 14 avril 1992. Cette convention 
impose à la Région d’assurer la coordination de l’utilisa-
tion du parc en tenant compte des autres occupants du site 
(musées, académies et autres institutions nationales).  

4. Le calendrier des évènements est consultable en permanence. 
Les concertations se font selon les nécessités. Actuellement, 
aucune concertation n’a été nécessaire.

Question n° 569 de M. Alain Destexhe du 14 juin 2017 
(Fr.) :

Expérience antibruit et antichaleur mise en place par Paris.

La capitale parisienne, tout comme la capitale bruxelloise, 
est confrontée à la lutte contre le bruit provoqué par l’importante 
circulation routière.

Paris a donc décidé de se lancer dans une expérimentation sur 
la base de l’utilisation de types de bitume qui peuvent à la fois 
atténuer le bruit de la circulation routière et rafraîchir l’air.

museum eigenlijk wenselijk en zelfs nuttig zou kunnen zijn. Hier 
zou het BIM de nodige aandacht aan moeten besteden wanneer ze 
in overleg treedt met de organisatoren van evenementen.

1. Welke voorwaarden in verband met de toegankelijkheid van 
het Jubelparkmuseum (en de andere musea op de site) legt 
het BIM op aan de organisatoren van evenementen in het 
Jubelpark ?

2. Werd er reeds door het BIM overlegd met het Jubelparkmuseum 
in verband met een degelijke organisatie van de evenementen 
die doorgaan in het park ? Zo ja, welke resultaten leverde dit 
dan op ?

3. Bestaan er afspraken tussen het BIM en het Jubelparkmuseum 
in verband met de programmatie van evenementen in het 
park op het moment dat er tijdelijke tentoonstellingen 
plaatsvinden ?

4. Op welke manier en hoe vaak vindt er overleg plaats 
tussen het BIM als sitebeheerder van het Jubelpark en het 
Jubelparkmuseum ? Op welk vlak wordt er momenteel tussen 
beide partners concreet samengewerkt ?

Antwoord :

1. De voorwaarden bepalen de verplichting om de toegang tot de 
musea en tot de veiligheidsdiensten (brandweer, ambulances) 
te handhaven in akkoord met de Politie en de Stad Brussel en 
ook met de Regie der Gebouwen.

2. LB had regelmatig contact met de musea in het kader van de 
renovatie van het Jubelpark. Ingevolge deze contacten is er 
een handvest voor de organisatie van evenementen opgesteld. 

3. Er is een overeenkomst tussen de Regie der Gebouwen en 
het Gewest in het Staatsblad van 14 april 1992 gepubli-
ceerd. Deze overeenkomst geeft het Gewest de opdracht om 
de coördinatie te verzorgen voor het gebruik van het park en 
tegelijkertijd met de andere gebruikers van de site rekening te 
houden (musea, academies en andere nationale instellingen).

4. Het tijdschema van de evenementen kan permanent geraad-
pleegd worden. Het overleg grijpt plaats volgens wat nodig is. 
Momenteel is er nog geen enkel overleg nodig geweest.

Vraag nr. 569 van de heer Alain Destexhe d.d. 14 juni 2017 
(Fr.) :

Experiment tegen geluids- en warmteoverlast in Parijs.

De Franse hoofdstad wordt, net als Brussel, geconfronteerd 
met geluidsoverlast ten gevolge van het drukke autoverkeer.  

Parijs heeft dan ook beslist een experiment uit te voeren 
met verschillende types asfalt die tegelijk het lawaai van het 
autoverkeer kunnen temperen en de lucht verversen.
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Ce projet est financé pour moitié par la Commission 
européenne sur la base du financement européen du programme 
Life pour l’environnement et le climat.

Il permettra, sur la base de trois formules innovantes de 
revêtement routier bitumeux, de réduire le bruit émis par le 
contact des pneumatiques des véhicules.

Étant donné que le bruit est ressenti comme la seconde 
nuisance environnementale à Bruxelles et que 54 % des Bruxellois 
sont insatisfaits de l’environnement sonore de la Région, une 
telle initiative serait également largement profitable en Région 
bruxelloise.

Mes questions, Madame la Ministre , sont les suivantes :

1. Aviez-vous connaissance de la participation de Paris à cette 
expérimentation ?

2. Avez-vous envisagé la participation de Bruxelles à un 
projet similaire ? Si oui, le dépôt d’une candidature pour un 
financement européen est-il en cours ? Si non, pour quelle(s) 
raison(s) ?

3. Un tel remplacement de bitume est-il transposable en Région 
bruxelloise ?

Réponse :

1. Bruxelles Environnement est effectivement au courant 
de ce projet européen. Le département Bruit de Bruxelles 
Environnement a été contacté en mars 2017 par BruitParif 
afin de soutenir la candidature de la Ville de Paris qui était 
candidate à un projet environnemental européen LIFE.

En matière de lutte contre les nuisances sonores, Bruxelles 
Environnement entretient des contacts réguliers avec 
BruitParif dans le cadre d’échanges d’expériences, de 
feed-back techniques, de participation à des séminaires, etc.

Le sujet de la candidature de la Ville de Paris au projet « LIFE 
COOL & LOW NOISE ASPHALT » était la mise au point 
de trois nouveaux enrobés phoniques ayant des propriétés 
acoustiques, thermiques et de résistance mécanique durables 
leur permettant d’être posés sur les grandes avenues et 
boulevards parisiens intra muros pour limiter le bruit routier 
en façade des immeubles, tout en limitant les effets d’ilots de 
chaleur urbain en plein été (granulats clairs et aspersion par 
eau non-potable les jours de canicule).  

2. Le soutien apporté par Bruxelles Environnement au projet 
lui permet de s’associer au comité des parties prenantes du 
projet (COSTA) qui doit réunir des organismes intéressés 
par les résultats du projet, soit pour pouvoir les relayer, 
soit pour pouvoir les expérimenter sur leur territoire. Il 
s’agirait de participer à une réunion annuelle du projet sur 
Paris au cours de la période du projet 2017-2021 afin de 
discuter de l’état d’avancement et des résultats du projet et 
de partager les expériences. La prise en charge des frais de 
déplacement et de restauration est assurée, mais il n’y a pas 
de rémunération des participants.  

Le document de soutien a été envoyé par mail en date du 
02 mars 2017.

Het project wordt voor de helft gefinancierd door de Europese 
Commissie in het kader van het Europees programma Life voor 
het leefmilieu en het klimaat.

Op basis van drie innoverende formules voor een asfalten 
wegdek kan men de geluidsoverlast ten gevolge van het contact 
van de banden van de voertuigen met het wegdek reduceren.

Aangezien geluidsoverlast wordt ervaren als de tweede 
grootste bron van milieuhinder in Brussel en 54 % van de 
Brusselaars ontevreden is over het lawaai in het Gewest, zou 
een dergelijk initiatief het Brussels Gewest eveneens ten goede 
komen.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :

1. Bent u ervan op de hoogte dat Parijs deelneemt aan dat 
experiment ?

2. Denkt u aan een soortgelijk experiment voor Brussel ? Zo ja, 
wordt er gewerkt aan een dossier om Europese financiering te 
krijgen ? Zo neen, waarom niet ?  

3. Zou het mogelijk zijn om ook in Brussel het asfalt te 
vervangen ?

Antwoord :

1. Leefmilieu Brussel is inderdaad op de hoogte van dit Europese 
project. De Afdeling geluid van Leefmilieu Brussel werd in 
maart 2017 door BruitParif gecontacteerd om de kandidatuur 
van de Stad Parijs, die kandidaat was voor een Europees 
milieuproject, LIFE, te ondersteunen.

Wat betreft de strijd tegen geluidsoverlast onderhoudt 
Leefmilieu Brussel regelmatige contacten met BruitParif in 
het kader van uitwisseling van ervaringen, feedback-technie-
ken, deelname aan seminaries, enz.

Het onderwerp van het kandidaatsdossier van de stad Parijs 
voor het project « LIFE COOL & LOW NOISE ASPHALT » 
was het op punt stellen van drie nieuwe geluidswerende 
omhulsels met duurzame akoestische, thermische en 
mechanisch resistente eigenschappen. Deze kunnen op de 
grote lanen en boulevards binnen Parijs geplaatst worden om 
het verkeersgeluid naar gevels van gebouwen toe te beperken 
en tegelijk de effecten van hitte-eilanden in volle zomer tegen 
te gaan (licht granulaat en besprenkeling van niet-drinkbaar 
water op extreem warme dagen).

2. De steun die Leefmilieu Brussel aan het project verleend 
heeft, maakt het mogelijk om samen te werken met de partijen 
die bij het COSTA-project betrokken zijn, waarin de instel-
lingen die in de resultaten van het project geïnteresseerd 
zijn samenkomen, ofwel om deze door te geven, ofwel om 
ermee te kunnen experimenteren op hun grondgebied. Het zou 
erop neerkomen dat er wordt deelgenomen aan een jaarlijkse 
bijeenkomst van het project over Parijs tijdens de periode van 
het project 2017-2021, om te praten over de voortgangsstatus 
en de resultaten van het project en de ervaringen te delen. De 
tenlasteneming van de verplaatsings- en restaurantkosten is 
verzekerd, maar er is geen bezoldiging van de deelnemers.

Het ondersteunende document werd op 2 maart 2017 via mail 
verzonden.
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Dans la limite de ses moyens humains et financiers, Bruxelles 
Environnement reste donc attentif aux évolutions technolo-
giques en cours et tente de suivre au mieux les expérimen-
tations en la matière, comme les bonnes pratiques visant 
à réduire le bruit des voiries en ville dans le cadre d’une 
approche intégrée et urbaine.  

Ainsi, par exemple, dans le cadre de la promotion du 
Vade-mecum du Bruit Routier Urbain et de l’organisation de 
séminaires à l’attention des professionnels en relation avec 
cette thématique, en particulier celui organisé en octobre 2013, 
Bruxelles Environnement avait eu l’occasion de présenter les 
résultats de l’étude du Centre de Recherche Routière pour le 
compte de la Région flamande relative aux performances de 
différents types de revêtements en asphalte et leur expérimen-
tation sur un tronçon de la RN19 près de Turnhout.

3. Il est clair que tous les revêtements antibruit ne sont pas 
adaptés à un usage urbain, soit parce que « pour fonctionner » 
ils nécessitent un passage de voitures important et soutenu 
(de type autoroutier) ou parce qu’il ne présente pas une 
relation cout-bénéfice suffisante ; ainsi certains revêtements 
acoustiques nécessitent un entretien ou un taux de renouvelle-
ment supérieur à la normale. D’autres sont plus efficaces sur 
les voiries suburbaines.

En tout état de cause, ces options ne peuvent être prises que 
par les gestionnaires de voiries, donc en particulier pour les 
voiries régionales par Bruxelles Mobilité, qui intègre bien 
évidemment dans ces projets d’autres critères de choix et 
d’arbitrage.

Dans le cadre des commissions de concertation notamment, 
Bruxelles Environnement reste attentif à ces aspects et ne 
manque pas d’en faire la remarque, lorsque cela s’avère 
opportun ou lorsque des plaintes de riverains sont connues.  

Question n° 572 de Mme Claire Geraerts du 21 juin 2017 
(Fr.) :

La mise en conformité des détecteurs d’incendie au sein des 
logements sociaux.

En réponse à une question écrite de M. Vincent De Wolf 
(question n° 467 du 5 avril 2017), vous avez répondu que la 
situation des SISP concernant la nécessité de mise en conformité 
des détecteurs d’incendie concernait 5.818 logements.

Pourriez-vous me transmettre le détail de cette information ?

Quelle est la ventilation des logements qui doivent être mis 
en ordre ? Pour chaque SISP, de quels logements s’agit-il ? De 
quelles adresses précises s’agit-il ?

Réponse : Je vous remercie pour votre question qui me 
permet de faire état de l’avancement de la mise en conformité des 
détecteurs incendie au sein des logements sociaux, sur le plan de 
la règlementation en vigueur.

Binnen de grenzen van de menselijke en financiële middelen 
blijft Leefmilieu Brussel dus aandacht hebben voor de tech-
nologische veranderingen die aan de gang zijn, en probeert 
het de experimenten, zoals goede praktijken die gericht zijn 
op de afname van het straatgeluid in de stad in het kader van 
een geïntegreerde en stedelijke benadering, zo goed mogelijk 
te volgen.

Zo heeft Leefmilieu Brussel in het kader van de promotie van 
het Vade-mecum van het wegverkeersgeluid en de organisatie 
van seminaries voor professionals in verband met dit thema, in 
het bijzonder het seminarie dat in oktober 2013 georganiseerd 
werd, de gelegenheid gehad om de resultaten van de studie 
van het Opzoekingscentrum voor de Wegenbouw, besteld 
door het Vlaams Gewest, over de prestaties van verschillende 
types wegbedekking uit asfalt en hun experiment op de ver-
keersknoop van de RN19 bij Turnhout te presenteren.

3. Het is duidelijk dat niet alle anti-geluidsbedekkingen 
aangepast kunnen worden aan een stedelijk landschap, ofwel 
omdat ze « om te functioneren » vereisen dat er veel en 
voortdurend wagens over rijden (zoals bij een autosnelweg), 
ofwel omdat de kosten-batenverhouding niet voldoende is ; zo 
moeten bepaalde akoestische bedekkingen vaker vervangen 
worden dan andere bedekkingen. Andere zijn doeltreffender 
op voorstedelijke wegen.

Deze opties kunnen echter enkel in overweging genomen 
worden door de beheerders van de wegen, dus in het bijzonder 
voor de gewestwegen door Brussel Mobiliteit, die voor de 
keuze en de beoordeling van deze projecten uiteraard andere 
criteria opneemt.

Met name in het kader van de overlegcommissies blijft 
Leefmilieu Brussel aandacht hebben voor deze aspecten en 
zal het er zeker opmerkingen over formuleren wanneer dit 
gepast zal blijken of wanneer de klachten van de omwonenden 
gekend zullen zijn.

Vraag nr. 572 van mevr. Claire Geraerts d.d. 21 juni 2017 
(Fr.) :

Aanpassing van de branddetectoren in de sociale woningen . 

In antwoord op een schriftelijke vraag van de heer Vincent 
De Wolf (vraag nr. 467 van 5 april 2017) hebt u meegedeeld dat 
de branddetectoren in 5.818 door de OVM’s beheerde woningen 
moeten worden aangepast.

Kunt u daar meer details over verstrekken ?

Hoe zijn de aan te passen woningen uitgesplitst ? Over 
welke woningen gaat het voor elke OVM ? Over welke precieze 
adressen gaat het ?

Antwoord : Ik dank u voor uw vraag die mij toelaat om een 
stand van zaken op te maken over de voortgang van de aanpassing 
van rookdetectoren in de sociale woningen op het gebied van de 
van kracht zijnde regelgeving.
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Je profite de cette occasion pour vous rappeler certains 
éléments qui permettent de resituer la question de la conformité 
des détecteurs incendie dans son contexte :

1. Après l’incendie de la rue Séverin, j’ai convoqué à mon 
cabinet la SLRB qui a la tutelle sur les SISP et lui ai demandé 
de me faire le point sur toutes les mesures qui ont été et vont 
être prises pour assurer la sécurité des locataires sociaux. J’ai 
insisté auprès de la SLRB sur l’importance de la thématique à 
mes yeux.  

Une campagne de sensibilisation auprès des locataires, ainsi 
que dans la presse, sera lancée après les congés d’été. Cette 
campagne, dirigée par la SLRB qui agit en étroite concerta-
tion avec le SIAMU, devra mobiliser l’ensemble du secteur, 
avec une sensibilisation toute particulière des acteurs sociaux 
présents sur le terrain.

2. Pour ce qui concerne la mise à niveau du parc de logements 
sociaux, vous avez bien noté que 5.818 logements devaient 
encore être mis en conformité à la fin du mois d’avril, ce qui 
représentait 14 % du parc.

J’insiste sur le fait qu’il s’agit d’une mise en conformité sur le 
plan de la règlementation qui impose le remplacement après 
10 ans, ce qui ne présuppose pas que ces détecteurs soient 
obsolètes.

3. Le nombre de logements dont les détecteurs incendie 
doivent encore être remplacés diminue de manière constante, 
confirmant ainsi la prise en main du secteur face à la problé-
matique, le confirment les chiffres suivants :

–  au mois de janvier, 12.492 logements sont concernés, soit 
31 % du parc ;

–  au mois d’avril, 5.818 logements sont concernés, soit 14 % 
du parc ;

–  à ce jour, 2.043 logements sont concernés, soit 5 % du parc. 

Il est prévu que le remplacement des détecteurs obsolètes 
sur le plan de la règlementation soit finalisé d’ici le mois de 
septembre, et ce sous réserve que l’accès aux logements soit 
permis par les locataires concernés.

Veuillez également noter que, pour des centaines de logements, 
les difficultés d’accès imposent plusieurs passages, ce qui 
retarde les mises en conformité, en témoigne 824 des 12.492 
logements précités qui n’avaient pas pu être mis en conformité, 
soit par absence des locataires, soit par refus de laisser entrer 
la Régie de la SISP ou la firme désignée pour l’opération.  
  

Enfin, et pour des raisons évidentes de confidentialité et de 
respect du droit fondamental à la vie privée, il ne peut être 
transmis la liste des adresses concernées comme demandé.  

Ik maak van deze gelegenheid gebruik om u bepaalde zaken 
in herinnering te brengen waardoor de kwestie van de aanpassing 
van de rookdetectoren terug in zijn context geplaatst kan worden :

1. Na de brand in de Séverinstraat heb ik op mijn kabinet de 
BGHM ontboden die het toezicht op de OVM uitoefent en 
heb ik haar gevraagd een stand van zaken op te maken over 
alle maatregelen die genomen zijn en zullen genomen worden 
om de veiligheid van de sociale huurders te garanderen. Ik 
heb bij de BGHM aangedrongen op het belang dat het thema 
in mijn ogen heeft.

Na de zomervakantie wordt er een sensibiliseringscampagne 
bij de huurders en ook bij de pers gelanceerd. Deze campagne 
die geleid wordt door de BGHM die in nauw overleg met de 
DBDMH optreedt, zal de hele sector moeten mobiliseren. De 
sociale actoren die op het terrein aanwezig zijn, zullen hierbij 
speciaal gesensibiliseerd worden.

2. Voor wat het in orde brengen van het sociale woningenbe-
stand betreft, merkt u terecht op dat er nog 5.818 woningen op 
het eind van de maand april aangepast dienden te worden. Dit 
vertegenwoordigt 14 % van het bestand.

Ik beklemtoon het feit dat het om een aanpassing op het 
gebied van de regelgeving gaat die de vervanging na 10 jaar 
verplicht, wat niet vooronderstelt dat deze detectoren in 
onbruik geraakt zijn.

3. Het aantal woningen waarvan de rookdetectoren nog 
vervangen moeten worden, neemt gestaag af, wat bevestigt 
dat de sector het probleem aanpakt. Dat bewijzen althans de 
volgende cijfers :

–  in januari betreft het 12.492 woningen, ofwel 31 % van het 
bestand ;

–  in april betreft het 5.818 woningen, ofwel 14 % van het 
bestand ;

–  vandaag betreft het 2.043 woningen, ofwel 5 % van het 
bestand.

Men verwacht dat de vervanging van de voor de regelgeving 
in onbruik geraakte detectoren in september afgerond wordt, 
onder voorbehoud weliswaar dat de betrokken huurders 
toegang geven tot de woningen.

Er dient opgemerkt te worden dat, voor honderden woningen, 
de moeilijkheden om toegang te krijgen, nopen tot ver-
schillende bezoeken waardoor de aanpassingen vertraging 
oplopen. Getuige hiervan de 824 van de 12.492 voormelde 
woningen waarin de aanpassing, ofwel door afwezigheid van 
de huurders, ofwel door weigering om de Regie van de OVM 
of de voor de operatie aangeduide firma binnen te laten, niet 
kon doorgaan.

Tot slot, en wegens vanzelfsprekende redenen van vertrouwe-
lijkheid en respect voor het fundamentele recht op een per-
soonlijke levenssfeer, kan de lijst met de betrokken adressen, 
zoals gevraagd, niet overgemaakt worden.
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La situation par SISP est reprise ci-dessous :

Questions n° 573 de M. Emin Özkara et n° 574 de M. 
Zahoor Ellahi Manzoor du 26 juin 2017 (Fr.) :

L’accès au crédit immobilier et le risque d’exclusion de 
l’accès à la propriété pour les moins fortunés.

Depuis le 1er janvier 2017 et afin d’encourager l’accès à la 
propriété, le gouvernement bruxellois, sur l’initiative du Ministre-
Président, M. Rudi Vervoort, a diminué l’abattement des droits 
d’enregistrement à Bruxelles. En effet, les droits d’enregistrement 
(au taux de 12,5 %) ne sont calculés que sur la partie du prix 
qui dépasse le montant de l’abattement. Cet abattement est de 
175.000 euros. (1)

(1)  https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/l-droits-d-enregis-
trement/en-region-bruxelloise-1/abattement-de-droits-d-enregistre-
ment-a-bruxelles, consulté le 14 juin 2017.

De situatie per OVM wordt hieronder aangegeven :

 Nr. van de OVM / N° de la SISP OVM / SISP
Aantal woningen waarin vervanging 

vereist is / Nombre de logements 
exigeant encore le remplacement

2020 Anderlechtse Haard / Foyer Anderlechtois 500

2040 En Bord de Soignes 265

2060 Floréal 0

2070 Le Logis 10

2140 Brusselse Woning / Le Logement Bruxellois 68

2160  Lakense Haard / Le Foyer Laekenois 270

2170 Comensia 158

2270 Foyer Etterbeekois 0

2330 De Villa’s van Ganshoren /  
Les Villas de Ganshoren 0

2400 Binhôme (Ukkel-Elsene) / 
Binhôme (Uccle-Ixelles) 563

2410 Jetse Haard / Foyer Jettois 3

2430 De Koekelbergse Haard /  
Le Foyer Koekelbergeois 0

2500 Logement Molenbeekois 81

2560  Zuiderhaard / Foyer du Sud 0

2570 GW Sint-Joost-ten-Node /  
HBM St-Josse-Ten-Noode 0

2580 De Schaarbeekse Haard / Foyer Schaerbeekois 118

2700 De Moderne Woning / Habitation Moderne 0

2800 EvereCity 0

2810 Brusselse Coöperatieve Alliantie /  
Alliance Bruxelloise Coopérative / 7

Totaal / Total : 2.043

Vragen nr. 573 van de heer Emin Özkara en nr. 574 van de 
heer Zahoor Ellahi Manzoor d.d. 26 juni 2017 (Fr.) :

Toegang tot vastgoedkrediet en het risico op uitsluiting van 
eigendomsverwerving voor de minder gegoeden.

Sinds 1 januari 2017 heeft de Brusselse regering, op initiatief 
van minister-president Rudi Vervoort, het abattement voor de regi-
stratierechten in Brussel verlaagd, teneinde eigendomsverwerving 
aan te moedigen. De registratierechten (tegen 12,5 %) worden 
immers enkel berekend op het deel van de prijs dat het bedrag van 
het abattement, te weten 175.000 euro, overschrijdt. (1) 
 

(1)  https://www.notaris.be/verkopen-kopen-huren-lenen/kopen-en-ver-
kopen-1/registratierechten-in-het-brussels-gewest-1, geraadpleegd op 
14 juni 2017.

https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/l-droits-d-enregistrement/en-region-bruxelloise-1/aba
https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/l-droits-d-enregistrement/en-region-bruxelloise-1/aba
https://www.notaire.be/acheter-louer-emprunter/l-droits-d-enregistrement/en-region-bruxelloise-1/aba
https://www.notaris.be/verkopen-kopen-huren-lenen/kopen-en-verkopen-1/registratierechten-in-het-brus
https://www.notaris.be/verkopen-kopen-huren-lenen/kopen-en-verkopen-1/registratierechten-in-het-brus
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En février 2017, la Banque nationale de Belgique (BNB) 
publiait dans son rapport annuel une nouvelle mesure macropru-
dentielle concernant l’octroi de crédits hypothécaires à quotité 
élevée, soit l’octroi de prêts où l’apport en cash est inférieur à 
20 % du montant total de l’emprunt. Par cette mesure, la BNB 
veut contraindre les banques à mettre, dans ce type d’emprunt, des 
fonds propres supplémentaires. Cette mesure technique formulée 
sur la base d’un avertissement de l’Europe pourrait mettre en 
péril le droit à l’accès à la propriété, car elle pourrait entrainer un 
changement de comportement des banques dans l’octroi de crédits 
hypothécaires à quotité élevée. Ce changement de comportement 
aurait pour conséquence, entre autres, de compliquer l’accès à la 
propriété pour les ménages ayant le moins d’économie à mobiliser 
pour garantir un emprunt. Dès lors, les plus jeunes, les plus isolés 
et les plus précarisés seraient les premiers à être touchés par une 
telle mesure.

On constate aujourd’hui une hausse des prêts à quotité 
élevée depuis 2011 dans notre pays. Cette mesure, prise par la 
BNB en raison d’une tendance continue à la hausse des prix de 
l’immobilier, l’assouplissement des conditions d’octroi de crédits 
hypothécaires par les banques et l’endettement croissant des 
ménages belges, présente un risque réel d’exclusion de l’accès 
à la propriété pour les moins fortunés. Or, ce sont près de 30 % 
des prêts hypothécaires à quotité élevée qui ont été octroyés en 
Belgique en 2016. (1)

Depuis la sixième réforme de l’État, le logement ainsi que 
le dispositif fiscal qui l’accompagne sont des compétences 
régionales.

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

1. À l’instar de la Région wallonne, la Région bruxelloise a-t-elle 
saisi le comité de concertation à propos de l’impact de la mise 
en œuvre de la nouvelle mesure macroprudentielle concernant 
l’octroi de crédits hypothécaires à quotité élevée sur l’accès à 
la propriété ? Le cas échéant, est-ce prévu ?

2. Une concertation avec la Région wallonne est-elle initiée ?

3. Quelle est la position de la Région bruxelloise concernant la 
nouvelle mesure macroprudentielle concernant l’octroi de 
crédits hypothécaires à quotité élevée prise par la BNB ?

4. Quelles sont les mesures prises par la Région pour aider les 
jeunes ménages, les familles monoparentales et les personnes 
isolées à accéder à la propriété ou à devenir propriétaires de 
leur logement ?

Réponse : Vous le savez, je suis très attentive, depuis le début 
de la législature, à renforcer l’accès à la propriété, qui est un 
gage de développement humain qui assure une certaine sécurité 
et qualité de vie. Il faut pouvoir encourager cette aspiration au 
bénéfice des familles bruxelloises : elle permet de les ancrer 
durablement dans la ville où elles ont grandi, ce qui est bénéfique 
pour la Région elle-même !

1. La Région bruxelloise n’a pas formellement saisi le comité 
de concertation, dès lors que la saisine de la Région wallonne 
suffit et que la Région bruxelloise se joint de ce fait automati-

(1)  Cloot (Amandine), « Accès au crédit immobilier : la Wallonie 
au créneau », Le Soir du mercredi 31 mai 2017, page 3.

In februari 2017 publiceerde de Nationale Bank van België 
(NBB) in zijn jaarverslag een nieuwe macroprudentiële maatregel 
betreffende de toekenning van hypothecaire kredieten met hoge 
quotiteit, namelijk de toekenning van leningen waarbij de inbreng 
in cash lager is dan 20 % van het totale leenbedrag. Met die 
maatregel wil de NBB de banken ertoe dwingen om een grotere 
inbreng van eigen middelen bij dat type lening te eisen. Die 
technische maatregel, die gebaseerd is op een waarschuwing van 
Europa, zou het recht op eigendomsverwerving in het gedrang 
kunnen brengen, want hij zou kunnen leiden tot een gedragswijzi-
ging van de banken bij het toekennen van hypothecaire kredieten 
met hoge quotiteit. Dat zou onder meer de eigendomsverwerving 
kunnen bemoeilijken voor gezinnen die minder spaargeld hebben 
om een lening te waarborgen. Bijgevolg zouden de jongeren, 
alleenstaanden en kansarmen het meest benadeeld worden door 
een dergelijke maatregel.

Vandaag stelt men vast dat in ons land het aantal leningen met 
hoge quotiteit stijgt sinds 2011. De maatregel, die de NBB heeft 
getroffen wegens een constante stijging van de vastgoedprijzen, 
de versoepeling van de toekenningsvoorwaarden voor hypothe-
caire kredieten door de banken en de toenemende schuldenlast 
van de Belgische gezinnen, vormt een reëel risico op uitsluiting 
van eigendomsverwerving voor de minder gegoeden. In 2016 was 
in België bijna 30 % van de toegekende hypothecaire leningen 
een lening met hoge quotiteit. (1)

Sinds de zesde staatshervorming zijn de Gewesten bevoegd 
voor huisvesting en de desbetreffende fiscaliteit.  

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :

1. Heeft het Brussels Gewest, in navolging van het Waals 
Gewest, de impact van de toepassing van de nieuwe macro-
prudentiële maatregel betreffende de toekenning van hypothe-
caire kredieten met hoge quotiteit op de eigendomsverwerving 
voorgelegd aan het overlegcomité ? Is dat eventueel gepland ?

2. Wordt er al overleg met het Waals Gewest gepleegd ?

3. Wat is het standpunt van het Brussels Gewest over de nieuwe 
macroprudentiële maatregel van de NBB betreffende de 
toekenning van hypothecaire kredieten met hoge quotiteit ?

4. Welke maatregelen heeft het Brussels Gewest getroffen om 
jonge gezinnen, eenoudergezinnen en alleenstaanden te 
helpen eigendom te verwerven of eigenaar van hun woning 
te worden ?

Antwoord : U weet dat ik sinds het begin van de legislatuur 
erg alert ben voor het versterken van de toegang tot eigendom, 
een waarborg voor menselijke ontwikkeling die een zekere 
veiligheid en levenskwaliteit biedt. Deze ambitie ten behoeve van 
de Brusselse gezinnen moet aangemoedigd worden : ze laat toe 
om hen duurzaam in de stad te verankeren waar ze opgegroeid 
zijn en daar heeft het Gewest zelf voordeel bij.

1. Het Brussels Gewest heeft niet formeel het overlegcomité 
ingeschakeld omdat de inschakeling door het Waals Gewest 
volstaat en het Brussels Gewest zich hierdoor automatisch 

(1)  Cloot (Amandine), « Accès au crédit immobilier : la Wallonie au 
créneau », Le Soir van woensdag 31 mei 2017, p. 3.
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quement aux préoccupations de la Région wallonne à propos 
de l’impact de la mise en œuvre de la nouvelle mesure macro-
prudentielle concernant l’octroi de crédits hypothécaires.  

2. Par le biais du comité de concertation, une concertation a auto-
matiquement lieu entre toutes les entités fédérées et fédérale. 

3. J’ai déjà eu l’occasion de répondre à cette question en 
commission Logement. J’ai comme vous lu dans la presse 
certaines rumeurs inquiétantes concernant les intentions 
du Ministre des Finances NVA, Johan Van Overtveldt, 
qui limiterait le crédit accordé aux futurs propriétaires à 
maximum 80 % du prix d’achat du bien immobilier concerné. 
Fake ou pas fake, cette polémique est révélatrice du besoin 
d’attention de la classe moyenne. Si jamais le fédéral devait 
adopter cette mesure pénalisante pour la classe moyenne, je 
tiens à souligner qu’outre un crédit complet auprès du Fonds 
du logement, ces ménages de la classe moyenne peuvent aussi 
opter pour un second prêt complémentaire auprès du Fonds du 
logement pour couvrir les 20 % restants non acceptés par les 
banques classiques. Je ne sais pas dans quel monde vit le gou-
vernement fédéral mais de très nombreux candidats proprié-
taires (et c’est un euphémisme !) ne disposent pas d’un trésor 
de guerre improbable ou de l’aide très généreuse de parents 
fortunés pour couvrir les 20 % restants. Pour ma part, je l’ai 
toujours dit et toujours fait depuis le début de la législature : 
je continuera à la soutenir.  

4. Je citerai ici deux mesures phares du gouvernement : la 
réforme fiscale entrée en vigueur le 1er janvier 2017 qui prévoit 
une diminution des droits d’enregistrement, qui permettra de 
soutenir les Bruxellois dans leur achat immobilier, d’une part, 
et la réforme des conditions d’octroi des prêts hypothécaires du 
Fonds du logement afin d’augmenter le public cible du Fonds 
du logement. Les ménages à revenu moyen peuvent désormais 
accéder aux crédits du Fonds du Logement. L’objectif de la 
création d’un nouveau barème de revenus imposables était 
de favoriser l’accès à la propriété du logement des ménages 
relevant également des classes « moyennes » parmi lesquels 
les jeunes en particulier. Cela dans le but en outre d’endiguer 
l’exode urbain de ces ménages. Le Fonds du Logement est par 
ailleurs désormais autorisé à prêter jusqu’à 120 % de la valeur 
du logement (pour couvrir les frais d’acte d’achat). Le Fonds 
du Logement peut donc ainsi toucher un public plus large tout 
en respectant sa mission sociale et en préservant son cœur de 
cible, son public historique. J’ai déjà eu l’occasion de le dire 
lors d’une précédente commission, l’on commence à constater 
que cette réforme porte ses premiers fruits puisqu’en 2016, le 
Fonds du logement a enregistré une augmentation de presque 
12 % de crédits signés. En effet, 873 actes de crédit ont été 
signés (donc liquidés) contre 781 en 2015. Je me réjouis 
que cette réforme permette réellement d’offrir une véritable 
solution aux ménages qui souhaitent devenir propriétaire sans 
disposer nécessairement d’un patrimoine familial conséquent. 
 
  
  

bij de bekommernissen aansluit van het Waals Gewest over 
de impact van de invoering van de nieuwe macroprudenti-
ele maatregel betreffende de toekenning van hypothecaire 
leningen.

2. Aan de hand van het overlegcomité vindt er automatisch 
overleg plaats tussen alle gefedereerde entiteiten en het 
federale niveau.

3. Ik heb reeds de gelegenheid gehad om op deze vraag te 
antwoorden in de commissie huisvesting. Net zoals u heb 
ik in de pers sommige verontrustende geruchten gelezen in 
verband met de voornemens van de minister van Financiën, 
Johan Van Overtveldt, die het toegekende krediet dat aan de 
toekomstige eigenaars verstrekt zou worden, tot maximum 
80 % van de aankoopprijs van het betrokken onroerend goed 
zou beperken. Fake of niet fake, deze polemiek bewijst dat 
de middenklasse waakzaam moet zijn. Indien het federale 
niveau deze bestraffende maatregel voor de middenklasse 
zou treffen, wil ik onderstrepen dat naast een volledig krediet 
bij het Woningfonds, deze middenklassegezinnen eveneens 
kunnen opteren voor een tweede aanvullende lening bij het 
Woningfonds om het 20 % resterende door de klassieke 
banken niet aanvaarde deel te bekostigen. Ik weet niet in 
welke wereld de federale regering leeft, meer heel wat kan-
didaat-eigenaars (en dat is een eufemisme !) beschikken niet 
over verborgen schatten of de zeer vrijgevige hulp van rijke 
ouders om het 20 % resterende deel te financieren. Wat mij 
betreft, ik heb dat sinds het begin van de legislatuur altijd 
gezegd en steeds gedaan : ik zal ze verder ondersteunen.

4. Ik zal hier twee belangrijke Regeringsmaatregelen citeren : de 
fiscale hervorming die op 1 januari 2017 in werking getreden 
is en die een vermindering van de registratierechten voorziet 
waardoor de Brusselaars bij de aankoop van hun onroerend 
goed geholpen kunnen worden, enerzijds, en de hervorming 
van de toekenning van de hypothecaire leningen van het 
Woningfonds om zo het doelpubliek van het Woningfonds uit 
te breiden. De gezinnen met een gemiddeld inkomen hebben 
voortaan toegang tot de leningen van het Woningfonds. De 
doelstelling van de invoering van een nieuw barema van 
belastbare inkomens bestond erin de toegang tot de eigendom 
van een woning voor de gezinnen die ook tot de « midden-
klasse » behoren, waaronder de jongeren in het bijzonder, 
te bevorderen. Dit trouwens met als doel de stadsvlucht 
van deze gezinnen in te dijken. Het woningfonds heeft 
trouwens voortaan de toelating om tot 120 % van de waarde 
van de woning te lenen (om de aktekosten van de aankoop 
te bekostigen). Het Woningfonds kan op deze manier een 
ruimer publiek bereiken en tegelijkertijd zijn sociale opdracht 
naleven en zijn historische publiek beschermen. Ik heb al 
de gelegenheid gehad om het tijdens een vorige commissie 
te zeggen. We beginnen vast te stellen dat deze hervorming 
haar eerste vruchten begint af te werpen aangezien in 2016 
het Woningfonds een toename van bijna 12 % ondertekende 
kredieten opgetekend heeft. Er zijn immers 873 kredietak-
ten getekend (en dus vereffend) tegenover 781 in 2015. Ik 
verheug mij erover dat deze hervorming toelaat om daad-
werkelijk een echte oplossing te bieden voor de gezinnen die 
eigenaar wensen te worden zonder noodzakelijkerwijze over 
een groot familiaal vermogen te beschikken.
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Question n° 397 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 4 mai 
2017 (Fr.) :

Le nombre et les affectations des agents de 
Bruxelles-Propreté.

Bruxelles-Propreté est une agence qui a connu une croissance 
d’effectifs considérable ces dernières années. Je souhaiterais 
connaitre l’état des lieux des effectifs actuels et des affectations 
précises de ces derniers.

–    Combien Bruxelles-Propreté compte-t-elle d’agents admi-
nistratifs et d’agents non administratifs ? Pour chacune des 
catégories, combien sont des statutaires et combien sont des 
contractuels ?

–    Combien y a-t-il d’agents chargés du nettoiement des voiries ? 
Combien d’entre eux travaillent-ils respectivement sur les 
voiries régionales et sur les voiries communales ?

–    Combien y a-t-il d’agents chargés de la collecte des déchets 
ménagers en porte-à-porte ?

–    Combien y a-t-il d’agents chargés de la collecte des déchets 
des poubelles publiques ?

–    Combien y a-t-il d’agents chargés de la collecte des déchets 
des commerces ?

–    Combien y a-t-il d’agents travaillant dans les déchetteries 
régionales ? Combien par déchetterie ?

–    Combien y a-t-il d’agents travaillant dans les différents centres 
de tri ? Combien par centre ?

–    Combien y a-t-il d’agents travaillant à l’incinérateur de 
Bruxelles Énergie

–    Combien d’agents ont-ils été engagés par année depuis 2013 
et à quelles fonctions ont-ils été affectés ?

Réponse : Bien que, conformément à l’article 110 du 
règlement du Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale, sont 
irrecevables, entre autres, les questions à caractère purement 
statistique ou de documentation et bien que vos questions entrent 
intégralement dans le champ d’application de cet article, je puis 
vous informer que les informations demandées sont disponibles 
sur le site de l’Agence : https://www.arp-gan.be.  

Vraag nr. 397 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
4 mei 2017 (Fr.) :

Het aantal en de affectaties van de personeelsleden van Net 
Brussel.

Net Brussel is een agentschap waar het aantal personeelsleden 
de jongste jaren sterk toegenomen is. Ik zou een overzicht willen 
van de huidige personeelsleden en de precieze toewijzing van 
deze laatsten.

–    Hoeveel administratief personeel en niet administratief 
personeel telt Net Brussel ? Voor elk van de categorieën, 
graag het aantal vastbenoemden en contractuelen.  

–    Hoeveel personeelsleden zijn belast met de reiniging van 
de wegen ? Hoeveel van hen werken respectievelijk op de 
gewestwegen en de gemeentewegen ?

–    Hoeveel personeelsleden zijn belast met ophaling van huis-
houdelijk afval van deur tot deur ?

–    Hoeveel personeelsleden zijn belast met ophaling van afval in 
openbare vuilnisbakken ?

–    Hoeveel personeelsleden zijn belast met ophaling van afval 
van handelszaken ?

–    Hoeveel personeelsleden werken in de containerparken van 
het Gewest ? Hoeveel per containerpark ?

–    Hoeveel personeelsleden werken in de verschillende sorteer-
centra ? Hoeveel per centrum ?

–    Hoeveel personeelsleden werken in de verbrandingsoven van 
Energie Brussel ?

–    Hoeveel personeelsleden zijn er sinds 2013 jaarlijks 
aangeworven en welke functies oefenen die uit?

Antwoord : Hoewel onder andere vragen die uitsluitend 
betrekking hebben op statistieken en documentatie, overeen-
komstig het artikel 110 van het reglement van het Parlement 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, ontvankelijk zijn, en 
hoewel uw vragen volledig vallen binnen het toepassingsveld 
van dit artikel, wil ik u informeren over het feit dat de gevraagde 
informatie beschikbaar is op de website van het Agenschap :  
https://www.arp-gan.be.

Staatssecretaris belast 
met Openbare Netheid, 

Vuilnisophaling en -verwerking, 
Wetenschappelijk Onderzoek, 

Gemeentelijke Sportinfrastructuur 
en Openbaar Ambt

Secrétaire d’État chargée de la 
Propreté publique et de la Collecte 

et du Traitement des Déchets, 
de la Recherche scientifique, des 

Infrastructures sportives communales 
et de la Fonction publique

https://www.arp-gan.be
https://www.arp-gan.be
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Question n° 408 de M. Hasan Koyuncu du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

Je souhaite obtenir de Mme la secrétaire d’État, à la date du 
1er mai 2017, pour l’ensemble des membres de son cabinet (fonc-
tionnaires et contractuels) hors personnel de soutien, la moyenne 
des trois rémunérations les plus élevées et la moyenne des trois 
rémunérations les moins élevées, primes et indemnités comprises, 
le calcul étant effectué en se basant sur une durée annuelle.

Réponse : L’arrêté du gouvernement de la Région de 
Bruxelles-Capitale du 20 juillet 2014 (M.B. 10.09.2014) 
détermine la composition et le fonctionnement des cabinets des 
membres du gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale 
et des Secrétaires d’État régionaux. La Section 4 de cet arrêté 
détermine les rémunérations, allocations et indemnités des 
membres de cabinet (Articles 10 à 18).

En ce qui concerne la question de l’honorable membre quant 
à la moyenne des rémunérations des salaires les plus élevés et des 
salaires les moins élevés, celle-ci semble difficile à établir et cela 
car l’information quant au salaire du personnel détaché doit être 
demandée à l’administration d’où l’agent est détaché.

En ce qui concerne le personnel détaché du Ministère de la 
Région de Bruxelles-Capitale, j’invite l’honorable membre à 
consulter l’annexe I de l’arrêté du gouvernement de la Région 
de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 sur le statut adminis-
tratif et pécuniaire des agents du Ministère de la Région de 
Bruxelles-Capitale.

Question n° 409 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

La plateforme dédiée aux incubateurs publics bruxellois 
pour le développement des entreprises innovantes.

Il me revient qu’Innoviris a lancé il y a peu une plateforme 
dédiée aux quatre incubateurs publics bruxellois (EEBIC, ICAB, 
GREENBIZ et BLSI) afin de soutenir les entreprises innovantes. 
Afin de compléter mon information, je souhaiterais obtenir des 
réponses aux questions suivantes :

–    Quels sont exactement les objectifs de ladite plateforme ? 
Quelles sont ses conditions d’accessibilité et d’usage ? 
Quels sont les secteurs prioritaires soumis à l’offre 
d’accompagnement ?

–    Quels sont les budgets et les moyens humains dédiés à la 
gestion de la plateforme des incubateurs ?

Vraag nr. 408 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De bezoldigingen in het ministerieel kabinet.

Kan u mij voor het geheel van uw kabinet (ambtenaren en 
contractuele werknemers) buiten het ondersteunend personeel, 
meedelen hoeveel op 1 mei 2017 het op jaarbasis berekende 
gemiddelde bedroeg van de drie hoogste bezoldigingen en het 
gemiddelde van de drie laagste bezoldigingen, met inbegrip van 
premies en vergoedingen.

Antwoord : Het besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering van 20 juli 2014 (B.S. 10.09.2014) bepaalt de samen-
stelling en de werking van de kabinetten van de leden van de 
Brusselse Hoofdstedelijke Regering en van de gewestelijke 
staatssecretarissen. Afdeling 4 van dit besluit bepaalt de bezoldi-
gingen, de uitkeringen en de vergoedingen van de kabinetsleden 
(Artikelen 10 tot 18).

De vraag van het geachte lid naar het gemiddelde van de 
uitbetalingen van de hoogste en laagste lonen, lijkt moeilijk vast 
te stellen want de informatie met betrekking tot het loon van het 
gedetacheerd personeel moet gevraagd worden aan het bestuur 
van de instelling waar het personeelslid gedetacheerd is.

Voor het gedetacheerd personeel van het Ministerie van 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, verzoek ik het geachte lid 
om de bijlage I te raadplegen van het besluit van de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering van 27 maart 2014 over het admi-
nistratieve en geldelijke statuut van de personeelsleden van het 
Ministerie van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

Vraag nr. 409 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Platform voor de Brusselse openbare incubatoren voor de 
ontwikkeling van de innoverende bedrijven.

Ik heb vernomen dat Innoviris onlangs een platform voor de 
vier Brusselse openbare incubatoren (EEBIC, ICAB, GREENBIZ 
en BLSI) heeft opgezet om de innoverende bedrijven te onder-
steunen. Om mijn gegevens aan te vullen, had ik u graag de 
volgende vragen gesteld :

–    Wat zijn precies de doelstellingen van het platform ? Wat 
zijn de toegangs- en gebruiksvoorwaarden ? Welke sectoren 
komen bij voorrang in aanmerking voor het begeleidingsaan-
bod ? 

–    Welke personele en budgettaire middelen worden uitgetrok-
ken voor het beheer van het platform van de incubatoren ?
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Réponse : 

1. Les objectifs de la plateforme, les conditions d’accessibilité 
et d’usage, les secteurs concernés par l’offre d’accompagne-
ment. 

La Plateforme des incubateurs regroupe actuellement les 
quatre incubateurs soutenus par la Région de Bruxelles-
Capitale qui sont, en l’occurrence :

–  EEBIC, spécialisé en innovation digitale ; 

–  ICAB, spécialisé en ICT et ingénierie ; 

–  BLSI, spécialisé en biotechnologies, dispositifs médicaux 
et e-health ;

–  GREENBIZZ, spécialisé en technologies vertes ou avec 
des business models durables, dont notamment l’économie 
circulaire.

Chacun de ces incubateurs est donc une structure d’héberge-
ment et d’accompagnement liée à un écosystème innovant qui 
inclut notamment universités & hautes écoles, TTO-KTO, 
organismes de recherche ainsi que des clusters et qui varie 
en fonction de sa spécialisation. Il a pour but d’héberger, à 
des conditions favorables, des startups innovantes tout en leur 
offrant des services à haute valeur ajoutée. Cet accompagne-
ment dispensé par les incubateurs en partenariat notamment 
avec les structures régionales est donc un élément essentiel 
d’un incubateur. Il permet ainsi aux entreprises de bénéficier, 
entre autres, d’un soutien approfondi dans tous les domaines 
de la gestion d’une entreprise, mais également sur le volet 
« innovation » et la recherche de financement.   

La « coupole » des incubateurs publics bruxellois a été créée 
en 2006 à la demande du Ministre de l’Économie et de la 
Recherche scientifique, sa gestion étant ainsi confiée à Citydev.

Dans sa décision du 22 octobre 2015, le gouvernement a 
décidé la mise en place d’une chaine de l’hébergement public 
qui assure une offre adaptée aux besoins des entreprises aux 
différentes étapes de leur développement, passant par une 
définition plus précise, voire une spécialisation, de l’offre 
publique, en lien avec l’offre privée qui émerge en Région 
bruxelloise (incubateurs privés, espaces de co-working, hôtels 
d’entreprises).

En particulier, le gouvernement a décidé de spécialiser les 
incubateurs, d’une part, et les centres d’entreprises, d’autre 
part, notamment en concentrant les efforts des incubateurs sur 
les entreprises qui sont en phase d’innovation et de recherche, 
valorisant ainsi leur spécificité par rapport aux centres d’entre-
prises. C’est ainsi qu’Innoviris a repris le rôle de coordination 
de la « plateforme » des incubateurs.

La plateforme est actuellement pilotée par un organe exécutif 
(Bureau de la plateforme), comprenant un président, les 
directeurs des incubateurs, des représentants d’institutions 
bruxelloises (Innoviris, centres collectifs, TTO-KTO, finance.
brussels et Impulse) et a pour mission :

–  d’augmenter la compétitivité des incubateurs publics et 
de mieux se différencier par rapport aux autres offres 
existantes en matière d’incubateurs, accélérateurs et centres 
d’entreprise ;

Antwoord : 

1. De doelstellingen van de koepel, de toegangs- en gebruiks-
voorwaarden, de sectoren die deel uitmaken van het 
begeleidingsaanbod.

De koepel van Brusselse incubatoren groepeert op heden de 
vier incubatoren die door het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
worden ondersteund, met name :

–  EEBIC, gespecialiseerd in digitale innovatie ;

–  ICAB, gespecialiseerd in ICT en ingenieurschap ;

–  BLSI, gespecialiseerd in biotechnologieën, medical devices 
en e-health ;

–  GREENBIZZ, gespecialiseerd in groene technologieën en 
duurzame business models waaronder circulaire economie.  

Elke van deze incubatoren is zowel een huisvestings- als 
begeleidingsstructuur en staat in verbinding met een 
innovatief ecosysteem dat onder meer Universiteiten en 
hogescholen, TTO-KTO, onderzoeksinstellingen en clusters 
omvat en varieert naargelang de specialisatie. Een incubator 
is bedoeld om huisvesting te bieden aan innoverende start-ups 
in een gunstige omgeving die hen begeleiding aanbiedt van 
een hoge toegevoegde waarde. Deze begeleiding, die wordt 
aangeboden in samenwerking met andere Gewestelijke 
structuren, is een kern activiteit van een incubator. Op die 
manier krijgen ondernemingen een diepgaande ondersteuning 
binnen alle beheersdomeinen van de onderneming, en krijgen 
zij de nodige ondersteuning bij innovatie en het zoeken naar 
financiering.

De koepel van Brusselse publieke incubatoren werd 
opgericht in 2006 op vraag van de Minister van Economie en 
Wetenschappelijk Onderzoek, onder het beheer van Citydev.

In haar besluit van 22 oktober 2015 besliste de Regering 
om een publiek huisvestingssysteem voor ondernemingen 
op te richten met een aangepast en gediversifieerd diensten 
aanbod naargelang de verschillende ontwikkelingsfases 
van de onderneming. Het systeem had de bedoeling om het 
publieke aanbod te specialiseren en af te stemmen op het 
private aanbod dat zich in het Gewest ontwikkelde (private 
incubatoren, co-working spaces, zakencentra).

Meer specifiek besliste de Regering om de activiteiten van de 
incubatoren te richten op ondernemingen in een onderzoeks- 
en innovatiecyclus, en zo hun specificiteit te vast te leggen 
in verhouding tot de ondernemerscentra. Om die reden heeft 
Innoviris de coördinerende rol voor de koepel van incubatoren 
overgenomen.  

De koepel wordt momenteel geleid door een uitvoerend 
orgaan (het bureau van de koepel) dat een voorzitter, de 
directeurs van de incubatoren, en vertegenwoordigers van 
Brusselse instituties (Innoviris, collectieve centra, TTO-KTO, 
finance.brussels en Impulse) omvat, met als missie :

–  het verhogen van de competitiviteit van de publieke 
incubatoren en zorgen voor een betere differentiatie ten 
aanzien van het andere bestaande incubatoren aanbod, de 
acceleratoren en ondernemerscentra ;
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–  d’accélérer la croissance des entreprises au sein de ces 
incubateurs par l’introduction de nouveaux services d’ac-
compagnement et notamment des services de guidance 
technologique, en partenariat avec les centres collectifs et 
les universités de la Région de Bruxelles-Capitale ;

–  d’assurer l’évolution stratégique des incubateurs en 
élargissant les offres de services, en rationnalisant et 
optimisant la coordination et les collaborations entre les 
incubateurs.

2. Les budgets et les moyens humains dédiés à la gestion de la 
plateforme

Afin d’assurer le suivi des décisions du Bureau de la 
plateforme et de coordonner, un équivalent temps-plein 
a été embauché chez Innoviris. Il est effectif depuis le 1er 
décembre 2016.

Concernant le budget de la plateforme pour l’année 2017, il 
est composé respectivement :

–  d’une subvention de fonctionnement à citydev.brussels 
de 30.000 euros (AB 14.002.19.01.3122) dont le montant 
est utilisé dans sa totalité pour le paiement de la licence 
Wikipreneur, base de données commune entre les entrepre-
neurs et certaines institutions publiques (dont les centres 
d’entreprises et les incubateurs dont Citydev a gardé la 
charge) ;

–  d’un montant réservé dans le budget d’Innoviris de 
130.000 euros pour des recherches et actions communes 
aux 4 incubateurs publics bruxellois.

Question n° 410 de Mme Annemie Maes du 22 mai 2017 
(N.) :

La création d’un observatoire bruxellois des déchets.  

La mesure RD 1 du chapitre Ressources et déchets du PREC 
prévoit que : « Bruxelles Environnement, l’Agence Bruxelles-
Propreté et l’IBSA mettront en place une nouvelle gouvernance 
pour la mise sur pied d’un observatoire des ressources et déchets. »
  

En juin 2016, vous répondiez à ma question que l’ABP prendrait 
« rapidement » les premiers contacts. Ce terme « rapidement » est 
quelque peu bizarre, car le PREC a été approuvé dès mars 2016, 
mais surtout parce que la création de l’observatoire figurait déjà 
parmi les objectifs de l’alliance emploi-environnement de 2014.   

Entre 2014 et juin 2016, l’ABP n’avait donc encore pris 
aucune mesure en la matière. On n’a donc pas fait preuve d’une 
extrême diligence. Vous déclariez alors également que les statuts 
de l’observatoire devaient encore être rédigés. En juin 2016, donc 
deux ans après qu’on a évoqué pour la première fois cet obser-
vatoire, on ignorait encore totalement comment cet observatoire 
pourrait ou devrait fonctionner. J’espère que les choses sont plus 
claires entretemps. 

–  het versnellen van de groei van ondernemingen binnen de 
incubatoren via het introduceren van nieuwe begeleidings-
diensten, met name technologische begeleiding, in samen-
werking met de collectieve centra en universiteiten van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest ;

–  het verzekeren van een strategische evolutie van incubatoren 
door het uitbreiden van het dienstenaanbod en het rationa-
liseren en optimaliseren van de coördinatie en collaboratie 
tussen de incubatoren.

2. De budgetten en menselijke middelen voor het beheer van de 
koepel

Teneinde de opvolging van de beslissingen van het Bureau 
van de koepel te verzekeren en ter coördinatie, werd een 
voltijdse equivalent door Innoviris ter beschikking gesteld. 
Deze persoon voert haar taken uit sinds 1 december 2016.

De budgettering van de koepel in 2017 bestaat uit 
respectievelijk :

–  een tussenkomst in de werking voor citydev.brussels van 
30.000 euro (AB 14.002.19.01.3122) waarvan het volledige 
bedrag wordt gebruikt voor het betalen van de licentie 
van Wikipreneur, de gemeenschappelijke database van de 
ondernemers en bepaalde publieke instellingen (waaronder 
de ondernemerscentra en incubatoren die onder de leiding 
van Citydev vallen) ;

–  een bedrag van 130.000 euro van het budget van Innoviris 
voor onderzoek en gemeenschappelijke acties binnen de 4 
publieke Brusselse incubatoren.

Vraag nr. 410 van mevr. Annemie Maes d.d. 22 mei 2017 
(N.) :

De oprichting van een Brussels observatorium voor de 
afvalstoffen.

De RD 1-maatregel van het hoofdstuk Bronnen en afvalstoffen 
van het GPCE voorziet dat Leefmilieu Brussel, het Agentschap 
Net Brussel en het BISA een nieuw bestuur zullen oprichten 
om een observatorium voor bronnen en afvalstoffen op poten te 
zetten.

In Juni 2016 antwoordde u op een vraag van mij dat het ANB 
« snel » de eerste contacten daarvoor zou leggen. Die term « snel » 
is wel wat vreemd. Het GPCE werd al in maart 2016 goedgekeurd, 
maar vooral gezien de oprichting van het observatorium al tussen 
de doelstellingen van de alliantie werkgelegenheid-milieu uit 
2014 stond.

Tussen 2014 en juni 2016 had het ANB hier dus echter nog 
geen stappen ondernomen. Erg veel haast was er dan toch niet bij. 
U zei toen ook dat de statuten van het Observatorium nog moeten 
worden bepaald. In juni 2016, twee jaar nadat er dus eerst sprake 
was van dit observatorium was er dus nog geen enkel zicht op hoe 
dat observatorium zou kunnen of moeten functioneren. Ik hoop 
dat hier ondertussen meer duidelijkheid over is. Het is nochtans 
hoog tijd dat dit observatorium er komt.
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Il est pourtant grand temps que cet observatoire voie le jour. 
Les données relatives à la production et à la gestion des déchets 
communiquées à Bruxelles Environnement par les opérateurs 
ne sont pas complètes et ne font également pas l’objet d’un 
traitement systématique. Il en découle qu’on n’a aucune vision 
de l’évolution en matière de gestion des déchets en Région de 
Bruxelles-Capitale et qu’on ne peut pas non plus mesurer l’impact 
des décisions prises

Si la Région bruxelloise souhaite atteindre les objectifs 
européens en matière de recyclage, de bons chiffres sont indis-
pensables. Toute politique qui ne repose pas sur des chiffres 
solides est vouée d’avance à l’échec. Si l’ABP est évidemment 
un partenaire important pour la création de cet observatoire, il 
est préférable qu’elle ne dirige pas le projet. En effet, dans le 
meilleur des cas, l’observatoire traite des données émanant tant 
de l’ABP que de ses concurrents commerciaux. Afin d’éviter un 
nouvel épisode où l’ABP serait accusée de concurrence déloyale, 
il convient donc que la collecte et le traitement de ces données 
échoient exclusivement à Bruxelles Environnement. Je voudrais 
vous poser les questions suivantes à cet égard :

–    Quels contacts ont-ils déjà eu lieu pour la création de l’obser-
vatoire, et avec quelles parties prenantes ?

–    Qui assure la coordination de l’observatoire ?

–    A-t-on entretemps rédigé les statuts du nouvel observatoire ?

–    Quel est le calendrier de la création de l’observatoire ?

–    Les rapports et analyses de l’observatoire seront-ils 
communiqués au public de manière transparente ?

Réponse : En réponse à sa question, je communique à 
l’honorable membre qu’elle relève des compétences de la Ministre 
de l’Environnement.

Question n° 411 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité 
réduite et les malvoyants.

Les organismes publics bruxellois se doivent d’être 
exemplaires dans la qualité de l’accueil et au niveau de l’accessi-
bilité des différentes missions fournies au profit de la collectivité. 
Aussi, pourriez-vous me communiquer, pour chacun des services 
qui dépendent de votre tutelle ministérielle, la liste des mesures 
prises en 2014, en 2015 et en 2016 pour soutenir le bon accès 
des personnes à mobilité réduite ainsi que des malvoyants ? Je 
vous remercie de bien vouloir étayer votre réponse en précisant 
les budgets y afférents.

Réponse : 

1. En ce qui concerne le Service public régional de Bruxelles, 
les actions suivantes ont été entreprises pour l’accessibilité 
des bâtiments :

De gegevens met betrekking tot de productie en het beheer 
van afvalstoffen, overgemaakt door de operatoren aan Leefmilieu 
Brussel, zijn niet volledig en worden ook niet systematisch 
behandeld. Hierdoor heeft men geen visie over de evolutie van het 
beheer van afvalstoffen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en 
men kan ook de impact niet meten van de genomen beslissingen.  
 

Als het Brussels Gewest de Europese recyclagedoelstellingen 
wilt halen, dan zijn goede cijfers onontbeerlijk. Een beleid dat 
niet op degelijke cijfers is gestoeld, is bij voorbaat gedoemd om 
te mislukken. Hoewel het ANB natuurlijk een belangrijke partner 
is bij de oprichting van dit observatorium, is het te verkiezen 
dat zij niet de leiding nemen van het project. Het observatorium 
behandelt in het beste geval immers gegevens van zowel het ANB 
als van haar commerciële concurrenten. Om een nieuwe episode 
te voorkomen waarbij het ANB van oneerlijke concurrentie wordt 
beschuldigd, is het dus aangewezen dat het verzamelen en de 
behandeling van deze gegevens exclusief bij Leefmilieu Brussel 
terecht komt. Mijn vragen zijn in dit verband de volgende :

–    Welke contacten zijn er al geweest met welke stakeholders 
voor de oprichting van het observatorium ?

–    Wie neemt er de coördinatie van het observatorium op zich ?

–    Zijn er ondertussen al statuten voor het nieuwe observatorium ?

–    Wat is de timing voor de oprichting van het observatorium ?

–    Worden de rapporten en analyses van het observatorium 
publiek en transparant gecommuniceerd ?

Antwoord : In antwoord op haar vraag deel ik het geachte lid 
dat ze onder de bevoegdheden van de Minister van Leefmilieu 
valt.

Vraag nr. 411 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met 
beperkte mobiliteit en slechtzienden.

De Brusselse overheidsinstellingen moeten het voorbeeld 
geven op het vlak van de kwaliteit van het onthaal en de toeganke-
lijkheid van de verschillende opdrachten die geleverd worden ten 
voordele van de gemeenschap. Kan u mij voor elk van de diensten 
onder uw ministerieel toezicht de lijst van de maatregelen geven 
die in 2014, in 2015 en in 2016 werden genomen ter ondersteuning 
van de goede toegang van de personen met beperkte mobiliteit en 
de slechtzienden ? Gelieve in uw antwoord de daarvoor bestede 
middelen te vermelden.

Antwoord : 

1. Wat betreft de Gewestelijke Overheidsdienst van Brussel 
werden de volgende acties ondernomen voor de toegankelijk-
heid van de gebouwen :
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En 2005, l’ASBL Toegankelijkheidsbureau avait formulé 
un avis sur la signalisation en rapport avec l’accessibilité du 
bâtiment CCN.

En 2008, un audit a eu lieu par l’ASBL Plain-Pied, débouchant 
sur la proposition d’un certain nombre de points d’amélio-
ration sur le plan de l’accessibilité du bâtiment CCN pour 
les visiteurs souffrant d’un handicap. En outre, des points 
d’amélioration ont été proposés pour le bâtiment City Center.  

Bâtiment CCN : dans ce bâtiment, tous les guichets sont 
prévus pour le service au public.

Suite à l’avis et au rapport susmentionnés, on a effectué, au 
cours de la période 2006-2012, des corrections au CCN dans 
le but de rendre le bâtiment plus accessible pour les personnes 
handicapées. En voici quelques exemples : un parking pour 
les visiteurs à mobilité réduite à l’étage -2 marqué par des pic-
togrammes adaptés au sol, de nouvelles toilettes accessibles 
à l’étage visiteurs, une signalisation améliorée avec des 
pictogrammes sur les voies d’accès, des doubles parapets, des 
dalles podotactiles aux escaliers d’accès, des lignes fluores-
centes sur le sol des voies de sortie de secours, des rampes 
pour relier les niveaux de l’esplanade et l’étage -1, etc.  

Pour ce qui concerne les autres bâtiments, la situation se 
présente comme suit :

Bâtiment City Center : accès pour personnes à mobilité 
réduite via la porte latérale avec l’aide d’un surveillant qui est 
présent en permanence ; tous les étages sont accessibles aux 
personnes à mobilité réduite.

De plus, en 2016 et 2017, pour le City Center, réalisation d’un 
audit, d’un diagnostic et d’une certification en matière d’ac-
cessibilité pour personnes à mobilité réduite sur 4 bâtiments 
publics des Services publics de la Région de Bruxelles-
Capitale, exécuté par ANLH ASBL, pour un montant de 
29.766,00 euros Le rapport est parvenu en avril 2017 et est en 
cours d’analyse. Un plan d’actions sera ensuite élaboré.  

Les autres bâtiments du SPRB n’ont pas vocation à accueillir 
le public et les visiteurs sont accompagnés individuellement.  

Il n’y a pas de budget spécifique pour l’amélioration de 
l’accessibilité des bâtiments. Les mesures d’amélioration font 
partie des budgets d’investissement de la direction Facilities.  

Durant la période 2014 – 2015 – 2016, aucune mesure 
spécifique n’a été prise, car la plupart des adaptations avaient 
déjà été faites auparavant.

Les aménagements raisonnables des postes de travail pour 
les personnes handicapées se font sur base permanente et en 
fonction du recrutement de ces personnes.

2. Afin de devenir plus accessible à tous les habitants de la 
Région, Innoviris a déménagé en février 2015 du Domaine 
« Latour de Freins », rue Engeland 555 – 1180 Uccle vers le 
bâtiment UNO, chaussée de Charleroi 110 – 1060 St-Gilles. 
En plus du fait d’être mieux accessible en transports en 
commun, l’accès au bâtiment UNO est également facilité pour 
les personnes à mobilité réduite.  

In 2005 heeft de vzw Toegankelijkheidsbureau een advies 
geformuleerd over de signalisatie ivm. de toegankelijkheid 
van het CCN-gebouw.

In 2008 vond er een audit plaats door de vereniging VZW 
Plain-Pied, waarin een aantal verbeterpunten werden 
voorgesteld op het vlak van de toegankelijkheid van het 
CCN-gebouw voor bezoekers met een handicap. Daarnaast 
werden ook enkele verbeterpunten voorgesteld voor het City 
Center gebouw.

CCN-gebouw : in dit gebouw zijn alle loketten voorzien met 
publieke dienstverlening.

Op basis van bovenvermeld advies en verslag werden er in de 
periode 2006-2012 correcties aangebracht aan het CCN met 
als doel het gebouw toegankelijker te maken voor personen 
met een handicap. Enkele voorbeelden zijn : een parkeerplaats 
voor bezoekers met beperkte mobiliteit op de verdieping -2 met 
op de grond aangepaste pictogrammen, nieuwe toegankelijke 
toiletten op de bezoekersverdieping, een verbeterde signalisatie 
met pictogrammen aan de toegangswegen, dubbele leuningen 
en pododactiele noppentegels bij de toegangstrappen en het 
aanbrengen van fluorescerende lijnen op de vloer voor de 
vluchtwegen, aanleg van zachte hellingen om de niveau’s van 
de esplanade en verdieping -1 te verbinden, enz. 

 Wat betreft de andere gebouwen, is de situatie als volgt :  

City Center-gebouw : toegang voor personen met beperkte 
mobiliteit via de zijdeur met behulp van een bewaker die 
permanent aanwezig is ; alle verdiepingen zijn toegankelijk 
voor een persoon met een beperkte mobiliteit.

Bovendien, in 2016 en 2017, voor het City Center, verwe-
zenlijking van een audit, een diagnose en een certificering 
inzake de toegankelijkheid voor personen met een beperkte 
mobiliteit voor 4 openbare gebouwen van de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel, uitgevoerd door de vzw ANLH, 
voor een bedrag van 29.766,00 euro. Het verslag was in april 
2017 klaar en wordt momenteel geanalyseerd. Aansluitend zal 
een actieplan worden uitgewerkt.

De andere gebouwen van de GOB zijn niet bedoeld om het 
grote publiek te ontvangen en individuele bezoekers worden 
persoonlijk begeleid.

Er zijn geen specifieke budgetten voorzien voor de verbetering 
van de toegankelijkheid van gebouwen. De verbeteringsmaat-
regelen maken deel uit van de investeringsbudgetten van de 
directie Facilties.

In de periode 2014 – 2015 – 2016 werden geen specifieke 
maatregelen genomen, vermits de meeste aanpassingen reeds 
vroeger werden gedaan.

De redelijke aanpassingen van arbeidsposten voor personen 
met een handicap gebeuren op permanente basis en in functie 
van de aanwerving van deze personen.

2. Om beter toegankelijk te zijn voor alle inwoners van het 
Gewest is Innoviris, in februari 2015, verhuisd van het Domein 
« Latour de Freins » Engelandstraat, 555 – 1180 Ukkel naar het 
UNO-gebouw, Charleroisesteenweg, 110 – 1060 Sint-Gillis. 
Buiten het feit dat Innoviris nu veel makkelijker bereikbaar is 
met het openbaar vervoer, is de toegang tot het UNO-gebouw 
eveneens beduidend makkelijker voor personen met een 
beperkte mobiliteit.
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En 2014, lorsqu’Innoviris était encore situé au Domaine 
« Latour de Freins », l’accès pour les personnes à mobilité 
réduite était possible grâce à l’installation d’un plateau 
ascenseur extérieur. À l’intérieur du bâtiment, ces mêmes 
personnes pouvaient rejoindre les salles de réunion d’Innoviris 
grâce à un ascenseur.

En ce qui concerne le bâtiment UNO, une rampe est prévue à 
l’entrée principale, côté rue. A leur arrivée dans le lobby, les 
personnes à mobilité réduite ont accès aux ascenseurs via un 
ascenseur à plateau.

Sur le parking du bâtiment UNO, deux places sont réservées 
pour les personnes avec un handicap. Depuis le rez-de-
chaussée, un trajet facile est prévu avec des couloirs et portes 
d’entrée larges afin d’accéder aux ascenseurs du bâtiment.  

De là, les personnes à mobilité réduite ont accès facilement 
aux bureaux d’Innoviris via les ascenseurs qui peuvent être 
appelés prioritairement.

De plus, une toilette est réservée aux personnes à mobilité 
réduite au niveau -1 du bâtiment. Cet étage est accessible via 
l’ascenseur.

Le déménagement du « Domaine Latour de Freins » vers 
le bâtiment UNO permet donc à tous les Bruxellois d’avoir 
accès aux services d’Innoviris grâce à une localisation plus 
favorable et une infrastructure moderne.

Néanmoins, quelques adaptations sont encore nécessaires.  

3. En mars 2014, des aménagements spécifiques pour les PMR 
ont été entrepris pour un agent administratif au garage central 
de l’Agence Régionale pour la Propreté (Bâtiment situé Quai 
de Heembeek à Neder-over-Heembeek). L’Agence a aménagé 
et adapté son bureau, le sanitaire et certains couloirs d’accès 
du garage.  
 

Le bâtiment administratif de l’Agence est accessible aux 
PMR, mais des améliorations doivent encore être apportées. 
Dans le cadre du plan d’investissement de l’Agence, tous 
les nouveaux projets sont conçus pour permettre l’accès aux 
PMR et prévoient une toilette adaptée.  

Question n° 412 de M. Bernard Clerfayt du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Les couts du personnel détaché des administrations.

La Cour des Comptes vient de rendre son rapport au Parlement 
wallon sur les comptes de la Région wallonne. Dans ce rapport, 
la Cour signale que les couts du personnel des administrations 
publiques wallonnes détaché dans les cabinets du gouvernement 
wallon ne sont pas directement imputés dans les budgets afférents 
au cout des cabinets mais restent logés dans les budgets des admi-
nistrations privées de ces agents détachés. Cette pratique a pour 
effet de minorer le cout budgétaire des cabinets tel qu’il est affiché 

In 2014, toen Innoviris nog gelegen was op het Domein 
« Latour de Freins », was de toegang voor personen met een 
beperkte mobiliteit al mogelijk gemaakt dankzij de installatie 
van een exterieure plateaulift. In het gebouw van het domein 
zelf konden personen met een beperkte mobiliteit met een lift 
de vergaderzalen van Innoviris bereiken.

Wat betreft het UNO-gebouw is aan de hoofdingang aan de 
straatkant een schans voorzien. Eens aangekomen in de lobby, 
hebben de personen met een beperkte mobiliteit toegang tot 
de liften via een plateaulift.

Op de parking van het UNO-gebouw zijn er twee parkeer-
plaatsen voorbehouden voor mensen met een handicap. 
Vanuit het gelijkvloers is een makkelijk traject voorzien met 
brede gangen en brede deuringangen om tot bij de liften van 
het gebouw te geraken.

Van daaruit kunnen personen met een beperkte mobiliteit, via 
een lift die prioritair geroepen kan worden makkelijk, toegang 
krijgen tot de burelen van Innoviris.

Bovendien is er een toilet voorzien voor personen met een 
beperkte mobiliteit op verdieping -1 van het gebouw. Deze 
verdieping is bereikbaar met de lift.

De verhuis van het domein « Latour de Freins » naar het 
UNO-gebouw heeft er dus voor gezorgd dat alle Brusselaars, 
dankzij een gunstigere ligging en moderne infrastructuur, 
betere toegang hebben tot de diensten van Innoviris.

Niettemin ontbreken er nog een paar aanpassingen aan de 
infrastructuur.

3. In maart 2014 werden er specifieke inrichtingen voor 
personen met een beperkte mobiliteit (PBM) uitgevoerd 
voor een administratief personeelslid in de centrale garage 
van het Gewestelijk Agentschap voor de Netheid (Gebouw 
gelegen aan de Heembeekkaai in Neder-over-Heembeek). 
Het Agentschap heeft zijn bureau, de sanitaire voorzienin-
gen en bepaalde toegangswegen naar de garage ingericht en 
aangepast.

Het administratieve gebouw van het Agentschap is toegan-
kelijk voor PBM, maar er moeten nog verbeteringen worden 
aangebracht. In het kader van het investeringsplan van het 
Agentschap, worden alle nieuwe projecten zodanig ontworpen 
dat er toegang mogelijk is voor de PBM. Bovendien voorzien 
de nieuwe projecten een aangepast toilet.

Vraag nr. 412 van de heer Bernard Clerfayt d.d. 23 mei 
2017 (Fr.) :

De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen.

Het Rekenhof heeft zopas zijn verslag over de rekeningen 
van het Waals Gewest aan het Waals Parlement uitgebracht. In 
dat verslag wijst het Hof erop dat de kosten voor het personeel 
van de Waalse overheidsdiensten, dat gedetacheerd wordt naar 
de kabinetten van de Waalse Regering niet rechtstreeks geboekt 
worden in de bijhorende begrotingen voor de kosten van de 
kabinetten, maar blijven staan in de begrotingen van de private 
besturen van dit gedetacheerd personeel. Deze praktijk heeft 
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dans le budget régional rendu public et adopté par le Parlement 
bruxellois.  

J’aimerais savoir si cette pratique est également en vigueur en 
Région bruxelloise :

1. Combien de personnes, membres d’une administration 
publique bruxelloise ou d’un OIP dépendant de la tutelle 
régionale, travaillent ou travaillaient-elles dans votre cabinet 
pour les années 2014, 2015, 2016 et 2017 ?

2. Le cout des salaires et avantages accordés à ces membres de 
votre cabinet sont-ils imputés dans les frais de fonctionne-
ment du cabinet ou restent-ils à charge de l’administration qui 
les employait avant ce détachement ?

3. Quel est, pour chacune de ces années, le cout salarial total de 
ces détachements ?

4. N’estimez-vous pas préférable de déclarer dans le budget de 
la Région bruxelloise le cout complet des cabinets ministé-
riels et d’informer complètement le Parlement bruxellois de 
cette dépense ?

5. L’absence de vote formel d’autorisation de cette dépense par 
le Parlement n’interdit-elle pas le détachement de personnel 
de l’administration vers les cabinets ?

Réponse : 

1. L’arrêté du gouvernement de la Région de Bruxelles-
Capitale du 20 juillet 2014 dispose, en son article 5, § 6, que 
« les membres du personnel des services du Ministère de la 
Région de Bruxelles-Capitale, des organismes para-régionaux 
bruxellois de type A et B ainsi que des sociétés régionales 
de droit public pour lesquelles des subventions de fonction-
nement sont octroyées par la Région peuvent, à la demande 
des membres du gouvernement et des secrétaires d’État, être 
détachés auprès de leur cabinet » et que « la rémunération 
desdits membres reste à charge du budget de l’autorité admi-
nistrative qui donne l’autorisation de leur détachement. »

Conformément à ces dispositions, des membres du personnel 
du SPRB et de divers OIP de type A et B sont effectivement 
détachés auprès du cabinet de la secrétaire d’État :

–  En 2014 :

–  Attaché(e) : 6

–  Assistant(e) : 3

–  Adjoint(e) : 1

Soit un total de 10 agents.

–  En 2015

–  Attaché(e) : 7

–  Assistant(e) : 1

–  Adjoint(e) : 1

Soit un total de 9 agents.

–  En 2016

–  Attaché(e) : 8

als gevolg dat de begrotingskost voor de kabinetten vermindert, 
zoals bedoeld wordt in de gewestbegroting, die openbaar gemaakt 
wordt en door het Brussels Parlement goedgekeurd wordt.

Ik zou willen weten of deze praktijk ook geldt in het Brussels 
Gewest :

1. Hoeveel personen, die lid zijn van een Brusselse overheids-
dienst of een ION die afhangt van het gewestelijk toezicht, 
werken of werkten in uw kabinet in 2014, 2015, 2016 en 
2017 ?

2. Wordt de kost voor de lonen en voordelen voor deze leden 
van uw kabinet geboekt als werkingskosten van het kabinet of 
blijven die ten laste van het bestuur dat hen tewerkstelde vóór 
deze detachering ?

3. Wat is voor elk van die jaren de totale loonkost van de 
detacheringen ?

4. Vindt u het niet beter om in de begroting van het Brussels 
Gewest de volledige kostprijs van de ministeriële kabinetten 
op te nemen en het Brussels Parlement correct te informeren 
over deze uitgave ?

5. Sluit het gebrek aan formele stemming over de machtiging 
van deze uitgave door het Parlement niet uit dat personeel van 
het bestuur naar de kabinetten gedetacheerd wordt ?

Antwoord : 

1. Het besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke regering van 
20 juli 2014 bepaalt in zijn artikel 5, § 6 dat « de leden van het 
personeel van de diensten van het Ministerie van het Brussels 
Hoofdstedelijk gewest, de Brusselse para-gewestelijke instel-
lingen van het type A en B en tevens de publiekrechtelijke 
vennootschappen waarvoor het Gewest werkingssubsidies 
toekent, op vraag van de leden van de regering en van de 
staatssecretarissen kunnen gedetacheerd worden van hun 
kabinet » en dat « de lonen van de bewuste leden ten laste 
blijven van de begroting van de administratieve overheid die 
de toelating geeft voor hun detachering. »

Overeenkomstig deze bepalingen, worden personeelsleden 
van de GOB en van diverse ION van type A en B daadwerke-
lijk gedetacheerd bij het kabinet van de staatssecretaris : 

–  In 2014 :

–  Gedetacheerd : 6

–  Assistent(e) : 3

–  Adjunct : 1

Of in totaal 10 personeelsleden

–  In 2015 :

–  Gedetacheerd : 7

–  Assistent(e) : 1

–  Adjunct : 1

Of in totaal 9 personeelsleden

–  In 2016 :

–  Gedetacheerd : 8
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–  Assistant(e) : 3

–  Adjoint(e) : 2

Soit un total de 13 agents.

–  En 2017

–  Attaché(e) : 7

–  Assistant(e) : 5

–  Adjoint(e) : 2

Soit un total de 14 agents.

2. Compte tenu de la fonction qu’ils occupent au cabinet, ces 
agents perçoivent une allocation de cabinet fixée conformé-
ment à l’article 14 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité.  

Ils perçoivent éventuellement également, conformément à 
l’article 14 bis de ce même arrêté, un complément de prime, 
dit prime d’expertise, si la fonction qu’ils occupent au sein du 
cabinet est assortie, conformément aux dispositions figurant à 
l’article 10 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité, d’une échelle 
de traitement supérieure à celle dont ils bénéficient au sein de 
leur administration d’origine.

Le cout de ces allocations et primes est imputé dans les frais 
de fonctionnement du cabinet.

3. Il ne parait pas possible d’établir, avec la précision requise, le 
cout salarial total de ces détachements dans la mesure où le 
montant réel de la rémunération des agents détachés, liquidée 
par leur administration d’origine, est un élément qui relève de 
leur vie privée et qui n’est pas communiqué au cabinet.  

En fonction de la situation personnelle de l’agent concerné 
(ancienneté, personnes à charge, etc.) la rémunération peut 
varier considérablement. Elle est cependant évaluable, en 
fonction de leur grade, puisqu’elle est fixée dans un barème 
(voir les annexes des arrêtés du gouvernement de la Région 
de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 – M.B. 05.06.2014 – 
fixant le statut administratif et pécuniaire des membres du 
personnel du MRBC et des OIP bruxellois).

4. C’est une simple question de ventilation de dépenses 
autorisées qui poserait problème si tous les services du gou-
vernement, administrations et cabinets, n’étaient pas, in fine, 
chargés de la même mission : la mise en œuvre des politiques 
arrêtées par le gouvernement.

5. Tant l’habilitation figurant dans la loi spéciale du 12 janvier 
1989 relative aux institutions bruxelloises, notamment 
l’article 40, § 1er, qui renvoie aux dispositions de la loi 
spéciale du 8 aout 1980 de réformes institutionnelles, que 
celles figurant dans les différentes ordonnances créant les 
OIP bruxellois confèrent au gouvernement régional pleine 
compétence pour fixer le statut administratif et pécuniaire 
de ses services, qu’il s’agisse de ses administrations comme 
des cabinets de ses membres. La possibilité de détacher des 
membres du personnel des administrations dans les cabinets 
ministériels et le maintien de leur rémunération à charge de 
l’administration dont ils sont agents figurent expressément 
dans les différents statuts arrêtés par le gouvernement.

–  Assistent(e) : 3

–  Adjunct : 2

Of in totaal 13 personeelsleden

–  In 2017 :

–  Gedetacheerd : 7

–  Assistent(e) : 5

–  Adjunct : 2

Of in totaal 10 personeelsleden

2. Rekening houdend met de functie die ze bekleedden in het 
kabinet ontvangen deze personeelsleden een kabinetstoe-
lage, bepaald overeenkomstig artikel 14 van het voornoemde 
besluit van 20 juli 2014.

Ze ontvangen eventueel eveneens, overeenkomstig artikel 14 
bis van hetzelfde besluit, een deskundigheidspremie indien 
de functie die ze bekleden gepaard gaat, overeenkomstig 
de bepalingen in artikel 10 van het voornoemde besluit van 
20 juli 2014, met een hogere loonschaal dan deze die ze 
genoten bij hun oorspronkelijke overheid.  

De kosten van de toelagen en premies zijn ten laste van de 
werkingskosten van het kabinet.

3. Het blijkt niet mogelijk met de gevraagde precisie de totale 
loonkost van deze detacheringen te bepalen, in die zin dat het 
werkelijke bedrag van de lonen van de gedetacheerde per-
soneelsleden, dat door hun oorspronkelijke overheid wordt 
uitgekeerd, behoort tot de privésfeer en dus niet meegedeeld 
wordt aan het kabinet.

In functie van de persoonlijke situatie van het personeelslid 
(anciënniteit, personen ten laste,…) kunnen de lonen zeer 
variëren. Ze kunnen echter worden geschat, in functie van hun 
graad, daar ze zijn vastgelegd in een barema (cf. De bijlagen 
van de besluiten van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering 
van 27 maart 2014- M.B. 05.06.2014 – ter bepaling van het 
administratief en geldelijk statuut van het personeel van het 
MBHG en de Brusselse ION).

4. Het is eenvoudigweg een kwestie van opsplitsing van de 
uitgaven, die niet verantwoord zou zijn moesten niet alle 
diensten van de Regering, de overheden en de kabinetten 
belast zijn met dezelfde opdracht : het implementeren van de 
besluiten van de Regering.

5. Zowel de machtiging uit de bijzondere wet van 12 januari 
1989 betreffende de Brusselse instellingen, ondermeer 
artikel 40, § 1er, die verwijst naar de bepalingen van de 
bijzondere wet van 8 augustus 1980 betreffende de institutio-
nele hervormingen, dan deze voorkomend in de verschillende 
ordonnanties ter oprichting van de Brusselse ION, geven 
aan de Regering de volledige bevoegdheid voor het bepalen 
van het administratief en geldelijk statuut van haar diensten, 
zowel overheden als kabinetten. De mogelijkheid om perso-
neelsleden van de overheden te detacheren naar de ministe-
riële kabinetten met behoud van hun loon dat betaald wordt 
door hun overheid, staat uitdrukkelijk vermeld in de verschil-
lende door de Regering goedgekeurde statuten.
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Quelle que soit leur affectation, les rémunérations des 
membres du personnel des services du gouvernement figurent 
bien dans le budget régional.

Question n° 414 de M. Ahmed El Khannouss du 1er juin 
2017 (Fr.) :

Grève des agents de Bruxelles-Propreté chargés de 
l’enlèvement commercial à Forest.

Depuis plusieurs mois, la situation du personnel de l’agence 
Bruxelles-Propreté n’est pas des plus tranquilles. En effet, celle-ci 
a régulièrement fait la une des journaux ces derniers temps suite 
à des grèves à répétition ou encore des histoires bien plus tristes 
et choquantes comme l’épisode lié aux humiliations perpétrées 
par ce chef de service à l’encontre des membres de son équipe. 
Humiliations ayant d’ailleurs conduit au suicide de l’un d’entre 
eux.

Mme la secrétaire d’État, il nous revient que la situation 
ne semble pas se calmer au sein de l’agence. En effet, une 
soixantaine d’agents de Bruxelles-Propreté chargés de l’enlè-
vement commercial des conteneurs jaunes et bleus au secteur 
de la chaussée de Ruisbroek à Forest sont entrés en grève. Ce 
mouvement de grève est soutenu par les trois syndicats. Ceux-ci 
protestent contre les mesures de restriction de personnel en lien 
avec le procès sur la comptabilité de l’agence. En effet, il a été 
demandé au personnel de sortir par équipe de deux (un chauffeur 
et un chargeur) au lieu de trois tel que pratiqué précédemment. 
Les agents considèrent que ce n’est pas une situation recomman-
dable, ils ont le sentiment que cela les conduirait à enfreindre 
le code de la route dans la mesure où le chauffeur ne peut pas 
quitter la cabine en laissant le moteur allumé pour aller charger le 
conteneur avec son collègue. Si toutefois il décide de ne pas aider 
le chargeur, et donc de rester dans la cabine, ce serait un surplus 
de pénibilité pour l’agent qui doit charger seul.  

Mme la secrétaire d’État, j’aimerais vous poser les questions 
suivantes :

–    Quelles sont les démarches entreprises afin de stabiliser la 
situation ? Existe-t-il, au sein du management de l’agence, 
des critères d’analyse objectifs visant à évaluer le niveau de 
pénibilité du travail demandé aux agents ?

–    Pouvez-vous nous dresser un inventaire de l’ensemble des 
mesures de restriction du personnel qui ont été prises par 
l’agence ?

–    Concernant ces mesures, y a-t-il d’autres points que ceux 
évoqués qui sont remis en cause par les agents ou qui 
pourraient être sources de futures tensions ?

–    Pourriez-vous également nous justifier le bien-fondé ou non 
de ces mesures ?

Réponse : Tout d’abord, je tenais à attirer votre attention 
sur le fait qu’il est hasardeux de prendre pour argent comptant 

Welke ook hun toewijzing is, de lonen van de personeelsle-
den van de diensten van de Regering, zijn opgenomen in de 
gewestelijke begroting.

Vraag nr. 414 van de heer Ahmed El Khannouss d.d. 
1 juni 2017 (Fr.) :

De staking van het personeel van Net Brussel belast met de 
commerciële ophaling in Vorst.

Sedert een aantal maanden is de situatie van het personeel 
van het agentschap Net Brussel niet bepaald rustig te noemen. 
Die heeft de laatste tijd namelijk regelmatig de voorpagina van de 
kranten gehaald door terugkerende stakingen of nog veel triestere 
en aangrijpendere verhalen zoals het voorval in verband met de 
vernederingen door een diensthoofd tegen leden van zijn team. 
Vernederingen die trouwens hebben geleid tot de zelfmoord van 
een van hen.

Het komt ons ter ore dat de situatie niet lijkt te bedaren bij het 
agentschap. Een zestigtal personeelsleden van Net Brussel belast 
met de commerciële ophaling van de gele en blauwe containers 
in de zone Ruisbroeksesteenweg te Vorst heeft namelijk het 
werk neergelegd. Die stakingsbeweging wordt gesteund door 
de drie vakbonden. Zij protesteren tegen de maatregelen voor 
de beperking van personeel in verband met het proces inzake de 
boekhouding van het agentschap. Het personeel werd namelijk 
gevraagd om per team van twee uit te rijden (een chauffeur en een 
afvalophaler), in plaats van per drie zoals daarvóór de gewoonte 
was. De personeelsleden vinden dat die situatie niet aan te bevelen 
is. Ze hebben de indruk dat die hen ertoe zou aanzetten om het 
verkeersreglement te overtreden, omdat de chauffeur de bestuur-
dersruimte niet mag verlaten terwijl de motor draait om samen 
met zijn collega de container op te halen. Als hij echter beslist 
om de afvalophaler niet te helpen en dus in de bestuurdersruimte 
te blijven, zou dat extra zwaar zijn voor het personeelslid dat de 
ophaling alleen moet doen.

Graag wil ik de staatssecretaris de volgende vragen stellen :  

–    Welke stappen werden ondernomen om de situatie te stabilise-
ren ? Bestaan er binnen het management van het agentschap 
objectieve analysecriteria om te beoordelen hoe zwaar het 
werk is dat van het personeel wordt gevraagd ?

–    Kunt u een inventaris opmaken van alle maatregelen voor de 
beperking van personeel die het agentschap heeft genomen ?  

–    Zijn er bij de maatregelen andere dan de hier aangehaalde 
punten die aan de orde worden gesteld door de personeelsleden 
of die toekomstige spanningen zouden kunnen veroorzaken ?

–    Kunt u ook aantonen of die maatregelen gerechtvaardigd zijn 
of niet ?

Antwoord : Vooreerst wil ik zijn aandacht vestigen op het 
feit dat het gewaagd is om de beweringen van pesterijen en 
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les allégations de harcèlement et d’humiliations parues dans la 
presse pour une affaire qui fait l’objet d’une procédure judiciaire 
toujours en cours.  

Concernant la grève des agents de Bruxelles-Propreté chargés 
de l’enlèvement commercial, la modification opérationnelle 
opérée par l’Agence a fait l’objet d’une concertation avec les 
organisations syndicales représentatives. Un accord est d’ailleurs 
intervenu moyennant la garantie d’un renfort des effectifs et la 
réflexion sur l’acquisition d’un charroi plus adapté à la réalisation 
de cette activité dans de telles conditions.  

Des rencontres régulières ont lieu avec les organisations 
syndicales représentatives des travailleurs de l’Agence afin de 
régler la situation. La concertation suit son cours et continue de se 
pencher sur ces questions.

L’Agence dispose d’un Service Interne de Prévention et 
Protection au travail (SIPP), ainsi que d’un Service Externe de 
Prévention et Protection au travail (SEPP), lesquels sont régu-
lièrement amenés à réaliser des analyses de risques concernant 
la pénibilité du travail exercé par le personnel de l’Agence. 
Ces analyses sont également débattues avec les organisations 
syndicales représentatives au travers des réunions CCB et CPPT.

L’Agence a engagé près de 400 personnes supplémentaires 
en vue de renforcer les équipes du nettoiement et de la collecte. 
Aucun service n’a donc fait l’objet de restrictions de personnel.

La réforme des collectes, initiée depuis le 2 janvier 2017 
au sein de l’Agence, constitue un grand changement pour le 
personnel. J’en mesure pleinement l’impact. 

Je mets toutefois tout en œuvre pour garantir la poursuite 
du dialogue social et la recherche de solutions structurelles, de 
sorte que le service accru au citoyen ne s’accompagne pas d’une 
pénibilité supplémentaire pour les agents.

Question n° 416 de M. Alain Destexhe du 7 juin 2017 
(Fr.) : 

Absentéisme dans la fonction publique.

Une des thématiques récurrentes de la Fonction publique est 
celle de l’absentéisme des fonctionnaires. L’année 2016 n’a pas 
échappé à la règle.

En effet, pour l’année 2016, le taux d’absentéisme s’est élevé 
à 7,68 % en moyenne pour l’ensemble des organismes d’intérêt 
public. Les trois organismes comptant le plus fort taux d’absen-
téisme sont Innoviris, parking.brussels et le CIRB. A Actiris, on 
compte également un taux d’absentéisme de 9,8 %.

vernedering, waarover in de pers gewag werd gemaakt, voor 
waarheid te nemen, in een zaak die vandaag nog steeds het 
onderwerp uitmaakt van een gerechtelijke procedure.

Wat betreft de staking van het personeel van Net Brussel, belast 
met de commerciële inzameling, was de operationele wijziging 
die werd doorgevoerd door het Agentschap, het onderwerp van 
overleg met de representatieve vakbonden. Er werd trouwens een 
akkoord gesloten met de garantie van een versterking van het 
personeel en het overwegen van de aankoop van een aangepaster 
vrachtwagen voor de uitvoering van deze taken in dergelijke 
omstandigheden.

Verschillende ontmoetingen hebben plaatsgehad met de 
representatieve vakbonden van het personeel van het Agentschap 
om de situatie te regelen. Het overleg over deze zaken loopt nog 
steeds.

Het Agentschap beschikt over een Interne Dienst voor de 
Bescherming en Preventie op het werk (IDBP) en tevens over een 
Externe Dienst voor de Bescherming en Preventie op het werk 
(EDBP), die regelmatig risicoanalyses uitvoeren betreffende de 
arbeidsdruk voor het personeel van het Agentschap. Deze analyses 
worden eveneens besproken met de representatieve vakbonden 
tijdens de vergaderingen van het BOC en de CPBW.

Het Agentschap heeft 400 bijkomende personeelsleden 
aangeworven om de reinigings- en inzamelingsploegen te 
versterken. Bij geen enkele dienst werd het personeel verminderd.

De hervorming van de inzamelingen, gestart sinds 2 januari 
2017 bij het Agentschap, betekent een grote verandering voor het 
personeel. Daar ben ik me zeer bewust van.

Ik doe er nochtans alles aan om de sociale dialoog verder 
te zetten en om structurele oplossingen te vinden, opdat de 
betere dienstverlening aan de burgers geen bijkomende last zou 
betekenen voor het personeel. 

Vraag nr. 416 van de heer Alain Destexhe d.d. 7 juni 2017 
(Fr.) :

Absenteïsme bij het openbaar ambt.

Een van de steeds wederkerende thema’s bij het openbaar 
ambt is dat van het absenteïsme van de ambtenaren, en 2016 
ontsnapt niet aan deze regel.

In 2016 gold 7,68 % als gemiddelde voor het geheel van 
de overheidsinstellingen. De drie instanties met het hoogste 
percentage waren Innoviris, parking.brussels en het CIBG. Ook 
bij Actiris geldt een percentage van 9,8 %.  
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Malgré des statistiques toujours plus inquiétantes au fil des 
années, les chiffres ne semblent pas s’améliorer, illustrant une 
tendance s’inscrivant sur le long terme. À ce titre, il me semble 
indispensable qu’un plan d’action concret soit mis en place 
de manière à conjurer des chiffres qui nuisent à l’image de la 
Fonction publique.

Enfin, il ne faut pas perdre de vue que ces jours non prestés 
ont un impact financier important.

Mes questions, Mme la secrétaire d’État, sont les suivantes :

–    Avez-vous pris des mesures concrètes afin de lutter contre 
l’absentéisme dans la Fonction publique ?

–    Avez-vous eu des contacts avec les organismes d’intérêt 
public les plus touchés par ce phénomène ? Quelles ont été les 
conclusions de ces échanges ?

–    Avez-vous développé des incitants à la mise en place de plans 
d’action avec des objectifs chiffrés et avec des deadlines 
précises ?

–    Le cout financier total de ces absentéismes dans les organismes 
d’intérêt public a-t-il été estimé ?

Réponse : Un plan stratégique pour la Fonction publique 
régionale a été élaboré de manière collégiale avec les fonction-
naires dirigeants des administrations et des organismes d’intérêt 
public bruxellois. Ce plan est actuellement en phase de mise en 
œuvre.

Il s’articule autour de trois thématiques pour garantir le déve-
loppement optimal de la Fonction publique bruxelloise :

1. la qualité des services et les usagers pour finalité ;

2. le développement du personnel (dont la prévention de 
l’absentéisme) ;

3. et un mode de  gestion efficient et durable.

Ces thèmes forment donc un tronc commun transversal pour 
la Fonction publique dans son ensemble. Ils sont à traduire en 
objectifs concrets par les détenteurs de mandat, en fonction de la 
spécificité de l’organisme ou du niveau de mandat.  

Le Service public régional Bruxelles Fonction publique, 
actuellement en création, coordonnera la mise en œuvre de cette 
stratégie Fonction publique afin de garantir un certain degré 
d’harmonisation de la politique de Fonction publique, ainsi que le 
rapportage au gouvernement sur la réalisation des objectifs trans-
versaux et projets communs en matière de ressources humaines. Il 
offrira également expertise et support pour la mise en œuvre de la 
nouvelle stratégie et de projets communs en matière de Fonction 
publique.   

Un premier groupe de travail a été lancé fin mars 2017 quant 
au Bien-être au travail, une matière en effet cruciale en ce moment 
auprès de l’ensemble des employeurs, publics et privés.

Ondanks steeds meer verontrustende statistieken in de loop 
der jaren, blijkt er geen verbetering te komen, wat blijk geeft van 
een trend op lange termijn. Het lijkt mij dan ook absoluut nood-
zakelijk dat een concreet actieplan wordt opgesteld om cijfers 
die het imago van het openbaar ambt schaden onder controle te 
houden.

Tot slot mag men niet uit het oog verliezen dat deze niet 
gepresteerde dagen een aanzienlijke financiële weerslag hebben.

Graag een antwoord op volgende vragen.  

–    Hebt u concrete maatregelen genomen ter bestrijding van 
absenteïsme in het openbaar ambt ?

–    Hebt u contacten gehad met de instellingen van openbaar nut 
die het meest te lijden hebben onder dit verschijnsel ? Wat 
waren de conclusies van deze gesprekken ?

–    Hebt u incentives uitgewerkt voor het opstellen van plannen 
met becijferde doelstellingen en met precieze deadlines ?  

–    Werd de totale financiële kostprijs van dit absenteïsme bij de 
instellingen van openbaar nut geraamd ?

Antwoord : Op collegiale wijze werd een strategisch plan 
voor het gewestelijke openbare ambt opgesteld met de leiding-
gevende ambtenaren van de overheidsdiensten en de instellingen 
van openbaar nut. Dit plan bevindt zich momenteel in de 
uitvoeringsfase.

Het plan draait rond drie thema’s om de optimale ontwikke-
ling van het Brussels openbaar Ambt te verzekeren :

1. de kwaliteit van de diensten en de gebruikers als doeleinden ;

2. de ontwikkeling van het personeel (met inbegrip van het 
voorkomen van ziekteverzuim) ;

3. en een efficiënte en duurzame beheerwijze.

Deze thema’s vormen dus een gemeenschappelijke transver-
sale basis voor het openbaar Ambt in z’n geheel. Deze thema’s 
dienen vertaald te worden naar concrete doelstellingen door de 
mandaathouders, in functie van de specifieke kenmerken van de 
instelling of van het niveau van het mandaat.

De gewestelijke Overheidsdienst Brussel Openbaar Ambt, 
die momenteel wordt opgericht, zal de verwezenlijking van deze 
strategie voor het openbaar Ambt coördineren. Op die manier 
kan een bepaalde graad van harmonisering van het beleid inzake 
openbaar Ambt worden verzekerd, net zoals de verslaggeving aan 
de Regering over de verwezenlijking van de transversale doel-
stellingen en gezamenlijke projecten inzake human ressources. 
Deze instelling zal tevens expertise en ondersteuning aanbieden 
bij de verwezenlijking van de nieuwe strategie en de gezamenlijke 
projecten inzake openbaar Ambt.

Er werd eind maart 2017 een eerste werkgroep gelanceerd met 
betrekking tot welzijn op het werk, een materie die op dit moment 
cruciaal is bij alle openbare en private werkgevers.
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L’objectif de cette plateforme ? La veille documentaire, le 
partage de pratiques, l’échange d’idées en vue d’élaborer des 
actions communes mais aussi de nourrir les plans d’action de 
chacun, RH et/ou Bien-être.

Son public cible : conseillers en prévention, responsables du 
Bien-être au Travail, managers diversité (désignés par chaque 
fonctionnaire dirigeant). Les organisations syndicales y sont elles 
aussi représentées, de même que certains cabinets ministériels.  

Nous pouvons en effet constater que la constitution d’un 
réseau d’échange de savoirs et de pratiques sur cette thématique 
répond à un réel besoin afin de mener des démarches non 
seulement curatives mais aussi et surtout préventives à ce sujet.  

Par exemple, au SPRB, le taux d’absentéisme est en baisse en 
2016 et s’élève à 5,26 %.

En effet, le SPRB, à l’instar des autres services publics 
régionaux bruxellois, développe depuis plusieurs années déjà 
toute une série d’actions concrètes aussi bien pour lutter contre 
l’absentéisme mais surtout pour améliorer durablement le 
Bien-être de ses agents.

Les services publics régionaux bruxellois poursuivent leurs 
actions et en développent de nouvelles dans l’optique d’améliorer 
constamment et durablement le Bien-être des agents car je suis 
convaincue qu’investir dans le capital humain est désormais la 
manière la plus juste de prévenir le stress quotidien qu’infligent 
les aléas du monde professionnel.

Finalement, la présence de différents types de statut rend le 
calcul du cout total difficilement chiffrable. Un contractuel tombe 
à charge de la mutuelle après une absence d’un mois. Par contre, 
un statutaire dispose d’un compteur de solde cumulable entre les 
années. Cette dernière configuration rend le calcul du cout réel des 
absences difficile.  
 

Questions n° 417 de M. Emin Özkara, n° 418 de M. Bea 
Diallo, n° 419 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 420 de M. 
Julien Uyttendaele du 9 juin 2017 (Fr.) :

La note stratégique Smart City, le Smart City Program 
Office et la procédure d’accompagnement du CIRB pour aider 
votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City.  

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. Pour concrétiser 
ses engagements, le gouvernement bruxellois a décidé de piloter à 

Het doel van dit platform ? Het toezien op documenten, het 
delen van praktijken, de uitwisseling van ideeën om gezamenlijke 
acties uit te werken, maar ook om de actieplannen van eenieder te 
voeden, HR en/of welzijn.

Het doelpubliek ervan : preventieraadgevers, « welzijn op 
het werk’-verantwoordelijken, diversiteitsmanagers (benoemd 
door elke leidinggevende ambtenaar). De vakbondsorganisaties 
worden ook vertegenwoordigd in dit platform, net zoals sommige 
ministeriële kabinetten.

We kunnen immers vaststellen dat de vorming van een netwerk 
voor de uitwisselingen van kennis en praktijken in verband met dit 
thema beantwoorden aan een reële behoefte, teneinde niet alleen 
curatieve stappen te ondernemen, maar ook en vooral preventieve 
stappen met betrekking tot dit onderwerp.

In de GOB is de afwezigheidsgraad in 2016 bijvoorbeeld 
gedaald en bedraagt deze 5,26 %.

De GOB ontwikkelt immers al verscheidene jaren, naar het 
voorbeeld van de andere Brusselse gewestelijke overheidsdien-
sten, een reeks van concrete acties om absenteïsme te bestrijden, 
maar vooral ook om het welzijn van zijn personeelsleden blijvend 
te verbeteren.

De Brusselse gewestelijke overheidsdiensten zetten hun acties 
verder en ontwikkelen er nieuwe met als doel om het welzijn van 
de personeelsleden voortdurend en blijvend te verbeteren. Ik ben 
er immers van overtuigd dat investeren in het menselijk kapitaal 
voortaan de meest correcte manier is om dagelijkse stress te 
voorkomen die een gevaar vormt voor het beroepsleven.

De aanwezigheid van verschillende soorten statuten zorgt er 
ten slotte voor dat de berekening van de totale kostprijs moeilijk 
te becijferen is. Een contractueel personeelslid val ten laste van 
het ziekenfonds na een afwezigheid van een maand. Een statutair 
personeelslid beschikt daarentegen over een tussen de jaren 
cumuleerbare saldoteller. Deze laatste configuratie zorgt ervoor 
dat de berekening van de reële kostprijs van de afwezigheden 
moeilijk is.

Vragen nr. 417 van de heer Emin Özkara, nr. 418 van de 
heer Bea Diallo, nr. 419 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor en 
nr. 420 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

De strategische nota inzake Smart City, het Smart City 
Program Office en de begeleidingsprocedure van het CIBG 
om uw kabinet te helpen bij het denkwerk over een Smart 
City-project.

In haar Gewestelijke Regeringsverklaring 2014-2019 heeft 
de regering de wens geformuleerd om van Brussel een digitale 
hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe verbonden om 
van digitalisering een krachtlijn te maken in haar ontwikkelings-
programma. Om dat engagement concreet te maken, heeft de 
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l’avenir une stratégie numérique unifiée qui se veut ambitieuse et 
coordonnée : Digital.Brussels. (1)La Smart City constitue l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise. (2)  

En février 2017, le gouvernement bruxellois a signé une note 
stratégique Smart City.

« La note Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région. Elle se 
fonde à cet égard sur les priorités liées à l’agenda numérique 
européen (indice DESI) et détermine d’autres priorités liées au 
contexte Smart City (transversalité, mutualisation et réutilisation, 
inclusion digitale, dimension européenne, gouvernance et mesure 
de performance).

La première partie de la note propose une série de projets 
concrets pour 2017, projets qui ont été identifiés sur la base des 
priorités et des axes retenus dans la note globale relative à la 
Smart City et l’utilisation des éléments issus de l’indice DESI. 
Pour chacun des piliers, au moins un projet spécifique est prévu 
afin de s’assurer que Bruxelles puisse se positionner en tant que 
« Région intelligente » et capitale numérique.

Cette note Smart City définit le rôle de la Région et le rôle 
du CIRB, son partenaire clé dans la réalisation des projets Smart 
City.

La Région a pour mission de gérer au moins une partie 
de l’infrastructure physique, de développer une stratégie des 
données, de collaborer avec l’écosystème des entreprises actives 
dans la Smart City et d’établir de nouveaux moyens d’interac-
tion avec le citoyen (comme les « living lab » par exemple). Le 
ClRB continuera de mutualiser les infrastructures et les solutions 
régionales, de remplir sa fonction de carrefour pour l’échange de 
données, et mettra en place le Smart City Program Office. » (3)  

Le CIRB devra aussi mettre en place une procédure d’ac-
compagnement pour aider chacun des organismes et chacun des 
membres du gouvernement bruxellois à réfléchir à un chantier 
Smart City dans l’une de ses compétences.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. La procédure d’accompagnement prévue par le CIRB a-t-elle 
été initiée et a-t-elle débuté ? Avez-vous déjà débuté une 
réflexion au sujet d’un chantier Smart City et si oui, dans 
laquelle de vos compétences ? Quel est le planning des 
travaux ? Quels sont les budgets et l’infrastructure nécessaires 
pour mener à bien ce chantier ?

(1)  CIRB : « Digital.Brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 01/02/2017, http://cirb.brussels/
fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-nu-
merique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 2 juin 2017.  

(2)  Idem.

(3)  SMART CITY STRATEGIE, http://cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 2 juin 2017.

Brusselse Regering beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels. (1) 
Smart City vormt de ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale 
strategie. (2)

In februari 2017 heeft de Brusselse Regering een strategische 
nota inzake Smart City ondertekend :

« De Smart City-nota legt de roadmaps vast voor de digitale 
en Smart City-prioriteiten voor het Gewest. Zij bouwt daarbij op 
de prioriteiten van de Europese digitale agenda (DESI-index) en 
legt nog andere prioriteiten vast in de context van de Smart City 
(transversaliteit, mutualisering en hergebruik, digitale inclusie, 
Europese dimensie, governance en prestatiemeting).  

In het eerste deel stelt de nota voor 2017 een aantal concrete 
projecten voor, die geïdentificeerd werden op basis van de prio-
riteiten en de assen die weerhouden werden in de globale Smart 
City-nota en het gebruik van de elementen uit de DESI-index. 
Voor elk van de pijlers wordt voorzien in minstens een specifiek 
project om ervoor te zorgen dat Brussel als « Slim Gewest » en 
digitale hoofdstad op de kaart gezet kan worden.

Deze nota tekent de rol uit van het Gewest en de rol van 
het CIBG, dé partner bij uitstek voor het uitrollen van Smart 
City-projecten.

Het Gewest heeft tot taak minstens een deel van de fysische 
infrastructuur te beheren, een datastrategie uit te werken, samen 
te werken met het ecosysteem van de ondernemingen met 
Smart City-activiteiten, en nieuwe manieren uit te werken voor 
interacties met de burger (zoals de « living labs » bijvoorbeeld). 
Het CIBG zal doorgaan met het mutualiseren van de geweste-
lijke infrastructuren en oplossingen, met het vervullen van zijn 
kruispuntfunctie voor de uitwisseling van gegevens, en met het 
uitrollen van de Smart City Program Office. ». (3)

Het CIBG zal ook een begeleidingsprocedure moeten instellen 
om iedere instelling en ieder lid van de Brusselse Regering te 
helpen bij het denkwerk over een Smart City-project binnen een 
van zijn bevoegdheden.

Graag wil ik u de volgende vragen stellen :

1. Werd de begeleidingsprocedure van het CIBG ingeleid en is 
die van start gegaan ? Heeft u al denkwerk gestart over een 
Smart City-project en zo ja, binnen welke van uw bevoegd-
heden ? Wat is de planning voor de werkzaamheden ? Welke 
middelen en infrastructuur zijn nodig om dit project tot een 
goed einde te brengen ?

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 01/02/2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel ?set_language=nl, geraadpleegd op 
2 juni 2017.

(2)  Idem.

(3)  SMART CITY STRATEGIE, http://cibg.brussels/nl/bestanden/brus-
sels-smart-city-strategie, geraadpleegd op 2 juni 2017.

http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise?set_language=fr
http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise?set_language=fr
http://cirb.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise?set_language=fr
http://cirb.brussels/fr/cirb-smart-city/une-vision-smart-brussels
http://cirb.brussels/fr/cirb-smart-city/une-vision-smart-brussels
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strategie-voor-brussel?set_language=nl
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strategie-voor-brussel?set_language=nl
http://cibg.brussels/nl/nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-digitale-strategie-voor-brussel?set_language=nl
http://cibg.brussels/nl/cibg-smart-city/een-strategie-smart-brussels?set_language=nl
http://cibg.brussels/nl/cibg-smart-city/een-strategie-smart-brussels?set_language=nl
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2. Quels sont les projets Smart City en cours de réalisation et 
les plateformes actuellement en service qui relèvent de vos 
compétences ministérielles ?

3. Quels sont les membres du gouvernement et les organismes 
avec lesquels vous collaborez sur des projets et des plateformes 
Smart City ? Pouvez-vous nous décrire brièvement ces 
projets et plateformes ? Quels sont les services offerts par 
ces plateformes ? Des échanges de données et une mise à 
disposition des données sont-ils envisagés ? Si oui, avec qui, 
comment et quand ?

4. Participez-vous activement à la plateforme Smart City ? Si 
oui, de quelles manières et depuis quand ?

5. Pour chacun des organismes qui relèvent de vos compétences 
et qui participent à un chantier ou à une plateforme Smart 
City, les « Smart City Officer » ou « Data officer » ont-ils déjà 
été désignés ? Avez-vous déjà eu des contacts avec le Smart 
City Ambassador ? Si oui, dans les grandes lignes, quels ont 
été les sujets abordés depuis votre premier contact ?

Réponse : 

1. La responsabilité de la stratégie Smart City bruxelloise a été 
confiée, comme mentionné, au CIRB. Dans ce cadre, Nous 
avons mandaté Innoviris, notre agence de financement, pour 
participer avec le CIRB et le cluster software.brussels à 
l’élaboration de la stratégie digitale pour Bruxelles : digital.
brussels (le dénominateur commun entre la note Smart City, 
NextTech.brussels et le Plan Régional d’Innovation).  

2. En parallèle aux chantiers (qui vont être) initiés dans le cadre 
de la stratégie Smart City bruxelloise, Innoviris contribue 
de manière générale au développement de Bruxelles comme 
Smart City en soutenant la recherche, le développement et 
l’innovation sur ce thème. Innoviris lancera en septembre 
2017 dans le cadre de son programme Test It (Living Labs) 
le Smart Mobility Challenge, une initiative du Smart Mobility 
Committee.

Le Smart Mobility Challenge est un appel à projets qui vise 
à encourager le développement de solutions de mobilité 
durables grâce à l’implémentation de projets innovants expé-
rimentaux qui combinent les forces des différentes parties 
prenantes, en analogie avec le modèle à quintuple helix 
(secteur public, monde académique, économie, société civile 
et environnement)

Parmi les autres programmes soutenant la Smart City, citons 
notamment :

–  Le programme Bridge qui a permis d’établir en 2014 
une plateforme Secur’IT sur la protection des données et 
intégrait en 2015 de la recherche stratégique à propos de 
l’autonomie énergétique ;

–  Anticipate via les thématiques participation sociétale et 
citoyenneté (2017), désintermédiation (uberisation) de 
l’économie (2016) et mobilité (2013) ;

–  Co-create via la résilience urbaine (2016 et 2017).

3. Innoviris collabore avec Bruxelles Mobilité, le CIRB, la STIB 
et parking.brussels dans le cadre du Smart Mobility Committee 
(SMC) mentionné plus haut. Innoviris est également membre 
du comité de coordination de digital.brussels (cf. point 1). En 

2. Welke Smart City-projecten worden momenteel uitgevoerd 
en welke platforms zijn momenteel in gebruik die onder uw 
ministeriële bevoegdheden vallen ?

3. Met welke regeringsleden en instellingen werkt u samen voor 
Smart City-projecten en -platforms ? Kunt u die projecten en 
platforms kort beschrijven ? Welke diensten worden door die 
platforms aangeboden ? Zijn er plannen om gegevens uit te 
wisselen en ter beschikking te stellen ? Zo ja, met wie, hoe en 
wanneer ?  

4. Werkt u actief mee aan het Smart City-platform ? Zo ja, op 
welke manieren en sinds wanneer ?

5. Werden, voor elk van de instellingen die onder uw bevoeg-
dheden vallen en die meewerken aan een Smart City-project 
of platform, al « Smart City Officers » of « Data Officers » 
aangeduid ? Hebt u al contacten gehad met de Smart City 
Ambassador ? Zo ja, wat waren in grote lijnen de onderwerpen 
die werden behandeld sinds uw eerste contact ?

Antwoord : 

1. De verantwoordelijkheid voor de Brusselse Smart City 
strategie ligt zoals vermeld bij het CIBG. In dit kader hebben 
we Innoviris, ons financieringsagentschap, gemandateerd om 
samen met de CIBG en de cluster software.brussels te werken 
aan de ontwikkeling van de digitale strategie voor Brussel : 
digital.brussels (de gemeenschappelijke noemer tussen de 
Smart City nota, NextTech.brussels en de Gewestelijke 
Innovatieplan).

2. Parallel aan de werven die geïnitieerd (zullen) worden in het 
kader van de Brusselse Smart City strategie, draagt Innoviris 
algemeen bij aan de ontwikkeling van Brussel als Smart 
City door het ondersteunen van onderzoek, ontwikkeling en 
innovatie binnen dit thema. Zo lanceert Innoviris in het kader 
van haar Test It programma (Living Labs) in september 2017 
de Smart Mobility Challenge, een initiatief van het Smart 
Mobility Committee.

De Smart Mobility Challenge is een projectoproep die de 
ontwikkeling van duurzame mobiliteitsoplossingen wil 
aanmoedigen door de implementatie van experimentele 
innovatieprojecten die de krachten van de verschillende stake-
holders bundelen, naar analogie met het quintuple helix model 
(overheidssector, academische sector, economie, burgers en 
milieu).

Andere programma’s ter ondersteuning van Smart City zijn 
onder andere :

–  Het Bridge programma dat in 2014 bijvoorbeeld leidde tot 
de oprichting van een Secur’IT platform rond databescher-
ming, en in 2015 strategisch onderzoek rond energetische 
autonomie integreerde ;

–  Anticipate, via de thema’s sociale participatie & 
burgerschap (2017), de desintermediëring (uberisering) van 
de economie (2016) en mobiliteit (2013) ;

–  Co-create via de stedelijke veerkracht (2016 en 2017).

3. Innoviris werkt samen met Brussel Mobiliteit, het CIBG, 
de MIVB en parking.brussels in het kader van het boven 
vermelde Smart Mobility Committee (SMC). Innoviris is 
ook lid van de coördinatiecomité van digital.brussels (zie 
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plus de cela, Innoviris travaille régulièrement avec d’autres 
partenaires dans le cadre des programmes mentionnés plus 
haut (organismes de recherche, secteur privé, non-marchand 
et administrations) sur la thématique Smart City.

4. Innoviris participe activement au SMC (voir point 3).

5. Innoviris a rencontré le Smart City Ambassador (Pieter 
Ballon) le 08/02/2017. Le but de cette rencontre était de 
demander quels étaient la vision et les besoins du Smart 
City Ambassador et de les intégrer dans le Smart Mobility 
Challenge. Il n’a pas été demandé à Innoviris de désigner un 
« Smart city officer » ou un « Data officer ». Par contre, un 
conseiller scientifique d’Innoviris s’est spécialisé dans cette 
matière de manière à pouvoir proposer un suivi optimal de 
cette thématique et des appels à projets comme le Smart 
Mobility Challenge.

Question n° 421 de Mme Viviane Teitelbaum du 12 juin 
2017 (Fr.) :

La présence de femmes au sein du SPRB.

Selon un récent article de presse, 53 % des agents du Service 
public régional de Bruxelles sont des femmes. Malheureusement, 
il existe encore un plafond de verre puisque l’on observe que, 
malgré cette majorité de femmes au sein du SPRB, seuls 40 % 
des postes de directeurs (-trices) sont occupés par des femmes. 
Il est vrai qu’ils s’agit d’une amélioration par rapport aux 15 % 
de 2013 mais vous conviendrez qu’il reste du chemin à parcourir. 
En effet, on remarque que les mentalités des fonctionnaires 
doivent encore évoluer car les femmes privilégient plus souvent 
la mobilité horizontale que leurs homologues masculins. D’autre 
part, on observe que les hommes ne profitent pas suffisamment 
des outils de conciliation entre le travail et la vie privée tels que le 
télétravail, la prise de congés liés à la parentalité ou la possibilité 
d’aménager leurs horaires.

Dès lors, Mme la secrétaire d’État, quels sont les incitants mis 
en place au SPRB afin d’atteindre une meilleure égalité et de briser 
définitivement ce plafond de verre ? Un brochure a été publiée afin 
de faire témoigner des femmes et des hommes du SPRB en faveur 
de l’égalité, un bilan a-t-il été dressé suite à la publication ? Le 
cas échéant, quelles en sont les conclusions ? D’autres initiatives 
sont-elles à l’ordre du jour ? Un système de conseil de carrière 
est-il prévu ? Le cas échéant, les conseillers (-ères) sont-ils (elles) 
formé(e)s à cette problématique ? Quels sont les outils à leur 
disposition afin d’orienter les femmes vers des promotions pour 
lesquelles elles ne postulent pas et les hommes vers une adaptation 
de leur emploi du temps ?

L’on sait par ailleurs que 40 % des travailleurs (-euses) du 
SPRB profitent de la possibilité de télétravailler. Confirmez-vous 
ce chiffre ? Pouvez-vous les ventiler par genre ? S’agit-il d’un 
télétravail régulier ou ponctuel ?

Enfin, le SPRB met également à disposition de ses collabo-
ratrices et collaborateurs une crèche de proximité ainsi qu’un 

punt1). Bovendien werkt Innoviris via de boven vermelde 
programma’s wel samen met andere partners/stakeholders 
(onderzoeks-instellingen, privé, non-profit & overheidsin-
stanties) rond de Smart City thematiek.

4. Innoviris neemt actief deel aan het SMC (zie punt 3).

5. Innoviris ontmoette de Smart City Ambassador (Pieter Ballon) 
op 08/02/2017. De bedoeling van deze ontmoeting was om de 
visie en noden van de Smart City Ambassador te bevragen 
en deze in de strategie van de Smart Mobility Challenge te 
integreren. Innoviris werd nooit gevraagd om een « Smart city 
officer » of een « Data officer » aan te stellen. Niettemin heeft 
een wetenschappelijke adviseur bij Innoviris zich gespecia-
liseerd in deze materie om deze materie optimaal te kunnen 
volgen en projectoproepen zoals de Smart Mobility Challenge 
te kunnen aanbieden.

Vraag nr. 421 van mevr. Viviane Teitelbaum d.d. 12 juni 
2017 (Fr.) :

Aanwezigheid van vrouwen in de GOB.

Volgens een recent persartikel bestaat 53 % van het personeel 
van de GOB uit vrouwen. Spijtig genoeg bestaat er nog altijd 
een glazen plafond aangezien ondanks deze meerderheid slechts 
40 % van de directiefuncties door vrouwen bekleed wordt. Er is 
natuurlijk een verbetering in vergelijking met de 15 % van 2013, 
maar er is nog werk voor de boeg. De mentaliteit van de ambtenaren 
moet nog veranderen omdat de vrouwen een voorkeur hebben 
voor horizontale mobiliteit in tegenstelling tot hun mannelijke 
collega’s. Anderzijds maken de mannen onvoldoende gebruik van 
de mogelijkheden om werk en privéleven te combineren, zoals 
telewerk, ouderschapsverlof of flexibele werkuren.  
 
 

Welke stimuli worden er in de GOB aangeboden om meer 
gelijkheid te krijgen en dit glazen plafond voorgoed te verbrijze-
len ? Is er een folder gepubliceerd om vrouwen en mannen van 
de GOB te laten pleiten voor meer gelijkheid ? Is er daarna een 
balans opgemaakt ? Wat zijn de conclusies in voorkomend geval ? 
Staan er andere initiatieven op de agenda ? Is er een systeem van 
loopbaanadvies ? Worden de adviseurs in voorkomend geval 
opgeleid ? Welke tools hebben zij om de vrouwen te begeleiden 
naar promoties waarvoor zij niet solliciteren en de mannen naar 
een aanpassing van hun tijdsindeling ?  
 

40 % van de werknemers van de GOB maken gebruik van 
de mogelijkheid van telewerk. Kan de staatssecretaris dat cijfer 
bevestigen ? Graag een opsplitsing per gender. Gaat het om 
regelmatig of punctueel telewerk ?

De GOB stelt ook een buurtcrèche en een wachtdienst 
ter beschikking van de personeelsleden gedurende de 
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service de garde pendant les vacances scolaires. Combien de 
collaborateurs et collaboratrices ont-ils profité de ces services 
l’année dernière ? Pouvez-vous ventiler ces chiffres par genre ? 
Existe-t-il des locaux pour l’allaitement ?

Réponse : J’abonde dans le sens des observations de 
l’honorable membre. Celles-là sont par ailleurs partagées par le 
SPRB qui, en toute transparence, communique par voie de presse 
sur la situation en termes d’équilibre femme-homme en son sein. 
La communication à laquelle vous faites allusion est le couronne-
ment d’un processus de diagnostic visant à étudier la situation de 
la mixité des métiers au sein du SPRB.

Suite à cette étude quantitative et qualitative, réalisée au 
SPRB par un consultant externe, une communication interne et 
externe a été organisée. Elle visait à présenter le SPRB comme 
un employeur attentif à l’égalité des femmes et des hommes, au 
sein duquel il est possible de faire carrière autant pour les femmes 
que pour les hommes et qui promeut la mixité des métiers. Cette 
communication s’est matérialisée dans une brochure intitulée 
« Le SPRB, d’égal à égale ! » qui a été présentée, ainsi que les 
résultats de l’étude mixité, aux membres du personnel lors d’un 
évènement interne le 11 mai 2017.  

L’étude mixité a démontré que le processus de recrutement au 
SPRB, assuré en partie par le Selor, est neutre. La neutralité des 
procédures est une nécessité pour briser le plafond de verre. Cela 
n’empêche pas la reproduction autant par les hommes que par 
les femmes des rôles sociaux genrés. C’est pour cela que, depuis 
plusieurs années, plusieurs leviers sont mobilisés au SPRB : des 
formations notamment à destination des membres de la ligne 
hiérarchique, des présidents de jury, des personnes de confiance, 
des agents chargés de rédiger la règlementation, etc. Le SPRB 
encourage ses femmes à suivre un programme pour le développe-
ment des compétences de management (Top Skills). Les femmes 
et hommes du SPRB participent régulièrement au Forum Jump : 
un moment de formation et d’échange de bonnes pratiques vers 
plus d’égalité. Différents outils de conciliation travail/vie privée 
sont mis à disposition du personnel, ils concourent à l’égalité 
femmes/hommes et à l’investissement dans une carrière pour 
les femmes. Tous ces outils ont prouvé leur efficacité puisque 
au niveau universitaire, les femmes représentaient 32,1 % des 
membres du personnel en 2000 contre 49,82 % en 2016, et 
qu’au niveau gradué elles représentent 50,42 % des membres du 
personnel contre 36,4 % en 2000. La tendance est donc positive, 
vous le signalez vous-même en ce qui concerne les postes de 
directeurs (trices) et il faut s’en réjouir, signe que la politique de 
diversité au SPRB porte ses fruits en matière d’égalité entre les 
femmes et les hommes.  

La brochure à laquelle vous faites référence a été publiée le 
11 mai 2017. Vous conviendrez qu’il est prématuré d’en faire le 
bilan à ce stade déjà.

L’équilibre entre les femmes et les hommes ne peut être atteint 
que par une politique intégrée. Dans ce sens, l’étude réalisée au 
SPRB a pu faire la lumière sur des points à améliorer et des pro-
positions ont été faites par le manager de la diversité sur cette base 
au Conseil de direction. Ces propositions seront intégrées au plan 
de diversité 2018-2019, après avis des organes de concertation 

schoolvakanties. Hoeveel personeelsleden hebben daarvan vorig 
jaar gebruikgemaakt ? Graag een opsplitsing per gender ? Zijn er 
lokalen voor borstvoeding ?  

Antwoord : Ik treed de opmerkingen die het geachte lid maakt 
volledig bij. De GOB deelt overigens uw mening en communiceert 
in alle transparantie in de pers over zijn interne genderevenwicht. 
De communicatie waarnaar u verwijst is de bekroning van een 
diagnoseproces dat beoogde de gendermix van de beroepen bij de 
GOB te bestuderen.  

Naar aanleiding van die kwantitatieve en kwalitatieve studie, 
uitgevoerd bij de GOB door een externe consultant, is er zowel 
intern als extern een communicatiecampagne gevoerd. Ze had 
als doel de GOB voor te stellen als een werkgever die aandacht 
heeft voor de gelijkheid tussen vrouwen en mannen, bij wie zowel 
vrouwen als mannen carrière kunnen maken en die een gendermix 
bevordert bij de beroepen. Deze communicatiecampagne kreeg 
concrete vorm in een brochure met als titel « De GOB, V/M 
op voet van gelijkheid ! », die samen met de resultaten van de 
gendermixstudie aan de personeelsleden werd voorgesteld tijdens 
een intern event op 11 mei 2017.

De gendermixstudie heeft aangetoond dat het wervingspro-
ces bij de GOB, dat voor een deel door Selor wordt uitgevoerd, 
neutraal is. De neutraliteit van de procedures is noodzakelijk om 
het glazen plafond te doorbreken. Het verhindert daarentegen 
niet de verspreiding door zowel mannen als vrouwen van maat-
schappelijke genderrollen. Daarom worden er al jaren meerdere 
hefbomen ingezet bij de GOB : opleidingen onder meer bestemd 
voor de leden van de hiërarchische lijn, de juryvoorzitters, de ver-
trouwenspersonen, de personeelsleden belast met het opstellen van 
regelgeving, enz. De GOB moedigt zijn vrouwelijke medewerkers 
aan een programma voor de ontwikkeling van hun management-
competenties te volgen (Top Skills). De vrouwen en mannen bij 
de GOB nemen regelmatig deel aan het Jumpforum : een moment 
voor opleiding en uitwisseling van goede praktijken voor meer 
gelijkheid. Verschillende tools om werk en privéleven met elkaar 
te verzoenen worden ter beschikking van het personeel gesteld : 
ze dragen bij aan gelijke kansen voor vrouwen en mannen, en aan 
het nastreven van een carrière voor vrouwen. Deze tools hebben 
allemaal hun doeltreffendheid bewezen, aangezien vrouwen op 
universitair niveau 32,1 % van de personeelsleden uitmaakten in 
2000 tegenover 49,82 % in 2016, en op graduaatsniveau vertegen-
woordigen ze 50,42 % van de personeelsleden, tegenover 36,4 % 
in 2000. De trend is dus positief. Dat haalt u zelf ook aan wat de 
directeursfuncties betreft, en we moeten ons daarover verheugen, 
aangezien het een teken is dat het diversiteitsbeleid bij de GOB zijn 
vruchten afwerpt inzake gelijke kansen voor vrouwen en mannen.

De brochure waarnaar u verwijst, is gepubliceerd op 11 mei 
2017. U zult het met me eens zijn dat het te vroeg is om nu al een 
balans op te maken.

Er kan enkel via een geïntegreerd beleid een evenwicht bereikt 
worden tussen vrouwen en mannen. In die zin heeft de bij de GOB 
verwezenlijkte studie de verbeterpunten kunnen belichten, en de 
diversiteitsmanager heeft op basis daarvan voorstellen geformu-
leerd aan de Directieraad. Deze voorstellen zullen opgenomen 
worden in het diversiteitsplan 2018-2019, na het advies van de 
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et validation par les organes de décision, comme le stipule la 
législation relative à la politique de diversité dans la Fonction 
publique bruxelloise.

Un système de conseil de carrière n’existe pas actuellement 
au sein du SPRB.

Le SPRB organisera prochainement un programme visant 
à aider les femmes dans la préparation d’assessment pour des 
fonctions de middle et top management. Ce programme consiste 
en une simulation d’assessment accompagnée de feed-back qui 
doivent permettre aux participantes de mieux percevoir leurs 
points forts et leurs points faibles et d’envisager des trajets de 
développement.

En ce qui concerne le télétravail, on peut confirmer que le 
pourcentage de 40 % est bien atteint. La ventilation entre type de 
télétravail et genre s’effectue comme suit :

–    Télétravail mobile : télétravail ni occasionnel ni structurel, 
presté par un travailleur mobile à son domicile, ou dans 
tout autre endroit fixe convenu en dehors des locaux de 
l’employeur, avec l’autorisation de celui-ci :  

82 agents dont 32 femmes (3,4 % du total des femmes) et 50 
hommes (6,0 % du total des hommes).  

–    Télétravail occasionnel : télétravailleur qui effectue du 
télétravail sur une base non régulière avec un maximum de 
trois jours par mois :

184 agents dont 108 femmes (11,6 % du total des femmes) et 
76 hommes (9,2 % du total des hommes).  

–    Télétravail structurel : télétravailleur qui effectue du télétravail 
en moyenne au moins un jour par semaine (maximum 3) sur 
base mensuelle :

562 agents dont 392 femmes (42,0 % du total des femmes) et 
170 hommes (20,6 % du total des hommes).  

En 2016, il y avait 32 enfants des membres du personnel du 
SPRB qui étaient inscrits à la crèche « Rire et grandir » :

–    20 par des femmes,

–    9 par des hommes,

–    3 couples d’agents.

Pour 2016, 35 agents ont demandé à bénéficier du service de 
garderie organisé pendant les vacances scolaires (juillet – aout) :  

–    28 femmes, 

–    7 hommes.

Des locaux d’allaitement sont bien prévus dans les différents 
bâtiments du SPRB :

–    CCN,

overlegorganen en de goedkeuring door de beslissingsorganen, 
zoals bepaald bij de wetgeving met betrekking tot het diversiteits-
beleid bij de Brusselse ambtenarij.

Momenteel bestaat er bij de GOB geen loopbaanadvies- 
systeem.

De GOB zal binnenkort een programma organiseren dat 
beoogt vrouwen te helpen voorbereiden op een assessment voor 
midden- of topmanagementfuncties. Dit programma bestaat uit 
een assessmentsimulatie met feedback, die de deelneemsters in 
staat moet stellen meer inzicht te verwerven in hun sterke en 
zwakke punten en ontwikkeltrajecten te overwegen.  

Wat telewerk betreft, kunnen we bevestigen dat het percentage 
van 40 % wel degelijk bereikt is. Dit is de uitsplitsing per tele-
werktype en per geslacht :

–    Mobiel telewerk : telewerk dat noch occasioneel noch 
structureel is, gepresteerd door een mobiele werknemer, 
ofwel thuis ofwel op elke andere overeengekomen vaste plek 
buiten de kantoren van de werkgever, met toestemming van 
de werkgever :

82 personeelsleden, onder wie 32 vrouwen (3,4 % van het 
totale aantal vrouwen) en 50 mannen (6,0 % van het totale 
aantal mannen).

–    Occasioneel telewerk : telewerker die op een niet-regelma-
tige basis telewerkt, met een maximum van drie dagen per 
maand : 

184 personeelsleden, onder wie 108 vrouwen (11,6 % van het 
totale aantal vrouwen) en 76 mannen (9,2 % van het totale 
aantal mannen).

–    Structureel telewerk : telewerker die maandelijks gemiddeld 
minstens een keer per week (maximaal drie) telewerkt :  

562 personeelsleden, onder wie 392 vrouwen (42,0 % van het 
totale aantal vrouwen) en 170 mannen (20,6 % van het totale 
aantal mannen).

In 2016 waren er 32 kinderen van personeelsleden van de GOB 
ingeschreven in het kinderdagverblijf « Groeien en Lachen » :

–    20 door vrouwen,

–    9 door mannen,

–    3 door koppels die bij de GOB werken.

Voor 2016 hebben 35 personeelsleden gevraagd gebruik 
te mogen maken van de opvangdienst die georganiseerd wordt 
tijdens de schoolvakanties (juli – augustus) :

–    28 vrouwen,

–    7 mannen.

Er is wel degelijk in borstvoedingslokalen voorzien in de 
verschillende gebouwen van de GOB :

–    CCN,
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–    City Center,

–    Brucefo,

–    Delta,

–    Chaussée de Charleroi 112.

Question n° 422 de Mme Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
du 12 juin 2017 (Fr.) :

Les points de recyclage pour les petits appareils électro.

Lorsque de petits appareils électro sont cassés ou inutili-
sables, les consommateurs peuvent soit les confier à un centre de 
recyclage soit les apporter dans un parc à conteneurs. Cependant, 
le trajet et les habituelles files à l’entrée de ces parcs peuvent en 
refroidir plus d’un surtout s’il s’agit d’y apporter du petit électro 
comme un sèche-cheveux ou un rasoir. La tentation sera alors 
grande de les jeter dans le sac blanc.

C’est pourquoi les nouveaux points de recyclage mis en place 
par Récupel et désormais disponibles dans un nombre de plus 
en plus important de magasins (par exemple, des supermarchés) 
répondent à un véritable besoin. Je souhaiterais obtenir de votre 
part des renseignements complémentaires à ce sujet :

Pourriez-vous me préciser quels types de magasins proposent 
actuellement des points de collecte en Région bruxelloise ? Tous 
les supermarchés proposent-ils ce service ? Dans la négative, 
quels sont ceux qui s’y opposent et pour quelles raisons ?

Les points de collecte sont-ils actuellement disponibles dans 
toute la Région bruxelloise ?

Depuis la mise en place des points de collecte en magasin, 
avez-vous pu constater une augmentation globale du nombre 
d’appareils collectés ? Quelles sont les conséquences sur les 
collectes dans les parcs à conteneurs ? Quel est l’effet sur les sacs 
blancs ?

Enfin, les magasins collecteurs ont-ils fait part de difficultés 
particulières liées à la collecte, comme par exemple des vols 
d’appareils notamment pour les revendre ou pour y récupérer des 
pièces détachées ?

Réponse : L’Agence Bruxelles-Propreté effectue la collecte 
quadrillée pour le compte de RECUPEL. Elle va donc chercher 
les boxpalettes remplies de petits électroménagers de la fraction 
« autre » sur ordre de RECUPEL qui lui envoie des demandes 
d’enlèvement à exécuter dans les 3 jours.

L’Agence ne sait toutefois pas si les DEEE repris proviennent 
d’un point de recyclage RECUPEL auquel vous faites référence 
ou simplement de la reprise des appareils par le commerçant dans 
le cadre de l’obligation de reprise des DEEE. Le service de reprise 

–    City Center,

–    Brucefo,

–    Delta,

–    Steenweg op Charleroi 112.

Vraag nr. 422 van mevr. Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
d.d. 12 juni 2017 (Fr.) :

De recyclepunten voor klein elektro

Wanneer kleine elektrische toestellen kapot of onbruikbaar 
zijn, kunnen de consumenten ze ofwel naar een recyclagecentrum 
brengen ofwel naar een containerpark. De afstand en de gebruike-
lijke wachtrijen aan de ingang van die parken kunnen menigeen 
ontmoedigen, vooral wanneer het om klein elektro gaat, zoals een 
haardroger of een scheerapparaat. De verleiding zal dan groot zijn 
om die in een witte zak te werpen.

Daarom zijn de nieuwe recyclepunten van Recupel, die 
voortaan in steeds meer winkels (bijvoorbeeld in supermarkten) 
beschikbaar zijn, gebaseerd op een reële behoefte. Graag zou ik 
daarover aanvullende informatie van u krijgen. Mijn vragen zijn 
de volgende :

Kunt u mij aangeven welke soort winkels momenteel inza-
melpunten aanbiedt in het Brussels Gewest ? Bieden alle super-
markten deze dienst aan ? Zo niet, welke verzetten zich daartegen 
en om welke redenen ?

Zijn de inzamelpunten momenteel in het hele Brusselse 
Gewest beschikbaar ?

Heeft u sinds de invoering van de inzamelpunten in winkels 
een algemene stijging van het aantal ingezamelde toestellen 
kunnen waarnemen ? Wat zijn de gevolgen voor de inzameling in 
de containerparken ? Wat is de impact ervan op de witte zakken ?  

Ten slotte, hebben de inzamelwinkels melding gemaakt van 
specifieke problemen in verband met de inzameling, zoals bij-
voorbeeld diefstal van toestellen om ze door te verkopen of om er 
onderdelen van te gebruiken ?

Antwoord : Het Agentschap Net-Brussel voert de gequadril-
leerde inzameling uit voor rekening van RECUPEL. Ze haalt dus 
de boxpaletten op, gevuld met kleine huishoudelijke apparaten 
van de fractie « ander », op vraag van RECUPEL wier aanvragen 
tot inzameling binnen de drie dagen moeten worden uitgevoerd.

Het Agentschap weet echter niet of de AEEA afkomstig is van 
een RECUPEL recycleerpunt waarnaar u verwijst, of simpelweg 
van de overname door de verkoper in het kader van de verplich-
ting van overname van AEEA. De dienst overname van AEEA in 
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des DEEE dans les commerces est indépendant de l’installation 
d’un point de recyclage RECUPEL, le magasin pouvant très bien 
s’organiser autrement au niveau du service de reprise.

Certains commerces disposant de beaucoup d’espace peuvent 
aussi faire évacuer les boxpalettes de DEEE en vrac. Dans ce cas, 
c’est un transporteur désigné par RECUPEL (et non l’Agence) 
qui effectue le transport directement en semi-remorque vers le 
recycleur.

RECUPEL devrait pouvoir fournir la liste des commerces 
qui ont installé un point de recyclage et faire part d’éventuels 
problèmes, difficultés, refus, résistances.  

Le tonnage de DEEE de la fraction « autre » (petits électro-
ménagers, Hi-Fi, ICT, bricolage,…) collecté par l’Agence est en 
hausse, tant au niveau de la collecte quadrillée qu’au niveau des 
activités de collectes propres à l’Agence (RECYPARKs, parcs 
mobiles, via les parcs et dépôts communaux, Proxy-Chimik…) :  

Tonnage « autre » confié au  
système RECUPEL 2014 2015 2016

Collecte quadrillée RECUPEL 169,11 158,80 188,80

Collectes « ABP » 730,89 837,99 1.078,34

Tonnage total « autre » collecté  
par l’ABP 900,00 996,79 1.267,14

Malgré l’augmentation du tonnage collecté, des DEEE se 
retrouvent encore dans les collectes de tout-venant. La collecte 
en conteneurs permet aussi plus facilement à des citoyens de 
camoufler des DEEE de plus grande taille (comme un PC par 
exemple) parmi les déchets que lors de la collecte en sacs en 
porte-à-porte.

Nous tentons d’endiguer ce phénomène par l’inspection de 
500 sacs par jour et par des campagnes de sensibilisation. 

de handel is onafhankelijk van de inrichting van een RECUPEL 
recycleerpunt, daar de handelszaak zich voor de overname kan 
organiseren zoals ze dat verkiest.

Bepaalde handelszaken die beschikken over voldoende 
ruimte kunnen hun boxpaletten met AEEA evenneens in bulk 
laten weghalen. In dat geval is het een transporteur, aangeduid 
door RECUPEL (en niet door het Agentschap), die het met een 
vrachtwagen met oplegger rechtstreeks naar de recycleerder voert.

RECUPEL zou de lijst van de handelszaken die een reycleer-
punt hebben ingericht moeten kunnen verschaffen en melding 
maken van eventuele problemen, moeilijkheden, weigeringen, 
weerstand.

De tonnage AEEA van de fractie « ander » (kleine huis-
houdelijke apparaten, Hi-Fi, ICT, doe-het-zelf,…) die door het 
Agentschap wordt opgehaald stijgt, zowel op het niveau van de 
gequadrilleerde inzameling als op het niveau van de inzamelingen 
eigen aan het Agentschap (RECYPARKs, mobiele parken, via de 
gemeentelijke stortplaatsen en parken, Proxy-Chimik…) :

Tonnage « ander » toevertrouwd  
aan het systeem RECUPEL 2014 2015 2016

Gequadrilleerde inzameling 
RECUPEL 169,11 158,80 188,80

Inzamelingen « ANB » 730,89 837,99 1.078,34

Totale tonnage « ander » 
ingezameld door het ANB 900,00 996,79 1.267,14

Ondanks de stijging van de ingezamelde tonnages wordt 
nog veel AEEA gevonden bij de inzameling van restafval. De 
inzameling via containers laat de burgers ook toe AEEA van 
grotere afmetingen te verbergen tussen het andere afval (een 
PC bijvoorbeeld) wat bij huis-aan-huis inzameling minder 
makkelijk is.

We pogen dit fenomeen te bestrijden door per dag 500 zakken 
te controleren en door sensibiliseringscampagnes.
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Question n° 305 de M. Emin Özkara du 15 mai 2017 (Fr.) :
 

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data Protection 
Officer » (DPO) et l’impact du Règlement Général sur la 
Protection des Données (RGPD) sur les services et organismes 
publics régionaux.

Le Règlement Général sur la Protection des données (RGPD) 
est entré en vigueur le 24 mai 2016. Les entreprises, autorités 
publiques et organismes publics ont jusqu’au 25 mai 2018 pour se 
plier aux exigences du RGPD (1). Parmi les nouveautés instaurées 
par le RGPD, la fonction de Délégué à la Protection des Données 
ou « Data Protection Officer » (DPO). L’article 37 du RGPD 
prévoit qu’il est obligatoire de désigner un DPO lorsque « le 
traitement est effectué par une autorité publique ou un organisme 
public quelles que soient les données qu’ils traitent, à l’exception 
des juridictions agissant dans l’exercice de leur fonction juridic-
tionnelle » (2) (3).

À partir du 25 mai 2018, le non-respect des articles 37, 38 
et 39 du RGPD fera l’objet d’« amendes administratives pouvant 
s’élever jusqu’à dix millions d’euros ou, dans le cas d’une 
entreprise, jusqu’à deux pour cent du chiffre d’affaires mondial 
total de l’exercice précédent, le montant le plus élevé étant retenu. 
En outre, en cas de défaut d’information des personnes (articles 13 
et 14 du RGPD) sur les coordonnées du délégué, le plafond de 
ces amendes administratives est porté à vingt millions d’euros et 
quatre pour cent du chiffre d’affaires mondial total de l’exercice 
précédent. » (4)  

Eu égard aux enjeux que je viens de rappeler, la mise en place 
de la fonction de Délégué à la Protection des Données (DPO) 
nécessite donc d’être anticipée et organisée dès aujourd’hui, afin 
d’être prêt en mai 2018.

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, consulté le 16 avril 2017  

(2)  Commission de la protection de la vie privée, https://www.priva-
cycommisson.be/fr/faq-page/100~4#t:10044n.19856, consulté le  
17 avril 2017.

(3)  « Les notions « autorité publique » et « organisme public » ne sont  
pas définies dans le RGPD. Ces notions devront être interprétées 
à l’aune du droit belge. » Source: Commission de la vie privée  
https://www.privacycommission.be/fr/faqspage/10044#t10 
044n19857, consulté le 16 avril 2017.  

(4)  Commission de la protection de la vie privée, https://www.priva-
cycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877, consulté le  
16 avril 2017.

Vraag nr. 305 van de heer Emin Özkara d.d. 15 mei 2017 
(Fr.) :

De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) en de impact van de algemene 
verordening gegevensbescherming op de gewestelijke 
overheidsdiensten en overheidsinstellingen.

De algemene verordening gegevensbescherming is op 24 mei 
2016 in werking getreden. De bedrijven, overheden en overheids-
instellingen hebben tot 25 mei 2018 om zich te schikken naar de 
eisen van deze verordening (1). Onder de nieuwigheden in deze 
verordening vinden wij de gemachtigde voor de gegevensbe-
scherming of « Data protection officer » (DPO). Artikel 37 van de 
verordening bepaalt dat men verplicht is een DPO aan te stellen 
wanneer de verwerking wordt verricht door een overheidsinstan-
tie of overheidsorgaan, ongeacht de gegevens die zij verwerken, 
behalve in het geval van gerechten bij de uitoefening van hun 
rechterlijke taken (2) (3).

Vanaf 25 mei 2018 zal de niet-naleving van de artikelen 37, 
38 en 39 van de algemene verordening gegevensbescherming het 
voorwerp uitmaken van administratieve boetes die tot 10 miljoen 
euro kunnen oplopen of in het geval van een bedrijf tot 2 % van 
de totale wereldomzet van het voorgaande boekjaar en daarbij 
wordt rekening gehouden met het hoogste bedrag. In geval van 
gebrek aan informatie aan de personen (artikelen 13 en 14 van de 
algemene verordening gegevensbescherming) over de gegevens 
van de gemachtigde, wordt het plafond van deze administra-
tieve boetes verhoogd tot 20 miljoen euro en 4 % van de totale 
wereldomzet van het voorgaande boekjaar (4).

Gelet op wat dus op het spel staat, moet vandaag al geanti-
cipeerd worden op de invoering van de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming (DPO), om klaar te zijn tegen mei 
2018.

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, geraadpleegd op 
16 april 2017.

(2)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer, https://
www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856, geen 
vertaling beschikbaar.

(3)  De begrippen overheid en overheidsorgaan worden niet gedefi-
nieerd in de algemene verordening gegevensbescherming. Deze 
begrippen worden geïnterpreteerd in het licht van de Belgische 
wetgeving., Bron: Commissie voor de bescherming van de per-
soonlijke levenssfeer, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, geen vertaling beschikbaar.

(4)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer, https://
www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877, geen 
vertaling beschikbaar.

Staatssecretaris belast met 
Ontwikkelingssamenwerking, 

Verkeersveiligheidsbeleid, 
Gewestelijke en Gemeentelijke 
Informatica en Digitalisering, 

Gelijkekansenbeleid en Dierenwelzijn

Secrétaire d’État chargée de la 
Coopération au Développement, de la 
Sécurité routière, de l’Informatique 

régionale et communale et de la 
Transition numérique, de l’Égalité 
des Chances et du Bien-être animal

http://ec.europa.eu/justice/data-protection/
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19857
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
http://ec.europa.eu/justice/data-protection/
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856
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Je souhaiterais savoir, pour chacun des services et organismes 
publics qui relèvent de votre tutelle ministérielle :

1. Quels sont les services qui disposent d’un Préposé à la 
protection des données et/ou d’un Conseiller en sécurité ? 
Votre cabinet dispose-t-il d’un préposé à la protection des 
données et/ou d’un Conseiller en sécurité ?

2. Quels sont les services qui répondent déjà aux exigences 
du RGPD et qui disposent d’un Délégué à la Protection des 
Données (DPO) ? Votre cabinet dispose-t-i1 déjà d’un DPO ?  

3. Actuellement, un Préposé à la protection des données ou un 
Conseiller en sécurité peut-il effectuer la fonction de Délégué 
à la Protection des Données (DPO) ? Des formations DPO 
sont-elles prévues ? Si oui, quand et par qui seront-elles 
dispensées ? Qui pourra ou devra. participer à ces formations 
DPO ?

4. Un Conseiller en sécurité qui exerce également la fonction de 
Préposé à la protection des données peut-il exercer la fonction 
de Délégué à la protection des Données (DPO) ? Existe-t-il un 
conflit d’intérêts entre ces trois fonctions ?  

5. Quelles sont les procédures mises en place pour la sélection 
des DPO. Ces procédures détectent-elles les conflits d’intérêts 
entre fonctions, missions et tâches (1) ? Qui se charge de 
détecter les conflits d’intérêts ? Qui désigne les DPO du 
service public ? Quel est leur statut ?

6. Est-il prévu de réaliser avant le 25 mai 2018 un cadastre 
des coordonnées des Délégués à la Protection des Données 
(DPO) ? Si oui, qui se chargera de réaliser et de mettre à jour 
ce cadastre ? Ce cadastre sera-t-il consultable publiquement ?  

Réponse : Le règlement européen concernant la protection 
des données personnelles (RGPD) est, en effet, entré en vigueur 
le 25 mai. 

Les organismes publics doivent prendre des mesures organi-
sationnelles et techniques pour la protection de la vie privée.  

Le CIRB a rédigé un plan d’action interne spécifique autour 
du RGPD, comportant notamment un Privacy information 
assessment et l’établissement d’un registre. Le rôle du DPO 
relève des compétences du C(ISO) du CIRB. Selon le RGPD, 
le CIRB doit confier les responsabilités du DPO à une personne 
compétente.

Les 2 ISO du CIRB suivront la formation d’experts « Program 
in European Data Protection (GDPR) leading to Certified DPO 
education », organisée par la Solvay Brussels School durant la 
deuxième moitié de 2017.

(1)  Un conflit d’intérêts entre la fonction de délégué et de manager IT a  
déjà été sanctionné en octobre 2016 par l’autorité bavaroise de 
protection des données. Source: https://www.lda.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf, consulté le 16 avril 2017.

Voor elk van de diensten en overheidsorganen onder toezicht 
zou ik het volgende willen weten :

1. Welke diensten beschikken over een aangestelde gegevens-
bescherming en/of een veiligheidsadviseur ? Beschikt het 
kabinet over een aangestelde gegevensbescherming en/of een 
veiligheidsadviseur ?

2. Welke diensten voldoen al aan de eisen van de algemene 
verordening en beschikken over een gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) ? 
Beschikt het kabinet over een DPO ?

3. Mag een aangestelde gegevensbescherming of een veilig-
heidsadviseur vandaag de functie van gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) 
uitoefenen ? Komen er opleidingen voor DPO’s ? Zo ja, 
wanneer en door wie ? Wie kan of zal deelnemen aan de DPO 
opleidingen ?

4. Mag een veiligheidsadviseur die ook de functie van aangestelde 
gegevensbescherming uitoefent, de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming of « Data protection officer » 
(DPO) uitoefenen ? Bestaat er een belangenconflict tussen die 
drie functies ?

5. Welke procedures worden ingevoerd voor de selectie van 
de DPO’s ? Zijn die procedures gericht op het opsporen van 
belangenconflicten tussen functies, opdrachten en taken (1) ? 
Wie is belast met de opsporing van belangenconflicten ? Wie 
stelt de DPO’s van de overheid aan ? Wat is hun statuut ?

6. Komt er voor 25 mei 2018 een kadaster met de gegevens van 
de gemachtigden voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) ? Zo ja, wie wordt belast met het 
opstellen en bijhouden van het kadaster ? Wordt dit kadaster 
publiek raadpleegbaar ?

Antwoord : De Europese verordening betreffende de 
bescherming van de persoonsgegevens (GDPR) komt inderdaad 
op 25 mei in werking. 

Overheidsinstellingen dienen organisatorische en technische 
maatregelen te nemen voor wat betreft bescherming van persoon-
lijke levenssfeer.

Het CIBG heeft een eigen intern plan van aanpak opgesteld 
rond GPDR met onder andere Privacy information assessment en 
het opstellen van een register. De rol van DPO valt binnen de 
bevoegdheden van de C(ISO) van het CIBG. Volgens de GDPR 
moet het CIBG de verantwoordelijkheden van DPO toevertrou-
wen aan een deskundige persoon.

De 2 ISO van het CIBG zullen de expertenopleiding « Program 
in European Data Protection (GDPR) leading to Certified DPO 
education », ingericht door de Solvay Brussels School, volgen in 
de tweede helft van 2017.

(1)  Een belangenconflict tussen de functie van gemachtigde en IT-manager 
is in oktober 2016 bestraft door de Beierse overheid belast met de 
gegevensbescherming. Bron: https://www.Ida.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf, geraadpleegd op 16 april 2017.

https://www.lda.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.lda.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
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Le CIRB organisera une session d’information fin juin afin 
de mettre ses connaissances à la disposition d’autres organismes 
publics.

Le SPRB et d’autres organismes ont rédigé un cahier des 
charges relatif à l’assistance autour de ces mesures organisation-
nelles et techniques.

Question n° 306 de M. Alain Destexhe du 18 mai 2017 
(Fr.) :

La réforme du système d’interprètes pour l’examen 
théorique du permis de conduire.

Jusqu’ici, les candidats au permis de conduire théorique ne 
maitrisant aucune des langues nationales pouvaient faire appel à 
un interprète. Un dispositif auquel pas moins de 2.113 personnes 
auraient fait appel en 2016.

Etant donné les nombreuses fraudes et surtout la lourdeur 
administrative des démarches nécessaires afin de trouver un 
interprète pour chacune des langues, la Région bruxelloise 
a décidé de mettre en place un préenregistrement audio des 
différentes questions d’examen.

Du côté de la Région flamande, depuis le 1er mars 2017, 
l’examen théorique ne peut être passé qu’en néerlandais ou avec 
l’assistance d’un interprète pour les langues française, allemande 
ou anglaise.

Mes questions, Mme la secrétaire d’État sont les suivantes :  

–    Pouvez-vous m’indiquer la date de mise en place du système 
de préenregistrement audio ? En combien de langues celui-ci 
sera-t-il disponible ?

–    Un système similaire à celui de la Région flamande a-t-il été 
envisagé ? Pour quelle(s) raison(s) celui-ci n’a-t-il pas été 
retenu ?

–    Quel est le budget alloué par la Région bruxelloise à cette 
réforme ?

Réponse : Cher M. Destexhe, nous coopérons en ce moment 
avec l’ensemble de nos partenaires : le GOCA, les centres 
d’examen, l’administration, etc. afin de garantir une formation 
à la conduite claire et équilibrée. Comme je l’ai déjà annoncé, 
l’objectif reste de faire entrer la réforme en vigueur dans le courant 
de l’année 2018. Le système audio sera également mis en place 
au même moment. La date effective de l’entrée en vigueur dépend 
donc des adaptations techniques et des aspects organisationnels 
qui doivent être mis au point par nos partenaires. Actuellement, la 
touche finale est apportée au cadre juridique qui sera prochaine-
ment soumis au gouvernement en première lecture.

Comme je l’ai annoncé auparavant, notre ambition est de 
veiller à ce que ce système soit disponible en 8 langues. Nous 

Het CIBG zal eind juni een informatievergadering 
organiseren om haar kennis ter beschikking te stellen aan andere 
overheidsinstellingen.

Het GOB en andere instellingen hebben een lastenboek uitge-
schreven voor bijstand rond deze organisatorische en technische 
maatregelen.

Vraag nr. 306 van de heer Alain Destexhe d.d. 18 mei 2017 
(Fr.) :

Hervorming van de regeling waarbij tolken worden 
ingeschakeld voor het theoretisch onderdeel van het rijexamen.

Tot nu toe konden deelnemers aan het theoretisch onderdeel 
van het rijexamen die geen enkele van de landstalen spraken, een 
beroep doen op een tolk. In 2016 hebben 2.113 mensen gebruik-
gemaakt van die mogelijkheid.

Gelet op het grote aantal fraudegevallen en vooral op de admi-
nistratieve omslachtigheid van de noodzakelijke stappen om een 
tolk voor elke taal te vinden, heeft het Brussels Gewest beslist om 
een audio-opname van de verschillende examenvragen te maken.  

In Vlaanderen kan het theoretisch rijexamen sinds 1 maart 
2017 enkel nog in het Nederlands of met bijstand van een tolk in 
het Frans, Duits of Engels worden afgelegd.  

In dat verband had ik de staatssecretaris graag de volgende 
vragen gesteld :

–    Vanaf welke datum worden er audio-opnames gebruikt ? In 
hoeveel talen zullen ze beschikbaar zijn ?  

–    Wordt er een vergelijkbaar systeem met dat van Vlaanderen 
overwogen ? Om welke reden(en) is dat systeem niet 
gekozen ?

–    Welk budget heeft het Brussels Gewest voor die hervorming 
uitgetrokken?

Antwoord : Geachte heer Destexhe, wij werken momenteel 
samen met alle partners : GOCA, examencentra, administratie,… 
om een duidelijk en evenwichtige rijopleiding te garanderen. 
Zoals reeds aangekondigd blijft het de bedoeling om in de 
loop van 2018 de hervorming in voege te laten treden. Op dat 
moment zal ook het audiosysteem worden geïmplementeerd. De 
effectieve datum van de inwerkingtreding is dus afhankelijk van 
de technische aanpassingen en organisationele aspecten die door 
onze partners dienen te worden uitgewerkt. Op dit moment wordt 
de laatste hand gelegd aan het juridisch kader wat binnenkort in 
eerste lezing aan de Regering zal worden voorgelegd.

Zoals ook reeds eerder aangekondigd is het de ambitie om 
dit systeem in 8 talen uit te rusten. Deze talen zullen wij samen 
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sélectionnerons ces langues, de concert avec le GOCA et le secteur. 
La seule certitude pour l’instant est que le français, le néerlandais, 
l’allemand et l’anglais seront de toute façon proposés.

Le système audio sera effectivement basé sur le système qui 
sera utilisé en Flandre, mais celui-ci sera donc étoffé d’un certain 
nombre de langues afin de tenir compte de la diversité de notre 
Région de Bruxelles-Capitale. Je tiens cependant à attirer votre 
attention sur le fait que le système audio n’est pas encore entré en 
vigueur en Flandre.

En fonction de l’attribution des adjudications et des proposi-
tions concrètes des partenaires, nous pourrons nous faire une idée 
du cout global de cette mesure.

Question n° 308 de M. Hasan Koyuncu du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Les rénumérations dans le cabinet ministériel.

Je souhaite obtenir de Mme la secrétaire d’État, à la date du 
1er mai 2017, pour l’ensemble des membres de son cabinet (fonc-
tionnaires et contractuels) hors personnel de soutien, la moyenne 
des trois rémunérations les plus élevées et la moyenne des trois 
rémunérations les moins élevées, primes et indemnités comprises, 
le calcul étant effectué en se basant sur une durée annuelle.

Réponse : En ce qui concerne la politique salariale, les 
cabinets sont tenus à l’Arrêté du gouvernement de la Région de 
Bruxelles-Capitale du 20 Juillet 2014 déterminant la composition 
et le fonctionnement des cabinets des membres du gouvernement 
de la Région de Bruxelles-Capitale et des Secrétaires d’État 
régionaux. La section 4 « Rémunérations et indemnités » dudit 
arrêté précise les modalités de rémunération des membres du 
cabinet. Les barèmes salariaux pour les membres du cabinet 
désignés, dont il est question à l’Article 10 § 1 de la Section 
4, sont en outre définis dans l’Arrêté du gouvernement de la 
Région de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 traitant du statut 
administratif et du régime de rémunération des fonctionnaires des 
institutions d’utilité publique de la Région de Bruxelles-Capitale.

Les salaires de base des membres du cabinet détachés sont 
élaborés conformément aux dispositions légales en vigueur 
dans leurs institutions d’origine respectives. Par conséquent, les 
données sur les salaires de base du personnel détaché ne peuvent 
être obtenues qu’en adressant une demande directement auprès de 
ces institutions.

À la suite de l’Arrêté du gouvernement de la Région de 
Bruxelles-Capitale du 20 Juillet 2014 déterminant la composition 
et le fonctionnement des cabinets des membres du gouvernement 
de la Région de Bruxelles-Capitale et des Secrétaires d’État 
régionaux, depuis le début de la législature, chaque arrêté de 
nomination est transmis à la Cour des Comptes. Cela veille à la 
conformité des arrêtés de nomination et vise les articles liés à la 
rémunération.

met GOCA en de sector selecteren. Wat zeker is dat sowieso 
Nederlands, Frans, Duits en Engels in dit pakket zullen zitten.  

Het audiosysteem zal effectief gebaseerd zijn op het systeem 
dat in Vlaanderen zal worden gebruikt, maar dus uitgebreid 
met een aantal talen om aan de diversiteit van ons Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest rekening te houden. Echter wil ik u er wel 
op wijzen dat het audiosysteem in Vlaanderen nog niet inwerking 
is getreden.

Afhankelijk van de toewijzing van de aanbestedingen en de 
concrete voorstellen van de partners, zullen wij zicht krijgen op 
een globale kostprijs.

Vraag nr. 308 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De bezoldigingen in het ministerieel kabinet.

Kan u mij voor het geheel van uw kabinet (ambtenaren en 
contractuele werknemers) buiten het ondersteunend personeel, 
meedelen hoeveel op 1 mei 2017 het op jaarbasis berekende 
gemiddelde bedroeg van de drie hoogste bezoldigingen en het 
gemiddelde van de drie laagste bezoldigingen, met inbegrip van 
premies en vergoedingen.

Antwoord : Wat de loonpolitiek betreft zijn de kabinetten 
gehouden aan het Besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering van 20 juli 2014 tot vaststelling van de samenstelling 
en de werking van de kabinetten van de leden van de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering en van de Gewestelijke staatssecreta-
rissen. Afdeling 4 « Bezoldigingen, toelagen en vergoedingen » 
van dit besluit legt de modaliteiten vast van de renumeratie van 
de kabinetsleden. De loonbarema’s voor de aangestelde kabinet-
sleden, waarvan sprake in Artikel 10 § 1 van Afdeling 4, worden 
nader gedefinieerd in het Besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering van 27 maart 2014 houdende het administratief statuut 
en de bezoldigingsregeling van de ambtenaren van de instellingen 
van openbaar nut van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

De basislonen van de gedetacheerde kabinetsleden worden 
gevormd overeenkomstig de rechtspositieregeling van kracht in 
hun respectievelijke instellingen van oorsprong. Derhalve kunnen 
de basisloongegevens van de gedetacheerde personeelsleden 
enkel bekomen worden door ze rechtstreeks bij deze instellingen 
op te vragen.

In navolging van het Besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering van 20 juli 2014 tot vaststelling van de samenstelling 
en de werking van de kabinetten van de leden van de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering en van de Gewestelijke staatssecretaris-
sen wordt sinds aanvang van de legislatuur elk aanstellingsbesluit 
overgemaakt aan het Rekenhof. Dat bewaakt de conformiteit van 
de aanstellingsbesluiten en viseert de artikelen met betrekking tot 
de renumeratie.
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Question n° 309 de M. Jacques Brotchi du 22 mai 2017 
(Fr.) :

L’évolution du site internet smartcity.brussels.

Je vous remercie pour les réponses apportées lors de ma 
première question concernant le portail « smartcity.brussels ».

Persuadé que la participation citoyenne permet aux Bruxellois 
de s’investir pleinement dans leur ville et d’améliorer leur qualité 
de vie, je me permets de revenir vers vous afin de prendre connais-
sance de l’évolution de ce portail.

Au mois de janvier 2011, le portail « smartcity.brussels » 
accueillait en moyenne 1.600 visiteurs par mois. Ce chiffre est 
encourageant mais nécessite une évolution croissante afin qu’il 
permette plus de réactivité (vous nous faisiez part de votre volonté 
de l’accroitre). À cet effet, des initiatives avaient été prises au 
niveau de la communication dans divers médias sociaux.

Aussi, Mme la secrétaire d’État, je souhaiterais vous poser les 
questions suivantes :

–    À ce jour, combien de visiteurs par mois comptez-vous ? 
Quels médias sociaux avez-vous choisi pour la promotion de 
votre site ?

–    Comment avez-vous poursuivi votre volonté d’informer un 
maximum d’étudiants ? Avez-vous continué d’organiser 
des rencontres dans des universités et écoles supérieures ? 
Avez-vous établi des partenariats ?

–    Bruxelles est à la traine, comparé à d’autres smart cities 
(Barcelone, Montpellier, Hambourg,.. ). Comptez-vous mettre 
en place de nouveaux outils afin que la capitale de l’Europe 
soit une smart city plus active ?

Réponse : Pour le contexte et les objectifs du portail, je vous 
renvoie à la question précédente n° 255.

Afin de répondre concrètement à vos questions, je peux vous 
communiquer les informations suivantes :

1. Nombre de visiteurs par mois :

En mai 2017, le CIRB a compté un peu plus de 3.000 visiteurs 
sur le mois sur le site smartcity.brussels. En mai 2016, ce 
chiffre était de 2.161. L’évolution est régulière, avec une 
moyenne des 6 derniers mois de 2.500.  

Comme vous pouvez le voir, l’augmentation est sensible 
depuis votre précédente question. Je ne peux que m’en réjouir.

2. Médias sociaux utilisés pour la promotion du site :  

–  Compte Twitter SmartCitybru : 5.000 tweets publiés et 
2.500 abonnés.

–  Facebook : une page est créée pour chacun des évènements 
Smart. Pour l’évènement Smart Culture du 13 juin 2017, 

Vraag nr. 309 van de heer Jacques Brotchi d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Evolutie van de internetsite smartcity.brussels.

Dank u voor de antwoorden op mijn eerste vraag betreffende 
de portaalsite « smartcity.brussels ».

Ik ben ervan overtuigd dat burgerparticipatie de Brusselaars 
de mogelijkheid biedt zich ten volle in te zetten voor hun stad 
en hun levenskwaliteit te verbeteren. Daarom ben ik zo vrij u 
opnieuw te benaderen om te weten hoe deze portaalsite evolueert.

In januari 2017 onthaalde de portaalsite « smartcity.brussels » 
gemiddeld 1600 bezoekers per maand. Dat is een aanmoedigend 
cijfer, maar een toename is nodig met het oog op meer (re)activiteit 
(die u zei te willen verhogen). Daartoe werden verschillende initi-
atieven genomen voor de communicatie in diverse sociale media.  

Ik wens de staatssecretaris dus volgende vragen te stellen.  

–    Hoeveel bezoekers per maand telt u tot nu toe ? Welke sociale 
media hebt u gekozen voor de promotie van uw site ?  

–    Hoe heeft u uw intentie om zoveel mogelijk studenten te 
bereiken nagestreefd ? Hebt u nog ontmoetingen georgani-
seerd in de universiteiten en hogescholen ? Hebt u partner-
schappen ingesteld ?

–    Brussel blijft achter in vergelijking met andere smart cities 
(Barcelona, Montpellier, Hamburg,…). Bent u van plan 
nieuwe tools tot stand te brengen opdat de hoofdstad van 
Europa een meer actieve smart city zou worden ?

Antwoord :  Ik verwijs voor de achtergrond en de doelstellin-
gen van de portal naar uw vorige vraag nr. 255.

Om concreet in te gaan op uw vragen, kan ik u volgende 
informatie meedelen :

1. Aantal bezoekers per maand :

In mei 2017 heeft het CIBG op één maand tijd iets meer dan 
3.000 bezoekers geteld op de website van smartcity.brussels. 
In mei 2016 ging het om 2.161 bezoekers. De ontwikkeling 
is gestaag met een gemiddelde van 2.500 bezoekers voor de 
laatste 6 maanden.

Zoals u dus kunt zien is er een aanzienlijke stijging sedert uw 
vorige vraag. Ik kan me hierop alleen maar verheugen.

2. Sociale media die gebruikt worden voor de promotie van de 
website :

–  Twitteraccounts van SmartCitybru : 5.000 tweets zijn 
gepost en 2.500 abonnees.

–  Facebook : een pagina is gecreëerd voor elk van de Smart 
events. Voor het event Smart Culture van 13 juni 2017 is 
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la page Facebook Smart culture est particulièrement active 
(3.000 likes). Cette année, une campagne spécifique sur 
Facebook est également au programme.

–  À chaque nouvel évènement, les inscriptions à l’évènement 
se font sur le site smartcity.brussels, ce qui augmente sa 
notoriété.

–  Un marché a été lancé, qui a pour objet les évolutions 
du site en termes de graphisme, de fonctionnalités pour 
les visiteurs ou pour les gestionnaires de contenu. Ces 
évolutions, entre autres la mise en place d’un « fil info », 
devront encore augmenter la notoriété du site et le nombre 
de sessions.

–  L’amélioration du référencement doit également amener 
plus de trafic sur notre site portail. 

Le CIRB propose régulièrement un soutien dans l’organisation 
de hackathons, auxquels prennent part de nombreux étudiants. Le 
portail smartcity.brussels est toujours présent à ces évènements.

La smart city manager du CIRB participe à des présentations 
dans les écoles, ou reçoit des délégations d’étudiants dans les 
bureaux du CIRB.

Dans le cadre de ma compétence Transition Numérique, je 
lance également un appel à projets et un octroi de subventions 
facultatives où les jeunes sont souvent le public cible, comme 
Capital Digital de Maks, ou la conférence Open Belgium, à 
laquelle ont assisté un très grand nombre d’étudiants issus de 
formations informatiques. Je vais bien entendu continuer à en faire 
autant au cours des années à venir. Je vous renvoie également à 
l’organisation du Smart Educa Event, qui visait les étudiants et le 
personnel enseignant et qui continue à porter ses fruits.

Le gouvernement a fixé les trajectoires concernant les priorités 
numériques et Smart City pour la Région, avec l’approbation 
d’une note Smart City début 2017.

Cette note a mis en avant les priorités en matière de Smart 
City.

Le CIRB a pour mission de veiller au développement de son 
rôle en tant que carrefour des échanges de données.

Par ailleurs, une note a été approuvée en date du 26/01/2017 
pour attirer l’aide nécessaire en vue de la réalisation des initiatives 
concrètes en matière de Smart City et identifier les opportunités 
au sein des différents domaines stratégiques.

À cet égard, l’indice DESI est utilisé comme fil conducteur. 
Cet indice européen est notamment utilisé comme référence pour 
la constitution du classement des Smart Cities.

Les initiatives autour de la Smart City à Bruxelles sont ensuite 
reprises sur le portail, pour autant que celles-ci soient fournies par 
les rédacteurs régionaux qui contribuent au portail. À ce niveau, 
le CIRB joue le rôle de coordinateur et d’animateur de ce comité 
de rédaction.

de Facebookpagina Smart Culture bijzonder actief (3000 
likes) ; Er wordt ook een specifieke Facebook-campagne 
gepland dit jaar.

–  Voor elk nieuw event verlopen de inschrijvingen op het 
event via de website smartcity.brussels, waardoor diens 
bekendheid groter wordt.

–  Een opdracht is opgestart, met als voorwerp de ont-
wikkelingen van de website op het vlak van grafische 
vormgeving, functionaliteiten voor de bezoekers of voor de 
inhoudbeheerders. Met deze ontwikkelingen, onder andere 
de invoering van nieuwsberichten, zal de bekendheid van 
de site en het aantal sessies nog fors groeien.

–  De verbetering van de zoekmachineadvertentie moet ook 
leiden tot meer verkeer op ons portaal. 

Het CIBG stelt regelmatig ondersteuning voor tijdens de 
organisatie van hackathons, waaraan een groot aantal studenten 
deelnemen. Het portaal smartcity.brussels is dan altijd actief.

De Smart city manager van het CIBG neemt deel aan pre-
sentaties in scholen, of ontvangt delegaties van studenten in de 
kantoren van het CIBG.

In het kader van mijn bevoegdheid Digitalisering lanceer ik 
ook een projectoproep en toekenning van facultatieve subsidies 
waar jongeren vaak het doelpubliek zijn, zoals Capital Digital 
van Maks, of de Open Belgium conferentie, waar studenten van 
ICT-opleidingen nadrukkelijk aanwezig waren. Ik ga dit uiteraard 
blijven doen in de loop van de komende jaren. Ik verwijs tevens 
naar de organisatie van het Smart Educa Event, die gericht was op 
studenten en het onderwijzend personeel, en dat nog steeds zijn 
vruchten afwerpt.

De Regering heeft het ontwikkelingspad vastgelegd voor 
de digitale prioriteiten en Smart City voor het Gewest met de 
goedkeuring van een Smart City nota van begin 2017.

In deze nota worden de prioriteiten naar voor gebracht op vlak 
van Smart City.

Het CIBG heeft als opdracht om te zorgen voor het verder 
uitbouwen van zijn rol als kruispunt van gegevensuitwisseling.

Daarnaast werd op 26/01/2017 een nota goedgekeurd voor het 
aantrekken van de nodige bijstand voor het realiseren van concrete 
smart city initiatieven en het identificeren van opportuniteiten 
binnen de verschillende beleidsdomeinen.

Daarbij wordt de DESI-index gehanteerd als leidraad. Deze 
Europese index wordt namelijk als referentie gebruikt voor het 
opmaken van de rangschikking van Smart Cities.

De initiatieven rond smart City in Brussel worden dan 
opgenomen op de portal, voor zover deze worden aangeleverd 
door de gewestelijke redacteurs die een bijdragen leveren aan de 
portal. CIBG heeft hierin de rol van coördinator en animator van 
dit redactiecomité.
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Un travail de collaboration intense a été effectué entre les 
acteurs de la digitalisation, et en février 2017, une marque 
« ombrelle » be digital.brussels est mise en place afin de consolider 
et de coordonner les différents plans numériques de Bruxelles. Le 
premier concerne la Smart City, le second le travail et l’éducation, 
et le dernier l’innovation

Ces différentes initiatives, les projets 2017 et la marque 
ombrelle be digital.brussels devront déboucher sur de nouveaux 
projets Smart City et augmenter grandement la notoriété de 
Bruxelles comme Smart City au niveau belge, européen et 
mondial.

Question n° 310 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

L’accès aux services publics pour les personnes à 
mobilité réduite et les malvoyants.

Les organismes publics bruxellois se doivent d’être 
exemplaires dans la qualité de l’accueil et au niveau de l’accessi-
bilité des différentes missions fournies au profit de la collectivité. 
Aussi, pourriez-vous me communiquer, pour chacun des services 
qui dépendent de votre tutelle ministérielle, la liste des mesures 
prises en 2014, en 2015 et en 2016 pour soutenir le bon accès 
des personnes à mobilité réduite ainsi que des malvoyants ? Je 
vous remercie de bien vouloir étayer votre réponse en précisant 
les budgets y afférents.

Réponse : Les activités en matière d’accessibilité propres au 
SPRB en tant qu’organisme ne relèvent pas de ma compétence 
(mais bien de celle de ma collègue la secrétaire d’État Laanan).

En revanche, je suis en charge d’equal.brussels (ancienne-
ment la direction de l’Egalité des Chances régionale) au sein du 
SPRB, qui travaille sur des initiatives régionales pour promouvoir 
l’accessibilité au sein de la Région.

En ce qui concerne l’accessibilité des services publics, les 
initiatives suivantes ont été entreprises :

–    2014 : réimpression du « guide d’aide à la conception d’un 
bâtiment accessible » ;

–    2017 : nouveau guide des bâtiments accessibles ;

–    2016 - 2017 : réalisation du monitoring de l’accessibilité 
numérique en Région de Bruxelles-Capitale – exécuté par 
Blindenzorg licht en liefde, pour un montant de (monitoring 
d’un échantillon de 83 sites internet d’opérateurs en Région 
bruxelloise) ;

–    2016 - 2017 : réalisation d’un audit, d’un diagnostic et d’une 
certification en matière d’accessibilité pour personnes à 
mobilité réduite sur 4 bâtiments publics des Services publics 
de la Région de Bruxelles-Capitale, exécuté par ANLH ASBL. 

Een intensieve samenwerking is gebeurd tussen de actoren 
van digitalisering en in februari 2017 is een overkoepelend merk 
ontwikkeld om de verschillende digitale plannen van Brussel te 
versterken en coördineren. De eerste betreft Smart City, de tweede 
werk en opleiding en de laatste innovatie.  

Deze verschillende initiatieven, de projecten van 2017 en het 
overkoepelend merk be digital.brussels, zullen moeten leiden tot 
nieuwe Smart City projecten en de bekendheid van Brussel als 
Smart City op Belgisch, Europees en wereldniveau fors vergroten.
 

Vraag nr. 310 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met 
beperkte mobiliteit en slechtzienden.

De Brusselse overheidsinstellingen moeten het voorbeeld 
geven op het vlak van de kwaliteit van het onthaal en de toeganke-
lijkheid van de verschillende opdrachten die geleverd worden ten 
voordele van de gemeenschap. Kan u mij voor elk van de diensten 
onder uw ministerieel toezicht de lijst van de maatregelen geven 
die in 2014, in 2015 en in 2016 werden genomen ter ondersteuning 
van de goede toegang van de personen met beperkte mobiliteit en 
de slechtzienden ? Gelieve in uw antwoord de daarvoor bestede 
middelen te vermelden.

Antwoord : De eigen activiteiten inzake toegankelijkheid van 
de GOB als organisme vallen niet onder mijn bevoegdheid (maar 
wel onder die van collega staatssecretaris Laanan).

Binnen de GOB werkt equal.brussels (voorheen de Directie 
Gewestelijke Gelijke kansen) echter wel via mijn bevoegdheids-
domein aan gewestelijke initiatieven om de toegankelijkheid te 
bevorderen binnen het Gewest.

Met betrekking tot de toegankelijkheid van de overheidsdien-
sten werden volgende initiatieven genomen : 

–    2014 : herdruk « guide d’aide à la conception d’un bâtiment 
accessible » ;

–    2017 : nieuwe gids betreffende toegankelijke gebouwen ;

–    2016 - 2017 : realisatie van de monitoring van de digitale 
toegankelijkheid in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest – 
uitgevoerd door Blindenzorg licht en liefde, (een monitoring 
van een steekproef van 83 websites van openbare operatoren 
in het Brussels Gewest) ;

–    2016 - 2017 : Realisatie van een audit, een diagnose en een 
certificatie inzake toegankelijkheid voor Personen met 
Beperkte Mobiliteit van 4 openbare gebouwen van de gewes-
telijke overheidsdiensten van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest, uitgevoerd door ANLH vzw.
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Dans le cadre de ma compétence en matière d’IT, il y a des 
personnes à mobilité réduite au sein du SPRB, mais  aucune 
demande de matériel informatique spécifique n’a été faite au 
cours des années 2014-2015-2016. En revanche, une personne 
a bénéficié d’une imprimante couleur supplémentaire (Canon 
Pixma IX6850 - 250 euros) afin de limiter ses trajets vers l’impri-
mante la plus proche.

Les personnes malvoyantes bénéficient d’un écran 24" et 
d’une licence ZoomText. Cet écran coute 167,00 euros et une 
licence ZoomText coute 400,00 euros/pièce.

De plus, smartcity.brussels a soutenu un hackathon organisé 
par MolenGeek consacré à la mobilité bruxelloise et, plus spécifi-
quement, aux défis concrets qui se posent aux personnes à mobilité 
réduite au cours de leurs déplacements en Région bruxelloise.  

Le CIRB a réuni tous les partenaires en vue de mettre à 
disposition des données open data.

Le SPRBF (l’administration Finances) emploie une personne 
aveugle. Cette personne a reçu une proposition de matériel adapté, 
mais elle a fini par amener son propre matériel. Les détails ont été 
réglés entre le SPRBF, l’AWIPH et la Ligue Braille.  

Question n° 312 de M. Emin Özkara du 23 mai 2017 (Fr.) :
 

Les mesures préventives, proactives et de sensibilisation 
mises en œuvre pour protéger les systèmes d’information 
régionaux et communaux.

En réponse à la menace que constitue la problématique du 
piratage informatique, le Premier ministre Charles Michel a 
indiqué mercredi 1er février 2017 sa volonté de sensibiliser les 
responsables politiques à la menace des attaques électroniques au 
travers de recommandations adressées par le Centre national de 
cybersécurité (1). Il n’y a jamais eu autant de cyberincidents en 
Belgique. En effet, en 2016, l’équipe d’intervention d’urgence en 
sécurité informatique (Cert.be) a enregistré plus de 1.341 signa-
lements par mois pour des hackings, des sites mis à l’arrêt ou des 
infractions sur Internet (2). C’est sans compter toutes les autres 
attaques qui ne sont pas signalées au Cert.be. La cyberattaque 

(1)  Belga, « Piratage informatique : les politiques belges recevront des 
recommandations », publié le mercredi 1er février 2017 à 18h21,  
http://www.lavt :nir.net/cntldmf.20170201009533 11, consulté le 
24 avril 2017.

(2)  RTBF avec Belga, « le Centre adressera des recommandations 
aux présidents des différents parlements à des fins de prévention », 
publié le vendredi 28 avril 2017 à 08h36, https://www.rtbf.be/infro/
belgique/detail_il-n-y-a-jamais-eu-autant-de-cyber-incidents-en-bel-
gique?id=9592316, consulté le 28 avril 2017.

Binnen mijn bevoegdheid van IT binnen het GOB zijn er 
personen met een beperkte mobiliteit maar er werden in de 
jaren 2014-2015-2016 geen aanvragen geweest voor specifiek 
IT-materiaal. Wel werd er voor 1 persoon een extra kleurenprinter 
(Canon Pixma IX6850 - 250 euro) voorzien, om de wandelafstand 
voor deze persoon naar de meest nabije printer te beperken.  

Voor slechtzienden wordt er een 24" scherm en licenties 
ZoomText voorzien. De kostprijs van dit scherm komt neer op 
167,00 euro en een licentie ZoomText kost 400,00 euro per stuk.

Daarnaast steunde smartcity.brussels in september 2016 
een hackathon van MolenGeek in het teken van de Brusselse 
mobiliteit, en in het bijzonder van de concrete uitdagingen die 
personen met beperkte mobiliteit moeten overwinnen tijdens hun 
verplaatsingen in het Brusselse Gewest.

Het CIBG heeft hiervoor alle partners samengebracht om 
gegevens in open data te ontsluiten.

Bij GOBF (Bestuur Financiën) werkt 1 blinde medewerker. 
Voor deze persoon werd een voorstel wat materiaal betreft 
uitgewerkt, maar uiteindelijk heeft deze persoon zelf zijn eigen 
materiaal meegebracht en is dit verder geregeld tussen GOBF, de 
AWIPH en de Braille liga.

Vraag nr. 312 van de heer Emin Özkara d.d. 23 mei 2017 
(Fr.) :

De preventieve, proactieve en sensibiliseringsmaatregelen 
om de gewestelijke en gemeentelijke computersystemen te 
beschermen.

Als antwoord op de bedreiging van de hacking, heeft Eerste 
minister Charles Michel op woensdag 1 februari 2017 verklaard 
dat hij de politici wil sensibiliseren voor de dreiging van de 
elektronische aanvallen via aanbevelingen die door het nationaal 
centrum voor cybersecurity (1) verstuurd worden. Er zijn nooit 
zo veel cyberincidenten in België geweest. In 2016 heeft het 
noodinterventieteam voor computerveiligheid (Cert.be) meer dan 
1341 meldingen per maand voor hacking gekregen, of voor sites 
die geblokkeerd werden of overtredingen op het internet (2). Dan 
wordt nog geen rekening gehouden met alle andere aanvallen 
die niet gemeld worden aan Cert.be. De computeraanval op 

(1)  Belga, « Piratage informatique : les politiques belges recevront 
des recommandations », gepubliceerd op woensdag 1 februari 
2017, 18u21, http://www.lavenir.net/cnt/dmf20170201_00953311, 
geraadpleegd op 24 april 2017.

(2)  RTBF met Belga, « Le Centre adressera des recommandations 
aux présidents des différents parlements à des fins de prévention », 
gepubliceerd op vrijdag 28 april 2017 om 08u36, https://www.rtbf.
be/infro/belgique/detail_il-n-y-a-jamais-eu-autant-de-cyber-incidents-
en-belgique ?id= 9592316, geraadpleegd op 28 april 2017.

http://www.lavenir.net/cnt/dmf20170201_00953311
https://www.rtbf.be/infro/belgique/detail_il-n-y-a-jamais-eu-autant-de-cyber-incidents-en-belgique?i
https://www.rtbf.be/infro/belgique/detail_il-n-y-a-jamais-eu-autant-de-cyber-incidents-en-belgique?i
https://www.rtbf.be/infro/belgique/detail_il-n-y-a-jamais-eu-autant-de-cyber-incidents-en-belgique?i
http://www.lavenir.net/cnt/dmf20170201_00953311
https://www.rtbf.be/infro/belgique/detail_il-n-y-a-jamais-eu-autant-de-cyber-incidents-en-belgique ?id= 9592316
https://www.rtbf.be/infro/belgique/detail_il-n-y-a-jamais-eu-autant-de-cyber-incidents-en-belgique ?id= 9592316
https://www.rtbf.be/infro/belgique/detail_il-n-y-a-jamais-eu-autant-de-cyber-incidents-en-belgique ?id= 9592316
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mondiale du rançongiciel « Wannacry » (1) nous a clairement 
démontré qu’il s’agit d’une problématique importante que nous 
ne pouvons pas sous-estimer tant les dégâts qu’elle peut engendrer 
sur notre démocratie sont réels.

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

1. Les systèmes informatiques régionaux et communaux ont-ils 
été touchés par une attaque informatique depuis 2014 ? Dans 
l’affirmative, combien y a-t-il eu d’attaques (année par année) 
et quels sont les systèmes informatiques qui ont été impactés ?

2. Comment la Région se prémunit-elle contre le piratage infor-
matique de ses réseaux et de ses systèmes informatiques ? Qui 
est chargé de sécuriser l’ensemble des systèmes informatiques 
régionaux et communaux ? Qui est responsable de la sécurité 
informatique des infrastructures régionales et communales ?  

3. Des audits au niveau de la sécurité informatique sont-ils 
effectués régulièrement ? De quand datent les derniers 
audits ? Quelles ont été les conclusions et recommandations 
des derniers audits ? Des moyens nécessaires sont-ils requis 
pour améliorer la sécurité informatique ? Le budget accordé 
à la sécurité informatique des infrastructures régionales est-il 
suffisant ?

4. À l’instar de l’initiative du gouvernement fédéral, une 
campagne d’information et de sensibilisation concernant le 
piratage informatique a-t-elle été lancée par le gouvernement 
bruxellois au niveau bruxellois ?

5. Le Centre national de cybersécurité est-il compétent en 
ce qui concerne la sécurité de l’informatique régionale et 
communale ? Qui est compétent en matière de formation à la 
sécurité informatique des systèmes régionaux et communaux ?

Réponse : 

1. Plusieurs cyberattaques ont eu lieu contre des organismes 
régionaux et communaux depuis 2014. À cet égard, on 
distingue principalement cinq sortes d’attaque :

–  Les sites internet piratés (accès aux sites internet et rempla-
cement de leur contenu)

Dans les data centers du CIRB où celui-ci est également 
responsable de la sécurité des systèmes d’exploitation, 
les systèmes informatiques font l’objet des mises à jour 
nécessaires et sont dotés des programmes de correction 
requis. Aucun de ces sites internet n’a été piraté depuis 
2014.

Dans les systèmes où le client est responsable des mises à jour 
et des programmes de correction, le CIRB a été mis au courant 
de 4 sites piratés au cours des deux dernières années.

–  Comptes de messagerie piratés (intrusion dans les boites 
e-mail) :

–  en 2016 : 4 intrusions portées à la connaissance du CIRB ;

–  en 2017 : jusqu’à présent 1 intrusion portée à la connais-
sance du CIRB.

(1)  « Que nous apprend WannaCry ? Que nous n’avons pas encore retenu 
la leçon ! », http :i/datanews.Jevif.be/ict/actualite/que¬nous-apprend-
wannacry-gue-nou.s-n-avons-pas-encore-retenu-la-lecon/article-opi-
nion-66164 7.html, consulté le 19 mai 2017.

wereldschaal van de ransomware « Wannacry » (1) heeft duidelijk 
aangetoond dat het om een belangrijke problematiek gaat die wij 
niet mogen onderschatten omdat de mogelijke schade voor onze 
democratie reëel is.

Graag stelde ik u volgende vragen :

1. Zijn de gewestelijke en gemeentelijke computersystemen 
getroffen door een computeraanval sinds 2014 ? Zo ja, 
hoeveel aanvallen (jaarlijks) zijn er geweest en met welke 
gevolgen voor welke computersystemen ?

2. Hoe verdedigt het Gewest zich tegen hacking van zijn 
netwerken en computersystemen ? Wie is belast met de 
beveiliging van het geheel van de gewestelijke en gemeen-
telijke computersystemen ? Wie is verantwoordelijk voor 
computerveiligheid van de gewestelijke en gemeentelijke 
infrastructuur ?

3. Worden er regelmatig audits gemaakt op het niveau van de 
computerveiligheid ? Van wanneer dateren die audits ? Wat 
zijn de conclusies en aanbevelingen van de laatste audits ? Zijn 
er middelen ingezet om de computerveiligheid te verbeteren ? 
Zijn de middelen voor de computerveiligheid van de infra-
structuur van het Gewest voldoende ?  

4. Naar het voorbeeld van het initiatief van de federale regering, 
is er een informatie en bewustmakingscampagne gestart op 
het vlak van hacking door de Brusselse regering op Brussels 
niveau ?

5. Is het nationaal centrum voor cybersecurity bevoegd voor de 
veiligheid van gewestelijke en gemeentelijke computersyste-
men ? Wie is bevoegd op het vlak van opleiding voor compu-
terveiligheid voor gewestelijke en gemeentelijke systemen ?

Antwoord : 

1. Verscheidene cyber-aanvallen tegen gewestelijke en gemeen-
telijke instellingen zijn sinds 2014 gebeurd. Hierbij kunnen 
hoofdzakelijk 5 soorten aanvallen onderscheiden worden :

–  Gehackte websites (toegang tot websites en vervangen van 
de inhoud ervan) :

Op informatica systemen in de datacentra van het CIBG 
waar het CIBG ook de verantwoordelijk van heeft voor 
de veiligheid van de operating systemen worden nood-
zakelijke updates en patches uitgevoerd. Geen van deze 
websites werden sinds 2014 gehackt.  

In systemen waar de klant zelf verantwoordelijk is voor de 
updates en patches is het CIBG tijdens de laatste 2 jaren op 
de hoogte gebracht van een 4-tal gehackte websites.

–  Gehackte mail accounts ( inbraak in mail boxen zelf) :  

–  in 2016 : 4 intrusies bekend bij het CIBG ;

–  in 2017 : tot nu toe 1 intrusie bekend bij het CIBG.  

(1)  « Que nous apprend WannaCry ? Que nous n’avons pas encore retenu 
la leçon ! », http://datanews.levif.be/ict/actualité/que-nous-apprend-
wannacry-que-nous-n-avons-pas-encore-retenu-la-lecon/article-opi-
nion-661647.html, geraadpleegd op 19 mei 2017.

http://datanews.levif.be/ict/actualite/cyber-attaque-mondiale-ce-qu-on-en-sait-pour-l-instant/article-normal-684879.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/cyber-attaque-mondiale-ce-qu-on-en-sait-pour-l-instant/article-normal-684879.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/cyber-attaque-mondiale-ce-qu-on-en-sait-pour-l-instant/article-normal-684879.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/cyber-attaque-mondiale-ce-qu-on-en-sait-pour-l-instant/article-normal-684879.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/cyber-attaque-mondiale-ce-qu-on-en-sait-pour-l-instant/article-normal-684879.html
http://datanews.levif.be/ict/actualite/cyber-attaque-mondiale-ce-qu-on-en-sait-pour-l-instant/article-normal-684879.html
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–  Les infections cryptolocker/ransomware (demande de 
rançon afin de rendre à nouveau publiques les données 
cryptées) :

–  en 2015 : 6 infections portées à la connaissance du CIRB 
dans plusieurs administrations. Cause : par le biais du 
PC d’un utilisateur dans l’administration concernée. 
Celles-ci ont été toutes endiguées avec succès grâce à la 
récupération d’un back-up ;

–  en 2016 : 15 infections rapportées ;

–  en 2017, 3 infections connues se sont produites jusqu’à 
présent.

–  Infections malware (programme dont le but est de faire 
effectuer à l’appareil infecté des opérations non autorisées) :
 

–  en 2014 : 11 infections ont été enregistrées par le CIRB ;

–  en 2015 : 5 infections ;

–  en 2016 : 3 infections.

–  Quelques données chiffrées concernant des virus bloqués 
par les pare-feu du CIRB dans des e-mails en 2017 :

–  janvier : 256 virus bloqués ;

–  février : 540 virus bloqués ;

–  mars : 760 virus bloqués ;

–  avril : 3170 virus bloqués.

Vous constaterez une hausse importante des virus bloqués 
depuis le début 2017.

–  Attaques par déni de service (inaccessibilité des sites internet 
en raison d’un nombre très important de requêtes web).

–  en 2014 : 1 attaque DDOs (de déni de service distribué) ;

–  en 2016 : 5 attaques DDOs (de déni de service distribué).

2. Le CIRB est responsable de la sécurisation de ses data centers 
régionaux et des clients qui utilisent ces infrastructures.  

–  Mesures prises par le CIRB :

–  mesures organisationelles et techniques en vue de 
protéger ses data centers ainsi que les clients qui utilisent 
ses services ;

–  analyse de risques annuelle et mise en œuvre des 
améliorations ;

–  formations internes et campagne de sensibilisation pour 
son personnel.

Depuis la fin 2016, le CIRB a mis au point un service 
« Information Security as a Service (ISaaS) » pour le secteur 
public. En termes concrets, cela signifie que le CIRB propose 
l’expérience et la fonction d’un conseiller en sécurité 
indépendant (CSI) à ses clients régionaux.

Dans toutes ces missions, l’accent est toujours mis essentiel-
lement, mais pas uniquement, sur la sécurisation préventive.

Actuellement, 12 administrations communales ainsi que 6 
autres institutions publiques utilisent ce service ISaaS.

Naturellement, chaque administration reste responsable de la 
protection de son infrastructure informatique locale propre.

–  Cryptolocker/ransomware infecties (vraag van gijzelsom 
om geëncypteerde gegevens weer beschikbaar te maken) :  

–  in 2015 : 6 infecties bekend bij het CIBG in diverse 
administraties. Oorzaak : via de PC van een gebruiker in 
de desbetreffende administratie. Deze werden allemaal 
succesvol bestreden door het terugzetten van een back-up ; 

–  in 2016 : 15 gekende infecties ;

–  in 2017 zijn er tot nu toe 3 gekende infecties.  

–  Malware infecties (software met als bedoeling om het 
geïnfecteerde toestel niet toegelaten handelingen te laten 
uitvoeren) :

–  in 2014 : 11 infecties geregistreerd door het CIBG ;

–  in 2015 : 5 infecties ;

–  in 2016 : 3 infecties.

–  Enkele cijfers van door de CIBG firewalls tegengehouden 
virussen in mails in 2017 :

–  januari : 256 virussen tegengehouden ;

–  februari : 540 virussen tegengehouden ;

–  maart : 760 virussen tegengehouden ;

–  april : 3170 virussen tegengehouden.

U merkt op dat er een belangrijke stijging is van tegen-
gehouden virussen sinds begin 2017.

–  Denial of Service aanvallen (ontoegankelijkheid van 
websites door enorm aantal web bevragingen) :

–  in 2014 : één DDos aanval ;

–  in 2016 : 5 DDos aanvallen.

2. Het CIBG is verantwoordelijk voor de beveiliging van haar 
regionale datacentra en de klanten die van deze infrastructu-
ren gebruik maken.

–  Genomen maatregelen door het CIBG :

–  organisatorische en technische maatregelen ter 
bescherming van haar datacentra en ook ter bescherming 
van de klanten die gebruik maken van haar diensten ;

–  jaarlijks risicoanalyse en uitvoering van verbeteringen ;  

–  interne opleidingen en sensibilisatie campagne voor haar 
personeel.

Het CIBG heeft sinds eind 2016 een dienst « Information 
Security as a Service (ISaaS) » uitgewerkt voor de publieke 
sector. Concreet betekent dit dat het CIBG de ervaring en 
de functie van een onafhankelijke veiligheidsadviseur (ISO) 
aanbiedt aan haar gewestelijke klanten.

In al deze opdrachten ligt het accent steeds hoofdzakelijk 
maar niet uitsluitend op preventieve beveiliging.

Momenteel maken 12 gemeentelijke administraties gebruik 
van deze ISaaS dienst en 6 andere publieke instellingen.

Uiteraard blijft elke administratie verantwoordelijk voor de 
bescherming van zijn eigen lokale IT-infrastructuur.
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3. Le CIRB s’efforce chaque année de faire réaliser un audit 
par le biais d’un auditeur externe afin de faire analyser ses 
mesures actuelles et pouvoir prendre et budgétiser des mesures 
d’amélioration objectives et fondées. En 2015, un audit de 
sécurité de l’information ainsi qu’un test de pénétration ont 
été réalisés. Le dernier audit date d’octobre 2016 et celui-ci a 
été réalisé sur l’infrastructure informatique.

Le CIRB réalise régulièrement des audits internes sur des 
parties critiques de son infrastructure.

Le CIRB prévoit chaque année un budget pour la mise en 
œuvre des mesures de sécurité les plus urgentes en ce qui 
concerne le data center régional.

4. Le CIRB sensibilise et informe régulièrement son propre 
personnel des dangers de la cybercriminalité. Les clients 
peuvent recourir à ces possibilités via le service ISaaS.  

Par le biais de son site internet, le CIRB publie aussi réguliè-
rement des cahiers dédiés à des thèmes spécifiques. C’est le 
cas, par exemple, du « Cahier n° 36 – 12 règles fondamentales 
de sécurité informatique ».

En ce qui concerne le règlement général sur la protection 
des données (RGPD) (en anglais : General Data Protection 
Regulation, GDPR), le CIRB va organiser dans le courant du 
mois de juin des sessions de sensibilisation pour les décideurs 
politiques des administrations qui font appel au service ISaaS 
du CIRB. Il pourra en être de même pour les autres adminis-
trations lors du deuxième semestre.

5. Le CIRB émet des recommandations internes afin d’améliorer 
la sécurité. La participation à ou l’offre de formations en font 
également partie.

Par le biais du service ISaaS, des recommandations similaires 
sont également formulées aux clients régionaux qui recourent 
à ce service. La décision de suivre ces recommandations 
revient à chaque fois à la direction de ces organisations.

Le CCB dans sa mission est en charge de la cybersécurité 
en Belgique. Il élabore une politique nationale en matière 
de cybersécurité et encouragera tous les services concernés 
de Belgique, en ce compris régionaux, à produire des efforts 
appropriés et intégrés.

Question n° 315 de Mme Dominique Dufourny du 6 juin 
2017 (Fr.) :

La Plateforme européenne sur le bien-être animal.

En mai dernier, la Commission européenne a annoncé la 
composition de la Plateforme européenne sur le bien-être animal. 
Cette Plateforme regroupe 75 organisations membres des secteurs 
public et privé ainsi que des organisations intergouvernementales 
internationales compétentes afin de maximiser les résultats des 
discussions et d’améliorer ainsi le bien-être des animaux dans 
l’UE.

Suite à un appel à candidatures émanant d’organisations 
du secteur privé et d’experts indépendants, la commission a 

3. Het CIBG streeft jaarlijks een audit te laten uitvoeren door 
een externe auditor om haar actuele maatregelen te laten 
analyseren en om objectieve en gefundeerde verbeterings-
maatregelen te kunnen nemen en budgetteren. In 2015 
werd een informatieveiligheid audit en een penetratie test 
uitgevoerd. De laatste audit dateert van oktober 2016 en deze 
werd uitgevoerd op de IT-infrastructuur.

Het CIBG voert ook regelmatig interne audits uit op kritische 
onderdelen van haar infrastructuur.

Het CIBG voorziet jaarlijks een budget voor de realisatie van 
de meest dringende veiligheidsmaatregelen met betrekking 
tot het Gewestelijk Datacenter.

4. Het CIBG sensibiliseert en informeert regelmatig haar eigen 
personeel over de gevaren van cybercriminaliteit. Via de 
dienst ISaaS kunnen ook klanten gebruik maken van deze 
mogelijkheden.

Via haar website publiceert het CIBG ook regelmatig katernen 
die specifieke thema’s toelichten. Een voorbeeld hiervan is 
« Katern 36 – 12 Gouden regels inzake ICT-security ».  

Met betrekking tot de GDPR gaat het CIBG in de maand juni 
sensibiliseringssessies organiseren voor de beleidsmakers van 
de administraties die beroep doen op de dienst ISaaS van het 
CIBG. In het tweede semester kan dit ook voor de andere 
administraties gebeuren.  
 

5. Het CIBG doet interne aanbevelingen om de veiligheid te 
verbeteren. Het volgen of aanbieden van opleidingen hoort 
hier eveneens bij.

Via de dienst ISaaS worden gelijkaardige aanbevelingen ook 
gedaan bij de regionale klanten die gebruik maken van deze 
dienst. De beslissing om deze aanbevelingen te volgen ligt 
telkens bij de directie van deze organisaties.

Het Centrum voor Cybersecurity België zorgt als centrale 
autoriteit voor de cyberveiligheid in België. Het werkt een 
nationaal Cyber Security beleid uit en zette alle betrokken 
diensten in België, inclusief regio’s, aan om een gepaste en 
geïntegreerde inspanning te leveren.

Vraag nr. 315 van mevr. Dominique Dufourny d.d. 6 juni 
2017 (Fr.) :

Het Europees platform betreffende dierenwelzijn.

In mei 2017 kondigde de Europese Commissie de oprichting 
aan van het Europees Platform voor Dierenwelzijn. Dit Platform 
groepeert 75 organisaties uit de openbare en private sector, alsook 
bevoegde intergouvernementele internationale organisaties, om 
de resultaten van de discussies te optimaliseren en het dierenwel-
zijn in de EU te verhogen.  

Na een oproep tot kandidaturen vanwege organisatie uit 
de privésector en onafhankelijke experts, heeft de Commissie 
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sélectionné 40 membres issus du milieu universitaire, des ONG 
et de l’industrie. Les autres membres de la Plateforme ont été 
désignés par les autorités compétentes des États membres et des 
pays de l’Espace Economique Européen.

La Plateforme veillera à une meilleure application des règles 
européennes en matière de protection des animaux à travers des 
échanges de bonnes pratiques dans le domaine du bien-être des 
animaux, de la mobilisation des entreprises et de la promotion des 
normes communautaires de bien-être animal au niveau mondial.

Dès lors mes questions sont les suivantes :

1. Quels sont les objectifs majeurs de cette plateforme et 
quelles en sont les principales opportunités pour la Région 
bruxelloise ?

2. Votre cabinet a-t-il été sollicité pour une future collaboration/
coordination ?

3. Une coordination avec le Conseil du bien-être animal est-elle 
envisagée ?

Réponse : Les objectifs de la Plateforme sont de trouver, 
pour des problèmes particuliers de bien-être animal communs 
à un certain nombre d’États Membres, des solutions rapides et 
facilement applicables, surtout en ce qui concerne la mise en 
application des règlements européens déjà existants.

Des priorités seront définies par la Commission européenne 
suite aux demandes et remarques des différents participants de la 
Plateforme énoncés lors du premier meeting du 6/6/2017.  

Notre cabinet a été tenu au courant de façon permanente 
concernant la mise en place et le démarrage de cette plateforme. 
Après la première réunion du 6 juin, la Commission européenne 
va déterminer à court terme les priorités dans le domaine du 
bien-être animal. Sur cette base, la collaboration future pourra 
être jalonnée.

Une coordination avec le Conseil bruxellois du bien-être 
animal est certainement une piste intéressante et envisageable, 
mais cela va dépendre des priorités déterminées pour la Plateforme.

Question n° 316 de Mme Dominique Dufourny du 6 juin 
2017 (Fr.) :

L’agrément pour l’élevage occasionnel d’animaux de 
compagnie.

Dernièrement, le gouvernement wallon a adopté un projet 
d’arrêté déterminant les conditions d’agrément pour l’élevage 
dit « occasionnel ». Ces élevages correspondent aux éleveurs qui 
commercialisent au maximum deux portées de chiens ou de chats 
par an, issues de leur propre élevage.

40 leden geselecteerd uit het universiteitsmilieu, NGO’s en de 
industrie. De andere leden van het platform werden aangesteld 
door de bevoegde overheden van de lidstaten en de leden van de 
Europese Economische Ruimte.

Het platform zal zorgen voor een betere toepassing van de 
Europese regels inzake dierenwelzijn via de uitwisseling van 
goede handelswijzen inzake dierenwelzijn, de mobilisatie van 
de bedrijven en de bevordering van de communautaire normen 
inzake dierenwelzijn op wereldvlak.

Graag een antwoord op volgende vragen :

1. Wat zijn de belangrijkste doelstellingen van dit platform en 
wat zijn de voornaamste kansen voor het Brussels Gewest ?  

2. Werd uw kabinet uitgenodigd voor een toekomstige 
samenwerking/coördinatie ?

3. Wordt coördinatie met de Raad voor Dierenwelzijn in 
overweging genomen?

Antwoord : De doelstellingen van het Platform zijn het 
vinden van snelle en eenvoudig toepasbare oplossingen voor 
aan een aantal lidstaten gemeenschappelijke problemen inzake 
dierenwelzijn, vooral voor wat betreft de toepassing van reeds 
bestaande Europese regelgeving.

De Europese Commissie zal prioriteiten bepalen rekening 
houdend met de vragen en opmerkingen die naar voor gebracht 
werden door de verschillende deelnemers aan het Platform tijdens 
de eerste bijeenkomst van 6/62017.

Ons kabinet werd permanent op de hoogte gehouden over de 
oprichting en de opstart van dit platform. Na de eerste bijeenkomst 
van 6 juni zal de Europese Commissie op basis van de discussies 
op korte termijn de prioriteiten bepalen op het vlak van dierenwel-
zijn. Op basis daarvan zal de toekomstige samenwerking kunnen 
uitgestippeld worden.

Een coördinatie met de Brusselse Raad voor het dierenwel-
zijn is zeker een interessante en te overwegen piste, maar dit zal 
afhangen van de vastgelegde prioriteiten voor het Platform.

Vraag nr. 316 van mevr. Dominique Dufourny d.d. 6 juni 
2017 (Fr.) :

De toelating voor het occasioneel telen van huisdieren.  

Onlangs heeft de Waalse Regering een ontwerp van besluit 
aangenomen tot vaststelling van de toelatingsvoorwaarden voor 
« operationele » teelt. Het betreft telers die maximum twee 
drachten honden of katten per jaar, afkomstig uit hun eigen teelt, 
commercialiseren.
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Actuellement, la loi du 14 aout 1986 relative à la protection et 
au bien-être des animaux impose un agrément pour toute exploi-
tation d’élevage de chiens ou de chats à partir de trois portées 
par an. Aucun encadrement n’a jamais été mis en œuvre pour les 
élevages occasionnels.

Dorénavant, tout particulier wallon, s’il souhaite faire de la 
reproduction à concurrence de deux portées par an maximum et 
commercialiser ces portées, devra solliciter un agrément comme 
éleveur occasionnel. Cet agrément est un préalable obligatoire 
délivré par un vétérinaire avant que l’animal ne mette bas.

Le gouvernement wallon avance que cette mesure, en plus de 
renforcer le bien-être animal, va protéger les acquéreurs en leur 
assurant une traçabilité lors de l’achat de l’animal et, de facto, 
participer à la lutter contre certains trafics.  

Dès lors, mes questions sont les suivantes :

1. Le gouvernement bruxellois a-t-il déjà évoqué le manque 
d’encadrement juridique pour les éleveurs dits « occasion-
nels » ? Avez-vous pensé légiférer en la matière ?

2. Le Conseil du bien-être animal bruxellois a-t-il déjà mis cette 
problématique à l’ordre du jour de ses réunions ?

Réponse : 

1. Il est effectivement prévu de légiférer en la matière et 
de modifier l’arrêté du 27/04/2007 portant les conditions 
d’agrément des établissements pour animaux et portant les 
conditions de commercialisation des animaux. Une recom-
mandation en ce sens pour les éleveurs de chats a d’ailleurs 
été faite par le Conseil bruxellois du bien-être animal dans le 
cadre du dossier de la stérilisation des chats.

2. Le Conseil bruxellois du bien-être animal a effectivement 
déjà abordé la question des éleveurs occasionnels dans l’avis 
qu’il a rendu sur le Plan Chats (obligation de stérilisation des 
chats). Dans cet avis, le Conseil estime que les éleveurs occa-
sionnels doivent être enregistrés et que la solution wallonne 
d’un agrément « light » est bonne. Nous allons nous baser sur 
cet avis afin d’encadrer juridiquement cette problématique.  

Question n° 317 de Mme Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
du 12 juin 2017 (Fr.) :

Les piques d’éloignement des pigeons et leur compatibilité 
avec le bien-être animal.

Dans la lettre d’orientation en annexe au budget, vous avez 
inscrit parmi vos actions et projets pour 2917 concernant le 
bien-être animal : « La création d’un groupe de travail qui aura 
pour objectif d’étudier la gestion de la population de pigeons dans 
les différentes communes bruxelloises et de proposer des mesures 
pour lutter contre celles-ci de façon cohérente entre les communes 
tout en respectant le bien-être animal ».

Thans legt de wet van 14 augustus 1986 betreffende de 
bescherming en het welzijn van dieren een toelating op voor elke 
uitbating van een honden- of kattenteelt vanaf drie drachten per 
jaar. Voor occasionele teel werd nooit enige omkadering tot stand 
gebracht.

Voortaan kan elke Waalse privépersoon, indien hij wenst 
maximum twee drachten per jaar voort te brengen en te com-
mercialiseren, een toelating aanvragen als occasioneel teler. Dat 
is een verplichte voorwaarde, waaraan voldaan wordt door een 
dierenarts alvorens het dier bevalt.

De Waalse Regering oppert dat deze maatregel, naast het 
versterken van het dierenwelzijn, de kopers gaat beschermen 
door hen te verzekeren van opspoorbaarheid bij de aankoop van 
het dier, wat de facto bijdraagt tot het bestrijden van sommige 
zwendel.

Graag een antwoord op volgende vragen :

1. Heeft de Brusselse Regering al gesproken over het gebrek aan 
juridische omkadering voor de « occasionele » telers ? Hebt u 
eraan gedacht wetten ter zake op te stellen ?

2. Heeft de Brusselse Raad voor Dierenwelzijn deze problema-
tiek al op de agenda van zijn vergaderingen gezet ?

Antwoord : 

1. Het is effectief voorzien om wetgevend op te treden in 
deze materie en het besluit van 27/04/2007 te wijzigen dat 
de erkenningsvoorwaarden voor diereninrichtingen bepaalt 
alsook voor de verhandeling van dieren. Een aanbeveling in 
die zin voor wat betreft kattenkwekers werd reeds gedaan 
door de Brusselse raad voor het dierenwelzijn in het kader 
van het dossier over kattensterilisatie. 

2. De Brusselse raad voor het dierenwelzijn heeft zich effectief 
reeds uitgesproken over de kwestie van de occasionele 
kwekers in zijn advies over het Kattenplan (de verplichte 
sterilisatie van alle katten). In dat advies meent de Raad dat 
occasionele kwekers geregistreerd moeten worden en dat 
de Waalse oplossing van een « light-erkenning » goed is. 
Wij zullen ons op dit advies baseren om deze problematiek 
juridisch te omkaderen.

Vraag nr. 317 van mevr. Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
d.d. 12 juni 2017 (Fr.) :

De anti-duivenpinnen en de verenigbaarheid ervan met het 
dierenwelzijn.

In uw oriëntatienota bij de begroting vermeldt u het volgende 
bij uw acties en projecten voor 2017 inzake dierenwelzijn : « De 
oprichting van een werkgroep voor het onderzoeken van het 
beheer van de duivenpopulatie in de verschillende Brusselse 
gemeenten en het voorstellen van maatregelen ter bestrijding 
ervan op coherente wijze tussen de gemeenten, met inachtneming 
van het dierenwelzijn. ».
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Or, je m’interroge sur un système de lutte antipigeons assez 
répandu pour être même présent sur l’édifice du Parlement 
bruxellois et qui est interpellant en termes de bien-être animal. 
Il s’agit des piques antipigeon, à savoir des piques en acier 
inoxydables qui se vissent ou se collent par silicone sur tout 
support. L’espacement faible entre chaque picot empêche les 
pigeons de se poser. L’inconvénient est que certains de ces picots, 
très pointus ou acérés, blessent horriblement les pigeons inexpéri-
mentés qui y atterrissent. Ils se coupent, s’empalent ou se cassent 
les ailes bien plus souvent qu’on ne le croit.

Mme la secrétaire d’État, la gestion des populations de pigeons 
est un problème auquel de nombreuses villes sont confrontées. En 
raison des fientes récurrentes et d’un effectif élevé, les pigeons 
sont chassés par de nombreux moyens répréhensibles et qui ne 
respectent pas la dignité animale. Or, des solutions existent et 
parmi les méthodes de régulation, il est important de privilégier 
des méthodes douces et respectueuses du bien-être animal.

Je souhaiterais faire le point avec vous sur cette question. 
Voici mes questions :

1. Avez-vous déjà reçu des plaintes à ce sujet ? Avez-vous 
effectué des contrôles ? Avez-vous reçu des pétitions ?

2. Pourriez-vous déjà me donner des informations sur la création 
du groupe de travail qui aura pour objectif d’étudier la gestion 
de la population de pigeons ainsi que sur les méthodes de 
régulation respectueuse du bien-être animal ? Un calendrier 
des travaux a-t-il été établi ?

3. Enfin, avez-vous interrogé le Conseil bruxellois du bien-être 
animal sur cette problématique ?

Réponse : 

1. Actuellement, Bruxelles Environnement n’a reçu aucune 
plainte ni aucune pétition sur l’utilisation des piques. Il n’y a 
pas eu de contrôles non plus spécifiquement consacrés à cette 
problématique. Il est à rappeler que le contrôle des populations 
de pigeons relève en premier lieu de la compétence des 
communes. Le Département bien-être Animal ne dispose donc 
pas d’informations quant à des plaintes ou pétitions déposées 
à ce sujet auprès des communes.  

2. Pendant la première réunion du groupe de travail, il a été 
décidé de faire effectuer une étude sur les possibilités et les 
méthodes respectueuses du bien-être animal qui existent afin 
de mieux gérer la population des pigeons. Cette étude sera 
effectuée à l’automne de 2017. Après, les communes pourront 
utiliser les résultats pour leur politique locale concernant la 
population de pigeons.

3. Dans sa réunion du mois de mai, le Conseil du bien-être 
animal s’est déclaré particulièrement intéressé par le sujet et 
par les avancées du groupe de travail précité. Les membres 
souhaitent en effet s’assurer que les solutions dégagées 
tiennent bien compte du bien-être animal et ne se focalisent 
pas uniquement sur la diminution de la population de pigeons 
à tout prix.

Il faut par ailleurs noter que l’ancien Conseil fédéral du 
bien-être animal a rendu un avis en 2014 concernant la gestion 
de la population de pigeons dans les villes. Il a indiqué dans 
cet avis que la lutte contre les nuisances causées par les 

Ik heb echter vragen bij een systeem ter bestrijding van 
duiven dat redelijk veel gebruikt wordt en zelfs aanwezig is op 
het gebouw van het Brussels Parlement, dat vragen doet rijzen 
inzake dierenwelzijn. Het betreft anti-duivenpinnen, pinnen 
in roestvrij staal die met siliconen op gelijk welke oppervlakte 
kunnen aangebracht worden. De kleine ruimte tussen de pinnen 
belet de duiven neer te strijken. Het nadeel is dat sommige 
ervan zeer scherp zijn en de onervaren duiven die erop belanden 
vreselijk kwetsen. Zij snijden zich, worden doorboord of breken 
hun vleugels, veel vaker dan men denkt.

Het beheer van de duivenpopulaties is een probleem waarmee 
vele steden te maken hebben. Wegens het vogeldrek en de hoge 
aantallen, worden zij verdreven door vele laakbare middelen, 
die het dierenwelzijn niet in acht nemen. Er bestaan echter 
oplossingen, en het is belangrijk de voorkeur te geven aan zachte 
en diervriendelijke methodes.  

Graag een antwoord op volgende vragen :  

1. Hebt u al klachten ontvangen ter zake ? Hebt u controles 
verricht ? Hebt u petities ontvangen ?

2. Kan u mij al informatie geven over de oprichting van de 
werkgroep voor het onderzoek van het beheer van de dui-
venpopulatie en reguleringsmethodes die het dierenwelzijn in 
acht nemen ? Werd een tijdschema voor de werkzaamheden 
vooropgesteld ?

3. Tot slot, hebt u de Brusselse Raad voor Dierenwelzijn 
ondervraagd over deze problematiek?

Antwoord : 

1. Tot op heden heeft Brussel Leefmilieu geen enkele klacht 
of petitie ontvangen over het gebruik van duivenpinnen. Er 
werden ook geen controles uitgevoerd die specifiek gewijd 
waren aan deze problematiek. Er dient aan herinnerd te 
worden dat het beheren van de duivenpopulaties in de eerste 
plaats een gemeentelijke bevoegdheid is. Het Departement 
Dierenwelzijn beschikt dus niet over informatie betreffende 
klachten of petities hierover die bij de gemeenten ontvangen 
werden. 

2. Op de eerste bijeenkomst van de werkgroep werd beslist 
een studie te laten uitvoeren naar de mogelijkheden en dier-
vriendelijke methodes die bestaan om de duivenpopulatie te 
beheersen. Die studie zal uitgevoerd worden in het najaar van 
2017. De gemeenten zullen vervolgens de resultaten kunnen 
gebruiken voor hun lokaal beleid inzake de duivenpopulatie.  

3. In de bijeenkomst van de maand mei heeft de Raad zijn 
bijzondere interesse getoond voor het onderwerp en de 
voortgang van de vermelde werkgroep. De leden willen zich 
ervan verzekeren dat dat de voorgestelde oplossingen wel 
degelijk rekening houden met het dierenwelzijn en zich niet 
enkel focussen op de vermindering van de duivenpopulatie 
tegen elke prijs.

Bovendien dient er opgemerkt te worden dat de oude federale 
Raad voor het dierenwelzijn in 2014 een advies opgesteld 
heeft betreffende het beheer van de duivenpopulatie in de 
steden. In dat advies heeft hij aangegeven dat de strijd tegen 
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pigeons (maladies et dégradation de bâtiments causées par 
les excréments, bruit,…) devrait aller dans le sens d’une 
approche intégrée, c’est-à-dire :

1. respectueuse du bien-être animal ;

2. écologique ;

3. une combinaison de plusieurs méthodes ;

4. sélective (pas d’effets indésirables sur d’autres espèces) ;

5. économiquement durable ;

6. durable (long terme) ;

7. techniquement valable et possible (technologie accessible) ;

8. acceptée par la population.

Question n° 318 de Mme Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
du 12 juin 2017 (Fr.) :

Le projet Urbanimal.

Une excellente initiative vient d’être lancée en Région 
bruxelloise par l’ASBL Urbanimal. Il s’agit de parcourir différents 
lieux publics et d’aller à la rencontre des propriétaires d’animaux 
pour leur donner gratuitement des conseils et informations en 
matière de bien-être animal. En cas de problèmes, les propriétaires 
sont alors orientés vers un vétérinaire.

Il apparait que ce projet lancé par des personnalités politiques 
ixelloises est soutenu par votre secrétariat d’État bruxellois au 
Bien-être animal. Pourriez-vous me préciser si des subsides ont 
été accordés et de quel montant ?

Avez-vous reçu des demandes d’autres communes pour des 
projets similaires et dans l’affirmative, lesquelles ?

Avez-vous reçu des demandes de subsides d’associations 
actives dans le bien-être animal pour le même type de projet et si 
oui, lesquelles ?

Enfin, il me revient qu’Urbanimal tient à encourager les 
écoles et les enseignants pour leurs projets éducatifs en classe en 
leur offrant 15 % de rabais sur présentation d’une pièce d’identité, 
sur tous les produits pour poissons, reptiles, rongeurs et oiseaux. 
Quelle est votre position face à cette initiative commerciale ?

Réponse : Il est vrai que le projet est soutenu financièrement 
par la région. Un subside de 10.000 euros a été accordé à l’ASBL 
Urbanimal afin de financer une partie des frais de personnel 
(bénévoles) et de communication entre le 28/07/2016 et le 
16/11/2017.

Une nouvelle demande vient d’être introduite auprès de 
Bruxelles Environnement, portant sur un montant de 9990 euros 

de door duiven verzoorzaakte overlast (ziekten, schade aan 
gebouwen door uitwerpselen, lawaai…) zou moeten gaan in 
de richting van een geïntegreerde aanpak, met name :

1. met respect voor het dierenwelzijn ;

2. ecologisch ;

3. een combinatie van verschillende methodes ;

4. selectief (geen ongewenste effecten op andere soorten) ;

5. economisch duurzaam ;

6. duurzaam in de tijd ;

7. technisch geldig en mogelijk (toegankelijke technologie) ;

8. gedragen door de bevolking.

Vraag nr. 318 van mevr. Barbara d’Ursel-de Lobkowicz 
d.d. 12 juni 2017 (Fr.) :

Project Urbanimal.

Er is onlangs een uitstekend initiatief in het Gewest gestart 
door de vzw Urbanimal. Verschillende openbare plaatsen zullen 
bezocht worden en eigenaars van dieren zullen ontmoet worden 
om hen gratis advies te geven over dierenwelzijn. In geval van 
problemen zullen de eigenaars naar een dierenarts doorverwezen 
worden.

Dit project van politici uit Elsene blijkt gesteund te worden 
door het Brussels staatssecretariaat voor dierenwelzijn. Worden er 
subsidies toegekend en welk bedrag ?  

Heeft de staatssecretaris aanvragen van andere gemeenten 
gekregen voor soortgelijke projecten en zo ja, welke ?

Heeft de staatssecretaris subsidieaanvragen van verenigingen 
voor dierenwelzijn gekregen voor hetzelfde soort project en zo 
ja, welke ?

Urbanimal wenst de scholen en de leerkrachten te steunen 
bij hun educatieve projecten voor de klas via 15 % korting, op 
voorlegging van een identiteitsbewijs, op alle producten voor 
vissen, reptielen, knaagdieren en vogels. Wat denkt de staatsse-
cretaris van dit commercieel initiatief ?

Antwoord : Het klopt dat het project financieel door het 
gewest ondersteund wordt. Een subsidie van 10 000 euro werd 
toegekend aan de VZW Urbanimal met het oog op de financiering 
van een deel van de personeelskosten (vrijwilligers) en van de 
communicatie tussen 28/07/2016 en 16/11/2017.

Een nieuwe subsidieaanvraag werd onlangs ingediend bij 
Leefmilieu Brussel, betreffende een bedrag van 9990 euro met 
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afin de couvrir des frais de personnel et de communication entre 
le 17/11/2017 et le 01/09/2018. L’arrêté ministériel est en cours 
de rédaction.

Bruxelles Environnement n’a reçu aucune demande similaire 
émanant d’une autre commune, ni d’une autre association.  

Néanmoins, certaines d’entre elle ont décidé de développer 
différentes actions en faveur du bien-être animal et de la sen-
sibilisation de ses citoyens et se sont vu accorder des subsides. 
Récemment, un appel a été lancé pour le soutien des projets 
communaux dans le cadre de la stérilisation des chats. D’autres 
opérations sont menées dans le cadre de l’obtention en 2016 du 
label « commune respectueuse du bien-être animal ».

En ce qui concerne votre dernière question, je peux vous dire 
qu’Urbanimal n’encourage pas les écoles ou les enseignants à 
acheter des produits pour des animaux pour lesquels ils reçoivent 
ensuite un rabais.

Cela ne fait pas partie du projet que nous soutenons en tant 
que Région.

Questions n° 321 de M. Emin Özkara et n° 322 de M. 
Zahoor Ellahi Manzoor du 9 juin 2017 (Fr.) :

L’interdiction de l’abattage d’animaux sans étourdissement 
préalable.

Ces derniers temps, la question de l’abattage des animaux 
suscite de plus en plus d’intérêt, de questions, de demandes, voire 
de craintes.

Le Consistoire central israélite de Belgique et l’Exécutif 
des musulmans de Belgique ont réitéré ces derniers jours leur 
demande au Parlement wallon de solliciter l’avis du Conseil d’État 
sur le texte mis au vote final. Cette demande n’a pas abouti et le 
Parlement wallon a voté et approuvé le mercredi 17 mai 2017, à 
l’unanimité (moins une abstention), la proposition de décret visant 
à interdire l’abattage des animaux sans étourdissement préalable 
au 1er juin 2018, en ménageant toutefois une dérogation jusqu’au 
1er septembre 2019 pour l’abattage rituel (1).  

Après le vote au Parlement wallon, le Comité de Coordination 
des Organisations Juive de Belgique (CCOJB) s’est exprimé dans 
un communiqué. D’après le CCOJB, le Parlement wallon n’aurait 

(1)  Belga, « Le Parlement wallon interdit l’abattage d’animaux non 
étourdis dès le 01/06/2018, avec dérogation pour les abattages rituels 
jusqu’au 01/09/2019 », publié le mercredi 17 Mai à 17h17, http://
www.sudinfo.be/1846030/article/2017-05-17/le-Parlement-wallon-in-
terdit-l-abattage-d-animaux-non-etourdis-des-le-1/06/2018, consulté 
le 19 mai.

het oog op het dekken van de personeelskost en communicatie 
tussen 17/11/2017 en 1/09/2018. Het ministerieel besluit wordt 
daartoe opgesteld.

Leefmilieu Brussel heeft geen enkele gelijkaardige andere 
aanvraag gehad van een andere gemeente, noch van een andere 
vereniging.

Niettemin, sommige onder hen hebben beslist verschillende 
acties te ontwikkelen voor het dierenwelzijn en ter sensibilisering 
van de burgers en hebben zo subsidies ontvangen. Recent werd 
een oproep gedaan voor gemeentelijke projecten in het kader 
van de sterilisatie van katten. Andere acties worden gevoerd 
in het kader van het verkrijgen van het label « diervriendelijke 
gemeente ».

Wat betreft uw laatste vraag, kan ik u zeggen dat Urbanimal 
geen scholen of leerkrachten aanmoedigt om voor onderwijspro-
jecten dierproducten aan te kopen waarvoor zij vervolgens een 
korting genieten.

Dit maakt geen deel uit van het project dat wij als gewest 
ondersteunen.

Vragen nr. 321 van de heer Emin Özkara en nr. 322 van de 
heer Zahoor Ellahi Manzoor d.d. 9 juni 2017 (Fr.) :

Het verbod op het slachten van dieren zonder voorafgaande 
verdoving.

De laatste tijd doet de kwestie van het slachten van dieren 
steeds meer belangstelling, vragen en zelfs angsten rijzen.  

Het Centraal Israëlitisch Consistorie van België en de 
Moslimexecutive van België hebben de laatste dagen her-
haaldelijk verzocht aan het Waals Parlement het advies van de 
Raad van State te vragen over de tekst die voorgelegd werd ter 
eindstemming. Dit verzoek werd niet ingewilligd en het Waals 
Parlement heeft op woensdag 17 mei 2017 bij eenparigheid (met 
een onthouding) het voorstel van decreet goedgekeurd teneinde 
het slachten van dieren zonder voorafgaande verdoving vanaf 
1 juni 2018 te verbieden, mits een afwijking tot 1 september 2019 
voor het ritueel slachten. (1)

Na de stemming in het Waals Parlement, heeft het 
Coördinatiecomité van de Joodse Organisaties in België (CCOJB) 
zich geuit in een communiqué. Volgens het CCOJB zou het Waals 

(1)  Belga, « Le Parlement wallon interdit l’abattage d’animaux non 
étourdis dès le 1/06/2018, avec dérogation pour les abattages rituels 
jusqu’au 1/09/2019, gepubliceerd op woensdag 17 mei 2017 om 17.17 
uur, http://wwwsudinfo.be/1846030/article/2017-05-17/le-Parlement-
wallon-interdit-l-abattage-d-animaux-non-étourdis-des-le-1/06/2018, 
geraadpleegd op 19 mei 2017.
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pas respecté les droits fondamentaux et les principes généraux du 
droit en empiétant de manière disproportionnée sur la liberté de 
culte (1).

Le Conseil d’État et Unia – le Centre interfédéral pour 
l’égalité des chances – avaient déjà été sollicités par le passé 
au sujet de l’interdiction de l’abattage d’animaux sans étourdis-
sement préalable. Le Conseil d’État avait émis un avis négatif 
pour l’interdiction de l’abattage rituel (2) et Unia - le Centre 
interfédéral pour l’égalité des chances - avait rendu un avis au 
sujet de l’abattage rituel en argumentant, entre autres, que les 
exceptions en faveur de l’abattage conforme à un rite religieux, 
à condition que celui-ci soit conduit dans un abattoir enregistré 
et agréé, n’est pas discriminatoire (3) et que l’exception accordée 
aux musulmans pour qu’ils puissent égorger un mouton sans 
étourdissement préalable lors de l’Aïd-el-kébir n’est donc en 
rien discriminatoire.

Unia va plus loin, encore. Toujours sur la base de ce que dit 
la Convention européenne des droits de l’homme, « les non-juifs, 
les non-musulmans ainsi que les non-croyants qui auraient une 
conviction exigeant que l’abattage des animaux ait lieu sans 
étourdissement préalable pourraient également bénéficier de 
l’exception prévue par les normes européennes et nationales. »  

Mme la Secrétaire d’État, eu égard au contexte existant, je 
souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. En ce qui concerne les concertations, quels sont les acteurs 
de la société civile, représentants des cultes et partenaires 
que vous avez déjà rencontrés ? Quand et combien de fois 
exactement les avez-vous rencontrés et quels ont été les 
résultats et avis/demandes/recommandations dégagés suite 
à ces rencontres ? Les concertations ont-elles eu lieu à huis 
clos ? Tout le monde a-t-il pu être réuni au même moment 
au même endroit pour débattre et exposer ses arguments ? 
Un consensus qui permettrait d’assurer le respect de l’État 
de droit, le respect des libertés fondamentales (4) et des 
convictions, le bien-être animal et la cohésion sociale dans 
une société interculturelle comme la nôtre a-t-il été trouvé ? 
Quels sont les difficultés ou divergences d’avis rencontrées ?

(1)  Belga, « Le CCDJB évalue « toutes les options juridiques et politiques », 
publié le mercredi 17mai 2017 à 19h37, http://www.7sur7.be/7s7/fr/
Belgique/article/detail/3160348/2017/05/17/Le-CCOJB-évalue-quot-
toutes-les-options-juridiques-et-politiques–quot.dhtml, consulté le 
19 mai 2017.  

(2)  https://goo.gl/K88J3T, consulté le 19 mai 2017.

(3)  https://goo.gl/VbDv3G, consulté le 19 mai 2017.

(4)  Constitution Belge : Art. 11 La jouissance des droits et libertés 
reconnus aux Belges doit être assurée sans discrimination. À cette 
fin, la loi et le décret garantissent notamment les droits et libertés 
des minorités idéologiques et philosophiques. Art. 19 La liberté des 
cultes, celle de leur exercice public, ainsi que la liberté de manifester 
ses opinions en toute matière, sont garanties, sauf la répression des 
délits commis à l’occasion de l’usage de ces libertés. Art. 20 Nul ne 
peut être contraint de concourir d’une manière quelconque aux actes 
et aux cérémonies d’un culte, ni d’en observer les jours de repos. 
 

Parlement de fundamentele rechten en de algemene rechtsbegin-
selen niet in acht genomen hebben door op onevenredige wijze 
inbreuk te maken op de vrijheid van eredienst. (1)

In het verleden was reeds een beroep gedaan op de Raad van 
State en op Unia – het Interfederaal Centrum voor gelijkheid van 
kansen, inzake het verbod op het slachten van dieren zonder voor-
afgaande verdoving. De Raad van State had een negatief advies 
geuit inzake het verbod op rituele slachting (2) en Unia – het 
Interfederaal centrum voor gelijkheid van kansen had een advies 
verstrekt over het ritueel slachten, waarin o.a. als argument werd 
aangevoerd dat de uitzonderingen voor slachting conform een 
religieuze rite, op voorwaarde dat deze plaatsvindt in een geregi-
streerd en erkend slachthuis, niet discriminerend zijn (3), en dat de 
aan de moslims toegestane uitzondering om een schaap te kunnen 
slachten zonder voorafgaande verdoving tijdens Aïd-el-kebir dus 
geenszins discriminerend is.

Unia gaat nog verder. Nog steeds op grond van het Europees 
Verdrag betreffende de rechten van de mens wordt het volgende 
gesteld « niet-joden, niet-moslims en niet-gelovigen die een 
« overtuiging » zouden hebben in de zin van het Verdrag waardoor 
het slachten van dieren zou dienen plaats te vinden zonder 
verdoving eveneens zouden kunnen aanspraak maken op de 
toepassing van de Europese en internationale normen. ».

Gelet op de bestaande context wens ik u volgende vragen te 
stellen :

1. Wat het overleg betreft, wie zijn de actoren van het middenveld, 
vertegenwoordigers van de eredienst u al ontmoet hebt ? 
Wanneer en hoeveel maal hebt u hen precies ontmoet en 
wat waren de resultaten en adviezen/vragen/aanbevelingen 
die daaruit volgden ? Heeft het overleg met gesloten deuren 
plaatsgevonden ? Kon iedereen op het zelfde moment op 
dezelfde plaats samenkomen om zijn argumenten uiteen te 
zetten en te bespreken ? Werd een consensus gevonden die de 
mogelijkheid biedt het respect voor de rechtsstaat, het respect 
voor de fundamentele vrijheden (4) en de overtuigingen, het 
dierenwelzijn en sociale cohesie te waarborgen in een inter-
culturele samenleving zoals de onze ? Welke moeilijkheden of 
meningsverschillen zijn gerezen ?

(1)  Belga, « Le CCOJB évalue « toutes les options juridiques et 
politiques », gepubliceerd op woensdag 17 mei 2017 om 19.37 uur,  
h t t p : / / w w w . 7 s u r 7 . b e / 7 s 7 / f r / B e l g i q u e / a r t i c l e /
detail/3160348/2017/05/17/Le-CCOJB-évalue-quot-toutes-les-
options-juridiques-et-politiques–quot.dhtml, geraadpleegd op 
19 mei 2017.

(2)  https://goo.gl/K88j3T, geraadpleegd op 19 mei 2017.

(3)  https://goo.gl/VbDv3G, geraadpleegd op 19 mei 2017.

(4)  Belgische Grondwet : Art. 11. Het genot van de rechten en vrijheden 
aan de Belgen toegekend moet zonder discriminatie verzekerd 
worden. Te dien einde waarborgen de wet en het decreet inzonder-
heid de rechten en vrijheden van de ideologische en filosofische 
minderheden. Art. 19. De vrijheid van eredienst, de vrije openbare 
uitoefening ervan, alsmede de vrijheid om op elk gebied zijn mening 
te uiten, zijn gewaarborgd, behoudens bestraffing van de misdrijven 
die ter gelegenheid van het gebruikmaken van die vrijheden worden 
gepleegd. Art. 20 Niemand kan worden gedwongen op enigerlei wijze 
deel te nemen aan handelingen en aan plechtigheden van een eredienst 
of de rustdagen ervan te onderhouden.

http://www.7sur7.be/7s7/fr/Belgique/article/detail/3160348/2017/05/17/Le-CCOJB-évalue-quot-toutes-le
http://www.7sur7.be/7s7/fr/Belgique/article/detail/3160348/2017/05/17/Le-CCOJB-évalue-quot-toutes-le
http://www.7sur7.be/7s7/fr/Belgique/article/detail/3160348/2017/05/17/Le-CCOJB-évalue-quot-toutes-le
https://goo.gl/K88j3T
https://goo.gl/VbDv3G
http://www.7sur7.be/7s7/fr/Belgique/article/detail/3160348/2017/05/17/Le-CCOJB-évalue-quot-toutes-le
http://www.7sur7.be/7s7/fr/Belgique/article/detail/3160348/2017/05/17/Le-CCOJB-évalue-quot-toutes-le
http://www.7sur7.be/7s7/fr/Belgique/article/detail/3160348/2017/05/17/Le-CCOJB-évalue-quot-toutes-le
https://goo.gl/K88j3T
https://goo.gl/VbDv3G
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2. Une concertation publique et/ou des auditions parlementaires 
sont-elles prévues ou ont-elles été demandées ? Si oui, quand 
et par qui ? Un dialogue avec la « plateforme permanente du 
dialogue » (1) qui vient de voir le jour au fédéral en date du 
17 mai 2017 est-il envisageable ?

3. L’exception pour « les abattages prescrits par un rite religieux » 
reprise dans la règlementation européenne (exception qui 
découle elle-même d’un article de la Convention européenne 
des droits de l’homme qui reconnait « la liberté de manifester 
sa religion ou sa conviction individuellement ou collective-
ment, en public ou en privé, par le culte, l’enseignement, les 
pratiques et l’accomplissement des rites ») (2) (3) a-t-elle été 
prise en compte lors des concertations et dans les textes ou 
notes et dans la proposition que vous formulerez bientôt ? 
D’autres exceptions sont-elles prévues ? Si oui lesquelles ?  
 

4. Lors des concertations et auditions, quelles ont été les 
mesures discutées et retenues afin, d’une part, de respecter la 
législation et les règlementations en vigueur qui permettent 
l’abattage rituel et, d’autre part, de ne pas porter atteinte aux 
droits des minorités et aux libertés fondamentales, mais aussi 
de permettre à ceux qui le désirent de consommer une viande 
jugée conforme à leur choix et/ou convictions et/ou prescrip-
tions religieuses sans pour autant devoir acheter cette viande 
à l’étranger.

5. Le Conseil d’État a-t-il été sollicité au sujet de textes et notes 
en rapport avec l’interdiction de l’abattage d’animaux sans 
étourdissement préalable dans notre Région, et cela afin de 
savoir, d’une part, si la proposition que vous formulerez 
n’apportera pas une restriction à la liberté de religion ou une 
discrimination et, d’autre part, si les droits fondamentaux et à 
l’information ainsi que les principes de liberté et d’égalité ont 
bien été respectés.

Réponse : Nous sommes en dialogue permanent avec toutes 
les parties concernées par ce dossier. Comme vous le savez, 

(1)  Le Premier ministre s’est entretenu avec les représentants des cultes 
reconnus et de la laïcité. Ensemble, ils ont signé une déclaration commune 
des cultes reconnus, de la laïcité et du gouvernement fédéral afin de 
construire et de respecter les valeurs fondamentales, http://www.lalibre.
bc/actu/belgique/les-cultes-et-la-laicite-reaffirment-la-primaute-de-l-
etat-de-droit-591c6a52cd70022542e1251e, consulté le 20 mai 2017. 

(2)  Convention européenne de sauvegarde des droits de l « Homme 
et des libertés fondamentales, 1950, Article 9 - Liberté de pensée, 
de conscience et de religion. Toute personne a droit à la liberté de 
pensée, de conscience et de religion ; ce droit implique la liberté 
de changer de religion ou de conviction, ainsi que la liberté de 
manifester sa religion ou sa conviction individuellement ou col-
lectivement, en public ou en privé, par le culte, l’enseignement, les 
pratiques et l’accomplissement des rites. http://conventions.coe.
int/Treaty/FR/Treaties/Html/005.htm, consulté le 22 mai 2017. 

(3)  La Déclaration universelle des droits de l’homme, article 18 - 
Toute personne a droit à la liberté de pensée, de conscience et 
de religion ; ce droit implique la liberté de changer de religion 
ou de conviction ainsi que la liberté de manifester sa religion ou 
sa conviction seule ou en commun, tant en public qu’en privé, par 
l’enseignement, les pratiques, le culte et l’accomplissement des rites. 
 

2. Werd openbaar overleg en/of parlementaire hoorzittingen 
gepland of gevraagd ? Zo ja, wanneer en door wie ? Kan een 
dialoog met het op 17 mei 2010 opgerichte « permanent dia-
loogplatform » (1) overwogen worden ?  

3. Werd rekening gehouden met de uitzondering voor 
« slachtingen die voorgeschreven zijn door een religieuze 
rite » die vermeld wordt in de Europese regelgeving (en 
zelfs voortvloeit uit een artikel van het Europees verdrag 
betreffende de rechten van de mens dat « de vrijheid hetzij 
alleen, hetzij met anderen, zowel in het openbaar als privé 
zijn godsdienst te belijden of overtuiging tot uitdrukking te 
brengen in erediensten, in onderricht, in praktische toepassing 
ervan en in het onderhouden van geboden en voorschriften » 
erkent », (2) (3) tijdens het overleg en in de teksten of nota’s en 
in het voorstel dat u weldra zal opstellen ? Wordt voorzien in 
andere uitzonderingen ? Zo ja, dewelke ?

4. Welke maatregelen werden besproken en aangenomen tijdens 
het overleg en de hoorzittingen, om enerzijds de geldende 
wetgeving en regelgeving die ritueel slachten toelaat na te 
leven en om anderzijds, geen inbreuk te plegen op de rechten 
van de minderheden en de fundamentele rechten, maar ook 
degenen die dat wensen de mogelijkheid bieden vlees te 
consumeren dat zij conform hun keuzes en/of overtuigingen 
en/of religieuze voorschriften achten, zonder dat vlees daarom 
te moeten aankopen in het buitenland.

5. Werd een beroep gedaan op de Raad van State inzake de 
teksten en nota’s in verband met het verbod op het slachten 
van dieren zonder voorafgaande verdoving in ons Gewest, 
teneinde te weten of enerzijds, het voorstel dat u zal opstellen 
geen beperking zal inhouden op de vrijheid van godsdienst of 
een discriminatie en, anderzijds, of de fundamentele rechten 
en de informatie alsook de principes van vrijheid en gelijkheid 
wel degelijk werden nageleefd?

Antwoord : Wij zijn in permanente dialoog met alle bij dit 
dossier betrokken partijen. Zoals u weet, gaan de meningen van 

(1)  De eerste minister heeft een gesprek gehad met de vertegenwoordigers 
van de erkende erediensten en de vrijzinnigheid. Samen hebben zij 
een gemeenschappelijke verklaring ondertekend van de erkende 
erediensten, de vrijzinnigheid en de federale regering om de funda-
mentele waarden op te bouwen en na te leven, http://www.lalibre.be/
actu/belgique/les-cultes-et-la-laicite-reafiirment-la-primaute-de-l-etat-
de-droit-591c6a52cd70022542e1251e, geraadpleegd op 20 mei 2017.

(2)  Europees Verdrag tot Bescherming van de Rechten van de Mens en 
de Fundamentele Vrijheden, 1950, artikel 9 - Vrijheid van gedachte, 
geweten en godsdienst. Een ieder heeft recht op vrijheid van gedachte, 
geweten en godsdienst; dit recht omvat tevens de vrijheid om van 
godsdienst of overtuiging te veranderen, alsmede de vrijheid hetzij 
alleen, hetzij met anderen, zowel in het openbaar als privé zijn 
godsdienst te belijden of overtuiging tot uitdrukking te brengen in 
erediensten, in onderricht, in praktische toepassing ervan en in het 
onderhouden van geboden en voorschriften. http://www.echr.coe.int/
Documents/Convention_NLD.pdf, geraadpleegd op 22 mei 2017.

(3)  Universele verklaring van de rechten van de mens, artikel 18. Eenieder 
heeft recht op vrijheid van gedachte, geweten en godsdienst; dit 
recht omvat tevens de vrijheid om van godsdienst of overtuiging 
te veranderen, alsmede de vrijheid hetzij alleen, hetzij met anderen 
zowel in het openbaar als in zijn particuliere leven zijn godsdienst of 
overtuiging te belijden door het onderwijzen ervan, door de praktische 
toepassing, door eredienst en de inachtneming van de geboden en 
voorschriften.

http://www.lalibre.be/actu/belgique/les-cultes-et-la-laicite-reaffirment-la-primaute-de-l-etat-de-droit-591c6a52cd70022542e1251e
http://www.lalibre.be/actu/belgique/les-cultes-et-la-laicite-reaffirment-la-primaute-de-l-etat-de-droit-591c6a52cd70022542e1251e
http://www.lalibre.be/actu/belgique/les-cultes-et-la-laicite-reaffirment-la-primaute-de-l-etat-de-droit-591c6a52cd70022542e1251e
http://conventions.coe.int/Treaty/FR/Treaties/Html/005.htm
http://conventions.coe.int/Treaty/FR/Treaties/Html/005.htm
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http://www.lalibre.be/actu/belgique/les-cultes-et-la-laicite-reaffirment-la-primaute-de-l-etat-de-droit-591c6a52cd70022542e1251e
http://www.echr.coe.int/Documents/Convention_NLD.pdf
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les avis des différentes parties ne vont pas tous dans le même 
sens. J’ai toujours attiré l’attention sur des solutions alternatives 
possibles, comme les dons.

Ce dialogue permanent est donc essentiel pour parvenir à une 
solution soutenue par tous, où les différents intérêts sont respectés.
 

En ce qui concerne votre deuxième question relative à une 
concertation publique ou des audiences au Parlement, je ne peux 
pas encore vous fournir de calendrier ou de détails.

En ce qui concerne votre troisième question, je peux vous 
informer que des éléments dans ce sens ne peuvent pas être 
fournis, tenant compte de la réponse précédente.

Comme je l’ai déjà mentionné dans les réponses ci-dessus, 
nous essayons de tenir compte au maximum des droits fondamen-
taux, la liberté de religion étant la principale dans ce dossier.

Concernant l’avis du Conseil d’État, je peux vous informer 
que celui-ci sera demandé si le cas se présente.

de verschillende partijen niet helemaal in dezelfde richting. Ik heb 
ook steeds gewezen op mogelijke alternatieve oplossingen, zoals 
het doen van een gift.

Deze permanente dialoog is bijgevolg essentieel om tot een 
gedragen oplossing te komen, waarin alle verschillende belangen 
gerespecteerd worden.

Voor uw tweede vraag in verband met een openbaar overleg 
of hoorzittingen in het Parlement kan ik u nog geen agenda of 
verdere details bezorgen.

Op uw derde vraag kunnen, gelet op het voorgaande antwoord, 
geen elementen in die zin gegeven worden.  

Zoals reeds vermeld in de antwoorden hiervoor, proberen 
we maximaal rekening te houden met de fundamentele rechten, 
waarvan de godsdienstvrijheid het voornaamste is in dit dossier.

Wat betreft het advies van de Raad van State kan ik u zeggen 
dat dit desgevallend zal gevraagd worden. 

Question n° 193 de M. Emin Özkara du 15 mai 2017 (Fr.) :  

Le délégué à la Protection des Données ou « Data Protection 
Officer » (DPO) et l’impact du Règlement Général sur la 
Protection des Données (RGPD) sur les services et organismes 
publics régionaux.

Le Règlement Général sur la Protection des données (RGPD) 
est entré en vigueur le 24 mai 2016. Les entreprises, autorités 
publiques et organismes publics ont jusqu’au 25 mai 2018 
pour se plier aux exigences du RGPD (1). Parmi les nouveautés 
instaurées par le RGPD, la fonction de Délégué à la Protection 
des Données ou « Data Protection Officer » (DPO). L’article 37 
du RGPD prévoit qu’il est obligatoire de désigner un DPO 
lorsque « le traitement est effectué par une autorité publique ou 
un organisme public quelles que soient les données qu’ils traitent, 
à l’exception des juridictions agissant dans l’exercice de leur 
fonction juridictionnelle ». (2) (3)

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, consulté le 16 avril 2017. 

(2)  Commission de la protection de la vie privée, https://www.pri-
vacycomission.be/fr/faq-page/10044#t10044n19856, consulté le 
17 avril 2017.

(3)  « Les notions « autorité publique » et « organisme public » ne sont 
pas définies dans le RGPD. Ces notions devront être interprétées 
à l’aune du droit belge. » Source : Commission de la protection 
de la vie privée, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, consulté le 16 avril 2017.  

Vraag nr. 193 van de heer Emin Özkara d.d. 15 mei 2017 
(Fr.) :

De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) en de impact van de algemene 
verordening gegevensbescherming op de gewestelijke 
overheidsdiensten en overheidsinstellingen.

De algemene verordening (1) gegevensbescherming is op 
24 mei 2016 in werking getreden. De bedrijven, overheden en 
overheidsinstellingen hebben tot 25 mei 2018 om zich te schikken 
naar de eisen van deze verordening. Onder de nieuwigheden in 
deze verordening vinden wij de gemachtigde voor de gegevens-
bescherming of « Data protection officer » (DPO). Artikel 37 van 
de verordening bepaalt dat men verplicht is een DPO aan te stellen 
wanneer de verwerking wordt verricht door een overheidsinstan-
tie of overheidsorgaan, ongeacht de gegevens die zij verwerken, 
behalve in het geval van gerechten bij de uitoefening van hun 
rechterlijke taken. (2) (3)

(1)  http://ec.europa.eu/justice/data-protection/, geraadpleegd op 
16 april 2017.

(2)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer,  
h t t p s : / / w w w . p r i v a c y c o m m i s s i o n . b e / f r / f a q -
page/10044#t10044n19856, geen vertaling beschikbaar.

(3)  De begrippen overheid en overheidsorgaan worden niet gedefi-
nieerd in de algemene verordening gegevensbescherming. Deze 
begrippen worden geïnterpreteerd in het licht van de Belgische 
wetgeving., Bron : Commissie voor de bescherming van de per-
soonlijke levenssfeer, https://www.privacycommission.be/fr/faq-
page/10044#t10044n19857, geen vertaling beschikbaar.

Staatssecretaris belast 
met Buitenlandse Handel 
en Brandbestrijding en 

Dringende Medische Hulp

Secrétaire d’État chargée du 
Commerce extérieur et de 

la Lutte contre l’Incendie et 
l’Aide médicale urgente
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À partir du 25 mai 2018, le non-respect des articles 37, 38 
et 39 du RGPD fera l’objet d’« amendes administratives pouvant 
s’élever jusqu’à dix millions d’euros ou, dans le cas d’une 
entreprise, jusqu’à deux pour cent du chiffre d’affaires mondial 
total de l’exercice précédent, le montant le plus élevé étant retenu. 
En outre, en cas de défaut d’information des personnes (articles 13 
et 14 du RGPD) sur les coordonnées du délégué, le plafond de 
ces amendes administratives est porté à vingt millions d’euros et 
quatre pour cent du chiffre d’affaires mondial total de l’exercice 
précédent. » (1)  

Eu égard aux enjeux que je viens de rappeler, la mise en place 
de la fonction de Délégué à la Protection des Données (DPO) 
nécessite donc d’être anticipée et organisée dès aujourd’hui, afin 
d’être prêt en mai 2018.

Je souhaiterais savoir, pour chacun des services et organismes 
publics qui relèvent de vos compétences ministérielles :

1. Quels sont les services qui disposent d’un Préposé à la 
protection des données et/ou d’un Conseiller en sécurité ? 
Votre cabinet dispose-t-il d’un Préposé à la protection des 
données et/ou d’un Conseiller en sécurité ?

2. Quels sont les services qui répondent déjà aux exigences 
du RGPD et qui disposent d’un Délégué à la Protection des 
Données (DPO) ? Votre cabinet dispose-t-il déjà d’un DPO ?  

3. Actuellement, un Préposé à la protection des données ou un 
Conseiller en sécurité peut-il effectuer la fonction de Délégué 
à la Protection des Données (DPO) ? Des formations DPO 
sont-elles prévues ? Si oui, quand et par qui seront-elles 
dispensées ? Qui pourra ou devra participer à ces formations 
DPO ?

4. Un Conseiller en sécurité qui exerce également la fonction de 
Préposé à la protection des données peut-il exercer la fonction 
de Délégué à la Protection des Données (DPO) ? Existe-t-il un 
conflit d’intérêts entre ces trois fonctions ?  

5. Quelles sont les procédures mises en place pour la sélection 
des DPO. Ces procédures détectent-elles les conflits d’intérêts 
entre fonctions, missions et tâches (2) ? Qui se charqe de 
détecter les conflits d’intérêts ? Qui désigne les DPO du 
service public ? Quel est leur statut ?

6. Est-il prévu de réaliser avant le 25 mai 2018 un cadastre 
des coordonnées des Délégués à la Protection des Données 
(DPO) ? Si oui, qui se chargera de réaliser et mettre à jour ce 
cadastre ? Ce cadastre sera-t-il consultable publiquement ?  

(1)  Commission de la protection de la vie privée, https://www.priva-
cycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877, consulté le 
16 avril 2017.

(2)  Un conflit d’intérêts entre la fonction de délégué et de manager IT a  
déjà été sanctionné en octobre 2016 par l’autorité bavaroise de 
protection des données. Source : https://www.Ida.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf consulté le 16 avril 2017.

Vanaf 25 mei 2018 zal de niet-naleving van de artikelen 37, 
38 en 39 van de algemene verordening gegevensbescherming het 
voorwerp uitmaken van administratieve boetes die tot 10 miljoen 
euro kunnen oplopen of in het geval van een bedrijf tot 2 % van 
de totale wereldomzet van het voorgaande boekjaar (1) en daarbij 
wordt rekening gehouden met het hoogste bedrag. In geval van 
gebrek aan informatie aan de personen (artikelen 13 en 14 van de 
algemene verordening gegevensbescherming) over de gegevens 
van de gemachtigde, wordt het plafond van deze administra-
tieve boetes verhoogd tot 20 miljoen euro en 4 % van de totale 
wereldomzet van het voorgaande boekjaar.

Gelet op wat dus op het spel staat, moet vandaag al geanti-
cipeerd worden op de invoering van de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming (DPO), om klaar te zijn tegen mei 
2018.

Voor elk van de diensten en overheidsorganen onder toezicht 
zou ik het volgende willen weten :

1. Welke diensten beschikken over een aangestelde gegevens-
bescherming en/of een veiligheidsadviseur ? Beschikt het 
kabinet over een aangestelde gegevensbescherming en/of een 
veiligheidsadviseur ?

2. Welke diensten voldoen al aan de eisen van de algemene 
verordening en beschikken over een gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) ? 
Beschikt het kabinet over een DPO ?

3. Mag een aangestelde gegevensbescherming of een veilig-
heidsadviseur vandaag de functie van gemachtigde voor de 
gegevensbescherming of « Data protection officer » (DPO) 
uitoefenen ? Komen er opleidingen voor DPO’s ? Zo ja, 
wanneer en door wie ? Wie kan of zal deelnemen aan de DPO 
opleidingen ?

4. Mag een veiligheidsadviseur die ook de functie van aangestelde 
gegevensbescherming uitoefent, de functie van gemachtigde 
voor de gegevensbescherming of « Data protection officer » 
(DPO) uitoefenen ? Bestaat er een belangenconflict tussen die 
drie functies ?

5. Welke procedures worden ingevoerd voor de selectie van 
de DPO’s ? Zijn die procedures gericht op het opsporen van 
belangenconflicten tussen functies, opdrachten en taken ? (2) 
Wie is belast met de opsporing van belangenconflicten ? Wie 
stelt de DPO’s van de overheid aan ? Wat is hun statuut ?

6. Komt er voor 25 mei 2018 een kadaster met de gegevens van 
de gemachtigden voor de gegevensbescherming of « Data 
protection officer » (DPO) ? Zo ja, wie wordt belast met het 
opstellen en bijhouden van het kadaster ? Wordt dit kadaster 
publiek raadpleegbaar?

(1)  Commissie voor de bescherming van de persoonlijke levenssfeer,  
h t t p s : / / w w w . p r i v a c y c o m m i s s i o n . b e / f r / f a q -
page/10047#t10047n19877, geen vertaling beschikbaar.

(2)  Een belangenconflict tussen de functie van gemachtigde en IT-manager 
is in oktober 2016 bestraft door de Beierse overheid belast met de 
gegevensbescherming. Bron : https://www.Ida.bayern.de/media/
pm2016_08.pdf, geraadpleegd op 16 april 2017.

https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.privacycommission.be/fr/faq-page/10047#t10047n19877
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
https://www.Ida.bayern.de/media/pm2016_08.pdf
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Réponse : Pour ce qui concerne Brussels Invest & Export, le 
SPRB étant considéré comme une seule entité, cette question doit 
être adressée à Mme Fadila Laanan, secrétaire d’État compétente 
en la matière.

Le SIAMU met tout en œuvre pour répondre aux dispositions 
du Règlement Général sur la Protection des Données (RGPD) 
entré en vigueur le 24 mai 2016 et désignera prochainement un 
Délégué à la Protection des Données (DPO), tel que prévu par 
ledit règlement.

Il est également prévu de désigner un Security Officer dont 
le rôle sera d’assister le Délégué à la Protection des Données. En 
principe, un deuxième agent, qui assisterait également le DPO, 
sera désigné ultérieurement.

Le SIAMU veillera à ce que les agents désignés suivent une 
formation en la matière.

Mon cabinet dispose d’un responsable informatique qui fait 
office de préposé à la protection des données mais ne dispose pas 
à ce jour d’un Délégué à la Protection des Données (DPO).  

Question n° 194 de M. Hasan Koyuncu du 18 mai 2017 
(Fr.) :

Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

Je souhaite obtenir de Mme la secrétaire d’État, à la date du 
1er mai 2017, pour l’ensemble des membres de son cabinet (fonc-
tionnaires et contractuels) hors personnel de soutien, la moyenne 
des trois rémunérations les plus élevées et la moyenne des trois 
rémunérations les moins élevées, primes et indemnités comprises, 
le calcul étant effectué en se basant sur une durée annuelle.

Réponse : Compte tenu du fait qu’établir, sur une base 
annuelle, une moyenne des trois rémunérations les plus élevées 
et des trois rémunérations les moins élevées des membres du 
cabinet n’apporterait à l’Honorable Membre aucune information 
utile quant à la rémunération réelle des membres dudit cabinet 
et compte tenu, en outre, du manque de précision quant à ce 
qu’englobe pour lui la notion de personnel de soutien, j’invite 
l’Honorable Membre à consulter l’arrêté du Gouvernement de la 
Région de Bruxelles-Capitale du 20 juillet 2014 (M.B. 10.09.2014) 
déterminant la composition et le fonctionnement des cabinets des 
membres du Gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale et 
des Secrétaires d’Etat régionaux.

Il trouvera à la Section 4, Rémunérations, allocations, 
indemnités (articles 10 à 18), de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité 
l’ensemble des informations relatives à la fixation des rémuné-
rations, primes et indemnités dont bénéficient les membres des 
cabinets ministériels bruxellois.

Antwoord : Wat betreft Brussel Invest & Export, wordt de 
GOB beschouwd als één enkele entiteit, en dient deze vraag dus 
gesteld te worden aan Mevrouw Fadila Laanan, staatssecretaris 
bevoegd voor deze materie.

De DBDMH stelt alles in het werk om tegemoet te komen aan de 
bepalingen van de Algemene Verordening Gegevensbescherming 
(AVG) die op 24 mei 2016 van kracht is geworden en zal 
binnenkort een Afgevaardigde voor de Gegevensbescherming 
aanduiden zoals voorzien door deze Verordening.

Er is ook voorzien om een Security Officer aan te duiden die 
de Afgevaardigde voor Gegevensbescherming zal bijstaan. In 
principe zal later nog een tweede ambtenaar benoemd worden die 
ook de DPO zal bijstaan.

De DBDMH zal erop toezien dat de benoemde ambtenaren 
een opleiding terzake volgen.

Mijn kabinet beschikt over een informaticaverantwoordelijke 
die de rol van beambte voor gegevensbescherming vervult, maar 
heeft op heden geen Afgevaardigde voor Gegevensbescherming 
(DPO).

Vraag nr. 194 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 18 mei 
2017 (Fr.) :

De bezoldigingen in het ministerieel kabinet.

Kan u mij voor het geheel van uw kabinet (ambtenaren en 
contractuele werknemers) buiten het ondersteunend personeel, 
meedelen hoeveel op 1 mei 2017 het op jaarbasis berekende 
gemiddelde bedroeg van de drie hoogste bezoldigingen en het 
gemiddelde van de drie laagste bezoldigingen, met inbegrip van 
premies en vergoedingen.

Antwoord : Rekening houdend met het feit dat, op jaarbasis, 
een gemiddelde op te maken van de drie hoogste en de drie 
laagste verloningen van het kabinet aan het Geachte Lid geen 
enkele nuttige informatie zou verschaffen over de reële verloning 
van de leden binnen datzelfde kabinet en rekening houdend 
met het gebrek aan precisering over wat onder de noemer valt 
van ondersteunend personeel, nodig ik het Geachte Lid tot het 
raadplegen van het Besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Regering van 20 juli 2014 (B.S. 10.09.2014) tot vaststelling van 
de samenstelling en de werking van de kabinetten van de leden 
van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering en van de geweste-
lijke staatssecretarissen.

In Afdeling 4, Bezoldigingen, toelagen en vergoedingen 
(artikelen 10 tot 18), van voornoemd besluit van 20 juli 2014, zal 
u alle informatie terugvinden betreffende de vastlegging van de 
bezoldigingen, premies en vergoedingen die de personeelsleden 
van Brusselse ministeriële kabinetten genieten.
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La consultation, par ailleurs, de l’annexe I de l’arrêté 
du Gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale du 27 
mars 2014 (M.B. 05.06.2014) portant le statut administratif 
et pécuniaire des agents du Ministère de la Région Bruxelles-
Capitale lui permettra d’évaluer, ce qui semble être son propos, 
le montant des rémunérations allouées aux membres du Cabinet 
plus sûrement et justement que tous les calculs de moyenne qui 
pourraient lui être fournis.  

Question n° 195 de M. Vincent De Wolf du 22 mai 2017 
(Fr.) :

L’incubation d’entreprises étrangères en Région bruxelloise.
 

Il me revient que vous avez eu l’occasion d’inaugurer le 
nouvel incubateur pour entreprises étrangères situé au sein du 
complexe UNO. Le « Brussels Foreign Investors Hub » est la 
version modernisée de l’ancien lieu d’accueil qui était exploité 
depuis une décennie et qui avait permis de soutenir gratuitement 
une centaine d’entreprises. Afin de compléter mon information, je 
souhaiterais obtenir des réponses aux questions suivantes :

–    Quel a été le nombre d’entreprises qui ont été accueillies en 
2014, en 2015 et en 2016 ? Pourriez-vous me communiquer 
la liste des acteurs économiques concernés, leur secteur 
d’activité respectif ainsi que leur durée d’occupation de 
l’incubateur public géré par vos services ?

–    Selon les informations à votre disposition pour les années 
précitées, quels ont été les taux d’implantation en Région 
bruxelloise, et ce après la période de test du marché 
bruxellois ? Pourriez-vous me communiquer la liste des 
entreprises qui ont quitté l’incubateur de Brussels Invest & 
Export pour s’installer durablement sur le territoire régional ?

Réponse : Lors de la période couvrant les années 2014, 2015 
et 2016, l’incubateur a accueilli 22 entreprises, dont 8 dans les 
services aux entreprises, 6 dans les technologies de l’information 
et de la communication, 2 dans la finance, 2 dans l’agroalimen-
taire, 1 dans la mode, 1 dans l’audiovisuel, 1 dans la construction 
et 1 dans les services publics.  

Pour des raisons de confidentialité, je ne souhaite pas dévoiler 
les noms des entreprises concernées.

Elles sont toutes restées dans l’incubateur pendant 3 mois, le 
terme maximum autorisé par le Brussels Foreign Investors Hub.  

3 entreprises sur les 22 ne se sont pas implantées en Région 
bruxelloise au moment de quitter l’incubateur. Les 19 autres ont 
bel et bien opté pour une implantation en Région de Bruxelles-
Capitale. Une d’entre elles a quitté la Belgique entretemps, et une 
deuxième vient de déménager en Région flamande. Nous arrivons 

Na raadpleging van bijlage I van het besluit van de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering van 27 maart 2014 (B.S. 05.06.2014) 
houdende het administratief statuut en de bezoldigingsrege-
ling van de ambtenaren van het Ministerie van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest, zal hij het bedrag van de bezoldigingen 
toegekend aan de kabinetsleden kunnen evalueren, zoals hij het 
hier lijkt te formuleren, en dit op een meer correcte manier dan 
de berekening van gemiddelden die hen zouden bezorgd kunnen 
worden.

Vraag nr. 195 van de heer Vincent De Wolf d.d. 22 mei 
2017 (Fr.) :

Incubator van buitenlandse bedrijven in het Brussels 
Gewest.

Ik heb vernomen dat u de nieuwe incubator voor buiten-
landse bedrijven in het VN-complex officieel geopend hebt. De 
« Brussels Foreign Investors Hub » is de gemoderniseerde versie 
van de oude incubator die sinds een decennium werd gebruikt en 
waarin een honderdtal bedrijven gratis ondersteund werden. Om 
mijn informatie aan te vullen, had ik u graag de volgende vragen 
gesteld :

–    Hoeveel bedrijven werden opgevangen in 2014, 2015 en 2016 ? 
Kunt u een lijst bezorgen van de betrokken economische 
actoren, hun respectieve bedrijfstak en de periode waarin ze 
een beroep hebben gedaan op de door uw diensten beheerde 
incubator ?

–    Wat waren volgens de informatie waarover u voor de 
voornoemde jaren beschikt, de percentages van vestiging in 
het Brussels Gewest na de periode waarin de Brusselse markt 
werd getest ? Kunt u me een lijst bezorgen van de bedrijven 
die de incubator van Brussels Invest & Export hebben verlaten 
en zich op het gewestelijk grondgebied hebben gevestigd ?

Antwoord : Tijdens de periode 2014 - 2016 heeft de incubator 
22 ondernemingen ontvangen, waarvan 8 afkomstig zijn uit de 
sector van dienstverlening naar bedrijven, 6 uit de sector van de 
informatie- en communicatietechnologieën, 2 uit de financiële 
sector, 2 uit de voedingsindustrie, 1 uit de modesector, 1 uit de 
audiovisuele sector, 1 uit de bouwsector en 1 uit de openbare 
diensten.

Om redenen van vertrouwelijkheid wens ik de namen van de 
betrokken ondernemingen niet kenbaar te maken.

Ze verbleven allemaal gedurende 3 maanden – de maximale 
duur toegestaan door de Brussels Foreign Investors Hub – in de 
incubator.

Van de 22 ondernemingen zijn er 3 niet gevestigd in het 
Brussels Gewest op het ogenblik dat ze de incubator verlaten. 
De 19 anderen hebben wel degelijk gekozen voor een inplanting 
in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Een van hen heeft 
ondertussen België verlaten, een tweede is zopas verhuisd 
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ainsi à un taux d’implantation durable sur notre territoire de 77 % 
pour les 3 années concernées.  

Question n° 196 de Mme Joëlle Milquet du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Les conséquences du piétonnier du centre-ville sur le travail 
du SIAMU.

Vous étiez interrogée il y a un peu plus d’un an au sujet du 
piétonnier du centre de la Ville de Bruxelles et de ses conséquences 
sur le travail du Siamu. Vous indiquiez alors que la Ville avait 
apporté des solutions à un bon nombre de remarques formulées 
par le Siamu : voiries entravées qui sont maintenant libérées, 
façades redevenues accessibles aux auto-échelles,...  

Toutefois, vous signaliez que certaines remarques devaient 
néanmoins encore être prises en considération comme, par 
exemple, l’amélioration de l’accessibilité de la caserne Anderlecht 
à l’intérieur du Pentagone ou du remplacement des dispositifs 
fixes par des dispositifs mobiles à certains endroits. Est-ce que le 
nécessaire a désormais été fait à cet égard ?

Je voulais également savoir si une étude comparative, suf-
fisamment longue pour fournir des résultats probants, avait été 
effectuée concernant le ralentissement de la vitesse de parcours 
des véhicules d’intervention de la caserne Héliport ? Si oui, quel 
en sont les résultats ?

Enfin, vous releviez que l’axe de circulation le long du canal 
(entre Sainctelette et la Porte de Ninove) est particulièrement 
engorgé et difficilement praticable à certaines heures de la 
journée et qu’à cet égard, des mesures visant à améliorer les temps 
d’intervention du Service d’incendie étaient à l’étude auprès de 
Bruxelles Mobilité. Est-ce que cette étude a mené à des actions 
concrètes ? Si oui, lesquelles ?

Réponse : En ce qui concerne les remarques qui devaient 
encore être prises en considération dont, notamment, l’améliora-
tion de l’accessibilité de la caserne d’Anderlecht à l’intérieur du 
Pentagone, le SIAMU avait effectivement demandé à ce qu’un 
passage soit possible de part en part du Pentagone, entre la porte 
d’Anderlecht et la porte d’Anvers. L’objectif de cette demande 
visait aussi bien une solution pour les secours venant de la caserne 
d’Anderlecht que pour ceux venant de l’Héliport. Elle pouvait 
également apporter une solution dans le cadre du chantier à la 
porte de Ninove qui s’est ajouté depuis.

Le SIAMU n’a toutefois pas encore été informé de la position 
du conseil communal de la Ville de Bruxelles à ce sujet.  

Le remplacement des dispositifs fixes par des dispositifs 
mobiles à certains endroits connait quant à lui plutôt un retour 

naar het Vlaamse Gewest. Op die manier komen we tot een 
percentage duurzame inplanting op ons grondgebied van 77 % 
voor de 3 desbetreffende jaren.

Vraag nr. 196 van mevr. Joëlle Milquet d.d. 23 mei 2017 
(Fr.) :

De gevolgen van de voetgangerszone in het stadscentrum 
voor het werk van de DBDMH.

Iets meer dan een jaar geleden werd u ondervraagd over de 
voetgangerszone in het stadscentrum van Brussel en de gevolgen 
daarvan voor het werk van de DBDMH. U gaf toen aan dat de stad 
oplossingen had geboden voor een groot deel van de opmerkingen 
die de DBDMH had geformuleerd : belemmerde wegen die nu 
zijn vrijgemaakt, gevels die opnieuw toegankelijk zijn voor 
ladderwagens…

U wees er echter ook op dat sommige opmerkingen nog 
in aanmerking moesten worden genomen, zoals bijvoorbeeld 
de verbetering van de toegankelijkheid van de kazerne van 
Anderlecht binnen de Vijfhoek of de vervanging van vaste 
voorzieningen door mobiele voorzieningen op sommige plaatsen. 
Werd inmiddels het nodige daarvoor gedaan ?

Ik zou ook graag weten of een vergelijkende studie, die lang 
genoeg is om afdoende resultaten te leveren, werd uitgevoerd over 
de beperking van de trajectsnelheid van de interventievoertuigen 
van de kazerne Helihaven ? Zo ja, wat zijn de resultaten daarvan ?
 

Ten slotte merkte u op dat de verkeersas langs het kanaal 
(tussen Sainctelette en de Ninoofsepoort) bijzonder opgestopt 
en moeilijk begaanbaar is op bepaalde uren van de dag en dat er 
in dat opzicht maatregelen ter verbetering van de interventietijd 
van de brandweerdienst werden bestudeerd bij Brussel Mobiliteit. 
Heeft die studie geleid tot concrete acties ? Zo ja, welke ?  

Antwoord : Wat betreft de opmerkingen waarmee nog 
rekening moest worden gehouden waaronder met name de 
verbetering van de toegang tot de kazerne van Anderlecht binnen 
de Vijfhoek, klopt het dat de DBDMH gevraagd had om een 
doorgang mogelijk te maken dwars door de Vijfhoek, tussen de 
Anderlechtse Poort en de Antwerpse Poort. De bedoeling van deze 
vraag beoogde ook een oplossing voor de hulpdiensten komende 
van de kazerne van Anderlecht zowel als die van de Helihaven. 
Het kon ook een oplossing bieden in het kader van de werf aan de 
Ninoofsepoort die sindsdien is bijgekomen.

De DBDMH werd echter nog niet op de hoogte gebracht 
van het standpunt van de gemeenteraad van de Stad Brussel 
hieromtrent.

De vervanging van de vaste inrichtingen door mobiele inrich-
tingen op bepaalde plaatsen is daarentegen een stap terugzetten 
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en arrière et ce essentiellement pour des raisons de sécurisation 
du piétonnier dans le cadre d’actes terroristes. Ainsi, une série 
de bacs sont installés dans le piétonnier dans le but d’éviter les 
voitures béliers. La mise en place de ces dispositifs a été peu 
concertée avec le SIAMU.

En ce qui concerne l’étude de l’impact de la mise en place du 
piétonnier sur les temps d’intervention, aucune étude comparative 
n’a pu être réalisée et ce pour différents raisons.

Premièrement, le tri des données ne permet pas une analyse 
de qualité et l’échantillonnage qui a été réalisé ne permet pas non 
plus une répartition spatiale des interventions suffisante pour être 
probante.

Deuxièmement, d’autres éléments sont venus s’ajouter au 
piétonnier en termes de mobilité. Il est donc impossible de mettre 
en exergue ce qui est lié au piétonnier et ce qui est lié aux autres 
évènements, principalement la fermeture du tunnel Stéphanie, la 
fermeture du tunnel Porte de Hal et le chantier Porte de Ninove.  

Pour ce qui est de l’axe de circulation le long du canal, le 
SIAMU avait demandé d’une part de rendre carrossable sur son 
ensemble le site propre du tram et, d’autre part, un phasage des 
feux sur commande au carrefour Sainctelette. Cette demande a été 
relayée au cabinet Smet et à la STIB.

À l’heure actuelle, la décision concernant la première 
proposition n’a pas encore été prise. À ce propos, deux critères 
importants sont à prendre en compte : le cout de l’aménagement 
et la conservation de la zone engazonnée du site propre du tram. 
Des réunions de concertation avec le cabinet Smet et la STIB se 
poursuivent. Une nouvelle solution se profilerait et est à l’étude 
pour le moment.

La deuxième proposition, à savoir le phasage du feu de 
circulation Yser/Sainctelette, a été reçue favorablement et devrait 
être très prochainement opérationnelle (les tests en présence de 
Bruxelles Mobilité et du SIAMU devraient encore avoir lieu en 
juin).

L’officier du SIAMU qui suit l’aspect Mobilité poursuit ses 
réunions et contacts aussi bien avec la Ville de Bruxelles qu’avec 
la STIB et le cabinet du Ministre Pascal Smet afin de continuer à 
attirer l’attention sur l’importance de l’accessibilité des lieux et 
d’un temps d’intervention le moins élevé possible pour le travail 
des pompiers.

Question n° 197 de M. Bernard Clerfayt du 23 mai 2017 
(Fr.) :

Les couts du personnel détaché des administrations.

La Cour des Comptes vient de rendre son rapport au Parlement 
wallon sur les comptes de la Région wallonne. Dans ce rapport, 
la Cour signale que les couts du personnel des administrations 
publiques wallonnes détaché dans les cabinets du gouvernement 
wallon ne sont pas directement imputés dans les budgets afférents 

voornamelijk omdat de voetgangerszone beveiligd moet worden 
in het kader van terroristische daden. Zo worden een reeds bakken 
geïnstalleerd in de voetgangerszone om ramwagens te voorkomen. 
De invoering van deze inrichtingen werd amper overlegd met de 
DBDMH.

Wat betreft de studie over de impact van de invoering van de 
voetgangerszone op de interventietijden, kon geen vergelijkende 
studie worden uitgevoerd en dit om verschillende redenen.

Ten eerste is geen kwaliteitsvolle analyse mogelijk met de 
gegevensverwerking en met de steekproef die werd uitgevoerd, 
kunnen de interventies ook niet voldoende in de ruimte worden 
verdeeld om doorslaggevend te zijn.

Ten tweede bracht de voetgangerszone naast de mobili-
teitsproblemen ook andere elementen met zich mee. Het is dus 
onmogelijk om aan te geven wat gelinkt is aan de voetgangers-
zone en wat gelinkt is aan andere evenementen, voornamelijk 
de sluiting van de Stefaniatunnel, de sluiting van de Tunnel 
Hallepoort en de werf aan de Ninoofsepoort.

Wat de verkeersas langs het kanaal betreft, had de DBDMH 
enerzijds gevraagd om de trambedding volledig berijdbaar te 
maken en anderzijds te zorgen voor een afstelling op afstand van 
de verkeerslichten aan het Sainctelette kruispunt. Deze vraag 
werd overgemaakt aan het kabinet Smet en aan de MIVB.

Tot op heden werd nog geen beslissing genomen wat betreft 
het eerste voorstel. Hiervoor dienen twee belangrijke criteria in 
rekening te worden genomen : de kostprijs van de inrichting en 
het behoud van de met gras ingezaaide zone van de trambedding. 
Overlegvergaderingen met kabinet Smet en de MIVB zijn gaande.
  

Het tweede voorstel, namelijk de fasering van de verkeers-
lichten aan het kruispunt Yzer/Sainctelette, werd positief onthaald 
en zou zeer binnenkort operationeel moeten zijn (de testen in 
aanwezigheid van Brussel Mobiliteit en de DBDMH zouden nog 
in juni moeten plaatsvinden).

De officier van de DBDMH die het aspect Mobiliteit opvolgt 
zet zijn vergaderingen en contacten verder zowel met de Stad 
Brussel als met de MIVB en het kabinet van Minister Pascal Smet 
om de aandacht te blijven vestigen op het belang van de toegan-
kelijkheid van de plaatsen en een zo kort mogelijke interventietijd 
voor het werk van de brandweer.

Vraag nr. 197 van de heer Bernard Clerfayt d.d. 23 mei 
2017 (Fr.) :

De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen.

Het Rekenhof heeft zopas zijn verslag over de rekeningen 
van het Waals Gewest aan het Waals Parlement uitgebracht. In 
dat verslag wijst het Hof erop dat de kosten voor het personeel 
van de Waalse overheidsdiensten, dat gedetacheerd wordt naar 
de kabinetten van de Waalse Regering niet rechtstreeks geboekt 
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au cout des cabinets mais restent logés dans les budgets des admi-
nistrations privées de ces agents détachés. Cette pratique a pour 
effet de minorer le cout budgétaire des cabinets tel qu’il est affiché 
dans le budget régional rendu public et adopté par le Parlement 
bruxellois.  

J’aimerais savoir si cette pratique est également en vigueur en 
Région bruxelloise.

1. Combien de personnes, membres d’une administration 
publique bruxelloise ou d’un OIP dépendant de la tutelle 
régionale, travaillent ou travaillaient-elles dans votre cabinet 
pour les années 2014, 2015, 2016 et 2017 ?

2. Le cout des salaires et avantages accordés à ces membres de 
votre cabinet sont-ils imputés dans les frais de fonctionne-
ment du cabinet ou restent-ils à charge de l’administration qui 
les employait avant ce détachement ?

3. Quel est, pour chacune de ces années, le cout salarial total de 
ces détachements ?

4. N’estimez-vous pas préférable de déclarer dans le budget de 
la Région bruxelloise le cout complet des cabinets ministé-
riels et d’informer complètement le Parlement bruxellois de 
cette dépense ?

5. L’absence de vote formel d’autorisation de cette dépense par 
le Parlement n’interdit-elle pas le détachement de personnel 
de l’administration vers les cabinets ?

Réponse : L’arrêté du gouvernement de la Région de 
Bruxelles-Capitale du 20 juillet 2014 dispose, en son article 5, 
§ 6, que « les membres du personnel des services du Ministère de 
la Région de Bruxelles-Capitale, des organismes para-régionaux 
bruxellois de type A et B ainsi que des sociétés régionales de droit 
public pour lesquelles des subventions de fonctionnement sont 
octroyées par la Région peuvent, à la demande des membres du 
gouvernement et des secrétaires d’État, être détachés auprès de 
leur cabinet » et que « la rémunération desdits membres reste à 
charge du budget de l’autorité administrative qui donne l’autori-
sation de leur détachement. »

1. Conformément à ces dispositions, des membres du personnel 
du SPRB et de divers OIP de type A et B sont effectivement 
détachés auprès de mon cabinet :

–    En 2014 :

–  Secrétaire de cabinet : 1

Soit un total de 1 agent.

–    En 2015

–  Secrétaire de cabinet : 1

–  Conseiller(ère) : 1

Soit un total de 2 agents.

–    En 2016

–  Secrétaire de cabinet : 1

–  Conseiller(ère) : 1

Soit un total de 2 agents.

worden in de bijhorende begrotingen voor de kosten van de 
kabinetten, maar blijven staan in de begrotingen van de private 
besturen van dit gedetacheerd personeel. Deze praktijk heeft 
als gevolg dat de begrotingskost voor de kabinetten vermindert, 
zoals bedoeld wordt in de gewestbegroting, die openbaar gemaakt 
wordt en door het Brussels Parlement goedgekeurd wordt.

Ik zou willen weten of deze praktijk ook geldt in het Brussels 
Gewest.

1. Hoeveel personen, die lid zijn van een Brusselse overheids-
dienst of een ION die afhangt van het gewestelijk toezicht, 
werken of werkten in uw kabinet in 2014, 2015, 2016 en 
2017 ?

2. Wordt de kost voor de lonen en voordelen voor deze leden 
van uw kabinet geboekt als werkingskosten van het kabinet of 
blijven die ten laste van het bestuur dat hen tewerkstelde vóór 
deze detachering ?

3. Wat is voor elk van die jaren de totale loonkost van de 
detacheringen ?

4. Vindt u het niet beter om in de begroting van het Brussels 
Gewest de volledige kostprijs van de ministeriële kabinetten 
op te nemen en het Brussels Parlement correct te informeren 
over deze uitgave ?

5. Sluit het gebrek aan formele stemming over de machtiging 
van deze uitgave door het Parlement niet uit dat personeel van 
het bestuur naar de kabinetten gedetacheerd wordt ?

Antwoord : Het besluit van de Brusselse Hoofdstedelijk 
Gewest van 20 juli 2014 bepaalt, in haar artikel 5, § 6, het 
volgende « De personeelsleden die behoren tot de diensten van het 
Ministerie van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, tot paragewes-
telijke instellingen van categorie A en B alsmede tot gewestelijke 
publiekrechtelijke maatschappijen waarvoor werkingstoelagen 
door het Gewest toegekend worden, kunnen, op verzoek van 
de leden van de Regering en van de staatssecretarissen, naar 
hun kabinet gedetacheerd worden » en dat « de bezoldiging van 
bedoelde personeelsleden ten laste blijft van de begroting van de 
administratieve overheid die de detachering toestaat. »

1. Overeenkomstig deze bepalingen, zijn er effectief personeels-
leden van de GOB en verschillende ION van type A en B 
gedetacheerd bij mijn kabinet :

–    In 2014 :

–  Kabinetssecretaris : 1

Hetzij 1 ambtenaar in totaal.

–    In 2015

–  Kabinetssecretaris : 1

–  Adviseur : 1

Hetzij 2 ambtenaren in totaal.

–    In 2016

–  Kabinetssecretaris : 1

–  Adviseur : 1

Hetzij 2 ambtenaren in totaal.
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–    En 2017

–  Secrétaire de cabinet : 1

–  Conseiller(ère) : 1

Soit un total de 2 agents.

2. Compte tenu de la fonction qu’ils occupent au cabinet, ces 
agents perçoivent une allocation de cabinet fixée conformé-
ment à l’article 14 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité.

Ils perçoivent éventuellement également, conformément à 
l’article 14 bis de ce même arrêté, un complément de prime, 
dit prime d’expertise, si la fonction qu’ils occupent au sein du 
cabinet est assortie, conformément aux dispositions figurant à 
l’article 10 de l’arrêté du 20 juillet 2014 précité, d’une échelle 
de traitement supérieure à celle dont ils bénéficient au sein de 
leur administration d’origine.

Le cout de ces allocations et primes est imputé dans les frais 
de fonctionnement du cabinet.

3. Il ne parait pas possible d’établir, avec la précision requise, le 
cout salarial total de ces détachements dans la mesure où le 
montant réel de la rémunération des agents détachés, liquidée 
par leur administration d’origine, est un élément qui relève de 
leur vie privée et qui n’est pas communiqué au cabinet.  

En fonction de la situation personnelle de l’agent concerné 
(ancienneté, personnes à charge, etc.) la rémunération peut 
varier considérablement. Elle est cependant évaluable, en 
fonction de leur grade, puisqu’elle est fixée dans un barème 
(voir les annexes des arrêtés du gouvernement de la Région 
de Bruxelles-Capitale du 27 mars 2014 – M.B. 05.06.2014 
– fixant le statut administratif et pécuniaire des membres du 
personnel du MRBC et des OIP bruxellois).  

4. C’est une simple question de ventilation de dépenses 
autorisées qui poserait problème si tous les services du gou-
vernement, administrations et cabinets, n’étaient pas, in fine, 
chargés de la même mission : la mise en œuvre des politiques 
arrêtées par le gouvernement

5. Tant l’habilitation figurant dans la loi spéciale du 12 janvier 
1989 relative aux institutions bruxelloises, notamment 
l’article 40, § 1er, qui renvoie aux dispositions de la loi 
spéciale du 8 aout 1980 de réformes institutionnelles, que 
celles figurant dans les différentes ordonnances créant les 
OIP bruxellois confèrent au gouvernement régional pleine 
compétence pour fixer le statut administratif et pécuniaire 
de ses services. La possibilité de détacher des membres du 
personnel des administrations dans les cabinets ministériels et 
le maintien de leur rémunération à charge de l’administration 
dont ils sont agents figurent expressément dans les différents 
statuts arrêtés par le gouvernement.  

Quelle que soit leur affectation, les rémunérations des 
membres du personnel des services du gouvernement figurent 
bien dans le budget régional.  

–    In 2017

–  Kabinetssecretaris : 1

–  Adviseur) : 1

Hetzij 2 ambtenaren in totaal.

2. Rekening houdend met de functie die ze uitoefenen op het 
kabinet, krijgen deze ambtenaren een kabinetstoelage over-
eenkomstig artikel 14 van voornoemd besluit van 20 juli 2014.

Ze krijgen eventueel ook, overeenkomstig artikel 14 bis van 
datzelfde besluit een premie genaamd deskundigheidspremie, 
indien de functie die ze uitoefenen op het kabinet overeen-
komstig de bepalingen in artikel 10 van voornoemd besluit 
van 20 juli 2014, wordt vergezeld van een weddeschaal die 
hoger is dan de schaal die ze krijgen binnen hun oorspronke-
lijke administratie.

De kost van deze toelagen en premies wordt aangerekend in 
de werkingskosten van het kabinet.

3. Het lijkt niet mogelijk om, met de vereiste nauwkeurigheid, de 
totale loonkost te bepalen van deze detacheringen aangezien 
het reële bedrag van de bezoldiging van de gedetacheerde 
ambtenaren, vereffend door hun oorspronkelijke administra-
tie, een element is dat tot de persoonlijke levenssfeer behoort 
en dit niet gecommuniceerd wordt aan het kabinet.

Afhankelijk van de persoonlijke situatie van de betrokken 
ambtenaar (anciënniteit, personen ten laste, enz.) kan 
de bezoldiging aanzienlijk verschillen. Deze kan echter 
geëvalueerd worden in functie van hun graad aangezien het 
vastgelegd is in een barema (zie de bijlagen van de besluiten 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest van 27 maart 2014 - 
B.S. 05.06.2014 - houdende vaststelling van het administratief 
statuut en de bezoldigingsregeling van de personeelsleden van 
het MBHG en van de Brusselse ION’s ).

4. Hier is het een kwestie van verdeling van de toegestane 
uitgaven die problematisch zou kunnen zijn indien alle 
diensten van de Regering, administraties en kabinetten, niet, 
in fine, belast waren met dezelfde opdracht : de tenuitvoerleg-
ging van de beleidslijnen besloten door de Regering.

5. Zowel de machtiging bepaald in de bijzondere wet van 
12 januari 2989 met betrekking tot de Brusselse instellingen, 
met name artikel 40, § 1, die verwijst naar de bepalingen 
van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot hervorming 
der instellingen, als de machtigingen opgenomen in de ver-
schillende ordonnanties tot oprichting van de Brusselse ION 
verlenen de gewestregering volle bevoegdheid om het admi-
nistratief en geldelijk statuut van haar diensten vast te leggen. 
De mogelijkheid om personeelsleden van administraties te 
detacheren in ministeriële kabinetten en het behoud van hun 
bezoldiging ten laste van de administratie waar ze ambtenaar 
zijn worden expliciet vermeld in de verschillende statuten 
besloten door de Regering.

Ongeacht de plaats waar ze tewerkgesteld zijn, worden de 
bezoldigingen van de personeelsleden van de diensten van 
de Regering wel degelijk opgenomen in de gewestelijke 
begroting.
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Question n° 199 de M. Philippe Close du 6 juin 2017 (Fr.) :
 

Le taux de Bruxellois au sein du SIAMU.

Dans le cadre de la commission des Affaires Intérieures, 
ce 30 mai, nous avons eu l’occasion de visiter le SIAMU et de 
prendre plus ample connaissance des défis auxquels il doit faire 
face.

À cette occasion, j’avais soulevé la question d’une plus grande 
représentation des Bruxellois au sein des effectifs du SIAMU.  

Mon groupe est particulièrement attentif à ce que les services 
publics, que ce soit à la police ou encore au SIAMU, soient le plus 
possible issus et à l’image de notre Région.

En termes de diversité, le SIAMU a signé une charte en 
janvier 2016 et plusieurs initiatives ont été lancées et nous les 
saluons mais les efforts se doivent d’être poursuivis dans cette 
matière. 

Pourriez-vous m’indiquer, dès lors, le taux de Bruxellois(es) 
au sein du SIAMU et les mesures prises afin que le SIAMU soit le 
plus le reflet de la diversité bruxelloise ?  

Réponse : En date du 1/6/2017, le taux de Bruxellois(es) au 
sein du SIAMU s’élèvait à 351 agents sur un total de 1.277 agents, 
soit 27,5 % de l’effectif.

Au sein de ces 351 agents bruxellois, on totalise 304 hommes 
pour 47 femmes dont 253 hommes dans les services opérationnels 
et 51 dans les services administratifs. En ce qui concerne les 
femmes, 45 sont occupées dans les services administratifs et 2 
dans les services opérationnels.

Retrouver au SIAMU le reflet de la diversité bruxelloise me 
tient évidemment à coeur. Comme j’ai déjà pu le préciser précé-
demment, c’est un travail de longue haleine pour lequel il convient 
de rester vigilants et de fournir des efforts en permanence.  

Un outil important pour promouvoir cette diversité est la 
sensibilisation du public (féminin, bruxellois, souffrant d’un 
handicap, etc).

Parmi les initiatives prises, je peux vous citer :

–    à l’occasion des salons de l’emploi, de la Journée de l’Iris 
ou encore de la Fête nationale, le SIAMU représenté, dans 
la mesure du possible, aussi bien par des femmes que des 
hommes, mettant l’égalité entre hommes et femmes systé-
matiquement en avant. Des dépliants « Diversité », intégrant 
l’aspect « femme-pompière », sont également distribués à ces 
occasions ;

Vraag nr. 199 van de heer Philippe Close d.d. 6 juni 2017 
(Fr.) :

Het percentage Brusselaars bij de DBDMH.

In het kader van de Commissie voor de Binnenlandse 
Zaken hadden wij op 30 mei de gelegenheid om een bezoek te 
brengen aan de DBDMH en om meer te weten te komen over de 
uitdagingen waaraan deze dienst het hoofd moet bieden.

Bij dit bezoek had ik de vraag geopperd inzake een hogere 
vertegenwoordiging van de Brusselaars bij het personeel van de 
DBDMH.

Mijn fractie hecht veel belang aan het feit dat de overheids-
diensten, zij het de politie of de DBDMH, onze regio zoveel 
mogelijk weerspiegelen en vertegenwoordigen.

Op het vlak van diversiteit heeft de DBDMH in januari 2016 
een charter ondertekend en verscheidene initiatieven werden 
gelanceerd die wij loven, maar de inspanningen daartoe moeten 
nog worden voortgezet.

Kan u mij dan ook het percentage Brusselaars bij de 
DBDMH meedelen, alsook de maatregelen die werden getroffen 
opdat de DBDMH de Brusselse diversiteit zoveel mogelijk zou 
weerspiegelen ?

Antwoord : Op 1/6/2017 waren er 351 Brusselse ambtenaren 
bij de DBDMH op een totaal van 1.277 ambtenaren, hetzij 27,5 % 
van het personeelsbestand.

Van deze 351 Brusselse ambtenaren zijn 304 personeelsleden 
van het mannelijk geslacht en 47 van het vrouwelijke, waarvan 
253 mannen in operationele diensten werken en 51 in administra-
tieve diensten. Wat de vrouwen betreft zijn er 45 tewerkgesteld in 
de administratieve diensten en 2 in de operationele diensten.

Ik hecht uiteraard veel belang aan het terugvinden van de 
Brusselse diversiteit binnen de DBDMH. Zoals ik voordien al 
heb kunnen aangeven, is dit een werk van lange adem waarvoor 
blijvende waakzaamheid noodzakelijk is en waarvoor voortdurend 
inspanningen moeten worden geleverd.

Een belangrijk instrument om deze diversiteit te bevorderen is 
de sensibilisering van het publiek (vrouwelijk, Brussels, met een 
handicap, enz.)

Ik noem hierbij enkele initiatieven die genomen werden :

–    ter gelegenheid van jobbeurzen, het Irisfeest of nog de 
Nationale Feestdag, waar de DBDMH is vertegenwoordigd, 
in de mate van het mogelijke, zowel door vrouwens als door 
mannen, om zo de man-vrouw gelijkheid systematisch naar 
voren te brengen. Folders over « diversiteit » met daarin het 
aspect « vrouwelijke brandweerlieden », worden op dergelijke 
events ook uitgedeeld ;



Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2017 (nr. 31)
Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2017 (no 31) 343

–    lors du choix de la photo à mettre sur les ambulances dans le 
cadre de la campagne « prévention incendie », il a été opté 
pour une photo sur laquelle figure des hommes et des femmes, 
d’origine diverse ;

–    une attention particulière est portée aux opportunités du 
métier pour tous lors des visites dans des écoles secondaires 
bruxelloises ou lorsque les écoles viennent visiter la caserne ;

–    lors de la dernière campagne de recrutement « pompiers-am-
bulanciers », le SIAMU a collaboré avec Beezy Brussels afin 
d’accompagner et de préparer les candidats bruxellois ;  

–    pour les postes administratifs, une collaboration systématique, 
et exclusive quand c’est possible, existe avec Actiris qui est en  
charge d’accompagner les chercheurs d’emploi bruxellois ;  

–    la participation du SIAMU, depuis quatre ans, aux Duo Days 
Handicap permet à une personne souffrant d’un handicap et 
des agents du SIAMU de vivre une expérience profession-
nelle ensemble. Grâce à la collaboration de Diversicom, 3 
personnes souffrant d’un handicap ont d’ailleurs été engagées 
dans le cadre d’un contrat d’adaptation professionnelle. Il 
s’agit d’une personne pour le service Lingerie, un personne 
pour le service Absences et une personne pour le service 
Cuisine. Une autre personne en situation de handicap a été 
engagée à la centrale 112 et ce, dans le cadre d’un contrat 
classique ;

–    la création d’une collaboration avec le service Diversité 
d’Actiris et le Comité Régional de la diversité afin de mettre 
en œuvre le mieux possible le plan diversité ;

–    l’intégration d’une épreuve « topographie », axée sur la 
connaissance de la capitale, dans les examens de recrutement 
des opérationnels ;

–    la mise en place prochainement d’un groupe de travail interne 
« Genre », décidée par le conseil de direction du 13 juin 
2017. Ce groupe fera l’analyse, avec tous les intervenants, de 
la dernière campagne de recrutement d’officiers et de celle 
de pompiers en vue de détecter ce qui peut être amélioré 
d’un point de vue gender mainstreaming lors de prochaines 
campagnes.

–    bij de keuze van de foto die op de ziekenwagens moest worden 
geplaatst in het kader van de campagne « brandpreventie » 
werd gekozen voor een foto waarop mannen en vrouwen van 
verschillende afkomst staan ;

–    bijzondere aandacht gaat naar de beroepsmogelijkheden voor 
eenieder tijdens bezoeken aan Brusselse middelbare scholen 
of wanneer scholen de kazerne komen bezoeken ;

–    bij de laatste rekruteringscampagne « brandweerman/
vrouw-ambulancier », heeft de DBDMH samengewerkt met 
Beezy Brussels om de Brusselse kandidaten te begeleiden en 
voor te bereiden ;

–    voor de administratieve functies is een systematische, en 
wanneer mogelijk ook een exclusieve, samenwerking met 
Actiris die belast is met de begeleiding van de Brusselse 
werkzoekenden ;

–    de deelname van de DBDMH, en dit al 4 jaar lang, aan de Duo 
Days Handicap, waardoor een persoon met een arbeidsbeper-
king en ambtenaren van de DBDMH samen een professio-
nele ervaring kunnen beleven. Dankzij de medewerking van 
Diversicom werden trouwens 3 mensen met een beperking in 
dienst genomen in het kader van een contract van beroepsaan-
passing. Het gaat om één persoon voor de Linnendienst, een 
voor de dienst Afwezigheden en een voor de dienst Keuken. 
Een andere persoon met een handicap werd aangenomen bij 
de 112-Centrale in het kader van een klassiek contract ;  

–    opzet van een samenwerking met de dienst Diversiteit van 
Actiris en het Gewestelijk Comité voor Diversiteit om het 
Diversiteitsplan zo goed mogelijk toe te passen ;

–    een proef « topografie » in de aanwervingsexamens van de 
operationelen integreren om de kennis van de hoofdstad te 
testen ;

–    zeer binnenkort de invoering van een interne werkgroep 
« Gender », beslist door de directieraad van 13 juni 2017. 
Deze groep zal samen met alle interveniënten een analyse 
maken van de laatste aanwervingscampagne van officieren en 
brandweerlieden om na te gaan wat verbeterd kan worden op 
vlak van gender mainstreaming bij de volgende campagnes. 
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Minister-President belast met Plaatselijke Besturen, Territoriale Ontwikkeling,  
Stedelijk Beleid, Monumenten en Landschappen, Studentenaangelegenheden, Toerisme,  

Openbaar Ambt, Wetenschappelijk Onderzoek en Openbare Netheid 
Ministre-Président chargé des Pouvoirs locaux, du Développement territorial, de la 

Politique de la Ville, des Monuments et Sites, des Affaires étudiantes, du Tourisme, de 
la Fonction publique, de la Recherche scientifique et de la Propreté publique

05.05.2017 669 Johan Van den Driessche ** De aggressie tegenover politieagenten. 24
Les agressions à l’encontre des agents de police.

12.05.2017 671 Vincent De Wolf ** Subsidies aan de private verenigingen die ijveren voor veiligheid en 
preventie.

27

Subventions aux associations privées œuvrant en matière de sécurité 
et de prévention.

12.05.2017 673 Johan Van den Driessche ** Het gebruik van de diensten van advocaten door uw kabinet. 28
Le recours aux services d’avocats par votre cabinet.

12.05.2017 674 Johan Van den Driessche ** Het gebruik van de diensten van advocaten door Brussel Plaatselijke 
Besturen, Brussel Gewestelijke Coördinatie en Brussel Stedelijke 
Ontwikkeling.

28

Le recours aux services d’avocats par Bruxelles Pouvoirs locaux, 
Bruxelles Coordination régionale et Bruxelles Développement 
urbain.

15.05.2017 675 Emin Özkara ** De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data protection 
officer » (DPO) en de impact van de algemene verordening 
gegevensbescherming op de gewestelijke overheidsdiensten en 
overheidsinstellingen.

29

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data Protection Officer » 
(DPO) et l’impact du Règlement Général sur la Protection des 
Données (RGPD) sur les services et organismes régionaux.

16.05.2017 676 Els Ampe ** De effectieve aanwezigheid van ministers tijdens participatie
vergaderingen betreffende woonprojecten.

32

La présence effective de ministres aux réunions participatives 
concernant des projets de logement.

16.05.2017 677 Ahmed El Khannouss ** De afvalclausule in het kader van grote vastgoedprojecten. 34
La clause déchets dans le cadre de gros projets immobiliers.

16.05.2017 678 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Het initiatiefadvies van de Economische en Sociale Raad over 
administratieve vereenvoudiging in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

36

L’avis d’initiative du Conseil économique et social sur la simplification 
administrative en Région de BruxellesCapitale.

18.05.2017 679 Alain Destexhe ** Het nut van een opleiding over de islam voor de Brusselse politie. 43
La pertinence de la formation sur l’islam des policiers bruxellois.
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18.05.2017 681 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1070 Anderlecht. 45
La lutte contre le radicalisme à Anderlecht 1070. 

18.05.2017 682 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1070 Anderlecht. 45
La lutte contre le radicalisme à Anderlecht 1070. 

18.05.2017 683 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1070 Anderlecht. 45
La lutte contre le radicalisme à Anderlecht 1070.

18.05.2017 684 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1160 Oudergem. 46
La lutte contre le radicalisme à Auderghem 1160. 

18.05.2017 685 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1160 Oudergem. 46
La lutte contre le radicalisme à Auderghem 1160.

18.05.2017 686 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1160 Oudergem. 46
La lutte contre le radicalisme à Auderghem 1160. 

18.05.2017 687 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1082 SintAgathaBerchem. 46
La lutte contre le radicalisme à BerchemSainteAgathe 1082. 

18.05.2017 688 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1082 SintAgathaBerchem. 46
La lutte contre le radicalisme à BerchemSainteAgathe 1082.

18.05.2017 689 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1082 SintAgathaBerchem. 46
La lutte contre le radicalisme à BerchemSainteAgathe 1082. 

18.05.2017 690 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1000, 1020, 1130, 1120 Brussel Stad. 47
La lutte contre le radicalisme à la ville de Bruxelles 1000, 1020, 1130, 

1120.

18.05.2017 691 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1000, 1020, 1130, 1120 Brussel Stad. 47
La lutte contre le radicalisme à la ville de Bruxelles 1000, 1020, 1130, 

1120.

18.05.2017 692 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1000, 1020, 1130, 1120 Brussel Stad. 47
La lutte contre le radicalisme à la ville de Bruxelles 1000, 1020, 1130, 

1120.

18.05.2017 693 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1040 Etterbeek. 47
La lutte contre le radicalisme à Etterbeek 1040. 

18.05.2017 694 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1040 Etterbeek. 47
La lutte contre le radicalisme à Etterbeek 1040. 

18.05.2017 695 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1040 Etterbeek. 47
La lutte contre le radicalisme à Etterbeek 1040. 

18.05.2017 696 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1140 Evere. 47
La lutte contre le radicalisme à Evere 1140. 
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18.05.2017 697 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1140 Evere. 47
La lutte contre le radicalisme à Evere 1140. 

18.05.2017 698 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1140 Evere. 47
La lutte contre le radicalisme à Evere 1140. 

18.05.2017 699 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1190 Vorst. 47
La lutte contre le radicalisme à Forest 1190. 

18.05.2017 700 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1190 Vorst. 47
La lutte contre le radicalisme à Forest 1190. 

18.05.2017 701 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1190 Vorst. 47
La lutte contre le radicalisme à Forest 1190. 

18.05.2017 702 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1083 Ganshoren. 47
La lutte contre le radicalisme à Ganshoren 1083.

18.05.2017 703 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1083 Ganshoren. 47
La lutte contre le radicalisme à Ganshoren 1083.

18.05.2017 704 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1083 Ganshoren. 47
La lutte contre le radicalisme à Ganshoren 1083.

18.05.2017 705 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1050 Elsene. 47
La lutte contre le radicalisme à Ixelles 1050. 

18.05.2017 706 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1050 Elsene. 47
La lutte contre le radicalisme à Ixelles 1050. 

18.05.2017 707 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1050 Elsene. 47
La lutte contre le radicalisme à Ixelles 1050. 

18.05.2017 708 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1090 Jette. 47
La lutte contre le radicalisme à Jette 1090. 

18.05.2017 709 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1090 Jette. 47
La lutte contre le radicalisme à Jette 1090. 

18.05.2017 710 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1090 Jette. 47
La lutte contre le radicalisme à Jette 1090. 

18.05.2017 711 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1081 Koekelberg. 48
La lutte contre le radicalisme à Koekelberg 1081. 

18.05.2017 712 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1081 Koekelberg. 48
La lutte contre le radicalisme à Koekelberg 1081. 

18.05.2017 713 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1081 Koekelberg. 48
La lutte contre le radicalisme à Koekelberg 1081. 
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18.05.2017 714 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1080 SintJansMolenbeek. 48
La lutte contre le radicalisme à MolenbeekSaintJean 1080.

18.05.2017 715 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1080 SintJansMolenbeek. 48
La lutte contre le radicalisme à MolenbeekSaintJean 1080.

18.05.2017 716 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1080 SintJansMolenbeek. 48
La lutte contre le radicalisme à MolenbeekSaintJean 1080.

18.05.2017 717 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1030 Schaarbeek. 48
La lutte contre le radicalisme à Schaerbeek 1030.

18.05.2017 718 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1030 Schaarbeek. 48
La lutte contre le radicalisme à Schaerbeek 1030.

18.05.2017 719 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1030 Schaarbeek. 48
La lutte contre le radicalisme à Schaerbeek 1030.

18.05.2017 720 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1060 SintGillis. 48
La lutte contre le radicalisme à SaintGilles 1060. 

18.05.2017 721 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1060 SintGillis. 48
La lutte contre le radicalisme à SaintGilles 1060. 

18.05.2017 722 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1060 SintGillis. 48
La lutte contre le radicalisme à SaintGilles 1060. 

18.05.2017 723 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1210 SintJoosttenNode. 48
La lutte contre le radicalisme à SaintJossetenNoode 1210.

18.05.2017 724 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1210 SintJoosttenNode. 48
La lutte contre le radicalisme à SaintJossetenNoode 1210.

18.05.2017 725 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1210 SintJoosttenNode. 48
La lutte contre le radicalisme à SaintJossetenNoode 1210.

18.05.2017 726 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1180 Ukkel. 48
La lutte contre le radicalisme à Uccle 1180. 

18.05.2017 727 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1180 Ukkel. 48
La lutte contre le radicalisme à Uccle 1180. 

18.05.2017 728 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1180 Ukkel. 48
La lutte contre le radicalisme à Uccle 1180. 

18.05.2017 729 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1170 WatermaalBosvoorde. 49
La lutte contre le radicalisme à WatermaelBoitsfort 1170. 

18.05.2017 730 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1170 WatermaalBosvoorde. 49
La lutte contre le radicalisme à WatermaelBoitsfort 1170. 
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18.05.2017 731 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1170 WatermaalBosvoorde. 49
La lutte contre le radicalisme à WatermaelBoitsfort 1170. 

18.05.2017 732 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1200 SintLambrechtsWoluwe. 49
La lutte contre le radicalisme à WoluweSaintLambert 1200.

18.05.2017 733 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1200 SintLambrechtsWoluwe. 49
La lutte contre le radicalisme à WoluweSaintLambert 1200.

18.05.2017 734 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1200 SintLambrechtsWoluwe. 49
La lutte contre le radicalisme à WoluweSaintLambert 1200.

18.05.2017 735 Emin Özkara ** De bestrijding van radicalisme in 1150 SintPietersWoluwe. 49
La lutte contre le radicalisme à WoluweSaintPierre 1150.

18.05.2017 736 Bea Diallo ** De bestrijding van radicalisme in 1150 SintPietersWoluwe. 49
La lutte contre le radicalisme à WoluweSaintPierre 1150.

18.05.2017 737 Zahoor Ellahi Manzoor ** De bestrijding van radicalisme in 1150 SintPietersWoluwe. 49
La lutte contre le radicalisme à WoluweSaintPierre 1150.

22.05.2017 738 Fabian Maingain ** De creatieruimten voor graffiti en Street Art in Brussel. 49
Les espaces de création de graffiti et de Street Art à Bruxelles.

22.05.2017 740 Emin Özkara ** De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data protection 
officer » (DPO) en de impact van de algemene verordening 
gegevensbescherming op de OCMW’s, gemeenten en 
intercommunales van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

54

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data Protection Officer » 
(DPO) et l’impact du Règlement Général sur la Protection des 
Données (RGPD) sur les CPAS, communes et intercommunales de 
la Région de  BruxellesCapitale.

22.05.2017 741 Emin Özkara ** De oproep tot projecten ter bevordering van initiatieven die de sociale 
cohesie, de interculturele dialoog en de diversiteit bevorderen.

56

Appels à projets visant à promouvoir des initiatives qui renforcent la 
cohésion sociale, le dialogue interculturel et la diversité.

22.05.2017 742 Vincent De Wolf ** Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met beperkte mobiliteit 
en slechtzienden.

57

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité réduite et 
les malvoyants.

22.05.2017 743 Emin Özkara ** Het omhakken van bomen langs verschillende bermen naast de sporen 
in Ukkel en Vorst.

60

L’abattage d’arbres sur plusieurs talus jouxtant les rails de chemin de 
fer dans les communes d’Uccle et de Forest.

22.05.2017 744 Fatoumata Sidibé ** Gevolg gegeven aan de procedure voor de terugbetaling van de btw 
betreffende de subsidies die citydev.brussels toegekend heeft voor 
woningen voor middelgrote inkomens.

62
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Les suites données à la procédure de restitution de la TVA relative 
aux subsides attribués par citydev.brussels pour la réalisation de 
logements pour revenus moyens.

23.05.2017 745 Serge de Patoul ** Tarifering van de leveringen door de intercommunales in uitzonderlijke 
situaties.

63

La tarification des prix de fournitures par les intercommunales dans 
des situations exceptionnelles.

23.05.2017 746 Emmanuel De Bock ** Gevolgen van het onwettig kappen van honderden bomen op de 
spoorbermen door Infrabel.

65

Les suites de l’abattage illégal par Infrabel de centaines d’arbres sur 
les talus de chemins de fer.

23.05.2017 747 Joëlle Milquet ** Versterking van de sociale bemiddelaars en de straatwerkers. 67
Le renforcement des médiateurs sociaux et des éducateurs de rue.

23.05.2017 748 Joëlle Milquet ** Het strategisch comité inzake optische vezels. 68
Le Comité stratégique en matière de fibre optique.

23.05.2017 749 Joëlle Milquet ** De verdediging van een speciale status voor gemeenschapswachten 
vaststellers.

70

La défense d’un statut particulier des gardiens de la paix constatateurs.

01.06.2017 751 Joëlle Milquet ** De evolutie van de Gewestelijke School voor Openbaar Bestuur. 70
L’évolution de l’École régionale d’administration publique.

24.05.2017 752 Fatoumata Sidibé ** De terugwerking van de nieuwe verplichtingen rond de aankoop van 
een woning citydev.brussels.

74

La rétroactivité des nouvelles obligations liées à l’achat d’un logement 
citydev.brussels.

24.05.2017 753 Françoise Bertieaux ** Controle op de reglementering inzake de aankoop van gesubsidieerde 
woningen.

76

Le contrôle de la réglementation relative à l’acquisition de logements 
subventionnés.

01.06.2017 754 Alain Maron ** De gebouwen van de gewestelijke grondregie die ter beschikking van 
de vzw Samusocial zijn gesteld.

78

Les bâtiments de la Régie foncière régionale mis à la disposition du 
Samusocial asbl.

06.06.2017 755 Annemie Maes * De kapvergunningen afgeleverd door het Gewest. 3
Les permis d’urbanisme pour l’abattage d’arbres délivrés par la 

Région.

06.06.2017 756 Emin Özkara ** Het onderhoud van de standbeelden in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest. 

79

L’entretien des statues de la Région de BruxellesCapitale.
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06.06.2017 757 Emin Özkara * De prostitutie op straat in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. 4
La prostitution de rue en Région de BruxellesCapitale.

09.06.2017 758 Emin Özkara * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

5

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 759 Bea Diallo * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

5

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 760 Zahoor Ellahi Manzoor * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

5

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 761 Julien Uyttendaele * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

5

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 762 Gaëtan Van Goidsenhoven * De verlenging van de openingsuren van de sluizen in Wallonië en de 
gevolgen voor de Haven van Brussel.

7

L’allongement des heures d’ouverture des écluses en Wallonie et 
l’incidence sur le Port de Bruxelles.

12.06.2017 763 Emin Özkara * Struikelstenen in het Brussels Gewest. 7
Les pavés de la mémoire installés en Région bruxelloise.

12.06.2017 764 Cieltje Van Achter * De vergoedingen en de kosten van NEO. 8
Les rémunérations et les couts liés à NEO.

14.06.2017 765 Emmanuel De Bock ** De gemeentelijke opcentiemen bij de onroerende voorheffing voor 
2017.

80

Les taxes communales additionnelles relatives au précompte immobilier 
pour l’année 2017.

14.06.2017 766 Emmanuel De Bock ** De gemeentelijke opcentiemen bij de personenbelasting voor 2017. 82
Les taxes communales additionnelles relatives à l’impôt des personnes 

physiques pour l’année 2017.

21.06.2017 770 Dominique Dufourny ** De campagne « Where will Brussels take you ? ». 83
La campagne « Where will Brussels take you ? ».
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Minister belast met Financiën, Begroting, Externe Betrekkingen en Ontwikkelingssamenwerking 
Ministre chargé des Finances, du Budget, des Relations extérieures et de la Coopération au Développement

12.05.2015 46 Benoît Cerexhe ❍ De regels inzake het gebruik van het internet voor privédoeleinden. 22
Les règles régissant l’utilisation d’internet à des fins privées.

16.11.2015 76 Emmanuel De Bock ❍ Berekeningen van de FOD Financiën betreffende de personenbelasting 
(PB) van de gemeenten.

22

Les calculs du SPF Finances concernant l’impôt des personnes 
physiques (IPP) des communes.

15.12.2015 82 Benoît Cerexhe ❍ Belastingen op motorvoertuigen. 22
Les taxes sur les véhicules automobiles.

09.02.2016 97 Michaël Verbauwhede ❍ De verkoop van het Actirisgebouw. 23
La vente du bâtiment Actiris.

20.03.2017 167 Emmanuel De Bock ❍ De gemeentelijke en gewestelijke return van de federale fiscale 
regularisaties.

23

Les retours communaux et régionaux des régularisations fiscales 
fédérales.

25.04.2017 173 Paul Delva ** Erfsprong. 85
Le saut de génération.

12.05.2017 175 Johan Van den Driessche ** Het gebruik van de diensten van advocaten door uw kabinet. 86
Le recours aux services d’avocats par votre cabinet.

15.05.2017 176 Johan Van den Driessche ** Het gebruik van de diensten van advocaten door Brussel Financiën en 
Begroting.

87

Le recours aux services d’avocats par Bruxelles Finances et Budget.

18.05.2017 178 Hasan Koyuncu ** De bezoldigingen in het ministerieel kabinet. 87
Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

23.05.2017 180 Bernard Clerfayt ** De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen. 88
Les couts du personnel détaché des administrations.

01.06.2017 181 Marc Loewenstein ** Kosten van de organisatie van het systeem voor kilometerheffing op 
vrachtwagens in Brussel.

91

Les charges liées à l’organisation du système de taxation kilométrique 
des poids lourds à Bruxelles.

01.06.2017 182 Marc Loewenstein ** Inning van de boetes in het kader van de kilometerheffing en 
tekortkomingen van Satellic.

92

La perception des amendes liées à la taxation kilométrique et les 
manquements de Satellic.
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09.06.2017 183 Emin Özkara ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

94

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.                                

09.06.2017 184 Bea Diallo ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

94

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.              

09.06.2017 185 Zahoor Ellahi Manzoor ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

94

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 186 Julien Uyttendaele ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

94

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.              

Minister belast met Tewerkstelling, Economie en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp 
Ministre chargé de l’Emploi, de l’Économie et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide médicale urgents

05.05.2017 930 Vincent De Wolf ** De economische sector van de handel in tweedehandsvoertuigen. 96
Le secteur économique du commerce des véhicules d’occasion.

05.05.2017 932 Vincent De Wolf ** Autodelen in de overheidsdiensten. 96
L’autopartage dans les services publics.

05.05.2017 933 Vincent De Wolf ** De economische sector van het transport met autocars. 98
Le secteur économique du tranport par autocar.

05.05.2017 934 Vincent De Wolf ** Cyberaanvallen tegen de overheidsdiensten. 98
Les cyberattaques contre les services publics.

05.05.2017 937 Vincent De Wolf ** Resultaten van het actieplan van Actiris voor de begeleiding van 
asielzoekers.

100

Le bilan du plan d’action d’Actiris pour l’accompagnement des 
demandeurs d’asile.

05.05.2017 942 Vincent De Wolf ** Bijzondere handelshuurovereenkomst voor pop-up stores. 101
Un bail spécial pour les pop-up stores.

05.05.2017 944 Vincent De Wolf ** Rekrutering zonder CV. 102
Le recrutement sans CV.
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05.05.2017 951 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Het Eurostat-verslag over werkloosheid in de Europese regio’s. 103
Le rapport Eurostat sur le chômage dans les régions européennes.

05.05.2017 952 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Boetes opgelegd door de gewestelijke inspectie. 104
Les amendes imposées par les services de l’inspection générale.

05.05.2017 954 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De inschakelingscontracten bij Actiris. 105
Les contrats d’insertion au sein de l’opérateur Actiris.

05.05.2017 956 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Grensoverschrijdend mobiliteit van de Brusselse werklozen. 109
La mobilité transfrontalière des chômeurs bruxellois.

10.05.2017 957 Isabelle Emmery ** Het reStart-programma. 110
Programme reStart.

12.05.2017 958 Hannelore Goeman ** De evolutie van het aantal begeleiders per werkzoekenden bij Actiris. 114
L’évolution du nombre de chercheurs d’emploi par conseiller emploi 

auprès d’Actiris.

12.05.2017 959 Vincent De Wolf ** De delokalisatie van de bedrijven die gewestelijke steun krijgen. 116
La délocalisation des entreprises bénéficiaires d’aides régionales.

12.05.2017 960 Vincent De Wolf ** De opening van Burger Kings in het Brussels Gewest. 118
L’ouverture d’enseignes Burger King en Région bruxelloise.

12.05.2017 961 Vincent De Wolf ** De impact van de robotisering en de digitalisering van de beroepen in 
het Brussels Gewest.

119

L’impact de la robotisation et de la numérisation des métiers en Région 
bruxelloise.

12.05.2017 963 Vincent De Wolf ** Balans van de Jongerengarantie. 120
Le bilan de la Garantie Jeunes. 

12.05.2017 964 Vincent De Wolf ** Lowcosthandelszaken. 122
Les commerces lowcost.

12.05.2017 965 Vincent De Wolf ** De steun voor de beveiliging van de handelszaken. 124
Le soutien à la sécurisation des commerces.

12.05.2017 966 Vincent De Wolf ** Balans inzake de aankondigingen van de Sociale top op 5 oktober 2016. 124
Le bilan des annonces du Sommet social du 5 octobre 2016.

12.05.2017 967 Vincent De Wolf ** De invoering van de Engelse taal bij de operator 1819. 128
L’introduction de la langue anglaise au sein de l’opérateur 1819.

12.05.2017 968 Vincent De Wolf ** Gewestelijke steun voor de vroegere werknemers van de Sheraton. 129
L’aide régionale apportée aux anciens employés du Sheraton.

12.05.2017 969 Johan Van den Driessche ** Het gebruik van de diensten van advocaten door uw kabinet. 131
Le recours aux services d’avocats par votre cabinet.
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15.05.2017 970 Johan Van den Driessche ** Het gebruik van de diensten van advocaten door Brussel Economie en 
Werkgelegenheid.

131

Le recours aux services d’avocats par Bruxelles Économie et Emploi.

15.05.2017 971 Emin Özkara ** De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data protection 
officer » (DPO) en de impact van de algemene verordening 
gegevensbescherming op de gewestelijke overheidsdiensten en 
overheidsinstellingen.

132

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data Protection Officer » 
(DPO) et l’impact du Règlement Général sur la Protection des 
Données (RGPD) sur les services et organismes publics régionaux.

16.05.2017 972 Benoît Cerexhe ** De door Actiris gelanceerde prospectiecampagne bij potentiële 
werkgevers.

136

La campagne de prospection lancée par Actiris auprès des employeurs 
potentiels.

16.05.2017 973 Vincent De Wolf ** Het project « Women@Work ». 138
Le projet « Women@Work ».

16.05.2017 974 Vincent De Wolf ** De prioriteiten van Actiris in het kader van het « Huis van de 
Luchthaven ».

138

Les priorités d’Actiris dans le cadre de la « Maison de l’Aéroport »

16.05.2017 975 Vincent De Wolf ** De partnerships voor werkgelegenheid met de private uitzendkantoren. 140
Les partenariats pour l’emploi avec les agences privées d’intérim.

16.05.2017 976 Vincent De Wolf ** Het beheerscontract Impulse. 141
Le contrat de gestion d’Impulse.

16.05.2017 977 Vincent De Wolf ** De investeringen van Amazon in België. 141
Les investissements du groupe Amazon en Belgique.

16.05.2017 978 Vincent De Wolf ** Balans van de oproep tot projecten voor de begeleiding van specifieke 
doelgroepen.

141

Le bilan de l’appel à projets pour les actions d’accompagnement de 
publics spécifiques.

16.05.2017 979 Vincent De Wolf ** Balans van de oproep tot projecten voor de begeleiding van NEET
jongeren.

142

Le bilan de l’appel à projets pour l’acompagnement des NEET.

16.05.2017 980 Vincent De Wolf ** Balans van de oproep tot projecten voor het erkenningskader 
taalcheques Matching.

144

Le bilan de l’appel à projets pour le cadre de reconnaissance chèques 
langues « matching ».

16.05.2017 981 Vincent De Wolf ** Balans van de oproep tot projecten voor de acties voor begeleiding van 
werkzoekenden van 50 jaar en ouder.

144

Le bilan de l’appel à projets pour les actions d’accompagnement de 
chercheurs d’emploi de 50 ans et plus.
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16.05.2017 982 Vincent De Wolf ** De lancering van de nieuwe projectoproep « Open Soon ». 145
Le lancement du nouvel appel à projets « Open Soon ». 

16.05.2017 983 Vincent De Wolf ** Weigeringen van aanvragen tot partnerschap met Actiris. 147
Les refus de demandes de partenariats avec l’opérateur Actiris.

16.05.2017 984 Vincent De Wolf ** De terugvordering van de boeten en van onterecht ontvangen 
gewestelijke steun.

148

Le recouvrement des amendes et des aides régionales indûment perçues.

16.05.2017 985 Vincent De Wolf ** Informatievergaderingen over het vak van taxichauffeur. 152
Les séances d’information sur le métier de chauffeur de taxi.

16.05.2017 987 Eric Bott ** De gewestelijke steun voor investeringen voor zelfstandige apothekers. 153
L’aide régionale aux investissements pour les pharmacies 

indépendantes.

16.05.2017 988 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De gewestelijke steun voor de vzw Groupe One. 155
Le soutien régional à l’ASBL Groupe One. 

16.05.2017 989 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De goedkeuring van een voor de Gewesten gemeenschappelijke 
taxonomie inzake werkgelegenheid en bevoegdheden.

157

L’adoption d’une taxonomie commune aux Régions en matière d’emploi 
et de compétences.

16.05.2017 990 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De overeenkomsten voor diensten in het UNOcomplex. 158
Les contrats d’activités de service au sein du complexe UNO.

16.05.2017 991 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De bevordering van de cocreatiedynamiek bij de Brusselse bedrijven. 159
La promotion de la dynamique de cocréation auprès des entreprises 

bruxelloises.

16.05.2017 992 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De stages in bedrijven. 160
Les stages en entreprise.

16.05.2017 993 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De vertegenwoordiging van de GIMB binnen de bedrijven. 161
La représentation de la SRIB au sein des sociétés. 

16.05.2017 994 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De projectoproep in het kader van de Small Business Act. 161
L’appel à projets initié dans le cadre du Small Business Act.

16.05.2017 995 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Samenwerkingsakkoorden tussen de bestuursniveaus voor de uitvoering 
van de bedrijfsstages.

163

Les accords de coopération entre niveaux de pouvoir pour la mise en 
œuvre des stages en entreprise.

16.05.2017 996 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Het programma voor de versnelling van greenlab.brussels. 163
Le programme d’accélération de greenlab.brussels.

16.05.2017 997 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Balans inzake de eHealth accelerator. 165
Le bilan de l’accélérateur eHealth.
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16.05.2017 998 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Het platform Clinicobru. 165
La plateforme Clinicobru.

16.05.2017 999 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Het initiatiefadvies van de Economische en Sociale Raad over 
administratieve vereenvoudiging in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

166

L’avis d’initiative du Conseil économique et social sur la simplification 
administrative en Région de BruxellesCapitale.

18.05.2017 1000 Vincent De Wolf ** De hervorming van de dienstencheques. 167
Les réformes des titresservices. 

18.05.2017 1001 Vincent De Wolf ** De crisiscel en het ontslag van personeel bij ING. 169
La cellule de crise face aux licenciements de personnel du groupe ING.

18.05.2017 1002 Vincent De Wolf ** De balans van de oproep tot innoverende projecten inzake discriminatie. 172
Le bilan de l’appel à projets innovants contre la discrimination.

18.05.2017 1003 Vincent De Wolf ** De subsidies van Actiris aan de verenigingen. 173
Les subventions versées par l’opérateur Actiris aux acteurs associatifs.

18.05.2017 1004 Vincent De Wolf ** Weerslag van de grootscheepse cyberattack op de overheidsdiensten. 175
L’impact de la cyberattaque de grande ampleur sur les services publics.

18.05.2017 1005 Hasan Koyuncu ** De bezoldigingen in het ministerieel kabinet. 177
Les rémunérations dans le cabinet ministériel. 

22.05.2017 1006 Emin Özkara ** Drones in ons Gewest. 177
Les drones dans notre Région. 

22.05.2017 1007 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Onbeantwoorde oproepingen van Actiris in het kader van de 
inschakelingsstages.

179

L’absence de réponses aux convocations d’Actiris dans le cadre des 
stages d’insertion.

22.05.2017 1008 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Verdere ontwikkeling van de vierpartijenovereenkomsten tussen de 
bedrijven en de gewestelijke overheidsdiensten.

180

Le développement des « conventions quadrimoteurs » entre les 
entreprises et les services publics régionaux.

22.05.2017 1009 Vincent De Wolf ** Het project « Les premières Bruxelles ». 180
Le projet « Les premières Bruxelles ».

22.05.2017 1010 Vincent De Wolf ** Gewestelijke steun voor het reserveren van plaatsen in crèches voor 
de bedrijven.

181

Les aides régionales pour la réservation de places en crèche pour les 
entreprises.

22.05.2017 1011 Vincent De Wolf ** Reisagentschappen in het Brussels Gewest. 182
Les agences de voyage en Région bruxelloise. 
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22.05.2017 1012 Vincent De Wolf ** Ambulante verkoop ten voordele van een vereniging. 182
Les ventes ambulantes au profit d’une association.

22.05.2017 1013 Vincent De Wolf ** Personeelsbeheer van de groep finance.brussels. 183
La gestion du personnel du groupe finance.brussels.

22.05.2017 1014 Vincent De Wolf ** Gebruik van benchmarking door Actiris. 184
Le recours à des comparaisons de type benchmarking par l’opérateur 

Actiris.

22.05.2017 1015 Emin Özkara ** Projectoproep « Be circular – Be Brussels 2017 ». 186
L’appel à projets « Be Circular – Be Brussels 2017 ».

22.05.2017 1016 Vincent De Wolf ** Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met beperkte mobiliteit 
en slechtzienden.

187

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité réduite et 
les malvoyants.

23.05.2017 1017 Bernard Clerfayt ** De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen. 189
Les couts du personnel détaché des administrations.

01.06.2017 1018 Bruno De Lille ** De bijsturingen van het inschakelingscontract. 190
Les ajustements au contrat d’insertion.

01.06.2017 1019 Emin Özkara ** De weerslag van de regelgeving betreffende het slachten van 
dieren zonder voorafgaande verdoving op de vleessector, door 
particulieren gehouden slagerijen en vleesgroothandels in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

193

L’impact de la réglementation concernant l’abattage des animaux sans 
étourdissement préalable sur le secteur de la viande, les boucheries 
tenues par des particuliers et les grossistes en viande de la Région 
de BruxellesCapitale.

01.06.2017 1020 Vincent De Wolf ** Voorlopige arbeidsvergunningen. 196
Les autorisations provisoires d’occupation. 

01.06.2017 1021 Vincent De Wolf ** De Brusselse tewerkstelling in de Brusselse luchthavenzone. 197
L’emploi bruxellois au sein de la zone aéroportuaire de Brussels 

Airport.

01.06.2017 1022 Vincent De Wolf ** Controle op de toegang tot het kappersberoep. 198
Le contrôle des accès à la profession dans le secteur de la coiffure.

01.06.2017 1023 Vincent De Wolf ** De steun voor de beveiliging van de culturele economische spelers. 199
Le soutien à la sécurisation des opérateurs économiques culturels.

06.06.2017 1024 Vincent De Wolf ** Het nieuwe sorteercentrum van DHL in Brucargo. 200
Le nouveau centre de tri de DHL à Brucargo.

06.06.2017 1025 Vincent De Wolf * De toekenning van speciale premies aan personeel van de 
overheidsdiensten.

9

L’octroi de primes spéciales aux agents des services publics.
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06.06.2017 1026 Vincent De Wolf ** De gewestelijke steun van 50.000 euro aan het platform « Women in 
business ».

201

Le soutien régional de 50.000 euros à la plateforme « Women in 
business ». 

09.06.2017 1027 Emin Özkara * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

9

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 1028 Bea Diallo * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

9

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 1029 Zahoor Ellahi Manzoor * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

9

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 1030 Julien Uyttendaele * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

9

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

22.06.2017 1035 Emin Özkara ** De regelgevingen en de erkenningen inzake het beroep van 
verwarmingsmonteur.

203

Les réglementations et agréments en rapport avec la profession de 
chauffagiste.

Minister belast met Mobiliteit en Openbare Werken 
Ministre chargé de la Mobilité et des Travaux publics

12.05.2017 783 Johan Van den Driessche ** Het gebruik van de diensten van advocaten door uw kabinet. 205
Le recours aux services d’avocats par votre cabinet.

15.05.2017 784 Johan Van den Driessche ** Het gebruik van de diensten van advocaten door Brussel Mobiliteit. 205
Le recours aux services d’avocats par Bruxelles Mobilité.

16.05.2017 786 Arnaud Pinxteren ** Mogelijkheid om gratis elektrische fietsen te testen bij de fietsenmakers. 207
La possibilité de tester gratuitement des vélos électriques chez les 

vélocistes.
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18.05.2017 790 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Het beheer van de Brusselse bruggen. 208
La gestion des ponts bruxellois.

18.05.2017 792 Alain Destexhe ** Onderhoud van de wegen. 209
Entretien des voiries.

18.05.2017 793 Marc Loewenstein ** Het vervolg van de test met dubbelgelede bussen op het traject van lijn 
71.

210

La suite de l’essai du bus biarticulé sur le trajet de la ligne 71.

18.05.2017 794 Hasan Koyuncu ** De bezoldigingen in het ministerieel kabinet. 211
Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

18.05.2017 795 Alain Destexhe ** Problematiek van de spelfouten op de wegwijzers en officiële 
documenten van het Brussels Gewestelijke Parkeeragentschap.

211

Problématique des fautes d’orthographe sur les panneaux de 
signalisation et documents officiels de l’Agence régionale 
bruxelloise du stationnement.

22.05.2017 797 Bruno De Lille ** De zwarte punten verkeersveiligheid en per prioritaire zone een vraag 
naar fiche met de omschrijving van de verkeersonveilige situatie, 
de voorgestelde oplossing en een kalender van de aanpak.

213

Les points noirs en termes de sécurité routière et, pour chaque zone 
prioritaire, la demande d’une fiche décrivant la situation de risque 
pour la sécurité routière, la solution proposée et un calendrier des 
travaux.

22.05.2017 798 Vincent De Wolf ** Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met beperkte mobiliteit 
en slechtzienden.

214

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité réduite et 
les malvoyants.

23.05.2017 799 Bernard Clerfayt ** De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen. 214
Les couts du personnel détaché des administrations.

24.05.2017 800 Barbara d’Ursel-de 
Lobkowicz

** De kosten van de autovrije dag. 217
Le cout de la journée sans voiture.

24.05.2017 801 Marc Loewenstein ** Continuïteit in de markering van oversteekplaatsen voor voetgangers. 218
Continuité dans la signalisation des passages piétons.

24.05.2017 802 Sevket Temiz ** Slaagpercentage van de kandidaatchauffeurs trambusmetro bij de 
MIVB.

219

Taux de réussite pour candidats chauffeurs trambusmétro à la STIB.

01.06.2017 803 Paul Delva ** De nietgeïnde boetes van de MIVB. 221
Les amendes non recouvrées de la STIB.

01.06.2017 804 Vincent De Wolf ** Onvoorziene sluiting van vier wegtunnels en informatiesysteem. 223
Fermetures inopinées de quatre tunnels routiers et mesures 

d’information.
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01.06.2017 805 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Toename van het aantal tags op het MIVBnet. 225
La prolifération des tags sur le réseau de la STIB.

01.06.2017 806 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De maatregelen van de MIVB om fraude te beperken. 227
Les mesures prises par la STIB pour limiter le taux de fraude.

06.06.2017 807 Vincent De Wolf ** De capaciteit van de MIVB om aan de mobiliteitsvraag te voldoen. 228
Capacité de la STIB à absorber la demande de mobilité.

06.06.2017 808 Annemie Maes ** De bomen gekapt door Brussel Mobiliteit. 229
Les arbres abattus par Bruxelles Mobilité.

12.06.2017 809 Alain Maron * Mobiliteitssubsidie voor de opvang van daklozen die in de metro en 
premetrostations schuilen.

11

La subvention « mobilité » pour l’hébergement des sansabris ayant 
trouvé refuge dans les stations de métro et de prémétro.

09.06.2017 810 Marc Loewenstein ** Tenuitvoerlegging van de vervoerplannen tijdens grote evenementen te 
Brussel.

231

Mise en œuvre des plans de déplacements lors de grands évènements 
à Bruxelles.

09.06.2017 811 Emmanuel De Bock ** Afwijkingen voor de gemeenten tijdens de autoloze dagen en 
harmonisering van de toekenningsvoorwaarden in de 19 gemeenten 
om de billijke behandeling van de burgers te garanderen.

233

Les dérogations octroyées aux communes pour les journées sans voiture 
et l’harmonisation des conditions d’octroi des 19 communes afin de 
garantir le traitement équitable des citoyens.

09.06.2017 812 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Staat en onderhoud van de gewestelijke voetgangersbrug Peterbos in 
Anderlecht.

234

L’état et l’entretien de la passerelle régionale du Peterbos à Anderlecht.

09.06.2017 813 Sevket Temiz ** Stand van de werkzaamheden in de tunnels van het Gewest. 235
État d’avancement des travaux dans les tunnels de la Région.

12.06.2017 814 Dominiek Lootens-Stael ** Geweld tegen rollend materieel van de MIVB. 236
La violence à l’encontre du matériel roulant de la STIB.

09.06.2017 815 Emin Özkara * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

11

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 816 Bea Diallo * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

11

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.
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09.06.2017 817 Zahoor Ellahi Manzoor * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

11

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 818 Julien Uyttendaele * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

11

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

13.06.2017 819 Barbara d’Ursel-de 
Lobkowicz

** De ontwaarding van de Mobibkaart door senioren. 237
Le pointage de la carte MOBIB par les séniors.

14.06.2017 820 Gaëtan Van Goidsenhoven ** De aanbestedingsprocedure voor de renovatie van de Leopold II
tunnel.

238

La procédure d’adjudication pour la rénovation du tunnel Léopold II.

14.06.2017 821 Alain Destexhe ** Experiment tegen geluids en warmteoverlast in Parijs. 240
Expérience antibruit et antichaleur mise en place par Paris.

15.06.2017 822 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Onderhoud van de Elsa Frisonsquare. 240
L’entretien du square Elsa Frison.

21.06.2017 823 Carla Dejonghe ** De invoering van een nieuw betalingssysteem door de MIVB. 241
L’introduction d’un nouveau système de paiement par la STIB.

22.06.2017 825 Evelyne Huytebroeck ** Werf in de Noordstraat in de OnzeLieveVrouwterSneeuwwijk. 242
Chantier de la rue du Nord dans le quartier NotreDameauxNeiges.

Minister belast met Huisvesting, Levenskwaliteit, Leefmilieu en Energie 
Ministre chargée du Logement, de la Qualité de Vie, de l’Environnement et de l’Énergie

03.05.2017 527 Arnaud Pinxteren ** De actualisering van de luchtthermografie van de Brusselse gebouwen. 244
L’actualisation de la thermographie aérienne des bâtiments bruxellois.

22.05.2017 535 Evelyne Huytebroeck ** De energiepremies. 245
Les primes énergie.

15.05.2017 537 Emin Özkara ** De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data protection 
officer » (DPO) en de impact van de algemene verordening 
gegevensbescherming op de gewestelijke overheidsdiensten en 
overheidsinstellingen.

249

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data Protection Officer » 
(DPO) et l’impact du Règlement Général sur la Protection des 
Données (RGPD) sur les services et organismes publics régionaux.

16.05.2017 539 Gaëtan Van Goidsenhoven ** Enquête over de lageemissiezone. 254
L’enquête sur la zone de basses émissions.
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18.05.2017 541 Alain Destexhe ** De gevolgen voor het milieu van de reclame in de brievenbussen. 255
Impact sur l’environnement de la publicité « toutes boites ».

18.05.2017 543 Hasan Koyuncu ** De bezoldigingen in het ministerieel kabinet. 257
Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

22.05.2017 544 Annemie Maes ** De oprichting van een Brussels observatorium voor de afvalstoffen. 257
La création d’un observatoire bruxellois des déchets.

22.05.2017 545 Emin Özkara ** Projectoproep « Be circular – Be Brussels 2017 ». 259
L’appel à projets « Be Circular – Be brussels 2017 ».

22.05.2017 546 Vincent De Wolf ** Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met beperkte mobiliteit 
en slechtzienden.

261

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité réduite et 
les malvoyants.

23.05.2017 547 Michel Colson ** De renovatie van de tuinwijk Floréal. 264
L’opération de rénovation de la citéjardin Floréal.

23.05.2017 548 Alain Maron ** Het beheer van de kelders in sociale woonblokken. 266
La gestion des caves dans les immeubles de logements sociaux.

23.05.2017 549 Bernard Clerfayt ** De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen. 267
Les couts du personnel détaché des administrations.

24.05.2017 550 Emin Özkara ** De in het Brussels Gewest opgevangen gewonde dieren. 269
Les animaux blessés recueillis en Région bruxelloise. 

24.05.2017 551 Catherine Moureaux ** Uitzettingen van huurders van sociale woningen te Brussel. 271
Les expulsions de locataires des logements sociaux à Bruxelles.

24.05.2017 552 Annemie Maes ** De studie rond de bijdrage van houtverbranding aan de luchtvervuiling 
van het Brussels Gewest.

272

L’étude sur la contribution de la combustion de bois à la pollution 
atmosphérique en Région bruxelloise.

01.06.2017 553 Hasan Koyuncu ** De staat van de gebouwen in medeeigendom in het Brussels Gewest. 272
L’état des immeubles en copropriété en Région bruxelloise.

01.06.2017 554 Catherine Moureaux ** Uitzettingen van huurders van de sociale verhuurkantoren in Brussel. 274
Les expulsions de locataires des agences immobilières sociales à 

Bruxelles.

01.06.2017 555 Carla Dejonghe ** De plaatsing van ecologische toiletten in de Brusselse openbare ruimte. 276
L’installation de toilettes écologiques dans l’espace public bruxellois.

06.06.2017 556 Alain Destexhe ** Beperkte openingsuren van het Tenboschpark te Elsene. 277
Heures d’ouverture réduites du parc Tenbosch à Ixelles.

06.06.2017 557 Annemie Maes ** De bomen gekapt door Leefmilieu Brussel. 278
Les arbres abattus par Bruxelles Environnement.
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09.06.2017 558 Emin Özkara ** De sociale cohesie en de bevordering van het samenleven in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

279

La cohésion sociale et la promotion du vivre ensemble dans la Région 
de BruxellesCapitale.

09.06.2017 559 Emin Özkara ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

283

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 560 Bea Diallo ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

283

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 561 Zahoor Ellahi Manzoor ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

283

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 562 Julien Uyttendaele ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

283

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

12.06.2017 563 Annemie Maes ** Het aangekondigde joggingplan. 285
L’annonce d’un plan jogging.

12.06.2017 564 Barbara d’Ursel-de 
Lobkowicz

** De recyclepunten voor klein elektro. 287
Les points de recyclage pour les petits appareils électro.

12.06.2017 566 Carla Dejonghe ** De evenementen in het Jubelpark en de weerslag daarvan op het 
Jubelparkmuseum.

288

Les évènements dans le parc du Cinquantenaire et leurs incidences sur 
le Musée du Cinquantenaire.

14.06.2017 569 Alain Destexhe ** Experiment tegen geluids en warmteoverlast in Parijs. 289
Expérience antibruit et antichaleur mise en place par Paris.

21.06.2017 572 Claire Geraerts ** Aanpassing van de branddetectoren in de sociale woningen. 291
La mise en conformité des détecteurs d’incendie au sein des logements 

sociaux.
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26.06.2017 573 Emin Özkara ** Toegang tot vastgoedkrediet en het risico op uitsluiting van 
eigendomsverwerving voor de minder gegoeden.

293

L’accès au crédit immobilier et le risque d’exclusion de l’accès à la 
propriété pour les moins fortunés.

26.06.2017 574 Zahoor Ellahi Manzoor ** Toegang tot vastgoedkrediet en het risico op uitsluiting van 
eigendomsverwerving voor de minder gegoeden.

293

L’accès au crédit immobilier et le risque d’exclusion de l’accès à la 
propriété pour les moins fortunés.

Staatssecretaris belast met Openbare Netheid, Vuilnisophaling en -verwerking,  
Wetenschappelijk Onderzoek, Gemeentelijke Sportinfrastructuur en Openbaar Ambt 

Secrétaire d’État chargée de la Propreté publique et de la Collecte et du Traitement des Déchets, de 
la Recherche scientifique, des Infrastructures sportives communales et de la Fonction publique

17.05.2016 260 Elke Roex * De projecten en prioriteiten van Easy Brussels gericht naar de non-
profit.

13

Les projets et priorités d’Easy Brussels à l’égard du non-marchand.

04.05.2017 397 Anne-Charlotte d’Ursel ** Het aantal en de affectaties van de personeelsleden van Net Brussel. 296
Le nombre et les affectations des agents de Bruxelles-Propreté.

18.05.2017 408 Hasan Koyuncu ** De bezoldigingen in het ministerieel kabinet. 297
Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

22.05.2017 409 Vincent De Wolf ** Platform voor de Brusselse openbare incubatoren voor de ontwikkeling 
van de innoverende bedrijven.

297

La plateforme dédiée aux incubateurs publics bruxellois pour le 
développement des entreprises innovantes.

22.05.2017 410 Annemie Maes ** De oprichting van een Brussels observatorium voor de afvalstoffen. 299
La création d’un observatoire bruxellois des déchets.

22.05.2017 411 Vincent De Wolf ** Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met beperkte mobiliteit 
en slechtzienden.

300

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité réduite et 
les malvoyants.

23.05.2017 412 Bernard Clerfayt ** De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen. 302
Les couts du personnel détaché des administrations.

01.06.2017 414 Ahmed El Khannouss ** De staking van het personeel van Net Brussel belast met de commerciële 
ophaling in Vorst.

305

Grève des agents de BruxellesPropreté chargés de l’enlèvement 
commercial à Forest.

07.06.2017 416 Alain Destexhe ** Absenteïsme bij het openbaar ambt. 306
Absentéisme dans la fonction publique.
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09.06.2017 417 Emin Özkara ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

308

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 418 Bea Diallo ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

308

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 419 Zahoor Ellahi Manzoor ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

308

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 420 Julien Uyttendaele ** De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

308

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

12.06.2017 421 Viviane Teitelbaum ** Aanwezigheid van vrouwen in de GOB. 311
La présence de femmes au sein du SPRB.

12.06.2017 422 Barbara d’Ursel-de 
Lobkowicz

** De recyclepunten voor klein elektro 314
Les points de recyclage pour les petits appareils électro.

Staatssecretaris belast met Ontwikkelingssamenwerking, Verkeersveiligheidsbeleid, Gewestelijke  
en Gemeentelijke Informatica en Digitalisering, Gelijkekansenbeleid en Dierenwelzijn 

Secrétaire d’État chargée de la Coopération au Développement, de la Sécurité routière, de l’Informatique 
régionale et communale et de la Transition numérique, de l’Égalité des Chances et du Bien-être animal

15.05.2017 305 Emin Özkara ** De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data protection 
officer » (DPO) en de impact van de algemene verordening 
gegevensbescherming op de gewestelijke overheidsdiensten en 
overheidsinstellingen.

316

Le Délégué à la Protection des Données ou « Data Protection Officer » 
(DPO) et l’impact du Règlement Général sur la Protection des 
Données (RGPD) sur les services et organismes publics régionaux.

18.05.2017 306 Alain Destexhe ** Hervorming van de regeling waarbij tolken worden ingeschakeld voor 
het theoretisch onderdeel van het rijexamen.

318

La réforme du système d’interprètes pour l’examen théorique du 
permis de conduire.
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18.05.2017 308 Hasan Koyuncu ** De bezoldigingen in het ministerieel kabinet. 319
Les rénumérations dans le cabinet ministériel.

22.05.2017 309 Jacques Brotchi ** Evolutie van de internetsite smartcity.brussels. 320
L’évolution du site internet smartcity.brussels.

22.05.2017 310 Vincent De Wolf ** Toegang tot de overheidsdiensten voor personen met beperkte mobiliteit 
en slechtzienden.

322

L’accès aux services publics pour les personnes à mobilité réduite et 
les malvoyants.

23.05.2017 312 Emin Özkara ** De preventieve, proactieve en sensibiliseringsmaatregelen om de 
gewestelijke en gemeentelijke computersystemen te beschermen.

323

Les mesures préventives, proactives et de sensibilisation mises en œuvre 
pour protéger les systèmes d’information régionaux et communaux.

24.05.2017 313 Emin Özkara * De in het Brussels Gewest opgevangen gewonde dieren. 14
Les animaux blessés recueillis en Région bruxelloise.

06.06.2017 314 Gaëtan Van Goidsenhoven * Het gebruik van een telefoon aan het stuur. 15
L’utilisation du téléphone au volant.

06.06.2017 315 Dominique Dufourny ** Het Europees platform betreffende dierenwelzijn. 326
La Plateforme européenne sur le bienêtre animal.

06.06.2017 316 Dominique Dufourny ** De toelating voor het occasioneel telen van huisdieren. 327
L’agrément pour l’élevage occasionnel d’animaux de compagnie.

12.06.2017 317 Barbara d’Ursel-de 
Lobkowicz

** De antiduivenpinnen en de verenigbaarheid ervan met het 
dierenwelzijn.

328

Les piques d’éloignement des pigeons et leur compatibilité avec le 
bienêtre animal.

12.06.2017 318 Barbara d’Ursel-de 
Lobkowicz

** Project Urbanimal. 330
Le projet Urbanimal.

12.06.2017 319 Paul Delva * Het aantal ongevallen met jongeren. 15
Le nombre d’accidents impliquant des jeunes.

12.06.2017 320 Paul Delva * Het aantal ongevallen met elektrische fietsen. 16
Le nombre d’accidents impliquant des vélos électriques.

09.06.2017 321 Emin Özkara ** Het verbod op het slachten van dieren zonder voorafgaande verdoving. 331
L’interdiction de l’abattage d’animaux sans étourdissement préalable.

09.06.2017 322 Zahoor Ellahi Manzoor ** Het verbod op het slachten van dieren zonder voorafgaande verdoving. 331
L’interdiction de l’abattage d’animaux sans étourdissement préalable.
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09.06.2017 323 Emin Özkara * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

16

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 324 Bea Diallo * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

16

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 325 Zahoor Ellahi Manzoor * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

16

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 326 Julien Uyttendaele * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

16

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 327 Emin Özkara * Informaticaveiligheid van de gewestelijke instellingen. 18
La sécurité informatique des institutions régionales.

Staatssecretaris belast met Buitenlandse Handel en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp
Secrétaire d’État chargée du Commerce extérieur et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide médicale urgente

15.05.2017 193 Emin Özkara ** De gemachtigde voor de gegevensbescherming of « Data protection 
officer » (DPO) en de impact van de algemene verordening 
gegevensbescherming op de gewestelijke overheidsdiensten en 
overheidsinstellingen.

334

Le délégué à la Protection des Données ou « Data Protection Officer » 
(DPO) et l’impact du Règlement Général sur la Protection des 
Données (RGPD) sur les services et organismes publics régionaux.

18.05.2017 194 Hasan Koyuncu ** De bezoldigingen in het ministerieel kabinet. 336
Les rémunérations dans le cabinet ministériel.

22.05.2017 195 Vincent De Wolf ** Incubator van buitenlandse bedrijven in het Brussels Gewest. 337
L’incubation d’entreprises étrangères en Région bruxelloise.

23.05.2017 196 Joëlle Milquet ** De gevolgen van de voetgangerszone in het stadscentrum voor het werk 
van de DBDMH.

338

Les conséquences du piétonnier du centreville sur le travail du SIAMU.
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23.05.2017 197 Bernard Clerfayt ** De kosten voor het gedetacheerd personeel van de besturen. 339
Les couts du personnel détaché des administrations.

06.06.2017 198 Emin Özkara * De weerslag van de regelgeving inzake slachten zonder voorafgaande 
verdoving op de Belgische vleesexport.

19

L’impact de la réglementation concernant l’abattage des animaux sans 
étourdissement préalable sur les exportations belges de viande.

06.06.2017 199 Philippe Close ** Het percentage Brusselaars bij de DBDMH. 342
Le taux de Bruxellois au sein du SIAMU.

09.06.2017 200 Emin Özkara * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

20

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 201 Bea Diallo * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

20

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 202 Zahoor Ellahi Manzoor * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

20

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.

09.06.2017 203 Julien Uyttendaele * De strategische nota inzake Smart City, het Smart City Program Office 
en de begeleidingsprocedure van het CIBG om uw kabinet te helpen 
bij het denkwerk over een Smart Cityproject.

20

La note stratégique Smart City, le Smart City Program Office et la 
procédure d’accompagnement du CIRB pour aider votre cabinet à 
réfléchir à un chantier Smart City.


